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شنبه ۲۴ آبان ۱۳۹۹
November 14, 2020

بیست و هفتم ربیع الاول ۱۴۴۲

مناسبت ها

۲۴ آبان روز کتاب و کتابخوانی
[ November 14 ] ۲۴ آبان روز جهانی دیابت
[ November 15 ] ۲۵ آبان روز جهانی فلسفه
[ November 20 ] ۳۰ آبان روز جهانی کودک
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1- اقدامات و برنامه هاي وزارت نیرو درباره تعارض منافع - برق نیوز

2- مسیر هاي درست اصلاح الگوي مصرف برق کدامند؟ - برق نیوز

3- پرداخت تسهیلات اشتغال آفرین بانک توسعه تعاون در خراسان رضوي - فراسو

4- سرپرستان 5 واحد دانشگاه آزاد اسلامی منصوب شدند - 8 دي خبر

5- ساماندهی خانه میرزا کوچک به اعتبار ملی نیاز دارد - 8 دي خبر

6- سلوك علما/ علامه طباطبایی؛ مفسري که عقل جامعه را بیدار کرد + تصاویر - شفقنا

7- اعطا تسهیلات بانک پاسارگاد به فعالان بخش کشاورزي - شما نیوز

8- بدنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات هستیم/ کالاهایی که ترخیص نشوند به اموال تملیکی سپرده می

شوند - اکو فارس

9- 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه کارخانه ها ترخیص شد - شهر فردا

10- جهش تولید فولادي ها و پتروشیمی ها در منطقه آزاد چابهار - نود اقتصادي

11- نشست مشترك صندوق کارآفرینی امید و صندوق توسعه صنایع دریایی به میزبانی سازمان صنعت، معدن و تجارت - صندوق
کارآفرینی امید

12- حمایت صندوق کار آفرینی امید استان کرمان از صندوق هاي خرد محلی - صندوق کارآفرینی امید

13- برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با حمایت بانک ملی ایران - نبض نفت

14- بهترین تعمیرکار یخچال، لباسشویی سامسونگ در پین ورك - حلقه وصل

15- عملکرد ضعیف بانک هاي گیلان در پرداخت تسهیلات رونق تولید/ فرصت 3 ماهه براي بهبود وضعیت واحدهاي غیرفعال

تعیین شد - تسنیم

16- ضرب العجل 3 ماهه براي واحدهاي راکد شهرك صنعتی حسن رود - ایسنا

17- ساماندهی خانه میرزا کوچک به اعتبار ملی نیاز دارد - ایسنا

18- برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با حمایت بانک ملی ایران - میهن صنعت

19- سید محمدحسین، چگونه علامه طباطبایی شد - خبرگزاري قرآن

20- امضاي تفاهم نامه همکاري میان بنیاد کرامت رضوي و وزارت گردشگري - خبرگزاري قرآن

21- طرح یارانه دستمزد چیست؟ - گسترش صنعت معدن تجارت

22- ایجاد نخستین مرکز نوآوري حامی - خبرگزاري قرآن

23- برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با حمایت بانک ملی ایران - عصر خبر

24- طنین "نغمه عشق" سوگواره و نواهاي عاشورایی در اسدآباد - ایرنا

25- کلنگ زنی یک مجتمع گردشگري در لارستان - باشگاه خبرنگاران جوان

26- ایجاد 145 فرصت شغلی براي کارآفرینان مقیم خارج در کشور - باشگاه خبرنگاران جوان

27- انتصاب نماینده بنیاد شهید و امور ایثارگران در صندوق توسعه ملی - بنیاد شهید و امور ایثارگران

28- دستور زنگنه براي ابلاغیه هاي مربوط به ایثارگران نفت - نفت ما
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29- برگزاري 13 برنامه فرهنگی در هفته کتاب و کتاب خوانی - روزنامه سپهر غرب

30- خودکفایی به جاي کمک هاي بلاعوض، رویکرد جدید حمایت از نیازمندان یزد است - حوزه نیوز

31- حدود 564 هزار میلیارد تومان تسهیلات کرونا در خراسان رضوي پرداخت شد - ایرنا

32- چابهار توانایی تامین لوله گاز سیستان وبلوچستان را دارد - ایرنا

33- توسعه فرهنگی مناطق محروم با حمایت هاي هدفمند مرکز خدمات حوزه - حوزه نیوز

34- تقویت اشتغال، اقتصاد و هویت فرهنگی در روستاها - اتاق بازرگانی تهران

35- آزادراه جنوب سمنان، توسعه روستایی را به دنبال دارد - برنا نیوز

36- دوره جامع آموزش کارشناس صادرات را از دست ندهید - خبرگزاري مهر

37- تشکیل کانون وکلا در چهار استان خراسان شمالی، هرمزگان، سمنان و سیستان و بلوچستان - موج

38- افزایش نرخ محصولات لبنی مشمول قیمت گذاري دولتی غیرقانونی است - میزان

39- دیوان عدالت اداري علیه «تبعیض وارونه» - میزان

40- برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با حمایت بانک ملی ایران - اکونا پرس

41- برنامه کانون هاي فرهنگی هنري براي انس بچه هاي مسجد با یار مهربان - شبستان

42- 14 هزار و 803 واحد آسیب دیده از کرونا در ایلام به بانک معرفی شدند - ایرنا

43- برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان - بانکداري الکترونیک

44- آموزش اقتصاد به کودکان با بسته هاي محققان کشور - شفا آنلاین

45- رییس دانشگاه فردوسی مشهد: کلاس هاي دانشگاه به منازل پا گذاشته است - ایرنا

46- بحران پیري و کاهش جمعیت در ایران / دهه شصتی ها به میان سالی رسیدند اما از بچه خبري نیست - روز نو

47- فعال صنفی بازنشستگان کارگري: حداقل حقوق یک بازنشسته باید 9 میلیون تومان باشد/ بازنشستگان 70 درصد هزینه

هاي درمان را از جیب می پردازند - روز نو

48- «جهش تولید مسکن» در مسیر قانون شدن+جزئیات طرح مجلس - خبرگزاري فارس

49- برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان - صداي پول

50- جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان - صداي پول

51- ابرپروژه هاي نفت و پتروشیمی؛ ناجی تولید ناخالص ملی - نبض نفت

52- تولید 10 میلیون تن فولاد در منطقه خلیج فارس تا سال 1404 - ایرنا

53- ابلاغ مجوز ایجاد پست هاي سازمانی جدید در وزارت فرهنگ - خبرگزاري صدا و سیما

54- «جهش تولید مسکن» در مسیر قانون شدن +جزئیات - مشرق

55- مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداري قزوین: - روزنامه ولایت قزوین

56- معاون امور عمرانی استانداري قزوین در کارگروه توسعه امامزاده حسین(ع) خبر داد : - روزنامه ولایت قزوین

57- معاون فرهنگی و اجتماعی بهزیستی استان: - روزنامه ولایت قزوین

58- برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان - امتداد نیوز

59- رئیس سازمان جهادکشاورزي استان قزوین: - روزنامه ولایت قزوین

60- کارشناس مرکز بهداشت شهید بلندیان در گفت وگو با ولایت مطرح کرد؛ - روزنامه ولایت قزوین
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61- ایده ها و تیم هاي برتر استارتاپ کارآفرینی اجتماعی در دانشگاه تبریز معرفی شد - اخبار علمی

62- کمک میلیاردي بنیاد کارآفرینی اجتماعی یزد در قالب پویش ایرانیان - ایسنا

63- مجوز گردشگري کشاورزي در فارس صادر شد - تابناك

64- برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با حمایت بانک ملی ایران - ایران اکونومیست

65- اختصاص تسهیلات جدید به تعاونگران استان قزوین - خبر آنلاین

66- «فضاي مجازي، تهدید یا فرصت؟»| اشتغالزایی صدها هزار نفري با راه اندازي شبکه ملی اطلاعات - فصل اقتصاد

67- بررسی طرح جامع زنجیره فولاد - فصل اقتصاد

68- واگذاري 100 هکتار از اراضی شهرك هاي گلخانه اي آذربایجان شرقی - فصل اقتصاد

69- کدام استانها مشمول دریافت یارانه دستمزد شدند؟ - فصل اقتصاد

70- ایجاد 145 فرصت شغلی براي کارآفرینان مقیم خارج در کشور - فصل اقتصاد

71- سپرده گذاري 44 هزار میلیاردي از ارز نفتی - فصل اقتصاد

72- کدام استان ها مشمول دریافت یارانه دستمزد شدند؟ - شهرآرا آنلاین

73- راه اندازي مجدد پروژه کنسانتره سنگان - روزنامه شروع

74- انعقاد تفاهم نامه همکاري اداره کل امور زنان و خانواده استانداري و اداره کل پست آذربایجان غربی - روزنامه شروع

75- برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان - فصل اقتصاد

76- کیش درمسیر بالندگی و توانمندسازي - روزنامه شروع

77- برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان - روزنامه نوآوران

78- برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با حمایت بانک ملی ایران - کیوسک خبر

79- رویداد استارتاپی فناوري هنرهاي تصویري به صورت مجازي برگزار می شود - ایرنا

80- جهانگیري مصوبه ایجاد 186 پست سازمانی جدید در وزارت ارشاد را ابلاغ کرد - پانا

81- برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان - کوتاه آنلاین

82- بهره مندي بهتر از ظرفیت هاي میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان گلستان با استفاده از توان علمی دانشگاه
- میراث آریا

83- آموزش رشته حصیربافی و اعطاي تسهیلات به هنرجویان در بندر ترکمن - میراث آریا

84- درمسیر بالندگی و توانمندسازي - سپاهان نیوز

85- بخشی از اعتبارات جشنواره تئاتر کودك صرف تجهیز سالن ها می شود - ایسنا

86- تصویب برنامه توسعه روستایی شهرستان هاي ابرکوه، اشکذر، بافق و بهاباد - خبرگزاري صدا و سیما

87- 300 روستا در رشت هدف گردشگري - خبرگزاري صدا و سیما

88- بانوي چهارمحالی کارآفرین برتر ملی فناوري پیشرفته کشور - ایانا

89- طرح هاي کوچک دانش آموزي می بایست مورد حمایت قرار بگیرد - پانا

90- تولید 44 درصد فولاد خام کشور در گروه فولاد مبارکه اصفهان - خبرگزاري صدا و سیما

91- سپرده گذاري 44 هزار میلیاردي از ارز نفتی - ایسنا

92- نیاز شهرستان رشت به تابلوهاي اختصاصی گردشگري - ایسنا

93- 121 محدوده معدنی در خراسان جنوبی آزادسازي می شود - عصر معدن
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94- لزوم اختصاص اعتبار ملی براي توسعه بقعه خواهر امام/ طرح هاي عمرانی با پیوست گردشگري باشد - شبستان

95- جهت ثبت نام در طرح یارانه دستمزد اینجا کلیک کنید | pyd.mcls.gov.ir - رصد اقتصادي

96- پرداخت 2 هزار 950 فقره تسهیلات مددجویی در زنجان - خبرگزاري صدا و سیما

97- کرمانشاه "قوي" می شود - تابناك

98- درمسیر بالندگی و توانمندسازي - خبر آنلاین

99- 4 هزار تاکسی در کرمان به کارتخوان مجهز می شود - باشگاه خبرنگاران جوان

100- برگزاري 13 برنامه فرهنگی در هفته کتاب و کتابخوانی/ رونمایی «اصطلاحات عامیانه همدانی» - خبرگزاري فارس

101- صدور مجوز ایجاد پست هاي سازمانی جدید در وزارت ارشاد - تسنیم

102- برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان - آریا نیوز

103- تبیین فرهنگ مطالعه در خانواده ها براي تربیت نسل آینده کتابخوان ضروري است - شبستان

104- افتتاح مجتمع فرهنگی و هنري شهید مظاهري تا پایان سال/ اجراي 13 برنامه در هفته کتاب - شبستان

105- همدان میعادگاه تیم هاي ورزشی می شود - روزنامه همدان پیام

106- تأمین زمین براي 50 هزار واحد مسکونی ایثارگران در 20 استان کشور - خبرگزاري دفاع مقدس

107- تمدید مجوزهاي تولیدي صنایع دستی - خبرگزاري صدا و سیما

108- افتتاح واحد تولید ماسک سه لایه با ظرفیت روزانه 500 هزار عدد توسط وزیر صمت/ سرمایه گذاري 58 میلیارد ریالی

براي تولید ماسک در هرمزگان - وزارت صنعت معدن و تجارت

109- اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی مردم است/به دنبال تسهیل روند صادرات و

تامین مواد اولیه کارخانجات هستیم - وزارت صنعت معدن و تجارت

110- بانک رفاه و وزارت میراث فرهنگی تفاهم نامه بستند - روزنامه همدان پیام

111- آیا علامه طباطبایی سیاست ورزي نمی دانست؟ - جهان نیوز

112- فصل نو - روزنامه جهان اقتصاد

113- مصائب کارآفرینی در لرستان - بلاغ

114- فارس رتبه نخست سرمایه گذاري خارجی را در کشور به دست آورد - درآمد نیوز

115- ایران در شرایط توسعه محیط سفید در نقاط دوردست قرار دارد - میزان

116- برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با حمایت بانک ملی ایران - درآمد نیوز

117- اجراي بیش از 13 عنوان برنامه همزمان با هفته کتاب در استان همدان - خبرگزاري مهر

118- کووید شهرها را کشته است؟ - اتاق بازرگانی تهران

119- تلاش براي بازگشت جشنواره فیلم کودك و نوجوان به همدان - همدان نیوز

120- برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان - پولی مالی

121- گسترش فرهنگ مطالعه براي تداوم پیشرفت کرمانشاه ضروري است - ایرنا

122- تسهیلات جدید به تعاونگران استان قزوین اختصاص یافت - ایرنا

123- گام هاي ماندگار دولت در توسعه بهداشت و آموزش - شبکه ایران

124- افزایش سرانه تفریحی ورزشی در قائم شهر - ایمنا
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125- ''خواجه نفس''؛ شاهراه ارتباطی ایران با کشورهاي CIS/ تنها بندر خصوصی ایران نفس هاي تازه دولتی ها را می طلبد
- دانا

126- اشتغالزایی صدها هزار نفري با راه اندازي شبکه ملی اطلاعات - جاهد خبر

127- توجه به صنعت داخلی رمز موفقیت اقتصادي است/ تولید ملی، شاه راه عبور از موانع موجود - دانا

128- اشتغال زایی آستان قدس رضوي براي 400 بانوي سرپرست خانوار - خبرگزاري فارس

129- ذوالنوري: هزینه اجرا نکردن قانون از سوي مدیران باید بالا برود - ایرنا

130- آریا پروفیل چابهار توانایی تامین لوله گاز سیستان وبلوچستان را دارد - ایرنا

131- آمریکاي «بایدن» فرورفته تر در مسائل و مشکلات داخلی خود خواهد بود - بصیرت

132- اجراي طرح توسعه مشاغل خانگی در زنجان - خبرگزاري فارس

133- برنامه هاي توسعه اي ایمیدرو در منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس - روزنامه شروع

134- کرمانشاه "قوي" می شود - ایسنا

135- رویداد شتاب استارتاپی "فناوري هنرهاي تصویري" به صورت مجازي برگزار می شود - ایسنا

136- جلسه بررسی طرح ها - صندوق کارآفرینی امید

137- اسامی 100 ایده برتر چهارمین دوره نانواستارتاپ اعلام شد - اکو نیوز

138- "سایمان" براي آموزش حفاظت از خود در سطح استان مرکزي فعال است - برنا نیوز

139- آموزش اقتصاد به کودکان با بسته هاي محققان کشور - فصل اقتصاد

140- تاثیر منفی تورم بر روند توانمندسازي زنان سرپرست خانوار: روند خیلی کند پیش می رود - روزنامه اعتماد

141- بسیج کانون هاي فرهنگی هنري ملایر در قطع زنجیره کرونا - شبستان

142- پتانسیل هاي روستاي قوشه چشمه گلستان براي رونق صنایع دستی - میراث آریا

143- چهارمین سازمان مردم نهاد کاشمر در حوزه صنایع دستی آغاز به کار می کند - میراث آریا

144- مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه اردبیل خبر داد؛  نمایش جلوه هایی از «رزمایش کمک مومنانه» در طول هفته بسیج
- روابط عمومی سپاه پاسداران

145- افزایش تولید 300 کیلوگرمی زعفران خشک در یزد - ایرنا

146- درخشش در عرصه جهانی - قلم ماندگار

147- «فضاي مجازي، تهدید یا فرصت؟»| اشتغالزایی صدها هزار نفري با راه اندازي شبکه ملی اطلاعات - تسنیم

148- تکمیل ظرفیت بیمارستان ها و ثبت بالاترین فوتی روزانه کرونا - ایرنا

149- 40 هزار تن کالاي استاندارد از مرز مهران به عراق صادر شد - ایرنا

150- حذف واردات سلول هاي بنیادي - شبکه بانک و بیمه

151- فصل نو - فکر اقتصادي

152- درمسیر بالندگی و توانمندسازي - فکر اقتصادي

153- درمسیر بالندگی و توانمندسازي - روزنامه جهان اقتصاد

154- گمنامی زعفران کرمانشاه، در سایه مهري - روزنامه سپهر غرب

155- معرفی سبک زندگی روستایی مردم سمنان در برنامه «آیش» رادیو فرهنگ - رادیو فرهنگ

156- فصل نو - کیوسک خبر
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157- درمسیر بالندگی و توانمندسازي - کیوسک خبر

158- پایان مهلت شرکت در جشنواره عکس اشتغال/ ارسال بیش از 1400 اثر از 60 شهر ایران - خانه خشتی

159- فارس رتبه نخست سرمایه گذاري خارجی را در کشور به دست آورد - شبکه ایران

160- اخذ مجوز افزایش سرمایه 97 درصدي مس از سازمان بورس - بازار سرمایه

161- به دنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات هستیم - بازار سرمایه

162- برنامه هاي توسعه اي ایمیدرو در منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس - فصل اقتصاد

163- افتتاح واحد تولید ماسک سه لایه با ظرفیت روزانه 500 هزار عدد توسط وزیر صمت - فصل اقتصاد

164- آغاز ثبت نام دوره هاي آموزشی سراي محله از فردا - سپاهان نیوز

165- بازگشت واحدهاي راکد به چرخه تولید در قم سرعت گرفت - تابناك

166- بانوان، بیشترین متقاضیان طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در گلستان - ایسنا

167- ترخیص یک هشتم کالاهاي موجود گمرکات - تابناك

168- آموزش اقتصاد به کودکان با بسته هاي محققان کشور - ایسنا

169- کسادي بازار پرورش ماکیان در مازندران - جماران

170- حداقل حقوق یک بازنشسته باید چقدر باشد؟/ همسان سازي در حوزه تامین اجتماعی موضوعی غیرمرتبط و ناهمگن است
- جماران

171- حاشیه نشینی اسیر حاشیه پردازي - روزنامه قدس

172- اعطاي وام 20 میلیارد ریالی به کارآفرینان اشتغالزا - بازار کار

173- لغو مجوز چهار موسسه کاریابی خراسان رضوي - بازار کار

174- اعلام اسامی پذیرفته شدگان دوره نانواستارت آپ - بازار کار

175- اختصاص 50 میلیارد ریال تسهیلات کارآفرینی - بازار کار

176- کارآفرینی و خوداتکایی 50 درصدي در تولید بذر سبزي و صیفی گلخانه اي - بازار کار

177- سراهاي نوآوري به اقتصاد دانش بنیان کمک می کنند - بازار کار

178- حمایت از ناشران کتاب در روز هاي کرونایی - بازار کار

179- ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی/ تسهیل روند تولید با حذف بروکراسی هاي سخت اداري - سروش نیوز

180- برنامه هاي توسعه اي ایمیدرو در منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس/ توسعه براي افق 1404 و تحقق نقشه راه - شاتا

181- افتتاح واحد تولید ماسک سه لایه با ظرفیت روزانه 500 هزار عدد توسط وزیر صمت/ سرمایه گذاري 58 میلیارد ریالی

براي تولید ماسک در هرمزگان - شاتا

182- ترخیص یک هشتم کالاهاي موجود از گمرکات - اکو نیوز

183- 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه کارخانه ها ترخیص شد - شبکه ایران

184- وزیر صنعت: 8میلیون و 300هزار تن کالاي دپوشده در گمرکات داریم/ 4میلیون و 300هزار تن آن کالاي اساسی است -
عصر خبر

185- افتتاح واحد تولید ماسک سه لایه با سرمایه گذاري 58 میلیارد ریالی در استان هرمزگان - خبرگزاري صنایع

186- ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی/ تسهیل روند تولید با حذف بروکراسی هاي سخت اداري - خبرگزاري صنایع

187- تعطیلی دو هفته اي تهران در انتظار «آريِ» روحانی است - آفتاب
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188- ترخیص یک هشتم کالاهاي موجود گمرکات - عصر امروز

189- فصل نو - آریا نیوز

190- کرونا بیشترین آسیب را به کسب وکارهاي فرهنگی وارد کرد - روزنامه شیراز نوین

191- سنجش نیرو؛ چهارمین تولیدکننده کنتورهاي هوشمند در کشور - روزنامه سپهر غرب

192- جزیره علم و نوآوري - پول نیوز

193- اسامی 100 ایده برتر چهارمین دوره نانواستارتاپ اعلام شد - باشگاه خبرنگاران جوان

194- تاثیر انتخابات آمریکا در اقتصاد ایران نشان داد عده اي نقش اساسی در مشکلات کشور دارند - خبرگزاري فارس

195- تورم بسیار جلوتر از ما حرکت می کند/ توانمندسازي زنان سرپرست خانوار با افزایش هزینه ها فعلا شدنی نیست - شفقنا

196- وطن امروز نوشت: یارانه باید به تولیدکننده داده شود نه مصرف کننده - شفقنا

197- تحقق فرصت هاي شغلی در قالب حمایت از طرح هاي اشتغالزا در خوزستان - باشگاه خبرنگاران جوان

198- ایران با همسایگانش داراي روابط مثبت است - ایرنا

199- قیمت هاي لحظه اي داد مردم را درآورده - تابناك

200- اخذ مجوز افزایش سرمایه 97درصدي مس از سازمان بورس - دنیاي معدن

201- تولد 1080 نوزاد در شهرضا از جمله خبرهاي کوتاه روز شنبه اصفهان - ایرنا

202- صندوق امید آذربایجان غربی 247 میلیارد ریال وام اشتغال روستایی پرداخت - صندوق کارآفرینی امید

203- مسئولیت پلتفرم ها را به نهادهاي صنفی بسپارید - شبکه ایران

204- گسترش مهارت هاي کارآفرینی و کسب و کار در سراي نوآوري فناوري مواد - روزنامه پیام سپیدار

205- پیشران ها به اهداف طرح ملی «توسعه مشاغل خانگی» جهت می دهند - ایسنا

206- آسیب کرونا بر فضاي کار و اشتغال نصف جهان - برنا نیوز

207- اعلام اسامی 100 ایده برتر چهارمین دوره نانواستارتاپ - پانا

208- (بدون تیتر) - روزنامه خبر شمال

209- تجهیز 4 هزار تاکسی در کرمان به کارتخوان/لزوم نوسازي ناوگان تاکسیرانی - خبرگزاري فارس

210- دلالی فروش زمین از آسیب هاي فرهنگی و اجتماعی مازندران است - خبرگزاري مهر

211- بهره برداري از پل معلق خلخال در تابستان سال آینده/ کارخانه موتور سیکلت خلخال در دهه فجر امسال آغاز به کار می

کند - خبرگزاري فارس

212- افتتاح 27 پروژه محرومیت زدایی و اشتغال زایی اردبیل در هفته بسیج - خبرگزاري فارس

213- قیمت مواد اولیه پلاستیک هفتگی افزایش می یابد - خبرگزاري فارس

214- معرفی سبک زندگی روستایی مردم سمنان در برنامه «آیش» رادیو فرهنگ - رادیو فرهنگ

215- ترخیص یک هشتم کالاهاي موجود گمرکات - مشرق

216- افزایش سرمایه 97 درصدي ملی مس - صداي بورس

217- فارس در صدر جدول سرمایه گذاري خارجی کشور - باشگاه خبرنگاران جوان

218- کارخانه موتور سازي خلخال احیاء می شود - باشگاه خبرنگاران جوان

219- کتاب بخوانیم حتی مجازي! - همشهري
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220- اعلام 100 ایده برتر چهارمین دوره نانواستارتاپ - افکارنیوز

221- لزوم ساخت شهرك عقیق وبازارچه سنگ تا اجراي 92 درصدي برنامه قم 1400 - قم پرس

222- انتخاب یا ضرورت ؟ - اتاق بازرگانی تهران

223- رئیس جمهور هنوز هم معتقد است عملکرد برجام خیلی درخشان بوده! - دانشجو

224- کاهش پسماند، کاهش قدرت خرید - دانشجو

225- خسارت هاي حذف سهمیه بندي و شوك بنزینی دولت به کشور - دانشجو

226- 86 میلیارد دلار سرمایه گذاري ظرف 5 سال/ سرمایه گذاري هایی که به انقراض حرفه هاي امروزي می انجامد - سایپا
نیوز

227- کولبران کردستانی زیر چتر حمایتی "کاك برکت" - خبرگزاري صدا و سیما

228- وزیر صنعت: 8 میلیون و 300 هزار تن کالاي دپو شده در گمرکات داریم - الف

229- اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی مردم است - برنا نیوز

230- با حضور رئیس فدراسیون جلسات متعددي برگزار و قول هاي خوبی داده شد - برنا نیوز

231- قیمت ارز را 9 برابر کردید حالا سنگ مردم را به سینه می زنید؟!/ حذف پست قالیباف در اینستاگرام - دانا

232- توجه به صنعت داخلی رمز موفقیت اقتصادي است/ تولید ملی، شاه راه عبور از موانع موجود - عصر هامون

233- تعمیر جارو برقی سامسونگ، ال جی در پین ورك چطور انجام می شود؟ - گسترش صنعت معدن تجارت

234- صدور اولین پروانه گردشگري کشاورزي در فارس - باشگاه خبرنگاران جوان

235- کرونا بر فضاي کار و اشتغال نصف جهان چه تاثیري گذاشته است؟ - باشگاه خبرنگاران جوان

236- صدور اولین پروانه گردشگري کشاورزي در فارس - بازار کار

237- از حضور مشاور رییس جمهور در کیش تا افتتاح طرح ها - ایرنا

238- سهم تولید و نشر کتاب دیجیتال در اقتصاد خانوار - رادیو گفت و گو

239- اسامی 100 ایده برتر چهارمین دوره نانواستارتاپ اعلام شد - فصل اقتصاد

240- وام قرض الحسنه براي زنان - بانکداري ایرانی

241- اسامی 100 ایده برتر چهارمین دوره نانواستارتاپ اعلام شد - ایسنا

242- سالگرد شوك بنزینی دولت تدبیر به کشور/ روحانی، چند روز بعد: من خودم صبح جمعه فهمیدم! - جهان نیوز

243- یک هشتم کالاهاي موجود در گمرکات کشور ترخیص شد - تسنیم

244- بهترین شرکت براي تعمیر لباسشویی و ظرفشویی - جهان نیوز

245- ورق به نفع ترامپ بر می گردد؟/ یارانه باید به تولیدکننده داده شود نه مصرف کننده - مشرق

246- افزایش 30 درصدي اقتصاد غیررسمی در دولت روحانی/ تصمیمات خلق الساعه دولتی ها با شاخص هاي بورس چه

کرد؟ / فشار روحانی به وزیر جهادکشاورزي براي لغو حکم ریاست سازمان امور عشایر - مشرق

247- مهم ترین رویدادهاي خبري هفته گذشته در اصفهان - ایرنا

248- 800هزار تن کالا هاي اساسی ترخیص شد - اتحاد خبر

249- برنامه هاي توسعه اي ایمیدرو در منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس - عصر معدن

250- اخذ مجوز افزایش سرمایه 97 درصدي مس از سازمان بورس - عصر معدن

251- برنامه هاي توسعه اي ایمیدرو در منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس - دنیاي معدن
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252- محدودیت هاي کرونایی جدید با معیشت کارگران چه خواهد کرد؟ - رکنا

253- صدور اولین پروانه گردشگري کشاورزي در فارس - خبرگزاري صدا و سیما

254- آسیب کرونا بر فضاي کار و اشتغال نصف جهان - ایرنا

255- یارانه باید به تولیدکننده داده شود نه مصرف کننده - افکارنیوز

256- مصائب کارآفرینی در لرستان - خبرگزاري فارس

257- مشارکت جدي دستگاه هاي اجرایی لازمه ایجاد دهکده اقتصاد مقاومتی/ دعوت از کارآفرینان براي برپایی دهکده

اقتصاد مقاومتی در قم - حوزه نیوز

258- بی تدبیري دولت و سیاست هاي مغفول مانده در جهش تولید /سایه سیاسی بازي براقتصاد کشور / رانت خوارانی که

رقابت سالم را از بین برده اند+تصاویر - صبج زاگرس

259- کارخانه موتورسیکلت سازي خلخال راه اندازي می شود - ایرنا

260- گزارش|مسئولان آذربایجان غربی نسبت به خام فروشی مواد معدنی بی توجه هستند - تسنیم

261- قطار توسعه سواحل مکران روي ریل پیشرفت صنایع/ شرکت آریا پروفیل چابهار توان تبدیل شدن به برند مرغوب ایرانی

را دارد - عصر هامون

262- زمینه اشتغال 600 نفر از ایثارگران آذربایجان شرقی در حوزه گردشگري فراهم می شود - بنیاد شهید و امور ایثارگران

263- راي نهایی پرونده روح االله زم / دولت باید گره هاي اقتصادي را بگشاید نه این که گره بیندازد - مشرق

264- حکایت هایی از سیره خانوادگی علامه طباطبایی - روزنامه جام جم

265- طرح زهکشی آب هاي شمالغرب در کردستان 90 درصد پیشرفت دارد - ایرنا

266- لزوم ساخت شهرك عقیق وبازارچه سنگ تا اجراي 92 درصدي برنامه قم 1400 - ایرنا

267- آسیب کرونا بر فضاي کار و اشتغال در نصف جهان - ایرنا

268- شیوع بیشتر کرونا در میان آسیایی تبار ها و آفریقایی تبار ها - فرادید

269- آسیب کرونا بر فضاي اشتغال و کار در نصف جهان - قم پرس

270- آبزي پروري، جهش تولید بر موج خودباوري - ایرنا

271- مسیر انحرافی حمایت از تولید سم - اقتصاد آنلاین

272- آسیب کرونا بر فضاي اشتغال و کار در نصف جهان - ایرنا

273- نامزد ي ها باز هم سن و سال نمی شناسد - روزنامه خبر جنوب

274- دغدغه اصلی دستگاه هاي اجرایی حفظ و توسعه تولید و اشتغال است - تهران نیوز

275- واگذاري فاز دوم شهرك صنعتی قرچک باعث رونق اشتغال می شود - تهران نیوز

276- ترخیص یک هشتم کالاهاي موجود گمرکات در 10 روز اخیر - خوز 24

277- مظلومیت و مهجوریت طب سنتی - الف

278- انتخابات 2020 آمریکا و ترامپیسم - مردم سالاري آنلاین

279- کارگران یک کارخانه تولید مواد شوینده در اهواز اخراج شدند - روزنامه توسعه ایرانی

280- «برگُزین» روزنامه هاي ایران - روزنامه آفتاب یزد

281- آن روي سکه کاهش ساعت سرویس دهی مترو و اتوبوس - روزنامه آفتاب یزد

282- توزیع 10 تن نهاده دامی بین دامداران احمدآباد بیارجمند - خبرگزاري فارس
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283- فریب بزرگِ واردات بدون انتقال ارز - روزنامه تعادل

284- امام محله اي که حساب بدهکاران مغازها را تسویه می کند | سرکشی به 100 خانواده اهل سنت - حوزه نیوز

285- 800هزار تن کالا هاي اساسی ترخیص شد - برترین ها

286-  آقازاده، نماینده رشت: برخی مسئولان به جاي حمایت مانع کارآفرینی می شوند - روزنامه گیلان امروز

287- تمدید مهلت ثبت آثار در هشتمین جشنواره درون دانشگاهی حرکت تا پایان آبان ماه - دانشگاه جامع علمی کاربردي

288- تهران شهري براي همه - همشهري

289- اخبار - روزنامه خراسان



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 13/738

 

اقدامات و برنامه هاي وزارت نیرو درباره تعارض منافع

منبع: برق نیوزشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/08/24

معاونت تحقیقات و منابع انسانی وزارت نیرو درباره اقدامات انجام شده براي اجراي بخشنامه تعارض منافع گفت:با توجه به
اینکه حسب دستور وزیر محترم مدتی است این موضوع در دستور کار این معاونت و بطور مشخص دفتر توسعه مدیریت و

تحول اداري قرار گرفته است بعضی اقدامات از قبل برنامه ریزي شده و در دست اجراست. از ...

به گزارش برق نیوز، تعارض منافع یا به تعبیر وزیر نیرو
"ناسازگاري علاقه ها" زمانی مطرح می شود که منافع و
علاقه هاي فرد به عنوان شخص حقیقی با علاقه هاي
سازمان که فرد در آن جایگاه حقوقی دارد، ناسازگار باشد و
اگر بخواهیم اهداف سازمانی محقق شود، باید این شرایط و
موقعیت ها به نفع سازمان و منافع شهروندان مدیریت

شود. 

صنعت آب و برق به واسطه گستردگی خدمات و ارتباط با عموم مردم و مشاغل و حضور صد ها مشاور و تولیدکننده و پیمانکار و نیز
اثرگذاري قابل توجهی که خدمات زیربنایی این بخش بر وضعیت اقتصادي و ارزش اراضی و دارایی هاي افراد می گذارد، در ذات خود
مملو از چنین موقعیت هایی است که اگر به درستی مدیریت نشوند، زمینه بروز و ظهور فساد و در نتیجه از دست رفتن سرمایه

اجتماعی صنعت آب و برق را فراهم خواهند ساخت. 

با توجه به اهمیت این موضوع، گفت وگویی را با محمدصالح اولیا، معاونت تحقیقات و منابع انسانی وزارت نیرو انجام داده ایم که در
ادامه می خوانید: 

سؤال: طی هفته گذشته وزیر نیرو بخشنامه اي در مورد تعارض منافع ابلاغ کرده اند. از نظر شما اهمیت این بخشنامه در چیست؟ 

اجازه بدهید ابتدا سابقه اي از موضوع در نظام اداري کشور را توضیح دهم. مهم ترین قانونی که ما در این زمینه داریم قانون منع
مداخله کارکنان دولت است که در آن محدویت هایی براي ورود کارکنان دولت به قرارداد ها و معاملات ایجاد کرده است و سابقه آن
به سال 1337 بر می گردد. قوانین مرتبط دیگري هم داریم مانند ممنوعیت تصدي بیش از یک شغل و قانون ارتقا سلامت اداري و
مقابله با فساد. در قانون تجارت هم محدویت هایی براي معاملات مدیرعامل و اعضاي هیات مدیره شرکت ها در نظر گرفته است. اما
موضوع تعارض منافع محدوده بسیار وسیع تري نسبت به این قوانین که بیشتر جنبه کیفري دارد را در بر می گیرد. تعارض منافع
شامل هر نوع شرایطی می شود که در آن تصمیمات تحت تأثیر منافع مادي یا غیر مادي افراد قرار گیرد و چه بسا از نظر قانونی هم
صراحتاً مشکلی نداشته باشد. فرض کنید شما مدیر عامل شرکتی هستید و مناقصه اي برگزار کرده اید و یکی از بستگان شما در
مناقصه شرکت کرده است. جدا از اینکه خداي ناکرده تبانی پشت پرده اي در این زمینه باشد همین که مدیرعامل در این تصمیم
گیري ممکن است خواسته یا ناخواسته تحت تأثیر روابط یا منافع فردي یا خانوادگی قرار گیرد حتی اگر فرد سالمی باشد یک موقعیت
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تعارض منافع است و باید از آن احتراز شود. یعنی این فرد نباید در این تصمیم گیري دخالت داشته باشد. 

نکته مهم این است که حتی اگر فرض کنیم فرایند مناقصه با سلامت هم انجام شود وجود تعارض منافع باعث می شود یک عدم
اعتماد نسبت به آن ایجاد شود و به همین صورت هست که اعتماد عمومی هم به تدریج خدشه دار می شود. از این گونه موارد در
سازمان ها زیاد داریم و متاسفانه قبح آن هم ریخته است و چه بسا بعضی افراد تلاش می کنند عمداً در مسئولیت هایی قرار گیرند که
بتوانند از موقعیت هاي تعارض منافع استفاده کنند! در حال حاضر خوشبختانه دولت لایحه اي را در این زمینه به مجلس تقدیم کرده
است و خود مجلس هم دنبال موضوع هست، ولی وزیر نیرو با توجه به اهمیتی که براي این موضوع قائلند آنرا بطور جدي پیگیري
کردند و پس از مطالعات و بررسی هاي مختلف که از نظر سوابق موضوع، جامعیت و همچنین انطباق با شرایط اجرایی انجام شد، در

نهایت بخشنامه اخیر در تاریخ 18 آبان ابلاغ شد که در آن مصادیق تعارض منافع و نحوه پیشگیري از آن تبیین شده است. 

سؤال: مفاد اصلی این بخشنامه چیست؟ 

در این بخشنامه ضمن توضیح مصادیق تعارض منافع تلاش شده است هم از بروز این شرایط جلوگیري شود و هم شفافیت لازم براي
آن ایجاد گردد که البته خود شفافیت هم عاملی براي پیشگیري محسوب می شود. همچنین پیش بینی شده که در صورت عدم
رعایت این موارد، قرارداد ها فسخ شود و یا حتی پیگیري قضایی شود. در مورد شفافیت هم پیش بینی شده است که تمامی اطلاعات
مربوط به معاملات متوسط به بالا در سامانه هاي مربوطه ثبت و به نحو مقتضی در دسترس عموم قرار گیرد. موضوع دیگر جذب

نیروي انسانی و همچنین انتصاب مدیران است که متاسفانه مصادیق زیادي به لحاظ تعارض منافع در آن وجود دارد. 

در این مورد هم ضمن تاکید بر رعایت تعارض منافع، الزام ایجاد شده است که اطلاعات مربوط به جذب کارکنان و سایر افرادي که به
روش هاي مختلف با سازمان همکاري می کنند در سامانه هاي مربوطه ثبت شود به نحوي که قابل رویت و پیگیري باشد. همچنین
پیش بینی شده است که فرایند احراز صلاحیت و تهیه لیست هاي کوتاه براي پیمانکاران، مشاوران، و تأمین کنندگان کالا و خدمات
به صورت شفاف تدوین و اطلاعات مربوط به آن در اختیار ذي نفعان قرار گیرد. معمولاً انجام شکایت یکی از راه هایی است که می
توان براي اطمینان از درستی اجراي فرایند ها مورد توجه قرار داد. به همین خاطر در این بخشنامه تاکید شده که سازوکار انجام

شکایت براي موارد فوق و همچنین رسیدگی به آن آسان شود. 

سؤال: ممکن است توضیحات بیشتري در مورد مصادیق تعارض منافع بدهید؟ 

بله خوشبختانه این موضوع هم پس از بررسی تجربیات جهانی و هم تجربیات موجود در مجموعه وزارت نیرو انجام شده است و البته
همواره نیاز به بروزرسانی دارد. غیر از مواردي که قبلاً عرض کردم می توان به مواردي مانند اشتغال همزمان و همکاري با مشاوران و
پیمانکاران، ارتباط سهامداري کارکنان با شرکت ها و مؤسسات طرف قرارداد، و اعمال نفوذ براي استخدام و بکارگیري اقوام و آشنایان
به خصوص از طریق شرکت هاي پیمانکار و قرارداد هاي حجمی اشاره کرد. به همین ترتیب مصادیق دیگري هم وجود دارد مثلاً
دریافت هدایا و امکانات از شرکت هاي طرف قرارداد، جذب بازنشستگان در شرکت هاي طرف قرارداد و احیاناً اعمال نفوذ در
تصمیمات با توجه به وجود ارتباطات قبلی، در اختیار گذاشتن امکانات شرکت به افراد چه در داخل و چه در خارج سازمان، دسترسی
به اطلاعات حوزه هاي مختلف و استفاده شخصی از آن و یا در اختیار قرار دادن آنها، ارتباط با دانشگاه ها و بهره گیري از آن براي

ادامه تحصیل افراد، کمک به مؤسسات خیریه و عام المنفعه اي که به نحوي با آن ها مرتبط هستند. 

سؤال: تاکنون چه اقداماتی براي اجراي بخشنامه انجام شده است؟ 
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با توجه به اینکه حسب دستور وزیر محترم مدتی است این موضوع در دستور کار این معاونت و بطور مشخص دفتر توسعه مدیریت و
تحول اداري قرار گرفته است بعضی اقدامات از قبل برنامه ریزي شده و در دست اجراست. از جمله کارگروهی با عضویت مدیران
بازرسی شرکت هاي مادرتخصصی تشکیل و طی جلساتی موضوعات مختلف مرتبط با مفاد بخشنامه مورد بررسی قرار گرفته است.
همچنین بر اساس تجربیاتی که همکاران دفتر بازرسی داشتند مصادیق تعارض منافع در صنعت آب و برق احصا شده است. اخیراً یک
کنفرانس ویدئویی با حضور و سخنرانی اردکانیان، وزیر نیرو با مدیران عامل و هیات مدیره شرکت هاي مادرتخصصی و زیرمجموعه در
خصوص مدیریت تعارض منافع در صنعت آب و برق برگزار شد و اهمیت موضوع بصورت مبسوط توسط ایشان تشریح شد. همچنین
برنامه آگاهی بخشی مدیریت تعارض منافع در صنعت آب و برق تهیه شده است. از جمله کتابچه آگاهی بخشی تعارض منافع شامل
معرفی موقعیت هاي تعارض منافع تدوین شده است. ضمناً هماهنگی با موسسه آموزش هاي تخصصی صنعت آب و برق براي برگزاري
دوره آموزشی مدیریت تعارض منافع براي کلیه کارکنان صنعت آب و برق به صورت مجازي انجام شده است. در کنار این ها تعاملاتی
با نهاد هاي بیرونی بخصوص مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی و همچنین بعضی مؤسسات تخصصی مرتبط با موضوع براي
استفاده و تبادل تجربیات برقرار شده است. لازم است اشاره کنم که در مرحله اجرا، مسئولیت دفاتر بازرسی هم در ستاد وزارت نیرو و
هم در شرکت ها و واحد هاي زیر مجموعه بسیار سنگین است ضمن اینکه براي جلوگیري از ایجاد ساختار هاي موازي و جدید، در

بخشنامه نقش مهمی به کمیته هاي سلامت اداري داده شده است. 

کار مهمی که باقی مانده است این است که عملکرد شرکت ها و واحد هاي زیرمجموعه در ارتباط با وضعیت تعارض منافع و مدیریت
آن ارزیابی شود که براي آن لازم است شاخص هاي ارزیابی تدوین شود و بر اساس آن نظارت صورت گیرد و طبیعتاً بر اساس آن می
توان هم نقاط قوت را شناسایی کرد و به دیگر شرکت ها تعمیم داد و هم با توجه به نقاط ضعف برنامه هاي بهبود تعریف کرد. به هر
صورت چیزي که مسلم است اینست که اگر واحد هاي زیرمجموعه وزارت نیرو از این نظر به موفقیت، حتی موفقیت نسبی، برسند به
این معنی است که در بسیاري از زمینه ها به یک بلوغ مدیریتی، سازمانی و حتی فرهنگی و اخلاقی رسیده اند و از این نظر شاخص

مهمی براي ارزیابی کلی سازمان هم محسوب می شود.
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مسیر هاي درست اصلاح الگوي مصرف برق کدامند؟

منبع: برق نیوزشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/08/24

مدیرعامل شرکت توانیر بیان داشت:اصلاح الگوي مصرف همواره مورد تاکید سیاستگذاران و دست اندرکاران بوده، لیکن در
یکی دوسال اخیر باتوجه به شرایط ویژه کشور در دستور کار اصلی وزارت نیرو قرار گرفته است. البته شاید از دیدگاه بنگاه

عرضه کننده برق تشویق به کاهش مصرف به ویژه در 8 ماه سال که مازاد ظرفیت ...

به گزارش برق نیوز، محمد حسن متولی زاده، مدیرعامل
شرکت توانیر در یادداشتی نوشت: اهمیت و ضرورت اصلاح
الگوي مصرف انرژي در کشور به عنوان یکی از اصول
اقتصاد مقاومتی در وزارت نیرو مورد توجه و تاکید قرار
گرفته است، چرا که از یک سو توجه به مصرف بهینه از
اتلاف انرژي و منابع ملی جلوگیري می کند و از سوي
دیگر با مصرف بهینه، می توان محدودیت مصرف برق در
اوقات پیک را براي صنایع کاهش داد و به تولید ملی رونق
بخشید. همچنین رشد مصرف خارج از الگو سرمایه گذاري
زیادي را به صنعت برق تحمیل می کند که با مصرف بهینه

این امر نیز مرتفع خواهدشد. 

اصلاح الگوي مصرف همواره مورد تاکید سیاستگذاران و دست اندرکاران بوده، لیکن در یکی دوسال اخیر باتوجه به شرایط ویژه کشور
در دستور کار اصلی وزارت نیرو قرار گرفته است. البته شاید از دیدگاه بنگاه عرضه کننده برق تشویق به کاهش مصرف به ویژه در 8
ماه سال که مازاد ظرفیت تولید داریم چندان اقتصادي نباشد. کمتر بنگاه اقتصادي است که براي کاهش مصرف کالاي تولیدي خود
تبلیغ کند، اما از دیدگاه صیانت از منابع ملی و حفظ منافع نسل هاي آینده این امر خیر و برکات زیادي دارد و به همین دلیل این

سیاست به صورت جدي در وزارت نیرو به کار گرفته شده است. 

براي دستیابی به اهداف الگوي مصرف دو ابزار اصلی وجود دارد، ابزار قیمتی و ابزار هاي غیرقیمتی. منظور از ابزار هاي قیمتی براي
اصلاح الگوي مصرف، تعیین قیمت ها به گونه اي است که مصرف کننده به سمت مصرف بهینه هدایت و ترغیب شود و می تواند
جنبه تشویقی و تنبیهی داشته باشد. مصرف کننده به طور طبیعی به دنبال حداکثر کردن رفاه خود با در نظر گرفتن قید بودجه در
اختیارش است. استفاده از تجهیزات برقی ارزان قیمت و پرمصرف نسبت به انواع گران تر و با مصرف برق بهینه براي مصرف کننده
عادي ارجحیت دارد. با ابزار قیمتی توجه به هزینه برق مصرفی در استفاده از تجهیزات و لوازم برق توسط مصرف کننده مورد توجه
قرار می گیرد. به این صورت که مصارف بهینه و کمتر از الگوي مصرف با تخفیف در تعرفه مواجه شده و براي مصارف بیش از الگوي
مصرف به صورت پلکانی افزایش قیمت در نظر گرفته می شود. با اعمال ابزار قیمتی، مصرف کننده به مقدار مصرف انرژي خود
حساس می شود، چرا که نحوه مصرف بر بودجه خانوار اثر می گذارد. به عبارت دیگر در ابزار قیمتی منافع مصرف کننده و منافع ملی
ناشی از صرفه جویی هم راستا می شوند، اما تجربه نشان داده است ابزار قیمتی به تنهایی نمی تواند چندان کارآ و مفید باشد به طور
مثال اگر خانوار علاقه مند به کاهش مصرف برق باشد، اما لوازم برقی کارآ که مصرف انرژي بهینه دارند در دسترس آن ها نباشد یا از
اثر کاهش مصرف آن ها آگاه نباشند، عملا سیاست قیمتی، کارآیی چندانی نخواهد داشت چراکه حتی اگر مصرف کننده بخواهد نوع
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مصرف خود را تغییر دهد امکان چنین تغییري براي وي میسر نخواهد بود. از این رو ابزار هاي غیر قیمتی می توانند در کنار ابزار
قیمتی همچون دو بال به اوج گیري به سمت اصلاح الگوي مصرف کمک شایانی کنند. مهم ترین ابزار هاي غیرقیمتی در اصلاح

الگوي مصرف آموزش، آگاه سازي، تشویق تولید و به کارگیري از لوازم برقی بهینه است. 

در حیطه آموزش و آگاه سازي، مصرف کننده از میزان مصرف هر کالاي برقی، نحوه مدیریت مصرف در آن ها یا میزان صرفه جویی
ناشی از تعویض کالا با نوع بهینه مطلع می شود. همچنین نقش عوامل زمینه اي را در مصرف کالا هاي برقی متوجه می شود به طور
مثال اقداماتی، چون قطع برق تجهیزات به جاي حالت در حال انتظار (standby) در حالت عدم استفاده از آنها، نصب سایه بان روي
کولر ها و استفاده از پنجره هاي دوجداره در کاهش مصرف برق بسیار موثر است. از طرف دیگر در سیاست هاي غیرقیمتی با
اختصاص یارانه به تولید کالا هاي با بهره وري بالاي انرژي یا اختصاص یارانه به مصرف کنندگان براي جایگزینی کالا هاي غیر بهینه

با انواع کارآتر می تواند بسیار در اصلاح الگوي مصرف موثر باشد. 

وزارت نیرو و صنعت برق کشور نیز به ویژه در یک سال اخیر به شدت سیاست هاي اصلاح الگوي مصرف را پیگیري کرده و هر هر دو
دسته ابزار قیمتی و غیر قیمتی را در این راه به کار گرفته است. طرح برق امید یک ابزار قیمتی بسیار مناسب و عمدتا تشویق محور
براي اصلاح الگوي مصرف برق است به گونه اي که در این طرح براي مشترکان کم مصرف تخفیف 100 درصدي بهاي برق در نظر
گرفته شده است. البته اجراي طرح «برق امید» براي همه طبقه هاي مصرف برق است، زیرا تعرفه هاي برق پلکانی است و مشترکان
که پرمصرف هستند هم می توانند با جلوگیري از افزایش مصرف برق خود و با ورود به طبقه خوش مصرف ها، بهاي کمتري براي برق
بپردازند. همچنین مشترکانی خوش مصرف می توانند با انجام اقداماتی ساده مشمول طرح برق امید شوند. به عبارت دیگر خوش

مصرف ها می توانند با صرفه جویی 10درصدي از تخفیف صددرصدي برق نیز برخوردار شوند. 

در حوزه ابزار هاي غیرقیمتی براي اصلاح الگوي مصرف، طرح هاي بهینه سازي متعددي طراحی شده است که از میان این طرح ها،
طرح جایگزین یک میلیون کولر گازي فرسوده به تایید شوراي اقتصاد رسیده است که مصرف برق هر کولرگازي با اجراي این طرح
نصف خواهد شد. طرح هاي دیگري نیز، چون جایگزینی الکتروموتور کولر هاي آبی، جایگزینی لامپ هاي پرمصرف با انواع کم مصرف

ال اي دي و اس ام دي تدوین شده که در مرحله اخذ مجوزات مربوطه است. 

در بلندمدت، با اجراي این طرح ها مقداري از میزان سرمایه گذاري هاي موردنیاز در حوزه هاي مختلف صنعت برق کاسته می شود و
از طرف دیگر با توجه به اختصاص میزان مصارف برق کاهش یافته مشترکان خانگی به بخش تولید، باعث رونق اشتغال و کارآفرینی و
همچنین بهبود درآمد هاي صنعت برق می شود. با این امر ضرورتی براي افزایش میزان سرمایه گذاري ها در تولید برق وجود نخواهد
داشت و بخشی از این هزینه ها می تواند در زمینه بهینه سازي مصرف در نظر گرفته شود. امید است این مجموعه اقدامات، با حمایت
مردم منجر به حرکت سریع به سوي اصلاح مصرف انرژي برق و صیانت از منابع ملی کشور شده و راه توسعه پایدار کشور در این میان

هموار شود. 

منبع: دنیاي اقتصاد
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پرداخت تسهیلات اشتغال آفرین بانک توسعه تعاون در خراسان رضوي

منبع: فراسوشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/08/24

بانک توسعه تعاون در قالب تفاهم نامه اي سه جانبه به ایجاد و تقویت کسب وکارهاي خرد در شهرستان تاریخی باخرز
خراسان رضوي کمک می کند.
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سرپرستان 5 واحد دانشگاه آزاد اسلامی منصوب شدند

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/08/24

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با صدور احکامی سرپرستان واحدهاي «بندرانزلی»، «خوي»، «دورود» و «فومن و شفت» و
«مهاباد» را منصوب کرد. The post سرپرستان 5 واحد دانشگاه آزاد اسلامی منصوب شدند appeared first on پایگاه

خبري تحلیلی 8دي نیوز.

 https://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

- انزلی 1399/08/24 - 16:08 
- کد خبر:536496 

سرپرستان 5 واحد دانشگاه آزاد اسلامی منصوب شدند رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با صدور احکامی سرپرستان واحدهاي «بندرانزلی»،
«خوي»، «دورود» و «فومن و شفت» و «مهاباد» را منصوب کرد. 

به گزارش 8دي،به نقل از دانشگاه آزاد، محمدمهدي طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با صدور احکامی جداگانه سرپرستان 5
واحد «بندرانزلی»، «خوي»، «دورود» و «فومن و شفت» و «مهاباد» را منصوب کرد. 

بر همین اساس امیرهوشنگ بحري شعبانی پور را به عنوان سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد بندرانزلی، علی باقرزاده را به عنوان
سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد خوي، اکبر سالاروند را به عنوان سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد دورود و رامین شعبانی را به
عنوان سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد فومن و شفت و بهمن کرد را به عنوان سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد مهاباد منصوب

شدند. 

- حکم انتصاب 
- دانشگاه آزاد اسلامی 

- رئیس دانشگاه آزاد کشور 
لینک در حافظه کپی شد! 

 -
 -
 -
 -

- اخبار مرتبط نامه سرگشاده بسیج دانشجویی دانشگاه آزاد اسلامی رشت خطاب به استاندار گیلان اجراي برنامه هاي فرهنگی در
دانشگاه باید اثرگذار باشد ضرورت نقش آفرینی بیشتر دانشگاه آزاد در اشتغال و تولید ثروت/ رشته هاي پزشکی و پیراپزشکی در
واحدهاي دانشگاه آزاد گیلان راه اندازي شود تمدید مهلت ثبت نام وانتخاب رشته هاي بدون آزمون دانشگاه آزاد آخرین وضعیت

پرونده حادثه اتوبوس علوم تحقیقات 

نظرات 
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- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر
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ساماندهی خانه میرزا کوچک به اعتبار ملی نیاز دارد

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/08/24

نماینده مردم رشت در مجلس شوراي اسلامی گفت: ساماندهی خانه میرزا کوچک جنگلی به عنوان نماد گیلان به اعتبار و
بودجه ملی نیاز دارد و نمی توان تنها با بودجه هاي استانی آن را احیا کرد. The post ساماندهی خانه میرزا کوچک به

اعتبار ملی نیاز دارد appeared first on پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز.

 https://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

- رشت 1399/08/24 - 16:23 
- کد خبر:536500 

ساماندهی خانه میرزا کوچک به اعتبار ملی نیاز دارد نماینده مردم رشت در مجلس شوراي اسلامی گفت: ساماندهی خانه میرزا
کوچک جنگلی به عنوان نماد گیلان به اعتبار و بودجه ملی نیاز دارد و نمی توان تنها با بودجه هاي استانی آن را احیا کرد. 

به گزارش 8دي،جبار کوچکی نژاد امروز در جلسه مشکلات حوزه میراث فرهنگی در فرمانداري رشت با بیان اینکه استان هاي شمالی
از اهمیت گردشگري بالایی برخوردار هستند لذا باید در این استان ها وقت بیشتري براي صنعت گردشگري اختصاص

یابد،اظهارداشت: ایجاد اشتغال در بخش گردشگري می تواند نسبت به بخش هاي دیگر بسیار اثرگذارتر باشد. 

وي تصریح کرد: فرهنگ و آیین هاي گیلان همواره زبانزد است باید براي جذب گردشگر از این آیین ها و فرهنگ استفاده مطلوب
کرد. 

نماینده مردم رشت در مجلس شوراي اسلامی گفت: کل اعتبارات وزارت میراث فرهنگی و گردشگري 1300 میلیارد تومان است که
حدود 530 میلیارد تومان براي حقوق و حدود 700 میلیارد تومان نیز براي سایر بخش ها نظیر صناع دستی و گردشگري است. 

کوچکی نژاد با بیان اینکه در سیاست هاي کلی نظام آمده که باید در افق 1400، به 20 میلیون گردشگر خارجی در کشور برسیم،
افزود: در حال حاضر تنها پنج میلیون گردشگر خارجی وارد کشور می شوند که اغلب آن ها عراقی که عموما پس از ورود به کشور به

سمت شیراز و اصفهان سفر می کنند لذا مسئولان استانی شرایطی را فراهم کنند تا گردشگران خارجی به گیلان نیز سفر کنند. 

وي ادامه داد: دولت موظف شده تا 300 روستا را مورد هدف گردشگري قرار دهد، براي این امر بودجه نیز در نظر گرفته شده و
مسئولان گیلانی باید بررسی کنند که سهم استان ما از این 300 روستا چقدر است تا برنامه ریزي هاي لازم انجام گیرد. 

نماینده مردم رشت در مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: ساماندهی خانه میرزا کوچک جنگلی به عنوان نماد گیلان به اعتبار و بودجه
ملی نیاز دارد و نمی توان تنها با بودجه هاي استانی آن را احیا کرد. 

 محمدرضا احمدي نیز با اشاره به اینکه حمایت از صنایع دستی و گردشگري موحب رونق اشتغال و درآمدزایی می شود، اظهارداشت:
گیلان در حوزه گردشگري نسبت به دیگر استان ها عقب ماندگی دارد، باتوجه به اینکه از ظرفیت هایی مانند کوه، دریا و جنگل
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برخوردار است اما وضعیت مناسبی در حوزه گردشگري ندارد. 

نماینده مردم رشت در مجلس شوراي اسلامی  افزود: ماسوله قطب میراث فرهنگی گیلان است، باید موانع بر سر راه ثبت جهانی این
منطقه هر چه سریع تر مرتفع شود، زیرا اگر ماسوله ثبت جهانی شود در توسعه گردشگري گیلان نقش به سزایی خواهد داشت. 

منبع: ایسنا 

- حوزه گردشگري 
- خانه میرزا کوچک خان 

- ماسوله 
- نماینده مردم رشت در مجلس 

لینک در حافظه کپی شد! 

 -
 -
 -
 -

- اخبار مرتبط لزوم توجه ویژه به رفع مشکلات روستاها و مناطق حاشیه شهر رشت برخی مسئولان به جاي حمایت مانع کارآفرینی
می شوند تسریع در امور سرمایه گذاران حوزه گردشگري فومن راه اندازي شهرك کشاورزي در گیلان/ اشتغال10 هزار مهندس

کشاورزي در شهرك هاي کشاورزي عضو کمیسیون آموزش مجلس: برخی هزینه ها در حوزه آموزش منتهی به نتیجه نمی شود 

نظرات 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر
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سلوك علما/ علامه طباطبایی؛ مفسري که عقل جامعه را بیدار کرد + تصاویر

منبع: شفقناشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/08/24

شفقنا- 24 آبان ماه سال 1360 هجري شمسی، روزي است که عالم فرزانه و مفسر بزرگ علامه طباطبایی دیار فانی را به
سوي سراي باقی ترك کرد؛ عالمی که همیشه از ابدیت سخن می گفت و با فناي در خداي خویش و آنچه خدایی بود، باقی

شد. امام راحل(ره) در پیام تسلیت خود به همین مناسبت فرمودند: «من باید از این ضایعه اي ...

 
شفقنا- 24 آبان ماه سال 1360 هجري شمسی، روزي است که عالم فرزانه و مفسر بزرگ علامه طباطبایی دیار فانی را به سوي سراي

باقی ترك کرد؛ عالمی که همیشه از ابدیت سخن می گفت و با فناي در خداي خویش و آنچه خدایی بود، باقی شد. 

امام راحل(ره) در پیام تسلیت خود به همین مناسبت فرمودند: «من باید از این ضایعه اي که براي حوزه هاي علمیه و مسلمین حاصل
شد و آن رحلت مرحوم علامه طباطبایی است، اظهار تاسف کنم و به شما ملت ایران به ویژه حوزه هاي علمیه تسلیت عرض کنم.»(1)

به گزارش شفقنا، آنچه در پی می آید گوشه اي از زندگی و ابعاد شخصیتی این عالم ربانی است: 

زندگى و سرگذشت 

علامه، سید محمد حسین طباطبایى، فرزند سید محمد قاضى طباطبایى، در روز 29 ذى حجه سال 1321 ق، برابر با اسفند سال
1282 ش، در شهر تبریز، در خاندانى که به علم و فضل و پارسایى شهره بودند، دیده به جهان گشود. نسب وى، از طرف پدر، به
حضرت امام حسن مجتبى(ع) و از طرف مادر، به حضرت امام حسین( ع) مى رسد. در پنج سالگى، مادر را و در نه سالگى، پدر را از
دست داد و وصى پدرش، مرد و زنى را به پرستارى از او و تنها برادرش، سید محمد حسن گمارد. نه ساله بود که در کنار برادر، به
آموختن قرآن و کتب مقدماتى، مانند« گلستان»،« بوستان»،« نصاب الصبیان»،« اخلاق ناصرى»،« انوار سهیلى»،« تاریخ عجم»،«
منشآت امیر نظام» و« ارشاد الحساب»، در نزد ادیبى لایق، به نام شیخ محمد على سرائى پرداخت و همه اینها را در مدت شش سال(
از سال 1290 ش، تا سال 1296 ش،) فراگرفت؛ علاوه بر اینها، زیر نظر استاد، میرزا علینقى خطاط، به یادگیرى فنون خوش نویسى

همت نهاد. 

فعالیت  هاى علمى 

 

علامه، در سال 1297 ش، وارد مدرسه طالبیه تبریز شد. ورود به این مدرسه، آغازى خجسته براى تحصیلات حوزوى وى به شمار
مى آید. او، پس از مرحله اى کوتاه که توفیق چندانى در علم اندوزى نداشت، مشمول عنایت ویژه الهى گردید و شور و شوقى دیگر را در
وجود خویش احساس کرد و ادبیات عرب، منطق، فقه، اصول، کلام، فلسفه و حکمت را نزد اساتید گران قدر آن دیار به خوبى فراگرفت. 

اشتیاق بى حد و حصر وى به علم اندوزى و شهرت حوزه علمیه نجف، ایشان را در سال 1304 ش، راهى آن دیار مقدس کرد. با وجود
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مواجهه با مشکلات مختلف محیطى، معیشتى و مرگ فرزند اول، عزم راسخ وى و دیدار با عارف نام دار، آیه االله حاج میرزا على آقاى
قاضى طباطبائى، راه تحصیل مقامات علمى و معنوى را براى او هموار ساخت. 

علامه، نزد آیات عظام، شیخ محمد حسین اصفهانى، معروف به کمپانى و شیخ محمد حسین نائینى و سید ابو الحسن اصفهانى،
دوره هایى از اصول و فقه را گذراند تا به مقام اجتهاد نائل گردید و از آیه االله نائینى اجازه روایت و اجتهاد گرفت. 

علاقه وافر وى به علوم معقول و بهره مندى از مصاحبت قاضى طباطبایى، فراگیرى کتاب هایى چون« شرح فصوص» قیصرى و« مصباح
الانس» قونوى و« فتوحات مکیه» ابن عربى را در پى داشت. 

علامه، در مدت شش سال، کتاب هاى« منظومه» ملا هادى سبزوارى،« اسفار» ملا صدرا،« مشاعر»،« شفا» ى بو على سینا، و«
اثولوجیا» را نزد حکیم عارف، سید حسین بادکوبه اى فراگرفت و به توصیه وى، به فراگیرى« تحریر اقلیدس» و ریاضیات، نزد آیه االله

سید ابو القاسم خوانسارى که متخصص این فن بود پرداخت. 

یکى از ویژگى هاى بارز علامه طباطبائى، مهارت در تفسیر به شیوه ایى خاص( تفسیر آیه به آیه) است. او، گرچه، در تفسیر از دو استاد
بزرگ؛ یعنى آیه االله سید على قاضى طباطبائى و حکیم سید حسین بادکوبه اى بهره برده است، اما آنچه از بیانات خود ایشان آشکار
است، آموختن روش مزبور، از آیه االله قاضى طباطبائى است؛ چه، خود فرموده اند:« این سبک تفسیر آیه به آیه را استادمان قاضى

قدس سره، به ما تعلیم دادند و ما در تفسیر از روش ایشان پیروى مى کنیم». 

علامه، در سال 1314 ش، به دلیل مشکلات معیشتى، به زادگاه خود، تبریز بازگشت و به مدت ده سال در آنجا اقامت نمود. در این
مدت، وى، علاوه بر اشتغال به کار کشاورزى، چندین رساله فلسفى را تدوین فرمود. وى، در آغاز سال 1325 ش، پس از سامان دهى
نسبى به امور معاش خویش، از اقامت در تبریز روى برتافت و پس از تفأل با قرآن کریم و بشارت آیه شریفه «هنالک الولایه اللهِ الحق

هو خیر ثوابا و خیر عقبا»الکهف، 44، راهى قم شد. 

او، در آغاز ورود به قم، تدریس خارج فقه و اصول را شروع کرد، ولى به زودى احساس وظیفه، او را به مسیر دیگرى کشاند. خود
ایشان، در باره ترك تدریس خارج فقه و اصول، مى فرماید:« در حوزه علمیه قم، بحمد االله، افرادى هستند که فقه و اصول تدریس
مى نمایند، ولى استاد فلسفه و تفسیر، به مقدار کافى نیست و در این زمان، حوزه علمیه قم و جامعه اسلامى، نیاز شدیدى به تفسیر و

فلسفه دارد. اشتغال من، به این علوم، براى اسلام نافع تر مى باشد.» 

بدین ترتیب، ایشان، ابتدا در منزل و سپس در مسجد سلماسى، به تدریس« اسفار» اشتغال ورزید. این موضوع که نشاط علمى طلاب
را در این زمینه در پى داشت، واکنش مخالفان فلسفه را برانگیخت و توطئه براى تعطیلى درس ایشان آغاز گشت، ولى اخلاص و
پشت کار وى و شیوه هاى مطلوبى که از طرف آیه االله بروجردى و حضرت امام خمینى رحمه االله علیهما، در این زمینه ارائه گردید، از

تعطیلى آن جلوگیرى نمود و مورد توجه بسیارى از طلاب مستعد و علاقه مند قرار گرفت. 

تمام وقت علامه در این دوران که سى و پنج سال به طول انجامید، به تدریس و تحقیق در زمینه تفسیر و فلسفه و نشر معارف
اسلامى گذشت و آثار گران قدرى از ایشان باقى ماند که مورد استفاده عام و خاص است. 

اساتید 
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علامه، در طول دوران تحصیل، از محضر عالمان و بزرگان بسیارى بهره گرفت که از آن جمله، مى توان به آیات عظام حکیم عارف
سید على قاضى طباطبایى، حکیم سید حسین بادکوبه اى، سید ابو القاسم خوانسارى، شیخ محمد حسین غروى( کمپانى)، آیه االله
نائینى، سید ابو الحسن اصفهانى، سید محمد حجت کوه کمرى، آیه االله حاج میرزا على ایروانى( مؤلف حاشیه بر مکاسب و کفایه) و آقا

میرزا على اصغر ملکى اشاره کرد. 

شاگردان 

افراد بسیارى، جرعه نوش چشمه جوشان و خوشه چین خرمن انبوه معارف عقلى و نقلى علامه بزرگوار بوده اند که اسامى برخى از
مشهورترین آنها عبارت است از: آیات عظام و حجج اسلام، شهید مرتضى مطهرى؛ شهید بهشتى؛ شهید قدوسى؛ دکتر محمد جواد
باهنر؛ علامه حسن حسن زاده آملى؛ جعفر سبحانى؛ جوادى عاملى؛ حسینى تهرانى؛ سید على خامنه اى( رهبر معظم انقلاب)؛ امام
موسى صدر؛ عبد الکریم اردبیلى؛ محمدى گیلانى؛ مصباح یزدى؛ حسینعلى منتطرى؛ مهدى روحانى؛ تجلیل تبریزى؛ نورى همدانى و

مکارم شیرازى. 

ابعاد علمى علامه طباطبائى 

 

عظمت علمى علامه، داراى ابعاد مختلف شناخته شده و گاه ناشناخته، حتى در مجامع علمى است و پى بردن به جنبه هاى مختلف
شخصیتى این اندیشمند کم نظیر، به گونه مفصل، کارى است بس دشوار و نیازمند به مئونه بسیار و از عهده این نوشتار خارج است؛

ازاین رو، به اختصار نکاتى را در باره پاره اى از علوم و ابعاد شخصیتى ایشان خاطرنشان مى کنیم: 

الف) تفسیر 

با وجود جامعیت علامه در علوم مختلف، بى شک نام ایشان بیشتر با تفسیر« المیزان» شناخته شده است. خود ایشان، در باره علت
رویکرد به تفسیر، چینین فرموده اند:« هنگامى که به قم آمدم، مطالعه اى در برنامه درسى حوزه کردم و آن را با نیازهاى جامعه
اسلامى سنجیدم و کمبودهایى در آن یافتم و وظیفه خود را تلاش براى رفع آنها دانستم. مهم ترین کمبودهایى که در برنامه حوزه

وجود داشت، در زمینه تفسیر و بحث هاى عقلى بود و ازاین رو، درس تفسیر و فلسفه را آغاز کردم ...». 

فعالیت تفسیرى استاد، به تدریس منحصر نشد و خلق اثر عظیمى به نام« المیزان فى تفسیر القرآن»، انقلابى بزرگ در این علم پدید
آورد. علامه، با خلق این اثر ماندگار، روش و سیره معصومین( ع) را در تفسیر قرآن که همان تفسیر آیات با استفاده از دیگر آیات
است، احیا کرد. از دیگر مزایاى« المیزان»، تفکیک مباحث، با عنوان هایى مانند« بحث روایى»،« بحث فلسفى»،« بحث اجتماعى» و ....
مى باشد؛ این شیوه، براى پرهیز از آمیخته شدن نظرات و برداشت هاى شخصى با تفسیر قرآن، در پیش گرفته شده است. نقد و بررسى
محققانه روایات تفسیرى، تشخیص سره از ناسره و شناسایى اسرائیلیات، از دیگر امتیازات این کتاب ارزش مند است که باعث رویکرد

مثبت مجامع علمى و دانشگاهى بدان و رشد و تعالى علم تفسیر گردیده است. 

این کتاب، مورد توجه بسیارى از اندیشمندان مسلمان و اسلام پژوهان، واقع شده و کتاب ها و مقالات بسیارى در مورد آن نوشته شده
است. براى پرهیز از اطاله کلام و به مقتضاى این بیت که: 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 26/738

بخشى از نظریات اساتید مصرى را که در مجله علمى« دارالتقریب»، راجع به تفسیر« المیزان»، بیان شده است، نقل مى کنیم:« تفسیر
المیزان، تفسیرى جدید است بر قرآن کریم، نوشته علامه سید محمد حسین طباطبایى که از بزرگان علماى امامیه به شمار مى آیند ...
با مطالعه بخشى از کتاب، توانایى علمى نویسنده، عمق بحث ها، طرح مسائل مشکل با بیانى ساده و دورى از تعصب به مذهبى خاص،
کاملا مشهود است .... ایشان، در تفسیر، شیوه خاصى را برگزیده اند و قرآن را با قرآن تفسیر کرده و از بسیارى از اقوال و آراء که
اساس صحیحى ندارند یا تأویل هایى که هدف از آن، تفسیر قرآن، نیست بلکه احیاى یک نظریه علمى، یک اصل کلامى، یک نظریه
فلسفى یا فتواى مذهبى است، اعراض کرده و پیرامون آنها بحث نمى کنند .... مؤلف محترم، در تفسیر آیه «و إن کنتم فى ریب مما
نزلنا على عبدنا»،پیرامون اعجاز قرآن از جهات گوناگون، بحث گسترده اى ارائه داده ... هم چنان که بحث ارزنده اى پیرامون قانون علیت
و معلولیت از منظر قرآن و اینکه معجزه، به معنى نفى علیت نیست، انجام داده است. ما به مؤلف محترم این تفسیر ارزنده، تبریک

مى گوییم و از خداوند بزرگ، توفیق و بهره گیرى از وجود او را خواهانیم». 

ب) فلسفه 

رویکرد عقلانى و تفکر و تأمل در مسائل مختلف، از شاخصه هاى بارز علامه و در سراسر زندگى ایشان نمودار بود. 

علامه، از همان آغاز تحصیل، به مطالعه کتب فلسفى علاقه نشان مى داد و تشویق حکیم بادکوبه اى که از متخصصین بنام این فن بود،
شور و اشتیاق وى را به علوم معقول، دوچندان کرد. ایشان، همان گونه که اشاره شد، تدریس فلسفه را از نیازهاى حوزه علمیه قم
تشخیص دادند و به تدریس« اسفار» همت نهادند. احاطه و اشراف کامل ایشان بر مسائل فلسفى که حاصل تتبعات و مطالعات
طاقت فرسا بود، این قدرت را به ایشان داد که ضمن برشمردن مسائل اصلى فلسفه، به تفکیک مسائلى که ریشه یونانى دارند، از مسائلى

که در مجامع علمى مسلمانان پى ریزى شده اند، بپردازد و نقش پررنگ فیلسوفان مسلمان را در تکامل فلسفه مشخص کند. 

از دیگر ابتکارات علامه، ترتیب منطقى مسائل فلسفى و تنظیم آن به صورت متون درسى است که در دو کتاب« بدایه الحکمه» و«
نهایه الحکمه» استاد کاملا مشهود است. 

تفکیک حقایق از اعتباریات، کار مهم دیگرى بود که حضرت علامه به آن همت گمارد. ایشان، با تبیین این قاعده که مسائل جهان و
هستى هاى خارجى، از علوم حقیقى و قابل اثبات با براهین دقیق علمى است، ولى علوم اعتبارى، مانند حقوق، فقه و ... از حیطه

براهین عقلى خارج است، توانست مرزهاى حکمت عملى و حکمت نظرى را مشخص کند. 

پرورش و تکمیل نظریه حرکت جوهرى، تبیین و شرح نزدیک به هفتاد مسئله در مبحث قوه و فعل، تکمیل برهان صدیقین، مبارزه با
فلسفه مادى گرى و تقریب فلسفه هاى غرب و شرق، از دیگر ابتکارات حضرت علامه در حوزه فلسفه است. 

ویژگى دیگر تحقیقات فلسفى علامه، این است که وى با تبحر خاصى، مزایاى حکمت متعالیه ملا صدرا را با تحلیل هاى منطقى ابن
سینا در هم آمیخته؛ به این معنا که مسائل عمیق صدرائى را با شیوه تحلیلى بو على تبیین نموده است. 

ج) عرفان 

عرفان و موضوعات وابسته به آن، مورد علاقه خاص حضرت علامه بود و ایشان با خواندن کتاب هایى چون« شرح فصوص» قیصرى و«
مصباح الانس» قونوى و« فتوحات مکیه» ابن عربى، نزد عارف وارسته، میرزا على آقا قاضى طباطبایى، اشتیاق خود را به خودسازى و

تهذیب آشکار نمودند. 
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علامه، با همراه کردن عرفان نظرى و عملى، طعم خوش حقایق عرفانى را چشیده بود و زى عادى ایشان، الگویى براى طالبان مسیر
بود. علامه حسن زاده، نقل مى کنند که وقتى نزد مرحوم آیه االله محمد تقى آملى( ره)، از علامه طباطبایى یاد کردم، ایشان،
فرمودند:« آقا اگر کسى باید تحت تصرف و تعلیم کامل به جایى برسد و قدمى بردارد، من براى شما بهتر از جناب آقاى طباطبایى(
صاحب المیزان)، کسى را نمى شناسم ... ایشان و مرحوم سید احمد کربلائى کشمیرى، در میان شاگردان مرحوم قاضى از همه بهتر

بودند و آقاى طباطبایى، در همان وقت، کشفیات بسیار داشتند».( یاد نامه 96) 

علامه، در رساله« محاکمات» که پى نوشتى بر مکاتبات دو عالم فاضل، مرحوم کمپانى و مرحوم سید احمد کربلایى، پیرامون بیتى از
عطار نیشابورى است، نکات عرفانى بسیار دقیقى را تبیین کرده اند. از دیگر آثار استاد، مى توان به سه رساله ایشان با عنوان هاى«

الانسان قبل الدنیا»،« الانسان فى الدنیا» و« الانسان بعد الدنیا» که سرشار از نکته هاى نغز عرفانى است، اشاره کرد. 

د) فقه و اصول 

عظمت علمى علامه در مباحث تفسیرى و فلسفى موجب شده تا تبحر ایشان در سایر علوم تحت الشعاع واقع شود. علامه، سالیان
بسیارى از عمر خویش را صرف فراگیرى فقه و اصول نمود. ده سال بهره گیرى از معلومات مرحوم کمپانى، پنج سال شرکت در
مجالس درس آیه االله نائینى، چندین سال استفاده از محضر آقا سید ابوالحسن اصفهانى و شرکت در مجالس درس میرزا على ایروانى و
میرزا على اصغر ملکى، از علامه، فقیهى دقیق و متبحر در به کارگیرى اصول فقه ساخته بود و نگاهى به کتاب« تعلیقه بر کفایه»
ایشان، مؤید این نظر است. علاوه بر این، ایشان، قبل از اشتغال به تدریس فلسفه و پرداختن به مباحث تفسیرى، به مدت چندین

سال، به تدریس اصول و فقه اشتغال داشته اند. 

ه) ریاضیات 

استاد حکیم، سید حسین بادکوبه اى، با توجه به نقش مهم ریاضیات در تقویت روش برهانى و بعد فلسفى، علامه را به آموختن آن
تشویق کرد و علامه، در کلاس هاى درس سید ابو القاسم خوانسارى که از متخصصین این فن بودند، شرکت کرد. حساب استدلالى،
هندسه مسطحه و جبر استدلالى، دروسى بودند که علامه از ایشان فراگرفت. تبحر استاد در علوم ریاضى، در روش طرح مباحث
فلسفى توسط وى، کاملا مشهود بود. ایشان، مسائل فلسفى را همانند مسائل ریاضى مطرح مى کردند؛ به طورى که هر مسئله اى دقیقا
در جایگاه خود و به گونه اى قرار گیرد که مکمل بحث قبلى و مقدمه اى براى بحث بعدى باشد. بر اساس همین مبنا، ایشان، در طى
تدریس سعى مى کردند مقدمات مباحث، یا از بدیهیات و علوم متعارف باشد و یا از اصولى استفاده شود که ادله آنها پیش تر بیان شده
باشد. این روش، در آثار مکتوب ایشان نیز رعایت شده و نگاهى به« اصول فلسفه»،« بدایه الحکمه» و« نهایه الحکمه»، این امر را تأیید
مى کند. ایشان، با توجه به این مبنا، مسائل فلسفى را به دو گروه تقسیم مى کرد: گروه اول، مسائلى که موضوع آنها همان موضوع
فلسفه است و در نتیجه محمول آنها هم مساوى با موضوع خواهد بود، مانند مسئله اصالت وجود؛ گروه دوم، مسائلى که موضوع آنها
قسمى از موضوع فلسفه است، مانند وجود ذهنى. ایشان، با دقت فراوان، از طرح مسائل مربوط به هر گروه، در بحث گروه دیگر، پرهیز

مى کرد و نظم منطقى و ریاضى را در همه مسائل و در تمام احوال حفظ مى نمود. 

و) حدیث 

نقش بى بدیل حدیث در تبیین آیات قرآن و استخراج احکام الهى، مورد توجه و اهتمام علامه بود و ایشان، با دقت و وسواس زائد
الوصفى تمام« بحار الانوار» علامه مجلسى را مطالعه و احادیث متقن و مستند آن را گزینش نموده بود. وى، هم چنین به تصحیح و
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مقابله نسخه اى از« وسائل الشیعه» پرداخته بود که مورد استفاده محققین و مصححین نیز واقع شد. هم چنین در تفسیر« المیزان»،
در تفسیر هر آیه، بخشى با عنوان« بحث روائى» ارائه مى دهند که عمق بحث ها و نحوه نقد و بررسى روایات، نشان از مهارت فوق العاده

ایشان در علم حدیث و دیگر علوم وابسته دارد. 

ز) ادبیات 

علامه بزرگوار، با توجه به اهمیت ادبیات عرب در فهم متون دینى، تحصیل این علوم را با جدیتى بى نظیر پى گرفت. تسلط استاد در
مباحث ادبى، در تمامى آثار وى، به ویژه کتاب سترگ« المیزان»، نمودى چشم گیر دارد. 

استاد، به ادبیات فارسى نیز علاقه زیادى داشتند، به گونه اى که در همان آغاز تحصیل، بوستان و گلستان سعدى را با شور و اشتیاق
نزد استادى ادیب فراگرفتند و علاقه ایشان به شعر باعث مى شد که گاهى مفاهیم بلند عرفانى و فلسفى را با عباراتى لطیف به رشته
نظم درآورند. آیه االله سبحانى، در مقاله اى که در دومین یادنامه علامه به چاپ رسیده، نمونه هایى از اشعار سروده شده توسط استاد را

ذکر کرده اند. 

ح) نیازسنجى 

اندیشمندان و عالمان بسیارى در مسیر تاریخ آمده و رفته اند، ولى تنها نام کسانى در عرصه علم و دانش ماندگار است که در مرحله
اول نیازسنجى مناسبى انجام داده و در قدم بعد، راه حل و روش مناسبى براى برطرف کردن نیاز ارائه دهند. همان گونه که پیش تر اشاره
کردیم، حضرت علامه، در بدو ورود به قم دو نیاز اساسى حوزه علمیه را توجه به علوم قرآنى و علوم عقلى تشخیص دادند و بدون
هراس از سختى هاى راه و البته با یارى و تدبیر زعیم حوزه علمیه، آیه االله العظمى بروجردى، به تدریس و تألیف در دو موضوع یاد

شده پرداختند و توانستند با نوآورى خویش، انقلابى بزرگ و تحولى سترگ در علوم یاد شده ایجاد کنند. 

حضرت علامه، هم چنین با درایت و تیزبینى خاصى، نویسندگى و مهارت هاى مربوط به آن را از دیگر نیازهاى جوامع علمى تشخیص
دادند و با تشکیل انجمنى متشکل از اندیشمندان مستعد و طرح موضوعات جدید و کارآمد، سبکى نو در نوشتار دینى پدید آوردند.
این انجمن، هم زمان با اوج گیرى فعالیت هاى کمونیستى در جوامع شرقى و به خصوص در ایران، شکل گرفت و افرادى چون استاد شهید
مطهرى، امام موسى صدر، شهید قدوسى، آیه االله امینى، آیه االله حائرى تهرانى، آیه االله سبحانى و ... در آن عضویت داشتند و آثار

خوبى در زمینه هاى مختلف پدید آوردند. 

خصوصیات اخلاقى علامه 

 

مطالعه کتاب هاى مختلف عرفانى، مانند« فتوحات مکیه» ابن عربى،« شرح فصوص»،« تمهید القواعد» ابن ترکه و بهره مندى از محضر
عارف برجسته اى چون آیه االله میرزا على آقاى قاضى، از علامه شخصیتى ویژه ساخته بود؛ متانت و وقار، تواضع و ادب، پرهیز از
محرمات و مکروهات و مداومت بر واجبات و مستحبات، دست گیرى از فقرا و جدیت در امر تحصیل و تحقیق، از صفاتى است که وى بنا
به تأیید همه کسانى که با ایشان برخورد داشتند، بدانها متصف بود. اهتمام ایشان به امر تحصیل، به حدى بود که شب هاى قدر را به
غور و تفحص و تدبر در معانى عمیق آیات الهى مى گذراند و تألیف« المیزان» نیز در یکى از این شب ها به پایان رسید. علاقه به اهل

بیت( ع)، در سراسر زندگى ایشان موج مى زد. 
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فعالیت  هاى اجتماعى علامه 

الف) سازندگى در حوزه علمیه قم: زمانى که علامه( ره) به قم مشرف گردید، تمام حوزه هاى علمیه و مخصوصا حوزه علمیه قم، در
شرایط نامساعدى به سر مى برد که ناشى از فشارهاى حکومت استبداد و مشکلات درونى حوزه و هجوم روشن فکرى بود. بسیارى از
طلبه هاى مستعد، سرگردان و بى تاب، به دنبال کسى مى گشتند که عطش علم جویى آنها را از سرچشمه زلال علوم خود فرو نشاند و
سیرابشان گرداند و دست رسى نداشتن به چنین کسى، باعث شده بود که عده اى از آنها اندیشه ترك حوزه را در سر بپرورانند و در نزد
این و آن بر زبان برانند. با حضور علامه( ره) در قم، افراد مذکور، گم شده خود را یافتند و پروانه صفت بر گرد شمع وجود وى گرد

آمدند و به نیروى عظیمى مبدل شدند که از جهات مختلف علمى، سیاسى و ... براى جامعه آثار ارزش مندى در پى داشت. 

ب) مبارزه با رژیم استبداد در راه ایجاد حکومت اسلامى: شاید در ابتدا، نسبت این مسئله به علامه( ره)، عجیب به نظر برسد، زیرا
آنچه در ذهن اغلب افراد جاى دارد این است که او تنها مرد علم و زهد و سیر و سلوك بوده است، ولى وقتى به عمل کرد وى در طول
دوران حضور در قم نظر بیفکنیم، این مسئله که او به نحو بنیادى در مبارزه با رژیم و ایجاد حکومت اسلامى نقش مؤثرى داشته است،
خود را نمایان مى سازد؛ چه، بسیارى از شاگردان مکتب علمى او، از ارکان انقلاب اسلامى محسوب مى شوند که بعضى از آنها با
خونشان نهال انقلاب را آبیارى کرده اند. این مسئله، امرى اتفاقى نیست، بلکه همان طور که بسیارى از شاگردان ایشان اظهار مى دارند
نوع تفکرى که علامه( ره) در آنها ایجاد مى کرد، به طور اصولى با نهادهاى رژیم استبداد سلطنتى ناسازگار بود. تربیت چنین شاگردانى،
به منزله تربیت سربازانى فداکار براى مبارزه علیه رژیم سلطنتى محسوب مى شد که با اسلحه علم و نظام اعتقادى منسجم که حاصل

حضور در محضر علامه بود، بنیان هاى پوسیده رژیم را هدف قرار مى دادند. 

علامه، علاوه بر تربیت شاگردان، با قلم خویش نیز به تقویت بعد عقیدتى انقلاب همت گماشت، چنان که در جلد دوم تفسیر« المیزان»،
در تفسیر آیه «یا ایها الذین آمنوا اصبروا و صابروا و رابطوا»،در ده بخش، عناصر سازنده حکومت اسلامى و شیوه عمل کرد آن را بیان
کرده است که تا آن زمان چنین بحث متقنى در کتاب دیگرى دیده نمى شود؛ علاوه بر این، رساله مستقلى نیز به فارسى در باره

حکومت اسلامى و ابعاد و جوانب آن نگاشت که در کتاب« مرجعیت و روحانیت» درج شده است. 

مبارزه علامه با رژیم سلطنتى، در پى ریزى بنیان هاى انقلاب خلاصه نمى شود، بلکه او را در صحنه هاى مختلف، همچون سربازى فداکار
حاضر مى بینیم؛ در سال هاى 1341 و 1342 ش که رژیم، براى پیش برد هدف هاى خود به قانون اساسى دستبرد زد، امام خمینى( قدس
سره)، براى فروزان ساختن آتش انقلاب، علما و مراجع را براى تبادل نظر به مشورت فراخواند؛ یکى از حاضران در این جلسه که
امضاى او نیز در ذیل اعلامیه نوشته شده توسط امام خمینى( قدس سره) دیده مى شود، علامه طباطبائى بود. این اعلامیه که بسیار

مستدل و متقن و حساب شده نوشته شده بود، افکار مسلمانان را علیه رژیم شاه تحریک نمود و ضربه کوبنده اى بر آن وارد آورد. 

زمانى به علامه( ره) گفتند: شاه تصمیم دارد به او دکتراى فلسفه بدهد؛ او، از شنیدن این سخن برآشفت و اعلام کرد به هیچ عنوان از
دستگاه ستم چنین چیزى را قبول نخواهد کرد. وقتى رئیس دانشکده الهیات، طى گفت وگویى به ایشان گفت: اگر از پذیرش این عنوان
امتناع کنید، شاه، عصبانى مى شود و برایتان گرفتارى پیش مى آید؛ این بار نیز ایشان، با صراحتى خاص، گفت: از شاه هیچ گونه

واهمه اى ندارم و حاضر به قبول دکترا نیستم. 

به همان اندازه که وى از حاکمیت ستم نفرت داشت و بارها انزجار خود را از ظلم و مظاهر آن ابراز مى کرد، از پیروزى انقلاب، مشعوف
و مبتهج گردید. او از اینکه امام خمینى( قدس سره)، رهبرى انقلاب را بر عهده داشت، مباهات مى کرد و همواره این برنامه را مایه

سعادت و سیادت و عظمت اسلام و مسلمین مى دانست. 
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ج) پاسدارى از حریم تشیع: علامه طباطبائى( ره)، خویشتن را در راه حفظ و ترویج تشیع، وقف کرده بود و در این راه، هرگونه رنج و
مشقتى را تحمل مى کرد. گذشته از کتاب هاى مختلف در این زمینه( مخصوصا تفسیر« المیزان») که نوشتن آنها با مرارت هاى بسیار
همراه بوده است، او هر موقعیتى را در این زمینه غنیمت مى شمرد و بدون هیچ گونه چشم داشتى در این راه، قدم برمى داشت.
پروفسور کربن که به منظور شناخت تشیع، سالى چند ماه به ایران مى آمد و به پژوهش و تحقیق در مورد شیعه شناسى مى پرداخت،
توسط برخى از اساتید دانشگاه، از علامه خواست تا در این باره به وى کمک کند و علامه که از فعالیت هاى علمى و برخى فضایل انسانى
این محقق، باخبر بود، درخواست وى را اجابت نمود و با وجود ضعف مزاج و کهولت سن، هر دو هفته یک مرتبه، از قم با اتوبوس به
تهران تشریف مى برد و به پرسش هاى کربن پاسخ مى داد و معارف و حقایق گران بهاى تشیع را در اختیار او و عده اى از اساتید دانشگاه

قرار مى داد و بدین وسیله، به معرفى صحیح تشیع به جهان غرب، توسط هانرى کربن همت نهاد. 

د) دل سوزى براى مسلمانان: در سال 1348 ش، هم زمان با جنگ هاى شش روزه بین اسرائیل متجاوز و اعراب، مرحوم علامه، به همراه
آیه االله حاج ابو الفضل موسوى زنجانى و استاد شهید مرتضى مطهرى، ضمن اظهار هم دردى با مسلمانان مظلوم فلسطین، با انتشار
بیانیه اى، از امت مسلمان دعوت کردند تا براى یارى برادران مسلمان و عرب خود کمک هاى لازم را جمع آورى کنند و براى این منظور،

سه شماره حساب در بانک هاى تهران افتتاح نمودند. 

ه) تلاش براى اتحاد مسلمانان: علامه طباطبائى، ریشه ضعف مسلمانان را تفرقه و تشتت آنها مى دانست و در جهت وحدت شیعه و
سنى گام هایى برداشت. استاد، جوادى آملى، مى فرماید: اقداماتى که علامه، در ایجاد الفت و هم آهنگى بین مذاهب اسلامى داشت
فراوان است، چون یکى از مهم ترین راه ها براى هم آهنگ کردن مذاهب، تفسیر قرآن است و قرآن، مورد پذیرش تمام مذاهب است.
ایشان، در راه تفسیر قرآن کوشیدند و در پى این مقصد بودند که ملل اسلامى را به عنوان امت واحده معرفى کنند و اختلاف هایى را که
به اصل، آسیب مى رساند برطرف کنند. علامه، در تفسیر خویش از سخنان معصومین( ع) استفاده مى کردند و آنها نیز مى کوشیدند
مردم را از تفرقه و تشتت مذهبى که داراى آثار سوء است برحذر دارند. علامه، با تبیین معارف قرآن و تشریح سخنان اهل بیت
مى کوشید امت اسلامى را در برابر بلوك شرق و غرب، امت واحد کند تا بتوانند در پرتو وحدت و استوارى و استقامت در قبال تمام

واردات شرق و غرب بایستند. 

آثار علمى 

حاصل تتبعات و اندیشه هاى علامه طباطبایى، در کتاب هاى ایشان که برخى به عربى و بغضى به فارسى نوشته شده، بازتاب یافته است. 

آثار عربى 

1. الرسائل التوحیدیه( شامل هفت رساله با عنوان هاى رساله فى التوحید، رساله فى أسماء االله، رساله فى أفعال االله، رساله الوسائط،
رساله الانسان قبل الدنیا، رساله الانسان فى الدنیا، رساله الانسان بعد الدنیا)؛ 

2. رساله الولایه؛ 

3. رساله النبوه و الامامه؛ 

4. بدایه الحکمه؛ 
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5. نهایه الحکمه؛ 

6. المیزان فى تفسیر القرآن؛ 

7. الاعجاز و التحدى؛ 

8. الشیعه، نص الحوار مع المستشرق کوربان؛ 

9. حاشیه الکفایه؛ 

10. تفسیر البیان فى الموافقه بین الحدیث و القرآن؛ 

11. على( ع) و الفلسفه الإلهیّه؛ 

12. حواشى بحار الانوار. 

آثار فارسى 

1. شیعه در اسلام؛ 

2. قرآن در اسلام؛ 

3. وحى یا شعور مرموز؛ 

4. اسلام و انسان معاصر؛ 

5. حکومت در اسلام؛ 

6. سنن النبى؛ 

7. اصول فلسفه و روش رئالیسم؛ 

8. على و فلسفه الهى؛ 

9. خلاصه تعالیم اسلام؛ 

10. رساله در حکومت اسلامى؛ 
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11. اعجاز قرآن؛ 

12. رساله لب اللباب؛ 

13. تعالیم اسلام. 

مباحثه با پروفسور کربن 

یکی از اثرات ماندگار علامه، مباحثات وي با پروفسور کربن استاد دانشگاه و اسلام شناس غربی بود. مباحثه بین پروفسور کربن و
علامه طباطبایی از سال 1336 هجري شمسی شروع شد و بیش از 20 سال ادامه پیدا کرد که نتایج این مباحثات به چهار زبان
فارسی، عربی، فرانسه و انگلیسی منتشر شده است. روزي علامه در بین صحبت هایش به پروفسور گفت: « ... در اسلام هر وقت انسان
حالی پیدا کند، می تواند خدا را بخواند. چون همه مکان ها بدون استثناء محل عبادت است. اما در دین مسیح این طور نیست. عبادت
حتما باید در وقت معینی (روز یکشنبه) و در مکان معینی (کلیسا) انجام شود؛ در غیر این صورت باطل است. او باید تا روز یکشنبه که
کلیسا باز می شود صبر کند.» پروفسور کربن جواب داد: «بلی، این اشکال در دین مسیح وجود دارد.» علامه طباطبایی ادامه داد: «

هم چنین در دین مسیح خدا اسماء حسنا ندارد و جز الفاظ خدا، اله و اب نام دیگري ندارد.» 
ویژگی هاي شخصیتی علامه 

 

علامه طباطبایی در طول زندگی پربرکت خود همواره پاسخگوي پرسش هاي جوانان اطرافش بود. 

آنچه در پی می آید پرسش یک جوان و پاسخ ایشان به وي است: 

« محضر مبارك حضرت آیت االله العظمی جناب آقاي طباطبایی، سلام علیکم و رحمت االله و برکاته. 

جوانی هستم 22 ساله که تنها ممکن است شما باشید به این سوال من پاسخ گویید. در محیط و شرایطی زندگی می کنم که هواي
نفس و آمال بر من تسلط فراوان دارند و مرا اسیر خود ساخته اند و سبب باز ماندن من از حرکت به سوي االله شده اند. 

درخواستی که از شما دارم این است که بفرمایید بدانم به چه اعمالی دست بزنم تا بر نفس مسلط شوم و این طلسم شوم را که همگان
گرفتار آنند بشکنم و سعادت بر من حکومت کند؟ لطفا نصیحت نمی خواهم بلکه دستورات عملی براي پیروزي لازم دارم.

 «(23/10/1355)

«سلام علیکم 
براي موفق شدن و رسیدن به منظوري که در نامه مرقوم داشته اید، لازم است همتی برآورده و توبه اي نموده، به مراقبه و محاسبه
پردازید. به این نحو که هر روز که هنگام صبح از خواب بیدار می شوید، قصد جدي کنید که در هر عملی که پیش می آید رضاي خدا
را مراعات خواهم نمود، آن وقت در سر هر کاري که می خواهید انجام دهید نفع آخرت را منظور خواهید داشت؛ به طوري که اگر نفع
اخروي نبود، انجام نخواهید داد و وقت خواب چهار، پنج دقیقه در کارهایی که روز انجام داده اید فکر کرده و یکی یکی از نظر خواهید
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گذرانید. هر کدام مطابق رضاي خداي انجام یافته شکر بکنید و هر کدام تخلف شده استغفار. این رویه سخت است و در ذائقه نفس،
تلخ. ولی کلید نجات و رستگاري است و هر شب پیش از خواب اگر توانستید سور مسبحات (حدید – حشر – صف – جمعه و تغابن)

را بخوانید و پس از 20 روز، حالات خود را براي بنده بنویسید، ان شاءاالله موفق خواهید بود. والسلام علیکم»(2) 

 اخلاق شاگردپروري 
بهترین سیرت و خوي و خلقی که از روحیه عالیقدر علامه طباطبایی حکایت می کرد، اخلاق شاگردپروري و کادرسازي در حوزه

علمیه بود و بر این کار اصرار و ولع وصف ناپذیري از خود نشان می داد. 

 جواب گویی به سوالات 
استاد غلامحسین دینانی یکی از شاگردان علامه می گوید: «من که خودم یکی از شاگردانش بودم. هیچ وقت در هیچ سوالی خودم را
کنترل نمی کردم، چون می دانستم ایشان آنقدر بزرگوار است که هر چه دلت خواست می توانی بگویی. در مقابل سوال رو ترش نمی
کرد و به همین جهت ما احساس آزادي می کردیم و هر چه در دل داشتیم می گفتیم. ایشان هم با کمال بردباري با ما هم نفسی می

کرد و کنار می آمد و جواب می داد.» 

زندگی خانوادگی 

علامه با وجود حجم زیاد کارهایش، هیچ وقت از خانواده خود غافل نمی شد. همیشه در برنامه روزانه اش ساعتی را به خانواده اش
اختصاص می داد و آن را بهترین اوقاتش می دانست و می گفت: «این ساعت تمام ناراحتی هایم را برطرف می کند.» علامه در خانه
هم مثل بقیه جاها هرگز عصبانی نمی شد و اعضاي خانواده اش صداي بلند حرف زدنش را نشنیده بودند. بچه هایش را بسیار دوست
داشت، با آن ها مهربان و خوش رفتار بود و تا اندازه اي که می توانست وقتش را صرف بازي با آن ها و سرگرم کردنشان می کرد.
دخترها را تحفه هاي ارزنده و نعمت هاي خداوندي می دانست و می گفت: «این ها امانت خدا هستند هر چه به این ها بیشتر احترام
بگذاریم، خدا و پیغمبر خوشحال تر می شوند.» حتی نام آن ها را هم با پسوند سادات صدا می زد و با آن ها با احترام و محبت
بیشتري رفتار می کرد تا در زندگی آینده شان همسران خوب و بانشاط و مادران شایسته و لایقی باشند. وقتی دخترهایش به خانه
بخت رفتند، هر هفته به انتظار دیدن شان می نشست خودش از آن ها پذیرایی می کرد و حتی نمی گذاشت آن ها برایش چاي

بیاورند. می گفت: «نه! شما مهمان هستید و سید، من نباید به شما دستور بدهم.» 

 
زمان شناسی 

دختر علامه می گوید: «.. مرحوم پدرم در دوران نوشتن المیزان که عمر طولانی از ایشان برد، همواره دقت ها و ظرافت هاي عملی را
می دانستند و رعایت می کردند. ایشان جنبه هاي علمی و آماري موجود آن عصر را مورد توجه قرار می دادند به طوري که حتی
بخش آماري یونسکو در مکاتبات ایشان با مسئولان آن سازمان و استعلام مباحثات و یا آمارهاي مختلف، با استاد همکاري می کردند

و از او کمک می گرفتند. 

 پشتکار بالا 
علامه پشتکار عجیبی داشت. چندین سال براي تفسیر زحمت کشید و اصلا احساس خستگی نکرد، شب و روز نمی شناخت، از صبح
زود تا ساعت 12 مشغول مطالعه و تحقیق و تالیف بود و بعد از نماز و صرف غذا و استراحت مختصر، تا غروب کار می کرد. ایشان

روزي 14 ساعت کار می کرد و از روزهاي سال فقط یک روز را تعطیل می کرد؛ آن هم روز عاشورا. 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 34/738

 توسل به اهل بیت(ع) 
از جمله خصوصیات علامه طباطبایی، توسل فوق العاده وي به اهل بیت(سلام االله علیهم اجمعین) است. او یکی از رموز اصلی موفقیت

خود را، همین توسل به اهل بیت می دانست. 

 روش تدریس 
در تدریس، ویژگی هاي منحصر به فردي داشت که آنها را می توان به این صورت جمع بندي کرد: 1- تدریس آرام و آهسته، 2-
روشن کردن اصل موضوع، 3- استدلال کردن توام با دلیل و برهان، 4- احترام گذاشتن به بزرگان ضمن انتقاد از آنان، 5- بها دادن به

نظر شاگردان، 6- پیوند دادن دین و عقل 

 پیش مطالعه 

 

علامه طباطبایی در زندگی نامه خویش می گوید: «در اوایل تحصیل که به صرف و نحو اشتغال داشتم علاقه زیادي به ادامه تحصیل
نداشتم و از این روي هر چه می خواندم نمی فهمیدم و چهار سال به همین نحو گذرانیدم، پس از آن یک باره «عنایت خدایی» دامن
گیرم شد و عوضم کرد و در خود یک نوع شیفتگی و بی تابی نسبت به تحصیل کمال حسن نمود به طوري که از همان روز تا پایان
تحصیل که تقریبا هجده سال طول کشید، هرگز نسبت به تعلیم و تفکر احساس خستگی و دلسردي نکردم و زشت و زیباي جهان را
فراموش کردم، بساط معاشرت با غیراهل علم را به کلی برچیدم و در خورد و خواب و لوازم دیگر زندگی به حداقل ضروري قناعت
نموده باقی را به مطالعه می پرداختم، بسیار می شد (به ویژه در بهار و تابستان) که شب را تا طلوع آفتاب به مطالعه می گذارندم و
همیشه درس فردا شب را از پیش مطالعه می کردم، اگر اشکالی پیش می آمد با هر خودکشی بود حل می نمودم. وقتی که به درس

حضور می یافتم از آن چه استاد می گفت قبلا روشن بودم. هرگز اشکال و اشتباه درس را پیش استاد نبرده ام.» 

 تحقیق علمی در شب قدر 

آیت االله حسن زاده آملی در رابطه با پیگیري و استمرار روحیه تحقیق در علامه طباطبایی می فرماید: «حضرت علامه طباطبایی شب
قدر را به بحث و تحقیق آیات قرآنی احیاء می کرد و تفسیرش در این شب فرخنده به پایان رسید.» 

 صرفه جویی در وقت 

از ویژگی هاي علامه طباطبایی دقتی بود که در صرفه جویی در وقت داشت. ایشان تفسیرالمیزان را که می نوشت، چرك نویس
نداشت. ابتدا بی نقطه می نوشت بعد که مرور می کرد مجددا آن را نقطه گذاري می کرد، سوال شده بود « آقا چرا اول بی نقطه می
نویسید؟» فرموده بود: «من حساب کرده ام اول که بی نقطه می نویسم و بعد در مرور نقطه می گذارم، چند درصد در وقتم صرفه

جویی می شود.» 

مدرس اخلاق 

نجمه السادات طباطبایی، دختر علامه، درباره خصوصیات اخلاقی پدرش می گوید: «مقید به نماز اول وقت، بیداري شب هاي ماه
رمضان، قرائت قرآن با صداي بلند و نظم در کارها بودند و دست رد به سینه کسی نمی زدند و این به سبب عاطفه شدید و رقت قلب
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بسیار ایشان بود. روزي به من گفتند: « از صبح تا به حال 24 بار به خانه رفته ام و مراجعات مردم را جواب داده ام. بسیار کم حرف
بودند و دیگران را هم به کم حرفی سفارش می کردند. پرحرفی را موجب کمی حافظه می دانستند. بسیار ساده صحبت می کردند، به

طوري که گاهی آدم گمان می کرد ایشان یک فردي عادي و عامی است، نه یک عالم و فیلسوف.» 

 
علاقه به خوش نویسی 

خط نستعلیق و شکسته علامه از بهترین و شیواترین انواع خط بود؛ گرچه در اواخر عمر به علت کسالت اعصاب و رعشه حاصل در
دست، دست ایشان تکان داشت و خط مرتعش بود ولی جوهره خط، حکایت از استادي این فن را داشت. خودشان می گفتند:

«قطعاتی از خط زمان جوانی مانده است که وقتی به آن ها نگاه می کنم در تعجب می افتم که آیا این خط من است.» 

تا به کجا! 

آخرین عید غدیر علامه بود، استاد روي تخت خوابیده بود و چند روزي بود که چشمانش را باز نکرده بود، یکی از شاگردانش گوشه
اتاق ایستاده بود و به ایشان نگاه می کرد و زار زار می گریست، ناگهان علامه چشمانش را باز کرد و با شادي و نشاط خاصی رو به
شاگردش لبخند زد. شاگرد اشک هایش را پاك و به او سلام کرد. بعد براي این که بیشتر با آقا صحبت کرده باشد، پرسید: «حضرت
آقا! شرط حضور قلب در نماز چیست؟» و با خودش گفت: «چه قدر خوب می شود اگر آقا به این سوال من براي یادگاري جواب بدهد،
حیف که ایشان...» اما ناگهان علامه لب هاي لرزانش را حرکت داد و آهسته گفت: «توجه و مراقبه، توجه و مراقبه، توجه و مراقبه،...» 

باورش نمی شد، انگار دنیا را به او داده بودند، یک بار دیگر گفت: « آقا! از اشعار حافظ چیزي در نظر ندارید؟» علامه سرش را تکان
داد و زیرلب خواند: « صلاح کار کجا و من خراب کجا... بقیه اش را بخوان! / ببین تفاوت ره از کجاست تا به کجا...» و علامه آرام تر از

قبل گفت: «تا به کجا!» 

ثواب تفسیر 

این هم خاطره اي از خود استاد: «از عجایب و غرایب این بود که زمانی نامه اي از تبریز از طرف برادرم به قم آمد. در آن کاغذ این
گونه نوشته بود که شاگرد ما روح پدر ما را احضار کرد و ما سوالاتی نمودیم و ایشان گفتند که از شما گله دارند زیرا در ثواب تفسیري
که نوشته اید پدر را شریک نکرده اید! این مطلب را فقط من و خدا می دانستم و حتی برادر ما هم بی اطلاع بود. چون از امور مربوط
به نیت قلبی من بود. نامه برادرم که رسید من بسیار شرمنده شدم، گفتم خدایا، اگر این تفسیر ما نزد تو مورد قبول است و ثوابی

دارد، من ثواب آن را به روح پدرم و مادرم هدیه نمودم.» 

مروري بر اندیشه هاي علامه 
اسلام، دین عقل محور؛ 

« ... اسلام دینی است که احکامش را بر اساس ویژگی هاي انسان و در راستاي ارضاي غرایز و فطریات وي بنیان نهاده و در عین حال،
در تنظیم و پی ریزي احکام و قوانینش «عقل محور» است و احساسات و عواطف را بر آن اساس مورد توجه قرار می دهد... اسلام به
جامعه بشري نمی گوید من خیر و صلاح شما را در پیروي از دعوت من و به کار بستن مواد آن می بینم، شما نیز به تشخیص من
ایمان آورده و آن را بپذیرید، بلکه می گوید از هوس بازي و خرافه پرستی دست بردارید، آنچه را واقعا و حقا صلاح و خیر جامعه شما
در آن است و به حسب فطرت خدادادي، خیر و صلاح بودن آن را درك می کنید و تشخیص می دهید، به کار بندید و بالاخره اسلام،

اعتقاد حق و عمل حق است، نه اسم یک سلسله اعتقادات و اعمال که کورکورانه بایست به حقانیت آن ها ایمان آورد...» 
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دنیا براي انسان 

اسلام می گوید: « حق این است که دنیا براي انسان خلق شده، نه انسان براي دنیا. در این صورت انسان، اول باید ذات خود را بشناسد
و با نیروي تعقل و واقع بینی، صلاح خود و جامعه خود را تشخیص دهد، سپس دست به کار بزند، نه اینکه به هر جلوه فریبنده اي دل
بازد و خود را فراموش کند، تسلیم سیل عواطف شود و اختیار مقصد حقیقی را از دست بدهد؛ زیرا انسان جزء دستگاه عظیم آفرینش

است و هیچگونه استقلالی ندارد و در نتیجه راهی را باید در پیش گیرد که سیر دستگاه آفرینش برایش نشان می دهد.» 

موفقیت علی(ع) 

« ... علی(ع) در خلافت چهار سال و نه ماهه خود، اگرچه نتوانست اوضاع در هم ریخته اسلامی را کاملا به حال اولی که داشت
برگرداند ولی از سه جهت عمده موفقیت حاصل کرد: 1- به واسطه سیرت عادله خود، قیافه جذاب و سیرت پیغمبر اسلام(ص) را به
مردم، خاصه به نسل جدید نشان داد. 2- از علی(ع) در فنون متفرقه عقلی و دینی و اجتماعی نزدیک به 11 هزار جمله قصار ضبط
شده و معارف اسلام را در سخنرانی هاي خود با بلیغ ترین لهجه و روان ترین بیان ایراد کرده است. وي دستور زبان عربی را وضع کرد
و اساس ادبیات عربی را بنیاد نهاد. وي اولین کسی است در اسلام که در فلسفه الهی غور کرده، به سبک استدلال آزاد و برهان
منطقی سخن گفت و مسائلی را که تا آن روز در میان فلاسفه جهان مورد توجه قرار نگرفته بود، طرح کرد و در این باب به حدي
عنایت به خرج می داد که در بحبوحجنگ ها به بحث علمی می پرداخت. 3- گروه انبوهی از رجال دینی و دانشمندان اسلامی را
تربیت کرد که در میان ایشان جمعی از زهاد و اهل معرفت مانند «اویس قرنی «و «کمیل بن زیاد» و «میثم تمار» و «رشید هجري»
وجود دارند که در میان عرفاي اسلامی مصادر عرفان شناخته شده اند و عده اي مصادر اولیه علم فقه و کلام و تفسیر و قرائت و غیر

آن ها هستند. 

مقام زن 
« ... این زن بود که مرا به اینجا رساند. او شریک من بوده است و هر چه کتاب نوشته ام نصفش مال این خانم است... اگر زن اهمیت
نداشت، خدا نسل دوازده امام را از نسل حضرت زهرا(س) قرار نمی داد. واقعا اگر زن خوب باشد می تواند عالم را گلستان کند و اگر بد

باشد، عالم را جهنم می کند.» 

معاد یا رستاخیز 
« .... همه ادیان و مذاهبی که به پرستش خداي یگانه دعوت می کنند و بشر را به نیکوکاري امر و از بدکاري نهی می نمایند، براي
انسان معاد و زندگی دیگري پس از مرگ قائلند؛ زیرا آن ها بر این باورند که نیکوکاري وقتی ارزش دارد که پاداش نیکی به دنبال خود

داشته باشد و چون این پاداش در این جهان مشهود نیست، ناگزیر پس از مرگ در جهان دیگر و با زندگی دیگر خواهد بود. 

حقیقت اسلام کجاست؟ 
وقتی از علامه می پرسیدند چرا حتی یکی از کشورهاي اسلامی جزو سرزمین ها مترقی و پیشرفته نیست؟ این واقعیت تلخ را تایید
می کرد و می گفت: «باید دید در کدام یک از این کشورها که نام اسلامی دارند، قوانین اسلام اجرا می شود. گذشته از این که اسم
دین روي این ها گذاشته شده، آیا از حقیقت اسلام هم بهره اي برده اند یا فقط بعضی عبادات اسلامی مثل نماز و روزه و حج را از
روي عادت انجام می دهند؟ آیا چیزي از قوانین فردي، اجتماعی، جزایی و حقوقی اسلام را زنده نگه داشته اند؟ اگر نه، آیا مسخره

نیست که انحطاط کشورهاي اسلامی را به گردن اسلام بیندازیم؟» 
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علامه از منظر بزرگان 

 امام خمینی(ره) 

«آقاي طباطبایی مرد بزرگی است و حفظ ایشان با این مقام علمی لازم است.» 

رهبر انقلاب  

«این چشمه جوشان و فیاض دانش و عرفان و تقواي اسلامی علامه طباطبایی در راه تعلیم و تربیت شاگردانی که هر یک در عالم
اسلام دانشمندي برجسته اند، توقیفی کم مانند داشته است... آیت االله علامه طباطبایی مجموعه اي از معارف و فرهنگ اسلام بود.» 

 شهید مطهري 

«این مرد واقعا یکی از خدمتگزاران بسیار بزرگ اسلام است، او به راستی مجموعه تقوا و معنویت است، در تهذیب نفس مقامات بسیار
عالی طی کرده... کتاب تفسیرالمیزان ایشان یکی از بهترین تفاسیري است که براي قرآن مجید نوشته شده است... من می توانم ادعا

کنم که بهترین تفسیري است که در میان شیعه و سنی از صدر اسلام تا امروز نوشته شده است...» 

 آیت االله جوادي آملی 

«علام طباطبایی، عارف کامل بود، عارفی بود که خداي متعال مهم ترین آرمان و آمال او بود. علامه طباطبایی عصاره شرح صدر بود...
اگر استاد علامه طباطبایی را فارابی عصر بنامین سخنی به گزاف نگفته ایم.» 

آیت االله حسن زاده آملی 

«به محضر مبارك جناب آیت االله حاج شیخ محمدتقی آملی &– رضوا ن االله تعالی علیه &– مشرف شدم که سخن از علامه
طباطبایی، به میان آوردم. مرحوم آقاي آملی به من فرمودند: آقا اگر کسی باید در تحت تصرف و تعلیم کاملی به جایی برسد و قدمی

بر دارد، من براي شما بهتر از جناب آقاي طباطبایی، کسی را نمی شناسم...» 

آیت االله جعفر سبحانی 

«از نظر علمی و فرهنگی نباید مرحوم علامه طباطبایی را یک فرد به حساب بیاوریم، چرا که ایشان به تنهایی خود یک امت بود... از
نظر اشاعه فرهنگ اسلامی و تحکیم آن در این عصر کار امتی را انجام داد. مرحوم علامه طباطبایی، فلسفه را از آن حالت عرضی به

حالت فرشی درآورد و به اصطلاح آن را عمومیت بخشید.» 
آیت االله ابراهیم امینی 

«علامه طباطبایی از آن شخصیت هایی است که در تمام رشته هاي علمی، فلسفی و اسلامی تخصص و تبحر داشته، شخصیت کم
نظیري در میان علماي اسلامی است.» 
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 آیت االله العظمی خویی 

«او یک مغز متفکر و انسان فوق العاده قوي و نیرومندي است» 

محمد جواد مغنیه (نویسنده معروف لبنانی) 
«از وقتی که المیزان به دست من رسیده است، کتابخانه من تعطیل شده و پیوسته روي میز مطالعه من کتاب المیزان قرار دارد.» 

دکتر حداد عادل 

«در یکی از مسافرت هاي خارجی با دانشمندي مسلمان که اهل مالزي بود برخورد نمودم، دیدم از او حوزه هاي علمیه ما تنها یک
چیز داشت و آن تفسیر المیزان علامه طباطبایی بود که اشتیاقی نسبت بدان داشت و می گفت از بیروت تهیه نموده ام و ما در آنجا به

خود می بالیدیم که دانشمندي داریم که در عصر خود جهانی شده است.» 

 دیگر برنمی گردم 

روزهاي آخر زندگی پربار علامه طباطبایی فرا رسیده بود و بیماري او را از پاي انداخته بود. وقتی ایشان را از خانه به بیمارستان
منتقل می کردند، رو به خانواده اش کرد و گفت: «من دیگر برنمی گردم». در بیمارستان هم همه کارکنان را تحت تاثیر قرار داده بود،
تا جایی که رییس بیمارستان می گفت: «علامه حافظه شان را در مورد مسائل دنیوي و مادي از دست داده اند و به مسائل مادي بی

توجه اند، اما پیوندشان با خدا و عالم معنویت مستحکم تر شده است؛ انگار از ناسوت بریده و به ملکوت پیوسته اند» 

... و سرانجام، آن استاد بى  بدیل علم و عمل، چند روز بعد در 18 محرم سال 1402 ق، برابر با 24 آبان 1360 ش، عالم فانى را وداع
گفت و جسم پاکش، در زیر باران سرشک هزاران چشم گریان، در حرم مطهر حضرت معصومه( ع)، در قم، به خاك سپرده شد. 

امام خمینی(ره) در پیام تسلیت خود به همین مناسبت فرمودند: «من باید از این ضایعه اي که براي حوزه هاي علمیه و مسلمین
حاصل شد و آن رحلت مرحوم علامه طباطبایی است، اظهار تاسف کنم و به شما ملت ایران به خصوص حوزه هاي علمیه تسلیت

عرض کنم.» 

علامه از خود دو پسر و دو دختر به یادگار گذاشته است. فرزند ارشد ایشان سیدعبدالباقی به کارهاي صنعتی مشغول است و
سیدنورالدین در تبریز زندگی می کند. داماد اول ایشان آیت االله قدوسی است که فرزند بزرگش در منطقه هویزه به شهادت رسید. 

انتهاي پیام 

fa.shafaqna.com شفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام
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اعطا تسهیلات بانک پاسارگاد به فعالان بخش کشاورزي

منبع: شما نیوزشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/08/24

بانک پاسارگاد در راستاي برنامه پنج ساله ششم توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی ج.ا.ا و با هدف حمایت از بخش
کشاورزي، اقدام به اعطاي تسهیلات به فعالان بخش کشاورزي می کند.

بانک پاسارگاد در راستاي برنامه پنج ساله ششم توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی ج.ا.ا و با هدف حمایت از بخش کشاورزي،
اقدام به اعطاي تسهیلات به فعالان بخش کشاورزي می کند. 

به گزارش شمانیوز به نقل از روابط عمومی بانک پاسارگاد، این
بانک با توجه به اهمیت بخش کشاورزي به عنوان یکی از
تأثیرگذارترین بخش هاي اقتصادي کشور در افزایش تولید ملی و

اشتغال زایی، به فعالان این حوزه، تسهیلات اعطا می کند. 

فعالان داراي مجوز فعالیت در بخش هاي مختلف کشاورزي از
قبیل کشت و زرع، جنگل داري، پرورش ماهی و ماهیگیري،

باغداري، دام پروري و دامداري، پرورش طیور، پرورش زنبورعسل و کرم ابریشم، راه اندازي سیستم آبیاري، خرمنکوبی، سمپاشی و...
میتوانند از این تسهیلات بهره مند شوند. 

متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر و بهره مندي از این تسهیلات می توانند به شعبه هاي بانک پاسارگاد در سراسر کشور مراجعه
کنند. همچنین مرکز مشاوره و اطلاع رسانی این بانک به شماره 82890 آماده ارائه اطلاعات بیشتر به هم میهنان عزیز است.
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بدنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات هستیم/ کالاهایی

که ترخیص نشوند به اموال تملیکی سپرده می شوند

منبع: اکو فارسشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/08/24

اکوفارس: وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: وزارت صمت به عنوان متولی تولید، صنعت، معدن و تجارت در کشور خود
را موظف می داند نسبت به فراوانی کالا، افزایش تولید و اشتغال اقدام کند.

 اکوفارس: وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: وزارت

بدنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات
هستیم/ کالاهایی که ترخیص نشوند به اموال تملیکی سپرده می

شوند

صمت به عنوان متولی تولید، صنعت، معدن و تجارت در کشور خود را موظف می داند نسبت به فراوانی کالا، افزایش تولید و اشتغال
اقدام کند. به گزارش اکوفارس به نقل از شاتا، علیرضا رزم حسینی در نشست کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان هرمزگان با
بیان این مطلب، افزود: استان هرمزگان یکی از استان هاي برتر کشور در حوزه اقتصادي است و از قدیم به سبب مجاورت با خلیج

فارس مرکز تجارت دریایی بوده است. 

وي با بیان اینکه استان هرمزگان هم اکنون 5 منطقه ویژه اقتصادي و دو منطقه آزاد تجاري دارد، تصریح کرد: هرمزگان استانی با
ساحلی طولانی است که در حوزه تجارت بین الملل و تولید ناخالص داخلی نقش حائز اهمیتی دارد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به شرایط کنونی کشور گفت: از یک سو در یک جنگ نابرابر تحمیلی در حوزه اقتصادي و تحریم
ها مواجه هستیم و از طرف دیگر با بیماري فراگیر کرونا دست و پنجه نرم می کنیم. 

اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی مردم است 

رزم حسینی در ادامه تصریح کرد: اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی مردم است به نحوي
که فروشگاهها همواره پر از کالاي مصرفی مردم باشد تا مردم هیچ گونه نگرانی از بابت تامین مایحتاج خود نداشته باشند. 

وي با اشاره به تلاش هاي مجموعه دولت و وزارت صمت در این شرایط حساس کنونی، بیان کرد: خوشبختانه کار تأمین کالاها و
مایحتاج عمومی مردم در شرایط تحریم و شیوع کرونا به هیچ وجه با مشکل مواجه نشد. 

تولید روزانه 22میلیون عدد ماسک در کشور 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به تولید ماسک به عنوان نمونه اي از کالاي مورد نیاز در این شرایط گفت: روزانه 22 میلیون
عدد ماسک در کشور تولید می شود که 7 میلیون عدد آن ماسک سه لایه می باشد و 470 کارگاه تولید ماسک در کشور روزانه فعال

است. 

تسهیل روند تولید با حذف بروکراسی هاي سخت اداري 
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رزم حسینی در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به اهداف تشکیل کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید اضافه کرد: باید با حذف
بروکراسی هاي سخت اداري تولید و موضوعات مرتبط با تولید تسهیل گردد. 

وي ادامه داد: ستاد ملی تسهیل و رفع موانع تولید هر هفته دو جلسه با حضور مسئولین کشوري در تهران برگزار می کند، همچنین
کارگروه ملی جهش تولید هر هفته روزهاي سه شنبه با حضور معاون اول رئیس جمهور برگزار می شود. 

وزیر صنعت, معدن و تجارت در بخش دیگري از سخنان خود تصریح کرد: وزارت صمت به عنوان متولی تولید و صنعت و معدن و
تجارت در کشور خود را موظف می داند نسبت به فراوانی کالا، افزایش تولید، افزایش اشتغال و افزایش تولید ناخالص داخلی اقدام

کند. 

رزم حسینی گفت: در همین راستا جلسات مختلفی برگزار شد و پیگیري هاي زیادي داشتیم که نتیجه آن تصویب مصوبه تسریع در
ترخیص کالاهاي رسوبی و مانده در گمرکات کشور بوده است. 

ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه از گمرکات با مصوبه جدید ستاد اقتصادي دولت 

وي ادامه داد: در همین راستا با همکاري گمرك و دستگاه هاي ذیربط از 8.3 کالاهاي رسوبی در گمرکات 800 هزار تن کالاهاي
اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه گمرکات ترخیص شده است. 

به دنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات هستیم 

وزیر صمت اضافه کرد: به دنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات هستیم و با تصمیمات جدید در شش ماهه دوم
شاهد افزایش صادرات و تامین بیشتر مواد اولیه کارخانجات هستیم. 

بازدید وزیر صمت از بندر شهید رجایی 

به گزارش اکوفارس، علیرضا رزم حسینی همچنین در بازدید از بندر شهید رجایی و گمرکات هرمزگان و انبارهاي اموال تملیکی این
استان واقع در منطقه ویژه اقتصادي شهید رجایی با اشاره به مصوبه ستاد اقتصادي دولت در هفته هاي گذشته براي جلوگیري از
رسوب کالاهاي اساسی در بنادر و گمرکات کشورمان و سهم ویژه بنادر استان هرمزگان از این کالاها، عنوان کرد: 1.2 میلیون تن
کالاها در هفته هاي اخیر با همت خوبی که صورت گرفته از گمرکات شهید رجایی و شهید باهنر استان هرمزگان ترخیص شده است

و این روند با جدیت ادامه دارد. 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 42/738

 
 

وي افزود: در حال حاضر حدود 7.1 میلیون تن کالاي مختلف از جمله 4.3 میلیون تن کالاي اساسی و مواد اولیه کارخانجات در بنادر
قرار دارد و کار اظهار و بررسی آنها توسط گمرك در حال انجام است و صاحبان کالاهایی که اقدام به ترخیص کالاهاي خود در بنادر

 
نکنند، بدانند که کالاهاي آنان پس از مهلت قانونی به اموال تملیکی سپرده می شود. 

به گفته وزیر صمت، در هفته هاي اخیر بدنبال مصوبه ستاد اقتصادي کشور و سفر معاون اول رییس جمهور به استان هرمزگان و
تصمیمات اخذ شده، حدود 800 هزار تن کالاهاي اساسی نظیر برنج، نهاده هاي دامی، ذرت، سویا، کنجاله، روغن و ... از بنادر ترخیص

 
شده است. 

رزم حسینی همچنین عنوان داشت: 400 هزار تن نیز مواد اولیه کارخانجات تولیدي کشور ترخیص شده و این روند ادامه خواهد

 
داشت و با همکاري خوبی که شبکه حمل و نقل کشور با بنادر و گمرکات در جریان دارد، این فرآیند به خوبی در جریان است. 

 
 

وي گفت: با ترخیص مستمر این کالاها از بنادر، شاهد فراوانی قابل توجه کالا در کشور خواهیم بود و بسیاري از واحدهاي تولیدي نیز

 
که مشکل کمبود مواد اولیه را داشتند نیز از این مشکل عبور خواهند کرد و مواد اولیه در اختیار آنها قرار می گیرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت از همکاري خوب دستگاه هاي مسؤول در بندر شهید رجایی و بندر شهید باهنر و گمرکات استان
هرمزگان و دستگاه قضایی و مدیریت اجرایی استان هرمزگان به عنوان عاملی براي تسریع در ترخیص و بارگیري کالاها از بنادر به
سمت کانون هاي تولیدي کشور یاد کرد و بیان داشت: تحرك خوبی در این زمینه در بنادر کشورمان در جریان است و با همکاري
بانک مرکزي، ارز مورد نیاز در این بخش نیز در حال تأمین است و مصوبات کارگروه اقتصادي دولت از جمله ستاد جهش تولید نیز

سبب ساز آن شده است.
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800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه کارخانه ها ترخیص

شد

منبع: شهر فرداشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر صنعت، معدن و تجارت (صمت) از ترخیص 1.2 میلیون تن کالا، معادل حدود یک هشتم کالاهاي موجود از گمرکهاي
کشور در 10 روز اخیر خبر داد.

به گزارش پایگاه خبري - تحلیلی «شهر فردا»،علیرضا رزم حسینی اظهار کرد: این میزان از کالاهاي ترخیص شده از مجموعه
8.3 میلیون تن کالاهاي رسوبی مانده در گمرکها بوده که 4.3 میلیون تن آن کالاهاي اساسی و 4 میلیون تن دیگر مواد اولیه کارخانه

ها بوده است. 

وي با اشاره به اینکه ترخیص 1.2 میلیون تن کالاهاي رسوبی گمرکها از 10 روز پیش پس از ابلاغ مصوبه ستاد اقتصادي دولت به
ریاست رئیس جمهور مبنی بر ترخیص سریع کالاهاي رسوبی مانده در گمرك انجام شده است، گفت: تعامل و همکاري خوبی میان

گمرك جمهوري اسلامی ایران، بانک مرکزي، وزارت جهاد کشاورزي، وزارت صمت، دادستانی کشور و دستگاه قضا بوده است. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین وعده داد که کالاهاي ترخیص شده به تدریج وارد شبکه توزیع خواهد شد و ظرف هفته هاي
آینده تاثیر خود را بر بازار می گذارد. 

رزم حسینی همچنین با بیان اینکه وزارت صمت 40 درصد از اقتصاد و 38 درصد اشتغال کشور را در دست دارد، گفت که این
وزارتخانه باید براي فراوانی کالا و تامین مواد اولیه کارخانه ها اقدام کند، اما باید بپذیریم که در یک شرایط جنگ اقتصادي قرار داریم

و در این شرایط همه باید دست به دست هم دهند و با تعامل شرایط را تسهیل کنند. 

تملیک و مزایده کالاهایی که صاحبان شان تمایلی به ترخیص آنها از گمرك ندارند 

وي که در یک برنامه تلویزیونی سخن می گفت، در خصوص برخی کالاها که صاحبان آنها تمایلی به ترخیص آنها از گمرکهاي کشور
ندارند نیز اظهار کرد: بر اساس قوانین، گمرك تصویب کرده که چنانچه صاحبان کالاها نسبت به ترخیص کالا هاي خود اقدام نکنند

این کالاها به املاك تملیکی می روند و به مزایده گذاشته خواهند شد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در پایان از ترخیص 35 هزار تن برنج هاي مانده در گمرکهاي کشور خبر داد و گفت: این میزان از برنج
نیز به بازار عرضه خواهد شد و تاثیر خود را به زودي بر بازار خواهد گذاشت. 

لازم به یادآوري است که با ابلاغ مصوبات اخیر ستاد هماهنگی اقتصادي دولت و ستاد تنظیم بازار، براي رفع موانع ترخیص کالا که در
اهم آن حل و فصل مشکلات ارزي قرار داشت، مقرر شد که بانک مرکزي تأمین ارز ترجیحی کالاهاي اساسی فاقد اسناد مالکیت، با
اولویت اعلامی وزارت صمت انجام دهد،همچنین بانک مرکزي نسبت به صدور اعلامیه تأمین ارز براي کالاهاي اساسی اعتباري با تعهد
سه ماهه از زمان ترخیص کالا از گمرك (جهت تأمین ارز ترجیحی) اقدام کند. از سوي دیگر کالاهاي اساسی و کالاهاي ضروري مورد
نیاز واحدهاي تولیدي با تشخیص و اعلام وزارت صمت (داراي قبض انبار تا 10 آبانماه 99)، بدون الزام به کدرهگیري بانک مرکزي، از
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گمرکها ترخیص شوند؛ به گونه اي که از تاریخ 10 آبان به بعد واردکنندگان بتوانند از رویه هاي بانکی (ارز نیما)، واردات در مقابل
صادرات (خود و غیر)، براي پروانه هاي صادراتی سال 1398 به بعد، ارز اشخاص، از طریق سامانه جامع تجارت (کنترل توسط صمت و

بانک مرکزي) استفاده کنند. 

همچنین گمرك ایران موظف شده نسبت به ترخیص درصدي کالاهاي اساسی و نهاده هاي تولید (ردیف تعرفه و اولویت توسط صمت
اعلام می شود) تا سقف 90 درصد که در صف «تخصیص» یا «تأمین» ارز بانکی باشند اقدام کند و از سویی چنانچه ردیف تعرفه
مندرج در ثبت سفارش کالا با استنباط گمرك تغییر کند، مشروط براین که شرح تجاري کالا تغییر نکند و ردیف تعرفه استنباطی
گمرك، جزو ردیف تعرفه کالاهاي ممنوعه (گروه4) یا اولویت ارزي غیرفعال(گروه 27)، یا ردیف تعرفه کالاهاي داراي تولید مشابه

داخلی نباشد، درخصوص اقلام گروه هاي 1 و 21،22،23 و 24، نیازي به اصلاح ثبت سفارش وزارت صمت نخواهد بود.



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 45/738

جهش تولید فولادي ها و پتروشیمی ها در منطقه آزاد چابهار

منبع: نود اقتصاديشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/08/24

معاون اقتصادي و سرمایه گذاري سازمان منطقه آزاد چابهار گفت: با فردي که متقاضی سرمایه گذاري است ابتدا قرارداد
اجاري زمان ساخت بسته می شود. در این مدت زمان اجاره کمی را به سازمان منطقه آزاد چابهار پرداخت می کنند و به

عنوان مستأجر زمین شناخته می شود. به محض اینکه عملیات ساختمانی پروژه سرمایه گذاري ...

اخبار شرکتها-سازمان منطقه آزاد چابهار در پی ایجاد
زیرساخت هاي صنایع مختلف به ویژه صنایع فولادي طی
سال هاي اخیر، اقدامات تسهیل گرانه اي را براي جذب
گسترده سرمایه گذاري هاي داخلی و خارجی در دستور
کار قرار داده است. تامین گاز چابهار که براي صنایع
فولادي از اهمیت ویژه اي برخوردار بود، از طریق خط
انتقال گاز از عسلویه به سیستان و بلوچستان امکانات
وسیعی را در منطقه ایجاد کرد که این روزها با همکاري 4
پیمانکار خط انتقال گاز از ایرانشهر به چابهار نیز در حال

تکمیل است. 

قرار است به زودي غول هاي فولادي ایران در امتداد این پروژه دست به کار شوند و طی کنسرسیومی در این منطقه ایجاد اشتغال و
تولید کنند. 

همچنین منطقه آزاد چابهار اقدامات خوبی نیز در زمینه کوتاه کردن دست سرمایه گذاران سودجو نیز انجام داده است که در گفتگوي
خبرنگار اقتصاد24 با فرزین حقدل، معاون اقتصادي و سرمایه گذاري سازمان منطقه آزاد چابهار به آن اشاره شده است. 

حقدل با اشاره به اقدامات سازمان منطقه آزاد چابهار در حوزه جذب سرمایه گذاري در این منطقه اظهار داشت: ما تلاش کردیم که
کار سرمایه گذاران را تسهیل کنیم؛ اینکه همه مدارك درخواست کنندگان سرمایه گذاري تکمیل باشد و همه نیازمندي هایی که در
قالب پکیج باید ارائه دهند از جمله مطالعات و امکان سنجی، طرح توجیهی، برنامه زمانبندي و مشخصات و مدارك و بقیه مدارکی که
باید ضمیمه طرح آنها باشد، وجود داشته باشد. در این صورت با توجه به اینکه این ها را به روز کرده ایم، درخواست ها اول به حوزه
مربوطه از جمله گردشگري، فنی و زیربنایی، بازرگانی، مدیریت صنایع و... ارسال می شود تا بررسی ها انجام شود. سپس در اولین
جلسه کمیسیون اقتصادي که ما هر سه شنبه تشکیل می دهیم، طرح را بررسی می کنیم و در صورت تصویب، حداکثر تا یک هفته

بعد از آن امکان جانمایی زمین و بستن قرارداد و انجام امور آن نیز وجود دارد. 

وي افزود: اگر همه مدارك متقاضی سرمایه گذاري آماده باشد، در اولین جلسه کمیسیون سرمایه گذاري مطرح و مصوب می شود.
خوشبختانه در سه تا چهار سال اخیر نیز چابهار با توجه به نظري که نظام و کشور بر آن داشته و بنا بر جایگاه این منطقه، مورد
اهمیت بوده است. با تاکیدات مقام معظم رهبري و پیگیري هایی که دولت محترم داشتند، اقبال به سرمایه گذاري در چابهار زیاد
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شده است. تعداد زیادي از سرمایه گذاري هاي داخلی و خارجی و ایرانیان مقیم خارج کشور، تمایل به سرمایه گذاري در چابهار در
عرصه هاي مختلف داشته اند. ما با تسهیلاتی که به وجود آورده ایم، بحث پنجره واحد را نه به صورت فیزیکی اما به صورت عملیاتی

اجرایی کرده ایم. 

مالیات براي فعالان اقتصادي مناطق آزاد؟ 

اخیراً با توجه به گذشت 20 سال از تصویب قانون مربوط به مالیات در خصوص فعالان اقتصادي مناطق آزاد، بحث مالیات در این
مناطق باز شده است. با اینحال سازمان امور مالیاتی نیز گویا به برخی فعالان اقتصادي براي پرداخت مالیات رجوع کرده است. فرزین
حقدل در این خصوص تصریح کرد: مناطق آزاد مطابق قانون خاصی که به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسیده و یکی از مترقی
ترین قوانین مناطق آزاد در دنیا است، سرمایه گذاران را به مدت 20 سال، از زمان گرفتن مجوز، از پرداخت کلیه مالیات هاي موضوع
مالیات هاي مستقیم معاف می کند. البته متاسفانه در سال هاي اخیر سازمان امور مالیاتی به طرق مختلف قانون خاص مناطق آزاد را

نقض کرده و در برخی مناطق به فعالان اقتصادي مناطق آزاد تعدي شده است. 

معاون اقتصادي و سرمایه گذاري سازمان منطقه آزاد چابهار ادامه داد: ما این موضوع را از طریق معاونت حقوقی ریاست جمهوري و
دیگر مراجع پیگیري می کنیم تا جلوي نقض قوانین را بگیریم. به هر حال هیچ سازمانی نمی تواند با بخش نامه هاي داخلی، قانون

مصوب مجلس شوراي اسلامی را نقض کند. اگر نیاز به اصلاح داشته باشد باید مرجعی که آن را تصویب کرده مجدداً بازنگري کند. 

جهش تولید فولاد و پتروشیمی در منطقه آزاد چابهار/ اقداماتی براي جلوگیري از سودجویی در بخش خصوصی 

حقدل تاکید کرد: متاسفانه به علت عدم آشنایی با قوانین و مقررات، برخی از وزارتخانه ها و دستگاه هاي دولتی، قانون خاص مناطق
آزاد را نقض کرده اند ولی ما این مسئله را از مجاري قانونی پیگیري می کنیم. سازمان هاي مناطق آزاد ملزم هستند از حق و حقوق

سرمایه گذارانی که به این مناطق آمده اند، دفاع کنند. این یکی از مواردي است که ما سفت و سخت پیگیر آن هستیم. 

سرمایه گذاري یا سودجویی در مناطق آزاد؟ 

اخیراً طی سفري که اسحاق جهانگیري، معاون اول رئیس جمهوري به چابهار داشت، به کوتاه کردن دست سودجوها در سرمایه
گذاري ها تاکید داشته است. فرزین حقدل در این خصوص به اقتصاد24 تاکید کرد: در مناطق آزاد به علت مزایایی که داشته امکان
دارد برخی افراد قصد سوء استفاده داشته باشند، به طور مثال زمینی را براي اجراي پروژه اي می گیرند، اما بخشی از آن را به اجرا می
رسانند و بقیه را ناتمام رها می کنند و منابع بانکی را نیز به مصارف دیگري می رسانند. از این دست تخلفات همه جاي کشور اتفاق
می افتد. در این سال ها مواردي بوده است که پروژه ها نیمه کاره رها شده و وقتی سازمان مناطق آزاد قصد پیگیري داشته، به مراحل

حقوقی و دادگاهی رفته است، این مسئله البته زمانبر بوده است. 

معاون اقتصادي و سرمایه گذاري سازمان منطقه آزاد چابهار با اشاره به اینکه در چابهار قراردادهاي جدید را به صورت قرارداد اجاره
زمان ساخت منعقد می کنیم، گفت: با فردي که متقاضی سرمایه گذاري است ابتدا قرارداد اجاري زمان ساخت بسته می شود. در این
مدت زمان، فرد اجاره کمی را به سازمان منطقه آزاد چابهار پرداخت و به عنوان مستأجر زمین شناخته می شود. به محض اینکه
عملیات ساختمانی پروژه سرمایه گذاري تمام شد، چه در صنعت، چه گردشگري، چه تجارت و چه در حوزه هاي بازرگانی و حمل و
نقل، قرارداد فروش اجرایی خواهد شد؛ تا آن زمان که سرمایه گذار بابت عملیات ساخت پروژه، پایان کار نگرفته است، قرارداد فروشی
امضا نمی شود. اگر کار را در آن زمان انجام ندهد یا نیمه کاره رها کند، چون مستأجر است، راحت تر می توان خلع ید کرد و زمین را
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از آنها پس گرفت. 

حقدل ادامه داد: بنابراین کسانی الان این قراردادها را با سازمان منطقه آزاد چابهار می بندند که مطمئن هستند می خواهند کار را
انجام دهند؛ اینگونه جلوي بخشی از سوءاستفاده ها گرفته می شود. بستن قرارداد اجاره زمان ساخت و سپس قرارداد فروش کمک می

کند سوء استفاده ها به حداقل برسد. 

وي خاطرنشان کرد: در خصوص پروژه هایی که از سابق مراحل ساخت آنها باقی مانده یا همین پروژه هایی که الان در حال انجام
است، ما یک تیم کنترل پروژه قوي گذاشتیم که در سامانه نظارت در حوزه معاونت اقتصادي ایجاد شده است، که در زمان هاي
مشخص از پروژه بازدید کرده و عکس می گیرند. آن تصاویر در سیستم آپلود می شود. بنابراین با یک کلیک در سیستم اتوماسیون
سازمان خیلی راحت، در هر لحظه می توانید رصد کنید که مراحل ساخت پروژه ها به کجا رسیده و درصد پیشرفت آن چقدر است.
در همین سامانه می توانیم اخطار بفرستیم. سامانه نظارت خیلی به ما کمک کرده است. البته اخیراً زمانی بابت مسئله شیوع کرونا
براي سرمایه گذاران در نظر گرفته شده است. خارج از بحث ستاد کرونا اگر سرمایه گذاري به تعهدات خود عمل نکند، اخطار فسخ

قرارداد براي او می فرستیم. تعداد زیادي از پروژه هایی که بلاتکلیف مانده بود، به این ترتیب فسخ و زمین ها پس گرفته شده است. 

کنسرسیوم فولاد چابهار در راه بهره برداري از معدن استرالیا 

معاون سرمایه گذاري و اقتصادي سازمان منطقه آزاد چابهار با اشاره به تسهیل گري خط انتقال گاز به چابهار و تاثیر آن بر صنایع این
منطقه گفت: پیش از این خط لوله اي ساخته شده بود که قرار بود از عسلویه گاز ایران را به پاکستان و هندوستان منتقل کند. به
علت اختلافاتی که بین دو کشور بوده است، این مسئله به سرانجام نرسید و خط لوله گاز در سیستان و بلوچستان کشیده شد. اگرچه
فروش گاز به کشورهاي شرق انجام نشد اما مزیتی براي سیستان و بلوچستان ایجاد شد تا مثل بقیه استان هاي جنوبی از منابع نفت

و گاز بهره مند شود. 

حقدل ادامه داد: براساس همین خط لوله، شهرك پتروشیمی نگین مکران را داریم که چابهار را به عنوان سومین قطب پتروشیمی
ایران مطرح کرده است. درصد پیشرفت خوبی نیز داشته اند. مطابق برنامه ریزي هاي انجام شده، دو واحد پتروشیمی از این قطب

نفتی قرار است، در سال 1401 به بهره برداري برسد. مرتباً پیشرفت آنها را رصد می کنیم. این صنایع پتروشیمی نیاز به گاز دارند. 

وي تصریح کرد: سهام صنایع فولادي که در چابهار ایجاد شده متعلق به بخش خصوصی است. درصد پیشرفت پروژه آنها نیز خوب
است و براساس زمانبندي کار می کنند. نیاز اساسی فولاد به گاز است. اخیراً نیز طرح عظیمی در کشور مصوب شده است که
کنسرسیوم فولادي هاي بزرگ ایران شامل مبارکه، گل گهر و چادرملو براي 10 میلیون تن فولاد در چابهار اعلام آمادگی کرده اند.
این طرح یک طرح بسیار بزرگ است که بر اساس آن معدنی را در کشور استرالیا خریداري کرده و قرار است که سنگ معدن از این
کشور حمل و به چابهار آورده شود. در این راستا یک خط تکمیلی تولید فولاد از سنگ آهن به انواع مقاطع فولادي یعنی کل زنجیره

فولاد در چابهار شکل خواهد گرفت. 

معاون سرمایه گذاري و اقتصادي سازمان منطقه آزاد چابهار در پایان با اشاره به نیاز صنایع فولادي چابهار به گاز خاطرنشان کرد:
گازي را که تا ایرانشهر کشیده شده بود، از ایرانشهر تا چابهار 4 قطعه شده و این چهار قطعه هر کدام به چهار پیمانکار مورد وثوق
واگذار شده و درصد پیشرفت خوبی هم داشته اند. بر اساس چیزي که استعلام شده همزمان با به بهره برداري رسیدن این دو واحد

پتروشیمی در سال 1401 این خط لوله گاز نیز تکمیل می شود و این واحدهاي پتروشیمی می توانند از گاز استفاده کنند.
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نشست مشترك صندوق کارآفرینی امید و صندوق توسعه صنایع دریایی به

میزبانی سازمان صنعت، معدن و تجارت

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/08/24

 

نشست مشترك صندوق کارآفرینی امید و صندوق توسعه صنایع دریایی به میزبانی سازمان صنعت، معدن و تجارت با هدف ساماندهی
کسب و کارهاي خرد و کوچک بازار محور در حوزه صنایع دریایی 

نشست مشترك صندوق کارآفرینی امید و صندوق توسعه صنایع دریایی به میزبانی سازمان صنعت، معدن و تجارت با هدف بررسی و
رسیدگی به پرونده هاي تسهیلات اشتغال متقاضیان معرفی شده از صندوق توسعه دریایی به صندوق کارآفرینی امید در قالب تفاهم
نامه منعقده با حضور مدیر صندوق کارآفرینی امید، مدیر صنایع توسعه دریایی و مدیرکل سازمان صنعت و معدن و تجارت و برخی از

متقاضیان در سالن جلسات سازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر برگزار گردید. 

به منظور حمایت از تولید داخل و افزایش ظرفیت اشتغال زایی در حوزه صنایع دریایی و حمایت از افراد توانمند، کارآفرین و نوآوران
صنایع دریایی در ایجاد کسب و کارهاي بازار محوردر قالب پشتیبان ها ،خوشه ها ،شبکه ها و زنجیره هاي ارزش و به منظور تقویت
اقتصاد محلی و منطقه اي تفاهم نامه همکاري میان صندوق هاي کارآفرینی امید و توسعه صنایع دریایی منعقد شده که در این جلسه

تسهیلات پرداخت شده و متقاضیان جدید مورد بررسی قرار گرفت. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید دریا و ثروت هاي نهفته در آن را یکی از منابع مهم توسعه اقتصادي کشورها دانست و اظهار داشت: با
اعطاي تسهیلات اشتغال به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط معرفی شده از سوي صندوق دریایی زمینه را براي تامین منابع
مورد نیاز جهت راه اندازي کسب و کار جدید و حمایت از کسب و کارهاي بازار محور، نوسازي و بازسازي شناورها و همچنین اجراي

طرحهاي کارآفرینی دانش بنیان در حوزه صنایع دریایی و خدمات مرتبط مهیا ساخته ایم. 

حاجیانی افزود: خدماتی از قبیل : ارایه تسهیلات به کشتی ها و لنج هاي صیادي جهت خرید ابزارآلات صیاد و همچنین کشتی ها و
لنج هاي خدماتی، حمایت از توسعه و پایداري مشاغل در کارگاه هاي ساخت، تعمیر و تجهیزات دریایی، تامین تسهیلات جهت تعمیر
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کشتی و لنج و قایق ها به منظور توسعه و پایداري مشاغل موجود، حمایت از مشاغل ایجادي حاصل از طرح هاي فن آورانه و دانش
بنیان در حوزه صنایع دریایی و همچنین ارایه تسهیلات جهت ایجاد مراکز ارایه خدمات دریایی و تسهیلات خود اشتغالی در حوزه
صنایع دریایی، ارایه خدمات در حوزه گردشگري دریایی، پرداخت تسهیلات به کارخانه هاي تولید ماهی و میگو و یخ، تانکرهاي حمل
سوخت کارخانه ها حمل محصولات دریایی و یخ و ارایه تسهیلات تجمیعی به تعاونی هاي فعال در صنایع دریایی با توجه به ظرفیت

اشتغالزایی است. 

وي اضافه کرد: مبلغ کل اعتبار این تفاهم نامه 420 میلیارد تومان در کل کشور بابت تامین اعتبار در هفت استان منتخب و هر استان
معادل 60 میلیارد تومان بوده است که از مبلغ کل تفاهم نامه 140 میلیارد تومان توسط صندوق دریایی و مابقی آن توسط صندوق

کارآفرینی امید تامین اعتبار می شود. 

ایشان با اشاره به عملکرد صندوق در تسهیلات پرداختی از ابتداي انعقاد تفاهم نامه تاکنون بیان کرد: تاکنون 32 فقره پرونده
تسهیلات در حوزه هاي مختلف مربوط به تفاهم نامه به صندوق معرفی شده که از این تعداد 28 فقره تسهیلات به مبلغ 27 میلیارد

ریال پرداخت شده و 4 فقره به مبلغ 5 میلیارد ریال نیز در دست اقدام می باشد. 

روغنی، مدیر صندوق توسعه صنایع دریایی نیز در ادامه از اهتمام صندوق کارآفرینی امید در حمایت از کارآفرینان و صنعتگران صنایع
دریایی قدردانی کرد و افزود: این تفاهم نامه در هفت استان ساحلی شامل گیلان، مازندران، گلستان، بوشهر، خوزستان، هرمزگان و
سیستان و بلوچستان اجرا شده و پیش بینی شده با اجرایی شدن این طرح در هر استان به طور متوسط 1000 فرصت شغلی ایجاد

گردد. 

وي عنوان نمود: این نشست به منظور تسریع در اجراي موضوع تفاهم نامه و بررسی طرح ها کمیته مشترکی با حضور نمایندگان
طرف هاي تفاهم نامه تشکیل شده است. 

مدیر صندوق توسعه صنایع دریایی همچنین در خصوص ارائه آموزش هاي مورد نیاز، مشاوره و کمک هاي علمی و فنی براي
توانمندسازي افراد متقاضی اعلام آمادگی کرد. 

روغنی افزود: بر اساس این تفاهم نامه ارزیابی هاي لازم فنی و اقتصادي طرح ها توسط صندوق توسعه صنایع دریایی و اقدام به
تشکیل پرونده، بررسی واخذ مدارك و مستندات لازم و نهایتا پرداخت تسهیلات مطابق با ضوابط صندوق کارآفرینی امید صورت

خواهد پذیرفت. 

سقف تسهیلات پرداختی از محل اعتبار مشترك به طرح هاي معرفی شده داراي توجیه فنی و اقتصادي، حداکثر سه میلیارد ریال می
باشد و کارمزد تسهیلات اعطایی مطابق آخرین بخشنامه بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران 4% به ماخذ سال می باشد. 

سهم آورده متقاضی در طرح هاي موضوع این تفاهم نامه به میزان حداقل بیست درصد مجموع سرمایه ثابت و سرمایه درگردش مورد
نیاز طرح و درچارچوب ضوابط و مقررات صندوق کارآفرینی امید خواهد بود و دوره بازپرداخت اقساط (با احتساب دوره تنفس و راه

اندازي حداکثر 6ماهه)، شصت ماه می باشد. 

این تفاهم نامه از تاریخ امضا به مدت پنج سال شمسی معتبر می باشد و در پایان این مدت با توافق طرفین قابل تمدید است. 
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حمایت صندوق کار آفرینی امید استان کرمان از صندوق هاي
خرد محلی

حمایت صندوق کار آفرینی امید استان کرمان از صندوق هاي خرد محلی

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/08/24

یکی از عوامل مهم در تقویت کارآفرینی توجه و تقویت
سرمایه گذاریهاي خرد در مناطق کم برخوردار است 

ایجاد صندوقهاي خرد محلی یکی از ابزارهایی است که میتواند براي رسیدن به هدف فوق باشد 
با توجه به اینکه صندوق کارآفرینی امید یکی از استراتژیهاي خود را ایجاد صندوقهاي خرد محلی با انعقاد تفاهم نامه با سازمان جهاد

کشاورزي ،سازمان بهزیستی و بسیج انتخاب نموده ،به متقاضیان راه اندازي این صندوق ها تسهیلات آسان اعطا میکند 
.در همین راستا و تاکنون با حمایت صندوق کارآفرینی امید استان کرمان تعداد 67 صندوق خرد محلی در استان راه اندازي شده

وبراي بیش از هزار نفر شغل ایجاد گردیده است. 
و پیشبینی میشود تفاهم نامه منعقد شده نیز منجر به ایجاد 128صندوق خرد محلی جدید با محوریت ایجاد شغل براي زنان روستایی

،محروم و سرپرست خانوار در استان شود .
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برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با

حمایت بانک ملی ایران

منبع: نبض نفتشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/08/24

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره
کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند.

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره
کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند. 

به گزارش نبض نفت به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران، مخاطبین این جشنواره دانش
آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر آموزشی و اجرایی مدارس و دانشجو معلمان دانشگاه
فرهنگیان کل کشور هستند که طرح ها وایده هاي خلاقانه خود را در 17 محور علمی از طریق

سامانه همگام به دبیرخانه جشنواره ارسال کرده اند. 
فرایند داوري پس از برگزاري جلسات و کمیسیون هاي مشترك با مشارکت دانشگاه
فرهنگیان، سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی و اساتید برجسته کشور در سه مرحله با

حضور 126 داورانجام خواهد شد. 

در فرایند جشنواره از همکاري و حمایت سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی، دانشگاه فرهنگیان، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
معاونت علمی ریاست جمهوري و کمیسیون ملی یونسکو ایران استفاده شده است. 

عدم طبقه بندي دانش آموزان و ایجاد فرصت براي آنان از طریق شرکت در آموزش هاي 18 ماهه باشگاه کارآفرینان نوجوان از مزایاي
این جشنواره است. 

برچسب ها: نبض نفت ، بانک ملی ایران
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بهترین تعمیرکار یخچال، لباسشویی سامسونگ در پین ورك

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/08/24

بهترین تعمیرکار یخچال، لباسشویی سامسونگ در پین ورك لوازم خانگی، خصوصا یخچال و ماشین لباسشویی، کاربرد بسیاري
در خانه دارند و خرابی این دو وسیله، حقیقتا بر هم زننده آرامش
در خانواده است. اما نیاز به تعمیر این دو وسیله کاربردي و یا
سرویس کردن آن ها به هر حال در طول زمان به وجود می آید.
بنابراین لازم است افرادي خبره و یا شرکت هایی را سراغ داشته
باشیم که به محض ایجاد مشکل با تماس با آنان بلافاصله براي
رفع اشکال و خرابی لوازم منزلمان اقدام کنیم و از خدمات آنان
استفاده کنیم چراکه هر کس به تنهایی و بدون داشتن مهارت و
تخصص کافی، نمی تواند تبدیل به بهترین تعمیرکار یخچال،

لباسشویی سامسونگ شود. 

 

برخی از این شرکت ها در زمینه تعمیر لوازمی از قبیل یخچال و لباسشویی، صاحب نام و آوازه اي نیز هستند که این میزان از
معروفیت خود را به خاطر ارائه خدمات مناسب و ارزنده به مشتریانشان کسب نموده اند. 

یکی از این شرکت ها که می تواند به خوبی از پس تعمیر لوزامی مثل یخچال و ماشین لباسشویی سامسونگ بر آید شرکت پین ورك
است. 

تعمیرات این شرکت، تنها مربوط به برند سامسونگ نیست. تعمیرکاران خبره و با تجربه این شرکت می توانند به سرویس دهی انواع
برندهاي موجود در بازار از قبیل الجی، سامسونگ، پاکشوما، اسنوا و.... کمک کنند. 

معرفی شرکت پین ورك پین ورك تنها یک شرکت براي تعمیر لوازمی مثل تعمیر ماشین لباسشویی سامسونگ پین ورك و یا یخچال
سامسونگ نیست. هر چند این خدمات را به نحوي احسن براي مشتریانش ارائه می دهد. پین ورك در واقع یک شرکت کارآفرینی



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 54/738

است. شرکت کارآفرینان پیشگام رایان که بنا به اختصار با نام تجاري پین ورك مشغول به فعالیت است و توانسته با ارائه خدمات
مطلوب، جایگاهی خاص در جذب و جلب مشتري کسب کند. 

شرکت پین ورك یک شرکت دانش بنیان در زمینه ارائه انواع خدمات به صورت آنلاین است و خدمات متنوعی را به مشتریان ارائه می
دهد. 

معرفی خدمات تعمیر سامسونگ و دیگر خدمات شرکت پین ورك همان طور که گفته شد، پین ورك تنها یک شرکت در زمینه تعمیر
لوازمی مثل تعمیر یخچال سامسونگ در محل و ماشین لباسشویی و ظرفشویی سامسونگ نیست. پین ورك خدمات بسیار گسترده

اي را به مشتریانش عرضه می دارد. از جمله این خدمات می توان موارد زیر را نام برد. 

نظافت در زمینه نظافت منزل، نظافت پارکینگ، نظافت راه پله و یا دفترکارتان و .... می توانید با شرکت پین ورك با شماره تلفن
02187700770 تماس بگیرید و یا از طریق سایت و یا اپلیکیشن این شرکت، سفارش خود را ثبت نمایید. 

سمپاشی و باغبانی امور سمپاشی منزل و یا امور مربوط به باغبانی توسط شرکت پین ورك و کارکنان آن به راحتی و تضمینی انجام
می شود. 

تعمیر لوازم صوتی و تصویري تعمیر کامپیوتر، لپ تاپ، تلویزیون و انواع وسائل صوتی و تصویري سامسونگ توسط کارکنان ماهر این
شرکت به آسانی و با صرف کم ترین زمان و کیفیتی مناسب، انجام می شود. 

لوله کشی و امور مربوط به برق کشی ساختمان و الکترونیک توسط این مجموعه انجام شدنی است. کلید سازي، طراحی و دکوراسیون
منزل، مهمانداري در جشن ها و مراسم، ایزوگام پشت بام منازل، دودي کردن شیشه اتومبیل و....نیز از خدمات این مجموعه به شمار

می رود. 

هم چنین شرکت پین ورك داراي تیم هاي تخصصی جهت امور مربوط به بازاریابی، منابع انسانی، امور مالی و حسابداري نیز است که
می توانید در موقع لزوم از خدمات این تیم متخصص بهره مند شوید. 

مزایاي استفاده ازخدمات شرکت پین ورك به کارگیري کارکنان متخصص 

شرکت پین ورك متشکل از افرادي متخصص و ماهر در زمینه هاي مختلف از جمله تعمیرکار یخچال، لباسشویی سامسونگ است. این
افراد با تجربه کافی می توانند امور محوله را با کیفیت مد نظر کارفرما انجام دهند. 

قیمت شفاف انجام خدمات 

یکی از مزیت هاي عمده در استفاده از خدمات این شرکت، این است که انواع خدمات این شرکت هم از نظر کیفیت و هم از نظر
هزینه بسیار مقرون به صرفه هستند و می توانید این قیمت را هنگام سفارش کار، به صورت آنلاین ملاحظه نمایید و سپس به انتخاب

تعمیرکار مناسب با قیمت مد نظرتان اقدام کنید. 

سفارش دهی آسان در انجام خدمات از دیگر مزایاي شرکت پین ورك آن است که به راحتی می توانید به خدمات آن دسترسی داشته
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باشید. براي استفاده از خدمات این شرکت دانش بنیان می توانید از طرق زیر اقدام کنید. 

1- مراجعه به سایت پین ورك 

سایت پین ورك به راحتی و از طریق یک جستجوي ساده قابل دسترسی است. پس از ورود به سایت، نگاهتان به بخشی به نام ثبت
سفارش می افتد. این گزینه کار را براي مشتري بسیار آسان نموده است. بنابراین در این قسمت و با ورود به آن، هر گونه سفارش

خود را ثبت نمایید تا کارشناسان شرکت در اولین فرصت با شما تماس بگیرند و راهنمایی هاي لازم را براي شما انجام دهند. 

2- استفاده از اپلیکیشن پین ورك 

یکی از امکاناتی که در سایت پین ورك براي راحتی کار مشتریان، در نظر گرفته شده است امکان دانلود اپلیکیشن پین ورك است. از
طریق این پلتفرم می توانید قیمت تمامی خدمات پین ورك را به صورت آنلاین، ملاحظه نمایید و پس از بررسی هاي لازم، بهترین

متخصصین را با بالاترین کیفیت و کم ترین قیمت براي امور مد نظرتان انتخاب کنید. 

3- تماس تلفنی 

یکی دیگر از راه هاي دسترسی به متخصصین سامسونگ پین ورك تماس تلفنی است. براي انجام کلیه خدمات این شرکت می توانید
با شماره 02187700770 تماس بگیرید تا کارشناسان پین ورك بلافاصله امور شما را در منزلتان انجام دهند. 

4- مراجعه حضوري 

براي استفاده از خدمات تعمیر یخچال، لباسشویی سامسونگ یا هر خدمات دیگر شرکت پین ورك می توانید به صورت حضوري به
آدرس تهران، میدان ونک، خیابان حقانی، چهارراه جهان کودك، پلاك 40، طبقه دوم مراجعه کنید. 

پشتیبانی دائمی 

یکی دیگر از مزیت هاي استفاده از خدمات شرکت پین ورك، پشتیبانی و پاسخگویی دائمی این شرکت به طور 24 ساعته به
مشتریانش است. 

بنابراین به منظور سهولت در استفاده از بهترین تعمیرکار یخچال، لباسشویی سامسونگ این شرکت و براي انجام تعمیر یخچال و
ماشین لباسشویی خود، می توانید با شماره تلفن 02187700770 تماس بگیرید. 

این محتوا تبلیغاتی است
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عملکرد ضعیف بانک هاي گیلان در پرداخت تسهیلات رونق تولید/ فرصت 3

ماهه براي بهبود وضعیت واحدهاي غیرفعال تعیین شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/08/24

گروه استان ها- معاون استاندار گیلان با اشاره به عملکرد ضعیف بانک هاي استان در پرداخت تسهیلات رونق تولید گفت:
فرصت 3 ماهه به شهرك هاي صنعتی و بانک هاي عامل گیلان براي بهبود شرایط فعلی داده شد.

گروه استان ها- معاون استاندار گیلان با اشاره به عملکرد
ضعیف بانک هاي استان در پرداخت تسهیلات رونق تولید
گفت: فرصت 3 ماهه به شهرك هاي صنعتی و بانک هاي
عامل گیلان براي بهبود شرایط فعلی داده شد. - اخبار

استانها - 
به گزارش خبرگزاري تسنیم از بندرانزلی، آرش فرزام صفت
ظهر امروز در جلسه تسهیل و رفع موانع تولید در
فرمانداري این شهرستان با بیان اینکه تمام مشکلات
مربوط به قوه مجریه نیست و مسئولان نباید به حاشیه

بپردازند اظهار داشت: بانک ها در پرداخت تسهیلات رونق تولید عملکرد قابل قبولی ندارند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار گیلان با اشاره به اینکه رتبه استان در تعداد پرداخت تسهیلات رفع موانع تولید هفتم است
بیان کرد: در زمینه میزان مبلغ پرداخت شده نیز رتبه دهم داریم اما در مجموع عملکرد بانک ها در این زمینه رضایت بخش نیست. 

وي با بیان اینکه تعداد واحدهاي غیرفعال شهرك صنعتی حسن رود انزلی اندك است افزود: اگر زمینه گسترش محدوده این شهرك
فراهم شود می توان سرمایه گذاران بیشتري را جذب کرد البته واحدهاي تولیدي نیز باید نسبت به پرداخت بدهی هاي مالیاتی خود

توجه کافی را داشته باشند. 

عقب ماندگی گیلان در حوزه تأسیسات گردشگري؛ «توریسم» اشتغال پایدار ایجاد می کند 
ستاد حمایت از سرمایه گذاري داخلی و خارجی در استان گیلان راه اندازي می شود 

عضو کمیسیون بودجه مجلس: ورود سالانه تنها 5 میلیون گردشگر خارجی به کشور؛ سهم گیلان از این ورود گردشگران«ناچیز» است
فرزام صفت از فرصت 3 ماهه شهرك هاي صنعتی و بانک هاي عامل استان گیلان براي بهبود شرایط فعلی خبر داد و تصریح کرد:

واحدهاي تولیدي غیرفعال گیلان آسیب هاي زیادي دارند و باید براي راه اندازي مجدد و احیاي آنها راهکار اساسی اتخاذ شود. 

فرماندار شهرستان بندرانزلی نیز در این جلسه با اشاره به اینکه برخی بانک ها مانع رونق تولید و اشتغال هستند بیان کرد: قوانین
بانکی دست و پاگیر بر سر راه تولیدکنندگان و واحدهاي تولیدي قدمت زیادي دارد که باید برطرف شود. 

اسماعیل میرغضنفري با بیان اینکه برخی از تولید کنندگان هنوز موفق به دریافت تسهیلات گذشته نشده اند عنوان کرد: با وجود
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آنکه حمایت از تولیدکنندگان مورد تاکید مقام معظم رهبري است اما در عمل چنین چیزي را از سوي بانک ها نمی بینیم. 

وي سرمایه در گردش را یکی از مشکلات حوزه سرمایه گذاري دانست و گفت: سود بالاي تسهیلات بانکی باعث شده که تولید کننده
از پرداخت اقساط ناتوان شود و این موضوع باعث شده است که آنها رغبت زیادي براي دریافت تسهیلات از خود نشان ندهند. 

فرماندار بندرانزلی بهره گیري از ظرفیت مجمع نمایندگان استان گیلان را مورد تاکید قرار داد و خاطرنشان کرد: باید به طور قاطعانه
موانع موجود بر سر راه تولید و سرمایه گذاري برطرف شود تا بتوانیم گام هاي مؤثري در این راستا برداریم.
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ضرب العجل 3 ماهه براي واحدهاي راکد شهرك صنعتی حسن رود

منبع: ایسناشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/08/24

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري گیلان گفت: شرکت شهرك هاي صنعتی و بانک هاي عامل ظرف مدت قانونی سه
ماه که در کارگروه رفع موانع تولید استان مصوب شده، باید واحدهاي غیر فعال شهرك صنعتی حسن رود انزلی را تعیین

تکلیف کنند.

آرش فرزام صفت در جلسه تسهیل و رفع موانع تولید که در
فرمانداري شهرستان بندرانزلی برگزار شد، اظهار کرد:
میزان واحدهاي راکد و غیر فعال شهرك صنعتی حسن رود
نسبت به سطح استان کمتر است و علت این امر را می توان
ناشی از نزدیکی به منطقه آزاد، همچنین ظرفیت ویژه این

شهرك صنعتی دانست. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري گیلان گفت: اگر
می توانستیم محدوده این شهرك را افزایش دهیم متقاضی
زیادي براي سرمایه گذاري در شهرك صنعتی حسن رود

وجود دارد. 

وي افزود: شرکت شهرك هاي صنعتی و بانک هاي عامل ظرف مدت قانونی سه ماه که در کارگروه رفع موانع تولید استان مصوب شده،
باید واحدهاي غیر فعال این شهرك را تعیین تکلیف کنند. 

فرزام صفت تصریح کرد: واحدهایی که به مدت طولانی راکد هستند باید اخطار قطع آب و برق و گاز دریافت کنند، تا بلکه به این
وسیله براي ادامه فعالیت ترغیب شوند؛ در غیر این صورت واحدها باید واگذاري شده و در چرخه تولید قرار بگیرند. 

معاون اقتصادي استانداري گیلان، با تاکید بر اینکه تمایلی به فروش واحدها نداریم ولی واحد ها باید فعال باشند تا از ظرفیت آنها
استفاده شود، عنوان کرد: قانون بانک ها را موظف کرده واحد تملیکی را راکد نگه ندارند. 

وي با بیان اینکه باید مشکلات را براي حل موانع تولید به مراجع قانونی منعکس کنیم، گفت: بزرگترین مشکل ارزش افزوده این است
که آزمایشی اجرا می شود و اکنون هفتمین سال اجراي این طرح است. 

فرزام صفت، با اشاره به اینکه امور مالیاتی استان آمادگی دارد در صورت ارائه راهکار قانونی در چارچوب آن به واحدهاي تولیدي کمک
کند، یادآور شد: بانک ها درخصوص پرداخت تسهیلات و رفع موانع تولید هر چند عملکرد خوبی داشتند ولی هنوز با چیزي که

هدفگذاري کردیم فاصله داریم. 
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معاون اقتصادي استانداري گیلان با تاکید بر اینکه ما قوه مجریه هستیم، گفت: قرار نیست کار قضایی یا قانونگذاري انجام دهیم و قرار
نیست در کار کسی دخالت کنیم. وظیفه ما اجراي قانون به نفع تولید، اشتغال و توسعه اقتصادي است. 

وي با بیان اینکه اجراي قانون مانع از بروز هرج و مرج خواهد شد و اگر نقطه نظر کارشناسی داریم با قوه مقننه مطرح می کنیم،
تاکید کرد: اعطاي مجوز بدون حساب و کتاب لطف نیست و صدور مجوز هنر نیست؛ بلکه باید واحدهاي تولیدي آمادگی لازم براي

شروع به کار را داشته باشند. 

فرزام صفت اظهار تصریح کرد: هر کجا در چارچوب قانون توانستیم به یک واحد تولیدي کمک کنیم و انجام ندادیم، شرعا و عرفا
مدیون هستیم. 

انتهاي پیام



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 60/738

ساماندهی خانه میرزا کوچک به اعتبار ملی نیاز دارد

منبع: ایسناشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/08/24

نماینده مردم رشت در مجلس شوراي اسلامی گفت: ساماندهی خانه میرزا کوچک جنگلی به عنوان نماد گیلان به اعتبار و
بودجه ملی نیاز دارد و نمی توان تنها با بودجه هاي استانی آن را احیا کرد.

جبار کوچکی نژاد امروز در جلسه مشکلات حوزه میراث
فرهنگی که در فرمانداري شهرستان رشت برگزار شد،
اظهار کرد: استان هاي شمالی از اهمیت گردشگري بالایی
برخوردار هستند لذا باید در این استان ها وقت بیشتري

براي صنعت گردشگري اختصاص یابد. 

نماینده مردم رشت در مجلس شوراي اسلامی افزود:
اشتغالی که بخش گردشگري می تواند ایجاد کند نسبت به
بخش هاي دیگر بسیار اثرگذارتر خواهد بود، فرهنگ و
آیین هاي گیلان همواره زبانزد است و باید با این آیین ها

بتوانیم گردشگران را جذب کنیم. 

وي گفت: کل اعتبارات وزارت میراث فرهنگی و گردشگري 1300 میلیارد تومان است که حدود 530 میلیارد تومان براي حقوق و
حدود 700 میلیارد تومان نیز براي سایر بخش ها نظیر صناع دستی و گردشگري و... است. 

کوچکی نژاد با بیان اینکه در سیاست هاي کلی نظام آمده که باید در افق 1400، به 20 میلیون گردشگر خارجی در کشور برسیم،
تصریح کرد: در حال حاضر تنها پنج میلیون گردشگر خارجی وارد کشور می شوند که اغلب آن ها عراقی هستند و عموما هم پس از
ورود به کشور به سمت شیراز و اصفهان می روند؛ لذا میطلبد مسئولان استانی شرایطی را فراهم کنند تا گردشگران خارجی به گیلان

نیز بیایند. 

وي ادامه داد: دولت موظف شده تا 300 روستا را مورد هدف گردشگري قرار دهد، براي این امر بودجه نیز در نظر گرفته شده و
مسئولان گیلانی باید بررسی کنند که سهم استان ما از این 300 روستا چقدر است تا برنامه ریزي هاي لازم انجام گیرد. 

نماینده مردم رشت در مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: ساماندهی خانه میرزا کوچک جنگلی به عنوان نماد گیلان به اعتبار و بودجه
ملی نیاز دارد و نمی توان تنها با بودجه هاي استانی آن را احیا کرد. 

در ادامه محمدرضا احمدي، دیگر نماینده رشت در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه حمایت از صنایع دستی و گردشگري باعث
رونق اشتغال و درآمدزایی می شود، بیان کرد: گیلان در حوزه گردشگري نسبت به دیگر استان ها عقب ماندگی دارد، باتوجه به اینکه

از ظرفیت هایی مانند کوه و دریا و جنگل برخوردار است اما وضعیت مناسبی در حوزه گردشگري ندارد. 
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وي افزود: ماسوله قطب میراث فرهنگی گیلان است، باید موانع بر سر راه ثبت جهانی این منطقه هر چه سریع تر مرتفع شود، زیرا اگر
ماسوله ثبت جهانی شود در توسعه گردشگري گیلان نقش به سزایی خواهد داشت. 

انتهاي پیام
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برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با

حمایت بانک ملی ایران

منبع: میهن صنعتشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/08/24

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره
کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند.

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی «میهن صنعت»، مخاطبین این جشنواره دانش آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر آموزشی و
اجرایی مدارس و دانشجو معلمان دانشگاه فرهنگیان کل کشور هستند که طرح ها وایده هاي خلاقانه خود را در 17 محور علمی از

طریق سامانه همگام به دبیرخانه جشنواره ارسال کرده اند. 

فرایند داوري پس از برگزاري جلسات و کمیسیون هاي مشترك با مشارکت دانشگاه فرهنگیان، سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی
و اساتید برجسته کشور در سه مرحله با حضور 126 داورانجام خواهد شد. 

در فرایند جشنواره از همکاري و حمایت سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی، دانشگاه فرهنگیان، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
معاونت علمی ریاست جمهوري و کمیسیون ملی یونسکو ایران استفاده شده است. 

عدم طبقه بندي دانش آموزان و ایجاد فرصت براي آنان از طریق شرکت در آموزش هاي 18 ماهه باشگاه کارآفرینان نوجوان از مزایاي
این جشنواره است. 

انتهاي پیام/
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سید محمدحسین، چگونه علامه طباطبایی شد

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/08/24

بیست و چهارم آبان سالگرد وفات یکی از بزرگترین نظریه پردازان مسلمان است؛ علامه سیدمحمدحسین طباطبایی،
فیلسوف، مفسر قرآن و حکیمی متأله. او خود نکته اي از زندگی خویش بازگو کرده است که براي همه ما الهام بخش و درس

آموز است.

بیست و چهارم آبان سالگرد وفات یکی از بزرگترین نظریه پردازان مسلمان است؛ علامه سیدمحمدحسین طباطبایی، فیلسوف،
مفسر قرآن و حکیمی متأله. او نکته اي از زندگی خویش را بازگو کرد که براي همه ما الهام بخش و درس آموز است. 

به گزارش ایکنا، محسن اسماعیلی، عضو مجلس خبرگان رهبري،
در یادداشتی کوتاه به بیان راز موفقیت شگرف علامه طباطبایی
در دستیابی به قله هاي علم و حکمت پرداخته است. متن این

یادداشت در ادامه از نظر می گذرد؛ 

بیست و چهارم آبان سالگرد وفات یکی از بزرگترین نظریه
پردازان مسلمان است؛ علامه سیدمحمدحسین طباطبایی،
فیلسوف، مفسر قرآن و حکیمی متأله. او نکته اي از زندگی

خویش را بازگو کرده است که براي همه ما الهام بخش و درس آموز است؛ خصوصاً براي جوانان عزیزي که براي گذر از دشواري هاي
روزگار به دنبال روزنه اي هستند. تجربه علامه از این روزنه دو چیز است؛ یکی قرار گرفتن در معرض نسیم رحمت الهی و دیگري

کوشش خستگی ناپذیر فردي. 

آن بزرگوار نوشته است: «هر کسى حسب حال خود در زندگى اش خوشى و تلخى و زشت و زیبایی هایى دیده و خاطره هایى دارد.
من نیز به نوبه خود و خاصه از این نظر که بیشتر دوره زندگانى خود را با یتیمى یا غربت یا مفارقت دوستان یا انقطاع وسایل و
تهیدستى و گرفتارى هاى دیگر گذرانیده ام، در مسیر زندگى با فراز و نشیب هاى گوناگون روبه رو شده، در محیط هاى رنگارنگ قرار
گرفته ام، ولى پیوسته حس مى کردم که دست ناپیدایى مرا از هر پرتگاه خطرناك نجات مى دهد و جاذبه مرموزى از میان هزارها

مانع بیرون کشیده، به سوى مقصد هدایت مى کند. 

من اگر خارم و گر گل چمن آرایى هست / که از آن دست که مى پروردم می رویم 

در اوایل تحصیل که به صرف و نحو اشتغال داشتم، علاقه زیادى به ادامه تحصیل نداشتم و از این روى هر چه مى خواندم نمى
فهمیدم و چهار سال را به همین نحو گذرانیدم. پس از آن، یک باره عنایت خدایى دامن گیرم شده، عوضم کرد و در خود یک نوع
شیفتگى و بی تابى نسبت به تحصیل کمال حس نمودم؛ به طورى که از همان روز تا پایان ایام تحصیل که تقریباً هفده سال طول
کشید، هرگز از تعلیم و تفکر، احساس خستگى و دلسردى نکردم و زشت و زیباى جهان را فراموش نموده و تلخ و شیرین حوادث را
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برابر مى پنداشتم. بساط معاشرت غیراهل علم را به کلى برچیدم. 

در خورد و خواب و لوازم دیگر زندگى به حداقل ضرورى قناعت نموده، باقى را به مطالعه مى پرداختم. بسیار می شد (و به ویژه در
بهار و تابستان) که شب را تا طلوع آفتاب با مطالعه مى گذرانیدم و همیشه درس فردا را شب پیش مطالعه مى کردم و اگر اشکالى
پیش مى آمد با هر خودکشى بود حل مى نمودم و وقتى به درس حضور مى یافتم از آنچه استاد مى گفت که قبلاً روشن بودم و هرگز

اشکال و اشتباه درس پیش استاد نبردم.» 

روحش شاد 

انتهاي پیام
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امضاي تفاهم نامه همکاري میان بنیاد کرامت رضوي و وزارت گردشگري

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/08/24

تفاهم نامه همکاري میان بنیاد کرامت رضوي و معاونت صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري با
هدف اشتغال زایی براي بانوان سرپرست خانوار و بد سرپرست در 8 استان به امضا رسید.

تفاهم نامه همکاري میان بنیاد کرامت رضوي و معاونت صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري با هدف
اشتغال زایی براي بانوان سرپرست خانوار و بد سرپرست در 8 استان به امضا رسید. 

به گزارش ایکنا از خراسان رضوي به نقل از آستان نیوز، در
مراسم امضاي این تفاهم نامه که امروز 24 آبان ، در بنیاد کرامت
رضوي برگزار شد، محمد حسین استاد آقا، مدیرعامل این بنیاد،
طی سخنانی با اشاره به فعالیت هاي آستان قدس رضوي در
زمینه محرومیت زدایی، گفت: این آستان تلاش هاي گسترده اي
براي محرومیت زدایی در دست اجرا دارد و در این راستا پس از
شیوع کرونا برنامه ریزي هاي جامعی براي آسیب دیدگان از این

ویروس به اجرا رسانده است. 

وي ادامه داد: در این زمینه یکی از برنامه هاي ما موضوع اشتغال
زایی براي زنان سرپرست خانوار و یا بانوان بد سرپرست است که سعی داریم در تفاهم نامه اي با وزارت میراث فرهنگی براي این آنها

اشتغال زایی کنیم. 

مدیرعامل بنیاد کرامت رضوي، از اعطاي 400 فقره وام اشتغال زایی به زنان سرپرست خانوار خبر داد و گفت: این وام ها با هماهنگی
وزارت صنایع دستی به بانوانی که در این زمینه شناسایی شده اند، اعطا می شود تا بتوانند در راستاي تولید صنایع دستی گام بردارند

و از این طریق به خودکفایی برسند. 

ضرورت برنامه ریزي فروش محصولات تولید شده بانوان استاد آقا با بیان اینکه پس از تولید محصولات باید به فکر فضایی براي فروش
آن ها هم باشیم، گفت: موضوع اشتغال زایی موضوعی است که مرحله اول کار است و باید در مرحله بعد زمینه براي فروش کالاهاي
تولید شده توسط بانوان فراهم شود، زیرا با شرایط کنونی امکان ایجاد بازارچه وجود ندارد، از این رو برنامه ریزي براي فروش

محصولات بسیار مهم است. 

آستان قدس مشتري محصولات تولیدي بانوان بی سرپرست وي ادامه داد: البته در این زمینه می توانیم برخی از محصولات را سفارش
بدهیم، زیرا آستان قدس براي هدایاي خود از صنایع دستی استفاده می کند که در این زمینه می توانیم خریدار بخشی از این آثار

تولید شده باشیم، البته باید براي فروش محصولات برنامه ریزي گسترده تري انجام شود. 

مدیرعامل بنیاد کرامت رضوي با بیان اینکه در این زمینه می توان از شبکه خادمیاري رضوي استفاده کرد، تصریح کرد: 116 هزار
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خادمیار فعال در سراسر کشور داریم و به علاوه آن ها گروه هاي مختلف جهادي هم با ما همکاري دارند، از این رو می توانیم از
ظرفیت خادمیاران و گروه هاي جهادي هم براي موضوع اشتغال بانوان و هم براي فروش محصولات استفاده کنیم. 

استاد آقا در خصوص وام هاي اعطایی به بانوان سرپرست خانوار، گفت: این وام ها از 10 تا 30 میلیون تومان هستند که در این راستا
400 فقره وام اعطا می شود، البته از نظر اجراي کار هم مشکل چندانی نداریم و بانک عامل هم مشخص شده است. مقررات بانک
عامل هم چندان سخت نیست و براي دریافت وام فقط به یک ضامن نیاز است، همچنین امیدواریم که طی ماه هاي باقیمانده سال

فرایند کار تکمیل شده و 400 فقره وام اعطا شود. 

مشاغل فعلی را حفظ کنیم پویا محمودیان، معاون صنایع دستی و هنرهاي سنتی وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري
نیز در خصوص تفاهم با آستان قدس رضوي براي اشتغال زنان سرپرست خانوار، گفت: به جز موضوع اشتغال زایی یکی از اهداف ما
حفظ مشاغل موجود است، زیرا بسیاري از عزیزان سرپرست خانوار هستند که به دلیل شیوع کرونا بازار کار خود را از دست داده و
آسیب دیده اند و کارگاه هاي آن ها رو به تعطیلی است، از این رو یکی از برنامه ها این است که بتوانیم مشاغل موجود را هم حفظ
کنیم، همچنین در حوزه صنایع دستی 75درصد مخاطبان ما بانوان که عمدتاً زنان سرپرست خانوار هستند و در این راستا می توانیم

همکاري بسیار خوبی با مجموعه آستان قدس داشته باشیم. 

افتتاح نمایشگاه مجازي فروش محصولات صنایع دستی وي درباره فروش محصولات تولید شده توسط بانوان سرپرست خانوار، گفت:
در این زمینه همزمان با میلاد پیامبر(ص) نمایشگاه مجازي صنایع دستی افتتاح شد و همه صنعت گران 31 استان محصولات خود را

در این سامانه مجازي ارائه می کنند، همچنین در این زمینه هیچ درصد و یا هزینه اي از تولید کنندگان دریافت نمی شود. 

محمودیان ادامه داد: طی تفاهم نامه اي هم که با اداره پست داشتیم، براي ارسال محصولات 30درصد تخفیف گرفتیم، تا همه فرآیند
فروش و ارسال محصولات بدون حضور مردم صورت بگیرد و بر روي تبلیغات هم مشغول فعالیت و مذاکره با رسانه ملی هستیم. 

وي با بیان اینکه در موضوع سفارش محصول مکاتبه با سازمان بازرسی داشتیم، گفت: با هماهنگی با سازمان بازرسی نامه اي به همه
ارگان ها ارسال شده و در آن نامه تأکید شده که براي هدایاي خود از صنایع دستی استفاده کنند که در این زمینه می توانید سفارش

هایی هم دریافت کنیم. 

انتهاي پیام
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طرح یارانه دستمزد چیست؟

شماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/08/24
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

آخرین آمار عملکرد طرح یارانه دستمزد نشان می دهد که تاکنون بیش از 12 هزار نفر در این طرح ثبت نام و بیش از 2300
کارفرما از آن استقبال کرده اند.

آخرین آمار عملکرد طرح یارانه دستمزد نشان می دهد که تاکنون بیش از 12 هزار نفر در این طرح ثبت نام و بیش از 2300
کارفرما از آن استقبال کرده اند. 

طرح یارانه دستمزد یکی از برنامه هاي موثر دولت در حوزه اشتغال و از جمله سیاستهاي فعال بازار کار است که توسط وزارت کار به
منظور ایجاد و حفظ اشتغال در استان هاي داراي آمار بالاي بیکاري به اجرا درآمده است. 

این طرح پیش از این در 8 استان ایلام، کردستان، لرستان، کرمانشاه، چهارمحال وبختیاري، کهگیلویه و بویراحمد، خراسان جنوبی و
سیستان و بلوچستان عملیاتی شده و استان هاي آذربایجان غربی، اردبیل، خوزستان، بوشهر، خراسان شمالی، گلستان، مازندران و

هرمزگان نیز به تازگی به این طرح پیوسته و در مجموع 16 استان مشمول پرداخت یارانه دستمزد شناخته شده اند. 

جامعه هدف این طرح را جوانان بیکار شغل اولی و زنان سرپرست خانوار جویاي کار در مناطق محروم و کم برخوردار و بنگاههاي
اقتصادي رسمی و فعال در شهرستان هاي کم برخوردار از اشتغال تشکیل می دهند. 

مطابق آخرین آمار عملکرد اجراي طرح یارانه دستمزد، تاکنون 12 هزار و 500 نفر در این طرح ثبت نام کرده اند که از این تعداد
9642 نفر موفق به عقد قرارداد و جذب بازار کار شده اند. بیش از 2300 کارفرما نیز از این طرح استقبال کرده و ثبت نام کرده اند. 

استان لرستان با ثبت 3074 داوطلب و کرمانشاه با ثبت 491 کارفرما بیشترین تعداد ثبت نام کنندگان در این طرح را به خود
اختصاص داده اند. 

یارانه دستمزد وجهی است که وزارت کار به صورت ماهانه بابت بخشی از دستمزد نیروي کار شغل اولی زیر 37 سال به کارفرما می
پردازد. کارآفرینان و کارفرمایانی که از نیروي کار با تحصیلات دیپلم و بالاتر با اولویت فارغ التحصیلان دانشگاهی در واحدهاي خود

استفاده کنند، از 30 درصد حداقل دستمزد مصوب شوراي عالی کار به عنوان یارانه بهره مند می شوند. 

وزارت کار به دنبال شیوع کرونا در کشور، اجراي این طرح را با اولویت بنگاه هاي به شدت آسیب دیده از کرونا و فعال در یکی از 14
رسته مصوب شده، در دستور کار قرار داد به نحوي که تمام استان هاي مشمول طرح با توجه به بحران کرونا تحت پوشش این طرح

هستند. 

در صورت جذب نیروي کار توسط کارفرما، به میزان یکسال (12ماه) یک سوم دستمزد مصوب شوراي عالی کار به عنوان یارانه
دستمزد به وي پرداخت می شود. 
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متقاضیان و کارفرمایان براي ثبت نام در این طرح می توانند به سامانه https://pyd.mcls.gov.ir/ و براي کسب اطلاعات بیشتر
در خصوص مراحل ثبت نام به این بخش مراجعه کنند. 

از نگاه بسیاري از کارشناسان یارانه دستمزد نه یک طرح بلکه ابزاري تشویقی براي جلب و جذب نیروهاي کار جدید توسط کارفرمایان
بخش خصوصی در استان هاي کم برخوردار است و با توجه به شرایط حاضر و بحران کرونا، عملیاتی شدن آن می تواند نیاز اشتغال

بسیاري از جوانان و فارغ التحصیلان جویاي کار و بنگاهها را برطرف کند.
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ایجاد نخستین مرکز نوآوري حامی

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/08/24

مدیرکل کمیته امداد خراسان رضوي از امضا و انعقاد تفاهم نامه همکاري علمی، پژوهشی و فناوري مشترك بین این نهاد و
پارك علم و فناوري خراسان رضوي با ایجاد نخستین مرکز نوآوري و فضاي کار اشتراك در استان خبر داد.

مدیرکل کمیته امداد خراسان رضوي از امضا و انعقاد تفاهم نامه همکاري علمی، پژوهشی و فناوري مشترك بین این نهاد و
پارك علم و فناوري خراسان رضوي با ایجاد نخستین مرکز نوآوري و فضاي کار اشتراك در استان خبر داد. 

به گزارش ایکنا از خراسان رضوي و به نقل پایگاه اطلاع رسانی
کمیته امداد امام خمینی(ره)، حبیب االله آسوده، مدیر کل کمیته
امداد خراسان رضوي، بیان کرد: موضوع این تفاهم نامه، رونق

کسب و کارهاي خلاق و نوین در میان اقشار آسیب پذیر است. 

وي اهداف این تفاهم نامه را کمک به ایجاد و توسعه زیرساخت
هاي فرهنگ کارآفرینی و نوآوري ویژه مددجویان تحت حمایت
دانست و ادامه داد: با ایجاد مراکز نوآوري در شهرستان هاي
استان، ایجاد زمینه هاي حقوقی، قانونی و اجرایی براي پشتیبانی
از پیشرفت هاي علمی و فناوري، بسترسازي براي فعالیت هاي

کارآفرینانه متناسب با توانمندي ها و فرصت هاي منطقه اي و انتقال تجارب پارك علم و فناوري در زمینه فرهنگ سازي و توسعه
فناوري و اجراي طرح هاي خلاق و نوآور و دانش بنیان در میان مددجویان امداد، فراهم می شود. 

آسوده با عنوان اینکه اولین مرکز نوآوري حامی در شهرستان تربت حیدریه ایجاد می شود، گفت: پارك علم و فناوري درارائه خدمات
مشاوره اي، برگزاري جلسات توجیهی، دوره هاي آموزشی، همکاري در زمینه طرح ایده و بکارگیري ظرفیت شرکت ها و مجموعه هاي

ذیل پارك همکاري می کند. 

وي ادامه داد: کمیته امداد خراسان رضوي در تامین مکان و تجهیزات لازم براي راه اندازي و تأسیس مرکز نوآوري و کارآفرینی،
همکاري در برگزاري برنامه ها و رویدادهاي مشترك و بازاریابی و بازارسازي محصولات و خدمات شرکت هاي و واحدهاي فناور و

دانش بنیان اقدام می کند. 

گفتنی است، این تفاهم نامه در 6 ماده و 2 نسخه میان رضا قنبري، مدیر پارك علم و فناوري خراسان رضوي و حبیب االله آسوده،
مدیرکل کمیته امداد خراسان رضوي به امضا رسید که مدت زمان اجراي آن از آبان 99 و به مدت 5 سال تعیین شده است. 

انتهاي پیام
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برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با

حمایت بانک ملی ایران

منبع: عصر خبرشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/08/24

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره
کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند.

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره
کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند. 

به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، مخاطبین این جشنواره دانش آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر آموزشی و اجرایی مدارس و
دانشجو معلمان دانشگاه فرهنگیان کل کشور هستند که طرح ها وایده هاي خلاقانه خود را در 17 محور علمی از طریق سامانه همگام

به دبیرخانه جشنواره ارسال کرده اند. 
فرایند داوري پس از برگزاري جلسات و کمیسیون هاي مشترك با مشارکت دانشگاه فرهنگیان، سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی

و اساتید برجسته کشور در سه مرحله با حضور 126 داورانجام خواهد شد. 
در فرایند جشنواره از همکاري و حمایت سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی، دانشگاه فرهنگیان، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،

معاونت علمی ریاست جمهوري و کمیسیون ملی یونسکو ایران استفاده شده است. 
عدم طبقه بندي دانش آموزان و ایجاد فرصت براي آنان از طریق شرکت در آموزش هاي 18 ماهه باشگاه کارآفرینان نوجوان از مزایاي

این جشنواره است.
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طنین "نغمه عشق" سوگواره و نواهاي عاشورایی در اسدآباد

منبع: ایرناشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/08/24

همدان- ایرنا- مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان از برگزاري سوگواره موسیقی سنتی آواها و نواهاي عاشورایی در
شهرستان اسدآباد خبر داد و گفت: این رویداد با عنوان «نغمه عشق» در بهمن ماه اجرا می شود.

همدان- ایرنا- مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان
همدان از برگزاري سوگواره موسیقی سنتی آواها و نواهاي
عاشورایی در شهرستان اسدآباد خبر داد و گفت: این رویداد

با عنوان «نغمه عشق» در بهمن ماه اجرا می شود. 

به گزارش ایرنا، احمدرضا احسانی روز شنبه در نشست
خبري که به صورت زنده و اینستاگرامی برگزار شد، اظهار
داشت: این رویداد موسیقایی به صورت مجازي آثار
هنرمندان کشور را می پذیرد و تاکنون استقبال هنرمندان

خوب بوده است. 

او با بیان اینکه تکنوازي، گروه نوازي و ارائه مقاله در قسمت پژوهشی از بخش هاي مختلف این سوگواره است گفت: علاقه مندان به
شرکت در این رویداد از لحاظ سازبندي و رپرتوار اجرایی محدودیتی ندارند و تمام سازها و ژانرهاي موسیقی مجاز به شرکت در این

سوگواره هستند. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان با اشاره به آغاز هفته ملی کتاب از 24 تا 30 آبان ماه افزود: این رویداد فرهنگی در
همدان با اجراي 13 ویژه برنامه همزمان با سراسر کشور برگزار می شود. 

احسانی خاطرنشان کرد: آیین تجلیل از فعالان صنعت چاپ، اختتامیه جایزه قلم هگمتانه، عصري با کتاب، نمایشگاه کتاب در صورت
موافقت ستاد ملی مقابله با کرونا، اهداي کتاب به موسسات فرهنگی و هنري و برگزاري پاییزه کتاب از جمله برنامه هاي این هفته به

شمار می رود. 

او با بیان اینکه طرح پاییزه کتاب نیز در 17 کتاب فروشی همدان و دو کتاب فروشی ملایر اجرا می شود، گفت: کتب عمومی،
دانشگاهی و کودك و نوجوان در این ایام با تخفیف 20 درصدي به علاقمندان عرضه می شود. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان درباره برگزاري جشنواره بین المللی تئاتر کودك و نوجوان نیز توضیح داد: این
جشنواره تابع ستاد ملی مقابله با کرونا است و با توجه به شرایط فعلی به سبک سال هاي گذشته برگزار نمی شود. 

به گفته احسانی، این جشنواره تحت عنوان «فصل امید» برگزار می شود که فراخوان آن منتشر و در اختیار هنرمندان قرار گرفته که
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آثار پس از داوري و تایید در هر استان با رعایت پروتکل ها به نمایش درمی آید. 

او افزود: بخشی از اعتبارات جشنواره بین المللی تئاتر کودك و نوجوان را صرف تجهیز سالن ها و مجتمع هاي فرهنگی و هنر استان
می کنیم. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان با اشاره به انعقاد تفاهم نامه با صندوق کارآفرینی امید خاطرنشان کرد: به دنبال
حمایت مالیاتی از نویسندگان و ناشران هستیم و تلاش ما این است که اتحادیه اي مجزا براي این افراد تشکیل شود. به گفته وي،
تفاهم نامه اي بین اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی با منعقد شده و تسهیلات ویژه اي براي حمایت از ناشران و صنوف فرهنگی پیش

بینی شده است. 

احسانی با بیان اینکه ادارت فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان هاي استان با محدودیت هاي اعتباري روبرو هستند یادآوري کرد: با
این وجود تمام برنامه ها با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و یا به صورت مجازي اجرا می شود و به هیچ عنوان فعالیت هاي فرهنگی

تعطیل نمی شود. 

او با اشاره به خواسته استاندار همدان از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی مبنی بر بازگشت و برگزاري جشنواره فیلم کودك و نوجوان در
این استان، گفت: امیدواریم شرایط براي برگزاري مجدد این جشنواره در همدان فراهم شود. 

احسانی از چاپ 188 عنوان کتاب در سال جاري خبر داد و گفت: سال گذشته هم 245 عنوان کتاب با وجود گرانی کاغذ و مشکلات
صنعت چاپ روانه بازار نشر شد. 

به گفته مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی همدان کمک بلاعوض به 300 تا 350 نفر از اهالی رسانه پرداخت و در قالب سامانه کارا نیز
تسهیلات کرونا به اصحاب رسانه اعطا شده است و به دنبال این هستیم که تسهیلات ارزان قیمت نیز در اختیار آنها قرار بگیرد. 

برچسب ها 
- همدان 

- جشنواره تئاتر کودك و نوجوان 
- کنسرت موسیقی 

- اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی همدان 
- کتاب
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کلنگ زنی یک مجتمع گردشگري در لارستان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/08/24

مسئول اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان لارستان، گفت: کلنگ مجتمع گردشگري لارستان با
مساحت بیش از 6 هکتار به زمین زده شد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، محمدابراهیم کیان مسئول اداره میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی شهرستان لارستان، گفت: این
مجموعه گردشگري در زمینی به وسعت 6 هکتار و 400
متر مربع و با زیربناي 15 هزار مترمربع، با سرمایه گذاري
اولیه هزار میلیارد ریال و پیش بینی اشتغال ز ایی براي
100 نفر توسط خانواده راستی لاري و در زمان بندي 36

ماهه راه اندازي می شود. 

او، بیان کرد: سالن آمفی تئاتر بزرگ با ظرفیت 700 نفر، سالن هاي متعدد جنبی از جمله سن و پلاتو براي هنرهاي نمایشی، پارك
پژوهشی کودکان، پارك خانواده، مجتمعی براي سمن ها و گروه هاي دانش بنیان، سالن کنفرانس، خانه مطبوعات و خبرگزاري ها و
فضاهاي ورزشی شامل والیبال ساحلی، مینی فوتبال، تنیس خاکی و دوچرخه سواري و نیز تأسیس هتل سنتی و اقامتگاه بوم گردي،

رستوران و بازارچه صنایع دستی ازجمله طرح هاي پیش بینی شده در مجتمع گردشگري بگُال است. 

کلنگ زنی این مجموعه گردشگري با حضور عنایت االله رحیمی استاندار فارس، جمشید معینی معاون سرمایه گذاري اداره کل میراث
فرهنگی استان فارس ،به همراه فرماندار ویژه لارستان، نماینده مردم لارستان، خنج، گراش و اوز در مجلس، امام جمعه لار و جمعی از

مسئولان استانی و منطقه اي به زمین زده شد.
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ایجاد 145 فرصت شغلی براي کارآفرینان مقیم خارج در کشور

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/08/24

در برنامه همکاري با متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از کشور طی 4 سال اخیر حدود 145 فرصت مطالعاتی براي
کارآفرینان مقیم خارج در کشور فراهم شده است.

به گزارش حوزه فناوري گروه علمی پزشکی باشگاه
خبرنگاران جوان، برنامه همکاري با متخصصان و
کارآفرینان ایرانی خارج از کشور (Connect.isti.ir) از
جمله برنامه هاي معاونت علمی براي همکاري با نخبگان و
توانمندان ایرانی خارج از کشور طراحی و اجرا شده است. 

در این برنامه در 6 ماه ابتداي سال جاري، 150 نفر جذب زیست بوم فناوري و نوآوري شدند. 

هدف این برنامه استفاده از ظرفیت علمی و تخصصی محققان و متخصصان ایرانی و برقراري ارتباط با مراکز علمی، فناوري و صنعتی
منتخب کشور است؛ از این رو این برنامه با ایجاد شبکه گسترده اي از پایگاه هاي تخصصی شامل بهترین دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و

شرکت هاي دانش بنیان کشور توسعه یافته است. 

بر اساس آخرین آمار ها تاکنون بیش از 120 پایگاه تخصصی همکار به این برنامه پیوسته اند. در این برنامه تاکنون بیش از 6 هزار و
500 همکاري موفق شامل پست داك، استاد مدعو، فرصت مطالعاتی، تاسیس شرکت و اشتغال در شرکت هاي فناور ثبت شده است؛
همکاري هایی در مرز دانش که به توسعه علم و فناوري در داخل کشور، استفاده از تجارب ایرانیان مقیم خارج از کشور و بهره بردن از

توانمندي هاي دیگر کشور ها می انجامد. 

بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوري معاونت علمی و
فناوري ریاست جمهوري با اجراي این برنامه در تلاش است تا در قالب حمایت از انجام پروژه هاي تحقیقاتی و فناورانه همچون
پسادکتري، فرصت مطالعاتی، استاد مدعو و معین، راه اندازي کسب وکار هاي فناورانه، اشتغال در شرکت هاي فناور و برگزاري

سخنرانی و کارگاه هاي تخصصی به ارتباط موثر متخصصان ایرانی خارج از کشور با مراکز علمی و فناوري برگزیده کشور کمک کند. 

بیشتر بخوانید 

- اسامی 100 ایده برتر چهارمین دوره نانواستارتاپ اعلام شد
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انتصاب نماینده بنیاد شهید و امور ایثارگران در صندوق توسعه ملی

شماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/08/24
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران طی حکمی محمدحسن آزما مدیر عامل صندوق اشتغال و
کارآفرینی ایثارگران را با حفظ مسئولیت سازمانی به عنوان نماینده بنیاد در صندوق توسعه ملی منصوب کرد.
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دستور زنگنه براي ابلاغیه هاي مربوط به ایثارگران نفت

منبع: نفت ماشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر نفت به مدیران عامل چهار شرکت اصلی وزارت نفت اعلام کرد همه موارد ابلاغی ازسوي معاونت توسعه مدیریت و
سرمایه انسانی را درباره ایثارگران با دقت و فوریت پیگیري و اجرا کنند.

بیژن زنگنه 
به گزارش آژانس رویدادهاي مهم نفت و انرژي""نفت ما
""، پیرو نامه فرزین مینو، معاون توسعه مدیریت و سرمایه
انسانی وزارت نفت خطاب به بیژن زنگنه مبنی بر
درخواست ارائه دستورهاي لازم به شرکت هاي اصلی براي
اجراي 16 ابلاغیه مرتبط با ایثارگران صنعت نفت، وزیر
نفت از مدیران عامل چهار شرکت اصلی خواست با دقت و
فوریت موارد ابلاغی را پیگیري و اجرا کرده و معاون توسعه
مدیریت و سرمایه انسانی نیز ضمن پیگیري روند اجرا،

گزارش نحوه پیشرفت کار را اعلام کند. 
بر اساس این گزارش، معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انسانی وزارت نفت پیرو تأکید وزیر نفت درباره اجراي تمام و کمال قوانین
مرتبط با ایثارگران و احقاق حقوق قانونی این دسته از کارکنان صنعت نفت، طی چهار ماه گذشته نسبت به تشکیل کارگروه ویژه
بررسی قوانین ایثارگري و انطباق آن با مقررات صنعت نفت اقدام و نتایج نشست هاي پرشمار برگزار شده توسط کارگروه یادشده را
که با همکاري نزدیک نمایندگان جامعه ایثارگران صنعت نفت حاصل شده است، در قالب 16 ابلاغیه براي اجرا به شرکت هاي اصلی

ابلاغ کرده است. 
امکان پذیر شدن موارد مختلف اعم از برگشت مبالغ کسر ساعات کار (اضافه کار)، ایاب و ذهاب و حق الزحمه بهره وري به مشمولان
حالت اشتغال، کسر نکردن 3 درصد از مستمري/ مقرري در بازنشستگی پیش از موعد جانبازان و فرزندان شهدا، معافیت پرداخت
کسور بازنشستگی رزمندگان، اعمال یک مقطع تحصیلی بالاتر رزمندگان، پرداخت فوق العاده ایثارگري و پرداخت آن به جانبازان
حالت اشتغال، بهره مندي عائله تحت تکفل جانبازان حالت اشتغال فوت شده از حقوق حالت اشتغال، پرداخت 100 درصدي هزینه
درمان ایثارگران و همین طور 100 درصد هزینه درمان دندان پزشکی ناشی از جانبازي، تعدیل مدرك تحصیلی ایثارگران داراي
مرخصی تحصیلی و مشمولین حالت اشتغال، پرداخت فوق العاده ایثارگري براي سال هاي 1397 و 1398، عدم استرداد مبالغ پاداش
سنوات خدمت در بازگشت به کار ایثارگران، پرداخت فوق العاده ایثارگري ماده (51) قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران، تعیین
مستمري مشمولان حالت اشتغال بر اساس آخرین حقوق و مزایاي مشمولان کشوري، پرداخت 100 درصد هزینه درمان ایثارگران
داراي قرارداد مدت موقت و مدت معین و همین طور اجراي آراي کمیسیون ماده (16) رسیدگی به شکایات ایثارگران و نیز آراي

دیوان عدالت اداري درباره موضوعات یادشده، در ابلاغیه هاي مطروحه لحاظ شده است.
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برگزاري 13 برنامه فرهنگی در هفته کتاب و کتاب خوانی

منبع: روزنامه سپهر غربشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/08/24

برگزاري 13 برنامه فرهنگی در هفته کتاب و کتاب خوانی رونمایی کتاب «اصطلاحات عامیانه همدانی»>

برگزاري 13 برنامه فرهنگی در هفته کتاب و کتاب خوانی رونمایی کتاب «اصطلاحات عامیانه همدانی» 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان از برگزاري 13 برنامه فرهنگی
هفته کتاب و کتاب خوانی خبر داد و گفت: کتاب «اصطلاحات عامیانه همدانی»

در هفته کتاب رونمایی می شود. 
احمدرضا احسانی روز گذشته در جمع خبرنگاران با بیان اینکه هفته کتاب و
کتاب خوانی از امروز آغاز شده، اظهار کرد: در هفته کتاب و کتاب خوانی

برگزاري 13 عنوان برنامه پیش بینی شده است. 

وي به برگزاري مراسم صنعت چاپ استان اشاره کرد و افزود: این برنامه قرار بود در شهریورماه و مهرماه برگزار شود که به دلیل نبود
شرایط، دو روز قبل برگزار شد. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان با بیان اینکه مراسم انتخاب کتاب سال همدان با عنوان جایزه قلم هگمتانه در هفته
کتاب برگزار خواهد شد ، بیان کرد: برگزاري مراسم رونمایی کتاب اصطلاحات عامیانه همدانی نیز در هفته کتاب پیش بینی شده

است. 

وي به برگزاري مسابقه کتاب خوانی و معرفی، بررسی و نقد در این هفته اشاره کرد و گفت: برپایی فروشگاه و نمایشگاه کتاب، اهداي
کتاب به مراکز آموزشی و فرهنگی، عضویت رایگان در کتابخانه هاي عمومی، برگزاري مسابقه نقاشی کودکان و نوجوانان با موضوع

کتاب و با محوریت شهرستان تویسرکان و برگزاري نشست کتاب خوان از دیگر برنامه ها به شمار می رود. 

احسانی از برگزاري نشست تخصصی آسیب شناسی حوزه کتاب در شهر بهار خبر داد و افزود: برگزاري مراسم تجلیل از خادمان کتاب
و مراسم کتاب خوانی رضوي در همدان نیز طی این هفته برگزار می شود. 

وي با بیان اینکه 188 عنوان کتاب از ابتداي سال تاکنون در همدان چاپ شده است، تصریح کرد: امیدواریم این آمار در نیمه دوم
سال نیز بیشتر شود و با رفع موانع توزیع کتاب و عادي شدن شرایط، تعداد عناوین جدید چاپی کتاب افزایش یابد. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان با بیان اینکه در نیمه دوم سال نیز برنامه هاي فرهنگی پیش بینی شده است، افزود:
تجلیل از چهره هاي فرهنگی یکی از این برنامه ها است که با محوریت نکوداشت مرحوم آیت االله فاضلیان در آذرماه برگزار می شود. 
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وي از برگزاري جشنواره نمایشنامه خوانی در رزن خبر داد و گفت: تجلیل و رونمایی کتابت قرآن کریم توسط مرتضی شعبانی، جایزه
ادبی استان در بهمن ماه با میزبانی شهرستان بهار و برگزاري نمایشگاه عکس و تقدیر از فعالان سینما طی اسفندماه در شهرستان

نهاوند از دیگر برنامه ها است. 

احسانی با بیان اینکه در قالب پویش فضاي مجازي سراسر شهرستان ها را پوشش خواهیم داد، افزود: این برنامه با محوریت همدان که
بیشتر در حوزه تولید محتوا است، اجرایی خواهد شد. 

وي درخصوص مطالبات رسانه ها نیز گفت: مطالبات پرداخت نشده اي در سال 98 نداریم، اما اگر رسانه اي مطالبات خود را دریافت
نکرده، با ارائه مستندات به اداره کل مراجعه کند تا ترتیب اثر داده شود. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان با بیان اینکه بانک اطلاعاتی هنرمندان یا اصحاب فرهنگ استان درحال پیگیري است،
خاطرنشان کرد: درحال عقد تفاهم نامه همکاري هستیم که این بانک اطلاعاتی انجام شود. 

وي در مورد برگزاري جشنواره تئاتر کودك و نوجوان نیز گفت: این جشنواره تابع تصمیمات و مصوبات ستاد ملی کرونا است، همه
جشنواره ها طبق مصوبه ستاد ملی کرونا به شکل قبل برگزار نخواهد شد، اما در همدان جشنواره فصل امید جایگزین و فراخوان آن

نیز اعلام شده است؛ به طوري که هر استانی نمایش هاي همان استان را به نمایش و داوري می گذارد. 

احسانی با تأکید بر اینکه به دنبال حمایت هاي مالیاتی از ناشران هستیم، افزود: تفاهم نامه اي بین وزارت ارشاد و صندوق کارآفرینی
انجام شده تا تسهیلات خاصی براي حمایت از کتاب، ناشران و صنوف کتاب فروشی داشته باشیم. 

وي با بیان اینکه هیچ شهرستانی نباید به بهانه محدودیت هاي کرونا برنامه هاي فرهنگی را تعطیل کند، اذعان کرد: همه شهرستان ها
باید با حفظ پروتکل ها و مجوز ستاد کروناي استان و شهرستان برنامه هاي فرهنگی را اجرا کنند؛ زیرا فعالیت هاي فرهنگی و هنري

تعطیل بردار نیست، اما شکل برگزاري از فیزیکی به مجازي تبدیل شده است. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان درخصوص دریافت هنرکارت خطاب به اعضاي صندوق هنرمندان گفت: براي دریافت
هنرکارت اگر موفق به دریافت این کارت نشده اید و نقص پرونده دارید، به صندوق هنرمندان مراجعه و نواقص را رفع کنید؛ زیرا از این

پس تسهیلات از طریق این کارت داده می شود.
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خودکفایی به جاي کمک هاي بلاعوض، رویکرد جدید حمایت از نیازمندان یزد

است

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/08/24

حوزه/ مدیر کل کمیته امداد امام خمینی(ره) یزد گفت: شناسایی و معرفی افراد مستعد اشتغال تحت حمایت در بازه سنی
18 تا 60 سال براي توانمندسازي و بهره مندي از خدمات اشتغال و خودکفایی در سال جهش تولید با قوت در حال اجرا

است.

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی(ره) یزد: خودکفایی به جاي کمک هاي بلاعوض، رویکرد جدید حمایت از نیازمندان یزد است

حوزه/ مدیر کل کمیته امداد امام خمینی(ره) یزد گفت: شناسایی
و معرفی افراد مستعد اشتغال تحت حمایت در بازه سنی 18 تا
60 سال براي توانمندسازي و بهره مندي از خدمات اشتغال و

خودکفایی در سال جهش تولید با قوت در حال اجرا است. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري «حوزه» در یزد، محمد شجاعان در
گفت و گو با خبرنگاران با اشاره به تلاش مستمر کمیته امداد
براي مردمی شدن فعالیت هاي مربوط به انجام حمایت هاي

مادي و معنوي از نیازمندان، گفت: رویکرد این نهاد استقرار کامل نظام نیازسنجی و توان سنجی مددجویان براي افزایش اثربخشی
خدمات حمایتی و توانمندسازي اقشار نیازمند است. 

وي با تأکید بر توجه ویژه کمیته امداد به ارائه خدمات معوض به جاي بلاعوض، افزود: رویکرد این نهاد استقرار کامل نظام نیازسنجی
و توان سنجی مددجویان براي افزایش اثربخشی خدمات حمایتی و توانمندسازي اقشار نیازمند است. 

مدیرکل کمیته امداد استان یزد با بیان اینکه 48 هزار مددجو در قالب 23 هزار خانوار تحت حمایت این نهاد هستند، ادامه داد:
توانمندسازي فکري، فرهنگی و اقتصادي مددجویان با تأکید بر اشتغال، پایدارسازي مشاغل و افزایش درآمد طرح هاي اشتغال از

جمله رویکردهاي مهم و اساسی این نهاد است. 

وي تصریح کرد: شناسایی و معرفی افراد مستعد اشتغال تحت حمایت در بازه سنی 18 تا 60 سال براي توانمندسازي و بهره مندي از
خدمات اشتغال و خودکفایی در سال جهش تولید باقوت در حال اجرا است. 

شجاعان گفت: بهره گیري از مشاوران اشتغال براي ایجاد انگیزه و روحیه کسب وکار در مددجویان به ویژه زنان سرپرست خانوار و
کاهش اتکاي آنان به کمیته امداد، تعامل با مراکز نیکوکاري در خصوص شناسایی افراد نیازمند مستعد اشتغال براي بهره مندي از

تسهیلات اشتغال این نهاد نیز در حال انجام است. 

انتهاي پیام/
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حدود 564 هزار میلیارد تومان تسهیلات کرونا در خراسان رضوي پرداخت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/08/24

مشهد- ایرنا- سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوي گفت: تاکنون 563 هزار و 989 میلیارد تومان
تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا در قالب 28 هزار و 766 پرونده در این استان پرداخت شده است.

مشهد- ایرنا- سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی خراسان رضوي گفت: تاکنون 563 هزار و 989
میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از
کرونا در قالب 28 هزار و 766 پرونده در این استان

پرداخت شده است. 

حمید رضا پناه روز شنبه در جلسه شوراي هماهنگی
مدیران دستگاههاي زیرمجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه

اجتماعی در خراسان رضوي افزود: در مجموع براي دریافت تسهیلات کرونایی در استان، 45 هزار و 482 پرونده تکمیل و به بانکهاي
استان ارسال شده که تسهیلات بیش از 28 هزار پرونده پرداخت شده است. 

وي ادامه داد: با پرداخت این تسهیلات، اشتغال 55 هزار و 11 نفر در خراسان رضوي تثبیت شده است. 

او اضافه کرد: استان 6.4 میلیون نفري خراسان رضوي با 917 هزار بیمه شده اصلی بیش از 2 میلیون و 900 هزار نفر را زیر پوشش
بیمه تامین اجتماعی دارد. 

مدیر درمان تامین اجتماعی خراسان رضوي نیز در این جلسه گفت: از ابتداي شیوع کرونا سه هزار و 274 بیمار کرونایی در واحدهاي
زیرپوشش تامین اجتماعی استان بستري شده اند که 2 هزار و 491 نفر از آنان ترخیص شده و 360 نفر نیز به مراکز دیگر منتقل شده

اند. 

دکتر حمید داستانی افزود: مهمترین مساله در حوزه درمان این بیماران، مساله اکسیژن رسانی است و اکنون با محدودیت در تختهاي
مراقبتهاي ویژه اورژانس مواجه هستیم. 

20 هزار خانوار خراسان رضوي در انتظار دریافت خدمات بهزیستی 

همچنین مدیر کل بهزیستی خراسان رضوي در جلسه شوراي هماهنگی مدیران دستگاه هاي زیرمجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی گفت: 200 هزار مددجوي خراسان رضوي از خدمات مستمري و دیگر خدمات این نهاد بهره مند هستند که در عمل از این

تعداد حدود 120 هزار نفر از قشر نیازمند هستند. 
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حمیدرضا پوریوسف افزود: در حال حاضر 20 هزار خانوار در خراسان رضوي در نوبت ورود به چرخه مددجویان و دریافت کنندگان از
کمکهاي مستمري بهزیستی هستند. 

مدیر صندوق بیمه اجتماعی روستائیان، کشاورزان و عشایر خراسان رضوي نیز گفت: از جمعیت 516 هزار خانواري روستائیان استان
32 درصد معادل 164 هزار خانوار زیر پوشش این بیمه قرار دارند. 

محمود کاظمی افزود: در حال حاضر شمار بیمه شدگان اصلی خراسان رضوي در این صندوق بیمه، 91 هزار نفر است و از سوي دیگر
170 هزار خانوار روستایی زیرپوشش هیچ گونه بیمه حمایتی قرار ندارند. 

طبق آخرین اعلام سخنگوي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با فوت 452 بیمار دیگر از مبتلایان قطعی به کرونا طی 24
ساعت گذشته، شمار جانباختگان قطعی بیماري کووید 19 در کشور به 41 هزار و 34 تن رسید و 27 استان همچنان در وضعیت قرمز

کرونا هستند. 

برچسب ها 
- مشهد 

- صندوق بیمه تامین اجتماعی روستاییان و عشایر 
- اداره کل بهزیستی استان خراسان رضوي 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی 
- اقتصاد کرونا 

- وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی 
پروندهٔ خبري 

- مدیریت استانی کرونا
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چابهار توانایی تامین لوله گاز سیستان وبلوچستان را دارد

منبع: ایرناشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/08/24

چابهار- ایرنا- معاون بازرسی، نظارت و حمایت از مصرف کنندگان سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان وبلوچستان
گفت:چابهار توانایی تامین قسمتی از لوله هاي گاز شهري و پروفیل مورد نیاز واحدهاي صنفی تولیدي آهنگري این استان را

دارد.

چابهار- ایرنا- معاون بازرسی، نظارت و حمایت از مصرف
کنندگان سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان
وبلوچستان گفت:چابهار توانایی تامین قسمتی از لوله هاي
گاز شهري و پروفیل مورد نیاز واحدهاي صنفی تولیدي

آهنگري این استان را دارد. 

به گزارش ایرنا محمدقاسمی روز شنبه در بازدید از واحد
تولیدي آریا پروفیل منطقه آزاد چابهار اظهارداشت: این
شرکت یکی از واحدهاي تولیدي مستقر در پیکره صنعتی
منطقه آزاد چابهار بوده که در زمینه تولید انواع پروفیل با

مقاطع چهارگوش در ابعاد مختلف و نیز مقاطع دایره اي تا چهار اینچ (جهت مصارف لوله کشی گاز شهري) و پروفیل باز فعال است. 

وي میزان سرمایه گذاري اولیه این واحد تولیدي را 220 میلیارد ریال و میزان سرمایه گذاري طرح توسعه تحقق یافته را 310 میلیارد
ریال عنوان کرد و افزود: اشتغال مستقیم واحد در ظرفیت اسمی (130 هزار تن سالیانه - حدود 400 تن روزانه) با حدود 80 نفر

است. 

معاون بازرسی، نظارت و حمایت از مصرف کنندگان سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان و بلوچستان با اشاره به اینکه این واحد
تولیدي مراحل پایانی اخذ استانداردهاي موردنیاز را طی می کندگفت: به منظور حمایت از سرمایه گذاري انجام شده و ایجاد ارزش

افزوده و نیز حفظ اشتغال مستقیم و غیرمستقیم، برطرف کردن مشکلات این واحدتولیدي داراي اهمیت است. 

وي اظهارداشت: از مهمترین مشکلات واحد تولیدي مذکور تامین مواد اولیه واحد (ورق سرد و گرم) به میزان ظرفیت اسمی تولید از
طریق فولاد مبارکه است. 

قاسمی ادامه داد: هم اینک میزان سهمیه تخصیصی این واحد به طور ماهانه حدود 1000 تن ورق سرد و ورق گرم است و براي اینکه
این واحد تولیدي بتواند در ظرفیت اسمی فعالیت کند و مصارف استانی را پاسخگو باشد حداقل به هفت هزار و500 تن ماهیانه ورق

سرد و گرم نیاز دارد. 

وي تصریح کرد: با توجه به پروژه هاي در دست اجراي گازرسانی در سیستان و بلوچستان به جاي خرید لوله گاز از سایر استان ها،
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امکان تأمین لوله ها از طریق این واحد وجود دارد. 

برچسب ها 
- سیستان و بلوچستان 

- چابهار 
- جهش تولید 

- منطقه آزاد تجاري صنعتی چابهار
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توسعه فرهنگی مناطق محروم با حمایت هاي هدفمند مرکز خدمات حوزه

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/08/24

حوزه/ مرکز خدمات حوزه هاي علمیه به عنوان فراگیرترین نهاد حمایتی طلاب و روحانیان، خدمات خود را با رویکرد رسالت
محوري به طلاب ارائه می کند.

توسعه فرهنگی مناطق محروم با حمایت هاي هدفمند مرکز خدمات حوزه 

حوزه/ مرکز خدمات حوزه هاي علمیه به عنوان فراگیرترین نهاد
حمایتی طلاب و روحانیان، خدمات خود را با رویکرد رسالت

محوري به طلاب ارائه می کند. 

به گزارش خبرگزاري «حوزه» از مشهد، معضل مسکن همواره
جزو مشکلات اساسی طلاب بوده و مرکز خدمات تلاش کرده با

حمایت هاي هدفمند در این مسیر گام بردارد. 

بر اساس آخرین خود اظهاري وضعیت مسکن که توسط مرکز
خدمات حوزه انجام شده، تعداد طلاب فاقد مسکن استان
خراسان رضوي بالغ بر 4000 نفر است که هر سال حدود 800

نفر به این آمار اضافه می شوند. 

دانش، معاون مسکن مرکز خدمات استان خراسان رضوي روند صعودي قیمت ها و کاهش قدرت خرید طلاب را از مشکلات پیش رو
می داند و می گوید: نقش مرکز خدمات در حوزه مسکن حمایتی است و با توجه به سیاست عدم تصدي گیري مرکز، در زمینه ساخت
وساز ورود پیدا نمی کنیم، بلکه با پرداخت وام، اخذ تخفیف هاي گروهی و استفاده از ظرفیت مسکن مهر در این زمینه حمایت هایی

انجام می شود. 

حمایت از خرید مسکن طلاب در روستاها و مناطق محروم 

معاون مسکن مرکز خدمات حوزه علمیه خراسان رضوي، حمایت از مسکن مناطق محروم و روستایی را از اولویت هاي مرکز خدمات
می داند و می گوید: سیاست تمرکززدائی از شهرهاي بزرگ از ابتدا در مرکز خدمات اجرا می شده و همواره اولویت مرکز حمایت از

مسکن طلاب در مناطق محروم و روستایی بوده است. 

مرکز خدمات حوزه هاي علمیه به عنوان فراگیرترین نهاد حمایتی طلاب و روحانیان، خدمات خود را با رویکرد رسالت محوري به
طلاب ارائه می کند. خدماتی که در جهت تقویت رسالت روحانیت تعریف شده است. 

تمرکز زدائی طلاب از شهرهاي بزرگ همواره جزء سیاست هاي مرکز خدمات بوده و این مرکز با هدف گذاري در ایجاد بسترهاي
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مناسب در شهرها، روستاها، مناطق محروم و کم برخوردار به طلاب این امکان را می دهد تا با حمایت هاي مرکز در این مناطق ساکن
شوند و به انجام رسالت هاي حوزوي خود بپردازند. 

حل مشکلات فرهنگی و کارآفرینی مناطق روستاهایی 

حجت الاسلام برزش آبادي یکی از طلابی است که با حمایت مرکز خدمات حوزه هاي علمیه توانسته منزلی در یکی از روستاهاي
اطراف مشهد بسازد و این مسئله باعث خیر و برکاتی در روستا شده، طوري که به صورت تمام وقت در مسیر آموزش دین و ترویج

سبک زندگی اسلامی در روستا فعالیت دارد. 

او دراین باره می گوید: در این روستا فقط یک مدرسه ابتدایی وجود دارد و دانش آموزان می بایست براي ادامه تحصیل به روستاهاي
اطراف بروند، این مسئله ما را بر این داشت تا در زمینه آموزش دانش آموزان و ترویج سبک زندگی اسلامی به صورت جهادي وارد

عمل شویم. 

وي ادامه می دهد: با هماهنگی آموزش وپرورش امکان تحصیل دانش آموزان را در مسجد فراهم کردیم و دانش آموزان در کنار دروس
مدرسه، آموزش روخوانی قرآن، طب الرضا، گلستان سعدي و خاطرات شهدا را فرامی گیرند. 

حجت الاسلام برزش آبادي هویت بخشی به دانش آموزان و ترویج سبک زندگی اسلامی در روستا را از اولویت هاي تبلیغی هر مبلغی
می داند و می گوید: دانش آموزان در نوبت بعدازظهر به صورت گروهی امور دامداري، کشاورزي، نانوایی و ... را انجام می دهند و این

مسئله باعث یادگیري حرفه و کسب درآمد براي آن ها شده و علاوه بر آن انگیزه اي براي کمک به والدین آن هاست. 

حجت الاسلام هلالات از دیگر روحانیونی است که در این روستا فعالیت می کند او در زمینه آموزش خانواده ها براي تولید و اشتغال
توضیح می دهد: ما از ظرفیت مهارتی بانوان روستا براي آموزش بقیه بانوان استفاده کرده ایم؛ مهارت هایی در زمینه تولید صنایع
دستی، بافتنی، آشپزي، شیرینی پزي، خیاطی، تولید برگه زردآلو، آلوچه و اموري که خانم ها می توانند در منزل انجام دهند و باعث

کسب درآمد آن ها می شود. 

حمایت هاي هدفمند مرکز خدمات باعث افزایش بهره وري طلاب با کمترین هزینه شده است. آقاي دانش دراین باره می گوید: هزینه
زمین و ساخت مسکن در روستاها بسیار پایین است و طلاب با آورده شخصی و وام هاي کم بهره می توانند در روستاها ساکن شوند و

از طرف دیگر باعث رشد فرهنگی و اشتغال زایی مردم آن مناطق می شوند. 

هدفمندي ارائه خدمات در راستاي رسالت هاي حوزوي 

یکی از مسائلی که همواره مطرح بوده این است که حمایت از مسکن دار شدن طلاب در اولویت است یا توسعه فرهنگی حاشیه شهرها
و مناطق محروم. براي پاسخ به این سؤال به سیاست هاي حمایتی مرکز خدمات رجوع می کنیم. حمایت از طلاب در مسیر انجام
مأموریت هاي حوزوي؛ بر این اساس مرکز خدمات حمایت خود را بر اساس تقویت رسالت هاي حوزوي طلاب برنامه ریزي و اجرا می

کند؛ سیاستی که به ارائه هدفمند خدمات می انجامد. 

معاون مسکن مرکز خدمات استان کمبود اعتبارات را از مشکلات پیش روي این معاونت می داند و می گوید: حمایت هاي مرکز
خدمات از مسکن طلاب حداقلی بوده و این مرکز با وام هاي بلندمدت مسکن مهر و حمایت هاي خیرین و نهادهاي حوزوي توانسته تا
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حدودي این معضل را حل کند. 

حمایت از مسکن نخبگان و اساتید در شهرهاي بزرگ 

وي حمایت از مسکن در شهرهاي بزرگ را مختص اساتید و نخبگان حوزه می داند و بیان می کند: اساتید و نخبگان حوزه باید در
شهرهاي بزرگ سکونت داشته باشند و به امر پژوهش و تدریس بپردازند تا وزانت علمی حوزه حفظ شده و طلاب مستعد بتوانند از

ظرفیت علمی آن ها استفاده کنند. 

حضور طلاب، روحانیون و فضلاي حوزه علمیه در بدنه جامعه و به ویژه مناطق محروم، کم برخوردار و حاشیه شهرها باعث رونق اماکن
مذهبی و فرهنگی، جذب جوانان به سمت دین، خنثی شدن نقشه هاي شوم دشمن و درنهایت موجب ارتقاي فرهنگ دینی، پویایی و

غبارزدایی از این مناطق شده است. 

تاکنون پروژه هاي مسکونی مختلفی در شهرك رضویه، رسالت و جاده سیمان مشهد افتتاح شده که علاوه بر نگاه خاص مرکز خدمات
به مناطق حاشیه نشین، حضور طلاب در این مناطق را تقویت کرده و اتفاقات خوبی را در این مناطق رقم زده است. 

حمایت از واحدهاي مسکونی در مناطق محروم و حاشیه نشین 

به گفته دانش معاون مسکن مرکز خدمات استان حمایت ها از مسکن در مناطق محروم و حاشیه نشین در حاشیه شهر مشهد و
شهرستان ها همانند شهرك مهرگان و امید و شهرهاي رضویه، شاندیز، طرقبه، تربت حیدریه، قوچان، تایباد، تربت جام، نیشابور و
روستاي بیلند باخرز، سمنگان، ابراهیمی خواف، خیرآباد، بالا جام و رشتخوار، نویدبخش پر شدن خلأ عدم حضور روحانیون در

روستاها، شهرها و حاشیه شهرهاست. 

حجت الاسلام کامکار از ساکنین شهر رضویه مشهد است. او دراین باره می گوید: وضعیت فرهنگی قبل از حضور طلاب با الآن که
حدود 100 خانواده طلبه در این شهر ساکن شده اند قابل مقایسه نیست و فرهنگ منطقه به شکل چشمگیري رشد و ارتقا پیدا کرده

است. 

او سکونت و ارتباط طلاب با مردم حاشیه نشین را مثبت ارزیابی می کند و می گوید: نفس حضور طلاب در این مناطق ثمراتی فراوانی
دارد به عنوان مثال در شهر رضویه فقط یک مسجد وجود داشت که در این مدت با پیگیري هاي طلاب مسجد دیگري در حال

ساخت است. 

حجت الاسلام هوشمند از اولین کسانی است که با حمایت مرکز خدمات حوزه علمیه خراسان در این شهر ساکن شده است. او هدف
مرکز خدمات از واگذاري مسکن در این شهر را احیاي بحث فرهنگی می داند و می گوید: جاي کار زیاد است و هنوز هم نیازمند

حضور طلاب بیشتري براي فعالیت فرهنگی، کارآفرینی و اشتغال در این شهر هستیم.
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تقویت اشتغال، اقتصاد و هویت فرهنگی در روستاها

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/08/24

صنایع روستایی نه تنها در ایجاد فرصت هاي شغلی، کسب درآمد و کاهش مهاجرت روستاییان، بلکه در توسعه گردشگري،
توسعه صنایع سبز و حفظ هویت فرهنگی هم اثرگذار است.

در سایه تحریم و همه نقدهایی که به تولید داخلی و
سیاست گذاران آن وارد است، فروش محصولات خانگی و
روستایی به مثابه رودخانه اي باریک و کم جان، در حال
شاخه زدن در زمین اقتصاد و سبک زندگی اقتصادي ایران
است. ماه پیش بود که بلومبرگ در گزارشی از رونق ساخت
ایران خبر داد و از بازار اجتماعی آنلاینی به اسم «باسلام»
نام برد. بازاري که براي فروش محصولات مردم به مردم
ایجاد شده است. آیا توسعه چنین بازاري به رونق اشتغال

در کشور کمک می کند؟ می توان امید بست که بازارهاي اجتماعی آنلاین به کلید رونق مشاغل روستایی و خانگی تبدیل شود؟ 

راه هاي متعددي براي توسعه اشتغال در روستاها وجود دارد. تصور بعضی این است که مسیر توسعه روستاها از کشاورزي می گذرد اما
به دلیل کاهش جمعیت روستایی، کاهش بهره وري زمین و نیروي کار، چنین فرضیه اي موردتردید است. درواقع یکی از دلایل عقب
ماندگی مناطق روستایی، محدود شدن گزینه هایی است که براي توسعه اقتصادي آن در نظر می گیرند. تأکید بر توسعه روستاها با
اتکا به کشاورزي، باعث شده جمعیت زیادي از روستاییان به شهرها مراجعه کنند، که این مهاجرت هم به نوبه خود، چالش هاي جدي

براي سیاست گذاران همراه داشته است. به همین دلیل توسعه صنایع روستایی در همه کشورها اهمیت یافته است. 

تجربه بسیاري از کشورها در این زمینه موفق است. ازجمله هند که گسترش صنایع روستایی در آن زمینه اشتغال زایی، درآمدزایی و
توسعه منطقه اي و محلی را به همراه داشته است. درواقع صنعتی شدن و طرح ریزي مطلوب صنایع در مناطق روستایی به عنوان یک
کاتالیزور براي توسعه پایدار و به عنوان آخرین راه حل مشکل فقر روستایی، بیکاري و عاملی تسکین دهنده براي مناطق محروم
روستایی است. استقرار صنایع روستایی در کشورهاي توسعه یافته بیش از چهار دهه قدمت دارد. در بعضی کشورها ازجمله کشورهاي
آسیاي جنوب شرقی، توسعه صنایع روستایی موفق بوده است. ازجمله این کشورها چین است که زمینه صادرات محصولات روستایی

را فراهم کرده است. در تایوان، ضریب اشتغال غیر کشاورزي در اثر استقرار صنعت در مناطق روستایی افزایش یافته است. 

پژوهشگران در مقاله اي نقش صنایع روستایی را بر توسعه اقتصادي و اشتغال زایی جامعه روستایی بررسی کرده اند. آن ها براي
بررسی این فرضیه 9 آبادي از شهرستان سنندج را ارزیابی کردند که 115 خانوار در آن در صنایع روستایی فعالیت می کردند. یافته ها
نشان می دهد صنایع روستایی علاوه بر توسعه فرصت هاي شغلی به دلیل استفاده از مواد محلی و طبیعی، در ردیف تولیدات سبز قرار
می گیرد. علاوه بر این، صنایع روستایی میراث و هویت فرهنگی کشورهاست که احیاي آن، علاوه بر کاهش نرخ بیکاري روستاها،
جنبه ملی و فرهنگی هم دارد. بنابراین صنایع روستایی نه تنها در ایجاد فرصت هاي شغلی، کسب درآمد و کاهش مهاجرت
روستاییان، بلکه در توسعه گردشگري، توسعه صنایع سبز و حفظ هویت فرهنگی هم اثرگذار است. این امید وجود دارد که با توسعه
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پتلفرم هاي فروش آنلاین محصولات، توسعه صنایع روستایی با سرعت بیشتري دنبال شود. این پتلفرم ها می توانند هم چنین زمینه
صادرات محصولات روستایی ایرانی را فراهم کنند. 

براي مطالعه بیشتر مقاله «اثرات اقتصادي-اجتماعی صنایع روستایی» نوشته رحمت بهرامی را بخوانید.



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 90/738

آزادراه جنوب سمنان، توسعه روستایی را به دنبال دارد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/08/24

رئیس شوراي اسلامی شهرستان سمنان گفت: شهر سمنان در محورهاي جغرافیایی شمال، شرق و غرب با محدود شدن
گسترش روبرو است و ایجاد آزاد راه از جنوب توسعه روستاهاي جنوبی شهرستان را نیز به دنبال دارد.

رئیس شوراي شهرستان سمنان: آزادراه جنوب سمنان،
توسعه روستایی را به دنبال دارد رئیس شوراي اسلامی
شهرستان سمنان گفت: شهر سمنان در محورهاي
جغرافیایی شمال، شرق و غرب با محدود شدن گسترش
روبرو است و ایجاد آزاد راه از جنوب توسعه روستاهاي

جنوبی شهرستان را نیز به دنبال دارد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از سمنان؛ عباسعلی طالب
بیدختی در نشست مشترك اعضاي شوراي اسلامی و

شهردار سمنان با معاون عمرانی استانداري سمنان، اظهار کرد: کمبود فضاي توسعه شهري از جمله دلایل گرانی مسکن است و
تصمیم گیري صحیح براي ایجاد آزادراه می تواند زمینه توسعه شهرستان سمنان با جمعیت بیشتر را به همراه داشته باشد. 

وي افزود: بافت فرسوده و باغات در جنوب شهر که در این دوره از شورا به خوبی به آن توجه شد و شهرداري بازآفرینی هاي بسیاري
را انجام داد باید ادامه دار باشد، زیرا استعداد توسعه دارد. 

عضو شوراي شهر سمنان با انتقاد از نداشتن جایگاه سازمانی مناسب در خصوص «شوراي اسلامی شهرستان سمنان» گفت: اگر قرار
است این شورا پیگیري هایی را در محدوده شهرستانی انجام دهد، بهتر است با بی توجهی روبرو نباشد و به طور کل این عنوان در

کشور حذف شود و اگر مؤثر است براي آن جایگاه بهتري دیده شود. 

وي ادامه داد: شهر سمنان در محورهاي جغرافیایی شمال، شرق و غرب با محدود شدن گسترش روبرو است و ایجاد آزاد راه از جنوب
توسعه روستاهاي جنوبی شهرستان را نیز به دنبال دارد. 

آزادراه جنوب سمنان، توسعه روستایی را به دنبال دارد 

لینک کوتاه : کپی شد 

با دوستان خود به اشتراك بگذارید: 

دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 
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دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 

ویژه برنا 1399/08/24 13:20 تعاونی ها بازوي دولت هستند/ فعالیت تعاونی ها در حوزه مسکن باعث کاهش قیمت ها می شود/
کمیسیون اقتصادي مجلس تعاونی ها را گام به گام همراهی خواهد کرد 

1 1399/08/24 12:54 افزایش خطر براي مادر و جنین به دلیل تمایل به زایمان در تاریخ رند / خطر کرونا در پی اصرار بر زایمان در
تاریخ رند 

2 1399/08/24 12:49 انتقال قاضی مقیسه و قاضی زرگر به معنی اصلاحات نیست/ تا زمانیکه محاکم ویژه و اختصاصی وجود دارد،
اصلاحات معنی ندارد/ جابه جایی زرگر را از قاضی مقیسه پراهمیت تر می دانم 

3 1399/08/24 12:29 خاستگاه جامعه به اصلاح طلبان نزدیک است/ مانیفست اصلاح طلبی ضرورت ندارد/ برخی از عنوان اصلاح
طلبی سوء استفاده کردند 

4 1399/08/24 12:26 تاسیس 100 خانه جوان از ابتداي دولت تا کنون/ هر 22 منطقه تهران باید صاحب خانه جوانان شود/قول
تشکیل مراکز منش در تهران جهت اشتغال زایی 

5 1399/08/24 09:32 درباره انسولین نیازمند مذاکره با شرکت هاي بیمه گر هستیم /متفورمین بیشترین داروي مصرفی در
دنیاست/درمان کرونا با متفورمین/ از هر 4 دیابتی سه نفر در کشورهاي در حال توسعه زندگی می کنند 

6 1399/08/24 08:27 ورزشکاران الگو هستند و باید زندگی خوبی داشته باشند/ مشکل تامین هزینه تمرین داریم 
7 1399/08/24 08:13 مواجه ایران با «سالمندان سرراهی» در یک دهه آینده/ پدیده اي که در نتیجه تک فرزندي و بی فرزندي

است 
8 1399/08/24 07:47 امیرخان گفت می توانی در دفاع راحت بازي کنی/ شناخت قلعه نویی از سپاهان به ما کمک کرد 

9 1399/08/24 07:09 به خاطر اشتباه داوري پیروزي را با تساوي عوض کردیم/ پیروزي در دربی دوستانه به ما روحیه داد 
10 1399/08/24 07:00 حتی در زمان کرونا هم دوست دارم کار کنم! 

11 1399/08/24 06:59 وقتی کار کردن جان را تهدید می کند و بیکاري معاش را! / تعطیلی یا ادامه تولید آثار سینمایی و
تلویزیونی؟/بلاتکلیفی هنر در روزهاي کرونایی! 

12
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دوره جامع آموزش کارشناس صادرات را از دست ندهید

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/08/24

دومین دوره جامع تربیت کارشناس صادرات با همکاري مرکز آموزش بازرگانی و اتاق بازرگانی مشترك ایران و امارات از هفته
آخر آبان آغاز می شود.

 دومین دوره جامع تربیت کارشناس صادرات با همکاري
مرکز آموزش بازرگانی و اتاق بازرگانی مشترك ایران و امارات از هفته آخر آبان آغاز می شود. 

به گزارش بازرگانی خبرگزاري مهر، دوره مذکور یک دوره فشرده 90 ساعته در قالب 17 سرفصل است که این امکان را براي شرکت
کنندگان در کلاس فراهم می نماید که با تکنیک هاي صادرات کالا از مبادي کشور آشنا می شوند. 

موضوعاتی که در این دوره ارایه می گردد عبارتند از؛ مبانی بازرگانی و زنجیره، اصول بازاریابی بین المللی، روش هاي انتخاب و ورود
به بازارهاي خارجی، تحقیقات بازار بین المللی در بستر اینترنت، آشنایی با برنامه صادراتی و چگونگی تنظیم آن، اینکوترمز 2020 و
نقش آن در صادرات، مکاتبات بازرگانی بین المللی، مذاکرات و قراردادهاي صادرات، چگونگی حضور در نمایشگاه هاي بین المللی،
بیمه حمل و نقل کالا، مدیریت دریافت وجوه صادراتی قانون و مقررات صادرات و برگشت ارز، بازرسی و استاندارد کالاهاي صادراتی،
حمل و نقل بین المللی و ترانزیت کالا در صادرات، امور گمرکی و ترخیص کالاي صادراتی، ریسک هاي صادراتی و روش هاي مدیریت

آنها واثرات تحریم در صادرات و راهکارهاي مقابله است. این دوره آنلاین برگزار می شود. 

دکتر فرزانگان رییس اتاق بازرگانی مشترك ایران و امارات در این باره گفت: با وجود جوانان با استعداد و پتانسیل هاي صادراتی
داخلی، متاسفانه به دلیل نا آشنایی با مقررات، تکنیک ها و بروکراسی و مراحل صادرات بسیاري از ظرفیت هاي صادراتی مغفول مانده

است. 

او با اشاره به وجود چنین ظرفیتی افزود: متاسفانه جوانان به راحتی از کناراین شغل و فرصت هاي اقتصادي می گذرند در حالی که
بازارهاي منطقه و جهان فرصت هاي زیادي را براي افراد، تولیدکنندگان و فعالان بخش خدمات فراهم می کند. 

وي با تاکید بر این که هرچقدر براي صادرات تلاش کنیم باز هم کم است، گفت: مسیر توسعه پایدار، اشتغال زایی واقعی و با دوام،
رونق تولید و رفاه بیشتر جامعه از صادرات می گذرد و در سال هاي اخیر با ورود جوانان به عرصه تجارت خارجی فرصت هاي جدیدي
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را خلق کرده اند. 

 

فرزانگان با اشاره به این که بخش مهمی از صادرات، بازارسنجی و نیازسنجی کشورهاي همسایه بر اساس داده ها و اطلاعات از قوانین
صادراتی کشورهاي مبدا و مقصد است، گفت: دانشجویان به ویژه دانشجویانی که در خارج از کشور فعالیت می کنند، می توانند با
آموزش هاي پایه اي (که در دوره جامع تربیت کارشناس صادرات) فرا می گیرند در کنار زبان دومی که فراگرفته اند و شناختی که از

مصرف و بازار کشورها بدست آورده اند، به فعال تجاري بدل شده و هریک سفیر اقتصادي ایران شوند. 

او ادامه داد: اگر چه صادرات در شرایط فعلی بسیار سخت است اما دوره هاي آموزشی بر این مبنا طراحی شده است و افرادي که این
دوره را طی می کنند قادر خواهند بود در پیوند با اتاق مشترك ایران و امارات به افزایش ظرفیت صادراتی کشور بیفزایند. 

فرزانگان گفت: به غیراز ظرفیت هاي فعلی بی شک در آینده نزدیک نیاز به مراودات تجاري فراگیرتر و گسترده داریم که تربیت
کارشناسان صادراتی می تواند تجارت بین المللی را با سرعت بیشتري توسعه و رونق دهد. 

رئیس اتاق بازرگانی مشترك ایران و امارات در پایان گفت: ما علاقه مندیم کلیه علاقه مندان به امور بازرگانی در کشور و همچنین
دانشجویان با انگیزه و هدف دار ایرانی مستقر در امارات که به دنبال آموزش هاي کاربردي هستند در این دوره شرکت نمایند و به

اتاق مشترك ایران و امارات در تقویت تجارت دو کشور مساعدت نمایند. 

علاقمندان می توانند جهت ثبت نام با شماره زیر تماس بگیرند: 02188810525 

این مطلب، یک خبر آگهی بوده و خبرگزاري مهر در محتواي آن هیچ نظري ندارد.
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تشکیل کانون وکلا در چهار استان خراسان شمالی، هرمزگان، سمنان و سیستان

و بلوچستان

منبع: موجشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/08/24

معاون حقوقی و امور مجلس قوه قضاییه از تشکیل کانون
وکلا در چهار استان خراسان شمالی، هرمزگان، سمنان و

سیستان و بلوچستان خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري موج، معاون حقوقی و امور مجلس
قوه قضاییه از تشکیل چهار کانون جدید وکلاي دادگستري
در استان هاي خراسان شمالی، هرمزگان سمنان و
سیستان و بلوچستان، با موافقت ریاست دستگاه قضایی

کشور خبر داد. 

حجت الاسلام محمد مصدق افزود: بر اساس ماده یک لایحه استقلال کانون وکلا ، تشکیل کانون وکلاي مستقل در هر استان منوط
به آن است که حداقل 60 وکیل در آن حوزه به کار وکالت اشتغال داشته باشند و تا زمانی که تعداد وکلا به حد نصاب تعیین شده

نرسیده باشد، آن استان در امور مربوط، تابع مقررات و نظامات کانون وکلاي مرکز خواهد بود. 

وي با تأکید بر ضرورت تشکیل کانون وکلا در استان هاي برخوردار از حد نصاب مزبور و لزوم رفع مشکلات مردم در این زمینه به
خصوص دشواري دسترسی آن ها به وکیل اظهار کرد: تشکیل کانون در این استان ها، در اجراي تبصره 2ماده 6 «قانون کیفیت اخذ
پروانه وکالت دادگستري» در دستور کار قرار گرفت. ابتدا موضوع از طریق دادگستري هاي کل استان ها پیگیري شد و با اخذ نظر

موافق آنها، این مهم به وزیر محترم دادگستري منعکس و با موافقت وزیر، مراتب به ریاست قوه قضاییه اعلام شد. 

معاون حقوقی و امور مجلس دستگاه قضایی افزود: در نهایت تشکیل کانون وکلاي مستقل در استان هاي خراسان شمالی، هرمزگان،
سمنان و سیستان و بلوچستان مورد موافقت ریاست قوه قضاییه قرار گرفت و موضوع از طریق دادگستري هاي مربوط و کانون هایی
که تا کنون عهده دار امور این استان ها بودند در دست پیگیري است که امیدواریم در اسرع وقت با برگزاري انتخابات کانون ها در این

استان ها شاهد فعالیت آن ها باشیم. 

حجت الاسلام و المسلمین مصدق در پایان ضمن اعلام این که معاونت حقوقی و امور مجلس پیگیري تشکیل کانون وکلا در استان
هاي فاقد کانون را در دستور کار دارد تصریح کرد: تسهیل شرایط براي دسترسی عموم به وکیل به عنوان یک حق تصریح شده در
قوانین، به طور جدي از سوي این معاونت پیگیري می شود و به محض تحقق شرایط مقرر در ماده یک لایحه استقلال کانون وکلا در

این استان ها، انشااالله موضوع به وزیر دادگستري و ریاست قوه قضاییه اطلاع داده می شود.
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افزایش نرخ محصولات لبنی مشمول قیمت گذاري دولتی غیرقانونی است

منبع: میزانشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/08/24

مدیر روابط عمومی انجمن صنایع فراورده هاي لبنی ایران گفت: اگر کالایی با مشخصات محصولاتی که شامل قیمت گذاري
دولتی هستند، افزایش قیمت داشته، غیرقانونی است و تخلف صورت گرفته است، ولی تا کنون هیچ موردي در تایید ادعاي

افزایش قیمت در این کالاها، گزارش نشده است. با تاکید بر اینکه هیچ تخلفی در افزایش ...

محمدرضا بنی طبا در گفت وگو با میزان، در خصوص انتشار خبر افزایش قیمت محصولات لبنی که بر خلاف قیمت تعیین شده
از سوي دولت انجام شده است، ضمن تکذیب این خبر، گفت: در این صنعت دو نوع کالا عرضه می شود دسته اول شامل محصولاتی
هستند که قیمت آن ها از سوي دولت و صورت دستوري ابلاغ می شود و گروهی از کالا ها هستند که مشمول آیین نامه قیمت

گذاري محصولات ساخت داخل هستند. 

به گفته مدیر روابط عمومی انجمن صنایع فراورده هاي لبنی ایران، 10 قلم کالایی که قیمت آن به صورت دستوري از طرف دولت
اعلام می شود شامل شیر بطري یک لیتري کم چرب 1/5 درصد، نیم چرب 2 درصد، پرچرب 2 درصد، کامل 3 و 2 درصد، شیر
نایلونی کم چرب 900 گرمی؛ ماست 900 گرمی کم چرب 1/5درصد، و ماست900 گرمی پرچرب 3 درصد، ماست دبه 2500 گرمی

کم چرب و ماست دبه پرچرب و همینطور پنیر 400 گرمی یو اف هستند. 

وي با تاکید بر اینکه این 10 قلم کالا نه افزایش قیمت داشته است و نه با کاهش تولید و عرضه روبرو بوده است افزود: گزارشات
سازمان حمایت از مصرف کننده، رصد هاي سازمان تعزیرات و صحبت هاي اخیر رئیس این سازمان این موضع را تایید می کند. 

بنی طبا با انتقاد از انتشار گزارش افزایش قیمت شیر کم چرب در برخی از رسانه ها، این افزایش قیمت را مربوط به محصولات دسته
دوم قیمت گذاري عنوان کرد و گفت: قیمت گذاري این محصولات بر اساس اسناد مربوط به هزینه هاي تولید انجام می شود و انواع
شیر هاي طعم دار، ESL، بدون لاکتوز، ویتامین D و استریلریزه مشمول این قیمت گذاري هستند که افزایش قیمت این محصولات

غیرقانونی نیست و تحت رصد سازمان ها و نهاد هاي نظارتی مربوطه انجام شده است. 
بیشتر بخوانید: ضرورت اعمال حمایت هاي دولتی در انتهاي زنجیره تولید مدیر روابط عمومی انجمن صنایع فراورده هاي لبنی ایران
در ادامه تصریح کرد: اگر کالایی با مشخصات محصولاتی که شامل قیمت گذاري دولتی هستند، افزایش قیمت داشته، غیرقانونی است

و تخلف صورت گرفته است، ولی تا کنون هیچ موردي در تایید ادعاي افزایش قیمت در این کالاها، گزارش نشده است. 

بنی طبا با اشاره با تاکید بر گذشت حدود 2 ماه از مصوبه دولت در خصوص اصلاح قیمت هاي محصولات لبنی گفت: در تاریخ 26
شهریور و با توجه به افزایش هزینه هاي تولید و وضعیت صنعت لبنی در کشور، دولت در مصوبه با قید «به فوریت» سازمان هاي
مربوطه را موظف کرد که درباره با اصلاح قیمت ها تصمیم گیري و قیمت جدید را اعلام کنند، اما هنوز اقدامی در این خصوص انجام

نشده است. 

وي در پایان افزود: اگر خدایی نکرده در صنعت لبنی تخلفی چه در زمینه کاهش تولید، چه افزایش قیمت ها برخلاف مصوبات و یا
تعطیلی و توقف خط تولید صورت بگیرد، مسئولیت آن متوجه مسئولان است که علی رغم داشتن آگهی از وضعیت صنایع و افزایش
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هزینه هاي تولید و فشار سنگینی که بر تولید کنندگان می آید، در اصلاح قیمت ها تعلل می کنند. در واقع این تعلل مسئولان در
تصمیم گیري است که تولید کننده را مجبور می کند یا به تخلف و افزایش قیمت تن بدهد یا عرضه محصولات ضروري سبد خانوار را
کاهش دهد و یا خط و کارخانه خود را تعطیل کند و اشتغال کارگران را در خطر قرار دهد. این تعلل در شان نظام تصمیم گیري

کشور نیست و حتما خلاف راهبردهاي کشور در حمایت از تولید و جهش تولید است. 

انتهاي پیام/
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دیوان عدالت اداري علیه «تبعیض وارونه»

منبع: میزانشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/08/24

دیوان عدالت اداري به منظور اصلاح دستورالعمل اجرایی نحوه انتخاب و انتصاب مدیران حرفه اي به ابطال مصوبه شماره
1351824 مورخ 3/5/1396 شوراي عالی اداري اقدام نمود که موضع گیري هاي متعددي را نیز در پی داشت.

خبرگزاري میزان - محمد حمید شهریور در مجله مردم نما نوشت: اخیراً هیئت عمومی دیوان عدالت اداري طی دادنامه شماره
936 مورخ 29/7/1399 نسبت به ابطال مصوبه شماره 1351824 مورخ 3/5/1396 شوراي عالی اداري با موضوع اصلاح دستورالعمل

اجرایی نحوه انتخاب و انتصاب مدیران حرفه اي اقدام نمود که موضع گیري هاي متعددي را نیز در پی داشت. 

موضوع این اصلاحیه، اولویت انتصاب زنان و جوانان در پست هاي مدیریتی بود و در آن دو تبصره به عنوان تبصره 6 و 7 به ماده 2 و
چهار تبصره نیز به ماده 5 دستورالعمل اجرایی نحوه انتخاب و انتصاب مدیران حرفه اي الحاق شده بود که طبق آن امتیازاتی مانند
کاهش حداقل تجربه خدمت دولتی و احتساب امتیاز ویژه براي ارائه اقدامات علمی - پژوهشی زنان و جوانان براي انتصاب آنان در

پست هاي مدیریتی لحاظ می شد. 

علاوه بر آن در شرایط مساوي امتیازات مربوط به شایستگی هاي عمومی و شرایط تخصصی براي تصدي پست هاي مدیریتی، اولویت
به زنان و نیرو هاي جوان تر داده شده بود. 

این نوشتار با نگاهی حقوقی به بررسی وجوه و علل نادرستی این مصوبه پرداخته شده است. 

مغایرت هاي متعدد در گام اول مواد قانونی متعددي که در مغایرت با این مصوبه قرار دارند، قابل بررسی هستند که عبارتند از: 

ماده 53 قانون مدیریت خدمات کشوري که تصریح می کند: «انتصاب و ارتقاء شغلی کارمندان باید با رعایت شرایط تحصیلی و تجربی
لازم و پس از احراز شایستگی و عملکرد موفق در مشاغل قبلی آنان صورت گیرد.» 

بند الف ماده 54 این قانون نیز بیان داشته است: «در انتخاب و انتصاب افراد به پست هاي مدیریت حرفه اي، شرایط تخصصی لازم را
تعیین نموده تا افراد از مسیر ارتقاء شغلی به مراتب بالاتر ارتقاء یابند.» 

تبصره 3 ماده 54 نیز بیان می کند: «دستگاه هاي اجرائی موظفند امکان ارتقاء مسیر شغلی را باتوجه به امتیازات مربوطه در فضاي
رقابتی براي کلیه کارمندان فراهم نمایند.» 

بند هاي 2، 3 و 4 سیاست هاي کلی نظام اداري که طبق ماده 123 قانون برنامه ششم توسعه که لازم الاجرا هستند و به ترتیب
عبارتند از: «عدالت محوري در جذب، تداوم خدمت و ارتقاي منابع انسانی»، «بهبود معیار ها و روزآمدي روش هاي گزینش منابع
انسانی به منظور جذب نیروي انسانی توانمند، متعهد و شایسته و پرهیز از تنگ نظري ها و نگرش هاي سلیقه اي وغیرحرفه اي» و

«دانش گرایی و شایسته سالاري مبتنی بر اخلاق اسلامی در نصب و ارتقاي مدیران.» 
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همانطور که از ظاهر تمام مصوبات اخیر مشهود است، تمام این مواد بدون در نظر گرفتن امتیاز ویژه براي جنس یا قشر خاصی به
معیار و ضابط جذب و انتصاب و ارتقا شغلی اشاره می کنند و با مصوبه مذکور مغایر هستند. 

تبعیض غیرمنطقی جداي از مغایرت قانونی، این مصوبه با منطق حقوقی نیز سازگار نیست. در یک نظام استخدامی مطلوب، اصولی
همچون اصل آزادي اشتغال، اصل لیاقت و شایستگی، اصل ممنوعیت تبعیض، اصل برابري فرصت هاي شغلی و استخدامی و... حاکم

است و تمامی مراحل جذب، استخدام، انتصاب و ارتقاء مسیر شغلی افراد، باید طبق اصل شایستگی و رقابت منصفانه، صورت بگیرد. 

هدف از معیار قراردادن شایستگی در نظام اداري، کارآمدي آن است. حساسیت نظام اداري یک جامعه پایه ایجاد سازوکار قوي در
جذب و ارتقا کارکنان است و سهل گیري بدون مبنا، موجب عدم کارآمدي آن نظام و در نتیجه نارضایتی عمومی می شود. 

در یک نظام اداري مطلوب هر کس که شایسته است، می تواند متصدي پست هاي مدیریتی شود، چه مرد باشد چه زن و این خود
یک قوه انگیزاننده است و می توان گفت، مصوبه مذکور حتی ممکن است انگیزه زنان و جوانان را براي حداکثر تلاش کم کند. 

فمینیست عوام زده بعد از اقدام دیوان عدالت اداري، معاون رییس جمهور درامور زنان و خانواده، طی اظهار نظر عجیبی، این اقدام را
مخالف حضور زنان و جوانان در پست هاي مدیرتی دانست. اما آیا به راستی لغو یک امتیاز ویژه و برقراري برابري بین متقاضیان بدون

توجه به جنسیت آن ها، به معناي مخالفت حضور زنان است؟ 

نفی اولویت زنان، به معناي اثبات اولویت مردان نیست، بلکه به منظور برقراري برابري بین آن هاست. همانطور که مشاهده شد در
قوانین استخدامی جمهوري اسلامی ایران هیچگونه برتري از حیث جنسیت دیده نمی شود. همچنین طبق اصل 20 قانون اساسی،
همه افراد اعم از زن و مرد یکسان در حمایت قانون قرار دارند و طبق اصل 19 تمامی مردم ایران از حقوق مساوي برخوردارند و رنگ،
نژاد، زبان و مانند این ها سبب امتیاز نخواهد بود و دولت جمهوري اسلامی ایران، طبق بند 9 اصل سوم، موظف به رفع تبعیضات ناروا
و ایجاد امکانات عادلانه براي همه، در تمام زمینه هاي مادي و معنوي است و همچنین طبق اصل 28 موظف به ایجاد مکان اشتغال به

کار و شرایط مساوي براي احراز مشاغل براي همه افراد است. 

تبعیض مثبت یا تبعیض ناروا ممکن است مدافعین این مصوبه، تصویب آن را با مفهوم «تبعیض مثبت» توجیه کنند. اما آیا به راستی
این اقدام مصداق تبعیض مثبت یا تبعیض روا است؟ 

مفهوم تبعیض روا یا تبعیض مثبت یعنی ایجاد یک نابرابري براي رسیدن به برابري. به عبارت یگر یعنی: «تفاوت حقوقی موقتی که
قانونگذار آن را به نفع گروهی از اشخاص و به زیان گروهی دیگر و با هدف رفع نابرابري هاي پیشین تجویز می کند.» مثال معروف آن
این است که فرض کنید مسابقه دویی در حال برگزاري است، اما پاي یکی از شرکت کنندگان را زنجیر به هم بسته شده، آیا شما می
توانید این زنجیر را باز کنید و فقط او را به نقطه صفر ببرید و بگویید رقابت را شروع بکن؟ آیا این خلاف عدالت و انصاف نیست؟ یا

باید او را کمک کرد تا به نقطه برابري از باقی رقبا برسد؟ 

واضح است که جایگاه تبعیض مثبت در صورتی است که نابرابري رخ داده باشد و ما در صدد جبران آن باشیم و حمایت ما باید تا
حدي باشد که گروه مورد حمایت که از قبل تبعیض دیده، به شرایط برابر با سایر برسد. در بسیاري از موارد زنان بخاطر طبیعت،
وضعیت بیولوژیکی و خانوادگی خود، در یک شرایط نابرابري در موقعیت اشتغال خود می شوند و عدم توجه به این تفاوت هاي

طبیعی، بی انصافی و ناعادلانه است. 
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خوشبختانه نظام حقوقی ایران به این تفاوت ها توجه کرده و اقدام به اعمال تبعیض مثبت براي زنان کرده است. مانند ممنوعیت کار
سخت براي زنان، اعطاي مرخصی زایمان و شیردهی، اشتغال نیمه وقت، امکان بازنشستگی پیش از موعد و... که البته همچنان اعمال

تبعیض مثبت در قبال زنان در این حوزه جاي کار دارد. 

اما آیا در مورد اخیر و شرایط تصدي پست هاي مدیرتی راستی ما شاهد نابرابري و تبعیض در حق زنان بوده ایم؟ با توجه به اصول
قانون اساسی و مواد قانون مدیریت خدمات کشوري که در قبل ذکر شد؛ شرایط مردان و زنان در کسب پست هاي مدیریت کاملاً
مساوي و بدون تبعیض است. اما اگر در عمل تبعیض جنسی در تصدي پست هاي مدیریتی صورت می گیرد، اشکال کار در مجریان

قانون است و باید توسط قوه مجریه اصلاح شود نه اینکه دست به برهم زدن نظام شایستگی و اصل برابري زد. 

در این اصلاحیه ما نه تنها شاهد تبعیض در کسب امتیاز و افزایش سرعت رشد زنان در نظام اداري هستیم، بلکه اگر همین کارمند زن
با یک کارمند مردي که در شرایط معمول کسب امتیاز کرده است، در رقابت براي تصدي مدیریت شرایط مساوي داشته باشند،

اولویت با کارمند زن است. 

دیوان عدالت اداراي، جایی براي ایجاد عدالت نتیجه آنکه اقدام دیوان عدالت اداري بر ابطال این مصوبه اقدامی به جا و به منظور رفع
تبعیض ناروا و رعایت اصل شایستگی بوده است و مصوبه شوراي عالی اداري در خصوص اعطاي امیتازات ویژه و اولویت قرار دادن زنان
و جوانان به هیچ عنوان مصداق «تبعیض مثبت» نبوده است بلکه تبعیض مثبت را از حد گذرانده و تبدیل به تبعیض معکوس یا

«تبعیض وارونه» گشته است. 

این نوع تبعیض مثبت، نقض غرض است و از اهداف اولیه خود منحرف گشته و خود به شکلی غیر قابل توجیه به ایجاد گونه اي
نابرابري و بی عدالتی دامن خواهد زد و خود یک نوع تأییدیه رسمی به تبعیض جنسیتی است و باعث می شود به زنان عنوان یک

رقیب تهدید کننده براي تحصیلات و شغل نگریسته شود. 

- بیشتر بخوانید: 
- دستورالعمل نحوه مقابله با ترك وظایف قانونی مدیران و کارمندان و پیشگیري از آن انتهاي پیام/ 

خبرگزاري میزان: انتشار مطالب و اخبار تحلیلی سایر رسانه هاي داخلی و خارجی لزوماً به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفاً
جهت اطلاع کاربران از فضاي رسانه اي منتشر می شود.
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برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با

حمایت بانک ملی ایران

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/08/24

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره
کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند.

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره
کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند. 

به گزارش اکونا پرس، به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران، مخاطبین این جشنواره دانش آموزان، اولیاي دانش
آموزان، کادر آموزشی و اجرایی مدارس و دانشجو معلمان دانشگاه فرهنگیان کل کشور هستند که طرح ها وایده هاي

خلاقانه خود را در 17 محور علمی از طریق سامانه همگام به دبیرخانه جشنواره ارسال کرده اند. 
فرایند داوري پس از برگزاري جلسات و کمیسیون هاي مشترك با مشارکت دانشگاه فرهنگیان، سازمان پژوهش و

برنامه ریزي درسی و اساتید برجسته کشور در سه مرحله با حضور 126 داورانجام خواهد شد. 
در فرایند جشنواره از همکاري و حمایت سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی، دانشگاه فرهنگیان، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،

معاونت علمی ریاست جمهوري و کمیسیون ملی یونسکو ایران استفاده شده است. 
عدم طبقه بندي دانش آموزان و ایجاد فرصت براي آنان از طریق شرکت در آموزش هاي 18 ماهه باشگاه کارآفرینان نوجوان از مزایاي

این جشنواره است.
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برنامه کانون هاي فرهنگی هنري براي انس بچه هاي مسجد با یار مهربان

منبع: شبستانشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/08/24

تقدیر از فعالان کتاب در سه شنبه هاي تکریم، آغاز برنامه هاي هفته کتاب در کانون هاي مساجد پایتخت و برنامه هاي رواق
کتاب در طرح ملی ایران قوي، ازجمله اخبار حوزه مسجد در 24 آبان ماه است.

تقدیر از فعالان کتاب در سه شنبه هاي تکریم، آغاز برنامه هاي هفته کتاب در کانون هاي مساجد پایتخت و برنامه هاي رواق
کتاب در طرح ملی ایران قوي، ازجمله اخبار حوزه مسجد در 24 آبان ماه است. 

 
 

به گزارش خبرنگار گروه مسجد و کانون هاي مساجد خبرگزاري شبستان، آنچه در ادامه می آید مروري است بر آخرین اخبار این

 
حوزه در 24 آبان ماه: 

 
پیوند بچه هاي مسجد با کتاب در ایران قوي/ تقدیر از فعالان کتاب در سه شنبه هاي تکریم 

 
 

حجت الاسلام و المسلمین دکتر «حبیب رضا ارزانی» در گفت وگو با ستاد ارتباطات رسانه اي (فهما)، ضمن گرامیداشت هفته کتاب،
به جایگاه مطالعه و علم آموزي در شاکله دین مبین اسلام اشاره کرد و گفت: امام صادق(ع) می فرماید: «اي مفضل در نعمتهایی که
خداوند به انسان ارزانی داشته است بیندیش، از جمله این نعمت ها نویسندگی است که اخبار گذشتگان را به باز ماندگان و از
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بازماندگان به آیندگان می رساند .به سبب آن است که دانشها و آداب و جز آنها در کتابها جاویدان می ماند». 

رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور ادامه داد: ائمه اطهار(ع) به طور کلی نسبت به اهمیت دانش و کسب
علم توجه فراوانی داشتند و سفارش هاي متعددي از لسان آن بزرگواران نسبت به این مهم در احادیث و وروایات بر جاي مانده است؛
با توجه به این مساله اختصاص بازه زمانی ویژه اي به نام هفته کتاب تاثیر به سزایی در یادآوري اهمیت مطالعه در جامعه خواهد

داشت. 

وي در ادامه گفت: به هر میزان که مطالعه در یک جامعه افزایش پیدا کند، سطح آگاهی و رشد فکري تعالی می یابد از این نظر است
که می بینیم که در کشورهاي مختلف به ویژه ممالک پیشرفته کتاب جزو لاینفک سبد خرید خانوار به شمار می رود؛ با عنایت به این
مهم اگر بتوانیم در طول سال و فواصل زمانی متعدد، کتاب و کتابخوانی را در قالب هاي متنوع و ویژه گروه هاي سنی مختلف ترویج

کنیم شاهد تغییرات شگرفی در عرصه فرهنگ خواهیم بود. 

رئیس ستاد فهما در ادامه به برنامه هاي طراحی شده در عرصه کتاب و کتابخوانی در سطح کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور
اشاره کرد و گفت: یکی از طرح هاي ملی که در سطح ستاد فهما شکل گرفت، طرح ملی ایران قوي است که ابعاد مختلفی دارد، یکی
از موضوعاتی که در این طرح مورد توجه قرار گرفته است مساله کتاب است. اساسا این طرح با ایجاد بستر مشارکت و نقش آفرینی،
رقابت سالم، تولید و اشتراك محتوا، هماهنگی و انسجام فعالیت کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور تلاش می کند در راستاي
تقویت مولفه هاي استحکام فرهنگی نظام اسلامی بر محور مسجد گام دارد، بر این اساس با هدف برون سپاري فعالیت ها و بهره

مندي از ظرفیت هاي استانی، رواق کتاب با محور استان چهار محال و بختیاري شکل گرفت. 

حجت الاسلام و المسلمین دکتر ارزانی در تشریح برنامه هاي ستاد فهما در هفته کتاب اظهار کرد: امسال بخش قابل توجهی از
فعالیت ها با توجه به شیوع ویروس منحوس کرونا، در قالب فضاي مجازي برگزار می شود، که از جمله آن می توان به دو طرح شنبه

هاي کتاب و پویش # شنبه-هاي-کتاب-مساجد اشاره داشت. 

وي ادامه داد: طرح شنبه هاي کتاب در کانون هاي فرهنگی هنري فعال استان ها به ویژه کانون هاي داراي کتابخانه، به صورت
مستمر از هفته کتاب تا تا پایان سال جاري برگزار می شود؛ همچنین هر استان مراسم محوري شنبه هاي کتاب را با محوریت کانون
هاي مجري منتخبِ طرح شنبه هاي کتاب با حضور مسئولین استانی در راستاي جریان سازي فعالیت ها تا پایان هفته کتاب باید

برگزار می کند. 

مشاور وزیر و رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور تصریح کرد: همچنین افتتاح رواق کتاب از طریق ارتباط
ویدئو کنفرانسی با استان چهارمحال و بختیاري (استان معین رواق کتاب) توسط ستاد مرکزي، افتتاح رواق کتاب به صورت نمادین با

حضور مسئولین استانی در سایر استانها از دیگر برنامه هاي ویژه این ایام است که به همت ستاد فهما اجرایی خواهد شد. 

حجت الاسلام و المسلمین دکتر ارزانی در مورد پویش # شنبه-هاي-کتاب-مساجد گفت: کانون هاي فرهنگی هنري مساجد با
انتشار پوستر، موشن گرافیک، اینفوگرافیک، عکس و فیلم از اجراي طرح شنبه هاي کتاب در فضاي مجازي در سطح کانون ها و
کتابخانه ها در قالب «# شنبه -هاي-کتاب-مساجد» در راستاي ترویج فرهنگ مطالعه قدم بر می دارند، همچنین انتشار فایل هاي
مربوط به فرمایشات مقام معظم رهبري، مسئولین استانی، شخصیت ها وافراد صاحب نظر پیرامون اهمیت کتاب و کتاب خوانی، جمع
آوري کتاب هاي بلا استفاده از مساجد و منازل و توزیع آن بین کتابخانه هاي مساجد با اولویت مناطق محروم و روستایی، معرفی
کتب مفید در کتابخانه مسجد توسط کتابدار در فضاي مجازي وکانال اطلاع رسانی کانون براي گروه هاي سنی مختلف از دیگر
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اقداماتی است که در قالب این پویش انجام می شود. 

وي در ادامه تکریم فعالان حوزه کتاب (کتابداران، اعضاي کتابخانه، خیرین کتاب، ناشرین، نویسندگان، مروجان کتابخوانی و...) در
قالب طرح سه شنبه هاي تکریم تا پایان هفته کتاب، شرکت در برنامه هاي ملی حوزه کتاب، اطلاع رسانی به اعضاي کانون و کتابخانه
پیرامون شرکت در جشنواره روستاهاي دوستدار کتاب، مروجان کتابخوانی و جام باشگاه هاي کتابخوانی کودك و نوجوان، ثبت و
بروزرسانی اطلاعات کتابخانه هاي مساجد بازدید میدانی یا ارتباط تصویري با کتابخانه هاي برتر استان (با رعایت پروتکل هاي
بهداشتی)، ثبت وبروزرسانی اطلاعات هویتی کتابخانه در سامانه بچه هاي مسجد، مستندسازي از فعالیت هاي حوزه کتاب و
کتابخوانی (عکس، فیلم و ...) و ارسال گزارش ها به ستاد استان چهارمحال و بختیاري(استان معین رواق کتاب) رااز دیگر فعالیت هاي

ستاد فهما به مناسبت هفته کتاب عنوان کرد. 

حجت الاسلام و المسلمین دکتر ارزانی همچنین برگزاري مسابقات کتاب خوانی و خلاصه نویسی از کتاب را از دیگر اقدامات ستاد
هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور به مناسبت هفته کتاب برشمرد و ابراز امیدواري کرد: این اقدامات گام موثري در
راستاي ترویج فرهنگ مطالعه در کشور بوده و از سوي دیگر کتابخوانی از معبر مساجد را در جامعه گسترش دهد چراکه یکی از

اهداف ستاد فهما تحقق این مهم است. 

آغاز برنامه هاي هفته کتاب در کانون هاي مساجد پایتخت/اعطاي بسته هاي فرهنگی به کانون هاي معین 

 
 

حجت الاسلام «غلامعلی قدیریان» در گفت و گو با خبرنگار گروه مسجد و کانون هاي مساجد خبرگزاري شبستان با اعلام برگزاري ده
ها برنامه به مناسبت بیست و هشتمین دوره کتاب سال جمهوري اسلامی در کانون هاي مساجد استان تهران، اظهار کرد: همزمان با
هفته کتاب 60 بسته فرهنگی به ارزش 350 میلیون تومان به کتابخانه هاي معین براي رده هاي سنی کودك، نوجوان و بزرگسال در
قالب 9 هزار عنوان کتاب آموزشی، تاریخی، اجتماعی و رمان در موضوع انقلاب اسلامی به کتابخانه هاي مساجد استان تهران اهدا می

 
شود. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان تهران بیان کرد: ارسال 10 هزار پوستر ذکر صلوات، تجلیل از کتابداران
منتخب، مولفین عضو کتابخانه هاي مساجد، ساماندهی و ثبت اطلاعات یک هزار کتابخانه مسجد در سامانه بچه هاي مسجد از دیگر

 
برنامه هاي تدارك دیده شده در این هفته است. 

وي به برپایی وبینار و مراسم محوري شنبه هاي با کتاب اشاره کرد و افزود: افتتاح رواق کتاب با حضور شخصیت هاي فرهنگی استان،
اجراي پویش «نذر کتاب» با هدف جمع آوري کتاب هاي بلااستفاده منازل و اهدا به کتابخانه هاي مساجد استان تهران و نیز معرفی
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کتاب در راستاي طرح شنبه هاي با کتاب در قالب نماهنگ یک دقیقه اي از دیگر برنامه هاي بیست و هشتمین دوره کتاب سال
جمهوري اسلامی در کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان تهران است. 

حجت الاسلام قدیریان از افتتاح نمایشگاه مجازي تالیفات کانون هاي مساجد استان تهران خبر داد و گفت: همزمان با بیست و
هشتمین دوره کتاب سال جمهوري اسلامی از مولفین عضو کانون هاي مساجد تهران تقدیر به عمل می آید. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان تهران همچنین از افتتاح پنجمین دوره جام باشگاههاي کتابخوانی
کودك و نوجوان خبر داد و گفت: هفتمین دوره جشنواره روستایی و عشایر دوستدار کتاب همزمان با این هفته برگزار می شود. 

وي تقدیر از مروجان کتابخوانی، آموزش مجازي کتابداران براي ثبت اطلاعات کتابداران از طریق وبینار، ترویج فرهنگ کتاب و
کتابخوانی با کتب معرفی شده از سوي ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد کشور (کتاب امام حسین (ع)، جاذبه حسینی، زنی که

پیامبر شد) را بخش دیگري از برنامه هاي تدارك دیده شده در کانون هاي مساجد استان تهران در این هفته برشمرد. 

حجت الاسلام قدیریان همچنین به برگزاري مسابقه خلاصه نویسی از کتاب هاي خواندنی و جذاب در سامانه بچه هاي مسجد در این
هفته خبر داد. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان تهران ترویج فرهنگ کتاب و کتابخوانی، نهضت مطالعه مفید، رونق
بخشیدن بیشتر به کتابخانه هاي مساجد تهران، احیاي نقش کتابخانه هاي مساجد در اعتلاي فرهنگ عمومی و تقویت فعالیت هاي
خودجوش کتابداران را از اهداف برگزاري این برنامه ها در کانون هاي مساجد استان تهران همزمان با هفته کتاب برشمرد و
خاطرنشان کرد: امسال این برنامه ها با محوریت طرح ملی «ایران قوي» در قالب پویش شنبه هاي با کتاب در مساجد تهران اجرا می

شود. 

تدارك رواق کتاب براي بچه هاي مسجد؛ از افزایش سرانه مطالعه مفید تا تولید کتاب هاي صوتی 

ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور در راستاي عمل به مطالبه مقام معظم رهبري براي تحقق ایران قوي، طرح
ملی «ایران قوي» را بر مدار سه شبستان فرهنگ، هنر و نوآوري و رواق هاي دوازده گانه به اجرا گذاشته است. 

یکی از این رواق ها، رواق کتاب است که استان چهارمحال و بختیاري به عنوان معین آن انتخاب شده، و به مناسبت فرا رسیدن
بیست و هشتمین هفته کتاب جمهوري اسلامی با شعار «دانایی، مانایی» مروري بر فعالیت هاي این رواق کرده ایم، که در ادامه می

آید. 

«محمدرضا مظاهري» درباره فعالیت هاي رواق کتاب طرح ملی «ایران قوي»، اظهار کرد: اساساً وظیفه همه نهادهاي فرهنگی اهتمام
به اشاعه و گسترش مسئله کتاب و کتابخوانی با بهره گیري از به روزترین روش ها و ابزارها و معرفی کتاب هاي مفید و نقش آفرین
است. استان چهارمحال و بختیاري به علت فعالیت هاي شاخص کتاب و کتابخوانی و همراهی با فعالیت هاي نخستین رویداد ملی
فهما در سال گذشته به ویژه مشارکت حداکثري در طرح شنبه هاي کتاب مساجد، به عنوان معین رواق کتاب طرح ملی «ایران قوي»

انتخاب شده است. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان چهار محال و بختیاري با بیان اینکه رواق کتاب همه فعالیت هاي
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ترویجی کتاب و کتابخوانی را با مشورت ستاد فهماي مرکز برنامه ریزي و اجرا می کند، گفت: برنامه هاي رواق کتاب که از
امروز(شنبه، 24 آبان) آغاز می شود برخی استانی و برخی ملی با تکیه بر فضاي مجازي اجرا می شود که جمعاً 11 عنوان برنامه را

شامل می شود البته طبیعتاً کانون ها هم برنامه هاي بومی و محلی خود را دارند. 

اجراي طرح هاي ملی و استانی با تولیت رواق کتاب 

 
 

بنابر این گزارش، «پیک کتاب» با محور انتشار لیست کتاب هاي مساجد، ثبت سفارش کتاب هاي موردنیاز و ارسال آنها به در خانه
اعضاء ازجمله این طرح ها است. علاوه بر این، طرح ملی «شنبه هاي کتاب» را نیز با تکیه بر فضاي مجازي و شبکه هاي اجتماعی

 
پیش می بریم. 

به گفته مظاهري از مهمترین برنامه هاي رواق کتاب رویداد ملی «ایران قوي»، طرح ملی «شنبه هاي کتاب» با محور انتخاب و معرفی
کتاب هاي مفید و انس بچه هاي مسجد با آن کتاب ها با اهدافی همچون ترویج فعالیت هاي کتاب و کتابخوانی، احیاي نقش کتابخانه
مساجد در اعتلاي فرهنگ عمومی، آشنایی با کتاب هاي مفید و نیازسنجی به منظور افزایش سرانه مطالعه نوجوانان و جوانان و ترویج

 
مطالعه مفید است. 

در این طرح کتاب هاي منتخب از طریق امام جماعت، مسئول کانون فرهنگی هنري و یا کتابدار مسجد در بستر فضاي مجازي معرفی
می شود. به گفته مظاهري به منظور گسترش این طرح، از اعضاي شوراي هماهنگی کانون هاي استان ها و شخصیت هاي برجسته در
جامعه و افراد صاحب نفوذ درخواست شده تا کلیپ هاي یک دقیقه اي را براي معرفی کتب مفید تولید و در فضاي مجازي منتشر

 
کنند. 

 
تولید کتاب هاي صوتی با همکاري بچه هاي مسجد 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان چهار محال و بختیاري با اشاره به برخی طرح هاي استانی رواق کتاب،
بیان کرد: طرح «مسجد، مدرسه، کتاب» براي سومین سال متوالی در استان چهارمحال و بختیاري و با همکاري آموزش و پرورش و از
طریق ارتباط گیري کتابدار مسجد با معلمان مدارس و معرفی کتاب هاي مفید در کلاس هاي آنلاین، روخوانی کتاب ها و ارسال فایل
صوتی و نیز تولید کتاب صوتی و انتشار در فضاي مجازي در مدارس اجرایی می شود. برگزاري مسابقات کتابخوانی به همراه تجلیل از

 
دانش آموزان برتر و انس دانش آموزان با مسجد از دستاوردهاي این طرح استانی بوده است. 
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اختصاص سه شنبه هاي تکریم به فعالان عرصه کتاب و کتابخوانی 

وي از اجراي طرح ملی سه شنبه هاي تکریم با محور تقدیر از فعالان حوزه کتاب و کتابخوانی در هفته کتاب، تاکید کرد: ناشران،

 
مولفان، شاعران و دیگر فعالان این عرصه در این طرح ملی تقدیر و کتاب هاي فاخر نیز رونمایی می شوند. 

مظاهري درباره دیگر طرح هاي استانی رواق کتاب ویژه چهارمحال و بختیاري ابراز کرد: طرح «بهتر بخوانیم» با همکاري یکی از
رسانه هاي استان و با محور تولید انیمیشن و موشن گرافی آموزش شیوه صحیح کتابخوانی براي نوجوانان که در هفته کتاب رونمایی
می شود، طرح «مادران، سفیران یار مهربان» با محور معرفی کتاب هاي مناسب براي مادران توسط کتابداران مساجد، روخوانی به
شیوه قصه گویی و تولید فایل صوتی و جمع آوري فایل ها و تدوین در قالب کتاب هاي صوتی نیز در گستره استانی اجرا می شود.
همچنین است، مسابقه «مثل و متل» به شیوه برگزاري قصه گویی ویژه همه اعضاي خانواده و با اولویت داستان هاي بومی و منطقه

 
اي و اجراي نمایش هاي خانگی از این قصه ها. 

 
افتتاح رواق هاي کتاب استانی 

این گزارش می افزاید: افتتاحیه ملی رواق کتاب در استان هاي متقاضی همچون سمنان و جنوب کرمان و ... نیز در هفته کتاب انجام

 
می شود تا برنامه هاي ملی و استانی کانون هاي مساجد در حوزه کتاب و کتابخوانی در این رواق ها دنبال شود. 

پویش مردمی «نذر کتاب» به منظور توزیع کتاب هاي مفید به همراه بسته هاي معیشتی میان آسیب دیدگان اقتصادي کرونا،
برگزاري مسابقات متعدد کتابخوانی در سطوح ملی و استانی و به روزرسانی اطاعات کتابخانه ها به دو صورت ملی و استانی نیز در
هفته کتاب و به همت رواق کتاب انجام می شود البته کانون هاي فرهنگی هنري مساجد به تناسب ظرفیت هاي بومی محلی هم

 
مجري طرح هاي ابتکاري کتاب و کتابخوانی هستند. 

مسئول ستاد فهماي چهارمحال و بختیاري درباره برکات ترویج فرهنگ کتاب و کتابخوانی در مساجد، خاطرنشان کرد: وقتی کار را در
دل مسجد انجام می دهیم مثل انتخاب و معرفی کتاب توسط امام مسجد، مسئول کانون فرهنگی و هنري و کتابدار مسجدي، طبیعتاً
آثار و برکات خوبی دارد یعنی هم یک کار میدانی رخ داده که بر محله تاثیر می گذارد و هم بچه هاي مسجد بستر متناسب با
نیازهایشاي را می یابند. انتظار این است با توجه به میزان استقبال از طرح ملی شنبه هاي کتاب، شاهد افزایش سرانه مطالعه مفید در

 
بین اهالی و بچه هاي مسجد باشیم. 

 
«قطعه اي از بهشت»؛ پاتوقی براي کتاب خوان هاي مسجدي/ کتابخانه اي که براي بچه هاي مسجد کارآفرینی می کند 
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ترویج فرهنگ کتابخوانی لازمه توسعه فرهنگی هر جامعه است و دستیابی به اهداف توسعه اجتماعی و فرهنگی با کتاب و کتاب
خوانی میسر می شود. یکی از مراکزي که در توسعه و ترویج فرهنگ کتابخوانی نقش مهمی دارند و اقدامات قابل توجهی انجام می
دهند، کانون هاي فرهنگی هنري مساجد هستند. به مناسبت هفته کتاب و کتابخوانی گفت و گویی با «سیدمحمدمهدي میرصانعی»،
مدیر انتشارات اندیشه و فرهنگ جاویدان در کانون «قطعه اي از بهشت» در جوار مسجد علی بن ابیطالب(ع) واقع دربزرگراه آیت االله

 
کاشانی ترتیب داده ایم و فعالیت هاي این انتشارات در حوزه نشر و کتابخوانی را از وي جویا شدیم که در ادامه می آید: 

 
انتشارات اندیشه و فرهنگ جاویدان از چه زمانی فعالیت خود را آغاز کرد و در چه محورهایی فعالیت دارد؟ 

انتشارات اندیشه و فرهنگ جاویدان انتشاراتی است که قریب چهار سال است در جوار کانون فرهنگی هنري قطعه اي به سوي بهشت
در جوار مسجد علی بن ابیطالب(ع) واقع در بلوار آیت االله کاشانی در غرب تهران فعالیت می کند و در سال ها فعالیتش توانسته 140

 
کتاب فاخر تولید و منتشر کند. 

کانون قطعه اي از بهشت که در جوار مسجد علی بن ابیطالب(ع) فعالیت دارد، با حجم فعالیت هاي گسترده در حوزه هاي مختلف
فرهنگی، ورزشی، اجتماعی و سیاسی توانسته است، جامعه آماري قابل توجهی از مخاطبان نوجوان و جوان را جذب مسجد کند و به
غیر از دوره هاي مهارت افزایی، دوره هاي آموزشی از اساتید برجسته براي سخنرانی در این مسجد دعوت می کند. با توجه به نگاه
امام جماعت مسجد تمام تلاش دست اندرکاران کانون این بوده است که در ارتقاي سطح آگاهی هاي دینی، اجتماعی مردم و خانواده

 
ها تلاش کند. 

با بررسی هایی که در کانون انجام داده ایم، به این نتیجه دست یافتیم که در کنار دوره ها و برنامه هایی که در کانون براي مقاطع
سنی مختلف برگزار می شود، جاي نشر و تولید آثار فاخر در کانون خالی نباشد و بتوانیم مکتوباتی را از ماحصل تلاش مخاطبان
خودمان براي مخاطبانمان تهیه کنیم، به همین جهت انتشارات اندیشه و فرهنگ جاویدان را که دفتر آن در مسجد علی بن
ابیطالب(ع) قرار دارد، تاسیس و از همان بدو تاسیس سعی کردیم که فعالیت هاي این انتشارات را با کانون پیوند بزنیم و با همکاري
کانون قطعه اي به سوي بهشت آثار فاخري را در حوزه هاي ادبی داستانی، فرهنگی، اجتماعی و براي گروه سنی کودك و نوجوان و

 
نیز بزرگسالان منتشر کنیم. 

در حال حاضر که به دلیل شرایط بحران کرونا امکان برگزاري برنامه و همایش در مساجد و مراکز فرهنگی فراهم نیست، ما فعالیتمان
را تنها درحوزه تولید محتوا با جدیت دنبال می کنیم، تا در صورتی که نمایشگاه کتاب در سال آینده برگزار شد، از تولیدات و آثار

فاخرمان رونمایی داشته باشیم. 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 108/738

از جمله کتاب هایی که توسط انتشارات اندیشه و فرهنگ جاویدان در سال هاي گذشته منتشر و با استقبال بسیاري از سوي مخاطبان
مواجه بوده است، کتاب تفسیر «نسیم وحی» به نویسندگی آیت االله میرصانعی و کتاب «آموزش مهدویت» براي کودکان (6 تا 9سال)
و براي نوجوانان (9 تا 14 سال) است با تالیف این کتاب سعی کردیم که موضوع مهدویت را به بهترین شکل به کودکان آموزش دهیم.

تعامل و همکاري که میان انتشارات اندیشه و فرهنگ جاویدان و کانون فرهنگی هنري قطعه اي از بهشت در توسعه کتاب و کتابخوانی
در میان نوجوانان و جوانان چقدر اثرگذار بوده است؟ 

تعامل دوسویه و قوي میان انتشارات و کانون، موجب شده است که در برنامه ها و فعالیت هاي اردویی کانون به بحث کتاب و
کتابخوانی نیز توجه شود و در مسابقات فرهنگی، حلقه هاي کتاب و نیز نشست هاي تدبر به کتاب براي فرهنگسازي در زمینه
کتابخوانی استفاده و از ظرفیت هاي موجود براي افزایش آگاهی هاي فرهنگی و اجتماعی خانواده ها حداکثر بهره برداري انجام شود. 

رویکرد انتشارات اندیشه و فرهنگ جاویدان با مشارکت کانون فرهنگی هنري قطعه اي از بهشت در طول سال هاي فعالیت درچه
محورهایی بوده است؟ 

یکی از اقداماتی که توسط این انتشارات با همکاري کانون قطعه اي از بهشت انجام شده است، همکاري با خیریه مسجد به منظور
تولید و توزیع محصولات فرهنگی همچون دفتر با طرح هاي ملی، مذهبی و فرهنگی براي دانش آموزان محروم و بی بضاعت تحت

پوشش خیریه مسجد و همچنین عرضه این محصولات به بازار است. 

از دیگر رویکردهاي انتشارات کانون قطعه اي از بهشت چاپ کتاب هایی است که مورد تاکید بزرگان دین و فرهنگ ما به منظور
توسعه و ترویج فرهنگ کتابخوانی است. با همکاري مجموعه تیمی که در کانون فعالیت دارد، سعی کرده ایم، با بهره گیري از
توانمندي هاي گرافیکی، نگارگري و ویرایشی فعالان کانون ضمن فراهم کردن بحث کارآفرینی، محصولات تولید شده را به جامعه

عرضه کنیم. 

پاتوق و کافه کتاب از دیگر بخش هایی است که به غیر از سالن قرائت خانه و بانک کتاب به همت انتشارات و کانون در حیاط مسجد
راه اندازي شده است تا علاوه بر ویترین کتاب، کتاب هایی را به غیر از تولیداتی که توسط انتشارات کانون منتشر شده است، با
فضاسازي زیبا گلچین کنیم، تا علاوه بر آنکه مخاطب از این فضا آرامش کسب کند، در این فضا به مطالعه کتاب بپردازد و بخشی از

این کتاب ها را در این فضا به فروش برسانیم. 

یکی دیگر از برنامه هایی که به همت کانون برگزار می شود، برگزاري مسابقات فرهنگی و کتابخوانی است، اما با سبک دیگري،
بسیاري از مراکز فرهنگی با فروش کتاب اقدام به برگزاري مسابقات کتابخوانی می کنند، اما مسابقات کتابخوانی ما به شکل نذر
فرهنگی برگزار می شود. ما کتابی را بیش از 200 نفر از کانون دریافت کنند مشروط به آنکه کتاب را بخوانند، در مسابقه شرکت می
دهیم و در کنار این مسابقه، نویسنده آن کتاب را نیز به مسجد دعوت می کنیم، تا در مورد آن کتاب توضیحاتی براي مخاطبان داشته

باشد، در نظر داریم که در آینده برگزاري چنین مسابقاتی را با توجه به استقبال گسترده افزایش دهیم. 

دستاوردهاي حاصل از مشارکت جوانان در فعالیت هاي انتشارات اندیشه و فرهنگ جاویدان براي کانون و نیز خود این افراد چه بوده
است؟ 
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همان گونه که اشاره شد،عمده رویکرد انتشارات و کانون بهره گیري از ظرفیت جوانان و نوجوانان در برنامه ها است که از این اتفاق
حاصل شیرینی به دست می آید و آن اینکه از این طریق کارآفرینی و اشتغال براي جوانان که عمدتا دانشجو هستند به وجود می آید،
زیرا عمده معضل جامعه ما بحث اشتغال و کار است و حوزه نشر حوزه اي که به صورت مستقیم و غیرمستقیم می تواند نیروهاي

بسیاري را جذب و به کار بگمارد. 

پس از بحران کرونا در بحث مبارزه با این بیماري بسیاري از مساجد فعال شدند و خدمات گسترده اي را ارایه دادند، رویکرد و اقدامات
مورد توجه در این انتشارات کانون قطعه اي از بهشت در بحث فرهنگی در چه محورهایی بوده است؟ 

اقداماتی که مساجد و کانون هاي فرهنگی هنري در بحث تولید و توزیع ماسک، اقلام بهداشتی، ضدعفونی معابر و خیابان ها انجام
دادند، توسط فعالان کانون قطعه اي از بهشت نیز در سهم خود انجام شد. اما در بحث فرهنگی با مشارکت کانون، تلاش کردیم که در
بحث فرهنگسازي در فضاي مجازي و شبکه اجتماعی که با حضور اعضاي کانون فرهنگی هنري راه اندازي کرده ایم، از فرصتی که
حضور مردم در مساجد به حداقل رسیده است، در بحث توسعه و ترویج فرهنگ کتاب، معرفی کتاب، ارسال بخش هایی از کتاب ها با

مخاطبان ارتباط داشته باشیم. 

البته در این مدت پاتوق کتاب مسجد و مجموعه کتابخانه تعطیل نشده است و حتی براي یک نفر و یا دو نفر امکان استفاده از کتاب
ها فراهم بوده است. 

انتشارات اندیشه و فرهنگ جاویدان با تولید و نشر کتاب به غیراز فرهنگسازي در حوزه مطالعه کتاب چه رویکردهاي تربیتی را دنبال
می کند؟ 

تشویق نوجوانان و جوانان به مطالعه، استعدادیابی و شکوفایی این استعدادها و بروز و ظهور آن در جامعه رویکرد تربیتی است که ما
در انتشارات کانون دنبال می کنیم، امام جماعت مسجد علی بن ابیطالب(ع) و دست اندرکاران کانون تمام تلاش و همتشان جذب
حداکثري به مسجد بوده است. ما نیز در انتشارات کانون تمام تلاشمان در این راستا است که کتاب هایی که براي کودکان و نوجوانان
منتشر می کنیم با رویکرد تربیتی اما با زبان و سبک متفاوت باشد. به عنوان مثال کتاب «جیرجیرك سخنگوي او2» اگرچه کتابی
است که ظاهر مذهبی و تربیتی ندارد، اما با شخصیت سازي سعی کرده است که آموزش برخی از رفتارها و اصول تربیت اسلامی را به
کودك و نوجوان ارایه دهد. امروز تربیت مستقیم در بیشتر کودکان تاثیرگذاري ندارد، بلکه باید به سبک هاي مختلف آنها را به بحث

هاي تربیتی وارد کرد. 

ما به صورت جدي در این مباحث ورود یافته ایم وتاکنون نیز موفق نیز بوده ایم. با وجود آنکه در حال حاضر سال هاي سختی براي
حضور نشر می گذرد، ما این توفیق را داشته ایم که در حوزه خلق آثار مذهبی، تربیتی و هنري گام هاي مثبتی برداریم. 

تعدادي از کتاب هایی را که توسط انتشارات اندیشه و فرهنگ جاویدان تاکنون منتشر شده است، نام ببرید. 

از ابتداي فعالیت این انتشارات تاکنون 140 عنوان کتاب منتشرشده است که از این تعداد، 37 عنوان در تعامل و همکاري مثبت با
بهره گیري از ظرفیت نیروهاي کانون فرهنگی هنري منتشر شده است. تفسیر نسیم وحی، سفیر عاشورا، دریاي تشنه (شرحی از
زندگانی امام حسین(ع))، راز پنهان سفرهاي کاکلی، جیرجیرك سخنگوي 1 و 2 (آموزش مهدویت)، دلتنگی ماهی ها، دوستی برگ و
باد، تنهاي دورها، صخره مرجانی، خدا راغریبه ها را هم دوست دارد، عنوان تعدادي از کتاب هایی است که توسط این انتشارات نشر

یافته است. 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 110/738

استقبال مردمی از میز غربالگري کرونا در مسجد محسنی/ ارائه مشاوره هاي ضد استرس و وسواس 

 
 

حجت الاسلام «مهدي سلیمانی» در گفتگو با خبرنگار گروه مسجد و کانون هاي مساجد خبرگزاري شبستان با اشاره به راه اندازي
میز غربالگري بیماران کرونایی در مسجد «محسنی»، اظهار کرد: اهالی مسجد محسنی در لبیک به منویات مقام معظم رهبري به
منظور انجام فعالیت هاي جهادي در دور دوم شیوع کرونا، اقدام به راه اندازي این میز به صورت داوطلبانه کردند تا کار غربالگري و

 
تشخیص زود هنگام بیماري کرونا ویژه اهالی منطقه 21 و غرب تهران انجام شود. 

امام جماعت مسجد محسنی (واقع در تهرانسر، بلوار یاس، انتهاي خیابان فجر) ادامه داد: از این رو، سراغ پزشکان و نیروهاي داوطلب

 
رفتیم و فرآیند تشخیص کرونا را به صورت پایلوت روزانه و چند ساعت از شب ویژه کسانی که علائم کرونا را دارند، انجام می دهیم. 

وي تصریح کرد: در میز غربالگري مسجد محسنی میزان تب و اکسیژن خون مراجعه کنندگان را می سنجیم و اگر نیاز به مراجعه به
متخصص بود، معرفی می کنیم و آنهایی را که نیاز به حضور در بیمارستان دارند، به مراکز درمانی ارجاع می دهیم. برخی از داروهاي

 
تجویزي را نیز در مسجد عرضه می کنیم. 

حجت الاسلام سلیمانی با بیان اینکه میز غربالگري بیماري کرونا یک هفته است که در مسجد محسنی فعال شده، گفت: چهار نفر
رزیدنت ثابت و روزانه بین سه تا چهار پزشک با این میز همکاري دارند. در یک هفته اجراي این طرح حدود 40 مراجعه کننده داشته

 
ایم که سه چهار نفرشان به بیمارستان معرفی شده اند و حدود 15 نفر نیز با پزشک متخصص ارتباط مجازي داشته اند. 

وي با ابراز خرسندي از استقبال مردم و اهال غرب تهران از این طرح، ابراز کرد: ارتباط خوبی بین مردم و مسجد در این باره برقرار
شده و براي غربالگري و نیز استفاده از میز مشاوره مسجد در موضوعات مرتبط با اضطراب و استرس، افسردگی و وسواس ناشی از

 
شیوع کرونا به مسجد محسنی در رفت و آمد هستند. 

امام جماعت مسجد محسنی درباره دیگر اقدامات این خانه خدا در ایام مقابله با کرونا، اعلام کرد: کمک مومنانه به 100 تا 150
خانواده آسیب دیده از کرونا، ضدعفونی کردن معابر، توزیع ماسک و مواد ضدعفونی کننده، راه اندازي ایستگاه صلواتی بهداشت و
توزیع ماسک و مواد بهداشتی و نیز مراجعه به در منازل براي توزیع رایگان اقلام بهداشتی، راه اندازي کاروان هاي شادي براي خانواده

 
هاي در قرنطینه در مناسبت هاي مذهبی و ... ازجمله این فعالیت ها است. 

وي با بیان اینکه تهدید کرونا و ورود مساجد به میدان مقابله با آن فرصت پیوند و انس بیشتر مردم با خانه هاي خدا شده است،
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خاطرنشان کرد: مردم از نزدیک شاهد دغدغه مندي مساجد و تشکل هاي مذهبی براي سلامتی خود هستند و این باعث پیوند بیشتر
آنها با مسجد، ائمه جماعات و بسیج شده و به نظر می رسد این تعاملات افقی روشن براي دوره پساکرونا ترسیم خواهد کرد.
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14 هزار و 803 واحد آسیب دیده از کرونا در ایلام به بانک معرفی شدند

منبع: ایرناشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/08/24

ایلام - ایرنا - مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام گفت: تاکنون 14 هزار و 803 واحد کسب
و کار آسیب دیده از کرونا در استان شناسایی و به بانک هاي عامل براي دریافت تسهیلات معرفی شده اند.

ایلام - ایرنا - مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون،
کار و رفاه اجتماعی ایلام گفت: تاکنون 14 هزار و 803
واحد کسب و کار آسیب دیده از کرونا در استان شناسایی
و به بانک هاي عامل براي دریافت تسهیلات معرفی شده

اند. 

به گزارش ایرنا، احمد خانمحمدیان روز شنبه در حاشیه
تور رسانه اي و بازدید از کارخانه تولید محصولات بتنی
ایلام اظهار داشت: مجموع تسهیلات درخواستی 138
میلیارد تومان است که با پیگیري هاي انجام شده تاکنون

11 هزار و 701 واحد کسب وکار تسهیلات خود را با اعتبار 98 میلیارد تومان از طریق بانک هاي عامل استان دریافت کرده اند. 

وي افزود: بیش از 70 درصد متقاضیانی که به سیستم بانکی معرفی شده اند تسهیلات خود را دریافت کرده اند. 

خانمحمدیان یادآور شد: شغل ایجاد شده توسط این واحدها بیش از 17 هزار و 500 نفر است و بیشتر واحدها اشتغال تک نفره در 14
رسته مشخص هستند. 

مدیر اشتغال و کارآفرینی تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام گفت: این واحدها الزاما کارخانه یا صنوف نیستند بلکه در بخش هاي
خصوصی، تعاونی، راننده هاي تاکسی، مشاغل خانگی، رستوران و هتل و واحدهاي بوم گردي نیز هستند. 

وي با اشاره به هفته کارورزي اظهار داشت: بکارگیري هر تعداد فارغ التحصیل دانشگاهی 2 سال معافیت از حق بیمه دارد. 

خانمحمدیان افزود: کارفرمایانی که فارغ التحصیلان دانشگاهی را جذب کنند 2 سال از حق بیمه سهم خود براي بکارگیري هر تعداد
نیروي جدید فارغ التحصیلان دانشگاهی معاف می شوند. 

وي ادامه داد: با تسهیل شرایط طرح مشوق بیمه اي، کارفرمایان می توانند هر میزان نیروي کار جدید مورد نیاز خود را بدون
محدودیت در تعداد از بین فارغ التحصیلان لیسانس به بالا جذب کنند. 

خانمحمدیان با بیان اینکه بیمه سهم کارفرما توسط وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی به حساب کارفرما واریز می شود، افزود: شرایط
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بهره مندي از این طرح براي کسب وکارهاي آسیب دیده از شیوع کرونا به صورت ویژه تسهیل شده است. 

وي تصریح کرد: با توجه با شرایط حاکم بر جامعه، ابلاغ دستورالعمل جدید یارانه دستمزد می تواند باعث افزایش تعداد قراردادها و
ترغیب کارفرما ها جهت استفاده از طرح یارانه دستمزد باشد. 

استفاده از تولیدات ایلام سبب جلوگیري از خروج سرمایه می شود 

مدیر عامل کارخانه تولید محصولات بتنی ایلام نیز در این بازدیدگفت: استفاده از محصولات و تولیدات در طرح ها و پروژه هاي استان
موجب می شود که علاوه بر ایجاد اشتغال پایدار، از خروج سرمایه از استان جلوگیري شود و شاهد رونق تولید این واحد تولیدي در

سال جهش تولید باشیم. 

روح اله ربیعی اظهار داشت: این شرکت تنها شرکتی است که گواهی نامه تولید نیوجرسی از دفتر تحقیقات وزارت راه و شهرسازي را
دارد و کنترل کیفی محصولات تولیدي این شرکت همواره مورد ارزیابی کارشناسان قرار می گیرد. 

وي افزود: احداث این واحد تولیدي از سال 88 با سرمایه گذاري 80 میلیارد ریال و با فراهم کردن زیرساخت هاي لازم و اخذ
مجوزهاي مورد نیاز آغاز شده و فعالیت خود را در زمینه تولید محصولات بتنی آغاز کرده است. 

ربیعی با بیان اینکه خط تولید نیوجرسی در این واحد تولیدي فعال است، گفت: این واحد تولیدي براي 15نفر شغل ایجاد کرده و در
صورت حمایت مسوولان ظرفیت اشتغال 20 نفر را دارد. 

گفتنی از 26 آبان تا 2 آذر ماه بعنوان هفته کارآفرینی نامگذاري شده است. 

برچسب ها 
- ایلام 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی 
- سرمایه گذاري
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برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان

منبع: بانکداري الکترونیکشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/08/24

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره
کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند.

به گزارش پایگاه خبري بانکداري الکترونیک، مخاطبین این جشنواره دانش آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر آموزشی و اجرایی
مدارس و دانشجو معلمان دانشگاه فرهنگیان کل کشور هستند که طرح ها وایده هاي خلاقانه خود را در 17 محور علمی از طریق

سامانه همگام به دبیرخانه جشنواره ارسال کرده اند. 

فرایند داوري پس از برگزاري جلسات و کمیسیون هاي مشترك با مشارکت دانشگاه فرهنگیان، سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی
و اساتید برجسته کشور در سه مرحله با حضور 126 داورانجام خواهد شد. 

در فرایند جشنواره از همکاري و حمایت سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی، دانشگاه فرهنگیان، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
معاونت علمی ریاست جمهوري و کمیسیون ملی یونسکو ایران استفاده شده است. 

عدم طبقه بندي دانش آموزان و ایجاد فرصت براي آنان از طریق شرکت در آموزش هاي 18 ماهه باشگاه کارآفرینان نوجوان از مزایاي
این جشنواره است. 

منبع: ایبنا
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آموزش اقتصاد به کودکان با بسته هاي محققان کشور

منبع: شفا آنلاینشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/08/24

شفاآنلاین>سلامت>گروهی از محققان یکی از شرکت
هاي خلاق بسته هاي آموزشی استانداردسازي براي درك
بهتر مفاهیم کلیدي اقتصادي به کودکان را عرضه کرده اند.

به گزارش شفاآنلاین:مریم حسینی بالام، مدیر عامل یکی از
شرکت هاي خلاق گفت: با توجه به اینکه یکی از حیاتی
ترین مسائل براي رشد اقتصادي هر کشوري آموزش
مفاهیم اقتصادي به همه گروهاي سنی است، در این
مجموعه یک کارگروه علمی در رابطه با این موضوع تشکیل

شد. 

وي ادامه داد: این کارگروه با مطالعه روش هاي به کار گرفته شده در دیگر کشورها، اقدام به بومی سازي روش هاي آموزش مفاهیم
اقتصادي کرد و از طریق استانداردسازي و وارد کردن مسائل دینی به این متدها و بسته هاي آموزشی، محصولات مناسب ایرانی،

اسلامی را تولید کرد. 

حسینی، انواع بسته هاي آموزشی، کتاب، کتاب داستان کودکان، کتاب راهنمایی مربی و کتاب کار را از محصولات تولیدي این شرکت
نام برد و اظهار کرد: همچنین دوره هاي مختلف آموزشی را براي کودکان، نوجوانان و بزرگسالان برگزار می کنیم و در این دوره ها
کودکان با مسائل پایه اي اقتصاد مانند انتخاب، صرفه جویی، تصمیم گیري، کارآفرینی، قناعت، پس انداز، حمایت از تولید ملی، تولید،

خرید و مصرف آشنا خواهند شد. 

بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی معاونت علمی ریاست جمهوري، وي با اشاره به اخذ مجوز رشد از وزارت آموزش و پرورش در این
محصولات، یادآور شد: در حال حاضر نیز در حال تربیت مربیان براي مدارس غیر انتفاعی هستیم و در همکاري با شبکه پویاي

صداوسیما، برنامه اي در این حوزه تولید خواهیم کرد.
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رییس دانشگاه فردوسی مشهد: کلاس هاي دانشگاه به منازل پا گذاشته است

منبع: ایرناشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/08/24

مشهد- ایرنا- رییس دانشگاه فردوسی مشهد گفت: با توجه به شیوع ویروس کرونا و لزوم ادامه آموزش به صورت مجازي،
دانشگاه به منازل پا گذاشته است تا ادامه مسیر آموزشی متوقف نشود.

مشهد- ایرنا- رییس دانشگاه فردوسی مشهد گفت: با توجه
به شیوع ویروس کرونا و لزوم ادامه آموزش به صورت
مجازي، دانشگاه به منازل پا گذاشته است تا ادامه مسیر

آموزشی متوقف نشود. 

دکتر محمد کافی روز شنبه در آئین ورود دانشجویان نو
ورود این دانشگاه که به صورت مجازي برگزار شد افزود: بر
همین اساس از خانواده ها تقاضا می شود تا فضاي مناسب

تري براي آموزش دانشجویان فراهم کنند. 

وي خطاب به دانشجویان ادامه داد: شما اکنون در یک فراز بسیار مهم از زندگی خود قرا دارید و به جاي آموزنده بودن، به مرحله
جوینده بودن گام نهاده اید و باید از ظرفیت هاي دانشی دانشگاه براي رفع خلاهاي آموزشی مقطع دبیرستان خود استفاده کنید. 

رییس دانشگاه فردوسی مشهد گفت: دانشجویان در دانشگاه هاي امروز، سبک زندگی، تمرین زندگی اجتماعی، جامعه پذیري، تحقیق
و مهارت آموزي را می آموزند و فرا می گیرند. 

کافی افزود: دانشگاه فردوسی مشهد مزیت ها و امتیازهاي بسیاري دارد که باید به آن افتخار کرد و همچنین نیاز است تا از آن
امتیازها حفاظت کند. 

وي با اشاره به قرار گرفتن دانشگاه فردوسی مشهد در کنار مضجع شریف رضوي افزود: امام رضا(ع) به عالم آل محمد شهرت دارد و با
حضور این بزرگوار در خطه خراسان بزرگ، جلسات گفت و گوي علمی و خردورزي گسترش یافت. 

رییس دانشگاه فردوسی مشهد گفت: این دانشگاه بزرگترین مرکز علمی خراسان بزرگ شامل افغانستان، ازبکستان و مناطق دیگر به
شمار می رود و بزرگانی همچون ابوالقاسم فردوسی، خواجه نصیرالدین طوسی و ملک الشعراي بهار در آن رشد و نمو داشته اند و بر

همین اساس مسوولیت سنگینی براي حفظ اعتبار خراسان رضوي برعهده داریم. 

کافی بر نقش مشارکت دانشجویان اشاره کرد و افزود: شما دانشجویان با استعدادهاي خود می توانید از ظرفیت موجود این دانشگاه به
عنوان یکی از دانشگاه هاي بزرگ دنیا در جهت شکوفایی خود بهره بگیرید. 
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او اظهار کرد: چندین وزیر کابینه، افراد ذي نفوذ اجتماع، صاحبان صنایع، استادان دانشگاه هاي ایران و جهان از دانش آموختگان این
دانشگاه بودند. 

رییس دانشگاه فردوسی مشهد خطاب به دانشجویان گفت: باید با سختکوشی و نگاه به آینده، اهداف بلند خود را پی بگیرید و تلاش
کنید تا در اداره بهتر جامعه تاثیرگذار باشید تا مشکلات جامعه حل شود. 

کافی افزود: دوران کار انفرادي گذشته است و بهتر است دانشجویان از هم اکنون با تیم سازي و تشکیل گروه هاي کاري در ایجاد
اشتغال و کار که منجر به اداره بهتر کشور می شود موثر باشند. 

رییس دانشگاه فردوسی مشهد گفت: در این دانشگاه دانشجویانی از 25 کشور جهان حضور دارند و تجربه همزیستی با آنها به طور
قطع در ارتقاي تعامل شما با دنیا خواهد افزود. 

کافی افزود: به طور قطع شما دانشجویان، گزینه هاي دیگري نیز براي انتخاب محل ادامه تحصیل دانشجویی خود داشتید و از اینکه
این دانشگاه را براي ادامه مسیر آموزشی خود انتخاب کردید سپاسگزارم. 

در سال تحصیلی 1399 - 1400 تعداد 6 هزار و 357 نفر در مقاطع مختلف به دانشگاه فردوسی مشهد راه یافتند. 

دانشگاه فردوسی مشهد با 71 سال قدمت یکی از معتبرترین و بزرگترین دانشگاه هاي کشور و یکی از 500 دانشگاه برتر جهان است. 

برچسب ها 
- محمد کافی 

- ملک الشعراي بهار 
- ازبکستان 

- مشهد 
- افغانستان 

- دانشگاه فردوسی مشهد 
- ابوالقاسم فردوسی 

- خواجه نصیرالدین طوسی 
پروندهٔ خبري 

- آغاز سال تحصیلی در کشورهاي جهان در سایه کرونا 
- بازگشایی مدارس و دانشگاه ها در سال تحصیلی 1400-1399
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بحران پیري و کاهش جمعیت در ایران / دهه شصتی ها به میان سالی رسیدند

اما از بچه خبري نیست

منبع: روز نوشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/08/24

مهمترین چالش جمعیتی کشور، کاهش سطح باروري و پیري جمعیت است به گونه اي که به گفته کارشناسان باروري در 30
سال آینده روند کاهشی خواهد داشت و کشور را با بحران جدي جمعیتی مواجه خواهد کرد و تنها راه نجات از این بحران استفاده از

فرصت 25 ساله طلایی پنجره جمعیتی است. 
، هر گاه در جامعه اي حداقل 70 درصد از جمعیت در بازه سنی 15 تا 64 سال (سنین فعالیت و کار) باشند، اصطلاحا آن جامعه در
فرصت پنجره جمعیت تعریف می شود. به عبارت دیگر پنجره جمعیت فرصتی طلایی براي اصلاح ساختارهاي جمعیتی و همچنین
رشد و پیشرفت علمی و اقتصادي است که اگر مغتنم شمرده نشود نه تنها خود تهدید خواهد بود بلکه بعد از عبور از پنجره جمعیت

امکان مدیریت و ترمیم ساختارهاي جمعیتی و تحقق رشد و توسعه بسیار پایین و قریب به ناممکن می شود. 

این در حالی است که کشورهاي توسعه یافته صنعتی زمانی رشد و پیشرفت را تجربه کردند که در پنجره جمعیت قرار داشتند و در
شرایط کنونی اغلب آن ها بعد از عبور از پنجره جمعیت به انواع مشکلات اجتماعی و رکود اقتصادي مبتلا شدند. 

ایران تا حدود سال 1415 در فرصت پنجره جمعیت قرار دارد و از حدود 20 سال آینده با بسته شدن پنجره جمعیت روبرو می شود
براین اساس مهد تمدن نوین اسلامی براي اصلاح الگوي فرزندآوري، ارتقاي ساختار جمعیت پایدار و در ادامه دست یابی به پیشرفت و
توسعه همه جانبه، کمتر از 20 سال زمان دارد و در غیر این صورت تا سه دهه آینده ایران اسلامی یکی از سه کشور سالمند جهان

خواهد بود. 

هر چند ایران در سه دهه گذشته تحولات چشمگیر جمعیتی را تجربه کرده است، تحولاتی که شاید متاثر از برنامه ریزي و تصمیم
گیري هایی بود که جمعیت ایران را دچار تحول کرد، تحولی که باید در بستر طولانی زمان شکل می گرفت، اما این تحولات خیلی
سریع اتفاق افتاد. تحولات جمعیت می تواند منشا چالش هاي فراوانی براي دولت و کشور قلمداد شود، ولی در عین حال، با برنامه

ریزي صحیح و به موقع می توان از ساختار و ویژگی هاي موجود جمعیت براي بهبود وضعیت آینده کشور استفاده کرد. 

اگر چه کاهش باروري از دستاوردهاي دنیاي مدرن است، اما نیروي انسانی از مهمترین منابع هر کشور محسوب می شود، برنامه ریزي
صحیح و اصولی و ایجاد منابع و بسترهاي مناسب براي استفاده بهینه از منابع انسانی و جمعیت می تواند، موجبات توسعه را فراهم و
بهترین فرصت براي بهره گیري از منابع انسانی را مهیا کند، فرصتی که اگر درست استفاده نشوند براي آیندگان تبدیل به تهدید

خواهد شد. 

سی ام اردیبهشت ماه سال 1393 سیاست هاي کلی جمعیت از سوي مقام معظم رهبري در 14 بند ابلاغ شد و این روز به نام روز
ملی جمعیت نامگذاري شد. به دنبال این دور اندیشی براي استفاده از جمعیت به عنوان یک فرصت پیش رو، یک ضرورت اجتناب
ناپذیر نیز به شمار می رود تا تمام دستگاه هاي ذیربط، دست اندرکاران و تصمیم گیران نظام براي استفاده از پتانسیل نیروي انسانی
که به عنوان بزرگترین توانمندي براي توسعه مطرح است، برنامه ریزي و دوراندیشی هاي لازم را داشته باشند و با بهره گیري از این

فرصت، کشور را به سوي توسعه سوق دهند. 
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نبود توجه کافی به سیاست هاي کلی جمعیتی 

پیش از این حمید درخشان نیاز رئیس سازمان ثبت احوال در پیامی به مناسبت روز ملی جمعیت از نبود توجه کافی به سیاست هاي
کلی جمعیتی انتقاد کرد و گفت: سیاست هاي کلی جمعیت توسط مقام معظم رهبري در 30 اردیبهشت سال 1393 و به دنبال
نگرانی هایی در زمینه رشد جمعیت کشور در سال هاي آخر دهه 80، پس از سرشماري سال 1390 و کاهش میزان باروري تدوین

شد. 

رئیس سازمان ثبت احوال تاکید کرد: تنظیم و ابلاغ این سیاست ها در سال هایی که کشور در گذار از موهبت جمعیتی (پنجره
جمعیتی) و با صورت بندي اقتصاد مقاومتی در تلاش براي تحقق اهداف بلند خود در زمینه تحقق پیشرفت و عدالت است، حاکی از
جامع نگري رهبري و ضرورت توجه به استمرار جوانی، پویایی و بالندگی جمعیت با اقناع نخبگان است که در مقاطع مختلف مورد

تأکید ایشان قرار گرفته است. 

وي ادامه داد: در بند 9 سیاست ها، باز توزیع فضایی و جغرافیایی جمعیت متناسب با ظرفیت زیستی و با تاکید بر تامین آب با هدف
توزیع متعادل و کاهش فشار جمعیتی مورد تأکید مقام معظم رهبري قرار گرفته بود که این نیز تدبیري است که می تواند به

ساماندهی برخی مشکلات اجتماعی و اقتصادي حادث شده یا در حال حدوث کشور منجر شود. 
چالش جمعیت، دغدغه اي همگانی 

درخشان نیا با تاکید بر اینکه جمعیت مساله اي همگانی است، گفت: فرزندانی داریم که امیدوار به زیست آن ها در جامعه اي پویا و
بالنده ایم و نگران توانمندي آنها در سن کار خواهیم بود؛ از این رو خواستار ارتقاي امید به زندگی، تأمین سلامت، تغذیه سالم، رفع

موانع ازدواج و تسهیل در فرزندآوري و فرزندپروري آنها هستیم. 

وي افزود: درباره ترویج و نهادینه سازي سبک زندگی اسلامی- ایرانی دغدغه داریم؛ علاقمند به تحکیم بنیاد خانواده هاي ایرانی
هستیم، سالمندانی در اطراف خود داریم و نگران فرهنگ سازي براي احترام و تکریم سالمندان در روزهاي پیش روي خود نیز

خواهیم بود و علاقمند به حضور تمام ایرانیان در این سرزمین و استفاده از تمامی ظرفیت هاي ملی براي پیشرفتی درون زا هستیم. 

رئیس سازمان ثبت احوال گفت: تقویت مولفه هاي هویت بخش ملی آرزوي همگانی ماست و با دلواپسی و دغدغه به صورت روزمره به
رصد تحولات جمعیتی در حد دید خود مشغول هستیم؛ بنابراین روز ملی جمعیت فرصتی مغتنم براي هم گرایی، هم اندیشی و هم

افزایی ما در تمامی این ابعاد است. 

درخشان نیا افزود: در تمام این سال ها، سازمان ثبت احوال به عنوان متولی تولید و انتشار آمارهاي انسانی سراسر کشور تلاش کرده تا
با ارائه نمایی دقیق و به هنگام از رویدادهاي جمعیتی با اتکا به داده هاي پایگاه اطلاعات جمعیت کشور، به فرآیند برنامه ریزي

جمعیتی در کشور یاري رساند. 

وي تشکیل شوراي راهبردي جمعیت در تمام استان ها را از سال گذشته فرصتی جدید براي پایش منطقه اي تحولات جمعیتی،
یافتن راهکارهاي محلی براي مسایل ملی جمعیت و برنامه ریزي مبتنی بر شواهد خواند. 

کاهش سطح باروري 

باروري در 30 سال آینده شروع به کاهش خواهد کرد، از این رو مهمترین چالش جمعیتی کنونی کشور، کاهش سطح باروري است و



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 120/738

پیري جمعیت موضوع جدي دیگر در آینده است. مولفه هاي ساختار جمعیتی کشور در حال تغییر است و چند سالی است که روند
پیر شدن جمعیت ایران آغاز شده و با سرعت به این سمت در حال حرکت است در واقع در حال از دست دادن جوانی جمعیت

هستیم، و ساختار جمعیتی کشور بهم خورده واست و شاهد کاهش جمعیت هستیم. 

در کشور سه گروه جمعیتی وجود دارد که شامل گروه جمعیتی کمتر از 15 سال (جمعیت پایه)، گروه جمعیتی 15 تا 65 سال
(جمعیت مولد) و گروه جمعیتی بالاتر از 65 سال (سالمندان) است که این نسبت ها نباید تغییر پیدا کند. 

نسبت سالمند باید کمتر از 10 درصد جامعه باشد و گروه مولد هم باید حدود 70 درصد جمعیت را تشکیل دهد تا بتواند چرخ اقتصاد
را بچرخاند، گروه پایه هم باید حدود 20 درصد باشد تا همیشه بنیان و ساختار جمعیتی کشور حفظ شود. بنابراین نیاز است که
شاخص ها براي فرزندآوري تغییر کند، جمعیت مبناي توسعه اقتصادي است و به همین دلیل مهم، کسانی که صاحب فرزندان
بیشتري می شوند، باید حمایت شوند همان طور که بسیاري از کشورها از مولفه هاي حمایتی براي فرزندآوري استفاده می کنند به

طور مثال فرانسوي ها پنج درصد تولید ناخالص خود را براي فرزندآوري هزینه می کنند. 

دستگاه هاي حکومتی و حاکمیتی در مورد جمعیت که مهمترین مساله کشور است باید اقدامات جدي تري انجام داده و خانواده هایی
که صاحب فرزند بیشتري می شوند را مورد حمایت قرار دهند. نقش آموزش همگا و تغییر سبک آموزش به وسیله شیوه هاي نوین

آموزشی از نکات قابل توجه در این حوزه است. 

بکارگیري اقداماتی در راستاي رصد و پیگیري فعالیت هاي موثر بر تغییر آهنگ رشد جمعیت کشور می تواند موثر باشد که از جمله
این اقدامات می توان به اجراي آموزش هاي پیش، حین و پس از ازدواج، ارائه مشاوره فرزندآوري به گروه هدف، پیشگیري از ناباروري
و پیشگیري از سقط، پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی از جمله طلاق و افزایش تحکیم بنیان خانواده، افزایش مهارت هاي زندگی و
فرزندپروري، ارائه خدمات به مادران باردار و پیگیري ویژه وضعیت مادران باردار پرخطر، افزایش بارداري هاي برنامه ریزي شده با

هدف حفظ سلامت مادر و کودك و بسیاري اقدامات دیگر بر لزوم اجراي سیاست هاي جمعیتی، اشاره کرد. 

طی دو تا سه نسل آینده جمعیت ایران پیر خواهد شد و با افزایش شمار سالمندان مواجه خواهیم بود، حمایت از جمعیت سالمند نیاز
به ارتقا سطح حمایت هاي اجتماعی و اقتصادي از این قشر دارد و از سویی افزایش جمعیت باید متناسب با سطح منابع و امکانات

باشد تا به عنوان یک سرمایه ارزشمند قلمداد شود. 
چرا جمعیت کشور در حال کاهش است؟ 

رسول صادقی دانشیار جمعیت شناسی دانشگاه تهران و رئیس موسسه مطالعات جمعیتی کشور در گفت و گویی با خبرنگار ایرنا گفت:
جمعیت ایران در آستانه قرن 14 هجري شمسی حدود 10 میلیون نفر بود و در حالی قرن 14 هجري شمسی را پشت سر خواهد
گذاشت که جمعیت آن حدود 85 میلیون نفر خواهد شد، از این رو، جمعیت کشور در قرن 14 افزایش سریعی داشته و 8.5 برابر شده
است، اما کشور درحالی وارد قرن 15هجري شمسی می شود که روند افزایشی جمعیت کندتر شده و حتی در صورت تداوم روند فعلی
باروري و مهاجرفرستی، روند افزایشی آن تا 1430 متوقف خواهد شد و از آن سال به بعد شاهد کاهش در تعداد جمعیت خواهیم بود. 

وي افزود: یکی از فرایندهاي جمعیتی که به عنوان کلید درك تغییرات اقتصادي و بازار کار محسوب می شود، گذار ساختار سنی
جمعیت است، گذار ساختار سنی جمعیت شامل چهار فاز یا مرحله متمایز است که هرکدام از آنها با افزایش چشمگیر جمعیت در
یکی از گروه هاي سنی خاص متمایز می شوند؛ ابتدا، فاز کودکی، سپس فاز جوانی، بعد از آن فاز میانسالی یا بلوغ جمعیت و در نهایت

فاز سالمندي است. 
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صادقی ادامه داد: "فاز کودکی"، زمانی رخ می دهد که کاهش میزان مرگ، به ویژه مرگ و میر کودکان، در طول مرحله اول گذار
جمعیتی، افزایش در تعداد کودکان را ایجاد می کند، در این شرایط هرم سنی جمعیت مقعر شکل که خاص کشورهایی با میزان بالاي
رشد جمعیتی است، می شود، اما بعد از مدتی میزان باروري نیز شروع به کاهش می کند و در نتیجه تغییرات اساسی در ساختار سنی

جمعیت آغاز می شود. 

وي تاکید کرد: در این شرایط تورم و برآمدگی در ساختار سنی جمعیت توسط نسل هایی که قبل از مرحله کاهش باروري متولد شده
بودند (نسل دوران بیش زایی)، ایجاد می شود، در این شرایط به تدریج پایه هاي هرم سنی باریک تر شده و جمعیت دوره بیش زایی
وارد سنین جوانی شده، در نتیجه هرم سنی بطور فزاینده اي محدبی شکل شده و ابتدا "فاز جوانی" و به دنبال آن بعد از دو دهه "فاز
میانسالی" شکل می گیرد، بعد از آن، یعنی چیزي حدود بیش از 60 سال از آغاز کاهش باروري، تورم جمعیت وارد سنین سالمندي

شده و فاز سالخوردگی جمعیت شکل می گیرد. 

صادقی گفت: تمرکز جمعیتی در هر کدام از گروه هاي سنی، نیازها، فرصت ها و چالش ها و بالتبع برنامه ریزي هاي خاص خود را
دارد، در فاز کودکی از تحولات ساختار سنی جمعیت، تأمین نیازهاي بهداشتی و آموزشی از اهمیت ویژه اي در برنامه ریزي ها و
سیاستگذاري ها برخوردار می شود، این در حالی است که در ساختارهاي سنی در حال انتقال (فازهاي جوانی و میانسالی) مسایل
مرتبط با اشتغال، ازدواج و تشکیل خانواده، مسکن و بطور کلی نیازهاي مرتبط با دوران جوانی و میانسالی اهمیت ویژه یافته و بالاخره
در ساختار سنی سالخورده نیازهایی از قبیل تأمین اجتماعی، مسایل بهداشتی، رفاهی و بطور کلی مسایل مرتبط با بازنشستگان و

سالمندان اولویت پیدا می کنند. 
فرصت پنجره جمعیتی 

رئیس موسسه مطالعات جمعیتی کشور افزود: در هر یک از مراحل گذار ساختار سنی، با توجه به اینکه کدامیک از گروه هاي سنی
فزونی داشته باشند، نوع و کم و کیف نیازهاي اجتماعی و جمعیتی تغییر می کند. در فرایند گذار ساختار سنی از جوانی به
سالخوردگی، دوره فرصت پنجره جمعیتی اتفاق می افتد،     در دوران پنجره جمعیتی که از سال 1385 در کشور آغاز شده و تا چهار
دهه آینده نیز تداوم خواهد داشت، نسبت جمعیت در سنین فعالیت افزایش یافته و به حداکثر خود یعنی حدود 70 درصد و حتی

بیشتر، می رسد. 

صادقی ادامه داد: مکانیزم هاي ترکیبی و رفتاري پنجره جمعیتی نظیر افزایش عرضه نیروي کار، افزایش مشارکت زنان، کاهش نسبت
وابستگی (بار تکفل)، تعامل تغییرات ساختار سنی جمعیت با چرخه زندگی تولید و مصرف، افزایش قدرت پس انداز و سرمایه گذاري،
بهبود و توسعه سرمایه انسانی و افزایش کیفیت جمعیت، فرصت طلایی و پتانسیل هاي زیادي براي اثرگذاري مثبت بر رشد و توسعه

اقتصادي فراهم می کند. 

وي افزود: البته این وضعیت بطور اتوماتیک عمل نمی کند و بهره برداري از آن نیازمند بسترهاي مناسب اقتصادي، اجتماعی، سیاستی
و نهادي است، به دلیل ضعف سیاستگذاري و برنامه ریزي است که پنجره جمعیتی ایران در نیمه دوم دهه 1380 در شرایط بحران و
رکود اقتصادي و میزان بالاي بیکاري جوانان و فارغ التحصیلان دانشگاهی گشوده شد و این وضعیت منجر به پتانسیل تحقق نیافته

فرصت جمعیتی کشور در دهه اول آن، شده است. 

صادقی تاکید کرد: در صورت تداوم چنین وضعیتی در سال هاي آینده به ویژه میزان بالاي بیکاري جوانان فارغ التحصیل دانشگاهی نه
تنها فرصت پنجره جمعیتی به رشد و سود اقتصادي تبدیل نمی شود، بلکه این فرصت استثنائی به آسانی به بار و مصیبت جمعیتی
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تبدیل و مسائل و چالش هاي متعدد اقتصادي، اجتماعی و سیاسی را رقم خواهد زد. 

رئیس موسسه مطالعات جمعیتی کشور افزود: بر این اساس، بالفعل شدن این سرمایه بالقوه جمعیتی، به عنوان پایه و بنیان اقتصاد
مقاومتی، مستلزم آن است که اولا شناخت درستی از ویژگی ها و مزایاي پنجره جمعیتی کشور وجود داشته باشد، و ثانیاً، امکانات و
بسترهاي لازم در سایه مدیریت و حکمرانی خوب براي استفاده از چنین موهبتی فراهم گردد، در چنین شرایطی است که جمعیت در

سنین فعالیت می توانند به تولید و بهره وري بپردازند، و رشد و رونق اقتصادي پایدار را در کشور تضمین کند. 
چگونگی سطح فعلی باروري در کشور 

دانشیار جمعیت شناسی دانشگاه تهران گفت: روند تحولات باروري در ایران سریع بوده و از حدود 7 فرزند به ازاي هر زن در دهه
1360 به کمتر از 2 فرزند در دهه 1380 کاهش یافته است، این مسیر کاهشی براي کشورهاي توسعه یافته دو قرن طول کشیده، اما
در ایران و برخی دیگر از کشورهاي درحال توسعه در دو دهه اتفاق افتاده است، البته در نیمه اول دهه 1390، به دلیل اثرات هنجاري
تغییر سیاست ها و فرزندآوري دهه شصتی ها، باروري از 1.8 به 2 فرزند افزایش یافت، اما به دلیل تورم و ناامنی اقتصادي، سبک هاي
جدید زندگی، در کنار نبود برنامه هاي حمایتی از خانواده و فرزندآوري، باروري از نیمه دوم دهه 1390 به بعد شروع به کاهش کرد و

در حال حاضر به حدود 1.7 فرزند به ازاي هر زن کاهش یافته است. 

صادقی اضافه کرد: این وضعیت بیانگر باروري پایین در ایران است، باروري پایین تر از سطح جایگزینی به این معنی است که در
صورت عدم افزایش باروري، جمعیت در 30 سال آینده شروع به کاهش خواهد کرد، از این رو، مهمترین چالش جمعیتی حال حاضر

کشور، پایین بودن سطح باروري است که در بند اول سیاست هاي کلی جمعیت نیز بر افزایش آن تاکید شده است. 

وي افزود: باتوجه به پیامدهاي دراز مدت این وضعیت، برنامه هاي حمایت از خانواده و فرزندآوري باید به عنوان اولویت سیاستی
دستگاه هاي قانونگذاري و اجرایی در کشور قرار گیرد، لازم به ذکر است که موفقیت سیاست ها و برنامه هاي حمایت از خانواده و
فرزندآوري بستگی به بودجه و برنامه هاي اجرایی منسجم و پایدار از یکسو، و شرایط اقتصادي و اجتماعی پیرامونی خانواده ها، از

سوي دیگر دارد. 

صادقی تصریح کرد: چنانچه سیاست ها توان پاسخگویی به نیازهاي مختلف افراد در موقعیت هاي متفاوت زندگی داشته باشند، امکان
اثرگذاري بیشتري بر افزایش باروري دارند، برنامه هاي موفق خواهند بود که بتواند ابعاد تشویقی و حمایتی فرزندآوري را توامان دنبال
کنند و چالش هاي مختلف ناشی از عوامل اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی، بیولوژیکی و روانی را که در مورد فرزندآوري مطرح است،

کاهش دهند. 
ایران در چه سالی وارد سالخوردگی می شود؟ 

رئیس موسسه مطالعات جمعیتی کشور گفت: در جمعیت شناسی منظور از سالخوردگی جمعیت افزایش سهم جمعیت سالمندان 65
ساله و بالاتر به بیش از 15 درصد کل جمعیت است، در حال حاضر این نسبت 7 درصد است، اما در سال 1425 به 15 درصد می

رسد و ایران وارد فاز سالخوردگی جمعیت خواهد شد. 

وي ادامه داد: در خصوص پیامدهاي سالخوردگی جمعیت، می توان آن را هم دستاورد دانست و هم چالش، به بیان دقیق تر،
سالخوردگی جمعیت، هرچند از دستاوردها و موفقیت هاي بزرگ بشري و نشانه مثبت توسعه اقتصادي و اجتماعی است و این امر
نقش سیاست هاي اجتماعی و بهداشتی را در مبارزه با بسیاري از بیماري ها که در قرون گذشته، زندگی افراد را کوتاه تر می کرد

مسجل می سازد، اما این افزایش سریع تعداد سالمندان به عنوان یک چالش رفاهی نیز محسوب می شود. 
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صادقی افزود: سالخوردگی جمعیت نه تنها ترکیب سنی و جنسی جمعیت را متاثر می سازد، بلکه ساختارهاي اقتصادي، اجتماعی،
فرهنگی، و سیاسی را نیز دستخوش تغییر خواهد کرد. مهمترین مساله در سنین سالمندي، تأمین رفاه، به زیستن و امنیت مالی است؛

زیرا همه سالمندان تحت پوشش مستمري بازنشستگی قرار ندارند. 

وي گفت: دسترسی به خدمات مراقبت از سلامت مناسب، یکی دیگر از مسائلی است که دولت باید براي حل آن اقدام کندو همچنین
به موازات کاهش بعد خانوار و رشد خانواده هاي هسته اي، پوشش تأمین و حمایت اجتماعی افراد سالمند تحت تأثیر قرار گرفته
است؛ به همین دلیل، نگرانی هاي فزاینده اي در خصوص تضمین تامین اجتماعی و رفاه افراد سالمند و ارتقاي سلامت و فعالیت هاي
آن ها در دوران سالمندي وجود دارد، از این رو، با افزایش تعداد سالمندان، طولانی شدن عمر و سپري شدن بخش چشمگیري از
زندگی افراد در دوران سوم و چهارم زندگی، سیاست هاي اجتماعی و رفاهی سالمندان باید در میان مدت و بلندمدت مورد توجه قرار

گیرد و برنامهریزي هاي لازم براي حجم قابل توجه جمعیت سالمند، نیازها و توانمندي هاي آنها انجام گیرد. 

تله جمعیتی در کمین کشور است 

حامد برکاتی مدیرکل دفتر سلامت جمعیت و خانواده وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: رشد جمعیت به زیر یک رسیده
است، پنجره جمعیتی رو به بسته شدن است و اگر نرخ جایگزینی جمعیت از 1.7 کنونی به 1.5 برسد به تله جمعیتی می افتیم و

دیگر امکان جبران از بین می رود. 

وي در گفت وگوي تفصیلی با خبرنگار ایرنا افزود: پنجره جمعیتی فرصتی است که نسبت جمعیتی کشور فرصت جبران و رشد
جمعیت را می دهد. زمانی که هنوز دو سوم جمعیت بین 15 تا 65 سال هستند و پیر نشده است اما اگر این نسبت کمتر شود، پنجره
جمعیتی بسته می شود. هنوز 25 سال تا بسته شدن پنجره جمعیت فرصت داریم اگر این زمان را هم از دست بدهیم به یک کشور
سالمند تبدیل می شویم که باید همه توان و ظرفیت کشور را صرف نگهداري و مراقبت از سالمندان کنیم و از روند توسعه و پیشرفت
عقب می مانیم. همین الان هم توان رسیدگی به سالمندان را نداریم و اگر اقدامی انجام ندهیم، 25 سال آینده ایران دچار بحران

جمعیتی بزرگی می شود. 

برکاتی ادامه داد: مساله جمعیت موضوع بسیار مهمی است. متاسفانه بسیاري از دستگاههایی که در این زمینه مسئولیت دارند به
وظیفه خود عمل نکرده اند. 20 سال آینده می بینیم که کشور با بحران هاي بسیار جدي و شدید مواجه می شود و می گوییم. اگر

براي این کار 20 سال پیش اقدام می کردیم. حالا وضعیت بهتري داشتیم. 

وي افزود: در حوزه جمعیت کل دنیا و همه کشورها با چالش هاي بسیار جدي مواجه هستند البته از ابتداي قرن بیستم به علت تسلط
انسان بر طبیعت و پیشرفت تکنولوژي و بهره وري انسان از امکانات زندگی با افزایش جمعیت انسان مواجه شدیم که البته همزمان
شد با کاهش تنوع و تعداد گونه هاي جانوري اما در سال هاي اخیر روند قهقرایی کاهش رشد جمعیت را در اغلب کشورهاي جهان
شاهد هستیم. حالا هر کشوري بتواند از فرصت باقیمانده براي حفظ پنچره جمعیتی خود استفاده کند می تواند از فرصت اندك

باقیمانده استفاده کند. 

برکاتی تاکید کرد: ایران بعد از سال 1425 یا بازه زمانی بین 1420 تا 1430 پنجره جمعیتی را از دست می دهد. چه بخواهیم و چه
نخواهیم در حدود سال 2050 میلادي حدود 30 درصد جمعیت کشور سالمند خواهد بود و کشوري سالمند می شویم. کاري که از
اکنون باید انجام دهیم این است که زیرساخت هایی براي زندگی سالم سالمندان ایجاد کنیم تا نسل جوان بتواند به توسعه و رشد
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کشور بپردازد. اگر این زیرساخت ایجاد نشود دچار بحران می شویم. البته با تعاریف جهانی ممکن است با توسعه خدمات سلامت سن
سالمندي از 60 تا 65 سال مثلا به 75 سال تغییر کند اما در هر صورت روزي به کشوري با جمعیت بالاي 25 تا 30 درصد سالمند

می رسیم. 

مدیرکل دفتر سلامت جمعیت و خانواده وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: جمعیت مولد دهه 60 اکنون به سن میان
سالی و به حدود 40 سالگی رسیده اند و به زودي از سن باروري خارج می شوند. اگر سال 65 را ملاك قرار دهیم تعداد متولدان سال
70 حدود 25 درصد کمتر از سال 65 است. سال 1360 حدود 10.5 میلیون خانم در سن باروري داشتیم و سالانه دو میلیون و 400
هزار نفر متولد می شد، اما در سال 98 تعداد زنان در سن باروري به 22 میلیون و 400 هزار نفر رسید با یک میلیون و 196 هزار تولد
و باید بدانیم که جمعیت مولد کشور پنج سال آینده باز هم کمتر می شود زیرا تعداد زنان بارور رو به کاهش است در حالی که تاکنون

رو به افزایش بوده است. 

برکاتی در مورد علت تغییر این روند جمعیتی و کاهش رشد جمعیت و فرزندآوري چیست، بیشتر مسائل اقتصادي است یا فرهنگی،
گفت: به نظر من، عوامل فرهنگی مهمتر است، نهادهاي فرهنگی نباید خودشان را کنار بکشند. البته زیرساختهاي رشد جمعیت مولد
به عوامل اقتصادي، سیاسی و اجتماعی مثل مسکن و شغل و درآمد بستگی دارد که رسیدگی به آن کار دولت است. همه ما در این
کشور زندگی می کنیم. جوان تا زمانی که امنیت خاطر نداشته باشد که فردا تامین خواهد بود، حتی اگر به او وام هم بدهیم تمایلی به
ازدواج و فرزندآوري نخواهد داشت. اگر شغلی مطمئن داشته باشد که حداقل درآمد را براي یک زندگی خانوادگی برایش فراهم کند

براي ازدواج اقدام می کند. 

وي تاکید کرد: ما در سال 80 به نرخ جایگزینی جمعیت رسیدیم اگر آن زمان به فکر رشد جمعیت و بحث هاي فرهنگی آن می
افتادیم، اکنون دچار مشکل بسته شدن پنجره جمعیتی نمی شدیم. البته حق همه مردم است که رفاه داشته باشند، اما شاید با کار
فرهنگی می توانستیم کاري کنیم که توقعات از زندگی کمتر می شد و فرزندآوري بیشتر. به هر حال حاکمیت باید شرایط لازم براي

تامین شغل و مسکن مناسب براي سه فرزند را در اختیار مردم قرار دهد. 

مدیرکل دفتر سلامت جمعیت و خانواده وزارت بهداشت ادامه داد: البته مسائل فرهنگی دیگري هم داریم که با تهاجم فرهنگی و به
صورت نرم بخشی از جوانان را به این سمت کشانده اند که دیگر به دنبال ازدواج نیستند یا ازدواج به شکلی دیگر را می خواهند با این
وجود بخش بزرگی از جامعه هنوز هم به ازدواج و هم به فرزندآوري تمایل دارند اگر این کار را کمتر انجام می دهند به علت اقتضائات

و ملاحظات فرهنگی و اقتصادي- اجتماعی است. 

برکاتی افزود: جوانان امروز اگر امید به آینده داشته باشند و بدانند که در آینده می توانند شغل پایدار داشته باشند، حتما ازدواج می
کنند و فرزندآوري خواهند داشت. بسیاري از دانشجویان اکنون به این فکر می کنند که تحصیلات خود را در مراحل عالی تمام کنند.
شغل مناسبی به دست آورند. امکانات زندگی مناسبی فراهم کنند و بعد ازدواج کنند به همین علت فرزندآوري در تحصیلکرده ها به
مراتب کمتر از افراد کم سواد است. یک زن که تحصیلات عالی دارد از یک طرف فرصت ازدواج باب طبعش را از دست می دهد بعد

هم در سنی ازدواج می کند که امکان بیش از دو فرزند به دنیا آوردن را ندارد. مثل در 32 سالگی می خواهد ازدواج کند. 

وي گفت: متوسط سن ازدواج دختران ایرانی به 25 سال رسیده، یعنی نیمی از دختران کشورمان بعد از 25 سالگی ازدواج می کنند.
متوسط سن اولین فرزندآوري زنان ایرانی هم بالاي 29 سال است. زنی که اولین فرزندآوري را در سن 29 سالگی به دنیا می آورد

فرصت زیادي براي فرزند دوم ندارد. 
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برکاتی اضافه کرد: بعد از 25 سالگی که دختران ازدواج می کنند. 4.5 سال بعد به طور متوسط اولین فرزند به دنیا می آید و 5.3 سال
بعد فرزند دوم به طور متوسط به دنیا می آید. یعنی به طور متوسط 10 سال پس از ازدواج دو فرزند می آورند. این وضعیت متوسط
است. ممکن است در موارد اندك یک خانواده چهار یا پنج فرزند بیاورد اما وضعیت عمومی این نیست. اگر در یک سازمان دولتی مثلا
یک همکار خانم که همسرش وضع مالی خوبی دارد چهار فرزند یا حتی سه فرزند به دنیا بیاورد همه با تعجب به او نگاه می کنند. این
نشان می دهد که نرم هاي فرهنگی در کشور تغییر کرده است و نهادهاي فرهنگی باید در این زمینه ورود کنند. البته نباید فقط
توصیه کنیم باید به گونه اي باشد که اگر به مردم می گوییم فرزند بیشتر بیاورید از آن طرف امکانات مالی لازم هم براي آنها فراهم

کنیم. 

وي تاکید کرد: راه آن حمایت از خانواده، حمایت از خانواده و حمایت از خانواده است و براي این کار باید اقدام کرد دیگر زمان حرف
زدن و توصیه کردن گذشته است. باید شرایط و امکانات مناسب براي ازدواج جوانان فراهم کنیم. 

بحرانی تلخ در انتظار کشور 

محمداسماعیل اکبري مشاور عالی وزیر بهداشت درباره وضعیت کنونی ساختار جمعیتی کشور گفت: درگیري دو ساله علمی با
مسئولان سبب شده تا امروز هم صدا شویم. وضعیت کنونی اصلا خوب نیست. البته اکنون چهره جمعیتی ما بد نیست اما کافی است
که کمی سرمان را بلند نگه داریم و آینده اي نه چندان دور را ببینیم؛ آن وقت خواهیم دید چه سیاهی هایی در دیدگاه ما پیدا خواهد

شد. 

وي افزود: هیچ زمانی موضوعی مهمتر از جمعیت نبوده و نیست. اولویت نخست این موضوع است. مقاله اي با عنوان تلخ تر از کرونا
نوشتم؛ کشورهاي غربی مرگ ومیرشان بالاتر بود چون سالمند بودند. هر کشوري تعداد سالمند بیشتري دارد، شمار مرگ ومیر نیز

بالاتر است. آنها دستگاه هاي پزشکی را از سالمندان قطع کرده و به جوان ها وصل کردند.
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فعال صنفی بازنشستگان کارگري: حداقل حقوق یک بازنشسته باید 9 میلیون

تومان باشد/ بازنشستگان 70 درصد هزینه هاي درمان را از جیب می پردازند

منبع: روز نوشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/08/24

حسین غلامی (فعال صنفی مستقل بازنشستگان) با تاکید بر اهمیت نقش مشارکت جمعی در نیل به اهداف مشترك، از اجرایی
نشدن قانون در تعیین مزد و مستمري طبقه کارگر می گوید و اضافه می کند: سال به سال قدرت خرید کارگران شاغل و بازنشسته،

کاهش یافته است. 

به گزارش روز نو : این روزها بازنشستگان کارگري با دردها و مصائب بسیار دست و پنجه نرم می کنند؛ دردهایی که قبل از هرچیز در
پایین بودن سطح حقوق ماهانه آنها ریشه دارد و بعد از آن، به ناکافی بودن خدمات درمانی و بهداشتی ارائه شده بازمی گردد؛
بازنشستگان خواستار مشارکت بیشتر در تعیین سرنوشت خود هستند و می گویند «تامین اجتماعی» سرمایه بین نسلی ماست و باید

خودمان آن را اداره کنیم. 

حسین غلامی (فعال صنفی مستقل بازنشستگان) در گفتگوي زیر با تاکید بر اهمیت نقش مشارکت جمعی در نیل به اهداف مشترك،
از اجرایی نشدن قانون در تعیین مزد و مستمري طبقه کارگر می گوید و اضافه می کند: سال به سال قدرت خرید کارگران شاغل و

بازنشسته، کاهش یافته است. 

مهمترین مطالبات بازنشستگان کارگري چیست و چگونه می توان این مطالبات را دسته بندي کرد؟ 

مستمري شایسته، مهمترین مطالبه بازنشستگان کارگري 

اولین مطالبه بازنشستگان تامین اجتماعی، مساله حقوق و مستمري است. حقوق بازنشستگان باید در سطح یک «رفاه نسبی» باشد. ما
نمی گوییم رفاه کامل، بلکه می گوییم رفاه نسبی که شاخص آن نیز، بالاي خط فقر بودنِ مستمري دریافتی است. خط فقر امروز
بالاي ده یا یازده میلیون تومان است. با یک محاسبه ساده می توان نشان داد که در طول سالها، قدرت خرید کارگران بازنشسته چقدر
کاستی گرفته و امروز مستمري ها چقدر زیر خط فقر است؛ شما 4 هزار تومان مستمري سال 1360 را در نظر بگیرید؛ اگر فرض کنیم
هر سال تورم متوسط فقط 22 درصد بوده (اگر متوسط تورم سالیان گذشته را محاسبه کنیم، همین 22 درصد می شود)، یک ضرب
نمایی ساده نشان می دهد که امروز اگر قرار باشد قدرت خرید همان 4 هزار تومانِ را داشته باشیم، باید مستمري بازنشستگان چیزي
حدود 9 میلیون تومان باشد. پس براي اینکه کارگران بازنشسته امروز یک زندگی در سطح زندگی سال 60 داشته باشند، باید حداقل
9 میلیون تومان دریافتی ماهانه داشته باشند؛ حالا شما حساب کنید با دستمزدي که یک سوم این میزان یعنی 3 میلیون تومان

است، چطور می توان یک «رفاه نسبی» داشت؟! 

در این شرایط، آیا طرح همسان سازي حقوق بازنشستگان که البته در تامین اجتماعی، «متناسب سازي» شد، می تواند در بهبود
معیشت کارگران بازنشسته موثر باشد و قدري از انتقادات و نارضایتی ها بکاهد؟ یا مثلاً طرحی مانند طرحِ «تامین کالاهاي اساسی»

که نمایندگان مجلس در دستور کار دارند، می تواند بهبودي ساختاري و درازمدت در معیشت بازنشستگان ایجاد کند؟ 
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اصلاً همسان سازي، در حوزه تامین اجتماعی، موضوعی غیرمرتبط و ناهمگن است؛ چون کشوري ها - چه شاغلان و چه بازنشستگان-
گروه و پایه دارند و تمام افراد، بر طبق همان گروه و پایه، حقوق می گیرند و بنابراین می توان «همترازي» را براساس دریافتی شاغلان
هم طبقه اجرایی کرد؛ اما در مورد بیمه شدگان تامین اجتماعی اینگونه نیست؛ سطح دستمزدها از این کارخانه تا آن کارخانه، از زمین
تا آسمان فرق می کند و گروه و طبقه یکسان و همگانی وجود ندارد؛ بنابراین «همترازي» ممکن نیست؛ با این حساب، براي
بازنشستگان تامین اجتماعی، چیزي که اهمیت دارد نه همسان سازيِ ساختگی بلکه افزایش قانونی مزد و مستمري است؛ ما قانون
بالادستی هم در این زمینه داریم، ماده 41 قانون کار و ماده 96 قانون تامین اجتماعی؛ این مواد قانونی اگر به درستی و کامل اجرا
شوند، یعنی مزد و مستمري به اندازه سبد هزینه هاي زندگی افزایش یابند، دیگر نیازي به اجراي طرح هاي ابتر و نامنسجمی مانند
همسان سازي نیست؛ در واقع چون به قانون اعتنا نکرده بودند و مزد و مستمري را به اندازه هزینه ها افزایش نداده بودند، در جهت
کاستن از اعتراضات کارگران بازنشسته، طرحی نامفهوم، خام و غیرمرتبط به نام همسان سازي را در دستور کار قرار دادند و خودشان

هم اعتراف کردند که این همسان سازي، همسان سازي نیست، بلکه متناسب سازي است! 

گذشته از مساله حقوق و مستمري، باقی مطالبات کارگران بازنشسته چیست؛ در بحث درمان و بهداشت، اوضاع از دید شما چگونه
است؟ 

درمان رایگان، دومین مطالبه کلیدي است 

در بحث درمان نیز کاستی ها و نارسایی هاي بسیار وجود دارد. در ایران چیزي حدود 65 تا 70 درصد هزینه هاي درمان به عهده
بیمار است، درحالیکه متوسط جهانیِ این شاخص، 18 درصد است. یعنی در جهان، به طور متوسط 18 درصد هزینه هاي درمان، به
عهده خود بیمار است؛ در اروپا این شاخص، 11 درصد است و در کشورهایی که دولت رفاه قدرتمند دارند، این شاخص چیزي حدود
8 درصد است. آقاي حسن هاشمی (وزیر بهداشت وقت) در سال 96 گفت سالی 700 هزار نفر در ایران به دلیل سنگینی هزینه هاي
درمان، به زیر خط فقر سقوط می کنند. الان این تعداد حتما به یک میلیون نفر رسیده است. استانداردهاي جهانی نشان می دهد که
اگر بیش از 40 درصد هزینه هاي درمان به عهده بیمار باشد، سقوط به زیر خط فقر اتفاق می افتد؛ ما 70 درصد هزینه هایمان به
عهده بیمار است، یعنی 1.8 برابر استاندارد جهانی براي سقوط به زیر خط فقر! پس مطالبه ي «درمان رایگان» یک مطالبه بسیار
کلیدي و مهم، هم براي کارگران شاغل و هم براي کارگران بازنشسته است. ما مواد قانونی داریم که کلیه هزینه هاي درمان کارگران
بایستی رایگان ارائه شود. ماده 3 قانون تامین اجتماعی مصوب 1369 (قانون الزام) می گوید درمان کارگران باید رایگان باشد. ماده 38
قانون پنجم توسعه نیز بر لزوم ارائه درمان رایگان تاکید دارد. خود قانون اساسی در اصل 29، برخورداري از بیمه همگانی و خدمات
درمانی و بهداشتی رایگان را یک حق مسلم شهروندي می داند. پس درمان رایگان، یک مطالبه کلیدي و صد درصد قانونی است که

متاسفانه تا امروز، نه تنها برآورده نشده بلکه سال به سال و ماه به ماه، هزینه هاي درمانِ کارگران و بازنشستگان افزایش یافته است. 

دستمزد بالاتر از خط فقر و درمان رایگان، دو مطالبه اصلی هستند؛ اما در کنار این دو اصل اساسی، چند مطالبه دیگر نیز مطرح است؛
در این زمینه بفرمایید. 

بحثِ «مسکن مناسب» و داراي استاندارهاي کافی، یک مطالبه مهم است؛ بحثِ «آموزش رایگان» یک خواسته جدي است. یکسري
امکانات آموزشی براساس الزامات آموزش عمومی رایگان، باید توسط دولت براي فرزندان کارگران فراهم شود اما متاسفانه امروز می
بینیم که آموزش نیز به مثابه ي سایر مسائل، «طبقاتی» شده است؛ از این دو موضوع گذشته، ایجاد مراکز رفاهی، تفریحی و سالن
هاي اجتماعات و کتابخانه براي بازنشستگان، یک خواسته دیگر است. مساله مهم دیگر، مساله «تامین اجتماعی» است. دولت باید
تمام خساراتی که به این سازمان به طرق مختلف حتی با تصویب قانون و لایحه وارد آورده، جبران کند. براي این کار باید یک
«کمیسیون حقیقت یاب» شامل متخصصان حوزه بیمه و تامین اجتماعی و درمان، وکلا و همچنین نمایندگان واقعی و قانونی کارگران
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و بازنشستگان تشکیل شود تا بتوانند خسارات وارده به سازمان را ارزیابی کنند. نمایندگان بازنشستگان نیز باید واجد یکسري شاخص
هاي نمایندگی باشند تا بتوانند از مطالبات بازنشستگان، تمام قد دفاع کنند. نه اینکه فردي خودش را نماینده بازنشستگان بداند بعد

سر بزنگاه، از منافع دولت دفاع کند یا چپ و راست، نامه هاي تشکر از عملکرد دولت بنویسد و ارسال نماید! 

در مساله تامین اجتماعی، شما خسارات وارده را از چه ناحیه می دانید؛ جدا از عدم پرداخت بدهی انبوه توسط دولت، چه عواملی
موجب شده اند که سازمان امروز وضعیت پایدار و مناسبی نداشته باشد؟ 

وضعیت تامین اجتماعی باید بهبود یابد 

ببینید، امروز حتی مساله ورودي هاي سازمان از محل حق بیمه شاغلان، دچار اخلال و کاستی شده است. یکی از علت هاي ضعف
سازمان این است که براساس همه آمارهاي رسمی، تنها 19 درصد کارگران شاغل، بیمه هستند؛ همین آمار در اروپا، حدود 70 درصد
است. کاستی گرفتن میزان کارگران رسمی و بیمه شده، یکی از دلایل اصلی بحران منابع و مصارف سازمان است. فرض بگیرید من
سال ها قبل به عنوان یک کارگرِ تازه کار، وقتی که روز اول رفتم سر کار، اصلاً نمی دانستم که باید بیمه شوم یا بیمه اصلاً چیست؛ اما
بعدها که بازنشسته شدم، فهمیدم کارفرما خودش از روز اول، حق بیمه من را واریز کرده است. اما الان، کارفرمایان ماه ها کارگرانِ
تازه کار خود را بیمه نمی کنند و کارگران هم چون قرارداد موقت هستند و از اخراج می ترسند، جرات ندارند حرف بزنند و اعتراض
کنند! کارگرانی را می شناسم که 15 سال کار کرده اند اما فقط 8 سال سابقه بیمه دارند؛ این افراد باید حداقل 50 سال کار کنند تا
بتوانند بالاخره بازنشسته شوند. پس بحثِ «بیمه پردازي شاغلان» و «تخلفات بیمه اي کارفرمایان» بحث بسیار مهمی است. یکی از
دلایل ضعف سازمان همین است؛ دولت خسارات دیگري هم به سازمان وارد آورده؛ 23 گروه خاص را آورده اند و به سازمان الحاق
کرده اند و از سازمان می خواهند که حق بیمه اینها را بپردازد؛ یا اینکه اشتغال به اندازه کافی نبود، آمدند قانون توسعه صنایع را
مصوب کردند و افرادي را با 25 سال بازنشست کردند؛ اما آن 5 سال ارفاقی، بیمه آن ها را دولت نپرداخته و جزو دیون دولت است؛
همین 5 سال حقوق اضافه را نیز باید سازمان از جیب بپردازد درحالیکه باید دولت می پرداخت. در مورد مشاغل سخت و زیان آور هم
اوضاع به همین ترتیب است؛ بار این مساله کامل بر دوش سازمان تامین اجتماعی است. در این زمینه، تخلفات بسیار صورت می
گیرد؛ من خودم به چشم دیده ام که کارمند حسابدار کارخانه، در سالهاي آخر، به عنوان جوشکار در لیست بیمه می آمد تا بتواند از
بازنشستگی سخت و زیان آور استفاده کند؛ افراد بسیاري به همین ترتیب به عنوان کارگر سخت و زیان آور به سازمان معرفی می

شوند و این تخلف، بار مالی بر دوش سازمان می گذارد. 

بازنشستگان، چه حساسیت هاي دیگري در ارتباط با وضعیت و ماهیت سازمان تامین اجتماعی دارند؟ 

ببینید، بازنشستگان باید بتوانند در اداره اموال و دارایی هاي خود، دخیل باشند؛ نباید دولت به تنهایی اداره اموال کارگران و
بازنشستگان را برعهده داشته باشند؛ بازنشستگان نمی خواهند اموال و شرکتهاي بانک رفاه و شستا، به همین راحتی با یک امضاي
مقامات دولتی، واگذار شود و از دست برود! ما خواستار اجراي قانون نظام جامع ساختار در صندوق هاي بازنشستگی هستیم. ما
خواستار لغو مدیریت دولتی سازمان هستیم و اعتقاد داریم سازمان باید توسط ذینفعان اصلی خود اداره شود. علاوه براین، ما خواستارِ
«غیردولتی شدنِ کانون هاي بازنشستگی» هستیم؛ در حال حاضر، بازنشستگان تشکل هاي مستقل و کارآمد ندارند و نمی توان گفت
کانون هاي بازنشستگی، دقیقاً برآمده از بطن جامعه بازنشستگان و نماینده واقعی این جامعه هستند. در تهران، 130 هزار بازنشسته و
مستمري بگیر تامین اجتماعی داریم اما مجامع عمومی کانون ها، گاهاً با کمتر از دو هزار نفر برگزار می شود! بنابراین باید تشکل هاي
بازنشستگان، مستقل و برآمده از بدنه بازنشستگان باشد. تا تشکل صنفی، مستقل و کارآمد و کاملاً دموکراتیک نباشد، نمی توان به
مطالبه گري قدرتمند و کنشگري متحد و منتج به نتیجه ي مطلوب، امیدوار بود؛ باید به سمتی برویم که بازنشستگان در تشکل ها،

مشارکت لااقل 40 یا 50 درصدي داشته باشند.
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«جهش تولید مسکن» در مسیر قانون شدن+جزئیات طرح مجلس

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/08/24

 گروه پارلمانی خبرگزاري فارس: نمایندگان مجلس شوراي
اسلامی 19 شهریور ماه با دو فوریت طرح جهش تولید و تامین مسکن موافقت کردند؛ این طرح بعد از بررسی در کمیسیون عمران

 
مجلس به عنوان کمیسیون اصلی در هفته جاري به صحن علنی می آید. 

استدلال طراحان این است که مسکن از کالاي مصرفی به یک کالاي سرمایه اي تبدیل شده و لذا در جهت تثبیت بنیان خانواده،

 
تولید انبوه مسکن ضروري است. 

عمده مخالفان این طرح در جریان بررسی قید دو فوریت آن در مجلس معتقد بودند که باید کار کارشناسی و عمیقی روي آن انجام
شود. آنها به تجربه طرح مالیات بر خانه هاي اشاره می کردند که با قید فوریت بررسی و تصویب شد اما در نهایت به دلیل آنکه

 
کارشناسی دقیقی روي آن انجام نشده بود چند بار از سوي شوراي نگهبان با ایراد مواجه شد.  

اما به هر حال طراحان این طرح معتقدند که سیاست هاي دولت در بخش ساخت مسکن، رکود حاکم بر تولید، مسکن که موجب
تعطیلی و کاهش تولید برخی صنایع فولاد، سیمان، کاشی شده است و از آنجا که بیش از 156 رشته فعالیت اقتصادي به طور مستقیم
و غیرمستقیم با بخش ساختمان در ارتباط هستند، بیکاري و افزایش قیمت مسکن به دلیل کاهش عرضه از تبعات این سیاست ها

 
است و باید براي این مشکل چاره اندیشی شود.  

آنها به دنبال طرحی هستند که دولت و اجزاي آن و همچنین بانک مرکزي و سایر سازمان ها و دستگاه هاي عمومی و دولتی را مکلف
نمایند تا با پرداخت تسهیلات ارزان قیمت، تأمین زمین، اجراي سیاست هاي مالیاتی، تأمین مصالح ساختمانی ارزان قیمت و تسهیل
صدور پروانه ها، خدمات و انشعابات مورد نیاز ساخت و ساز، تولید مسکن را در کشور رونق بخشند و در جهت تحقق اهداف اقتصاد

 
مقاومتی و ایجاد اشتغال گام هاي موثري برداشته شود. 
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جزئیات طرح جهش تولید مسکن 

 
فصل اول : تامین منابع مالی براي ساخت مسکن 

«ماده 1- دولت موظف است نیاز سالیانه مسکن کشور را براساس اعلام وزارت راه و شهرسازي مستند به مطالعات طرح جامع مسکن،

 
در مناطق شهري و روستایی تامین نماید. 

تبصره 1- دولت موظف است در 4 سال نخست اجراي طرح به نحوي برنامه ریزي و اقدام نماید تا سالانه حداقل یک میلیون واحد

 
مسکونی در مناطق شهري و روستایی کشور تولید و عرضه گردد. 

 
تبصره 2- وزارت راه و شهرسازي موظف است پس از بازنگري طرح جامع مسکن، این طرح را به تصویب شوراي عالی مسکن برساند. 

ماده 2- به منظور ایجاد هم افزایی، تقویت توان حمایتی و تخصیص بهینه منابع مالی بخش مسکن، حساب واحدي تحت عنوان
«حساب ملی مسکن» نزد بانک مسکن از محل منابع مالیات هاي مرتبط با حوزه زمین، مسکن، مستغلات و ساختمان، منابع پیش
بینی شده براي بخش مسکن در قوانین بودجه سنواتی، منابع حاصل از بازگشت یا امهال اصل و فرع خطوط اعتباري مسکن مهر،

 
منابع وقف و خیرین و سایر منابع مشابه افتتاح می گردد. 

تبصره 1- از تاریخ تصویب این قانون وزیر راه و شهرسازي رییس مجمع بانک مسکن خواهد بود و هرگونه دخل و تصرف بدون اجازه

 
وي در حساب ملی مسکن ممنوع خواهد بود. 

تبصره 2- منابع این حساب توسط وزارت راه و شهرسازي تنها به منظور اعطاي تسهیلات ارزان قیمت و پرداخت یارانه هاي برنامه

 
هاي حمایتی مسکن استفاده می شود. 

تبصره 3- بانک مسکن مکلف است براساس اعلام وزارت راه و شهرسازي نسبت به آزادسازي منابع حساب ملی مسکن، به هر میزان

 
اقدام نماید. 

تبصره 4- وزارت راه و شهرسازي مکلف است به صورت فصلی، جزئیات منابع و مصارف این حساب را بر تارنماي وزارت راه و

 
شهرسازي قرار داده و براي عموم منتشر نماید. 
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تبصره 5- بدهی بانک مسکن به بانک مرکزي بابت اصل و سود خط اعتباري مسکن مهر از سال 1402 به مدت 10 سال امهال و
منابع حاصله به حساب ملی مسکن واریز می گردد. 

ماده 3- بانکها و موسسات اعتباري مکلفند حداقل 25 درصد (20 درصد به ساخت واحدهاي موضوع این طرح و 5 درصد به سرفصل
هاي مربوط به خرید و تعمیرات مسکن) از تسهیلات پرداختی از محل منابع داخلی خود را در هر سال مالی با نرخ سود مصوب

شوراي پول و اعتبار به بخش مسکن اختصاص دهند. 

تبصره 1- بانک هاي تخصصی به تشخیص بانک مرکزي، به غیر از بانک مسکن از شمول احکام این ماده مستثنی هستند. 

تبصره 2- تسهیلات فوق براساس نیاز سالیانه مسکن در طرح ها و برنامه هاي اعلام شده وزارت راه و شهرسازي اعطا می شود. در
صورت ترکیب منابع بانک عامل با منابع حساب ملی مسکن، نرخ سود تسهیلات بر اساس نسبت مشارکت منابع حساب ملی مسکن با

بانک عامل و با نرخ سود مصوب شوراي پول و اعتبار، تعیین می گردد. 

تبصره 3- تسهیلات مربوط به ساخت واحدهاي این طرح پس از دوره مشارکت به فروش اقساطی تبدیل و تعهدات آن به خریدار
منتقل می گردد. بدیهی است محاسبه سود دوران مشارکت بیش از از مدت زمان مندرج در پروانه ساختمان نگردد. 

تبصره 4- بانک ها و موسسات اعتباري در صورت پرداخت تسهیلات موضوع این ماده مجاز به انتشار اوراق رهنی در چارچوب مقررات
بانک مرکزي هستند. 

تبصره 5- بانکها و موسسات اعتباري در صورت عدم رعایت موضوع این ماده مشمول پرداخت مالیات به میزان یک درصد تفاوت
تکلیف موضوع این ماده و مبلغ کل تسهیلات تخصیص داده شده به بخش مسکن می شوند. مالک ارزیابی، صورتهاي مالی حسابرسی
شده و تسهیلات ثبت شده در سامانه سمات بانک مرکزي است. دولت موظف است مالیات موضوع این تبصره را به حساب ملی مسکن

نزد بانک مرکزي واریز نماید. 

فصل دوم : تامین زمین 

ماده 4- وزارت راه و شهرسازي موظف است نسبت به واگذاري اراضی مورد نیاز ساخت مسکن صرفا به صورت اجاره 99 ساله، اقدام
نماید. 

ماده 5- شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران و مراجع ذي صالح تغییر کاربري اراضی در استان ها، مکلفند حسب اعلام وزارت راه
و شهرسازي نسبت به بررسی و تعیین تکلیف خارج از نوبت پرونده هاي ارسالی حداکثر دو ماه پس از تاریخ وصول، اقدام نمایند. 

ماده 6- سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداري کشور مکلف است به استثناي اراضی که مستلزم اقدامات حفاظتی به تشخیص این
سازمان است، اراضی واقع در محدوده و حریم شهرها و همچنین اراضی مصوب وزارت راه و شهرسازي براي طرح هاي شهرك سازي

در خارج از حریم شهرها را حداکثر ظرف مدت 2 ماه تحویل وزارت راه و شهرسازي نماید. 

تبصره 1- وزارتخانه هاي نیرو، نفت و ارتباطات و فناوري اطلاعات مکلفند زیر ساخت هاي لازم در این اراضی را فراهم نمایند. 
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ماده 7- کلیه وزارتخانه ها، موسسات و دستگاه هاي دولتی و همچنین شرکت هایی که صد در صد (100%) سرمایه و سهام آنها
متعلق به دولت می باشد، مکلفند نسبت به واگذاري و تحویل رایگان اراضی در اختیار خود که در چارچوب مکان یابی موضوع ماده
(6) قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن قرار می گیرند (به استثناء مناطق چهارگانه تحت مدیریت سازمان حفاظت
محیط زیست)، ظرف دو ماه از تاریخ لازم الاجرا شدن این قانون بنا به درخواست وزارت راه و شهرسازي اقدام نمایند. ادارات ثبت
اسناد و املاك مکلفند پس از اعلام وزارتخانه یادشده ظرف یک ماه نسبت به تفکیک و ثبت انتقال ملک در دفتر املاك و صدور سند

مالکیت به نام دولت با نمایندگی وزارت راه و شهرسازي اقدام نمایند. 

تبصره 1- چنانچه دستگاه مربوط ظرف دو ماه از درخواست وزارت راه و شهرسازي نسبت به واگذاري و تحویل زمین و تسلیم اسناد و
مدارك آن اقدام ننماید، ادارات ثبت اسناد واملاك موظفند به درخواست وزارت راه و شهرسازي، ظرف یک ماه به ترتیب یادشده اقدام

و سند مالکیت جدید را به نام دولت با نمایندگی وزارت راه و شهرسازي صادر نمایند. 

تبصره 2- زمین هاي متعلق به وزارت جهادکشاورزي واقع در محدوده و حریم شهرها که بر اساس ماده (12) قانون تشکیل وزارت
جهادکشاورزي- مصوب 1379- و قوانین بودجه سنواتی با تصویب هیئت وزیران امکان فروش آنها میسر می گردد، لازم است قبل از
ارجاع موضوع به هیئت وزیران، به تایید وزارت راه و شهرسازي مبنی بر عدم شمول برنامه واگذاري حق بهره برداري از زمین جهت

احداث و تولید مسکن برسد. 

ماده 8- سازمان ملی زمین و مسکن مکلف است زمینهاي مستعد توسعه شهري با اولویت شهرهاي در حال تهیه طرح جامع شهري
شناسایی و مقدمات الحاق آنها به شهرها را فراهم نماید. 

ماده 9- سازمان جنگلها، مراتع و آبخیزداري کشور مکلف است اراضی واقع در محدوده طرح هادي روستاها را حسب درخواست بنیاد
مسکن انقالب اسلامی به منظور توسعه و هدایت ساخت و ساز در روستاها به صورت رایگان در اختیار این نهاد قرار دهد و اسناد

مالکیت آنها را به نام بنیاد مسکن منتقل نماید. 

تبصره 1- توسعه روستاهاي واقع در حریم کلان شهرها و همچنین تمامی روستاهاي استانهاي تهران، البرز، مازندران، گلستان و
گیلان باید بر اساس نیازسنجی و تایید وزارت راه و شهرسازي صورت گیرد. 

فصل سوم: تامین مصالح ساختمانی 

ماده 10- وزارت صنعت، معدن و تجارت مکلف است مصالح ساختمانی مهم تولید مسکن را بر اساس اعلام وزارت راه و شهرسازي با
قیمت مصوب شوراي رقابت براي کلیه طرح هاي تامین مسکن این قانون فراهم نماید. تبصره 1- شوراي رقابت موظف است در تعیین
قیمت مصالح ساختمانی سهم یارانه هاي دریافتی مصالح ساختمانی را که سازمان برنامه و بودجه تخصیص داده است از قیمت تمام

شده مصالح ساختمانی کم نماید. 

فصل چهارم: تامین خدمات ساختمانی و تعیین بیمه و مالیات 

ماده 11- هزینه صدور و تمدید پروانه ساختمانی و گواهی پایان کار مسکن کلیه برنامه هاي حمایتی وزارت راه و شهرسازي مشمول
50 درصد تخفیف می گردند. 
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تبصره 1- بابت ارایه تخفیف 50 درصدي صدور و تمدید مجوزهاي ساخت و ساز، بدهی شهرداري ها به بانک ها تهاتر می شود. 

ماده 12- هزینه خدمات نظام مهندسی براي کلیه واحدهاي مسکونی برنامه هاي حمایتی مسکن 30 درصد تعرفه جاري نظام
مهندسی است که با معرفی وزارت راه و شهرسازي اخذ می گردد. 

تبصره 1- مددجویان، معلولان و ایثارگران با معرفی کمیته امداد امام خمینی )ره(، سازمان بهزیستی کشور و بنیاد شهید و امور
ایثارگران از پرداخت هزینه خدمات نظام مهندسی معاف هستند. 

ماده 13- وزارتخانه هاي نیرو، نفت و ارتباطات و فناوري اطلاعات مکلف ند براي کلیه واحدهاي مسکونی برنامه هاي حمایتی مسکن
صرفا حق انشعاب را دربافت کنند و حق دریافت هیچ مبلغی بابت تامین و انتقال را ندارند. 

ماده 14- سازمان امور مالیاتی مکلف است مالیات آماده سازي، محوطه سازي، زیربنایی و روبنایی و ساخت مسکن کلیه برنامه هاي
حمایتی مسکن را با قیمت ثابت به ازاي هر واحد مسکونی که توسط وزارت راه و شهرسازي اعلام می گردد، محاسبه نماید. ماده 15-
تعرفه بیمه تامین اجتماعی در کلیه برنامه هاي حمایتی مسکن، با قیمت ثابت توسط وزارت راه و شهرسازي براي هر واحد مسکونی

تعیین و اعلام می گردد. 

فصل پنجم: سایر موارد 

ماده 16- در راستاي رصد و نظارت بر بازار مسکن درج کلیه معاملات خرید، فروش، پیش خرید، پیش فروش و اجاره مسکن در
سامانه ثبت معاملات املاك و مستغلات کشور و اخذ کد رهگیري الزامی است. 

تبصره- وزارت صنعت، معدن و تجارت موظف است ظرف یک ماه از تاریخ لازم الاجرا شدن این قانون اطلاعات سامانه ثبت معاملات
املاك و مستغلات کشور را به صورت برخط به سامانه ملی املاك و اسکان منتقل نماید. 

ماده 17- از تاریخ تصویب این قانون ثبت هر گونه تعاونی مسکن منوط به معرفی افراد واجد شرایط با فرم ج سبز است.» 

 
 

 
  

 
15 ایراد مرکز پژوهش هاي مجلس به طرح جهش تولید مسکن مجلس 
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بعد از ارائه این طرح، مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی هم  در گزارش مفصلی به بررسی و ارزیابی «طرح دوفوریتی جهش
تولید و تامین مسکن» پرداخت و با تشریح 15 ایراد مشخص به این طرح اعلام کرد از آنجا که طرح جهش تولید مسکن منجر به
افزایش نقدینگی و تورم شده و همچنین آثار احتمالی رکودي بر سایر بخش ها خواهد داشت، اجراي آن می تواند آثار نامطلوب قابل

توجهی براي اقتصاد کشور داشته باشد. 

مرکز پژوهش ها رد کلیات طرح  را پیشنهاد کرده و تاکید کرده بود: در صورت اصرار نمایندگان محترم به تصویب کلیات پیشنهاد
موکد آن است که طرح از حالت دوفوریت خارج شود تا با طی فرآیندي مناسب و با دخیل کردن همه کمیسیون هاي ذي ربط، وجوه

مختلف این طرح با دقت کافی مورد بررسی قرار گیرد. 

در همین حال 25 شهریور ماه هم دولت طی نامه اي رسمی به مجلس مخالفت خود را با این طرح دو فوریتی اعلام کرد. موضوعی که
البته از سوي طراحان این طرح در مجلس پذیرفتنی نیست. در این مورد مجتبی یوسفی، نماینده مردم اهواز، حمیدیه و باوي در
مجلس شوراي اسلامی به فارس گفته بود: به نظر می رسد کاهش اختیارات وزارت اقتصاد و دارایی و قرار گرفتن وزارت راه و

شهرسازي در راس مسئله جهش تولید مسکن ، یکی از دلایل اصلی مخالفت دولت با طرح 2 فوریتی مجلس است. 

کمیسیون عمران مجلس بررسی این طرح را به پایان رسانده و آن را به صحن علنی فرستاده است. محمدرضا رضایی کوچی رئیس
کمیسیون عمران مجلس شوراي اسلامی می گوید در کمیسیون عمران مواد مرتبط با موضوع تأمین منابع مالی و تأمین مصالح

ساختمانی در طرح مذکور مورد بحث و بررسی قرار گرفت و ابهامات این بخش ها رفع شده است. 

حالا در هفته جاري طرح مجلس براي جهش تولید مسکن در دستور کار نشست علنی قرار دارد؛ طرحی که در صورت تصویب نهایی
و تبدیل به قانون شدن قرار است با جهش تولید مسکن به عنوان موتور محرکه اقتصاد، سایر بخش هاي اقتصادي را نیز فعال کند. 

انتهاي پیام/
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برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان

منبع: صداي پولشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/08/24

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره
کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند.  به گزارش صداي پول به نقل از روابط عمومی بانک ملی

ایران، مخاطبین این جشنواره دانش آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر آموزشی و ...

برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان 

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره کل
آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند. 

 به گزارش صداي پول به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران، مخاطبین این جشنواره دانش آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر
آموزشی و اجرایی مدارس و دانشجو معلمان دانشگاه فرهنگیان کل کشور هستند که طرح ها وایده هاي خلاقانه خود را در 17 محور

علمی از طریق سامانه همگام به دبیرخانه جشنواره ارسال کرده اند. 

فرایند داوري پس از برگزاري جلسات و کمیسیون هاي مشترك با مشارکت دانشگاه فرهنگیان، سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی
و اساتید برجسته کشور در سه مرحله با حضور 126 داورانجام خواهد شد. 

در فرایند جشنواره از همکاري و حمایت سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی، دانشگاه فرهنگیان، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
معاونت علمی ریاست جمهوري و کمیسیون ملی یونسکو ایران استفاده شده است. 

عدم طبقه بندي دانش آموزان و ایجاد فرصت براي آنان از طریق شرکت در آموزش هاي 18 ماهه باشگاه کارآفرینان نوجوان از مزایاي
این جشنواره است.



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 137/738

جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان

منبع: صداي پولشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/08/24

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره
کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند. به گزارش  صداي پول ، مخاطبین این جشنواره دانش

آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر آموزشی و اجرایی مدارس و دانشجو معلمان دانشگاه ...

جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان 

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره کل
آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند. 

به گزارش  صداي پول ، مخاطبین این جشنواره دانش آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر آموزشی و اجرایی مدارس و دانشجو معلمان
دانشگاه فرهنگیان کل کشور هستند که طرح ها وایده هاي خلاقانه خود را در 17 محور علمی از طریق سامانه همگام به دبیرخانه

جشنواره ارسال کرده اند. 

فرایند داوري پس از برگزاري جلسات و کمیسیون هاي مشترك با مشارکت دانشگاه فرهنگیان، سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی
و اساتید برجسته کشور در سه مرحله با حضور 126 داورانجام خواهد شد. 

در فرایند جشنواره از همکاري و حمایت سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی، دانشگاه فرهنگیان، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
معاونت علمی ریاست جمهوري و کمیسیون ملی یونسکو ایران استفاده شده است. 

عدم طبقه بندي دانش آموزان و ایجاد فرصت براي آنان از طریق شرکت در آموزش هاي 18 ماهه باشگاه کارآفرینان نوجوان از مزایاي
این جشنواره است.
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ابرپروژه هاي نفت و پتروشیمی؛ ناجی تولید ناخالص ملی

منبع: نبض نفتشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش نبض نفت به نقل از شرکت شیمیایی لاوان، در
کشورهاي اروپایی پروژه هایی که حجم مالی بیش از یک
میلیارد دلار به بالا نیاز داشته باشند پروژه هاي بزرگ نام
دارند و بعضی از پروژه هاي با سرمایه گذاري بیش از 5 تا
10 میلیارد دلار را نیز ابرپروژه می نامند، اما شرایط خاص
در ایران به گونه اي است که پروژه هاي بزرگ که هزینه
ساخت آن بیش از 500 میلیون است اصولاً ابرپروژه نامیده
می شوند، بنابراین تأمین مالی این پروژه ها به دلیل شرایط
خاص حاکمیتی، تحریم هاي بین المللی و شرکت هاي

سرمایه گذاري بسیار دشوار است. 
از بانک ها که عبور کنیم شرکت هاي سرمایه گذار در ایران بیشتر به دولت وابسته اند و مهم ترین شرکت هاي سرمایه گذار در ایران
وابسته به صندوق هاي بازنشستگی و تأمین اجتماعی از جمله شستا، صندوق ذخیره فرهنگیان، صندوق بازنشستگی صنعت نفت،
صندوق بازنشستگی سازمان نیروهاي مسلح و... هستند. این مجموعه ها به دلیل تعدد سرمایه گذاري امکان سرمایه گذاري در پروژه
هاي بزرگ به صورت مشارکتی را ایجاد کرده اند و دولت باید تسهیلاتی ایجاد کند که این صندوق ها بتوانند در بخش سرمایه گذاري

در پروژه هاي بزرگ به صورت بهتري عمل کنند. 

براي مثال اگر پروژه اي به یک میلیارد دلار سرمایه گذاري نیاز داشته باشد و حدود 80 درصد آن نیازمند تأمین سرمایه از طریق
تسهیلات و ...، از نظر ریالی به قیمت روز حدود 25 هزار میلیارد تومان نیاز به تضامین ارائه به بانک دارد که این محدودیت ها سبب

می شود میزان سرمایه گذاري در طرح ها به شدت کاهش یابد. 

در این مسیر، دولت می تواند bank guarantee وام هاي خارجی، یا صندوق توسعه ملی یا بانک ها و ... را براي حداقل صندوق
هاي بازنشستگی وابسته به دولت یا صندوق هاي سرمایه گذاري خصوصی با عملکرد مثبت حمایت و نوع تضامین بانکی را از گرفتن
تضامین ملی و... تبدیل به تضامین اخذ طرح یا اعتبارسنجی کند. در زمان نبود تحریم ها، عمده مشکل جابه جایی پول به کشور
bank guarantee مورد نیاز طرف سرمایه گذار خارجی از مجموعه هاي داخلی بود که اگر در این مسیر دولت و بانک مرکزي
بتوانند راهکار ساده تري براي مجموعه هاي مورد اعتماد ایجاد کنند، میزان سرمایه گذاري به مراتب بیشتر می شود. براي مثال، قبول

تضامین یا طرح هاي در حال احداث یا محصول تولیدي و ... می تواند راهکاري براي جذب سرمایه گذار خارجی باشد. 

یکی از مهم ترین مشکلات اصلی در کشور ما پول زیاد و تولید نقدینگی روزانه نزدیک به 1500 میلیارد تومان در اقتصاد ماست و
عدم جذب آن سبب ایجاد بازارهاي موازي و تورم افسارگسیخته شده است. اگر دولت فرآیندي را بین بانک ها و صندوق هاي سرمایه
گذاري و طرح ها و بورس و... براي جذب حداقل 80 درصد این نقدینگی در روز ایجاد کند، می تواند نزدیک به 12 میلیارد دلار
سرمایه گذاري در بخش ریالی در صنعت یا طرح هاي مورد نیاز جذب کند. بورس ایران و صندوق هاي سرمایه گذاري باید طوري
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حمایت دولت از ابرپروژه ها را ببینند که بتوانند براي عرضه اوراق ارزي اقدام عملی کنند، یعنی صندوق ها و بانک ها و بورس به جز
ارائه اوراق ریالی بتوانند اوراق ارزي هم داخل و هم خارج از کشور عرضه کنند. 

ابرپروژه هاي در حال احداث در ایران نزدیک به 60 درصدشان نیاز به تأمین مالی ریالی دارند و این مهم ترین نقطه جذب نقدینگی و
سبب ایجاد اشتغال و تولید ناخالص ملی و در نهایت رشد اقتصاد ملی است. فرآیندهاي سخت تأمین مالی در بانک هاي داخل کشور
نحوه اخذ تضامین و... سبب شده این پول هاي فراوان براي دولت مشکلات اساسی ایجاد کند و تورم افسارگسیخته اي را براي کشور
رقم زده است. دولت باید براي جذب نقدینگی ریالی و تسهیل گشایش اعتبارات اسنادي داخلی براي ابرپروژه هاي توسعه اي، بخشی

از سود بانکی را به عنوان بسته تشویقی متقبل شود. 

امروز مهم ترین کمک به نظام اقتصادي، ایجاد یک بسته مناسب و فعال است که سبب اطمینان همراه با مشوق هاي سرمایه گذاري
در ابر پروژه هاي کشور مثل پتروشیمی ها، پالایشگاه ها، فولادها و... شود که یک مسیر پولی راحت براي جذب نقدینگی تولیدشده در

پروژه هاي به این شکل است. 

اگر دولت بتواند بخش عمده اي از نقدینگی را با ایجاد شرکت هاي واسطه اي سرمایه گذاري دولتی یا نیمه دولتی به کار گیرد که
طرح ها را تا زمان بازپس گیري اصل پول و سود آن در رهن بگیرد و به صندوق ها و بخش نیمه دولتی و خصوصی وام براي جذب
پول براي توسعه ابرپروژه ها بدهد، در این بخش اشتغال مستقیم و غیرمستقیم، تحول عظیمی ایجاد می کند و جلو رشد سرسام آور

نقدینگی را می گیرد و تورم را کنترل خواهد کرد. 

تولید ناخالص ملی با بهره برداري ابرپروژه هاي نفت، پتروشیمی و گاز به شدت رشد می کند و ارز حاصل از صادرات سبب تقویت پول
ملی می شود و در شرایط تحریم، راهکاري اساسی براي عبور از شرایط نامطلوب به وجودآمده از سوي کشورهاي خارجی است.
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تولید 10 میلیون تن فولاد در منطقه خلیج فارس تا سال 1404

منبع: ایرناشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/08/24

تهران- ایرنا- معاون وزیر صنعت، معدن وتجارت گفت: براساس سند چشم انداز توسعه کشور براي افق 1404، ظرفیت تولید
سالانه 10 میلیون تن فولاد براي منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس پیش بینی شده است.

تهران- ایرنا- معاون وزیر صنعت، معدن وتجارت گفت:
براساس سند چشم انداز توسعه کشور براي افق 1404،
ظرفیت تولید سالانه 10 میلیون تن فولاد براي منطقه ویژه
اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس پیش بینی

شده است. 

گزارش روز شنبه ایرنا از روابط عمومی ایمیدرو، خداداد
غریب پور افزود: لازمه ایجاد ظرفیت فولاد سازي در منطقه
یاد شده، افزایش واردات مواد اولیه و همچنین صدور
محصولات تولید شده است که به زیرساخت هاي لازم از

جمله افزایش ظرفیت اسکله اختصاصی نیاز دارد. 

وي تصریح کرد: توجه به زیرساخت هاي اختصاصی براي تحقق نقشه راه معدن براي منطقه ویژه خلیج فارس ازجمله برنامه هاي مهم
در این زمینه به حساب میآید. 

معافیت گمرکی از برنامه هاي منطقه ویژه 

رییس هیات عامل ایمیدرو، معافیت گمرکی براي ورود کالاهاي ساخته شده در منطقه به داخل کشور به میزان ارزش افزوده، معافیت
از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده براي شرکت هاي فعال در منطقه، امکان صادرات، ترانزیت، ترانشیب و صدور مجدد کالا، حمایت
براي اخذ وام بوسیله منابع داخلی و خارجی و... از دیگر برنامه هاي مهم منطقه ویژه براي جذب سرمایه گذار و در چارچوب رونق

بخشی به این منطقه محسوب می شود. 

وي افزود: یکی دیگر از عوامل مهمِ متمایزکننده منطقه ویژه از سایر مناطق ویژه کشورهاي حاشیه خلیج فارس، وجود منابع عظیم
انرژي شامل نفت و گاز، پالایشگاه هشتم نفت، ستاره خلیج فارس و پالایشگاههاي گاز سرخون، قشم و گورزین است. 

به گفته غریب پور، یکی از مسوولیتها و ماموریتهاي همه ما در مسیر توسعه منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس ایجاد اشتغال پایدار
است و در واقع در کنار توسعه این منطقه براي بالفعل ساختن شرایط راهبردي منطقه هرمزگان، رونق اشتغال بیش از پیش در این
منطقه مهم کشور محقق شود. در این ارتباط مدیریت منطقه ویژه گامهاي مثبت و عملی اساسی را در مسیر تحقق این هدف برداشته

است. 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 141/738

موفقیت در جذب سرمایه گذار 
وي افزود: مهمترین دستاورد منطقه ویژه خلیج فارس، موفقیت در جذب سرمایه گذار بوده و با توجه به اینکه منطقه ویژه ظرفیت
هاي بالقوه و بالفعل بسیاري دارد، تصور این است که در جذب سرمایه گذار عملکرد قابل قبولی داشته و اکنون مشارکت بخش

خصوصی در این ارتباط مشاهده می شود. 

غریب پور خاطرنشان ساخت: سال 99 حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی در منطقه ویژه خلیج فارس قابل توجه است به این دلیل
که بسترهاي توسعه اي این منطقه براي سرمایه گذاري، بهترین سیاست در چارچوب جذب سرمایه گذاران است. 

رییس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: اکنون از جمله این فرصت ها می توان به صنایع پایین دستی فولاد، نفت، قیر و فروآلیاژ اشاره
کرد که با تکمیل عملیات زیرساختی در این بخش، سرمایه گذاران در زمانی کوتاه از زمین هاي آن بهره برداري خواهند کرد. 

به گزارش ایرنا، امروز یکی دیگر از مزیتهاي مهم منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس، نزدیکی به آبهاي آزاد،
دسترسی به شبکه راه آهن سراسري، نزدیکی به شهر و فرودگاه بین المللی بندرعباس، معادن گل گهر و چادرملو و نیز فعالیت دو
پالایشگاه نفت بندرعباس و ستاره خلیج فارس در کنار 18 شرکت صنایع معدنی شامل صنایع فولادي، آلومینیومی، روي و سایر

صنایع زیرساختی است. 

برچسب ها 
- ایمیدرو 

- وزارت صنعت معدن و تجارت 
- فولاد
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ابلاغ مجوز ایجاد پست هاي سازمانی جدید در وزارت فرهنگ

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/08/24

معاون اول رئیس جمهور، مصوبه مربوط به صدور مجوز براي ایجاد پست هاي سازمانی جدید در وزارت فرهنگ و ارشاد
اسلامی را ابلاغ کرد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما به نقل از «پایگاه اطلاع
رسانی دفتر هیئت دولت»؛ هیئت وزیران در جلسه مورخ
21 آبان 1399، با ایجاد 186 پست سازمانی جدید در

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی موافقت کرد. 

ضرورت ایجاد تحول ساختاري به منظور مواجهه فعالانه با
تحولات فضاي مجازي و همچنین الزام وزارت فرهنگ و
ارشاد اسلامی به تدوین سند تحول سازمانی حوزه فرهنگ
با هدف بررسی و رصد محتواي فرهنگی و هنري در فضاي
مجازي، فرهنگ سازي و ارتقاي سواد رسانه اي و نیز
کارآفرینی و توسعه کسب و کار هاي فرهنگی و هنري
دیجیتال، از مهم ترین دلایل اتخاذ تصمیم مذکور توسط

دولت است.
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«جهش تولید مسکن» در مسیر قانون شدن +جزئیات

منبع: مشرقشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/08/24

- اقتصاد 

«جهش تولید مسکن» در مسیر قانون شدن +جزئیات 

 طرح دو فوریتی «جهش تولید مسکن» هفته جاري در دستور کار نشست
علنی مجلس شوراي اسلامی است؛ طرحی که با هدف فعال سازي تولید مسکن به عنوان موتور محرکه اقتصاد طراحی شده است. 

به گزارش مشرق، نمایندگان مجلس شوراي اسلامی 19 شهریور ماه با دو فوریت طرح جهش تولید و تامین مسکن موافقت کردند؛
این طرح بعد از بررسی در کمیسیون عمران مجلس به عنوان کمیسیون اصلی در هفته جاري به صحن علنی می آید. 

بیشتر بخوانید: آینده مسکن از لنز بورس استدلال طراحان این است که مسکن از کالاي مصرفی به یک کالاي سرمایه اي تبدیل شده
و لذا در جهت تثبیت بنیان خانواده، تولید انبوه مسکن ضروري است. 

عمده مخالفان این طرح در جریان بررسی قید دو فوریت آن در مجلس معتقد بودند که باید کار کارشناسی و عمیقی روي آن انجام
شود. آنها به تجربه طرح مالیات بر خانه هاي اشاره می کردند که با قید فوریت بررسی و تصویب شد اما در نهایت به دلیل آنکه

کارشناسی دقیقی روي آن انجام نشده بود چند بار از سوي شوراي نگهبان با ایراد مواجه شد. 

بیشتر بخوانید: کاهش 150 میلیون تومانی قیمت مسکن مهر پردیس اما به هر حال طراحان این طرح معتقدند که سیاست هاي
دولت در بخش ساخت مسکن، رکود حاکم بر تولید، مسکن که موجب تعطیلی و کاهش تولید برخی صنایع فولاد، سیمان، کاشی شده
است و از آنجا که بیش از 156 رشته فعالیت اقتصادي به طور مستقیم و غیرمستقیم با بخش ساختمان در ارتباط هستند، بیکاري و

افزایش قیمت مسکن به دلیل کاهش عرضه از تبعات این سیاست ها است و باید براي این مشکل چاره اندیشی شود. 

آنها به دنبال طرحی هستند که دولت و اجزاي آن و همچنین بانک مرکزي و سایر سازمان ها و دستگاه هاي عمومی و دولتی را مکلف
نمایند تا با پرداخت تسهیلات ارزان قیمت، تأمین زمین، اجراي سیاست هاي مالیاتی، تأمین مصالح ساختمانی ارزان قیمت و تسهیل
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صدور پروانه ها، خدمات و انشعابات مورد نیاز ساخت و ساز، تولید مسکن را در کشور رونق بخشند و در جهت تحقق اهداف اقتصاد
مقاومتی و ایجاد اشتغال گام هاي موثري برداشته شود. 

 
 

 
جزئیات طرح جهش تولید مسکن 

 
فصل اول : تامین منابع مالی براي ساخت مسکن 

«ماده 1- دولت موظف است نیاز سالیانه مسکن کشور را براساس اعلام وزارت راه و شهرسازي مستند به مطالعات طرح جامع مسکن،

 
در مناطق شهري و روستایی تامین نماید. 

تبصره 1- دولت موظف است در 4 سال نخست اجراي طرح به نحوي برنامه ریزي و اقدام نماید تا سالانه حداقل یک میلیون واحد

 
مسکونی در مناطق شهري و روستایی کشور تولید و عرضه گردد. 

 
تبصره 2- وزارت راه و شهرسازي موظف است پس از بازنگري طرح جامع مسکن، این طرح را به تصویب شوراي عالی مسکن برساند. 

بیشتر بخوانید: ثبت نام مجدد از جاماندگان طرح ملی مسکن ماده 2- به منظور ایجاد هم افزایی، تقویت توان حمایتی و تخصیص
بهینه منابع مالی بخش مسکن، حساب واحدي تحت عنوان «حساب ملی مسکن» نزد بانک مسکن از محل منابع مالیات هاي مرتبط
با حوزه زمین، مسکن، مستغلات و ساختمان، منابع پیش بینی شده براي بخش مسکن در قوانین بودجه سنواتی، منابع حاصل از

 
بازگشت یا امهال اصل و فرع خطوط اعتباري مسکن مهر، منابع وقف و خیرین و سایر منابع مشابه افتتاح می گردد. 

تبصره 1- از تاریخ تصویب این قانون وزیر راه و شهرسازي رییس مجمع بانک مسکن خواهد بود و هرگونه دخل و تصرف بدون اجازه

 
وي در حساب ملی مسکن ممنوع خواهد بود. 

تبصره 2- منابع این حساب توسط وزارت راه و شهرسازي تنها به منظور اعطاي تسهیلات ارزان قیمت و پرداخت یارانه هاي برنامه

 
هاي حمایتی مسکن استفاده می شود. 

تبصره 3- بانک مسکن مکلف است براساس اعلام وزارت راه و شهرسازي نسبت به آزادسازي منابع حساب ملی مسکن، به هر میزان

 
اقدام نماید. 

تبصره 4- وزارت راه و شهرسازي مکلف است به صورت فصلی، جزئیات منابع و مصارف این حساب را بر تارنماي وزارت راه و
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شهرسازي قرار داده و براي عموم منتشر نماید. 

تبصره 5- بدهی بانک مسکن به بانک مرکزي بابت اصل و سود خط اعتباري مسکن مهر از سال 1402 به مدت 10 سال امهال و
منابع حاصله به حساب ملی مسکن واریز می گردد. 

ماده 3- بانکها و موسسات اعتباري مکلفند حداقل 25 درصد (20 درصد به ساخت واحدهاي موضوع این طرح و 5 درصد به سرفصل
هاي مربوط به خرید و تعمیرات مسکن) از تسهیلات پرداختی از محل منابع داخلی خود را در هر سال مالی با نرخ سود مصوب

شوراي پول و اعتبار به بخش مسکن اختصاص دهند. 

تبصره 1- بانک هاي تخصصی به تشخیص بانک مرکزي، به غیر از بانک مسکن از شمول احکام این ماده مستثنی هستند. 

تبصره 2- تسهیلات فوق براساس نیاز سالیانه مسکن در طرح ها و برنامه هاي اعلام شده وزارت راه و شهرسازي اعطا می شود. در
صورت ترکیب منابع بانک عامل با منابع حساب ملی مسکن، نرخ سود تسهیلات بر اساس نسبت مشارکت منابع حساب ملی مسکن با

بانک عامل و با نرخ سود مصوب شوراي پول و اعتبار، تعیین می گردد. 

تبصره 3- تسهیلات مربوط به ساخت واحدهاي این طرح پس از دوره مشارکت به فروش اقساطی تبدیل و تعهدات آن به خریدار
منتقل می گردد. بدیهی است محاسبه سود دوران مشارکت بیش از از مدت زمان مندرج در پروانه ساختمان نگردد. 

تبصره 4- بانک ها و موسسات اعتباري در صورت پرداخت تسهیلات موضوع این ماده مجاز به انتشار اوراق رهنی در چارچوب مقررات
بانک مرکزي هستند. 

تبصره 5- بانکها و موسسات اعتباري در صورت عدم رعایت موضوع این ماده مشمول پرداخت مالیات به میزان یک درصد تفاوت
تکلیف موضوع این ماده و مبلغ کل تسهیلات تخصیص داده شده به بخش مسکن می شوند. مالک ارزیابی، صورتهاي مالی حسابرسی
شده و تسهیلات ثبت شده در سامانه سمات بانک مرکزي است. دولت موظف است مالیات موضوع این تبصره را به حساب ملی مسکن

نزد بانک مرکزي واریز نماید. 

فصل دوم : تامین زمین 

ماده 4- وزارت راه و شهرسازي موظف است نسبت به واگذاري اراضی مورد نیاز ساخت مسکن صرفا به صورت اجاره 99 ساله، اقدام
نماید. 

ماده 5- شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران و مراجع ذي صالح تغییر کاربري اراضی در استان ها، مکلفند حسب اعلام وزارت راه
و شهرسازي نسبت به بررسی و تعیین تکلیف خارج از نوبت پرونده هاي ارسالی حداکثر دو ماه پس از تاریخ وصول، اقدام نمایند. 

ماده 6- سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداري کشور مکلف است به استثناي اراضی که مستلزم اقدامات حفاظتی به تشخیص این
سازمان است، اراضی واقع در محدوده و حریم شهرها و همچنین اراضی مصوب وزارت راه و شهرسازي براي طرح هاي شهرك سازي

در خارج از حریم شهرها را حداکثر ظرف مدت 2 ماه تحویل وزارت راه و شهرسازي نماید. 
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تبصره 1- وزارتخانه هاي نیرو، نفت و ارتباطات و فناوري اطلاعات مکلفند زیر ساخت هاي لازم در این اراضی را فراهم نمایند. 

ماده 7- کلیه وزارتخانه ها، موسسات و دستگاه هاي دولتی و همچنین شرکت هایی که صد در صد (100%) سرمایه و سهام آنها
متعلق به دولت می باشد، مکلفند نسبت به واگذاري و تحویل رایگان اراضی در اختیار خود که در چارچوب مکان یابی موضوع ماده
(6) قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن قرار می گیرند (به استثناء مناطق چهارگانه تحت مدیریت سازمان حفاظت
محیط زیست)، ظرف دو ماه از تاریخ لازم الاجرا شدن این قانون بنا به درخواست وزارت راه و شهرسازي اقدام نمایند. ادارات ثبت
اسناد و املاك مکلفند پس از اعلام وزارتخانه یادشده ظرف یک ماه نسبت به تفکیک و ثبت انتقال ملک در دفتر املاك و صدور سند

مالکیت به نام دولت با نمایندگی وزارت راه و شهرسازي اقدام نمایند. 

تبصره 1- چنانچه دستگاه مربوط ظرف دو ماه از درخواست وزارت راه و شهرسازي نسبت به واگذاري و تحویل زمین و تسلیم اسناد و
مدارك آن اقدام ننماید، ادارات ثبت اسناد واملاك موظفند به درخواست وزارت راه و شهرسازي، ظرف یک ماه به ترتیب یادشده اقدام

و سند مالکیت جدید را به نام دولت با نمایندگی وزارت راه و شهرسازي صادر نمایند. 

تبصره 2- زمین هاي متعلق به وزارت جهادکشاورزي واقع در محدوده و حریم شهرها که بر اساس ماده (12) قانون تشکیل وزارت
جهادکشاورزي- مصوب 1379- و قوانین بودجه سنواتی با تصویب هیئت وزیران امکان فروش آنها میسر می گردد، لازم است قبل از
ارجاع موضوع به هیئت وزیران، به تایید وزارت راه و شهرسازي مبنی بر عدم شمول برنامه واگذاري حق بهره برداري از زمین جهت

احداث و تولید مسکن برسد. 

ماده 8- سازمان ملی زمین و مسکن مکلف است زمینهاي مستعد توسعه شهري با اولویت شهرهاي در حال تهیه طرح جامع شهري
شناسایی و مقدمات الحاق آنها به شهرها را فراهم نماید. 

ماده 9- سازمان جنگلها، مراتع و آبخیزداري کشور مکلف است اراضی واقع در محدوده طرح هادي روستاها را حسب درخواست بنیاد
مسکن انقالب اسلامی به منظور توسعه و هدایت ساخت و ساز در روستاها به صورت رایگان در اختیار این نهاد قرار دهد و اسناد

مالکیت آنها را به نام بنیاد مسکن منتقل نماید. 

تبصره 1- توسعه روستاهاي واقع در حریم کلان شهرها و همچنین تمامی روستاهاي استانهاي تهران، البرز، مازندران، گلستان و
گیلان باید بر اساس نیازسنجی و تایید وزارت راه و شهرسازي صورت گیرد. 

فصل سوم: تامین مصالح ساختمانی 

ماده 10- وزارت صنعت، معدن و تجارت مکلف است مصالح ساختمانی مهم تولید مسکن را بر اساس اعلام وزارت راه و شهرسازي با
قیمت مصوب شوراي رقابت براي کلیه طرح هاي تامین مسکن این قانون فراهم نماید. تبصره 1- شوراي رقابت موظف است در تعیین
قیمت مصالح ساختمانی سهم یارانه هاي دریافتی مصالح ساختمانی را که سازمان برنامه و بودجه تخصیص داده است از قیمت تمام

شده مصالح ساختمانی کم نماید. 

فصل چهارم: تامین خدمات ساختمانی و تعیین بیمه و مالیات 

ماده 11- هزینه صدور و تمدید پروانه ساختمانی و گواهی پایان کار مسکن کلیه برنامه هاي حمایتی وزارت راه و شهرسازي مشمول
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50 درصد تخفیف می گردند. 

تبصره 1- بابت ارایه تخفیف 50 درصدي صدور و تمدید مجوزهاي ساخت و ساز، بدهی شهرداري ها به بانک ها تهاتر می شود. 

ماده 12- هزینه خدمات نظام مهندسی براي کلیه واحدهاي مسکونی برنامه هاي حمایتی مسکن 30 درصد تعرفه جاري نظام
مهندسی است که با معرفی وزارت راه و شهرسازي اخذ می گردد. 

تبصره 1- مددجویان، معلولان و ایثارگران با معرفی کمیته امداد امام خمینی )ره(، سازمان بهزیستی کشور و بنیاد شهید و امور
ایثارگران از پرداخت هزینه خدمات نظام مهندسی معاف هستند. 

ماده 13- وزارتخانه هاي نیرو، نفت و ارتباطات و فناوري اطلاعات مکلف ند براي کلیه واحدهاي مسکونی برنامه هاي حمایتی مسکن
صرفا حق انشعاب را دربافت کنند و حق دریافت هیچ مبلغی بابت تامین و انتقال را ندارند. 

ماده 14- سازمان امور مالیاتی مکلف است مالیات آماده سازي، محوطه سازي، زیربنایی و روبنایی و ساخت مسکن کلیه برنامه هاي
حمایتی مسکن را با قیمت ثابت به ازاي هر واحد مسکونی که توسط وزارت راه و شهرسازي اعلام می گردد، محاسبه نماید. ماده 15-
تعرفه بیمه تامین اجتماعی در کلیه برنامه هاي حمایتی مسکن، با قیمت ثابت توسط وزارت راه و شهرسازي براي هر واحد مسکونی

تعیین و اعلام می گردد. 

فصل پنجم: سایر موارد 

ماده 16- در راستاي رصد و نظارت بر بازار مسکن درج کلیه معاملات خرید، فروش، پیش خرید، پیش فروش و اجاره مسکن در
سامانه ثبت معاملات املاك و مستغلات کشور و اخذ کد رهگیري الزامی است. 

تبصره- وزارت صنعت، معدن و تجارت موظف است ظرف یک ماه از تاریخ لازم الاجرا شدن این قانون اطلاعات سامانه ثبت معاملات
املاك و مستغلات کشور را به صورت برخط به سامانه ملی املاك و اسکان منتقل نماید. 

ماده 17- از تاریخ تصویب این قانون ثبت هر گونه تعاونی مسکن منوط به معرفی افراد واجد شرایط با فرم ج سبز است.» 

 
 

 
15 ایراد مرکز پژوهش هاي مجلس به طرح جهش تولید مسکن مجلس 
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بعد از ارائه این طرح، مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی هم در گزارش مفصلی به بررسی و ارزیابی «طرح دوفوریتی جهش
تولید و تامین مسکن» پرداخت و با تشریح 15 ایراد مشخص به این طرح اعلام کرد از آنجا که طرح جهش تولید مسکن منجر به
افزایش نقدینگی و تورم شده و همچنین آثار احتمالی رکودي بر سایر بخش ها خواهد داشت، اجراي آن می تواند آثار نامطلوب قابل

توجهی براي اقتصاد کشور داشته باشد. 

مرکز پژوهش ها رد کلیات طرح را پیشنهاد کرده و تاکید کرده بود: در صورت اصرار نمایندگان محترم به تصویب کلیات پیشنهاد
موکد آن است که طرح از حالت دوفوریت خارج شود تا با طی فرآیندي مناسب و با دخیل کردن همه کمیسیون هاي ذي ربط، وجوه

مختلف این طرح با دقت کافی مورد بررسی قرار گیرد. 

در همین حال 25 شهریور ماه هم دولت طی نامه اي رسمی به مجلس مخالفت خود را با این طرح دو فوریتی اعلام کرد. موضوعی که
البته از سوي طراحان این طرح در مجلس پذیرفتنی نیست. در این مورد مجتبی یوسفی، نماینده مردم اهواز، حمیدیه و باوي در
مجلس شوراي اسلامی گفته بود: به نظر می رسد کاهش اختیارات وزارت اقتصاد و دارایی و قرار گرفتن وزارت راه و شهرسازي در

راس مسئله جهش تولید مسکن ، یکی از دلایل اصلی مخالفت دولت با طرح 2 فوریتی مجلس است. 

کمیسیون عمران مجلس بررسی این طرح را به پایان رسانده و آن را به صحن علنی فرستاده است. محمدرضا رضایی کوچی رئیس
کمیسیون عمران مجلس شوراي اسلامی می گوید در کمیسیون عمران مواد مرتبط با موضوع تأمین منابع مالی و تأمین مصالح

ساختمانی در طرح مذکور مورد بحث و بررسی قرار گرفت و ابهامات این بخش ها رفع شده است. 

حالا در هفته جاري طرح مجلس براي جهش تولید مسکن در دستور کار نشست علنی قرار دارد؛ طرحی که در صورت تصویب نهایی
و تبدیل به قانون شدن قرار است با جهش تولید مسکن به عنوان موتور محرکه اقتصاد، سایر بخش هاي اقتصادي را نیز فعال کند. 

منبع: فارس



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 149/738

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداري قزوین:

منبع: روزنامه ولایت قزوینشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/08/24

رعایت دستورالعمل هاي بهداشتی باید به مطالبه عمومی تبدیل شود

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قزوین: 

منطقه ي نمونه گردشگري آوج ایجاد می شود 
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قزوین گفت: با تصویب هیات وزیران، منطقه نمونه گردشگري آوج ایجاد می شود. به گزارش
ایرنا، علی فرخزاد در نشست بررسی مسائل و مشکلات حوزه گردشگري در آبگرم و آوج افزود: آوج از ظرفیت هاي گردشگري بالایی
برخوردار است و ایجاد پل معلق در محدوده ي شاهدره، در آن زمینه ي جذب گردشگران زیادي را ایجاد کرده است. این مسئول با
تاکید بر حل مشکلات سرمایه گذاران حوزه گردشگري در شهرستان آوج، گفت: با توجه به تصویب طرح نمونه گردشگري آوج باید
تکلیف این طرح را هر چه زودتر مشخص کرد و با جذب سرمایه گذار بخش خصوصی، زیرساخت هاي لازم را در آن فراهم آورد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قزوین اظهار داشت: مقرر شده تا 37 هکتار از اراضی ملی مجاور پل معلق آوج و همچنین 27
هکتار از اراضی مجاور غار عباس آباد آبگرم از طریق اداره ي کل منابع طبیعی به راه و شهرسازي منتقل شود تا براي سرمایه گذاري
به منظور ایجاد زیرساخت هاي گردشگري در اختیار سرمایه گذاران بخش خصوصی قرار بگیرد. فرخزاد با بیان اینکه توسعه هر منطقه
باید با توجه به استعدادها و ظرفیت هاي آن پیگیري شود، افزود: بر همین اساس توسعه آوج نیز در گرو رونق گردشگري است و باید
نهایت تلاش خود را براي جذب سرمایه گذار حوزه گردشگري در این شهرستان انجام داد. وي اظهار داشت: توسعه گردشگري می
تواند مشکل اشتغال مناطقی چون آوج را مرتفع سازد، بنابراین باید طرح هاي گردشگري در این شهرستان را هر چه زودتر به سرانجام
و مرحله ي بهره برداري رساند. شهرستان آوج به مرکزیت شهري به همین نام با 2 بخش مرکزي و آبگرم در جنوب غربی استان

قزوین قرار دارد.
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معاون امور عمرانی استانداري قزوین در کارگروه توسعه امامزاده حسین(ع)

خبر داد :

منبع: روزنامه ولایت قزوینشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/08/24

تسریع تملک ملک هاي واقع شده در طرح توسعه ي امامزاده حسین(ع)

مدیر امور شعب بانک ملی استان اعلام کرد: 

سهم اندك نیازمندان در بدهی هاي بانکی 
مدیر امور شعب بانک ملی استان قزوین گفت: براساس ارزیابی هاي انجام شده افراد نیازمند در پرداخت بدهی هاي بانکی تعهد
بیشتري دارند. به گزارش سایت خبري کمیته امداد؛ علی یزدان دوست در دیدار مدیرکل کمیته امداد استان قزوین بیان کرد: بانک
ملی در کنار رویکرد مالی خویش، به مصالح و منافع عمومی مردم نیز توجه دارد از این رو تصمیم هاي اتخاذ شده در این بانک تنها با
گذاره هاي اقتصادي سنجیده و اخذ نمی شود. وي ادامه داد: در حال حاضر صندوقی در مجموعه بانک ملی استان قزوین براي کمک
به نیازمندان فعالیت دارد، ولی براي نیکوکاري خود را محدود به این صندوق نمی کنیم و تلاش می کنیم از ظرفیت هاي مختلف
براي خدمت به محرومان استفاده کنیم. مدیر امور شعب بانک ملی استان قزوین اضافه کرد: بانک ملی تلاش می کند تا سهم خود را
در جامعه ادا کند، چرا که این بانک متعلق به مردم بوده و اولویت نخست آن خدمت به مردم است. وي تصریح کرد: براساس ارزیابی
هاي انجام شده افراد نیازمند در پرداخت بدهی هاي بانکی تعهد بیشتري دارند، بانک ملی نیز تلاش می کند از ظرفیت هاي خود
براي ارائه ي خدمت شایسته تر به نیازمندان استفاده کند. در ادامه معاون اداري و مالی کمیته ي امداد استان قزوین نیز گفت: تمرکز
حساب هاي کمیته امداد در بانک ملی است و انتظار داریم از این ظرفیت براي خدمت رسانی هر چه بیشتر به محرومان استفاده
کنیم. علی نقی بشیري خاطرنشان کرد: کمیته ي امداد در حوزه مالی رویکرد شفاف و روشنی دارد؛ به طوري که در حال حاضر کمک
هاي حامیان به طور مستقیم به حساب نیازمندان واریز می شود. وي تصریح کرد: حتی در هزینه کرد کمک هاي اهدایی خیّرین و
مردم نیکوکار هم به نیت اهدا کننده کمک عمل می شود، چرا که اصل امانتداري در دو بعُد شرعی و قانونی مورد تأکید این نهاد
است. در ادامه معاون اشتغال و خودکفایی کمیته ي امداد استان اظهار کرد: بانک هاي استان به واسطه ي ظرفیت و بسترهاي مالی
در اختیارشان، یکی از ابزارهاي مهم در اشتغال زایی مددجویان هستند. سید مرتضی دهقانی محمدآبادي تصریح کرد: در سال جاري
براي اشتغال نزدیک به پنج هزار مددجو و نیازمند، برنامه ریزي شده است و این هدفگذاري با اعتباري در حدود 140 میلیارد تومان
در حال پیگیري است. وي یادآور شد: توانمندسازي مددجویان رویکردي است که با توجه به برنامه هاي این نهاد براي رفع محرومیت

در حال اجراست و پشتیبانی بانک ها در این زمینه، تأثیر بسزایی دارد.
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معاون فرهنگی و اجتماعی بهزیستی استان:

منبع: روزنامه ولایت قزوینشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/08/24

ـ65 زوج قزوینی خواهان فرزند خوانده هستند

سیاهکلی، نماینده مردم قزوین در مجلس شوراي اسلامی: 

تقویت جایگاه دانشگاه فرهنگیان یک ضرورت است 
نماینده مردم قزوین، آبیک و البرز در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اهمیت تخصصی و مهارت آموزي در مراکز آموزش عالی،
گفت: مراکزي مانند دانشگاه فرهنگیان به علت مهارت محور بودن و اینکه در کنار علم و دانش به آموزش و مهارت آموزي اهمیت می
دهند بدون شک خروجی بهتري هم خواهند داشت. به گزارش ایرنا، لطف ا... سیاهکلی با حضور در دانشگاه فرهنگیان قزوین و دیدار
با رییس، هیات علمی و کارکنان این مرکز آموزشی، تصریح کرد: اگر تلاش معلمان و فرهنگیان در دوران تحصیل نبود ما امروز در
کسوت نمایندگی نبودیم و از این رو همه ما باید قدردان این خدمات ارزشمند باشیم. وي اضافه کرد: بدون شک مدارس و فضاهاي
دانشجویی بسیار نشاط آور و شادي آفرین هستند تا جایی که با مرور خاطرات تحصیل خود همیشه به یاد ایام خوبی می افتیم که
نقش معلمان در آن نیز برجسته است. سیاهکلی با بیان اینکه متاسفانه کم توجهی به معلمان و حق و حقوق آنها در دوره هاي گذشته
سابقه داشته و منصفانه نیست این قشر که از لحاظ رفتاري، پوشش، گفتاري و سبک زندگی الگوي دانش آموزان هستند، امروز از نظر
معیشت دچار چالش و مشکل باشند، تاکید کرد: رسالت ما توجه به چنین مسائل و حل و فصل آنها است. این نماینده مجلس
خاطرنشان کرد: اگر جایگاه معلم در جامعه بالا باشد، می توان به توسعه همه جانبه و پایدار در کشور امیدوار شد در غیر این صورت
باید هزینه هاي سنگینی را متحمل شده و از توسعه همه جانبه نیز عقب بمانیم. به گفته وي، بدون تردید وقتی دانشجویی دانش و
مهارت را همزمان فرا می گیرد نقش موثرتري را در تربیت دانش آموزان خواهد داشت و این مهم تنها از مسیر دانشگاه فرهنگیان
ممکن می شود. وي با بیان اینکه جاي تاسف است که دانشگاه هاي ما هنوز مهارت محور نیستند، گفت: افرادي که از مراکز
دانشگاهی فارغ التحصیل می شوند مهارت لازم را براي اشتغال ندارند و تنها به دنبال پشت میز نشینی هستند و یکی از علت هاي
بیکاري نیز ناشی از نداشتن همین مهارت ها است. رییس مجمع نمایندگان استان قزوین یادآور شد: امروز هیچ کارفرمایی حاضر
نیست فردي بدون مهارت را به کار بگیرد و در این شرایط سخت اقتصادي هم فرد ماهر زودتر از سایر افراد جذب بازار کار می شود.
سیاهکلی اضافه کرد: دانشگاه فرهنگیان در کشور مهجور و مظلوم مانده و باوجود تاکید مقام معظم رهبري، نتوانسته به رسالت و نقش
مهم خود عمل کند بنابراین ما وظیفه داریم این نقش را پررنگ کرده و معلمانی ماهر و متخصص را تربیت کنیم تا جذب آموزش و
پرورش شده و نسل هاي آینده هم باسواد و ماهر تربیت شوند. وي اظهار داشت: دانشجویان مراکز تربیت معلم و دانشگاه فرهنگیان به
طور کامل از دانشجویان سایر دانشگاه ها جلوتر هستند و ضمن داشتن علم و دانش، خوشبختانه مهارت و فن اداره کلاس و روان
شناسی برخورد با دانش آموز را دارند و به طور حتم نیز تاثیرگذارتر از کسانی هستند که با روش هاي دیگر جذب و استخدام می
شوند. سیاهکلی با اشاره به اینکه جذب و استخدام معلم خارج از مسیر دانشگاه فرهنگیان کاري اشتباه است، افزود: اگر در گذشته
افرادي خارج از این سیستم براي معلمی جذب شده اند باید یک دوره آموزشی تخصصی و مهارتی را طی کنند تا با شرایط هماهنگ
شوند. وي گفت: مجلس هم به صورت تخصصی با موضوعات تعلیم و تربیت برخورد نکرده و ما آمادگی داریم اگر طرح و لایحه اي از

سوي کارشناسان آموزش و پرورش براي اصلاح این وضعیت داده شود آن را در مجلس پیگیري کنیم.
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برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان

منبع: امتداد نیوزشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/08/24

 به گزارش پایگاه خبري امتداد ، مخاطبین این جشنواره دانش آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر آموزشی و اجرایی مدارس و
دانشجو معلمان دانشگاه فرهنگیان کل کشور هستند که طرح ها وایده هاي خلاقانه خود را در 17 محور علمی از طریق

سامانه همگام به دبیرخانه جشنواره ارسال کرده اند. فرایند داوري پس از برگزاري ...

 به گزارش پایگاه خبري امتداد ، مخاطبین این جشنواره دانش آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر آموزشی و اجرایی مدارس و
دانشجو معلمان دانشگاه فرهنگیان کل کشور هستند که طرح ها وایده هاي خلاقانه خود را در 17 محور علمی از طریق سامانه همگام

به دبیرخانه جشنواره ارسال کرده اند. فرایند داوري پس از برگزاري جلسات […]

نوشته برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان اولین بار در امتداد نیوز. پدیدار شد.

<[[

https://www.emtedadnews.com/1226385/%d8%a8%d8%b1%da%af%d8%b2%d8%a7%d8%b1%db%8c-%d8%ac%d8%b4%d9%86%d9%88%d8%a7%d8%b1%d9%87-%d9%85%d9%84%db%8c-%d8%ae%d9%84%d8%a7%d9%82%db%8c%d8%aa%d8%8c-%d9%86%d9%88%d8%a2%d9%88%d8%b1%db%8c-%d9%88-%da%a9/php
https://www.emtedadnews.com/
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رئیس سازمان جهادکشاورزي استان قزوین:

منبع: روزنامه ولایت قزوینشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/08/24

ـ 135 هزار هکتار از مزارع کشاورزي استان قزوین به زیر کشت گندم رفت

معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران: 

تامین زمین براي مسکن جامعه ایثارگران 100 درصد رشد داشته است 
معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: با انعقاد تفاهم نامه هاي تامین مسکن در 20 استان کشور طی پنج
ماهه ي اخیر براي 50 هزار واحد مسکونی زمین تامین شده که نسبت به 17 سال گذشته 100 درصد رشد داشته است. به گزارش
ایرنا، سعید اوحدي در نشست امضاي تفاهم نامه تامین زمین براي ساخت مسکن و ساماندهی اشتغال و کارآفرینی خانواده هاي معظم
شهدا و ایثارگران استان قزوین، افزود: بحث مسکن و اشتغال جامعه ایثارگري باید در خود استان ها حل شود و امضاي این تفاهم نامه
ها اقدام بسیار موثري در این زمینه است. وي با بیان اینکه تاکنون براي حل مشکلات مسکن و اشتغال جامعه ایثارگران به 20 استان
کشور سفر کرده ایم، اضافه کرد: واقعا ظرفیت حل این مشکلات در خود استان ها وجود دارد و خوشبختانه تمامی مسئولان در استان
ها براي حل این مشکلات از هیچ تلاشی مضایقه نمی کنند. اوحدي با اشاره به مشکلات بیمه دي در خدمات رسانی به جامعه
ایثارگران، افزود: با اقدامات صورت گرفته، همه ي مشکلات این بیمه از جمله مشکل کمبود اعتبار برطرف شده است و سال گذشته
هزار و 800 میلیارد تومان بدهی انباشته آن تصفیه شد. این مسئول با اشاره به تحقق مطالبات جامعه ایثارگران از پاداش بازنشستگی،
ذخیره مرخصی و افزایش حقوق والدین شهدا، گفت: جزو دستگاه هایی بودیم که همسازي حقوق بازنشستگان را بدون کمترین
مشکلی انجام دادیم و بسیاري از مطالبات این جامعه را که از سال 90 و از دولت قبل باقیمانده بود، پرداخت کردیم. وي گفت: خداوند
را شاکر هستیم که پرداخت مطالبات به حق جامعه ایثارگري، آرامشی نسبی را در میان این قشر ایجاد کرده است و خیز بلندي را
براي حل مشکلات مسکن و اشتغال جامعه ایثارگران برداشته ایم. معاون رییس جمهوري افزود: هرکجا عزیز جانبازي، خانواده ي
شهدا و ایثارگري اگر بیشتر از 48 ساعت در تهیه ي تمامی داروهاي خارجی و داخلی حتی پزشک خصوصی با مشکل مواجه شود، آن
را از ضعف مدیریت در استان می دانیم که باید سریعا مرتفع شود. اوحدي افزود: در این راستا تفاهم نامه اي را با وزیر تعاون، کار و
رفاه اجتماعی منعقد کرده ایم و تمامی مراکز درمانی، طرف قرارداد بیمه دي شده اند که قبلا سابقه نداشت و اتفاق بسیار خوبی است.
وي در خصوص تامین واکسن آنفلوآنزا براي جامعه ایثارگران، افزود: متاسفانه کشورهاي استکباري که دم از حقوق بشر می زنند اجازه
نداده اند که یک واکسن آنفلوآنزا وارد کشور شود و تا به امروز هلال احمر نتوانسته است به جز 100 هزار واکسن اولیه، واکسن هاي
جدیدي وارد کند. معاون رییس جمهور اضافه کرد: بخشی از این واکسن ها در حدود 50 هزار فقره را به جانبازان بالاي 50 درصد در
منازل آنها تزریق کردیم و امیدواریم بتوانیم 10 هزار واکسن دیگر را براي والدینی که سن بالایی دارند و آسیب پذیر هستند، تهیه
کنیم. وي با اشاره به موضوع خودروي جانبازان بالاي 55 درصد، افزود: براساس قانون جامع خدمات ایثارگران، دولت باید به جانبازان
بالاي 50 درصد خودرو بدهد و 50 درصد آن باید بلاعوض باشد در حالی که متاسفانه بودجه بنیاد در سال 99 با 30 درصد کسري
مواجه است و باید این موضوع در بودجه سال جاري دیده شود. این مسئول گفت: از مجلس یازدهم که مجلسی انقلابی و جهادي
است تقاضا داریم از ظرفیت هاي قانونی به ما کمک کند تا بخشی از این کمبودها را جبران کنیم. وي در خصوص استخدام فرزندان
شهدا و ایثاگران، گفت: دولت مکلف و موظف است که همه ي فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد را که تعداد آنها بالاي 30
هزار نفر است، استخدام کند و چون باید استخدام دولتی از طریق آزمون انجام شود، قرار شده است که یک آزمون استخدامی ویژه
آنها برگزار شود. اوحدي در ادامه با تاکید بر اینکه، بر خدمت به مردم در آموزه هاي اسلامی بسیار تاکید شده است، افزود: کدام توفیق
بالاتر از این است که انسان، قدمی براي خدمت به خانواده ي شهدا و ایثارگران بردارد که امام راحل با صراحت تمام، خدمت به
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خانواده ي شهدا را خدمت به نبی گرامی اسلام توصیف کردند. وي گفت: ما از توجه و حمایت استاندار و نمایندگان استان در مجلس
شوراي اسلامی براي رفع مشکلات جامعه ایثارگران تشکر می کنیم و باید در ماه هاي پایانی دولت، سرعت کار را براي خدمت رسانی
به جامعه ایثارگران افزایش دهیم. در ادامه ي این جلسه تفاهم نامه ي تامین زمین براي ساخت هزار و 500 واحد براي خانواده ي

شهدا و ایثارگران استان قزوین امضا شد.
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کارشناس مرکز بهداشت شهید بلندیان در گفت وگو با ولایت مطرح کرد؛

منبع: روزنامه ولایت قزوینشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/08/24

مراقبت از استخوان ها در شرایط همه گیري کرونا

تنها کتابدار روشندل استان در گفت و گو با ولایت: 

معلولان نا امید نباشند 
مقدمه نابینا یا روشندل واژه اي است که به افراد محروم از دیدن اطلاق می شود. تصور دیدن دنیا فقط با رنگ سیاه براي همه ي
انسان ها سخت است. شاید براي ما که اطرافمان را می بینیم داشتن چشم یک موضوع عادي باشد، ولی براي درك حال این عزیزان
فقط کافی است چند ساعت چشمانمان را ببندیم و سعی کنیم به زندگی عادي مان ادامه دهیم. آنگاه به راحتی متوجه می شویم که
چقدر در مقابل افراد نابینا ناتوان هستیم. تا به امروز به این نکته فکر کرده ایم که جامعه ما و در مقیاس کوچکتر شهر و محیط هاي
عمومی و حتی مراکز آموزشی و دانشگاه ما چقدر در برابر افراد روشندل مسئول اند؟ آیا از دشواري زندگی آنها اطلاعی داریم؟ آیا می
توانیم از دریچه ي دید آنها به زندگی نگاه کنیم؟ طبیعی است که آنها مانند ما به زندگی نگاه نمی کنند، زیرا زندگی را درك می
کنند. رودکی بینانگذار شعر فارسی، محمد خزائلی مدرس و محقق علمی، نورعلی برومند موسیقیدان ایرانی، کلود مونه نقاش شهیر
فرانسوي و در نهایت لویس بریل مبدع خط نابینایان، تنها چند تن از افراد موفقی هستند که با وجود نابینایی موفق شدند به موفقیت
هاي چشمگیري دست یابند و به جامعه خود کمک کنند «محمود ارجمند» تنها کتابدار استان است که با وجود تمامی محدودیت ها
و با عزمی که دارد توانسته است به عنوان یک کتابدار موفق به جامعه کمک کند. در ادامه با زندگی وي بیشتر آشنا می شویم. � در
ابتدا بگویید متولد چه سالی هستید و در چه رشته اي تحصیل کرده اید؟ سال 1368 به دنیا آمدم و داراي مدرك کارشناسی رشته ي
کامپیوتر هستم. � با چه سختی هایی در دوران تحصیل مواجه بودید؟ متاسفانه شرایط لازم براي تحصیل افراد نابینا مساعد نیست. در
حال حاضر نابینایان در استان هاي دیگر می توانند تا پایان دوره ي ابتدایی تحصیلاتشان را پشت سر بگذارند، ولی براي ادامه ي
تحصیل با مشکلات متعددي مواجه هستند. در تهران، اصفهان و شیراز مدارس شبانه اي براي نابینایان در نظر گرفته شده است، ولی
همه ي دانش آموزان نابینا نمی توانند به این مدارس دسترسی داشته باشند. � وضعیت تحصیل در دانشگاه به چه صورت است؟ در
دانشگاه هم وضعیت به همین صورت است. هیچ کدام از جزوه ها و کتاب هاي دانشگاهی به خط بریل نوشته نشده اند. خود دانشجو
باید جزوه ها را به انجمن بدهد تا برایش تبدیل به خط بریل کند یا از منابع صوتی استفاده کند. متاسفانه مدرسین دانشگاه براي
تدریس از منابع صوتی استفاده نمی کنند. فضا سازي دانشگاه یکی دیگر از مشکلات افراد نابینا است. به همین دلیل یک شخص نابینا
باید با همراه به دانشگاه رفت و آمد کند. در چنین وضعیتی تمام بار تحصیل نابینایان به دوش خانواده ي آنها است. اگر والدین شان با
سواد و تحصیلکرده باشند می توانند به آنها کمک کنند و در غیر این صورت از تحصیل باز می مانند. � از چه زمانی وارد شغل
کتابداري شدید؟ من قبل از کتابداري عضو انجمن نابینایان بودم. زمانی که از فراخوان جذب نیرو توسط نهاد کتابخانه ها مطلع شدم
به همراه چند تن از دوستان براي گزینش مراجعه کردیم و خوشبختانه این قرعه به نام من افتاد و بعد از پذیرش و پشت سر گذاشتن
دوره ي کتابداري از مهر ماه سال 1394 فعالیت خودم را به عنوان کتابدار تخصصی نابینایان و کم بینایان با نهاد کتابخانه ها آغاز
کردم. یکی از سازمان هایی که همکاري بسیار خوبی با افراد معلول دارد، نهاد عمومی کتابخانه ها است که جا دارد از مدیران و
کارمندان این اداره ي کل تشکر کنم. خوشبختانه این نهاد زمینه را براي استفاده تمام افراد معلول از محیط کتابخانه فراهم کرده و در
این زمینه پیشرو است. نهاد کتابخانه هاي عمومی در همه ي استان هاي کشور یک بخش را به نابینایان و کم بینایان اختصاص داده
است. در استان قزوین هم از سال 94 این بخش دایر شده است. � در حال حاضر شما تنها کتابدار نابیناي قزوین هستید؟ بله من تنها
کتابدار بخش نابینایان استان قزوین هستم. البته قرار است که در کتابخانه ي شهرستان تاکستان هم بخش نابینایان راه اندازي شود و
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کتابداران دیگري نیز در آنجا مشغول به کار شوند. � چه انگیزه اي باعث شد که با وجود محدودیت بر سختی ها غلبه کنید؟ ایجاد
بحران روحی و افسردگی براي افراد نابینا یک موضوع طبیعی است، ولی نباید ادامه داشته باشد. یک شخص معلول باید همه ي توان
خودش را به کار بگیرد تا بتواند شرایط را بپذیرد. بزرگترین مشکل افراد معلول ورود به اجتماع است. گرچه خیلی سخت بود، ولی من
با خودم کنار آمدم و توانستم بر این مشکل غلبه کنم. سعی می کنم تا جایی که می توانم مانند افراد سالم به زندگی نگاه کرده و با
مشکلات مبارزه کنم و ان شاءا... در ادامه هم بتوانم تا جایی که توان دارم این راه را ادامه بدهم. � از امکانات بخش نابینایان کتابخانه
شهدا راضی هستید؟ شکر خدا امکانات خوبی داریم. کتاب هاي بریل و منابع صوتی، سیستم ضبط و پخش فایل هاي صوتی، اینترنت
و محیطی که براي استفاده افراد کم بینا و نابینا مناسب است. � استقبال نابینایان از کتابخانه چطور است؟ خوشبختانه استقبال خیلی
خوبی از این بخش شده است. هر چند با وجود معرفی در رسانه ها و صدا و سیما، هنوز افراد نابیناي زیادي از وجود این بخش بی
خبر هستند، ولی استقبال در میان افراد مطلع عالی است و می شود گفت بعد از انجمن نابینایان، تخصصی ترین مرکز براي ارائه ي
خدمات به نابینایان همین بخش ویژه کتابخانه ي شهدا است. ناگفته نماند ما سعی کردیم کتابخانه را به یک پاتوق فرهنگی تبدیل
کنیم تا مراجعه کنندگان فقط براي کتاب به این مکان مراجعه نکنند. برنامه هایی مثل کتابخوانی هاي دسته جمعی، گپ و گفت هاي
دوستانه، معرفی کتاب و... سبب می شود افراد نابینا بیشتر در محیط اجتماع قرار بگیرند و بیشتر با هم هماهنگ شوند. در حال حاضر
حدود 200 عضو نابینا و کم بینا از تمام رده هاي سنی مختلف به کتابخانه مراجعه می کنند. � بیشتر از چه کتاب هایی استقبال می
شود؟ دانش آموزان بیشتر از کتاب هاي عمومی و داستان همچنین کتاب هاي کمک درسی استفاده می کنند. دانشجویان هم بیشتر
به منابع گویا و کتاب هایی که مرتبط با رشته ي تحصیلی شان باشد رجوع می کنند. کتابخوان هاي حرفه اي هم داریم که در زمینه
هاي مختلفی از جمله ادبیات، رمان، تاریخ، روانشناسی و مذهبی مطالعه می کنند. � آیا منابع کتابخانه به روز رسانی می شود؟ بله.
خوشبختانه هر روز تقریبا 5 کتاب صوتی به منابع مان اضافه می شود. کتاب هاي بریل هزینه ي بالایی دارند و ناشران به صورت
جدي در حوزه چاپ کتاب بریل فعالیت نمی کنند. کتاب هاي صوتی هم مشکلات خاص خودش را دارد. بسیاري از ناشران به علت
ترس از کپی رایت و پخش غیر قانونی، تمایل زیادي به انتشار کتاب هاي صوتی ندارند و این موضوع کار ما را تا حدي دشوار کرده
است. متاسفانه این مشکل در مورد تازه هاي نشر جدي تر است. � به عنوان یک شخص موفق چه صحبتی با معلولان دارید؟ من
همیشه به افراد هم نوع خودم توصیه می کنم از فضایی که براي خود ساخته اند فاصله بگیرند. نا امیدي را کنار بگذارند. من هر روز
حتی به صورت تلفنی در خدمت هم نوعان خودم هستم. نابینایان متعددي هستند که تماس می گیرند و من با آنها صحبت می کنم.
باید افکارشان را تغییر بدهند. با مشکلات مبارزه کنند و حق زندگی را از خودشان نگیرند. همچنین از امکانات کتابخانه استفاده کنند.
اگر در محیط کتابخانه قرار بگیرند بیشتر با هم نوعان خود آشنا می شوند و نسبت به موضوعات مختلف اجتماع آگاه می شوند و
ذهنشان به سمت مباحث جدید سوق پیدا می کند. من فکر می کنم با وجود محدودیت و معلولیت هم می توان از زندگی لذت برد.
افراد معلول زیادي هستند که موفقیت هاي بزرگ ورزشی، فرهنگی، کارآفرینی و علمی به دست آوردند. پس ما نباید این حق را از
خودمان بگیریم. � به عنوان نماینده افراد روشندل چه درخواستی از مسئولین دارید؟ خیلی از دستگاه هاي دولتی باید طبق قانون
امکاناتی را در اختیار معلولین قرار بدهند، ولی متاسفانه کوتاهی می کنند. سازمان ها و اداره هایی که متولی اصلی خدمت رسانی به
معلولین هستند نباید حضور کم رنگی داشته باشند. ما خواسته ي زیادي نداریم، فقط تقاضا داریم طبق قانون به وظایفشان عمل
کنند و تعهدات خودشان را در مقابل معلولین فراموش نکنند. � در پایان اگر صحبتی هست بفرمایید: از خانواده ام تشکر می کنم. با
توجه به شرایط خاصی که معلولین دارند خانواده ي آنها زحمات زیادي را متقبل می شوند و در همه ي شرایط پشتیبان ما هستند.
امیدوارم همه ي افرادي که داراي معلولیت هستند نوع نگاهشان را به زندگی تغییر دهند. هرگز فکر نکنند که زندگی براي آنها به آخر
رسیده است. باید روي توانایی هاي خودشان حساب کنند و از انزوا خارج شوند. امروز معلولین کارهاي بزرگی در دنیا انجام می دهند.
از عرصه ي قهرمانی در میادین ورزشی گرفته تا المپیاد هاي علمی و حتی ثبت اختراعات مختلف هیچ کدام از عهده ي افراد معلول

خارج نیست.
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ایده ها و تیم هاي برتر استارتاپ کارآفرینی اجتماعی در دانشگاه تبریز معرفی

شد

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/08/24

دانشگاه تبریز

 
 

استارتاپ کارآفرینی اجتماعی با رویکرد ارایه ایده هاي نوآورانه به منظور پیشگیري از اعتیاد و آسیب هاي اجتماعی با معرفی طرح ها

 
و تیم هاي برتر در دانشگاه تبریز بکار خود پایان داد. 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه تبریز، دکتر غلامرضا غفاري، معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فناوري در این
استارتاپ کارآفرینی اجتماعی ضمن تقدیر از دست اندرکاران برگزاري آن گفت: براي مواجهه با مسایل دشوار و پیچیده مسایل
اجتماعی، نیاز به مشارکت فعالیت و کارگروهی که داراي کنش گري تازه، با ارایه ایده هاي نو و خلاقانه اي باشد، نیازمند هستیم که

 
نمونه بارز این امر همین برگزاري استارتاپ کارآفرینی اجتماعی در دانشگاه تبریز است. 

وي در ادامه با تاکید بر اینکه دانشگاه ها و مراکز علمی با توجه به پتانسیل ها و ظرفیت هاي که دارند، نقش راهبردي در زمینه حل
مشکلات و نیاز جامعه و کاهش آسیب هاي اجتماعی برعهده دارند، تصریح کرد: با بسترسازي و حمایت هاي ایده ها و طرح هاي نو

 
می توان در این راستا گام هاي موثري برداشت. 

وي تاکید کرد: دانشگاه ها با پشتوانه علمی و آموزشی خویش،  با ارایه ایده ها و طرح هاي جدید و با همکاري سایر دستگاه هاي

 
متولی می توانند، نقش تعیین کننده اي در مقابله با آسیب هاي اجتماعی داشته باشند. 

دکتر امیرحسین یاوري معاون کاهش تقاضا و توسعه مشارکت هاي مردمی ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور نیز در این آیین با بیان
این نکته که سازمان بهداشت جهانی، مواد مخدر و اعتیاد را یکی از مهمترین چالش هاي حوزه سلامت بیان کرده است، گفت: اعتیاد
و مواد مخدر زمینه ساز بسیاري از آسیب هاي اجتماعی و روانی در جامعه است و از این رو دانشگاه ها و دیگر مراکز علمی و

 
تحقیقاتی با توجه به ظرفیت هاي که دارند، می توانند کمک بزرگی براي حل این چالش در جامعه داشته باشند. 

وي در ادامه افزود: ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور آماده هر گونه همکاري علمی براي رفع و کاهش این آسیب اجتماعی در جامعه
است و در این ارتباط هم در حوزه درمان، تنوع بخشیدن در حوزه درمان و دارو، روش نگهداري و باز پروري بیماران و دیگر بخش ها
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نیاز به همکاري، حمایت و همیاري دانشگاه ها و دیگر مراکز علمی هستیم. 

دکتر میررضا مجیدي رییس دانشگاه تبریز نیز در آیین اختتامیه این استارتاپ کارآفرینی اجتماعی با تشریح برخی اقدامات صورت
گرفته در راستاي حوزه آسیب هاي اجتماعی در این دانشگاه گفت: برگزاري نمایشگاه سالانه تحت عنوان « تلنگر» در مهر ماه براي
آشنایی دانشجویان با آسیب هاي اجتماعی به ویژه اعتیاد و سلامت روان؛ با ایجاد غرفه هایی از سازمان هاي مسئول در این زمینه،
میزبانی و برگزاري جلسات ماهانه «هیات اندیشه ورز استان» با حضور اساتید مرتبط با آسیب هاي اجتماعی و نیز مدیران دستگاه
هاي مربوطه، برپایی انواع کارگاه آموزشی، تشکیل «کارگروه مشورتی- علمی مسائل اجتماعی دانشگاه»، تهیه ویدیو کلیپ ها، نگارش

و تدوین کتاب در حوزه هاي مختلف آسیب هاي اجتماعی و ... از جمله این برنامه ها است. 

وي در ادامه با بیان اینکه استارت آپ ها، نمونه هاي موفق بهره مندي از نوآوري و فناوري در مدیریت دانش کار هستند که راه اندازي
کسب و کارهاي نوپا از جمله نتایج آن است، تصریح کرد: بر همین اساس، دانشگاه تبریز در سال هاي اخیر براي توسعه و رونق راه
اندازي کسب و کارهاي نوپا، اقدام به برگزاري انواع رویداد استارت آپ نموده که برگزاري استارت آپ مجازي به منظور کارآفرینی، با

موضوعات «کنترل، کاهش و ترك اعتیاد» و « اشتغال زایی در محله هاي حاشیه نشین» از جمله این اقدامات بوده است. 

دکتر اصغر ایزدي جیران مدیر امور اجتماعی دانشگاه تبریز نیز در این ارتباط با بیان اینکه استارتاپ مجازي( طرح دانش کار) با
مشارکت21 تیم از دانشجویان دانشگاه هاي استان هاي آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، اردبیل، زنجان، گیلان و کرمانشاه به
میزبانی دانشگاه تبریز برگزار شد، گفت: در این رویداد علمی و فرهنگی سه طرح به نام هاي آذر گل، تولید اسپري دستی و نگارخانه

برگزیده شدند. 

وي در ادامه کنترل، کاهش و ترك اعتیاد و اشتغال زایی در محله هاي حاشیه نشین را از جمله محور اصلی این استارتاپ کارآفرینی
اجتماعی مجازي عنوان کرد و افزود: به تیم هاي اول تا سوم این رویداد به ترتیب 70، 50 و 30 میلیون ریال جوایز دریافت کردند و

تیم هاي برتر به مرکز رشد و فناوري دانشگاه تبریز معرفی خواهند شد. 
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کمک میلیاردي بنیاد کارآفرینی اجتماعی یزد در قالب پویش ایرانیان

منبع: ایسناشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/08/24

دبیر کانون کارآفرینی استان یزد از کمک چند میلیاردي بنیاد کارآفرینی اجتماعی استان که فعالیت خود را با پویش
قهرمانان جبهه سلامت آغاز کرده بود، در موج سوم کرونا خبر داد.

«هادي هزارخانی» در گفت وگو با خبرنگار ایسنا ضمن
اشاره به ثبت بنیاد کارآفرینی اجتماعی استان یزد به
صورت ملی، اظهار کرد: اعضاي هیات مدیره این بنیاد با راه
اندازي پویشی با عنوان پویش ایرانیان با برگزاري انتخاباتی
مشخص شدند که این اعضاء شامل «محمد مهدي فنایی»
رئیس هیات مدیره، «سیدعلی اصغر میروکیلی» نائب
رئیس و «اصغر اقا نبیل» مدیر عامل و جمعی از کارآفرینان

استان هستند. 

دبیر کانون کارآفرینی استان در رابطه با پیشینه فعالیت
این پویش نیز تصریح کرد: در حوالی موج اول کرونا، اساس کار با برگزاري پویش «قهرمانان جبهه سلامت» و مشارکت کارآفرینان
استان شکل گرفت به طوري که در این بازه زمانی حدود پنج میلیارد تومان با هدف کمک به معیشت آسیب دیدگان و تجهیز

بیمارستان ها تامین و هزینه شد. 

وي افزود: طی 10 روز گذشته نیز این پویش در قالب فعالیت جدید خود، دو میلیارد تومان هزینه صرف کمک به بیمارستان هاي
استان کرده است. 

هزارخانی با اشاره به تداوم این کمک ها براساس نیازهاي حوزه درمان و سلامت استان، گفت: بنیاد کارآفرینی اجتماعی درصدد تبدیل
ایده هاي نو به ثروت در حوزه هاي خدمات، کشاورزي و صنعت است تا درآمد ناشی از آن را صرف رفع آسیب هاي اجتماعی کند و

جریان هاي اشتغال زایی را به طور گسترده پیش ببرد. 

انتهاي پیام
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مجوز گردشگري کشاورزي در فارس صادر شد

منبع: تابناكشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/08/24

مجوز گردشگري کشاورزي در فارس صادر شد 
معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان فارس از بهره برداري از اولین طرح گردشگري کشاورزي

در این استان خبر داد. 
تابناك فارس به نقل از صدا و سیما: سید موید محسن نژاد گفت: نخستین طرح گردشگري کشاورزي استان با نام دلارام در روستاي

سجل آباد از توابع بخش مرکزي شهرستان خرامه به بهره برداري رسید. 

وي ادامه داد: این طرح با مساحت بیش از 16 و نیم هکتار و با سرمایه گذاري بیش از 800 میلیارد ریال به بهره برداري رسیده است. 

محسن نژاد افزود: مزرعه نمونه پرورش بز شیري فرانسوي با ظرفیت هزار رأس، مزرعه پرورش بز شیري آلپاین تلاقی با ظرفیت 500
رأس، مزرعه پرورش شتر شیري، کارخانه بسته بندي شیر و پنیر بز و مزرعه پرورش پولت تخم گذار با ظرفیت 75 هزار قطعه و مرکز
ذخیره ژنی توران تیهو به عنوان مرکز مهارت آموزي در بخش نظام مهندسی کشاورزي از جمله فعالیت هاي این مرکز گردشگري

کشاورزي است. 

معاون گردشگري فارس اعلام کرد: امید است که با آشنایی با حیوانات مزرعه اي به ویژه براي کودکان و نوجوانان زمینه کارآفرینی در
آن ها نهادینه شود و گردشگران علاقه مند به حوزه کشاورزي با ماهیت چنین مراکز تولیدي و تحقیقاتی و آموزشی بیشتر آشنا شوند.

خرامه در فاصله 75 کیلومتري شرقی شیراز قرار دارد.
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برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با

حمایت بانک ملی ایران

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/08/24

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره
کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند.

به گزارش ایران اکونومیست به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران،
مخاطبین این جشنواره دانش آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر
آموزشی و اجرایی مدارس و دانشجو معلمان دانشگاه فرهنگیان کل
کشور هستند که طرح ها وایده هاي خلاقانه خود را در 17 محور

علمی از طریق سامانه همگام به دبیرخانه جشنواره ارسال کرده اند. 
فرایند داوري پس از برگزاري جلسات و کمیسیون هاي مشترك با
مشارکت دانشگاه فرهنگیان، سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی و
اساتید برجسته کشور در سه مرحله با حضور 126 داورانجام خواهد

شد. 
در فرایند جشنواره از همکاري و حمایت سازمان پژوهش و برنامه
ریزي درسی، دانشگاه فرهنگیان، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
معاونت علمی ریاست جمهوري و کمیسیون ملی یونسکو ایران

استفاده شده است. 
عدم طبقه بندي دانش آموزان و ایجاد فرصت براي آنان از طریق شرکت در آموزش هاي 18 ماهه باشگاه کارآفرینان نوجوان از مزایاي

این جشنواره است.
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اختصاص تسهیلات جدید به تعاونگران استان قزوین

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/08/24

مدیر تعاون اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین گفت: در سال جهش تولید، تسهیلات جدید به تعاونی هاي
استان براي طرح هاي دانش بنیان، مناطق کمتر توسعه یافته، اشتغال بانوان و جوانان و توسعه بازار اختصاص یافته است.

مدیر تعاون اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان
قزوین گفت: در سال جهش تولید، تسهیلات جدید به
تعاونی هاي استان براي طرح هاي دانش بنیان، مناطق
کمتر توسعه یافته، اشتغال بانوان و جوانان و توسعه بازار

اختصاص یافته است. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین از قزوین؛ جلیل حسینی،
مدیر تعاون اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان
قزوین گفت: در سال جهش تولید، تسهیلات جدید به
تعاونی هاي استان براي طرح هاي دانش بنیان، مناطق

کمتر توسعه یافته، اشتغال بانوان و جوانان و توسعه بازار اختصاص یافته است. 
حسینی با اشاره به این تسهیلات، اظهار کرد: یک خط اعتباري 50میلیارد تومانی براي تعاونی هاي دانش بنیان با سود 8 تا 12درصد

در نظر گرفته شده است و تعاونی هاي مربوط می توانند تقاضاي خود را به بانک توسعه تعاون محل فعالیت خود ارائه کنند. 
او گفت: همچنین تسهیلاتی به مبلغ 200میلیارد تومان براي تعاونی هاي توسعه و عمران شهرستان ها در بانک توسعه تعاون و یک
خط اعتباري دیگر به همان مبلغ براي تعاونی هاي جوانان، زنان و... با همکاري صندوق کارآفرینی امید و بانک توسعه تعاون تعریف

شده است. 
این مقام مسئول گفت: براي توسعه بازار با همکاري صندوق کارآفرینی امید و بانک توسعه تعاون نیز تسهیلاتی به مبلغ 200میلیارد

تومان تعیین شده است تا شاهد شکوفایی و رشد تعاونی هاي استان در سال جهش تولید باشیم. 
او بیان کرد: سه هزار و 515شرکت تعاونی در استان ثبت شده که از این تعداد، 2هزار و 436شرکت به دلایل مختلفی نظیر مسائل و

مشکلات مالی، حقوقی، اجتماعی، مدیریتی و اقتصادي راکد و غیرفعال هستند. 
حسینی گفت: 820 تعاونی فعال در سطح استان در قالب تعاونی هاي تولیدي، توزیعی و خدماتی فعالیت دارند و براي 10هزار و

333نفر فرصت شغلی ایجاد کرده اند. 
مدیرتعاون اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین بیان کرد: با توجه به نقش تعاونی هاي در شکوفایی اقتصادي و
اشتغالزایی استان، حمایت هاي قانونی براي ادامه فعالیت این تعاونی ها ضروري است که امیدواریم با همراهی و همکاري دستگاه هاي

اجرایی شاهد تحقق آنها باشیم. 

48
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«فضاي مجازي، تهدید یا فرصت؟»| اشتغالزایی صدها هزار نفري با راه

اندازي شبکه ملی اطلاعات

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/08/24

فصل اقتصاد - حکمرانی ایده آل فضاي مجازي کشور در گرو راه اندازي شبکه ملی اطلاعات است. در این یادداشت به آثار و
دستاوردهاي متعدد راه اندازي شبکه ملی اطلاعات می پردازیم.

فصل اقتصاد - حکمرانی ایده آل فضاي مجازي کشور در
گرو راه اندازي شبکه ملی اطلاعات است. در این یادداشت
به آثار و دستاوردهاي متعدد راه اندازي شبکه ملی

اطلاعات می پردازیم. 

به گزارش فصل اقتصاد «پرونده حکمرانی فضاي مجازي» ؛
شبکه ملی اطلاعات به عنوان زیرساخت ارتباطی فضاي

مجازي کشور، یکی از مهمترین پروژه هاي ملی در عرصه حکمرانی فضاي مجازي است که تحقق آن بنابر رویکردهاي جهانی و
ضرورت هاي ملی مانند ارائه خدمات زیرساختی پیشرفته و مطابق نیازهاي کشور، بهره مندي از مزایاي اقتصادي صنعت و زیست بوم
ملی فضاي مجازي، صیانت و رشد فرهنگ اسلامی ایرانی در فضاي مجازي و حفاظت از اطلاعات کاربران در برابر تهدیدات علیه
امنیت، در اسناد و قوانین بالادستی الزام شده است. راه اندازي شبکه ملی اطلاعات داراي آثار و دستاوردهاي مختلفی در عرصه هاي

سیاسی فرهنگی، امنیتی و اقتصادي است. که در اینجا به تبیین این آثار و دستاوردها می پردازیم: 
اول: آثار و دستاوردهاي فرهنگی و دینی 

بسیاري از آسیب هاي فرهنگی فضاي مجازي مانند ترویج شبهات، مفاسد اخلاقی، شایعات، توهین به مقدسات دینی ناشی از سلطه
تمام عیار دشمن در فضاي مجازي است. از آنجا که نظام سلطه مدیریت شبکه هاي اجتماعی، موتورهاي جستجو و بسیاري از خدمات
دیگر فضاي مجازي را بر عهده دارد، به راحتی می تواند هر محتوایی به خصوص محتواي مضر، نامناسب و مستهجن را در سطح
وسیعی منتشر کند و مانع ترویج و گسترش محتوایی خاص شود (مانند اتفاقی که براي نامه اول و دوم مقام معظم رهبري به جوانان
غربی اتفاق افتاد و مدیران شبکه هاي اجتماعی اجازه انتشار آن را ندادند.) لذا راه اندازي شبکه ملی اطلاعات علاوه بر اینکه منجر به
تولید و ترویج فرهنگ متعالی مبتنی بر ارزش هاي اسلامی می شود، می توان با ترویج سبک و زندگی غربی در فضاي مجازي مقابله

کرد. 
دوم: آثار و دستاوردهاي اقتصادي 

راه اندازي شبکه ملی اطلاعات نه تنها مانع واردات بی رویه، بی دلیل و بیهوده پهناي باند و ترافیک اطلاعات به داخل کشور می شود
و از خارج شدن میلیون ها دلار ارز جلوگیري می کند، بلکه موجب ایجاد اشتغال و شکوفایی اقتصاد خواهد شد. از آنجا که ارتباطات
داخلی از اینترنت بومی استفاده خواهد شد، به دلیل کیفیت، سلامت، سرعت و امنیت بالا و قیمت پایین، بسیاري از نیازهاي مردم
توسط اینترنت داخلی تأمین شده و دلیلی براي واردات بی رویه اینترنت وجود نخواهد داشت که این امر موجب ذخیره سازي ارز
خواهد شد. متاسفانه بخش قابل توجهی از اینترنت فعلی کشور توسط شبکه هاي اجتماعی خارجی مثل واتساپ، اینستاگرام و تلگرام

مصرف می شود. (و این باعث می شود در این شرایط سخت اقتصادي، دلارهاي فراوانی به جیب امریکا روانه شود) 
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با راه اندازي شبکه ملی اطلاعات، مردم براي ارتباطات داخلی خود از سرویس هاي بومی استفاده کرده و مانع مصرف بی دلیل اینترنت
آمریکایی می شود. هر چند هزینه دسترسی مردم به داده هاي خارجی نیز بسیار کاهش خواهد یافت و سرعت دسترسی به داده هاي

علمی و سالم و بی حاشیه خارجی نیز با بکارگیري خواص شبکه ملی اطلاعات به شدت بهبود می یابد. 
از همین پرونده بیشتر بخوانید: 

style="text-align:right">به لحاظ اقتصادي، حرکت به سوي تشکیل شبکه ملی اطلاعات، صدها هزار شغل مستقیم و
غیرمستقیم براي کشورمان در حوزه هاي زیرساختی و محتوایی تولید می کند و با توجه به وجود نخبگان برجسته فناوري اطلاعات و
ارتباطات در ایران، کشورمان را به قطب تولید محصولات سخت افزاري و نرم افزاري بدل خواهد کرد. در حالی که در وضعیت فعلی به
دلیل گران بودن فعالیت در فضاي مجازي ایران و نداشتن کیفیت لازم، نخبگان و عموم مردم نمی توانند جایگاه وشایسته شان خود را

داشته باشند. 
سوم: آثار و دستاوردهاي سیاسی امنیتی 

از دیگر برکات شبکه ملی اطلاعات آن است که سلطه امنیتی دشمن را تا حد زیادي سلب خواهد کرد. در صورتی که شبکه ملی
اطلاعات به درستی اجرا شود، ارتباطات و اطلاعات مردم ایران به خارج از کشور منتقل نخواهد شد و محیطی امن براي حضور در
فضاي مجازي را به وجود خواهد آورد. همچنین امکان تسلط بیگانگان بر مجاري ارتباطی مردم از بین می رود و نخواهند توانست خود
را به یگانه ابزار ارتباطی مردم بدل کرده و از این رهگذر کل اطلاعات تبادلی مردم را شنود، ذخیره و ارزیابی نمایند و از این اطلاعات و
داده در فتنه ها، انتخابات و غیره سوء استفاده کنند. همچنین می توان از شیوه اي منحصر بفرد براي رمزنگاري اطلاعات در ارتباطات

داخلی استفاده کرد که دشمن نتواند اطلاعات کاربران را سرقت کند. 
سخن پایانی آنکه از آن جا که وضعیت حکمرانی مطلوب فضاي مجازي کشور در گرو راه اندازي شبکه ملی اطلاعات است، عزم و اراده
جدي و روحیه جهادي همه بازیگران این عرصه به خصوص شوراي عالی فضاي مجازي، مرکز ملی فضاي مجازي و وزارت ارتباطات در

تحقق این خواسته ملی امري مبرهن و آشکار است. 
انتهاي پیام/
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بررسی طرح جامع زنجیره فولاد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/08/24

فصل اقتصاد - مجتبی رضاخواه، نماینده مردم شریف تهران، ري، شمیرانات و اسلامشهر، به همراه مصطفی طاهري، نماینده
مردم شریف زنجان و طارم و پروین صالحی، نماینده مردم شریف شهرستان مبارکه در مجلس شوراي اسلامی، ضمن بازدید از

خطوط تولید شرکت فولاد مبارکه، در نشست مشترك با مدیرعامل و تنی چند از معاونان این ...

فصل اقتصاد - مجتبی رضاخواه، نماینده مردم شریف
تهران، ري، شمیرانات و اسلامشهر، به همراه مصطفی
طاهري، نماینده مردم شریف زنجان و طارم و پروین
صالحی، نماینده مردم شریف شهرستان مبارکه در مجلس
شوراي اسلامی، ضمن بازدید از خطوط تولید شرکت فولاد
مبارکه، در نشست مشترك با مدیرعامل و تنی چند از
معاونان این شرکت، در خصوص طرح جامع زنجیره فولاد

گفت وگو و تبادل نظر کردند. 
به گزارش فصل اقتصاد، در این نشست، مجتبی رضاخواه، نماینده مردم شریف تهران، ري، شمیرانات و اسلامشهر در مجلس شوراي
اسلامی، به تلاش هاي ارزنده تولیدکنندگان محصول نهایی و دخالت دلالان و سوداگران در فرایند تولید محصول تا رسیدن به دست
مصرف کننده اشاره کرد و ضمن ابراز تأسف از دخالت دلالان بدون ایجاد ارزش افزوده در بازارو تقبیح این امر، از تلاش نمایندگان

مجلس براي دستیابی تولیدکنندگان به حاشیه سود بیشتر و درعین حال حمایت از مصرف کنندگان واقعی خبر داد. 
وي فرایند تدوین طرح ساماندهی زنجیره فولاد را ضروري دانست و گفت: باید با اجراي طرح مذکور، زنجیره فولاد به نحوي بهینه
شود که در عین تأمین هزینه هاي تولید و سرمایه گذاري هاي جدید تولیدکنندگان، کالاها با هزینه کمتر به دست مصرف کنندگان

برسد. 
رضاخواه با تأکید بر این که در این جلسه مسائل کارشناسی و خوبی مطرح شد، گفت: با دریافت نظرات کارشناسی، گام هاي خوبی در

تدوین طرح جامع زنجیره فولاد در مجلس شوراي اسلامی برداشته می شود. 
مازاد نیاز بازار داخل صادر شود 

در همین خصوص، مصطفی طاهري نماینده مردم شریف زنجان و طارم در مجلس شوراي اسلامی نیز ضمن عرض خداقوت به همه
مدیران و کارکنان فولاد مبارکه گفت: در عصر حاضر هرچه در اطراف ماست، از لوازم خانگی گرفته تا خودرو و ساختمان، با فولاد

مرتبط است و این فلز ارزشمند در همه کشورها یک کالاي استراتژیک به شمار می رود. 
وي در خصوص اهمیت عملکرد فولاد مبارکه در صنعت کشور گفت: در اهمیت و ارزش وجود فولاد مبارکه همین بس که اگر امروز در
این اندازه تولید داخلی فولاد نداشتیم، مشکلات بسیار بزرگی دامنگیر کشورمان می شد و تأمین نیاز داخلی در عرصه هاي مختلف

صنعت و ارزآوري موجود محقق نمی شد. 
وي در ادامه به طرح ساماندهی زنجیره فولاد اشاره کرد و گفت: این طرح در مرحله تدوین است. در جلسه امروز از نظرات کارشناسی
مسئولان فولاد مبارکه در خصوص طرح مذکور استفاده کردیم و امیدواریم با همفکري هاي صورت گرفته، شاهد تدوین طرحی جامع،

بدون آسیب هاي جانبی باشیم. 
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کل زنجیره فولاد در سامانه قابل رصد باشد 
وي در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به اهمیت تأمین بازار داخل و صادرات اظهار داشت: براي صادرات در درجه اول باید
محصولات در بورس عرضه شود. بخشی هم براي تولیدکنندگانی که نیاز ارزي دارند مستثنا گردد و سپس مازاد نیاز صادر شود. دوم
اینکه کل زنجیره فولاد در سامانه قابل رصد باشد. میزان عرضه براساس نیاز واقعی و نه براساس تقاضاي تجار باشد. همه این موارد
باید با هم محقق گردد. صادرات براي تولیدکنندگان است و تجار نمی توانند استفاده کنند. سامانه تجارت باید کاملا در زنجیره

مشخص شود و ورود و خروج و موجودي تا انتها و زمانی که به دست مصرف کننده می رسد معین باشد. 
تجزیه وتحلیل مباحث مربوط به نحوه قیمت گذاري فولاد، شرایط پیوستن به بازارهاي جهانی، نقش شوراي رقابت و دیگر مسائل

داخلی کشور از دیگر موضوعاتی بود که طاهري به آن ها اشاره کرد. 
در ابتداي این جلسه، حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، ضمن اشاره به فرایند ساخت این شرکت در زمان جنگ
تحمیلی گفت: شایسته است از تمامی کسانی که در آن شرایط خاص این کارخانه معظم را ساختند و به بهره برداري رساندند،

قدردانی کنیم. 
وي با بیان این که تولید شرکت از 2.4 میلیون تن در ابتداي دوران ساخت به 7.2 میلیون تن در حال حاضر رسیده و ظرفیت گروه
فولاد مبارکه به 10.3 میلیون تن افزایش یافته است، خاطر نشان کرد: با اتمام طرح 800 هزار تنی فولاد سفیددشت و افزایش ظرفیت

500 هزار تنی فولاد هرمزگان، در سال آینده ظرفیت گروه فولاد مبارکه به حدود 11.6 میلیون تن افزایش خواهد یافت. 
مدیرعامل فولاد مبارکه در ادامه بابیان اینکه از سال هاي قبل اقدامات مربوط به اخذ مجوز و تهیه زیرساخت هاي مربوط به افزایش
ظرفیت 5 میلیون تنی تولید ورق در فولاد مبارکه در واحدهاي گندله سازي، احیا مستقیم، فولادسازي و ریخته گري تدارك دیده
شده بود، تصریح کرد: عملیات توسعه در همه بخش هاي یادشده به جز نورد گرم به عنوان حلقه تکمیلی اجرایی شده بود. متأسفانه
در حال حاضر، به دلیل اجرا نشدن خط نورد گرم، علی رغم امکان و توان تولید حدود 7.2 میلیون تن فولاد خام، فقط می توانیم
حدود 4.2 میلیون تن فولاد خام را به ورق تبدیل کنیم و به ناچار حدود 3 میلیون تن تختال را به صورت خام به فروش می رسانیم. 

به گفته مهندس عظیمیان 80 درصد از کل قیمت تمام شده تولید فولاد مربوط به مرحله تولید فولاد خام است و بیشترین ارزش
افزوده با صرف فقط 20 درصد هزینه تولید، مربوط به بعد از فرایند تختال، یعنی عملیات نورد است. این در حالی است که همواره از

سوي مسئولان و متولیان امر هرگونه خام فروشی مردود اعلام شده است. 
وي با اشاره به هیجانات موجود در بازار فولاد، کمبود ورق، بازار سیاه و رانت هاي ایجادشده گفت: اگر فولاد مبارکه 15 سال پیش
موفق شده بود پروژه نورد گرم شماره 2 را اجرایی کند، امروز ظرفیت نورد فولاد مبارکه حدود 9 میلیون تن بود و هیچ کدام از این

مسائل در بازار فولاد کشور وجود نداشت. 
مدیرعامل فولاد مبارکه تأکید کرد: با احداث و بهره برداري از نورد گرم شماره 2 فولاد مبارکه، مصرف کنندگان به راحتی می توانند
انواع ورق هاي موردنیاز خود را از این شرکت دریافت کنند و در این حالت عملا نیازي به ستاد تنظیم بازار، تعزیرات و دستگاه ها

نظارتی براي رفع مشکلات موجود نخواهد بود. 
عظیمیان تحریم ها و خروج آمریکا از برجام و عقب نشینی ایتالیا و آلمان از اجراي طرح را عوامل اصلی بی نتیجه ماندن طرح نورد
گرم 2 فولاد مبارکه در دو مناقصه قبل دانست و اضافه کرد: با توجه به رویکرد و استراتژي اقتصادي و صنعتی کشور که تولید در آن
نقش محوري دارد، فولاد مبارکه علی رغم همه این مشکلات، هیچ گاه از احداث و راه اندازي این ابرَپروژه عقب ننشست؛ تاجایی که
هم اکنون قراردادهاي پروژه با استفاده از منابع داخلی شرکت منعقد و فرایند اجرا آغاز شده، اگرچه به دلیل شیوع ویروس کرونا کارها

کمی با تأخیر مواجه است. 
وي گفت: قرارداد قبل به گونه اي دیده شده بود که 27 درصد تجهیزات ایرانی و 73 درصد خارجی باشد، ولی خوشبختانه با توجه به
نیاز کشور به اشتغال، تولید و کسب دانش فنی ساخت و به طورکلی افزایش توان ساخت داخل، مقرر شد سهم تجهیزات داخلی به 54

درصد افزایش و تجهیزات خارجی به 46 درصد کاهش یابد. 
به گفته مدیرعامل فولاد مبارکه در حال حاضر در کشور به 8 میلیون تن ورق نیاز داریم که با به بهره برداري رسیدن نورد گرم شماره
2 امکان صادرات حدود یک میلیون تنی هم ایجاد خواهد شد. علاوه براین، با بهره گیري از خط جدید، امکان نورد و تولید ورق هایی
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میسر خواهد شد که پیش از این به دلیل ضعف و محدودیت خط نورد در کشور، امکان تولید آن ها را نداشتیم. 
وي با اشاره به برخی از دیگر مزایاي اجراي پروژه نورد گرم شماره 2 گفت: با خط نورد گرم فعلی بیشترین عرض ورق تولیدي 1850
میلی متر است؛ درحالی که بسیاري از صنایع به خصوص خودروسازان به ورق هاي 2000 میلی متر و بیشتر از آن نیاز دارند که با

احداث نورد گرم شماره 2 این نیاز در کشور رفع خواهد شد و دیگر به واردات این قبیل محصولات نیازي نخواهد بود. 
در ادامه این نشست، موضوعات مربوط به نحوه قیمت گذاري سنگ آهن، فولاد و قیمت فولاد در بازار، نقش واسطه ها در این عرصه و

همچنین فواید و ریسک هاي عرضه ورق در بورس مورد بررسی و تبادل نظر قرار گرفت. 
مهندس عظیمیان مدیرعامل بزرگ ترین گروه فولادسازي کشور در ادامه تصریح کرد: پیشنهاد ما این است که مدیریت مواد معدنی
وزارت صمت بسته به قیمت شمش مشخص شود. به خاطر داشته باشیم با اینکه فولاد مبارکه زنجیره کامل تولید را در اختیار دارد،
ولی در حال حاضر براي تولید فولاد، هر کیلو کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی را با قیمت هایی براساس ضرایب مصوب وزارت صمت
خریداري می کند. این نکته را نیز باید در نظر داشته باشیم که فولاد مبارکه صاحب معدن و سنگ آهن نیست؛ بنابراین با عرضه مواد
معدنی در بورس مخالفیم، به دلیل اینکه این کار باعث افزایش قیمت نهاده ها می شود و این افزایش قیمت به کل زنجیره تسري می
یابد و نهایتا وضعیت بازار فولاد نسبت به شرایط موجود بدتر می شود و برخی از فولادسازان را به سمت تعطیلی و حاشیه سود منفی
می برد. بنابراین با ورود به این موضوع قیمت هاي فولاد نوسانات شدیدي خواهد یافت و در نهایت مردم کشورمان ضرر اصلی را می

کنند و شاهد حضور دلالان جدیدي در زنجیره فولاد خواهیم بود. 
رضا یزدخواستی معاون خرید فولاد مبارکه در این خصوص گفت: در صورت عرضه مواد اولیه در بورس، بدون شک با افزایش قیمت
ها، کاهش سود فولادسازان و در عوض افزایش سود معدن کاران و تجار مواجه خواهیم شد. در این حالت فولادسازان ناچارند قیمت ها
را افزایش دهند؛ بنابراین در بازار آزاد نیز شاهد افزایش قیمت ها خواهیم بود. ضمن اینکه فولادسازان از اجراي طرح هاي توسعه خود
به دلیل نداشتن بودجه کافی صرفه نظر خواهند کرد. در واقع با ثابت نگه داشتن قیمت ها درحالی که هزینه هاي تولید دائما روبه
افزایش است، شاهد زیان ده شدن کارخانه هاي فولادسازي خواهیم بود و این درست همین اتفاقی است که براي برخی فولادسازان
داخلی روي داد و آن ها چندین سال زیان ده بودند. بنابراین آنالیز هزینه ها خیلی مهم است و جا دارد کارشناسان و مسئولان محترم
با جدیت به آن ورود کنند. به خاطر داشته باشیم در اقتصاد تورمی، وقتی میزان تقاضا بیش از عرضه باشد و براي تولیدکننده اجراي
طرح هاي توسعه براي پاسخ گویی به بازار صرفه اقتصادي نداشته باشد، نه تنها چشم انداز دست یابی به تولید 55 میلیون تن فولاد به
دلیل عدم صرفه اقتصادي در سرمایه گذاري در بخش فولاد زیر سؤال خواهد رفت، بلکه قیمت ها نیز به شکل فزاینده اي افزایش

خواهد یافت. 
در ادامه این جلسه، طهمورث جوانبخت، معاون فروش فولاد مبارکه گفت: ظرفیت گروه فولاد مبارکه جمعا 10.3 میلیون تن است. در
حال حاضر هزار مشتري به طور مستقیم و حدود 3 هزار مشتري نیز به طور غیرمستقیم و خرد از فولاد مبارکه محصول دریافت می
کنند. در سال هاي اخیر، به دلیل تأمین حداکثري بازار داخل، صادرات شرکت از 1.8 میلیون تن در سال 84 به 1.4 در سال 98
کاهش یافته است؛ این در حالی است که روند کاهش صادرات در برنامه سال جاري شرکت نیز تا 1.5 میلیون تن دیده شده است. در
بازار داخل سهم تولیدکنندگان لوله پروفیل که بخش عمده تولید را به خود اختصاص می دهند 35 درصد، صنایع تکمیلی یا نوردي

ها 16 درصد و خودروسازان 10 درصد است. 
وي با اشاره به روند نزولی واردات انواع ورق هاي فولادي به کشور گفت: واردات این محصولات با کاهش 86 درصدي از 3 میلیون و
600 هزار تن در سال 94 به 500 هزار تن در سال 98 رسیده است و عرضه محصول به بازار داخل از سال 94 تا 98 حدود 84 درصد
رشد داشته است. در این سال ها میانگین اختلاف بازار و بورس همیشه چیزي حدود 5 درصد یا کمتر بوده، درحالی که در سال 97 با
توجه به ابلاغ دستورالعمل ستاد تنظیم بازار که سقف قیمت را مشخص کرد، این اختلاف به 50 تا 60 درصد رسید و یک مبلغ
بستانکاري از مشتریان ایجاد کرد و تا الآن 500 میلیارد تومان از حساب هاي شرکت با مشتریان باز مانده و تسویه نشده است. وقتی

این دستورالعمل ابطال شد، مجددا اختلاف به میزان 10 تا 15 درصد کم شد. 
معاون فروش و بازاریابی فولاد مبارکه در ادامه به نقش بهین یاب و تأثیر آن در افزایش قیمت ها و سودجویی دلالان و رانت خواران
در ماه هاي اخیر اشاره کرد و گفت: در حال حاضر فولاد، مانند سکه و خانه و زمین به کالاي سرمایه اي تبدیل شده است. باید درنظر
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داشته باشیم اصل بسیار شفاف و روشنی در دنیاي اقتصاد وجود دارد به نام «عرضه و تقاضا». اگر این بستر نبود و عرضه پاسخ گوي
تقاضا بود، دیگر ورود به این حوزه براي تاجر جذابیت نداشت. کما اینکه براساس آمار موجود، مصرف ظاهري فولاد کشور 16 میلیون
تن در سال است. مصرف ظاهري محصولات تخت 8 تا 9 میلیون تن و تولید نیز هم همین مقدار است. به عبارت بهتر، تقاضا با عرضه
برابر است؛ ولی اگر 10 درصد عرضه کنندگان محصولات خود را عرضه نکنند و کم کاري کنند، تقاضا 10 درصد افزایش می یابد و
باعث التهاب در بازار می شود. عدم عرضه سایر تولیدکنندگان و عدم کنترل صنایع پایین دستی باعث شد عطش بازار براي خرید
بیشتر شود. باید بین تولیدکننده و مصرف کننده واقعی ارتباط وجود داشته باشد تا تولیدکننده بتواند نیاز خاص مشتري را فراهم

کند. 
در جمع بندي مطلب و در خصوص نحوه قیمت گذاري، پیشنهاد فولاد مبارکه عرضه هم زمان در بورس و استفاده از روش مچینگ به

عنوان یک اصل است. بند دوم، کشف قیمت است که باید در بورس با رعایت کف عرضه (با ابلاغ وزارت صمت) صورت گیرد. 
در پایان این جلسه، پروین صالحی نماینده مردم شریف شهرستان مبارکه در مجلس شوراي اسلامی ابراز داشت: امروز شاهد جلسه اي
بسیار خوب و تخصصی در حوزه مدیریت زنجیره فولاد و کاهش التهاب بازار آن بودیم و فرصت خوبی فراهم شد تا نظرات کارشناسی

مدیریت فولاد مبارکه در حوزه زنجیره فولاد در حضور برخی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی مطرح گردد. 
وي افزود: تلاش نمایندگان مجلس شوراي اسلامی این است که در سال جهش تولید شرایطی فراهم شود تا بازار کالاهاي مختلف
براي مردم، بازاري آرام و متناسب با مطالبات آنان باشد. در این میان فولاد که نقشی زیرساختی در دیگر صنایع دارد، از اهمیتی
دوچندان برخوردار است. بنده از همه کسانی که در جهت بررسی علل التهاب بازار تلاش می کنند تشکر می کنم و امیدوارم با

همکاري دستگاه قضا، سودهاي سرشاري که از التهاب بازار، به ناحق عاید برخی دلالان شده به خزانه کشور بازگردانده شود.
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واگذاري 100 هکتار از اراضی شهرك هاي گلخانه اي آذربایجان شرقی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/08/24

فصل اقتصاد - بناب- مدیرعامل شرکت شهرك هاي کشاورزي کشور گفت: تاکنون بیش از 100 هکتار از اراضی شهرك هاي
گلخانه اي آذربایجان شرقی به سرمایه گذاران واگذار شده است.

فصل اقتصاد - بناب- مدیرعامل شرکت شهرك هاي
کشاورزي کشور گفت: تاکنون بیش از 100 هکتار از اراضی
شهرك هاي گلخانه اي آذربایجان شرقی به سرمایه گذاران

واگذار شده است. 

علی اشرف منصوري در حاشیه جلسه بررسی احداث
شهرك دامپروري در بناب با اعلام این خبر افزود: در

آذربایجان شرقی 9 باب شهرك گلخانه اي به مساحت حدود 450 هکتار وجود دارد که نزدیک به 60 هکتار از آن در مرحله ساخت و
یا مراحل پایانی احداث است. 

وي خاطرنشان کرد: امیدواریم طی چند ماه آینده شاهد بهره برداري از این طرح ها باشیم که نقش اساسی در افزایش تولیدات
محصولات گلخانه اي، ایجاد اشتغال و بهره برداري بهینه از منابع آب و خاك که یکی از محدودیت هاي این منطقه است، خواهد

داشت. 
مدیرعامل شرکت شهرك هاي کشاورزي کشور تصریح کرد: در استان آذربایجان شرقی 3 شهرك دامپروري به مساحت 320 هکتار
وجود دارد که از این میزان 113 هکتار واگذار شده که همه آنها در مرحله پایانی ساخت و بهره برداري است و با تکمیل آنها

آذربایجان شرقی در تولید شیر و گوشت نقش بی بدیلی خواهد داشت. 
این گزارش می افزاید، نماینده مردم بناب و خوشه مهر در مجلس شوراي اسلامی در جلسه بررسی احداث شهرك دامپروري در بناب
با اشاره به نقش و ضرورت کشاورزي و دامپروري در زندگی و معیشت مردم اظهار کرد: خوشبختانه شهرستان بناب داراي ظرفیت

بالایی در حوزه کشاورزي و دامپروري است. 
حجت الاسلام محمد باقري بنابی گفت: در سال هاي اخیر شاهد افزایش پرورش دام بصورت پراکنده و سنتی در برخی از محلات

اطراف شهر بودیم بطوري که 15 الی 20 درصد دام سبک شهرستان را شامل می شود. 
عضو کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی اظهار امیدواري کرد با ساماندهی وضعیت موجود شاهد ایجاد اشتغال و درآمد پایدار
براي دامپروران عزیز و افرادي که مایل به سرمایه گذاري در این عرصه هستند، باشیم و از این راه قطعاً شاهد افزایش تولیدات دامی

در شهرستان خواهیم بود. 
گفتنی است، قرار است شهرك دامپروري شهرستان بناب در زمینی به مساحت 50 هکتار با اعتباري بالغ بر 120 میلیارد تومان ظرف

مدت 15 ماه در روستاي حاجی مصیّب بناب احداث شود. 
شهرستان 150 هزار نفري بناب در 110 کیلومتري تبریز مرکز استان آذربایجان شرقی و در جنوب این استان در منطقه اي هموار و
مسطح موسوم به دشت بناب واقع شده که از یک طرف به کوه هاي قره قشون محدود می شود و در سمت دیگر متصل به ساحل

زیباي دریاچه ارومیه است. 
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مردم شهرستان بناب عموماً پرتلاش و کوشا هستند و مسائل اقتصادي در میان آنها بسیار حیاتی است و به همین خاطر کار و تلاش
جوهره زندگی روزمره آنهاست. مردم این شهرستان به غیر از درصد پایینی که به کارهاي اداري، خدماتی و صنفی و تجارتی مشغول

هستند، به کار کشاورزي، باغداري و دامپروري می پردازند.
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کدام استانها مشمول دریافت یارانه دستمزد شدند؟

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/08/24

فصل اقتصاد - آخرین آمار عملکرد طرح یارانه دستمزد نشان می دهد که تاکنون بیش از 12 هزار نفر در این طرح ثبت نام و
بیش از 2300 کارفرما از آن استقبال کرده اند.

 
 

فصل اقتصاد - آخرین آمار عملکرد طرح یارانه دستمزد نشان می دهد که تاکنون بیش از 12 هزار نفر در این طرح ثبت نام و بیش از

 
2300 کارفرما از آن استقبال کرده اند. 

طرح یارانه دستمزد یکی از برنامه هاي موثر دولت در حوزه اشتغال و از جمله سیاستهاي فعال بازار کار است که توسط وزارت کار به

 
منظور ایجاد و حفظ اشتغال در استانهاي داراي آمار بالاي بیکاري به اجرا درآمده است. 

این طرح پیش از این در 8 استان ایلام، کردستان، لرستان، کرمانشاه، چهارمحال وبختیاري، کهگیلویه و بویراحمد، خراسان جنوبی و
سیستان و بلوچستان عملیاتی شده و استانهاي آذربایجان غربی، اردبیل، خوزستان، بوشهر، خراسان شمالی، گلستان، مازندران و

 
هرمزگان نیز به تازگی به این طرح پیوسته و در مجموع 16 استان مشمول پرداخت یارانه دستمزد شناخته شده اند. 

جامعه هدف این طرح را جوانان بیکار شغل اولی و زنان سرپرست خانوار جویاي کار در مناطق محروم و کم برخوردار و بنگاههاي

 
اقتصادي رسمی و فعال در شهرستان هاي کم برخوردار از اشتغال تشکیل می دهند. 
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مطابق آخرین آمار عملکرد اجراي طرح یارانه دستمزد، تاکنون 12 هزار و 500 نفر در این طرح ثبت نام کرده اند که از این تعداد

 
9642 نفر موفق به عقد قرارداد و جذب بازار کار شده اند. بیش از 2300 کارفرما نیز از این طرح استقبال کرده و ثبت نام کرده اند. 

استان لرستان با ثبت 3074 داوطلب و کرمانشاه با ثبت 491 کارفرما بیشترین تعداد ثبت نام کنندگان در این طرح را به خود

 
اختصاص داده اند. 

 
 

یارانه دستمزد وجهی است که وزارت کار به صورت ماهانه بابت بخشی از دستمزد نیروي کار شغل اولی زیر 37 سال به کارفرما می
پردازد. کارآفرینان و کارفرمایانی که از نیروي کار با تحصیلات دیپلم و بالاتر با اولویت فارغ التحصیلان دانشگاهی در واحدهاي خود

 
استفاده کنند، از 30 درصد حداقل دستمزد مصوب شوراي عالی کار به عنوان یارانه بهره مند می شوند. 

به دنبال شیوع کرونا در کشور، اجراي این طرح با اولویت بنگاههاي به شدت آسیب دیده از کرونا و فعال در یکی از 14 رسته مصوب
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شده، در دستور کار قرار کرفته است. وزارت کار به دنبال شیوع کرونا در کشور، اجراي این طرح را با اولویت بنگاههاي به شدت آسیب
دیده از کرونا و فعال در یکی از 14 رسته مصوب شده، در دستور کار قرار داد به نحوي که تمام استانهاي مشمول طرح با توجه به

بحران کرونا تحت پوشش این طرح هستند. 
در صورت جذب نیروي کار توسط کارفرما، به میزان یکسال (12ماه) یک سوم دستمزد مصوب شوراي عالی کار به عنوان یارانه

دستمزد به وي پرداخت می شود. 
متقاضیان و کارفرمایان براي ثبت نام در این طرح می توانند به سامانه https://pyd.mcls.gov.ir/ و براي کسب اطلاعات بیشتر

در خصوص مراحل ثبت نام به این بخش مراجعه کنند. 
از نگاه بسیاري از کارشناسان یارانه دستمزد نه یک طرح بلکه ابزاري تشویقی براي جلب و جذب نیروهاي کار جدید توسط کارفرمایان
بخش خصوصی در استان هاي کم برخوردار است و با توجه به شرایط حاضر و بحران کرونا، عملیاتی شدن آن می تواند نیاز اشتغال

بسیاري از جوانان و فارغ التحصیلان جویاي کار و بنگاهها را برطرف کند. 
انتهاي پیام
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ایجاد 145 فرصت شغلی براي کارآفرینان مقیم خارج در کشور

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/08/24

فصل اقتصاد - در برنامه همکاري با متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از کشور طی 4 سال اخیر حدود 145 فرصت
مطالعاتی براي دانشجویان و فارغ التحصیلان و شرایط براي استاد مدعو شدن آنها در کشور فراهم شده است.

فصل اقتصاد - در برنامه همکاري با متخصصان و
کارآفرینان ایرانی خارج از کشور طی 4 سال اخیر حدود
145 فرصت مطالعاتی براي دانشجویان و فارغ التحصیلان و
شرایط براي استاد مدعو شدن آنها در کشور فراهم شده

است. 

به گزارش فصل اقتصاد ، برنامه همکاري با متخصصان و
کارآفرینان ایرانی خارج از کشور (Connect.isti.ir) از جمله برنامه هاي معاونت علمی براي همکاري با نخبگان و توانمندان ایرانی

خارج از کشور طراحی و اجرا شده است. 
در این برنامه  در 6 ماه ابتداي سال جاري، 150 نفر جذب زیست بوم فناوري و نوآوري شدند. 

هدف این برنامه استفاده از ظرفیت علمی و تخصصی محققان و متخصصان ایرانی و برقراري ارتباط با مراکز علمی، فناوري و صنعتی
منتخب کشور است؛ از این رو این برنامه با ایجاد شبکه گسترده اي از پایگاه هاي تخصصی شامل بهترین دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و

شرکت هاي دانش بنیان کشور توسعه یافته است. 
بر اساس آخرین آمارها تاکنون بیش از 120 پایگاه تخصصی همکار به این برنامه پیوسته اند. در این برنامه تاکنون بیش از 6 هزار و
500 همکاري موفق شامل پست داك، استاد مدعو، فرصت مطالعاتی، تاسیس شرکت و اشتغال در شرکتهاي فناور ثبت شده است؛
همکاري هایی در مرز دانش که به توسعه علم و فناوري در داخل کشور، استفاده از تجارب ایرانیان مقیم خارج از کشور و بهره بردن از

توانمندي هاي دیگر کشورها می انجامد. 
بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوري معاونت علمی و
فناوري ریاست جمهوري با اجراي این برنامه در تلاش است تا در قالب حمایت از انجام پروژه هاي تحقیقاتی و فناورانه همچون
پسادکتري، فرصت مطالعاتی، استاد مدعو و معین، راه اندازي کسب وکارهاي فناورانه، اشتغال در شرکت هاي فناور و برگزاري

سخنرانی و کارگاه هاي تخصصی به ارتباط موثر متخصصان ایرانی خارج از کشور با مراکز علمی و فناوري برگزیده کشور کمک کند. 
انتهاي پیام
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سپرده گذاري 44 هزار میلیاردي از ارز نفتی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/08/24

فصل اقتصاد - از محل ذخائر ارزي صندوق توسعه ملی بیش از 44 هزار میلیارد تومان جهت اعطاي تسهیلات در بانک هاي
عامل سپرده گذاري شده است.

فصل اقتصاد - از محل ذخائر ارزي صندوق توسعه ملی
بیش از 44 هزار میلیارد تومان جهت اعطاي تسهیلات در

بانک هاي عامل سپرده گذاري شده است. 

از ابتداي تاسیس صندوق توسعه ملی در کنار تسهیلات
ارزي، بخشی از منابع صندوق براساس تکلیف قانونی به
تسیهلات ریالی اختصاص یافته است. این تسیهلات طبق

قوانین بودجه سنواتی تا انتهاي سال 1393 از طریق انعقاد قرارداد عاملیت ریالی با بانک هاي عامل پرداخته شده و از ابتداي سال
1394 صندوق نسبت به سپرده گذاري ریالی در بانک هاي دولتی و خصوصی جهت اعطاي تسیهلات ریالی به طرح هاي تعیین شده،
اقدام کرده است. در این حالت صندوق تنها عامل توزیع سپرده هاي ریالی بوده و نقشی در تخصیص موردي این تسهیلات به طرح ها

و فعالیت ها ندارد و مسئولیت آن براي برعهده بانک هاي سپرده پذیر است. 
این در حالی است که گزارش صندوق توسعه ملی در سال هاي 1390 تا 1393 از محل قراردادهاي عاملیت ریالی که براساس نظام
نامه ضوابط و شرایط اعطاي تسهیلات ریالی به متقاضیان از محل منابع صندوق توسعه ملی پرداخت شده حدود 11 هزار و 883
میلیارد تومان به طرح ها و پروژه هاي معرفی شده از طرف بانک هاي عامل اختصاص و به حساب بانک ها واریز شده است که تا پایان
شهریورماه گذشته حدود 9866 میلیارد تومان باعث اصل تسهیلات دریافتی به صندوق بازدریافت شده و 217 میلیارد تومان نزد بانک

ها به عنوان اصل تسهیلات جاري باقی مانده است که با سود مترتب در سال هاي آتی دریافت خواهد شد. 
وضعیت سپرده گذاري صندوق در بانک ها 

اما از ابتداي سال 1394، در اجراي حکم ماده (52) قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت، صندوق
نسبت به سپرده گذاري در بانک هاي دولتی و خصوصی جهت اعطاي تسهیلات ریالی به طرح هاي اقتصادي، اقدام کرد. 

میزان اعتبارات مصوب شده بابت سپرده گذاري در راستاي اجراي این قانون در بانک هاي دولتی و خصوصی در شش ماه اول سال
گذشته در مجموع حدود 4100 میلیارد تومان بوده است. همچنین وجه 20 فقره قرارداد از قراردادهاي ابلاغ شده سال 1397 در

مجموع به مبلغ حدود 2300 میلیارد تومان در شش ماه اول سال جاري به حساب بانک ها واریز شده است. 
صندوق توسعه ملی از ابتداي سال 1394 تا پایان شهریور سال گذشته در راستاي اجراي ماده 52 قانون الحاق برخی مواد به قانون
تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت (2) اعتباري حدود 37 هزار و 577 میلیارد تومان جهت سپرده گذاري در 25 بانک دولتی و

خصوصی مصوب کرده است. 
این در شرایطی است منابع صندوق در بخش هاي دیگر قانونی از جمله تبصره (18) قانون بودجه و همچنین قانون حمایت از توسعه و

ایجاد اشتغال نیز مورد استفاده قرار گرفته است. 
در مجموع میزان کل سپرده گذاري هاي ریالی انجام شده توسط صندوق توسعه ملی در بانک هاي دولتی و خصوصی از ابتداي سال



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 178/738

1394 تا پایان شهریورماه سال 1398 در اجراي قوانین مربوطه حدود 44 هزار و 200 میلیارد تومان بوده که تا پایان شهریورماه سال
گذشته مانده اصل این سپرده ها نزد بانک ها 29 هزار و 500 میلیارد تومان یعنی 66.7 درصد از کل مبالغ سپرده گذاري شده است. 

گفتنی است؛ صندوق توسعه ملی از اویل دهه 90 در برنامه پنجم توسعه با دو ماموریت اصلی تبدیل بخشی از عواید فروش نفت و گاز
و فرآورده هاي آنها به ثروت هاي ماندگار، مولد و سرمایه هاي زاینده و همچنین حفظ سهم نسل هاي آینده از منابع نفت و گاز کشور

ایجاد شده و سالانه طبق قانونی بخشی از درآمدهاي نفت و فرآورده هاي آن به صندوق واریز می شود. 
انتهاي پیام
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کدام استان ها مشمول دریافت یارانه دستمزد شدند؟

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/08/24

آخرین آمار عملکرد طرح یارانه دستمزد نشان می دهد که تاکنون بیش از 12 هزار نفر در این طرح ثبت نام و بیش از 2300
کارفرما از آن استقبال کرده اند.

به گزارش شهرآرانیوز، طرح یارانه دستمزد یکی از برنامه هاي موثر دولت در حوزه اشتغال و از جمله سیاست هاي فعال بازار کار
است که توسط وزارت کار به منظور ایجاد و حفظ اشتغال در استان هاي داراي آمار بالاي بیکاري به اجرا درآمده است. 

این طرح پیش از این در 8 استان ایلام، کردستان، لرستان، کرمانشاه، چهارمحال وبختیاري، کهگیلویه و بویراحمد، خراسان جنوبی و
سیستان و بلوچستان عملیاتی شده و استان هاي آذربایجان غربی، اردبیل، خوزستان، بوشهر، خراسان شمالی، گلستان، مازندران و

هرمزگان نیز به تازگی به این طرح پیوسته و در مجموع 16 استان مشمول پرداخت یارانه دستمزد شناخته شده اند. 

جامعه هدف این طرح را جوانان بیکار شغل اولی و زنان سرپرست خانوار جویاي کار در مناطق محروم و کم برخوردار و بنگاه هاي
اقتصادي رسمی و فعال در شهرستان هاي کم برخوردار از اشتغال تشکیل می دهند. 

کدام استان ها مشمول دریافت یارانه دستمزد شدند؟ 

مطابق آخرین آمار عملکرد اجراي طرح یارانه دستمزد، تاکنون 12 هزار و 500 نفر در این طرح ثبت نام کرده اند که از این تعداد
9642 نفر موفق به عقد قرارداد و جذب بازار کار شده اند. بیش از 2300 کارفرما نیز از این طرح استقبال کرده و ثبت نام کرده اند. 

استان لرستان با ثبت 3074 داوطلب و کرمانشاه با ثبت 491 کارفرما بیشترین تعداد ثبت نام کنندگان در این طرح را به خود
اختصاص داده اند. 

کدام استان ها مشمول دریافت یارانه دستمزد شدند؟ 

یارانه دستمزد وجهی است که وزارت کار به صورت ماهانه بابت بخشی از دستمزد نیروي کار شغل اولی زیر 37 سال به کارفرما می
پردازد. کارآفرینان و کارفرمایانی که از نیروي کار با تحصیلات دیپلم و بالاتر با اولویت فارغ التحصیلان دانشگاهی در واحد هاي خود

استفاده کنند، از 30 درصد حداقل دستمزد مصوب شوراي عالی کار به عنوان یارانه بهره مند می شوند. 

به دنبال شیوع کرونا در کشور، اجراي این طرح با اولویت بنگاه هاي به شدت آسیب دیده از کرونا و فعال در یکی از 14 رسته مصوب
شده، در دستور کار قرار کرفته است. وزارت کار به دنبال شیوع کرونا در کشور، اجراي این طرح را با اولویت بنگاه هاي به شدت آسیب
دیده از کرونا و فعال در یکی از 14 رسته مصوب شده، در دستور کار قرار داد به نحوي که تمام استان هاي مشمول طرح با توجه به

بحران کرونا تحت پوشش این طرح هستند. 
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در صورت جذب نیروي کار توسط کارفرما، به میزان یکسال (12ماه) یک سوم دستمزد مصوب شوراي عالی کار به عنوان یارانه
دستمزد به وي پرداخت می شود. 

متقاضیان و کارفرمایان براي ثبت نام در این طرح می توانند به سامانه https://pyd.mcls.gov.ir/ و براي کسب اطلاعات بیشتر
در خصوص مراحل ثبت نام به این بخش مراجعه کنند. 

از نگاه بسیاري از کارشناسان یارانه دستمزد نه یک طرح بلکه ابزاري تشویقی براي جلب و جذب نیرو هاي کار جدید توسط
کارفرمایان بخش خصوصی در استان هاي کم برخوردار است و با توجه به شرایط حاضر و بحران کرونا، عملیاتی شدن آن می تواند

نیاز اشتغال بسیاري از جوانان و فارغ التحصیلان جویاي کار و بنگاه ها را برطرف کند. 

منبع: ایسنا



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 181/738

راه اندازي مجدد پروژه کنسانتره سنگان

منبع: روزنامه شروعشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/08/24

مدیر عامل فولاد خراسان از راه اندازي مجدد ساخت پروژه «کنسانتره سنگ آهن سنگان» و برون رفت این پروژه از توقف به
عنوان خبر خوشی که به کارکنان وعده داده بود، خبرداد.

به گزارش شروع آنلاین به نقل از روابط عمومی فولاد
خراسان، با تلاش بی وقفه دکتر غفوري در یک سال
گذشته، پروژه «کنسانتره سنگ آهن سنگان خواف» پس از

چندین سال توقف، مجدداً راه اندازي شد. 

فولاد خراسان با اتصال تولید خود به معادن و ذخایر غنی و
ارزشمند سنگ آهن سنگان با خودکفایی تامین مواد اولیه،
پایداري تولید خود را در مقیاسی کاملاً بلند مدت، تحقق

می بخشد. 

شایان ذکراست پروژه کارخانه کنسانتره سنگان به عنوان مهمترین، استراتژیک ترین و حیاتی ترین موضوع براي موفقیت فولاد
خراسان است. 

این پروژه که به دلایل متعدد و مختلف از سال 1393 متوقف گردیده بود از بدو ورود دکتر غفوري مدیر عامل مجتمع در شهریور ماه
سال گذشته که مهمترین هدف حضور خود را در قطب سوم فولاد کشور، راه اندازي مجدد فعالیت هاي اجرایی احداث و بهره برداري
از کارخانه کنسانتره سنگان عنوان نمود، سرانجام با تلاش شبانه روزي و پیگیرهاي مستمر، موثر و اخذ دستور اکید مقام عالی وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی مبنی بر گره گشایی از روند اجرایی این پروژه و نیز با مساعدت و همراهی ارزشمند دکتر میرزایی «معاون
اقتصادي وزارت کار» و هم چنین دکتر شیرکانی «مدیر عامل صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستائیان و عشایر» و دکتر الستی
«مدیر عامل شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات» به عنوان سهامداران عمده شرکت توافقات نهایی با پیمانکاران مربوطه

انجام و همچنین برنامه عملیاتی اجراي پروژه نیز اخذ گردید. 

آنچه که بیش از همه موجب خوشحالی و مباهات است می توان به : 

- بهره مندي همکاران سهامدار کارخانه کنسانتره (9 درصد) از منافع راه اندازي پروژه 

-خودکفایی شرکت در تامین مواد اولیه و حیاتی مجتمع و هم چنین تکمیل زنجیره خطوط تولید کارخانه از معدن تا محصول نهایی 

- اشتغال حدود 600 نفر جوان متخصص به صورت مستقیم و 1500 نفر به طور غیر مستقیم 
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- درآمدزایی بسیار خوب براي شرکت و قابل توجه براي خانواده بزرگ فولاد خراسان، اشاره نمود.
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انعقاد تفاهم نامه همکاري اداره کل امور زنان و خانواده استانداري و اداره

کل پست آذربایجان غربی

منبع: روزنامه شروعشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/08/24

در راستاي توسعه همکاري هاي مشترك و بهره مندي از ظرفیت ،توانمندي و تجارب طرفین در اجراي طرح هاي ملی
اشتغال زایی تفاهمنامه اي مابین اداره کل امور زنان و خانواده استانداري و شرکت پست آذربایجان غربی منعقد شد.

به گزارش شروع آنلاین به نقل از روابط عمومی استانداري
آذربایجان غربی ؛ مدیر کل امور زنان و خانواده استانداري
توسعه همکاري هاي مشترك و بهره مندي از ظرفیت ،
توانمندي و تجارب طرفین در اجراي طرح هاي ملی
اشتغال زایی بالاخص طرح ملی توسعه مشاغل خانگی و
طرح توانمندسازي اقتصادي زنان سرپرست خانوار و بانوان
خانه دار و کارآفرینان استان را از جمله اهداف این
تفاهمنامه برشمرد و گفت: در راستاي اجراي سند ارتقاء
وضعیت زنان و خانواده و با هدف حمایت از اشتغال و

کسب و کار بانوان در فضاهاي مجازي از جمله اتصال به سامانه ebazar و توزیع محصولات خانگی کالا و خدمات از طریق سرویس
هاي جاري و شتابدهی و نیز استفاده از ظرفیت فضا و امکانات تبلیغاتی پست به منظور تبلیغ کالاهاي تولیدي بانوان کارآفرین ، برنامه
ریزي و همکاري در راستاي آموزش هاي لازم براي زنان کارآفرین در حوزه تجارت الکترونیک در راستاي افزایش دانش و سواد فروش
مجازي، سهولت در قبول و ارسال و توزیع تمامی مرسولات تولید شده بانوان کارآفرین ازجمله هدایا و جوایز مشتریان مشاغل خانگی
،جمع آوري مرسولات پستی از محل استقرار زنان کارآفرین ، اختصاص فضاي استیجاري براي استارت آپ هاي معرفی شده از طرف
امور زنان و خانواده،اختصاص فضاي الکترونیکی ( غرفه مجازي ) در سامانه ebazar به نشانی www.ebazar.post.irو ایجاد
دسترسی به سامانه مذکور به منظور معرفی و فروش محصولات ،کالاها و خدمات زنان کارآفرین از طریق پست این تفاهمنامه منعقد

شد. 
پریسا علیلو ادامه داد: بیماري همه گیر کرونا بسیاري از کسب و کارها را به تعطیلی کشانده و تورم و گرانیهاي اخیر شرایط را بر بانوان
کارآفرین و سرپرست خانوار سخت نموده است اینک لازم است همگام با مدافعین عرصه سلامت در مساعد سازي شرایط زندگی براي

همگان با هدف عبور از این بحران اقدام نمود و با تشریک مساعی و هم افزایی بین دستگاهی در تحقق شعار سال تلاش کرد.
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برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/08/24

فصل اقتصاد - با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و
کارآفرینی اداره کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند.

فصل اقتصاد - با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت
هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت،
نوآوري و کارآفرینی اداره کل آموزش و پرورش شهرستان

هاي استان تهران شرکت کردند. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از روابط عمومی بانک ملی
ایران، مخاطبین این جشنواره دانش آموزان، اولیاي دانش

آموزان، کادر آموزشی و اجرایی مدارس و دانشجو معلمان دانشگاه فرهنگیان کل کشور هستند که طرح ها وایده هاي خلاقانه خود را
در 17 محور علمی از طریق سامانه همگام به دبیرخانه جشنواره ارسال کرده اند. 

فرایند داوري پس از برگزاري جلسات و کمیسیون هاي مشترك با مشارکت دانشگاه فرهنگیان، سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی
و اساتید برجسته کشور در سه مرحله با حضور 126 داورانجام خواهد شد. 

در فرایند جشنواره از همکاري و حمایت سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی، دانشگاه فرهنگیان، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
معاونت علمی ریاست جمهوري و کمیسیون ملی یونسکو ایران استفاده شده است. 

عدم طبقه بندي دانش آموزان و ایجاد فرصت براي آنان از طریق شرکت در آموزش هاي 18 ماهه باشگاه کارآفرینان نوجوان از مزایاي
این جشنواره است.
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کیش درمسیر بالندگی و توانمندسازي

منبع: روزنامه شروعشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/08/24

جزیره کیش به عنوان یکی از مناطق آزاد تجاري- صنعتی کشور طی چند دهه گذشته دستخوش تغییرات و نوسانات
متعددي بوده است. در این راستا، برنامه هاي معاونت فرهنگی اجتماعی سازمان با تمرکز بر هدف سوم نقشه راه کلان مناطق

آزاد تجاري- صنعتی کشور در افق 1404 یعنی "کمک به توانمند سازي فرهنگی اجتماعی و اقتصادي ...

مهم ترین اهداف مدنظر در این اسناد احیاي هنر ، ارتقاء کیفیت زندگی
شهروندي، بهبود بهداشت روحی و روانی، افزایش شاخص هاي امنیت محیطی،
کاهش آسیب هاي اجتماعی با بهره مندي از ابزار فرهنگ و هنر، اصلاح و
استقرار نهادهاي آموزشی و پژوهشی، فعال سازي اقتصاد فرهنگ و هنر، افزایش
هم گرایی منطقه اي، ملی و اسلامی، پاسداشت ارزش هاي مشترك قومی،
منطقه اي ، ملی و دینی، ترویج فرهنگ توسعه دریاپایه با تقویت امنیت
اجتماعی و ایجاد نظامات ساحلی نشینی با بهره مندي از برنامه هاي فرهنگی و

اجتماعی است . 

به گزارش شروع آنلاین جزیره کیش در سطح "ملی و بین المللی" به منطقه اي براي انتقال فناوري هاي پیشرفته و انتقال آخرین
دستاوردها، توسعه کسب و کارهاي نو و استقرار استارتاپ ها و شرکت هاي دانش بنیان، تبدیل شده است. در عین حال باید گفت

شرایط و وضعیت این جزیره در حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی، امنیتی الگویی براي مناطق است. 

بر اساس ابلاغ سیاست هاي جمعیتی در چارچوب توسعه پایدار، مناطق آزاد به ویژه کیش مکان مناسبی براي زیست و سکونت مردم
است. جمعیت کیش با مساحت 91.5 کیلومتري جزیره در اواخر دهه 50، حدود 5 هزار نفر بود و اکنون به میزان 44 هزار نفر افزایش
یافته است. بومی ها 15 درصد جمعیت کیش را شامل می شوند. در حال حاضر، نرخ اشتغال در جزیره کیش بیش از 96 درصد است

و از این نظر در حوزه اشتغال زایی در سطح کشور پیشگام است. 

همچنین 41 مدرسه در جزیره کیش فعال هستند که همگی با بودجه اي که سازمان اختصاص داده است، ساخته و در اختیار آموزش
و پرورش قرار داده شده است. همچنین با استقرار 7 دانشگاه در جزیره کیش؛ نزدیک به 80درصد آنان در ساختمان هایی که سازمان
منطقه آزاد کیش در نظر گرفته است مستقر هستند. با رویکرد و تاکیدات مدیرعامل محترم، با سایر دانشگاههاي اصلی و مادر و اصلی
توافق همکاري براي اجراي طرح هاي تازه صورت گرفته و این مجموعه ها نیز در کیش حضور خواهند یافت تا این منطقه به یکی از

قطب هاي علمی منطقه و خاورمیانه تبدیل شود. 

پیش بینی می شود جمعیت کیش به عنوان یک منطقه گردشگر پذیر و جزیره اي که در قالب منطقه آزاد فعالیت می کند بر اساس
طرح جامع در 5 سال آینده به 85 هزار نفر بالغ شود. 

براي تحقق نقشه راه کلان مناطق آزاد، منشور راهبردي امور فرهنگی - اجتماعی و برنامه راهبردي سه ساله (1398-1400) طی
چند سال اخیر راهبردهاي ذیل را دنبال کرده است: 
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ایجاد نشاط فرهنگی و اجتماعی در جزیره، توانمندسازي موسسات خصوصی اهالی فرهنگ و هنر مندان براي مشارکت در فعالیت
هاي فرهنگی و اجتماعی در قالب برون سپاري، ایجاد بستر فعالیت انجمن ها و گروه هاي مدنی، برگزاري رویدادهاي منطقه اي و ملی
با هدف تثبیت جایگاه کیش به عنوان پیشانی مناطق آزاد بر مبناي تقویم رویدادهاي هفتگی، ماهیانه، فصلی و سالیانه، توسعه
رواداري اجتماعی و ایجاد نزدیکی میان بدنه بومی و خرده فرهنگ هاي متنوع جزیره، احیا و حفظ فرهنگ بومی جزیره با تمرکز بر
تاریخ و هویت کیش، توسعه زیرساخت هاي فرهنگی اجتماعی و آموزشی و مهارت هاي فردي و اجتماعی بخشی از عناوین راهبردهاي

درنظرگرفته شده است. 

افزایش سرمایه هاي اجتماعی از طریق الگوسازي آموزش توسعه مشارکت بین فعالان فرهنگی و اجتماعی، ارتقاء فرهنگ عمومی و
غرور جامعه محلی، توجه به سنت ها و ارزش هاي بومی ، قومی و محلی، بهره مندي از ظرفیت مدارس، دانشگاهها و جامعه سازمان
یافته( NGO ) ، ایجاد زمینه حضور نخبگان اجتماعی، فرهنگی و فرهیختگان مولد علم و هنر در منطقه، رشد صنایع خلاق فرهنگی
و دانش بنیان فرهنگی و تعامل و ارتباط سازنده با موسسات و نهادهاي ملی و بین المللی فرهنگی - اجتماعی از دیگر راهبردهاي مد

نظر است که با اقدامات متعدد در مسیر تحقق قرار دارد. 

در این دوره، یعنی از سال 1397 تا کنون، محورهاي مهم توسعه فرهنگی - اجتماعی در دو بخش اجرایی فرهنگی،آموزشی،هنري و
بخش اجرایی اجتماعی به عناوین و سرفصلهاي متنوع و فراگیري پیگیري شده است. 

در بخش نخست که شامل امور فرهنگی، آموزشی و هنري می گردد، تشکیل خانه مطبوعات، ، توسعه فعالیت هاي رسانه اي
مطبوعاتی، برگزاري دوره هاي آموزشی براي اصحاب رسانه با حضور شخصیت هاي نام آشناي دانشگاهی و رسانه اي کشور، افزایش
موسسات فرهنگی، مطبوعاتی و هنري، توسعه فعالیت دانشگاه ها و پردیس دانشگاه هاي سطح الف کشور، توسعه روابط بین نهادهاي
فرهنگی - هنري ملی و بین المللی از طریق تاسیس دفترهمکاري با اکو، تولید مستمر پادکست با محتواي فرهنگی، هنري و
اجتماعی، شکل گیري انجمن هاي فرهنگی و هنري، برون سپاري رویدادهاي هنري و فرهنگی به بخش خصوصی با هدف پایداري
موسسات ثبت شده در جزیره، تدوین شیوه نامۀ تاسیس انجمن هاي هنري، برگزاري رویدادهاي نمایشگاهی فاخر مانند نمایشگاه
بزرگ کتاب، برگزاري جشنواره هاي متعدد در حوزه فیلم ،تئاتر، داستان ،موسیقی، قرآن وعکس، برگزاري کارگاه هاي فرهنگی- هنري

با هدف کشف استعداد ها تحقق یافته است. 

علاوه بر موارد ذکر شده، ارتقاي سطح خدمات آموزشی و هنري در فرهنگ سراها ، حمایت از تشکیل سازمان هاي مردم نهاد در حوزه
هاي فرهنگی ،آموزشی و هنري، افزایش زیرساخت ها و فضاي آموزشی، حمایت از حوزه آموزش و پرورش با هدف ارتقاي کیفی که
مورد اهتمام سازمان است، حمایت از صنایع فرهنگی و خلاق و شرکت هاي دانش بنیان فرهنگی، تقویت بین المللی سازي آموزش
عالی، فراهم نمودن تسهیلات لازم براي حضور و فعالیت برند هاي آموزشی ملی و بین المللی و مدارس دو زبانه، تقویت ساختار هاي
پژوهشی و مطالعاتی حوزه فرهنگی و اجتماعی با همکاري دانشگاه ها و موسسه علوم و فنون، تقویت فرهنگ بومی جزیره کیش با
برگزاري رویداد هاي کیش پژوهی و همکاري با موزه مردم شناسی، خانه بومیان کیش و حمایت از موسیقی بومیان نیز به عنوان

سرفصل فعالیت ها بطور جدي دنبال شده و این روند همجنان ادامه دارد. 

انجام پژوهش هاي اجتماعی و فرهنگی در چارچوب همکاري با دفتر طرح هاي ملی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و پژوهشگاه
فرهنگ و هنر و ارتباطات، مرکز افکارسنجی دانشجویان و دانشگاه هاي سطح الف کشور نیز اقدام مهم دیگري است که در دستور کار

معاونت قرار دارد. 
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در بخش اجرایی اجتماعی نیز اقدامات و برنامه هاي بسیار زیادي را براي تقویت ابن بعد مهم به انجام رسانده ایم که برخی از آنها
شامل تدوین شیوه نامه و تاسیس پارلمان زنان براي جلب مشارکت هاي سازمان یافته زنان و ارتقاي کیفی، تدوین شیوه نامه وتشکیل
شوراي پدافند غیرعامل، تدوین شیوه نامه و تشکیل شوراي اجتماعی براي ایجاد هماهنگی بین نهادهاي امدادي و حمایتی در راستاي
کاهش آسیب هاي اجتماعی، تدوین شیوه نامه و تشکیل شوراي فضاي مجازي، تدوین شیوه نامه هاي تاسیس سازمان هاي مردم نهاد

و تاسیس شوراي صدور مجوز است. 

حمایت مالی از بهزیستی، کمیته امداد ،هلال احمر، نیروي انتظامی، هیات مذهبی و نهادهاي دینی، آموزش هاي مجازي و غیر
حضوري، حمایت از مراکز مشاوره و توسعه فعالیت هاي آنان، حمایت از ساخت برنامه هاي تلویزیونی با محوریت سلامت و آگاهی
عمومی، برگزاري دوره هاي آموزشی براي ثبت تشکل هاي مردم نهاد، برگزاري کارگاه هاي سلامت روان، برگزاري دوره هاي آموزشی
فنی- حرفه اي و دوره هاي آموزش مرتبط با رفتارهاي پرخطر و آسیب هاي اجتماعی و اجراي کارگاه هاي کارآفرینی نیز از دیگر

اقدامات صورت گرفته با هدف اعتلاي کیش است. 

اجراي دوره هاي کوتاه مدت پدافند غیرعامل در قالب ضمن خدمت کارکنان دستگاه اجرایی و مدیریت، ارتقاء شاخص هاي امنیت
اجتماعی و محیطی، استفاده از توان و ظرفیت هاي مردمی براي پاسخ گویی سریع و به موقع به حوادث و سوانح منطقه، صدور
مجوزفعالیت براي 6 سازمان مردم نهاد، توزیع بسته هاي حمایتی براي اقشار آسیب پذیر ناشی از کرونا، تجلیل از بانوان کارآفرین

جزیره و توسعه و افزایش مدارس مروج سلامت نیز از دیگر برنامه ها و تلاشهاي صورت گرفته است.
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برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان

منبع: روزنامه نوآورانشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/08/24

با حمایت بانک ملی ایران؛ برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و
کارآفرینی دانش آموزان با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار
دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و
کارآفرینی اداره کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران

شرکت کردند. 
نوآوران آنلاین-به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، مخاطبین
این جشنواره دانش آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر آموزشی و

اجرایی مدارس و دانشجو معلمان دانشگاه فرهنگیان کل کشور هستند که طرح ها وایده هاي خلاقانه خود را در 17 محور علمی از
طریق سامانه همگام به دبیرخانه جشنواره ارسال کرده اند. 

فرایند داوري پس از برگزاري جلسات و کمیسیون هاي مشترك با مشارکت دانشگاه فرهنگیان، سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی
و اساتید برجسته کشور در سه مرحله با حضور 126 داورانجام خواهد شد. 

در فرایند جشنواره از همکاري و حمایت سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی، دانشگاه فرهنگیان، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
معاونت علمی ریاست جمهوري و کمیسیون ملی یونسکو ایران استفاده شده است. 

عدم طبقه بندي دانش آموزان و ایجاد فرصت براي آنان از طریق شرکت در آموزش هاي 18 ماهه باشگاه کارآفرینان نوجوان از مزایاي
این جشنواره است.
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برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با

حمایت بانک ملی ایران

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/08/24

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره
کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند.

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره
کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند. 

به گزارش کیوسک خبر به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران، مخاطبین این جشنواره دانش آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر
آموزشی و اجرایی مدارس و دانشجو معلمان دانشگاه فرهنگیان کل کشور هستند که طرح ها وایده هاي خلاقانه خود را در 17 محور

علمی از طریق سامانه همگام به دبیرخانه جشنواره ارسال کرده اند. 
فرایند داوري پس از برگزاري جلسات و کمیسیون هاي مشترك با مشارکت دانشگاه فرهنگیان، سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی

و اساتید برجسته کشور در سه مرحله با حضور 126 داورانجام خواهد شد. 
در فرایند جشنواره از همکاري و حمایت سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی، دانشگاه فرهنگیان، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،

معاونت علمی ریاست جمهوري و کمیسیون ملی یونسکو ایران استفاده شده است. 
عدم طبقه بندي دانش آموزان و ایجاد فرصت براي آنان از طریق شرکت در آموزش هاي 18 ماهه باشگاه کارآفرینان نوجوان از مزایاي

این جشنواره است.
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رویداد استارتاپی فناوري هنرهاي تصویري به صورت مجازي برگزار می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/08/24

تبریز - ایرنا - مدیر مرکز علمی کاربردي جهاد دانشگاهی تبریز گفت: رویداد شتاب استارتاپی «فناوري هنرهاي تصویري» به
صورت مجازي برگزار می شود.

تبریز - ایرنا - مدیر مرکز علمی کاربردي جهاد دانشگاهی
تبریز گفت: رویداد شتاب استارتاپی «فناوري هنرهاي

تصویري» به صورت مجازي برگزار می شود. 

رباب نوروزي روز شنبه در گفت و گویی اظهار کرد: این
رویداد شتاپ استارتاپی در محورهاي فناوري اطلاعات و
هنرهاي تصویري، هنرهاي تصویري در قاب عکس، مد و
لباس در قاب تصویر، کسب و کارهاي اینترنتی در حوزه
هاي هنرهاي تصویري و تاثیر هنرهاي تصویري در صنعت

گردشگري برگزار می شود. 

وي افزود: این رویداد، در 12 آذر ماه سال جاري به صورت
مجازي با مشارکت کانون کارآفرینان و معاونت اشتغال و
خودکفایی کمیته امداد آذربایجان شرقی برگزار خواهد شد

و اساتید، دانشجویان، فعالان و علاقه مندان می توانند ایده هاي خود را در محورهاي فوق الذکر تا یکم آذرماه در سامانه مرکز به
آدرس Tabriz.iastjd.ac.ir ثبت کنند. 

نوروزي ادامه داد: بعد از بررسی داوران، 10 ایده برتر انتخاب و به مرحله بعد راه می یابد؛ همچنین، کارگاه ها و آموزش هاي لازم
براي طراحی بوم کسب و کار، ثبت ایده و پتنت، نحوه ارائه و جذب سرمایه گذار و بازاریابی و تیم سازي به صاحبان ایده، ارائه شده و

در 12 آذر ماه ارائه نهایی به صورت مجازي با حضور داوران انجام می شود. 

وي اظهار کرد: در این رویداد، از سه ایده اول منتخب تقدیر شده و تیم هاي منتخب می توانند از حمایت هاي مادي و معنوي مرکز
نوآوري جهاددانشگاهی برخوردار شوند و براي راه اندازي کسب و کار و یا راه اندازي شرکت دانش بنیان در مرکز نوآوري مستقر شوند.

نوروزي گفت: معاونت اشتغال و خودکفایی کمیته امداد نیز در راستاي کارآفرینی اجتماعی در برگزاري این رویداد مشارکت داشته و
از ایده هایی که در زمینه کسب و کارهاي نوظهور خانگی، گردشگري، فناوري اطلاعات، صنایع فرهنگی و فناوري هاي نرم باشد،

حمایت خواهند کرد. 

وي یادآور شد: علاقه مندان جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 43-36590242 داخلی 107 تماس حاصل کنند. 
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برچسب ها 
- تبریز 

- استارتاپ 
- جهاد دانشگاهی
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جهانگیري مصوبه ایجاد 186 پست سازمانی جدید در وزارت ارشاد را ابلاغ

کرد

منبع: پاناشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/08/24

تهران (پانا) - معاون اول رئیس جمهوري دو مصوبه صدور مجوز ایجاد پست هاي سازمانی جدید در وزارت فرهنگ و ارشاد
اسلامی و اختصاص اعتبار به سازمان اورژانس کشور را ابلاغ کرد.

تهران (پانا) - معاون اول رئیس جمهوري دو مصوبه صدور
مجوز ایجاد پست هاي سازمانی جدید در وزارت فرهنگ و
ارشاد اسلامی و اختصاص اعتبار به سازمان اورژانس کشور

را ابلاغ کرد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیئت دولت، اسحاق
جهانگیري معاون اول رئیس جمهوري، مصوبه مربوط به

صدور مجوز براي ایجاد پست هاي سازمانی جدید در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی را ابلاغ کرد. هیئت وزیران در جلسه مورخ 21
آبان 1399، با ایجاد 186 پست سازمانی جدید در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی موافقت کرد. 

ضرورت ایجاد تحول ساختاري به منظور مواجهه فعالانه با تحولات فضاي مجازي و همچنین الزام وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به
تدوین سند تحول سازمانی حوزه فرهنگ با هدف بررسی و رصد محتواي فرهنگی و هنري در فضاي مجازي، فرهنگ سازي و ارتقاي
سواد رسانه اي و نیز کارآفرینی و توسعه کسب و کارهاي فرهنگی و هنري دیجیتال، از مهم ترین دلایل اتخاذ تصمیم مذکور توسط

دولت است. 

اختصاص اعتبار به سازمان اورژانس کشور 

همچنین با امضاي معاون اول رئیس جمهوري، مصوبه مربوط به اختصاص اعتبار به سازمان اورژانس کشور ابلاغ شد. در جلسه هیئت
وزیران مورخ 18 آبان 1399، اعضاي دولت با اختصاص مبلغ 500 میلیارد ریال اعتبار هزینه اي به سازمان اورژانس کشور با هدف

ارایه بهینه خدمات اورژانس هوایی به هموطنان در سراسر کشور و نیز بیمه بدنه بالگردهاي نیروهاي مسلح، موافقت کردند. 

همچنین به موجب مصوبه فوق، وزارت کشور و سازمان مدیریت بحران کشور موظفند ضمن نظارت فنی و اجرایی بر روند انجام
عملیات مذکور، گزارش عملکرد اعتبار فوق را هر سه ماه به سازمان برنامه و بودجه کشور ارسال کنند. 

اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس جمهوري ابلاغ مصوبه اختصاص اعتبار به سازمان اورژانس مجوز ایجاد پست سازمان جدید در
وزارت ارشاد
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برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان

منبع: کوتاه آنلاینشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/08/24

این نوشته توسط admin در آدرس برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان توسط سایت منتشر
گردیده با حمایت بانک ملی ایران؛ برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با حمایت بانک ملی

ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و ...

این نوشته توسط admin در آدرس برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان توسط سایت منتشر
گردیده

  با حمایت بانک ملی ایران؛ برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با حمایت بانک ملی ایران، بیش از
هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان

تهران شرکت کردند. گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، مخاطبین این جشنواره دانش آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر […]

نوشته برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان اولین بار در کوتاه آنلاین پدیدار شد.

<[[

http://kotahonline.ir/?author=5
http://kotahonline.ir/?p=86147
http://kotahonline.ir/?p=86147
http://kotahonline.ir/
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بهره مندي بهتر از ظرفیت هاي میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی

استان گلستان با استفاده از توان علمی دانشگاه

منبع: میراث آریاشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/08/24

 
 

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گلستان، احمد تجري امروز شنبه
24 آبان ماه 99 در نشست امضاي این تفاهم نامه گفت: «هدف از انعقاد این تفاهم نامه سامان دهی همکاري هاي مشترك تحقیقاتی،
علمی، پژوهشی، آموزشی و اجرایی با رویکرد اقتصاد مقاومتی، بهره مندي بهتر از ظرفیت ها و امکانات و منابع انسانی و تخصص هاي
علمی و تحقیقاتی متقابل، بهره مندي بهتر از ظرفیت ها مواهب طبیعی، تاریخی فرهنگی و صنایع دستی و توسعه همه جانبه در

 
رسیدن به اهداف توسعه پایدار و نیل به اهداف برنامه هاي کشور و استان است.» 

او خاطرنشان کرد: «حمایت از فناوري ها و تجاري سازي، همکاري مشترك براي شناسایی و معرفی مشاهیر و مفاخر در ادوار مختلف
تاریخی در استان، همکاري و بهره مندي از امکانات آموزشی و اجراي پروژه هاي آموزشی، علمی، تحقیقاتی مشترك، همکاري در
استفاده از مراکز اسناد و کتابخانه براي محققین طرفین و تألیف و انتشار کتب و مقالات و نشریات علمی و پژوهشی، هدایت و حمایت

 
از پایان نامه هاي تحصیلی دانشجویی از اهم مفاد این تفاهم نامه است.» 

تجري اضافه کرد: «از دیگر مفاد این تفاهم نامه می توان به همکاري با دانشگاه در عرصه هاي علمی، اجتماعی، فرهنگی و اقتصادي
در ایجاد زمینه هاي مناسب همکاري و استفاده متقابل از ظرفیت هاي آموزشی و پژوهشی موجود در راستاي وظایف طرفین،
شکوفایی و ایجاد خلاقیت کارآفرینی و نوآوري هاي علمی، فنی و پژوهشی و فرصت هاي مطالعاتی در حوزه علوم سه گانه میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی و همچنین برگزاري بازدیدهاي علمی، سمینارها، کارگاه ها و دوره هاي آموزشی مشترك اشاره

 
کرد.» 

او در ادامه نشست امضاي این تفاهم نامه با تأکید بر این که گردشگري یکی از محورهاي مهم توسعه استان گلستان است، گفت:
«سیر صعودي مطالبات از گردشگري با سیر سقوط اعتبارات ایجاد زیرساخت هاي مناسب گردشگري در استان همخوانی ندارد که

 
باید روي این موضوع کارکرد.» 
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مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گلستان همچنین بیان کرد: «باید در این شرایط خاص شیوع کرونا در تولید
محتواي مناسب، تورهاي مجازي، بازدیدهاي مجازي از جاذبه هاي فرهنگی، تاریخی و گردشگري استان برنامه ریزي و اقدامات

مناسب صورت گیرد.» 

در ادامه این جلسه فرهاد یغمایی رئیس دانشگاه گلستان با اشاره به این که 4700 دانشجو و 150 استاد در دانشگاه گلستان فعالیت
می کنند، گفت: «دانشگاه گلستان آمادگی هرگونه همکاري با اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان در راستاي

توسعه و معرفی ظرفیت هاي گردشگري را دارد.» 

او خاطرنشان کرد: «با توجه به ظرفیت هاي منحصربه فرد استان در جاذبه هاي طبیعی، گلستان پتانسیل ایجاد موزه طبیعت را دارد.»

یغمایی تصریح کرد: «در حوزه فرهنگی و تولید محتوا اقدامات خوبی را از اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان
شاهد بوده ایم.» 
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آموزش رشته حصیربافی و اعطاي تسهیلات به هنرجویان در بندر ترکمن

منبع: میراث آریاشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گلستان، محمد
نصیري خلیلی امروز شنبه 24 آبان ماه 99 در بازدید
کارشناسان مرکز فنی و حرفه اي از کارگاه حصیربافی
شهرستان، با اعلام این خبر گفت: «در راستاي تفاهم نامه
فی مابین اداره میراث فرهنگی و اداره فنی و حرفه اي
شهرستان ترکمن و براي اجراي روش هاي جدید طراحی و
ساخت صنایع دستی با محوریت حصیربافی، دوره هاي
آموزشی رایگان براي کارآموزان اداره فنی و حرفه اي

برگزار می شود.» 

او بابیان این که برگزاري دوره هاي آموزش صنایع دستی و تولید محصولات در رشته هاي مختلف تأثیر بسزایی در افزایش درآمد
خانوارهاي ساکن در این منطقه دارد، اضافه کرد: «حمایت هاي اداره کل آموزش فنی و حرفه اي در حوزه هاي آموزش و تولید، می

تواند شرایط لازم را براي عرضه و فروش محصولات هنرمندان و صنعتگران شهرستان در بازارهاي مختلف فراهم کند.» 

نصیري خاطرنشان کرد: «به شرکت کنندگان در این دوره هاي آموزشی از سوي اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان گواهینامه
مهارتی اعطا می شود. همچنین طبق تفاهم نامه اداره فنی و حرفه اي با صندوق کارآفرینی امید و به منظور حمایت از آموزش

دیدگان این دوره هاي آموزشی، تسهیلات بانکی کم بهره پرداخت خواهد شد.»
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درمسیر بالندگی و توانمندسازي

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/08/24

پیام سپاهان -

پیام سپاهان - 

سعید پورعلی 
معاون اجتماعی و فرهنگی سازمان منطقه آزاد کیش 

جزیره کیش به عنوان یکی از مناطق آزاد تجاري- صنعتی
کشور طی چند دهه گذشته دستخوش تغییرات و نوسانات
متعددي بوده است. در این راستا، برنامه هاي معاونت
فرهنگی اجتماعی سازمان با تمرکز بر هدف سوم نقشه راه
کلان مناطق آزاد تجاري- صنعتی کشور در افق 1404

یعنی "کمک به توانمند سازي فرهنگی اجتماعی و اقتصادي جوامع محلی" ، اهداف پیش بینی شده در منشور راهبردي امور
فرهنگی، اجتماعی و هدف هشتم برنامه راهبردي سه ساله منطقه (1398-1400) تدوین و اجرا می شود. 

مهم ترین اهداف مدنظر در این اسناد احیاي هنر ، ارتقاء کیفیت زندگی شهروندي، بهبود بهداشت روحی و روانی، افزایش شاخص
هاي امنیت محیطی، کاهش آسیب هاي اجتماعی با بهره مندي از ابزار فرهنگ و هنر، اصلاح و استقرار نهادهاي آموزشی و پژوهشی،
فعال سازي اقتصاد فرهنگ و هنر، افزایش هم گرایی منطقه اي، ملی و اسلامی، پاسداشت ارزش هاي مشترك قومی، منطقه اي ، ملی
و دینی، ترویج فرهنگ توسعه دریاپایه با تقویت امنیت اجتماعی و ایجاد نظامات ساحلی نشینی با بهره مندي از برنامه هاي فرهنگی و

اجتماعی است . 
جزیره کیش در سطح "ملی و بین المللی" به منطقه اي براي انتقال فناوري هاي پیشرفته و انتقال آخرین دستاوردها، توسعه کسب و
کارهاي نو و استقرار استارتاپ ها و شرکت هاي دانش بنیان، تبدیل شده است. در عین حال باید گفت شرایط و وضعیت این جزیره در

حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی، امنیتی الگویی براي مناطق است. 
بر اساس ابلاغ سیاست هاي جمعیتی در چارچوب توسعه پایدار، مناطق آزاد به ویژه کیش مکان مناسبی براي زیست و سکونت مردم
است. جمعیت کیش با مساحت 91.5 کیلومتري جزیره در اواخر دهه 50، حدود 5 هزار نفر بود و اکنون به میزان 44 هزار نفر افزایش
یافته است. بومی ها 15 درصد جمعیت کیش را شامل می شوند. در حال حاضر، نرخ اشتغال در جزیره کیش بیش از 96 درصد است

و از این نظر در حوزه اشتغال زایی در سطح کشور پیشگام است. 
همچنین 41 مدرسه در جزیره کیش فعال هستند که همگی با بودجه اي که سازمان اختصاص داده است، ساخته و در اختیار آموزش
و پرورش قرار داده شده است. همچنین با استقرار 7 دانشگاه در جزیره کیش؛ نزدیک به 80درصد آنان در ساختمان هایی که سازمان
منطقه آزاد کیش در نظر گرفته است مستقر هستند. با رویکرد و تاکیدات مدیرعامل محترم، با سایر دانشگاههاي اصلی و مادر و اصلی
توافق همکاري براي اجراي طرح هاي تازه صورت گرفته و این مجموعه ها نیز در کیش حضور خواهند یافت تا این منطقه به یکی از

قطب هاي علمی منطقه و خاورمیانه تبدیل شود. 
پیش بینی می شود جمعیت کیش به عنوان یک منطقه گردشگر پذیر و جزیره اي که در قالب منطقه آزاد فعالیت می کند بر اساس

طرح جامع در 5 سال آینده به 85 هزار نفر بالغ شود. 
براي تحقق نقشه راه کلان مناطق آزاد، منشور راهبردي امور فرهنگی - اجتماعی و برنامه راهبردي سه ساله (1398-1400) طی
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چند سال اخیر راهبردهاي ذیل را دنبال کرده است: 
ایجاد نشاط فرهنگی و اجتماعی در جزیره، توانمندسازي موسسات خصوصی اهالی فرهنگ و هنر مندان براي مشارکت در فعالیت
هاي فرهنگی و اجتماعی در قالب برون سپاري، ایجاد بستر فعالیت انجمن ها و گروه هاي مدنی، برگزاري رویدادهاي منطقه اي و ملی
با هدف تثبیت جایگاه کیش به عنوان پیشانی مناطق آزاد بر مبناي تقویم رویدادهاي هفتگی، ماهیانه، فصلی و سالیانه، توسعه
رواداري اجتماعی و ایجاد نزدیکی میان بدنه بومی و خرده فرهنگ هاي متنوع جزیره، احیا و حفظ فرهنگ بومی جزیره با تمرکز بر
تاریخ و هویت کیش، توسعه زیرساخت هاي فرهنگی اجتماعی و آموزشی و مهارت هاي فردي و اجتماعی بخشی از عناوین راهبردهاي

درنظرگرفته شده است. 
افزایش سرمایه هاي اجتماعی از طریق الگوسازي آموزش توسعه مشارکت بین فعالان فرهنگی و اجتماعی، ارتقاء فرهنگ عمومی و
غرور جامعه محلی، توجه به سنت ها و ارزش هاي بومی ، قومی و محلی، بهره مندي از ظرفیت مدارس، دانشگاهها و جامعه سازمان
یافته( NGO ) ، ایجاد زمینه حضور نخبگان اجتماعی، فرهنگی و فرهیختگان مولد علم و هنر در منطقه، رشد صنایع خلاق فرهنگی
و دانش بنیان فرهنگی و تعامل و ارتباط سازنده با موسسات و نهادهاي ملی و بین المللی فرهنگی - اجتماعی از دیگر راهبردهاي مد

نظر است که با اقدامات متعدد در مسیر تحقق قرار دارد. 
در این دوره، یعنی از سال 1397 تا کنون، محورهاي مهم توسعه فرهنگی - اجتماعی در دو بخش اجرایی فرهنگی،آموزشی،هنري و

بخش اجرایی اجتماعی به عناوین و سرفصلهاي متنوع و فراگیري پیگیري شده است. 
در بخش نخست که شامل امور فرهنگی، آموزشی و هنري می گردد، تشکیل خانه مطبوعات، ، توسعه فعالیت هاي رسانه اي
مطبوعاتی، برگزاري دوره هاي آموزشی براي اصحاب رسانه با حضور شخصیت هاي نام آشناي دانشگاهی و رسانه اي کشور، افزایش
موسسات فرهنگی، مطبوعاتی و هنري، توسعه فعالیت دانشگاه ها و پردیس دانشگاه هاي سطح الف کشور، توسعه روابط بین نهادهاي
فرهنگی - هنري ملی و بین المللی از طریق تاسیس دفترهمکاري با اکو، تولید مستمر پادکست با محتواي فرهنگی، هنري و
اجتماعی، شکل گیري انجمن هاي فرهنگی و هنري، برون سپاري رویدادهاي هنري و فرهنگی به بخش خصوصی با هدف پایداري
موسسات ثبت شده در جزیره، تدوین شیوه نامه تاسیس انجمن هاي هنري، برگزاري رویدادهاي نمایشگاهی فاخر مانند نمایشگاه
بزرگ کتاب، برگزاري جشنواره هاي متعدد در حوزه فیلم ،تئاتر، داستان ،موسیقی، قرآن وعکس، برگزاري کارگاه هاي فرهنگی- هنري

با هدف کشف استعداد ها تحقق یافته است. 
علاوه بر موارد ذکر شده، ارتقاي سطح خدمات آموزشی و هنري در فرهنگ سراها ، حمایت از تشکیل سازمان هاي مردم نهاد در حوزه
هاي فرهنگی ،آموزشی و هنري، افزایش زیرساخت ها و فضاي آموزشی، حمایت از حوزه آموزش و پرورش با هدف ارتقاي کیفی که
مورد اهتمام سازمان است، حمایت از صنایع فرهنگی و خلاق و شرکت هاي دانش بنیان فرهنگی، تقویت بین المللی سازي آموزش
عالی، فراهم نمودن تسهیلات لازم براي حضور و فعالیت برند هاي آموزشی ملی و بین المللی و مدارس دو زبانه، تقویت ساختار هاي
پژوهشی و مطالعاتی حوزه فرهنگی و اجتماعی با همکاري دانشگاه ها و موسسه علوم و فنون، تقویت فرهنگ بومی جزیره کیش با
برگزاري رویداد هاي کیش پژوهی و همکاري با موزه مردم شناسی، خانه بومیان کیش و حمایت از موسیقی بومیان نیز به عنوان

سرفصل فعالیت ها بطور جدي دنبال شده و این روند همجنان ادامه دارد. 
انجام پژوهش هاي اجتماعی و فرهنگی در چارچوب همکاري با دفتر طرح هاي ملی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و پژوهشگاه
فرهنگ و هنر و ارتباطات، مرکز افکارسنجی دانشجویان و دانشگاه هاي سطح الف کشور نیز اقدام مهم دیگري است که در دستور کار

معاونت قرار دارد. 
در بخش اجرایی اجتماعی نیز اقدامات و برنامه هاي بسیار زیادي را براي تقویت ابن بعد مهم به انجام رسانده ایم که برخی از آنها
شامل تدوین شیوه نامه و تاسیس پارلمان زنان براي جلب مشارکت هاي سازمان یافته زنان و ارتقاي کیفی، تدوین شیوه نامه وتشکیل
شوراي پدافند غیرعامل، تدوین شیوه نامه و تشکیل شوراي اجتماعی براي ایجاد هماهنگی بین نهادهاي امدادي و حمایتی در راستاي
کاهش آسیب هاي اجتماعی، تدوین شیوه نامه و تشکیل شوراي فضاي مجازي، تدوین شیوه نامه هاي تاسیس سازمان هاي مردم نهاد

و تاسیس شوراي صدور مجوز است. 
حمایت مالی از بهزیستی، کمیته امداد ،هلال احمر، نیروي انتظامی، هیات مذهبی و نهادهاي دینی، آموزش هاي مجازي و غیر
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حضوري، حمایت از مراکز مشاوره و توسعه فعالیت هاي آنان، حمایت از ساخت برنامه هاي تلویزیونی با محوریت سلامت و آگاهی
عمومی، برگزاري دوره هاي آموزشی براي ثبت تشکل هاي مردم نهاد، برگزاري کارگاه هاي سلامت روان، برگزاري دوره هاي آموزشی
فنی- حرفه اي و دوره هاي آموزش مرتبط با رفتارهاي پرخطر و آسیب هاي اجتماعی و اجراي کارگاه هاي کارآفرینی نیز از دیگر

اقدامات صورت گرفته با هدف اعتلاي کیش است. 
اجراي دوره هاي کوتاه مدت پدافند غیرعامل در قالب ضمن خدمت کارکنان دستگاه اجرایی و مدیریت، ارتقاء شاخص هاي امنیت
اجتماعی و محیطی، استفاده از توان و ظرفیت هاي مردمی براي پاسخ گویی سریع و به موقع به حوادث و سوانح منطقه، صدور
مجوزفعالیت براي 6 سازمان مردم نهاد، توزیع بسته هاي حمایتی براي اقشار آسیب پذیر ناشی از کرونا، تجلیل از بانوان کارآفرین

جزیره و توسعه و افزایش مدارس مروج سلامت نیز از دیگر برنامه ها و تلاشهاي صورت گرفته است.
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بخشی از اعتبارات جشنواره تئاتر کودك صرف تجهیز سالن ها می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/08/24

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان گفت: در صورت تخصیص اعتبارات جشنواره بین المللی تئاتر کودك و
نوجوان بخشی از آن را صرف تجهیز و تعمیر سالن ها و مجتمع هاي فرهنگی، هنري استان می کنیم .

احمدرضا احسانی شنبه 24 آبان ماه در جمع خبرنگاران،
مطرح کرد: جشنواره بین المللی تئاتر کودك و نوجوان
همدان تابع تصمیمات ستاد ملی کرونا است و امسال به
شکل قبل برگزار نمی شود و جایگزینی براي آن درنظر

گرفته شده است. 

وي با بیان اینکه در هفته ملی کتاب 13 برنامه شاخص در
همدان برگزار می شود، اظهار کرد: برگزاري بزرگداشت
صنعت چاپ استان، آیین جایزه قلم هگمتانه، مسابقه
کتابخوانی، معرفی، بررسی و نقد کتاب، اهداي کتاب به

مراکز آموزشی و فرهنگی، عضویت رایگان در کتابخانه هاي عمومی استان، نشست کتابخوان، نشست تخصصی آسیب شناسی کتاب در
شهرستان بهار و مراسم اختتامیه کتابخوانی رضوي از جمله این برنامه ها است. 

احسانی درباره فعالیت هاي این اداره کل در سال جاري گفت: برگزاري برنامه هاي هفته ملی کتاب، تقدیر از چهره هاي فرهنگی
ماندگار با محوریت حاج رضا فاضلیان در آذرماه، برگزاري جشنواره نمایشنامه خوانی در دي ماه در شهرستان رزن، برگزاري کارگاه
آموزشی سبک زندگی قرآنی، برگزاري جشنواره هنرهاي تجسمی و خوشنویسی با موضوع نماز در شهرستان کبودراهنک، برگزاري
جشنواره موسیقی سنتی آواها و نغمه هاي عاشورایی با عنوان «نغمه عشق» در بهمن ماه، برگزاري جایزه ادبی استان در بهمن ماه با
میزبانی شهرستان بهار، برگزاري پویش فضاي مجازي در سراسر شهرستان ها با مرکزیت همدان، جشنواره فیلم و عکس و آیین تقدیر
از فعالان سینما در اسفندماه در شهرستان نهاوند و جشنواره منطقه اي مد و لباس از برنامه هاي درنظر گرفته شده اداره فرهنگ و

ارشاد همدان است. 

وي در بخش دیگري از صحبت هایش بیان کرد: چند روز گذشته تفاهم نامه اي بین وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با صندوق
کارآفرینی امید منعقد شد و طبق آن تسهیلاتی براي حمایت از نویسندگان، ناشران، کتابفروشی هاي استان درنظر گرفته ایم. 

احسانی با تأکید بر اینکه هیچ یک از ادارات شهرستان ها نمی توانند به بهانه کرونا برنامه هاي خود را تعطیل کنند، اظهار کرد: به
مدیران ادارات شهرستان ها ابلاغ شده طرح هایی که مورد تأیید ستاد کرونا باشد یا قابیلت برگزاري به صورت مجازي را داشته باشند،

قابل انجام هستند. 

وي با بیان اینکه پیشنهاد برگشت جشنواره فیلم کودك از سوي استاندار همدان به وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی داده شده است،
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گفت: در دوران شیوع کرونا همدان با قابلیت هاي فراوان خود ظرفیت برگزاري جشنواره هاي آنلاین را دارد. 

مدیرکل ارشاد استان همدان در بخش دیگري با بیان اینکه پیگیر راه اندازي بانک اطلاعاتی اصحاب فرهنگ و هنر در استان هستیم،
گفت: تعداد نشر کتاب توسط ناشران همدانی در سال گذشته 245 عنوان کتاب بود که با توجه به محدودیت هاي مالی این حوزه آمار
قابل قبولی است همچنین از ابتداي سال جاري تا پایان مهرماه 188 عنوان کتاب به چاپ رسیده که امیدواریم در ماه هاي باقیمانده

ارتقاء پیدا کند. 

وي درباره بنیاد سیدجمال الدین اسدآبادي توضیح داد: این قضیه یکی از مطالبات استان و شهرستان اسدآباد است و با توجه به
شخصیت ملی و جهانی سیدجمال و استفاده از ظرفیت این چهره برجسته براي معرفی استان، راه اندازي این بنیاد می تواند در جذب
گردشگر و استفاده هاي فرهنگی هنري مفید باشد و امیدواریم تا قبل از پایان سال این پروژه را به عنوان بنیاد یا مؤسسه فرهنگی

هنري افتتاح کنیم. 

احسانی در رابطه با مجتمع فرهنگی، هنري شهید مظاهري مریانج هم مطرح کرد: سال گذشته بخش کتابخانه این مجتمع افتتاح شد
و با بودجه دو میلیاردي که به آن اختصاص یافت امیدواریم تا پایان سال کل مجموعه افتتاح شود. 

وي درباره حمایت از آسیب دیدگان کرونا شرح داد: در حوزه رسانه به 350 نفر از فعالان رسانه استان کمک بلاعوض شد، در مورد
سایر اصحاب فرهنگ و هنر نیز بخش حمایتی در سامانه کارا داشتیم که پرداخت شد همچنین 160 بسته حمایتی در اختیار
هنرمندان که نیاز حاد داشتند قرار گرفت و از آنجا که حوزه فرهنگ و هنر بیش از سایر حوزه ها از کرونا آسیب دیده امیدواریم با

حمایت دولت و نهادهاي قانونی ضرر و زیان این حوزه جبران شود. 

انتهاي پیام
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تصویب برنامه توسعه روستایی شهرستان هاي ابرکوه، اشکذر، بافق و بهاباد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/08/24

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان یزد، از تصویب برنامه توسعه اقتصادي و اشتغالزایی 19 روستاي منتخب در
شهرستان هاي ابرکوه، اشکذر، بافق و بهاباد خبر داد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز یزد، سید مجتبی حسینی پور در پایان جلسه کارگروه اقتصادي، اشتغال و سرمایه گذاري
استان گفت: این برنامه ها در اجراي تکلیف قانونی مندرج در جزء یک "بند الف ماده 27 قانون برنامه ششم توسعه" و با مساعدت
دستگاه هاي اجرایی مرتبط با مباحث توسعه روستایی تدوین شد و به تصویب کارگروه اقتصادي، اشتغال و سرمایه گذاري استان

رسید. 
وي افزود: در راستاي ایجاد نظام یکپارچه در تدوین برنامه توسعه
اقتصادي، اشتغال زایی،کاهش و یا حذف فعالیت هاي موازي در
حوزه تدوین برنامه توسعه روستایی تاکنون براي 90 روستاي
منتخب استان برنامه هاي توسعه اقتصادي و اشتغالزایی تهیه
شده است و تا پایان سالجاري براي 45 روستاي استان برنامه

مزبور تهیه خواهد شد. 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان یزد همچنین هدف
از تدوین این برنامه ها را شناسایی و بهره برداري از ظرفیت هاي
موجود در نواحی روستایی، ارتقاي منزلت اجتماعی روستاییان و

جـایگـاه روستـاها در اقتصاد مـلی و در نهایت ایجاد بستـر لازم براي شکـوفایـی و پیـشرفـت عدالـت محـور روسـتا ها در قالب
تحـقق سیاسـتهـاي کلی اقتصاد مقاومتی و برنامه ششم توسعه کشور برشمرد . 

دبیرشوراي برنامه ریزي و توسعه استان گفت: کلیه اقدامات و فعالیت هاي لازم الاجرا در شهرستان هاي یاد شده، در چارچوب اهداف
و برنامه هاي توسعه اقتصادي و اشتغالزایی روستایی صورت خواهد گرفت. 

شایان ذکر است برنامه توسعه اقتصادي و اشتغالزایی براي کلیه روستا هاي بالاي 20 خانوار و با اولویت روستا هاي بزرگ و پرجمعیتی
که کارکرد روستایی خود را حفظ کرده اند؛ تدوین و ابلاغ می شود.
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300 روستا در رشت هدف گردشگري

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/08/24

300 روستاي رشت هدف گردشگري هستند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز گیلان ؛ فرماندار
رشت امروز در نشست بررسی مشکلات و چالش هاي
صنایع دستی و گردشگري رشت با بیان اینکه توجه به
صنعت گردشگري توجه به اشتغال و درآمدزایی است گفت:
300 روستاي شهرستان رشت به دلیل وجود جاذبه هاي

گردشگري طبیعی ، هدف گردشگري هستند. 
علی فتح اللهی افزود: شهرستان رشت با داشتن مکان هاي
تفریحی ، تنوع خوراك و لباس و صنایع دستی از شهرهاي

گردشگر پذیر است که نیاز به توجه ویژه دارد. 
جبار کوچکی نژاد از نمایندگان رشت در مجلس شوراي اسلامی در این نشست با اشاره به ظرفیت هاي استان در گردشگري گفت:
باید مدیران استانی به ویژه مدیر کل میراث فرهنگی ، صنایع دستی و گردشگري در جذب اعتبارات و توسعه مکان هاي گردشگري

بیشتر تلاش کند تا شاهد جذب گردشگران داخلی و خارجی در استان باشیم . 
محمدرضا احمدي دیگر نماینده رشت در مجلس شوراي اسلامی نیز افزود: ترویج بازارهاي هفتگی ، گسترش مشاغل خانگی و صنایع

دستی در ایجاد اشتغال و گسترش صنعت گردشگري نقش بسزایی دارد. 
وي از واگذاري هتل ایران به بخش خصوصی انتقاد کرد و گفت: این هتل ظرفیت این را دارد که به موزه تبدیل شود .
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بانوي چهارمحالی کارآفرین برتر ملی فناوري پیشرفته کشور

منبع: ایاناشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/08/24

پروین برادران قهفرخی، از بانوان کارآفرین استان چهارمحال وبختیاري، جز کارآفرینان برتر ملی فناوري پیشرفته کشورشناخته
شد. 

به گزارش خبرنگار ایانا در استان چهارمحال و بختیاري، زنان کارآفرین برتر در حوزه
ایجاد اشتغال و خلق ارزش افزوده توانمندي هاي خود را در حضور سورنا ستاري معاون
علمی و فناوري و معصومه ابتکار معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوري ارائه کردند

و تقدیر شدند. 

پروین برادران مدیر عامل شرکت دانش بنیان کوهرنگ استان چهار محال وبختیاري
تولیدکننده تخصصی نهاده هاي کشاورزي آمینواسیدهاي چپگرد غنی شده ارُگانامین و
پروتئین هیدرولیزات و طعمه آماده سراتل جلب کننده مگس مدیترانه اي، انواع مگس

میوه و جالیز نیز یکی از چهره هاي ملی منتخب بود 

آمینواسیدهاي چپگرد جزء لاینفک کشاورزي محسوب می شوند. 

ارگانامین محرك رشد، افزایش تقویت و باردهی و عملکرد در هکتار، ضد تنش، حامل عناصر ریز مغذي، افزایش مقاومت و ایمنی در
برابر بیماري ها و آفات و یک زیست مهارگر مناسب در حوزه کشاورزي پیشرفته است 

محصولات فوق پیش از این بطور 100 درصد وارد کشور می شد وارز زیادي را از کشور خارج می کرد 

لازم به ذکر است خانم دکتر برادران منتخب 10 زن کارآفرین در کتاب منتشر شده پایگاه داده اسپرینگر 2016، 6 زن برتر کارآفرینی
فناورانه توسط دیده بان جهانی کارآفرینی GEM2012، منتخب برتر جشنواره ملی اختراعات تجاري شده شیخ بهایی، منتخب زنان
کارآفرین ملی معاونت زنان ریاست جمهوري، منتخب جشنواره ملی نوآوري و شکوفایی اختراعات در حال تجاري و دو دوره جشنواره
ملی علم تا عمل معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، منتخب جایزه بنیاد ملی البرز و بسیاري جشنواره هاي ملی فناوري و

نوآوري را در کارنامه خود دارد.
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طرح هاي کوچک دانش آموزي می بایست مورد حمایت قرار بگیرد

منبع: پاناشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/08/24

پاکدشت(پانا):یک کارشناس مشاوره در شهرستان هاي استان تهران معتقد است، طرح هاي کوچک دانش آموزي می بایست
مورد حمایت قرار بگیرد.

پاکدشت(پانا):یک کارشناس مشاوره در شهرستان هاي
استان تهران معتقد است، طرح هاي کوچک دانش آموزي

می بایست مورد حمایت قرار بگیرد. 

سیده فاطمه حسینی، کارشناس اداره سلامت و مراقبت در
برابر آسیب هاي اجتماعی اداره آموزش و پرورش
شهرستان پاکدشت، در گفتگو با خبرنگار پانا در شهرستان

هاي استان تهران، با اشاره به این که آئین افتتاحیه طرح کانون یاریگران زندگی در شهرستان پاکدشت با حضور مدیر آموزش و
پرورش و شوراي معاونین مدیریت آموزش و پرورش شهرستان پاکدشت در قالب نمایشگاه براي بازدید عموم در مکان آموزش و
پرورش این منطقه به مدت سه روز برگزار شد، گفت: در این نمایشگاه غرفه هایی با همکاري بهزیستی، مرکز مشاوره مهر آفرین

،جمعیت هلال احمر ،کارشناسی سلامت و تندرستی ، با مدیریت کارشناسی مراقبت و پیشگیري برپا شد. 

وي در ادامه، با اشاره به این که کانون یاریگران زندگی در حوزه پیشگیري در برابرآسیب هاي اجتماعی فعالیت دارد، افزود: در
شهرستان پاکدشت 90مدرسه در سه مقطع انتخاب شد که در هر مدرسه یک کانون تشکیل شده که از چهار تشکل اصلی سازمان
دانش آموزي شوراي دانش آموزي انجمن اولیا و بسیج دانش آموزي عضو اصلی و 50 نفر از دانش آموزان عضو گرفته و در حوزه

پیشگیري از آسیب ها در قالب تولید محتوا کیلیپ هاي آموزشی به آموزش دانش آموزان می پردازد. 

دکتر حامدي، کارشناس مشاوره مدیریت آموزش و پرورش شهرستان ورامین، در گفتگو با خبرنگار پانا در شهرستان هاي استان
تهران، ضمن اشاره به عوامل خطر و عوامل محافظت کننده در برابر خطر، گفت: گروه هدف در این طرح اولیا، دانش آموزان و
همکاران هستند باید هر کدام به مدت سه جلسه تا پایان اسفند ماه در آموزش هایی که براي این طرح در نظر گرفته شده است،

شرکت کنند. 

طرح هاي کوچک دانش آموزي می بایست مورد حمایت قرار بگیرد 

وي در ادامه، با بررسی رویکرد آشنایی مبانی و روش شناسی رویکرد جامعه محور در پیشگیري از اعتیاد و روش هاي پر خطر، با
تقسیم بندي عوامل خطر و عوامل پیشگیري در دانش آموزان تأکید بر این امر که پیش از برخورد با هر موضوعی، اولیا و دانش اموزان
می بایست عوامل خطر و عوامل پیشگیري را بشناسند، افزود: ایده پردازي و طراحی راهکارها در حوزه این طرح با بررسی و روش
شناسی موجود می بایست در سطح مدارس صورت بگیرد و پروژه هاي کوچک در مدارس در حوزه هاي طراحی، اجرا و مستند سازي،
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می بایست مورد حمایت قرار بگیرد. 

جو عاطفی حمایت گرانه برخورداري از مهارت هاي زندگی از عوامل محافظت کننده در برابر پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی است 

حامدي در بخشی دیگر از این گفتگو، با بررسی عوامل محافظت کننده دانش آموزان در برابر اعتیاد و رفتارهاي پرخطر، ادامه داد: این
عوامل محافظت کننده را می توان در سبک زندگی مناسب، جو عاطفی حمایت گرانه برخورداري از مهارت هاي زندگی خلاصه کرد و

باید توجه داشت که محل قرار گیري مدرسه در محله می تواند یکی از عوامل مهم در این حوزه باشد. 

این کارشناس حوزه مشاوره با بررسی راهکارهاي مراقبت از دانش آموزان در حوزه آسیب هاي اجتماعی، اعتیاد را یکی از مهم ترین
معضلات و مشکلات پیش رو در این حوزه برشمرده و با اشاره به این که مددکاران با راه اندازي صندوق کانونی می توانند یاري گر
دانش اموزان در این حوزه باشند، اظهار داشت: اگر گرایش دانش آموزان در حوزه اعتیاد به مواد مخدر ادامه داشته باشد، می توان با

برگزاري کارگاه هاي آموزشی در حوزه پیشگیري، در این مبحث مهم گام برداشت. 

وي در بخشی دیگر از این گفتگو، با اذعان به این امر که مدیر مدارس باید با توجه به حوزه هاي مدیریتی خود از افراد و امکانات
موجود در بخش پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی گام بردارد و در نهایت، با مستندسازي به بررسی تأثیر آن بپردازد، تصریح کرد:
تمامی موارد موجود، می بایست با بررسی نقشه جغرافیایی جمعیت، ویژگی ها و پراکندگی دانش آموزان در حوزه آسیب هاي
اجتماعی، به طراحی نقشه کنترل آسیب هاي اجتماعی بپردازد و با تکیه بر آن، امکانات و حمایت هاي مورد نیاز دانش آموزان را که

در مدرسه موجود است، براي آنان به نمایش بگذارد. 

تخصص ها و دیدگاه هاي موجود در اولیاي دانش آموزان و دیدگاه هاي سنتی خانواده هاي آنان از مهم ترین کلید واژه هاي نقشه
اجتماعی مدارس است 

کارشناس مشاوره مدیریت آموزش و پرورش شهرستان ورامین، در ادامه، مشاغل، تخصص ها و دیدگاه هاي موجود در اولیاي دانش
آموزان و دیدگاه هاي سنتی خانواده هاي آنان را، از مهم ترین کلید واژه هاي نقشه اجتماعی مدارس در حوزه مقابله آسیب هاي
موجود در میان دانش آموزان برشمرده و با اشاره به این که نقاط عطف در مدرسه می تواند زمینه بهبود را براي مدرس فراهم آورد،
تأکید کرد: دانش آموزان با شیوه خلاقانه ترسیم درخت مشکلات، از ریشه مشکلات را رصد کند و با رسید به شاخ و برگ آن، کنترل

آن را نیز در دست بگیرد و موارد مشابه در این طرح را با الگوي مدرسه خویش مطابقت دهد. 

حامدي، با اذعان به این امر که دانش آموزان پس از طراحی درخت مشکل می بایست درخت راهکار را نیز ترسیم کنند و با طراحی
دقیق آن، شاخه به شاخه از کلیات به جزئیات برسند، یادآور شد: ترسیم این درخت می تواند رویکردي باشد تا به دانش آموزان بگوید

که تمامی مشکلات را می بایست شاخه به شاخه حل کرد و درخت راهکار را با تکیه بر این شیوه باید براي مدرسه ترسیم کرد. 

گروه یاریگران در مدارس براي مقابله با آسیب هاي اجتماعی آموزش و پرورش را یاري می کند 

وي در همین راستا، با تأکید بر این که توانمندي سازي گروه یاریگران در مدارس براي مقابله با آسیب هاي اجتماعی یکی دیگر از
مهم ترین عواملی است که آموزش و پرورش را در بستر پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی یاري می کند؛ خاطر نشان کرد: در بخش
بعدي می بایست درخت دارایی هاي مدرسه را با تکیه بر فرصت هاي موجود در مدرسه از جمله اشخاص و دارایی هایی که موجب
تسهیل گري اجراي طرح هاي مد نظر مدارس می شود، ترسیم کرد و در همین مسیر خواهیم دید که بسیاري از این افراد می توانند
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در طراحی پروژه هاي کوچک موثر باشند. 

وي در بخش دیگري از این گفتگو، با اشاره به این که طراحی جدول ذي نفعان مدرسه می تواند مسئولیت هاي افراد را از جمله
اشخاص حقیقی و حقوقی، سازمان ها و ادارات دولتی، در مقابل مدرسه، تعریف و ترسیم کرد، گفت: در نهایت این طراحی ها می تواند
به آفرینش پروژه هاي اجتماعی و فرهنگی رسید و در بعد اجتماعی، کارآفرینی، عرضه و تولید محصولات، ایده کارآفرینی و ارائه دست
ساخته ها و ورزشی و در بعد فرهنگی، دینی، فراغتی و آموزشی و ارائه برنامه هاي نوآورانه در حوزه مسائل دینی از مهم ترین این

راهکارها و برنامه ها خواهد بود. 

حامدي، با تأکید بر این که دانش اموز در این مرحله می تواند سناریوي اجراي پروژه کوچک خود را بنویسد، افزود: دانش آموزمی
بایست در این مرحله بداند که پایان یک پروژه به معناي توقف او در حوزه رفتارهاي خلاقانه و نوآور نیست و این آغاز راهی است که او
باید انجام دهد و به فکر یک مسیر دراز مدت در این پروژه باشد تا جمعیت مخاطب خود را تحت تأثیر قرار داده و با مقایسه پروژه

خود با پروژه هاي دیگر، موفقیت خود را در این حوزه جشن بگیرد. 

/خبرنگار: امین کردبچه چنگی/ 

آسیب هاي اجتماعی پاکدشت مشاوره دانش آموز
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تولید 44 درصد فولاد خام کشور در گروه فولاد مبارکه اصفهان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/08/24

با 6 درصد رشد نسبت به مدت مشابه سال قبل، 44 درصد فولاد خام کشور در گروه فولاد مبارکه تولید شد.

به گزارش خبرگزاري صداو سیما،مرکز اصفهان؛میزان تولید فولاد
خام فولادسازان بزرگ کشور در هفت ماه گذشته ، 13 میلیون و

100 هزار تن بود. 
در سال جهش تولید که اقتدار کشور به تولید و رونق هرچه بیشتر
اقتصادي گره زده شد، تحریم ها، شیوع ویروس کرونا و محدودیت
هاي موجود در تأمین کنسانتره و مواد معدنی مورد نیاز، هیچ کدام
نتوانست در عزم راسخ پولادمردان فولاد مبارکه و فرایند تولید این

شرکت خللی ایجاد کند. 
سرپرست معاونت بهره برداري فولاد مبارکه گفت: در هفت ماهه امسال پنج میلیون و 816 هزار تن فولاد خام در گروه فولاد مبارکه

(فولاد مبارکه (چهارمیلیون و 208 هزارتن)، فولاد هرمزگان (820 هزارتن) و مجتمع فولاد سبا (789 هزار تن) تولید شد. 
عباس اکبري محمدي افزود:چنانچه در تأمین مواد اولیه و مصرف برق (پیک تابستان) با محدودیت مواجه نبودیم به طور قطع رشد

تولید بیشتري به ثبت می رسید. 
گروه فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده ورق تخت فولادي در خاورمیانه و یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان آهن اسفنجی
با تولید سالانه بیش ازهفت میلیون تن فولاد خام داراي سهم 51 درصدي در تولید کشور و اشتغال حدود 351 هزار نفر به صورت

مستقیم و غیرمستقیم است.



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 209/738

سپرده گذاري 44 هزار میلیاردي از ارز نفتی

منبع: ایسناشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/08/24

از محل ذخائر ارزي صندوق توسعه ملی بیش از 44 هزار میلیارد تومان جهت اعطاي تسهیلات در بانک هاي عامل سپرده
گذاري شده است.

به گزارش ایسنا، از ابتداي تاسیس صندوق توسعه ملی در
کنار تسهیلات ارزي، بخشی از منابع صندوق براساس
تکلیف قانونی به تسیهلات ریالی اختصاص یافته است. این
تسیهلات طبق قوانین بودجه سنواتی تا انتهاي سال 1393
از طریق انعقاد قرارداد عاملیت ریالی با بانک هاي عامل
پرداخته شده و از ابتداي سال 1394 صندوق نسبت به
سپرده گذاري ریالی در بانک هاي دولتی و خصوصی جهت
اعطاي تسیهلات ریالی به طرح هاي تعیین شده، اقدام
کرده است. در این حالت صندوق تنها عامل توزیع سپرده

هاي ریالی بوده و نقشی در تخصیص موردي این تسهیلات به طرح ها و فعالیت ها ندارد و مسئولیت آن براي برعهده بانک هاي
سپرده پذیر است. 

این در حالی است که گزارش صندوق توسعه ملی در سال هاي 1390 تا 1393 از محل قراردادهاي عاملیت ریالی که براساس نظام
نامه ضوابط و شرایط اعطاي تسهیلات ریالی به متقاضیان از محل منابع صندوق توسعه ملی پرداخت شده حدود 11 هزار و 883
میلیارد تومان به طرح ها و پروژه هاي معرفی شده از طرف بانک هاي عامل اختصاص و به حساب بانک ها واریز شده است که تا پایان
شهریورماه گذشته حدود 9866 میلیارد تومان باعث اصل تسهیلات دریافتی به صندوق بازدریافت شده و 217 میلیارد تومان نزد بانک

ها به عنوان اصل تسهیلات جاري باقی مانده است که با سود مترتب در سال هاي آتی دریافت خواهد شد. 

وضعیت سپرده گذاري صندوق در بانک ها 

اما از ابتداي سال 1394، در اجراي حکم ماده (52) قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت، صندوق
نسبت به سپرده گذاري در بانک هاي دولتی و خصوصی جهت اعطاي تسهیلات ریالی به طرح هاي اقتصادي، اقدام کرد. 

میزان اعتبارات مصوب شده بابت سپرده گذاري در راستاي اجراي این قانون در بانک هاي دولتی و خصوصی در شش ماه اول سال
گذشته در مجموع حدود 4100 میلیارد تومان بوده است. همچنین وجه 20 فقره قرارداد از قراردادهاي ابلاغ شده سال 1397 در

مجموع به مبلغ حدود 2300 میلیارد تومان در شش ماه اول سال جاري به حساب بانک ها واریز شده است. 

صندوق توسعه ملی از ابتداي سال 1394 تا پایان شهریور سال گذشته در راستاي اجراي ماده 52 قانون الحاق برخی مواد به قانون
تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت (2) اعتباري حدود 37 هزار و 577 میلیارد تومان جهت سپرده گذاري در 25 بانک دولتی و
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خصوصی مصوب کرده است. 

این در شرایطی است منابع صندوق در بخش هاي دیگر قانونی از جمله تبصره (18) قانون بودجه و همچنین قانون حمایت از توسعه و
ایجاد اشتغال نیز مورد استفاده قرار گرفته است. 

در مجموع میزان کل سپرده گذاري هاي ریالی انجام شده توسط صندوق توسعه ملی در بانک هاي دولتی و خصوصی از ابتداي سال
1394 تا پایان شهریورماه سال 1398 در اجراي قوانین مربوطه حدود 44 هزار و 200 میلیارد تومان بوده که تا پایان شهریورماه سال
گذشته مانده اصل این سپرده ها نزد بانک ها 29 هزار و 500 میلیارد تومان یعنی 66.7 درصد از کل مبالغ سپرده گذاري شده است. 

گفتنی است؛ صندوق توسعه ملی از اویل دهه 90 در برنامه پنجم توسعه با دو ماموریت اصلی تبدیل بخشی از عواید فروش نفت و گاز
و فرآورده هاي آنها به ثروت هاي ماندگار، مولد و سرمایه هاي زاینده و همچنین حفظ سهم نسل هاي آینده از منابع نفت و گاز کشور

ایجاد شده و سالانه طبق قانونی بخشی از درآمدهاي نفت و فرآورده هاي آن به صندوق واریز می شود. 

انتهاي پیام
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نیاز شهرستان رشت به تابلوهاي اختصاصی گردشگري

منبع: ایسناشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/08/24

فرماندار شهرستان رشت گفت: عدم وجود تابلوهاي اختصاصی گردشگري در شهرستان یکی از مشکلات حوزه گردشگري
است که فقدان این تابلوهاي گردشگري باعث سرگردانی گردشگران می شود، لذا باید تابلوهاي مناسب معرفی اماکن تاریخی

و گردشگري داشته باشیم.

علی فتح اللهی امروز در جلسه بررسی مسائل و مشکلات
حوزه میراث فرهنگی در شهرستان رشت که با حضور
نمایندگان مجلس در فرمانداري شهرستان برگزار شد،
اظهار کرد: نگاه همه جانبه نگر یقینا فقط زیربنایی و
زیرساختی نخواهد بود، کمک می کند یک مجموعه به

سمت توسعه و آبادانی قدم بردارد. 

فرماندار رشت با بیان اینکه در هر مجموعه نگاه فرهنگی و
همه جانبه از اثرگذاري بالایی برخوردار است، افزود:
کارهاي فرهنگی می تواند باعث انتقال فرهنگ ها، آیین،

رسوم و تمدن یک به نسل جدید شود براین اساس میراث فرهنگی همواره براي ما ارزشمند و اثرگذار است. 

وي گفت: آنچه که به عنوان اثر تاریخی و به عنوان میراث براي این نسل مانده ضمن صیانت از آن، باید محلی براي ایجاد درآمد باشد،
درآمد از اینگونه آثار یقینا می تواند براي ایجاد شغل و کمک در راستاي انتقال اثر این آثار به نسل جدید بیار مورد توجه قرار گیرد. 

فتح اللهی با بیان اینکه باید از ظرفیت هاي گردشگري مرکز استان به خوبی بهره گیریم، تصریح کرد: استانی که مورد هدف
گردشگران داخل و خارج استان قرار می گیرد؛ ظرفیت هایی نظیر آب و هوا، راه هاي خوب، راه هاي زمینی و هوایی و دریایی همه و

همه کمک می کنند تا گردشگران متعدد به شهرستان رشت مراجعه کنند. 

فرماندار رشت بیان کرد: این آیین ها و آثار در شهرستان رشت وجود دارد، اما آنطور که باید و شاید نتوانستیم از این ظرفیت ها
استفاده کنیم. لذا باید با تقویت زیرساخت ها از پتانسیل هاي موجود نهایت بهره را ببریم. 

وي ادامه داد: شهرستان رشت حدود 111 اثر تاریخی دارد، ضرورت دارد باتوجه به تولیدات مختلف در عرصه صنایع دستی بتوانیم
نسبت به ایجاد بازارچه هاي محلی ارائه دهیم. ما بهترین هنرمندان در این عرصه را داریم اما بازارچه ثابتی براي عرضه این محصولات
متنوع و ارزشمند را نداریم. باید از ظرفیت پیاده راه فرهنگی و همچنین با کمک حمایت هاي ملی در جهت ایجاد بازارچه استفاده

کنیم. 

فتح اللهی با اشاره به فعالیت 8000 هنرمند صنایع دستی در شهرستان رشت، بیان کرد: اینها توان تولید در رشته هاي مختلف را
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دارند اما آنطور که باید از تسهیلات حمایتی برخوردار نیستند. 

فرماندار رشت با بیان اینکه مراکز گردشگري داریم که به دلیل شیوع کرونا دچار مشکلات متعدد اقتصادي شدند، گفت: خانه هاي
قدیمی زیادي در سطح شهرستان رشت داریم که افرادي به عنوان سرمایه گذار اعلام آمادگی کردند که این بناهاي تاریخی را در

جهت جذب گردشگر احیا کنند. 

وي اضافه کرد: برخی از آثار تاریخی ثبتی در حوزه تعدادي از ادارات است؛ ولی اعتباراتی که باید بهینه، نگهداري، احیا آنها هزینه
شود، متاسفانه در جهت حفاظت و نگهداري این آثار استفاده نمی شود. 

فتح اللهی خاطرنشان کرد: عدم وجود تابلوهاي اختصاصی گردشگري در شهرستان یکی از مشکلات حوزه گردشگري است که فقدان
این تابلوهاي گردشگري باعث سرگردانی گردشگران می شود، لذا باید تابلوهاي مناسب معرفی اماکن تاریخی و گردشگري داشته

باشیم که مسافران را به این مقاصد هدایت کند. 

فرماندار رشت بیان کرد: هر جا که گردشگر ورود کند حتما در اشتغال، چرخش اقتصادي، شناخته شدن، انتقال فرهنگی و رسوم آن
منطقه به مناطق مختلف، تاثیرگذار است. 

وي اضافه کرد: اگر در حوزه گردشگري فعالانه عمل کنیم، می توانیم بخش اعظمی از اشتغال و درآمد را حل کنیم. چون در بحث
هاي مختلف گردشگري این پتانسیل و ظرفیت وجود دارد، اگر بتوانیم به خوبی در بخش معرفی آثار تاریخی، گردشگري، غذا عمل

کنیم یقینا نتیجه آن را در درآمدزایی خواهیم دید. 

فتح اللهی ادامه داد: کرونا ضمن اینکه به کلیه بخش ها آسیب زد اما بیشترین خسارت را به حوزه گردشگري وارد کرد لذا از تامین
اجتماعی می خواهم هر آنچه که در توان وجود دارد براي جبران خسارت ها ورود کند. باید کارگروهی با محوریت معاونت برنامه ریزي

تشکیل شود و در خصوص جزئیات این موارد بحث و بررسی شود. 

فرماندار رشت تصریح کرد: پیاده راه فرهنگی یک ظرفیت است که آنطور که باید از ظرفیت آن بهره مند نمی شویم، قطعا اگر کرونا
نبود می توانستیم با برنامه ریزي هاي مختلف و با استفاده از ظرفیت پیاده راه فرهنگی آیین و مراسم هاي فرهنگی و بومی گیلان را

به نمایش بگذاریم. 

انتهاي پیام
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121 محدوده معدنی در خراسان جنوبی آزادسازي می شود

منبع: عصر معدنشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/08/24

عصر معدن- سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی گفت: 121 محدوده معدنی این استان آذر ماه امسال
از طریق سامانه کاداستر براي سرمایه گذاران جدید آزادسازي می شود.

عصر معدن- سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی گفت: 121 محدوده معدنی این استان آذر ماه امسال از
طریق سامانه کاداستر براي سرمایه گذاران جدید آزادسازي می شود. 

به گزارش پایگاه خبري «عصر معدن» به نقل از ایرنا، عباس جرجانی افزود: طرح آزادسازي محدوده هاي معدنی اکتشافی استان از
دوم آذرماه امسال ساعت 10 صبح آغاز می شود. 

وي وسعت این محدوده هاي معدنی را یکهزار و 924 کیلومتر اعلام کرد و گفت: این محدوده هاي معدنی در سامانه اینترنتی کاداستر
معادن به آدرس http://cadastre.mimt.gov.ir درج شده است. 

سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی ادامه داد: متقاضیان سرمایه گذاري در حوزه معدن می توانند از روز یکشنبه
دوم آذر با مراجعه به این سایت نسبت به ثبت درخواست و پیگیري هاي بعدي اقدام کنند. 

وي تصریح کرد: هرگونه ثبت محدوده اکتشافی بر اساس مفاد قانون معادن و آئین نامه اجرایی مربوطه است و متقاضیان می توانند
پس از ثبت نام در سامانه کاداستر معادن و اخذ گواهینامه صلاحیت فنی و مالی از سازمان نظام مهندسی معدن، متناسب با امتیاز

اخذ شده نسبت به ثبت محدوده اقدام کنند. 

جرجانی اظهار داشت: بلوك سه پهنه لوت شمالی مربوط به سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنایع معدنی ایران در استان، نیز 27
آبان ماه ( روز سه شنبه) براي سرمایه گذاران حوزه معدن آزادسازي می شود. 

وي با بیان اینکه وسعت این پهنه 705 کیلومتر است ادامه داد: متقاضیان می توانند نسبت به ثبت درخواست خود از ساعت 11 روز
سه شنبه 27 آبان ماه جاري از طریق سامانه کاداستر اقدام کنند. 

سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی یادآور شد: امسال 58 فقره مجوز معدنی در استان صادر شده که زمینه
اشتغال 80 نفر را به صورت مستقیم فراهم کرده است. 

وي گفت: از این مجوزهاي معدنی، 14 فقره پروانه بهره برداري معدنی، 9 فقره گواهی کشف و 35 فقره پروانه اکتشاف بوده است. 

جرجانی اظهار داشت: پروانه هاي اکتشاف معدنی در مساحت حدود 264 کیلومتر مربع صادر شده است و براي عملیات اکتشاف مواد
معدنی مربوطه 169 میلیارد و 900 میلیون ریال اعتبار پیش بینی شده است. 

وي ادامه داد: همچنین امسال 6 میلیون و 560 هزار تن ذخیره قطعی مواد معدنی جدید نیز با هزینه کرد 22 میلیارد و 731 میلیون
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ریال در بخش گواهی کشف هاي صادره شناسایی شده است. 

سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی افزود: با صدور 14 فقره پروانه بهره برداري معدنی، 135 میلیارد و 630
میلیون ریال سرمایه گذاري در استان صورت گرفت. 

وي عنوان کرد: امسال 10 فقره پروانه بهره برداري معدنی با استخراج اسمی سالانه 2 میلیون تن تمدید شده است.
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لزوم اختصاص اعتبار ملی براي توسعه بقعه خواهر امام/ طرح هاي عمرانی با

پیوست گردشگري باشد

منبع: شبستانشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/08/24

کوچکی نژاد با تاکید بر اینکه سند گردشگري سیاست ها را هماهنگ می کند گفت: اجراي طرح هاي بزرگ ملی و استانی
بایستی با پیوست گردشگري و یا بازده در این حوزه همراه باشد.

کوچکی نژاد با تاکید بر اینکه سند گردشگري سیاست ها را هماهنگ می کند گفت: اجراي طرح هاي بزرگ ملی و استانی
بایستی با پیوست گردشگري و یا بازده در این حوزه همراه باشد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از رشت، «جبار کوچکی
نژاد» امروز(شنبه، 24 آبان) در جلسه بررسی مشکلات میراث
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري رشت در سالن فرمانداري
این شهرستان اظهار کرد: حمایت از صنعت گردشگري ضریب

اشتغال در جامعه را ارتقا می دهد. 

نماینده مردم شهرستان رشت در مجلس شوراي اسلامی با بیان
اینکه گیلان به میهمان نوازي مشهور است گفت: گیلانی ها در

مقایسه با دیگر استان هاي کشور مهمان نوازتر و خونگرم تر هستند. 

وي اذعان کرد: با پیگیري هاي صورت گرفته از سوي گیلان میراث فرهنگی به وزارت بین دستگاهی تبدیل شد. 

کوچکی نژاد با بیان اینکه کل اعتبارات این وزارتخانه یک هزار و300 میلیارد تومان است افزود: بخشی از این اعتبارات حقوق
کارمندان و بخشی دیگر صرف نگهداري از آثار تاریخی و اجراي دیگر پروژه ها می شود. 

نماینده مردم شهرستان رشت در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: اعتبارات این وزارتخانه بسیار پایین بوده و این یک ضعف
محسوب می شودو بایستی با رایزنی هاي مدیران کل، این وزارتخانه از اعتبارات دیگر دستگاه ها بهره گیرد. 

وي با تاکید بر اینکه منابع دستگاه ها به سمت گردشگري هدایت شود اضافه کرد: از منابع دستگاه هایی چون راه، مالیات و تامین
اجتماعی و.... می توان در حوزه گردشگري بهره گرفت. 

کوچکی نژاد به ورود گردشگر خارجی به ایران اشاره و تصریح کرد: در حال حاضر پنج میلیون گردشگر خارجی وارد کشور می شود
که این آمار بایستی با توسعه زیرساخت و فرهنگ سازي به 20 میلیون گردشگر خارجی برسد. 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 216/738

نماینده مردم شهرستان رشت در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: استان هاي شیراز و اصفهان هدف گردشگري خارجی است و
متاسفانه توریست هاي خارجی شمال کشور را کمتر مقصد سفر قرار می دهند. 

وي با اشاره به اینکه 300 روستا در کشور هدف گردشگري قرار گرفته است گفت: از این تعداد روستا در کشور باید سهم گیلان
مشخص شود. 

کوچکی نژاد با تاکید بر اینکه سند گردشگري سیاست ها را هماهنگ می کند اذعان کرد: اجراي طرح هاي بزرگ ملی و استانی
بایستی با پیوست گردشگري و یا بازده در این حوزه همراه باشد. 

وي به جنگل هاي هیرگانی و جنگل هاي شمال اشاره و تصریح کرد: ساماندهی جنگل هاي شمال کشور زمینه جذب گردشگر را مهیا
می کند که این ساماندهی با هماهنگی منابع طبیعی و محیط زیست و با هدف گردشگري انجام شود. 

کوچکی نژاد با اشاره به جذب اعتبار در موزه روستایی سراوان رشت افزود: سعی داریم تا موزه روستایی رشت سال آینده در ردیف
بودجه اي قرار گیرد. 

نماینده مردم شهرستان رشت در مجلس شوراي اسلامی اضافه کرد: توسعه موزه میراث روستایی و برپایی نمایشگاه در حوزه هاي
مختلف بازدید گردشگران را افزایش خواهد داد. 

کوچکی نژاد به بقعه خواهر امام رضا(ع) در رشت و اجراي طرح توسعه آن اشاره و اظهارکرد: این بقعه مرکز زیارتی، دینی و گردشگري
شهر رشت شمرده می شود که بایستی سالانه اعتبارات ویژه بدان اختصاص یابد. 

وي با اشاره به اینکه میرزا کوچک جنگلی نماد گیلان است اضافه کرد: سعی بر این است 11 آذر کنگره اي در این راستا در رشت
برگزار شود و یک ردیف اعتباري در این حوزه نیز مصوب شود. 

کوچکی نژاد با تاکید براینکه همه دستگاه ها موظف هستند سالانه براي حفظ و نگهداري آثار تاریخی هزینه هایی را پرداخت کنند به
بحران کرونا ویروس و تاثیر آن بر گردشگري پرداخت و خاطرنشان ساخت: با ورود این بیماري بسیاري از هتل داران و سفره خانه

هاي سنتی با مشکل مواجه شده اند که نیازمند نگاه ویژه و حمایتی هستند.
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جهت ثبت نام در طرح یارانه دستمزد اینجا کلیک کنید |

pyd.mcls.gov.ir

منبع: رصد اقتصاديشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/08/24

آخرین آمار عملکرد طرح یارانه دستمزد نشان می دهد که تاکنون بیش از 12 هزار نفر در این طرح ثبت نام و بیش از 2300
کارفرما از آن استقبال کرده اند.

 
 

طرح یارانه دستمزد یکی از برنامه هاي موثر دولت در حوزه اشتغال و از جمله سیاستهاي فعال بازار کار است که توسط وزارت کار به

 
منظور ایجاد و حفظ اشتغال در استانهاي داراي آمار بالاي بیکاري به اجرا درآمده است. 

این طرح پیش از این در 8 استان ایلام، کردستان، لرستان، کرمانشاه، چهارمحال وبختیاري، کهگیلویه و بویراحمد، خراسان جنوبی و
سیستان و بلوچستان عملیاتی شده و استانهاي آذربایجان غربی، اردبیل، خوزستان، بوشهر، خراسان شمالی، گلستان، مازندران و

 
هرمزگان نیز به تازگی به این طرح پیوسته و در مجموع 16 استان مشمول پرداخت یارانه دستمزد شناخته شده اند. 

 
خبرداغ : ازدواج مجدد علیرضا بیرانوند در خارج از کشور فاش شد + عکس همسرش 

جامعه هدف این طرح را جوانان بیکار شغل اولی و زنان سرپرست خانوار جویاي کار در مناطق محروم و کم برخوردار و بنگاههاي

 
اقتصادي رسمی و فعال در شهرستان هاي کم برخوردار از اشتغال تشکیل می دهند. 
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مطابق آخرین آمار عملکرد اجراي طرح یارانه دستمزد، تاکنون 12 هزار و 500 نفر در این طرح ثبت نام کرده اند که از این تعداد

 
9642 نفر موفق به عقد قرارداد و جذب بازار کار شده اند. بیش از 2300 کارفرما نیز از این طرح استقبال کرده و ثبت نام کرده اند. 

استان لرستان با ثبت 3074 داوطلب و کرمانشاه با ثبت 491 کارفرما بیشترین تعداد ثبت نام کنندگان در این طرح را به خود

 
اختصاص داده اند. 

 
 

یارانه دستمزد وجهی است که وزارت کار به صورت ماهانه بابت بخشی از دستمزد نیروي کار شغل اولی زیر 37 سال به کارفرما می
پردازد. کارآفرینان و کارفرمایانی که از نیروي کار با تحصیلات دیپلم و بالاتر با اولویت فارغ التحصیلان دانشگاهی در واحدهاي خود
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استفاده کنند، از 30 درصد حداقل دستمزد مصوب شوراي عالی کار به عنوان یارانه بهره مند می شوند. 

به دنبال شیوع کرونا در کشور، اجراي این طرح با اولویت بنگاههاي به شدت آسیب دیده از کرونا و فعال در یکی از 14 رسته مصوب
شده، در دستور کار قرار کرفته است. وزارت کار به دنبال شیوع کرونا در کشور، اجراي این طرح را با اولویت بنگاههاي به شدت آسیب
دیده از کرونا و فعال در یکی از 14 رسته مصوب شده، در دستور کار قرار داد به نحوي که تمام استانهاي مشمول طرح با توجه به

بحران کرونا تحت پوشش این طرح هستند. 

در صورت جذب نیروي کار توسط کارفرما، به میزان یکسال (12ماه) یک سوم دستمزد مصوب شوراي عالی کار به عنوان یارانه
دستمزد به وي پرداخت می شود. 

متقاضیان و کارفرمایان براي ثبت نام در این طرح می توانند به سامانه https://pyd.mcls.gov.ir/ و براي کسب اطلاعات بیشتر
در خصوص مراحل ثبت نام به این بخش مراجعه کنند. 

از نگاه بسیاري از کارشناسان یارانه دستمزد نه یک طرح بلکه ابزاري تشویقی براي جلب و جذب نیروهاي کار جدید توسط کارفرمایان
بخش خصوصی در استان هاي کم برخوردار است و با توجه به شرایط حاضر و بحران کرونا، عملیاتی شدن آن می تواند نیاز اشتغال

بسیاري از جوانان و فارغ التحصیلان جویاي کار و بنگاهها را برطرف کند. 

منبع : باشگاه خبرنگاران
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پرداخت 2 هزار 950 فقره تسهیلات مددجویی در زنجان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/08/24

از محل اعتبارات صندوق قرض الحسنه "امداد ولایت" 2 هزار 950 فقره تسهیلات قرض الحسنه به مددجویان پرداخت شده
است.

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري صدا و سیما مرکز زنجان؛ مدیر کل کمیته امداد استان گفت: از ابتداي سال جاري تاکنون
صندوق قرض الحسنه امداد ولایت استان زنجان بیش از 20 میلیارد و 700 میلیون تومان به مددجویان تحت حمایت تسهیلات

پرداخت کرده است. 

صفري افزود: این تسهیلات قرض الحسنه در قالب دو هزارو 950
فقره شامل اشتغال وکار گشایی ومسکن بوده است. 

مدیر کل کمیته امداد استان گفت: صندوق امداد ولایت استان
زنجان با پرداخت 211 فقره تسهیلات اشتغال وخودکفایی با
اعتبارسه میلیارد و 893 میلیون تومان، هزار و 431 فقره وام
کارگشایی به مبلغ 7 میلیارد و 90 میلیون تومان، 940 فقره
تسهیلات مسکن به مبلغ 8 میلیاردو 60 میلیون تومان و 6 فقره

تسهیلات فرهنگی به مبلغ 35 میلون تومان از صندوق هاي فعال وپیشرو در کشور است. 

صفري به ساماندهی مراجعین نیز در ایام کرونایی اشاره کرد وافزود: استفاده از روش هاي نوین الکترونیکی براي کاهش مراجعات
مددجویان به ادارات باید بصورت جدي پیگیري شود وبا گسترش خدمات غیر حضوري ضمن تسهیل امورات مددجویان ازشیوع

ویروس منحوس کرونا جلوگیري به عمل آید.
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کرمانشاه "قوي" می شود

منبع: تابناكشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/08/24

کرمانشاه "قوي" می شود 
"فهما" عنوان طرح ملی است که امسال مرحله دوم آن با عنوان "ایران قوي" کلید خورده، طرحی که می کوشد ایران را در حوزه

فرهنگ در فضاي مجازي قوي کند. 
به گزارش خبرگزاري تابناك کرمانشاه به نقل از ایسنا،دومین دوره این طرح امسال با مشارکت 25 هزار کانون فرهنگی هنري مساجد

در سراسر کشور از 22 آبان شروع شده و به مدت 90 روز و تا 22 بهمن ادامه خواهد داشت. 

سه شبستان "فرهنگ"، "هنر" و "نوآوري" سه عنوان اصلی برنامه هاي این طرح هستند که 12 رواق شامل دانش، نور، کتاب،
همدلی، رسانه، سرود، نمایش، فیلم، قلم، کارآفرینی، فناوري و ترنج را زیرمجموعه خود دارند و ذیل این 12 رواق نیز 40 برنامه

طراحی و تهیه شده است. 

حجت الاسلام افشین کلات پور مسئول دبیرخانه کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کرمانشاه در گفت و گو با ایسنا با اشاره به شروع
این طرح در کرمانشاه همزمان با اجراي آن در سراسر کشور، گفت: این طرح از 22 آبان ماه همزمان با سراسر کشور در کرمانشاه کلید

خورده و تلاش دارد تا کرمانشاه را همپاي دیگر استان هاي کشور در زمینه فرهنگ و هنر در فضاي مجازي قوي کند. 

وي افزود: در این طرح 567 کانون فرهنگی و هنري مساجد استان با بیش از 30 هزار عضو مشارکت دارند و طی این 90 روز می
کوشند تا در برنامه هاي تدوین شده شرکت کرده و به تولید محتوا در فضاي مجازي بپردازند. 

کلات پور تصریح کرد: فضاي مجازي در شرایط شیوع کرونا اهمیتی دوچندان یافته و امروزه باید همه ما در این فضا حضور پیدا کرده
و با تولید محتوا به مناسب سازي هرچه بیشتر آن کمک کنیم. 

وي به تاکیدات مقام معظم رهبري در زمینه اهمیت فضاي مجازي اشاره کرد وافزود: طرح "ایران قوي" در حقیقت لبیکی به
فرمایشات ایشان است و باید نیروهاي انقلابی بیش از پیش به عرصه فضاي مجازي ورود کنند. 

این مسئول به حضور کم رنگ بچه هاي انقلابی در فضاي مجازي اشاره کرد و افزود: همین امر موجب شده دشمنان این فضا را
مصادره به مطلوب کنند و باید با طرح هاي اینچنینی حضور بچه هاي انقلابی را در این فضا پررنگ تر کنیم. 

وي با بیان اینکه در پایان طرح از کانون هاي فرهنگی و هنري برتر کشور تجلیل می شود، گفت: علاوه بر این شرایطی اندیشیده شده
تا اختراعات و اکتشافات هم در این طرح به ثبت برسد و علاقمندان می توانند طرح هاي اختراعی خود را در سامانه بارگذاري کنند و

در اسرع وقت به آن رسیدگی خواهد شد. 
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کلات پور با بیان اینکه در کنار اعضاي کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد، امکان حضور مردم عادي هم در این طرح فراهم است،
گفت: علاقمندان براي شرکت در این طرح و برنامه هاي آن می توانند به آدرس www.fahma.org مراجعه کنند.
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درمسیر بالندگی و توانمندسازي

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/08/24

جزیره کیش به عنوان یکی از مناطق آزاد تجاري- صنعتی کشور طی چند دهه گذشته دستخوش تغییرات و نوسانات
متعددي بوده است. در این راستا، برنامه هاي معاونت فرهنگی اجتماعی سازمان با تمرکز بر هدف سوم نقشه راه کلان مناطق

آزاد تجاري- صنعتی کشور در افق 1404 یعنی "کمک به توانمند سازي فرهنگی اجتماعی و اقتصادي ...

جزیره کیش به عنوان یکی از مناطق آزاد تجاري- صنعتی
کشور طی چند دهه گذشته دستخوش تغییرات و نوسانات
متعددي بوده است. در این راستا، برنامه هاي معاونت
فرهنگی اجتماعی سازمان با تمرکز بر هدف سوم نقشه راه
کلان مناطق آزاد تجاري- صنعتی کشور در افق 1404
یعنی ""کمک به توانمند سازي فرهنگی اجتماعی و
اقتصادي جوامع محلی"" ، اهداف پیش بینی شده در
منشور راهبردي امور فرهنگی، اجتماعی و هدف هشتم
برنامه راهبردي سه ساله منطقه (1398-1400) تدوین و

اجرا می شود. 

سعید پورعلی:جزیره کیش به عنوان یکی از مناطق آزاد تجاري- صنعتی کشور طی چند دهه گذشته دستخوش تغییرات و نوسانات
متعددي بوده است. در این راستا، برنامه هاي معاونت فرهنگی اجتماعی سازمان با تمرکز بر هدف سوم نقشه راه کلان مناطق آزاد
تجاري- صنعتی کشور در افق 1404 یعنی "کمک به توانمند سازي فرهنگی اجتماعی و اقتصادي جوامع محلی" ، اهداف پیش بینی
شده در منشور راهبردي امور فرهنگی، اجتماعی و هدف هشتم برنامه راهبردي سه ساله منطقه (1398-1400) تدوین و اجرا می

شود. 

مهم ترین اهداف مدنظر در این اسناد احیاي هنر ، ارتقاء کیفیت زندگی شهروندي، بهبود بهداشت روحی و روانی، افزایش شاخص
هاي امنیت محیطی، کاهش آسیب هاي اجتماعی با بهره مندي از ابزار فرهنگ و هنر، اصلاح و استقرار نهادهاي آموزشی و پژوهشی،
فعال سازي اقتصاد فرهنگ و هنر، افزایش هم گرایی منطقه اي، ملی و اسلامی، پاسداشت ارزش هاي مشترك قومی، منطقه اي ، ملی
و دینی، ترویج فرهنگ توسعه دریاپایه با تقویت امنیت اجتماعی و ایجاد نظامات ساحلی نشینی با بهره مندي از برنامه هاي فرهنگی و

اجتماعی است . 

جزیره کیش در سطح "ملی و بین المللی" به منطقه اي براي انتقال فناوري هاي پیشرفته و انتقال آخرین دستاوردها، توسعه کسب و
کارهاي نو و استقرار استارتاپ ها و شرکت هاي دانش بنیان، تبدیل شده است. در عین حال باید گفت شرایط و وضعیت این جزیره در

حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی، امنیتی الگویی براي مناطق است. 

بر اساس ابلاغ سیاست هاي جمعیتی در چارچوب توسعه پایدار، مناطق آزاد به ویژه کیش مکان مناسبی براي زیست و سکونت مردم
است. جمعیت کیش با مساحت 91.5 کیلومتري جزیره در اواخر دهه 50، حدود 5 هزار نفر بود و اکنون به میزان 44 هزار نفر افزایش
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یافته است. بومی ها 15 درصد جمعیت کیش را شامل می شوند. در حال حاضر، نرخ اشتغال در جزیره کیش بیش از 96 درصد است
و از این نظر در حوزه اشتغال زایی در سطح کشور پیشگام است. 

همچنین 41 مدرسه در جزیره کیش فعال هستند که همگی با بودجه اي که سازمان اختصاص داده است، ساخته و در اختیار آموزش
و پرورش قرار داده شده است. همچنین با استقرار 7 دانشگاه در جزیره کیش؛ نزدیک به 80درصد آنان در ساختمان هایی که سازمان
منطقه آزاد کیش در نظر گرفته است مستقر هستند. با رویکرد و تاکیدات مدیرعامل محترم، با سایر دانشگاههاي اصلی و مادر و اصلی
توافق همکاري براي اجراي طرح هاي تازه صورت گرفته و این مجموعه ها نیز در کیش حضور خواهند یافت تا این منطقه به یکی از

قطب هاي علمی منطقه و خاورمیانه تبدیل شود. 

پیش بینی می شود جمعیت کیش به عنوان یک منطقه گردشگر پذیر و جزیره اي که در قالب منطقه آزاد فعالیت می کند بر اساس
طرح جامع در 5 سال آینده به 85 هزار نفر بالغ شود. 

براي تحقق نقشه راه کلان مناطق آزاد، منشور راهبردي امور فرهنگی - اجتماعی و برنامه راهبردي سه ساله (1398-1400) طی
چند سال اخیر راهبردهاي ذیل را دنبال کرده است: 

- ایجاد نشاط فرهنگی و اجتماعی در جزیره، توانمندسازي موسسات خصوصی اهالی فرهنگ و هنر مندان براي مشارکت در فعالیت
هاي فرهنگی و اجتماعی در قالب برون سپاري، ایجاد بستر فعالیت انجمن ها و گروه هاي مدنی، برگزاري رویدادهاي منطقه اي و ملی
با هدف تثبیت جایگاه کیش به عنوان پیشانی مناطق آزاد بر مبناي تقویم رویدادهاي هفتگی، ماهیانه، فصلی و سالیانه، توسعه
رواداري اجتماعی و ایجاد نزدیکی میان بدنه بومی و خرده فرهنگ هاي متنوع جزیره، احیا و حفظ فرهنگ بومی جزیره با تمرکز بر
تاریخ و هویت کیش، توسعه زیرساخت هاي فرهنگی اجتماعی و آموزشی و مهارت هاي فردي و اجتماعی بخشی از عناوین راهبردهاي

درنظرگرفته شده است. 

- افزایش سرمایه هاي اجتماعی از طریق الگوسازي آموزش توسعه مشارکت بین فعالان فرهنگی و اجتماعی، ارتقاء فرهنگ عمومی و
غرور جامعه محلی، توجه به سنت ها و ارزش هاي بومی ، قومی و محلی، بهره مندي از ظرفیت مدارس، دانشگاهها و جامعه سازمان
یافته( NGO ) ، ایجاد زمینه حضور نخبگان اجتماعی، فرهنگی و فرهیختگان مولد علم و هنر در منطقه، رشد صنایع خلاق فرهنگی
و دانش بنیان فرهنگی و تعامل و ارتباط سازنده با موسسات و نهادهاي ملی و بین المللی فرهنگی - اجتماعی از دیگر راهبردهاي مد

نظر است که با اقدامات متعدد در مسیر تحقق قرار دارد. 

در این دوره، یعنی از سال 1397 تا کنون، محورهاي مهم توسعه فرهنگی - اجتماعی در دو بخش اجرایی فرهنگی،آموزشی،هنري و
بخش اجرایی اجتماعی به عناوین و سرفصلهاي متنوع و فراگیري پیگیري شده است. 

در بخش نخست که شامل امور فرهنگی، آموزشی و هنري می گردد، تشکیل خانه مطبوعات، ، توسعه فعالیت هاي رسانه اي
مطبوعاتی، برگزاري دوره هاي آموزشی براي اصحاب رسانه با حضور شخصیت هاي نام آشناي دانشگاهی و رسانه اي کشور، افزایش
موسسات فرهنگی، مطبوعاتی و هنري، توسعه فعالیت دانشگاه ها و پردیس دانشگاه هاي سطح الف کشور، توسعه روابط بین نهادهاي
فرهنگی - هنري ملی و بین المللی از طریق تاسیس دفترهمکاري با اکو، تولید مستمر پادکست با محتواي فرهنگی، هنري و
اجتماعی، شکل گیري انجمن هاي فرهنگی و هنري، برون سپاري رویدادهاي هنري و فرهنگی به بخش خصوصی با هدف پایداري
موسسات ثبت شده در جزیره، تدوین شیوه نامۀ تاسیس انجمن هاي هنري، برگزاري رویدادهاي نمایشگاهی فاخر مانند نمایشگاه
بزرگ کتاب، برگزاري جشنواره هاي متعدد در حوزه فیلم ،تئاتر، داستان ،موسیقی، قرآن وعکس، برگزاري کارگاه هاي فرهنگی- هنري
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با هدف کشف استعداد ها تحقق یافته است. 

علاوه بر موارد ذکر شده، ارتقاي سطح خدمات آموزشی و هنري در فرهنگ سراها ، حمایت از تشکیل سازمان هاي مردم نهاد در حوزه
هاي فرهنگی ،آموزشی و هنري، افزایش زیرساخت ها و فضاي آموزشی، حمایت از حوزه آموزش و پرورش با هدف ارتقاي کیفی که
مورد اهتمام سازمان است، حمایت از صنایع فرهنگی و خلاق و شرکت هاي دانش بنیان فرهنگی، تقویت بین المللی سازي آموزش
عالی، فراهم نمودن تسهیلات لازم براي حضور و فعالیت برند هاي آموزشی ملی و بین المللی و مدارس دو زبانه، تقویت ساختار هاي
پژوهشی و مطالعاتی حوزه فرهنگی و اجتماعی با همکاري دانشگاه ها و موسسه علوم و فنون، تقویت فرهنگ بومی جزیره کیش با
برگزاري رویداد هاي کیش پژوهی و همکاري با موزه مردم شناسی، خانه بومیان کیش و حمایت از موسیقی بومیان نیز به عنوان

سرفصل فعالیت ها بطور جدي دنبال شده و این روند همجنان ادامه دارد. 

انجام پژوهش هاي اجتماعی و فرهنگی در چارچوب همکاري با دفتر طرح هاي ملی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و پژوهشگاه
فرهنگ و هنر و ارتباطات، مرکز افکارسنجی دانشجویان و دانشگاه هاي سطح الف کشور نیز اقدام مهم دیگري است که در دستور کار

معاونت قرار دارد. 

در بخش اجرایی اجتماعی نیز اقدامات و برنامه هاي بسیار زیادي را براي تقویت ابن بعد مهم به انجام رسانده ایم که برخی از آنها
شامل تدوین شیوه نامه و تاسیس پارلمان زنان براي جلب مشارکت هاي سازمان یافته زنان و ارتقاي کیفی، تدوین شیوه نامه وتشکیل
شوراي پدافند غیرعامل، تدوین شیوه نامه و تشکیل شوراي اجتماعی براي ایجاد هماهنگی بین نهادهاي امدادي و حمایتی در راستاي
کاهش آسیب هاي اجتماعی، تدوین شیوه نامه و تشکیل شوراي فضاي مجازي، تدوین شیوه نامه هاي تاسیس سازمان هاي مردم نهاد

و تاسیس شوراي صدور مجوز است. 

حمایت مالی از بهزیستی، کمیته امداد ،هلال احمر، نیروي انتظامی، هیات مذهبی و نهادهاي دینی، آموزش هاي مجازي و غیر
حضوري، حمایت از مراکز مشاوره و توسعه فعالیت هاي آنان، حمایت از ساخت برنامه هاي تلویزیونی با محوریت سلامت و آگاهی
عمومی، برگزاري دوره هاي آموزشی براي ثبت تشکل هاي مردم نهاد، برگزاري کارگاه هاي سلامت روان، برگزاري دوره هاي آموزشی
فنی- حرفه اي و دوره هاي آموزش مرتبط با رفتارهاي پرخطر و آسیب هاي اجتماعی و اجراي کارگاه هاي کارآفرینی نیز از دیگر

اقدامات صورت گرفته با هدف اعتلاي کیش است. 

اجراي دوره هاي کوتاه مدت پدافند غیرعامل در قالب ضمن خدمت کارکنان دستگاه اجرایی و مدیریت، ارتقاء شاخص هاي امنیت
اجتماعی و محیطی، استفاده از توان و ظرفیت هاي مردمی براي پاسخ گویی سریع و به موقع به حوادث و سوانح منطقه، صدور
مجوزفعالیت براي 6 سازمان مردم نهاد، توزیع بسته هاي حمایتی براي اقشار آسیب پذیر ناشی از کرونا، تجلیل از بانوان کارآفرین

جزیره و توسعه و افزایش مدارس مروج سلامت نیز از دیگر برنامه ها و تلاشهاي صورت گرفته است. 

معاون اجتماعی و فرهنگی سازمان منطقه آزاد کیش 

46
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4 هزار تاکسی در کرمان به کارتخوان مجهز می شود

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/08/24

نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شوراي اسلامی از تجهیز 4 هزار دستگاه تاکسی کرمان به دستگاه کارتخوان خبر داد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از کرمان، محمدمهدي زاهدي، نماینده مردم کرمان
و راور در مجلس شوراي اسلامی گفت: قرار است 4 هزار

دستگاه تاکسی کرمان به کارتخوان مجهز شوند. 

او افزود: در تماسی که با نوراالله زاده رییس صندوق
کارآفرینی امید برقرار کردم، وي قول مساعد داد تا 4 هزار
دستگاه کارتخوان طی یکسال و با تخفیف و اقساط به

رانندگان تاکسی کرمان تحویل شود. 

زاهدي تصریح کرد: همچنین توافق براي اعطاي تسهیلات 30 میلیون تومانی با کارمزد چهار درصد به رانندگانی انجام شد که دستگاه
کارتخوان گرفته اند. 

او به نوسازي ناوگان تاکسیرانی کرمان اشاره کرد و بیان داشت: طی توافقی که با صندوق کارآفرینی امید صورت گرفته است بنا شد با
مشارکت این صندوق و تاکسیرانی و مصوبه شوراي شهر، اقدام لازم براي نوسازي ناوگان تاکسیرانی صورت گیرد.
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برگزاري 13 برنامه فرهنگی در هفته کتاب و کتابخوانی/ رونمایی «اصطلاحات

عامیانه همدانی»

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش خبرگزاري فارس از همدان، احمدرضا احسانی
ظهر امروز در جمع خبرنگاران با بیان اینکه هفته کتاب و
کتابخوانی از امروز آغاز شده است اظهار کرد: در هفته
کتاب و کتابخوانی برگزاري 13 عنوان برنامه پیش بینی

شده است. 

وي به برگزاري مراسم صنعت چاپ استان اشاره کرد و
افزود: این برنامه قرار بود در شهریور و مهرماه برگزار شود

که به دلیل نبود شرایط، دو روز قبل برگزار شد. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان با بیان اینکه انتخاب کتاب سال همدان با عنوان جایزه قلم هگمتانه در هفته کتاب
برگزار خواهد شد بیان کرد: برگزاري مراسم رونمایی کتاب اصطلاحات عامیانه همدانی نیز در هفته کتاب پیش بینی شده است. 

وي به برگزاري مسابقه کتابخوانی و معرفی، بررسی و نقد در این هفته اشاره کرد و گفت: برپایی فروشگاه و نمایشگاه کتاب، اهداي
کتاب به مراکز آموزشی و فرهنگی، عضویت رایگان در کتابخانه هاي عمومی، برگزاري مسابقه نقاشی کودکان و نوجوانان با موضوع

کتاب با محوریت شهرستان تویسرکان و برگزاري نشست کتابخوان از دیگر برنامه ها به شمار می رود. 

احسانی از برگزاري نشست تخصصی آسیب شناسی حوزه کتاب در شهر بهار خبر داد و افزود: برگزاري مراسم تجلیل از خادمان کتاب
و مراسم کتابخوانی رضوي در همدان نیز در این هفته برگزار می شود. 

وي با بیان اینکه 188 عنوان کتاب از ابتداي سال تاکنون در همدان چاپ شده است تصریح کرد: امیدواریم این آمار در نیمه دوم سال
نیز بیشتر شود و با رفع موانع توزیع کتاب و عادي شدن شرایط تعداد عناوین جدید چاپی کتاب افزایش یابد. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان با بیان اینکه در نیمه دوم سال نیز برنامه هاي فرهنگی پیش بینی شده است افزود:
تجلیل از چهره هاي فرهنگی یکی از این برنامه هاست که با محوریت نکوداشت مرحوم آیت االله فاضلیان در آذرماه برگزار می شود. 

وي از برگزاري جشنواره نمایشنامه خوانی در رزن خبر داد و گفت: تجلیل و رونمایی کتابت قرآن کریم توسط مرتضی شعبانی، جایزه
ادبی استان در بهمن ماه با میزبانی شهرستان بهار و برگزاري نمایشگاه عکس و تقدیر از فعالان سینما در اسفندماه در نهاوند از دیگر

برنامه هاست. 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 228/738

احسانی با بیان اینکه در قالب پویش فضاي مجازي سراسر شهرستان ها را پوشش خواهیم داد افزود: این برنامه با محوریت همدان که
بیشتر در حوزه تولید محتوا است، اجرایی خواهد شد. 

وي در خصوص مطالبات رسانه ها نیز گفت: مطالبات پرداخت نشده اي در سال 98 نداریم اما اگر رسانه اي مطالبات خود را دریافت
نکرده با ارائه مستندات به اداره کل مراجعه کند تا ترتیب اثر داده شود. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان با بیان اینکه بانک اطلاعاتی هنرمندان یا اصحاب فرهنگ استان در حال پیگیري است
خاطرنشان کرد: در حال عقد تفاهم نامه همکاري هستیم که این بانک اطلاعاتی انجام شود. 

وي در مورد برگزاري جشنواره تئاتر کودك و نوجوان نیز گفت: این جشنواره تابع تصمیمات و مصوبات ستاد ملی کروناست، همه
جشنواره ها طبق مصوبه ستاد ملی کرونا به شکل قبل برگزار نخواهد شد اما در همدان جشنواره فصل امید جایگزین شده و فراخوان

آن نیز اعلام شده است به طوري که هر استانی نمایش هاي همان استان را به نمایش و داوري می گذارد. 

احسانی با تاکید بر اینکه به دنبال حمایت هاي مالیاتی از ناشران هستیم افزود: تفاهم نامه اي بین وزارت ارشاد و صندوق کارآفرینی
ایجاد شده تا تسهیلات خاصی براي حمایت از کتاب، ناشران و صنوف کتاب فروشی داشته باشیم. 

وي با بیان اینکه هیچ شهرستانی نباید به بهانه محدودیت هاي کرونا برنامه هاي فرهنگی را تعطیل کند افزود:  همه شهرستان ها باید
با حفظ پروتکل ها و مجوز ستاد مقابله با کروناي استان و شهرستان برنامه هاي فرهنگی را اجرا کنند زیرا فعالیت هاي فرهنگی و

هنري تعطیل بردار نیست اما شکل برگزاري از فیزیکی به مجازي تبدیل شده است. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان در خصوص دریافت هنرکارت خطاب به اعضاي صندوق هنرمندان گفت: براي دریافت
هنرکارت اگر موفق به دریافت این کارت نشده اید و نقص پرونده دارید به صندوق هنرمندان مراجعه و نواقص را رفع کنید زیرا از این

پس تسهیلات از طریق این کارت انجام می شود. 

انتهاي پیام/89003/
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صدور مجوز ایجاد پست هاي سازمانی جدید در وزارت ارشاد

منبع: تسنیمشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/08/24

معاون اول رئیس جمهور، مصوبه مربوط به صدور مجوز براي ایجاد پست هاي سازمانی جدید در وزارت فرهنگ و ارشاد
اسلامی را ابلاغ کرد.

معاون اول رئیس جمهور، مصوبه مربوط به صدور مجوز
براي ایجاد پست هاي سازمانی جدید در وزارت فرهنگ و

ارشاد اسلامی را ابلاغ کرد. - اخبار سیاسی - 
به گزارش حوزه دولت خبرگزاري تسنیم، هیئت وزیران در
جلسه مورخ 21 آبان 1399، با ایجاد 186 پست سازمانی

جدید در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی موافقت کرد. 

جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال
تلگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال اینستاگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

ضرورت ایجاد تحول ساختاري به منظور مواجهه فعالانه با تحولات فضاي مجازي و همچنین الزام وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به
تدوین سند تحول سازمانی حوزه فرهنگ با هدف بررسی و رصد محتواي فرهنگی و هنري در فضاي مجازي، فرهنگ سازي و ارتقاي
سواد رسانه اي و نیز کارآفرینی و توسعه کسب و کارهاي فرهنگی و هنري دیجیتال، از مهم ترین دلایل اتخاذ تصمیم مذکور توسط

دولت است.
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برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/08/24

خبرگزاري آریا - با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت
هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت،
نوآوري و کارآفرینی اداره کل آموزش و پرورش شهرستان

هاي استان تهران شرکت کردند. 
به گزارش خبرگزاري آریا ، مخاطبین این جشنواره دانش
آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر آموزشی و اجرایی
مدارس و دانشجو معلمان دانشگاه فرهنگیان کل کشور
هستند که طرح ها وایده هاي خلاقانه خود را در 17 محور
علمی از طریق سامانه همگام به دبیرخانه جشنواره ارسال

کرده اند. 
فرایند داوري پس از برگزاري جلسات و کمیسیون هاي مشترك با مشارکت دانشگاه فرهنگیان، سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی

و اساتید برجسته کشور در سه مرحله با حضور 126 داورانجام خواهد شد. 
در فرایند جشنواره از همکاري و حمایت سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی، دانشگاه فرهنگیان، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،

معاونت علمی ریاست جمهوري و کمیسیون ملی یونسکو ایران استفاده شده است. 
عدم طبقه بندي دانش آموزان و ایجاد فرصت براي آنان از طریق شرکت در آموزش هاي 18 ماهه باشگاه کارآفرینان نوجوان از مزایاي

این جشنواره است. 
<--
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تبیین فرهنگ مطالعه در خانواده ها براي تربیت نسل آینده کتابخوان ضروري

است

منبع: شبستانشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/08/24

بازوند، با صدور پیامی فرارسیدن 24 آبان ماه روز کتاب، کتابخوانی و کتابدار را تبریک گفت و ضمن تشکر از فعالان این
عرصه، بر ضرورت ترویج، گسترش و نهادینه سازي فرهنگ مطالعه و کتابخوانی براي تداوم مسیر پیشرفت و تعالی استان

تأکید کرد.

بازوند، با صدور پیامی فرارسیدن 24 آبان ماه روز کتاب، کتابخوانی و کتابدار را تبریک گفت و ضمن تشکر از فعالان این عرصه،
بر ضرورت ترویج، گسترش و نهادینه سازي فرهنگ مطالعه و کتابخوانی براي تداوم مسیر پیشرفت و تعالی استان تأکید کرد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان در کرمانشاه؛ در متن پیام هوشنگ
بازوند، استاندار کرمانشاه آمده است: کتاب، کتابخوانی، مطالعه و
یادگیري از اصول و مولفه هاي مهم زندگی بشریت است و در اسلام
به عنوان دین اندیشه، معرفت و معنویت به کتاب به صورت ویژه ارج
نهاده شده است و بر همین اساس ضرورت دارد در جهان امروز با
بهره مندي از تعالیم دینی و اخلاقی در مسیر توسعه آگاهی و دانایی

با اهتمام جدي و عزم راسخ گام برداریم. 

نقش مهم مطالعه و کتابخوانی در آموزش، غناي فرهنگی، رشد اقتصادي و فعالیت هاي سیاسی و اجتماعی بسیار مهم و پراهمیت
است، زیرا انسان را به تفکر و اندیشیدن سوق می دهد و در دنیاي امروز که از کتاب و کتابخوانی به عنوان یکی از شاخص هاي توسعه
جوامع نام برده می شود، ضرورت دارد از ظرفیت کتابخانه هاي عمومی براي ترویج این فرهنگ مقدس به صورت ویژه استفاده شود تا
ضمن انطباق با فناوري هاي اطلاعاتی و ارتباطی نوین امکان بهره مندي مخاطبان نیز از کتاب هاي دیجیتال و صوتی و سایر ابزار در

دسترس فراهم شود. 

افزایش سرانه مطالعه امروز دغدغه اي مهم است و باور و ایقان داریم که با ترویج فرهنگ کتابخوانی می توان زمینه مشارکت بیشتر
مردم را در برنامه هاي توسعه اي فراهم نمود، به همین دلیل نهادینه شدن فرهنگ کتابخوانی در نظام آموزشی بسیار حیاتی است و
خانواده ها نیز باید به تبیین این مفاهیم و جایگاه کتاب در بین کودکان بپردازند تا در جامعه اي مسوولیت پذیر شاهد تقویت بنیان
هاي آموزشی و یادگیري و نسلی کتابخوان در آینده باشیم، البته ضرورت دارد تجهیزات و امکانات موجود را در این زمینه تجمیع

کنیم و دسترسی به کتاب را سهل و آسان نماییم تا گرایش انسان به سمت کتابخوانی بیشتر شود. 

براي گسترش فرهنگ کار و تلاش در استان به صورت جدي درخواست نقش آفرینی بیشتر نهادهاي ذي ربط در ترویج فرهنگ
مطالعه را داریم، زیرا فرهنگ تبلور شناخت و دانش منابع انسانی است و تمایل شهروندان به آموزش و یادگیري کارآفرینی و مهارت

آموزي پیامد مثبت این حرکت مطلوب است. 
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براین اساس برخود لازم می دانم ضمن یادآوري تلاش براي انطباق امکانات با تغییرات روز افزون فناوري و گسترش اینترنت در حوزه
کتاب و کتابخوانی و تقویت کتابخانه هاي عمومی به عنوان مراکز توسعه گفتمان و هم اندیشی از فعالان این عرصه و به ویژه کتابداران
متعهد، صبور و پرتلاش که کتاب را به عنوان حافظه بشریت و "" مشاور امین و مظهر صداقت "" با سخاوت به جامعه معرفی می
نمایند، تشکر و قدردانی نمایم. امیدوارم با بهره مندي ازتعالیم قرآن کریم به عنوان کلام آسمانی و کتابی الهی در مسیر دانش اندوزي

و علم آموزي گام برداریم و فرهنگ مطالعه را براي رهنمون شدن انسان به سمت روشنایی گسترش دهیم.
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افتتاح مجتمع فرهنگی و هنري شهید مظاهري تا پایان سال/ اجراي 13 برنامه

در هفته کتاب

منبع: شبستانشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/08/24

احسانی گفت: مجتمع فرهنگی و هنري شهید مظاهري مریانج به عنوان چهارمین مجتمع در استان همدان تا پایان سال
جاري مورد بهره برداري قرار می گیرد.

احسانی گفت: مجتمع فرهنگی و هنري شهید مظاهري مریانج به عنوان چهارمین مجتمع در استان همدان تا پایان سال جاري
مورد بهره برداري قرار می گیرد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از همدان، «احمدرضا احسانی»
ضمن تبریک هفته کتاب، در جمع خبرنگاران با بیان اینکه به
مناسبت هفته کتاب و کتابخوانی 13 برنامه محوري در استان
همدان برگزار خواهد شد، گفت: برپایی نمایشگاه و فروشگاه
کتاب، اهداي کتاب به مراکز فرهنگی، عضویت رایگان در
کتابخانه هاي استان، برگزاري مسابقات نقاشی کتاب، برگزاري
نشست کتابخوان، نشست تخصصی آسیب شناسی حوزه کتاب،
برگزاري مراسم تقدیر از جشن کتاب و مراسم اختتامیه مسابقه

کتابخوانی رضوي از جمله برنامه هاي هفته کتاب و کتابخوانی است. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان افزود: همچنین به مناسبت این هفته در کتاب فروشی هاي همدان، ملایر و نهاوند
براي مراجعه کنندگان تخفیف 20 درصدي شکل گرفته است. 

وي با اشاره به ارائه برنامه هایی فرهنگی و هنري در شش ماهه دوم سال جاري، تصریح کرد: جشنواره صنعت چاپ، برگزاري برنامه
هاي هفته کتاب، جشنواره نمایش نامه خوانی در شهرستان رزن در دي ماه، رونمایی از کتابت استاد مرتضی شعبانی، برگزاري آموزش
هاي قرآنی، جشنواره هنرهاي تجسمی با موضوع نماز در شهرستان کبودراهنگ در بهمن ماه، جشنواره سوگواري آوا و نغمه ها
شهرستان اسدآّباد در بهمن ماه، اهداي جایزه ادبی استان ها در شهرستان بهار، راه اندازي پویش فضاي مجازي با مرکزیت همدان در
بحث تولید محتوا، برگزاري جشنواره فیلم و آئین تقدیر از فعالان سینما در شهرستان نهاوند در اسفندماه ، برگزاري جشنواره مد و

لباس به صورت منطقه اي از اهم برنامه هایی شش ماهه دوم سال جاري است. 

وي با بیان اینکه تمام تلاش تیم رسانه اي در این راستا است که مخاطب بیشتري را پوشش دهیم، خاطرنشان کرد: همچنین پیگیر
بانک اطلاعات اصحاب فرهنگ و هنر هستیم که به شکل کامل در حوزه هاي مختلف فرهنگ و هنر انجام می شود. 

احسانی در خصوص برگزاري جشنواره تئاتر کودك و نوجوان نیز افزود: جشنواره بین المللی تئاتر کودك و نوجوان استان تابع
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تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا است به دنبال آن هستیم که بخشی از اعتبارات این جشنواره صرف تجهیز سالن هاي فرهنگی و
هنري استان کنیم. 

به دنبال حمایت هاي مالی براي همکاران و اصحاب فرهنگ و هنر هستیم در ارائه تسهیلات بخش سامانه کارا در اختیار اصحاب
فرهنگ و هنر قراردادیمو تفاهم نامه اي بین وزارت فرهنگ و ارشاد و صندوق کارآفرینی امید را داشته باشیم. 

وي با بیان اینکه حمایت هاي براي اصحاب فرهنگ و هنر از جمله صندوق اعتباري هنر و وزارتخانه در حال انجام است، ادامه داد:
اصحاب فرهنگ و هنر باید در صندوق اعتباري هنر ثبت نام کنند چرا که ارائه تسهیلات به این قشر از جامعه از طریق هنرکارت انجام
می شود به طوري که بخشی از بیمه سه ماهه نخست سال تا ابتداي مهرماه سال جاري هزینه ها عودت داده شده است وکمک هزینه

بیماري کرونا از طریق هنرکارت به حساب این افراد واریز خواهد شد. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان بیان داشت: همچنین براي 350 نفر از فعالان رسانه اي کمک بلاعوض کرونایی
داشتیم و براي سایر اصحاب فرهنگ و هنر بخش حمایتی و تسهیلاتی در سامانه کارا داشتیم که به اشخاص حقیقی و حقوقی

پرداخت شد. 

وي ادامه داد: 160 بسته حمایتی در اختیار اصحاب فرهنگ و هنر قرار گرفت وبه دنبال آن هستیم که از طریق صندوق کارآفرینی
امید به اشخاص حقوقی و حقیقی تسهیلاتی قرار بگیرد. 

وي با اشاره به برگزاري برنامه هاي فرهنگی و هنري در شهرستان هاي تابعه استان همدان گفت: از ابتداي شروع کار در سال 99 به
عنوان یک منشور و بخش نامه به تمام مدیران فرهنگ و ارشاد اسلامی در شهرستان ها ابلاغ شده است که شهرستان 10 گانه استان

هر طرحی داشته باشند باید با رعایت پروتکل هاي بهداشتی با مجوز ستاد مقابله با کرونا برگزار شود. 

وي عنوان کرد:در سال گذشته 245 عنوان کتاب انتشار یافته است که نسبت به شرایط موجود محدودیت هاي مالی و گرانی کاغذ و
سایر نیازهاي چاپ آمار خوبی است و این در حالیست که کتاب هاي صوتی و الکترونیکی باعث تحت شعاع قرار گرفتن چاپ کتاب به

صورت فیزیکی شده است. 

وي گفت: مجتمع شهید مظاهري مریانج از سال 97 با پیشرفت 90 درصدي به نهادهاي کتابخانه واگذار شده است و اکنون 98 درصد
پیشرفت فیزیکی دارد و سال گذشته بخش کتابخانه به افتتاح رسیده و 2 میلیارد تومان تخصیص اعتبارات داشتیم و تا پایان سال

مجتمع فرهنگی و هنري شهید مظاهري به عنوان چهارمین مجتمع فرهنگی و هنري افتتاح خواهد شد. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان خاطرنشان کرد: مجتمع فرهنگی و هنري شهید آوینی، ابن سینا و شهید سلیمانی نیز
ازدیگر مجتمع هاي استان هستند که افراد می توانند از زیرساخت هاي فرهنگی براي تولید نرم افزار و فرهنگی استفاده کنند.
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همدان میعادگاه تیم هاي ورزشی می شود

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/08/24

برگزاري مسابقات و اردوهاي ورزشی در استان همدان زمینه رونق اقتصادي و اشتغال را فراهم می کند و استان همدان می
تواند میعادگاه تیم هاي ورزشی داخلی وخارجی باشد. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان در نشست هم اندیشی با مسئولان شهرستان رزن با اعلام این مطلب گفت: خوشبختانه درحال حاضر
با تدابیر ویژه استاندار و همراهی نمایندگان استان تعامل خوبی در راستاي توسعه همه جانبه استان وجود دارد. 

حمید سیفی با بیان اینکه در حوزه ظرفیت هاي ورزشی، استان داراي ظرفیت هاي فراوان براي کسب درآمد است، گفت: امروز ما باید
زمینه پویایی و نشاط در جامعه و جوانان را ایجاد کنیم. آنچه جوانان در این حوزه مطالبه گر هستند بحث اشتغال، ازدواج و مسکن
است که امیدواریم با برنامه ریزي هایی که صورت خواهد گرفت و یا بخشی از آن درحال انجام است، بتوانیم بخشی از این مشکل را

مرتفع کنیم. 
وي ادامه داد: استان همدان ظرفیت برگزاري کمپ مسابقات ملی، اردوهاي ورزشی را با توجه به ارتفاع از سطح دریا و شرایط آب و

هوایی ویژه دارد. توسعه این مهم می تواند رونق اقتصادي و اشتغال در دستگاه ورزش و جوانان فراهم نمایند. 
سیفی در ادامه این نشست به همراه نماینده مردم رزن در مجلس شوراي اسلامی و فرماندار این شهرستان از پروژه ورزشگاه شهداي
رزن بازدید کردند. این پروژه تاکنون با اعتبار 8 میلیارد و 800 میلیون ریال و 40 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و براي تکمیل و بهره
برداري نیازمند30 میلیارد ریال اعتبار دیگر است که امیدواریم هرچه سریع تر به بهره برداري برسد. وي در ادامه از دیگر پروژه ها و

زیرساخت هاي این شهرستان در شهر دمق بازدید کرد و قول هاي مساعدي براي تکمیل و تجهیز پروژه هاي مذکور دادند.
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تأمین زمین براي 50 هزار واحد مسکونی ایثارگران در 20 استان کشور

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش گروه حماسه و جهاد دفاع پرس، سعید اوحدي
امروز (شنبه) با حضور در برنامه زنده «صبح بخیر ایران»
شبکه اول سیما با اشاره به مشکلاتی که بیماري کرونا در
کشورمان ایجاد کرده است، اظهار داشت: کادر درمان
کشورمان در طول 9 ماه گذشته حماسه بزرگی آفریدند و
با وجود تحریم هاي بی سابقه اي که به کشور ما تحمیل
شده است، ایثارگرانه مشغول به خدمت بودند و جمعی از
این عزیزان در این راه به شهادت رسیدند. بر همین اساس
گردش کاري خدمت مقام معظم رهبري ارائه شد و با

دستور ایشان آیین نامه مربوط به مصادیق شهداي سلامت توسط شوراي عالی امنیت ملی تنظیم و ابلاغ شد. 

وي افزود: بر اساس این آیین نامه کمیته ملی تعیین مصادیق شهداي مدافع سلامت با مسئولیت وزیر بهداشت، درمان و آموزش
پزشکی و با عضویت بنیاد شهید و امور ایثارگران، سازمان برنامه و بودجه و سازمان اداري و استخدامی کشور تشکیل شد. کمیته هاي
متناظر این کمیته ملی نیز در استان ها تشکیل می شوند تا پرونده هاي شهداي سلامت را در استان ها بررسی و به کمیته ملی ارجاع

دهند. 

معاون رییس جمهور با اشاره به برگزاري سه جلسه کمیته ملی گفت: براي شروع کار 20 پرونده مربوط به این شهداي عزیز تحویل
بنیاد شهید و امور ایثارگران شده است. جلسه بعدي بررسی این پرونده ها فردا در سازمان اداري و استخدامی کشور برگزار می شود.
پیش بینی می کنیم با کار فشرده اي که توسط کمیته هاي استانی انجام می شود ظرف 2 هفته آینده تمام پرونده ها مورد رسیدگی

قرار گیرند. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران ادامه داد: امروز شاهد فداکاري ها و ازخودگذشتگی هاي بسیاري از سوي کادر درمانی کشورمان
هستیم و این اتفاقات با تأسی به فرهنگ عظیم ایثار و شهادت صورت می گیرد. 

اوحدي با بیان اینکه آیین نامه موجود براي مصادیق شهداي سلامت تنها مربوط به شهداي حوزه درمان و سلامت است افزود: در این
آیین نامه تبصره اي مربوط به موارد خاص و استثنایی در نظر گرفته شده که اختیار آن به وزیر محترم بهداشت واگذار شده است تا

سایر موارد به جز شهادت را بررسی کنند. 

وي افزود: کادر درمان کشورمان شدیداً دچار خستگی شده است و امیدواریم با همراهی تمام مردم شیوع این بیماري کمتر شود تا
کادر عزیز درمان نیز با آرامش بیشتري کار خود را پیگیري کند. 
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معاون رییس جمهور با اشاره به انجام سفر هاي مستمر استانی گفت: تاکنون 20 سفر استانی به صورت هفتگی انجام شده است.
اعتقاد داریم براي خدمت رسانی به سمبل هاي ایثار و جهاد باید مدیریت جهادي داشته باشیم. پیش از انجام این سفر ها تفاهم نامه
هایی با وزارت راه و شهرسازي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و وزارت صنعت، معدن و تجارت با موضوع مسکن و اشتغال جامعه
ایثارگري به امضا رسید. بر همین اساس در سفر هایی که تا امروز به 20 استان کشور انجام شده و تفاهم نامه هایی که با استانداري

ها به امضا رسیده است زمینه تأمین زمین براي 50 هزار واحد مسکونی براي ایثارگران فراهم شده است. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران ادامه داد: بر اساس قانون برنامه ششم توسعه دولت موظف است تمامی فرزندان عزیز شهدا و
جانبازان 70 درصد را به استخدام دستگاه هاي دولتی درآورد که امیدواریم این موضوع اجرایی شود. خوشبختانه مجلس شوراي
اسلامی داراي ظرفیت بسیار خوبی است که بالغ بر 170 نماینده در این دوره از جامعه معزز ایثارگري هستند و امیدواریم با حمایت

هاي این عزیزان بتوانیم با استفاده از ظرفیت هاي قانونی مشکل ایثارگران را حل کنیم. 

اوحدي در خصوص مسائل حوزه درمان ایثارگران گفت: متأسفانه بدهی هاي انباشته زیادي در بنیاد شهید و امور ایثارگران وجود
داشت که بخش مهمی از آن مربوط به مباحث درمان و بیمه ایثارگران بود. خوشبختانه با همکاري سازمان برنامه و بودجه و شخص
دکتر نوبخت این مشکلات برطرف شد و امروز 100 درصد هزینه هاي هر کدام از ایثارگران اگر به مراکز درمانی طرف قرارداد بنیاد
مراجعه کنند رایگان خواهد بود و هزینه هاي انجام شده در بخش خصوصی نیز ظرف مدت 48 ساعت پرداخت می شود. شعبات بیمه

دي نیز در تمام ادارات بنیاد در شهرستان ها مستقر می شوند تا نیازي به مراجعه حضوري به مراکز استان ها وجود نداشته باشد. 

وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود در خصوص حوزه هاي اقتصادي بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: یکی از کارگروه هاي
تشکیل شده در بنیاد شهید و امور ایثارگران شوراي راهبري اقتصادي است که جمع خوبی از صاحب نظران و مدیران اقتصادي در این
شورا حضور دارند و تصمیمات ما در زمینه اقتصادي سلیقه اي نیست. نگاه ما بر این است که بنیاد شهید و امور ایثارگران به یک
مجموعه اقتصادي مولد با رویکرد اقتصاد مقاومتی تبدیل شود. همچنین ستادي تشکیل شده است که در جهت هم افزایی شرکت

هاي بورسی بنیاد شهید و امور ایثارگران فعالیت کند. 

معاون رییس جمهور افزود: بخشی از فرزندان و همسران گرامی شهدا سهام خود در صندوق اندوخته شاهد را در ماه هاي گذشته
فروخته بودند و مبالغ فروش به آن ها پرداخت نشده بود. با اقدامات انجام شده این مشکل برطرف شد و از روز پنجشنبه گذشته

پرداخت این مبالغ آغاز شده است. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با بیان اینکه میزان مطالبات این مجموعه از سایر دستگاه ها حدود 20 هزار میلیارد تومان است،
افزود: امیدواریم با نگاه اعتقادي که تمام دستگاه ها و مسئولان به جامعه ایثارگري دارند این مسئله به زودي حل شود تا بتوانیم به

شکل بهتري در خدمت ایثارگران باشیم، هر چند تمام این خدمات مانند قطره اي در برابر عظمت وجودي ایثارگران است. 

انتهاي پیام/ 141
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تمدید مجوزهاي تولیدي صنایع دستی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/08/24

مدیرکل حمایت از تولید صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی از تمدید همه مجوز هاي صنایع
دستی خبر داد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، فرهاد فلاح گفت: در
مکاتبه انجام شده با دستگاه هاي مختلف از جمله سازمان
تأمین اجتماعی، اعتبار همه مجوز هاي تولیدي صنایع
دستی تا پایان امسال تمدید شد و در این خصوص نیز
مدیرکل امور بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی این

موضوع را به ادارات استانی ابلاغ کرده است. 
وي افزود: همچنین تا روز شنبه 17 آبان، 12 هزار و 650
پرونده با حجم اشتغال 21 هزار و 465 نفر و با میزان
اعتبار 124 میلیارد تومان تسهیلات کرونا از طریق ثبت نام

در سامانه کارا پرداخت شده است. 
مدیرکل دفتر حمایت از تولید وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی اعلام کرد: مبلغ 212 میلیارد و 500 میلیون تومان

تقاضاي دریافت تسهیلات نیز در مراحل بررسی و پرداخت از سوي بانک هاي عامل قرار دارد.
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افتتاح واحد تولید ماسک سه لایه با ظرفیت روزانه 500 هزار عدد توسط وزیر

صمت/ سرمایه گذاري 58 میلیارد ریالی براي تولید ماسک در هرمزگان

شماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/08/24
منبع: وزارت صنعت معدن و

تجارت

وزیر صنعت، معدن و تجارت در جریان سفر به استان هرمزگان واحد تولیدي
سمراد، تولید کننده ماسک سه لایه را مورد افتتاح قرار داد. 

به گزارش شاتا، این واحد تولیدي ظرفیت تولید روزانه 500 هزار عدد ماسک سه
لایه را دارد. براي راه اندازي این واحد تولیدي سرمایه گذاري 58 میلیارد ریالی

شده است که زمینه اشتغال 40 نفر را فراهم آورده است. 

گفتنی است که وزیر صنعت، معدن و تجارت براي بررسی و پیگیري ترخیص کالاهاي اساسی و مواد اولیه کارخانجات رسوبی در
گمرکات کشور در پی مصوبه جدید ستاد اقتصادي دولت به استان هرمزگان سفر کرده است.
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اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی

مردم است/به دنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات

هستیم

شماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/08/24
منبع: وزارت صنعت معدن و

تجارت

وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: وزارت صمت به عنوان متولی تولید،
صنعت، معدن و تجارت در کشور خود را موظف می داند نسبت به فراوانی کالا،

افزایش تولید و اشتغال اقدام کند. 

به گزارش شاتا، علیرضا رزم حسینی در نشست کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید
استان هرمزگان با بیان این مطلب، افزود: استان هرمزگان یکی از استان هاي برتر کشور در حوزه اقتصادي است و از قدیم به سبب

مجاورت با خلیج فارس مرکز تجارت دریایی بوده است. 

وي با بیان اینکه استان هرمزگان هم اکنون 5 منطقه ویژه اقتصادي و دو منطقه آزاد تجاري دارد، تصریح کرد: هرمزگان استانی با
ساحلی طولانی است که در حوزه تجارت بین الملل و تولید ناخالص داخلی نقش حائز اهمیتی دارد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به شرایط کنونی کشور گفت: از یک سو در یک جنگ نابرابر تحمیلی در حوزه اقتصادي و تحریم
ها مواجه هستیم و از طرف دیگر با بیماري فراگیر کرونا دست و پنجه نرم می کنیم. 

اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی مردم است 

رزم حسینی در ادامه تصریح کرد: اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی مردم است به نحوي
که فروشگاهها همواره پر از کالاي مصرفی مردم باشد تا مردم هیچ گونه نگرانی از بابت تامین مایحتاج خود نداشته باشند. 

وي با اشاره به تلاش هاي مجموعه دولت و وزارت صمت در این شرایط حساس کنونی، بیان کرد: خوشبختانه کار تأمین کالاها و
مایحتاج عمومی مردم در شرایط تحریم و شیوع کرونا به هیچ وجه با مشکل مواجه نشد. 

تولید روزانه 22میلیون عدد ماسک در کشور 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به تولید ماسک به عنوان نمونه اي از کالاي مورد نیاز در این شرایط گفت: روزانه 22 میلیون
عدد ماسک در کشور تولید می شود که 7 میلیون عدد آن ماسک سه لایه می باشد و 470 کارگاه تولید ماسک در کشور روزانه فعال

است. 
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تسهیل روند تولید با حذف بروکراسی هاي سخت اداري 

رزم حسینی در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به اهداف تشکیل کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید اضافه کرد: باید با حذف
بروکراسی هاي سخت اداري تولید و موضوعات مرتبط با تولید تسهیل گردد. 

وي ادامه داد: ستاد ملی تسهیل و رفع موانع تولید هر هفته دو جلسه با حضور مسئولین کشوري در تهران برگزار می کند، همچنین
کارگروه ملی جهش تولید هر هفته روزهاي سه شنبه با حضور معاون اول رئیس جمهور برگزار می شود. 

وزیر صنعت, معدن و تجارت در بخش دیگري از سخنان خود تصریح کرد: وزارت صمت به عنوان متولی تولید و صنعت و معدن و
تجارت در کشور خود را موظف می داند نسبت به فراوانی کالا، افزایش تولید، افزایش اشتغال و افزایش تولید ناخالص داخلی اقدام

کند. 

رزم حسینی گفت: در همین راستا جلسات مختلفی برگزار شد و پیگیري هاي زیادي داشتیم که نتیجه آن تصویب مصوبه تسریع در
ترخیص کالاهاي رسوبی و مانده در گمرکات کشور بوده است. 

ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه از گمرکات با مصوبه جدید ستاد اقتصادي دولت 

وي ادامه داد: در همین راستا با همکاري گمرك و دستگاه هاي ذیربط از 8.3 کالاهاي رسوبی در گمرکات 800 هزار تن کالاهاي
اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه گمرکات ترخیص شده است. 

به دنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات هستیم 

وزیر صمت اضافه کرد: به دنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات هستیم و با تصمیمات جدید در شش ماهه دوم
شاهد افزایش صادرات و تامین بیشتر مواد اولیه کارخانجات هستیم.
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بانک رفاه و وزارت میراث فرهنگی تفاهم نامه بستند

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/08/24

تفاهم نامه همکاري بین وزارتخانه میراث فرهنگی و باك رفاه منعقد شد. مدیرعامل بانک رفاه کارگران در مراسم امضاي تفاهم
نامه با وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گفت: صنعت گردشگري نقش مهمی در ایجاد اشتغال کشور دارد. 

این تفاهم نامه در راستاي تسهیل سفر و اقتصاد گردشگري کشور است که امیدواریم در این مسیر گام هاي اساسی برداشته شود. 
به گزارش اقتصادآنلاین، اسماعیل ا...گانی مدیرعامل این بانک در مراسم امضاي تفاهم نامه همکاري هاي متقابل با وزارت میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی با بیان این مطلب گفت: صنعت گردشگري دامنه گسترده اي دارد و مشاغل زیادي با آن در

ارتباط است که با توسعه و شکوفایی آن، به اشتغال کشور نیز کمک زیادي می شود. 
مدیرعامل بانک رفاه کارگران با اشاره به شرایط کنونی گفت: متأسفانه ویروس کرونا مشکلات زیادي به وجود آورده که در این میان
بخش گردشگري بیشترین آسیب را دیده است و اگر نتوانیم راهکاري براي ادامه فعالیت این صنعت پیدا کنیم، با توجه به اینکه تعداد

زیادي از افراد و مشاغل با این حوزه مرتبط هستند، آسیب هاي زیادي به اقتصاد کشور وارد می شود. 
مدیرعامل بانک رفاه کارگران بیان کرد: درصورت ادامه این روند، از یکسو فعالان و سرمایه گذاران حوزه گردشگري آسیب می بینند و
از سوي دیگر کارکنانی که در مراکز تفریحی، اقامتی و گردشگري به کار مشغولند، ممکن است تغییر شغل بدهند که براي دوران

پساکرونا، این صنعت با مشکل نیروي انسانی با تجربه مواجه خواهد شود. 
الله گانی در پایان تأکید کرد: بانک رفاه همواره تلاش می کند به فعالان حوزه گردشگري خدمات مناسبی ارائه دهد اما براي رونق این

حوزه و تأثیر آن در ایجاد اشتغال نیاز به همکاري و مساعدت همه بخش هاي دولتی و خصوصی است. 
در ادامه این مراسم معاون توسعه مدیریت و امور مجلس وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی نیز گفت: تلاش می کنیم
با موافقت ستاد ملی کرونا بتوانیم دستورالعمل سفرهاي هوشمندانه را اجرایی کنیم تا ضمن حفظ سلامتی شهروندان، این صنعت را

هم از پیامدها و آثار منفی بیشتر در امان نگه داریم. 
محمد خیاطیان افزود: مطمئن هستیم صنعت گردشگري پس از کرونا به سرعت به دوران شکوفایی خود بر می گردد و آینده این
صنعت با حمایت ها و همکاري مؤسسه هاي مالی همچون بانک رفاه کارگران، درخشان خواهد بود. گفتنی است، در پایان این مراسم

تفاهم نامه همکاري هاي متقابل به امضاي طرفین رسید.
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آیا علامه طباطبایی سیاست ورزي نمی دانست؟

منبع: جهان نیوزشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/08/24

مرحوم علامه داراي یک چارچوب و مبانی اندیشه سیاسی بودند؛ چون در زمینه مباحث مختلف اسلامی نظریه پردازي کرده و
مطلب نوشتند. بنابراین بحث مهمی چون سیاست نمی تواند از منظر او پنهان بماند. 

به گزارش جهان نیوز، عالم ربانی زنده یاد علامه
سیدمحمدحسین طباطبایی از تأثیرگذاران غیرمستقیم بر
تحولات اجتماعی و سیاسی ایران معاصر به شمار می رود؛ هم از
این روي باید وي را در عداد تاریخ سازان دوران اخیر دانست. او
با تقریر و تبیین اندیشه دینی و نسخه اسلام در مقولات
اجتماعی، به جوانان مسلمان هویتی نوین بخشید و به آنان براي

حرکت در مسیر تحقق عملی آن انگیزه اي مضاعف داد. 

آیت االله علامه سیدمحمدحسین طباطبایی، فیلسوف و مفسر برجسته قرآن کریم در 24 آبان 1360 درگذشت. به همین مناسبت با
یکی از اساتید حوزه و دانشگاه، یعنی حجت الاسلام سیدمهدي رفیع پور در مورد خدمات علمی و فرهنگی این متفکر جهان اسلام به

گفت وگو نشستیم که در ادامه می خوانید: 

فارس: علامه طباطبایی در چه شرایط اجتماعی، فرهنگی و سیاسی، رشد و نمو کرد و تحت تأثیر آن فرهنگ دست به چه اقداماتی
زد؟ 

مرحوم آیت االله علامه سید محمدحسین طباطبایی، صاحب تفسیر ارزشمند المیزان در دورانی به دنیا آمدند و رشد کردند که کشور
ما در اوضاع و احوال نامناسبی از جهت سیاسی، فرهنگی، اجتماعی و اقتصادي قرار داشت. 

مرحوم علامه در اواخر دوران قاجاریه متولد شد و جوانی اش در دوران رضاخان پهلوي با مسائلی که اسنادش در تاریخ و فرهنگ
مطرح است، گذشت اما او بی توجه نسبت به همه مشکلات، سختی ها و ناملایماتی که در آن دوران وجود داشت و با لطف خداوند،
استعداد ذاتی، تلاش و کوششی که براي تحصیل حقیقت و دانش پیشه کرد، به درجات عالی علوم اسلامی رسید. وي در فقه و اصول
صاحب نظر و مجتهد بود، در فلسفه جزو فلاسفه بزرگ اسلام، در تفسیر مفسر بزرگ قرآن و در عرفان هم شخصیت بسیار بالا و استاد

مسلم قلمداد می شد. 

لذا این نکته براي همه ما درس آموز است که در سختی ها و مشکلات عقب نشینی نکنیم و نسبت به تحصیل و نشر علم جدیت
بیشتري داشته باشیم. درباره اینکه چه خدماتی علامه داشتند، همانطور که در صحبتم اشاره کردم، باید بگویم که علامه در زمینه
دانش و علم بعد از اینکه به درجات بالاي علم رسید، از نجف اشرف برمی گردد و چند سالی را در زادگاه خود در روستایی اطراف
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تبریز سپري می کند. 

وي همانجا با اینکه درس و بحثی نداشت، مشغول به تألیف آثار ارزشمندي شد، اما اصل حیات تبلیغی و خدماتی او براي وقتی است
که از زادگاهش به قم می آید و آنجا اقامت می گزیند و مشغول به تربیت فضلا و علماي بزرگ می شود. از سوي دیگر هم مشغول به
تألیف در زمینه هاي مختلف می شود که مهم ترین آثارش در تفسیر اثر ارزشمند «المیزان» است که از افتخارات شیعه، دانشمندان و

علماي بزرگ محسوب می شود. 

در فلسفه حواشی او بر کتاب اسفار ملاصدرا و بدایه و نهایۀالحکمه و اصول فلسفه و روش رئالیسم در حکمت و فلسفه و همچنین آثار
متعددي در زمینه هاي مطالعات اسلامی و تحقیقات عرضه کردند که اینها هر کدام باید جدا گفتوگو و صحبت بشود. 

در زمینه تربیت شاگرد ما می دانیم که مشعل معرفت و حکمت در زمان ما توسط شاگردان و ارادتمندان علامه روشن شده و الان ما
در خدمت بزرگان و شاگردان مهم او هستیم؛ حضرات آیات جوادي آملی، حسن زاده آملی، مصباح یزدي و خیلی دیگر از بزرگان و
مفاخر مثل مرحوم استاد مطهري و آیت االله بهشتی، در زمینه اخلاق و عرفان عملی هم مرحوم استاد خوشوقت، آقاي سعادت پرور و
آقاسیدعبداالله جعفري و افراد دیگر که در زمینه تهذیب نفس و سیر و سلوك استاد بودند و هستند، اینها همه از برکات وجودي این

مرد بزرگوار است. 

فارس: مولفه هاي سیاسی در اندیشه و آراء علامه طباطبایی چه بود؟ از قرار معلوم، علامه فعال سیاسی نبود چرا که در امور سیاسی
روزمره شرکت نکرد، ولی شاگردان او از شهید مطهري تا علامه مصباح، شهید بهشتی و بزرگان دیگر همه فعالان سیاسی بودند. در

این رابطه چه نظري دارید؟ 
مرحوم علامه مسلما داراي یک چارچوب و مبانی اندیشه سیاسی بودند؛ چون در زمینه مباحث مختلف اسلامی نظریه پردازي کرده و
مطلب نوشتند. بنابراین بحث مهمی چون سیاست نمی تواند از منظر او پنهان بماند. به هر حال همانطور که گفتید او در امور روزمره
سیاسی و جریانات حضور فعال نداشتند و در سبک خود فعالیت می کرد و سبکش نیز بحث هاي علمی و فکري و پایه ریزي اندیشه
سیاسی بود و این امر در پیام هاي تسلیتی که بعد از رحلتشان بزرگان انقلاب صادر کردند، پیداست که علامه را به عنوان پایه گذار

فکري و اندیشه اي انقلاب و نهضت به شمار آوردند. 

درباره شاگردان علامه باید بگویم، بسیاري از شاگردانی که پاي درس ایشان حضور داشتند، براي کسب علم خدمت امام خمینی(ره)
نیز می رسیدند و حضور در فعالیت سیاسی را بیشتر مدیون امام هستند. البته برخی دیگر از شاگردان علامه نیز مانند سیدجلال

الدین آشتیانی و دکتر غلامحسین دینانی در عرصه سیاست ورود نکردند. 

فارس: بحثی که مطرح می شود این است که با توجه به بزرگانی چون علامه طباطبایی و دیگر مراجع، روشنفکران دینی در ایران
مانند علی شریعتی توفیقی نیافتند. آیا با این نظر موافق هستید؟ 

به نظر من هر کدام از این بزرگان در بستر خاص خود مخاطب خاصی داشتند. دکتر شریعتی مخاطبان خاص خود را داشت و مرحوم
علامه هم همینطور. البته طیفی هم مخاطب هر دو بودند و از آثار هر دو استفاده می کردند، اما درباره جایگاه علامه و قوت آنها دو
نکته وجود دارد: یکی اینکه مرحوم علامه طباطبایی و کسانی که راه او را رفته اند و می روند اسلام را براساس منابع دست اول
اسلامی فهم کردند. یعنی به جاي اینکه اسلام را از آثار مستشرقین یا غربی ها و دیگر افرادي که در این زمینه پژوهش پراکنده
کردند، بخوانند، مستقیم خود از کتاب و سنت برداشت می کردند. لازمه این هم به هر حال مقدماتی است؛ یکی اینکه مثلا عربی را
خوب بدانند. با یک میزان عربی دست و پا شکسته، نمی توان از منابع دینی استفاده کرد. دیگر اینکه روش و متد تحقیق را در زمینه
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علوم اسلامی بلد باشند و همچنین نزد اساتید بزرگان شاگردي کرده باشند. 

امتیاز دیگر این افراد مثل علامه طباطبایی که این مسیر را رفته اند، این است که دین را در ابعاد مختلفش می شناسند، یعنی یک
جامعیتی دارند و توجهشان به یک جانبه مانع از توجه به دیگر جنبه هاي دین نمی شود. اما جریاناتی دیگر هستند که

اظهارنظرهایشان در یک بعد باعث کم لطفی به دیگر ابعاد دین می شود. 

امتیاز علامه و مکتب فکري او این است که اسلام را در جامعیت خود مورد تحقیق قرار داده و از منابع مطالعاتی اصیل استفاده کرده
که همه جانبه هستند. اینها نکاتی است که برخی روشنفکران دینی در زمینه آن مشکل دارند. خیلی وقت ها این روشنفکران
اظهارنظرشان یک جانبه است؛ به این معنا که دین را از نظر فردي نگاه می کنند؛ در حالی که دین داراي مسائل اخلاقی، تربیتی،
حقوقی، عرفانی و دیگر جنبه هاست و نمی توان آن را به یک یا دو جنبه تقلیل داد. از همین جهت می گویند که علامه طباطبایی

داراي جامعیت در همه ابعاد است. 

فارس: به تعبیر آیت االله العظمی خویی، علامه طباطبایی به سمت مرجعیت رفتن را کنار گذاشت و تفسیر قرآن را برگزید و به قول
آقاي خویی اگر ایشان به سمت مرجعیت می رفت، اعلم همه مراجع می شد. نظر شما در این رابطه چیست؟ 

من تعبیر شما را اصلاح کنم. تا جایی که من می دانم، آیت االله خویی نگفتند که اگر علامه به فقه و اصول می پرداخت، اعلم همه
مراجع می شد. آنچه من می دانم این است که گفته بودند، علامه خود را براي تفسیر قرآن فدا کرده، به این معنا که موقعیت فقه و

اصول را که برتر است، رها کرده و عنوان مفسر را انتخاب کرده است. 

علامه در فقه و اصول جایگاه بلندي داشت و می توانست در جایگاه یک مرجع تقلید قرار بگیرد، اما براساس علاقه و نیازش به تفسیر
به دو رشته تفسیر قرآن و فلسفه روي آورد و توانش را مصروف این دو جنبه کرد. البته در کنار اینها به تربیت اخلاقی، عرفانی و

معنوي افراد هم به صورت خصوصی اشتغال داشت. 

درباره تفسیر قرآن هم، تردیدي نیست که تفسیر ارزشمند المیزان یکی از بهترین تفاسیر اسلامی و شیعی است و در اهمیت و
جایگاهش همین بس که تفاسیر مهمی که بعد از المیزان نوشته شده، همه متأثر از المیزان هستند. 

این تفاسیر، افکار، برداشت و نظرات علامه را به دقت در ضمن آیات مختلف ارزیابی کرده اند. 

حال یا نظر علامه را می پذیرند یا تکمیل می کنند و یا اینکه مورد انتقاد قرار می دهند. به طور مثال تفسیر نمونه که اولین تفسیر
پس از المیزان هست، تفسیر من وحی القرآن، تفسیر شهید مطهري با اینکه ناقص مانده و تفسیر تسنیم که هنوز کامل نشده و در

حال انتشار است، همه متأثر از المیزان هستند و خود این امر، افتخار بزرگی براي علامه محسوب می شود. 

چند سالی است المیزان توسط برخی اساتید در حوزه علمیه قم به بحث گذاشته و تدریس می شود، ما هم خوشحال هستیم که این
تفسیر مورد توجه افراد و اقشار مختلف قرار گرفته و خیلی ها تفسیرشان را با توجه به المیزان انجام می دهند، اینها براي یک مفسر و

جایگاه تفسیري او بسیار قابل توجه و تقدیر است. 

فارس: علامه در حوزه فلسفه چه جایگاهی داشت؟ 
علامه متون مختلف فلسفه را تدریس می کرد و شاگردان زیادي داشت. برخی از آنها خودشان بعدها از فلاسفه بزرگ شدند. همه به
شاگردي در محضر علامه و فضیلت اخلاقی و جایگاه بلند او افتخار می کنند. هر چند در مباحث مهم فکري و فقهی اختلافات
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متعددي هم با علامه داشته و دارند، اما اینها هیچکدام باعث نمی شود که آن شخصیت معنوي و فکري او را فراموش کنند یا نادیده
بگیرند. این خیلی مهم است. 

ما افراد زیادي داریم که معلم فلسفه هستند، یعنی درس خواندند و تدریس می کنند، لکن افرادي که فیلسوف باشند و در عرصه هاي
مختلف الهیاتی و علمی بیاندیشند، اندك هستند. مرحوم علامه خوشبختانه علاوه بر اینکه فیلسوف بودند، عده اي از شاگردانشان را
هم طوري تربیت کردند که به فکر، اندیشه و طرز اندیشه ورزي توجه کنند و آن را یاد بگیرند. همین باعث شده که سنت حکمی در

حوزه قم و از آنجا به مناطق دیگر منتقل شود. 

جنبه دیگر زندگی علامه اهتمام او به پاسخگویی به مسائل مورد توجه جامعه است. علامه چه در تفسیر المیزان و چه آثار دیگر
همواره علاقه مند به این بود که آخرین افکار و شبهاتی که در سطح جهان و جامعه رایج هست متوجه شده و سپس در صدد

پاسخگویی بدان بر آید. 

البته الان مسائلی که ما داریم، خیلی با آن زمان فرق کرده، منتها آنچه مهم است اینکه علامه این سبک و روش را به یادگار گذاشته و
به ما یاد دادند که به آنها توجه کنیم. علامه براي گفتوگو با پروفسور «هانري کُربنَ» از قم با اتوبوس به تهران می آمد. همین نشان از

اهتمام جدي علامه براي گفتوگو با فرهنگ هاي دیگر است. 

فارس: از جمله اقدامات سیاسی علامه همگام شدن با نهضت امام خمینی (ره) در سال 42، همچنین قبول نکردن ریاست دانشگاه
مذاهب اسلامی و یاري مبارزان فلسطینی است. آیا این نشان از سیاسی بودن علامه نیست؟ 

این موارد و موارد مشابه نشان دهنده این است که او نسبت به امور مسلمین اهتمام داشته و از علمایی نبوده که نسبت به حوادث
جهان اسلام مثل مسئله فلسطین و نفوذ حزب توده، نهضت و انقلاب و مسائل فرهنگی بی تفاوت باشد و هیچ عکسالعملی نشان ندهد.

ایشان به سبک خود تلاش می کرد مفید واقع شود و حرکتی انجام دهد، منتها رسالت خود را رسالت یک متفکر می دانست. ما نمی
توانیم و نباید از همه افراد بخواهیم در یک سطح و به یک شکل حرکت کنند و کنشگر باشند. به هر حال هر کسی از نظر سنی، علمی
و فکري جایگاه خود را دارد. مهم این است که در مسیر پیشرفت کشور و تعالی ارزش هاي اسلامی حرکت کند و علامه حتما این
ویژگی ها را داشت و بنا به تشخیص خود در موارد مختلف به مسائل جامعه ورود می کرد و تلاش داشت نسبت به دستگاه طاغوت
علمش مصادره نشود. در نهایت در پاسخ به شما باید بگویم که علامه طباطبایی در زمینه مبانی و اندیشه هاي سیاسی اتفاقات مبانی

خاصی دارد که باید در فرصت مناسب بدان پرداخت.
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فصل نو

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/08/24

سید محمدرضا مداحمشاور و مدیرکل حوزه ریاست سازمان منطقه ازاد کیش منطقه آزاد تجاري – صنعتی کیش یکی از
مناطق هفتگانه آزاد ایران است که در استان هرمزگان قرار دارد. منطقه آزاد کیش شامل جزایر کیش، هندورابی، فارور بزرگ

و فارور کوچک است و اداره امور آن برعهده سازمانی است که مسئولیت هایش از سوي شوراي (...)

سید محمدرضا مداح 
مشاور و مدیرکل حوزه ریاست سازمان منطقه ازاد کیش 

منطقه آزاد تجاري – صنعتی کیش یکی از مناطق هفتگانه آزاد ایران است که در استان هرمزگان قرار دارد. منطقه آزاد کیش شامل
جزایر کیش، هندورابی، فارور بزرگ و فارور کوچک است و اداره امور آن برعهده سازمانی است که مسئولیت هایش از سوي شوراي

عالی مناطق آزاد تجاري – صنعتی کشور تهیه و تصویب شده است. 

کیش، اولین منطقه آزاد ایران و شهرت اصلی اش براي تفریحی بودن آن است. این جزیره، که یکی از مقاصد اصلی گردشگران ایرانی
است، به شکل بیضی با طول 15 کیلومتر و عرض 7 کیلومتر و با مساحتی حدود 91 کیلومتر مربع از لحاظ وسعت، دومین جزیره

بزرگ خلیج فارس پس از قشم است. 

سازمان منطقه آزاد کیش نیز نهاد حاکمیتی و پیشران توسعه و پیشرفت جزیره کیش به عنوان نخستین منطقه آزاد کشور است. 

این خطه کوچک و پرجاذبه ایران عزیز در همه سالهایی که از تشکیل سازمان از سال 1372 یعنی 27 سال پیش می گذرد، در مسیر
توسعه و بهبود مستمر و تدریجی بوده است و بر مبناي اطلاعات موجود، 10 مدیر عامل با نگرش ها و گرایش هاي مختلف براي بهبود

این منطقه کوشیده اند. 

با این همه و علیرغم اذعان به زحمات طاقت فرساي طی شده در همه سالهاي گذشته، از منظر آسیب شناسی باید گفت که جزیره
کیش در نیل به اهداف عالیه خود براي تبدیل شدن به جایگاهی درخور در تراز جهانی به توفیق کامل نرسیده است. بسنده کردن به
موضوع گردشگري که البته از ارکان مهم هویتی کیش است و اکتفا به دروازه ورود کالاهاي خارجی، همه آن چیزي نبوده است که

قانونگذاران به ان می اندیشیده اند. 

در چنین وضعیتی، بازنگري در مسیر پیموده شده و تقویت دستاوردهاي مثبت و نیز پرهیز از تجربیات ناموفق، بسیار مهم و ضروري
است. 

این اتفاق در دوره کنونی مدیریت سازمان منطقه آزاد کیش رخ داده و فصل تازه اي در ترسیم و تصویرسازي از کیش آغاز شد. بر این
مبنا، تبدیل کیش به دروازه اي براي صادرات کالا و خدمات دانش بنیان و تغییر کارکرد از واردات به صادرات مورد توجه قرار گرفته

است. 
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در ره یافت جدید، این نکته آشکار است که باید از اقتصاد منبع محور به سوي اقتصاد نوآوري محور حرکت کنیم که تحقق آن کاري
است زمان بر. در این مسیر بسیاري از روندها و فعالیت ها اعم از فرهنگی، جهت گیري، سرمایه گذاري و امکانات باید تغییر کند و به
مفاهیم و موضوعاتی توجه شود که مقوم کارآفرینی و اقتصاد دانش بنیان است. براي انجام این کارها، نیاز به ایجاد زیست بوم یا
اکوسیستم کارآفرینی است که برخی از لوازم آن موجود است و برخی را باید بوجود آورد. البته این موضوع بدیهی است که نباید

اقتصاد مبتنی بر ساخت و ساز را هم نادیده گرفت و براي آینده، از هر دو روش به طور ترکیبی بهره برد. 

مأموریت تعریف شده براي منطقه آزاد کیش، توریسم و گردشگري، تمرکز خدمات فرهنگی رفاهی، صنایع پیشرفته، فناوري اطلاعات،
ایجاد بورس، خدمات تجاري نفت و کالاهاي نفتی و مرکزیت یافتن در زمینه نمایشگاه ها و همایش هاي بین المللی و منطقه اي است
و خوشحالیم که بگوئیم کیش در دو سال اخیر در پیوند با بازار سرمایه به استفاده از ظرفیتی تازه دست یافته است. توسعه واحدهاي
تولیدي دانش پایه با فعالیت منطبق با اقلیم و محیط زیست، همکاري با تمامی دانشگاهها براي تبدیل جزیره به قطب علمی هم از

دیگر تلاشهاي ارزشمندي است که صورت گرفته و با قدرت و جدیت تمام ادامه دارد. 

موضوع دیگري که سازمان منطقه آزاد کیش در این دوره بر آن تاکید داشته، خروج از انفعال بوده است. سازمان همچنین در پذیرش
پیشنهادات سرمایه گذاري شماري از علاقمندان به سرمایه گذاري، منفعل نبوده و به ترویج معیارهاي مورد نظر و نیاز پرداخته شده

است. 

اصلاح فرآیندها، روان سازي و اصلاح و ارتقاء مقررات، رویه ها و فرآیندها نیز در سطح سازمان دنبال شده و ما اکنون شاهد سازمانی
چابک و همدل براي انجام وظایف و ماموریتهاي طراحی شده هستیم. 

راهبرد کیش، ایجاد منطقه اي توسعه یافته است که بتواند الگویی براي دیگر مناطق کشور باشد؛ شهري پاك، هوشمند و خلاق، همه
باید دست در دست هم دهیم تا کیش بتواند به مرکز انطباق یا همتراز سازي اقتصاد ایران با اقتصاد جهان تبدیل شود؛ مرکزي براي

یادگیري فرایندهاي روز و مطرح جهان.
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مصائب کارآفرینی در لرستان

منبع: بلاغشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش بلاغ به نقل ازسمیرا عزیزي، سال هاست که پیدا کردن شغل، دغدغه و کابوس جوانان شده و متاسفانه خیل عظیمی
از فارغ التحصیلان دانشگاهی بیکار هستند. این موضوع یکی از چالش هاي بزرگ کشور است که با توجه به ظرفیت هاي اقتصادي

محدود، جوابی براي آن نیست. 
در همین راستا شناخت و بها دادن به کسب و کارهاي نوین امري ضروري و مهم است که می تواند سبب پاسخ گویی به نیازهاي

اشتغال، رونق تولید، رشد صنعت و بکارگیري ظرفیت نیروهاي جوان بالاخص در استانی با درصد بیکاري بالا مانند لرستان باشد. 
البته چالش هایی بر سر راه اندازي این نوع کسب و کارها وجود دارد که باید مورد بررسی و پیگیري بیشتري قرار گیرند. 

 
 

در همین خصوص سعید میر، عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد به خبرنگار فارس از خرم آباد با اشاره به مهم ترین موانع و نقاط ضعف
در عدم گرایش جوانان لرستانی به کسب و کارهاي نوین گفت: واردات محصولات بی کیفیت خارجی، فقدان تجربه، قاچاق بی رویه

 
محصولات خارجی، عدم آموزش صحیح و ناتوانی در ایجاد تحولات مبتنی بر کارآفرینی از جمله این موارد هستند. 

وي با اشاره به اینکه عدم قطعیت در درآمد و نبود آگاهی از دیگر عوامل محسوب می شوند، افزود: روال پیچیده ثبت ایده و اخذ
مجوز، عدم صلاحیت هاي مدیریتی، نبود برنامه ریزي صحیح، بروکراسی پیچیده اداري، فرهنگ ضعیف مشارکت، مشکلات بازاریابی،

 
ریسک از دست دادن پول سرمایه گذاري شده، نگرش هاي نامناسب و فرهنگ ضعیف خلاقیت نیز از دیگر موارد هستند. 

این دکتراي مدیریت بازرگانی ترس از ناتوانی در تهیه منابع مالی کافی براي راه اندازي کسب وکار و شکست مالی را از دیگر دلایل
عنوان کرد و افزود: همچنین نگرانی از غیرممکن بودن تأمین الزامات قانونی، ترس از بدهی و نداشتن تجربه کاري را می توان به

 
عنوان مهم ترین عوامل ضد انگیزشی دانشجویان و دانش آموختگان جوان در تاسیس بنگاه کسب و کار معرفی کرد. 

میر بیان کرد: مؤلفه هاي کمبود آموزش ها و مهارت هاي کارآفرینی، تأمین نشدن منابع مالی، نبود نگرش هاي اجتماعی و فرهنگی
مثبت به کارآفرینی، عدم دسترسی به دانش و فناوري، ضعف سیاست ها و برنامه هاي حمایتی دولتی، باز نبودن بازار و قوانین و

 
مقررات نیز به عنوان عوامل محیطی بازدارنده جوانان در تأسیس بنگاه کسب و کار شناسایی شده اند. 

وي ادامه داد: در همین راستا ضروري است که استراتژي هایی براي ایجاد و راه اندازي کسب و کارهاي نوین در استان مطرح و بر
اساس آن ها راهکارهاي مرتبط ارائه شوند. 

این پژوهشگر علم بازاریابی در ادامه بیان کرد: ارائه تسهیلات حمایتی از سوي دولت با سود کم و زمان بازپرداخت طولانی، پایین
آوردن نرخ تورم، جلوگیري از واردات بی رویه محصولات بی کیفیت خارجی به بازار داخلی از جمله این راهکار ها هستند. 
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میر خاطرنشان کرد: همچنین جلوگیري از قاچاق بی رویه محصولات خارجی به بازار داخلی، افزایش میزان نظارت ها در گمرکات و
بازارچه هاي مرزي، تامین منابع مالی کافی براي راه اندازي کسب و کار، تبیین و ارتقاي فرهنگ کارآفرینی در بین مدیران اقتصادي

 
استان، ساماندهی بازار کار نیاز سنجی و تقاضاي بازار از شیوه هاي مهم هستند. 

این عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد لرستان افزایش امنیت قضایی و ساده تر کردن رسیدگی به دعاوي و شکایات را نیز از راهکارهاي
موثر دانست و گفت: همچنین در این رابطه دسترسی به دانش و فناوري، انگیزه و داشتن ایده مناسب براي شروع کسب و کار، تجربه
کاري، خلاقیت و نوآوري، ایجاد تعامل سازنده میان نظام دولتی و کسب و کارهاي بخش خصوصی، تسهیل فرایندهاي مرتبط با کسب

 
و کارهاي نوین از سوي دولت باید به طور جدي پیگیري شوند. 

وي ایجاد ثبات اقتصادي، سیاسی و اجتماعی- فرهنگی حاکم بر کشور را از دیگر موارد اعلام کرد و ادامه داد: ایجاد تغییرات مثبت در
نظام آموزشی کشور با تاکید بر استقرار مفهوم کارآفرینی، الزام دانشگاه ها و مراکز آموزشی به آموزش مفاهیم مرتبط با کارآفرینی و
مدیریت کسب و کارهاي نوین و ایجاد ارتباط و تعامل مناسب میان دانشگاه و صنعت یا بخش هاي مختلف بازار نیز باید مورد توجه

 
مسئولان قرار گیرد. 

میر با اشاره به مهمترین عوامل اثرگذار در گرایش جوانان به کسب و کارهاي نوین در استان اظهار کرد: سیاست هاي حمایتی دولت،
ایجاد ارتباط و تعامل مناسب میان دانشگاه و صنعت، تجربه کاري، چابک سازي کسب و کار، سهولت در فضاي کسب و کار و ایجاد و

 
ارتقاي فرهنگ کارآفرینی از جمله این موارد هستند که باید مورد توجه قرار بگیرند. 

این عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی لرستان بیان کرد: تصویب قانون حق کپی رایت، بازارشناسی و تحقیقات بازار حرفه اي،
تحریک و پرورش انگیزه ها، فرهنگ استقلال طلبی و قبول مسئولیت، فرهنگ مخاطره پذیري، فرهنگ درك تغییر و کشف فرصت،

 
هم خلقی ارزش و تسهیل، فرایندهاي مرتبط با کسب و کارهاي نوین هستند. 

به گفته وي توجه به عوامل بازاریابی، طرح کسب و کار، حمایت دولت، شبکه سازي، آمادگی کارآفرینی، تکنولوژي، دسترسی به

 
اطلاعات، سرمایه و قانونمندي از عوامل زمینه اي موفقیت کسب و کار هستند. 

میر یادآور شد: همچنین فرهنگ سازي کارآفرینانه، ظرفیت سازي کارآفرینانه و توانمندسازي کارآفرینانه از مهم ترین پیشران هاي

 
توسعه کسب وکارها محسوب می شوند که ضروري است پیگیري و مورد توجه قرار گیرند. 

بلاغ: انتشار مطالب و اخبار تحلیلی سایر رسانه هاي داخلی و خارجی لزوما به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفا جهت اطلاع
کاربران از فضاي رسانه اي منتشر می شود.
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فارس رتبه نخست سرمایه گذاري خارجی را در کشور به دست آورد

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/08/24

شیراز-درآمد نیوز-مدیرکل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري فارس گفت: فارس در 6 ماهه ابتداي سال
جاري با ثبت سرمایه گذاري خارجی با ارزش بیش از 466 میلیون دلار،رتبه اول کشور را در زمینه جذب سرمایه هاي

خارجی بدست آورد. نوشته فارس رتبه نخست سرمایه گذاري خارجی را در کشور به دست آورد اولین بار ...

شیراز-درآمد نیوز-مدیرکل دفتر جذب و حمایت از سرمایه
گذاري استانداري فارس گفت: فارس در 6 ماهه ابتداي
سال جاري با ثبت سرمایه گذاري خارجی با ارزش بیش از
466 میلیون دلار،رتبه اول کشور را در زمینه جذب سرمایه

هاي خارجی بدست آورد. 

هاله فولادفر روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود:
استان فارس با جذت 466 میلیون دلار سرمایه گذاري
خارجی، خوزستان با 365 میلیون دلار و یزد با جذب 346

میلیون دلار سرمایه گذاري خارجی در شش ماهه اول سال 99 به ترتیب جایگاه اول تا سوم را به خود اختصاص داده اند.   
وي با تاکید بر اینکه برخی افراد بهتر است با رعایت انصاف به مصالح نظام مقدس جمهوري اسلامی بیشتر توجه کنند و همگام با
رسانه هاي معاند در ایجاد یاس و در جامعه تلاش نکنند،گفت: تنها در بخش صنعت استان فارس از سال 97 تاکنون تعداد 785 طرح
صنعتی با حجم سرمایه گذاري بالغ بر 27 هزار میلیارد تومان اشتغالزایی براي هزار و 927 نفر به بهره برداري رسیده است که حاکی

از اهتمام ویژه دولت تدبیر و امید در خصوص توسعه بخش صنعت است. 
مدیرکل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري فارس ادامه داد: متاسفانه برخی بدون توجه به زحمات و تلاشهاي هزاران
نفر از کارگران ،مدیران ،سرمایه گذاران ، متخصصین و آحاد جامعه صرفا به دلیل بی اطلاعی از اقدامات انجام شده و یا چشم بستن بر

حقایق با اظهار نظرات فاقد استناد در جهت تضعیف توانمندي اقتصادي و صنعتی استان گام بر می دارند. 
این مقام مسوول با اظهار گلایه از برخی رسانه ها و افرادي که بدون اطلاعات کافی حرکتهاي روبه رشد صنعتی شدن استان را مد
نظر قرار نمی دهند،گفت: دفتر جذب و سرمایه گذاري استان آماده ارائه اطلاعات و اسناد پیشرفت هاي حوزه سرمایه گذاري داخلی و
خارجی و اقدامات انجام شده در سال هاي اخیر بمنظور پیشرفت و توسعه استان در بخشهاي مختلف از جمله صنعت در استان است. 
فولادفر ادامه داد: بر اساس اولویت هاي سی گانه ابلاغی وزارت کشور و سند پیشران توسعه اقتصادي استان که حاوي طرحهاي حوزه
هاي عمرانی و زیرساخت و یا طرح هاي بخش خصوصی به گونه اي برنامه ریزي شده که ایجاد و تکمیل طرح هاي بزرگ اقتصادي و

تکمیل زنجیره هاي تولید به ویژه در صنایع بالادستی در اولویت قرار گیرد. 
مدیرکل دفتر جذب و سرمایه گذاري استان افزود: طرح هاي بسیار مهمی با سرمایه گذاري بخش خصوصی و یا جذب سرمایه گذاري

خارجی به بار نشسته که در کشور بی نظیر بوده است. 
وي اضافه کرد: از جمله این طرح ها می توان به تکمیل و بهره برداري از فاز اول کارخانه آلومینیوم جنوب با ظرفیت تولید 300 هزار
تن شمش آلومینیوم در سال که 40 درصد به ظرفیت تولید آلومینیوم کشور اضافه کرده ، همچنین بهره برداري از کارخانجات سیمان
و کارخانه کربنات سدیم کاوه ، تکمیل زنجیره هاي تولید فولاد در استان به عنوان صنایع بالادستی و بهره برداري از فازهاي توسعه
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فولاد پاسارگاد، شرکت تولید خودروهاي کشنده که با همکاري هاي صورت گرفته و پیگیري مستمر استاندار فارس که در کمتر از یک
سال به بهره برداري رسید،راه اندازي و اضافه شدن پروازهاي فلاي پرشیا به عنوان یکی از شرکت هاي هواپیمایی بومی استان، با
استفاده از هواپیماهاي بوئینگ، فعالیت کارخانه تولید لوازم آرایشی و بهداشتی به عنوان یکی از بزرگترین تولید کننده هاي این
محصولات در خاورمیانه با جدیدترین تکنولوژي، تولید تجهیزات و کلید هاي مورد نیاز شرکتهاي توزیع برق براي رفع نیاز کشور در
استان فارس و ایجاد کارخانه نوآوري شیراز به عنوان بزرگترین کارخانه نوآوري کشور جهت حمایت از استارتاپ ها و شرکت هاي

نوآور اشاره کرد. 
مدیرکل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري فارس افزود: ایجاد پردیس فناوري و در محدوده دانشگاه شیراز با همکاري
پارك علم و فناوري و دانشگاه و طرح هاي دیگري در حوزه هاي مختلف صنعتی کشاورزي گردشگري و انرژي هاي تجدید پذیر که با

استفاده از منابع مالی از طریق سرمایه هاي خارجی تامین شده ازجمله دیگر این طرح ها است. 
وي اظهار داشت: از جمله طرح هاي دیگري که در دست اجرا است می توان به طرح هاي پالایشگاهی و تولید بنزین در جنوب استان
اشاره کرد که به زودي شاهد بهره برداري آنها خواهیم بود،همچنین پروژه هایی شامل افتتاح کارخانجات تولید کاشی و سرامیک
شهرستان آباده ،تولید انواع کاغذ با سرمایه گذاري خارجی و مشارکت بانکی و طرح پرعیارسازي منگنز براي اولین بار در استان ، طرح
سیانید سدیم که از ملزومات اصلی کارخانجات فولاد است ، تولید سیلیکون جامد، اخذ موافقت وزارت نفت جهت احداث خط پروپیلن
که از جمله پر مصرف ترین مواد اولیه بسیاري از صنایع شیمیایی است، زنجیره تولید آرد ماکارونی و بیسکویت، افزایش بسیار قابل
ملاحظه تعداد تخت هاي اقامتی استان در حوزه هاي هتل ها و اقامتگاه هاي بوم گردي و مجتمع هاي گردشگري و خدمات رفاهی از

جمله سایر طرح هاي این استان است. 
وي افزود: به دلیل اولویت بخشی به حوزه سرمایه گذاري در استان فارس تعداد زیادي از طرح هاي سرمایه گذاري ، توسط سرمایه

گذاران غیر بومی و یا سرمایه گذاران خارجی انجام می پذیرد. 
فولادفر خاطرنشان کرد: در حوزه طرح هاي مرتبط با بخش کشاورزي نیز استمرار طرح نظام نوین ترویج در سطح 610 پهنه
کشاورزي،افزایش ظرفیت جذب ماده خام محصولات کشاورزي توسط واحدهاي ایجاد شده فرآوري مجوزدار استان ، بیش از 4 میلیون
و 568 هزار تن در قالب 797 واحد صنعتی و اشتغال 10 هزار و 761 نفر و کاهش ضایعات 10 هزار و 607 تن و رتبه دوم کشور از
نظر جذب ماده خام و ظرفیت ایجاد شده ، توسعه مکانیزاسیون با تجهیز و نوسازي ماشین ها و ادوات کشاورزي با بهره گیري از 4
هزار و 200 میلیارد ریال تسهیلات، استفاده از بذور و نهال اصلاح شده استفاده از ارقام پر پتانسیل مقاوم به خشنی و آفات و بیماري
ها، تنوع بخشی به بذور(توسعه متراکم، کنترل شده و گلخانه ها) با جهش بیش از 4 برابري از 125 هکتار در سال 92 به 724 هکتار
در سال 98 ،افزایش اجراي سامانه هاي نوین آبیاري از حدود 225 هزار هکتار در سال 92 به حدود 302 هزارهکتار در سال98 که در

این زمینه فارس رتبه اول کشور در سال هاي 96 ، 97 و 98 را کسب کرده است. 
وي ادامه داد: اجراي پروژه ایران سیمیت با هدف افزایش 30 درصدي تولید گندم ، افزایش کل تولیدات بخش کشاورزي از 10/2

میلیون در سال 92 به 11/2میلیون تن در سال 98 نیز بخشی از عملکردهاي موفق حوزه کشاورزي استان بوده است. 
فولاد فر در ادامه گفت: با توجه به آثار سودمند سرمایه گذاري مستقیم خارجی بر رشد اقتصادي به دلیل افزایش کارآیی و بهره وري
ناشی از انتقال فناوري هاي نوین و پیشرفته به داخل کشور و با تاکیدات استاندار فارس در این خصوص،در سال هاي اخیر تلاش هاي

زیادي به منظور جلب و تشویق سرمایه گذاري خارجی در استان انجام شده است. 
مدیرکل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري فارس با بیان اینکه وجود ظرفیت هاي بالقوه ،فضاي سیاسی و بستر مناسب
جهت ورود سرمایه بسیار حائز اهمیت است،افزود: برخی تنش ها و رفتارهاي سیاسی در استان در کنار وجود محدودیت هاي بین

المللی و تحریم هاي ظالمانه به عنوان مانع جدي بر سر راه حضور سرمایه گذاران خارجی قلمداد می شود. 
این مقام مسوول افزود: بر اساس آمار رسمی و ثبت شده سازمان سرمایه گذاري و کمک هاي فنی و اعتباري کشور روند سرمایه
گذاري خارجی در استان فارس در سال هاي گذشته علیرغم تمام محدودیت هاي ناشی از تحریم هاي بین المللی روند مثبتی بوده
است به طوري که در طول 40 سال پس از پیروزي انقلاب اسلامی میزان جذب سرمایه گذاري مستقیم خارجی استان فارس معادل
دو میلیارد و 400 میلیون دلار بوده که حدود یک میلیارد و سیصد و هشتاد میلیون دلار آن طی چهار سال اخیر صورت گرفته است،
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علاوه بر آن میزان سرمایه گذاري خارجی مصوب استان فارس در سال 98 تحت شدیدترین تحریم هاي بین المللی معادل 181
میلیون دلار بوده که نسبت به سال 97 جهش دو برابري داشته است و در 6 ماهه ابتداي سال جاري نیز با ثبت سرمایه گذاري
خارجی بیش از 466 میلیون دلار جزو استان هاي برتر کشور در زمینه جذب سرمایه هاي خارجی هستیم که با رایزنی هاي انجام
یافته و پیگیري هاي مجدانه مدیریت ارشد استان و مجموعه معاونت اقتصادي،ثبت سرمایه گذاري خارجی و عملیات اجرایی بزرگترین
مزرعه خورشیدي کشور و سومین آن در خاورمیانه در استان فارس در حال انجام است و مراحل اخذ مجوزات لازم را طی کرده است. 
وي روند کاهشی نرخ بیکاري در استان در سالهاي اخیر را حاکی از اقدامات مثبت و ارزنده صورت گرفته در زمینه ایجاد اشتغال و
کاهش نرخ بیکاري عنوان کرد و گفت: فارس به عنوان تنها استانی است که از سال 91 تاکنون به طور مستمر نرخ بیکاري در آن روند
کاهشی داشته و از 16 و نیم درصد سال 91 به نرخ بیکاري 8 درصد در پایان سال 98 رسیده و توسعه استان از رتبه 29 کشور در

سال 91 به رتبه 3 کشور در سال 98 ارتقا یافته است. 
مدیرکل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري فارس به بررسی هاي انجام شده اتاق بازرگانی ایران نیز اشاره کرد که

حاکی از بهبود فضاي کسب و کار فارس در بین سایر استان هاي کشور بوده است. 
وي اضافه کرد: تلاش هاي قابل قبولی در زمینه واگذاري واحدهاي تملک شده بانکی به بخش خصوصی صورت گرفته به طوري که
20 درصد از واحدهاي تملک شده بانک تا پایان سال 98 مجدداً به بخش خصوصی واگذار شده و 23 کارگاه راکد نیز احیاء و بیش از

12 هزار فرصت شغلی نیز با پیگیري هاي صورت گرفته و اهتمام جدي مدیریت ارشد استان حفظ شده است. 
فولادفر گفت: از جمله اقدامات ابتکاري استاندار فارس در راستاي جذب سرمایه گذار و ایجاد اشتغال که براي اولین بار در کشور در
فارس انجام شده می توان به اجراي طرح بنگاه به اضافه یک و یا طرح هر فرماندار یک کارگاه با اشتغال براي 200 نفر اشاره کرد که
هدف از اجراي این طرح ها حفظ اشتغال موجود ، ایجاد اشتغال جدید ،بهبود فضاي کسب و کار در استان بوده و مسئولیت اجراي

طرح نیز بر عهده مدیران دستگاه و فرمانداران هر شهرستان است. 
وي افزود: از آنجا که یکی از مهمترین دغدغه هاي سرمایه گذاران وجود بروکراسی اداري و فرایندهاي پیچیده اخذ مجوزات سرمایه
گذاري است، صدور مجوزهاي بی نام و تهیه بسته هاي آماده سرمایه گذاري در استان با هدف حذف فرایندهاي اداري و بسترسازي
مناسب براي انجام طرح هاي سرمایه گذاري با در نظر گرفتن ظرفیت هاي منطقه اي و زیرساخت هاي موجود براي اولین بار در
کشور در فارس انجام گرفت که در این طرح، صرفا با اتکا به ظرفیت کارشناسان و بدنه دستگاه ها و تیم ستادي دفتر جذب و حمایت
از سرمایه گذاري در استان صورت پذیرفته و تاکنون تعداد 87 بسته آماده سرمایه گذاري در حوزه هاي صنایع تبدیلی ،کشاورزي
خدمات شهري و صنعتی در استان با حجم سرمایه گذاري بیش از 4 هزار میلیارد تومان با انجام تمام استعلام هاي مورد نیاز و صدور

جواز تاسیس، آماده ارائه به سرمایه گذاران است. 
مدیرکل دفتر جذب سرمایه گذاري استانداري فارس در پایان از سرمایه گذاران داخل و خارج کشور براي اطلاع از بسته هاي سرمایه

گذاري و مجوزهاي بی نام دعوت کرد تا با اعلام علاقه مندي و حضور در فارس از ظرفیتهاي بالقوه استان بهره برداري کنند.
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ایران در شرایط توسعه محیط سفید در نقاط دوردست قرار دارد

منبع: میزانشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/08/24

کارشناس ارشد مسائل بین الملل گفت: ایران برخلاف آمریکا با همسایگانش داراي یک روابط مثبت است. ما در شرایط
توسعه محیط سفید در شرایط دوردست خودمان هستیم و داراي یک وضعیت رو به گسترش در محیط پیرامونی خود و دنیا

قرار داریم.

خبرگزاري میزان - دومین گردهمایی مجازي ائمه جمعه سراسر کشور با سخنرانی سعداالله زارعی برگزار شد. 

استاد علوم سیاسی دانشگاه علامه طباطبایی در مورد اهمیت انتخابات آمریکا و تأثیر آن در عرصه بین المللی گفت: انتخابات آمریکا از
این جهت حائز اهمیت است که یک کشور موثر در عرصه بین الملل بوده که سر رشته بسیاري از مسائل اقتصادي دنیا در این کشور
رقم می خورد. طبیعتا جمهوري اسلامی ایران نیز از تأثیرات چنین رخدادي مصون نخواهد بود منتهی کشور ها به میزان استقلال
سیاسی، شهامت سیاسی، رهبري خردمند، برنامه اساسی و ایده هاي سیاسی برتر از این تأثیرات دورتر هستند و کمتر تحت تأثیر قرار

خواهند گرفت. 

وي ادامه داد: جمهوري اسلامی ایران از فعل و انفعالات داخل جامعه آمریکا به نسبت سایر کشور ها تأثیرپذیري واقعی بسیار
محدودتري دارد. اما بنا به دلایلی که بر جمهوري اسلامی ایران عارض شده است تأثیرگذاري انتخابات آمریکا بر ایران نیز به مرور

افزایش یافته است؛ لذا پیگیري اخبار انتخابات این کشور در جامعه ما به عنوان یک پدیده عمومی مطرح شده است. 

زارعی همچنین به موضوع تأثیر انتخابات ریاست جمهوري آمریکا بر مسایل اقتصادي کشور ایران پرداخت و افزود: شاهد تأثیرگذاري
انتخابات آمریکا بر مسائلی، چون افزایش قیمت ارز و طلا در کشور هستیم که البته بخشی از این افزایش قیمت ها ناشی از جریاناتی
است که مرتبط با آمریکا بوده و در داخل مشغول به فعالیت هستند و متاسفانه برنامه هاي آمریکا را عملیاتی می کنند چرا که در غیر

این صورت تأثیر انتخابات این کشور به این شکل نخواهد بود. 

به گفته وي کشور ایران نیازمند 60 میلیارد دلار درآمد ارزي است که با کمتر از 40 میلیارد دلار نیز به راحتی می توان کشور را اداره
کرد. با وجود 15 کشور در همسایگی ما در صورتیکه ایران در هر کدام از این کشور ها به طور میانگین 4 میلیارد دلار در سال درآمد
ارزي ایجاد کند (غیر از درآمد هاي نفتی) می توانیم به راحتی به عدد 60 میلیارد دلار درآمد ارزي دست پیدا کنیم. متأسفانه تأثیرات

انتخابات آمریکا در ایران حاکی از وجود کسانی در کشور است که در مشکلات اقتصادي در کشور بسیار موثرند. 

استاد علوم سیاسی افزود: دو دسته جریان در ایران وجود دارد که یک دسته آن در داخل شبکه اقتصادي کشور نفوذ کرده و با نگاه
سوداگرانه و فرصت طلبانه منجر به تأثیر و افزایش قیمت کالا هاي اساسی می شوند که نمونه آن در بازار خودرو است. دسته اي دیگر
که ملموس ترند عناصري هستند که رابطه مستقیمی با شبکه سیاسی و اطلاعاتی آمریکا دارند و برنامه هاي آمریکا را در داخل

عملیاتی می کنند و در داخل حکومت نیز نفوذ کردند. 

زارعی خاطر نشان کرد: این جریان با ارائه یکسري تحلیل هاي غلط به مسئولین و مدیران کشور باعث اتخاذ تصمیمات نادرست در
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داخل کشور می شوند که بر همین اساس مقام معظم رهبري در چندین نوبت فرمودند که یکی از اصلی ترین کار هایی که دشمن
انجام می دهد تلاش در جهت تأثیرگذاري بر روي ذهن مسئولین ایرانی است. متاسفانه تصمیمات غلط باعث بروز مشکلاتی اساسی در
داخل شده است که از جمله این اقدامات می توانیم به تلاش هاي این جریان براي دوري و نا امیدي مردم از انتخابات و مجلس
انقلابی اشاره کرد. این عوامل منجر به گره خوردن اقتصاد امریکا با ایران می شود به گونه اي که منجر به تحلیل و تصورات نادرست

براي عموم افراد جامعه خواهد شد. 

کارشناس ارشد مسائل بین الملل با بیان این که در حال حاضر آمریکا با کسري بودجه مواجه است، گفت: این در حالی است که
آمریکا با بحران هاي هزینه بر دیگري نیز روبرو است که نمونه آن پایگاه ها و نیرو هاي نظامی آمریکا است که سالانه بیش از 1
تریلیون دلار هزینه هاي نظامی این کشور است. درحالی که ایران با حداقل هزینه ها به فعالیت می پردازد. از دیگر هزینه هاي بالاي
این کشور می توان به بخش محیط زیست اشاره کرد که «بایدن» در طی مناظرات تلویزیونی اعلام کرد که به دلیل آتش سوزي هاي

گسترده در ایالت هاي مختلف این کشور نیازمند یک تریلیون دلار در جهت اصلاح وضعیت جنگل ها و مراتع است. 

وي در ادامه به تشریح مسائل داخلی آمریکا پرداخت و با اشاره به مشکلات داخلی این کشور افزود: آمریکا در حوزه بهداشت و درمان
در یک وضعیت بحران قرار دارد و هزینه هاي بسیار گزافی در این حوزه صرف کرده و این در حالی است که با صرف چنین هزینه
هایی قادر به پاسخگویی بیماران در این کشور به ویژه بیماران ناشی از شیوع ویروس کرونا نیست. جامعه آمریکا یک جامعه قطبی
شده و بخش بزرگی از این کشور دچار بحران هاي بهداشت و درمان می باشد. به گفته «بایدن» آمریکا باید در حوزه سلامتی 1.5
تریلیون دلار هزینه کند که شامل زیرساخت ها و غیرزیرساخت ها خواهد بود. در حال حاضر یک دو پارچه گی در این خصوص که آیا

دولت آمریکا به وظایفش عمل کرده است یا خیر وجود دارد. 

زارعی در ادامه با اشاره به بروز بحران هاي داخلی و خارجی آمریکا عنوان کرد: در حال حاضر آمریکا با تمام کشور هاي پیرامونش
دچار درگیري است. این کشور مشکلات فراوانی با همسایگان خود از جمله کانادا و کشور هاي آمریکاي لاتین دارد. از سویی دیگر
بحران آمریکا با کوبا و ونزوئلا است که این درگیري ها باعث بروز اختلافاتی در عرصه بین الملل براي این کشور و تضعیف چهره

آمریکا شده است. 

وي افزود: آمریکا در یک محیط پیرامونی ناهمخانه با خودش به سر می برد. کسانی که به تحلیل روابط آمریکا با ایران می پردازند این
مسائل را تحلیل کنند. یکی از اصولی که ما در دانشگاه آموختیم در ابتدا مسئله ثبات سیاسی و توسعه نفوذ در محیط اول است.
کشوري که در محیط اول خودش امنیت و استقلال داشته باشد می تواند در دنیا پیشرو باشد، اما وقتی کشوري در دایره اول خودش

نتواند همگرایی بین خود و دولت هاي اطرافش ایجاد کند یک وضعیت رو به قهقرایی را تجربه می کند. 

زارعی گفت: ایران برخلاف آمریکا با همسایگانش داراي یک روابط مثبت است. جمهوري اسلامی ایران با همسایگان خود یا داراي
روابط راهبردي یا در رابطه فعال غیرخصومت آمیز قرار دارد. ما در شرایط توسعه محیط سفید در شرایط دوردست خودمان هستیم و

داراي یک وضعیت رو به گسترش در محیط پیرامونی خود و دنیا قرار داریم. 

وي با اشاره به این که آمریکا علاوه بر بحران هاي خارجی با بحران هاي داخلی نیز مواجه است، گفت: در داخل آمریکا نیز این کشور
با مشکلات فراوانی، چون افزایش نرخ بیکاري، اعتراضات داخلی به ویژه سیاهپوستان آمریکایی و عدم کارایی سیستم بهداشتی این

کشور بویژه در مهار و مبارزه با ویروس کرونا مواجه است. 

به گفته وي؛ ما نیازمند دولتی هستیم که آگاه باشد و بداند که نمی توان با دشمن به راه حل قطعی رسید. باید بدانیم که با محیط
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دور نمی توان به توافق مستحکمی رسید و باید با محیط هاي نزدیک تر و دوستان کار کرد. با کشور بزرگ نمی توان به سادگی روابط
اقتصادي برقرار کرد که به نفع ملتی، چون ایران باشد. روابط قوي اقتصادي را باید با کشور هاي کوچک تر برقرار کرد. باید آموخته

هایمان را در عرصه هاي سیاسی و اقتصادي بازآموزي کنیم و ببینیم چه چیزي مصلحت ماست. تحریم مساوي با انزوا نیست. 

زارعی در ادامه در خصوص تأثیراتی که انتخابات آمریکا در منطقه خاورمیانه در پی دارد، گفت: «جو بایدن» در شرایطی رئیس جمهور
آمریکا می شود که بنا به گفته خودش در مناظرات این کشور به شدت بدهکار و نیازمند سرمایه گذاري مجدد براي بازگشت به
شرایط دو دهه قبل است. در حال حاضر مسئله اشتغال یکی از معضلات جامعه آمریکا است. آمریکا دوره بایدن آمریکا فرورفته تر در
مسائل و مشکلات داخلی خودش خواهد بود؛ لذا این موضوع بر تأثیرگذاري این کشور در محیط خارجی خواهد کاست. شرایط
اسرائیل نیز در دوره بایدن رو به ضعف و افول خواهد بود و امکان حمایت آمریکا طی دو دهه اخیر با توجه به مصائب داخلیش از

اسرائیل کاهش یافته است. 

وي در ادامه بیان کرد: همچنین امکان کمک موثر دولت آمریکا به دولت عربستان نیز کاهش چشمگیري یافته است. از سویی دیگر
امکان اثرگذاري این کشور بر تحولات کشورهایی، چون عراق و افغانستان کمتر شده و همچنین امکان اثرگذاري آمریکا بر جریانات

سیاسی ایران دیگر مانند گذشته نیست. 

به گفته این استاد روابط بین الملل این موضوعات در بردارنده دو نتیجه اساسی خواهد بود که ایران می تواند بر روي شرایط نسبتا با
ثبات منطقه اي حساب کند و در منطقه هیچ حرکتی به زیان ما نخواهد بود. نکته دیگر اینکه آمریکا دیگر در موضع قدرت قرار ندارد،
لذا مذاکره با این دولت تنها خدمت به آن است. مذاکره ایران با این کشور می تواند یک دولت بانشاط در واشنگتن را به تصویر بکشد و

در نقطه مقابل یک دولت فشل در تهران را به نمایش بگذارد. 

وي افزود: آمریکا در شرایطی قرار ندارد که معادله اي را به نفع ما ایجاد کند. ما باید بدانیم آمریکا رو به ضعف است و باید با برنامه
ریزي و تلاش خودمان انتقال قدرت کم آمریکا در منطقه را به خارج را برنامه ریزي کنیم و باعث اخراج آمریکا از منطقه شویم و این
عامل را به نام انقلاب اسلامی به ثبت برسانیم. این موضوع در توان و نیاز ما است و خواست بسیاري از کشور هاي منطقه نیز می باشد.

بر اساس نظرسنجی هاي خود دولت آمریکا این کشور در منطقه داراي یک چهره منفور است. 

زارعی همچنین در ادامه گردهمایی به پرسش هاي ائمه جمعه شرکت کننده در رابطه با مسائل مختلف از جمله انتخابات آینده
ریاست جمهوري ایران، مسایل مربوط به ترور سردار شهید سلیمانی و اتفاقات آینده خاورمیانه پاسخ داد. 

- بیشتر بخوانید: 
- نماز جمعه؛ عامل رشد سیاسی و انقلابی و افشاء کننده نقشه هاي دشمنان انتهاي پیام/
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برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان با

حمایت بانک ملی ایران

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/08/24

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره
کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند. نوشته برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی

دانش آموزان با حمایت بانک ملی ایران اولین بار در درآمد نیوز. پدیدار شد.

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره
ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان

تهران شرکت کردند. 

با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره
ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی اداره کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان

تهران شرکت کردند. 
 به گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران، مخاطبین این جشنواره دانش آموزان، اولیاي دانش آموزان، کادر
آموزشی و اجرایی مدارس و دانشجو معلمان دانشگاه فرهنگیان کل کشور هستند که طرح ها وایده هاي خلاقانه خود را در 17 محور
علمی از طریق سامانه همگام به دبیرخانه جشنواره ارسال کرده اند.فرایند داوري پس از برگزاري جلسات و کمیسیون هاي مشترك با
مشارکت دانشگاه فرهنگیان، سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی و اساتید برجسته کشور در سه مرحله با حضور 126 داورانجام
خواهد شد.در فرایند جشنواره از همکاري و حمایت سازمان پژوهش و برنامه ریزي درسی، دانشگاه فرهنگیان، وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی، معاونت علمی ریاست جمهوري و کمیسیون ملی یونسکو ایران استفاده شده است.عدم طبقه بندي دانش آموزان و ایجاد

فرصت براي آنان از طریق شرکت در آموزش هاي 18 ماهه باشگاه کارآفرینان نوجوان از مزایاي این جشنواره است.
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اجراي بیش از 13 عنوان برنامه همزمان با هفته کتاب در استان همدان

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/08/24

همدان - مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان از اجراي بیش از 13 عنوان برنامه همزمان با هفته کتاب در استان
همدان خبر داد.

همدان - مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان از
اجراي بیش از 13 عنوان برنامه همزمان با هفته کتاب در

استان همدان خبر داد. 

به گزارش خبرنگار مهر، احمدرضا احسانی پیش از ظهر
شنبه در نشست خبري اینستاگرامی خود با خبرنگاران با
بیان اینکه ویژه برنامه هاي هفته کتاب از 24 تا 30 آبان
ماه در همدان و همزمان با سراسر کشور برگزار خواهد شد،
اظهار کرد: در این هفته برگزاري 13 برنامه در نظر گرفته
شده که در شهرستان هاي استان همدان اجرا خواهد شد. 

وي در ادامه یادآور شد: آئین تجلیل از فعالان صنعت چاپ، برگزاري آئین اختتامیه جایزه قلم هگمتانه و انتخاب کتاب سال استان،
برگزاري عصري با کتاب، برگزاري نمایشگاه کتاب در صورت موافقت ستاد ملی مقابله با کرونا، اهداي کتاب به مؤسسات فرهنگی و

هنري و برگزاري پاییزه کتاب از جمله برنامه هاي این هفته به شمار می روند. 

اجراي طرح پاییزه کتاب در 19 کتاب فروشی همدان و ملایر 

احسانی با بیان اینکه طرح پاییزه کتاب از 24 تا 30 آبان ماه در 17 کتاب فروشی همدان و دو کتاب فروشی ملایر اجرا می شود،
گفت: کتب عمومی، دانشگاهی و کودك و نوجوان در این ایام با تخفیف 20 درصدي به فروش می رسد. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان در خصوص برنامه هاي فرهنگی پیش بینی شده در نیمه دوم سال، اظهار کرد: تقدیر از چهره
هاي ماندگار فرهنگی با محوریت مرحوم آیت االله سید رضا فاضلیان در همدان، جشنواره نمایشنامه خوانی در رزن، رونمایی از قرآن
کریم با قلم مرتضی شعبانی و برپایی نمایشگاه خوشنویسی، جشنواره استانی سبک زندگی قرآنی و جشنواره خوشنویسی با موضوع

نماز و یادبود فعالان فرهنگی از جمله برنامه هاي فرهنگی استان هستند. 

وي همچنین عنوان کرد: جشنواره موسیقی سنتی آواها و نواهاي عاشورایی تحت عنوان جشنواره نغمه عشق، بهمن ماه در شهرستان
اسدآباد برگزار خواهد شد. 

احسانی با بیان اینکه جایزه ادبی استان، بهمن ماه در شهرستان بهار برگزار می شود، اضافه کرد: پویش فضاي مجازي با مرکزیت
همدان، بهمن ماه در سراسر استان برگزار می شود و جشنواره فیلم و عکس با محوریت تقدیر از اهالی سینما، اسفندماه در نهاوند



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 259/738

پیش بینی شده است. 

وي با بیان اینکه مطالبات رسانه ها در سال 98 پرداخت شده است، اظهار کرد: رسانه هایی که مطالبات خود را دریافت نکرده اند،
مورد بررسی و پیگیري قرار می گیرد. 

احسانی در خصوص برگزاري جشنواره تئاتر کودك و نوجوان، یادآور شد: برگزاري این جشنواره تابع ستاد ملی مقابله با کرونا است و با
توجه به شرایط فعلی، همچون سال هاي گذشته برگزار نخواهد شد. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان تأکید کرد: جشنواره با عنوان «فصل امید» برگزار می شود که فراخوان آن منتشر شده
و در اختیار هنرمندان قرار گرفته و آثار براي داوري ارسال خواهد شد و پس از تأیید آثار، نمایش ها در هر استان با رعایت پروتکل ها

اجرا خواهد شد. 

صرف بخشی از اعتبارات جشنواره بین المللی تئاتر کودك و نوجوان براي تجهیز سالن ها و مجتمع هاي فرهنگی و هنر استان وي
افزود: به دنبال این هستیم بخشی از اعتبارات جشنواره بین المللی تئاتر کودك و نوجوان، صرف تجهیز سالن ها و مجتمع هاي

فرهنگی و هنر استان شود. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان تأکید کرد: به دنبال حمایت مالیاتی از نویسندگان و ناشران هستیم و تلاش ما این
است که اتحادیه اي مجزا براي این افراد تشکیل شود ضمن اینکه تفاهم نامه اي بین اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی با صندوق

کارآفرینی امید منعقد شده و تسهیلات ویژه اي براي حمایت از ناشران و صنوف فرهنگی پیش بینی شده است. 

احسانی با بیان اینکه ادارت فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان ها با محدودیت هاي اعتباري رو به رو هستند، یادآور شد: با این وجود
باید تمام برنامه هاي فرهنگی در مؤسسات با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و یا به صورت مجازي اجرا شود و در صورت برنامه ریزي،

اعتبارات مورد نیاز تخصیص خواهد یافت و به هیچ عنوان فعالیت هاي فرهنگی نباید تعطیل شود. 

وي با تأکید بر اینکه پیشنهاد استاندار همدان به وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی مبنی بر بازگشت جشنواره فیلم کودك و نوجوان به
همدان، ارائه شده است، عنوان کرد: امیدواریم شرایط براي برگزاري مجدد این جشنواره در همدان فراهم شود. 

احسانی با بیان اینکه در سال گذشته 245 عنوان کتاب در استان همدان به چاپ رسیده است، یادآور شد: با توجه به محدودیت ها و
گرانی کاغذ و صنعت چاپ، شاهد آمار خوبی در چاپ کتاب هستیم و در سال جاري نیز با وجود همین محدودیت ها 188 عنوان

کتاب منتشر شده است. 

وي تأکید کرد: بنیاد و یا مؤسسه فرهنگی سید جمال الدین اسدآبادي در راستاي ارج نهادن به مفاخر استان تا پایان سال به بهره
برداري خواهد رسید و کار خود را آغاز خواهد کرد.
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کووید شهرها را کشته است؟

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/08/24

خواه در نیویورك باشد، خواه ژنو، نایروبی یا شانگهاي، این فقرا، اقلیت ها، افراد مسن و مهاجران هستند که اغلب در خط
مقدم خطر قرار دارند و هزینه هاي نامتناسب این بحران را متحمل می شوند.

 
 

«شهر نیویورك براي همیشه مرده است.» نیویورك به لطف بیماري همه گیري دیگر جذابیت چندانی ندارد. مجمع جهانی اقتصاد در

 
گزارشی به وضعیت شهرها بعد از کرونا پرداخته است. 

جیمز آلتوچر، کارآفرینی که باشگاه کمدي در منهتن را اداره می کند، نوشت: انرژي، نگرش و شخصیت را نمی توان از طریق بهترین
خطوط فیبر نوري کنترل کرد. این دلیل اصلی بسیاري از کسانی است که به نیویورك نقل مکان کرده بودند. او در ادامه بحث را فراتر

 
از نیویورك می برد. 

آلتوچر ادامه داد: شما همیشه تعجب می کنید که دره سیلیکون چرا وجود دارد؟ چرا این همه افراد مهم در آنجا زندگی و کار می

 
کنند. چرا با این همه تکنولوژي دیوانه وار، آنها از هرجایی که می خواهند کار نمی کنند. چون این سیستم از راه دور کار نمی کند. 

انرژي انسانی واقعی، زنده و الهام بخش زمانی ایجاد می شود که مکانی دیوانه وار مانند نیویورك وجود داشته باشد. حالا با وضعیتی
که به وجود آمده، آیا شهر مرده است؟ آیا کووید نقاط ضعف جمع میلیون ها نفر و مزیت کارهاي آنلاین را نشان می دهد؟ آیا

 
شهرهاي دیوانه مانند نیویورك به عقب برمی گردند؟ 

رابرت موگا، اقتصاددان سیاسی و بنیان گذار موسسه Igarapé می گوید: شهرها مهم ترین دستاوردهاي تمدن بشریت هستند. آنها
هزاران سال وجود داشته اند و بحران هاي بزرگی را پشت سر گذاشته اند تا اغلب بهتر از قبل عمل کنند. آنها جایی هستند که
نوآوري اتفاق می افتد و خلاقیت شکوفا می شود. شهرها جاهایی هستند که جوانان براي اشتراك ایده ها دورهم جمع می شوند. آنها

 
جایی هستند که آینده اول در آنجا اتفاق می افتد. 

اما باید واقع بین بود. به گفته موگا، همه گیري کووید، واقعاً براي شهرها سخت بوده است. تاکنون حدود 95 درصد از کل موارد
ابتلاي گزارش شده و تقریباً همه موارد تلفات کرونا در شهرها رخ داده است. بنابراین در حال حاضر ما با بحران منحصربه فرد و عمیق
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شهري روبه رو هستیم. 

چالش بزرگ دیگري که کووید براي شهرها دارد، تشدید بیکاري، فقر و نابرابري است. فقیرترین و آسیب پذیرترین شهرنشینان،
بیشترین خطر ابتلا به کووید 19 را متوجه خود دارند. 

خواه در نیویورك باشد، خواه ژنو، نایروبی یا شانگهاي، این فقرا، اقلیت ها، افراد مسن و مهاجران هستند که اغلب در خط مقدم خطر
قرار دارند و هزینه هاي نامتناسب این بحران را متحمل می شوند. 

موگا ادامه داد: آنچه ما پیداکرده ایم، این است که جغرافیاي اقتصادي، روش هاي طبقه شهري براساس درآمد و طبقه، احتمالاً به
همان اندازه یا شاید مهم تر از جغرافیاي فیزیکی، جایی که واقعاً مردم در آنجا زندگی می کنند، است. این ماجرا در تعیین نتایج
بهداشتی و سلامت مهم است. وقتی از کووید صحبت می شود، انگار اشعه ایکسی در اختیار داریم که نابرابري هاي عمیقی که همیشه

در جوامع وجود داشته را آشکار کرده است. 
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تلاش براي بازگشت جشنواره فیلم کودك و نوجوان به همدان

منبع: همدان نیوزشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/08/24

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان از ارائه پیشنهاد استاندار همدان به وزارت فرهنگ
و ارشاد اسلامی مبنی بر بازگشت جشنواره بین المللی فیلم کودك و نوجوان به استان خبر داد. 

به گزارش "همدان نیوز"، احمدرضا احسانی در نشست خبري اینستاگرامی خود با بیان اینکه
هفته کتاب از 24 تا 30 آبان ماه در همدان همزمان با سراسر کشور برگزار خواهد شد، اظهار کرد:

در این هفته 13 برنامه در نظر گرفته شده که شهرستان هاي استان اجرا خواهد شد. 

وي در ادامه یادآور شد: آیین تجلیل از فعالان صنعت چاپ، برگزاري آیین اختتامیه جایزه قلم هگمتانه و انتخاب کتاب سال استان،
برگزاري عصري با کتاب، برگزاري نمایشگاه کتاب در صورت موافقت ستاد ملی مقابله با کرونا، اهداي کتاب به موسسات فرهنگی و

هنري و برگزاري پاییزه کتاب از جمله برنامه هاي این هفته به شمار می روند. 

احسانی با بیان اینکه طرح پاییزه کتاب از 24 تا 30 آبان ماه در 17 کتاب فروشی همدان و دو کتاب فروشی ملایر اجرا می شود،
گفت: کتب عمومی، دانشگاهی و کودك و نوجوان در این ایام با تخفیف 20 درصدي به فروش می رسد. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان در خصوص برنامه هاي فرهنگی پیش بینی شده در نیمه دوم سال، اظهار کرد: تقدیر از چهره
هاي ماندگار فرهنگی با محوریت مرحوم آیت االله سید رضا فاضلیان در همدان، جشنواره نمایشنامه خوانی در رزن، رونمایی از قرآن
کریم با قلم مرتضی شعبانی و برپایی نمایشگاه خوشنویسی، جشنواره استانی سبک زندگی قرآنی و جشنواره خوشنویسی با موضوع

نماز و یادبود فعالان فرهنگی از جمله برنامه هاي فرهنگی استان هستند. 

وي همچنین تصریح کرد: جشنواره موسیقی سنتی آواها و نواهاي عاشورایی تحت عنوان جشنواره نغمه عشق، بهمن ماه در شهرستان
اسدآباد برگزار خواهد شد. 

احسانی با بیان اینکه جایزه ادبی استان، بهمن ماه در شهرستان بهار برگزار می شود، خاطرنشان کرد: پویش فضاي مجازي با مرکزیت
همدان، بهمن ماه در سراسر استان برگزار می شود و جشنواره فیلم و عکس با محوریت تقدیر از اهالی سینما، اسفندماه در نهاوند

پیش بینی شده است، 

وي با بیان اینکه مطالبات رسانه ها در سال 98 پرداخت شده است، اظهار کرد: رسانه هایی که مطالبات خود را دریافت نکرده اند،
مورد بررسی و پیگیري قرار می گیرد. 

احسانی در خصوص برگزاري جشنواره تئاتر کودك و نوجوان، یادآور شد: برگزاري این جشنواره تابع ستاد ملی مقابله با کرونا است و با
توجه به شرایط فعلی، همچون سال هاي گذشته برگزار نخواهد شد. 
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مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان تأکید کرد: جشنواره تحت عنوان «فصل امید» برگزار می شود که فراخوان آن منتشر
شده و در اختیار هنرمندان قرار گرفته که آثار براي داوري ارسال خواهد شد و پس از تایید آثار، نمایش ها در هر استان با رعایت

پرتکول ها اجرا خواهد شد. 

وي افزود: به دنبال این هستیم که بخشی از اعتبارات جشنواره بین المللی تئاتر کودك و نوجوان، صرف تجهیز سالن ها و مجتمع
هاي فرهنگی و هنر استان شود. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان تأکید کرد: به دنبال حمایت مالیاتی از نویسندگان و ناشران هستیم و تلاش ما این
است که اتحادیه اي مجزا براي این افراد تشکیل شود. 

وي ادامه داد: تفاهم نامه اي بین اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی با صندوق کارآفرینی امید منعقد شده و تسهیلات ویژه اي براي
حمایت از ناشران و صنوف فرهنگی پیش بینی شده است. 

احسانی با بیان اینکه ادارت فرهگ و ارشاد اسلامی شهرستان ها با محدودیت هاي اعتباري روبه رو هستند، یادآور شد: با این وجو،
باید تمام برنامه هاي فرهنگی در موسسات با رعایت پرتکول هاي بهداشتی و یا به صورت مجازي اجرا شود و در صورت برنامه ریزي،

اعتبارات مورد نیاز تخصیص خواهد یافت و به هیچ عنوان فعالیت هاي فرهنگی نباید تعطیل شود. 

وي با تأکید بر اینکه پیشنهاد استاندار همدان به وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی مبنی بر بازگشت جشنواره فیلم کودك و نوجوان به
همدان ارائه شده است، خاطرنشان کرد: امیدواریم شرایط براي برگزاري مجدد این جشنواره در همدان فراهم شود. 

احسانی با بیان اینکه در سال گذشته 245 عنوان کتاب به چاپ رسیده است، یادآور شد: با توجه به محدودیت ها و گرانی کاغذ و
صنعت چاپ، شاهد آمار خوبی در چاپ کتاب هستیم و در سال جاري نیز با وجود همین محدودیت ها 188 عنوان کتاب منتشر شده

است. 

وي تأکید کرد: بنیاد و یا موسسه فرهنگی سید جمال الدین اسدآبادي در راستاي ارج نهادن به مفاخر استان تا پایان سال به بهره
برداري خواهد رسید و کار خود را آغاز خواهد کرد. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسللامی استان همدان با بیان اینکه کمک بلاعوض به 300 تا 350 نفر از اهالی رسانه پرداخت شد، گفت: در
قالب سامانه کارا نیز تسهیلات کرونا به اصحاب رسانه پرداخت شد و به دنبال این هستیم که تسهیلات ارزان قیمت نیز در اختیار آنها

قرار بگیرد.
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بانک ملی + اخبار پولی مالی + اخبار بانک + جشنواره ملی
خلاقیت + حمایت

برگزاري جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی دانش آموزان

منبع: پولی مالیشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/08/24

اخبار پولی مالی- با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري
و کارآفرینی اداره کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران شرکت کردند.

اخبار پولی مالی- با حمایت بانک ملی ایران، بیش از هفت
هزار دانش آموز از سراسر کشور در جشنواره ملی خلاقیت،
نوآوري و کارآفرینی اداره کل آموزش و پرورش شهرستان

هاي استان تهران شرکت کردند.
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گسترش فرهنگ مطالعه براي تداوم پیشرفت کرمانشاه ضروري است

منبع: ایرناشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/08/24

کرمانشاه- ایرنا- استاندار کرمانشاه روز شنبه با صدور پیامی فرارسیدن 24 آبان ماه روز کتاب، کتابخوانی و کتابدار را تبریک
گفت و برضرورت ترویج، گسترش و نهادینه سازي فرهنگ مطالعه و کتابخوانی براي تداوم مسیر پیشرفت و تعالی استان

تأکید کرد.

کرمانشاه- ایرنا- استاندار کرمانشاه روز شنبه با صدور
پیامی فرارسیدن 24 آبان ماه روز کتاب، کتابخوانی و
کتابدار را تبریک گفت و برضرورت ترویج، گسترش و
نهادینه سازي فرهنگ مطالعه و کتابخوانی براي تداوم

مسیر پیشرفت و تعالی استان تأکید کرد. 

به گزارش ایرنا؛ در پیام هوشنگ بازوند آمده است: «کتاب،
کتابخوانی، مطالعه و یادگیري از اصول و مولفه هاي مهم
زندگی بشریت است و در اسلام به عنوان دین اندیشه،
معرفت و معنویت به کتاب به صورت ویژه ارج نهاده شده
است و بر همین اساس ضرورت دارد در جهان امروز با بهره

مندي از تعالیم دینی و اخلاقی در مسیر توسعه آگاهی و دانایی با اهتمام جدي و عزم راسخ گام برداریم. 

نقش مهم مطالعه و کتابخوانی در آموزش، غناي فرهنگی، رشد اقتصادي و فعالیت هاي سیاسی و اجتماعی بسیار مهم و پراهمیت
است، زیرا انسان را به تفکر و اندیشیدن سوق می دهد و در دنیاي امروز که از کتاب و کتابخوانی به عنوان یکی از شاخص هاي توسعه
جوامع نام برده می شود، ضرورت دارد از ظرفیت کتابخانه هاي عمومی براي ترویج این فرهنگ مقدس به صورت ویژه استفاده شود تا
ضمن انطباق با فناوري هاي اطلاعاتی و ارتباطی نوین امکان بهره مندي مخاطبان نیز از کتاب هاي دیجیتال و صوتی و سایر ابزار در

دسترس فراهم شود. 

افزایش سرانه مطالعه امروز دغدغه اي مهم است و باور داریم که با ترویج فرهنگ کتابخوانی می توان زمینه مشارکت بیشتر مردم را
در برنامه هاي توسعه اي فراهم کرد، به همین دلیل نهادینه شدن فرهنگ کتابخوانی در نظام آموزشی بسیار حیاتی است و خانواده ها
نیز باید به تبیین این مفاهیم و جایگاه کتاب در بین کودکان بپردازند تا در جامعه اي مسوولیت پذیر شاهد تقویت بنیان هاي آموزشی
و یادگیري و نسلی کتابخوان در آینده باشیم، البته ضرورت دارد تجهیزات و امکانات موجود را در این زمینه تجمیع کنیم و دسترسی

به کتاب را سهل و آسان نماییم تا گرایش انسان به سمت کتابخوانی بیشتر شود. 

براي گسترش فرهنگ کار و تلاش در استان به صورت جدي درخواست نقش آفرینی بیشتر نهادهاي ذي ربط در ترویج فرهنگ
مطالعه را داریم، زیرا فرهنگ تبلور شناخت و دانش منابع انسانی است و تمایل شهروندان به آموزش و یادگیري کارآفرینی و مهارت

آموزي پیامد مثبت این حرکت مطلوب است. 
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براین اساس برخود لازم می دانم ضمن یادآوري تلاش براي انطباق امکانات با تغییرات روز افزون فناوري و گسترش اینترنت در حوزه
کتاب و کتابخوانی و تقویت کتابخانه هاي عمومی به عنوان مراکز توسعه گفتمان و هم اندیشی از فعالان این عرصه و به ویژه کتابداران
متعهد، صبور و پرتلاش که کتاب را به عنوان حافظه بشریت و «مشاور امین و مظهر صداقت» با سخاوت به جامعه معرفی می نمایند،
تشکر نمایم. امیدوارم با بهره مندي ازتعالیم قرآن کریم به عنوان کلام آسمانی و کتابی الهی در مسیر دانش اندوزي و علم آموزي گام

برداریم و فرهنگ مطالعه را براي رهنمون شدن انسان به سمت روشنایی گسترش دهیم.» 

برچسب ها 
- کرمانشاه 

- کتاب 
- کتابخوانی 

- روز کتاب و کتاب خوانی
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تسهیلات جدید به تعاونگران استان قزوین اختصاص یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/08/24

قزوین – ایرنا – مدیر تعاون اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین گفت: در سال جهش تولید، تسهیلات جدید به
تعاونی هاي استان براي طرح هاي دانش بنیان، مناطق کمتر توسعه یافته، اشتغال بانوان و جوانان و توسعه بازار اختصاص

یافته است.

قزوین – ایرنا – مدیر تعاون اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان قزوین گفت: در سال جهش تولید،
تسهیلات جدید به تعاونی هاي استان براي طرح هاي
دانش بنیان، مناطق کمتر توسعه یافته، اشتغال بانوان و

جوانان و توسعه بازار اختصاص یافته است. 

سید جلیل حسینی روز شنبه در گفتگو با خبرنگار ایرنا با
اشاره به این تسهیلات، اظهار داشت:یک خط اعتباري 50

میلیارد تومانی براي تعاونی هاي دانش بنیان با سود هشت تا 12 درصد در نظر گرفته شده است و تعاونی هاي مربوط می توانند
تقاضاي خود را به بانک توسعه تعاون محل فعالیت خود ارائه کنند. 

وي گفت: همچنین تسهیلاتی به مبلغ 200 میلیارد تومان براي تعاونی هاي توسعه و عمران شهرستان ها در بانک توسعه تعاون و یک
خط اعتباري دیگر به همان مبلغ براي تعاونی هاي جوانان، زنان و... با همکاري صندوق کارآفرینی امید و بانک توسعه تعاون تعریف

شده است. 

این مسوول گفت: براي توسعه بازار با همکاري صندوق کارآفرینی امید و بانک توسعه تعاون نیز تسهیلاتی به مبلغ 200 میلیارد تومان
تعیین شده است تا شاهد شکوفایی و رشد تعاونی هاي استان در سال جهش تولید باشیم. 

وي اضافه کرد: سه هزار و 515 شرکت تعاونی در استان ثبت شده که از این تعداد، 2 هزار و 436 شرکت به دلایل مختلفی نظیر
مسائل و مشکلات مالی، حقوقی، اجتماعی، مدیریتی و اقتصادي راکد و غیرفعال هستند. 

مدیر تعاون اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین گفت: 820 تعاونی فعال در سطح استان در قالب تعاونی هاي تولیدي،
توزیعی و خدماتی فعالیت دارند و براي 10 هزار و 333 نفر فرصت شغلی ایجاد کرده اند. 

حسینی گفت:با توجه به نقش تعاونی هاي در شکوفایی اقتصادي و اشتغالزایی استان، حمایت هاي قانونی براي ادامه فعالیت این
تعاونی ها ضروري است که امیدواریم با همراهی و همکاري دستگاه هاي اجرایی شاهد تحقق آنها باشیم. 

برچسب ها 
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- تسهیلات بانکی 
- تعاونی 

- استان قزوین 
- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی
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گام هاي ماندگار دولت در توسعه بهداشت و آموزش

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/08/24

دولت با تدبیر و تلاش جهادي گام هاي ماندگاري در حوزه بهداشت و آموزش طی هفته گذشته برداشت و ثمره آن به بار
نشستن چندین طرح در استانها بود.

دولت با تدبیر و تلاش جهادي گام هاي ماندگاري در حوزه
بهداشت و آموزش طی هفته گذشته برداشت و ثمره آن به

بار نشستن چندین طرح در استانها بود. 

در دوران دولت تدبیر و امید فعالیت هاي چشمگیري براي
تغییر سیماي استانها انجام شد و برنامه ها و اقدامات
ضربتی براي توسعه زیرساخت ها به خصوص در حوزه
بهداشت و آموزش برنامه ریزي شد و با سرمایه گذاري در

این حوزه هابارقه اي از امید در استانها بوجود آمد. 

با این رویکرد در سی و دومین پنجشنبه افتتاح با شعار
«تدبیر و امید براي جهش تولید» که روز - 22 آبان - به صورت ویدئو کنفرانس با حضور حجت الاسلام حسن روحانی رییس
جمهوري و وزیران آموزش و پرورش و بهداشت درمان و آموزش پزشکی، در ارتباط زنده با استان هاي مختلف در مجموع 1550 طرح

آموزشی، تربیتی و رفاهی در سراسر کشور و سه طرح درمانی در کرمان، قم و مشهد به بهره برداري رسید. 

طرح هاي وزارت آموزش و پرورش شامل هزار و 422 طرح آموزشی، 124 طرح تربیتی و چهار طرح رفاهی-آموزشی با سرمایه گذاري
سه هزار و 637 میلیارد تومان از مجموع طرح هاي وزارت آموزش و پرورش بود که 70 درصد اعتبارات مورد نیاز این طرح ها را

سازمان نوسازي مدارس و 30 درصد با مشارکت خیرین مدرسه ساز تامین شده است. 

برخی از این طرح ها که به صورت ویدئو کنفرانسی به بهره برداري رسید در جدول ذیل به صورت تفکیک آورده می شود: 

طرح هاي آموزشی

عنوان و اعتبار طرحاستان

خراسان
رضوي

282 پروژه آموزشی در این استان بهره برداري و سبب شد هزار و 199 کلاس
درس به ظرفیت این استان افزوده شود.

تهران
خانه معلم درکه در 2 طبقه ساخته و تجهیز شده داراي تالار تشریفات بهره

برداري شد.

چهار
محال و

15 طرح آموزشی شامل 65 کلاس درس و یک باب نمازخانه و 23 باب اتاق
خوابگاهی در شهرستان هاي اردل، شهرکرد، کوهرنگ، لردگان، بروجن و فارسان
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با اعتبار 191 میلیارد و 700 میلیون ریال به بهره برداري رسید.بختیاري

خراسان
شمالی

48 کلاس درس شامل 11 مدرسه در روستاها و هفت مدرسه در شهرهاي استان
با اعتبار 238 میلیارد ریال بهبهره برداري رسید.

ایلام
17 فضاي آموزشی در قالب 80 کلاس درس در مناطق مختلف شهري و
روستایی با اعتبار 310 میلیارد ریال افتتاح که 150 میلیارد ریال آن توسط

خیرین مدرسه ساز تامین شده است.

قزوین

31 طرح آموزشی و تربیتی شامل 29 پروژه آموزشی و 2 طرح تربیتی را با حدود
117 میلیارد تومان اعتبار بهره برداري شد که 28 مورد از این پروژه ها آموزشی
و 2 سالن ورزشی بوده است و 16 مورد آنها در روستاها و بقیه در شهرها افتتاح

شده اند.

مرکزي

15 طرح آموزشی با اعتبار 15 میلیارد ریال شامل 143 کلاس درس است که در
زیربناي 21 هزار و 796 متر مربع و 20 هزار و 977 متر مربع محوطه سازي با

یک هزار و 644 متر مربع دیوارکشی ایجاد شده است. 
 

سیستان
و

بلوچستان

147 مدرسه با 600 کلاس درس با زیربناي 152 هزار مترمربع و اختصاص 154
میلیارد تومان اعتبار به بهره برداري رسید.

همچنین با دستور رییس جمهوري، بیمارستان 150تختخوابی سینا در زرند کرمان، بیمارستان 231 تختخوابی امیرالمومنین(ع) در
قم و طرح توسعه بیمارستان 400 تختخوابی هاشمی نژاد در مشهد، از مجموعه طرح هاي درمانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش

پزشکی با سرمایه گذاري 592 میلیارد تومان وارد مدار خدمت رسانی به مردم شدند. 

طرح هاي بهداشتی

عنوان و اعتبار طرحاستان

قم
بیمارستان خیرساز امیرالمومنین شامل 231 تخت بیمارستانی و با متراژ 19 هزار

و 949 مترمربع است که براي 500 نفر شغل ایجاد می کند.

کرمان
بیمارستان سینا زرند نیز با 150 تخت و متراژ 13 هزار و 200 مترمربع براي 450

نفر شغل ایجاد می کند.

خراسان
رضوي

بیمارستان هاشمی نژاد نیز با 400 تخت و متراژ 32 هزار و 500 مترمربع افتتاح
شد تا براي 230 نفر اشتغال زایی کند.

انقلابی ماندگار در گازرسانی به فارس 

افتتاح پروژه هاي گازرسانی دولت روز دوشنبه(19 آبانماه) که با حضور ویدئو کنفرانسی وزیر نفت، معاون وزیر نفت و مدیرعامل
شرکت ملی گاز ایران، مدیرعامل شرکت گاز استان فارس و تنی چند از مسوولان استانی انجام شد امید تازه اي به مردم این خطه

جنوبی بخشید و انقلابی ماندگار در سرزمین کهن فارس به یادگار گذاشت. 
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181 طرح با اعتبار 188 میلیارد تومان شامل تکمیل عملیات گازرسانی به یک شهر، 55 روستا و 125 طرح صنعتی بود تا گام بلند
شرکت گاز براي حرکت به سمت توسعه اقتصادي، افزایش رفاه، ایجاد اشتغال و حفظ محیط زیست در استان فارس باشد. 

جزئیات طرحعنوان طرح

گازرسانی به شهر
بیرم

-بهره برداري از طرح گازرسانی شهر بیرم مشتمل بر 2 هزار و 125
خانوار و 55 روستا مشتمل بر 6 هزار و 631 خانوار با اعتبار 156 میلیارد

تومان

گازرسانی به 125
واحد تولیدي

فارس

-گازرسانی به 125 واحد تولیدي با اجراي حدود 80 کیلومتر خط تغذیه
با اعتبار بالغ بر 32 میلیارد تومان

وزیر نفت در این مراسم اظهار داشت: استان فارس دومین استان گاز خیز کشور است و این استان تا 3 سال پیش در زمینه گازرسانی
عقب بود، اما در این مدت به سرعت پیشرفت کرد. 

بیژن زنگنه با اشاره به افزایش 2.5 برابري تولید از پارس جنوبی، افزود: ظرفیت تولید گاز ایران از پارس جنوبی از 280 میلیون متر
مکعب در سال 92 به 700 میلیون متر مکعب در شرایط فعلی رسیده است. 

وي تاکید کرد: 17 پالایشگاه و 30 سکو، صدها چاه، هزاران کیلومتر لوله کشی و ... را نصب و بهره برداري کردیم. در حالی که در اکثر
این سال ها در تحریم بودیم اما به تولید یک هزار میلیون متر مکعب تولید گاز رسیدیم. 

زنگنه به احداث خط پروپیلن براي انتقال 1.5 میلیون تن از عسلویه تا شمال شیراز اشاره کرد و افزود: زنجیره ارزش در صنایع
پتروشیمی محقق خواهد شد. در این طرح تنها ساخت خط لوله بر عهده دولت خواهد بود. 

افتتاح 66 طرح عمرانی سلامت در کرمانشاه 

این پروژه ها در حوزه سلامت با 200 میلیارد تومان اعتبار از جمله دیگر طرح هایی بود که با حضور دکتر سعید نمکی وزیر بهداشت،
درمان و آموزش پزشکی به مناسبت سومین سالگرد زلزله 21 آبان 96 کرمانشاه به بهره برداري رسید. 

مرکز فوق تخصصی آنژیوگرافی و اینترونشال و رادیولوژي بیمارستان امام رضا (ع) یکی از مدرن ترین و مجهزترین مراکز کشور، افتتاح
ساختمان معاونت غذا و دارو استان، ساختمان اداري شبکه بهداشت و درمان شهرستان روانسر، احداث 32 اقامتگاه و پاسیون براي
جذب پزشکان، احداث 6 خانه بهداشت، راه اندازي چهار پایگاه فوریت هاي پزشکی، نصب 9 دستگاه اکسیژن ساز در بیمارستان ها،
تعمیر اساسی یکی از بیمارستان هاي شهر کرمانشاه، توسعه مرکز جامع بهداشت و درمان شهر کرمانشاه، دیوارکشی مراکز بهداشت و
بهره برداري از یک مجموعه ورزشی شامل زمین چمن فوتبال، سالن والیبال و بستکتبال در دانشگاه علوم پزشکی از دیگر پروژه هاي

افتتاح شده بود. 

جزئیات طرحعنوان طرح
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افتتاح 66
پروژه عمرانی
حوزه سلامت

-این طرح ها با اعتبار 200 میلیارد تومان به بهره برداري رسید و بنا به گفته
مسئولان بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه برنامه ریزي براي اتمام 54

پروژه دیگر در حوزه سلامت و درمان استان نیز انجام شد. 
 

آغاز گام
چهارم بسیج
ملی مبارزه با

کرونا 
 

-در این طرح ملی که به صورت پایلوت از شهر کرمانشاه آغاز شده، این
کلانشهر یک میلیون نفري به 10 منطقه تقسیم شده است. 

 
-دلیل انتخاب کرمانشاه براي آغاز این طرح ملی، کرمانشاه نماد مشارکت
مردمی، همکاري بین بخشی و همدلی همه سازمان ها در دوران دفاع مقدس،

زلزله، سیل و کرونا بوده است. 
 

-سعید نمکی، محور این طرح را بیماریابی زودرس، قرنطینه بیماران و
شناسایی سریع آنها و افزایش تست ها به 40 هزار مورد در روز که اکنون 25
هزار مورد است، ذکر کرد و افزود: بنا داریم تست ها را به 100 هزار مورد در

روز برسانیم. 
 

سفرهاي استانی اعضاي کابینه دولت و دستاوردهاي آن 

اما افتتاح هاي دولت با طرح هاي بهداشتی کرمانشاه به ایستگاه آخر نرسید و اعضاي کابینه هفته شلوغی را سپري کردند و استانهاي
کرمانشاه زنجان، قزوین و اصفهان میزبان وزرا بودند و هر عضوي از کابینه طرح هایی را افتتاح و در جریان مشکلات استانها قرار

گرفتند. 
در جدول زیر به گزیده اي از مهمترین اقدامات، دستاوردها و محورهاي اصلی سخنان اعضاي هیات دولت و مقام هاي مسوول که در

هفته گذشته به برخی استان ها سفر کرده اند اشاره می شود: 

20 آبان

دستاوردبرنامه سفرمحور سخنانمسئولاستان

سعید نمکیکرمانشاه
وزیر

بهداشت،
درمان و

آموزش
پزشکی

وزیر بهداشت:
تست کرونا در
کشور روزانه به
100 هزار مورد

می رسد 
 

وزیر
بهداشت:واکسن

ایرانی کرونا بزودي
وارد مرحله

افتتاح طرح و بررسی
مشکلات بهداشتی استان

در مقابله با کوید 19

- افتتاح 66 پروژه
عمرانی حوزه
سلامت با 200
میلیارد تومان

اعتبار
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مطالعات انسانی
می شود 

 

زنجان

سعید اوحدي
معاون رییس
جمهوري و
رییس بنیاد
شهید و امور

ایثارگران

-اوحدي: آیین
نامه شهداي مدافع
سلامت تصویب

شد 
 

-معاون رییس
جمهوري:پمپاژ

یأس و ناامیدي،
سیاست اصلی
دشمن در جنگ
نرم با ملت ایران

است 
 

دیدار با استاندار و بررسی
مسائل و مشکلات جامعه

ایثارگري

-امضاي تفاهم نامه
تامین زمین براي
ساخت مسکن
ایثارگران در زنجان

قزوین

سعید اوحدي
معاون رییس
جمهوري و
رییس بنیاد
شهید و امور

ایثارگران

تامین زمین براي
مسکن جامعه
ایثارگران 100
درصد رشد داشته

است 
 

نوع مدیریت بنیاد
شهید و امور
ایثارگران باید

جهادي باشد 
 

شرکت در نشست امضاي
تفاهم نامه تامین زمین
براي ساخت مسکن و
ساماندهی اشتغال و
کارآفرینی خانواده هاي
معظم شهدا و ایثارگران

استان

امضاي تفاهم نامه
تامین زمین براي
ساخت هزار و 500
واحد براي خانواده
شهدا و ایثارگران

استان قزوین

21 مهر

اصفهان

مرتضی
بختیاري

رییس کمیته
امداد امام

خمینی(ره)

 
کمیته امداد
سالجاري براي
200 هزار شغل

برنامه ریزي کرد

دیدار با استاندار
بررسی مشکلات و
مسائل کمیته امداد

اصفهان

22 مهر

محمداصفهان
اسلامی وزیر

وزیر راه:
زیرساخت هاي
کشور با وجود

دیدار با نماینده ولی فقیه 
 

بازدید از محورهاي

بهره برداري از
قطعه دوم محور

کاشان- بادرود 
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راه و
شهرسازي

تحریم و کرونا در
حال توسعه است 

 
وزیر راه و
شهرسازي:فرصت

دوباره براي نام
نویسی در طرح
اقدام ملی مسکن

فراهم می شود 
 

وزیر راه و
شهرسازي:مسیر

مرنجاب براي درج
در حوزه راه هاي
کشور نیاز به

پیگیري دارد 
 

شهرستان کاشان 
 

 
افتتاح طرح 50
واحدي مسکن

خیرین 
 

آغاز طرح 588
واحدي اقدام ملی

مسکن 
 

23 مهر

هرمزگان

علیرضا رزم
حسینی وزیر

صنعت،
معدن

وتجارت

وزیرصمت:
ترخیص سریع
کالاها از گمرکات
در دستور کار

است 
 

وزیرصمت: 800
هزارتن کالاي
اساسی از گمرکات
کشور ترخیص شد

 
روند ترخیص
کالاهاي مانده در
گمرکات کشور

تداوم دارد 
 

افتتاح طرح هاي صنعتی و
تولیدي هرمزگان و بررسی
مشکلات صنایع این استان

 
شرکت در نشست کارگروه
تسهیل و رفع موانع تولید

استان 
 

بازدید میدانی از گمرکات و
بنادر بندرعباس و ارزیابی
مشکلات موجود در فرآیند

ترخیص کالاهاي اساسی 
 

افتتاح ساختمان
نظام مهندسی

معدن هرمزگان 
 

افتتاح خط تولید
ماسک سه لایه
ویژه کودکان و

بزرگسالان 
 

بررسی و ارائه
راهکارهاي سرعت
بخشی در انجام
امور و روند ترخیص

کالا 
 

همچنین معاونان وزرا نیز در این هفته به استان هاي مختلف سفر کردند و علاوه بر افتتاح طرح ها، چالش ها و مسائل موجود در
بخش هاي مختلف بررسی و اقدامات لازم را براي رفع موانع انجام دادند. 
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استانهاي خراسان رضوي، خراسان جنوبی، کردستان، کرمانشاه، لرستان، فارس، خوزستان، خراسان شمالی و همدان نیز میزبان سفر
مسئولان براي پیگیري طرح هاي عمرانی، اشتغالزایی و رفع موانع تولید بودند که گزیده اي از مهمترین اقدامات، دستاوردها و سخنان

مسوولان در استان هاي مختلف در سومین هفته آبان ماه ارائه می شود: 

17 آبان

دستاوردمحور سخنانمسئولاستان

خراسان
جنوبی

جمال عرف
معاون سیاسی

وزیر کشور

معاون وزیر کشور:
بستن روزنه هاي
امید خیانت به ملت

ایران است 
 

معاون وزیر کشور:
بستن روزنه هاي
امید خیانت به ملت

ایران است 
 

معاون وزیر کشور:
ستاد انتخابات
ریاست جمهوري از
11 اسفند فعال می

شود 
 

وزارت کشور در حال
آماده کردن
تمهیدات برگزاري
انتخابات 1400

است 
 

- شرکت در نشست شوراي اداري استان و
آیین تکریم و معارفه استانداران پیشین و

جدید خراسان جنوبی 
 

کریم همتیلرستان
رییس جمعیت
هلال احمر

کشور

35 هزار خانه هلال
در کشور ایجاد می

شود 
 

داروخانه هلال احمر
در لرستان راه

اندازي می شود 
 

جمعیت هلال احمر

افتتاح سایت امداد هوایی جمعیت هلال
احمر لرستان 

 
افتتاح 9 زمین بازي کودکان که با مشارکت
سازمان یونیسف و جمعیت هلال احمر

احداث شد 
 

دیدار و گفت وگو با مقامات محلی در
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لرستان صاحب
بالگرد اختصاصی می

شود 
 

ارتباط با اقداماتی جمعیت هلال احمر 
 

بوشهر

محمد امید
معاون توسعه
روستایی و
مناطق محروم

کشور

دولت آماده همکاري
براي رفع مشکلات
بازارچه ساحلی دیلم

است

رسیدگی به مشکلات مغازه داران آسیب
دیده بازارچه ساحلی در بندر دیلم

20 آبان

کرمانشاه

علیرضا رییسی
معاون وزیر

بهداشت 
 

معاون وزیر
بهداشت:طرح محله
محور مقابله با
بیماري کرونا در
کشور اجرا می شود

افتتاح طرح هاي بهداشتی کرمانشاه به
همراه وزیر بهداشت 

 
آغاز گام چهارم بسیج ملی مبارزه با کرونا به

صورت پایلوت در کرمانشاه 
 

کردستان

سیدجواد
حسینی معاون
وزیر و رییس
آموزش و

پرورش
استثنایی

معاون وزیر: 71
درصد دانش آموزان
استثنایی از شبکه
شاد استفاده می

کنند 
 

100 نوع وسیله
توانبخشی براي
دانش آموزان
استثنایی تامین می

شود 
 

کلنگ زنی ساخت اولین کارگاه توانبخشی
ویژه دانش آموزان با نیازهاي ویژه 

 
افتتاح اولین مرکز تخصصی راهنمایی و
مشاوره خانواده دانش آموزان با نیازهاي

ویژه 
 

بازدید از پروژه ساخت اولین سالن ورزشی
ویژه دانش آموزان 

 

البرز

علیرضا کمرئی
معاون آموزش

متوسطه
وزارت آموزش

و پرورش

معاون آموزش
متوسطه وزارت

آموزش و پرورش

رونمایی از مجلد آثار همراه با تولید
هنرستان هاي فنی حرفه اي و کاردانش

استان البرز 
 

بازدید از مرکز تربیت مربی کرج 
 

همایون حائريفارس
معاون وزیر

معاون وزیر
نیرو:تلفات انرژي در
انتقال برق تا پایان

بهره برداریپنج طرح تامین و انتقال برق و
انرژي در فارس و بوشهر در قالب پویش
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نیرو در امور
برق و انرژي

سال به 9.2 درصد
کاهش می یابد 

 

الف-ب-ایران با سرمایه گذاري 860 میلیارد
ریال

21 مهر

همدان
مهدي عبوري
معاون وزیر راه

و شهرسازي

معاون وزیر راه:
اعتبار طرح هاي
بازآفرینی ملایر

تامین می شود 
 

300 میلیارد تومان
به طرح هاي
بازآفرینی کشور

اختصاص یافت 
 

بازدید از طرح هاي مرکز درمانی سرجو،
مجتمع تجاري و فرهنگی میدان استاندارد،
کانال آبرو منطقه شمس آباد و مرکز
فرهنگی طالقانی ملایر و تصویب مصوبات

براي تکمیل این طرح ها 
 

خراسان
رضوي

قاسم حاجی
بابایی معاون
درمان وزارت

بهداشت

معاون وزیر:بیماران
کرونایی زودتر به
مراکز درمانی

مراجعه کنند 
 

بازدید از بیمارستان واسعی سبزوار و بررسی
وضعیت مبتلایان به بیماري کووید 19

22 مهر

خراسان
شمالی

قاسم جان
بابایی معاون
درمان وزیر

بهداشت

معاون وزیر بهداشت:
بیمه تمام داروهاي
بیماران کرونا را

پوشش می دهد 
 

معاون وزیر بهداشت:
شنبه در خصوص
تعطیلی 2 هفته اي
تصمیم گیري می

شود 
 

مراجعه دیرهنگام به
پزشک فوتی هاي
ناشی از کرونا را

افزایش می دهد 
 

بازدید از بیمارستان هاي بجنورد، اسفراین و
شیروان و بررسی نحوه خدمات دهی به

بیماران 
 

افتتاح 15 پروژه آموزشی استانمعاون وزیر آموزشمهرااللهمرکزي
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رخشانی مهر
معاون وزیر
آموزش و

پرورش

و پرورش:خیران
مدرسه ساز 130
هزار کلاس درس در

کشور ساختند 
 

زنجان

علیرضا
کاظمیمعاون

پرورشی و
فرهنگی وزیر
آموزش و

پرورش 
 

معاون وزیر آموزش
و پرورش:کرونا به
حوزه تربیتی دانش
آموزان ضربه وارد

کرده است 
 

معاون وزیر آموزش
و پرورش :جهاد
آموزشی معلمان در
روزهاي کرونایی

دیده نمی شود 
 

شرکت در تودیع و معارفه مدیران کل
آموزش و پرورس استان زنجان

خوزستان

قاسم احمدي
معاون حقوقی
و امور مجلس
وزیر آموزش و

پرورش

معاون وزیر آموزش
و پرورش: مشکلات
آموزشی گتوند ویژه

پیگیري می شود 
 

بازدید از طرح هاي آموزشی شهرستانهاي
گتوند و شوشتر

علاوه بر اعضاي کابینه نماینده هاي سایر قوا نیز در طی هفته گذشته با سفر به استانها مسائل و مشکلات مناطق را بررسی کردند. 

علی نیکزاد نایب رییس مجلس شوراي روز یکشنبه (18) آبان به چابهار سفر کرد و در این سفر قرار است روند اجراي طرح هاي حوزه
آب، کشاورزي، منابع طبیعی، ظرفیت ها و توانمندي ها سواحل مکران را مورد بررسی قرار دهد. 

مرتضی مقدم رییس دیوان عالی کشور عصر روز چهارشنبه براي سفر دو روزه کاري وارد گرگان مرکز استان گلستان شد و در نشستی
در دادگستري استان اعلام کرد که جزییات حکم صادره (دیوان) براي روح االله زم بزودي اعلام خواهد شد چرا که زم به حکم دادگاه

اعتراض داشت که دیوان عالی کشور آن را مورد بررسی و رسیدگی قرار داد./ ایرنا
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افزایش سرانه تفریحی ورزشی در قائم شهر

منبع: ایمناشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/08/24

شهردار قائم شهر از افزایش سرانه تفریحی ورزشی در این شهر خبر داد. 

افزایش سرانه تفریحی ورزشی در قائم شهر 

شهردار قائم شهر از افزایش سرانه تفریحی ورزشی در این شهر
خبر داد.  

عباس صالح زاده در گفت و  گو با خبرنگار ایمنا با بیان اینکه یکی
از سیاست هاي شهري شوراي پنجم در  قائم شهر افزایش سرانه
فضاي سبز، سرانه ورزشی، تفریحی و گردشگري است، اظهار 
کرد: در گذشته با بی مهري هایی در تجهیز و ساماندهی پارك
جنگلی تلار مواجه بودیم که در دوره پنجم براي این مجموعه
 تاکید، تسریع و مصوبه هاي لازم صورت گرفته و اعتباراتی در

این زمینه هزینه شده است.  

وي  با بیان اینکه پنج  کیلومتر از پارك جنگلی تلار براي احداث جاده سلامت اختصاص داده شده است، گفت: این جاده سلامت در
استان هاي شمالی بی نظیر است.  

شهردار قائم شهر راه اندازي زیرمجموعه هاي پارك جنگلی تلار در افزایش سرانه تفریحی و رفاهی مردم  این شهر مؤثر بوده است،  
عنوان  کرد: در فاصله پنج کیلومتر جاده سلامت، سه ایستگاه ورزشی، پنج ایستگاه  مجهز شده براي پارك بازي کودکان، پیست مجزاي

جداگانه دوچرخه سواري و پیاده روي، پیست مجزاي موتورهاي آفرود و برقی احداث شده است.  

صالح زاده  ادامه داد: همچنین رستوران و مجموعه رستورانی، کمپ اقامتی به منظور اقامتگاه شبانه روزي  گردشگران تعبیه شده است.  

وي از راه اندازي پله هاي طبیعت براي کودکان جهت استفاده از ورزش هاي هوازي و همگانی در  این پارك خبر داد و گفت: همچنین
برگزاري انواع بازي هاي بومی و محلی توسط گروه هاي مختلف، هیئت هاي  ورزشی و تیم هاي ورزشی را با میزبانی شهرداري در این

مجموعه برنامه ریزي کرده ایم. 

شهردار قائم شهر اضافه کرد: علاوه بر ساخت رستوران یک هزار  و  500  متري، بازارهاي هفتگی با تعامل اتاق  اصناف نیز راه اندازي
شده است تا ورزشکاران و شهروندان علاوه بر ورزش از وسایل ورزشی این بازار  بهره مند شوند همچنین براي برخی افراد ایجاد اشتغال

کنیم. 
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''خواجه نفس''؛ شاهراه ارتباطی ایران با کشورهاي CIS/ تنها بندر خصوصی
ایران نفس هاي تازه دولتی ها را می طلبد

منبع: داناشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/08/24

با شروع دهه 90 مسئولان استان گلستان از ساخت "بندر سبز" در ساحل گمیشان خبر دادند و همین موضوع ساخت بندر
''خواجه نفس'' را به حالت تعلیق درآورد؛ حال پس از 9 سال بلاتکلیفی، اراده استان بر احیاء تجارت دریایی گلستان از طریق

ساخت بندر در خواجه نفس قرار گرفته است.

 با شروع دهه ي30 مسئولان استان گلستان از ساخت
"بندر سبز" در ساحل گمیشان خبر دادند و همین موضوع ساخت بندر ""خواجه نفس"" را به حالت تعلیق درآورد؛ حال پس از 9

 
سال بلاتکلیفی، اراده استان بر احیاء تجارت دریایی گلستان از طریق ساخت بندر در خواجه نفس قرار گرفته است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا به نقل از گلستان ما، گلستان به سبب برخورداري از شرایط منحصر به فرد جغرافیایی داراي
ظرفیت در حوزه هاي مختلف طبیعی است که بخشی از این پتانسیل در بخش گردشگري مورد استفاده قرار گرفته و بخشی دیگر

 
مانند حوزه دریایی سال هاست مغفول مانده و در انتظار توجه بیشتر است. 

در گذشته بنادر فعالی مانند گز و ترکمن داشت اما در حال حاضر کاربري این بنادر اغلب گردشگري، توریستی و تفریحی است و به

 
دلیل نوسان مداوم آب، از آن ها براي مقاصد دریایی استفاده نمی شود. 

در صنعت اقتصاد این روزها از بندرسازي به عنوان پرهزینه ترین و پر در آمدترین صنعت ها نامبرده می شود که با احداث آن ها می

 
توان اقتصاد منطقه را زیر و رو کرد. 
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در سال 1384 و با هدف توسعه اقتصادي گلستان، اشتغالزایی در مناطق محروم و تقویت زیرساخت هاي ارتباطی ایران با کشورهاي
حاشیه خزر، توسعه صادرات غیرنفتی و ترانزیت کالا از روسیه، چین و قزاقستان، ساخت بندر چند منظوره خواجه نفس در زمینی به
وسعت 176 هکتار با دریافت مجوز دو ساله از سازمان بنادر و دریانوردي آغاز شد، این بندر می تواند شاهراه ارتباطی ایران با
کشورهاي حوزه CIS باشد ، شایان ذکر است اتحادیه کشورهاي مستقل یا همسود (CIS) در سال 1991 توسط روسیه و 11
جمهوري دیگر که درگذشته بخشی از اتحاد جماهیر شوروي بودند تشکیل شد و مرکز ادایر آن در بلاروس قرار دارد و در سالیان

 
گذشته ارتباطات خوبی از طریق استان گلستان با ایران داشته اند. 

اما صدور مجوز، پایان راه رونق دریایی گلستان نبود و با شروع دهه 90 مسئولان استان از ساخت «بندر سبز» در ساحل گمیشان خبر
دادند و همین موضوع ساخت بندر خواجه نفس را ره حالت تعلیق درآورد؛ حالا پس از 9 سال بلاتکلیفی، اراده استان بر احیاء تجارت

 
دریایی گلستان از طریق ساخت بندر در خواجه نفس قرار گرفته است. 

 
خواجه نفس گزینه اي مناسب براي واردات چوب 

هادي حق شناس در مراسم افتتاح ساختمان گمرك استان گلستان با اشاره به دسترسی جمهوري اسلامی از طریق استان گلستان به
کشورهاي آسیاي میانه گفت: موقعیت جغرافیایی در تجارت به عنوان مزیت نسبی شناخته می شود و باید از آن به درستی استفاده

 
کنیم. 

استاندار گلستان افزود: استفاده از ظرفیت بخش خصوصی و کاهش بروکراسی هاي اداري در افزایش مراودات تجاري با کشورهاي

 
همسایه موثر است. 

وي با بیان اینکه گلستان می تواند نقش موثري در زمینه توسعه ارتباطات و مبادلات تجاري با منطقه اوراسیا داشته باشد، اظهارکرد:
با توجه به پیوستن ایران به بلوك اقتصادي اوراسیا و امکان صادرات 500 قلم کالا و واردات 380 قلم کالا با تعرفه صفر و یا حداقل

 
تعرفه، گلستان می تواند 92 قلم محصول کشاورزي و دیگر تولیدات و نیازهاي خود را از این طریق در واردات و صادرات وارد کند. 

حق شناس با اشاره به سرمایه گذاري بخش خصوصی در بندر تجاري خواجه نفس گفت: تلاش ما این است با راه اندازي بندر خواجه

 
نفس از آن براي واردات چوب و خوراك طیور استفاده کنیم. 
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اجازه دهید کار خودمان را کنیم 

مدیرعامل شرکت توسعه بندر خواجه نفس در گفت و گو با این پایگاه خبري، اظهار کرد: از نیمه آذر سال گذشته پس از اینکه
مطالعات بندر را از طریق مشاوران دریایی ذي صلاح به روزرسانی کردیم بعد از توقف 8ساله این پروژه به این نتیجه رسیدیم بندر

 
خواجه نفس بهترین نقطه براي سرمایه گذاري است. 

محمدعلی مازندرانی با بیان اینکه 6ماه بر روي اطلاعات تخصصی بندر کار کردیم، خاطرنشان کرد: اطلاعات به دست آمده را براي

 
سازمان بنادر فرستادیم که مورد تایید آن ها نیز قرار گرفت و مجوز تمدید فعالیت را براي ما صادر کردند. 

وي با اشاره به فعالیت در حوزه احداث جاده دسترسی، لایروبی افزود: بیش از 300هزار متر مکعب لایه روبی و عملیات اجرایی را
شروع کردیم که در این 10 ماه 36 میلیارد تومان سرمایه وارد پروژه کردیم و با وجود بیماري و شرایط جوي نامساعد حتی در

 
روزهاي تعطیل نیز کار خود را انجام دادیم. 

مدیرعامل بندر خصوصی خواجه نفس با انتقاد از برخی تبلیغات منفی نسبت به فعالیت هاي عمرانی، اذعان کرد: هشت سال کار نمی

 
کردند می گفتند کار نمی کنیم الان که به صورت روزانه در حال فعالیت هستیم باز هم می گویند که فعال نیستیم. 

 
قانون علیه قانون 

مازندرانی ابراز کرد: 22 آذر سال جاري تمدید یک ساله ما تمام می شود، زمزمه هایی براي عدم تمدید وجود دارد اما برخی تصمیم

 
ها منصفانه نیست چرا که پروژه اي که در حال انجام کار است را از داخل خود استان در حال سنگ اندازي هستند. 
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وي با تاکید بر تمایل بخش خصوصی نسبت به ادامه پروژه، عنوان کرد: اما برخی دوست دارند ما نباشیم ولی دوستان با پروژه

 
نامهربان نباشند چرا که بازنده اصلی مردم منطقه هستند. 

مدیرعامل بندر خصوصی خواجه نفس یادآورشد: دستگاه هاي تخصصی گاهی ما کاري انجام می دهیم باید 25درصد ما را ارزیابی
کنند با وجود اینکه ما 90درصد کار را انجام داده ایم به ما 3 درصد پیشرفت می دهند به همین جهت احساس می شود می خواهند

 
با اختیارات قانونی ما را کم کار جلوه دهند. 

مازندرانی اظهار کرد: به جاي این که موانع را از سر راه بردارند گاهی حتی ما را با دستگاه هاي درگیر هم می کنند، کدام بخش
خصوصی ظرف 7 روز 20 میلیارد تومان بدون یک ریال تسهیلات وارد پروژه می کند؟ وقتی می گویم بسته هاي حمایتی شما چیست

 
جواب هاي دیگري به ما می دهند. 

وي ادامه داد: اگر واقعا جاي کسی را گرفته ایم به ما اعلام کنند که ما برویم، در بنادر رسم است زیرساخت ها را دولت می سازد و
پس کرانه ها را سرمایه گذار ایجاد می کند در صورتی که ما در بندر خواجه نفس پذیرفتیم وظایف دولت مانند لایروبی و اسکله سازي

 
را انجام دهیم. 
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خواجه نفس بهترین گزینه براي واردات چوب 

مدیرعامل بندر خصوصی خواجه نفس متذکرشد: وقتی ما تعهدات دولت را بدون دریافت یک ریال تسهیلات انجام می دهیم باید ما را

 
حمایت کند. 

مازندرانی گفت: اعلام آمادگی کردیم از لحاظ مجوزها و مطالعات شوراي عالی محیط زیست را داریم که بندر چوب بزنیم اما برخی به

 
دنبال این هستند بخش خصوصی را از دور خارج کنند تا به مقصد خود برسند. 

وي افزود: به استاندار و دستگاه هاي متولی اعلام کردیم حاضریم حوضچه خود را به واردات چوب اختصاص دهیم و 10 هکتار زمین

 
را براي انبارچوب اختصاص دهیم چرا که تمام مجوزهاي لازم را در دست داریم. 

مدیرعامل بندر خصوصی خواجه نفس با اشاره به امتیازهاي احداث تنها بندر خصوص ایران، بیان کرد: هزینه هاي تمام شده صادرات
و واردات در بندر خصوصی با توجه به توانایی انعطاف در تعرفه ها براي تاجر به مراتب به صرفه تر از بندرهاي دولتی است ضمن اینکه

 
احداث این بندر می تواند عامل اشتغال منطقه و غرب استان شود. 

مازندرانی تصریح کرد: بر اساس نظرات فنی ما اگر به صورت همه جانبه حمایت شویم برنامه ما براي پایان فاز اول پروژه سه ماهه

 
چهارم سال1401 است که کشتی می تواند در خواجه نفس پهلو بگیرد. 

 
بندر خواجه نفس نیازمند حمایت هاي ویژه دولت 

االله یار اسعدي در گفت و گو با خبرنگار ما با اشاره به اینکه این بندر تنها بندر خصوصی کشور است، اظهار کرد: سال گذشته بعد از

 
سال هاي بسیار مجوز فعالیت مجدد را به این سرمایه گذار دادیم. 

مدیر سازمان بنادر و دریانوردي گلستان خاطرنشان کرد: زمانی که ما مجوز را دادیم این موضوع همزمان شد با باران هاي فصلی و

 
بیماري کرونا که تعطیلی تمام پروژه هاي عمرانی کشور را به همراه داشت. 

 
وي افزود: کارگاه بندر خصوصی خواجه نفس فعال اما ضعیف کار می کند و آورده مالی چشم گیري را براي این پروژه سنگین ندارند. 
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اسعدي با اشاره به پایان زمان مجوز یک ساله در ماه آینده، تصریح کرد: ماه آینده براي ارزیابی وارد می شویم که پس از ارزیابی ها به
این نتیجه می رسیم که آیا مجوز تمدید بشود یا نشود اما با توجه به اینکه تنها مکان براي واردات چوب همین خواجه نفس است نگاه

سازمان بنادر حمایتی خواهد بود. 

 
 

مدیر سازمان بنادر و دریانوردي گلستان یادآورشد: اگر بخواهیم بر روي بندر جدیدي متمرکز شویم پروسه چندین ساله اي را طی می

 
کند اما این بندر شرایط لازم را دارد ولی نیاز به حمایت هاي مالی جدي تري دارد. 

وي ادامه داد: باید سهم ها در این پروژه مشخص شود سرمایه گذار با توجه به شرایط اقتصادي سهمی را از آورده هاي خود به پروژه

 
تزریق کرده اما دولت باید زیرساخت هاي لازم را براي بندر خواجه نفس اختصاص دهد. 

اسعدي گفت: باید از فرصت پیش آمده استفاده کرد و سرمایه گذار را تقویت کرد تاکنون ریالی تسهیلات دولتی به این پروژه تزریق

 
نشده اما با توجه به افزایش قیمت ها خواجه نفس نیازمند حمایت هاي مالی ویژه تري است. 

مدیر سازمان بنادر و دریانوردي گلستان در خصوص حمایت هاي دولتی و سازمانی از بندر خواجه نفس خاطرنشان کرد: قوانین داخلی
داریم که سرمایه گذار باید چهارچوب هایی را براي حمایت شدن داشته باشد، سرمایه گذار این پروژه این ویژگی ها را برخوردار است

 
به همین جهت برنامه هایی براي حمایت هاي مادي و معنوي از این پروژه داریم. 

انتهاي پیام/
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اشتغالزایی صدها هزار نفري با راه اندازي شبکه ملی اطلاعات

منبع: جاهد خبرشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/08/24

حکمرانی ایده آل فضاي مجازي کشور در گرو راه اندازي شبکه ملی اطلاعات است. در این یادداشت به آثار و دستاوردهاي
متعدد راه اندازي شبکه ملی اطلاعات می پردازیم.

«پرونده حکمرانی فضاي مجازي»؛ شبکه ملی اطلاعات به عنوان
زیرساخت ارتباطی فضاي مجازي کشور، یکی از مهمترین پروژه هاي
ملی در عرصه حکمرانی فضاي مجازي است که تحقق آن بنابر
رویکردهاي جهانی و ضرورت هاي ملی مانند ارائه خدمات زیرساختی
پیشرفته و مطابق نیازهاي کشور، بهره مندي از مزایاي اقتصادي
صنعت و زیست بوم ملی فضاي مجازي، صیانت و رشد فرهنگ
اسلامی ایرانی در فضاي مجازي و حفاظت از اطلاعات کاربران در برابر
تهدیدات علیه امنیت، در اسناد و قوانین بالادستی الزام شده است. راه

اندازي شبکه ملی اطلاعات داراي آثار و دستاوردهاي مختلفی در عرصه هاي سیاسی فرهنگی، امنیتی و اقتصادي است. که در اینجا به
تبیین این آثار و دستاوردها می پردازیم: 

اول: آثار و دستاوردهاي فرهنگی و دینی 

بسیاري از آسیب هاي فرهنگی فضاي مجازي مانند ترویج شبهات، مفاسد اخلاقی، شایعات، توهین به مقدسات دینی ناشی از سلطه
تمام عیار دشمن در فضاي مجازي است. از آنجا که نظام سلطه مدیریت شبکه هاي اجتماعی، موتورهاي جستجو و بسیاري از خدمات
دیگر فضاي مجازي را بر عهده دارد، به راحتی می تواند هر محتوایی به خصوص محتواي مضر، نامناسب و مستهجن را در سطح
وسیعی منتشر کند و مانع ترویج و گسترش محتوایی خاص شود (مانند اتفاقی که براي نامه اول و دوم مقام معظم رهبري به جوانان
غربی اتفاق افتاد و مدیران شبکه هاي اجتماعی اجازه انتشار آن را ندادند.) لذا راه اندازي شبکه ملی اطلاعات علاوه بر اینکه منجر به
تولید و ترویج فرهنگ متعالی مبتنی بر ارزش هاي اسلامی می شود، می توان با ترویج سبک و زندگی غربی در فضاي مجازي مقابله

کرد. 

دوم: آثار و دستاوردهاي اقتصادي 

راه اندازي شبکه ملی اطلاعات نه تنها مانع واردات بی رویه، بی دلیل و بیهوده پهناي باند و ترافیک اطلاعات به داخل کشور می شود
و از خارج شدن میلیون ها دلار ارز جلوگیري می کند، بلکه موجب ایجاد اشتغال و شکوفایی اقتصاد خواهد شد. از آنجا که ارتباطات
داخلی از اینترنت بومی استفاده خواهد شد، به دلیل کیفیت، سلامت، سرعت و امنیت بالا و قیمت پایین، بسیاري از نیازهاي مردم
توسط اینترنت داخلی تأمین شده و دلیلی براي واردات بی رویه اینترنت وجود نخواهد داشت که این امر موجب ذخیره سازي ارز
خواهد شد. متاسفانه بخش قابل توجهی از اینترنت فعلی کشور توسط شبکه هاي اجتماعی خارجی مثل واتساپ، اینستاگرام و تلگرام

مصرف می شود. (و این باعث می شود در این شرایط سخت اقتصادي، دلارهاي فراوانی به جیب امریکا روانه شود) 
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با راه اندازي شبکه ملی اطلاعات، مردم براي ارتباطات داخلی خود از سرویس هاي بومی استفاده کرده و مانع مصرف بی دلیل اینترنت
آمریکایی می شود. هر چند هزینه دسترسی مردم به داده هاي خارجی نیز بسیار کاهش خواهد یافت و سرعت دسترسی به داده هاي

علمی و سالم و بی حاشیه خارجی نیز با بکارگیري خواص شبکه ملی اطلاعات به شدت بهبود می یابد. 

به لحاظ اقتصادي، حرکت به سوي تشکیل شبکه ملی اطلاعات، صدها هزار شغل مستقیم و غیرمستقیم براي کشورمان در حوزه هاي
زیرساختی و محتوایی تولید می کند و با توجه به وجود نخبگان برجسته فناوري اطلاعات و ارتباطات در ایران، کشورمان را به قطب
تولید محصولات سخت افزاري و نرم افزاري بدل خواهد کرد. در حالی که در وضعیت فعلی به دلیل گران بودن فعالیت در فضاي

مجازي ایران و نداشتن کیفیت لازم، نخبگان و عموم مردم نمی توانند جایگاه  وشایسته شان خود را داشته باشند. 

سوم: آثار و دستاوردهاي سیاسی امنیتی 

از دیگر برکات شبکه ملی اطلاعات آن است که سلطه امنیتی دشمن را تا حد زیادي سلب خواهد کرد. در صورتی که شبکه ملی
اطلاعات به درستی اجرا شود، ارتباطات و اطلاعات مردم ایران به خارج از کشور منتقل نخواهد شد و محیطی امن براي حضور در
فضاي مجازي را به وجود خواهد آورد. همچنین امکان تسلط بیگانگان بر مجاري ارتباطی مردم از بین می رود و نخواهند توانست خود
را به یگانه ابزار ارتباطی مردم بدل کرده و از این رهگذر کل اطلاعات تبادلی مردم را شنود، ذخیره و ارزیابی نمایند و از این اطلاعات و
داده در فتنه ها، انتخابات و غیره سوء استفاده کنند. همچنین می توان از شیوه اي منحصر بفرد براي رمزنگاري اطلاعات در ارتباطات

داخلی استفاده کرد که دشمن نتواند اطلاعات کاربران را سرقت کند. 

سخن پایانی آنکه از آن جا که وضعیت حکمرانی مطلوب فضاي مجازي کشور در گرو راه اندازي شبکه ملی اطلاعات است، عزم و اراده
جدي و روحیه جهادي همه بازیگران این عرصه به خصوص شوراي عالی فضاي مجازي، مرکز ملی فضاي مجازي و وزارت ارتباطات در

تحقق این خواسته ملی امري مبرهن و آشکار است.
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توجه به صنعت داخلی رمز موفقیت اقتصادي است/ تولید ملی، شاه راه عبور از

موانع موجود

منبع: داناشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/08/24

کارآفرینی و حمایت از تولید عامل شتاب در توسعه سواحل مکران به عنوان شاه راهی براي عبور از موانع اقتصادي و حل
مشکلات کشور است.

کارآفرینی و حمایت از تولید عامل شتاب در توسعه سواحل
مکران به عنوان شاه راهی براي عبور از موانع اقتصادي و

حل مشکلات کشور است. 
به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از
عصرهامون، جنوب سیستان و بلوچستان داراي ظرفیت و
پتانسیل هاي فراوان طبیعی و صنعتی بسیار زیادي براي
اشتغالزایی و توسعه است تا رنگ محرومیت زدایی از چهره

زیبا این خطه از کشور ما ایران برچیده شود. 

کارآفرینی و اشتغالزایی می توانند علاوه بر تامین معیشت
زندگی مردمان سرزمین نخل و آفتاب، باعث توسعه منطقه

و افزایش اقتصاد نظام با تکیه بر توجه به محصولات و توان داخلی شود به گونه اي که رهبر انقلاب براي اهمیت این موضوع نگاه ویژه
به گسترش عمرانی و آبادنی جنوب سیستان و بلوچستان تحت عنوان ""توسعه سواحل مکران"" دارد. 

استفاده از ظرفیت هاي طبیعی جنوب استان نظیر دریا و محصولات آبزي، معادن، گردشگري در کنار ایجاد صنایع مختلف نیازمند
توجه مسئولین مربوطه است که می توانند با فراهم کردن شرایط و امکانات لازم به این امر مهم اهتمام ورزند و باعث رشد و ارتقاء

شوند. 

پرداخت تسهیلات مناسب بانکی، حمایت از کالا و محصولات داخلی در پروژه و طرح هاي عمرانی و آبادانی، حذف واردات کالاهاي
مشابه تولید داخل، آموزش و فرهنگ سازي براي ایجاد کارآفرینی و کسب و کارهاي کوچک و بزرگ، تامین شرایط مناسب سرمایه
گذاري از جمله اقدامات لازم و مهم مسئولین مربوطه براي فراهم کردن شرایط لازم است تا با ایجاد یک کارآفرینی و اشتغالزایی باعث

توسعه پایدار در جنوب سیستان و بلوچستان باشند. 

عدم پایداري در توسعه و اشتغالزایی علاوه بر ضربه زدن به رشد اقتصادي، عامل مخربی براي آسیب وارد شدن به معیشت زندگی
مردم می شود و این مسئله به طور مستقیم در گسترش منطقه و تحقق برنامه هاي آینده ایران تاثیر بسزایی دارد و خدشه دار شدن

تامین امنیت و آسایش براي خانواده ها و سرمایه گذاران ثمره این چالش خواهد بود. 

واحد تولیدي آریا پروفیل چابهار مصداق بارز و موفق صنعتی است که با حمایت مسئولین توانسته امروز علاوه بر تولید و تامین
محصولات پروژه و طرح هاي داخل استان، چشم اندازي براي مطرح شدن به عنوان یک برند ایرانی در صنعت پروفیل و لوله داشته
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باشد. 

ظرفیت اسمی 130 هزار تنی تولید پروفیل در چابهار 

محمد قاسمی؛ معاون امور بازرسی و حمایت از مصرف کنندگان سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان و بلوچستان در گفت گو با
خبرنگار ما بیان کرد: شرکت آریا پروفیل، یکی از واحدهاي تولیدي مستقر در پیکره صنعتی منطقه آزاد چابهار در سال 1396 راه
اندازي شد و در زمینه تولید انواع پروفیل با مقاطع چهار گوش در ابعاد مختلف و نیز مقاطع دایره اي تا چهار اینچ جهت مصارف لوله

کشی گاز شهري و پروفیل باز، فعال است. 

وي میزان سرمایه گذاري اولیه واحد را 220 میلیارد ریال عنوان و تصریح کرد: میزان سرمایه گذاري طرح توسعه تحقق یافته به
میزان 310 میلیارد ریال و اشتغال مستقیم در ظرفیت اسمی 130 هزار تن سالیانه، حدود 400 تن روزانه با حدود 80 نفر است. 

این مقام مسئول ادامه داد: این واحد تولیدي توانایی تامین قسمتی از پروفیل مورد نیاز واحدهاي صنفی تولیدي آهنگري استان را
دارد وبا توجه به پروژه هاي در دست اجراي گاز کشی شهري در سطح استان، بجاي خرید لوله گاز از سایر استان ها، امکان تامین

لوله هاي مذکور از طریق این واحد وجود دارد و این واحد مراحل پایانی اخذ استانداردهاي مورد نیاز را طی می کند. 

وي گفت: به منظور حمایت از سرمایه گذاري انجام شده و ایجاد ارزش افزوده و نیز حفظ اشتغال مستقیم و غیر مستقیم، برطرف
کردن مشکلات این واحد داراي اهمیت است. 

قاسمی اذعان کرد: از مهمترین مشکلات واحد تولیدي مذکور تامین مواد اولیه واحد ورق سرد و گرم به میزان ظرفیت اسمی تولید از
طریق فولاد مبارکه است. 

وي خاطرنشان کرد: در حال حاضر میزان سهمیه تخصیصی این واحد بطور ماهانه حدود هزار تن ورق سرد و ورق گرم است و براي
اینکه واحد بتواند در ظرفیت اسمی فعالیت کند و مصارف استانی را پاسخگو باشد، حداقل به هفت هزار و 500 تن ماهیانه ورق سرد و

گرم نیاز دارد. 

معاون امور بازرسی و حمایت از مصرف کنندگان سازمان صمت استان گفت: ارتقاء توان تولید و کیفیت این واحد تولیدي باعث می
شود تا در آینده علاوه بر تامین نیاز داخل استان، به عنوان یک برند مرغوب و با اصالت ایرانی مطرح شود و حتی زمینه صادرات به

خارج کشور را هم داشته باشد. 

تولیدات نهایی شرکت آریا پروفیل تامین کننده بازار منطقه جنوب شرق کشور است 

سید محمد موسوي؛ رییس هیات مدیره شرکت آریا پروفیل منطقه آزادچابهار در گفت و گو با خبرنگار ما با اشاره به تولیدات این
شرکت گفت: محصولات نهایی شرکت از جمله تولید انواع قوطی پروفیل و مقاطع فولادي، همچنین لوله هاي داربستی، لوله هاي گاز

و انواع لوله هاي سیاه درزدار و بدون درز نیاز سیستان و بلوچستان و استان هاي هرمزگان و کرمان را برطرف می کند. 

وي تصریح کرد: مشکلات تحریم ها در سال هاي گذشته سبب شده تا مزیت هاي اقتصادي صادرات در کشورمان از بین برود در حالی
که محصولات شرکت به کشورهاي افغانستان، پاکستان و عمان صادرات می شده است. 
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رییس هیات مدیره شرکت آریا پروفیل با اشاره به اینکه بهره برداري از واحد فولاد مکران می تواند تضمین کننده تامین مواد اولیه
مورد نیاز باشد خاطرنشان کرد: برنامه ریزي براي توسعه فازهاي دیگر با هدف تولید مفتول هاي فلزي و گالوانیزه، همچنین تولید ورق

هاي رول، پانچ و ساندویچ پنل در این شرکت کاملا خصوصی شده است. 

انتهاي پیام/
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اشتغال زایی آستان قدس رضوي براي 400 بانوي سرپرست خانوار

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/08/24

 به گزارش خبرنگار قرآن و فعالیت هاي دینی خبرگزاري
فارس طی مراسمی در بنیاد کرامت رضوي تفاهم نامه این بنیاد با وزارت صنایع دستی و گردشگري مبنی بر اشتغال زایی براي بانوان

 
سرپرست خانوار و بد سرپرست در 8 استان به امضا رسید. 

در این مراسم محمدحسین استاد آقا مدیرعامل بنیاد کرامت رضوي طی سخنانی با اشاره به فعالیت هاي آستان قدس در زمینه
محرومیت زدایی گفت: این آستان تلاش هاي گسترده اي براي محرومیت زدایی در دست اجرا دارد و در این راستا پس از شیوع کرونا

 
برنامه ریزي ها جامعی براي آسیب دیدگان از این ویروس به اجرا رسانده است. 

 
اشتغال زایی براي زنان سرپرست خانوار با اعطاي 400 فقره وام به 400 بانو 

وي ادامه داد: در این زمینه یکی از برنامه هاي ما موضوع اشتغال زایی براي زنان سرپرست خانوار و یا بانوان بد سرپرست است که

 
سعی داریم که تفاهمی با مجموعه وزارت صنایع دستی براي این عزیزان اشتغال زایی کنیم. 

وي از اعطاي 400 فقره وام اشتغال زایی به زنان سرپرست خانوار خبر داد و گفت: این وام ها با هماهنگی وزارت صنایع دستی به
بانوانی که در این زمینه شناسایی شده اند اعطا می شود تا بتوانند در راستاي تولید صنایع دستی گام بردارند و از این طریق به

 
خودکفایی برساند. 
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ضرورت برنامه ریزي براي فروش محصولات تولید شده توسط بانوان 

استاد آقا با بیان اینکه باید پس از تولیدات محصولات باید به فکر فضایی براي فروش آنها هم باشیم گفت: موضوع اشتغال زایی
موضوعی است که مرحله اول کار است و باید در مرحله بعد زمینه براي فروش کالاهاي تولید شده توسط بانوان فراهم شود زیرا با

 
شرایط کنونی امکان ایجاد بازارچه وجود ندارد، از این رو برنامه ریزي براي فروش محصولات بسیار مهم است. 

آستان قدس مشتري محصولات تولیدي بانوان بی سرپرست 

وي ادامه داد: البته در این زمینه می توانیم برخی از محصولات را سفارش بدهیم زیرا آستان قدس براي هدایاي خود از صنایع دستی
استفاده می کند که در این زمینه می توانیم خریدار بخشی از این آثار تولید شده باشیم، البته باید براي فروش محصولات برنامه ریزي

 
گسترده تري انجام شود. 

مدیرعامل بنیاد کرامت رضوي با بیان اینکه در این زمینه می توان از شبکه خادمیاري استفاده کرد گفت: 116 هزار خادمیار فعال در
سرار کشور داریم و به علاوه آنها گروه هاي مختلف جهادي هم با ما همکاري دارند از این رو می توانیم از ظرفیت خادمیاران و گروه

 
هاي جهادي هم براي موضوع اشتغال بانوان و هم براي فروش محصولات استفاده کنیم. 
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اعطاي 400 وام 10 تا 30 میلیون تومانی قرض الحسنه 

استاد آقا در خصوص وام هاي اعطایی به بانوان سرپرست خانوار گفت: این وام ها از 10 تا 30 میلیون تومان هستند که در این راستا
400 فقره وام اعطا می شود، البته از نظر اجراي کار هم مشکل چندانی نداریم و بانک عامل هم مشخص شده است. مقررات بانک
عامل هم زیاد سخت نیست و براي دریافت وام فقط به یک ضامن نیاز است، همچنین امیدواریم که طی ماه هاي باقیمانده سال فرایند

کار تکمیل شده و 400 فقره وام اعطا شود. 

باید مشاغل فعلی را هم حفظ کنیم 

به گزارش فارس در ادامه پویا محمودیان معاون صنایع دستی و هنرهاي سنتی وزارت گردشگري درخصوص تفاهم با آستان قدس
براي اشتغال زنان سرپرست خانوار گفت: به جز موضوع اشتغال زایی یکی از اهداف ما حفظ مشاغل موجود است زیرا بسیاري از
عزیزان سرپرست خانوار هستند که به دلیل شیوع کرونا بازار کار خود را از دست داده و آسیب دیده اند و کارگاه هاي آنها رو به
تعطیلی است. از این رو یکی از برنامه ها این است که بتوانیم مشاغل موجود را هم حفظ کنیم، همچنین در حوزه صنایع دستی 75
درصد مخاطبان ما بانوان هستند که عمدتاً زنان سرپرست خانوار هستند و در این راستا می توانیم همکاري بسیار خوبی با مجموعه

آستان قدس داشته باشیم. 

 
 

 
افتتاح نمایشگاه مجازي فروش محصولات صنایع دستی  

وي درخصوص فروش محصولات تولید شده توسط بانوان سرپرست خانوار گفت: در این زمینه همزمان با میلاد پیامبر (ص) نمایشگاه
مجازي صنایع دستی افتتاح شد و همه صنعت گران 31 استان محصولات خود را در این سامانه مجازي ارائه می کنند همچنین در

 
این زمینه هیچ درصد و یا هزینه اي از تولید کنندگان دریافت نمی شود. 

وي ادامه داد: طی تفاهم نامه اي هم که با اداره پست داشتیم براي ارسال محصولات 30 درصد از این عزیزان تخفیف گرفتیم تا همه
فرآیند فروش و ارسال محصولات بدون حضور مردم صورت بگیرد و بر روي تبلیغات هم مشغول فعالیت و مذاکره با رسانه ملی

 
هستیم. 
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محمودیان با بیان اینکه در موضوع سفارش محصول مکاتبه با سازمان بازرسی داشتیم گفت: با هماهنگی با سازمان بازرسی نامه اي به
همه ارگان ها ارسال شده و در آن نامه تأکید شده که براي هدایاي خود از صنایع دستی استفاده کنند که در این زمینه می توانید

سفارش هایی هم دریافت کنیم. 

انتهاي پیام/
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ذوالنوري: هزینه اجرا نکردن قانون از سوي مدیران باید بالا برود

منبع: ایرناشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/08/24

قم- ایرنا- رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی و نماینده قم در مجلس شوراي اسلامی گفت: در حال حاضر
تناسبی بین جرم و جزا در کشور وجود ندارد و در برخی موارد جرم انگاري نشده است و باید هزینه اجرا نکردن قانون توسط

مدیران بالا برود.

قم- ایرنا- رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی
و نماینده قم در مجلس شوراي اسلامی گفت: در حال
حاضر تناسبی بین جرم و جزا در کشور وجود ندارد و در
برخی موارد جرم انگاري نشده است و باید هزینه اجرا

نکردن قانون توسط مدیران بالا برود. 

به گزارش روز شنبه روابط عمومی کارگروه هاي تخصصی
مجمع نمایندگان قم، حجت الاسلام والمسلمین مجتبی
ذوالنوري در جمع کارگروه تخصصی معدن و زمین شناسی
مجمع، به ترك فعل به عنوان یکی از حلقه هاي مفقوده در

بحث جرم و جزا در کشور اشاره کرد و افزود: برخی مدیران قانونی را اجرا نمی کنند و ترك فعل انجام می دهند، ولی هزینه اي هم
بابت کارشان پرداخت نمی کنند. 

وي گفت: براي ترك فعل دستگاه هاي دولتی باید جرم انگاري انجام شود و هزینه ترك فعل و عدم اجراي قانون توسط برخی مدیران
باید بالا برود. 

وي در ادامه با اشاره به تاکیدات رهبر معظم انقلاب، بر توسعه صنایع فناوري و پایین دستی صنعت معدن با هدف خروج کشور از تک
محصولی نفت تاکید و تحریم هاي غرب بر ضد ملت ایران را فرصتی براي رونق بخشی به سایر محصولات و صنایع کشور بخصوص

بخش معدن ارزیابی کرد. 

وي با اشاره به اینکه در سال هاي اخیر به دلیل تحریم نفت ایران شرایط خوبی براي جایگزینی درآمد نفت به وجود آمد، تاکید کرد
که نباید شرایط پس از انتخابات اخیر آمریکا باعث رها شدن این برنامه ها شود. 

رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس شوراي اسلامی توجه به منافع و تهدیدهاي بخش معدن و پرهیز از گرفتار شدن به مشکلات
صادرات نفت در معادن را امري ضروري دانست و گفت: اگر منافع ملی دیده نشود و صرفا خام فروشی مدنظر باشد، همان مشکلات

خام فروشی نفت را در معادن شاهد خواهیم بود. 

به گفته وي، طی سال هاي گذشته دولت براي بالا نشان دادن تراز درآمد کشور به صادرات مواد معدنی توجه ویژه کرده که با بررسی
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ها مشخص شد در این بخش صرفا خام فروشی انجام شده است که براي ما خام فروشی افتخاري به حساب نمی آید. 

وي اضافه کرد: فروش مواد خام چه نفت و چه مواد معدنی یعنی از سرمایه مصرف کردن و این هنر نیست. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود به کارکردهاي کارگروه هاي تخصصی مجمع نمایندگان اشاره و خاطرنشان کرد: این کارگروه ها
باید به عنوان مشاوران نمایندگان با مطالعه و کار تخصصی فرصت ها، مشکلات، ظرفیت ها و راهکارهاي عملیاتی را در بخش نظارتی

و قانون گذاري در اختیار نمایندگان قرار دهند. 

حمید اورعی مشاور و مسوول کارگروه هاي تخصصی مجمع نمایندگان قم نیز در ابتداي این جلسه با ارائه گزارشی از اقدامات و
فعالیت هاي این کارگروه در بررسی فرصت ها و راهکارهاي رونق بخشی به صنعت معدن استان به ظرفیت بالاي معادن استان اشاره و
یادآور شد: هم افزایی همه دستگاه هاي مسوول و حمایت و پشتیبانی نمایندگان مردم قم در مجلس شوراي اسلامی می تواند زمینه

اي باشد تا از این رهاورد براي توسعه و جهش تولید و اشتغال از آن استفاده کرد. 

در ادامه این نشست مسوول و برخی از اعضاء کارگروه نقطه نظرات کارشناسی خود را اعلام کردند./ 

برچسب ها 
- مجلس شوراي اسلامی 

- قم 
- نماینده مجلس شوراي اسلامی
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آریا پروفیل چابهار توانایی تامین لوله گاز سیستان وبلوچستان را دارد

منبع: ایرناشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/08/24

چابهار- ایرنا- معاون بازرسی، نظارت و حمایت از مصرف کنندگان سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان و بلوچستان
گفت: شرکت آریا پروفیل منطقه آزادچابهار توانایی تامین قسمتی از لوله هاي گاز شهري و پروفیل مورد نیاز واحدهاي صنفی

تولیدي آهنگري این استان را دارد.

چابهار- ایرنا- معاون بازرسی، نظارت و حمایت از مصرف
کنندگان سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان و
بلوچستان گفت: شرکت آریا پروفیل منطقه آزادچابهار
توانایی تامین قسمتی از لوله هاي گاز شهري و پروفیل
مورد نیاز واحدهاي صنفی تولیدي آهنگري این استان را

دارد. 

به گزارش ایرنا محمدقاسمی روز شنبه در بازدید از واحد
تولیدي آریا پروفیل منطقه آزاد چابهار اظهارداشت: این
شرکت یکی از واحدهاي تولیدي مستقر در پیکره صنعتی

منطقه آزاد چابهار بوده که در زمینه تولید انواع پروفیل با مقاطع چهارگوش در ابعاد مختلف و نیز مقاطع دایره اي تا چهار اینچ (جهت
مصارف لوله کشی گاز شهري) و پروفیل باز فعال است. 

وي میزان سرمایه گذاري اولیه این واحد تولیدي را 220 میلیارد ریال و میزان سرمایه گذاري طرح توسعه تحقق یافته را 310 میلیارد
ریال عنوان کرد و افزود: اشتغال مستقیم واحد در ظرفیت اسمی (130 هزار تن سالیانه - حدود 400 تن روزانه) با حدود 80 نفر

است. 

معاون بازرسی، نظارت و حمایت از مصرف کنندگان سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان و بلوچستان با اشاره به اینکه این واحد
تولیدي مراحل پایانی اخذ استانداردهاي موردنیاز را طی می کندگفت: به منظور حمایت از سرمایه گذاري انجام شده و ایجاد ارزش

افزوده و نیز حفظ اشتغال مستقیم و غیرمستقیم، برطرف کردن مشکلات این واحدتولیدي داراي اهمیت است. 

وي اظهارداشت: از مهمترین مشکلات واحد تولیدي مذکور تامین مواد اولیه واحد (ورق سرد و گرم) به میزان ظرفیت اسمی تولید از
طریق فولاد مبارکه است. 

قاسمی ادامه داد: هم اینک میزان سهمیه تخصیصی این واحد به طور ماهانه حدود 1000 تن ورق سرد و ورق گرم است و براي اینکه
این واحد تولیدي بتواند در ظرفیت اسمی فعالیت کند و مصارف استانی را پاسخگو باشد حداقل به هفت هزار و500 تن ماهیانه ورق

سرد و گرم نیاز دارد. 
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وي تصریح کرد: با توجه به پروژه هاي در دست اجراي گازرسانی در سیستان و بلوچستان به جاي خرید لوله گاز از سایر استان ها،
امکان تأمین لوله ها از طریق این واحد وجود دارد. 

برچسب ها 
- سیستان و بلوچستان 

- چابهار 
- جهش تولید 

- منطقه آزاد تجاري صنعتی چابهار
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آمریکاي «بایدن» فرورفته تر در مسائل و مشکلات داخلی خود خواهد بود

منبع: بصیرتشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/08/24

پایگاه بصیرت 
سعداالله زارعی استاد علوم سیاسی دانشگاه علامه طباطبایی و کارشناس ارشد مسائل بین الملل در مورد اهمیت انتخابات آمریکا و
تأثیر آن در عرصه بین المللی گفت: انتخابات آمریکا از این جهت حائز اهمیت است که یک کشور موثر در عرصه بین الملل بوده که
سر رشته بسیاري از مسائل اقتصادي دنیا در این کشور رقم می خورد. طبیعتا جمهوري اسلامی ایران نیز از تأثیرات چنین رخدادي
مصون نخواهد بود. منتهی کشورها به میزان استقلال سیاسی، شهامت سیاسی، رهبري خردمند، برنامه اساسی و ایده هاي سیاسی

برتر از این تأثیرات دورتر هستند و کمتر تحت تأثیر قرار خواهند گرفت. 
وي ادامه داد: جمهوري اسلامی ایران از فعل و انفعالات داخل جامعه آمریکا به نسبت سایر کشورها تأثیرپذیري واقعی بسیار
محدودتري دارد. اما بنا به دلایلی که بر جمهوري اسلامی ایران عارض شده است تأثیرگذاري انتخابات آمریکا بر ایران نیز به مرور

افزایش یافته است. لذا پیگیري اخبار انتخابات این کشور در جامعه ما به عنوان یک پدیده عمومی مطرح شده است. 
زارعی همچنین به موضوع تأثیر انتخابات ریاست جمهوري آمریکا بر مسایل اقتصادي کشور ایران پرداخت و افزود: شاهد تأثیرگذاري
انتخابات آمریکا بر مسائلی چون افزایش قیمت ارز و طلا در کشور هستیم که البته بخشی از این افزایش قیمت ها ناشی از جریاناتی
است که مرتبط با آمریکا بوده و در داخل مشغول به فعالیت هستند و متاسفانه برنامه هاي آمریکا را عملیاتی می کنند چرا که در غیر

این صورت تأثیر انتخابات این کشور به این شکل نخواهد بود. 
به گفته این کارشناس مسائل بین الملل،کشور ایران نیازمند 60 میلیارد دلار درآمد ارزي است که با کمتر از 40 میلیارد دلار نیز به
راحتی می توان کشور را اداره کرد. با وجود 15 کشور در همسایگی ما در صورتیکه ایران در هر کدام از این کشورها به طور میانگین
4 میلیارد دلار در سال درآمد ارزي ایجاد کند ( غیر از درآمدهاي نفتی) می توانیم به راحتی به عدد 60 میلیارد دلار درآمد ارزي
دست پیدا کنیم. متأسفانه تأثیرات انتخابات آمریکا در ایران حاکی از وجود کسانی در کشور است که در مشکلات اقتصادي در کشور

بسیار موثرند. 
وي افزود: دو دسته جریان در ایران وجود دارد که یک دسته آن در داخل شبکه اقتصادي کشور نفوذ کرده و با نگاه سوداگرانه و
فرصت طلبانه منجر به تأثیر و افزایش قیمت کالاهاي اساسی می شوند که نمونه آن در بازار خودرو است. دسته اي دیگر که ملموس
ترند عناصري هستند که رابطه مستقیمی با شبکه سیاسی و اطلاعاتی آمریکا دارند و برنامه هاي آمریکا را در داخل عملیاتی می کنند

و در داخل حکومت نیز نفوذ کردند. 
زارعی خاطر نشان کرد: این جریان با ارائه یکسري تحلیل هاي غلط به مسئولین و مدیران کشور باعث اتخاذ تصمیمات نادرست در
داخل کشور می شوند که بر همین اساس مقام معظم رهبري در چندین نوبت فرمودند که یکی از اصلی ترین کارهایی که دشمن
انجام می دهد تلاش در جهت تأثیرگذاري بر روي ذهن مسئولین ایرانی است. متاسفانه تصمیمات غلط باعث بروز مشکلاتی اساسی در
داخل شده است که از جمله این اقدامات می توانیم به تلاش هاي این جریان براي دوري و نا امیدي مردم از انتخابات و مجلس
انقلابی اشاره کرد. این عوامل منجر به گره خوردن اقتصاد امریکا با ایران می شود به گونه اي که منجر به تحلیل و تصورات نادرست

براي عموم افراد جامعه خواهد شد. 
کارشناس ارشد مسائل بین الملل با بیان این که در حال حاضر آمریکا با کسري بودجه مواجه است، گفت: این در حالی است که
آمریکا با بحران هاي هزینه بر دیگري نیز روبرو است که نمونه آن پایگاه ها و نیروهاي نظامی آمریکا می باشد که سالانه بیش از 1
تریلیون دلار هزینه هاي نظامی این کشور است. درحالی که ایران با حداقل هزینه ها به فعالیت می پردازد. از دیگر هزینه هاي بالاي
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این کشور می توان به بخش محیط زیست اشاره کرد که بایدن در طی مناظرات تلویزیونی اعلام کرد که به دلیل آتش سوزي هاي
گسترده در ایالت هاي مختلف این کشور نیازمند یک تریلیون دلار در جهت اصلاح وضعیت جنگل ها و مراتع است. 

وي در ادامه به تشریح مسائل داخلی آمریکا پرداخت و با اشاره به مشکلات داخلی این کشور افزود: آمریکا در حوزه بهداشت و درمان
در یک وضعیت بحران قرار دارد و هزینه هاي بسیار گزافی در این حوزه صرف کرده و این در حالی است که با صرف چنین هزینه
هایی قادر به پاسخگویی بیماران در این کشور به ویژه بیماران ناشی از شیوع ویروس کرونا نیست. جامعه آمریکا یک جامعه قطبی
شده و بخش بزرگی از این کشور دچار بحران هاي بهداشت و درمان می باشد. به گفته بایدن آمریکا باید در حوزه سلامتی 1.5
تریلیون دلار هزینه کند که شامل زیرساخت ها و غیرزیرساخت ها خواهد بود. در حال حاضر یک دو پارچه گی در این خصوص که آیا

دولت آمریکا به وظایفش عمل کرده است یا خیر وجود دارد. 
زارعی در ادامه با اشاره به بروز بحران هاي داخلی و خارجی آمریکا عنوان کرد: در حال حاضر آمریکا با تمام کشورهاي پیرامونش دچار
درگیري است. این کشور مشکلات فراوانی با همسایگان خود از جمله کانادا و کشورهاي آمریکاي لاتین دارد. از سویی دیگر بحران
آمریکا با کوبا و ونزوئلا است که این درگیري ها باعث بروز اختلافاتی در عرصه بین الملل براي این کشور و تضعیف چهره آمریکا شده

است. 
وي افزود: آمریکا در یک محیط پیرامونی ناهمخانه با خودش به سر می برد.کسانی که به تحلیل روابط آمریکا با ایران می پردازند این
مسائل را تحلیل کنند. یکی از اصولی که ما در دانشگاه آموختیم در ابتدا مسئله ثبات سیاسی و توسعه نفوذ در محیط اول است.
کشوري که در محیط اول خودش امنیت و استقلال داشته باشد می تواند در دنیا پیشرو باشد اما وقتی کشوري در دایره اول خودش

نتواند همگرایی بین خود و دولت هاي اطرافش ایجاد کند یک وضعیت رو به قهقرایی را تجربه می کند. 
زارعی همچنین گفت: ایران برخلاف آمریکا با همسایگانش داراي یک روابط مثبت است. جمهوري اسلامی ایران با همسایگان خود یا
داراي روابط راهبردي یا در رابطه فعال غیرخصومت آمیز قرار دارد. ما در شرایط توسعه محیط سفید در شرایط دوردست خودمان

هستیم و داراي یک وضعیت رو به گسترش در محیط پیرامونی خود و دنیا قرار داریم. 
وي با اشاره به این که آمریکا علاوه بر بحران هاي خارجی با بحران هاي داخلی نیز مواجه است، گفت: در داخل آمریکا نیز این کشور
با مشکلات فراوانی چون افزایش نرخ بیکاري، اعتراضات داخلی به ویژه سیاهپوستان آمریکایی و عدم کارایی سیستم بهداشتی این

کشور بویژه در مهار و مبارزه با ویروس کرونا مواجه است. 
به گفته این کارشناس مسائل بین الملل، ما نیازمند دولتی هستیم که آگاه باشد و بداند که نمی توان با دشمن به راه حل قطعی
رسید. باید بدانیم که با محیط دور نمی توان به توافق مستحکمی رسید و باید با محیط هاي نزدیک تر و دوستان کار کرد. با کشور
بزرگ نمی توان به سادگی روابط اقتصادي برقرار کرد که به نفع ملتی چون ایران باشد. روابط قوي اقتصادي را باید با کشورهاي
کوچک تر برقرار نمود. باید آموخته هایمان را در عرصه هاي سیاسی و اقتصادي بازآموزي کنیم و ببینیم چه چیزي مصلحت ماست.

تحریم مساوي با انزوا نیست. 
زارعی در ادامه در خصوص تأثیراتی که انتخابات آمریکا در منطقه خاورمیانه در پی دارد، گفت: بایدن در شرایطی رئیس جمهور
آمریکا می شود که بنا به گفته خودش در مناظرات این کشور به شدت بدهکار و نیازمند سرمایه گذاري مجدد براي بازگشت به
شرایط دو دهه قبل است. در حال حاضر مسئله اشتغال یکی از معضلات جامعه آمریکا است. آمریکا دوره بایدن آمریکا فرورفته تر در
مسائل و مشکلات داخلی خودش خواهد بود. لذا این موضوع بر تأثیرگذاري این کشور در محیط خارجی خواهد کاست. شرایط
اسرائیل نیز در دوره بایدن رو به ضعف و افول خواهد بود و امکان حمایت آمریکا طی دو دهه اخیر با توجه به مصائب داخلیش از

اسرائیل کاهش یافته است. 
وي در ادامه بیان کرد: همچنین امکان کمک موثر دولت آمریکا به دولت عربستان نیز کاهش چشمگیري یافته است. از سویی دیگر
امکان اثرگذاري این کشور بر تحولات کشورهایی چون عراق و افغانستان کمتر شده و همچنین امکان اثرگذاري آمریکا بر جریانات

سیاسی ایران دیگر مانند گذشته نیست. 
به گفته این استاد روابط بین الملل، این موضوعات در بردارنده دو نتیجه اساسی خواهد بود که ایران می تواند بر روي شرایط نسبتا با
ثبات منطقه اي حساب کند و در منطقه هیچ حرکتی به زیان ما نخواهد بود. نکته دیگر اینکه آمریکا دیگر در موضع قدرت قرار ندارد،
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لذا مذاکره با این دولت تنها خدمت به آن است. مذاکره ایران با این کشور می تواند یک دولت بانشاط در واشنگتن را به تصویر بکشد و
در نقطه مقابل یک دولت فشل در تهران را به نمایش بگذارد. 

وي افزود: آمریکا در شرایطی قرار ندارد که معادله اي را به نفع ما ایجاد کند. ما باید بدانیم آمریکا رو به ضعف است و باید با برنامه
ریزي و تلاش خودمان انتقال قدرت کم آمریکا در منطقه را به خارج را برنامه ریزي کنیم و باعث اخراج آمریکا از منطقه شویم و این
عامل را به نام انقلاب اسلامی به ثبت برسانیم. این موضوع در توان و نیاز ما است و خواست بسیاري از کشورهاي منطقه نیز می باشد.

بر اساس نظرسنجی هاي خود دولت آمریکا این کشور در منطقه داراي یک چهره منفور است. 
زارعی همچنین در ادامه گردهمایی به پرسش هاي ائمه جمعه شرکت کننده در رابطه با مسائل مختلف از جمله انتخابات آینده

ریاست جمهوري ایران، مسایل مربوط به ترور سردار شهید سلیمانی و اتفاقات آینده خاورمیانه پاسخ داد.
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اجراي طرح توسعه مشاغل خانگی در زنجان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/08/24

داود داداشی امروز در گفت و گو با خبرنگار فارس در
زنجان اظهار کرد: قرارگاه پیشرفت و آبادانی کشور با اداره
کل کار، تعاون و رفاه اجتماعی در زمینه ثبت نام و اجراي
طرح توسعه مشاغل خانگی در روستاهاي زیر پوشش این

قرارگاه همکاري می کند. 

مسؤول کارگروه معیشت و اشتغال قرارگاه پیشرفت و
آبادانی سپاه انصارالمهدي (عج) استان زنجان افزود: یکی از

اقدامات موثر و قابل توجه قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه انصارالمهدي (عج) استان زنجان ایجاد اشتغال و جلوگیري از مهاجرت
روستاییان به شهرها بوده است. 

وي با اشاره به اینکه طرح توسعه مشاغل خانگی به همت اداره کل کار، تعاون ورفاه اجتماعی و جهاد دانشگاهی آغاز شده و قرارگاه
پیشرفت وآبادانی استان کمک کار این دو نهاد در روستاهاي زیر پوشش است، افزود: سهم استان زنجان از طرح توسعه مشاغل خانگی

یک هزار و 800 نفر بوده و استقبال بانوان زنجانی از مشاغل خانگی بیشتر از مردان است. 

دادشی با اشاره به اینکه در این رابطه جلسات مختلف توجیهی در روستاهاي هدف قرارگاه برگزار و از متقاضیان ثب نام به عمل آمده
است، افزود: هدف از اجراي این طرح بهبود معیشت و افزایش رفاه خانوار، اتصال صاحبان کسب و کار خانگی به بازارهاي هدف و

ایجاد شغل براي افراد توانمند و بیکار در روستاهاي محروم است. 

مسؤول کارگروه اشتغال و معیشت قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه استان یادآور شد: فرشبافی، خیاطی، زنبورداري، دامداري، ملیله
کاري، قلم زنی، ترجمه زبان انگلیسی و... از رشته هاي مورد نظر براي ثبت نام افراد در این طرح است. 

وي با اشاره به اینکه ثبت نام بر اساس رشته هاي اعلام شده است و افراد براساس نیاز آموزش می بینند، خاطرنشان کرد: در این طرح
پس از آموزش و راه اندازي شغل خانگی روستایی، گروه هاي پشتیبان از مشاغل خانگی حمایت کرده و براي محصولات تولید شده

بازاررسانی انجام می دهند. 

انتهاي پیام/73009/ق
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برنامه هاي توسعه اي ایمیدرو در منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس

منبع: روزنامه شروعشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/08/24

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: تامین زیرساختهاي آب، برق، گاز و مخابرات توسط منطقه ویژه خلیج فارس، در کنار
استفاده از معافیتهاي گمرکی براي واردات تجهیزات و مواد اولیه، از دیگر برنامه ها براي تحقق «جهش تولید» در این منطقه

است.

به گزارش شروع آنلاین به نقل از روابط عمومی منطقه
ویژه اقتصادي خلیج فارس به نقل از روابط عمومی سازمان
ایمیدرو ، خداداد غریب پور افزود: از طرف دیگر، معافیت
گمرکی براي ورود کالاهاي ساخته شده در منطقه به داخل
کشور به میزان ارزش افزوده، معافیت از پرداخت مالیات بر
ارزش افزوده براي شرکت هاي فعال در منطقه، امکان
صادرات، ترانزیت، ترانشیب و صدور مجدد کالا، حمایت
براي اخذ وام از طریق منابع داخلی و خارجی و... از دیگر
برنامه هاي مهم منطقه ویژه براي جذب سرمایه گذار و در

راستاي رونق بخشی به این منطقه خواهد بود. 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: یکی دیگر از عوامل مهمِ متمایزکننده منطقه ویژه از سایر مناطق ویژه کشورهاي
حاشیه خلیج فارس، وجود منابع عظیم انرژي شامل نفت و گاز، پالایشگاه هشتم نفت، ستاره خلیج فارس و پالایشگاههاي گاز

سرخون، قشم و گورزین است. 
وي افزود: یکی از مسئولیتها و ماموریتهاي همه ما در مسیر توسعه منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس ایجاد اشتغال پایدار است. در
واقع، همه ما در نظر داریم در کنار توسعه این منطقه براي بالفعل کردن شرایط استراتژیک منطقه هرمزگان، رونق اشتغال بیش از
پیش در این منطقه مهم کشور محقق شود. در این راستا مدیریت منطقه ویژه گامهاي مثبت و عملی اساسی را در مسیر تحقق این

هدف برداشته است. 

توسعه براي افق 1404 و تحقق نقشه راه 
رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: در سند چشمانداز توسعه کشور براي افق 1404، ظرفیت تولید سالانه 10 میلیون تن فولاد براي
منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس در نظر گرفته شده که لازمه آن افزایش واردات مواد اولیه و همچنین صدور

محصولات تولید شده است که این خود نیاز به زیرساختهاي لازم از جمله افزایش ظرفیت اسکله اختصاصی دارد. 
وي افزود: بنابراین توجه به زیرساختهاي اختصاصی براي تحقق نقشه راه معدن براي منطقه ویژه خلیج فارس ازجمله برنامه هاي مهم

در این زمینه به حساب میآید. 

موفقیت آن در جذب سرمایه گذار 
غریب پور با بیان اینکه مهمترین دستاورد منطقه ویژه خلیج فارس، موفقیت آن در جذب سرمایه گذار بوده است، گفت: با توجه به
اینکه منطقه ویژه ظرفیتهاي بالقوه و بالفعل بسیاري دارد، تصور ما این است که در جذب سرمایه گذار عملکرد قابل قبولی داشته است
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و در حال حاضر شاهد مشارکت بخش خصوصی در این راستا هستیم. 
وي افزود: خوشبختانه در سال 99 حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی در منطقه ویژه خلیج فارس قابل توجه است به این دلیل که

بسترهاي توسعه اي این منطقه براي سرمایه گذاري، بهترین سیاست در راستاي جذب سرمایه گذاران است. 
رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: از جمله این فرصت ها میتوان به صنایع پاییندستی فولاد، نفت، قیر و فروآلیاژ اشاره کرد که در

صورت تکمیل عملیات زیرساختی در این بخش، سرمایه گذاران در زمانی کوتاه از زمینهاي آن بهره برداري خواهند کرد. 
غریب پور افزود: یکی دیگر از مزیتهاي مهم منطقه ویژه، نزدیکی به آبهاي آزاد، دسترسی به شبکه راه آهن سراسري، نزدیکی به شهر
و فرودگاه بین المللی بندرعباس، معادن گل گهر و چادرملو و نیز فعالیت دو پالایشگاه نفت بندرعباس و ستاره خلیج فارس در کنار

وجود هجده شرکت صنایع معدنی شامل صنایع فولادي، آلومینیومی، روي و سایر صنایع زیرساختی است.
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کرمانشاه "قوي" می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/08/24

"فهما" عنوان طرح ملی است که امسال مرحله دوم آن با عنوان "ایران قوي" کلید خورده، طرحی که می کوشد ایران را در
حوزه فرهنگ در فضاي مجازي قوي کند.

دومین دوره این طرح امسال با مشارکت 25 هزار کانون فرهنگی هنري مساجد در
سراسر کشور از 22 آبان شروع شده و به مدت 90 روز و تا 22 بهمن ادامه خواهد

داشت. 

سه شبستان "فرهنگ"، "هنر" و "نوآوري" سه عنوان اصلی برنامه هاي این طرح
هستند که 12 رواق شامل دانش، نور، کتاب، همدلی، رسانه، سرود، نمایش، فیلم،
قلم، کارآفرینی، فناوري و ترنج را زیرمجموعه خود دارند و ذیل این 12 رواق نیز 40

برنامه طراحی و تهیه شده است. 

حجت الاسلام افشین کلات پور مسئول دبیرخانه کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کرمانشاه در گفت و گو با ایسنا با اشاره به شروع
این طرح در کرمانشاه همزمان با اجراي آن در سراسر کشور، گفت: این طرح از 22 آبان ماه همزمان با سراسر کشور در کرمانشاه کلید

خورده و تلاش دارد تا کرمانشاه را همپاي دیگر استان هاي کشور در زمینه فرهنگ و هنر در فضاي مجازي قوي کند. 

وي افزود: در این طرح 567 کانون فرهنگی و هنري مساجد استان با بیش از 30 هزار عضو مشارکت دارند و طی این 90 روز می
کوشند تا در برنامه هاي تدوین شده شرکت کرده و به تولید محتوا در فضاي مجازي بپردازند. 

کلات پور تصریح کرد: فضاي مجازي در شرایط شیوع کرونا اهمیتی دوچندان یافته و امروزه باید همه ما در این فضا حضور پیدا کرده
و با تولید محتوا به مناسب سازي هرچه بیشتر آن کمک کنیم. 

وي به تاکیدات مقام معظم رهبري در زمینه اهمیت فضاي مجازي اشاره کرد وافزود: طرح "ایران قوي" در حقیقت لبیکی به
فرمایشات ایشان است و باید نیروهاي انقلابی بیش از پیش به عرصه فضاي مجازي ورود کنند. 

این مسئول به حضور کم رنگ بچه هاي انقلابی در فضاي مجازي اشاره کرد و افزود: همین امر موجب شده دشمنان این فضا را
مصادره به مطلوب کنند و باید با طرح هاي اینچنینی حضور بچه هاي انقلابی را در این فضا پررنگ تر کنیم. 

وي با بیان اینکه در پایان طرح از کانون هاي فرهنگی و هنري برتر کشور تجلیل می شود، گفت: علاوه بر این شرایطی اندیشیده شده
تا اختراعات و اکتشافات هم در این طرح به ثبت برسد و علاقمندان می توانند طرح هاي اختراعی خود را در سامانه بارگذاري کنند و

در اسرع وقت به آن رسیدگی خواهد شد. 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 306/738

کلات پور با بیان اینکه در کنار اعضاي کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد، امکان حضور مردم عادي هم در این طرح فراهم است،
گفت: علاقمندان براي شرکت در این طرح و برنامه هاي آن می توانند به آدرس www.fahma.org مراجعه کنند. 

انتهاي پیام
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رویداد شتاب استارتاپی "فناوري هنرهاي تصویري" به صورت مجازي برگزار

می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/08/24

به همت مرکز علمی –کاربردي جهاددانشگاهی تبریز، رویداد شتاب استارتاپی "فناوري هنرهاي تصویري" به صورت مجازي
برگزار می شود.

مدیر مرکز علمی کاربردي جهاددانشگاهی تبریز در گفت
وگو با ایسنا اظهار کرد: این رویداد شتاپ استارتاپی در
محورهاي "فناوري اطلاعات و هنرهاي تصویري، هنرهاي
تصویري در قاب عکس، مد و لباس در قاب تصویر، کسب و
کارهاي اینترنتی در حوزه هاي هنرهاي تصویري و تاثیر

هنرهاي تصویري در صنعت گردشگري" برگزار می شود. 

رباب نوروزي افزود: این رویداد، در 12 آذر ماه سالجاري به
صورت مجازي با مشارکت کانون کارآفرینان استان و
معاونت اشتغال و خودکفایی کمیته امداد برگزار برگزار
خواهد شد و اساتید محترم، دانشجویان، فعالان و علاقه
مندان می توانند ایده هاي خود را در محورهاي فوق تا
مورخه یکم آذرماه در سامانه مرکز به آدرس

Tabriz.iastjd.ac.ir ثبت کنند. 

وي ادامه داد: بعد از بررسی داوران، 10 ایده برتر انتخاب و
به مرحله بعد راه خواهد یافت؛ همچنین، کارگاه ها و
آموزش هاي لازم براي طراحی بوم کسب و کار، ثبت ایده و
پتنت، نحوه ارائه و جذب سرمایه گذار و بازاریابی و تیم

سازي به صاحبان ایده، ارائه شده و در 12 آذر ماه ارائه نهایی بصورت مجازي با حضور داوران انجام خواهد شد. 

وي اظهار کرد: در این رویداد، از سه ایده اول منتخب تقدیر شده و تیم هاي منتخب می توانند از حمایت هاي مادي و معنوي مرکز
نوآوري جهاددانشگاهی برخوردار شوند و براي راه اندازي کسب و کار و یا راه اندازي شرکت دانش بنیان در مرکز نوآوري مستقر شوند.

نوروزي گفت: معاونت اشتغال و خودکفایی کمیته امداد نیز در راستاي کارآفرینی اجتماعی در برگزاري این رویداد مشارکت داشته و
از ایده هایی که در زمینه کسب و کارهاي نوظهور خانگی، گردشگري، فناوري اطلاعات، صنایع فرهنگی و فناوري هاي نرم باشد،

حمایت خواهند کرد. 

وي یادآور شد: علاقه مندان جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 43-36590242 داخلی 107(خانم جدیري) تماس حاصل کنند. 
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انتهاي پیام
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جلسه بررسی طرح ها

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان
مازندران ، جلسه بررسی طرح ها با حضور مدیر کل تعاون ،
کار و رفاه اجتماعی استان ، سازمان مدیریت و برنامه ریزي
، سازمان صنعت معدن و تجارت ، و مسئول امور روستایی
استانداري مازندران در دفتر گل محمدي مدیر صندوق

مازندران برگزار گردید .
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اسامی 100 ایده برتر چهارمین دوره نانواستارتاپ اعلام شد

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/08/24

از سوي ستاد نانو 100 نفر برگزیده اول چهارمین دوره نانواستارتاپ معرفی شدند که به زودي در افتتاحیه برنامه شرکت
خواهند کرد و پس از تعیین ایده و تایید پروپوزال اجرایی از حمایت هاي مادي و معنوي برنامه بهره مند خواهند شد.

اسامی 100 ایده برتر چهارمین دوره نانواستارتاپ اعلام شد
اقتصاد ایران: از سوي ستاد نانو 100 نفر برگزیده اول
چهارمین دوره نانواستارتاپ معرفی شدند که به زودي در
افتتاحیه برنامه شرکت خواهند کرد و پس از تعیین ایده و
تایید پروپوزال اجرایی از حمایت هاي مادي و معنوي

برنامه بهره مند خواهند شد. 

به گزارش خبرگزاري اقتصاد ایران،به دنبال اعلام فراخوان
چهارمین دوره نانواستارتاپ از میان 2585 نفر ثبت نام
کننده در دهمین مسابقه ملی فناوري نانو، 325 نفر نسبت

به ثبت نام اولیه در مهرماه 1399 اقدام کردند. از این میان بیش از 185 نفر به صورت کامل در تمامی مراحل ورودي برنامه از قبیل
آزمون هاي علمی و کارآفرینی در آبان ماه 1399 حضور داشتند. 

مطابق با معیارهاي اعلامی، 100 نفر برگزیده اول این آزمون ها به عنوان پذیرفته شدگان اولیه نانواستارتاپ اعلام شدند و این افراد به
زودي در افتتاحیه برنامه شرکت خواهند کرد و پس از تعیین ایده و تایید پروپوزال اجرایی از حمایت هاي مادي و معنوي برنامه بهره

مند خواهند شد. 

همچنین 20 نفر بعدي یعنی رتبه هاي 101 تا 120، قادر به شرکت در افتتاحیه برنامه نانواستارتاپ به عنوان افراد ذخیره هستند و
در صورتی که در طول یک ماه آینده برخی داوطلبان از حضور خود انصراف دهند، این افراد می توانند جایگزین آنان شوند. 

نمرات شامل دو بخش علمی (50 امتیاز) و کارآفرینی (50 امتیاز) است. کلیه ارزیابی ها بر اساس خوداظهاري داوطلبان در فرم
اطلاعات شخصی و سوابق علمی پژوهشی و نتایج آزمون علمی و دو آزمون کارآفرینی است. در صورتی که داوطلب مربوطه در یکی از
آزمون ها شرکت نکرده باشد یا فرم سوابق خود را کامل ارسال نکرده باشد، با اینکه نام و نمره او (به منظور کمک به فرد براي سنجش

شخصی خود) در فایل اعلام نتایج آورده شده است، اما قادر به شرکت در چهارمین دوره نخواهد بود. 

بر اساس اعلام ستاد نانو، معیارهاي ارزیابی علمی که نیمی از نمرات را به خود اختصاص داده اند، شامل مقطع تحصیلی، آزمون علمی،
دسترسی به آزمایشگاه، پایان نامه داخلی/ مقاله ISI و سابقه کار صنعتی و معیارهاي ارزیابی کسب و کاري که نیمه دیگر نمرات را به
خود اختصاص داده اند، شامل بنیه اقتصادي، تیم سازي، مهارت کار تیمی، انگیزه کارآفرینی و فاکتورهاي شخصیتی تاثیرگذار در

کارآفرینی (کانون کنترل و توفیق طلبی) می شود.
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"سایمان" براي آموزش حفاظت از خود در سطح استان مرکزي فعال است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/08/24

رییس سازمان و موسسه ورزشی تشریفات و سکیوریتی سایمان در استان مرکزي با تاکید براینکه ''سایمان'' براي اموزش
حفاظت از خود در سطح این استان فعال است گفت: فعالیت سازمان در سطح استان مرکزي با هدف ایجاد بستري براي

علاقمندان به این رشته و ورزشکارانی که پتانسیل این رشته را دارند و در کنار این موضوع ...

 
 

رییس سازمان و موسسه ورزشی تشریفات و سکیوریتی در استان مرکزي : ""سایمان"" براي آموزش حفاظت از خود در سطح استان
مرکزي فعال است  رییس سازمان و موسسه ورزشی تشریفات و سکیوریتی سایمان در استان مرکزي با تاکید براینکه ""سایمان""
براي اموزش حفاظت از خود در سطح این استان فعال است گفت: فعالیت سازمان در سطح استان مرکزي با هدف ایجاد بستري براي
علاقمندان به این رشته و ورزشکارانی که پتانسیل این رشته را دارند و در کنار این موضوع داراي فیزیک و اندام مناسب هستند، آغاز

 
شده است. 

به گزارش برنا از اراك ، علی عسگري در گفت و گوي اختصاصی با خبرنگار برنا در اراك گفت: موسسه ورزشی تشریفات "" سایمان
"" در سال 1398 ، فعالیت خود را در زمینه برگزاري و ایجاد فرهنگ حفاظت و مراقبت از خود براي کودکان، نوجوانان، جوانان،

 
بزرگسالان، کهنسالان و ورزشکاران آقایان و بانوان در سراسر کشور آغاز کرد. 

وي ادامه داد: از دیگر اهداف سازمان، برگزاري کارگاهاي ورزشی، سمینارها، تشریفات، دفاع شخصی، سکیوریتی، همایشات ، کلاس
هاي ورزشی سکیوریتی حفاظت از خود، مراقبت فیزیکی و همراهی با اشخاص است. وي تصریح کرد : سالانه به صورت دوره اي در
سطح کشور، سمینار هوشمندانه حفاظت از خود بصورت رایگان براي کودکان و خردسالان ، همایش محافظت از خود براي بانوان
شاغل و سمینار براي پرسنل شرکت ها، کارخانجات و مدیران براي فراگیري هنر حفاظت از خود ، کلاس هاي توجیهی براي تیم
سکیوریتی و تشریفات ، کلاس هاي آموزشی در سطح بین الملل در کشورهاي داراي نمایندگی از جمله آلمان، ژاپن، گرجستان و

 
لهستان براي آموزش حرفه اي تیم سکیوریت و تشریفات برگزار می شود . 

رییس سازمان و موسسه ورزشی تشریفات و سکیوریتی سایمان S.E.C در استان مرکزي اظهار داشت :دریافت حکم براي ورزشکاران
عضو تشریفات براي پایان دوره ها، اشتغال زایی و معرفی اعضاي سازمان بصورت موردي به شرکت ها و کارخانجات، اعطاي نمایندگی
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به افراد داراي شرایط، برگزاري دوره هاي امداد و نجات، ستاد بحران، کمک هاي اولیه، آتش نشانی، روانشناسی زبان بدن، آموزش
موتورسواري و آموزش تیراندازي، و مشاوره هاي مختلف زیر نظر و با همکاري اساتید نهادها و ارگان هاي دولتی از دیگر اقدامات و

فعالیت هاي این سازمان در سطح کشور می باشد . 

عسگري تعداد نمایندگان در سراسر کشور استان ها و شهرستان ها را 23 شهر و استان و تعداد جمعیت تحت پوشش این سازمان را
در کشور سه هزار و 470 نفر عنوان کرد و گفت : فعالیت سازمان در استان مرکزي از سال 98 با اخذ نمایندگی توسط اینجانب
(علیرضا عسگري) با هدف ایجاد بستري براي علاقمندان به این رشته و ورزشکارانی که پتانسیل این رشته را دارند و زحمات زیادي در

فراگیري رشته هاي رزمی کشیدند و در کنار این موضوع داراي فیزیک و اندام مناسب هستند، آغاز شد . 

وي ضمن تاکید بر اینکه ، خلا این رشته در استان مرکزي و اراك کاملاً ملموس و مشهود بود افزود : با توجه به وجود ظرفیت ها و
استعدادهاي عالی که در شهر اراك و شهرستانهاي تابعه و راهیابی این استعدادها به پایتخت ، بر آن شدیم که با تاسیس سازمان ""

سایمان"" و اخذ مجوزهاي لازم این مسیر را براي جوانان علاقمند استان مرکزي و اراك فراهم کنیم . 

رییس سازمان و موسسه ورزشی تشریفات و سکیوریتی سایمان S.E.C در استان مرکزي گفت :نخست در استان مرکزي یک سمینار
تخصصی هوشمند دفاع از خود بصورت رایگان براي علاقمندان در جهت آشنایی با سازمان و اهداف فرهنگی سازمان با حضور ریاست
این سازمان در کل کشور و اساتید بسیار معتبر در سطح بین المللی و جهانی برگزار کردیم و در حال حاضر کمیته استان مرکزي در
دو بخش آقایان و بانوان که در کمیته بانوان به مسئولیت ، خانم فرانک حیدري از مربیان و اساتید درجه یک و بسیار خوشنام و

بااخلاقِ رزمی در شاخه هاي مختلف مرتبط با سازمان هستند، فعالیت دارد . 

عسگري بیان کرد : اعضاي هیئت رئیسه در کمیته هاي آقایان و بانوان که همگی از مسئولین رده بالاي لشگري، نظامی و دولتی
هستند و تشکیل کمیته هاي زیرشاخه که مسئولین هر کمیته هم از مربیان درجه یک و خوشنام استان هستند در حال فعالیت است
و تعداد زیادي از علاقمندان به عضویت این سازمان درآمده اند و تعدادي از این افراد با توجه به داشتن شرایط فیریکی و احکام

ورزشی مربوط به سازمان در تیم ویژه عضو هستند. 

وي یادآور شد : در شهر اراك از بدو فعالیت این سازمان ، چندین برنامه سکیوریت و حفاظت از اشخاص مهم مانند وزراء ، معاونین
وزراء، نمایندگان مجلس و مسئولین که در نشست هاي مهم شرکت داشته اند را انجام داده ایم و امید است با یاري خداوند ، با ریشه
کنی بیماري کرونا و با هماهنگی دفتر مرکزي و ریاست سازمان در کل کشور جناب استاد خلیلی کلاس هاي آموزشی براي تمام

مقاطع سنی و خانواده ها برگزار خواهیم کرد و در پایان دوره مدرك معتبر بین المللی به اعضا ، اعطا می شود . 

رییس سازمان و موسسه ورزشی تشریفات و سکیوریتی سایمان S.E.C در استان مرکزي با اشاره به اهداف و برنامه هاي پیش روي
این سازمان در استان مرکزي بیان داشت : همکاري با اداره آموزش و پرورش در مدارس دخترانه و پسرانه با مربیان خانم و آقا در کنار
زنگ ورزش ، اختصاص زمانهایی به آموزش ، فراگیري هنر و حفاظت از خود ، در شرایط کنونی از اقدامات ضروري در هر خانواده

است. 

عسگري خاطر نشان کرد: سازمان در بحث کارآفرینی و اشتغال زایی نیز می تواند بسیار تاثیر گذار باشد و با انعقاد قراردادهاي گروهی،
دولتی و شخصی در راستاي تامین نیروي سکیوریت در همایش ها و نشست ها توسط نیروهاي آموزش دیده، بستري جهت امنیت

خاطر مدیران و همچنین خانواده ها فراهم کند. 
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سایمان سکیوریتی حفاظت شخصی 

لینک کوتاه : کپی شد 

با دوستان خود به اشتراك بگذارید: 

دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 

ویژه برنا 1399/08/24 09:32 درباره انسولین نیازمند مذاکره با شرکت هاي بیمه گر هستیم /متفورمین بیشترین داروي مصرفی در
دنیاست/درمان کرونا با متفورمین/ از هر 4 دیابتی سه نفر در کشورهاي در حال توسعه زندگی می کنند 

1 1399/08/24 08:27 ورزشکاران الگو هستند و باید زندگی خوبی داشته باشند/ مشکل تامین هزینه تمرین داریم 
2 1399/08/24 08:13 مواجه ایران با «سالمندان سرراهی» در یک دهه آینده/ پدیده اي که در نتیجه تک فرزندي و بی فرزندي

است 
3 1399/08/24 07:47 امیرخان گفت می توانی در دفاع راحت بازي کنی/ شناخت قلعه نویی از سپاهان به ما کمک کرد 

4 1399/08/24 07:09 به خاطر اشتباه داوري پیروزي را با تساوي عوض کردیم/ پیروزي در دربی دوستانه به ما روحیه داد 
5 1399/08/24 07:00 حتی در زمان کرونا هم دوست دارم کار کنم! 

6 1399/08/24 06:59 وقتی کار کردن جان را تهدید می کند و بیکاري معاش را! / تعطیلی یا ادامه تولید آثار سینمایی و
تلویزیونی؟/بلاتکلیفی هنر در روزهاي کرونایی! 

7 1399/08/24 06:53 برنامه اي براي حضور میرسلیم به عنوان کاندید موتلفه وجود ندارد/ فعلا برنامه اي نداریم 
8 1399/08/24 06:43 ترامپ به دنبال جبران هزینه هاي انتخاباتی است/ تلاش هاي ترامپ نتیجه نمی دهد/ جامعه آمریکا در حال

دو قطبی شدن است 
9 1399/08/24 06:22 اگر خوابگاه داشتیم در شرایط کرونایی راحت بودیم/ تا سال آینده مسابقه اي در کار نیست 

10 1399/08/24 06:18 قبل از تدوین مانیفست باید ساختار انتخاباتی مشخص شود/ جریان اصلاحات دچار چالش شده است 
11 1399/08/24 06:11 براي عدم سرایت آلودگی به جامعه باید زنان معتاد عقیم شوند/خودِ این زنان خواستار عقیم سازي هستند/

عقیم سازي زنان معتاد خلاف حقوق بشر نیست 
12
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آموزش اقتصاد به کودکان با بسته هاي محققان کشور

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/08/24

فصل اقتصاد - گروهی از محققان یکی از شرکت هاي خلاق بسته هاي آموزشی استانداردسازي براي درك بهتر مفاهیم
کلیدي اقتصادي به کودکان را عرضه کرده اند.

فصل اقتصاد - گروهی از محققان یکی از شرکت هاي
خلاق بسته هاي آموزشی استانداردسازي براي درك بهتر

مفاهیم کلیدي اقتصادي به کودکان را عرضه کرده اند. 

به گزارش فصل اقتصاد ، مریم حسینی بالام، مدیر عامل
یکی از شرکت هاي خلاق گفت: با توجه به اینکه یکی از
حیاتی ترین مسائل براي رشد اقتصادي هر کشوري آموزش

مفاهیم اقتصادي به همه گروهاي سنی است، در این مجموعه یک کارگروه علمی در رابطه با این موضوع تشکیل شد. 
وي ادامه داد: این کارگروه با مطالعه روش هاي به کار گرفته شده در دیگر کشورها، اقدام به بومی سازي روش هاي آموزش مفاهیم
اقتصادي کرد و از طریق استانداردسازي و وارد کردن مسائل دینی به این متدها و بسته هاي آموزشی، محصولات مناسب ایرانی،

اسلامی را تولید کرد. 
حسینی، انواع بسته هاي آموزشی، کتاب، کتاب داستان کودکان، کتاب راهنمایی مربی و کتاب کار را از محصولات تولیدي این شرکت
نام برد و اظهار کرد: همچنین دوره هاي مختلف آموزشی را براي کودکان، نوجوانان و بزرگسالان برگزار می کنیم و در این دوره ها
کودکان با مسائل پایه اي اقتصاد مانند انتخاب، صرفه جویی، تصمیم گیري، کارآفرینی، قناعت، پس انداز، حمایت از تولید ملی، تولید،

خرید و مصرف آشنا خواهند شد. 
بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی معاونت علمی ریاست جمهوري، وي با اشاره به اخذ مجوز رشد از وزارت آموزش و پرورش در این
محصولات، یادآور شد: در حال حاضر نیز در حال تربیت مربیان براي مدارس غیر انتفاعی هستیم و در همکاري با شبکه پویاي

صداوسیما، برنامه اي در این حوزه تولید خواهیم کرد. 
انتهاي پیام
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تاثیر منفی تورم بر روند توانمندسازي زنان سرپرست خانوار: روند خیلی کند

پیش می رود

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/08/24

مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان
بهزیستی: 

تاثیر منفی تورم بر روند توانمندسازي زنان سرپرست
خانوار: روند خیلی کند پیش می رود فاطمه عباسی،
مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان
بهزیستی با بیان اینکه 30 هزار زن سرپرست خانوار در

پشت نوبت مستمري بگیران قرار دارند، گفت: با توجه به شرایط اقتصادي و تورم جامعه توانمندسازي زنان سرپرست خانوار به کندي
پیش می رود و به سختی انجام می شود. 

اعتمادآنلاین| فاطمه عباسی، مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا درباره
مددجویانی که پشت نوبت ورود به سازمان بهزیستی هستند، گفت: در حال حاضر 50 هزار پشت نوبتی وجود دارد که حدود 20 هزار
مورد از آنها خانواده هاي چند قلو و 30 هزار مورد از آنها زنان سرپرست خانوار هستند که اغلب این زنان از سال گذشته در انتظار

ورود به چرخه مستمري بگیران سازمان هستند و البته همه این زنان مربوط به سال جاري و به دلیل شرایط کنونی نیستند. 

وي ادامه داد: این تعداد از افراد که در پشت نوبت ورودي سازمان هستند، مستمري بگیر سازمان محسوب نمی شوند، اما برخی
خدمات مانند معرفی براي دریافت وام و خدمات دیگر نیز به این افراد ارائه می شود. متاسفانه تا زمانی که بودجه و اعتبار لازم براي
تحت پوشش قرار گرفتن این افراد در اختیار ما قرار نگیرد، نمی توانیم این افراد را از پشت نوبت خارج کرده و تحت پوشش قرار

دهیم. 

مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی کشور خاطرنشان کرد: براي پذیرش این افراد که در پشت نوبت قرار دارند
یا باید افرادي که در حال حاضر تحت پوشش ما هستند را توانمند کرده و از چرخه تحت پوشش خارج کنیم یا اینکه باید اعتبار لازم

در اختیار ما قرار بگیرد که هیچ کدام از این دو موضوع در حال حاضر اتفاق نیفتاده است. 

عباسی تاکید کرد: متاسفانه با توجه به شرایط کرونا، تورم و موضوعات دیگر توانمندسازي زنان سرپرست خانوار به کندي پیش می
رود و به سختی انجام می شود. در سال هاي گذشته ما می توانستیم با کمک هایی که براي اشتغال به این زنان می کنیم و ایجاد
فرآیندهاي توانمندسازي، آن ها را از چرخه حمایت خارج کنیم، اما در سال جاري متاسفانه به دلیل مشکلاتی که وجود دارد، اگرچه
زنان به همان شاخص هاي توانمندسازي دست پیدا کرده اند، اما باز هم نمی توانیم، بگوییم آن ها توانمند شده اند و بنابراین نمی

توانیم، آنها را از چرخه تحت پوشش مان خارج کنیم، چراکه تورم بسیار بسیار جلوتر از ما حرکت می کند. 
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وي ادامه داد: البته هنوز به طور کامل پرونده ها مورد پایش و بررسی قرار نگرفته و نمی توانیم آماري از زنانی که در سال جاري
توانمند شده اند، ارائه دهیم اما با توجه به شرایط و صحبت هایی که با کلینیک هاي مددکاري در استان ها داریم همه بر این عقیده
هستند که اگرچه شاخص هایی که ما براي توانمندسازي زنان در نظر داریم در برخی از افراد ایجاد شده است، اما با توجه به افزایش
هزینه ها و تورم نمی توانیم بگوییم این زنان را توانمند کرده ایم. بنابراین با توجه به شرایط ایجاد شده در کشور معتقدم باید در
دستورالعمل هایمان مقداري تغییر در شاخص ها ایجاد کنیم، چراکه اگر این شرایط اقتصادي ادامه داشته باشد، این شاخص ها دیگر

به معنی توانمندسازي نیست و باید تغییر کند. 

بودجه اي براي پذیرش مددجوي جدید به ما داده نشده است 

مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی کشور در پاسخ به این سوال که آیا این افراد امسال و به دلیل شرایط
کرونا پشت نوبت ورود به بهزیستی قرار گرفته اند، گفت: خیر، در سال هاي گذشته نیز یک سري افراد پشت نوبت بودند، اما همانطور
که گفتم در سال هاي گذشته قدرت توانمندسازي ما بیشتر بود و تعدادي از چرخه خارج می شدند، اما امسال چنین شرایطی ایجاد
نشده است. همچنین بودجه اي هم براي پذیرش مددجوي جدید در این بخش به ما تخصیص داده نشده است. براي همین نتوانستیم

زنانی که از سال گذشته پشت نوبت بوده اند را پذیرش کنیم. 

عباسی با بیان اینکه زنان سرپرست خانوار تحت پوشش سازمان بهزیستی به 4 گروه تقسیم می شوند، خاطرنشان کرد: در حال حاضر
250 هزار خانوار زن سرپرست که شامل چهار گروه زنان داراي همسر متوفی، زنان مطلقه، زنان داراي همسر از کارافتاده و دختران
مجرد و زنان خود سرپرستی هستند که اغلب یا همسران شان مفقود شده و یا در زندان به سر می برند. این 250 هزار زن با بعد

خانوارشان شامل 582 هزار نفر می شوند. 

وي در پاسخ به این سوال که آیا براي سال 1400 درخواست بودجه لازم براي تحت پوشش قرار گرفتن این زنان ارائه خواهد شد،
گفت: ما درخواست کرده ایم، اما باید سازمان برنامه و بودجه به ما این اعتبارات را تخصیص دهد، البته همانطور که بیان شد، کمک
هاي موردي براي این افراد صورت می گیرد و این زنان را رها نمی کنیم. همچنین بسیاري از این زنان جهت دریافت کمک به کمیته
امداد مراجعه و پذیرش می شوند، چراکه بودجه کمیته امداد با ما متفاوت است. حتی ممکن است در این مدت تعدادي از این زنان
نیز تحت پوشش کمیته امداد قرار گرفته باشند. ما اسامی این زنان را به عنوان پشت نوبتی ثبت کرده ایم، اما هنوز وارد سیستم ما به

عنوان مستمري بگیر نشده اند. 

وي خاطرنشان کرد: چنانچه در این مدت زیرمجموعه کمیته امداد شده باشند زمانی که ما بخواهیم این زنان را وارد چرخه مستمري
بگیران کنیم با توجه به اینکه در سیستم کمیته ثبت هستند، دیگر نمی توانند وارد مجموعه ما شوند. بنابراین در حال حاضر که هنوز
اقدامی براي تحت پوشش قراردادن این زنان صورت نگرفته است، نمی توانم بگویم از این 30 هزار نفر چه تعداد زیرمجموعه کمیته

امداد قرارگرفته اند. 

مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه استان خوزستان، آذربایجان شرقی و مازندران
بیشترین زنان سرپرست خانوار تحت پوشش سازمان بهزیستی را دارند، تاکید کرد: براي پذیرش این زنان شاخص هایی را در نظر
گرفته ایم که افرادي که نیازمندتر هستند، اول تحت پوشش قرار بگیرند در حال حاضر هم اگر مددجویی فوت کند یا توانمند شود

افرادي که نیازمندتر هستند، سریعتر از دیگر افراد پشت نوبت وارد چرخه سازمان می شوند. 

عباسی با اشاره به اقداماتی که براي توانمندسازي زنان سرپرست خانوار تحت پوشش سازمان بهزیستی انجام می شود، گفت: در بحث
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توانمندسازي چند طرح مورد بررسی قرار می گیرد، یکی از این طرح ها آماده سازي شغلی افراد براساس علاقه مندي ها و استعداد
هایشان است، این افراد آموزش هاي فنی و حرفه اي را دیده و یا به صورت فردي و یا به صورت گروهی مشغول می شوند و گروه
همیاران را تشکیل می دهند. در این مرحله به مددجویان مبلغ 15 میلیون تومان کمک بلاعوض پرداخت می شود تا بتوانند انواع

مشاغل خرد و خانگی را ایجاد کنند. در این طرح 5 تا 7 از زنان سرپرست خانوار با هم یک شغل را ایجاد می کنند. 

لغو اجراي برنامه مددکاري جامعه اي در محلات پرآسیب به دلیل کرونا 

او ادامه داد: همچنین طرح دیگري براي توانمندسازي زنان سرپرست خانوار در نظر گرفته شده است که در آن طرح بعد از آموزش
هاي لازم، زنان گروه هایی را تشکیل می دهند و در ابتدا در این گروه ها پس انداز خرد را آموزش دیده و به بانک کشاورزي معرفی

می شوند و وام هایی در اختیار این زنان قرار داده می شود. 

وي در بخش دیگري از صحبت هایش درباره طرح مددکاري جامعه اي گفت: با توجه به شرایط کرونا در سال جاري بسیاري برنامه
هاي اجتماع محور ما از جمله اجراي برنامه «مراقبت از خانواده» براي زنان سرپرست خانوار به منظور جلوگیري از فروپاشی خانواده
آنها به دلیل فقر و مشکلات اجتماعی قرار بود، اجرایی شود دچار چالش شده و نتوانستیم به صورت مستقیم کار کنیم، البته براینکه
بتوانیم آسیب حذف این برنامه ها را کاهش داده و همچنین براي جلوگیري از آسیب به مددجو برنامه هاي بازدید از منزل را با رعایت
پروتکل ها در نظر گرفته ایم، اما برنامه مددکاري جامعه اي که قرار بود در محلات پرآسیب و حاشیه اي اجرا شود به دلیل شرایط

کرونا متاسفانه کنسل شده است. 

منبع: ایلنا
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بسیج کانون هاي فرهنگی هنري ملایر در قطع زنجیره کرونا

منبع: شبستانشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/08/24

با گذشت حدود هشت ماه از شیوع ویروس کرونا در کشور و فعالیت هاي گسترده گروه هاي مختلف ، کانون هاي فرهنگی
هنري مساجد شهرستان ملایر نیز در کنار سایر گروه ها براي قطع زنجیره ویروس کرونا پاي کار آمدند.

با گذشت حدود هشت ماه از شیوع ویروس کرونا در کشور و فعالیت هاي گسترده گروه هاي مختلف ، کانون هاي فرهنگی
هنري مساجد شهرستان ملایر نیز در کنار سایر گروه ها براي قطع زنجیره ویروس کرونا پاي کار آمدند. 

به گزارش خبرنگار شبستان از ملایر با گذشت حدود هشت ماه از شیوع ویروس کرونا در
کشور و فعالیت هاي گسترده گروه هاي مختلف در مقابله با کرونا کانون هاي فرهنگی
هنري مساجد شهرستان ملایر نیز در کنار سایر گروه ها و دستگاه ها براي مقابله با

ویروس کرونا پاي کار آمدند. 

«قاسم گودرزي»در گفت و گو با خبرنگار شبستان در ملایر با اشاره به بسیج فعالان
کانون هاي مساجد براي کمک به مردم و مقابله با ویروس کرونا، افزود: تعدادي از کانون

هاي فرهنگی هنري فعال مساجد شهرستان ملایر براي مقابله با ویروس کرونا به صورت خودجوش و جهادي در کنار دیگر نهادهاي
انقلابی و جهادي براي مبارزه با شیوع بیشتر ویروس کرونا تلاش می کنند که این تلاشها همچنان ادامه دارد. 

مسوول کانون هاي فرهنگی ، هنري مساجد ملایر با بیان اینکه کانون هاي فرهنگی هنري ملایر در ایام مقابله با کرونا فعالیت هاي
خوبی را داشته گفت: این فعالیت ها در بسیاري از کانون ها همچنان ادامه دارد. 

وي با بیان اینکه این اقدامات در حوزه کمکهاي مومنانه و ضد عفونی معابر و تهیه ماسک بوده گفت: این کمک ها با همت اعضاي
کانون ها مشارکت و همراهی خیرین و ...، بوده که بسیاري از این کانون ها فعالیت هاي خود را همچنان ادامه می دهند. 

وي با اشاره به فعالیت 73 کانون فرهنگی هنري مساجد در سطح شهرستان ملایر گفت: این کانون ها شامل 40 کانون روستایی و 33
کانون شهري است. 

مسوول کانون هاي فرهنگی ، هنري مساجد ملایر با بیان اینکه بسیاري از این کانون ها فعالیت هاي خود را در فضاي مجازي ادامه
می دهند گفت: با توجه به شیوع کرونا فعالیت هاي حضوري کانونها این روزها تعطیل شده اما به همت مدیران کانونها برخی فعالیت

ها در فضاي مجازي همچنان در حال انجام است. 

وي با اشاره به تغییر و تحول اخیر در جابجایی تعدادي از مدیران کانون ها گفت: این جابجایی ها با توجه به شرایط جدید انجام شده
و بیشتر هدف استفاده از توان جوانان براي پیشبرد اهداف کانون ها است که در شهرستان ملایر مدیران تعدادي از کانونها با توجه به

شرایط سنی جابجا شده اند. 
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وي با بیان اینکه فعالیت هاي کانون ها در سامانه بچه هاي مسجد ثبت می شود گفت: مجورز الکترونیکی تعدادي از کانونها در حال
اجرا است که با الکترونیکی شدن فعالیتها به روزتر و سریعتر خواهد شد 

وي با بیان اینکه کانون هاي مساجد شهرستان ملایر با کمبود اعتبارات مواجه بوده گفت: تعدادي از کانون ها نیازمند تجهیزات و
وسایل از جمله دستگاه رایانه، پراژکتور ، کتاب هاي به روز،و... هستند. 

وي با بیان اینکه تا قبل از کرونا در سالهاي گذشته فعالیت کانون هاي شهرستان در حوزهاي مختلف انجام شده گفت: تعدادي از
کانون هاي شهرستان در برنامه هاي مناسبتی، اوقات فراغت، عید نوروز، و... بسیار موفق عمل کرده و در سطح استان نیز جزو کانون

هاي پویا و موفق هستند. 

تهیه بیش از یک هزار و 600 بسته معیشتی 

«مهدي مطهري» در گفت و گو با خبرنگار شبستان در ملایر با اشاره به اینکه کانون هادیان نور مسجد جامع ملایر با 150 عضو در
دهه 90 تاسیس شده است گفت: این کانون در ایام مختلف فعالیتهاي فرهنگی، تبلیغی و جهادي خود را را دارد. 

مدیر کانون فرهنگی هنري هادیان نور مسجد جامع ملایر با افزود: از زمان شیوع کرونا تا کنون یک هزار و 600 بسته معیشتی به
همت کانون و با کمک خیران نیکوکاران تهیه و بین نیازمندان شناسایی شده توزیع شده گفت: هزینه این بسته بیش از 600 میلیون

تومان بوده است. 
وي برگزاري کلاس هاي حفظ قرآن با ترجمه و تفسیر فعالیت اعضاي کانون در فضاي مجازي ، برنامه هاي مختلف مذهبی، مناسبتی

و دینی فضاي مجازي در ایام کرونا ، ضد عفونی معابرو... را از دیگر برنامه هاي این کانون طی هشت ماه گذشته دانست. 

طرح سه شنبه هاي تکریم / توزیع 300 بسته معیشتی بین نیازمندان 

«جعفر ترکاشوند »نیز در گفت وگو با خبرنگار شبستان در ملایر گفت:کانون فرهنگی هنري صیاد شیرازي روستاي نازول و کانون
معین ملایر با 800 عضو با از ابتداي شیوع کرونا تا کنون 300 بسته معیشتی هزینه اي بالغ بر 60 میلیون تومان را از سوي خیران به

همت کانون بین نیازمندان توزیع کرده است. 

مدیر کانون صیاد شیرازي روستاي نازول ملایر افزود: علاوه بر این کمک ها، ادامه اطلاع رسانی توسط اعضاي کانون در خصوص
مسائل بهداشتی در ایام کرونا و لغو برگزاري مراسم هاي عزا و عروسی و تجمعات ضد عفونی معابر عمومی و .. توزیع ماسک و مواد

ضد عفونی کننده و....نیز از دیگر اقدامات اعضاي کانون در هشت ماه گذشته بوده است. 

وي با بیان اینکه کانون صیاد شیرازي یکی از کانونهاي بسیار فعال شهرستان ملایر و کانون معین است گفت: یکی از برنامه هاي
فرهنگی این کانون اجراي طرح سه شنبه هاي تکریم است که ایام کرونا نیز هر هفته روزهاي سه شنبه تعداد محدودي از اعضاي

کانون با خانواده هاي شهدا و ایثارگران دیدار دارند. 

کمک هاي نقدي و بسته هاي معیشتی از سوي کانون عاشقان مهدي 

«میلاد بیات» نیز در گفت وگو با خبرنگار شبستان در ملایر گفت: کانون فرهنگی هنري عاشقان مهدي ملایر با بیش از یکصد و 50



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 320/738

نفر عضو فعال از زمان شیوع کرونا بر اساس وظیفه در کنار سایر نهادها و گروه هاي جهادي فعالیت هاي خوبی را داشته که از ابتداي
شیوع کرونا کمک هاي بهداشتی و بسته هاي حمایتی به همت تعدادي از اعضاي کانون، خیران و مردم از سوي این کانون بین

نیازمندان توزیع شده است. 

مدیر کانون فرهنگبی هنري عاشقان مهدي توزیع بیش از 500 بسته معیشتی، و حدود بیش از 20 میلیون تومان کمک نقدي ، توزیع
گوشت قربانی، توزیع میوه و شیرینی و همچنین تنقلات و.. را با کمک و همت خیران در مناسبتهاي مختلف در بین نسیازمندان طی

چند ماه گذشته داشته است. 

فعالیت در فضاي مجاززي در حوزه فرهنگی و پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی 

«شیرین حبیبیان» نیز در گفت وگو با خبرنگار شبستان گفت: یکی از مهمترین فعالیتهاي این کانون حوزه آسیب هاي اجتماعی
جامعه و خانواده و مشاوره است و در راستاي مقابله با مواد مخدر و آسیب هاي اجتماعی با همکاري ستاد مبارزه با مواد مخدر ملایر

تاکنون اقدامات خوبی در این زمینه انجام شده است. 

مدیر کانون فرهنگی، هنري امامزاده عبد االله ملایر با اشاره به اینکه در حال حاضر نیز با شیوع کرونا فعالت هاي خوبی را در فضاي
مجازي داشته گفت: مشاوره به خانواده هاي بی سرپرست ،مشاوره به خانواده ها در مورد اعتیاد حضور در محله هاي آسیب پذیر شهر

و ....از دیگر برنامه هاي ما در فضاي مجازي بوده است. 

مدیر کانون امام زاده عبد االله ملایر توزیع بسته هاي حمایتی با کمک خیران و به همت کانون را در بین تعدادي از نیازمندان خواهیم
داشت گفت: این خانواده هااز جمله خانواده هاي بی سرپرست در روستا که زیر پوشش کمیته امداد و بهزیستی نیستند و افطاري
ساده به پرستاران بخش غرضی و یا کادر درمان بیمارستان امام حسین(ع)از سوي کانون، توزیع لوازم التحریر بین دانش آموزان
نیازمند در آغاز سال تحصیلی ، پوشاك و اسباب بازي براي کودکان و.. را از دیگر اقدامات این کانون از زمان شیوع کرونا تا کنون

برشمرد. 

توزیع بیش از 2 هزار عدد ماسک رایگان بین مردم و نیازمندان 

افسر سعادت» در گفت وگو با خبرنگار شبستان در ملایر گفت: کانون فرهنگی هنري دوستداران مهدي (عج) مسجد حضرت ابوالفضل
روستاي جیججان رود ملایر از کانون هاي فعال در ملایر است که حدود یکصد نفر عضو دارد و بیشترین اعضاي این کانون از دانش

آموزان و بانوان جوان هستند. 

مدیر کانون فرهنگی هنري دوستداران مهدي(عج) حضرت ابوالفضل روستاي جیجان رود ملایر با اشاره به اینکه با شیوع کرونا نیز
اعضاي این کانون در کنار مردم روستا بوده و فعالیت هاي خود را در قالب برنامه هاي دیگر از جمله جمع آوري و توزیع کمک هاي
مومنانه داشته اند تصریح کرد: از زمان شیوع کرونا تا کنون بیش از20 میلیون تومان کمکهاي مومنانه را از سوي خیرین و نیکوکاران
و اعضاي کانون به خانواده هاي نیازمند داشته که این کمک ها در قالب تهیه و توزیع بسته هاي معیشتی و همچنین مبالغ نقدي به

نیازمندان بوده است. 

وي توزیع بیش از 2 هزار عدد ماسک ، برگزاري برنامه هاي فرهنگی و قرآنی در کانال هاي فضاي مجازي براي اعضا برگزاري برنامه
هاي مناسبتی برگزاري دوره هاي آموزشی و اشتغال زایی براي بانوان ، توزیع حدود 80 کیلو انگور از سوي خیران در بسته هاي 5 تا
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10 کیلویی بین خانواده هاي نیازمند و زیر پوشش کمیته امداد ملایر و..... را از برنامه هاي کانون در ایام کرونا دانست. 

مسابقه قرآنی در فضاي مجازي 

«علی کمالی» در گفت وگو با خبرنگار شبستان در ملایر با بیان اینکه طی سالهاي گذشته یکی از برنامه هاي این کانون جزءخوانی
قرآن در ماه مبارك رمضان به صورت روزانه توسط قاریان برجسته شهرستان بوده افزود: امسال با توجه به وضعیت جامعه و شیوع

کرونا این برنامه در کانون برگزار نشد که بیشتر برنامه ها از بستر فضاي مجازي انجام گرفت. 

مدیر کانون فرهنگی هنري شهید بهشتی ملایر برگزاري مسابقه بزرگ قرآنی در سطح فضاي مجازي و اطلاع رسانی آن از کانال هاي
مختلف در سطح شهرستان را از جمله برنامه هاي فرهنگی این کانون در ایام کرونا بود که مسابقه به صورت روزانه و از 30 جزء قرآن
برگزار شد که با استقبال خوب همشهریان همراه بود و در پایان به کسانی که بیشترین پاسخ صحیح را داشتند هدایایی نقدي اهدا

شد. 

وي گفت: در ایام ماه محرم نیز در فضاي باز مدرسه حاج فراهانی مراسم عزاداري از سوي کانون با رعایت همه پروتکل هاي بهداشتی
و با حضور جوانان و اعضاي کانون برگزار شد. 

گفتنی است: سایر کانون هاي شهرستان نیز با توجه به موقعیت و توان خود در کنار دیگر دستگاه ها همکاري لازم را در توزیع بسته
هاي معیشتی، برنامه هاي جهادي، فرهنگی و... داشته و همواره خدمات خود را به مردم ارائه داده اند.
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پتانسیل هاي روستاي قوشه چشمه گلستان براي رونق صنایع دستی

منبع: میراث آریاشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/08/24

تنوع جغرافیایی و قومیتی استان گلستان، باعث تنوع آداب،
رسوم، هنر و صنایع دستی شده است. که با پژوهش در
منطقه و شناسایی این ظرفیت هاي بعضاً فراموش شده،
می توان گام هاي مؤثري در راستاي حفظ، احیا، کوچ
معکوس و رونق اقتصاد روستاهاي دورافتاده و بکر برداشت.
یکی از روستاهاي مهم و ظرفیت دار شرق استان، روستاي
قوشه چشمه است که در بخش لوه و 45 کیلومتري
شهرستان گالیکش استان گلستان واقع شده است. این
روستا به دو قسمت قوشه چشمه بالا و قوشه چشمه پایین

تقسیم می شود. 
قوشه در زبان ترکمنی به معناي جفت بوده و به سبب وجود چشمه هاي دوگانه در روستا به این نام معروف شده است. 

سولوکلی بزرگ ترین تالاب کوهستانی ایران در گالیکش قرار دارد و هموارترین مسیر دسترسی به این تالاب از روستاي قوشه چشمه
می گذرد. «سولوك» در زبان ترکمنی به معناي زالو و «لی» به معناي محل است و تالاب سولوکلی، زیستگاه مرغوب ترین زالو براي

طب سنتی است. از دیگر جاذبه هاي این تالاب، زیست تنها عنکبوت آبزي دنیا در آن است. 
در این روستا حدود 130 خانوار زندگی می کنند و قومیت ساکنان روستاي قوشه چشمه ترکمن بوده و ازلحاظ فرهنگی، زبان، پوشش

و آداب ورسوم همانند ساکنین ترکمن صحرا هستند. 
در روستاي قوشه چشمه بالغ بر40 هنرمند در رشته هاي صنایع دستی شامل قالیبافی، پارچه بافی، خراطی چوب، نوار بافی، سوزن

دوزي، نمدمالی، چلنگري و لباس محلی ترکمن فعالیت می کنند. 
با توجه به موقعیت و جاذبه هاي گردشگري منحصربه فرد این روستا و قرار گرفتن آن در محور تهران- مشهد، می توان باکمی برنامه

ریزي، این روستا را تبدیل به یک قطب گردشگري- صنایع دستی کرد. 
این روستا با فعالیت دو بوم گردي، موردتوجه گردشگران خارج از استان قرارگرفته است و با در نظر گرفتن این پتانسیل می توان
کارگاه هاي صنایع دستی را فعال تر کرد و گذشته از تولید و عرضه صنایع دستی بومی این روستا، باعرضه محصولات بومی- محلی

مانند عسل نمدار، آرد بلوط، گیاهان دارویی و لبنیات منحصربه فرد، گامی مؤثر در رشد و رونق اقتصاد روستا برداشت. 
در صورت توجه نکردن به استانداردهاي بومی حضور گردشگر در یک منطقه، می تواند تأثیرات منفی و خسارات جبران ناپذیري به
یک منطقه بکر وارد آورد. روستاي قوشه چشمه داراي منابع غنی ازجمله پوشش گیاهی- دارویی خاصی است که نیاز به حفاظت

بیشتري دارد تا بتوان با نگهداري درست آن، نسل هاي آتی را از این منابع بهره مند کرد. 
در جاي جاي ایران آباد و با مدیریت توانمند و برنامه ریزي اصولی، هر روستا می تواند تبدیل به یک پاسگاه محیط بانی و یک پایگاه
میراثی هنري شود که ضمن بهره مندي از مواهب طبیعی، فرهنگ گردشگري اصولی هم توسعه یابد و هر خانه روستایی تبدیل به

یک کارگاه فعال صنایع دستی شده و باعث رونق اقتصاد، اشتغال و حفظ اصالت هاي بومی- محلی آن روستا شود.
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چهارمین سازمان مردم نهاد کاشمر در حوزه صنایع دستی آغاز به کار می کند

منبع: میراث آریاشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خراسان
رضوي، رضا یوسفی امروز شنبه 24 آبان ماه 1399 با اعلام
این خبر افزود: «حضور سازمان هاي مردم نهاد در همه
حوزه ها به پیشبرد اهداف سازمانی کمک بزرگی می کند و
از آنجایی که ماهیت وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و
صنایع دستی بیشتر فرهنگی بوده قطعاً حضور و تشریک

مساعی سمن ها موثر و مفید است.» 

او با بیان این که در شرایط کنونی بیش از پیش حوزه هاي میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی نیازمند کار فرهنگی و تنویر
افکار عمومی است، ادامه داد: «چنانچه جوامع محلی گفتمان گردشگري و میراث فرهنگی را در اولویت کارهاي خود قرار دهند خیلی

از مشکلات پیش رو، به ویژه اشتغال برطرف خواهد شد.» 

یوسفی یادآور شد: «انجمن یادآوران میراث دیار طرثیث، انجمن سفیران سرو کهن و انجمن میراث سرزمین ترشیز کهن سازمان هاي
مردم نهاد شهرستان کاشمر هستند.» 

او گفت: «انجمن یادآوران میراث دیار طرثیث به عنوان نخستین سمن در حوزه گردشگري و میراث فرهنگی پروانه فعالیت خود را در
ابتداي سال 1398 از وزارت کشور دریافت کرد.» 

مدیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی کاشمر تصریح کرد: «برگزاري جشنواره هاي محلی، نشست هاي تخصصی، تورهاي
آشناسازي، حضور در روستاهاي هدف گردشگري و... از جمله اقدامات سازمان هاي مردم نهاد در کاشمر است.» 

یوسفی با بیان این که چهارمین سازمان مردم نهاد در حوزه صنایع دستی فعالیت خواهد کرد، اظهار کرد: «این سازمان مردم نهاد در
زمینه صنایع دستی فعالیت خود را در شهرستان هاي کاشمر و کوهسرخ آغاز خواهد کرد و با تو جه به این که در سال جهش تولید

قرار داریم با تبلیغات هدفمند می توانیم زمینه رشد و بالندگی هنر صنایع دستی در شهرستان را بیش از پیش فراهم کنیم.»
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مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه اردبیل خبر داد؛  نمایش جلوه هایی از

«رزمایش کمک مومنانه» در طول هفته بسیج

شماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/08/24
منبع: روابط عمومی سپاه

پاسداران

به گزارش سپاه نیوز؛ علی پیرجاهد  مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه استان اردبیل در جلسه هماهنگی برنامه هاي هفته
بسیج در اردبیل با تبریک فرا رسیدن هفته بسیج، اظهار کرد: مرحله سوم نهضت کمک مومنانه در حوزه هاي اشتغال، درمان،

کمک هاي معیشتی، آزادي زندانیان، بسته هاي بهداشتی و جهیزیه با مشارکت خیرین و ...

سپاه نیوز: مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه استان
اردبیل گفت: با تداوم اجراي مرحله سوم رزمایش کمک
مومنانه شاهد نمایش جلوه هاي ویژه اي از این رزمایش در

طول هفته بسیج در استان اردبیل خواهیم بود. 

به گزارش سپاه نیوز؛ علی پیرجاهد  مسئول سازمان بسیج
سازندگی سپاه استان اردبیل در جلسه هماهنگی برنامه
هاي هفته بسیج در اردبیل با تبریک فرا رسیدن هفته
بسیج، اظهار کرد: مرحله سوم نهضت کمک مومنانه در
حوزه هاي اشتغال، درمان، کمک هاي معیشتی، آزادي

زندانیان، بسته هاي بهداشتی و جهیزیه با مشارکت خیرین و اقشار مختلف بسیج در استان اردبیل در حال اجرا است و در طول هفته
بسیج نیز شاهد جلوه هایی ویژه از رزمایش کمک مومنانه خواهیم بود. 

  

وي به وضعیت بحرانی شیوع کرونا و نیز تعطیلی مجدد کسب و کارها اشاره کرد و گفت: در کنار توزیع بسته هاي معیشتی براي
حمایت از اقشار آسیب دیده از کرونا، با هدف مقابله با ویروس کرونا ایستگاه هاي پایش سلامت مدافعان بسیج در قالب طرح «سردار

شهید حاج قاسم سلیمانی» در طول هفته بسیج برپا می شود. 

  

مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه حضرت عباس (ع) استان اردبیل به پروژه هاي آماده افتتاح در هفته بسیج اشاره کرد و افزود:
همزمان با هفته بسیج 27 پروژه محرومیت زدایی و اشتغال زایی کوچک و زودبازده بسیج در سراسر استان اردبیل به بهره برداري

خواهد رسید. 
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پیرجاهد با بیان اینکه از تعداد 27 پروژه، 23 پروژه در حوزه محرومیت زدایی و 4 پروژه نیز در حوزه اقتصاد مقاومتی و اشتغال زایی
است افزود: بهره برداري از کارگاه فرش بافی، کارگاه تولید ماسک، کارگاه خیاطی، کارگاه پرورش قارچ، پروژه هاي آبرسانی، پل، خانه
محروم، غسالخانه و تعمیر و بهسازي آب شرب روستایی از جمله پروژه هاي اقتصاد مقاومتی و محرومیت زدایی در طول هفته بسیج

است. 

  

وي از اعزام گروه هاي جهادي به مناطق محروم خبر داد و گفت: اعزام اکیپ هاي تخصصی پزشکی و درمانی، دامپزشکی، مهندسی،
حقوقی و گروه هاي جهادي به مناطق محروم از برنامه هاي هفته بسیج در استان اردبیل است که با مشارکت اقشار مختلف بسیج اجرا

می شود. 

  

مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه حضرت عباس (ع) استان اردبیل افتتاح صندوق هاي قرض الحسنه بسیج، تجلیل از گروه هاي
جهادي فعال را از دیگر برنامه هاي این هفته عنوان کرد و افزود: اجراي طرح همگام با کشاورز، بازدید از عرصه هاي اقتصاد مقاومتی و

پروژه هاي محرومیت زدایی بسیج براي گرامیداشت هفته بسیج امسال برنامه ریزي شده است. 

  

پیرجاهد با بیان اینکه تعداد زیادي از برنامه هاي این هفته با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی و با تعداد محدود شرکت کنندگان
اجرا می شود گفت: در طول این هفته تعدادي از اعضاي گروه هاي جهادي استان اردبیل به نمایندگی از سایر اعضا با خانواده هاي

معظم شهدا دیدار کرده و با آرمان هاي فرزندان آنان تجدید میثاق می کنند.
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افزایش تولید 300 کیلوگرمی زعفران خشک در یزد

منبع: ایرناشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/08/24

یزد - ایرنا - مدیرباغبانی سازمان جهاد کشاورزي یزد با  اشاره به آغاز فصل برداشت زعفران در استان گفت: تولید این
محصول در سال 1399 نسبت به سال قبل در مجموع 300 کیلوگرم افزایش دارد .

کارگر ابرقوئی 

یزد - ایرنا - مدیرباغبانی سازمان جهاد کشاورزي یزد با  اشاره به
آغاز فصل برداشت زعفران در استان گفت: تولید این محصول در
سال 1399 نسبت به سال قبل در مجموع 300 کیلوگرم افزایش

دارد . 

اکبر شیخ علیشاهی روزشنبه در گفت و گوي اختصاصی با
خبرنگار ایرنا در ابرکوه با بیان اینکه این محصول از جمله گیاهان
کم آبخواه است و ارزش افزوده بالایی دارد، اظهار کرد: ادامه
تغییر الگوي کشت گیاهان پرآبخواه به کم آب و اجراي طرح
توسعه کشت گیاه زعفران در بیشتر مناطق استان از جمله علت

افزایش این محصول طلایی است. 

وي با بیان اینکه متوسط تولید خشک این محصول در هر هکتار پنج کیلوگرم است ، افزود: امسال از 830 هکتار زمین هاي زیرکشت
این گیاه 2.8 تن محصول خشک در استان برداشت می شود و سال گذشته زعفرانکاران یزدي 2.5 تن محصول تولید و روانه بازارهاي

داخلی و خارجی کردند. 

پیشتازي بهابادي ها در کشت زعفران 

شیخ علیشاهی با اشاره به اینکه به علت تداوم 2 دهه پدیده خشکسالی و کم آبی در یزد با اجراي طرح تغییر الگوي کاشت هرسال به
سطح زیرکشت زعفران در استان افزوده می شود، اظهار کرد: بیشترین سطح زیرکشت این گیاه با 400 هکتار مربوط به شهرستان

بهاباد و کمترین آن با 6 هکتار مربوط به شهرستان یزد است. 

مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزي یزد اضافه کرد: با توجه به کم آبخواه بودن این گیاه ، امسال 50 هکتار به مجموع زیرکشت
زعفران استان افزوده شد و سطح زیرکشت آن به 884 هکتار رسید. 

ابرکوه شرایط آب و هوایی مناسبی براي تولید زعفران دارد 
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وي بابیان اینکه در ابرکوه شرایط آب و هوایی مناسبی براي تولید کشت زعفران وجود دارد ، خاطرنشان کرد: هم اکنون در این
شهرستان به همت کشاورزان حدود 100 هکتار به کاشت این محصول اختصاص دارد. 

شیخ علیشاهی با تاکید بر اینکه ، در هر هکتار مزارع زعفران زمینه اشتغال مستقیم یک نفر فراهم است ، تصریح کرد: زعفران تولیدي
یزد به دلیل شرایط آب و هوایی و خاك مناسب از کیفیت بالایی برخوردار است و یزد در میان استان هاي تولید کننده این محصول

در جایگاه ششم دارد. 

این مسوول باغبانی استان یزد یادآورشد: زعفران از جمله گیاهان کم آبخواه با بازدهی هفت ساله است که براي بازدهی مجدد آن ،
باید پس از هفت سال پیاز گیاه را جابه جا کرد. 

وي بابیان اینکه افزون بر چهار هزار خانوار کشاورز در تولید زعفران فعالیت دارند، یادآور شد: زمان کشت این گیاه شهریورماه است و
با توجه به شرایط آب و هوایی کار برداشت محصول آن از نیمه دوم آبان ماه در برخی مناطق استان یزد آغاز و تا اواخر آذرماه ادامه

دارد. 

شیخ علیشاهی، تصریح کرد : یزد از جمله استان هایی است که در 2 دهه اخیر با مشکل کم آبی و بی آبی روبروست که بخش مهمی
از مساحت استان به کاشت انواع محصول کشاورزي کم آبخواه اختصاص دارد. 

وي تأکیدکرد: درآمد مردم برخی مناطق استان از جمله ابرکوه ، خاتم و بهاباد از طریق کشاورزي تأمین می شود، لذا تغییر الگوي
کاشت محصول ، توسعه کاشت گیاه زعفران و نیز گیاهان دارویی به کشاورزان توصیه می شود. 

نیاز کشاورزان به پیاز زعفران با قیمت یارانه اي 

همچنین تعدادي از کشاورزان ابرکوه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا ، خواستار تامین پیاز زعفران براي توسعه کشت این محصول از
مسوولان جهاد کشاورزي استان یزد و شهرستان ها شدند. 

حسین دهقان ، یکی از کشاورزان منطقه با اشاره به اینکه زعفران محصولی کم آبخواه است ، افزود: تلاش می کنیم کاشت این
محصول را توسعه دهیم اما تهیه پیاز زعفران در بازارآزاد براي کشاورزان مقرون به صرفه نسیت و پیشنهاد ما این است مسوولان

نسبت به تهیه پیاز زعفران مرغوب با قیمت یارانه اي اقدام کنند. 

هم اکنون 113 هزار و 760 هکتار اراضی استان یزد به کشت انواع محصول کشاورزي اختصاص دارد که 32 هزار و 669 هکتار ( 29
درصد) آن زراعی و 79 هزار و 248 هکتار (69 درصد) به کشت محصولات باغی و هزار و 843 هکتار ( 2 درصد) آن به کشت

محصولات گلخانه اي اختصاص دارد. 

در استان یزد کشاورزان و دامداران با رعایت الگوي کشت نوین و بهره وري از آب مجازي در بخش کشاورزي و دامداري سالانه یک
میلیون و 803 هزار تن انواع محصولات کشاورزي و دامی تولید می شود. 

یزد با 73 هزار هکتار وسعت و یک میلیون و 200 هزار نفر جمعیت در منطقه گرم و خشک ناحیه مرکزي ایران قرار دارد و از مناطق
کم باران کشور است، 87 درصد جمعیت آن در 24 شهر و بقیه در روستاها و آبادي ها زندگی می کنند. 
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مرکز شهرستان 55 هزار نفري ابرکوه در140 کیلومتري جنوب غربی شهر یزد قرار دارد. 

خبرنگار ایرنا 

برچسب ها 
- یزد 

- افزایش تولید 
- زعفران 

- پیاز زعفران 
- ابرکوه 

- گل زعفران 
پروندهٔ خبري 

- خرید حمایتی زعفران
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درخشش در عرصه جهانی

منبع: قلم ماندگارشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/08/24

در شرایط فعلی که تحریم ها، صادرات نفت کشور را با محدودیت هایی مواجه ساخته است، رشد تولید و صادرات محصولات
فولادي می تواند گام موثري در عبور از بحران هاي اقتصادي فعلی قلمداد شود.

قلم ماندگار/ خوزستان: 

به گزارش قلم ماندگار، در شرایط فعلی که تحریم ها، صادرات نفت کشور را با محدودیت هایی مواجه ساخته است، رشد تولید و
صادرات محصولات فولادي می تواند گام موثري در عبور از بحران هاي اقتصادي فعلی قلمداد شود. همین امر موجب شده تا توسعه
صنعت فولاد به یکی از اولویت هاي اصلی برنامه هاي توسعه کشور تبدیل شود. شرکت فولاد خوزستان دومین قطب تولیدکننده فولاد
کشور است. این شرکت با دارا بودن ظرفیت هایی نظیر دسترسی آسان به آب هاي آزاد، از پتانسیل بالایی در جهت رشد تولیدات و

صادرات محصولات فولادي برخوردار است تا بتواند از این طریق نقشی کلیدي را در توسعه اقتصادي و ارزآوري به کشور ایفا کند. 

اقتصاد ایران بیش از هر زمان دیگري به رشد و پیشرفت نیاز دارد و یکی از عوامل موثر در بهبود این شرایط، توسعه صنعت فولاد
است. در سال 2019 تولید فولاد خام کشور با رشدي 3/4 درصدي به 6/25 میلیون تن رسید و ایران در میان 10 تولیدکننده برتر
فولاد خام جهان قرار گرفت. این مجموعه در 12 فروردین 1368 واقع در نزدیکی شهر اهواز با تاسیس اولین واحد احیا مستقیم وکوره
قوس الکتریکی، فعالیت خود را با ظرفیت اسمی 5/1 میلیون تن در سال آغاز کرد. شرکت فولاد خوزستان هم اکنون توانسته است با
توسعه خطوط تولید، ظرفیت اسمی خود را به 3 میلیون و 800 هزار تن انواع شمش هاي فولادي در سال برساند و در نظر دارد تا با
احداث و راه اندازي واحدهاي بیشتر، ظرفیت تولید سالانه خود را به 2/5 میلیون تن افزایش دهد. این مجتمع با بهبود خطوط تولید و

ارزیابی بازار تقاضاي محصولات فولادي توانسته است بستري در راستاي توسعه و اشتغال زایی در صنعت فولاد را فراهم آورد. 

برترین عرضه کننده شمش کشور 

شرکت فولاد خوزستان به عنوان یکی از بزرگ ترین تولیدکننده هاي فولاد در ایران، در تلاش است تا با اجراي طرح هاي توسعه اي و
اتخاذ سیاست مناسب در زمینه رشد ظرفیت هاي تولیدي نقش کلیدي را در راستاي تحقق تولید 55 میلیون تن فولاد کشور تا سال

ایفا 1404 کند. 

این مجتمع از سه واحد اصلی گندله سازي، احیاي مستقیم و بخش فولادسازي براي تولید محصولات خود تشکیل شده است. بخش
تولید گندله این مجموعه شامل دو واحد گندله سازي مجموعا با ظرفیت اسمی 5 میلیون تن در سال است. در واحد احیاي مستقیم
این شرکت نیز سالانه بیش از چهار میلیون تن آهن اسفنجی تولید می شود. مدیران شرکت فولاد خوزستان با اتخاذ سیاست هاي
راهبردي، توانسته اند در سال هاي اخیر تولید شمش هاي فولادي خود را به میزان قابل توجهی افزایش دهند. این شرکت تولید
اسلب خود را در سال 1398  به رقمی بالغ بر یک میلیون و 191 هزار تن رساند و 11 درصد از سهم کل تولید اسلب فولاد کشور را
در سال 1398 از آن خود کنند؛ همچنین این مجموعه با تولید دو میلیون و 498 هزار تن بلوم و بیلت در سال 1398 به بیشترین
آمار تولید بلیت و بلوم در سال هاي اخیر و 15درصد از سهم تولید بلیت و بلوم کشور دست یابد. مجموع تولید شمش هاي فولادي
شرکت فولاد خوزستان از 3 میلیون و 348 هزار تن در سال 1390 به بیش از  سه میلیون و 689 هزار تن در سال 1398 رسیده
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است. به بیان دیگر این شرکت توانسته است به تنهایی سهمی 5/13 درصدي از تولید فولاد خام ایران را به خود اختصاص دهد.
مجتمع فولاد خوزستان همواره تلاش داشته است تا با اتخاذ سیاست هایی نظیر افزایش بهره وریاز تجهیزات و بهینه سازي و کاهش
توقفات خطوط تولید، گام موثري را در راستاي رشد تولید و کاهش قیمت تمام شده محصولات خود بردارد. در نمودار 2 می توان
درآمدهاي عملیاتی شرکت فولاد خوزستان را در سال هاي اخیر مشاهده کرد.  چنان که دیده می شود درآمدهاي شرکت فولاد
خوزستان در سال هاي اخیر به میزان قابل توجهی افزایش یافته است و با رشدي قابل توجه از 24 هزار و 240 میلیارد ریال در سال

1390 به بیش از 164 هزار میلیارد در سال 1398 رسیده است. 

فولاد خوزستان در عرصه بین الملل 

توسعه صنعت فولاد می تواند تاثیر به سزایی در رشد اقتصادي، اشتغال زایی و افزایش درآمدهاي کشور داشته باشد. اتخاذ سیاست
هاي مناسب از سوي نهادهاي بالادستی در زمینه تامین نیاز داخل صنایع پایین دستی و نیز فراهم آوردن زیرساخت هاي مناسب

جهت توسعه صادرات محصولات فولادي امري ضروري براي توسعه صنعت فولاد برشمرده می شود. 

با توجه به رشد تقاضاي جهانی براي انواع محصولات فولادي و پتانسیل هاي این صنعت در کشور، رشد صادرات این محصولات می
تواند به عاملی کلیدي در رشد اقتصادي و ارزآوري به کشور تبدیل شود. 

در ماه هاي گذشته به دنبال بحران کرونا قیمت هاي جهانی محصولات فولاد رکودي شدید را تجربه کرده بود که در حال حاضر با
افزایش فعالیت هاي اقتصادي در کشور چین و رشد تقاضا در این کشور، به روندي صعودي رسیده است. این تحولات فرصت مناسبی
را براي واحدهاي فولادي کشور به وجود آورده است تا با صادرات محصولات خود سهم بیشتري از بازارهاي جهانی را به خود

اختصاص دهند. 

شرکت فولاد خوزستان با برخورداري از ظرفیت هاي مناسبی نظیر قرارگیري در مجاورت آب هاي آزاد از پتانسیل بالایی در جهت
رشد صادرات و ارزآوري به کشور بهره می برد. این مجتمع همواره سعی دارد تا در کنار تامین تقاضاي صنایع پایین دستی، سهم

بزرگی در بازارهاي بین المللی به خود اختصاص دهد. 

در نمودار 2 مجموع تولید و فروش شرکت فولاد خوزستان در شش ماه نخست سال 1399 نشان داده شده است. همان طور که
مشاهده می شود تشدید تحریم ها و نیز بحران کرونا که بسیاري از صنایع جهان را به تعطیلی کشانده است، نتوانسته خللی را به

عملکرد این مجموعه وارد آورد. 

انتهاي پیام/ 

لینک کوتاه:
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«فضاي مجازي، تهدید یا فرصت؟»| اشتغالزایی صدها هزار نفري با راه

اندازي شبکه ملی اطلاعات

منبع: تسنیمشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/08/24

حکمرانی ایده آل فضاي مجازي کشور در گرو راه اندازي شبکه ملی اطلاعات است. در این یادداشت به آثار و دستاوردهاي
متعدد راه اندازي شبکه ملی اطلاعات می پردازیم.

حکمرانی ایده آل فضاي مجازي کشور در گرو راه اندازي
شبکه ملی اطلاعات است. در این یادداشت به آثار و
دستاوردهاي متعدد راه اندازي شبکه ملی اطلاعات می

پردازیم. - اخبار اقتصادي - 
به گزارش خبرگزاري تسنیم«پرونده حکمرانی فضاي
مجازي»؛ شبکه ملی اطلاعات به عنوان زیرساخت ارتباطی
فضاي مجازي کشور، یکی از مهمترین پروژه هاي ملی در
عرصه حکمرانی فضاي مجازي است که تحقق آن بنابر
رویکردهاي جهانی و ضرورت هاي ملی مانند ارائه خدمات

زیرساختی پیشرفته و مطابق نیازهاي کشور، بهره مندي از مزایاي اقتصادي صنعت و زیست بوم ملی فضاي مجازي، صیانت و رشد
فرهنگ اسلامی ایرانی در فضاي مجازي و حفاظت از اطلاعات کاربران در برابر تهدیدات علیه امنیت، در اسناد و قوانین بالادستی الزام
شده است. راه اندازي شبکه ملی اطلاعات داراي آثار و دستاوردهاي مختلفی در عرصه هاي سیاسی فرهنگی، امنیتی و اقتصادي است.

که در اینجا به تبیین این آثار و دستاوردها می پردازیم: 

اول: آثار و دستاوردهاي فرهنگی و دینی 

بسیاري از آسیب هاي فرهنگی فضاي مجازي مانند ترویج شبهات، مفاسد اخلاقی، شایعات، توهین به مقدسات دینی ناشی از سلطه
تمام عیار دشمن در فضاي مجازي است. از آنجا که نظام سلطه مدیریت شبکه هاي اجتماعی، موتورهاي جستجو و بسیاري از خدمات
دیگر فضاي مجازي را بر عهده دارد، به راحتی می تواند هر محتوایی به خصوص محتواي مضر، نامناسب و مستهجن را در سطح
وسیعی منتشر کند و مانع ترویج و گسترش محتوایی خاص شود (مانند اتفاقی که براي نامه اول و دوم مقام معظم رهبري به جوانان
غربی اتفاق افتاد و مدیران شبکه هاي اجتماعی اجازه انتشار آن را ندادند.) لذا راه اندازي شبکه ملی اطلاعات علاوه بر اینکه منجر به
تولید و ترویج فرهنگ متعالی مبتنی بر ارزش هاي اسلامی می شود، می توان با ترویج سبک و زندگی غربی در فضاي مجازي مقابله

کرد. 

دوم: آثار و دستاوردهاي اقتصادي 

راه اندازي شبکه ملی اطلاعات نه تنها مانع واردات بی رویه، بی دلیل و بیهوده پهناي باند و ترافیک اطلاعات به داخل کشور می شود
و از خارج شدن میلیون ها دلار ارز جلوگیري می کند، بلکه موجب ایجاد اشتغال و شکوفایی اقتصاد خواهد شد. از آنجا که ارتباطات
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داخلی از اینترنت بومی استفاده خواهد شد، به دلیل کیفیت، سلامت، سرعت و امنیت بالا و قیمت پایین، بسیاري از نیازهاي مردم
توسط اینترنت داخلی تأمین شده و دلیلی براي واردات بی رویه اینترنت وجود نخواهد داشت که این امر موجب ذخیره سازي ارز
خواهد شد. متاسفانه بخش قابل توجهی از اینترنت فعلی کشور توسط شبکه هاي اجتماعی خارجی مثل واتساپ، اینستاگرام و تلگرام

مصرف می شود. (و این باعث می شود در این شرایط سخت اقتصادي، دلارهاي فراوانی به جیب امریکا روانه شود) 

با راه اندازي شبکه ملی اطلاعات، مردم براي ارتباطات داخلی خود از سرویس هاي بومی استفاده کرده و مانع مصرف بی دلیل اینترنت
آمریکایی می شود. هر چند هزینه دسترسی مردم به داده هاي خارجی نیز بسیار کاهش خواهد یافت و سرعت دسترسی به داده هاي

علمی و سالم و بی حاشیه خارجی نیز با بکارگیري خواص شبکه ملی اطلاعات به شدت بهبود می یابد. 

از همین پرونده بیشتر بخوانید: 

قوانین سختگیرانه اتحادیه اروپا براي حمایت از کودکان و نوجوانان در فضاي مجازي 
فضاي مجازي، تهدید یا فرصت؟|مهمترین سناریوهاي حکمرانی فضاي مجازي در آلمان چیست؟ 

نامه اعتراض آمیز کارشناسان فضاي مجازي به مجلس/ سند 2030 در وزارت ارتباطات در حال اجراست 
«فضاي مجازي، تهدید یا فرصت؟»|6 مزیت راه اندازي شبکه ملی اطلاعات در ایران 

فضاي مجازي، تهدید یا فرصت؟|راه اندازي شبکه ملی اطلاعات در چین از چه زمانی آغاز شد؟ 
فضاي مجازي، تهدید یا فرصت؟| راه مقابله با انحصارگرایی آمریکا در اینترنت، استقلال در فضاي مجازي است/ نگرانی آمریکایی ها از

راه اندازي شبکه ملی اطلاعات در ایران 
«فضاي مجازي، تهدید یا فرصت؟»|نفوذ جریان معاند به شبکه هاي داخلی اینترنت/ ضرورت تحقیق و تفحص از وزارت ارتباطات 

«فضاي مجازي، تهدید یا فرصت؟»|پیشنهاد الگوي شش ضلعی حکمرانی در فضاي مجازي کشور 
به لحاظ اقتصادي، حرکت به سوي تشکیل شبکه ملی اطلاعات، صدها هزار شغل مستقیم و غیرمستقیم براي کشورمان در حوزه هاي
زیرساختی و محتوایی تولید می کند و با توجه به وجود نخبگان برجسته فناوري اطلاعات و ارتباطات در ایران، کشورمان را به قطب
تولید محصولات سخت افزاري و نرم افزاري بدل خواهد کرد. در حالی که در وضعیت فعلی به دلیل گران بودن فعالیت در فضاي

مجازي ایران و نداشتن کیفیت لازم، نخبگان و عموم مردم نمی توانند جایگاه وشایسته شان خود را داشته باشند. 

سوم: آثار و دستاوردهاي سیاسی امنیتی 

از دیگر برکات شبکه ملی اطلاعات آن است که سلطه امنیتی دشمن را تا حد زیادي سلب خواهد کرد. در صورتی که شبکه ملی
اطلاعات به درستی اجرا شود، ارتباطات و اطلاعات مردم ایران به خارج از کشور منتقل نخواهد شد و محیطی امن براي حضور در
فضاي مجازي را به وجود خواهد آورد. همچنین امکان تسلط بیگانگان بر مجاري ارتباطی مردم از بین می رود و نخواهند توانست خود
را به یگانه ابزار ارتباطی مردم بدل کرده و از این رهگذر کل اطلاعات تبادلی مردم را شنود، ذخیره و ارزیابی نمایند و از این اطلاعات و
داده در فتنه ها، انتخابات و غیره سوء استفاده کنند. همچنین می توان از شیوه اي منحصر بفرد براي رمزنگاري اطلاعات در ارتباطات

داخلی استفاده کرد که دشمن نتواند اطلاعات کاربران را سرقت کند. 

سخن پایانی آنکه از آن جا که وضعیت حکمرانی مطلوب فضاي مجازي کشور در گرو راه اندازي شبکه ملی اطلاعات است، عزم و اراده
جدي و روحیه جهادي همه بازیگران این عرصه به خصوص شوراي عالی فضاي مجازي، مرکز ملی فضاي مجازي و وزارت ارتباطات در

تحقق این خواسته ملی امري مبرهن و آشکار است.



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 333/738

تکمیل ظرفیت بیمارستان ها و ثبت بالاترین فوتی روزانه کرونا

منبع: ایرناشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/08/24

ایلام - ایرنا - کرونا طی هفته گذشته به تاخت و تاز خود در استان ایلام ادامه داد و تکمیل شدن ظرفیت بیمارستان ها، 2
رقمی شدن تعداد فوتی ها، افزایش تعداد شهرستان هاي سیاه، ابتلاي یک چهارم کارمندان و کاهش ساعت کار ادارات و

بانک ها را در پی داشت.

ایلام - ایرنا - کرونا طی هفته گذشته به تاخت و تاز خود
در استان ایلام ادامه داد و تکمیل شدن ظرفیت بیمارستان
ها، 2 رقمی شدن تعداد فوتی ها، افزایش تعداد شهرستان
هاي سیاه، ابتلاي یک چهارم کارمندان و کاهش ساعت کار

ادارات و بانک ها را در پی داشت. 

به گزارش ایرنا، با توجه به قرار گرفتن چهار شهرستان در
وضعیت بحرانی و سیاه و ابتلاي 6 هزار نفر از کارمندان این
استان به کرونا بنا بر دستور استاندار ایلام ساعت کار ادارات
و بانک هاي شهرستان هاي ایلام، ایوان، چرداول و دره

شهر کاهش یافت و فعالیت بانک ها در روزهاي پنجشنبه براي دومین هفته متوالی تعطیل شد. 

روند افزایشی و نگران کننده ابتلا، بستري و فوتی کرونا در استان ایلام این هفته نیز ادامه یافت بر این اساس محدودیت هاي کرونایی
براي اصناف در گروه هاي شغلی 2 و سه و چهار متناسب با وضعیت در شهرستان هاي مختلف اعمال شد. 

هفته گذشته علاوه بر افزایش صعودي تعداد مبتلایان و بستري ها، تعداد فوتی هاي استان 2 رقمی شد و در یک روز 10 نفر در اثر
ابتلا به کرونا جان خود را از دست دادند، همچنین تنها در یک روز 14 بیمار کرونا جان باختند و بالاترین آمار روزانه فوتی کرونا در

این استان ثبت شد. 

افتتاح 17 واحد آموزشی از طریق ویدیوکنفرانس با حضور رییس جمهوري، درگذشت نماینده سابق ایلام در مجلس شوراي اسلامی،
افتتاح کارگاه اکسیژن ساز براي بیماران کرونایی و تکمیل شدن واحد الفین شرکت پتروشیمی ایلام از دیگر اخبار مهم هفته گذشته

است. 

ظرفیت کروناي بیمارستاهاي ایلام تکمیل شد 

رییس دانشگاه علوم پزشکی استان ایلام گفت: ظرفیت بیمارستان هاي دولتی این استان براي بستري بیماران کرونایی تکمیل شده
است و بیمارستان هاي خصوصی حاضر به همکاري در این زمینه نشدند. 
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دکتر محمد کریمیان افزود: با توجه به افزایش تعداد بستري هاي کرونا اکنون بیمارستان ها به حداکثر ظرفیت رسیده اند و اگر
کمکی در این زمینه نشود براي بستري بیماران جدید با چالش مواجه خواهیم شد. 

وي با بیان اینکه از ظرفیت تمامی بیمارستان هاي دولتی براي بستري بیماران کرونایی استفاده شده است، یادآور شد: بیمارستان هاي
خصوصی به جز بیمارستان زاگرس در این زمینه همکاري زیادي نداشته اند و این بیمارستان، بیماران قلب و داخلی را به نرخ دولتی

پذیرش می کند. 

شهرستان هاي سیاه کرونا در ایلام به چهار مورد افزایش یافت 

رییس دانشگاه علوم پزشکی ایلام گفت: بر اساس اعلام وزارت بهداشت و با اضافه شدن شهرستان دره شهر، تعداد شهرستان هاي
بحرانی و سیاه کرونا در این استان به چهار مورد افزایش یافت. 

دکتر کریمیان اظهار داشت: هم اکنون از مجموع 11 شهرستان استان، چهار شهرستان ایلام، ایوان، چرداول و دره شهر در وضعیت
سیاه قرار دارند. 

وي یادآور شد: مابقی شهرستان هاي استان در وضعیت قرمز و نارنجی قرار دارند. 

فوتی هاي روزانه کرونا در ایلام 2 رقمی شد 

رییس دانشگاه علوم پزشکی ایلام با اشاره به 2 رقمی شدن آمار فوتی هاي روزانه کرونا در این استان، گفت: در 24 ساعت گذشته 10
نفر جان خود را از دست دادند. 

دکتر کریمیان اظهار داشت: مجموع فوتی هاي ناشی از کرونا در استان تا این لحظه 441 نفر است. 

وي افزود: همچنین در 24 ساعت گذشته 535 مورد جدید ابتلا به کرونا در استان ثبت شد و تعداد کل مبتلایان از 17 هزار و 948
نفر به 18 هزار و 483 نفر افزایش یافت. 

بالاترین آمار روزانه فوتی کرونا در ایلام ثبت شد 

رییس دانشگاه علوم پزشکی ایلام با بیان اینکه در 24 ساعت گذشته 14 بیمار کرونا در این استان جان خود را از دست داده اند،
گفت: بالاترین آمار روزانه فوتی کرونا از زمان شیوع تا کنون ثبت شد. 

دکتر کریمیان اظهار داشت: با ثبت این تعداد فوتی جدید، مجموع فوتی هاي کرونا تا این لحظه در استان ایلام 455 نفر است. 

وي یادآور شد: در 24 ساعت گذشته همچنین 224 ابتلاي جدید کرونا در استان ثبت شد و تعداد مبتلایان از 18 هزار و 483 نفر به
18 هزار و 707 نفر رسید. 

مردم و مسوولان محدودیت هاي کرونا را جدي بگیرند 
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استاندار ایلام از مدیران دستگاه هاي اجرایی، بازاریان و مردم خواست: محدودیت هاي کرونایی را به منظور فروکش کردن نسبی این
بیماري در استان جدي بگیرند. 

به گزارش ایرنا، قاسم سلیمانی دشتکی روز چهارشنبه در نشست ستاد اقتصاد مقاومتی استان ایلام اظهار داشت: امیدواریم با اعمال
محدودیت ها و رعایت بیشتر مردم در عمل به دستورالعمل ها و پروتکل هاي بهداشتی در روزهاي آینده شاهد تعدیل وضعیت کرونا

در استان باشیم. 

آبدانان پایین ترین درصد رعایت پروتکل هاي کرونا در ایلام را دارد 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان ایلام گفت: شهرستان آبدانان پایین ترین درصد رعایت دستورالعمل ها و پروتکل هاي
بهداشتی کرونا را در سطح استان را دارد. 

به گزارش ایرنا، دکتر جمیل صادقی فر روز شنبه در نشست استانی ستاد کرونا افزود: اکنون میزان رعایت دستورالعمل هاي بهداشتی
در شهرستان آبدانان 40 درصد است که پایین ترین سطح نسبت به سایر شهرستان هاي استان است. 

وي ادامه داد: همچنین بر اساس بررسی هاي به عمل آمده شهرستان هاي بدره، سیروان و دهلران با 80 درصد بیشترین رعایت
پروتکل هاي بهداشتی را در استان دارند. 

مهمترین امر به معروف تشویق مردم به رعایت پروتکل هاي کروناست 

نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه ایلام گفت: مهمترین امر به معروف و نهی از منکر انجام کارهاي فرهنگی در زمینه جلوگیري
از تجمعات و تشویق به رعایت پروتکل ها و دستورالعمل هاي بهداشتی و فاصله گذاري اجتماعی از سوي آحاد جامعه، توسط

فرهیختگان استان است. 

به گزارش ایرنا، حجت الاسلام والمسلمین اله نور کریمی تبار در دیدار با روساي دانشگاه هاي ایلام اظهار داشت: باتوجه به گسترش
همه جانبه کرونا در مقطع کنونی موضوع نجات جان انسان ها براي همگان از اهمیت زیادي برخوردار است ، بنابراین مسوولان و البته

مردم باید با تمام توان و ظرفیت هاي موجود و با کمترین آزمون و خطا در زمینه مهار کرونا پیش بروند. 

محدودیت هاي کرونا و کاهش ساعت کار ادارات ایلام تمدید شد 

معاون سیاسی امنیتی استاندار ایلام گفت: محدودیت هاي کرونا و کاهش ساعت کار ادارات و بانک هاي این استان در شهرستان هاي
سیاه و بحرانی در پی تشدید وضعیت بیماري به مدت یک هفته دیگر تمدید شد. 

محمد نوذري روز جمعه در خصوص محدودیت هاي کرونا اظهار داشت: ادارات و بانک ها در شهرستان هاي ایلام، ایوان، چرداول و
دره شهر با وضعیت سیاه و بحرانی حداکثر با ظرفیت 50 درصد کارکنان فعالیت می کنند و ساعت کاري به استثناي دستگاه هاي

خدمات رسان تا ساعت 12 ظهر تعیین می شود. 
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استاندار: یک چهارم کارمندان ایلام به کرونا مبتلا شده اند 

استاندار ایلام گفت: یک چهارم کارمندان دستگاه هاي اجرایی و ادارات مختلف این استان به کرونا مبتلا شده اند و تداوم این وضعیت
نگران کننده است. 

به گزارش ایرنا، قاسم سلیمانی دشتکی روز دوشنبه در نشست شوراي اشتغال استان ایلام اظهار داشت: حدود شش هزار نفر از
کارمندان استان به کرونا مبتلا شده اند و استان حال و روز خوبی ندارد. 

وي تاکید کرد: در مناطق بحرانی و سیاه استان حضور کارمندان با 50 درصد و تا ساعت 12 است و افراد داراي بیماري زمینه اي و
علایم هم باید به دورکاري بروند. 

فعالیت کارگاه تولید اکسیژن با 100 درصد توان در ایلام 

تولید اکسیژن یکی از نیازهاي ضروري و حیاتی در درمان بیماران مبتلا به کرونا بوده به طوري که برخی از بیماران به دلیل درگیر
شدن ریه هایشان نیاز به تنفس مصنوعی دارند و از این رو تامین اکسیژن مورد نیاز آنان روند درمان بیماران را تسریع و بسیاري را از

مرگ نجات می دهد. 

به گزارش ایرنا، سازمان صنعت، معدن و تجارت استان ایلام امروز سه شنبه با حضور جمعی از خبرنگاران تور خبري جهت بازدید از
واحد تولیدي اکسیژن ساز مستقر در شهرك صنعتی ایلام برگزار و خبرنگاران از نزدیک در جریان تولید این واحد تولیدي قرار

گرفتند. 

805 واحد متخلف از محدودیت هاي کرونا در ایلام پلمب شدند 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان ایلام گفت: بر اساس گزارش گشت هاي مشترك شهرستان هاي سراسر استان در پی
اعمال محدودیت هاي کرونایی و تعطیلی برخی گروه هاي شغلی در طول هفته دوم آبان ماه 805 واحد متخلف پلمب شده است. 

دکتر جمیل صادقی فر روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: پس از بازرسی هاي انجام گرفته در شهرستان هاي با
وضعیت سیاه، قرمز و نارنجی استان در مجموع این تعداد واحد پلمب شدند. 

نماینده سابق ایلام به همرزمان شهیدش پیوست 

عمران علیمحمدي نماینده سابق مردم ایلام در مجلس شوراي اسلامی و از رزمندگان دفاع مقدس صبح امروز جمعه 23 آبانماه در اثر
ابتلا به کرونا دار فانی را وداع گفت و به همرزمان شهیدش پیوست. 

به گزارش ایرنا، وي پس از چندین روز بستري در بخش مراقبت هاي ویژه به علت عارضه هاي ناشی از حضور در جبهه هاي جنگ و
در اثر ابتلا به کرونا پس از طی یک دوره چند روزه مبارزه با این بیماري دار فانی را وداع گفت. 

استاندار: واحد الفین مجتمع پتروشیمی ایلام آماده افتتاح شد 
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استاندار ایلام گفت: واحد الفین مجتمع پتروشیمی ایلام با تلاش تمامی عوامل آماده افتتاح شده است. 

قاسم سلیمانی دشتکی افزود: بر اساس اعلام مدیرعامل پتروشیمی ایلام بعد از سال ها چشم انتظاري این واحد موسوم به الفین
سیزدهم به عنوان تنها واحد در غرب کشور آماده افتتاح شده است. 

وي یادآور شد: این یک خبر خوشحال کننده و امید بخش براي استان است چراکه این واحد مهمترین واحد فرآیندي و ورودي اصلی
خوراك مجتمع به شمار می آید و نویدبخش تولید پایدار، ایجاد اشتغال، رونق و توسعه صنعتی در استان خواهد شد. 

17 فضاي آموزشی ایلام با حضور رییس جمهوري افتتاح شد 

17 فضاي آموزشی با اعتبار 310 میلیارد ریال در استان ایلام به صورت ویدیوکنفرانس با حضور رییس جمهوري به بهره برداري
رسید. 

به گزارش ایرنا، این تعداد فضاي آموزشی از مجموع یک هزار و 550 طرح آموزشی، تربیتی کشور است که به صورت سراسري با
حضور حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی، رییس جمهوري از طریق ویدیو کنفرانس به صورت همزمان مورد بهره برداري گرفت.

150 میلیارد ریال توسط خیرین براي ساخت این مدارس هزینه شده است. 

این تعداد مدرسه در قالب 80 کلاس درس در مناطق مختلف شهري و روستایی استان احداث شده اند. 

استاندار: دولت چهار هزار میلیارد ریال به شهرداري هاي ایلام کمک کرده است 

استاندار ایلام گفت: دولت تدبیر و امید در طول سال هاي اخیر حدود چهار هزار میلیارد ریال به شهرداري هاي این استان پرداخت
کرده است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداري ایلام، قاسم سلیمانی دشتکی عصر سه شنبه در نشست شهرداران و شوراي سازمان همیاري
شهرداري هاي استان شهرداران را کلیدداران شهر عنوان و اظهار داشت: شهرداران وظایف بسیار خوبی در ارتباط با مدیریت شهر دارند

و در این راستا مدیران نیز باید با شهرداران و شوراي شهرها همکاري لازم را داشته باشند. 

استاندار: چهار هزار و 460 واحد مسکونی در ایلام احداث می شود 

استاندار ایلام گفت: بنیادها و نهادهاي کشوري چهار هزار و 460 واحد مسکونی را در این استان احداث خواهند کرد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداري ایلام، قاسم سلیمانی دشتکی عصر یکشنبه در دیدار علی اکبر مهرابیان رییس هیات مدیره
مرکز عمرانی ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) اظهار داشت: امروز استان درگیر مبارزه با کرونا است و در این شرایط خواستار

کمک و مساعدت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) به ویژه در خرید دستگاه هاي اکسیژن ساز هستیم. 
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100 میلیارد ریال براي احداث راه دسترسی به بازارچه مرزي چنگوله هزینه شد 

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار ایلام گفت: طی 2.5 سال گذشته بیش از 100 میلیارد ریال براي احداث راه دسترسی به
بازارچه مرزي چنگوله در شهرستان مهران هزینه شده است. 

احمد کرمی روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: امروزه بازارچه هاي مرزي در توسعه صادرات و مراودات تجاري و
اقتصادي از تاثیرگذارترین نقاط به شمار می روند و با توجه به موقعیت استان ایلام و دارا بودن 430 کیلومتر مرز با کشور عراق باید از

این مزیت براي رونق بازرگانی مرزي بهره گرفت. 

وي با اشاره به عزم دولت براي افزایش مرزهاي رسمی با کشور عراق در حوزه استان ایلام، افزود: مرز چنگوله از این نقاط است که
تلاش شده است امکانات زیرساختی مورد نیاز براي گسترش مراودات تجاري ایجاد شود که راه مناسب از اصلی ترین پیش نیازهاي

این موضوع است. 

43.87 درصد زنان ایلامی اضافه وزن و چاقی دارند 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی ایلام گفت: در آخرین بررسی انجام گرفته در بین زنانی که در سطح استان از نظر الگوي تغذیه
و شاخص هاي تن سنجی مورد ارزیابی قرار گرفته اند، 43.87 درصد چاقی و اضافه وزن دارند. 

دکتر جمیل صادقی فر روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: بر این اساس 16.36 درصد زنان ایلامی مبتلا به اضافه
وزن، 9.39 درصد مبتلا به چاقی و 18.03 درصد مبتلا به چاقی شکمی بوده اند. 

وي یادآور شد: سال گذشته 49.7 درصد مجموع مرگ هاي استان در گروه سنی 30 تا 70 سال مربوط به زنان بوده است. 

49 راس دام سبک در دهلران بر اثر صاعقه تلف شدند 

فرمانده انتظامی دهلران گفت: بر اثر صاعقه 49 راس دام سبک در روستاي حمزء از توابع منطقه دشت عباس شهرستان دهلران تلف
شدند. 

به گزارش پایگاه خبري پلیس ایلام، سرهنگ منوچهر مکی افزود: در پی اعلام مرکز فوریت هاي پلیسی 110 مبنی بر برخورد صاعقه
با گله احشام، بلافاصله ماموران پاسگاه انتظامی دشت عباس براي بررسی موضوع به محل حادثه اعزام شدند. 

وي گفت: ماموران در بررسی هاي اولیه مشاهده کردند بر اثر برخورد صاعقه با حصار فلزي آغل 49 راس دام سبک یکی از اهالی
روستاي حمزء تلف شده است. 

برچسب ها 
- مجلس شوراي اسلامی 

- ایلام 
- ویروس کرونا 
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- قاسم سلیمانی دشتکی 
- دولت تدبیر و امید 

- اخبارنامه 
- وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی
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40 هزار تن کالاي استاندارد از مرز مهران به عراق صادر شد

منبع: ایرناشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/08/24

ایلام - ایرنا - مدیرکل استاندارد ایلام گفت: از ابتداي سال جاري تاکنون بیش از 40 هزار تن کالاي استاندارد از طریق مرز
بین المللی مهران به عراق صادر شده است.

ایلام - ایرنا - مدیرکل استاندارد ایلام گفت: از ابتداي سال
جاري تاکنون بیش از 40 هزار تن کالاي استاندارد از

طریق مرز بین المللی مهران به عراق صادر شده است. 

مهناز همتی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود:
یکی از عوامل بسیار مهم در صادرات رعایت استاندارد و
شاخص هاي آن است و این موضوع می تواند فرصت را
براي توجه به کیفیت تولید و به تبع آن ایجاد اشتغال به

دنبال داشته باشد. 

وي تاکید کرد: توجه به استاندارد یکی از ابزارهاي افزایش توان ظرفیت صادرات در مرز مهران بوده که باید تجار و بازرگانان و
همچنین اداره کل استاندارد به این مهم عنایت داشته باشند. 

مدیرکل استاندارد استان ایلام با اشاره به صادرات بیش از 158 هزار تن کالاي استاندارد در مرز مهران در سال گذشته یادآور شد:
عمده کالاهاي صادر شده تحت نظارت و کنترل کیفی این اداره کل در مدت یاد شده(سال گذشته و امسال) شامل محصولات

صادراتی شامل مصالح ساختمانی و معدنی، صنایع شیمیایی، نساجی، بسته بندي و سلولوزي بوده اند. 

همتی اضافه کرد: همچنین در طی این مدت (ابتداي سال جاري تاکنون) تعداد 307 فقره پرونده صادراتی شامل 198 محصول که
86 محصول آنها با توجه به اینکه مشمول استاندارد اجباري براي صادرات بوده اند بر اساس پروانه استاندارد آنها مجوز صادرات صادر

شده است. 

وي اضافه کرد: امسال تعداد 220 فقره آزمون تعیین ماهیت در آزمایشگاه اداره استاندارد شهرستان مرزي مهران انجام شده که
بیشترین آن مربوط به آهک و کربنات سدیم است. 

شهر مرزي مهران در استان ایلام با حدود 230 کیلومتر فاصله با بغداد نزدیک ترین شهر مرزي کشورمان به پایتخت عراق و عتبات
عالیات این کشور است. 

برچسب ها 
- ایلام 
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- مهران 
- سازمان ملی استاندارد ایران 

- پایانه مرزي مهران 
- صادرات غیر نفتی
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حذف واردات سلول هاي بنیادي

منبع: شبکه بانک و بیمهشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از شبکه خبري اقتصاد و بانک ایران  به نقل از روابط عمومی بانک
پاسارگاد، طی توافقنامه منعقدشده، هلدینگ نسیم سلامت پاسارگاد به نمایندگی از بانک پاسارگاد با سرمایه گذاري در جهت

توسعه زیرساخت هاي لازم، امکان گسترش فناوري پیشرفته HLA Typing به صورت فرادقیق ...

حذف واردات سلول هاي بنیادي 

طی توافقنامه نسیم سلامت پاسارگاد و پردیس ژن، واردات سلول هاي بنیادي حذف خواهد شد. 

به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از شبکه خبري اقتصاد و بانک ایران 

به نقل از روابط عمومی بانک پاسارگاد، طی توافقنامه منعقدشده، هلدینگ نسیم سلامت پاسارگاد به نمایندگی از بانک پاسارگاد با
سرمایه گذاري در جهت توسعه زیرساخت هاي لازم، امکان گسترش فناوري پیشرفته HLA Typing به صورت فرادقیق - فراسریع
را در کشور فراهم خواهد کرد. با این فناوري، علاوه بر صرفه جویی قابل توجه در هزینه بیماران، از خروج میلیون ها دلار ارز از کشور

نیز جلوگیري شده و با حذف واردات سلول هاي بنیادي، از تاخیر در فرآیند درمان بیماران جلوگیري خواهد شد. 

همچنین طی تفاهمنامه اي مجموعه آموزشی، تحقیقاتی، پژوهشی و فناوري دانشگاه خاتم، تحت عنوان پردیس کارآفرینی رقابت
پذیر، با سرمایه گذاري بانک پاسارگاد، در فاز 4 پارك علم و فناوري پردیس احداث خواهد شد. این مجموعه با 10 دانشکده، هریک در

5 گروه آموزشی، پذیراي 10 هزار دانشجو در مقاطع مختلف کارشناسی و تحصیلات تکمیلی خواهد بود. 

دانشگاه خاتم، مدلی تازه در آموزش و توسعه مرزهاي علم و فناوري 

سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري، در این مراسم با بیان اینکه نسل جدید دانشگاه ها خصوصی هستند و تحول در
حوزه مرزهاي دانش و فناوري را رقم می زنند، گفت: در دانشگاه هاي نسل جدید، توجه و تمرکز بر خلاقیت هاي نیروي انسانی دانش
آموخته و خلق ارزش افزوده از محل قراردادهاي ارتباط با صنعت، توسعه فناوري و شرکت هاي دانش بنیان و صنایع نرم و خلاق

است. 

ستاري با بیان اینکه دانشگاه خاتم می تواند به عنوان الگویی موفق در نسل دانشگاه هاي خصوصی مطرح شود، ادامه داد: این دانشگاه
توانسته است مدلی تازه در آموزش و توسعه مرزهاي علم و فناوري را پیاده سازي کند و با ورود به ناحیه نوآوري پردیس به خوبی در

این مسیر گام گذاشته است. 

وي با اشاره به اهمیت موضوع بیوتکنولوژي در کشور اظهار داشت: با وجود نیروي انسانی و دانشگاه هاي خوب در کشور متاسفانه
شاهد آن هستیم که در بخش بیوتکنولوژي فعالیت مناسبی صورت نگرفته است؛ این در حالی است که بیوتکنولوژي در خون ایرانی
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هاست و امروز شاهد هستیم که در شرکت هاي بین المللی تعداد بسیاري ایرانی مشغول کار هستند. 

 

او با بیان اینکه بزرگ ترین شرکت هاي بیوتک منطقه در ایران فعالیت می کنند، گفت: کشور ترکیه در همسایگی ما حتی یک شرکت
در این حوزه ندارد ضمن آنکه در بخش بیماري کرونا هم موفقیت هاي خوبی کسب کرده ایم. در حال حاضر کیت هاي کرونا در
داخل ساخته می شوند و واکسن هاي انسانی و دام و طیور نیز در داخل تولید می شوند، البته اخیرا با کمبود انسولین در کشور مواجه

شدیم، این در حالی است که مصرف کل کشور 150 کیلوگرم انسولین است. 

ستاري با انتقاد از روش تدریس در کشور تصریح کرد: متاسفانه ما هنوز در علوم قدیم درجا می زنیم و هیات علمی مراکز آموزشی نیز
براي همین امور قدیمی تربیت شده اند، این در حالی است که کشورهاي دیگر در این زمینه پیشرفت هاي قابل توجهی داشته اند. 

پاسارگاد پیشرو در راه اندازي استارت آپ ها 

مجید قاسمی، مدیرعامل بانک پاسارگاد، در این مراسم با اشاره به فعالیت استارت آپ ها در کشور اظهار داشت: با حمایت هاي
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري شاهد رشد فزاینده شرکت هاي دانش بنیان در کشور هستیم. بانک پاسارگاد نیز از سال
1384 به سمت راه اندازي شرکت هاي دانش بنیان حرکت کرد و می توان گفت شرکت فناپ از شرکت هاي گروه مالی پاسارگاد،

جزو اولین استارت آپ هایی است که در کشور به بهره برداري رسیده است. 

مدیرعامل بانک پاسارگاد با اشاره به فعالیت شرکت فناپ ادامه داد: امروز شاهد آن هستیم که شرکت فناپ به 6 بانک بزرگ کشور
خدمات ارایه می کند و اخیرا نیز این شرکت، پروژه اجراي راهکار جامع بانکی را براي 5 بانک ادغامی در بانک سپه انجام داده است.
ضمن آنکه شرکت شناسا نیز از دیگر استارت آپ هاي بانک پاسارگاد است که در این عرصه موفق عمل کرده است.وي با اشاره به
فعالیت شرکت میدکو از دیگر شرکت هاي گروه مالی پاسارگاد در خصوص تولید کاتد مس افزود: شرکت میدکو براي اولین بار در
کشور توانست مس کاتد را با روش «تانک بایولیچینگ» (کشت باکتري) تولید کند. این امر باعث حذف دو کارخانه بزرگ از فرآیند
تولید مس کاتد و کاهش 35 الی 40 درصدي قیمت تمام شده این محصول شده است. ما به لحاظ بهره برداري از این تکنولوژي در
کشور نمره قبولی گرفته ایم؛ به گونه اي که در ادامه، مهندسان جوان در شرکت میدکو، یک باکتري ترکیبی جدید با بهره وري بیشتر

نسبت به باکتري پیشین ابداع کرده اند که حق امتیاز آن متعلق به خود شرکت میدکو است. 

وي در ادامه به فعالیت شرکت ابرآروان اشاره کرد و افزود: تولید CDN براي اولین بار در کشور در این شرکت انجام شد و حدود 3
سال پیش که کلیه بانک ها از مرکزیت سه کشور امریکا، هند، چین به طور گسترده مورد تهاجم باج گیرانه قرار گرفتند، بانک
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پاسارگاد تنها بانکی بود که با تکیه بر محصولات تولیدشده در شرکت ابرآروان، و پشتیبانی شرکت هاي شناسا، فناپ، داتین و بخش
فناوري بانک در مقابل این حمله تقابل کرد و این تقابل منجر به عقب نشینی حمله کنندگان به بانک پاسارگاد شد. وي در ادامه
افزود: در حوزه هاي دیگر نیز فعالیت هاي بانک، بسیار جدي بوده به عنوان مثال می توان به اخذ مجوز اپراتور 5G از وزارت ارتباطات

توسط شرکت فناپ تلکام اشاره کرد. 

قاسمی در ادامه در خصوص دانشگاه خاتم افزود: دانشگاه خاتم به عنوان دانشگاه نسل چهارمی از فناوري عبور کرده و به بحث
کارآفرینی رسیده است و توانسته کارآفرینی رقابت پذیر را تامین کند. نقطه عطف فعالیت دانشگاه خاتم، در سال 1394 رخ داد. در
این سال 27 نفر از نخبگان که از کشور خارج شده بودند شناسایی و دعوت شدند. 6 پروژه با 6 کارگروه براي این عزیزان تعریف و
اولین مدرسه تابستانی با حضور اساتید این نخبگان نیز برگزار شد. این امر منجر به ایجاد تحول در سطح علمی دانشگاه خاتم شد تا
جایی که امروز شاهد حضور رتبه هاي برتر زیر 30، در مقطع کارشناسی ارشد رشته اقتصاد در این دانشگاه هستیم. اخذ مجوز
برگزاري رشته مهندسی داده از وزارت علوم نیز از دیگر توفیقات بزرگ دانشگاه خاتم است. در بحث فناوري هاي همگرا نیز موفق
شدیم با دعوت از فارغ التحصیلان ایرانی دانشگاه سوربن و دانشگاه هاي استرالیا و اروپا و بازگرداندن آنها به کشور این رشته را در

ایران ارایه دهیم. 

قاسمی در بخش دیگري از سخنانش با اشاره به فعالیت هاي هلدینگ نسیم سلامت پاسارگاد خاطرنشان کرد: یکی از ماموریت هاي
هلدینگ نسیم سلامت پاسارگاد ساخت 7 هزار تخت بیمارستانی در 7 نقطه کشور است، از این تعداد 650 تخت در اواسط سال آینده

به بهره برداري خواهد رسید. 

مدیرعامل بانک پاسارگاد به انعقاد قرارداد دانشگاه خاتم و پارك فناوري پردیس اشاره کرد و افزود: حضور دانشگاه خاتم در پارك
فناوري پردیس در مجموعه اي 17 هکتاري آغاز خواهد شد که در آینده توسعه می یابد. در این مجموعه میزبان 10 هزار دانشجو
در10 دانشکده خواهیم بود که هر دانشکده نیز از 5 گروه آموزشی تشکیل می شود. در این مجموعه حداقل براي 1000 پژوهشگر
استارت آپی که توانایی تبدیل فکر خود به ایده و سپس تکنولوژي و محصول را دارند امکانات لازم پیش بینی شده است. همچنین
بخش هاي مختلف تحقیقاتی، بهداشتی و درمانی و خوابگاه دانشجویی نیز در این مجموعه در نظر گرفته شده است. حدود 20
هزارمتر مربع از این فضا براي آزمایشگاه فناوري همگرا در نظر گرفته شده است. این حوزه در واقع مرز دانش دنیاست که در دانشگاه

خاتم طراحی شده است. 

انجام فرآیند HLA Typing در کشور، اقدامی ارزشمند و اساسی 
در ادامه مهدي شادنوش رییس اداره پیوند و بیماري هاي خاص وزارت بهداشت به یکی از افتخارات کشور اشاره کرد و گفت: یکی از
نیازهاي مهم کشور، تهیه سلول هاي بنیادي است که این مهم در حال حاضر در حال تقویت است. این در حالی است که در گذشته
این سلول هاي بنیادي براي هر فرد تا 30 هزار یورو هزینه داشت تا این نمونه ها به یکی از کشورهاي اروپایی ارسال شود. ضمن آنکه
ممکن بود اطلاعات ژنتیک هم از کشور خارج شود.شادنوش گفت: از سال گذشته با حمایت هاي معاونت علمی و فناوري ریاست
جمهوري اولین شبکه اهداي سلول هاي بنیادي ایجاد شد که در این مدت 80 هزار سلول بنیادي جمع آوري شده است. همچنین در
ماه گذشته 15 مورد سلول بنیادي داخلی از خارج از کشور پیدا شده و ما در حال تبادل سلول هاي بنیادي با این کشورها بر اساس

اعتماد متقابل هستیم. 

وي افزود: در کشور با وجود مشکلات فراوان اقدامات ارزشمند، بنیادي و اساسی از جمله HLA Typing در حال انجام است که تنها
مختص به سلول هاي بنیادي نیست بلکه در پیوند اعضا از جمله پیوند کلیه نیز برنامه هایی در دست انجام است و از سال گذشته به
این مرحله رسیده ایم که پیوند کلیه از طریق HLA Typing انجام شود که این امر منجر به افزایش دقت و دوام پیوند شده
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است.شادنوش در ادامه ضمن اشاره به بلنداندیشی دکتر قاسمی مدیرعامل بانک پاسارگاد، در بحث مسوولیت اجتماعی، از ایشان و
بانک پاسارگاد و همچنین تلاش جوانان کوشاي وطن تقدیر کرد که منجر به نهادینه شدن HLA Typing در کشور شده اند.وي
تصریح کرد: خیلی خوشحال خواهیم بود که در حوزه وزارت بهداشت از این نوع حرکت ها استقبال و تلاش کنیم نیازهاي کشور را از
دستان پرتوان جوانان این مرز وبوم تامین کنیم و وابستگی خود را به ظالمان اجنبی که از انجام هیچ ظلمی نسبت به ما پرهیز نمی

کنند از بین ببریم و آینده بسیار بهتري براي کشور عزیزمان رقم بزنیم. 

 

حذف واردات سلول هاي بنیادي 

به گزارش «اعتماد»؛ در ایران سالانه نزدیک به 8000 نفر به سرطان خون مبتلا می شوند. این بیماري، شایع ترین نوع سرطان بین
کودکان است. همچنین بیش از 30 هزار ایرانی مبتلا به تالاسمی هستند. درمان بیماران سرطان خون و تالاسمی در کشور از طریق
(HLA) پیوند سلول هاي بنیادي خون ساز انجام می شود. پیوند سلول هاي بنیادي تنها در شرایطی موفق است که شناسه ژنتیکی
بین بیمار و اهداکننده منطبق باشد. بدین منظور لازم است شناسه ژنتیکی تعداد زیادي داوطلب اهداي سلول هاي بنیادي طی
فرآیندي به نام HLA Typingشناسایی و در یک بانک اطلاعاتی ذخیره شود تا هنگامی که یک بیمار نیاز به پیوند سلول هاي
بنیادي دارد، اهداکننده منطبق با وي پیدا شود. فناوري HLA Typingبه روش فرادقیق و فراسریع (که امکان تعیین شناسه
ژنتیکی افراد زیادي را با دقت بالا و در زمان کم میسر می کند) تنها در اختیار کشورهاي معدودي در جهان است. فقدان این فناوري
در کشور باعث شده در سال هاي گذشته، درمان بسیاري از بیماران مستلزم یافتن اهداکنندگان با شناسه ژنتیکی منطبق از خارج از
کشور باشد. واردات سلول هاي بنیادي براي هر هزار بیمار باعث خروج 30 میلیون دلار ارز از کشور می شود؛ ضمن آنکه این موضوع،
درمان بیماران را با تاخیر چندماهه مواجه می کند که در موارد متعددي به مرگ بیمار می انجامد.طبق برآورد وزارت بهداشت، درمان
و آموزش پزشکی براي آنکه عمده نیاز کشور به واردات سلول هاي بنیادي خون ساز مرتفع شود، لازم است شناسه ژنتیکی یک

میلیون اهداکننده داخل کشور تعیین شود. 

طی ماموریتی که از سوي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري به شرکت پردیس ژن فناوري (دانش بنیان) محول شد، این
شرکت موفق شد در مدت کوتاهی به فناوري HLA Typingفرادقیق و فراسریع دست یابد. این فناوري مورد تایید معتبرترین مرکز
جهان در آلمان قرار گرفته است. با فناوري پردیس ژن، زنجیره کل فرآیند در داخل کشور انجام می شود و ارسال نمونه ها یا اطلاعات
ژنتیکی از کشور بدین منظور به طور کامل قطع خواهد شد. این فناوري از خروج میلیون ها دلار ارز از کشور (به منظور واردات سلول
هاي بنیادي از خارج کشور و همچنین به منظور انجام HLA Typingدر خارج کشور) جلوگیري می کند. همچنین با حذف واردات
سلول هاي بنیادي از خارج کشور، جلوي بروز تاخیر چندماهه در فرآیند درمان بیمار گرفته می شود. با انعقاد قرارداد سرمایه گذاري
بین شرکت پردیس ژن و هلدینگ نسیم سلامت پاسارگاد (به نمایندگی از مجموعه بانک پاسارگاد) امکان توسعه سریع زیرساخت
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هاي لازم به منظور توسعه فناوري هاي پیشرفته در این حوزه فراهم می شود. 

موفقیت تیم پردیس ژن 

معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري ماموریت توسعه فناوري HLA Typingبه صورت فراسریع و فرادقیق را به پردیس ژن
محول کرد. این شرکت با بهره گیري از بهترین متخصصان کشور در رشته هاي پزشکی، ژنتیک، بیوانفورماتیک و هوش مصنوعی و با
تعامل علمی و فناوري با معتبرترین مراکز جهان توانستند این فناوري را در کشور توسعه دهند به صورتی که در آینده نیازي به ارسال
نمونه هاي ژنتیک به خارج از کشور نباشد. کیفیت فرآیند HLA Typingشرکت پردیس ژن مورد بررسی معتبرترین مراکز بین
المللی قرار گرفته است.همچنین پردیس ژن موفق شد سامانه پیچیده و عظیم تحلیل داده ها و تولید بخشی از کیت هاي

آزمایشگاهی لازم بر پایه فناوري نانوذرات مغناطیسی را بر پایه دانش جمعی از بهترین متخصصان داخلی توسعه دهد. 

پیشرفت هاي به دست آمده موجب عقد تفاهمنامه همکاري در زمینه HLA Typingده هزار داوطلب اهداي سلول هاي بنیادي
خون ساز بین جناب آقاي دکتر ستاري معاونت محترم علمی و فناوري ریاست جمهوري و جاب آقاي دکتر نمکی وزیر محترم
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی شد. اجراي این تفاهمنامه به پردیس ژن واگذار شد. این موضوع مرهون پیگیري هاي ستاد سلول
هاي بنیادي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و همچنین شبکه ملی اهداکنندگان سلول هاي بنیادي معاونت درمان وزارت

بهداشت، درمان و آموزش پزشکی است.
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فصل نو

منبع: فکر اقتصاديشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1399/08/24

پایگاه خبري فکر اقتصادي سید محمدرضا مداح مشاور و مدیرکل حوزه ریاست سازمان منطقه ازاد کیش منطقه آزاد تجاري
&– صنعتی کیش یکی از مناطق هفتگانه آزاد ایران است که در استان هرمزگان قرار دارد. منطقه آزاد کیش شامل جزایر

کیش، هندورابی، فارور بزرگ و فارور کوچک است و اداره امور آن برعهده سازمانی است (...) ...

پایگاه خبري فکر اقتصادي 

سید محمدرضا مداح 
مشاور و مدیرکل حوزه ریاست سازمان منطقه ازاد کیش 

منطقه آزاد تجاري &– صنعتی کیش یکی از مناطق هفتگانه آزاد ایران است که در
استان هرمزگان قرار دارد. منطقه آزاد کیش شامل جزایر کیش، هندورابی، فارور

بزرگ و فارور کوچک است و اداره امور آن برعهده سازمانی است که مسئولیت هایش از سوي شوراي عالی مناطق آزاد تجاري &–
صنعتی کشور تهیه و تصویب شده است. 

کیش، اولین منطقه آزاد ایران و شهرت اصلی اش براي تفریحی بودن آن است. این جزیره، که یکی از مقاصد اصلی گردشگران ایرانی
است، به شکل بیضی با طول 15 کیلومتر و عرض 7 کیلومتر و با مساحتی حدود 91 کیلومتر مربع از لحاظ وسعت، دومین جزیره

بزرگ خلیج فارس پس از قشم است. 

سازمان منطقه آزاد کیش نیز نهاد حاکمیتی و پیشران توسعه و پیشرفت جزیره کیش به عنوان نخستین منطقه آزاد کشور است. 

این خطه کوچک و پرجاذبه ایران عزیز در همه سالهایی که از تشکیل سازمان از سال 1372 یعنی 27 سال پیش می گذرد، در مسیر
توسعه و بهبود مستمر و تدریجی بوده است و بر مبناي اطلاعات موجود، 10 مدیر عامل با نگرش ها و گرایش هاي مختلف براي بهبود

این منطقه کوشیده اند. 

با این همه و علیرغم اذعان به زحمات طاقت فرساي طی شده در همه سالهاي گذشته، از منظر آسیب شناسی باید گفت که جزیره
کیش در نیل به اهداف عالیه خود براي تبدیل شدن به جایگاهی درخور در تراز جهانی به توفیق کامل نرسیده است. بسنده کردن به
موضوع گردشگري که البته از ارکان مهم هویتی کیش است و اکتفا به دروازه ورود کالاهاي خارجی، همه آن چیزي نبوده است که

قانونگذاران به ان می اندیشیده اند. 

در چنین وضعیتی، بازنگري در مسیر پیموده شده و تقویت دستاوردهاي مثبت و نیز پرهیز از تجربیات ناموفق، بسیار مهم و ضروري
است. 
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این اتفاق در دوره کنونی مدیریت سازمان منطقه آزاد کیش رخ داده و فصل تازه اي در ترسیم و تصویرسازي از کیش آغاز شد. بر این
مبنا، تبدیل کیش به دروازه اي براي صادرات کالا و خدمات دانش بنیان و تغییر کارکرد از واردات به صادرات مورد توجه قرار گرفته

است. 

در ره یافت جدید، این نکته آشکار است که باید از اقتصاد منبع محور به سوي اقتصاد نوآوري محور حرکت کنیم که تحقق آن کاري
است زمان بر. در این مسیر بسیاري از روندها و فعالیت ها اعم از فرهنگی، جهت گیري، سرمایه گذاري و امکانات باید تغییر کند و به
مفاهیم و موضوعاتی توجه شود که مقوم کارآفرینی و اقتصاد دانش بنیان است. براي انجام این کارها، نیاز به ایجاد زیست بوم یا
اکوسیستم کارآفرینی است که برخی از لوازم آن موجود است و برخی را باید بوجود آورد.  البته این موضوع بدیهی است که نباید

اقتصاد مبتنی بر ساخت و ساز را هم نادیده گرفت و براي آینده، از هر دو روش به طور ترکیبی بهره برد. 

مأموریت تعریف شده براي منطقه آزاد کیش، توریسم و گردشگري، تمرکز خدمات فرهنگی رفاهی، صنایع پیشرفته، فناوري اطلاعات،
ایجاد بورس، خدمات تجاري نفت و کالاهاي نفتی و مرکزیت یافتن در زمینه نمایشگاه ها و همایش هاي بین المللی و منطقه اي است
و خوشحالیم که بگوئیم کیش در دو سال اخیر در پیوند با بازار سرمایه به استفاده از ظرفیتی تازه دست یافته است. توسعه واحدهاي
تولیدي دانش پایه با فعالیت منطبق با اقلیم و محیط زیست، همکاري با تمامی دانشگاهها براي تبدیل جزیره به قطب علمی هم از

دیگر تلاشهاي ارزشمندي است که صورت گرفته و با قدرت و جدیت تمام ادامه دارد. 

موضوع دیگري که سازمان منطقه آزاد کیش در این دوره بر آن تاکید داشته، خروج از انفعال بوده است. سازمان همچنین در پذیرش
پیشنهادات سرمایه گذاري شماري از علاقمندان به سرمایه گذاري، منفعل نبوده و به ترویج معیارهاي مورد نظر و نیاز پرداخته شده

است. 

اصلاح فرآیندها، روان سازي و اصلاح و ارتقاء مقررات، رویه ها و فرآیندها نیز در سطح سازمان دنبال شده و ما اکنون شاهد سازمانی
چابک و همدل براي انجام وظایف و ماموریتهاي طراحی شده هستیم. 

راهبرد کیش، ایجاد منطقه اي توسعه یافته است که بتواند الگویی براي دیگر مناطق کشور باشد؛ شهري پاك، هوشمند و خلاق، همه
باید دست در دست هم دهیم تا کیش بتواند به مرکز انطباق یا همتراز سازي اقتصاد ایران با اقتصاد جهان تبدیل شود؛ مرکزي براي

یادگیري فرایندهاي روز و مطرح جهان



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 349/738

درمسیر بالندگی و توانمندسازي

منبع: فکر اقتصاديشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1399/08/24

پایگاه خبري فکر اقتصادي سعید پورعلی معاون اجتماعی و فرهنگی سازمان منطقه آزاد کیش جزیره کیش به عنوان یکی از
مناطق آزاد تجاري- صنعتی کشور طی چند دهه گذشته دستخوش تغییرات و نوسانات متعددي بوده است. در این راستا،

برنامه هاي معاونت فرهنگی اجتماعی سازمان با تمرکز بر هدف سوم نقشه راه کلان مناطق آزاد ...

پایگاه خبري فکر اقتصادي 

سعید پورعلی 

معاون اجتماعی و فرهنگی سازمان منطقه آزاد کیش 

جزیره کیش به عنوان یکی از مناطق آزاد تجاري- صنعتی کشور طی چند دهه
گذشته دستخوش تغییرات و نوسانات متعددي بوده است. در این راستا، برنامه هاي معاونت فرهنگی اجتماعی سازمان با تمرکز بر
هدف سوم نقشه راه کلان مناطق آزاد تجاري- صنعتی کشور در افق 1404 یعنی "کمک به توانمند سازي فرهنگی اجتماعی و
اقتصادي جوامع محلی" ، اهداف پیش بینی شده در منشور راهبردي امور فرهنگی، اجتماعی و هدف هشتم برنامه راهبردي سه ساله

منطقه (1398-1400) تدوین و اجرا می شود. 

مهم ترین اهداف مدنظر در این اسناد احیاي هنر ، ارتقاء کیفیت زندگی شهروندي، بهبود بهداشت روحی و روانی، افزایش شاخص
هاي امنیت محیطی، کاهش آسیب هاي اجتماعی با بهره مندي از ابزار فرهنگ و هنر، اصلاح و استقرار نهادهاي آموزشی و پژوهشی،
فعال سازي اقتصاد فرهنگ و هنر، افزایش هم گرایی منطقه اي، ملی و اسلامی، پاسداشت ارزش هاي مشترك قومی، منطقه اي ، ملی
و دینی، ترویج فرهنگ توسعه دریاپایه با تقویت امنیت اجتماعی و ایجاد نظامات ساحلی نشینی با بهره مندي از برنامه هاي فرهنگی و

اجتماعی است . 

جزیره کیش در سطح "ملی و بین المللی" به منطقه اي براي انتقال فناوري هاي پیشرفته و انتقال آخرین دستاوردها، توسعه کسب و
کارهاي نو و استقرار استارتاپ ها و شرکت هاي دانش بنیان، تبدیل شده است. در عین حال باید گفت شرایط و وضعیت این جزیره در

حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی، امنیتی الگویی براي مناطق است. 

بر اساس ابلاغ سیاست هاي جمعیتی در چارچوب توسعه پایدار، مناطق آزاد به ویژه کیش مکان مناسبی براي زیست و سکونت مردم
است. جمعیت کیش با مساحت 91.5 کیلومتري جزیره  در اواخر دهه 50، حدود 5 هزار نفر بود و اکنون به میزان 44 هزار نفر
افزایش یافته است. بومی ها 15 درصد جمعیت کیش را شامل می شوند. در حال حاضر، نرخ اشتغال در جزیره کیش بیش از 96

درصد است و از این نظر در حوزه اشتغال زایی در سطح کشور پیشگام است. 
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همچنین 41 مدرسه در جزیره کیش فعال هستند که همگی با بودجه اي که سازمان اختصاص داده است، ساخته و در اختیار آموزش
و پرورش قرار داده شده است. همچنین با استقرار 7 دانشگاه در جزیره کیش؛ نزدیک به 80درصد آنان در ساختمان هایی که سازمان
منطقه آزاد کیش در نظر گرفته است مستقر هستند. با رویکرد و تاکیدات مدیرعامل محترم، با سایر دانشگاههاي اصلی و مادر و اصلی
توافق همکاري براي اجراي طرح هاي تازه صورت گرفته و این مجموعه ها نیز در کیش حضور خواهند یافت تا این منطقه به یکی از

قطب هاي علمی منطقه و خاورمیانه تبدیل شود. 

پیش بینی می شود جمعیت کیش به عنوان یک منطقه گردشگر پذیر و جزیره اي که در قالب منطقه آزاد فعالیت می کند بر اساس
طرح جامع در 5 سال آینده به 85 هزار نفر بالغ شود. 

براي تحقق نقشه راه کلان مناطق آزاد، منشور راهبردي امور فرهنگی &– اجتماعی و  برنامه راهبردي سه ساله (1398-1400) طی
چند سال اخیر راهبردهاي ذیل را دنبال کرده است: 

ایجاد نشاط فرهنگی و اجتماعی در جزیره،  توانمندسازي موسسات خصوصی اهالی فرهنگ و هنر مندان براي مشارکت در فعالیت
هاي فرهنگی و اجتماعی در قالب برون سپاري، ایجاد بستر فعالیت انجمن ها و گروه هاي مدنی، برگزاري رویدادهاي منطقه اي و ملی
با هدف تثبیت جایگاه کیش به عنوان پیشانی مناطق آزاد بر مبناي تقویم رویدادهاي هفتگی، ماهیانه، فصلی و سالیانه، توسعه
رواداري اجتماعی و ایجاد نزدیکی میان بدنه بومی و خرده فرهنگ هاي متنوع جزیره، احیا و حفظ فرهنگ بومی جزیره با تمرکز بر
تاریخ و هویت کیش، توسعه زیرساخت هاي فرهنگی اجتماعی و آموزشی و مهارت هاي فردي و اجتماعی بخشی از عناوین راهبردهاي

درنظرگرفته شده است. 

افزایش سرمایه هاي اجتماعی از طریق الگوسازي آموزش توسعه مشارکت بین فعالان فرهنگی و اجتماعی، ارتقاء فرهنگ عمومی و
غرور جامعه محلی، توجه به سنت ها و ارزش هاي بومی ، قومی و محلی، بهره مندي از ظرفیت مدارس، دانشگاهها و جامعه سازمان
یافته( NGO ) ، ایجاد زمینه حضور نخبگان اجتماعی، فرهنگی و فرهیختگان مولد علم و هنر در منطقه، رشد صنایع خلاق فرهنگی
و دانش بنیان فرهنگی و تعامل و ارتباط سازنده با موسسات و نهادهاي ملی و بین المللی فرهنگی &– اجتماعی از دیگر راهبردهاي

مد نظر است که با اقدامات متعدد در مسیر تحقق قرار دارد. 

در این دوره، یعنی از سال 1397 تا کنون، محورهاي مهم توسعه فرهنگی &– اجتماعی در دو بخش اجرایی فرهنگی،آموزشی،هنري
و بخش اجرایی اجتماعی به عناوین و سرفصلهاي متنوع و فراگیري پیگیري شده است. 

در بخش نخست که شامل امور فرهنگی، آموزشی و هنري می گردد، تشکیل خانه مطبوعات، ، توسعه فعالیت هاي رسانه اي
مطبوعاتی، برگزاري دوره هاي آموزشی براي اصحاب رسانه با حضور شخصیت هاي نام آشناي دانشگاهی و رسانه اي کشور، افزایش
موسسات فرهنگی، مطبوعاتی و هنري، توسعه فعالیت دانشگاه ها و پردیس دانشگاه هاي سطح الف کشور، توسعه روابط بین نهادهاي
فرهنگی &– هنري ملی و بین المللی از طریق تاسیس دفترهمکاري با اکو، تولید مستمر پادکست با محتواي فرهنگی، هنري و
اجتماعی، شکل گیري انجمن هاي فرهنگی و هنري، برون سپاري رویدادهاي هنري و فرهنگی به بخش خصوصی با هدف پایداري
موسسات ثبت شده در جزیره، تدوین شیوه نامه تاسیس انجمن هاي هنري، برگزاري رویدادهاي نمایشگاهی فاخر مانند نمایشگاه
بزرگ کتاب، برگزاري جشنواره هاي متعدد در حوزه فیلم ،تئاتر، داستان ،موسیقی، قرآن وعکس، برگزاري کارگاه هاي فرهنگی- هنري

با هدف کشف استعداد ها تحقق یافته است. 

علاوه بر موارد ذکر شده، ارتقاي سطح خدمات آموزشی و هنري در فرهنگ سراها ، حمایت از تشکیل سازمان هاي مردم نهاد در حوزه
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هاي فرهنگی ،آموزشی و هنري، افزایش زیرساخت ها و فضاي آموزشی، حمایت از حوزه آموزش و پرورش  با هدف ارتقاي کیفی که
مورد اهتمام سازمان است، حمایت از صنایع فرهنگی و خلاق و شرکت هاي دانش بنیان فرهنگی، تقویت بین المللی سازي آموزش
عالی، فراهم نمودن تسهیلات لازم براي حضور و فعالیت برند هاي آموزشی ملی و بین المللی و مدارس دو زبانه، تقویت ساختار هاي
پژوهشی و مطالعاتی حوزه فرهنگی و اجتماعی با همکاري دانشگاه ها و موسسه علوم و فنون، تقویت فرهنگ بومی جزیره کیش با
برگزاري رویداد هاي کیش پژوهی و همکاري با موزه مردم شناسی، خانه بومیان کیش و حمایت از موسیقی بومیان نیز به عنوان

سرفصل فعالیت ها بطور جدي دنبال شده و این روند همجنان ادامه دارد. 

انجام پژوهش هاي اجتماعی و فرهنگی در چارچوب همکاري با دفتر طرح هاي ملی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و پژوهشگاه
فرهنگ و هنر و ارتباطات، مرکز افکارسنجی دانشجویان و دانشگاه هاي سطح الف کشور نیز اقدام مهم دیگري است که در دستور کار

معاونت قرار دارد. 

در بخش  اجرایی اجتماعی نیز اقدامات و برنامه هاي بسیار زیادي را براي تقویت ابن بعد مهم به انجام رسانده ایم که برخی از آنها
شامل تدوین شیوه نامه و تاسیس پارلمان زنان براي جلب مشارکت هاي سازمان یافته زنان و ارتقاي کیفی، تدوین شیوه نامه وتشکیل
شوراي پدافند غیرعامل، تدوین شیوه نامه و تشکیل شوراي اجتماعی براي ایجاد هماهنگی بین نهادهاي امدادي و حمایتی در راستاي
کاهش آسیب هاي اجتماعی، تدوین شیوه نامه و تشکیل شوراي فضاي مجازي، تدوین شیوه نامه هاي تاسیس سازمان هاي مردم نهاد

و تاسیس شوراي صدور مجوز است. 

حمایت مالی از بهزیستی، کمیته امداد ،هلال احمر، نیروي انتظامی، هیات مذهبی و نهادهاي دینی، آموزش هاي مجازي و غیر
حضوري، حمایت از مراکز مشاوره و توسعه فعالیت هاي آنان، حمایت از ساخت برنامه هاي تلویزیونی با محوریت سلامت و آگاهی
عمومی، برگزاري دوره هاي آموزشی براي ثبت تشکل هاي مردم نهاد، برگزاري کارگاه هاي سلامت روان، برگزاري دوره هاي آموزشی
فنی- حرفه اي و دوره هاي آموزش مرتبط با رفتارهاي پرخطر و آسیب هاي اجتماعی و اجراي کارگاه هاي کارآفرینی نیز از دیگر

اقدامات صورت گرفته با هدف اعتلاي کیش است. 

اجراي دوره هاي کوتاه مدت پدافند غیرعامل در قالب ضمن خدمت کارکنان دستگاه اجرایی و مدیریت، ارتقاء شاخص هاي امنیت
اجتماعی و محیطی، استفاده از توان و ظرفیت هاي مردمی براي پاسخ گویی سریع و به موقع به حوادث و سوانح منطقه، صدور
مجوزفعالیت براي 6 سازمان مردم نهاد، توزیع بسته هاي حمایتی براي اقشار آسیب پذیر ناشی از کرونا، تجلیل از بانوان کارآفرین

جزیره و توسعه و افزایش مدارس مروج سلامت نیز از دیگر برنامه ها و تلاشهاي صورت گرفته است.
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درمسیر بالندگی و توانمندسازي

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1399/08/24

جزیره کیش به عنوان یکی از مناطق آزاد تجاري- صنعتی کشور طی چند دهه گذشته دستخوش تغییرات و نوسانات
متعددي بوده است. در این راستا، برنامه هاي معاونت فرهنگی اجتماعی سازمان با تمرکز بر هدف سوم نقشه راه کلان مناطق

آزاد تجاري- صنعتی کشور در افق 1404 یعنی “کمک به توانمند سازي فرهنگی اجتماعی و اقتصادي ...

جزیره کیش به عنوان یکی از مناطق آزاد تجاري- صنعتی کشور طی چند دهه گذشته دستخوش تغییرات و نوسانات متعددي بوده
است. در این راستا، برنامه هاي معاونت فرهنگی اجتماعی سازمان با تمرکز بر هدف سوم نقشه راه کلان مناطق آزاد تجاري- صنعتی
کشور در افق 1404 یعنی “کمک به توانمند سازي فرهنگی اجتماعی و اقتصادي جوامع محلی” ، اهداف پیش بینی شده در منشور

راهبردي امور فرهنگی، اجتماعی و هدف هشتم برنامه راهبردي سه ساله منطقه (1398-1400) تدوین و اجرا می شود. 

سعید پورعلی 
معاون اجتماعی و فرهنگی سازمان منطقه آزاد کیش 

مهم ترین اهداف مدنظر در این اسناد احیاي هنر ، ارتقاء کیفیت زندگی شهروندي، بهبود بهداشت روحی و روانی، افزایش شاخص
هاي امنیت محیطی، کاهش آسیب هاي اجتماعی با بهره مندي از ابزار فرهنگ و هنر، اصلاح و استقرار نهادهاي آموزشی و پژوهشی،
فعال سازي اقتصاد فرهنگ و هنر، افزایش هم گرایی منطقه اي، ملی و اسلامی، پاسداشت ارزش هاي مشترك قومی، منطقه اي ، ملی
و دینی، ترویج فرهنگ توسعه دریاپایه با تقویت امنیت اجتماعی و ایجاد نظامات ساحلی نشینی با بهره مندي از برنامه هاي فرهنگی و

اجتماعی است . 

جزیره کیش در سطح “ملی و بین المللی” به منطقه اي براي انتقال فناوري هاي پیشرفته و انتقال آخرین دستاوردها، توسعه کسب و
کارهاي نو و استقرار استارتاپ ها و شرکت هاي دانش بنیان، تبدیل شده است. در عین حال باید گفت شرایط و وضعیت این جزیره در

حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی، امنیتی الگویی براي مناطق است. 

بر اساس ابلاغ سیاست هاي جمعیتی در چارچوب توسعه پایدار، مناطق آزاد به ویژه کیش مکان مناسبی براي زیست و سکونت مردم
است. جمعیت کیش با مساحت 91٫5 کیلومتري جزیره در اواخر دهه 50، حدود 5 هزار نفر بود و اکنون به میزان 44 هزار نفر
افزایش یافته است. بومی ها 15 درصد جمعیت کیش را شامل می شوند. در حال حاضر، نرخ اشتغال در جزیره کیش بیش از 96

درصد است و از این نظر در حوزه اشتغال زایی در سطح کشور پیشگام است. 

همچنین 41 مدرسه در جزیره کیش فعال هستند که همگی با بودجه اي که سازمان اختصاص داده است، ساخته و در اختیار آموزش
و پرورش قرار داده شده است. همچنین با استقرار 7 دانشگاه در جزیره کیش؛ نزدیک به 80درصد آنان در ساختمان هایی که سازمان
منطقه آزاد کیش در نظر گرفته است مستقر هستند. با رویکرد و تاکیدات مدیرعامل محترم، با سایر دانشگاههاي اصلی و مادر و اصلی
توافق همکاري براي اجراي طرح هاي تازه صورت گرفته و این مجموعه ها نیز در کیش حضور خواهند یافت تا این منطقه به یکی از

قطب هاي علمی منطقه و خاورمیانه تبدیل شود. 
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پیش بینی می شود جمعیت کیش به عنوان یک منطقه گردشگر پذیر و جزیره اي که در قالب منطقه آزاد فعالیت می کند بر اساس
طرح جامع در 5 سال آینده به 85 هزار نفر بالغ شود. 

براي تحقق نقشه راه کلان مناطق آزاد، منشور راهبردي امور فرهنگی – اجتماعی و برنامه راهبردي سه ساله (1398-1400) طی
چند سال اخیر راهبردهاي ذیل را دنبال کرده است: 

ایجاد نشاط فرهنگی و اجتماعی در جزیره، توانمندسازي موسسات خصوصی اهالی فرهنگ و هنر مندان براي مشارکت در فعالیت
هاي فرهنگی و اجتماعی در قالب برون سپاري، ایجاد بستر فعالیت انجمن ها و گروه هاي مدنی، برگزاري رویدادهاي منطقه اي و ملی
با هدف تثبیت جایگاه کیش به عنوان پیشانی مناطق آزاد بر مبناي تقویم رویدادهاي هفتگی، ماهیانه، فصلی و سالیانه، توسعه
رواداري اجتماعی و ایجاد نزدیکی میان بدنه بومی و خرده فرهنگ هاي متنوع جزیره، احیا و حفظ فرهنگ بومی جزیره با تمرکز بر
تاریخ و هویت کیش، توسعه زیرساخت هاي فرهنگی اجتماعی و آموزشی و مهارت هاي فردي و اجتماعی بخشی از عناوین راهبردهاي

درنظرگرفته شده است. 

افزایش سرمایه هاي اجتماعی از طریق الگوسازي آموزش توسعه مشارکت بین فعالان فرهنگی و اجتماعی، ارتقاء فرهنگ عمومی و
غرور جامعه محلی، توجه به سنت ها و ارزش هاي بومی ، قومی و محلی، بهره مندي از ظرفیت مدارس، دانشگاهها و جامعه سازمان
یافته( NGO ) ، ایجاد زمینه حضور نخبگان اجتماعی، فرهنگی و فرهیختگان مولد علم و هنر در منطقه، رشد صنایع خلاق فرهنگی
و دانش بنیان فرهنگی و تعامل و ارتباط سازنده با موسسات و نهادهاي ملی و بین المللی فرهنگی – اجتماعی از دیگر راهبردهاي مد

نظر است که با اقدامات متعدد در مسیر تحقق قرار دارد. 

در این دوره، یعنی از سال 1397 تا کنون، محورهاي مهم توسعه فرهنگی – اجتماعی در دو بخش اجرایی فرهنگی،آموزشی،هنري و
بخش اجرایی اجتماعی به عناوین و سرفصلهاي متنوع و فراگیري پیگیري شده است. 

در بخش نخست که شامل امور فرهنگی، آموزشی و هنري می گردد، تشکیل خانه مطبوعات، ، توسعه فعالیت هاي رسانه اي
مطبوعاتی، برگزاري دوره هاي آموزشی براي اصحاب رسانه با حضور شخصیت هاي نام آشناي دانشگاهی و رسانه اي کشور، افزایش
موسسات فرهنگی، مطبوعاتی و هنري، توسعه فعالیت دانشگاه ها و پردیس دانشگاه هاي سطح الف کشور، توسعه روابط بین نهادهاي
فرهنگی – هنري ملی و بین المللی از طریق تاسیس دفترهمکاري با اکو، تولید مستمر پادکست با محتواي فرهنگی، هنري و
اجتماعی، شکل گیري انجمن هاي فرهنگی و هنري، برون سپاري رویدادهاي هنري و فرهنگی به بخش خصوصی با هدف پایداري
موسسات ثبت شده در جزیره، تدوین شیوه نامه تاسیس انجمن هاي هنري، برگزاري رویدادهاي نمایشگاهی فاخر مانند نمایشگاه
بزرگ کتاب، برگزاري جشنواره هاي متعدد در حوزه فیلم ،تئاتر، داستان ،موسیقی، قرآن وعکس، برگزاري کارگاه هاي فرهنگی- هنري

با هدف کشف استعداد ها تحقق یافته است. 

علاوه بر موارد ذکر شده، ارتقاي سطح خدمات آموزشی و هنري در فرهنگ سراها ، حمایت از تشکیل سازمان هاي مردم نهاد در حوزه
هاي فرهنگی ،آموزشی و هنري، افزایش زیرساخت ها و فضاي آموزشی، حمایت از حوزه آموزش و پرورش با هدف ارتقاي کیفی که
مورد اهتمام سازمان است، حمایت از صنایع فرهنگی و خلاق و شرکت هاي دانش بنیان فرهنگی، تقویت بین المللی سازي آموزش
عالی، فراهم نمودن تسهیلات لازم براي حضور و فعالیت برند هاي آموزشی ملی و بین المللی و مدارس دو زبانه، تقویت ساختار هاي
پژوهشی و مطالعاتی حوزه فرهنگی و اجتماعی با همکاري دانشگاه ها و موسسه علوم و فنون، تقویت فرهنگ بومی جزیره کیش با
برگزاري رویداد هاي کیش پژوهی و همکاري با موزه مردم شناسی، خانه بومیان کیش و حمایت از موسیقی بومیان نیز به عنوان

سرفصل فعالیت ها بطور جدي دنبال شده و این روند همجنان ادامه دارد. 
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انجام پژوهش هاي اجتماعی و فرهنگی در چارچوب همکاري با دفتر طرح هاي ملی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و پژوهشگاه
فرهنگ و هنر و ارتباطات، مرکز افکارسنجی دانشجویان و دانشگاه هاي سطح الف کشور نیز اقدام مهم دیگري است که در دستور کار

معاونت قرار دارد. 

در بخش اجرایی اجتماعی نیز اقدامات و برنامه هاي بسیار زیادي را براي تقویت ابن بعد مهم به انجام رسانده ایم که برخی از آنها
شامل تدوین شیوه نامه و تاسیس پارلمان زنان براي جلب مشارکت هاي سازمان یافته زنان و ارتقاي کیفی، تدوین شیوه نامه وتشکیل
شوراي پدافند غیرعامل، تدوین شیوه نامه و تشکیل شوراي اجتماعی براي ایجاد هماهنگی بین نهادهاي امدادي و حمایتی در راستاي
کاهش آسیب هاي اجتماعی، تدوین شیوه نامه و تشکیل شوراي فضاي مجازي، تدوین شیوه نامه هاي تاسیس سازمان هاي مردم نهاد

و تاسیس شوراي صدور مجوز است. 

حمایت مالی از بهزیستی، کمیته امداد ،هلال احمر، نیروي انتظامی، هیات مذهبی و نهادهاي دینی، آموزش هاي مجازي و غیر
حضوري، حمایت از مراکز مشاوره و توسعه فعالیت هاي آنان، حمایت از ساخت برنامه هاي تلویزیونی با محوریت سلامت و آگاهی
عمومی، برگزاري دوره هاي آموزشی براي ثبت تشکل هاي مردم نهاد، برگزاري کارگاه هاي سلامت روان، برگزاري دوره هاي آموزشی
فنی- حرفه اي و دوره هاي آموزش مرتبط با رفتارهاي پرخطر و آسیب هاي اجتماعی و اجراي کارگاه هاي کارآفرینی نیز از دیگر

اقدامات صورت گرفته با هدف اعتلاي کیش است. 

اجراي دوره هاي کوتاه مدت پدافند غیرعامل در قالب ضمن خدمت کارکنان دستگاه اجرایی و مدیریت، ارتقاء شاخص هاي امنیت
اجتماعی و محیطی، استفاده از توان و ظرفیت هاي مردمی براي پاسخ گویی سریع و به موقع به حوادث و سوانح منطقه، صدور
مجوزفعالیت براي 6 سازمان مردم نهاد، توزیع بسته هاي حمایتی براي اقشار آسیب پذیر ناشی از کرونا، تجلیل از بانوان کارآفرین

جزیره و توسعه و افزایش مدارس مروج سلامت نیز از دیگر برنامه ها و تلاشهاي صورت گرفته است.
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گمنامی زعفران کرمانشاه، در سایه مهري

منبع: روزنامه سپهر غربشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1399/08/24

سپهرغرب بررسی کرد؛ گمنامی زعفران کرمانشاه، در سایه مهري اولین مزرعه دار طلاي سرخ در صحنه: در حقمان ظلم شده
است>

سپهرغرب بررسی کرد؛ 

گمنامی زعفران کرمانشاه، در سایه مهري اولین مزرعه دار طلاي سرخ در صحنه: در حقمان ظلم شده است 

 
 

زعفران یکی از گیاهان گرانقیمت و به عنوان سلطان گرانبهاترین ادویه جهان معروف است که به علت نداشتن مخارج کاشت هر ساله
سود سرشاري را نصیب زارعان می کند و می تواند قشر عظیمی از زنان و دختران روستایی را به کار گیرد. مهمترین عامل گسترش و
توسعه این گیاه در مناطق خشک و کم آب، نیاز کم آبی این گیاه است و نکته قابل تامل اینکه این گیاه زمانی به آب نیاز دارد که

 
سایر گیاهان زراعی نیاز به آب ندارند. 

توجه به محدودیت هاي آبی و کشت محصولات کم آب بر در این مسیر ازجمله ضروریاتی است که در تمامی استان هاي کشور به
ویژه همدان بایستی مورد توجه قرار گیرد؛ زعفران یکی از این محصولات است و به راستی که کشت طلاي سرخ، می تواند نسخه
نجات بخش کشاورزي در استان کرمانشاه باشد به ویژه حال که میزان بارش ها نسبت به سال هاي زارعی گذشته کاهش و میزان

 
تعریق خاك افزایش پیدا کرده است. 

خاستگاه اصلی کشت زعفران در حاشیه هاي زاگرس و برخی استان هاي زاگرس نشین بوده است، حال باید دید استان کرمانشاه
چقدر توانسته از این ظرفیت بهره مند شود و آیا در شرایط شیوع ویروس کرونا و البته با توجه به قرارگیري در سال جهش تولید، آیا

 
حمایت هاي لازم از تولیدکنندگان این محصول را داشته است یا خیر. 
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سال گذشته بود که مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزي استان کرمانشاه با بیان اینکه کشت زعفران در این استان ظرف سه سال به
هزار هکتار رسید، گفت: قرار است در یک برنامه سه ساله که از امسال شروع شده، سطح زیر کشت زعفران استان افزایش 800

هکتاري داشته و به حدود هزار هکتار برسد. 

رضا زارعی با اشاره به اینکه امسال توسعه 150 هکتاري مزارع زیر کشت زعفران در استان را داشتیم، مطرح کرد: در سال هاي گذشته
185 هکتار زعفران در مزارع استان کرمانشاه کشت شده بود که هم اکنون به 335 هکتار رسیده است. 

زعفران گیاهی کم آب بر و پرسود است، اما در صورتی که کشاورزان را به سمت کشت این محصول ترغیب و واحدهاي بسته بندي و
فرآوري را در این راستا پویا تر کرد اما گویی در استان کرمانشاه، علیرغم اینکه کشاورزان در این عرصه فعال هستند اما گویی، همتی

براي معرفی برند زعفران کرمانشاه وجود ندارد. 

حال در این خصوص، پاي صحبت هاي شاپور ابراهیمیان؛ اولین مزرعه دار طلاي سرخ در شهرستان صحنه استان کرمانشاه نشستیم تا
وضعیت تولید و فروش زعفران این زعفرانکار کرمانشاهی را بشنویم که در ادامه آن را می خوانید: 

برند زعفران کرمانشاه معرفی نشده است 

شاپور ابراهیمیان، ساکن شهرستان صحنه کرمانشاه و نخستین مزرعه دار طلاي سرخ در این شهرستان است که کار کشت زعفران و
گیاهان دارویی را دنبال می کند و طرح برتر سال 97 صندوق کارآفرینی امید را به خود اختصاص داده است. 

وي در گفتگو با خبرنگار حوزه کشاورزي سپهرغرب با بیان اینکه سال 57 در مشهد دوران سربازي خود را می گذراندم، آن سال ها
محل خدمتم در حرم امام رضا (ع) بود و بدین ترتیب با زعفران و کشت آن آشنا شدم، گفت: آن روزها بود که متوجه شدم که آب
وهواي شهرستان صحنه کرمانشاه تا حدي مانند مشهد بوده و براي کشت زعفران مناسب است؛ پس ازآن سال ها وارد حوزه هاي
فعالیت و کاري دیگري شدم مانند بخشداري، کارمندي و عکاسی اما هرگز علاقه ام به کشاورزي را فراموش نکردم چنانکه پس از سی

سال بازهم به کشاورزي رو آوردم. 

ابراهیمیان با بیان اینکه سال گذشته در دو هکتار کشت زعفران داشتم، عنوان کرد: سال گذشته، میزان برداشت زعفران 6 کیلو بود
که آن را با برند (رضا) بسته بندي کرده و به فروش رساندیم. 

نخستین مزرعه دار طلاي سرخ در شهرستان صحنه با تصریح بر اینکه کیفیت زعفران صحنه نسبت به سایر نقاط کشور بالاتر است،
گفت: در روستاي ما، 7 نفر دیگر هم اقدام به کشت زعفران می کنند و شاهد هستم که زعفرانی خالص بدون اضافه کردن رنگ یا مواد

دیگري را عرضه می کنند. 

وي با بیان اینکه 13 سال است که در این حوزه فعالیت دارد، خاطرنشان کرد: متاسفانه زعفران کرمانشاه به خوبی معرفی نشده و نیاز
است که برند زعفران کرمانشاه از سوي مسئولان جهادکشاورزي شهرستان صحنه و استان کرمانشاه معرفی و در این زمینه وارد کار

شوند. 

ابراهیمیان ضمن ابراز تاسف گفت: در شهرستان هاي دیگر، حتی اگر برداشت زعفران در 200 متر هم باشد، رسانه اي می شود و
مسئولان بارها آن را در بوق و کرنا می کنند اما در استان کرمانشاه، به این مهم توجهی نمی شود. 
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این زعفرانکار کرمانشاهی ادامه داد: سال ها است که در دو هکتار زعفران کاشته ایم اما حتی در شهرستان خودمان برخی نمی
دانستند که این اتفاق افتاده است و گمان می کردند که این امر، دروغ است. 

وي از مسئولان استان کرمانشاه خواست تا در این زمینه قدمی بردارند و گفت: بارها به مسئولین جهادکشاورزي مطرح کرده ام که
حتی حاضرم براي معرفی زعفران کرمانشاه از جیبم هزینه کنم اما همکاري ها در این زمینه به انجام نرسیده است. 

مسئولین کرمانشاه، احساس مسئولیت کنند 

ابراهیمیان یادآور شد: باید مسئولان کرمانشاه، احساس مسئولیت کنند، ما گمنام مانده ایم و نیاز است که برند زعفران کرمانشاه از
طریق رسانه ها به گوش دیگران برسد. 

وي در خصوص شرایط پیش آمده به سبب شیوع ویروس کرونا نیز گفت: به سبب این موضوع، کارگرانمان را با فاصله دو متر از
یکدیگر قرار داده ایم و حال که در وضعیت برداشت زعفران هستیم، سعی داریم تا تمامی پروتکل هاي بهداشتی را چه در برداشت و

چه در بسته بندي به کار ببندیم. 

این زعفرانکار کرمانشاهی با بیان اینکه در حقمان ظلم شده، مطرح کرد: زعفران کرمانشاه از کیفیت مناسبی برخوردار است و در حال
حاضر، در استان هاي تهران، اصفهان و کرج نماینده فروش داریم اما براي معرفی بهتر زعفران کرمانشاه باید قدم هاي بلندي برداشت.

یک نفر نیست که به دادمان برسد 

ابراهیمیان با اشاره به اینکه تاکنون صادرات زعفران نداشته است، افزود: این موضوع نیاز به حساب و کتاب خاصی دارد اما در این
زمینه، راهنمایی هاي لازم به ما ارائه نشده است که بتوانید در زمینه صادرات هم فعال شویم. 

وي با بیان اینکه در شهرستان صحنه 7 الی 8 نفر چندین سال است که زعفران می کارند، گفت: متاسفانه همه گمنام و بیچاره
هستند و یک نفر نیست که به دادشان برسد. 

ابراهیمیان با تصریح به اینکه در زعفران کرمانشاه، اسانس و رنگ هاي شیمیایی و تقلب ها را شاهد نیستیم، گفت: برآن شدیم تا
تعاونی زعفرانکاران را راه اندازي کنیم اما آن قدر سنگ جلوي پایمان گذاشته شد، که این امر را نیز نتوانستیم پیگیري و به نتیجه

برسانیم. 

این زعفرانکار کرمانشاهی در پایان صحبت هاي خود با بیان اینکه هم اکنون زعفران کرمانشاه به دیگر استان ها فروخته می شود،
اظهار کرد: تسهیلاتی در قالب حمایت از کشاورزان در دوران شیوع ویروس کرونا به ما اعطا نشد و اگر حرفی در این خصوص بوده، در

حد گفتن باقیمانده است. 

زعفران گیاهی کم آب بر و پرسود است، اما در صورتی که کشاورزان را به سمت کشت این محصول ترغیب و واحدهاي بسته بندي و
فرآوري را در این راستا پویاتر کرد اما گویی در استان کرمانشاه، علیرغم اینکه کشاورزان در این عرصه فعال هستند و با وجود اینکه
استان کرمانشاه، با توجه به نزدیکی به مرز، زمینه صادرات محصولات را نیز دارد اما همتی براي معرفی برند زعفران کرمانشاه و
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حمایت از زعفرانکاران گویی وجود ندارد. 

این درحالی است که در سال جهش تولید هستیم و بخش کشاورزي می تواند یکی از اصلی ترین حوزه ها در این مسیر باشد. با
حمایت از کشاورزان نه تنها چرخ هاي اقتصاد در این حوزه به حرکت در می آید بلکه خودکفایی، اشتغال زایی، صادرات، گردشگري
کشاورزي و روستایی و درآمدزایی نیز رونق می گیرد بدین سان امید است که مسئولان استان کرمانشاه برند زعفران کرمانشاه را در
سطح کشوري معرفی و زمینه ها را براي ایجاد واحدهاي فرآوري و بسته بندي و ورود سرمایه گذاران به عرصه صنایع تبدیلی این
محصول مهیّا سازند تا در این بین، دستاوردهاي ناشی از تولید این گیاه کم آب بر را از دست ندهیم و زعفرانکاران را در سال جهش

تولید، ناامید از تولید نسازیم. 

 شکیبا کولیوند
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معرفی سبک زندگی روستایی مردم سمنان در برنامه «آیش» رادیو فرهنگ

منبع: رادیو فرهنگشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1399/08/24

رادیو فرهنگ در برنامه «آیش » در بررسی سبک زندگی روستایی به «محمد آباد» از توابع شهر میامی ، سفر می کند .

معرفی سبک زندگی روستایی مردم سمنان در برنامه «آیش» رادیو فرهنگ 

رادیو فرهنگ در برنامه «آیش » در بررسی سبک زندگی روستایی به «محمد آباد» از توابع شهر میامی ، سفر می کند . 

به گزارش روابط عمومی رادیو فرهنگ ؛ برنامه آیش با موضوع معرفی روستاهاي سراسر کشور امروز به استان سمنان سفر می کند. 
این برنامه امروز ( شنبه) 24 آبان با موضوع معرفی سبک زندگی مردم روستاي محمد آباد شهر میامی از استان سمنان ازرادیو فرهنگ

پخش می شود. 
محمدآباد یکی از روستاهاي شهرستان میامی است که جوانانش تمایلی به مهاجرت ندارند، آنها راهکار ماندگاري در روستا را پیدا

کرده اند و در عرصه کارآفرینی گام هاي موثري برداشته اند. 

این روستا با جمعیتی حدود هزار و 487 نفر در تولید پوشاك و البسه به یکی از قطب هاي مهم اشتغال زایی استان و کشور معرفی
شده است. 

روستاي محمد آباد که در 15 کیلومتري غرب میامی واقع شده، مانند دیگر روستاهاي استان داراي معضلات و مشکلات فراوانی است
اما کمبود آب و مشکلات حوزه کشاورزي و دامپروري باعث نشد که مردم این روستا، زادگاه خود را ترك و به شهرهاي اطراف

مهاجرت کنند. 
گفتنی است ،مستند «آیش» که به روستاهاي ایران می پردازد و شنوندگان را با دیدنی ها و سبک زندگی در شهرهاي کوچک و

روستاي هاي ایران آشنا می کند 
برنامه ""آیش"" کاري از گروه فرهنگ و جامعه رادیو فرهنگ به تهیه کنندگی « فریده گودرزي » ،ساعت16:15 روي موج اف ام

ردیف 106 مگاهرتز و اي ام ردیف 586 کیلوهرتز پخش میشود
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فصل نو

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1399/08/24

سید محمدرضا مداح مشاور و مدیرکل حوزه ریاست سازمان منطقه ازاد کیش منطقه آزاد تجاري &– صنعتی کیش یکی از
مناطق هفتگانه آزاد ایران است که در استان هرمزگان قرار دارد. منطقه آزاد کیش شامل جزایر کیش، هندورابی، فارور بزرگ

و فارور کوچک است و اداره امور آن برعهده سازمانی است که مسئولیت هایش از سوي (...)

سید محمدرضا مداح مشاور و مدیرکل حوزه ریاست سازمان منطقه ازاد کیش منطقه آزاد تجاري &– صنعتی کیش یکی از
مناطق هفتگانه آزاد ایران است که در استان هرمزگان قرار دارد. منطقه آزاد کیش شامل جزایر کیش، هندورابی، فارور بزرگ و فارور

کوچک است و اداره امور آن برعهده سازمانی است که مسئولیت هایش از سوي (...) 

سید محمدرضا مداح 

مشاور و مدیرکل حوزه ریاست سازمان منطقه ازاد کیش 

منطقه آزاد تجاري &– صنعتی کیش یکی از مناطق هفتگانه آزاد ایران است که در استان هرمزگان قرار دارد. منطقه آزاد کیش
شامل جزایر کیش، هندورابی، فارور بزرگ و فارور کوچک است و اداره امور آن برعهده سازمانی است که مسئولیت هایش از سوي

شوراي عالی مناطق آزاد تجاري &– صنعتی کشور تهیه و تصویب شده است. 

کیش، اولین منطقه آزاد ایران و شهرت اصلی اش براي تفریحی بودن آن است. این جزیره، که یکی از مقاصد اصلی گردشگران ایرانی
است، به شکل بیضی با طول 15 کیلومتر و عرض 7 کیلومتر و با مساحتی حدود 91 کیلومتر مربع از لحاظ وسعت، دومین جزیره

بزرگ خلیج فارس پس از قشم است. 

سازمان منطقه آزاد کیش نیز نهاد حاکمیتی و پیشران توسعه و پیشرفت جزیره کیش به عنوان نخستین منطقه آزاد کشور است. 

این خطه کوچک و پرجاذبه ایران عزیز در همه سالهایی که از تشکیل سازمان از سال 1372 یعنی 27 سال پیش می گذرد، در مسیر
توسعه و بهبود مستمر و تدریجی بوده است و بر مبناي اطلاعات موجود، 10 مدیر عامل با نگرش ها و گرایش هاي مختلف براي بهبود

این منطقه کوشیده اند. 

با این همه و علیرغم اذعان به زحمات طاقت فرساي طی شده در همه سالهاي گذشته، از منظر آسیب شناسی باید گفت که جزیره
کیش در نیل به اهداف عالیه خود براي تبدیل شدن به جایگاهی درخور در تراز جهانی به توفیق کامل نرسیده است. بسنده کردن به
موضوع گردشگري که البته از ارکان مهم هویتی کیش است و اکتفا به دروازه ورود کالاهاي خارجی، همه آن چیزي نبوده است که

قانونگذاران به ان می اندیشیده اند. 

در چنین وضعیتی، بازنگري در مسیر پیموده شده و تقویت دستاوردهاي مثبت و نیز پرهیز از تجربیات ناموفق، بسیار مهم و ضروري
است. 
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این اتفاق در دوره کنونی مدیریت سازمان منطقه آزاد کیش رخ داده و فصل تازه اي در ترسیم و تصویرسازي از کیش آغاز شد. بر این
مبنا، تبدیل کیش به دروازه اي براي صادرات کالا و خدمات دانش بنیان و تغییر کارکرد از واردات به صادرات مورد توجه قرار گرفته

است. 

در ره یافت جدید، این نکته آشکار است که باید از اقتصاد منبع محور به سوي اقتصاد نوآوري محور حرکت کنیم که تحقق آن کاري
است زمان بر. در این مسیر بسیاري از روندها و فعالیت ها اعم از فرهنگی، جهت گیري، سرمایه گذاري و امکانات باید تغییر کند و به
مفاهیم و موضوعاتی توجه شود که مقوم کارآفرینی و اقتصاد دانش بنیان است. براي انجام این کارها، نیاز به ایجاد زیست بوم یا
اکوسیستم کارآفرینی است که برخی از لوازم آن موجود است و برخی را باید بوجود آورد. البته این موضوع بدیهی است که نباید

اقتصاد مبتنی بر ساخت و ساز را هم نادیده گرفت و براي آینده، از هر دو روش به طور ترکیبی بهره برد. 

مأموریت تعریف شده براي منطقه آزاد کیش، توریسم و گردشگري، تمرکز خدمات فرهنگی رفاهی، صنایع پیشرفته، فناوري اطلاعات،
ایجاد بورس، خدمات تجاري نفت و کالاهاي نفتی و مرکزیت یافتن در زمینه نمایشگاه ها و همایش هاي بین المللی و منطقه اي است
و خوشحالیم که بگوئیم کیش در دو سال اخیر در پیوند با بازار سرمایه به استفاده از ظرفیتی تازه دست یافته است. توسعه واحدهاي
تولیدي دانش پایه با فعالیت منطبق با اقلیم و محیط زیست، همکاري با تمامی دانشگاهها براي تبدیل جزیره به قطب علمی هم از

دیگر تلاشهاي ارزشمندي است که صورت گرفته و با قدرت و جدیت تمام ادامه دارد. 

موضوع دیگري که سازمان منطقه آزاد کیش در این دوره بر آن تاکید داشته، خروج از انفعال بوده است. سازمان همچنین در پذیرش
پیشنهادات سرمایه گذاري شماري از علاقمندان به سرمایه گذاري، منفعل نبوده و به ترویج معیارهاي مورد نظر و نیاز پرداخته شده

است. 

اصلاح فرآیندها، روان سازي و اصلاح و ارتقاء مقررات، رویه ها و فرآیندها نیز در سطح سازمان دنبال شده و ما اکنون شاهد سازمانی
چابک و همدل براي انجام وظایف و ماموریتهاي طراحی شده هستیم. 

راهبرد کیش، ایجاد منطقه اي توسعه یافته است که بتواند الگویی براي دیگر مناطق کشور باشد؛ شهري پاك، هوشمند و خلاق، همه
باید دست در دست هم دهیم تا کیش بتواند به مرکز انطباق یا همتراز سازي اقتصاد ایران با اقتصاد جهان تبدیل شود؛ مرکزي براي

یادگیري فرایندهاي روز و مطرح جهان.
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درمسیر بالندگی و توانمندسازي

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1399/08/24

سعید پورعلی معاون اجتماعی و فرهنگی سازمان منطقه آزاد کیش جزیره کیش به عنوان یکی از مناطق آزاد تجاري- صنعتی
کشور طی چند دهه گذشته دستخوش تغییرات و نوسانات متعددي بوده است. در این راستا، برنامه هاي معاونت فرهنگی

اجتماعی سازمان با تمرکز بر هدف سوم نقشه راه کلان مناطق آزاد تجاري- صنعتی کشور در (...)

سعید پورعلی معاون اجتماعی و فرهنگی سازمان منطقه آزاد کیش جزیره کیش به عنوان یکی از مناطق آزاد تجاري- صنعتی
کشور طی چند دهه گذشته دستخوش تغییرات و نوسانات متعددي بوده است. در این راستا، برنامه هاي معاونت فرهنگی اجتماعی

سازمان با تمرکز بر هدف سوم نقشه راه کلان مناطق آزاد تجاري- صنعتی کشور در (...) 

سعید پورعلی 

معاون اجتماعی و فرهنگی سازمان منطقه آزاد کیش 

جزیره کیش به عنوان یکی از مناطق آزاد تجاري- صنعتی کشور طی چند دهه گذشته دستخوش تغییرات و نوسانات متعددي بوده
است. در این راستا، برنامه هاي معاونت فرهنگی اجتماعی سازمان با تمرکز بر هدف سوم نقشه راه کلان مناطق آزاد تجاري- صنعتی
کشور در افق 1404 یعنی "کمک به توانمند سازي فرهنگی اجتماعی و اقتصادي جوامع محلی" ، اهداف پیش بینی شده در منشور

راهبردي امور فرهنگی، اجتماعی و هدف هشتم برنامه راهبردي سه ساله منطقه (1398-1400) تدوین و اجرا می شود. 

مهم ترین اهداف مدنظر در این اسناد احیاي هنر ، ارتقاء کیفیت زندگی شهروندي، بهبود بهداشت روحی و روانی، افزایش شاخص
هاي امنیت محیطی، کاهش آسیب هاي اجتماعی با بهره مندي از ابزار فرهنگ و هنر، اصلاح و استقرار نهادهاي آموزشی و پژوهشی،
فعال سازي اقتصاد فرهنگ و هنر، افزایش هم گرایی منطقه اي، ملی و اسلامی، پاسداشت ارزش هاي مشترك قومی، منطقه اي ، ملی
و دینی، ترویج فرهنگ توسعه دریاپایه با تقویت امنیت اجتماعی و ایجاد نظامات ساحلی نشینی با بهره مندي از برنامه هاي فرهنگی و

اجتماعی است . 

جزیره کیش در سطح "ملی و بین المللی" به منطقه اي براي انتقال فناوري هاي پیشرفته و انتقال آخرین دستاوردها، توسعه کسب و
کارهاي نو و استقرار استارتاپ ها و شرکت هاي دانش بنیان، تبدیل شده است. در عین حال باید گفت شرایط و وضعیت این جزیره در

حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی، امنیتی الگویی براي مناطق است. 

بر اساس ابلاغ سیاست هاي جمعیتی در چارچوب توسعه پایدار، مناطق آزاد به ویژه کیش مکان مناسبی براي زیست و سکونت مردم
است. جمعیت کیش با مساحت 91٫5 کیلومتري جزیره در اواخر دهه 50، حدود 5 هزار نفر بود و اکنون به میزان 44 هزار نفر
افزایش یافته است. بومی ها 15 درصد جمعیت کیش را شامل می شوند. در حال حاضر، نرخ اشتغال در جزیره کیش بیش از 96

درصد است و از این نظر در حوزه اشتغال زایی در سطح کشور پیشگام است. 

همچنین 41 مدرسه در جزیره کیش فعال هستند که همگی با بودجه اي که سازمان اختصاص داده است، ساخته و در اختیار آموزش
و پرورش قرار داده شده است. همچنین با استقرار 7 دانشگاه در جزیره کیش؛ نزدیک به 80درصد آنان در ساختمان هایی که سازمان
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منطقه آزاد کیش در نظر گرفته است مستقر هستند. با رویکرد و تاکیدات مدیرعامل محترم، با سایر دانشگاههاي اصلی و مادر و اصلی
توافق همکاري براي اجراي طرح هاي تازه صورت گرفته و این مجموعه ها نیز در کیش حضور خواهند یافت تا این منطقه به یکی از

قطب هاي علمی منطقه و خاورمیانه تبدیل شود. 

پیش بینی می شود جمعیت کیش به عنوان یک منطقه گردشگر پذیر و جزیره اي که در قالب منطقه آزاد فعالیت می کند بر اساس
طرح جامع در 5 سال آینده به 85 هزار نفر بالغ شود. 

براي تحقق نقشه راه کلان مناطق آزاد، منشور راهبردي امور فرهنگی &– اجتماعی و برنامه راهبردي سه ساله (1398-1400) طی
چند سال اخیر راهبردهاي ذیل را دنبال کرده است: 

- ایجاد نشاط فرهنگی و اجتماعی در جزیره، توانمندسازي موسسات خصوصی اهالی فرهنگ و هنر مندان براي مشارکت در فعالیت
هاي فرهنگی و اجتماعی در قالب برون سپاري، ایجاد بستر فعالیت انجمن ها و گروه هاي مدنی، برگزاري رویدادهاي منطقه اي و ملی
با هدف تثبیت جایگاه کیش به عنوان پیشانی مناطق آزاد بر مبناي تقویم رویدادهاي هفتگی، ماهیانه، فصلی و سالیانه، توسعه
رواداري اجتماعی و ایجاد نزدیکی میان بدنه بومی و خرده فرهنگ هاي متنوع جزیره، احیا و حفظ فرهنگ بومی جزیره با تمرکز بر
تاریخ و هویت کیش، توسعه زیرساخت هاي فرهنگی اجتماعی و آموزشی و مهارت هاي فردي و اجتماعی بخشی از عناوین راهبردهاي

درنظرگرفته شده است. 
- افزایش سرمایه هاي اجتماعی از طریق الگوسازي آموزش توسعه مشارکت بین فعالان فرهنگی و اجتماعی، ارتقاء فرهنگ عمومی و
غرور جامعه محلی، توجه به سنت ها و ارزش هاي بومی ، قومی و محلی، بهره مندي از ظرفیت مدارس، دانشگاهها و جامعه سازمان
یافته( NGO ) ، ایجاد زمینه حضور نخبگان اجتماعی، فرهنگی و فرهیختگان مولد علم و هنر در منطقه، رشد صنایع خلاق فرهنگی
و دانش بنیان فرهنگی و تعامل و ارتباط سازنده با موسسات و نهادهاي ملی و بین المللی فرهنگی &– اجتماعی از دیگر راهبردهاي
مد نظر است که با اقدامات متعدد در مسیر تحقق قرار دارد. در این دوره، یعنی از سال 1397 تا کنون، محورهاي مهم توسعه فرهنگی
&– اجتماعی در دو بخش اجرایی فرهنگی،آموزشی،هنري و بخش اجرایی اجتماعی به عناوین و سرفصلهاي متنوع و فراگیري

پیگیري شده است. 

در بخش نخست که شامل امور فرهنگی، آموزشی و هنري می گردد، تشکیل خانه مطبوعات، ، توسعه فعالیت هاي رسانه اي
مطبوعاتی، برگزاري دوره هاي آموزشی براي اصحاب رسانه با حضور شخصیت هاي نام آشناي دانشگاهی و رسانه اي کشور، افزایش
موسسات فرهنگی، مطبوعاتی و هنري، توسعه فعالیت دانشگاه ها و پردیس دانشگاه هاي سطح الف کشور، توسعه روابط بین نهادهاي
فرهنگی &– هنري ملی و بین المللی از طریق تاسیس دفترهمکاري با اکو، تولید مستمر پادکست با محتواي فرهنگی، هنري و
اجتماعی، شکل گیري انجمن هاي فرهنگی و هنري، برون سپاري رویدادهاي هنري و فرهنگی به بخش خصوصی با هدف پایداري
موسسات ثبت شده در جزیره، تدوین شیوه نامه تاسیس انجمن هاي هنري، برگزاري رویدادهاي نمایشگاهی فاخر مانند نمایشگاه
بزرگ کتاب، برگزاري جشنواره هاي متعدد در حوزه فیلم ،تئاتر، داستان ،موسیقی، قرآن وعکس، برگزاري کارگاه هاي فرهنگی- هنري

با هدف کشف استعداد ها تحقق یافته است. 

علاوه بر موارد ذکر شده، ارتقاي سطح خدمات آموزشی و هنري در فرهنگ سراها ، حمایت از تشکیل سازمان هاي مردم نهاد در حوزه
هاي فرهنگی ،آموزشی و هنري، افزایش زیرساخت ها و فضاي آموزشی، حمایت از حوزه آموزش و پرورش با هدف ارتقاي کیفی که
مورد اهتمام سازمان است، حمایت از صنایع فرهنگی و خلاق و شرکت هاي دانش بنیان فرهنگی، تقویت بین المللی سازي آموزش
عالی، فراهم نمودن تسهیلات لازم براي حضور و فعالیت برند هاي آموزشی ملی و بین المللی و مدارس دو زبانه، تقویت ساختار هاي
پژوهشی و مطالعاتی حوزه فرهنگی و اجتماعی با همکاري دانشگاه ها و موسسه علوم و فنون، تقویت فرهنگ بومی جزیره کیش با
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برگزاري رویداد هاي کیش پژوهی و همکاري با موزه مردم شناسی، خانه بومیان کیش و حمایت از موسیقی بومیان نیز به عنوان
سرفصل فعالیت ها بطور جدي دنبال شده و این روند همجنان ادامه دارد. 

انجام پژوهش هاي اجتماعی و فرهنگی در چارچوب همکاري با دفتر طرح هاي ملی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و پژوهشگاه
فرهنگ و هنر و ارتباطات، مرکز افکارسنجی دانشجویان و دانشگاه هاي سطح الف کشور نیز اقدام مهم دیگري است که در دستور کار

معاونت قرار دارد. 

در بخش اجرایی اجتماعی نیز اقدامات و برنامه هاي بسیار زیادي را براي تقویت ابن بعد مهم به انجام رسانده ایم که برخی از آنها
شامل تدوین شیوه نامه و تاسیس پارلمان زنان براي جلب مشارکت هاي سازمان یافته زنان و ارتقاي کیفی، تدوین شیوه نامه وتشکیل
شوراي پدافند غیرعامل، تدوین شیوه نامه و تشکیل شوراي اجتماعی براي ایجاد هماهنگی بین نهادهاي امدادي و حمایتی در راستاي
کاهش آسیب هاي اجتماعی، تدوین شیوه نامه و تشکیل شوراي فضاي مجازي، تدوین شیوه نامه هاي تاسیس سازمان هاي مردم نهاد

و تاسیس شوراي صدور مجوز است. 

حمایت مالی از بهزیستی، کمیته امداد ،هلال احمر، نیروي انتظامی، هیات مذهبی و نهادهاي دینی، آموزش هاي مجازي و غیر
حضوري، حمایت از مراکز مشاوره و توسعه فعالیت هاي آنان، حمایت از ساخت برنامه هاي تلویزیونی با محوریت سلامت و آگاهی
عمومی، برگزاري دوره هاي آموزشی براي ثبت تشکل هاي مردم نهاد، برگزاري کارگاه هاي سلامت روان، برگزاري دوره هاي آموزشی
فنی- حرفه اي و دوره هاي آموزش مرتبط با رفتارهاي پرخطر و آسیب هاي اجتماعی و اجراي کارگاه هاي کارآفرینی نیز از دیگر

اقدامات صورت گرفته با هدف اعتلاي کیش است. 

اجراي دوره هاي کوتاه مدت پدافند غیرعامل در قالب ضمن خدمت کارکنان دستگاه اجرایی و مدیریت، ارتقاء شاخص هاي امنیت
اجتماعی و محیطی، استفاده از توان و ظرفیت هاي مردمی براي پاسخ گویی سریع و به موقع به حوادث و سوانح منطقه، صدور
مجوزفعالیت براي 6 سازمان مردم نهاد، توزیع بسته هاي حمایتی براي اقشار آسیب پذیر ناشی از کرونا، تجلیل از بانوان کارآفرین

جزیره و توسعه و افزایش مدارس مروج سلامت نیز از دیگر برنامه ها و تلاشهاي صورت گرفته است.
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پایان مهلت شرکت در جشنواره عکس اشتغال/ ارسال بیش از 1400 اثر از 60

شهر ایران

منبع: خانه خشتیشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1399/08/24

با پایان یافتن مهلت ارسال اثار و آغاز فرایند داوري دومین جشنواره عکس اشتغال، دبیرخانه جشنواره اطلاعیه اي صادر کرد.
نوشته پایان مهلت شرکت در جشنواره عکس اشتغال/ ارسال بیش از 1400 اثر از 60 شهر ایران اولین بار در پایگاه اطلاع

رسانی خانه خشتی رفسنجان پدیدار شد.

با پایان یافتن مهلت ارسال اثار و آغاز فرایند داوري دومین
جشنواره عکس اشتغال، دبیرخانه جشنواره اطلاعیه اي

صادر کرد. 

خانه » آخرین اخبار » پایان مهلت شرکت در جشنواره
عکس اشتغال/ ارسال بیش از 1400 اثر از 60 شهر ایران 

به گزارش خانه خشتی؛ با پایان یافتن مهلت ارسال اثار و
آغاز فرایند داوري دومین جشنواره عکس اشتغال، دبیرخانه

جشنواره اطلاعیه اي به شرح زیر صادر کرد: 

در راستاي مسئولیت هاي اجتماعی «منطقه ویژه اقتصادي رفسنجان» و با حمایت فرمانداري رفسنجان، روابط عمومی مجتمع مس
سرچشمه، انجمن سینماي جوان و ادارات فرهنگ و ارشاد و کار و تعاون شهرستان رفسنجان، فراخوان دومین دوره جشنواره عکس
اشتغال را در بخش هاي جایزه اشتغال، حرفه اي، موبایلی و با محوریت اشتغال و جهش تولید، اشتغال و کرونا، اشتغال و کشاورزي

پسته در تاریخ 9 مهرماه منتشر کرد. 
با پایان یافتن مهلت ارسال آثار در ساعت 7 صبح روز 23 آبان ماه و در فاصله 43 روز، در مجموع سه بخش، بیش از 1400 اثر از 60
شهر ایران و از استان هاي فارس، اصفهان، چهارمحال و بختیاري، کهگیلویه و بویراحمد، تهران، خراسان رضوي، کرمان، خوزستان،
گلستان، اردبیل، گیلان، مازندران، آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، هرمزگان، بوشهر، سیستان و بلوچستان، کردستان، مرکزي،
ایلام، قم، سمنان، البرز، همدان و قزوین به دبیرخانه جشنواره ارسال شد، که بیشترین آثار ارسالی از استان هاي کرمان، تهران و

گلستان بوده است. که نشان از اعتماد جامعه عکاسی ایران به این جشنواره دارد. 
آثار ارسالی از سوي هیئت داوران متشکل از آقایان کریم متقی، عباس بلوچی و حمید صادقی بررسی، و علاوه بر انتخاب و معرفی
نفرات اول، دوم و سوم هر بخش، نفرات برگزیده بخش هاي حرفه اي و موبایلی براي شرکت در «بخش ویژه» و «تورعکاسی» در

پروسه داوري مشخص و انتخاب خواهد شد. 
امید است با توجه به شرایط ویژه به وجود آمده بر اثر بیماري کرونا و وضعیت قرمز شهر رفسنجان، امکان برگزاري اختتامیه همزمان با
هفته جهانی کارآفرینی و دعوت از برگزیدگان در تاریخ 3 آذر ماه فراهم شود و در غیر این صورت نحوه و یا تاریخ اختتامیه و

«تورعکاسی بخش ویژه» متعاقبا اعلام خواهد شد. 
در پایان ضمن تشکر و قدردانی از همه شرکت کنندگان و همراهی انجمن هاي عکاسی در استان هاي مختلف، اعلام می داریم در روز
پایانی مهلت شرکت در جشنواره، به دلیل حجم بالاي آثار ارسالی، سایت جشنواره با کندي مواجه و موجب شد تا تعدادي از علاقه
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مندان که براي شرکت در جشنواره دیر اقدام کرده بودند، نتوانند آثارشان را به دبیرخانه ارسال کنند. و از این رو مراتب عذرخواهی
خود را از آن دسته از عزیزان اعلام می داریم. 

امید است راهی را که با هدف شناسایی فرصت هاي شغلی مناطق مختلف و احیاي مشاغل فراموش شده آغاز کرده ایم در سال هاي
آتی نیز با شکوه هرچه تمام تر تداوم و نتایج آن در جهت پیش برد توسعه اشتغالزایی و محرکی براي سرمایه گذاران و فعالان

اقتصادي به کار گرفته شود. 
دبیرخانه دائمی جشنواره عکس اشتغال 

مستقر در منطقه ویژه اقتصادي رفسنجان 

انتهاي پیام/
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فارس رتبه نخست سرمایه گذاري خارجی را در کشور به دست آورد

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1399/08/24

مدیرکل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري فارس گفت: فارس در 6 ماهه ابتداي سال جاري با ثبت سرمایه
گذاري خارجی با ارزش بیش از 466 میلیون دلار،رتبه اول کشور را در زمینه جذب سرمایه هاي خارجی بدست آورد.

مدیرکل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري
فارس گفت: فارس در 6 ماهه ابتداي سال جاري با ثبت
سرمایه گذاري خارجی با ارزش بیش از 466 میلیون
دلار،رتبه اول کشور را در زمینه جذب سرمایه هاي خارجی

بدست آورد. 

هاله فولادفر روز شنبه افزود: استان فارس با جذت 466
میلیون دلار سرمایه گذاري خارجی، خوزستان با 365
میلیون دلار و یزد با جذب 346 میلیون دلار سرمایه
گذاري خارجی در شش ماهه اول سال 99 به ترتیب

جایگاه اول تا سوم را به خود اختصاص داده اند. 

وي با تاکید بر اینکه برخی افراد بهتر است با رعایت انصاف به مصالح نظام مقدس جمهوري اسلامی بیشتر توجه کنند و همگام با
رسانه هاي معاند در ایجاد یاس و در جامعه تلاش نکنند،گفت: تنها در بخش صنعت استان فارس از سال 97 تاکنون تعداد 785 طرح
صنعتی با حجم سرمایه گذاري بالغ بر 27 هزار میلیارد تومان اشتغالزایی براي هزار و 927 نفر به بهره برداري رسیده است که حاکی

از اهتمام ویژه دولت تدبیر و امید در خصوص توسعه بخش صنعت است. 

مدیرکل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري فارس ادامه داد: متاسفانه برخی بدون توجه به زحمات و تلاشهاي هزاران
نفر از کارگران ،مدیران ،سرمایه گذاران ، متخصصین و آحاد جامعه صرفا به دلیل بی اطلاعی از اقدامات انجام شده و یا چشم بستن بر

حقایق با اظهار نظرات فاقد استناد در جهت تضعیف توانمندي اقتصادي و صنعتی استان گام بر می دارند. 

این مقام مسوول با اظهار گلایه از برخی رسانه ها و افرادي که بدون اطلاعات کافی حرکتهاي روبه رشد صنعتی شدن استان را مد
نظر قرار نمی دهند،گفت: دفتر جذب و سرمایه گذاري استان آماده ارائه اطلاعات و اسناد پیشرفت هاي حوزه سرمایه گذاري داخلی و
خارجی و اقدامات انجام شده در سال هاي اخیر بمنظور پیشرفت و توسعه استان در بخشهاي مختلف از جمله صنعت در استان است. 

فولادفر ادامه داد: بر اساس اولویت هاي سی گانه ابلاغی وزارت کشور و سند پیشران توسعه اقتصادي استان که حاوي طرحهاي حوزه
هاي عمرانی و زیرساخت و یا طرح هاي بخش خصوصی به گونه اي برنامه ریزي شده که ایجاد و تکمیل طرح هاي بزرگ اقتصادي و

تکمیل زنجیره هاي تولید به ویژه در صنایع بالادستی در اولویت قرار گیرد. 

مدیرکل دفتر جذب و سرمایه گذاري استان افزود: طرح هاي بسیار مهمی با سرمایه گذاري بخش خصوصی و یا جذب سرمایه گذاري
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خارجی به بار نشسته که در کشور بی نظیر بوده است. 

وي اضافه کرد: از جمله این طرح ها می توان به تکمیل و بهره برداري از فاز اول کارخانه آلومینیوم جنوب با ظرفیت تولید 300 هزار
تن شمش آلومینیوم در سال که 40 درصد به ظرفیت تولید آلومینیوم کشور اضافه کرده ، همچنین بهره برداري از کارخانجات سیمان
و کارخانه کربنات سدیم کاوه ، تکمیل زنجیره هاي تولید فولاد در استان به عنوان صنایع بالادستی و بهره برداري از فازهاي توسعه
فولاد پاسارگاد، شرکت تولید خودروهاي کشنده که با همکاري هاي صورت گرفته و پیگیري مستمر استاندار فارس که در کمتر از یک
سال به بهره برداري رسید،راه اندازي و اضافه شدن پروازهاي فلاي پرشیا به عنوان یکی از شرکت هاي هواپیمایی بومی استان، با
استفاده از هواپیماهاي بوئینگ، فعالیت کارخانه تولید لوازم آرایشی و بهداشتی به عنوان یکی از بزرگترین تولید کننده هاي این
محصولات در خاورمیانه با جدیدترین تکنولوژي، تولید تجهیزات و کلید هاي مورد نیاز شرکتهاي توزیع برق براي رفع نیاز کشور در
استان فارس و ایجاد کارخانه نوآوري شیراز به عنوان بزرگترین کارخانه نوآوري کشور جهت حمایت از استارتاپ ها و شرکت هاي

نوآور اشاره کرد. 

مدیرکل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري فارس افزود: ایجاد پردیس فناوري و در محدوده دانشگاه شیراز با همکاري
پارك علم و فناوري و دانشگاه و طرح هاي دیگري در حوزه هاي مختلف صنعتی کشاورزي گردشگري و انرژي هاي تجدید پذیر که با

استفاده از منابع مالی از طریق سرمایه هاي خارجی تامین شده ازجمله دیگر این طرح ها است. 

وي اظهار داشت: از جمله طرح هاي دیگري که در دست اجرا است می توان به طرح هاي پالایشگاهی و تولید بنزین در جنوب استان
اشاره کرد که به زودي شاهد بهره برداري آنها خواهیم بود،همچنین پروژه هایی شامل افتتاح کارخانجات تولید کاشی و سرامیک
شهرستان آباده ،تولید انواع کاغذ با سرمایه گذاري خارجی و مشارکت بانکی و طرح پرعیارسازي منگنز براي اولین بار در استان ، طرح
سیانید سدیم که از ملزومات اصلی کارخانجات فولاد است ، تولید سیلیکون جامد، اخذ موافقت وزارت نفت جهت احداث خط پروپیلن
که از جمله پر مصرف ترین مواد اولیه بسیاري از صنایع شیمیایی است، زنجیره تولید آرد ماکارونی و بیسکویت، افزایش بسیار قابل
ملاحظه تعداد تخت هاي اقامتی استان در حوزه هاي هتل ها و اقامتگاه هاي بوم گردي و مجتمع هاي گردشگري و خدمات رفاهی از

جمله سایر طرح هاي این استان است. 

وي افزود: به دلیل اولویت بخشی به حوزه سرمایه گذاري در استان فارس تعداد زیادي از طرح هاي سرمایه گذاري ، توسط سرمایه
گذاران غیر بومی و یا سرمایه گذاران خارجی انجام می پذیرد. 

فولادفر خاطرنشان کرد: در حوزه طرح هاي مرتبط با بخش کشاورزي نیز استمرار طرح نظام نوین ترویج در سطح 610 پهنه
کشاورزي،افزایش ظرفیت جذب ماده خام محصولات کشاورزي توسط واحدهاي ایجاد شده فرآوري مجوزدار استان ، بیش از 4 میلیون
و 568 هزار تن در قالب 797 واحد صنعتی و اشتغال 10 هزار و 761 نفر و کاهش ضایعات 10 هزار و 607 تن و رتبه دوم کشور از
نظر جذب ماده خام و ظرفیت ایجاد شده ، توسعه مکانیزاسیون با تجهیز و نوسازي ماشین ها و ادوات کشاورزي با بهره گیري از 4
هزار و 200 میلیارد ریال تسهیلات، استفاده از بذور و نهال اصلاح شده استفاده از ارقام پر پتانسیل مقاوم به خشنی و آفات و بیماري
ها، تنوع بخشی به بذور(توسعه متراکم، کنترل شده و گلخانه ها) با جهش بیش از 4 برابري از 125 هکتار در سال 92 به 724 هکتار
در سال 98 ،افزایش اجراي سامانه هاي نوین آبیاري از حدود 225 هزار هکتار در سال 92 به حدود 302 هزارهکتار در سال98 که در

این زمینه فارس رتبه اول کشور در سال هاي 96 ، 97 و 98 را کسب کرده است. 

وي ادامه داد: اجراي پروژه ایران سیمیت با هدف افزایش 30 درصدي تولید گندم ، افزایش کل تولیدات بخش کشاورزي از 10/2
میلیون در سال 92 به 11/2میلیون تن در سال 98 نیز بخشی از عملکردهاي موفق حوزه کشاورزي استان بوده است. 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 369/738

فولاد فر در ادامه گفت: با توجه به آثار سودمند سرمایه گذاري مستقیم خارجی بر رشد اقتصادي به دلیل افزایش کارآیی و بهره وري
ناشی از انتقال فناوري هاي نوین و پیشرفته به داخل کشور و با تاکیدات استاندار فارس در این خصوص،در سال هاي اخیر تلاش هاي

زیادي به منظور جلب و تشویق سرمایه گذاري خارجی در استان انجام شده است. 

مدیرکل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري فارس با بیان اینکه وجود ظرفیت هاي بالقوه ،فضاي سیاسی و بستر مناسب
جهت ورود سرمایه بسیار حائز اهمیت است،افزود: برخی تنش ها و رفتارهاي سیاسی در استان در کنار وجود محدودیت هاي بین

المللی و تحریم هاي ظالمانه به عنوان مانع جدي بر سر راه حضور سرمایه گذاران خارجی قلمداد می شود. 

این مقام مسوول افزود: بر اساس آمار رسمی و ثبت شده سازمان سرمایه گذاري و کمک هاي فنی و اعتباري کشور روند سرمایه
گذاري خارجی در استان فارس در سال هاي گذشته علیرغم تمام محدودیت هاي ناشی از تحریم هاي بین المللی روند مثبتی بوده
است به طوري که در طول 40 سال پس از پیروزي انقلاب اسلامی میزان جذب سرمایه گذاري مستقیم خارجی استان فارس معادل
دو میلیارد و 400 میلیون دلار بوده که حدود یک میلیارد و سیصد و هشتاد میلیون دلار آن طی چهار سال اخیر صورت گرفته است،
علاوه بر آن میزان سرمایه گذاري خارجی مصوب استان فارس در سال 98 تحت شدیدترین تحریم هاي بین المللی معادل 181
میلیون دلار بوده که نسبت به سال 97 جهش دو برابري داشته است و در 6 ماهه ابتداي سال جاري نیز با ثبت سرمایه گذاري
خارجی بیش از 466 میلیون دلار جزو استان هاي برتر کشور در زمینه جذب سرمایه هاي خارجی هستیم که با رایزنی هاي انجام
یافته و پیگیري هاي مجدانه مدیریت ارشد استان و مجموعه معاونت اقتصادي،ثبت سرمایه گذاري خارجی و عملیات اجرایی بزرگترین
مزرعه خورشیدي کشور و سومین آن در خاورمیانه در استان فارس در حال انجام است و مراحل اخذ مجوزات لازم را طی کرده است. 

وي روند کاهشی نرخ بیکاري در استان در سالهاي اخیر را حاکی از اقدامات مثبت و ارزنده صورت گرفته در زمینه ایجاد اشتغال و
کاهش نرخ بیکاري عنوان کرد و گفت: فارس به عنوان تنها استانی است که از سال 91 تاکنون به طور مستمر نرخ بیکاري در آن روند
کاهشی داشته و از 16 و نیم درصد سال 91 به نرخ بیکاري 8 درصد در پایان سال 98 رسیده و توسعه استان از رتبه 29 کشور در

سال 91 به رتبه 3 کشور در سال 98 ارتقا یافته است. 

مدیرکل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري فارس به بررسی هاي انجام شده اتاق بازرگانی ایران نیز اشاره کرد که
حاکی از بهبود فضاي کسب و کار فارس در بین سایر استان هاي کشور بوده است. 

وي اضافه کرد: تلاش هاي قابل قبولی در زمینه واگذاري واحدهاي تملک شده بانکی به بخش خصوصی صورت گرفته به طوري که
20 درصد از واحدهاي تملک شده بانک تا پایان سال 98 مجدداً به بخش خصوصی واگذار شده و 23 کارگاه راکد نیز احیاء و بیش از

12 هزار فرصت شغلی نیز با پیگیري هاي صورت گرفته و اهتمام جدي مدیریت ارشد استان حفظ شده است. 

فولادفر گفت: از جمله اقدامات ابتکاري استاندار فارس در راستاي جذب سرمایه گذار و ایجاد اشتغال که براي اولین بار در کشور در
فارس انجام شده می توان به اجراي طرح بنگاه به اضافه یک و یا طرح هر فرماندار یک کارگاه با اشتغال براي 200 نفر اشاره کرد که
هدف از اجراي این طرح ها حفظ اشتغال موجود ، ایجاد اشتغال جدید ،بهبود فضاي کسب و کار در استان بوده و مسئولیت اجراي

طرح نیز بر عهده مدیران دستگاه و فرمانداران هر شهرستان است. 

وي افزود: از آنجا که یکی از مهمترین دغدغه هاي سرمایه گذاران وجود بروکراسی اداري و فرایندهاي پیچیده اخذ مجوزات سرمایه
گذاري است، صدور مجوزهاي بی نام و تهیه بسته هاي آماده سرمایه گذاري در استان با هدف حذف فرایندهاي اداري و بسترسازي
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مناسب براي انجام طرح هاي سرمایه گذاري با در نظر گرفتن ظرفیت هاي منطقه اي و زیرساخت هاي موجود براي اولین بار در
کشور در فارس انجام گرفت که در این طرح، صرفا با اتکا به ظرفیت کارشناسان و بدنه دستگاه ها و تیم ستادي دفتر جذب و حمایت
از سرمایه گذاري در استان صورت پذیرفته و تاکنون تعداد 87 بسته آماده سرمایه گذاري در حوزه هاي صنایع تبدیلی ،کشاورزي
خدمات شهري و صنعتی در استان با حجم سرمایه گذاري بیش از 4 هزار میلیارد تومان با انجام تمام استعلام هاي مورد نیاز و صدور

جواز تاسیس، آماده ارائه به سرمایه گذاران است. 

مدیرکل دفتر جذب سرمایه گذاري استانداري فارس در پایان از سرمایه گذاران داخل و خارج کشور براي اطلاع از بسته هاي سرمایه
گذاري و مجوزهاي بی نام دعوت کرد تا با اعلام علاقه مندي و حضور در فارس از ظرفیتهاي بالقوه استان بهره برداري کنند./ ایرنا
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اخذ مجوز افزایش سرمایه 97 درصدي مس از سازمان بورس

منبع: بازار سرمایهشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1399/08/24

اردشیر سعدمحمدي گفت: شرکت ملی صنایع مس ایران همان طور که در مجمع عمومی عادي سالیانه شرکت در 31 تیرماه
امسال وعده داده بود، از محل سود انباشته افزایش سرمایه اي را از 10 هزار و 140 میلیارد تومان به 20 هزار میلیارد تومان

محقق می کند.

اردشیر سعدمحمدي گفت: شرکت ملی صنایع مس ایران
همان طور که در مجمع عمومی عادي سالیانه شرکت در
31 تیرماه امسال وعده داده بود، از محل سود انباشته
افزایش سرمایه اي را از 10 هزار و 140 میلیارد تومان به

20 هزار میلیارد تومان محقق می کند. 

به گزارش پایگاه خبري بازارسرمایه (سنا) و به نقل از مس
پرس، سعدمحمدي با بیان این که سازمان بورس بعد از

اخذ تأییدهاي لازم از بازرس محترم قانونی شرکت و هیأت مدیره شرکت مجوزهاي لازم را صادر کرده است، اظهار داشت: در واقع، در
این افزایش سرمایه که منبع مالی آن از داخل شرکت و سهامداران است به سهامدارانی که تا پیش از مجمع عادي به طور فوق العاده

سهامدار شرکت باشند به ازاي هر 1000 سهم، 970 سهم جایزه تعلق می گیرد. 

مدیرعامل شرکت مس عنوان کرد: شرکت مس به یاري خدا و با اخذ این تأییدیه از سازمان بورس در 10 آذرماه سال جاري به صورت
مجازي و در بستر اینترنت مجمع فوق العاده خود را با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی و به صورت محدود برگزار خواهد کرد. 

وي با اشاره به تجربه خوب برگزاري مجمع عمومی شرکت مس به صورت آنلاین گفت: تمام برنامه ریزي ها صورت خواهد گرفت تا
سهامداران شرکت مس که امروز از یک میلیون نفر فراتر رفته است بتوانند در این تاریخ مجمع فوق العاده شرکت مس را مشاهده

کنند. 

بزرگ ترین تأمین منابع مالی داخلی براي جهش تولید در صنعت مس 

سعدمحمدي با اشاره به اینکه شرکت هایی که توان مالی بالا دارند بازده داخلی بالایی دارند گفت: به طور متوسط بازدهی داخل
شرکت مس در طرح هایش بیش از 40 درصد بوده و همواره بازدهی داخلی شرکت مس بسیار بالاتر از نرخ ّ هاي سود بانکی است.
این بدان معنی است که بازدهی سهامداران شرکت مس از بازدهی هاي بدون ریسک بسیار بالاتر خواهد بود و پروژه هاي شرکت

داراي توجیه اقتصادي هستند. 
مدیرعامل شرکت مس تصریح کرد: سهم مس یک سهم بنیادي و بلندت مدت است و این افزایش سرمایه یکی از بزرگ ترین تأمین
منابع توسط یکی از بزرگ ترین شرکت هاي معدنی در کشور است که عمدتاً بابت پروژه هاي توسعه اي معدن و تغلیظ جهت جهش
تولید کنسانتره در نظر گرفته شده است به طوري که با اجراي این طرح ها ظرفیت تولید کنسانتره از 1 میلیون و 100 هزار تن

موجود به 2 میلیون تن در سال هاي آتی افزایش پیدا می کند. 
وي با بیان این که ازآنجایی که بازار اقتصادي مس داراي مزیت رقابتی در بین معادن کشور است و قیمت تمام شده شرکت مس
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ازلحاظ صرفه و صلاح سهامدار نسبت به معادن مشابه داراي رقابت هست، بیان کرد: بنابراین این افزایش سرمایه براي سودآوري
سهامداران خرد و عمده بسیار حیاتی و استراتژیک بوده و هست. درواقع، شرکت هایی که داراي توان مالی و پتانسیل بنیادي هستند
می توانند با این حجم از سرمایه گذاري از منابع داخلی رشد اقتصادي، بهبود بهره وري و توسعه پایدار و اشتغال براي هم میهنان

عزیزمان را به ارمغان بیاورند. 
به گفته سعدمحمدي، شرکت مس امیدوار است که با اجراي طرح هاي توسعه معدن مس درآلو و دره زار و احداث کارخانجات تغلیظ

جدید در سرچشمه، میدوك و سونگون است رشد پایداري را براي تولیداتش به ارمغان بیاورد. 
وي در ادامه تأکید کرد: آنچه سهامداران را متقاعد کرده است که در سهام شرکت مس به صورت استراتژیک سرمایه گذاري کنند این
هست که عمده منابع درآمدي شرکت مس از محل این پروژه ها به صورت ارزي و ریالی خواهد بود. به بیان دیگر، سرمایه گذاري
سهامداران در صنعت مس و مشارکت در افزایش سرمایه شرکت مس گرچه به صورت ریالی است ولی با توجه به ارزي بودن درآمد

شرکت مس سرمایه گذاري آن ها تحت تأثیر تلاطمات بازارهاي داخلی اقتصادي قرار نخواهد گرفت. 
مدیرعامل شرکت مس اضافه کرد: بنابراین، افزایش سرمایه شرکت مس یک چشم انداز بسیار روشنی براي توسعه اقتصادي کشور و

سودآوري است 
وي در پایان یادآور شد: درواقع ما پروژه ها و سرمایه گذاري هاي پربازدهی داریم و بازار سرمایه به ما به عنوان یک شرکت که داراي

رتبه « اي پلاس» است نگاه می کند.
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به دنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات هستیم

منبع: بازار سرمایهشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: وزارت صمت به عنوان متولی تولید، صنعت، معدن و تجارت در کشور خود را موظف
می داند نسبت به فراوانی کالا، افزایش تولید و اشتغال اقدام کند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: وزارت صمت به
عنوان متولی تولید، صنعت، معدن و تجارت در کشور خود
را موظف می داند نسبت به فراوانی کالا، افزایش تولید و

اشتغال اقدام کند. 

به گزارش پایگاه خبري بازارسرمایه (سنا) و به نقل از شاتا،
علیرضا رزم حسینی در نشست کارگروه تسهیل و رفع
موانع تولید استان هرمزگان با بیان این مطلب، افزود:
استان هرمزگان یکی از استان هاي برتر کشور در حوزه
اقتصادي است و از قدیم به سبب مجاورت با خلیج فارس

مرکز تجارت دریایی بوده است. 

وي با بیان اینکه استان هرمزگان هم اکنون 5 منطقه ویژه اقتصادي و دو منطقه آزاد تجاري دارد، تصریح کرد: هرمزگان استانی با
ساحلی طولانی است که در حوزه تجارت بین الملل و تولید ناخالص داخلی نقش حائز اهمیتی دارد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به شرایط کنونی کشور گفت: از یک سو در یک جنگ نابرابر تحمیلی در حوزه اقتصادي و تحریم
ها مواجه هستیم و از طرف دیگر با بیماري فراگیر کرونا دست و پنجه نرم می کنیم. 

اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی مردم است 

رزم حسینی در ادامه تصریح کرد: اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی مردم است به نحوي
که فروشگاهها همواره پر از کالاي مصرفی مردم باشد تا مردم هیچ گونه نگرانی از بابت تامین مایحتاج خود نداشته باشند. 

وي با اشاره به تلاش هاي مجموعه دولت و وزارت صمت در این شرایط حساس کنونی، بیان کرد: خوشبختانه کار تأمین کالاها و
مایحتاج عمومی مردم در شرایط تحریم و شیوع کرونا به هیچ وجه با مشکل مواجه نشد. 

تسهیل روند تولید با حذف بروکراسی هاي سخت اداري 

رزم حسینی در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به اهداف تشکیل کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید اضافه کرد: باید با حذف
بروکراسی هاي سخت اداري تولید و موضوعات مرتبط با تولید تسهیل شود. 
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وي ادامه داد: ستاد ملی تسهیل و رفع موانع تولید هر هفته دو جلسه با حضور مسئولین کشوري در تهران برگزار می کند، همچنین
کارگروه ملی جهش تولید هر هفته روزهاي سه شنبه با حضور معاون اول رئیس جمهور برگزار می شود. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش دیگري از سخنان خود تصریح کرد: وزارت صمت به عنوان متولی تولید و صنعت و معدن و
تجارت در کشور خود را موظف می داند نسبت به فراوانی کالا، افزایش تولید، افزایش اشتغال و افزایش تولید ناخالص داخلی اقدام

کند. 

رزم حسینی گفت: در همین راستا جلسات مختلفی برگزار شد و پیگیري هاي زیادي داشتیم که نتیجه آن تصویب مصوبه تسریع در
ترخیص کالاهاي رسوبی و مانده در گمرکات کشور بوده است. 

ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه از گمرکات با مصوبه جدید ستاد اقتصادي دولت 

وي ادامه داد: در همین راستا با همکاري گمرك ودستگاه هاي ذیربط از 8.3 کالاهاي رسوبی در گمرکات 800 هزار تن کالاهاي
اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه گمرکات ترخیص شده است. 

به دنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات هستیم 

وزیر صمت اضافه کرد: به دنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات هستیم و با تصمیمات جدید در شش ماهه دوم
شاهد افزایش صادرات و تامین بیشتر مواد اولیه کارخانجات هستیم. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به تولید ماسک به عنوان نمونه اي از کالاي مورد نیاز در این شرایط گفت: روزانه 22 میلیون
عدد ماسک در کشور تولید می شود که 7 میلیون عدد آن ماسک سه لایه می باشد و 470 کارگاه تولید ماسک در کشور روزانه فعال

است.
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برنامه هاي توسعه اي ایمیدرو در منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1399/08/24

فصل اقتصاد - رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: تامین زیرساختهاي آب، برق، گاز و مخابرات توسط منطقه ویژه خلیج فارس،
در کنار استفاده از معافیتهاي گمرکی براي واردات تجهیزات و مواد اولیه، از دیگر برنامه ها براي تحقق «جهش تولید» در این

منطقه است.

فصل اقتصاد - رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: تامین
زیرساختهاي آب، برق، گاز و مخابرات توسط منطقه ویژه
خلیج فارس، در کنار استفاده از معافیتهاي گمرکی براي
واردات تجهیزات و مواد اولیه، از دیگر برنامه ها براي تحقق

«جهش تولید» در این منطقه است. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از شاتا ، خداداد غریب پور با
بیان این مطلب، افزود: از طرف دیگر، معافیت گمرکی براي ورود کالاهاي ساخته شده در منطقه به داخل کشور به میزان ارزشافزوده،
معافیت از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده براي شرکت هاي فعال در منطقه، امکان صادرات، ترانزیت، ترانشیب و صدور مجدد کالا،
حمایت براي اخذ وام از طریق منابع داخلی و خارجی و... از دیگر برنامه هاي مهم منطقه ویژه براي جذب سرمایه گذار و در راستاي

رونق بخشی به این منطقه خواهد بود. 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: یکی دیگر از عوامل مهمِ متمایزکننده منطقه ویژه از سایر مناطق ویژه کشورهاي
حاشیه خلیج فارس، وجود منابع عظیم انرژي شامل نفت و گاز، پالایشگاه هشتم نفت، ستاره خلیج فارس و پالایشگاههاي گاز

سرخون، قشم و گورزین است. 
غریب پور بیان کرد: یکی از مسئولیتها و ماموریتهاي همه ما در مسیر توسعه منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس ایجاد اشتغال پایدار
است. در واقع، همه ما در نظر داریم در کنار توسعه این منطقه براي بالفعل کردن شرایط استراتژیک منطقه هرمزگان، رونق اشتغال
بیش از پیش در این منطقه مهم کشور محقق شود. در این راستا مدیریت منطقه ویژه گامهاي مثبت و عملی اساسی را در مسیر

تحقق این هدف برداشته است. 
توسعه براي افق 1404 و تحقق نقشه راه 

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: در سند چشمانداز توسعه کشور براي افق 1404، ظرفیت تولید سالانه 10 میلیون تن فولاد براي
منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس در نظر گرفته شده که لازمه آن افزایش واردات مواد اولیه و همچنین صدور

محصولات تولید شده است که این خود نیاز به زیرساختهاي لازم از جمله افزایش ظرفیت اسکله اختصاصی دارد. 
وي افزود: بنابراین توجه به زیرساختهاي اختصاصی براي تحقق نقشه راه معدن براي منطقه ویژه خلیج فارس ازجمله برنامه هاي مهم

در این زمینه به حساب میآید. 
موفقیت در جذب سرمایه گذار 

غریب پور با بیان اینکه مهمترین دستاورد منطقه ویژه خلیج فارس، موفقیت آن در جذب سرمایه گذار بوده است، گفت: با توجه به
اینکه منطقه ویژه ظرفیتهاي بالقوه و بالفعل بسیاري دارد، تصور ما این است که در جذب سرمایه گذار عملکرد قابل قبولی داشته است
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و در حال حاضر شاهد مشارکت بخش خصوصی در این راستا هستیم. 
وي افزود: خوشبختانه در سال 99 حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی در منطقه ویژه خلیج فارس قابل توجه است به این دلیل که

بسترهاي توسعه اي این منطقه براي سرمایه گذاري، بهترین سیاست در راستاي جذب سرمایه گذاران است. 
رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: از جمله این فرصت ها میتوان به صنایع پاییندستی فولاد، نفت، قیر و فروآلیاژ اشاره کرد که در

صورت تکمیل عملیات زیرساختی در این بخش، سرمایه گذاران در زمانی کوتاه از زمینهاي آن بهره برداري خواهند کرد. 
غریب پور افزود: یکی دیگر از مزیتهاي مهم منطقه ویژه، نزدیکی به آبهاي آزاد، دسترسی به شبکه راه آهن سراسري، نزدیکی به شهر
و فرودگاه بین المللی بندرعباس، معادن گل گهر و چادرملو و نیز فعالیت دو پالایشگاه نفت بندرعباس و ستاره خلیج فارس در کنار

وجود هجده شرکت صنایع معدنی شامل صنایع فولادي، آلومینیومی، روي و سایر صنایع زیرساختی است.
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افتتاح واحد تولید ماسک سه لایه با ظرفیت روزانه 500 هزار عدد توسط وزیر

صمت

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1399/08/24

فصل اقتصاد - وزیر صنعت، معدن و تجارت در جریان سفر به استان هرمزگان واحد تولیدي سمراد، تولید کننده ماسک سه
لایه را مورد افتتاح قرار داد.

فصل اقتصاد - وزیر صنعت، معدن و تجارت در جریان سفر
به استان هرمزگان واحد تولیدي سمراد، تولید کننده

ماسک سه لایه را مورد افتتاح قرار داد. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از شاتا، این واحد تولیدي
ظرفیت تولید روزانه 500 هزار عدد ماسک سه لایه را دارد.
براي راه اندازي این واحد تولیدي سرمایه گذاري 58

میلیارد ریالی شده است که زمینه اشتغال 40 نفر را فراهم آورده است. 
گفتنی است که وزیر صنعت، معدن و تجارت براي بررسی و پیگیري ترخیص کالاهاي اساسی و مواد اولیه کارخانجات رسوبی در

گمرکات کشور در پی مصوبه جدید ستاد اقتصادي دولت به استان هرمزگان سفر کرده است.
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آغاز ثبت نام دوره هاي آموزشی سراي محله از فردا

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1399/08/24

پیام سپاهان - (درخواست حذف این خبر) به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از کرمانشاه؛ رئیس
سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري کرمانشاه گفت: ثبت نام ...

پیام سپاهان - به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه
خبرنگاران جوان از کرمانشاه؛ رئیس سازمان فرهنگی،
اجتماعی و ورزشی شهرداري کرمانشاه گفت: ثبت نام دوره
هاي آموزشی سراي محله دولت آباد کرمانشاه با شعار:
"آموزش، مهارت، حمایت، تولید، بازار، درآمد" از 24 آبان

ماه آغاز می شود. 
عبدالمالکی گفت:به منظور توانمندسازي بانوان شهرك
دولت آباد و در قالب دوره هاي آموزشی مهارتی ثبت نام
کلاس ها و کارگاه هاي آموزشی در رشته هایی نظیر پشم

ریسی، میناکاري، خیاطی، قالی بافی، گیوه بافی، چرم دوزي، زیورآلات و آشپزي براي بانوان دولت آباد شروع می شود. 
او افزود: این دوره ها که با همکاري جهاد دانشگاهی، دفتر تسهیل گري و دفتر امور بانوان استانداري در گام اول و با ارائه آموزش
مهارتی انجام پذیرفته پس از مهارت آموزي به فراگیران برگزیده بر اساس تفاهم نامه صورت گرفته با صندوق کارآفرینی امید،

تسهیلاتی قرار می گیرد تا بتوانند با توجه به آموزش هایی که دیده اند، تولید محصول داشته باشند. 
او افزود:در برگزاري این دوره ها تلاش شده تا با ظرفیت سنجی محله، بهترین نسخه جهت توانمندسازي بانوان شهرك دولت آباد ارائه

شود. 
او گفت: آغاز دوره ها پس از طی دوران محدودیت کرونا و با کسب مجوز از ستاد مقابله با این بیماري و با رعایت دستور هاي

بهداشتی خواهد بود. 
انتهاي پیام/ز 

منبع: باشگاه خبرنگاران
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بازگشت واحدهاي راکد به چرخه تولید در قم سرعت گرفت

منبع: تابناكشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1399/08/24

بازگشت واحدهاي راکد به چرخه تولید در قم سرعت گرفت 
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: به منظور فعال سازي حداکثري ظرفیت هاي اقتصادي استان در سال جهش تولید،

چرخه بازگشت واحدهاي صنعتی راکد به چرخه تولید در قم با ارائه تسهیلات بیشتر سرعت گرفته است. 
به گزارش تابناك قم، محمود سیجانی بیان کرد: در همین رابطه از ابتداي سال جاري تا پایان مهرماه 19 واحد صنعتی راکد و

غیرفعال در استان به چرخه تولید بازگشت. 

وي افزود: بازگشت این واحدها به چرخه فعالیت موجب شد تا بهره برداران آن ها بتوانند تولید محصولاتی همچون صنایع سلولزي،
غذایی، کفش و دمپایی، فلزي، شیمیایی، صنایع معدنی، برق و الکترونیک را از سرگیرند. 

وي ادامه داد: براي احیا فعالیت این واحدهاي صنعتی بیش از پنج هزار و 278 میلیارد ریال سرمایه گذاري انجام شده که حفظ و
ایجاد فرصت اشتغال براي 415 تن را در پی داشته است. 

سیجانی گفت: در سال جهش تولید به دنبال حمایت موثرتر از سرمایه گذاران و تولیدکنندگان استان هستیم که نتایج آن در آغاز به
کار واحدهاي صنعتی جدید و احیا واحدهاي راکد در شهرك هاي صنعتی قم قابل مشاهده است. 

وي بیان کرد: جلسات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در قم هر هفته تشکیل و بر اساس آن مصوبه هاي قابل توجهی براي افزایش
سطح تولید و اشتغال در بخش صنعت استان به دستگاه هاي اجرایی ابلاغ می شود که نقش موثري در بازگشت واحدهاي صنعتی

راکد به مدار تولید دارد. 

حجم سرمایه گذاري انجام شده براي واحدهاي صنعتی استان قم فراتر از 51 هزار میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاري
صورت گرفته در حدود 2هزار و 400 واحد صنعتی و تولیدي استان براي بیش از 57 هزار تن فرصت اشتغال ایجادشده است؛
همچنین قم داراي هفت شهرك صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه (ع) - قنوات - و فناوري
اطلاعات و ارتباطات (I.C.T) و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هرکدام از آن ها موقعیت ممتازي براي

توسعه سرمایه گذاري، تولید و اشتغال دارد.
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بانوان، بیشترین متقاضیان طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در گلستان

منبع: ایسناشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1399/08/24

مدیر اجرایی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در گلستان گفت: تاکنون معادل 77 درصد سهمیه استان در طرح ملی توسعه
مشاغل خانگی، ثبت نام انجام شده است.

متین تقی بائی در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه طرح
ملی توسعه مشاغل خانگی براي اشتغال پایدار 54 هزار و
300 نفر در کل کشور در حال اجرا است، اظهار کرد:
سهمیه استان گلستان در این طرح 2300 نفر است که تا

به امروز بیش از 1700 نفر ثبت نام انجام داده اند. 

وي افزود: بیشتر ثبت نامی ها در این طرح در شهرستان
هاي آق قلا، گرگان و گمیشان هستند. 

تقی بائی با اشاره به اینکه اغلب ثبت نام کنندگان را بانوان
تشکیل می دهند، گفت: بیشترین تقاضا در رشته هاي خیاطی لباس، پرورش دام، قالی بافی و نخ ریسی است. 

مدیر اجرایی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در گلستان بیان کرد: استقبال از این طرح در بین روستاییان بیشتر شهرنشینان بوده
است. 

وي خاطرنشان کرد: متقاضیان می توانند تا 30 آبان ماه با مراجعه به سامانه inhb.ir، اقدام به ثبت نام را انجام دهند. شرایط براي
ثبت نام حداقل 18 سال سن، بومی استان محل ثبت نام، نداشتن اشتغال تمام وقت و نداشتن بیمه کارفرمایی است. 

انتهاي پیام
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ترخیص یک هشتم کالاهاي موجود گمرکات

منبع: تابناكشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر صنعت، معدن و تجارت از ترخیص یک و دو دهم میلیون تن کالا معادل یک هشتم کالا هاي موجود از گمرکات کشور
در 10 روز اخیر خبر داد.

به گزارش فارس، علیرضا رزم حسینی در ارتباط زنده تصویري با بخش خبر 21 جمعه شب شبکه اول سیما از مرکز بندرعباس
افزود: با بررسی گمرکات شهید رجایی و باهنر استان هرمزگان تا این لحظه از مجموع هشت و سه دهم میلیون تن کالا (چهار و سه

دهم میلیون تن کالاي اساسی و 4 میلیون تن کالاي غیر اساسی) حدود یک میلیون و 200 هزار تن کالا ترخیص شده است. 

وي گفت: از این میزان حدود 800 میلیون تن شامل کالا هاي اساسی مانند برنج، روغن، گندم، کنجاله سویا و حدود 400 هزار تن
هم مواد اولیه کارخانجات بوده است، البته روند ترخیص ادامه خواهد داشت. 

رزم حسینی ادامه داد: سیاست اقتصادي دولت متمرکز بر ایجاد فراوانی کالا در کشور است، پس روند ترخیص کالا از گمرکات کشور
ادامه خواهد داشت. 

وي گفت: با مساعد بودن شرایط جوي، صبح شنبه پس از بازدید از بنادر شهیدان رجایی و باهنر استان هرمزگان، بازدیدي میدانی هم
از بندر امام خمینی(ره) خوزستان خواهد داشت. 

وزیر صمت افزود: این وزارتخانه با در دست داشتن 40 درصد اقتصاد و همین طور 38 درصد از اشتغال کشور، نمی تواند به وضع
اقتصادي کشور بی تفاوت باشد پس وزارت صمت با هدف تامین کالا هاي اساسی و ضروري جامعه، تامین مواد اولیه کارخانجات و

تقویت چرخه تولید کشور اقدامات مقتضی خواهد داشت.
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آموزش اقتصاد به کودکان با بسته هاي محققان کشور

منبع: ایسناشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1399/08/24

گروهی از محققان یکی از شرکت هاي خلاق بسته هاي آموزشی استانداردسازي براي درك بهتر مفاهیم کلیدي اقتصادي به
کودکان را عرضه کرده اند.

به گزارش ایسنا، مریم حسینی بالام، مدیر عامل یکی از شرکت هاي
خلاق گفت: با توجه به اینکه یکی از حیاتی ترین مسائل براي رشد
اقتصادي هر کشوري آموزش مفاهیم اقتصادي به همه گروهاي سنی
است، در این مجموعه یک کارگروه علمی در رابطه با این موضوع تشکیل

شد. 

وي ادامه داد: این کارگروه با مطالعه روش هاي به کار گرفته شده در
دیگر کشورها، اقدام به بومی سازي روش هاي آموزش مفاهیم اقتصادي کرد و از طریق استانداردسازي و وارد کردن مسائل دینی به

این متدها و بسته هاي آموزشی، محصولات مناسب ایرانی، اسلامی را تولید کرد. 

حسینی، انواع بسته هاي آموزشی، کتاب، کتاب داستان کودکان، کتاب راهنمایی مربی و کتاب کار را از محصولات تولیدي این شرکت
نام برد و اظهار کرد: همچنین دوره هاي مختلف آموزشی را براي کودکان، نوجوانان و بزرگسالان برگزار می کنیم و در این دوره ها
کودکان با مسائل پایه اي اقتصاد مانند انتخاب، صرفه جویی، تصمیم گیري، کارآفرینی، قناعت، پس انداز، حمایت از تولید ملی، تولید،

خرید و مصرف آشنا خواهند شد. 

بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی معاونت علمی ریاست جمهوري، وي با اشاره به اخذ مجوز رشد از وزارت آموزش و پرورش در این
محصولات، یادآور شد: در حال حاضر نیز در حال تربیت مربیان براي مدارس غیر انتفاعی هستیم و در همکاري با شبکه پویاي

صداوسیما، برنامه اي در این حوزه تولید خواهیم کرد. 

انتهاي پیام
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کسادي بازار پرورش ماکیان در مازندران

منبع: جمارانشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1399/08/24

پرورش اردك و غاز به صورت گله اي که طی چند سال گذشته در مازندران رونق گرفته بود ، امسال به خاطر کمبود و بالا
رفتن قیمت انواع نهاده ها و شرایط کرونایی از رونق افتاده است.

پرورش اردك و غاز به صورت گله اي که طی چند سال گذشته در مازندران رونق گرفته بود ، امسال به خاطر کمبود و بالا رفتن
قیمت انواع نهاده ها و شرایط کرونایی از رونق افتاده است. 

پرورش اردك و غاز به صورت گله اي که طی چند سال گذشته
در مازندران رونق گرفته بود ، امسال به خاطر کمبود و بالا رفتن
قیمت انواع نهاده ها و شرایط کرونایی از رونق افتاده است؛
وضعیتی که براي روستاییان خسران و براي متولیان امور فرصت

تلقی شده است. 

به گزارش جماران به نقل از ایرنا ، اگرچه آماري رسمی از تعداد
افراد پرورش دهنده گله اي اردك و غاز در شالیزارهاي مازندران

وجود ندارد ، اما طبق بررسی هاي میدانی خبرنگار ایرنا و اظهارات دهیاران روستاها و البته اداره کل دامپزشکی به عنوان دستگاه
نظارتی ، امسال این فعالیت جنبی کشاورزي به دلیل مشکلات هزینه اي و کمبود نقدینگی کاهش محسوسی دارد. 

مازندران حدود سه میلیون و 300 هزار نفر جمعیت دارد که حدود 47درصد آنان در بیش از سه هزار و 500روستا زندگی می کنند و
یکی از فعالیت هاي جنبی روستائیان پرورش انواع ماکیان بویژه مرغ ، اردك ، غاز و بوقلمون است. طبق آمار معاونت بهبود تولیدات
دامی جهاد کشاورزي مازندران به طور متوسط سالانه 150 تا 250 هزار قطعه انواع ماکیان تنها به صورت غیرگله اي یا خانگی در

روستاهاي استان پرورش داده می شود. 

گزارش میدانی خبرنگار ایرنا و اظهارات برخی از پرورش دهندگان که به صورت ثابت در حاشیه جاده ها هر ساله اقدام به پرورش گله
اي اردك و غاز می کردند نشان می دهد که امسال تعداد گله ها به نصف کاهش یافته و این فعالیت در داخل بافت روستاها از 40 تا

50 قطعه حتی به کمتر از 10 تا 15 قطعه رسیده است. 

همچنین بر خلاف سال هاي گذشته ، امسال به صورت محدودتري در حاشیه محورهاي اصلی شهرهاي مازندران پارچه نوشته هایی
مشاهده می شود که در باره عرضه و فروش انواع ماکیان محلی بویژه اردك زنده اطلاع رسانی می کند. 

اردك شکم پر با دانه هاي انارترش مزه ، یکی از روش هاي پختن این پرنده نیمه وحشی در مازندران است که در منوي برخی از
رستوران هاي ساحلی استان نیز قرار دارد. خرید اردك آماده طبخ غیرصنعتی از پرورش دهندگان حاشیه جاده ها هم یکی از سوغاتی
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هاي مازندران در سال هاي اخیر بوده است. 

یکی از پرورش دهندگان اردك در شالیزاري حاشیه جاده اصلی بابل به آمل در باره وضعیت کسب و کارش در سال جاري به خبرنگار
ایرنا گفت : امسال هر جوجه اردك نیمه صنعتی 15روزه را تا 15هزار تومان خریداري کردم که نسبت به پارسال دو برابر شده است. 

پرورش دو مرحله اي 

ابوالفضل لاسمی با بیان این که جوجه هاي اردك باید به مدت 20 روز در انبار کنار شالیزاري نگهداري و با سبوس ، پیلت و ذرت
تغذیه دستی شوند تا بتوان در شالیزاري رهایشان کرد ، افزود : کمبود این نهاده ها و افزایش قیمت آن سبب شده است تا امسال

پرورش اردك گله اي براي بسیاري از جوانان روستایی به صرفه نباشد و به همین دلیل هم استقبال نکرده اند. 

وي گفت : عدم استقبال جوانان روستایی از این کار در حالی است که امسال شرایط شالیزار ها به خاطر وجود انواع علف هاي هرز و
دانه هاي شالی باقی مانده براي پرورش اردك مهیا تر از سال هاي قبل است. 

این پرورش دهنده گله اي اردك توضیح داد : به دلیل افزایش سطح زیر کشت دوم برنج به روش رتون و نشاي دوباره ، وضعیت چراي
طبیعی اردك ها در این زمین ها بهتر است و به همین خاطر هم پس از نگهداري و تغذیه 21 روزه اول در انبار که نیازمند هزینه

است ، پس از رها کردن در شالیزاري تنها به مراقبت در ورود و خروج نیاز دارند و هیچ هزینه دیگري نمی خواهد. 

لاسمی گفت : با این وصف نگهداري اولیه در انبار براي توانمندسازي جوجه ها هزینه زیادي امسال دارد و به عبارتی تغذیه دستی و
نگهداري سه هفته اي در پرورش گله اي پنج تا 10 هزار قطعه اي اردك با توجه به قیمت سه برابري سال گذشته نهاده ها ، نقدینگی

زیادي می خواهد که هر کشاورز با جوان روستایی قادر به تامین آن نیست. 

وي افزود : همچنین سه برابر شدن هزینه ها در سال جاري سبب شده است تا هزینه تمام شده پرورش هر قطعه اردك و غاز هم به
همین میزان افزایش یابد که در این وضعیت ، عملا از دسترس مصرف کنندگان خارج شده است و قیمت براي خریداران به صرفه

نیست و مشتري مانند سال هاي گذشته نداریم. 

این پرورش دهنده گله اي اردك گفت : امسال قیمت هر کیلوگرم ذرت به بیش از چهار هزار تومان و کنجاله سویا تا 17 هزار تومان
خرید و فروش می شود و به وطور یقین براي خرید این نهاده ها نیاز به نقدینگی بالایی است که اصلا در توان اقتصادي بسیاري از

جوانان روستایی نیست. 

وي با اظهار این که در پنج سال اخیر با مشارکت سه تن از پسرعموهایش هفت تا 10 هزار قطعه اردك و غاز را در بازه زمانی سه
ماهه پرورش می داد ، افزود : امسال دیگر با پسرعموهایم نیستم چون آنها نقدینگی نداشتند و خودم به تنهایی هم به خاطر کمبود
نقدینگی و هزینه بالاي نگهداري و مراقبت تعداد را به 700 قطعه کاهش دادم ، در حالی که امسال شالیزاري ما براي پرورش 10 هزار

قطعه کشش دارد. 

سختگیري براي آنفلوانزا 

یکی دیگر از پرورش دهندگان گله اي طیور محلی هم شرایط خاص کرونایی و سختگیري در باره خطر بیماري آنفلوانزاي پرندگان را
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در کاهش استقبال از این کسب و کار فصلی در سال جاري موثر دانست و گفت : همچنین کرونا باعث شده عرضه و فروش محصول
هم براي ما سخت تر شود چون هر مردم قدرت خریدشان کاهش یافته و هم میزان اعتمادشان به مصرف اینگونه پرندگان بشدت

کاهش یافته است. 

ابراهیم حسینی افزایش خطرپذیري کسب و کار پرورش گله اي ماکیان را از دیگر عوامل از رونق افتادن آن در سال جاري دانست و
توضیح داد : اگر چه خطر بیماري آنفلوانزاي پرندگان همواره براي این کسب و کار غیررسمی وجود داشت ولی امسال هم سختگیري
ها بیشتر شده و هم اگر خداي نکرده بیماري به گله سرایت کند ، ضرر هنگفتی به پرورش دهنده وارد می شود که در این شرایط

معیشتی که کرونا بر جامعه تحمیل کرده ، براي بسیاري قابل تحمل نخواهد بود. 

وي افزود : پرورش گله اي ماکیان با این که چند سالی است در مازندران شکل گرفته و رونق یافته ، ولی به خاطر غیرمجاز بودنش ،
هیچگونه حمایتی اعم از بیمه و تسهیلات ندارد ، در نتیجه کاملا متکی به جیب پرورش دهنده است و امسال واقعا به خاطر شرایط

اقتصادي کرونایی ، حتی ضرر و زیان احتمالی در حد حرف هم براي بسیاري پذیرفتنی نیست. 

او ادامه داد : این وضعیت گریز از خطر در حالی است که طی 6 سالی که پرورش گله اي ماکیان متداول شده و هر ساله هم رو به
گسترش بوده ، سابقه اي از شیوع آنفلوانزا در استان وجود نداشته است ، ضمن این که امسال بهتر از هر سالی کشاورزان براي استفاده

از شالیزاري هایشان جهت پرورش اردك و غاز را دارند چون این کار باعث تقویت خاك زمینشان می شود. 

مسئول یکی از فروشگاه هاي خوراك دام و طیور در آمل هم با تایید افزایش قیمت نهاده ها بویژه پیلت و سبوس گفت : سال گذشته
در چنین روزهاي شاهد تقاضاي زیاد خرید انواع این نهاده ها از جوانان روستائی بودیم ، اما اکنون تقاضا به حداقل و حتی به صفر

رسیده است. 

محمد ذوالفعلی پور با بیان این که پرورش گله اي اردك و غاز در شالیزارها فرصت خوبی براي درآمد جوانان روستایی مازندران بوده
است ، افزود : علت استقبالشان هم این بوده که فقط سه هفته باید هزینه تغذیه این پرندگان را متقبل می شدند و 60 روز باقی مانده

از زمان پرورش ، هزینه اي نداشتند و فقط باید با رهاسازي گله داخل شالیزاري ، از آنها نگهداري و مراقبت می کردند. 

وي با اظهار این که جوانان روستایی سال هاي قبل بخشی از خرید نهاده ها را به صورت نسیه انجام می دادند ، گفت : امسال بر
خلاف سال گذشته به دلیل نوسانات و بالا رفتن قیمت ، نهاده ها به صورت نقدي خرید و فروش می شود و اصلا نسیه و یا اعتباري

معنایی ندارد و به همین دلیل هم با توجه به کمبود نقدینگی روستائیان ، آنان در خرید این نهاده ها با مشکل مواجه شدند. 

ذوالفعلی پور به تاثیر شرایط کرونایی در کاهش فعالیت پرورش گله اي اردك در شالیزارهاي استان نیز اشاره کرد و گفت : به هر حال
عرضه و فروش ماکیان بومی در استان همچنان سنتی است و امسال مردم تقاضاي کمتري نسبت به خرید این نوع پرندگان دارند. 

غیرمجاز ، قابل تحمل 

اگر چه پرورش گله اي ماکیان در مازندران طی 6 سال گذشته همواره رو به گسترش بوده ، ولی این کار طبق ضوابط بهداشتی
دامپزشکی غیرمجاز بوده و جرم محسوب می شد. با این وصف ، این کار به خاطر نقشش در تامین معیشت بخشی از روستاییان بویژه

ایجاد فرصت شغلی براي جوانان ، با اغماض نگاه شده و تحمل می شد. 
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طبق مقررات دامپزشکی پرورش طیور بومی کمتر از100 قطعه فقط در داخل بافت روستا برابر ضوابط بهداشتی مجاز است و پرورش
گله اي خارج از روستا، داخل شالیزار و اطراف واحدهاي صنعتی جرم محسوب می شود. 

لزوم رعایت این مقررات در مازندران به این دلیل است که بیش از 2 هزار و 300 واحد مرغداري در استان وجود دارد که سالانه با
تولید بیش از 180 هزار تن گوشت مرغ حدود 12 درصد گوشت سفید کشور را تامین می کند. 

البته تحمل این کسب و کار که نقش نسبتا پررنگی در ایجاد فرصت شغلی فصلی براي جوانان روستایی داشت از سوي دامپزشکی به
معناي بی اعتنا بودن این مجموعه نسبت به رعایت مسایل بهداشتی جهت حفاظت از صنعت مرغداري استان نبوده است . 

مدیرکل دامپزشکی مازندران هم با تایید کاهش فعالیت پرورش اردك در شالیزارهاي استان ، تاکید کرد که این مجموعه همچنان با
هرگونه فراگیري این کسب و کار که تهدیدي براي صنعت مرغداري استان شود ، برخورد می کند. 

دکتر حسین رضوانی گفت : پرورش اردك در زمین هاي شالیزاري به خاطر رعایت نکردن ضوابط و مقررات پرورش دام و طیور
غیرقانونی است. 

وي افزود: استان مازندران به خاطر شرایط آب و هوائی و موقعیت جغرافیایی نسبت به بیماري هاي دامی بویژه آنفلونزاي پرندگان
حساس است و بررسی ها نشان داده که عمده شیوع این بیماري از پرنده اردك بوده است. 

او ادامه داد : اگر پرورش دهندگان به ضوابط پرورش دام و طیور بی اعتنایی کنند و خطري براي واحدهاي دام و طیور صنعتی
احساس شود ، بدون در نظر گرفتن اهمیت اشتغال و درآمد جوانان ، با متخلفان برخورد می کنیم. 

مازندران حدود 6 میلیون و 600 هزار واحد دامی دارد و ظرفیت تولیدات دامی استان شامل شیر ، گوشت و دیکر محصولات 926
هزار تن در سال است. 

رضوانی گفت : دامپزشکی با اصل پرورش اردك بدون مجوز مخالف است ، اما با توجه به اینکه پرورش گله اي اردك در زمین هاي
شالیزاري رونق گرفته ، باید موارد بهداشتی رعایت شود. 

وي افزود : یکی از مشکلات در حال حاضر احتمال ورود جوجه اردك هاي بیمار از دیگر نقاط کشور به استان است که در مبادي
ورودي مراکز قرنطینه نداریم و کنترلی بر این مورد صورت نمی گیرد. 

رضوانی با تاکید بر ضرورت رعایت نکات بهداشتی در پرورش اردك ، از پرورش دهندگان خواست تا در صورت مشاهده هر گونه بیمار
و تلفات غیر طبیعی موضوع را به مراکز دامپزشکی اطلاع رسانی کنند. 

وي گفت : اردك ، پرنده اي قوي در مقابل بیماري آنفلونزاي پرندگان است ولی در عین حال ناقل قوي این بیماري هم محسوب می
شود و اگر صاحب واحد صنعتی داراي مجوز نسبت به پرورش دهنده اردك متعرض شود ، به طور یقین بر اساس قانون دامپزشکی با

این مقوله برخورد می کنیم ، چرا که قانون و مجوزي براي پرورش اردك گله اي در دولت صادر نمی شود. 

رضوانی به سرد شدن هوا و گردش ویروس آنفلونزاي پرندگان در این فصل اشاره کرد و گفت : دامپزشکی موظف به پیشگیري و
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کنترل یماري هاي دامی است و طبق قانون عمل می کند. 

اخبار مرتبط پرداخت 12 میلیارد تومان تسهیلات جبران خسارت کرونا به هنرمندان زنجان 
صدور پروانه بهره برداري براي 18 واحد صنعتی همدان 

تولید هفت هزار و 500 تن عسل در اصفهان 
تولید چهار میلیون و 344 قطعه انواع ماهیان زینتی در محلات 

بحران آفرینی کرونا براي فعالیت هاي هنري 
انتهاي پیام 

این مطلب برایم مفید است بلی 0 نفر این پست را پسندیده اند
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حداقل حقوق یک بازنشسته باید چقدر باشد؟/ همسان سازي در حوزه تامین

اجتماعی موضوعی غیرمرتبط و ناهمگن است

منبع: جمارانشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1399/08/24

یک فعال صنفی بازنشستگان گفت: براي اینکه کارگران بازنشسته امروز یک زندگی در سطح زندگی سال 60 داشته باشند،
باید حداقل 9 میلیون تومان دریافتی ماهانه داشته باشند.

یک فعال صنفی بازنشستگان گفت: براي اینکه کارگران بازنشسته امروز یک زندگی در سطح زندگی سال 60 داشته باشند، باید
حداقل 9 میلیون تومان دریافتی ماهانه داشته باشند. 

به گزارش جی پلاس، حسین غلامی (فعال صنفی مستقل
بازنشستگان) در گفتگو با ایلنا، با تاکید بر اهمیت نقش مشارکت
جمعی در نیل به اهداف مشترك، از اجرایی نشدن قانون در
تعیین مزد و مستمري طبقه کارگر می گوید و اضافه می کند:
سال به سال قدرت خرید کارگران شاغل و بازنشسته، کاهش

یافته است. 

مهمترین مطالبات بازنشستگان کارگري چیست و چگونه می
توان این مطالبات را دسته بندي کرد؟ 

اولین مطالبه بازنشستگان تامین اجتماعی، مساله حقوق و مستمري است. حقوق بازنشستگان باید در سطح یک «رفاه نسبی» باشد. ما
نمی گوییم رفاه کامل، بلکه می گوییم رفاه نسبی که شاخص آن نیز، بالاي خط فقر بودنِ مستمري دریافتی است. خط فقر امروز
بالاي ده یا یازده میلیون تومان است. با یک محاسبه ساده می توان نشان داد که در طول سالها، قدرت خرید کارگران بازنشسته چقدر
کاستی گرفته و امروز مستمري ها چقدر زیر خط فقر است؛ شما 4 هزار تومان مستمري سال 1360 را در نظر بگیرید؛ اگر فرض کنیم
هر سال تورم متوسط فقط 22 درصد بوده (اگر متوسط تورم سالیان گذشته را محاسبه کنیم، همین 22 درصد می شود)، یک ضرب
نمایی ساده نشان می دهد که امروز اگر قرار باشد قدرت خرید همان 4 هزار تومان را داشته باشیم، باید مستمري بازنشستگان چیزي
حدود 9 میلیون تومان باشد. پس براي اینکه کارگران بازنشسته امروز یک زندگی در سطح زندگی سال 60 داشته باشند، باید حداقل
9 میلیون تومان دریافتی ماهانه داشته باشند؛ حالا شما حساب کنید با دستمزدي که یک سوم این میزان یعنی 3 میلیون تومان

است، چطور می توان یک «رفاه نسبی» داشت؟! 

در این شرایط، آیا طرح همسان سازي حقوق بازنشستگان که البته در تامین اجتماعی، «متناسب سازي» شد، می تواند در بهبود
معیشت کارگران بازنشسته موثر باشد و قدري از انتقادات و نارضایتی ها بکاهد؟ یا مثلاً طرحی مانند طرحِ «تامین کالاهاي اساسی»

که نمایندگان مجلس در دستور کار دارند، می تواند بهبودي ساختاري و درازمدت در معیشت بازنشستگان ایجاد کند؟ 
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اصلاً همسان سازي، در حوزه تامین اجتماعی، موضوعی غیرمرتبط و ناهمگن است؛ چون کشوري ها - چه شاغلان و چه بازنشستگان-
گروه و پایه دارند و تمام افراد، بر طبق همان گروه و پایه، حقوق می گیرند و بنابراین می توان «همترازي» را براساس دریافتی شاغلان
هم طبقه اجرایی کرد؛ اما در مورد بیمه شدگان تامین اجتماعی اینگونه نیست؛ سطح دستمزدها از این کارخانه تا آن کارخانه، از زمین
تا آسمان فرق می کند و گروه و طبقه یکسان و همگانی وجود ندارد؛ بنابراین «همترازي» ممکن نیست؛ با این حساب، براي
بازنشستگان تامین اجتماعی، چیزي که اهمیت دارد نه همسان سازيِ ساختگی بلکه افزایش قانونی مزد و مستمري است؛ ما قانون
بالادستی هم در این زمینه داریم، ماده 41 قانون کار و ماده 96 قانون تامین اجتماعی؛ این مواد قانونی اگر به درستی و کامل اجرا
شوند، یعنی مزد و مستمري به اندازه سبد هزینه هاي زندگی افزایش یابند، دیگر نیازي به اجراي طرح هاي ابتر و نامنسجمی مانند
همسان سازي نیست؛ در واقع چون به قانون اعتنا نکرده بودند و مزد و مستمري را به اندازه هزینه ها افزایش نداده بودند، در جهت
کاستن از اعتراضات کارگران بازنشسته، طرحی نامفهوم، خام و غیرمرتبط به نام همسان سازي را در دستور کار قرار دادند و خودشان

هم اعتراف کردند که این همسان سازي، همسان سازي نیست، بلکه متناسب سازي است! 

گذشته از مساله حقوق و مستمري، باقی مطالبات کارگران بازنشسته چیست؛ در بحث درمان و بهداشت، اوضاع از دید شما چگونه
است؟ 

در بحث درمان نیز کاستی ها و نارسایی هاي بسیار وجود دارد. در ایران چیزي حدود 65 تا 70 درصد هزینه هاي درمان به عهده
بیمار است، درحالیکه متوسط جهانیِ این شاخص، 18 درصد است. یعنی در جهان، به طور متوسط 18 درصد هزینه هاي درمان، به
عهده خود بیمار است؛ در اروپا این شاخص، 11 درصد است و در کشورهایی که دولت رفاه قدرتمند دارند، این شاخص چیزي حدود
8 درصد است. آقاي حسن هاشمی (وزیر بهداشت وقت) در سال 96 گفت سالی 700 هزار نفر در ایران به دلیل سنگینی هزینه هاي
درمان، به زیر خط فقر سقوط می کنند. الان این تعداد حتما به یک میلیون نفر رسیده است. استانداردهاي جهانی نشان می دهد که
اگر بیش از 40 درصد هزینه هاي درمان به عهده بیمار باشد، سقوط به زیر خط فقر اتفاق می افتد؛ ما 70 درصد هزینه هایمان به
عهده بیمار است، یعنی 1.8 برابر استاندارد جهانی براي سقوط به زیر خط فقر! پس مطالبه ي «درمان رایگان» یک مطالبه بسیار
کلیدي و مهم، هم براي کارگران شاغل و هم براي کارگران بازنشسته است. ما مواد قانونی داریم که کلیه هزینه هاي درمان کارگران
بایستی رایگان ارائه شود. ماده 3 قانون تامین اجتماعی مصوب 1369 (قانون الزام) می گوید درمان کارگران باید رایگان باشد. ماده 38
قانون پنجم توسعه نیز بر لزوم ارائه درمان رایگان تاکید دارد. خود قانون اساسی در اصل 29، برخورداري از بیمه همگانی و خدمات
درمانی و بهداشتی رایگان را یک حق مسلم شهروندي می داند. پس درمان رایگان، یک مطالبه کلیدي و صد درصد قانونی است که

متاسفانه تا امروز، نه تنها برآورده نشده بلکه سال به سال و ماه به ماه، هزینه هاي درمانِ کارگران و بازنشستگان افزایش یافته است. 

دستمزد بالاتر از خط فقر و درمان رایگان، دو مطالبه اصلی هستند؛ اما در کنار این دو اصل اساسی، چند مطالبه دیگر نیز مطرح است؛
در این زمینه بفرمایید. 

بحثِ «مسکن مناسب» و داراي استاندارهاي کافی، یک مطالبه مهم است؛ بحثِ «آموزش رایگان» یک خواسته جدي است. یکسري
امکانات آموزشی براساس الزامات آموزش عمومی رایگان، باید توسط دولت براي فرزندان کارگران فراهم شود اما متاسفانه امروز می
بینیم که آموزش نیز به مثابه ي سایر مسائل، «طبقاتی» شده است؛ از این دو موضوع گذشته، ایجاد مراکز رفاهی، تفریحی و سالن
هاي اجتماعات و کتابخانه براي بازنشستگان، یک خواسته دیگر است. مساله مهم دیگر، مساله «تامین اجتماعی» است. دولت باید
تمام خساراتی که به این سازمان به طرق مختلف حتی با تصویب قانون و لایحه وارد آورده، جبران کند. براي این کار باید یک
«کمیسیون حقیقت یاب» شامل متخصصان حوزه بیمه و تامین اجتماعی و درمان، وکلا و همچنین نمایندگان واقعی و قانونی کارگران
و بازنشستگان تشکیل شود تا بتوانند خسارات وارده به سازمان را ارزیابی کنند. نمایندگان بازنشستگان نیز باید واجد یکسري شاخص
هاي نمایندگی باشند تا بتوانند از مطالبات بازنشستگان، تمام قد دفاع کنند. نه اینکه فردي خودش را نماینده بازنشستگان بداند بعد
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سر بزنگاه، از منافع دولت دفاع کند یا چپ و راست، نامه هاي تشکر از عملکرد دولت بنویسد و ارسال نماید! 

در مساله تامین اجتماعی، شما خسارات وارده را از چه ناحیه می دانید؛ جدا از عدم پرداخت بدهی انبوه توسط دولت، چه عواملی
موجب شده اند که سازمان امروز وضعیت پایدار و مناسبی نداشته باشد؟ 

ببینید، امروز حتی مساله ورودي هاي سازمان از محل حق بیمه شاغلان، دچار اخلال و کاستی شده است. یکی از علت هاي ضعف
سازمان این است که براساس همه آمارهاي رسمی، تنها 19 درصد کارگران شاغل، بیمه هستند؛ همین آمار در اروپا، حدود 70 درصد
است. کاستی گرفتن میزان کارگران رسمی و بیمه شده، یکی از دلایل اصلی بحران منابع و مصارف سازمان است. فرض بگیرید من
سال ها قبل به عنوان یک کارگرِ تازه کار، وقتی که روز اول رفتم سر کار، اصلاً نمی دانستم که باید بیمه شوم یا بیمه اصلاً چیست؛ اما
بعدها که بازنشسته شدم، فهمیدم کارفرما خودش از روز اول، حق بیمه من را واریز کرده است. اما الان، کارفرمایان ماه ها کارگرانِ
تازه کار خود را بیمه نمی کنند و کارگران هم چون قرارداد موقت هستند و از اخراج می ترسند، جرات ندارند حرف بزنند و اعتراض
کنند! کارگرانی را می شناسم که 15 سال کار کرده اند اما فقط 8 سال سابقه بیمه دارند؛ این افراد باید حداقل 50 سال کار کنند تا
بتوانند بالاخره بازنشسته شوند. پس بحثِ «بیمه پردازي شاغلان» و «تخلفات بیمه اي کارفرمایان» بحث بسیار مهمی است. یکی از
دلایل ضعف سازمان همین است؛ دولت خسارات دیگري هم به سازمان وارد آورده؛ 23 گروه خاص را آورده اند و به سازمان الحاق
کرده اند و از سازمان می خواهند که حق بیمه اینها را بپردازد؛ یا اینکه اشتغال به اندازه کافی نبود، آمدند قانون توسعه صنایع را
مصوب کردند و افرادي را با 25 سال بازنشست کردند؛ اما آن 5 سال ارفاقی، بیمه آن ها را دولت نپرداخته و جزو دیون دولت است؛
همین 5 سال حقوق اضافه را نیز باید سازمان از جیب بپردازد درحالیکه باید دولت می پرداخت. در مورد مشاغل سخت و زیان آور هم
اوضاع به همین ترتیب است؛ بار این مساله کامل بر دوش سازمان تامین اجتماعی است. در این زمینه، تخلفات بسیار صورت می
گیرد؛ من خودم به چشم دیده ام که کارمند حسابدار کارخانه، در سالهاي آخر، به عنوان جوشکار در لیست بیمه می آمد تا بتواند از
بازنشستگی سخت و زیان آور استفاده کند؛ افراد بسیاري به همین ترتیب به عنوان کارگر سخت و زیان آور به سازمان معرفی می

شوند و این تخلف، بار مالی بر دوش سازمان می گذارد. 

بازنشستگان، چه حساسیت هاي دیگري در ارتباط با وضعیت و ماهیت سازمان تامین اجتماعی دارند؟ 

ببینید، بازنشستگان باید بتوانند در اداره اموال و دارایی هاي خود، دخیل باشند؛ نباید دولت به تنهایی اداره اموال کارگران و
بازنشستگان را برعهده داشته باشند؛ بازنشستگان نمی خواهند اموال و شرکتهاي بانک رفاه و شستا، به همین راحتی با یک امضاي
مقامات دولتی، واگذار شود و از دست برود! ما خواستار اجراي قانون نظام جامع ساختار در صندوق هاي بازنشستگی هستیم. ما
خواستار لغو مدیریت دولتی سازمان هستیم و اعتقاد داریم سازمان باید توسط ذینفعان اصلی خود اداره شود. علاوه براین، ما خواستارِ
«غیردولتی شدنِ کانون هاي بازنشستگی» هستیم؛ در حال حاضر، بازنشستگان تشکل هاي مستقل و کارآمد ندارند و نمی توان گفت
کانون هاي بازنشستگی، دقیقاً برآمده از بطن جامعه بازنشستگان و نماینده واقعی این جامعه هستند. در تهران، 130 هزار بازنشسته و
مستمري بگیر تامین اجتماعی داریم اما مجامع عمومی کانون ها، گاهاً با کمتر از دو هزار نفر برگزار می شود! بنابراین باید تشکل هاي
بازنشستگان، مستقل و برآمده از بدنه بازنشستگان باشد. تا تشکل صنفی، مستقل و کارآمد و کاملاً دموکراتیک نباشد، نمی توان به
مطالبه گري قدرتمند و کنشگري متحد و منتج به نتیجه ي مطلوب، امیدوار بود؛ باید به سمتی برویم که بازنشستگان در تشکل ها،

مشارکت لااقل 40 یا 50 درصدي داشته باشند.
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حاشیه نشینی اسیر حاشیه پردازي

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1399/08/24

مشکلات حاشیه شهر مشهد و اقدام هایی که هر روز از جانب دستگاه ها و نهادها و حتی گروه هاي مردمی ادعا می شود
براي این مناطق در حال انجام است و گره اي که هر روز کورتر می شود، همه و همه ما را با یک پرسش اصلی روبه رو می

کند، «چاره چیست؟»

مشکلات حاشیه شهر مشهد و اقدام هایی که هر روز از
جانب دستگاه ها و نهادها و حتی گروه هاي مردمی ادعا
می شود براي این مناطق در حال انجام است و گره اي که
هر روز کورتر می شود، همه و همه ما را با یک پرسش

اصلی روبه رو می کند، «چاره چیست؟» 

معصومه مؤمنیان/ 

مشکلات حاشیه شهر مشهد و اقدام هایی که هر روز از
جانب دستگاه ها و نهادها و حتی گروه هاي مردمی ادعا

می شود براي این مناطق در حال انجام است و گره اي که هر روز کورتر می شود، همه و همه ما را با یک پرسش اصلی روبه رو می
کند، «چاره چیست؟» براي یافتن این پاسخ و حل معماي حاشیه، این بار به سراغ هیچ مسئولی نمی روم، پاسخ مشکلات حاشیه شهر
را از یک فعال اجتماعی فرهنگی در این منطقه پیگیري می کنم، کسی که در یکی از این مناطق به دنیا آمده، رشد کرده و حالا پس
از گذشت 42 سال حاشیه را با تمام وجود لمس کرده است. متن زیر حاصل گفت وگوي ما با حجت الاسلام محمد محبت شریفی،
امام جماعت مسجدجامع محله شهید رجایی است. او متولد سال 57 در شهرك شهید رجایی است. پس از اتمام دوره راهنمایی به
حوزه علمیه رفت و از همان ابتدا کار تبلیغی را شروع کرد. بعد از حدود چهار سال تحصیل در حوزه براي تبلیغ به قائن رفت، از سال
76 تا 86 نیز ایام تبلیغی را به منطقه جزینک از بخش هاي شهرستان زهک در نزدیکی زابل کوچ می کرد. او می گوید: فعالیت هایم
در شهرك رجایی از جلسه هاي قرآن شروع کردم، اما پس از ورود به حوزه علمیه هیئت انصارالمهدي را تشکیل دادیم و کار فرهنگی

را به صورت جدي از آن موقع آغاز کردم. 

سال هاي زیادي است که براي حاشیه شهر حرف زده اید و کارهاي متفاوتی را به ثمر رسانده اید؛ ولی واقعاً مهم ترین پرسشی که
هنوز می شود پرسید این است که چه باید کرد؟ شما مطالباتتان را چگونه پیگیري کردید؟ 

در سال 91-90 در مسجدجامع شهید رجایی ملبس به لباس روحانیت شدم و از همان جا به عنوان امام جماعت ادامه کارهاي
فرهنگی را پیگیري کردم، در مسجدجامع، شوراهاي مردمی تشکیل دادیم و مطالبات را به شکل جدي تري پیگیري کردیم. در آن
منطقه درگیري هاي مختلفی توسط اراذل و اوباش اتفاق افتاد و بحث مواد مخدر که بیشتر توسط «چَلو» ها انجام می شد در مردم

محله ایجاد نارضایتی کرد. 

«چَلو» به چه معناست؟ 
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بعضی اذعان دارند این افراد پاکستانی و افغانستانی هستند، اما از آن ها به عنوان مشکوك التابعه یاد می شود، چراکه کشورهاي
افغانستان و پاکستان این افراد را به عنوان شهروند نمی پذیرد، خودشان هم ادعا می کنند از بلوچ هاي ایران هستند که این ادعا
صحیح نیست و به خاطر اختلاف فرهنگی که با بلوچ هاي ایرانی دارند هیچ گاه از جانب آن ها مورد پذیرش قرار نگرفتند. دستگاه

هاي رسمی آمار 2 هزار خانواري از این افراد در منطقه رجایی و باهنر را ارائه می کنند. 

مهم ترین اقدامی که براي حل مشکلات حاشیه شهر انجام داده اید، چیست؟ 

سال هاي 93-92 یک گزارش ویژه به همراه اسناد و مدارك به دفتر مقام معظم رهبري ارسال کردیم که دستاوردهاي زیادي براي
حاشیه شهر مشهد داشت از آن جمله می توان به سفر هیئت دولت به مشهد و تصویب ردیف بودجه مستقل براي حل مشکلات
حاشیه شهر اشاره کرد. مهم ترین مشکل حاشیه شهر «سوء مدیریت» است که حرف در مورد آن زیاد است، حاشیه شهر مشهد زاییده
رفتارهاي اشتباه و غیرکارشناسی مسئولان است. نگاه مدیریتی در طول سال هاي گذشته می توانست به حاشیه شهر به عنوان فرصت
نگاه کند، اما متأسفانه آن را تهدید دانست. در گذشته تفکر غالب این بود که هر چه امکانات بیشتري به این مناطق بدهیم به رشد
حاشیه نشینی کمک کرده ایم در حالی که گسترش شهر می توانست یک فرصت باشد. خراب کردن آلونک هاي مردم در حاشیه شهر
کاري بود که براي جلوگیري از رشد حاشیه نشینی انجام می دادند در حالی که تخریب خانه مردم یک عمل غیر انسانی است، اما این

اتفاق افتاد. 

آیا به عنوان یک کنشگر اجتماعی راه حلی براي موضوع حاشیه نشینی دارید یا موضعتان فقط انتقاد است؟ 

- من یک مطالبه گر هستم، پس قطعاً به راه حل ها فکر کرده ام و آن مطالبه را اول براي خودم شفاف ترسیم کرده ام. نظرم این است
براي کنترل چلوها، اول باید حاشیه شهر را تثبیت و محدودسازي کرد یعنی در قدم نخست از حضور اتباع غیر ایرانی غیرمجاز و فاقد

هویت جلوگیري شود. در قدم بعد نیز باید جلو گسترش پهنه حاشیه شهر را گرفت. 

با تخریب خانه هاي غیر مجاز که خودتان به آن انتقاد داشتید!؟ 

- نیازي نیست حتماً این کار با تخریب انجام شود، بلکه اگر نظارت ها دقیق باشد و لغزشی صورت نگیرد خانه اي ساخته نمی شود که
بخواهد بعد خراب شود. پلیس ساختمان و حفاظت اراضی آستان قدس در منطقه گشت زنی می کنند، اما همچنان خانه ها ساخته
می شود، مشکل کجاست؟ کنترل این تخلف ها اصلاً کار سختی نیست. بحث تعیین حریم شهر مشهد که چند سال است بلاتکلیف
مانده اگر حل شود تأثیر بسیار زیادي در جلوگیري از گسترش حاشیه نشینی و در واقع تثبیت محدوده شهري دارد. گام دوم
«ساماندهی حاشیه شهر» است که باید در محدوده اي که در گام اول تثبیت کردیم، افراد و اماکن غیرمجاز را تعیین تکلیف کنیم تا
بدانیم به چه افراد و اماکنی باید خدمات ارائه دهیم، باید مشخص شود در محدوده شهید رجایی چه کسانی باید اقامتشان تداوم
داشته باشد و چه کسانی با توجه به قوانین نباید باشند. این موضوع درباره خانه ها و اماکن غیرمجاز هم باید انجام شود. امور اتباع می
گوید ما مسئول اتباع بیگانه هستیم نه افراد مشکوك التابعه، بالاخره تعیین تکلیف این افراد را باید یک دستگاهی به عهده بگیرد و اگر

خلأ قانونی است برطرف شود. 

سومین گام براي حل معضل حاشیه شهر را چه می دانید؟ 

گام سوم توانمندسازي و ارائه خدمات به افراد است، باید یک نظامی براي حاشیه شهر تعریف کنیم که دستگاه هاي متولی در کنار
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نمایندگان و معتمدانی از مردم حاشیه نشین به مسائل این مناطق رسیگی کنند. پیشتر بحثی با عنوان «سازمان فرابخشی در حاشیه
شهر» انجام شد که در دولت و مدیریت شهري قبل پیگیري شد، اما نیمه تمام ماند اگر این سازمان با نگاه حاکمیتی و با یک مدیریت

واحد شکل بگیرد بسیار مؤثر خواهد بود. 

الان هم ساختارهایی مانند ستاد بازآفرینی شهري و دفاتر تسهیلگري براي توانمندسازي ایجاد شده، ساختاري که شما پیشنهاد می
کنید چه تفاوتی دارد؟ 

- من عناوینی مانند ستاد بازآفرینی، دفاتر تسهیلگري، ستاد ساماندهی و هرچه که چنین عناوینی داشته باشد را براي حل مشکل
حاشیه شهر قبول ندارم، چراکه این ها قدرت ندارند، کار در حاشیه شهر نیاز به قدرت، اختیار و مشارکت دارد پس باید یک سازمان
شکل بگیرد. ستاد ساماندهی فرهنگی حاشیه شهر شکل گرفته و اقدام هاي خوبی هم تا کنون انجام داده، اما فکر می کنم در کنار
این نگاه فرهنگی باید به حاشیه شهر یک نگاه اجتماعی هم داشت، قبلاً گفته می شد هر کاري باید یک پیوست فرهنگی داشته باشد،
اما به نظر من اقدام هاي حاشیه شهر باید پیوست اجتماعی داشته باشد، چون جنس مشکلات حاشیه شهر اجتماعی است. این ستادها
و دفاتر امتحان خود را پس داده اند و موفقیتی نداشته اند. در ستاد ساماندهی فرهنگی حاشیه شهر هشت پهنه حاشیه اي براي مشهد
تعریف و براي هر پهنه یک روحانی انتخاب کرده اند، اما روحانیون به اندازه یک دهیار اختیار ندارند و لازم است براي اثرگذاري بیشتر
تفویض اختیار شود. همچنین نقش زن باید در ساماندهی حاشیه شهر مورد توجه قرار گیرد، ما در حاشیه شهر یک ظرفیت عظیمی
به نام زنان خانه دار داریم که تا الان از آن غافل بوده ایم ما تا به مشکلات زنان حاشیه نشین نپردازیم، مشکل حاشیه حل نمی شود. 

الان براي ارائه خدمات و توانمندسازي حاشیه شهر مشکلی وجود دارد؟ 

ارائه خدمات در حاشیه شهر منوط به آزادسازي زمین براي ساخت مراکز خدماتی است به عنوان مثال سازمان فنی وحرفه اي می
خواهد در آن منطقه مرکز مهارتی بسازد، اما زمین وجود ندارد پس ما براي ارائه خدمات نیاز شدید به زمین و ساختمان داریم، براي
درمانگاه، بیمارستان، احداث زمین فوتبال و مجموعه هاي آموزشی نیاز مبرم به ساختمان و زمین داریم. دندانپزشکی در حاشیه شهید
رجایی که کاربري بهداشتی داشت توسط دانشگاه علوم پزشکی به یک دستگاه دیگر فروخته شد، به تازگی هم باخبر شدیم سازمان
فرهنگی شهرداري ساختمانش را به دستگاه قضایی واگذار کرده است این ساختمان باید در اختیار این محله قرار بگیرد تا با همکاري
سازمانی مثل فنی وحرفه اي مهارت هاي شغلی به جوانان و نوجوانان آموزش داده شود و مردم توانمند شوند و سمت کارهاي خلاف
نروند. اگر شهرداري ساختمان اضافه دارد در اختیار گروه هاي فعال مردمی قرار دهد تا به دست مردم، مرکزي براي مهارت آموزي و

کارآفرینی تبدیل شود. 

با وجود معضلاتی که خودتان به بخشی از آن ها در حاشیه شهر اذعان کردید و فعالیت هایی که داشته اید باز هم معتقدید مشکلات
آنجا همچنان اجتماعی است؟ 

اگر عمیق به معضلاتی که من اشاره کردم نگاه کنید متوجه می شوید همه آن ها غیر از بحث اتباع غیرمجاز و چلوها، ریشه اجتماعی
دارند، من قبلاً بحث اراذل و اوباش را پیگیري کردم اما اکنون به این نتیجه رسیده ام اراذل و اوباش کسانی هستند که با سیاست هاي

غلط موجب شد این جوانان در حاشیه شهر بیکار و بی مهارت و فاقد امکانات بمانند و به بزهکاري روي آورند. 

نسبت به کلمه «حاشیه شهر» در مورد این مناطق، نکته اي ندارید؟ 

به کار بردن عنوان حاشیه شهر زیبنده مناطق کم برخوردار نیست و مسئولان براي رفع تکلیف از خود، می گویند مناطق کم
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برخوردار! اما زمانی که بحث فعالیت و کارنامه سازي می رسد تمام بیلبوردهاي شهر را پر می کنند از شعار «یک حاشیه کمتر»، ولی
در زمان پاسخگویی به مطالبات مردم آن مناطق می گویند ما حاشیه شهر را قبول نداریم و این مناطق جزو شهر مشهد هستند! ما در

مطالبه گري خودمان معتقدایم بین متن و حاشیه شهر به لحاظ ارائه خدمات نباید تفاوتی وجود داشته باشد. 

از لحاظ علمی باید بپذیریم که تعدادي از مناطق حاشیه شهر هستند و با همان نگاه مشکلاتشان را حل کرد، اما در گفتار و نوشتار
باید مراقب این کلمات بود. عنوان شهرك براي محلات شهیدان رجایی و باهنر هم غلط است، چون شهرك براي مناطق منفصل است،

عنوان قلعه ساختمان و قلعه خیابان هم اشتباه بود که در بیلبوردهاي شهرداري اتفاق افتاد. 

متأسفانه در حال حاضر دستگاه ها شناختی نسبت به حاشیه ندارند و در برنامه ریزي براي این مناطق، نظر مردم و معتمدان محلی را
لحاظ نمی کنند. مشکل حاشیه شهر، مشکل مدیریتی و نبود هم افزایی است و همین موجب شده با وجود پول کلانی که هزینه می

شود، اما خروجی کار مناسب نباشد. 

چه پیشنهاد یا توصیه اي به برنامه ریزان حاشیه شهر دارید؟ 

- ما را با متن و بالاي شهر مقایسه نکنند، به ما می گویند براي شما پارکی ساختیم از پارك ملت هم بزرگ تر؛ اشتباه کردید! ما
چنین چیزي نمی خواهیم، ما رفاه و خدمات اجتماعی متناسب با شرایط حاشیه شهر می خواهیم تا مردم توانمند شوند و بتوانند
زندگی شرافتمندانه و باعزتی داشته باشند. در برنامه ریزي براي حاشیه شهر باید اولویت ها را شناخت، بعضی نقاط حاشیه شهر
فقیرند، برخی نقاط جرم خیزند، در برخی نقاط جریان هاي انحرافی و ضد انقلاب شکل گرفته و برخی نقاط همه این مؤلفه ها را با
هم دارند. باید اولویتتان همین مناطق باشد و بیشتر به این مناطق خدمات بدهید. همه حاشیه شهر یک جور نیست که با یک برنامه
واحد بتوانید به نتیجه برسید. پس نگاه باید یک نگاه اجتماعی و خدماتی باشد. حاشیه شهر را قربانی بهره برداري هاي سیاسی
خودتان نکنید، شعارهایی مانند شعار «یک حاشیه کمتر» آسیب دارد، آیا وقعاً با احداث یک پارك 70 هکتاري مشکل حل و یک
حاشیه کمتر شد؟ قرار بود این پارك بین دو شهرك رجایی و باهنر ایجاد شود تا منافع آن (اگر منافعی داشته باشد) به مناطق

شهیدان رجایی و باهنر و روستاهاي اطراف برسد، اما در عمل جانمایی تغییر کرد. 

با توجه به اینکه تشکیل سازمان حاشیه شهر که به آن اشاره کردید چند سالی است دچار وقفه شده و از طرفی ما در ماه هاي پایانی
دولت دوازدهم هستیم و احتمال از سرگیري این موضوع خیلی بعید است، راهکار کوتاه مدتی دارید؟ 

تا زمان تشکیل آن سازمان فرابخشی حاشیه شهر (که معلوم نیست چقدر طول بکشد) مؤثرترین نهادي که می تواند به حل مشکلات
حاشیه شهر مشهد کمک کند آستان قدس رضوي است، درخواست من از تولیت محترم آستان قدس این است که براي حل مشکلات
حاشیه شهر مشهد محور شوند، چراکه کمک این نهاد می تواند نقش خیلی مؤثري در حل این مسائل داشته باشد. در زمان تولیت
سابق، آستان قدس زمینی را براي ساخت بیمارستان به دولت واگذار کرد و رئیس جمهور هم به صورت ویدئوکنفرانس آن را افتتاح
کرد، اما هنوز آنجا به صورت یک زمین خالی باقی مانده و درخواست من این است وقتی زمینی واگذار می شود براي بهره برداري آن

زمان تعیین شود و بگویند اگر کاري انجام نشود زمین را پس می گیریم.



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 395/738

اعطاي وام 20 میلیارد ریالی به کارآفرینان اشتغالزا

منبع: بازار کارشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1399/08/24

سید مرتضی بختیاري در نشست تجلیل از مدیران عامل بانک ها : به کارآفرینانی که 40 مددجوي کمیته امداد را مشغول به
کار کنند 20 میلیارد ریال وام اشتغال اعطا می شود.

سید مرتضی بختیاري در نشست تجلیل از مدیران عامل بانک ها : به کارآفرینانی که 40 مددجوي کمیته امداد را مشغول به کار
کنند 20 میلیارد ریال وام اشتغال اعطا می شود. 

به گزارش خبرگزاري صداوسیما، مرکز اصفهان؛ رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) در نشست تجلیل از مدیران عامل بانک هاي
ملی، کشاورزي وتوسعه تعاون گفت: با مجوزي که از بانک مرکزي گرفته شده است در صورتی که کارآفرینی 40 مددجوي این نهاد را

جذب کار کند 20 میلیارد ریال وام اشتغالزایی اعطا می شود. 
مرتضی بختیاري با بیان اینکه استان اصفهان در تولید شغل براي مددجویان کمیته امداد رتبه سوم کشور را دارد افزود: درصدد

افزایش وام اشتغالزایی از 500 میلیون ریال به یک میلیارد ریال به مددجویان این نهاد هستیم. 
استاندار اصفهان هم در این نشست گفت: در صورتیکه دغدغه رفع مشکلات براي مسئولان اولویت باشد بسیاري از تنگنا هاي

اقتصادي برطرف می شود. 
عباس رضایی، تولید شغل براي نیازمندان را گامی مهم براي توانمند کردن این قشر از جامعه برشمرد و افزود: تلاش می شود تا آمار

بیکاري کمتر شود. 
وي گفت: 9 درصد آمار بیکاري مربوط به دانش آموختگان است که به دلیل نبود نیاز سنجی دقیق این مشکل ایجاد شده است. 

استاندار اصفهان تاکید کرد به دنبال رشته هاي آموزشی کارآفرین محور باشیم.
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لغو مجوز چهار موسسه کاریابی خراسان رضوي

منبع: بازار کارشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1399/08/24

مجوز چهار موسسه کاریابی خراسان رضوي لغو شده است.

مجوز چهار موسسه کاریابی خراسان رضوي لغو شده است. 
به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خراسان رضوي، معاون اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوي
گفت: عملکرد ضعیف و انصراف تعدادي از این موسسات از فعالیت و غیرفعال بودن بعضی از این واحد ها از علل لغو مجوز بوده است. 

محمد امین بابایی با بیان این که پارسال نیز مجوز 10موسسه کاریابی خراسان رضوي لغو شده است ادامه داد: هم اینک 54موسسه
کاریابی در این استان فعالیت می کنند که از این تعداد 23موسسه در شهر مشهد فعال است. 

وي با اشاره به چگونگی فعالیت موسسات کاریابی گفت: به ازاي هر شهرك صنعتی یا هر 30هزار نفر جمعیت فعال، یک موسسه
کاریابی می تواند تاسیس شود.
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اعلام اسامی پذیرفته شدگان دوره نانواستارت آپ

منبع: بازار کارشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1399/08/24

اسامی پذیرفته شدگان اولیه در چهارمین دوره نانواستارت آپ اعلام شد.

اسامی پذیرفته شدگان اولیه در چهارمین دوره نانواستارت آپ اعلام شد. 
به گزارش خبرنگار حوزه علم و فناوري گروه علمی فرهنگی هنري خبرگزاري صدا و سیما؛ به دنبال اعلام فراخوان چهارمین دوره
نانواستارت آپ از میان 2 هزار و 585 نفر ثبت نام کننده در دهمین مسابقه ملی فناوري نانو، 325 نفر نسبت به ثبت نام اولیه در مهر
1399 اقدام کردند. از این میان بیش از 185 نفر به صورت کامل در تمامی مراحل ورودي برنامه از قبیل آزمون هاي علمی و
کارآفرینی در آبان 1399 حضور داشتند. مطابق با معیار هاي اعلامی، 100 نفر برگزیده اول این آزمون ها به عنوان پذیرفته شدگان
اولیه نانواستارت آپ اعلام شده اند. این افراد به زودي در افتتاحیه برنامه شرکت خواهند کرد و پس از تعیین ایده و تأیید پیشنهاد

(پروپوزال) اجرایی از حمایت هاي مادي و معنوي برنامه بهره مند خواهند شد. 
کلیه ثبت نام کنندگان براي دریافت جزئیات نمرات در این دوره از نانواستارت آپ به نشانی news.nano.ir/83104 مراجعه کنند.
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اختصاص 50 میلیارد ریال تسهیلات کارآفرینی

منبع: بازار کارشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1399/08/24

50میلیارد ریال تسهیلات حمایتی کارآفرینی ویژه دوران کرونایی به چهارمحال و بختیاري اختصاص یافت.

50میلیارد ریال تسهیلات حمایتی کارآفرینی ویژه دوران کرونایی به چهارمحال و بختیاري اختصاص یافت. 
به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز چهارمحال و بختیاري، معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار گفت: این مبلغ از منابع

مشترك بنیاد علوي و یکی از بانک هاي عامل تأمین و پرداخت می شود. 
االله کرم نصیري افزود: این تسهیلات با کارمزد چهار درصد و بازپرداخت 24 ماهه به یکهزار نفر و به ازاي هر نفر 50 میلیون ریال

پرداخت خواهد شد. 
وي گفت: این تسهیلات را دستگاه هاي اجرایی و نهاد هاي حمایتی چهارمحال و بختیاري مانند بهزیستی، کمیته امداد امام خمینی

(ره) و جمعیت هلال احمر استان با هماهنگی فرمانداران و بانک سینا پرداخت می کنند. 

به گفته آقاي نصیري، شاخص هایی مانند جمعیت، نرخ بیکاري، محرومیت و جامعه هاي هدف زیرپوشش نهاد هاي حمایتی از عوامل
اختصاص سهم پرداخت در هر شهرستان به شمار می رود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار افزود: فرایند پرداخت این تسهیلات با معرفی نهاد هاي حمایتی و با هماهنگی فرمانداران
خواهد بود. 

نصیري گفت: به همین منظور شناسایی جامعه هدف و ارسال فهرست متقاضیان واجد شرایط دریافت تسهیلات به فرمانداري ها در
دستور کار قرار گیرد و این تسهیلات با فوریت پرداخت شود.
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کارآفرینی و خوداتکایی 50 درصدي در تولید بذر سبزي و صیفی گلخانه اي

منبع: بازار کارشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1399/08/24

رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزي گفت: تا پایان سال 1405 در تولید بذر سبزي و صیفی گلخانه اي به 50
درصد خوداتکایی می رسیم.

رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزي گفت: تا پایان سال 1405 در تولید بذر سبزي و صیفی گلخانه اي به 50
درصد خوداتکایی می رسیم. 

به گزارش بازارکار به نقل از وزارت جهاد کشاورزي، کامبیز بازرگان، معاون وزیر و رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزي
در ارتباط تصویري با برنامه روي خط شبکه خبر با بیان اینکه بذر و نهال به عنوان هسته اولیه تولید گیاهان زراعی و باغی بسیار با

اهمیت در کشور هستند، اظهار داشت: در کشور سالانه حدود 2 میلیون تن بذر و حدود 50 تا 60 میلیون اصله نهال لازم است. 
وي افزود: سلامت، تأیید و گواهی بذر و نهالی که در اختیار کشاورزان قرار می گیرد، تضمین کننده کمیت و کیفیت تولید کشاورزان

در انتهاي فصل کشت است. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي تصریح کرد: سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزي رویکرد جدیدي را در پیش گرفته و بخشی از
ظرفیت هاي ایستگاه هاي دولتی را به طرح هاي مشارکتی با سرمایه گذاري بخش خصوصی در زمینه افزایش تولید بذر و نهال گواهی
شده و شناسنامه دار اختصاص داده است؛ از جمله این موارد بزرگ ترین طرح کشت یکنواخت زعفران کشور در صد هکتار در ایستگاه

تحقیقات کشاورزي شاهرود است که با مشارکت سرمایه گذاري بخش خصوصی کلید خورده است. 

رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزي افزود: طرح تولید و تجاري سازي بذر ارقام تولید داخل اسفناج، نشاي پیوندي
صیفی جات و به طور ویژه خربزه، دانش فنی پیاز، خربزه خارطونی، کاهوي رقم ستاره و همچنین طرح کاشت نهال هاي مثمر و
غیرمثمر شناسنامه دار و با همکاري مؤسسه تحقیقات باغبانی، مؤسسه تحقیقات خاك و آب وزارت جهاد کشاورزي و سرمایه گذاري

بخش خصوصی در حال انجام است. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي ادامه داد: از حدود 2 میلیون تن بذر مصرفی کشور حدود یک و نیم میلیون تن بذر گندم و جو است که
100 درصد در تولید آن خودکفا هستیم، اما در مقابل در برخی محصولات دیگر بذرها وارداتی است و وابستگی داریم که مهم ترین
آن بذر سبزي، صیفی و تولید گلخانه اي در فضاي محصور است که 98 درصد آن وارداتی است و براي تولید داخلی آن برنامه اي با

معاونت علمی ریاست جمهوري تدوین شده است. 

رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزي گفت: مقرر شده تا انتهاي سال 1401 خوداتکایی مان در تولید بذر سبزي و
صیفی گلخانه اي از 2 درصد فعلی به 20 درصد برسد و تا پایان سال 1405 به 50 درصد خوداتکایی برسیم.
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سراهاي نوآوري به اقتصاد دانش بنیان کمک می کنند

منبع: بازار کارشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1399/08/24

مدیر کل اقتصاد دانش بنیان دانشگاه آزاد گفت: سراهاي نوآوري موجب رشد علمی و اقتصادي کشور می شود.

مدیر کل اقتصاد دانش بنیان دانشگاه آزاد گفت: سراهاي نوآوري موجب رشد علمی و اقتصادي کشور می شود. 
به گزارش بازارکار به نقل از دانشگاه آزاد اسلامی، نشست بررسی وضعیت و عملکرد سراي نوآوري فناوري مواد دانشگاه آزاد اسلامی
واحد کرج با حضور دکتر قباد بهزادي پور مدیرکل امور کارآفرینی مراکز رشد، دکتر علی رئیس پور مدیرکل ایجاد و توسعه آموزش
هاي فناوري و خلاقیت، دکتر سیداحسان شیرنگی مدیرکل اقتصاد دانش بنیان و توسعه سرمایه گذاري دانش بنیان دانشگاه آزاد
اسلامی، دکتر محمدحسن برهانی فر رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان البرز و واحد کرج و جمعی از مسئولان استان در واحد کرج

برگزار شد. 
در این نشست دکتر سیداحسان شیرنگی مدیرکل اقتصاد دانش بنیان و توسعه سرمایه گذاري دانش بنیان دانشگاه آزاد اسلامی به
بیان مفاهیم مرتبط با سراي نوآوري در دانشگاه آزاد اسلامی پرداخت و گفت: سراي نوآوري در واقع نهادي اجتماعی است که باعث

رشد و بالندگی علمی و اقتصادي کشور می شود. 

وي افزود: از آنجایی که طرح هاي موجود در سراهاي نوآوري نیازمند سرمایه گذاري است، تمهیداتی براي حمایت دانشگاه از شرکت
هاي دانش بنیان تدارك دیده شده که این حمایت ها در قالب تأمین بازار فروش، بازاریابی، تأمین شرایط براي استفاده از آزمایشگاه

ها و کارگاه هاي دانشگاه آزاد اسلامی به منظور تولید محصول است. 

شیرنگی در ادامه با تشریح اهداف دانشگاه آزاد اسلامی در خصوص سراهاي نوآوري گفت: هدف اصلی سراهاي نوآوري ایجاد یک بازار
درست و اشتغال پایدار است که در استان البرز نیز به دلیل پتانسیل ها و ظرفیت هاي بارز دانشگاهی و صنعتی چشم انداز
امیدوارکننده اي در این زمینه وجود دارد که با عقد قرارداد بین واحد کرج و معاونت علمی ریاست جمهوري، بهسازي و نوسازي

فضاي سراي نوآوري البرز سرعت بیشتري خواهد گرفت. 

در ادامه دکتر قباد بهزادي پور مدیرکل امور کارآفرینی مراکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی گفت: سراي نوآوري یک مفهوم مدیریتی است
که با دو بازوي شتابدهنده ها و مرکز رشد تخصصی در زمینه آموزش و تجاري سازي محصولات دانش بنیان عمل می کند. 

همچنین دکتر علی رئیس پور مدیر کل ایجاد و توسعه آموزش هاي فناوري و خلاقیت دانشگاه آزاد اسلامی ضمن بیان توضیحاتی در
خصوص کلیات عملکرد سراهاي نوآوري، به ارائه راهکارهایی به منظور خروج از محدودیت هاي زمانی و مالی موجود در مسیر تجاري
سازي محصولات و نیز اقدامات قانونی قابل اجرا تا زمان تصویب مجوز پردیس پارك فناوري در سیستم دانشگاه آزاد اسلامی، پرداخت.
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حمایت از ناشران کتاب در روز هاي کرونایی

منبع: بازار کارشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1399/08/24

مشاور اجرایی معاونت امور فرهنگی وزارت ارشاد: آسیب هاي کرونا به حوزه نشر باعث شد تا وزارت ارشاد براي حمایت از
ناشران گام هاي جدیدي بردارد.

مشاور اجرایی معاونت امور فرهنگی وزارت ارشاد: آسیب هاي کرونا به حوزه نشر باعث شد تا وزارت ارشاد براي حمایت از
ناشران گام هاي جدیدي بردارد. 

آقاي علیرضا اسماعیلی در مصاحبه اختصاصی با خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما، افزود: یکی از کار هایی که این روز ها در معاونت
امور فرهنگی وزارت ارشاد دنبال می کنیم، طرح تسهیلات حمایتی در قالب سامانه اي به نام "تحفه" است. 

وي گفت: این طرح با همکاري "صندوق کارآفرینی امید" اجرا می شود که براساس آن، ناشران تا سقف 100 میلیون تومان وام، با
کارمزد 4 درصد دریافت می کنند. 

آقاي اسماعیلی افزود: این وام براساس آمار ما از ناشران و اطلاعاتی که متقاضیان در سامانه "تحفه" می نویسند اختصاص پیدا می
کند. 

مشاور اجرایی معاونت امور فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: ناشران تا پایان این ماه فرصت دارند تا در سامانه تحفه نام
نویسی کنند. 

وي افزود: بیش از 150 ناشر تا کنون درخواست هاي خود را ارائه کرده اند. ما این درخواست ها را در کارگروه "اعطاي تسهیلات حوزه
فرهنگ" که مربوط به ناشران است بررسی می کنیم و بعد از چند هفته و اساس شاخص هایی، مبالغ تعیین شده را به ناشران

اختصاص می دهیم. 
وي افزود: تعدادي از این شاخص ها عبارتند از تعداد عنوان هاي چاپ اول ده سال گذشته، تعداد کتاب هاي ترجمه و تألیف و

جوایزي که ناشران براي فعالیت هاي خود در حوزه کتاب گرفته اند. 
آقاي اسماعیلی گفت: این تسهیلات در مرحله اول به ناشران و سپس به صنف هاي دیگر حوزه نشر از جمله چاپخانه داران و اهل قلم

اختصاص پیدا می کند. 
مشاور اجرایی معاونت امور فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: هدف از اعطاي این تسهیلات این است که صنف هاي

فرهنگی بتوانند نیروي کار خود را نگه دارند و فعالیت هایشان رونق پیدا کند. 
وي در پاسخ به مطالبه ناشران دانشگاهی در خصوص حمایت بیشتر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: ناشران دانشگاهی هم از

تسهیلات حمایتی این وزارت خانه می توانند استفاده کنند و به سامانه "تحفه" ملحق شوند. 
آقاي اسماعیلی افزود: ما علاوه بر این هر سال تفاهم نامه هایی با وزارت علوم تحقیقات و فناوري، دانشگاه آزاد اسلامی و حوزه علمیه

قم امضا می کنیم که براساس آن با اعطاي یارانه از این مراکز حمایت می کنیم. 
وي گفت: برگزاري نمایشگاه کتاب هاي دانشگاهی از دیگر برنامه هاي همیشگی ماست که امسال هم در صدد هستیم این نمایشگاه را

برگزار کنیم. 
امسال حوزه نشر هم مانند سایر حوزه هاي فرهنگی با مشکلات زیادي مواجه شد. 

تعطیلی مدارس در ماه هاي اخیر و برگزار نشدن نمایشگاه کتاب در اردیبهشت، از جمله دلایل کاهش فروش کتاب و رکود تولید در
حوزه نشر بود.
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رزم حسینی

ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی/ تسهیل روند تولید با حذف بروکراسی

هاي سخت اداري

منبع: سروش نیوزشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر صنعت از ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه از گمرکات با مصوبه جدید ستاد اقتصادي
دولت خبر داد. نوشته ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی/ تسهیل روند تولید با حذف بروکراسی هاي سخت اداري اولین

بار در خبرگزاري سروش. پدیدار شد.

وزیر صنعت: 
ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی/ تسهیل روند تولید با حذف بروکراسی هاي سخت اداري 

وزیر صنعت از ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه از گمرکات با مصوبه جدید ستاد اقتصادي دولت خبر
داد. 

وزیر صنعت از ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه از گمرکات با مصوبه جدید ستاد اقتصادي دولت خبر
داد. 

  

استان برتر حوزه اقتصادي   

به گزارش خبرگزاري سروش، علیرضا رزم حسینی در نشست کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان هرمزگان با بیان این مطلب،
اظهار داشت: 

استان هرمزگان یکی از استان هاي برتر کشور در حوزه اقتصادي است و از قدیم به سبب مجاورت با خلیج فارس مرکز تجارت دریایی
بوده است. 

  

وي با بیان اینکه استان هرمزگان هم اکنون 5 منطقه ویژه اقتصادي و دو منطقه آزاد تجاري دارد، تصریح کرد: 

هرمزگان استانی با ساحلی طولانی است که در حوزه تجارت بین الملل و تولید ناخالص داخلی نقش حائز اهمیتی دارد. 

از یک سو در یک جنگ نابرابر تحمیلی در حوزه اقتصادي و تحریم ها مواجه هستیم و از طرف دیگر با بیماري فراگیر کرونا دست و
پنجه نرم می کنیم. 
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تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی   

رزم حسینی در خصوص اینکه اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی مردم است، تصریح کرد:

اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی است که باید به نحوي باشد که فروشگاه ها همواره پر از کالاي مصرفی
مردم باشد تا مردم هیچ گونه نگرانی از بابت تامین مایحتاج خود نداشته باشند. 

  

وي با اشاره به تلاش هاي مجموعه دولت و وزارت صنعت در این شرایط حساس کنونی، بیان کرد: 

خوشبختانه کار تأمین کالاها و مایحتاج عمومی مردم در شرایط تحریم و شیوع کرونا به هیچ وجه با مشکل مواجه نشد 

  

تولید روزانه 22 میلیون عدد ماسک در کشور   

وزیر صنعت با اشاره به تولید ماسک به عنوان نمونه اي از کالاي مورد نیاز در این شرایط، گفت: 

روزانه 22 میلیون عدد ماسک در کشور تولید می شود که 7 میلیون عدد آن ماسک سه لایه می باشد و 470 کارگاه تولید ماسک در
کشور روزانه فعال است. 

  

تسهیل روند تولید با حذف بروکراسی هاي سخت اداري   

رزم حسینی در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به اهداف تشکیل کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید، افزود: 

باید با حذف بروکراسی هاي سخت اداري تولید و موضوعات مرتبط با تولید تسهیل گردد. 

ستاد ملی تسهیل و رفع موانع تولید هر هفته دو جلسه با حضور مسئولین کشوري در تهران برگزار می کند، همچنین کارگروه ملی
جهش تولید هر هفته روزهاي سه شنبه با حضور معاون اول رئیس جمهور برگزار می شود. 

  



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 404/738

وزیر صنعت در بخش دیگري از سخنان خود، تصریح کرد: 

وزارت صمت به عنوان متولی تولید و صنعت و معدن و تجارت در کشور خود را موظف می داند نسبت به فراوانی کالا، افزایش تولید،
افزایش اشتغال و افزایش تولید ناخالص داخلی اقدام کند. 

در همین راستا جلسات مختلفی برگزار شد و پیگیري هاي زیادي داشتیم که نتیجه آن تصویب مصوبه تسریع در ترخیص کالاهاي
رسوبی و مانده در گمرکات کشور بوده است. 

  

تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات   

به گزارش خبرگزاري سروش، وزیر صنعت در پایان پیرامون ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه از
گمرکات با مصوبه جدید ستاد اقتصادي دولت، اظهار کرد: 

در همین راستا با همکاري گمرك و دستگاه هاي ذیربط از 8.3 کالاهاي رسوبی در گمرکات 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400
هزار تن مواد اولیه گمرکات ترخیص شده است 

و ما به دنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات هستیم و با تصمیمات جدید در شش ماهه دوم شاهد افزایش
صادرات و تامین بیشتر مواد اولیه کارخانجات هستیم. 

انتهاي پیام/// 

منبع 
خبرگزاري سروش
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برنامه هاي توسعه اي ایمیدرو در منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس/ توسعه

براي افق 1404 و تحقق نقشه راه

منبع: شاتاشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1399/08/24

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: تامین زیرساختهاي آب، برق، گاز و مخابرات
توسط منطقه ویژه خلیج فارس، در کنار استفاده از معافیتهاي گمرکی براي
واردات تجهیزات و مواد اولیه، از دیگر برنامه ها براي تحقق «جهش تولید» در این

منطقه است. 

به گزارش شاتا به نقل از ایمیدرو، خداداد غریب پور با بیان این مطلب، افزود: از طرف دیگر، معافیت گمرکی براي ورود کالاهاي
ساخته شده در منطقه به داخل کشور به میزان ارزش افزوده، معافیت از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده براي شرکت هاي فعال در
منطقه، امکان صادرات، ترانزیت، ترانشیب و صدور مجدد کالا، حمایت براي اخذ وام از طریق منابع داخلی و خارجی و... از دیگر برنامه

هاي مهم منطقه ویژه براي جذب سرمایه گذار و در راستاي رونق بخشی به این منطقه خواهد بود. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: یکی دیگر از عوامل مهمِ متمایزکننده منطقه ویژه از سایر مناطق ویژه کشورهاي
حاشیه خلیج فارس، وجود منابع عظیم انرژي شامل نفت و گاز، پالایشگاه هشتم نفت، ستاره خلیج فارس و پالایشگاههاي گاز

سرخون، قشم و گورزین است. 

غریب پور بیان کرد: یکی از مسئولیتها و ماموریتهاي همه ما در مسیر توسعه منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس ایجاد اشتغال پایدار
است. در واقع، همه ما در نظر داریم در کنار توسعه این منطقه براي بالفعل کردن شرایط استراتژیک منطقه هرمزگان، رونق اشتغال
بیش از پیش در این منطقه مهم کشور محقق شود. در این راستا مدیریت منطقه ویژه گامهاي مثبت و عملی اساسی را در مسیر

تحقق این هدف برداشته است. 

توسعه براي افق 1404 و تحقق نقشه راه 

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: در سند چشمانداز توسعه کشور براي افق 1404، ظرفیت تولید سالانه 10 میلیون تن فولاد براي
منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس در نظر گرفته شده که لازمه آن افزایش واردات مواد اولیه و همچنین صدور

محصولات تولید شده است که این خود نیاز به زیرساختهاي لازم از جمله افزایش ظرفیت اسکله اختصاصی دارد. 

وي افزود: بنابراین توجه به زیرساختهاي اختصاصی براي تحقق نقشه راه معدن براي منطقه ویژه خلیج فارس ازجمله برنامه هاي مهم
در این زمینه به حساب میآید. 

موفقیت در جذب سرمایه گذار 
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غریب پور با بیان اینکه مهمترین دستاورد منطقه ویژه خلیج فارس، موفقیت آن در جذب سرمایه گذار بوده است، گفت: با توجه به
اینکه منطقه ویژه ظرفیتهاي بالقوه و بالفعل بسیاري دارد، تصور ما این است که در جذب سرمایه گذار عملکرد قابل قبولی داشته است

و در حال حاضر شاهد مشارکت بخش خصوصی در این راستا هستیم. 

وي افزود: خوشبختانه در سال 99 حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی در منطقه ویژه خلیج فارس قابل توجه است به این دلیل که
بسترهاي توسعه اي این منطقه براي سرمایه گذاري، بهترین سیاست در راستاي جذب سرمایه گذاران است. 

رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: از جمله این فرصت ها میتوان به صنایع پاییندستی فولاد، نفت، قیر و فروآلیاژ اشاره کرد که در
صورت تکمیل عملیات زیرساختی در این بخش، سرمایه گذاران در زمانی کوتاه از زمینهاي آن بهره برداري خواهند کرد. 

غریب پور افزود: یکی دیگر از مزیتهاي مهم منطقه ویژه، نزدیکی به آبهاي آزاد، دسترسی به شبکه راه آهن سراسري، نزدیکی به شهر
و فرودگاه بین المللی بندرعباس، معادن گل گهر و چادرملو و نیز فعالیت دو پالایشگاه نفت بندرعباس و ستاره خلیج فارس در کنار

وجود هجده شرکت صنایع معدنی شامل صنایع فولادي، آلومینیومی، روي و سایر صنایع زیرساختی است.
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افتتاح واحد تولید ماسک سه لایه با ظرفیت روزانه 500 هزار عدد توسط وزیر

صمت/ سرمایه گذاري 58 میلیارد ریالی براي تولید ماسک در هرمزگان

منبع: شاتاشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر صنعت، معدن و تجارت در جریان سفر به استان هرمزگان واحد تولیدي
سمراد، تولید کننده ماسک سه لایه را مورد افتتاح قرار داد. 

به گزارش شاتا، این واحد تولیدي ظرفیت تولید روزانه 500 هزار عدد ماسک سه
لایه را دارد. براي راه اندازي این واحد تولیدي سرمایه گذاري 58 میلیارد ریالی

شده است که زمینه اشتغال 40 نفر را فراهم آورده است. 

گفتنی است که وزیر صنعت، معدن و تجارت براي بررسی و پیگیري ترخیص کالاهاي اساسی و مواد اولیه کارخانجات رسوبی در
گمرکات کشور در پی مصوبه جدید ستاد اقتصادي دولت به استان هرمزگان سفر کرده است.
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ترخیص یک هشتم کالاهاي موجود از گمرکات

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر صنعت، معدن و تجارت از ترخیص یک و دو دهم میلیون تن کالا معادل یک هشتم کالا هاي موجود از گمرکات کشور
در 10 روز اخیر خبر داد.

وزیر صنعت،معدن و تجارت خبرداد: ترخیص یک هشتم
کالاهاي موجود از گمرکات اقتصاد ایران: وزیر صنعت،
معدن و تجارت از ترخیص یک و دو دهم میلیون تن کالا
معادل یک هشتم کالا هاي موجود از گمرکات کشور در

10 روز اخیر خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري اقتصاد ایران، علیرضا رزم حسینی در
ارتباط زنده تصویري با بخش خبر 21 جمعه شب شبکه

اول سیما از مرکز بندرعباس افزود: با بررسی گمرکات شهید رجایی و باهنر استان هرمزگان تا این لحظه از مجموع هشت و سه دهم
میلیون تن کالا (چهار و سه دهم میلیون تن کالاي اساسی و 4 میلیون تن کالاي غیر اساسی) حدود یک میلیون و 200 هزار تن کالا

ترخیص شده است. 

وي گفت: از این میزان حدود 800 میلیون تن شامل کالا هاي اساسی مانند برنج، روغن، گندم، کنجاله سویا و حدود 400 هزار تن
هم مواد اولیه کارخانجات بوده است، البته روند ترخیص ادامه خواهد داشت. 

رزم حسینی ادامه داد: سیاست اقتصادي دولت متمرکز بر ایجاد فراوانی کالا در کشور است، پس روند ترخیص کالا از گمرکات کشور
ادامه خواهد داشت. 

وي گفت: با مساعد بودن شرایط جوي، صبح شنبه پس از بازدید از بنادر شهیدان رجایی و باهنر استان هرمزگان، بازدیدي میدانی هم
از بندر امام خمینی(ره) خوزستان خواهد داشت. 

وزیر صمت افزود: این وزارتخانه با در دست داشتن 40 درصد اقتصاد و همین طور 38 درصد از اشتغال کشور، نمی تواند به وضع
اقتصادي کشور بی تفاوت باشد پس وزارت صمت با هدف تامین کالا هاي اساسی و ضروري جامعه، تامین مواد اولیه کارخانجات و

تقویت چرخه تولید کشور اقدامات مقتضی خواهد داشت.
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800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه کارخانه ها ترخیص

شد

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر صنعت، معدن و تجارت (صمت) از ترخیص 1.2 میلیون تن کالا، معادل حدود یک هشتم کالاهاي موجود از گمرکهاي
کشور در 10 روز اخیر خبر داد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت (صمت) از ترخیص 1.2
میلیون تن کالا، معادل حدود یک هشتم کالاهاي موجود از

گمرکهاي کشور در 10 روز اخیر خبر داد. 

علیرضا رزم حسینی اظهار کرد: این میزان از کالاهاي
ترخیص شده از مجموعه 8.3 میلیون تن کالاهاي رسوبی
مانده در گمرکها بوده که 4.3 میلیون تن آن کالاهاي
اساسی و 4 میلیون تن دیگر مواد اولیه کارخانه ها بوده

است. 

وي با اشاره به اینکه ترخیص 1.2 میلیون تن کالاهاي رسوبی گمرکها از 10 روز پیش پس از ابلاغ مصوبه ستاد اقتصادي دولت به
ریاست رئیس جمهور مبنی بر ترخیص سریع کالاهاي رسوبی مانده در گمرك انجام شده است، گفت: تعامل و همکاري خوبی میان

گمرك جمهوري اسلامی ایران، بانک مرکزي، وزارت جهاد کشاورزي، وزارت صمت، دادستانی کشور و دستگاه قضا بوده است. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین وعده داد که کالاهاي ترخیص شده به تدریج وارد شبکه توزیع خواهد شد و ظرف هفته هاي
آینده تاثیر خود را بر بازار می گذارد. 

رزم حسینی همچنین با بیان اینکه وزارت صمت 40 درصد از اقتصاد و 38 درصد اشتغال کشور را در دست دارد، گفت که این
وزارتخانه باید براي فراوانی کالا و تامین مواد اولیه کارخانه ها اقدام کند، اما باید بپذیریم که در یک شرایط جنگ اقتصادي قرار داریم

و در این شرایط همه باید دست به دست هم دهند و با تعامل شرایط را تسهیل کنند. 

تملیک و مزایده کالاهایی که صاحبان شان تمایلی به ترخیص آنها از گمرك ندارند 

وي که در یک برنامه تلویزیونی سخن می گفت، در خصوص برخی کالاها که صاحبان آنها تمایلی به ترخیص آنها از گمرکهاي کشور
ندارند نیز اظهار کرد: بر اساس قوانین، گمرك تصویب کرده که چنانچه صاحبان کالاها نسبت به ترخیص کالا هاي خود اقدام نکنند

این کالاها به املاك تملیکی می روند و به مزایده گذاشته خواهند شد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در پایان از ترخیص 35 هزار تن برنج هاي مانده در گمرکهاي کشور خبر داد و گفت: این میزان از برنج
نیز به بازار عرضه خواهد شد و تاثیر خود را به زودي بر بازار خواهد گذاشت. 
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لازم به یادآوري است که با ابلاغ مصوبات اخیر ستاد هماهنگی اقتصادي دولت و ستاد تنظیم بازار، براي رفع موانع ترخیص کالا که در
اهم آن حل و فصل مشکلات ارزي قرار داشت، مقرر شد که بانک مرکزي تأمین ارز ترجیحی کالاهاي اساسی فاقد اسناد مالکیت، با
اولویت اعلامی وزارت صمت انجام دهد،همچنین بانک مرکزي نسبت به صدور اعلامیه تأمین ارز براي کالاهاي اساسی اعتباري با تعهد
سه ماهه از زمان ترخیص کالا از گمرك (جهت تأمین ارز ترجیحی) اقدام کند. از سوي دیگر کالاهاي اساسی و کالاهاي ضروري مورد
نیاز واحدهاي تولیدي با تشخیص و اعلام وزارت صمت (داراي قبض انبار تا 10 آبانماه 99)، بدون الزام به کدرهگیري بانک مرکزي، از
گمرکها ترخیص شوند؛ به گونه اي که از تاریخ 10 آبان به بعد واردکنندگان بتوانند از رویه هاي بانکی (ارز نیما)، واردات در مقابل
صادرات (خود و غیر)، براي پروانه هاي صادراتی سال 1398 به بعد، ارز اشخاص، از طریق سامانه جامع تجارت (کنترل توسط صمت و

بانک مرکزي) استفاده کنند. 

همچنین گمرك ایران موظف شده نسبت به ترخیص درصدي کالاهاي اساسی و نهاده هاي تولید (ردیف تعرفه و اولویت توسط صمت
اعلام می شود) تا سقف 90 درصد که در صف «تخصیص» یا «تأمین» ارز بانکی باشند اقدام کند و از سویی چنانچه ردیف تعرفه
مندرج در ثبت سفارش کالا با استنباط گمرك تغییر کند، مشروط براین که شرح تجاري کالا تغییر نکند و ردیف تعرفه استنباطی
گمرك، جزو ردیف تعرفه کالاهاي ممنوعه (گروه4) یا اولویت ارزي غیرفعال(گروه 27)، یا ردیف تعرفه کالاهاي داراي تولید مشابه

داخلی نباشد، درخصوص اقلام گروه هاي 1 و 21،22،23 و 24، نیازي به اصلاح ثبت سفارش وزارت صمت نخواهد بود. 

/ایرنا
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وزیر صنعت: 8میلیون و 300هزار تن کالاي دپوشده در گمرکات داریم/

4میلیون و 300هزار تن آن کالاي اساسی است

منبع: عصر خبرشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر صنعت با بیان اینکه 8میلیون و 300هزار تن کالاي دپوشده در گمرك موجود است، گفت: 4میلیون و 300هزار تن آن
کالاي اساسی است.

وزیر صنعت با بیان اینکه 8میلیون و 300هزار تن کالاي دپوشده در گمرك موجود است، گفت: 4میلیون و 300هزار تن آن
کالاي اساسی است. 

علیرضا رزم حسینی شب گذشته در نشست کارگروه تسهیل و
رفع موانع تولید در بندرعباس با بیان اینکه متاسفانه شیوع
ویروس همه گیر کرونا ضربه اقتصادي سنگینی نه تنها بر کشور
ما بلکه بر جهان وارد کرد، اظهار داشت: شیوع این ویروس و
تحریم هاي ظالمانه علیه کشور موجب شد تا دولت براي تامین

کالاهاي اساسی کشور اقدامات موثري انجام دهد. 

وي با بیان اینکه خوشبختانه ما هیچ کمبود کالاي اساسی در
کشور در دوران تحریم و شیوع ویروس کرونا نداشتیم، افزود: در
حال حاضر کارگاه هاي تولید ماسک بسیاري در کشور وجود دارد

به طوري که روزانه 22 میلیون عدد ماسک تولید و با قیمت مناسب در داروخانه ها به فروش می رسد. 

رزم حسینی گفت: نظام اداري 100 ساله ایران با بروکراسی طولانی کارهاي اجرایی کشور شده به همین دلیل باید کارگروه هاي
تسهیل و رفع موانع تولید ایجاد شود. 

وي افزود: اگر مصوبه هاي این کارگروه توسط دستگاه ها اجرا نشد بعد از ارجاع آن مصوبه به کارگروه تهران و برگزاري کارگروه با
حضور معاون اول رئیس جمهور، پس از بررسی مصوبه تصویب خواهد شد و دستگاه هاي اجرایی موظف به اجراي این مصوبات

هستند. 

وزیر صنعت بیان کرد: هفته اي دو مرتبه این کارگروه را در تهران نیز برگزار می کنیم و اگر مصوبه اي در استان بر زمین ماند و
دستگاه ها انجام ندادند، به تهران ارجاع دهید و ما آن را در تهران به ریاست معاون رییس جمهور بررسی و تصویب می کنیم و

دستگاه ها موظف به اجرا هستند. 

رزم حسینی تصریح کرد: این کارگروه در سطح ملی می تواند موثر واقع شود با توجه به عدم جمع بندي موضوع مناطق آزاد و منطقه
ویژه در استان هرمزگان، این موضوع در کارگروه جهش تولید در هفته آینده ارجاع داده خواهد شد تا در رابطه با آن مصوباتی ارائه

شود. 
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وزیر صمت بیان کرد: وزارت صمت به عنوان متولی تولید، تجارت و معدن کشور خود را موظف می داند که در رابطه با گرانی کالا،
افزایش تولید داخل و اشتغال همچنین افزایش سهم خود در تولید ناخالص کشور بی تفاوت نباشد و در زمینه صادرات کالا و واردات

کالاهاي اولویت دار از جمله کالاهاي اساسی و مواد اولیه کارخانجات اقدامات موثر و به موقع انجام دهد. 

رزم حسینی در ادامه بیان کرد: در نشست هاي برگزار شده با ستاد اقتصادي دولت به ریاست رئیس جمهور و بررسی پیشنهادهاي
بانک مرکزي، بخشنامه در خصوص واردات کالا تدوین شد. 

وي عنوان کرد: با اجرا شدن این بخشنامه رسوب کالاها رفع و براساس آن نیز گمرك کشور نسبت به آیین نامه اجرایی جهت ترخیص
کالاها می تواند اقدام کند. 

وزیر صمت گفت: بنا بر گزارش هاي اعلام شده در مجموع، 8 میلیون و 300 هزار تن کالاي دپو شده در گمرك موجود است که 4
میلیون و 300 هزار تن آن کالاي اساسی است که تاکنون 800 هزارتن کالاي اساسی ترخیص و روانه بازار شده است همچنین 400

هزارتن مواد اولیه کارخانجات که با وجود آیین نامه به سرعت و به زودي ترخیص کالاها خواهد شد. 

رزم حسینی در ادامه گفت: ما به دنبال این هستیم که روند تولید و صادرات تسهیل پیدا کند و صادرات و تولید داخلی کشور در شش
ماه دوم سال جاري افزایش یابد. 

وي افزود: باید تمام فولادسازان و همه کسانی که فولاد تولید می کنند موظف هستند، تمام تولیدات خود را در بورس عرضه کنند. 

وزیر صمت در ادامه عنوان کرد:در خصوص معادن راکد ابلاغیه اي ارسال شده که پروانه دریافت کردند اما کم کاري و یا غیر فعال
هستند، در یک ماه آینده اگر اقدامات خواسته شده بخشنامه مبنی بر فعالیت را انجام ندهند شوراي معادن استان ها می توانند معدن

را مجدد به مزایده گذاشته و در اختیار سرمایه گذار فعال حوزه معدن قراردهد. 

رزم حسینی خاطر نشان کرد: چنانچه صاحبان کالا حاضر به ترخیص کالا نشدند، گمرك کالاها طبق قانون اموال را به عنوان املاك
تملیکی ترخیص کند. 

وي در خصوص معادن غیرفعال نیز گفت: بر اساس بخشنامه صادر شده، چنانچه مسئولان معادن کشور نسبت به فعال سازي آن اقدام
نکنند، این معادن به مزایده گذاشته و به سرمایه گذار دیگري واگذار خواهد شد. 

رزم حسینی به دغدغه مسئولان استان مبنی بر تفویض اختیارات بیشتر به استان ها نیز اشاره کرد و افزود: بخشی از این تفویض
اختیارات تاکنون صورت گرفته و اختیارات استانی بیشتر نیز می شود. 

وي در خصوص موضوعات مطرح شده توسط فعالان اقتصادي و دیگر مسئولان استان هرمزگان هم گفت: موضوعات مطرح شده در
جلسه اي با حضور مسئولان کشوري و استاندار هرمزگان بررسی و پیگیري می شود.
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افتتاح واحد تولید ماسک سه لایه با سرمایه گذاري 58 میلیارد ریالی در استان

هرمزگان

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر صنعت از افتتاح واحد تولید ماسک سه لایه با سرمایه گذاري 58 میلیارد ریالی در استان هرمزگان خبر داد. نوشته
افتتاح واحد تولید ماسک سه لایه با سرمایه گذاري 58 میلیارد ریالی در استان هرمزگان اولین بار در خبرگزاري صنایع.

پدیدار شد.

وزیر صنعت: 
افتتاح واحد تولید ماسک سه لایه با سرمایه گذاري 58 میلیارد ریالی

در استان هرمزگان 
وزیر صنعت از افتتاح واحد تولید ماسک سه لایه با سرمایه گذاري 58

میلیارد ریالی در استان هرمزگان خبر داد. 

وزیر صنعت از افتتاح واحد تولید ماسک سه لایه با سرمایه گذاري 58 میلیارد ریالی در استان هرمزگان خبر داد. 

  

تولید ماسک سه لایه در استان هرمزگان   

به گزارش خبرگزاري صنایع، این واحد تولیدي ظرفیت تولید روزانه 500 هزار عدد ماسک سه لایه را دارد. 

براي راه اندازي این واحد تولیدي سرمایه گذاري 58 میلیارد ریالی شده است که زمینه اشتغال 40 نفر را فراهم آورده است. 

گفتنی است که وزیر صنعت براي بررسی و پیگیري ترخیص کالاهاي اساسی و مواد اولیه کارخانجات رسوبی در گمرکات کشور در پی
مصوبه جدید ستاد اقتصادي دولت به استان هرمزگان سفر کرده است. 

استان برتر حوزه اقتصادي   

به گزارش خبرگزاري صنایع، پیشتر وزیر صنعت در نشست کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان هرمزگان با بیان اینکه استان
هرمزگان هم اکنون 5 منطقه ویژه اقتصادي و دو منطقه آزاد تجاري دارد، تصریح کرد اظهار داشت: 

استان هرمزگان یکی از استان هاي برتر کشور در حوزه اقتصادي است و از قدیم به سبب مجاورت با خلیج فارس مرکز تجارت دریایی
بوده است. 
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هرمزگان استانی با ساحلی طولانی است که در حوزه تجارت بین الملل و تولید ناخالص داخلی نقش حائز اهمیتی دارد. 

از یک سو در یک جنگ نابرابر تحمیلی در حوزه اقتصادي و تحریم ها مواجه هستیم و از طرف دیگر با بیماري فراگیر کرونا دست و
پنجه نرم می کنیم. 

انتهاي پیام///
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ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی/ تسهیل روند تولید با حذف بروکراسی

هاي سخت اداري

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر صنعت از ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه از گمرکات با مصوبه جدید ستاد اقتصادي
دولت خبر داد. نوشته ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی/ تسهیل روند تولید با حذف بروکراسی هاي سخت اداري اولین

بار در خبرگزاري صنایع. پدیدار شد.

وزیر صنعت: 
ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی/ تسهیل روند تولید با حذف

بروکراسی هاي سخت اداري 
وزیر صنعت از ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن

مواد اولیه از گمرکات با مصوبه جدید ستاد اقتصادي دولت خبر داد. 

وزیر صنعت از ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه از گمرکات با مصوبه جدید ستاد اقتصادي دولت خبر
داد. 

  

استان برتر حوزه اقتصادي    

به گزارش خبرگزاري صنایع، علیرضا رزم حسینی در نشست کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان هرمزگان با بیان این مطلب،
اظهار داشت: 

استان هرمزگان یکی از استان هاي برتر کشور در حوزه اقتصادي است و از قدیم به سبب مجاورت با خلیج فارس مرکز تجارت دریایی
بوده است. 

وي با بیان اینکه استان هرمزگان هم اکنون 5 منطقه ویژه اقتصادي و دو منطقه آزاد تجاري دارد، تصریح کرد: 

هرمزگان استانی با ساحلی طولانی است که در حوزه تجارت بین الملل و تولید ناخالص داخلی نقش حائز اهمیتی دارد. 

از یک سو در یک جنگ نابرابر تحمیلی در حوزه اقتصادي و تحریم ها مواجه هستیم و از طرف دیگر با بیماري فراگیر کرونا دست و
پنجه نرم می کنیم. 
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  تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی  

رزم حسینی در خصوص اینکه اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی مردم است، تصریح کرد:

اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی است که باید به نحوي باشد که فروشگاه ها همواره پر از کالاي مصرفی
مردم باشد تا مردم هیچ گونه نگرانی از بابت تامین مایحتاج خود نداشته باشند. 

وي با اشاره به تلاش هاي مجموعه دولت و وزارت صنعت در این شرایط حساس کنونی، بیان کرد: 

خوشبختانه کار تأمین کالاها و مایحتاج عمومی مردم در شرایط تحریم و شیوع کرونا به هیچ وجه با مشکل مواجه نشد 

  

تولید روزانه 22 میلیون عدد ماسک در کشور 

وزیر صنعت با اشاره به تولید ماسک به عنوان نمونه اي از کالاي مورد نیاز در این شرایط، گفت: 

روزانه 22 میلیون عدد ماسک در کشور تولید می شود که 7 میلیون عدد آن ماسک سه لایه می باشد و 470 کارگاه تولید ماسک در
کشور روزانه فعال است. 

تسهیل روند تولید با حذف بروکراسی هاي سخت اداري 

رزم حسینی در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به اهداف تشکیل کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید، افزود: 

باید با حذف بروکراسی هاي سخت اداري تولید و موضوعات مرتبط با تولید تسهیل گردد. 

ستاد ملی تسهیل و رفع موانع تولید هر هفته دو جلسه با حضور مسئولین کشوري در تهران برگزار می کند، همچنین کارگروه ملی
جهش تولید هر هفته روزهاي سه شنبه با حضور معاون اول رئیس جمهور برگزار می شود. 

وزیر صنعت در بخش دیگري از سخنان خود، تصریح کرد: 

وزارت صمت به عنوان متولی تولید و صنعت و معدن و تجارت در کشور خود را موظف می داند نسبت به فراوانی کالا، افزایش تولید،
افزایش اشتغال و افزایش تولید ناخالص داخلی اقدام کند. 

در همین راستا جلسات مختلفی برگزار شد و پیگیري هاي زیادي داشتیم که نتیجه آن تصویب مصوبه تسریع در ترخیص کالاهاي
رسوبی و مانده در گمرکات کشور بوده است. 

تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات 
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به گزارش خبرگزاري صنایع، وزیر صنعت در پایان پیرامون ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه از
گمرکات با مصوبه جدید ستاد اقتصادي دولت، اظهار کرد: 

در همین راستا با همکاري گمرك و دستگاه هاي ذیربط از 8.3 کالاهاي رسوبی در گمرکات 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400
هزار تن مواد اولیه گمرکات ترخیص شده است 

و ما به دنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات هستیم و با تصمیمات جدید در شش ماهه دوم شاهد افزایش
صادرات و تامین بیشتر مواد اولیه کارخانجات هستیم. 

انتهاي پیام///
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تعطیلی دو هفته اي تهران در انتظار «آريِ» روحانی است

منبع: آفتابشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1399/08/24

ظرف 4 روز گذشته و پس از اعمال ممنوعیت فعالیت اصناف گروه 2 و 3 و 4 در 25 مرکز استان از ساعت 18 و خاتمه
فعالیت مترو و اتوبوس شهري در تهران در ساعت 8 و نیم شب، این جمله طنز دهان به دهان بین مردم می گردد که:

«مسوولان به این نتیجه رسیده اند که کرونا، شب کار است و روزها، جبران خستگی شب کاري را می کند.»

ظرف 4 روز گذشته و پس از اعمال ممنوعیت فعالیت اصناف گروه 2 و 3 و 4 در 25 مرکز استان از ساعت 18 و خاتمه فعالیت
مترو و اتوبوس شهري در تهران در ساعت 8 و نیم شب، این جمله طنز دهان به دهان بین مردم می گردد که: «مسوولان به این

نتیجه رسیده اند که کرونا، شب کار است و روزها، جبران خستگی شب کاري را می کند.» 

آفتاب نیوز : ابداع این جمله طنز و امثالش، دلیلی ندارد جز
مقاومت عجیب رییس قوه مجریه در مقابل تعطیلی دو هفته اي
مراکز استان ها و به خصوص شهر تهران که دیگر، تشبیه
شرایطش به یک بمب ساعتی در حال انفجار هم، مثل غذاي یخ
زده، از دهان افتاده بس که آمار مراجعات کرونایی به بیمارستان
هایش و عدد فوتی هایش در این چند هفته اخیر، رکورد شکسته

است. رکورد مرگ هاي کرونایی در تهران و کشور ظرف سه ماه گذشته، آنقدر مستمر بوده که مردم دیگر حوصله متعجب شدن هم
ندارند و کم کم، از تب و تاب متاسف شدن بابت رفتار هاي اشتباه همشهري هاي شان و حرص خوردن از دیدن کسانی که در این روز

هاي کرونایی به سفر می روند و ماسک نمی زنند و در مهمانی و مراسم ترحیم، زاد و ولد کرونا را دامن می زنند هم افتاده اند. 

مسوولان سیاستگذار و صاحب تصمیم در حوزه سلامت و اداره شهري و تامین رفاه و حقوق شهروندي، صرف نظر از هر وابستگی
جناحی و اعتقادي، متفق شده اند که کشور و در واقع، شهر هایی که از بابت شیوع کووید- 19 به دلیل ماندگاري ویروس و بالا بودن
آمار بستري ها و فوت مبتلایان، هفته هاست که در بحران قرار گرفته اند، باید حداقل به مدت دو هفته تعطیل شوند تا درصدي از
فشار فرساینده بر کادر درمان که ظرف 270 روز گذشته، بی وقفه در خدمت بد حال ترین مبتلایان این بیماري ویروسی نوپدید بوده

اند، کاسته شده و چرخه سیر و سلوك ویروس، حداقل به میزان نصف آنچه الان هست، کند و فلج شود. 

اگر تا 20 آبان ماه، زمزمه هایی از مخالفت فلان مسوول استانی و فلان رییس دستگاه اجرایی با تعطیلی دو هفته اي یک مرکز استان
شنیده می شد و توجیه مخالفت ها هم، بی پولی دولت و افزایش چالش هاي معیشتی مردم و ناممکن بودن تعطیل شدن ویترین هاي
سیاسی کشور بود، امروز همه مخالفان، در کنار موافقان ایستاده اند و می گویند این پیشروي کجدار و مریز با ویروسی که روزانه قادر
به زایش 900 گونه مشابه است و در طول 9 ماه گذشته، 23 بار جهش ژنتیکی داشته و هنوز بعد از گذشت 9 ماه، چهره واقعی اش را
رو نکرده و این آزمون و خطاي کم فایده نظام سلامت در انتخاب یک رژیم درمانی واحد براي مبتلایان را باید کنار گذاشت و به جاي
نصب قارچ گونه بیلبورد هاي تبلیغاتی با شعار تاریخ مصرف گذشته «کرونا را شکست می دهیم» در سطح شهرها، حمله جدي با

توسل به تعطیلی دو هفته اي مراکز استان ها را جایگزین کرد. 
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ظرف 4 روز گذشته، اعضاي مجمع نمایندگان استان تهران، رییس کل سازمان نظام پزشکی کشور، رییس سازمان نظام پرستاري،
رییس فرهنگستان علوم پزشکی کشور، رییس شوراي شهر تهران، رییس کمیته سلامت شوراي شهر تهران، معاون کل وزارت
بهداشت، رییس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، استاندار تهران، اعضاي کمیته علمی مقابله با کرونا، معاون درمان ستاد مقابله با
کرونا در استان تهران، رییس سازمان پیشگیري و مدیریت بحران شهرداري تهران، فرمانده قرارگاه عملیاتی مقابله با کرونا در کلانشهر
تهران و اعضاي شوراي شهر تهران هر کدام با زبان و قلم خاص خود، تنها راه نجات تهران از بلاي کرونا را تعطیلی دو هفته اي
پایتخت اعلام کرده اند و بماند که چند روز قبل هم علاوه بر ویروس شناسان و متخصصان بیماري هاي عفونی، 65 رییس دانشگاه از
سراسر کشور، به وزیر بهداشت نامه نوشته بودند و خواستار آن شده بودند که کشور به مدت دو هفته تعطیل شود تا این ویروس از پا
بیفتد و شر از سر مردم واقعیت این است که در کنار ادعاي دولت درباره بار سنگینی که ابتلاي کووید- 19 به نظام اقتصادي کشور
وارد می کند، خانه نشینی اجباري مردم به ازاي کاهش ابتلا و کاهش فوت، هزینه به مراتب کمتري خواهد داشت چرا که با یک مرور
ساده می شود فهمید که یک مبتلاي کووید- 19، تا زمان بهبودي و حداقل به مدت یک ماه، اجازه حضور در محل کار ندارد و
بنابراین، اگر این فرد، شاغل باشد، با ابتلاي او محل اشتغال این فرد حداقل به مدت یک ماه از یک نیروي کار محروم می شود. اگر
این فرد به دلیل شدت ابتلا فوت کند، اگر سرپرست خانوار باشد، محل اشتغال او یک نیروي کار را از دست می دهد و بار تامین
معاش خانواده اش هم بر دوش دولت خواهد افتاد و اگر این فرد در فهرست بیمه شدگان نباشد، خانواده او به کارگران غیررسمی
تبدیل می شوند و آمار مشاغل و شاغلان کاذب افزایش خواهد یافت در حالی که تعطیلی دو هفته اي تهران و مراکز استان ها، حداقل
این فرد در معرض خطر را از هر حضور غیرضروري در محیط شهري ممنوع کرده و بنابراین، آن هزینه سرباري مدنظر دولت اتفاقا

کاهش خواهد یافت. 

امروز، قرار است اعضاي ستاد ملی مقابله با کرونا بنشینند و رییس قوه مجریه را توجیه کنند که فایده تعطیلی دو هفته اي حتی با
زیان فرضی از این محل در مقایسه با خرج شدن منابع محدود کشور براي درمان مبتلایان یا تامین مادام العمر معاش خانواده یک
متوفاي کووید- 19، به مراتب بیشتر خواهد بود و ظهر امروز، تکلیف ساکنان 25 مرکز استان معلوم می شود؛ آیا باید در یک مدت
معلوم و به مدت دو هفته، در قرنطینه خانگی باشند یا اینکه حسن روحانی باز هم می خواهد از موضع پاسداشت حقوق شهروندي، بر

نظرات خود پافشاري کرده و با تعطیلی دو هفته اي کشور مخالفت کند؟ 

بیشترین تاکید ها بر ضرورت تعطیلی دو هفته اي تهران است 

شهرداري تهران در ساعات پایانی 19 آبان ماه اعلام کرد که بنا به تصمیم ستاد ملی مقابله با کرونا، از روز 20 آبان ماه و به مدت یک
ماه، ساعت کار مترو و اتوبوس شهري در پایتخت، راس ساعت 20 و 30 تمام می شود. توجیه ستاد ملی مقابله کرونا براي اعمال این
محدودیت ظاهرا این بود که به دنبال کاهش فعالیت مترو و اتوبوس، تجمع غیرضروري مردم در خیابان کم شود ولی مگر حجم
مسافري که با مترو یا اتوبوس جابه جا می شود چقدر است و در مقابل، چه تعداد از ساکنان تهران خودروي شخصی دارند و بدون
توجه به محدودیت فعالیت حمل و نقل عمومی می توانند با خودروي شخصی خود آزادانه تردد کنند؟ مشاهدات روز هاي 20 و 21
آبان از نتیجه اعمال محدودیت بر فعالیت اصناف غیرضروري از ساعت 18 در تهران نشان داد که به دلیل ضعف شدید نظارت ها و
اعمال نشدن قانون براي صاحبان صنوف متخلف که بعد از ساعت 18 هم مشغول به فعالیت بودند، حتی از حجم ترافیک و تردد
شهري در تهران کاسته نشد چنانکه مسعود مردانی، عضو کمیته علمی مقابله با کرونا، با انتقاد از ناکارآمدي طرح یک ماهه محدودیت
فعالیت اصناف غیرضروري، ظرف روز هاي گذشته گفت که، ترافیک سنگین خیابان ها نشان می دهد که مردم تصمیم دولت را به

هیچ گرفته و همچنان تردد آزادانه در خیابان ها را ادامه داده اند. 

461 مرگ، 11737 ابتلا؛ آخرین آمار کرونا در ایران 
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سخنگوي وزارت بهداشت آخرین موارد بروز و فوت ناشی از کووید -19 در کشور را اعلام کرد. 

سیماسادات لاري گفت: «در فاصله 22 تا 23 آبان، 11 هزار و 737 بیمار جدید مبتلا به کووید- 19 در کشور شناسایی شد که دو
هزار و 967 نفر از آن ها بستري شدند و مجموع بیماران کووید- 19 در کشور به 738 هزار و 322 نفر رسید. در این فاصله، 461
بیمار کووید-19 جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماري به 40 هزار و 582 نفر رسید و 5630 نفر از بیماران

مبتلا به کووید- 19 در وضعیت شدید این بیماري تحت مراقبت قرار دارند.» 

اعلام این مقام مسوول در وزارت بهداشت از آخرین وضعیت فوت و ابتلاي کووید- 19 در کشور در حالی است که چند شب قبل، ایرج
حریرچی، معاون کل وزارت بهداشت اعلام کرد که در حال حاضر، 26 درصد موارد مرگ در کشور مربوط به فوتی هاي کروناست.
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ترخیص یک هشتم کالاهاي موجود گمرکات

منبع: عصر امروزشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر صنعت، معدن و تجارت از ترخیص یک و دو دهم میلیون تن کالا معادل یک هشتم کالا هاي موجود از گمرکات کشور
در 10 روز اخیر خبر داد.

به گزارش عصر امروز، علیرضا رزم حسینی در ارتباط زنده تصویري با بخش خبر 21 جمعه شب شبکه اول سیما از مرکز
بندرعباس افزود: با بررسی گمرکات شهید رجایی و باهنر استان هرمزگان تا این لحظه از مجموع هشت و سه دهم میلیون تن کالا
(چهار و سه دهم میلیون تن کالاي اساسی و 4 میلیون تن کالاي غیر اساسی) حدود یک میلیون و 200 هزار تن کالا ترخیص شده

است. 

وي گفت: از این میزان حدود 800 میلیون تن شامل کالا هاي اساسی مانند برنج، روغن، گندم، کنجاله سویا و حدود 400 هزار تن
هم مواد اولیه کارخانجات بوده است، البته روند ترخیص ادامه خواهد داشت. 

رزم حسینی ادامه داد: سیاست اقتصادي دولت متمرکز بر ایجاد فراوانی کالا در کشور است، پس روند ترخیص کالا از گمرکات کشور
ادامه خواهد داشت. 

وي گفت: با مساعد بودن شرایط جوي، صبح شنبه پس از بازدید از بنادر شهیدان رجایی و باهنر استان هرمزگان، بازدیدي میدانی هم
از بندر امام خمینی(ره) خوزستان خواهد داشت. 

وزیر صمت افزود: این وزارتخانه با در دست داشتن 40 درصد اقتصاد و همین طور 38 درصد از اشتغال کشور، نمی تواند به وضع
اقتصادي کشور بی تفاوت باشد پس وزارت صمت با هدف تامین کالا هاي اساسی و ضروري جامعه، تامین مواد اولیه کارخانجات و

تقویت چرخه تولید کشور اقدامات مقتضی خواهد داشت.
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فصل نو

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1399/08/24

خبرگزاري آریا - 
سید محمدرضا مداح 

مشاور و مدیرکل حوزه ریاست سازمان منطقه ازاد کیش 
منطقه آزاد تجاري - صنعتی کیش یکی از مناطق هفتگانه آزاد ایران است که
در استان هرمزگان قرار دارد. منطقه آزاد کیش شامل جزایر کیش، هندورابی،
فارور بزرگ و فارور کوچک است و اداره امور آن برعهده سازمانی است که

مسئولیت هایش از سوي شوراي عالی مناطق آزاد تجاري - صنعتی کشور تهیه و تصویب شده است. 
کیش، اولین منطقه آزاد ایران و شهرت اصلی اش براي تفریحی بودن آن است. این جزیره، که یکی از مقاصد اصلی گردشگران ایرانی
است، به شکل بیضی با طول 15 کیلومتر و عرض 7 کیلومتر و با مساحتی حدود 91 کیلومتر مربع از لحاظ وسعت، دومین جزیره

بزرگ خلیج فارس پس از قشم است. 
سازمان منطقه آزاد کیش نیز نهاد حاکمیتی و پیشران توسعه و پیشرفت جزیره کیش به عنوان نخستین منطقه آزاد کشور است. 

این خطه کوچک و پرجاذبه ایران عزیز در همه سالهایی که از تشکیل سازمان از سال 1372 یعنی 27 سال پیش می گذرد، در مسیر
توسعه و بهبود مستمر و تدریجی بوده است و بر مبناي اطلاعات موجود، 10 مدیر عامل با نگرش ها و گرایش هاي مختلف براي بهبود

این منطقه کوشیده اند. 
با این همه و علیرغم اذعان به زحمات طاقت فرساي طی شده در همه سالهاي گذشته، از منظر آسیب شناسی باید گفت که جزیره
کیش در نیل به اهداف عالیه خود براي تبدیل شدن به جایگاهی درخور در تراز جهانی به توفیق کامل نرسیده است. بسنده کردن به
موضوع گردشگري که البته از ارکان مهم هویتی کیش است و اکتفا به دروازه ورود کالاهاي خارجی، همه آن چیزي نبوده است که

قانونگذاران به ان می اندیشیده اند. 
در چنین وضعیتی، بازنگري در مسیر پیموده شده و تقویت دستاوردهاي مثبت و نیز پرهیز از تجربیات ناموفق، بسیار مهم و ضروري

است. 
این اتفاق در دوره کنونی مدیریت سازمان منطقه آزاد کیش رخ داده و فصل تازه اي در ترسیم و تصویرسازي از کیش آغاز شد. بر این
مبنا، تبدیل کیش به دروازه اي براي صادرات کالا و خدمات دانش بنیان و تغییر کارکرد از واردات به صادرات مورد توجه قرار گرفته

است. 
در ره یافت جدید، این نکته آشکار است که باید از اقتصاد منبع محور به سوي اقتصاد نوآوري محور حرکت کنیم که تحقق آن کاري
است زمان بر. در این مسیر بسیاري از روندها و فعالیت ها اعم از فرهنگی، جهت گیري، سرمایه گذاري و امکانات باید تغییر کند و به
مفاهیم و موضوعاتی توجه شود که مقوم کارآفرینی و اقتصاد دانش بنیان است. براي انجام این کارها، نیاز به ایجاد زیست بوم یا
اکوسیستم کارآفرینی است که برخی از لوازم آن موجود است و برخی را باید بوجود آورد. البته این موضوع بدیهی است که نباید

اقتصاد مبتنی بر ساخت و ساز را هم نادیده گرفت و براي آینده، از هر دو روش به طور ترکیبی بهره برد. 
مأموریت تعریف شده براي منطقه آزاد کیش، توریسم و گردشگري، تمرکز خدمات فرهنگی رفاهی، صنایع پیشرفته، فناوري اطلاعات،
ایجاد بورس، خدمات تجاري نفت و کالاهاي نفتی و مرکزیت یافتن در زمینه نمایشگاه ها و همایش هاي بین المللی و منطقه اي است
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و خوشحالیم که بگوئیم کیش در دو سال اخیر در پیوند با بازار سرمایه به استفاده از ظرفیتی تازه دست یافته است. توسعه واحدهاي
تولیدي دانش پایه با فعالیت منطبق با اقلیم و محیط زیست، همکاري با تمامی دانشگاهها براي تبدیل جزیره به قطب علمی هم از

دیگر تلاشهاي ارزشمندي است که صورت گرفته و با قدرت و جدیت تمام ادامه دارد. 
موضوع دیگري که سازمان منطقه آزاد کیش در این دوره بر آن تاکید داشته، خروج از انفعال بوده است. سازمان همچنین در پذیرش
پیشنهادات سرمایه گذاري شماري از علاقمندان به سرمایه گذاري، منفعل نبوده و به ترویج معیارهاي مورد نظر و نیاز پرداخته شده

است. 
اصلاح فرآیندها، روان سازي و اصلاح و ارتقاء مقررات، رویه ها و فرآیندها نیز در سطح سازمان دنبال شده و ما اکنون شاهد سازمانی

چابک و همدل براي انجام وظایف و ماموریتهاي طراحی شده هستیم. 
راهبرد کیش، ایجاد منطقه اي توسعه یافته است که بتواند الگویی براي دیگر مناطق کشور باشد؛ شهري پاك، هوشمند و خلاق، همه
باید دست در دست هم دهیم تا کیش بتواند به مرکز انطباق یا همتراز سازي اقتصاد ایران با اقتصاد جهان تبدیل شود؛ مرکزي براي

یادگیري فرایندهاي روز و مطرح جهان.
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کرونا بیشترین آسیب را به کسب وکارهاي فرهنگی وارد کرد

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی و روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان فارس، بهروز مرامی جدیدي، معاون
هنري و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس با اشاره به همه گیري بیماري کرونا گفت: گسترش بیماري کرونا در 9 ماه
گذشته، بیشترین آسیب را به کسب و کارهاي فرهنگی و هنري وارد کرد. بهروز مرامی جدیدي ادامه داد: وزارت فرهنگ و ارشاد
اسلامی در راستاي جبران این خسارت ها، براي دومین بار در سال جاري، تسهیلات کمکی خود را به فعالان فرهنگ و هنر با کارمزد
4 درصد اعلام کرد. فعالان قرآنی، هنرمندان و فرهنگ ورانی که می خواهند از این تسهیلات استفاده کنند باید با مراجعه به سامانه
تحفه، درخواست خود را ثبت نمایند. معاون هنري و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس بیان داشت: فراخوان این
تسهیلات چندي پیش اعلام شده بود که تاکنون 49 پرونده از صاحبان مشاغل و کسب و کارهاي فرهنگی و هنري داراي مجوز از
فرهنگ و ارشاد اسلامی در استان فارس درخواست خود را در سامانه مربوطه ثبت کرده اند؛ که تنها 20 درصد از سهمیه استان فارس
است. وي افزود: همه اشخاص حقیقی و حقوقی بخش هاي خصوصی و تعاونی فعال در زمینه هاي قرآنی، فرهنگی و هنري داراي
مجوز رسمی از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی همچون «نمایش»، «آموزش»، «موسیقی»، «تجسمی»، «مد و لباس»، «فرهنگی»،
«رسانه» و «قرآنی» می توانند از این تسهیلات استفاده نمایند. گفتنی است فعالان فرهنگی، هنري، قرآنی و رسانه خواهان استفاده از
این تسهیلات بایستی به سامانه tohfeh.farhang.gov.ir مراجعه و پس از خوانش شرایط پرداخت تسهیلات با کارمزد 4 درصد
که از سوي صندوق کارآفرین امید نسبت به ثبت درخواست خود اقدام کنند. سامانه الکترونیکی برخط مستقر در وزارت فرهنگ و
ارشاد اسلامی به آدرسww.tohfeh.farhang.gov.ir براي اجرا و نظارت بر حسن اجراي برنامه هاي موضوع این تفاهم نامه
مورد استفاده قرار خواهد گرفت و در آن، تمام اطلاعات مربوط به مراحل پذیرش، بررسی و پرداخت تسهیلات به طرح هاي موضوع
این شیوه نامه ثبت شده است. تسهیلات حمایتی به کسب کارهاي فرهنگی، هنري و رسانه اي طبق برش استانی اختصاص داده شده
است. همچنین چگونگی این تخصیص در شیوه نامه ها و کاربرگ هاي معاونت ها، سازمان سینمایی و مرکز رسانه هاي دیجیتال آمده
و روي سامانه تحفه بارگذاري شده است و جذب بهنگام این تسهیلات امکان تجدید دریافت تسهیلاتی دیگر را فراهم می کند و رعایت
مفاد شیوه نامه ابلاغی صندوق کارآفرینی امید که در پی ارسال می شود، ضروري است. ضمناً متقاضیان می توانند با مطالعه راهنماي

ذیل نسبت به ثبت درخواست خود اقدام نمایند.



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 425/738

سنجش نیرو؛ چهارمین تولیدکننده کنتورهاي هوشمند در کشور

منبع: روزنامه سپهر غربشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1399/08/24

سنجش نیرو؛ چهارمین تولیدکننده کنتورهاي هوشمند در کشور مسئولان از سربازان جنگ تحمیلی تحریم ها ( تولید
کنندگان) حمایت نمی کنند>

سنجش نیرو؛ چهارمین تولیدکننده کنتورهاي هوشمند در کشور مسئولان از سربازان جنگ تحمیلی تحریم ها ( تولید
کنندگان) حمایت نمی کنند 

شرکت سنجش نیروي همدان با تکیه بر همت نیروي انسانی
کارآمد و دانش فنی روز، چهارمین تولیدکننده کنتورهاي
هوشمند در کشور استرشته برق در ایران سرشار از دانشمندان و

پژوهشگران بنامی است که اغلب داراي سوابق علمی و پژوهشی قابل توجهی هستند. ازسوي دیگر مهندسی برق جزء نخستین انتخاب
داوطلبان کنکور بوده و بر همین اساس می توان گفت؛ استعدادهاي برتر ایران این رشته را براي ادامه تحصیل برگزیده اند. 

کیفیت بالاي فارغ التحصیلان برق باعث شد تا این رشته در صدر فرار مغزهاي ایران قرار بگیرد و عدم اشتغال مناسب در ایران آن ها
را روانه کشورهاي دیگري می کند به گونه اي که این روزها دانشمندان ایرانی فعال در کشورهاي دنیا که جایگاه هاي رفیع علمی و

حتی اجرائی را بدست آورده اند قابل توجه است. 

با نگاهی به فراوانی ثبت نام در آزمون هاي استخدامی وزارت نیرو به راحتی می توان فهمید که حقوق ماهی 3 تا 4 میلیون تومان
شرکت هاي دولتی این قدر جذاب است که براي آن سر و دست می شکنند. این درحالی است که یک دست فروش و یا یک راننده

تاکسی همین مقدار و حتی بیشتر درآمد دارد. 

دراین بین این واقعیت مطرح است که صنعت برق هرچقدر هم که ظرفیت توسعه داشته باشد؛ باز هم نمی تواند جوابگوي این میزان
فارغ التحصیل جهت اشتغال باشد. در سال کمتر از یک درصد مهندسان برق از این طریق جذب صنعت برق می شوند. حتی با
احتساب شرکت هاي پیمانکار فعال در صنعت این میزان استخدام به زحمت به ده درصد کل فارغ التحصیلان برق می رسد و هیچ
برنامه مشخصی براي بقیه فارغ التحصیلان وجود ندارد. اما دراین بین سازوکار اصلی توجه به حوزه کارآفرینی در صنعت آب و برق
است به طوریکه فارغ التحصیلان این رشته می توانند از طریق تشکیل تعاونی ها فعالیت خود را دراین عرصه آغاز و سپس ورود جدي
در عرصه کارآفرینی داشته باشند درست همانند کاري که شرکت سنجش نیرو در استان همدان به عنوان یکی از شرکت هاي موفق
در صنعت آب و برق انجام داده است. لذا بر این اساس و با توجه به اهمیت موضوع بر آن شدیم تا با جهانبخش قمري مدیر عامل این

شرکت گفت وگویی را ترتیب دهیم که در ادامه می خوانید: 

مدیرعامل شرکت سنجش نیرو با بیان اینکه ما سال 80 شرکت را با موضوع پیمانکاري برق تاسیس کردیم گفت: از آنجایی که بنده از
بدو امر معتقد به کار گروهی بوده و هستم به دنبال جذب نیرو کارآمد دراین شرکت بودم. 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 426/738

جهانبخش قمري با تاکید براینکه کار را با دونفر نیرو کار آغاز کردیم اظهارکرد: متناسب با عملکرد مناسب توانستیم این جایگاه را
ارتقا داده و در استان به عنوان نخستین شرکت درسال 83 گرید 4 نیرو و 5 تاسیسات را دریافت کنیم. 

قمري با اشاره به اینکه درادامه فعالیت پیمانکاري خود را علاوه بر همدان در استان هاي کردستان و اراك نیز توسعه دادیم خاطر
نشان کرد: برحسب فعالیت در پروژه ها برخی چالش ها احساس می شد از جمله آن می توان به نبود تابلوهاي برق براساس

استانداردهاي وزارت نیرو یا پستهاي کمپکت (کیوسکی ) درصنایع و کارخانجات بزرگ درغرب کشور اشاره کرد. 

مدیر عامل شرکت سنجش نیرو با اشاره به اینکه در نبود این تجهیزات و ادوات اغلب صنایع مجبور بودند این تجهیزات را از
دیگراستان ها همچون تهران و اصفهان و غیره تهیه کنند تصریح کرد: براساس نیاز صنعت درغرب کشور تصمیم گرفتیم درسال 92

یک شرکت تولیدي به نام سنجش نیرو را به ثبت برسانیم. 

وي با تاکید براینکه این شرکت دراسفند همان سال به ثبت رسید خاطر نشان کرد: با توجه به تجاربی که از قبل درصنعت برق(
پیمانکاري) داشتیم توانستیم در کوتاه ترین زمان عملیات ساختمانی و تجهیز کارگاه انجام دهیم. 

قمري با اشاره به جذب نیروي متخصص براي این شرکت اذعان کرد: خوشبختانه با همکاري وزارت نیرو ساخت تابلوها براساس
آخرین الزامات و استانداردهاي موردنیاز به سرعت انجام شد و به نتیجه رسید. 

مدیر عامل شرکت سنجش نیرو با بیان اینکه پست کمپکت در صنعت برق یک محصول استراتژیک و خاص محسوب می شود اذعان
کرد: بنابراین امکان تولید و ساخت آن براي همه شرکت ها فراهم نیست. 

وي با تاکید براینکه خوشبختانه شرکت سنجش نیرو موفق به تولید این محصول نیز شد؛ اذعان کرد: علاوه بر نیروي کار متخصص در
شرکت، خوشبختانه از ظرفیت گروه تحقیق و توسعه نیز در راستاي شناساي فرصت ها استفاده می شود. 

قمري افزود: البته این گروه همگی در استخدام کامل شرکت نیستند بلکه تعدادي از آن ها درشرکت مشغول به کارند و مابقی بر
حسب نیاز به صورت پاره وقت در جلساتی که با این موضوع تشکیل می شود شرکت داشته و با ما همکاري می کنند. 

مدیر عامل شرکت سنجش نیرو با اشاره به اینکه این گروه نسبت به شناسایی چالش هاي موجود درصنعت برق و آب کشور بررسی و
آن دسته از چالش هایی را که این شرکت بسته به توانایی و داشتن ماشین آلات می تواند نسبت رفع آن ها از طریق تولید محصول
اقدام و درعین حال درآمدزایی خاصی براي ما داشته باشد احصا می کنند خاطر نشان کرد: براساس یافته هاي گروه پژوهشی مشخص

شد کشور با چالش کنتورهاي هوشمند آب مواجه است. 

وي ادامه داد: براین اساس از آنجایی که درکشور با بحران کم آبی مواجه ایم و درعین حال یکی از راهکارهایی که می تواند ما را در
مدیریت برداشت آب از منابع زیر زمینی کمک کند نصب کنتورهاي هوشمند روي کنتورها( صنعتی و کشاورزي) است پس دراین

مسیر گام نهادیم. 

قمري با اشاره به اینکه این کنتورها وارداتی و درعین حال با توجه به شرایط تحریم و نوسانات قیمت ارز واردات این محصول با مشکل
مواجه بودو درعین حال منجر به خروج ارزبسیاري از کشور می شد؛ ابراز کرد: از طرفی به دلیل تحریم نمایندگی این شرکت ها در

کشور امکان فعالیت نداشتند پس با کوچکترین نقص در نبود قطعه، محصول از رده خارج می شد. 
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وي با بیان اینکه اکثر پرسنل فعال دراین شرکت داراي تحصیلات مرتبط با فضاي صنعت هستند تشریح کرد: علاوه بر این هر 45 روز
یک بار به طور میانگین آموزش هاي ضمن خدمت از طریق اساتید خبره براي ارتقاي دانش آن ها در دستورکار شرکت است. 

مدیرعامل شرکت سنجش نیرو با اشاره به اینکه این نیروي خبره و پرتوان با کمک گروه تحقیق و توسعه همانطور که عنوان شد در
راستاي نیاز کشور توانسته به عنوان چهارمین شرکت تولیدکننده کنتورهاي هوشمند آب درکشور از وزارت نیرو تاییدیه لازم را
دریافت و بار دیگر در عرصه صنعت بدرخشد اذعان کرد: متاسفانه به دلیل بروز و وجود پاره اي از مشکلات هنوز موفق به تولید انبوه

محصول نشده ایم. 

قمري با اشاره به اینکه طبق برنامه ریزي هاي انجام شده تولید انبوه این محصول به سال 1400 موکول شده است تصریح کرد: عمده
محصولات تولید شده درشرکت توانسته است در کشور بازار خود را پیدا کند. 

وي باتوضیح اینکه بخشی از تابلوهاي برق تولیدشده به اقلیم کردستان عراق صادرمی شد گفت:درعرصه بازاریابی، نمایشگاه ها بین
المللی را رصد می کنیم. 

وي با تاکید براینکه رهاورد رصد این نمایشگاه ها شناسایی نیاز بازار بین المللی است عنوان کرد: یکی از محصولاتی که کمبود آن در
بازار احساس می شد کولرهاي آبی بدون قالب ها وموتورهاي سنگین بود. 

وي افزود: بنابراین از آنجایی که هم نیروي توانمند و هم دانش فنی آن را دراختیار داشتیم دراین بخش نیز گام نهاده و اقدام به تولید
کولرهاي آبی متناسب با تجهیزات و ماشین آلات خود کردیم. 

قمري با اشاره به اینکه در نهایت موفق به تولید کولرهاي هوشمندو معمولی سلولزي بدون تسمه و فولی شدیم خاطر نشان کرد: این
کولرها فاقد صدا و در عین حال بدون نیاز به سرویس کردن سالانه است. 

این کارآفرین همدانی با تاکید براینکه این کولرها داراي پنج تا 6 دور هستند ابراز کرد: از طریق سنسور دمایی محیط سنجیده می
شود لذا متناسب با دما می توان دور کولر را تنظیم کرد. 

وي با تصریح براینکه سلولزي بودن پدهاي این کولرها منجر به افزایش مطلوبیت هوا می شود خاطر نشان کرد:پس از اخذ استاندارد
براي تولید این محصول و ثبت برند در نمایشگاه سلیمانیه عراق شرکت کردیم و توانسیتم از طریق رایزنی با تجار نسبت به عقد

قرارداد فروش اقدام کنیم. 

مدیرعامل شرکت سنجش نیرو با اشاره به اینکه درحال حاضر این کولرها به کردستان عراق صادر می شود خاطرنشان کرد: بازهم
تاکید می کنم یک از مزیتها شرکت ما نسبت به دیگر شرکتها داشتن منابع انسانی خلاق، کارآمد و خبره است. 

قمري با اشاره به اینکه به همت نیروي انسانی خوب شرکت، توانسته ایم پنج سال متوالی به عنوان شرکت تعاونی برتر استان انتخاب
شویم گفت: یک سال نیز به عنوان کارآفرین برتر دراستان انتخاب شدیم. 

وي با بیان اینکه درحال حاضر 47 نفر به صورت مستقیم در شرکت مشغول به کار هستند عنوان کرد: همانطور که عنوان شد تعداد
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نیرو نیز به عنوان مشاور در بخش تحقیق توسعه به صورت نیمه وقت در شرکت فعالیت دارند. 

این کارآفرین موفق همدانی در بخش دیگر از سخنان خود در واکنش به نوع حمایتها و مشکلات پیش روي تولید و صنعت درکشور و
به تبع آن در استان گفت: متاسفانه به طور قطع می توانم بگویم مسولان همکاي لازم را درعرصه تولید ندارند. 

وي ادامه داد: در نظر بگیرید درحال حاضر کشور در جنگ تحمیلی تحریم ها به سر می برد لذا تولید کنندگان و صنعتگران به عنوان
سربازان خط مقدم این جنگ هستند اما بحث اینجاست که مسئولان ما به عنوان فرماندهان این جنگ حمایت لازم را از سربازان خود
نمی کنند این درحالی است که در هشت سال دفاع مقدس فرماندهان تا پاي جان براي جلوگیري از آسیب به سربازان پاي کار بودند. 

قصه همیشگی عدم همراهی بانک در شرایط کرونا 

قمري با بیان اینکه از مسئولان استانی انتظار حمایت بیشتر است گفت: اما متاسفانه شرایط حمایت معکوس را در استان شاهد
هستیم به نحوي که یک تولیدکننده براي دریافت تسهیلات ملزم به ارائه تضمین هاي سنگین است. 

این صنعتگر همدانی افزود: علاوه بر دشواري دریافت تسهیلات تولیدکننده با سررسید زودرس آن نیز مواجه است. 

وي با تاکید براینکه این دشواري ها امسال با توجه به شرایط کرونا، تولیدکنندگان را زمین گیر می کند اذعان کرد: در نظر بگیرید
مطابق با تصمیم ستاد کرونا چند ماهی شرکت تعطیل بود پس تولید صورت نپذیرفت؛ از طرفی نیز بازار فروشی براي محصولات

درشرایط فعلی وجود ندارد اما پرداخت اقساط بانکی پابرجاست و درصورت تاخیر با دیرکرد و جریمه مواجه خواهیم بود. 

قمري ادامه داد: حال آنکه انتظار می رفت براي واحدهاي تولیدي درشرایط کرونا شرایط را به صورت دیگري مدیریت کنند ویا اینکه
حداقل اقساط بانکی را با تاخیر دریافت کنند و یا اینکه جریمه تاخیر دریافت نکنند. 

صد خوان بروکراسی پیش پاي تولید کنندگان 

مدیرعامل شرکت سنجش نیرو با بیان اینکه درحال حاضر هیچ یک از انتظارات عنوان شده دراستان به اجرا درنیامده و بانک ها هیچ
گونه همکاري با تولید کنندگان نداشته اند تصریح کرد: از دیگر مشکلات پیش رو تولیدکنندگان دشواري ها براي اخذ مجور در بحث

بروکراسی اداري است. 

وي افزود: طولانی شدن مرحله اخذ تاییدیه استاندارد کولرهاي سنجش نیرو منجر به آن شد که بنده قرارداد صادراتی خود را با
کردستان عراق به صورت نیمه کاره رها کنم. 

قمري با اشاره به اینکه این روزها مراحل اخذ مجوز در بحث تولید از هفت خوان گذشته به صدخوان بدل شده است عنوان کرد:در
نظر بگیرید پس از اخذ تاییدیه از وازات نیرو طی کردن تبدیل ایده به تولید یک وسال نیم وقت برد حال آنکه بنده شخصا یک و نیم

میلیارد تومان هزینه تحقیق داده و کلیه تست هاي وزارت نیرو را نیز با موفقیت پشت سر گذاشته بودم. 

این کارآفرین موفق با اشاره به اینکه هنوزم هم نامه ابلاغی داده نشده که بتوانم دست به تولید بزنم گفت: حال آنکه این نامه می
بایست به همه شرکتهاي آب و برق در کشور ارسال شود تا این شرکت به عنوان چهارمین شرکت کنتور ساز در کشور با آنها طرف
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قرارداد واقع شود. 

مدیر عامل شرکت سنجش نیرو با تاکید براینکه شعار سال با این حجم از بروکراسی اداري همخوانی ندارد عنوان کرد: از طرفی نوسان
قیمت و بالا رفتن هزینه تولید بحث دیگري است که این روزها به چالش صنعت بدل شده است. 

وي افزود: دراین بحث در نظر بگیرید که اغلب قراردادهاي ما در بحث تولید محصول و فروش آنها با ارگان ها دولتی است لذا در زمان
عقد قرار داد هزینه تولید با شرایط فعلی متفاوت بود اما این ارگانها همچنان انتظار دارند در محصول تولیدي به همان قیمت قبل

منعقد شده در قرارداد به دستشان برسد. 

قمري با اشاره به اینکه بخشی از مواد اولیه محصولات ما وارداتی است اذعان کرد: البته در محصول کنتور هوشمند از آنجایی که ما
چهارمین تولید کننده هستیم، شرکت خود به صورت مستقیم قطعه وارد می کند اما در سایر اقلام مجبوریم مواد اولیه را از واسطه

خریداري کنیم زیرا واردات مستقیم در محصولی همچون کلید که تنوع نیاز وجود دارد مقرون به صرفه نیست. 

وي با اشاره به رموز موفقیت درعرصه کارافرینی گفت: همواره در مباحثی که پیش می آیند عنوان کرده ام که فارغ التحصیلان
دانشگاهی می بایست براي ورود به عرصه اشتغال در بدو امر منطبق با رشته تحصیلی خود در کارخانجات وصنایع مشغول به کار

شوند. 

وي ادامه داد: سپس با تجربه کسب شده دراین صنعت متناسب با توان مالی و فکر خود نسبت به کارآفرینی اقدام کنند. 

قمري بیان کرد: با احترام به حقوق بگیران جوانان، به جاي آنکه به دنبال حقوق بگیري در ادارات و دستگاه ها دولتی و خصوصی
باشند می بایست با کارآفرینی وایجاد شغل به فردي حقوق بده،تبدیل شوند. 

توسعه بازار به لحاظ تنوع محصول و درعین حال فضاي جغرافیاي رمز مانایی در عرصه تولید 

وي با تاکید براینکه منظور من از کارآفرینی تکرار کار دیگران و تضعیف آنها نیست تصریح کرد: خلاقیت و ابتکار اصلی ترین نیاز
کارافرینی است. 

وي رمز مانایی در عرصه تولید را توسعه بازار به لحاظ تنوع در محصول و درعین حال گسترش بازار فروش محصول دانست و گفت:
آموزش مستمر نیروها برحسب دانش روز در کنار شناسایی نیاز بازار و درعین به روز بودن تولیدات مانایی دراین عرصه را به ارمغان

می آورد. 

وي با اشاره به اینکه این شرکت درعرصه گسترش بازار فروش بازارهاي کشور افغانستان و سوریه را هدف قرار داده است اذعان کرد: از
انجایی که محصولات تولیدي در این شرکت محصولات مادر درصنعت آب و برق به حساب می آیند پس تولید آنها تابع سفارش

محصول است؛ بنابراین در نمایشگاه هاي بین المللی شرکت و با ارائه محصول تجار دیگر کشورها را مجاب به خرید محصول کنیم.
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جزیره علم و نوآوري

منبع: پول نیوزشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1399/08/24

غلامحسین مظفري رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در یادداشتی نوشت: کیش به لحاظ موقعیت
جغرافیایی و امکانات زیربنایی و زیرساختی، استعداد زیادي در رشد تحقیقات علمی و اقدامات نوآورانه را در کشور داراست. جزیره

کیش تلاش دارد با همکاري تمام دانشگاه هاي کشور به هاب علمی، فن آوري و نوآوري منطقه در ابعاد بین المللی تبدیل شود. 

به گزارش پول نیوز، مظفري در این یادداشت خود افزود: واقعیت
آن است که امروز، به دلیل خصومت هاي نظام سلطه، شرایط
سختی بر اقتصاد کشور حاکم شده است و برون رفت از آن،
نیازمند بسیج تمام ظرفیت ها و ایثار و از خودگذشتگی مردم و
مسئولان است. ما در این شرایط سخت، مسئولیت پذیرفته ایم و

باید به خوبی به وظایف خود عمل کنیم. 

از منظر عمومی، انتظار از مناطق آزاد، انتظاري سنگین و بجاست
و از این رو باید کارهاي مثمر ثمر براي کشور انجام دهیم. به
عنوان فردي که کمتر از دو سال پیش عهده دار مدیریت سازمان

منطقه آزاد کیش شدم، معتقدم در مناطق آزاد، ظرفیت هاي بسیار خوبی براي رشد و شکوفایی وجود دارد که این موضوع در گرو
شناسایی فرصت ها و شهامت ایجاد تغییرات است. تبدیل مناطق آزاد ایران از مناطق اصلی واردات محصولات به سکوي صادرات

محصولات غیر نفتی و دانش بنیان، اتفاقی دشوار اما شدنی است که ان شاءاالله با تدبیر و تلاش جمعی محقق خواهد شد. 

نظر به اینکه مناطق آزاد داراي ردیف بودجه نبوده و به صورت درآمد و هزینه اداره می شوند، ما در این دوره با توکل بر خدا و در نظر
گرفتن اصول پاك دستی، شفافیت، مردم داري، خدمت رسانی و حمایت از سرمایه گذاران توانمند کار را به پیش بردیم. 

پس از قبول مسئولیت در پست مدیرعاملی سازمان منطقه آزاد کیش، به این جمع بندي رسیدیم که با تداوم شیوه پیش، قادر به
تحقق رویکرد بنیادي پیشرفت و رشد همه جانبه نخواهیم بود و باید به سرعت به سمت کشف ظرفیت هاي تازه و به کارگیري آنها
حرکت کنیم... براي نیل به مقاصد خود، شوراي تأمین منابع مالی را به صورت هفتگی با حضور مدیران و کارشناسان برگزار کردیم و

همه ظرفیت ها را مورد توجه قرار دادیم. 

در گام نخست وقت زیادي را صرف رفع مشکلات مربوط به واگذاري هاي پیشین کردیم و تقریباً - به جز یک یا دو مورد- به همه
موضوعات و موارد رسیدگی کردیم. الان تکلیف تمام طرح هاي نیمه تمام و بلاتکلیف روشن است. با صبر و حوصله، گره هاي در هم

تنیده از هم باز شد و سهم سازمان نیز احیاء گردید. این اتفاق ظرفیت هاي تازه مالی را براي سازمان به ارمغان آورد. 

با بهبود نسبی بنیه سازمان، شهامت توسعه گسترده تر به دست آمده است. با اصلاح ساختار شرکت سرمایه گذاري و توسعه کیش و



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 431/738

انطباق با موازین سازمان بورس و اوراق بهادار، توانستیم طرح بزرگی را که بیش از 4 سال راکد شده بود، فعال کنیم. در این زمینه، با
عرضه اوراق صکوك و نیز منابع درآمدي سازمان، ترمینال بزرگ مسافربري هوایی را با خرید تجهیزات خارجی مورد نیاز در مسیر
تکمیل قرار دهیم که امسال به بهره برداري خواهد رسید. این ترمینال که ظرفیت جابه جایی 6 میلیون مسافر را در سال دارد و از

بهترین ترمینال هاي کشور خواهد بود، تحولی در توسعه زیرساخت ها به ویژه در حوزه گردشگري است. 

طرح اجرایی مهم دیگر، احداث بندر و اسکله 35 هزارتنی درگذشته است که درصورت راه اندازي ظرفیت تجاري و ترانزیتی این جزیره
را افزایش می دهد.طرحی که به خاطر فقدان بودجه براي لایروبی معطل مانده بود و از محل خاکبرداري و لایه برداري ها، یک جزیره
جدید در کنار کیش احداث می شود که آن هم خود در ردیف دارایی ها و ارزش افزوده ها خواهد بود. طرح هاي شهري متعددي هم

به ویژه در حوزه سواحل تعریف و اجرا شده اند. 

نمونه هاي دیگري از توفیقات به دست آمده نظیر تأسیس صندوق هاي سرمایه گذاري "زمین و ساختمان" و "املاك و مستغلات" و
همچنین طرح عرضه سهام کیش ایر، به سرعت عمل و پیش دستی در استفاده از ظرفیت خوب بازار سرمایه براي کیش در حال انجام
است. ما طرح هاي متعددي براي سرمایه گذاري بلند مدت در این جزیره زیبا تعریف کرده ایم که می تواند در دوره هاي بعد مورد
استفاده قرار گیرد. چنین اقداماتی که مستندات آن در اختیار دبیرخانه شوراي عالی مناطق آزاد قرار گرفته، می تواند منجر به رونق
فراوان در مناطق آزاد کشور گردد. همچنین بنا داریم براي ایجاد بستري جهت آشنایی با ظرفیت هاي اقتصادي و تولیدي مناطق آزاد
براي اطلاع بیشتر سایر مدیران و علاقمندان، امسال محل دائمی عرضه محصولات و نمایش توانمندي مناطق آزاد و ویژه در ساختمان

سازمان منطقه آزاد کیش در تهران راه اندازي شود. 

مزیت مهم گردشگري 
جزیره زیباي کیش با برخورداري از جاذبه هاي طبیعی و موقعیت بی بدیل جغرافیایی در گستره آب هاي فیروزه اي خلیج فارس و
داشتن زیرساخت هاي مناسب می تواند به مهمترین مقصد گردشگران داخلی و خارجی و فرصتی مناسب براي سرمایه گذاري تبدیل

شود. 

وجود امکانات اقامتی و زیرساخت هاي گردشگري از جمله 50 هتل با بیش از 13 هزار تخت در جزیره کیش، عدم نیاز به دریافت
روادید براي سفر ایرانیان خارج از کشور و گردشگران خارجی، برخورداري از خطوط پروازي و حمل و نقل دریایی بین کیش با
کشورهاي حوزه خلیج فارس از مزیت ها ي اقتصادي و زیرساخت هاي گردشگري از جمله گردشگري سلامت در جزیره کیش است.
ذکر این نکته لازم است که علاوه بر هتل هاي فعال در جزیره، 51 هتل جدید نیز در دست ساخت و 2 هتل نیز در حال تعمیر است
که ظرفیت هاي اقامتی جزیره را در آینده به شدت افزایش خواهد داد. همچنین 9 پروژه مشخص و مدون براي سرمایه گذاري در
حوزه سلامت در بسته فرصت هاي سرمایه گذاري کیش تعریف شده است. درخصوص توسعه گردشگري سلامت درپی نشست هایی
که با مسئولان مرتبط در وزارت بهداشت داشتیم تلاش شده گام هاي جدي براي فعالیت سرمایه گذاران حوزه گردشگري سلامت

کشور درکیش برداشته شود. 

بیمارستان کیش، بیمارستان خوبی است، اما ظرفیت محدودي دارد. درحال حاضر بخشVIP بیمارستان کیش در اغلب اوقات میزبان
گردشگران سلامت از کشورهاي خارجی است. دراین بخش، عمان ایر براي افزایش پروازها اعلام آمادگی کرده است و البته هواپیمایی

کیش ایر درحال برنامه ریزي براي این موضوع است. 

در خصوص برنامه ریزي هاي آتی در حوزه سرمایه گذاري در جزیره کیش باید به این نکته اشاره کرد که بسته فرصت هاي سرمایه
گذاري به همت متخصصان حوزه اقتصادي مهیا و از بین 620 طرح و ایده مناسب براي جزیره کیش 54 طرح مطالعاتی به صورت
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دقیق دراین بسته تعریف شده و به سرمایه گذاران ارائه می شود. این طرح ها داراي توجیه اقتصادي است و دربازه زمانی به سوددهی
می رسند. همچنین در این بسته مزیت ها و مشوق هاي سرمایه گذاري درکیش مانند شرایط ویژه ارائه زمین و پروانه ساخت ونحوه

بازپرداخت مطالبات سازمان به سرمایه گذاران درج شده است. 

یکی از نکات مهم دیگر براي توجه به هویت بصري جزیره کیش، برگزاري مسابقه معماري براي طرح هاي جدید عمرانی و گردشگري
در این جزیره است. در واقع با این اقدام علاوه بر رعایت استانداردهاي زیبایی شناسانه و خلاقانه در ساخت سازه هاي جدید، زمینه
فعالیت جوانان طراح و معمار کشورهم ایجاد می شود. نخستین نمونه از این تصمیم، برگزاري مسابقه معماري براي محور امیرکبیر در

کیش است و ان شاء االله این روند ادامه خواهد داشت. 

اتصال بازار سرمایه به منطقه آزاد کیش 
آسیب هاي مخرب غول نقدینگی بر کسی پوشیده نیست. سیلابی که درصورت فقدان برنامه ریزي به هر سو حرکت نماید، جز ویرانی
و به هم خوردن معادلات اقتصادي، حاصلی ندارد. این تهدید اما، با تمهیداتی قابلیت تبدیل شدن به فرصت را دارد، هدایت اصولی
بخشی از آن به ابر پروژه هاي بخش حاکمیتی و همچنین خصوصی در مناطق آزاد که با تأمین نقدینگی، علاوه بر اتمام پروژه هاي
نیمه تمام، فرصت هاي سرمایه گذاري را بالفعل کرده و مناطق آزاد را با رونق روبه رو خواهد ساخت. این فرآیند مؤلفه هایی چون

سرمایه گذاري بلند مدت، شفاف و قابل نظارت را داراست. 

بنابراین با طراحی و معرفی فرصت هاي سرمایه گذاري در مناطق آزاد از یک سو و معرفی پروژه هاي نیمه تمام از سوي دیگر، در گام
نخست نیازمند موردي براي سرمایه گذاري هستند تا براي بلند مدت بتوانند سرمایه گذاري مطمئن انجام دهند. در عین حال
شفافیت پروژه مد نظر سرمایه گذاري از اهمیت ویژه اي برخوردار است تا سرمایه گذاران بتوانند در هر زمانی از روند سرمایه گذاري،
فرآیند آن، ارزش افزوده آن و. .. اطلاع یابند. در همین راستا، نظارت مقامی مستقل که وظایف قانونی نظارت بر سرمایه گذاري و روند

آن را دارد نیز، موجب اطمینان بخشی سرمایه گذار است و او را براي سرمایه گذاري ترغیب می کند. 

این فاکتورها، مشخصات بازار سرمایه است که در اقتصادهاي پیشرفته جهان، بهترین مسیر براي سرمایه گذاران به ویژه سرمایه
گذاران غیر حرفه اي است. بازار سرمایه با طراحی ابزارهاي نوین تأمین مالی، منابع اندك را جمع آوري و در قالبی استاندارد به سمت
تولید یا ارائه خدمات رهنمون می سازد. بنابراین، این امکان وجود دارد تا سرمایه گذاران با هر میزان دارایی، در این امر مشارکت و از
بازدهی مناسبی برخوردار شوند. در عین حال با وجود بازار ثانویه، سرمایه گذاران در هر زمانی می توانند دارایی مالی خود را به وجه
نقد تبدیل کنند که این نقد شوندي سریع، آسان و بدون هزینه در هیچ بازار دیگري وجود ندارد. ارائه صورت هاي مالی در مقاطع و
دوره هاي مشخص، ایجاد سایت اطلاع رسانی خاص براي هر مورد سرمایه گذاري، حسابرسی صورت هاي مالی توسط حسابرسان
معتمد و وجود سایر ارکان هر نوع ابزار مالی، نشان از شفافیت فرآیند سرمایه گذاري دارد و سرمایه پذیر را در مقابل سرمایه گذار
پاسخگو می داند. با این حساب سرمایه گذار در هر لحظه اي از شرایط سرمایه گذاري مطلع و می تواند در مورد روند سرمایه گذاري

خود تصمیم گیري نماید. 

این در حالی است که سازمان بورس و اوراق بهادار به عنوان مقام ناظر بر بازار سرمایه، از مدرن ترین ابزار نظارتی براي حفظ حقوق
سرمایه گذاران، براي اطمینان بخشی به سرمایه گذاران استفاده کرده و با دقت و هوشیاري حافظ منافع ایشان خواهد بود. 

اتمام به موقع پروژه ها و با میزان سرمایه گذاري قابل قبول، شفافیت مالی، خلق ثروت و بازدهی مناسب، کترل نقدینگی سرگردان و
هدایت آن به سمت تولید و خدمات بدون واسطه، از جمله ویژگی هایی است که از اتصال مناطق آزاد با بازار سرمایه حاصل می شود
که سازمان منطقه آزاد کیش با بهره مندي از این ویژگی توانسته است با تشکیل کمیته هاي فنی و برخورداري از متخصصان امر این
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اتصال را برقرار نماید. انتشار اوراق صکوك ازطریق بازار فرابورس ایران براي نخستین بار در تاریخ مناطق آزاد کشور و ایجاد صندوق
زمین و ساختمان و طراحی ابزارهایی از این دست براي تأمین مالی پروژه هاي کیش از جمله دستاوردهاي اتصال بازار سرمایه به

مناطق آزاد است. 

برج نوآوري کیش، سکوي صادرات کالا و خدمات دانش بنیان ها 
با حمایت هاي سازمان منطقه آزاد کیش و با همکاري دانشگاه هاي مستقردراین منطقه، مرکز نوآوري کیش همراه با شماري پروژه

مهم دیگر، شهریور ماه توسط رئیس جمهوري افتتاح شد که گام هاي مؤثري در راستاي اهداف تعیین شده است. 

همانطور که می دانید، یکی از نهادهایی که می تواند با به کارگیري ایده هاي فناورانه نو و کاربردي، تجارب و تخصص محققان و
متخصصان دانشگاهی و غیر دانشگاهی، مشارکت شرکت هاي بزرگ و کوچک دانش بنیان، موجبات اشتغال پایدار و مولد، خلق ثروت،
رفاه ملی و اقتدار بین المللی را فراهم کند مرکز نوآوري (Innovation Center) است. مرکز نوآوري، پایگاه گروه هایی از افراد
است که هدف آن ها ایجاد یک زیست بوم متشکل از استارت آپ ها، شتاب دهنده ها و سرمایه گذاران در یک فضاي فیزیکی مشخص

است. 

معاونت علمی و فن آوري ریاست جمهوري براساس ضروریات فوق و مبتنی بر مأموریت هاي کلانی که در جهت توسعه و تقویت
زیست بوم نوآوري و اقتصاد دانش بنیان دارد، حمایت از ایجاد مراکز نوآوري را در دستور کار خود قرارداده است که یکی از این مراکز،
"برج نوآوري کیش" است که طی تفاهم نامه سه جانبه بین این معاونت، صندوق نوآوري و شکوفایی و سازمان منطقه آزاد کیش
ایجاد شده است و براساس مکانیزم هایی، در اختیار شرکت هاي دانش بنیان، شرکت هاي خلاق و شرکت هایی که مستقر در پارك

هاي علم و فن آوري سراسرکشورهستند، قرار خواهد گرفت. 

با توجه به مزیت هایی از قبیل مشوق هاي قانونی متنوع، تعداد دانشگاه ها، دانشجویان، شرکت هاي بزرگ و کوچک تولیدي و
خدماتی، دسترسی آسان به بازارهاي بین المللی، زیرساخت هاي مربوط به فن آوري اطلاعات و ارتباطات و گردشگري، حجم بالاي
سرمایه گذاري داخلی و خارجی که منطقه آزاد کیش دارد، یقیناً توسعه این برج می تواند سکوي صادراتی بسیار مناسبی براي کالاها
و خدمات شرکت هاي دانش بنیان شود و از این طریق علاوه بر توسعه کسب و کار شرکتی، عناصر اقتصاد ملی از قبیل اشتغال، بازار

کالا و خدمات و حتی بازار پول متعادل شده و در سطح منطقه اي و ملی شاهد شکوفایی اقتصادي و اجتماعی خواهیم بود. 

تمرکز بر اقتصاد دیجیتال، هوشمند سازي، رونق بخشی به اقتصاد دریا و ساحل، فین تک، گردشگري، پسماند ، محیط زیست و
ًً 8000 متر مربع و در دریانوردي از حوزه هاي اولویت دار در مرکز نوآوري کیش است. برج مذکور در یازده طبقه با مساحتی حدودا
بهترین نقطه جغرافیایی کیش واقع شده است که براساس اولویت و نیازهاي فناورانه منطقه و فضاي مورد نیاز شرکت هاي دانش

بنیان متقاضی و بدون گرفتن اجاره بها در اختیار آنها قرار خواهد گرفت. 

شرکت هاي دانش بنیان می توانند با استقرار در برج نوآوري کیش، نوآوري هاي مورد نظر خود را تا مرحله تحقق دنبال کنند.
نهادهاي زیست بوم نوآوري شامل شرکت هاي دانش بنیان، خلاق و یا داراي سابقه استقرار در پارك هاي علم و فن آوري و شتاب

دهنده ها می توانند مستقیماً درخواست خود را براي حضور در این برج به سازمان منطقه آزاد کیش ارائه نمایند. 

همچنین با دریافت مجوز صندوق نوآوري و شکوفایی ریاست جمهوري و براساس مصوبه هیأت مدیره سازمان منطقه آزاد کیش،
صندوق پژوهش و فن آوري این سازمان در مرکز نوآوري کیش مستقر می شود. فن آوري نوین و شناسایی ظرفیت هاي موجود در
این حوزه بسیار مهم است. در سطح کشور با فضاي فیزیکی محدود و موضوعات متعدد، ظرفیت هاي سرمایه گذاري در حوزه هاي
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مختلف سازمان منطقه آزاد کیش فراهم شده است. با توجه به این که بیش از 90درصد سرمایه گذاري ها توسط بخش خصوصی در
کیش تحقق یافته است، بنابراین بخش عمده تقاضایی که می تواند براي این شرکت ها ایجاد شود، توسط بخش خصوصی است.
"دریا، اقتصاد دریا، سواحل، تفریحات دریایی و محیط زیست دریایی از جمله محورهاي مورد تأکید سازمان در مرکز نوآوري و صندوق
پژوهش و فن آوري کیش است. با همکاري هیأت امنا، سازمان منطقه ازاد کیش، دانشگاه ها و بخش خصوصی؛ هوشمندسازي و
ساماندهی سواحل در دستور کار این مجموعه قرار گرفته است. در خصوص مجموعه فراخوان هاي صادر شده به مرکز نوآوري کیش،

از 167 درخواست صادر شده به این مجموعه 80 مورد از درخواست ها واجد شرایط بودند و تمام مصاحبه ها انجام شده است. 

مرکز نوآوري کیش با محوریت شهر هوشمند، اقتصاد دریا و سواحل، تفریحات دریایی، محیط زیست دریا و گردشگري دریایی فعالیت
خود را در این منطقه آغاز کرده است. اکنون مراکز نوآوري دانشگاه هاي امیر کبیر و علم و صنعت، شرکت هاي دانش بنیان، شتاب
دهنده ها و صندوق هاي نوآوري و شکوفایی در این مجموعه استقرار یافتند. در راستاي توسعه نوار ساحلی جنوب و جزایر، شرکت
هایی که دانش بنیان هستند و ایده ها و محصولات فناورانه در حوزه اقتصاد دریا، سواحل و جزایر دارند، مورد توجه جدي مرکز
نوآوري کیش قرار می گیرند به نحوي که چشم انداز مرکز در راستاي توسعه فن آوري جهت گسترش محصولات فناورانه در این حوزه

تعریف شده است. 

جزیره علم و نوآوري؛ هاب علمی منطقه 
اگر اخبار کیش در دو سال اخیر را دنبال کرده باشید، متوجه این نکته خواهید شد که ما در این مدت زمینه حضور همه دانشگاه هاي

مادر و مطرح کشور را در کیش فراهم آورده ایم. 

کیش به لحاظ موقعیت جغرافیایی و امکانات زیربنایی و زیرساختی، استعداد زیادي در رشد تحقیقات علمی و اقدامات نوآورانه را در
کشور داراست. جزیره کیش تلاش دارد با همکاري تمام دانشگاه هاي کشور به هاب علمی، فن آوري و نوآوري منطقه در ابعاد بین

المللی تبدیل شود. 

بر اساس مذاکرات صورت گرفته، اغلب دانشگاه هاي کشور در پی مذاکرات صورت گرفته، مشارکت بیشتري را با رویکردهاي تازه در
کیش شروع کرده اند و این اقدامات، نتایج ارزشمند خود را در آینده نشان خواهد داد. 

علاوه بر حضور دانشگاه هاي اصلی در کیش به صورت پردیس نظیر دانشگاه تهران، صنعتی شریف و آزاد، زمینه حضور سایر دانشگاه
ها نظیر دانشگاه شهید بهشتی، دانشگاه علم و صنعت، دانشگاه تربیت مدرس، جهاد دانشگاهی، دانشگاه شیراز، دانشگاه شهید چمران
اهواز و دانشگاه فردوسی مشهد فراهم آمده و این اقدام در پیوند با راه اندازي مرکز نوآوري براي شرکت هاي دانش بنیان، مرکز

نوآوري صنایع خلاق، شهرك دانشگاهی و شهرك فن آوري هاي نو، می تواند کیش را در ابعاد جهانی با نگاهی نو معرفی نماید. 

تلاش داریم با ایجاد کنسرسیومی متشکل از رؤساي دانشگاه هاي اصلی کشور و با همکاري وزارت علوم به ایجاد یک دانشگاه بین
المللی بخش خصوصی با سهامداري بخش خصوصی، دانشگاه هاي کشور و سازمان منطقه آزاد کیش دست یابیم و در این راه از

همکاري اندیشمندان و اصحاب علم و دانش طلب یاري داریم. 
ایجاد دانشگاه مهارتی با همکاري دانشگاه ها و مراکز معتبر کشورهاي توسعه یافته موضوع دیگري است که به زودي اجرایی خواهد

شد. 

بهره مندي بومیان کیش و هندورابی از بیمه درمانی تکمیلی و بیمه عمر 
رویکرد بنیادي سازمان، خلق ارزش براي تمامی ذینفعان است. از این رو، ارائه بیمه درمانی تکمیلی و بیمه عمر به بومیان کیش و
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هندورابی در راستاي ایفاي مسئولیت هاي اجتماعی در هیأت مدیره سازمان منطقه آزاد کیش به تصویب رسید. 

در واقع سازمان با هدف رشد و توسعه همه جانبه جزیره، ترویج و تسهیل سرمایه گذاري، ارائه خدمات کسب و کار و خدمات رفاهی
اجتماعی مؤثر به تمامی فعالان، ساکنان، بومیان و کارکنان مجموعه سازمان، شرکت ها و مؤسسات تابعه و وابسته، در صدد ارتقاي
سطح مطلوب خدمات و رضایت صد درصدي است تا با اجراي سیاست هاي تعیین شده پیرو سلسله اقدامات سه سال گذشته در حوزه

هاي مورد نظر، موجب بهبود شاخص هاي عملکردي براي همگان شود. 

در این روند ما با شناسایی و هدف قراردادن نیازهاي اجتماعی و کمتر دیده شده منطقه، در چارچوب ارائه خدمات مطلوبتر و رفع
دغدغه هاي کارکنان سازمان منطقه آزاد کیش، شرکت ها و مؤسسات تابعه و خانواده هاي آنها و همچنین بومیان کیش و هندورابی،
در راستاي دستیابی به آسودگی خاطر براي دریافت خدمات متنوع درمانی و بیمه اي، حرکتی هدفمند و برنامه ریزي شده را دنبال
می کنیم. این گام بزرگ براي دستیابی به جایگاه پیشرو در مقام ارج نهادن به کرامت انسانی و خواسته هاي به حق و قابل دسترس
تمامی عزیزان، آغاز و به موازات آن تلاش مستمر براي دستیابی به اهداف پیش بینی شده و توسعه کامل انجام خواهد شد. در طرح
مصوب، بومیان جزایر کیش و هندورابی از این پس می توانند از خدمات درمانی و پزشکی 3254مجموعه بیمارستانی و درمانی طرف
قرارداد با سازمان منطقه آزاد کیش در سراسر کشور استفاده کنند. این در حالی است که بومیان کیش طی 20 سال تحت هیچ

پوشش درمانی بیمه قرار نگرفته بودند. 

طرح بزرگ ساماندهی سواحل کیش 
یکی از وجوه ممتاز کیش با شهرهاي سرزمین اصلی، دارا بودن دریا و سواحل مرجانی است.علاوه بر تمایز با سرزمین اصلی، کیش
یکی از چند نقطه در جهان با بیشترین درصد اکسیژن خالص است و همین تفاوت است که این جزیره مرجانی را برجسته می کند.
ارتقاي کیفیت هاي بصري و خدمات گردشگري، تقویت سرزندگی در طول نوار ساحلی، افزایش بهره وري از فضاي ساحلی در تمامی
ساعات شبانه روز و فصول مختلف، تأمین حس ایمنی و آرامش محیطی در طول نوار ساحلی، حفظ محیط زیست و پرهیز حداکثري

از انحصاري کردن سواحل از برنامه هاي مورد نظر سازمان است. 

سازمان منطقه آزاد کیش در نظر دارد براي بهبود چشم انداز و بهره برداري اصولی از سواحل مرجانی کم نظیر جزیره، با کمک
مشاورین زبده به طرحی تازه دست یابد که مبناي عمل در واگذاري ها، بهره برداري و فعالیت هاي توسعه اي باشد. طراحی مناسب،
اجراي مطلوب و بهره برداري اصولی از اولویت هاي سازمان منطقه آزاد کیش در طرح سامان دهی سواحل جزیره است. چنین ظرفیت
هایی طی سال ها مغفول مانده و کمتر به آن توجه شده است. اما از ابتداي این دوره مدیریتی، این موضوع مورد بررسی و کارشناسی
قرار گرفته و در دستور کار سازمان است تا با تلفیق ایده ها و مطالعات انجام شده کاري ماندگار در جزیره انجام شود. چارچوب هاي
کلی ما در طرح ساماندهی سواحل ماه ها پیش با مشاوران مطرح شده و کاملاًً واضح است و براین امر تأکید داریم که مطالعات و بهره

برداري از ساحل زیباي کیش به عنوان اصلی ترین ظرفیت ما با کیفیت هرچه تمام تر انجام شود. 

طراحی مناسب، اجراي مطلوب و بهره برداري اصولی از سواحل یک اصل است. در این راستا رعایت حریم و بحث هاي زیست محیطی
حتماًً در طرح ساماندهی سواحل لحاظ خواهد شد. در سواحل شرقی نیز کارهاي بسیار مهمی انجام شده یا در حال انجام است که
اولویت اول سازمان براي ساماندهی نیز محسوب می شود. شرکت عمران و خدمات در این زمینه به طور جدي فعال است و اقدامات

بسیار خوبی در حال انجام است. 

حسن ختام 
در پایان باید گفت که سازمان منطقه آزاد کیش با الهام از منویات بنیانگذار انقلاب حضرت امام خمینی (قدس سره)، ادامه دادن راه
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صدها هزار شهید انقلاب و جنگ، فرمایشات گهر بار مقام معظم رهبري که سکاندار کشتی نظام در این ایام پر تلاطم هستند و حسب
نظرات دولت تدبیر و امید، همه توان خود را براي موفقیت در مسئولیت هاي محوله، رشد و جهش تولید به کار گرفته است. ذکر
صدها اصلاح رویه و تسهیل روند سرمایه گذاري در ابعاد بزرگ، متوسط و کوچک در کیش نیازمند مجالی فراخ تر است. امیدواریم
نتیجه فعالیت هاي متنوع و متعددي که در این مدت به طور شبانه روزي دنبال شده است، در فرداهاي زیباي پیش رو نمایان شود و

لبخند بر لبان مردم خوبمان ماندگارتر گردد.
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اسامی 100 ایده برتر چهارمین دوره نانواستارتاپ اعلام شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1399/08/24

از سوي ستاد نانو 100 نفر برگزیده اول چهارمین دوره نانواستارتاپ معرفی شدند که پس از تعیین ایده و تایید پروپوزال
اجرایی از حمایت هاي مادي و معنوي بهره مند خواهند شد.

به گزارش حوزه فناوري گروه علمی پزشکی باشگاه
خبرنگاران جوان، به دنبال اعلام فراخوان چهارمین دوره
نانواستارتاپ از میان 2585 نفر ثبت نام کننده در دهمین
مسابقه ملی فناوري نانو، 325 نفر نسبت به ثبت نام اولیه
در مهرماه 1399 اقدام کردند. از این میان بیش از 185
نفر به صورت کامل در تمامی مراحل ورودي برنامه از قبیل
آزمون هاي علمی و کارآفرینی در آبان ماه 1399 حضور

داشتند. 

مطابق با معیار هاي اعلامی، 100 نفر برگزیده اول این آزمون ها به عنوان پذیرفته شدگان اولیه نانواستارتاپ اعلام شدند و این افراد به
زودي در افتتاحیه برنامه شرکت خواهند کرد و پس از تعیین ایده و تایید پروپوزال اجرایی از حمایت هاي مادي و معنوي برنامه بهره

مند خواهند شد. 

همچنین 20 نفر بعدي یعنی رتبه هاي 101 تا 120، قادر به شرکت در افتتاحیه برنامه نانواستارتاپ به عنوان افراد ذخیره هستند و
در صورتی که در طول یک ماه آینده برخی داوطلبان از حضور خود انصراف دهند، این افراد می توانند جایگزین آنان شوند. 

نمرات شامل دو بخش علمی (50 امتیاز) و کارآفرینی (50 امتیاز) است. کلیه ارزیابی ها بر اساس خوداظهاري داوطلبان در فرم
اطلاعات شخصی و سوابق علمی پژوهشی و نتایج آزمون علمی و دو آزمون کارآفرینی است. در صورتی که داوطلب مربوطه در یکی از
آزمون ها شرکت نکرده باشد یا فرم سوابق خود را کامل ارسال نکرده باشد، با اینکه نام و نمره او (به منظور کمک به فرد براي سنجش

شخصی خود) در فایل اعلام نتایج آورده شده است، اما قادر به شرکت در چهارمین دوره نخواهد بود. 

بر اساس اعلام ستاد نانو، معیار هاي ارزیابی علمی که نیمی از نمرات را به خود اختصاص داده اند، شامل مقطع تحصیلی، آزمون
علمی، دسترسی به آزمایشگاه، پایان نامه داخلی/ مقاله ISI و سابقه کار صنعتی و معیار هاي ارزیابی کسب و کاري که نیمه دیگر
نمرات را به خود اختصاص داده اند، شامل بنیه اقتصادي، تیم سازي، مهارت کار تیمی، انگیزه کارآفرینی و فاکتور هاي شخصیتی

تاثیرگذار در کارآفرینی (کانون کنترل و توفیق طلبی) می شود.



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 438/738

تاثیر انتخابات آمریکا در اقتصاد ایران نشان داد عده اي نقش اساسی در

مشکلات کشور دارند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش گروه سیاسی خبرگزاري فارس، دومین
گردهمایی مجازي ائمه جمعه سراسر کشور با سخنرانی
سعداالله زارعی استاد علوم سیاسی دانشگاه علامه طباطبایی

و کارشناس ارشد مسائل بین الملل برگزار شد. 

زارعی درباره اهمیت انتخابات آمریکا و تأثیر آن در عرصه
بین المللی گفت: انتخابات آمریکا از این جهت حائز اهمیت
است که یک کشور موثر در عرصه بین الملل بوده که سر

رشته بسیاري از مسائل اقتصادي دنیا در این کشور رقم می خورد. طبیعتا جمهوري اسلامی ایران نیز از تأثیرات چنین رخدادي
مصون نخواهد بود منتهی کشورها به میزان استقلال سیاسی، شهامت سیاسی، رهبري خردمند، برنامه اساسی و ایده هاي سیاسی برتر

از این تأثیرات دورتر هستند و کمتر تحت تأثیر قرار خواهند گرفت.  

وي ادامه داد: لذا جمهوري اسلامی ایران از فعل و انفعالات داخل جامعه آمریکا به نسبت سایر کشورها تأثیرپذیري واقعی بسیار
محدودتري دارد. اما بنا به دلایلی که بر جمهوري اسلامی ایران عارض شده است تأثیرگذاري انتخابات آمریکا بر ایران نیز به مرور

افزایش یافته است، لذا پیگیري اخبار انتخابات این کشور در جامعه ما به عنوان یک پدیده عمومی مطرح شده است. 

وي همچنین به موضوع تأثیر انتخابات ریاست جمهوري آمریکا بر مسایل اقتصادي کشور ایران پرداخت و افزود: شاهد تأثیرگذاري
انتخابات آمریکا بر مسائلی چون افزایش قیمت ارز و طلا در کشور هستیم که البته بخشی از این افزایش قیمت ها ناشی از جریاناتی
است که مرتبط با آمریکا بوده و در داخل مشغول به فعالیت هستند و متاسفانه برنامه هاي آمریکا را عملیاتی می کنند چرا که در غیر

این صورت تأثیر انتخابات این کشور به این شکل نخواهد بود.  

به گفته وي کشور ایران نیازمند 60 میلیارد دلار درآمد ارزي است که با کمتر از 40 میلیارد دلار نیز به راحتی می توان کشور را اداره
کرد. با وجود 15 کشور در همسایگی ما در صورتیکه ایران در هر کدام از این کشورها به طور میانگین 4 میلیارد دلار در سال درآمد
ارزي ایجاد کند ( غیر از درآمدهاي نفتی) می توانیم به راحتی به عدد 60 میلیارد دلار درآمد ارزي دست پیدا کنیم. متأسفانه تأثیرات

انتخابات آمریکا در ایران حاکی از وجود کسانی در کشور است که در مشکلات اقتصادي در کشور بسیار موثرند. 

وي افزود: دو دسته جریان در ایران وجود دارد که یک دسته آن در داخل شبکه اقتصادي کشور نفوذ کرده و با نگاه سوداگرانه و
فرصت طلبانه منجر به تأثیر و افزایش قیمت کالاهاي اساسی می شوند که نمونه آن در بازار خودرو است. دسته اي دیگر که ملموس
ترند عناصري هستند که رابطه مستقیمی با شبکه سیاسی و اطلاعاتی آمریکا دارند و برنامه هاي آمریکا را در داخل عملیاتی می کنند

و در داخل حکومت نیز نفوذ کردند.  
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زارعی خاطر نشان کرد: این جریان با ارائه یکسري تحلیل هاي غلط به مسئولین و مدیران کشور باعث اتخاذ تصمیمات نادرست در
داخل کشور می شوند که بر همین اساس مقام معظم رهبري در چندین نوبت فرمودند که یکی از اصلی ترین کارهایی که دشمن
انجام می دهد تلاش در جهت تأثیرگذاري بر روي ذهن مسئولین ایرانی است. متأسفانه تصمیمات غلط باعث بروز مشکلاتی اساسی
در داخل شده است که از جمله این اقدامات می توانیم به تلاش هاي این جریان براي دوري و نا امیدي مردم از انتخابات و مجلس
انقلابی اشاره کرد. این عوامل منجر به گره خوردن اقتصاد آمریکا با ایران می شود به گونه اي که منجر به تحلیل و تصورات نادرست

براي عموم افراد جامعه خواهد شد. 

کارشناس ارشد مسائل بین الملل با بیان این که در حال حاضر آمریکا با کسري بودجه مواجه است، گفت: این در حالی است که
آمریکا با بحران هاي هزینه بر دیگري نیز روبرو است که نمونه آن پایگاه ها و نیروهاي نظامی آمریکا است که سالانه بیش از 1
تریلیون دلار هزینه هاي نظامی این کشور است. درحالی که ایران با حداقل هزینه ها به فعالیت می پردازد. از دیگر هزینه هاي بالاي
این کشور می توان به بخش محیط زیست اشاره کرد که بایدن در طی مناظرات تلویزیونی اعلام کرد که به دلیل آتش سوزي هاي

گسترده در ایالت هاي مختلف این کشور نیازمند یک تریلیون دلار در جهت اصلاح وضعیت جنگل ها و مراتع است.  

وي در ادامه به تشریح مسائل داخلی آمریکا پرداخت و با اشاره به مشکلات داخلی این کشور افزود: آمریکا در حوزه بهداشت و درمان
در یک وضعیت بحران قرار دارد و هزینه هاي بسیار گزافی در این حوزه صرف کرده و این در حالی است که با صرف چنین هزینه
هایی قادر به پاسخگویی بیماران در این کشور به ویژه بیماران ناشی از شیوع ویروس کرونا نیست. جامعه آمریکا یک جامعه قطبی
شده و بخش بزرگی از این کشور دچار بحران هاي بهداشت و درمان می باشد. به گفته بایدن آمریکا باید در حوزه سلامت 1.5
تریلیون دلار هزینه کند که شامل زیرساخت ها و غیرزیرساخت ها خواهد بود. در حال حاضر یک دو پارچه گی در این خصوص که آیا

دولت آمریکا به وظایفش عمل کرده است یا خیر وجود دارد.  

زارعی در ادامه با اشاره به بروز بحران هاي داخلی و خارجی آمریکا عنوان کرد: در حال حاضر آمریکا با تمام کشورهاي پیرامونش دچار
درگیري است. این کشور مشکلات فراوانی با همسایگان خود از جمله کانادا و کشورهاي آمریکاي لاتین دارد. از سویی دیگر بحران
آمریکا با کوبا و ونزوئلا است که این درگیري ها باعث بروز اختلافاتی در عرصه بین الملل براي این کشور و تضعیف چهره آمریکا شده

است. 

وي افزود: آمریکا در یک محیط پیرامونی ناهمخانه با خودش به سر می برد.کسانی که به تحلیل روابط آمریکا با ایران می پردازند این
مسائل را تحلیل کنند. یکی از اصولی که ما در دانشگاه آموختیم در ابتدا مسئله ثبات سیاسی و توسعه نفوذ در محیط اول است.
کشوري که در محیط اول خودش امنیت و استقلال داشته باشد می تواند در دنیا پیشرو باشد اما وقتی کشوري در دایره اول خودش

نتواند همگرایی بین خود و دولت هاي اطرافش ایجاد کند یک وضعیت رو به قهقرایی را تجربه می کند.  

زارعی همچنین گفت:  ایران برخلاف آمریکا با همسایگانش داراي یک روابط مثبت است. جمهوري اسلامی ایران با همسایگان خود یا
داراي روابط راهبردي یا در رابطه فعال غیرخصومت آمیز قرار دارد. ما در شرایط توسعه محیط سفید در شرایط دوردست خودمان

هستیم و داراي یک وضعیت رو به گسترش در محیط پیرامونی خود و دنیا قرار داریم.  

وي با اشاره به این که آمریکا علاوه بر بحران هاي خارجی با بحران هاي داخلی نیز مواجه است، گفت: در داخل آمریکا نیز این کشور
با مشکلات فراوانی چون افزایش نرخ بیکاري، اعتراضات داخلی به ویژه سیاهپوستان آمریکایی و عدم کارایی سیستم بهداشتی این

کشور بویژه در مهار و مبارزه با ویروس کرونا مواجه است. 
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به گفته وي ما نیازمند دولتی هستیم که آگاه باشد و بداند که نمی توان با دشمن به راه حل قطعی رسید. باید بدانیم که با محیط دور
نمی توان به توافق مستحکمی رسید و باید با محیط هاي نزدیک تر و دوستان کار کرد. با کشور بزرگ نمی توان به سادگی روابط
اقتصادي برقرار کرد که به نفع ملتی چون ایران باشد. روابط قوي اقتصادي را باید با کشورهاي کوچک تر برقرار نمود. باید آموخته

هایمان را در عرصه هاي سیاسی و اقتصادي بازآموزي کنیم و ببینیم چه چیزي مصلحت ماست. تحریم مساوي با انزوا نیست.  

زارعی در ادامه درباره تأثیراتی که انتخابات آمریکا در منطقه خاورمیانه در پی دارد، گفت: بایدن در شرایطی رئیس جمهور آمریکا می
شود که بنا به گفته خودش در مناظرات این کشور به شدت بدهکار و نیازمند سرمایه گذاري مجدد براي بازگشت به شرایط دو دهه
قبل است. در حال حاضر مسئله اشتغال یکی از معضلات جامعه آمریکا است. آمریکا دوره بایدن آمریکا فرورفته تر در مسائل و
مشکلات داخلی خودش خواهد بود. لذا این موضوع بر تأثیرگذاري این کشور در محیط خارجی خواهد کاست. شرایط اسرائیل نیز در
دوره بایدن رو به ضعف و افول خواهد بود و امکان حمایت آمریکا طی دو دهه اخیر با توجه به مصائب داخلیش از اسرائیل کاهش

یافته است. 

وي در ادامه بیان کرد: همچنین امکان کمک موثر دولت آمریکا به دولت عربستان نیز کاهش چشمگیري یافته است. از سویی دیگر
امکان اثرگذاري این کشور بر تحولات کشورهایی چون عراق و افغانستان کمتر شده و همچنین امکان اثرگذاري آمریکا بر جریانات

سیاسی ایران دیگر مانند گذشته نیست. 

به گفته این استاد روابط بین الملل این موضوعات در بردارنده دو نتیجه اساسی خواهد بود که ایران می تواند بر روي شرایط نسبتا با
ثبات منطقه اي حساب کند و در منطقه هیچ حرکتی به زیان ما نخواهد بود. نکته دیگر اینکه آمریکا دیگر در موضع قدرت قرار ندارد،
لذا مذاکره با این دولت تنها خدمت به آن است. مذاکره ایران با این کشور می تواند یک دولت بانشاط در واشنگتن را به تصویر بکشد و

در نقطه مقابل یک دولت فشل در تهران را به نمایش بگذارد. 

وي افزود: آمریکا در شرایطی قرار ندارد که معادله اي را به نفع ما ایجاد کند. ما باید بدانیم آمریکا رو به ضعف است و باید با برنامه
ریزي و تلاش خودمان انتقال قدرت کم آمریکا در منطقه را به خارج را برنامه ریزي کنیم و باعث اخراج آمریکا از منطقه شویم و این
عامل را به نام انقلاب اسلامی به ثبت برسانیم. این موضوع در توان و نیاز ما است و خواست بسیاري از کشورهاي منطقه نیز می باشد.

بر اساس نظرسنجی هاي خود دولت آمریکا این کشور در منطقه داراي یک چهره منفور است.  

زارعی همچنین در ادامه گردهمایی به پرسش هاي ائمه جمعه شرکت کننده در رابطه با مسائل مختلف از جمله انتخابات آینده
ریاست جمهوري ایران، مسایل مربوط به ترور سردار شهید سلیمانی و اتفاقات آینده خاورمیانه پاسخ داد. 

انتهاي پیام/
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تورم بسیار جلوتر از ما حرکت می کند/ توانمندسازي زنان سرپرست خانوار با

افزایش هزینه ها فعلا شدنی نیست

منبع: شفقناشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1399/08/24

شفقنا- مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی با بیان اینکه 30 هزار زن سرپرست خانوار در پشت نوبت
مستمري بگیران قرار دارند، گفت: با توجه به شرایط اقتصادي و تورم جامعه توانمندسازي زنان سرپرست خانوار به کندي

پیش می رود و به سختی انجام می شود. ایلنا نوشت: «فاطمه عباسی» مدیرکل دفتر ...

شفقنا- مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی با بیان اینکه 30 هزار زن سرپرست خانوار در پشت نوبت
مستمري بگیران قرار دارند، گفت: با توجه به شرایط اقتصادي و تورم جامعه توانمندسازي زنان سرپرست خانوار به کندي پیش می

رود و به سختی انجام می شود. 

ایلنا نوشت: «فاطمه عباسی» مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی درباره مددجویانی که پشت نوبت ورود به
سازمان بهزیستی هستند، گفت که در حال حاضر 50 هزار پشت نوبتی وجود دارد که حدود 20 هزار مورد از آنها خانواده هاي چند
قلو و 30 هزار مورد از آنها زنان سرپرست خانوار هستند که اغلب این زنان از سال گذشته در انتظار ورود به چرخه مستمري بگیران

سازمان هستند و البته همه این زنان مربوط به سال جاري و به دلیل شرایط کنونی نیستند. 

وي ادامه داد: این تعداد از افراد که در پشت نوبت ورودي سازمان هستند، مستمري بگیر سازمان محسوب نمی شوند، اما برخی
خدمات مانند معرفی براي دریافت وام و خدمات دیگر نیز به این افراد ارائه می شود. متاسفانه تا زمانی که بودجه و اعتبار لازم براي
تحت پوشش قرار گرفتن این افراد در اختیار ما قرار نگیرد، نمی توانیم این افراد را از پشت نوبت خارج کرده و تحت پوشش قرار

دهیم. 

مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی کشور خاطرنشان کرد: براي پذیرش این افراد که در پشت نوبت قرار دارند
یا باید افرادي که در حال حاضر تحت پوشش ما هستند را توانمند کرده و از چرخه تحت پوشش خارج کنیم  یا اینکه باید اعتبار لازم

در اختیار ما قرار بگیرد که هیچ کدام از این دو موضوع در حال حاضر اتفاق نیفتاده است. 

توانمندسازي زنان سرپرست خانوار به کندي و سخت پیش می رود 

عباسی تاکید کرد: متاسفانه با توجه به شرایط کرونا، تورم و موضوعات دیگر توانمندسازي زنان سرپرست خانوار به کندي پیش می
رود و به سختی انجام می شود. در سال هاي گذشته ما می توانستیم با کمک هایی که براي اشتغال به این زنان می کنیم و ایجاد
فرآیندهاي توانمندسازي، آن ها را از چرخه حمایت خارج کنیم، اما در سال جاري متاسفانه به دلیل مشکلاتی که وجود دارد، اگرچه
زنان به همان شاخص هاي توانمندسازي دست پیدا کرده اند، اما باز هم نمی توانیم، بگوییم آن ها توانمند شده اند و بنابراین نمی

توانیم، آنها را از چرخه تحت پوشش مان خارج کنیم، چراکه تورم بسیار بسیار جلوتر از ما حرکت می کند. 

وي ادامه داد: البته هنوز به طور کامل پرونده ها مورد پایش و بررسی قرار نگرفته و نمی توانیم آماري از زنانی که در سال جاري
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توانمند شده اند، ارائه دهیم اما با توجه به شرایط و صحبت هایی که با کلینیک هاي مددکاري در استان ها داریم همه بر این عقیده
هستند که اگرچه شاخص هایی که ما براي توانمندسازي زنان در نظر داریم در برخی از افراد ایجاد شده است، اما با توجه به افزایش
هزینه ها و تورم نمی توانیم بگوییم این زنان را توانمند کرده ایم. بنابراین با توجه به شرایط ایجاد شده در کشور معتقدم باید در
دستورالعمل هایمان مقداري تغییر در شاخص ها ایجاد کنیم، چراکه اگر این شرایط اقتصادي ادامه داشته باشد، این شاخص ها دیگر

به معنی توانمندسازي نیست و باید تغییر کند. 

بودجه اي براي پذیرش مددجوي جدید به ما داده نشده است 

مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی کشور در پاسخ به این سوال که آیا این افراد امسال و به دلیل شرایط
کرونا پشت نوبت ورود به بهزیستی قرار گرفته اند، گفت: خیر، در سال هاي گذشته نیز یک سري افراد پشت نوبت بودند، اما همانطور
که گفتم در سال هاي گذشته قدرت توانمندسازي ما بیشتر بود و تعدادي از چرخه خارج می شدند، اما امسال چنین شرایطی ایجاد
نشده است. همچنین بودجه اي هم براي پذیرش مددجوي جدید در این بخش به ما تخصیص داده نشده است. براي همین نتوانستیم

زنانی که از سال گذشته پشت نوبت بوده اند را پذیرش کنیم. 

عباسی با بیان اینکه زنان سرپرست خانوار تحت پوشش سازمان بهزیستی به 4 گروه تقسیم می شوند، خاطرنشان کرد: در حال حاضر
250 هزار خانوار زن سرپرست که شامل چهار گروه زنان داراي همسر متوفی، زنان مطلقه، زنان داراي همسر از کارافتاده و دختران
مجرد و زنان خود سرپرستی هستند که اغلب یا همسران شان مفقود شده و یا در زندان به سر می برند. این 250 هزار زن با بعد

خانوارشان شامل 582 هزار نفر می شوند. 

وي در پاسخ به این سوال که آیا براي سال 1400 درخواست بودجه لازم براي تحت پوشش قرار گرفتن این زنان ارائه خواهد شد،
گفت: ما درخواست کرده ایم، اما باید سازمان برنامه و بودجه به ما این اعتبارات را تخصیص دهد، البته همانطور که بیان شد، کمک
هاي موردي براي این افراد صورت می گیرد و این زنان را رها نمی کنیم. همچنین بسیاري از این زنان جهت دریافت کمک به کمیته
امداد مراجعه و پذیرش می شوند، چراکه بودجه کمیته امداد با ما متفاوت است. حتی ممکن است در این مدت تعدادي از این زنان
نیز تحت پوشش کمیته امداد قرار گرفته باشند. ما اسامی این زنان را به عنوان پشت نوبتی ثبت کرده ایم، اما هنوز وارد سیستم ما به

عنوان مستمري بگیر نشده اند. 

اعلام استان هاي داراي بیشترین زن سرپرست خانوار 

وي خاطرنشان کرد: چنانچه در این مدت زیرمجموعه کمیته امداد شده باشند زمانی که ما بخواهیم این زنان را وارد چرخه مستمري
بگیران کنیم با توجه به اینکه در سیستم کمیته ثبت هستند، دیگر نمی توانند وارد مجموعه ما شوند. بنابراین در حال حاضر که هنوز
اقدامی براي تحت پوشش قراردادن این زنان صورت نگرفته است، نمی توانم بگویم از این 30 هزار نفر چه تعداد زیرمجموعه کمیته

امداد قرارگرفته اند. 

مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه استان خوزستان، آذربایجان شرقی و مازندران
بیشترین زنان سرپرست خانوار تحت پوشش سازمان بهزیستی را دارند، تاکید کرد: براي پذیرش این زنان شاخص هایی را در نظر
گرفته ایم که افرادي که نیازمندتر هستند، اول تحت پوشش قرار بگیرند در حال حاضر هم اگر مددجویی فوت کند یا توانمند شود

افرادي که نیازمندتر هستند، سریعتر از دیگر افراد پشت نوبت وارد چرخه سازمان می شوند. 
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عباسی با اشاره به اقداماتی که براي توانمندسازي زنان سرپرست خانوار تحت پوشش سازمان بهزیستی انجام می شود، گفت: در بحث
توانمندسازي چند طرح مورد بررسی قرار می گیرد، یکی از این طرح ها آماده سازي شغلی افراد براساس علاقه مندي ها و استعداد
هایشان است، این افراد آموزش هاي فنی و حرفه اي را دیده و یا به صورت فردي و یا به صورت گروهی مشغول می شوند و گروه
همیاران را تشکیل می دهند. در این مرحله به مددجویان مبلغ 15 میلیون تومان کمک بلاعوض پرداخت می شود تا بتوانند انواع

مشاغل خرد و خانگی را ایجاد کنند. در این طرح 5 تا 7 از زنان سرپرست خانوار با هم یک شغل را ایجاد می کنند. 

لغو اجراي برنامه مددکاري جامعه اي در محلات پرآسیب به دلیل کرونا 

او ادامه داد: همچنین طرح دیگري براي توانمندسازي زنان سرپرست خانوار در نظر گرفته شده است که در آن طرح بعد از آموزش
هاي لازم، زنان گروه هایی را تشکیل می دهند و در ابتدا در این گروه ها پس انداز خرد را آموزش دیده و به بانک کشاورزي معرفی

می شوند و وام هایی در اختیار این زنان قرار داده می شود. 

وي در بخش دیگري از صحبت هایش درباره طرح مددکاري جامعه اي گفت: با توجه به شرایط کرونا در سال جاري بسیاري برنامه
هاي اجتماع محور ما از جمله اجراي برنامه «مراقبت از خانواده» براي زنان سرپرست خانوار به منظور جلوگیري از فروپاشی خانواده
آنها به دلیل فقر و مشکلات اجتماعی قرار بود، اجرایی شود دچار چالش شده و نتوانستیم به صورت مستقیم کار کنیم، البته براینکه
بتوانیم آسیب حذف این برنامه ها را کاهش داده و همچنین براي جلوگیري از آسیب به مددجو برنامه هاي بازدید از منزل را با رعایت
پروتکل ها در نظر گرفته ایم، اما برنامه مددکاري جامعه اي که قرار بود در محلات پرآسیب و حاشیه اي اجرا شود به دلیل شرایط

کرونا متاسفانه کنسل شده است. 

انتهاي پیام 

fa.shafaqna.com شفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام
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وطن امروز نوشت: یارانه باید به تولیدکننده داده شود نه مصرف کننده

منبع: شفقناشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1399/08/24

شفقنا &– روزنامه وطن امروز در مطلبی با عنوان«یارانه باید به تولیدکننده داده شود نه مصرف کننده» به قلم  مهدي
بشارت ده سلوطی این گونه آورده است: سیاست هایی که تحت عنوان سیاست هاي توسعه صنعتی در کشور در حال

اجراست، باعث نادیده گرفتن توان بخش کشاورزي در سال هاي اخیر شده و چون تمایل دولت ها به سمت ...

شفقنا &– روزنامه وطن امروز در مطلبی با عنوان«یارانه باید به تولیدکننده داده شود نه مصرف کننده» به قلم  مهدي بشارت ده
سلوطی این گونه آورده است: 

سیاست هایی که تحت عنوان سیاست هاي توسعه صنعتی در کشور در حال اجراست، باعث نادیده گرفتن توان بخش کشاورزي در
سال هاي اخیر شده و چون تمایل دولت ها به سمت تأمین نیاز داخلی کشور از طریق واردات بوده، بخش کشاورزي با رکودي بسیار

شدید مواجه شده است. 
کشورهاي توسعه یافته اي که سیاست هاي توسعه صنعتی را در دستور کار خودشان قرار داده بودند، با گذر زمان متوجه شدند تأکید
بر توسعه صنعتی، خود به خود رکود بخش کشاورزي را براي شان رقم خواهد زد، در نتیجه از یک زمانی به بعد در سیاست هاي خود

تغییر رویه داده و به سمت توجه به بخش کشاورزي رفتند. 
با وجود این تجربه در دنیا، این سیاست ها هنوز در کشور، پابرجاست و بسیاري از مسؤولان معتقدند باید توسعه صنعتی اتفاق بیفتد و

از ظرفیت بخش کشاورزي غافل هستند، در حالی که کشاورزي با مسائلی چون امنیت ملی و اشتغال زایی ارتباط تنگاتنگ دارد. 
1- در مقوله امنیت ملی، گندم یک کالاي استراتژیک براي کشور است اما بتازگی ردیف طرح خودکفایی گندم را حذف کرده اند و از
آنجا که هزینه تولید و بهره وري گندم و قیمت خرید تضمینی آن از سوي دولت پایین است، کشاورز براي کشت گندم ترغیب نمی
شود. این در حالی است که اگر سطح کشت گندم در کشور پایین بیاید، به دلیل وجود فشارهاي تحریمی که در حوزه هاي مختلف

وجود دارد، در تأمین کالاي بسیار استراتژیک گندم نیز دچار وابستگی شده و مشکلات دوچندان خواهد شد. 
مشکل دیگر این است که ما از ظرفیت هاي موجود در بخش کشاورزي غافل شده ایم. یکی از این ظرفیت ها اشتغال زایی است. بر
اساس آمار موجود، بخش کشاورزي 30 درصد کل شاغلان اقتصاد ایران را به خود اختصاص داده است اما متأسفانه دولت هاي ما

اعتقادي به اینکه در الگوهاي خود کشاورزي را به عنوان یکی از بخش هاي مهم اقتصاد بپذیرند، ندارند. 
این مسأله از همان نگاه سنتی به کشاورزي نشأت گرفته و مسؤولان هنوز بالا بودن بهره وري سرمایه در بخش کشاورزي را نپذیرفته
اند. این در حالی است که یک واحد ارزش افزوده در بخش کشاورزي با سرمایه کمتري نسبت به بخش هاي دیگر اقتصادي به دست

می آید. 
جالب است بدانید هلند با جمعیت 17 میلیون نفر که از نظر وسعت با 3 استان شمالی ما یعنی مازندران، گیلان و گلستان با مجموع
جمعیت 12 و نیم میلیون نفر برابري می کند و میانگین بارش آن 600 میلیمتر بوده و 100 میلیمتر از این استان ها کمتر است،

توانسته به واسطه فروش محصولات کشاورزي 5/2 برابر درآمد حاصل از فروش نفت ما در یک سال کسب درآمد کند. 
علت این موضوع آن است که در کشور ما یک فضاي مناسب براي بهره برداري از توانایی بخش کشاورزي به وجود نیامده است. یکی از
مشکلات موجود در این مسیر، نوع اعطاي یارانه در کشور یعنی یارانه براي مصرف است. در بخش کشاورزي به جاي آنکه از
تولیدکننده حمایت و با استفاده از یارانه، هزینه تولید محصولات را کم کنیم، یارانه را به سمت مصرف برده ایم. یعنی به کشاورز گفته
می شود محصول را بدون توجه به قیمت تمام شده تولید کن و زمانی که قرار است این محصول به دست مصرف کننده برسد، یارانه
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به آن اختصاص داده می شود. 
این در حالی است که اعطاي یارانه به مصرف کننده یک فضاي رانتی و فسادآمیز به وجود می آورد و این همان اتفاقی است که در
کشور ما در حال رخ دادن است. نمونه این یارانه را می توان در قیمت گذاري برخی کالاها مانند مرغ دولتی، گوشت دولتی و تخم مرغ

دولتی مشاهده کرد. این رویه اشتباه بوده و یارانه باید به سمت تولید رود تا قیمت تولید کاهش پیدا کند. 
2- یکی دیگر از مشکلات گریبان گیر بخش کشاورزي این است که مدیران کشور اعتقادي به صنعتی بودن کشاورزي ندارند. نمونه
بارز آن فروش محصولات به خارج از کشور به صورت خام است و ما محصولات کشاورزي را به صورت کالاي نهایی عرضه نمی کنیم.

این مسأله تنها باعث خروج منابع از کشور می شود و نمی توان نام آن را صادرات گذاشت. 
یکی از راه هاي حل این مشکل و تغییر نوع نگاه به کشاورزي، تغییر نظام حسابداري ملی و وارد کردن ارزش واقعی خدمات بخش
کشاورزي به محاسبات و ارزیابی اقتصادي آثار مستقیم و غیرمستقیم و آشکار و پنهان طرح ها و فعالیت هاي اقتصادي است و اگر
اینها در نظام حسابداري کشور وارد شود، شاخص رتبه بندي بخش کشاورزي نیز مانند سایر بخش ها تغییر کرده و بر رشد این صنعت

تأثیر خواهد گذاشت. 
همچنین بخش کشاورزي و منابع طبیعی کشور نیازمند یک سرمایه گذاري اصولی است و باید با خروج دولت از این بخش یک فضاي
کسب وکار مناسب براي نقش آفرینی بخش خصوصی و تعاونی ها به وجود آید. اقتصاد دولتی، موجب رانت و فساد خواهد شد و تا

زمانی که اقتصاد ما دولتی است این پیشنهادها و تغییرها عملی نخواهد شد. 
متأسفانه در حال حاضر دولت نقش اصلی را در بخش کشاورزي داشته و اتحادیه ها و تشکل هایی که کشاورزان از آن منتفع هستند،
کمترین نقش را ایفا می کنند. اگر نقش این مراکز برجسته شود، منافع کشاورزان بهتر تأمین شده و بهتر می توان بخش کشاورزي را

مدیریت کرد. 
3- یکی دیگر از مشکلات کشاورزي، راهبرد جایگزینی واردات و ارتقاي صادرات است. این تلقی اشتباه بوده و خساراتی را به دنبال
دارد زیرا جایگزینی واردات و ارتقاي صادرات جانشین هم نبوده و در اصل مکمل یکدیگرند و باید در بخش کشاورزي این 2 در کنار

یکدیگر دیده شوند. 
در کره جنوبی و چین تایپه، راهبرد جایگزینی واردات را در مسیر توسعه فناوري محصولات کشاورزي به کار گرفته و آن را به صادرات
منتقل کردند، یعنی ما باید در بعد محصولاتی که در تولید آن مزیت نسبی داریم، استراتژي توسعه صادرات را از طریق وارد کردن

تکنولوژي ساخت دستگاه ها و ماشین آلات مورد نیاز انجام دهیم. 
نکته آخر آنکه مشکل اساسی بخش کشاورزي ایران این است که مسؤولان اجرایی به دنبال یک الگوي توسعه متناسب با ظرفیت هاي

بخش کشاورزي کشور نرفته اند و در این بخش تنها به دنبال تقلید هستند. 

انتهاي پیام 

fa.shafaqna.com شفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام
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تحقق فرصت هاي شغلی در قالب حمایت از طرح هاي اشتغالزا در خوزستان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1399/08/24

مدیرکل کمته امداد امام خمینی (ره) خوزستان گفت: فرصت هاي شغلی در قالب حمایت از طرح هاي اشتغالزا در مناطق
مختلف استان تحقق می یابند.

جمال شیبه مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره)
خوزستان در گفت وگو با خبرنگار گروه استان هاي باشگاه
خبرنگاران جوان از اهواز، ایجاد اشتغال براي مددجویان و
خودکفایی آن ها را یکی از دغدغه هاي کمیته امداد عنوان
کرد و گفت: فرصت هاي شغلی در قالب حمایت از طرح

هاي اشتغالزا تحقق می یابند. 

او با تاکید بر لزوم مهارت آموزي مددجویان و استفاده از ظرفیت کارآفرینان براي ایجاد اشتغال پایدار افزود: 250 فرصت شغلی براي
مددجویان اندیمشک طی پارسال انجام شده و امسال نیز براي ایجاد دوبرابري فرصت شغلی در این شهرستان برنامه ریزي شده است. 

علی قلی پور رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) اندیمشک با اشاره به 10 هزار مددجو در این شهرستان از خدمات فرهنگی،
اجتماعی، معیشتی و اشتغال، گفت: به منظور خودکفایی خانواده هاي تحت پوشش، تسهیلاتی بالغ بر 5 میلیارد تومان براي ایجاد

اشتغال و برگزاري کلاس هاي فنی و تخصصی با هدف راه اندازي مشاغل مختلف پرداخت شده است. 

او یکی از اولویت هاي مهم کمیته امداد اندیمشک را توانمندسازي و خودکفایی مددجویان عنوان و اظهار کرد: در این رابطه براي
خودکفایی مددجویان طرح هاي اشتغالزاي متنوعی در دستور کار قرار دارد، همچنین به منظور ترغیب دانش آموزان و دسترسی آسان
به امکانات آموزش هاي مجازي در شرایط کرونایی، تعدادي تبلت که به همت کمیته امداد و خیرین شهرستان تهیه شده بود، به

دانش آموزان ممتاز و نیازمند اهدا شد.
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ایران با همسایگانش داراي روابط مثبت است

منبع: ایرناشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1399/08/24

تهران- ایرنا- کارشناس ارشد مسائل بین الملل با بیان اینکه ایران برخلاف آمریکا با همسایگانش داراي روابط مثبت است،
گفت: باید آموخته هایمان را در عرصه هاي سیاسی و اقتصادي بازآموزي کنیم و ببینیم چه چیزي مصلحت ماست. تحریم

مساوي با انزوا نیست.

تهران- ایرنا- کارشناس ارشد مسائل بین الملل با بیان
اینکه ایران برخلاف آمریکا با همسایگانش داراي روابط
مثبت است، گفت: باید آموخته هایمان را در عرصه هاي
سیاسی و اقتصادي بازآموزي کنیم و ببینیم چه چیزي

مصلحت ماست. تحریم مساوي با انزوا نیست.   

به گزارش روز شنبه ایرنا از روابط عمومی شوراي
سیاستگذاري ائمه جمعه کشور، دومین گردهمایی مجازي
ائمه جمعه سراسر کشور با سخنرانی سعداالله زارعی استاد

علوم سیاسی دانشگاه علامه طباطبایی و کارشناس ارشد مسائل بین الملل برگزار شد. 

استاد علوم سیاسی دانشگاه علامه طباطبایی در مورد اهمیت انتخابات آمریکا و تأثیر آن در عرصه بین المللی اظهارداشت: انتخابات
آمریکا از این جهت حائز اهمیت است که یک کشور موثر در عرصه بین الملل بوده که سر رشته بسیاري از مسائل اقتصادي دنیا در
این کشور رقم می خورد. طبیعتا جمهوري اسلامی ایران نیز از تأثیرات چنین رخدادي مصون نخواهد بود منتهی کشورها به میزان
استقلال سیاسی، شهامت سیاسی، رهبري خردمند، برنامه اساسی و ایده هاي سیاسی برتر از این تأثیرات دورتر هستند و کمتر تحت

تأثیر قرار خواهند گرفت. 

زارعی افزود: جمهوري اسلامی ایران از فعل و انفعالات داخل جامعه آمریکا به نسبت سایر کشورها تأثیرپذیري واقعی بسیار
محدودتري دارد. اما بنا به دلایلی که بر جمهوري اسلامی ایران عارض شده است تأثیرگذاري انتخابات آمریکا بر ایران نیز به مرور

افزایش یافته است. لذا پیگیري اخبار انتخابات این کشور در جامعه ما به عنوان یک پدیده عمومی مطرح شده است. 

وي همچنین به موضوع تأثیر انتخابات ریاست جمهوري آمریکا بر مسایل اقتصادي کشور ایران پرداخت و ادامه داد: شاهد تأثیرگذاري
انتخابات آمریکا بر مسائلی چون افزایش قیمت ارز و طلا در کشور هستیم که البته بخشی از این افزایش قیمت ها ناشی از جریاناتی
است که مرتبط با آمریکا بوده و در داخل مشغول به فعالیت هستند و متاسفانه برنامه هاي آمریکا را عملیاتی می کنند چرا که در غیر

این صورت تأثیر انتخابات این کشور به این شکل نخواهد بود. 

این کارشناس ارشد مسائل بین الملل خاطرنشان کرد: کشور ایران نیازمند 60 میلیارد دلار درآمد ارزي است که با کمتر از 40 میلیارد
دلار نیز به راحتی می توان کشور را اداره کرد. با وجود 15 کشور در همسایگی ما در صورتیکه ایران در هر کدام از این کشورها به
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طور میانگین 4 میلیارد دلار در سال درآمد ارزي ایجاد کند (غیر از درآمدهاي نفتی) می توانیم به راحتی به عدد 60 میلیارد دلار
درآمد ارزي دست پیدا کنیم. 

زارعی تصریح کرد: متأسفانه تأثیرات انتخابات آمریکا در ایران حاکی از وجود کسانی در کشور است که در مشکلات اقتصادي در کشور
بسیار موثرند. 

وي افزود: دو دسته جریان در ایران وجود دارد که یک دسته آن در داخل شبکه اقتصادي کشور نفوذ کرده و با نگاه سوداگرانه و
فرصت طلبانه منجر به تأثیر و افزایش قیمت کالاهاي اساسی می شوند که نمونه آن در بازار خودرو است. دسته اي دیگر که ملموس
ترند عناصري هستند که رابطه مستقیمی با شبکه سیاسی و اطلاعاتی آمریکا دارند و برنامه هاي آمریکا را در داخل عملیاتی می کنند

و در داخل حکومت نیز نفوذ کردند. 

استاد علوم سیاسی دانشگاه علامه طباطبایی افزود: این جریان با ارائه یکسري تحلیل هاي غلط به مسئولین و مدیران کشور باعث
اتخاذ تصمیمات نادرست در داخل کشور می شوند که بر همین اساس مقام معظم رهبري در چندین نوبت فرمودند که یکی از اصلی

ترین کارهایی که دشمن انجام می دهد تلاش در جهت تأثیرگذاري بر روي ذهن مسئولین ایرانی است. 

زارعی یادآور شد: متاسفانه تصمیمات غلط باعث بروز مشکلاتی اساسی در داخل شده است که از جمله این اقدامات می توانیم به
تلاش هاي این جریان براي دوري و ناامیدي مردم از انتخابات و مجلس انقلابی اشاره کرد. این عوامل منجر به گره خوردن اقتصاد

آمریکا با ایران می شود به گونه اي که منجر به تحلیل و تصورات نادرست براي عموم افراد جامعه خواهد شد. 

وي با بیان این که در حال حاضر آمریکا با کسري بودجه مواجه است، گفت: این در حالی است که آمریکا با بحران هاي هزینه بر
دیگري نیز روبرو است که نمونه آن پایگاه ها و نیروهاي نظامی آمریکا می باشد که سالانه بیش از یک تریلیون دلار هزینه هاي نظامی
این کشور است. درحالی که ایران با حداقل هزینه ها به فعالیت می پردازد. از دیگر هزینه هاي بالاي این کشور می توان به بخش
محیط زیست اشاره کرد که بایدن در طی مناظرات تلویزیونی اعلام کرد که به دلیل آتش سوزي هاي گسترده در ایالت هاي مختلف

این کشور نیازمند یک تریلیون دلار در جهت اصلاح وضعیت جنگل ها و مراتع است. 

کارشناس ارشد مسائل بین الملل در ادامه به تشریح مسائل داخلی آمریکا پرداخت و با اشاره به مشکلات داخلی این کشور افزود:
آمریکا در حوزه بهداشت و درمان در یک وضعیت بحران قرار دارد و هزینه هاي بسیار گزافی در این حوزه صرف کرده و این در حالی
است که با صرف چنین هزینه هایی قادر به پاسخگویی بیماران در این کشور به ویژه بیماران ناشی از شیوع ویروس کرونا نیست.

جامعه آمریکا یک جامعه قطبی شده و بخش بزرگی از این کشور دچار بحران هاي بهداشت و درمان می باشد. 

زارعی تصریح کرد: به گفته بایدن آمریکا باید در حوزه سلامتی 1.5 تریلیون دلار هزینه کند که شامل زیرساخت ها و غیرزیرساخت ها
خواهد بود. در حال حاضر یک دو پارچ گی در این خصوص که آیا دولت آمریکا به وظایفش عمل کرده است یا خیر وجود دارد. 

وي در ادامه با اشاره به بروز بحران هاي داخلی و خارجی آمریکا عنوان کرد: در حال حاضر آمریکا با تمام کشورهاي پیرامونش دچار
درگیري است. این کشور مشکلات فراوانی با همسایگان خود از جمله کانادا و کشورهاي آمریکاي لاتین دارد. از سویی دیگر بحران
آمریکا با کوبا و ونزوئلا است که این درگیري ها باعث بروز اختلافاتی در عرصه بین الملل براي این کشور و تضعیف چهره آمریکا شده

است. 
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استاد علوم سیاسی دانشگاه علامه طباطبایی افزود: آمریکا در یک محیط پیرامونی ناهمخانه با خودش به سر می برد. کسانی که به
تحلیل روابط آمریکا با ایران می پردازند این مسائل را تحلیل کنند. یکی از اصولی که ما در دانشگاه آموختیم در ابتدا مسئله ثبات
سیاسی و توسعه نفوذ در محیط اول است. کشوري که در محیط اول خودش امنیت و استقلال داشته باشد می تواند در دنیا پیشرو
باشد اما وقتی کشوري در دایره اول خودش نتواند همگرایی بین خود و دولت هاي اطرافش ایجاد کند یک وضعیت رو به قهقرایی را

تجربه می کند. 

ایران برخلاف آمریکا با همسایگانش داراي یک روابط مثبت است 

زارعی همچنین گفت: ایران برخلاف آمریکا با همسایگانش داراي یک روابط مثبت است. جمهوري اسلامی ایران با همسایگان خود یا
داراي روابط راهبردي یا در رابطه فعال غیرخصومت آمیز قرار دارد. ما در شرایط توسعه محیط سفید در شرایط دوردست خودمان

هستیم و داراي یک وضعیت رو به گسترش در محیط پیرامونی خود و دنیا قرار داریم. 

وي با اشاره به اینکه آمریکا علاوه بر بحران هاي خارجی با بحران هاي داخلی نیز مواجه است، اظهارداشت: در داخل آمریکا نیز این
کشور با مشکلات فراوانی چون افزایش نرخ بیکاري، اعتراضات داخلی به ویژه سیاهپوستان آمریکایی و عدم کارایی سیستم بهداشتی

این کشور بویژه در مهار و مبارزه با ویروس کرونا مواجه است. 

این کارشناس ارشد مسائل بین الملل یادآور شد: ما نیازمند دولتی هستیم که آگاه باشد و بداند که نمی توان با دشمن به راه حل
قطعی رسید. باید بدانیم که با محیط دور نمی توان به توافق مستحکمی رسید و باید با محیط هاي نزدیک تر و دوستان کار کرد. با
کشور بزرگ نمی توان به سادگی روابط اقتصادي برقرار کرد که به نفع ملتی چون ایران باشد. روابط قوي اقتصادي را باید با کشورهاي
کوچک تر برقرار کرد. باید آموخته هایمان را در عرصه هاي سیاسی و اقتصادي بازآموزي کنیم و ببینیم چه چیزي مصلحت ماست.

تحریم مساوي با انزوا نیست. 

زارعی در ادامه در خصوص تأثیراتی که انتخابات آمریکا در منطقه خاورمیانه در پی دارد، گفت: بایدن در شرایطی رییس جمهوري
آمریکا می شود که بنا به گفته خودش در مناظرات این کشور به شدت بدهکار و نیازمند سرمایه گذاري مجدد براي بازگشت به

شرایط دو دهه قبل است. در حال حاضر مسئله اشتغال یکی از معضلات جامعه آمریکا است. 

وي اضافه کرد: آمریکا دوره بایدن آمریکا فرورفته تر در مسائل و مشکلات داخلی خودش خواهد بود. لذا این موضوع بر تأثیرگذاري
این کشور در محیط خارجی خواهد کاست. شرایط اسرائیل نیز در دوره بایدن رو به ضعف و افول خواهد بود و امکان حمایت آمریکا

طی دو دهه اخیر با توجه به مصائب داخلیش از اسرائیل کاهش یافته است. 

استاد علوم سیاسی دانشگاه علامه طباطبایی در ادامه بیان کرد: همچنین امکان کمک موثر دولت آمریکا به دولت عربستان نیز کاهش
چشمگیري یافته است. از سویی دیگر امکان اثرگذاري این کشور بر تحولات کشورهایی چون عراق و افغانستان کمتر شده و همچنین

امکان اثرگذاري آمریکا بر جریانات سیاسی ایران دیگر مانند گذشته نیست. 

زارعی تصریح کرد: این موضوعات در بردارنده دو نتیجه اساسی خواهد بود که ایران می تواند بر روي شرایط نسبتا باثبات منطقه اي
حساب کند و در منطقه هیچ حرکتی به زیان ما نخواهد بود. نکته دیگر اینکه آمریکا دیگر در موضع قدرت قرار ندارد، لذا مذاکره با
این دولت تنها خدمت به آن است. مذاکره ایران با این کشور می تواند یک دولت بانشاط در واشنگتن را به تصویر بکشد و در نقطه

مقابل یک دولت فشل در تهران را به نمایش بگذارد. 
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وي افزود: آمریکا در شرایطی قرار ندارد که معادله اي را به نفع ما ایجاد کند. ما باید بدانیم آمریکا رو به ضعف است و باید با برنامه
ریزي و تلاش خودمان انتقال قدرت کم آمریکا در منطقه را به خارج را برنامه ریزي کنیم و باعث اخراج آمریکا از منطقه شویم و این
عامل را به نام انقلاب اسلامی به ثبت برسانیم. این موضوع در توان و نیاز ما است و خواست بسیاري از کشورهاي منطقه نیز می باشد.

براساس نظرسنجی هاي خود دولت آمریکا این کشور در منطقه داراي یک چهره منفور است. 

استاد علوم سیاسی دانشگاه علامه طباطبایی همچنین در ادامه گردهمایی به پرسش هاي ائمه جمعه شرکت کننده در رابطه با مسائل
مختلف از جمله انتخابات آینده ریاست جمهوري ایران، مسایل مربوط به ترور سردار شهید سلیمانی و اتفاقات آینده خاورمیانه پاسخ

داد. 

برچسب ها 
- جمهوري اسلامی ایران 

- دانشگاه علامه طباطبایی 
- واشنگتن 
- افغانستان 

- مقام معظم رهبري 
- اسرائیل 
- ونزوئلا 
- کانادا 

- انتخابات ریاست جمهوري آمریکا
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قیمت هاي لحظه اي داد مردم را درآورده

منبع: تابناكشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1399/08/24

قیمت هاي لحظه اي داد مردم را درآورده 
استاد حوزه علمیه در جهرم گفت : متاسفانه وضعیت معیشتی مردم و نابه سامانی لحظه اي نرخ اجناس و کالاها، مورد گلایه و

نارضایتی مردم بوده است.  
به گزارش تابناك فارس: حجت الاسلام «سیدعلی آیت اللهی» در دیدار «محمدرضا رضایی» نماینده مردم جهرم و خفر در مجلس
شوراي اسلامی و «مهدي شفیعیان» فرماندار ویژه شهرستان جهرم، گفت: تعداد بسیار زیاد جوانان تحصیل کرده نیازمند به اشتغال

هستند و مسئولان براي صنعتی کردن جهرم و راه اندازي کارخانه هاي مختلف باید تلاش و توجه بیشتري کنند. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به شیوع و گستردگی بیماري کرونا در جهرم، ضمن تقدیر و تشکر از زحمات ارزنده
پزشکان، پرستاران و جهادگران عرصه سلامت و دعا براي شفاي بیماران، عنوان کرد: امید است بیمارستان جدید جهرم به منظور

خدمات مطلوب تر به مردم به زودي افتتاح شود. 

حجت الاسلام آیت اللهی با تاکید بر اینکه فعالیت هاي انجام شده در حوزه بهداشت و درمان شهرستان از فعالیت هاي خوب و
تأثیرگذار دانشگاه علوم پزشکی جهرم است، تلاش مسئولان و نقش نماینده مردم جهرم در مجلس در پیگیري نیازهاي مردم در این

حوزه را ستودنی دانست. 

وي همچنین از فرماندار و دیگر مسئولان شهرستان که در این دوران حساس در خدمت به مردم و حفظ سلامتی مردم تلاش می
کنند، قدردانی کرد. 

این استاد حوزه علمیه در پایان گفت: از عموم مردم هم به دلیل توجه و رعایت دستورالعمل هاي بهداشتی تشکر می کنیم و از
مسئولان درخواست می کنیم براي رفع مشکلات اقتصادي و معیشتی مردم به ویژه قشر نیازمند همت بیشتري داشته باشند.
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اخذ مجوز افزایش سرمایه 97درصدي مس از سازمان بورس

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1399/08/24

اردشیر سعدمحمدي گفت: شرکت ملی صنایع مس ایران همان طور که در مجمع عمومی عادي سالیانه شرکت در 31 تیرماه
امسال وعده داده بود، از محل سود انباشته افزایش سرمایه اي را از 10 هزار و 140 میلیارد تومان به 20 هزار میلیارد تومان

محقق می کند.

به نقل از مس پرس، سعدمحمدي با بیان این که سازمان بورس بعد از اخذ تأییدهاي لازم از بازرس محترم قانونی شرکت و
هیأت مدیره شرکت مجوزهاي لازم را صادر کرده است اظهار داشت: در واقع، در این افزایش سرمایه که منبع مالی آن از داخل شرکت
و سهامداران است به سهامدارانی که تا پیش از مجمع عادي به طور فوق العاده سهامدار شرکت باشند به ازاي هر 1000 سهم، 970

سهم جایزه تعلق می گیرد. 

مدیرعامل شرکت مس عنوان کرد: شرکت مس به یاري خدا و با اخذ این تأییدیه از سازمان بورس در 10 آذرماه سال جاري به صورت
مجازي و در بستر اینترنت مجمع فوق العاده خود را با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی و به صورت محدود برگزار خواهد کرد. 

وي با اشاره به تجربه خوب برگزاري مجمع عمومی شرکت مس به صورت آنلاین گفت: تمام برنامه ریزي ها صورت خواهد گرفت تا
سهامداران شرکت مس که امروز از یک میلیون نفر فراتر رفته است بتوانند در این تاریخ مجمع فوق العاده شرکت مس را مشاهده

کنند. بزرگ ترین تأمین منابع مالی داخلی براي جهش تولید در صنعت مس 

سعدمحمدي با اشاره به اینکه شرکت هایی که توان مالی بالا دارند بازده داخلی بالایی دارند گفت: به طور متوسط بازدهی داخل
شرکت مس در طرح هایش بیش از 40 درصد بوده و همواره بازدهی داخلی شرکت مس بسیار بالاتر از نرخ ّ هاي سود بانکی است.
این بدان معنی است که بازدهی سهامداران شرکت مس از بازدهی هاي بدون ریسک بسیار بالاتر خواهد بود و پروژ ه هاي شرکت

داراي توجیه اقتصادي هستند. 

مدیرعامل شرکت مس تصریح کرد: سهم مس یک سهم بنیادي و بلندت مدت است و این افزایش سرمایه یکی از بزرگ ترین تأمین
منابع توسط یکی از بزرگ ترین شرکت هاي معدنی در کشور است که عمدتاً بابت پروژه هاي توسعه اي معدن و تغلیظ جهت جهش
تولید کنسانتره در نظر گرفته شده است به طوري که با اجراي این طرح ها ظرفیت تولید کنسانتره از 1 میلیون و 100 هزار تن

موجود به 2 میلیون تن در سال هاي آتی افزایش پیدا می کند. 

وي با بیان این که ازآنجایی که بازار اقتصادي مس داراي مزیت رقابتی در بین معادن کشور است و قیمت تمام شده شرکت مس
ازلحاظ صرفه و صلاح سهامدار نسبت به معادن مشابه داراي رقابت هست، بیان کرد: بنابراین این افزایش سرمایه براي سودآوري
سهامداران خرد و عمده بسیار حیاتی و استراتژیک بوده و هست. درواقع، شرکت هایی که داراي توان مالی و پتانسیل بنیادي هستند
می توانند با این حجم از سرمایه گذاري از منابع داخلی رشد اقتصادي، بهبود بهره وري و توسعه پایدار و اشتغال براي هم میهنان

عزیزمان را به ارمغان بیاورند. 

به گفته سعدمحمدي، شرکت مس امیدوار است که با اجراي طرح هاي توسعه معدن مس درآلو و دره زار و احداث کارخانجات تغلیظ
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جدید در سرچشمه، میدوك و سونگون است رشد پایداري را براي تولیداتش به ارمغان بیاورد. 

وي در ادامه تأکید کرد: آنچه سهامداران را متقاعد کرده است که در سهام شرکت مس به صورت استراتژیک سرمایه گذاري کنند این
هست که عمده منابع درآمدي شرکت مس از محل این پروژ ه ها به صورت ارزي و ریالی خواهد بود. به بیان دیگر، سرمایه گذاري
سهامداران در صنعت مس و مشارکت در افزایش سرمایه شرکت مس گرچه به صورت ریالی است ولی با توجه به ارزي بودن درآمد

شرکت مس سرمایه گذاري آن ها تحت تأثیر تلاطمات بازارهاي داخلی اقتصادي قرار نخواهد گرفت. 

مدیرعامل شرکت مس اضافه کرد: بنابراین، افزایش سرمایه شرکت مس یک چشم انداز بسیار روشنی براي توسعه اقتصادي کشور و
سودآوري است 

وي در پایان یادآور شد: درواقع ما پروژه ها و سرمایه گذاري هاي پربازدهی داریم و بازار سرمایه به ما به عنوان یک شرکت که داراي
رتبه « اي پلاس» است نگاه می کند.
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تولد 1080 نوزاد در شهرضا از جمله خبرهاي کوتاه روز شنبه اصفهان

منبع: ایرناشماره خبر:  201  |  تاریخ: 1399/08/24

اصفهان- ایرنا- اختصاص زمین دانشگاه آزاد سمیرم براي کشت زعفران، آسفالت پنج کیلومتر از جاده سمیرم، شهرضا،
اختصاص 20 هکتار از زمین هاي مرتعی سلح چین سمیرم به کاشت گیاهان دارویی و نجات نوجوان گرفتار در ارتفاعات

شهرضا از جمله خبرهاي کوتاه روز شنبه استان اصفهان است.

اصفهان- ایرنا- اختصاص زمین دانشگاه آزاد سمیرم براي
کشت زعفران، آسفالت پنج کیلومتر از جاده سمیرم،
شهرضا، اختصاص 20 هکتار از زمین هاي مرتعی سلح
چین سمیرم به کاشت گیاهان دارویی و نجات نوجوان
گرفتار در ارتفاعات شهرضا از جمله خبرهاي کوتاه روز

شنبه استان اصفهان است. 

سمیرم 

رییس دانشگاه آزاد اسلامی سمیرم از کاشت زعفران در
زمین هاي بلا استفاده اطراف محوطه این مرکز آموزش

عالی خبر داد. 

روح االله رشیدي در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، اظهارداشت: این مزرعه به منظور استفاده از ظرفیت هاي علمی و تولیدي این دانشگاه
در سال جهش تولید ایجاد شده است. 

وي به اهداف دانشگاه آزاد در حوزه توانمندسازي و ایجاد روحیه کارآفرینی اشاره کرد و افزود: ایجاد مزرعه کاشت و تولید زعفران در
جلسه هیأت موسس دانشگاه مطرح شد که در نهایت پس از انجام بررسی هاي لازم با این طرح موافقت کردند. 

به گفته رییس دانشگاه آزاد سمیرم، کارهاي مقدماتی این مزرعه در کمتر از سه ماه انجام شده و امروز عملیات اجرایی این طرح به
صورت رسمی کلید خورد. 

رشیدي تصریح کرد: این طرح براي نخستین بار در دانشگاه اجرا شده و پیش بینی می شود با توجه به کم آب بودن و ساختار آب و
هوایی این محصول در شهرستان و خارج شدن از وضعیت تک محصولی، شاهد کشت زعفران در نقاط مختلف این خطه باشیم. 

وي خاطرنشان کرد: پیش از این در چند سال گذشته یک بانوي کار آفرین نمونه 65 هکتار از زمین هاي شهرستان هاي فریدون
شهر، سمیرم و میمه را زیر کشت زعفران برد و امروز دانشگاه آزاد نیز وارد این عرصه تولیدي و کشاورزي در حدود پنج هکتار از زمین

هاي خود شده است. 
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سطح زیرکشت زعفران استان اصفهان حدود یک هزار و 300 هکتار و متوسط عملکرد زعفران در سطح استان حدود 6 کیلوگرم در
هکتار است که در مقایسه با متوسط عملکرد در سطح کشور(5/3کیلوگرم در هر هکتار) است. 

استان اصفهان از لحاظ سطح زیرکشت زعفران حائز رتبه چهارم کشوري پس از استان هاي خراسان رضوي و خراسان هاي جنوبی و
شمالی است. 

زعفران گیاهی است نیمه گرمسیري و در نقاطی که داراي زمستان هاي ملایم و تابستان گرم و خشک هستند، بخوبی می روید. 

مقاومت زعفران در مقابل سرما زیاد است و لیکن چون دوران رشد آن مصادف با پاییز و زمستان و اوایل بهار است به هواي مناسب و
معتدل نیاز دارد. 

استان اصفهان در سال هاي اخیر با کم آبی و پدیده خشکسالی مواجه شده و تغییرالگوي کشت و کاشت محصولات کشاورزي با
مصرف آب کم یکی از راهبردهاي مدیریت استان است. 

کاشت زعفران به دلیل مصرف آب کم، درآمد اقتصادي بالا و زمینه کشت آن در برخی از مناطق استان اصفهان یکی از محصولاتی
است که به اعتقاد کارشناسان کشاورزي می تواند جایگزین کشت محصولات کشاورزي آب برَ در این استان باشد. 

شهرستان کوهستانی و سردسیر سمیرم داراي 18 هزار هکتار باغ، 15 هزار هکتار زمین زراعی، 455 هزار هکتار عرصه ملی و 330
هزار هکتار مرتع و جنگل طبیعی است. 

محصول اصلی این شهرستان سیب درختی است و سالانه افزون بر250 تا 300 هزار تُن انواع سیب گلاب، گلدِن و رِد در سمیرم تولید
و بخش زیادي از آن به کشورهاي اروپایی و حاشیه خلیج فارس صادر می شود. 

این شهرستان با اشتغال 90 درصدي مردم در بخش کشاورزي داراي چهار بخش، شش شهر و 150 آبادي و روستاست و در 160
کیلومتري جنوب اصفهان در ضلع شمالی ارتفاعات دنا و زاگرس میانی واقع شده است. 

سمیرم 

رییس اداره راهداري و حمل و نقل جاده اي شهرستان سمیرم گفت: عملیات آسفالت و روکش آسفالت پنج کیلومتر از جاده سمیرم،
شهرضا، یاسوج خاتمه یافت. 

به گفته حسین انصاري اردلی، روکش آسفالت چهار کیلومتر از محور سمیرم، یاسوج واقع در گردنه سخت گذر و برف گیر
پشته(کیلومتر 35) که داراي خرابی هاي زیادي بود به اتمام رسید. 

وي با اشاره به اجراي یک کیلومتر آسفالت دولایه در محدوده دولت قرین جاده شهرضا، خاطرنشان کرد: در مجموع 20 میلیارد تومان
براي آسفالت و روکش این دو نقطه هزینه شد. 
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رییس اداره راهداري سمیرم افزود: برنامه ریزي لازم براي روکش آسفالت چهار کیلومتر در محور شهرضا، سمیرم محدود گردنه
خروس گلو انجام شده و به زودي انجام خواهد شد. 

سمیرم 

اختصاص 20 هکتار از زمین هاي مراتع سلح چین سمیرم به کشت گیاهان دارویی دومین خبر از این شهرستان کوهستانی است. 

رییس اداره منابع طبیعی و آبخیزداري سمیرم اظهار داشت: این طرح با همکاري مرتع داران و براي نخستین بار به همت گروه هاي
مردم نهاد کشاورزي و منابع طبیعی انجام شد. 

علی پورعسگر خاطرنشان کرد: بعد از اجراي این طرح در منطقه سلح چین، 20 هکتار دیگر از اراضی مرتعی خون یار و قاسم لو با
مشارکت بهره برداران مجاز به کشت گیاهان دارویی در این نقاط خواهند بود. 

به گفته این مسوول، در این طرح گونه هایی از گیاهان دارویی بومی از جمله بیلهر، باریجه، آنغوزه، موسیر و جاشیر کشت شده که
اداره منابع طبیعی بخش عمده بذر را تامین کرده است. 

پورعسگر ابراز امیدواري کرد در سال جهش تولید استقبال از این طرح ها در منطقه سمیرم که خطه اي کشاورزي و باغی است بیشتر
شود و این دست کارها رونق بگیرند. 

شهرضا 

رییس اداره ثبت احوال این شهرستان گفت: امسال یک هزار و 80 نوزاد در شهرضا متولد شده و نام هاي پسرانه امیر علی، آراد و
امیرحسین و دخترانه رستا، فاطمه و آوا بیشترین نام هاي انتخابی خانواده هاي شهرضایی بوده اند. 

علی صدري با بیان اینکه از ابتداي امسال 644 مورد فوت در شهرستان ثبت شد ادامه داد: 640 ازدواج و 199 مورد طلاق در همین
مدت در شهرضا ثبت شده است. 

وي تصریح کرد: ازدواج و طلاق نسبت به مدت مشابه سال 98 افزایش و شمار ولادت ها در این منطقه کاهش داشته است. 

دهاقان 

به گزارش ایرنا، چهار متخلف صید و شکار در قالب سه گروه در منطقه شکار ممنوع دشتک و مناطق آزاد شهرستان دهاقان شناسایی
و دستگیر شدند. 

این متخلفان به دلیل شکار غیرمجاز، حمل و بکارگیري سلاح در دست غیر، حمل سلاح فاقد اعتبار حمل وشروع به شکار به همراه
یک قطعه کبک شکار شده، 2 قبضه اسلحه دولول ویک قبضه اسلحه تک لول ساچمه زنی، فشنگ و مهمات دستگیر و به دادگستري

معرفی شدند. 
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دهاقان، سمیرم و شهرضا به ترتیب در 95، 160 و 75 کیلومتري جنوب استان اصفهان واقع شده اند. 

برچسب ها 
- شهرضا 

- شکارچیان غیرمجاز 
- زعفران 
- گیاهان 
- سمیرم 
- دهاقان
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صندوق امید آذربایجان غربی 247 میلیارد ریال وام اشتغال روستایی

پرداخت

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  202  |  تاریخ: 1399/08/24

مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی گفت: این
صندوق طی سال جاري 247 میلیارد ریال تسهیلات
اشتغال روستایی به متقاضیان در استان پرداخت کرده

است. 

آخوندزاده افزود: این میزان تسهیلات براي 141 طرح
اشتغال روستایی در آذربایجان غربی پرداخت شده است. 

وي با اشاره به میزان اشتغال زایی این طرح ها ادامه داد: با
اجراي این تعداد طرح، براي بیش از 400 نفر زمینه اشتغال پایدار در روستاها فراهم شده است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی با اشاره به اعطاي تسهیلات در بخش هاي صنعت، کشاورزي و خدمات اضافه کرد:
بخش کشاورزي بیشترین طرح ها را به خود اختصاص داده که شامل گلخانه، دامداري، خرید تراکتور و ادوات کشاورزي، کنسانتره و

تولید کودهاي شیمیایی است. 
آخوندزاده گفت: حمایت از اشتغال روستایی و توسعه طرح هاي روستامحور از مهمترین برنامه هاي حمایتی این صندوق است. 

وي اضافه کرد: همچنین طی سال جاري صندوق کارآفرینی امید بیش از هشت میلیارد ریال تسهیلات در بخش هاي تفاهم نامه اي با
دستگاه هاي اجرایی کمیته امداد، بهزیستی، بنیاد شهید و سازمان زندان ها وام ضروري در آذربایجان غربی پرداخت کرده است. 

وي گفت: تسهیلات مشاغل خانگی، قرض الحسنه و وام ضروري به حدود 611 فقره پرداخت شده است. 
مدیر صندوق کارآفرینی امید اضافه کرد: حمایت از اشتغال روستایی و توسعه طرح هاي روستامحور از مهمترین برنامه هاي حمایتی

این صندوق است. 
آخوندزاده بیان کرد: اجراي طرح هاي روستاي بدون بیکار، هر روستا یک طرح، خود اشتغالی، بوم گردي در روستاهاي استان براي
استفاده از جاذبه هاي گردشگري و افزایش امرار و معاش روستاییان از اهم اهداف این صندوق است تا بتواند از مهاجرت روستاییان به

شهرها و توسعه حاشیه نشینی جلوگیري کند. 
صندوق کارآفرینی امید، بر اساس رویکرد جدید حمایت ازکسب و کارهاي خرد بازارمحور با روش تامین مالی خرد، وظایف مهم و

مغفول مانده اي را در زنجیره حمایت هاي دولتی از تولید در بخش خصوصی برعهده داشته است.
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مسئولیت پلتفرم ها را به نهادهاي صنفی بسپارید

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  203  |  تاریخ: 1399/08/24

با فراگیري بیماري کووید19 و خیز امواج سهمگین کرونا نه فقط سبک زندگی در میهن مان بلکه در سراسر گیتی در حال
دگردیسی و تغییرات ژرفی است. بی گمان به کارگیري پلتفرم ها (سکوهاي نرم افزاري) در رعایت فاصله اجتماعی و دورکاري

بسیار مؤثر است به طوري که کمتر هفته اي است که اخبار خدمات نوین گوناگون پلتفرمی ...

بهداد عباسی جرم شناس حوزه سایبري 
با فراگیري بیماري کووید19 و خیز امواج سهمگین کرونا
نه فقط سبک زندگی در میهن مان بلکه در سراسر گیتی
در حال دگردیسی و تغییرات ژرفی است. بی گمان به
کارگیري پلتفرم ها (سکوهاي نرم افزاري) در رعایت فاصله
اجتماعی و دورکاري بسیار مؤثر است به طوري که کمتر
هفته اي است که اخبار خدمات نوین گوناگون پلتفرمی از
سوي خبرگزاري ها و بنگاه هاي خبري اطلاع رسانی،

مخابره نشود. 

در این فضا، چندي است که خبر محکومیت مدیر یکی از پلتفرم هاي وطنی از سوي دادگاه انقلاب به علت تشویق و ترویج منکر
(فساد و فحشا) به حبس شدید، نگرانی ها و دغدغه هاي جدیدي را براي صاحبان و فعالان حوزه فاوا به وجود آورده است. 

در اینجا بیان چند نکته ضروري است؛ صدور رأي در خصوص پلتفرم ها به استناد ماده 639 قانون مجازات اسلامی فاقد وجاهت
قانونی است. همین قدر کافی است که در شرح جرم به محل و مکان فیزیکی تصریح شده و با عنایت به تفسیر مضیق متون جزایی در
هنگام شک، پلتفرم ها محیط سایبري (فضاي مجازي) هستند. حسب ماده 566 قانون آیین دادرسی کیفري که قانونی جدید و متأخر
است و بویژه آیین نامه آن (آیین نامه شیوه تشکیل شعب تخصصی مراجع قضایی مصوب 28 اردیبهشت ماه سال 98 ریاست قوه
قضائیه) جرایم رایانه اي و فضاي مجازي را در صلاحیت دادسرا و دادگاه هاي تخصصی (شق 4 بند الف ماده یک) سپرده است که با

قضات متخصص که دست کم داراي تحصیلات تکمیلی در این حوزه باشند، رسیدگی کند. 
اصولاً در مسئولیت کیفري، مباشر (فاعل جرم) یا معاون (تسهیل کننده جرم) قابل پیگرد یا کیفرهستند. پلتفرم و به تبع آن مدیر
پلتفرم، وقتی به عنوان مباشر قابل تعقیب است که شخصاً محتواي مجرمانه (از جمله محتواي مبتذل یا مستهجن) را تولید یا منتشر
کنند و در جایی که کاربر (Consumer or User) محتوایی را بارگذاري می کند، شرط مباشرت پلتفرم زائل شده و مدیر پلتفرم

به عنوان مباشر قابل پیگرد نیست. 
براي تحقق معاونت (تسهیل کننده جرم) نیز دو شرط اساسی در قانون (تبصره یک ماده 43 قانون مجازات اسلامی) پیش بینی شده
که مهم ترین آن، وحدت قصد (رکن معنوي یا روانی) با مباشر است که معمولاً وجود ندارد یا قصد مشترك براي محتواي مجرمانه فی

ما بین ایشان (کاربر یا پلتفرم) دشوار و احراز آن عملاً غیرممکن است. 
البته قانونگذار تأکیداتی در خصوص منع انتشار محتواي مجرمانه در قانون جرایم رایانه اي (بویژه مواد 21 و 23) مقررکرده که مدیران

پلتفرم ما موظف به حذف، پایش و اجراي دستور مقامات ذیصلاح هستند. 
نگارنده بسیار امیدوار است در خصوص رأي محکومیت تصویب شده اخیر در مرحله تجدید نظر، مشکلات و سوء تفاهمات مرتفع و

ختم به خیر شود و از بروز بدعت هاي نامبارك تحدید پلتفرم ها پرهیز شود. 
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به طور قطع هیچ انسان منصفی به آزادي بی حد و حصر و نبود چارچوب هاي مشخص در هر موضوعی از جمله پلتفرم ها قائل
نیست. پلتفرم ها نیز همچون همه موجودیت ها باید در چارچوب قانون حمایت و متقابلاً داراي مسئولیت باشند در تعیین مسئولیت

پلتفرم ها شایسته است تا به موارد زیر توجه شود. 
به صورت طبیعی و تاریخی، فی ما بین پلتفرم هاي وطنی با انواع بیگانه، رقابت نابرابر و نامتقارن وجود دارد. پلتفرم هاي بیگانه با
خصایص ذاتی فاوا می توانند فراسرزمینی باشند و سهل و آسان در کشورمان و از سوي هموطنان مورد استفاده قرار گیرند و به علت
عدم تمرکز یا مدیریت در داخل کشور از هر پاسخگویی مبرا هستند تا جایی که بعضاً سلایق و مقررات خویش را بر کاربران وطنی
تحمیل می کنند. شرط رقابت پذیري پلتفرم هاي وطنی با انواع بیگانه صرفاً تزریق پول نیست، بلکه نیاز به حمایت هاي تقنینی و
معنوي بیش از هر امکان دیگري راهگشاست. مقایسه کاربران پیام رسان هاي بیگانه که گاه فیلتر نیز هستند، گواهی بر این مدعاست. 
داده هاي حساس داخلی را نمی توان و نباید در پلتفرم هاي بیگانه بارگذاري کرد. اعتماد به نرم افزارها و سامانه هاي سلامت محور و
فین تک (بخصوص نظام پرداخت) در این چندین ماه شیوع کرونا موجب موفقیت و سرافرازي تلاش فرزندان این آب و خاك شد. این
افتخارات را قدر بنهیم و اجازه دهیم سیر تکوینی توسعه و پیشرفت پلتفرم ها نیز که با کارآفرینی و گردش پول در داخل کشور با

وجود تحریم ها به حیات طبیعی ادامه دهند. 
دیرگاهی است که بر جرم شناسان عموم تأثیر مجازات هاي شدید (اشد) مبرهن و هویداست، ولی تجربه تقنینی در سه، چهار دهه
اخیر نیز ناکارآمدي کیفرهاي شدید را بر عموم به رخ کشیده است. اگر صرف مجازات هاي حداکثري می توانست بازدارنده باشد براي
نمونه باید مواد مخدر که با سخت ترین کیفرها (اعدام) روبه رو بود، برچیده می شد. بنابراین باید گفت، آزمودیم و تأثیر کیفرهاي

شدید را دیدیم به نحوي که در رویه جدید قانونگذاري، متقن رو به کمینه کردن کیفرها کرده است. 
در ماه جاري ششمین دوره انتخابات نظام صنفی رایانه اي پیش روي فعالان فاواست. قانونگذار در ماده 12 قانون حمایت از حقوق
پدیدآورندگان نرم افزارهاي رایانه اي؛ براي نظم بخشی و ساماندهی فعالیت هاي تجاري رایانه اي سازمان صنفی رایانه اي را تجویز

کرده و براي رسیدگی به تخلفات صنفی و انضباطی را به وجود آورده است. 
نظام صنفی رایانه اي برآمده از خواست، همگرایی و هم افزایی اشخاص، فعالان و بازیگران صنعت فاواست و اگر با کمک، حمایت و
هدایت هاي همه دست اندرکاران و بویژه حاکمیت مزین شود، می تواند امور تخصصی مربوطه را سامان دهد کما اینکه در سنوات
گذشته، دادسراها با صدور قرار منع تعقیب، پرونده ها را به شوراي انتظامی می سپردند و نظام صنفی با بررسی علل ریشه اي وقوع

تخلفات درصدد پیشگیري از وقوع و تکرار تخلفات برمی آمد و بازدارندگی نیز داشت. 
در زیست بوم جدید بر تمام فعالان حوزه فاوا فرض است تا به صورت فراگیر و با جدیت در انتخابات پیش رو مشارکت و با صداي

واحد مطالبه گر و بازمهندسی اداره و مدیریت صنعت در سازمان باشند.
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گسترش مهارت هاي کارآفرینی و کسب و کار در سراي نوآوري فناوري مواد

منبع: روزنامه پیام سپیدارشماره خبر:  204  |  تاریخ: 1399/08/24
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پیشران ها به اهداف طرح ملی «توسعه مشاغل خانگی» جهت می دهند

منبع: ایسناشماره خبر:  205  |  تاریخ: 1399/08/24

در راستاي تحقق اهداف طرح ملی «توسعه مشاغل خانگی» تفاهمنامه همکاري بین جهاددانشگاهی و بنیاد تعاون و توسعه
کارآفرینی زنان ایران شعبه استان اردبیل منعقد شد.

معاون آموزشی جهاددانشگاهی استان اردبیل 24 آبان در
مراسم انعقاد این تفاهم نامه، اظهار کرد: همکاري پیشران
ها در این طرح می تواند به اهداف این طرح جهت دهد و
زیرساخت هاي مناسب را براي ارتقاي جایگاه کسب و
کارهاي خانگی و مزیت هاي شغلی شناسایی شده در

استان فراهم کند. 

بهرنگ کوهی با بیان اینکه این طرح زمینه حضور افراد در
عرصه اقتصاد، تولید و توزیع و ارائه خدمات در جهت توسعه کارآفرینی را فراهم می کند، اظهار کرد: این تفاهم نامه با هدف همکاري
در اجراي طرح توسعه مشاغل خانگی از طریق معرفی افراد مشمول، آموزش، توانمندسازي، بسترسازي اشتغال افراد و استفاده بهینه از

پتانسیل هاي مادي، معنوي و فناوري طرفین منعقد شده است. 

وي یادآور شد: پیاده سازي این طرح ملی به رونق فعالیت هاي اقتصادي، توانمندسازي، بهبود معیشت زنان سرپرست خانوار و توسعه
کارآفرینی زنان از طریق شناسایی ظرفیت و مهارت هاي شغلی، آموزش و مشاوره کارآفرینی و ایجاد کسب و کار مولد و پایدار کمک

می کند. 

معاون آموزشی جهاددانشگاهی استان اردبیل بر ضرورت بهره مندي شهرستان هاي استان از مزیت هاي این طرح تاکید کرد و افزود:
این طرح فرصت خوبی را براي ارتقاي مدیریت کسب و کارهاي خانگی از طریق پیوند با بنگاه هاي بالادستی، تشکیل شبکه، خوشه

سازي و برندسازي فراهم می کند. 

کوهی با بیان اینکه ظرفیت آموزش هاي مجازي در جهاددانشگاهی استان اردبیل وجود دارد، یادآور شد: به منظور ایجاد بستر مناسب
براي فروش محصولات، در حال حاضر فروشگاه و سامانه هاي مجازي راه اندازي شده است تا افراد و پیشران ها بتوانند محصولات خود

را به راحتی به بازار عرضه کند. 

در این مراسم مدیر بنیاد تعاون و توسعه کارآفرینی زنان استان اردبیل با بیان اینکه فعالیت هاي جهاددانشگاهی در طرح ملی توسعه
مشاغل خانگی در اردبیل بسیار ارزشمند و عملیات محور است، اظهار کرد: این بنیاد می تواند با همکاري جهاددانشگاهی از موازي
کاري در حوزه بافت فرش که از مزیت هاي این طرح در استان شناسایی شده جلوگیري و به صورت منسجم جامعه هدف را شناسایی

و در توانمندسازي، جهت دهی، ایجاد اشتغال پایدار و ارتقاء کیفیت محصولات آنها کمک کند. 
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سوره شکوهی ادامه داد: این بنیاد در شناسایی و ساماندهی ظرفیت، پتانسیل هاي اشتغال و قابلیت هاي منطقه اي براي ایجاد و
توسعه مشاغل خانگی و خوداشتغالی در راستاي توانمندسازي و پایدارسازي کسب و کار خانگی متقاضیان و همچنین ایجاد زیرساخت
هاي بازاریابی و اتصال به بازار به منظور فروش محصولات تولیدي در قالب طرح ملی توسعه مشاغل خانگی با جهاددانشگاهی مشارکت

خواهد کرد. 

وي با بیان اینکه از ظرفیت آموزشی جهادانشگاهی در برگزاري دوره هاي آموزشی مهارت محور این بنیاد استفاده خواهد شد، یادآور
شد: به یقین با همراهی پیشران ها و دستگاه هاي متولی اشتغال با جهادانشگاهی در اجراي این طرح، جایگاه کسب وکارهاي خانگی

در استان ارتقاء خواهد یافت. 

انتهاي پیام
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آسیب کرونا بر فضاي کار و اشتغال نصف جهان

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  206  |  تاریخ: 1399/08/24

نگاهی به آمار اشتغال و نرخ بیکاري اصفهان در فصل تابستان امسال نشان می دهد که شیوع ویروس کرونا و اوج گیري آن بر
این شاخص ها بویژه سهم شغل هاي خدماتی تاثیر مهمی داشته است.

آسیب کرونا بر فضاي کار و اشتغال نصف جهان نگاهی به
آمار اشتغال و نرخ بیکاري اصفهان در فصل تابستان امسال
نشان می دهد که شیوع ویروس کرونا و اوج گیري آن بر
این شاخص ها بویژه سهم شغل هاي خدماتی تاثیر مهمی

داشته است. 

به گزارش برنا؛ بیماري کرونا از اسفند سال گذشته در
کشورمان شیوع یافت و پس از آن همه گیري بیماري
کووید 19 با فراز و نشیب هایی همراه بود اما از تابستان

امسال روند ابتلا به این بیماري افزایشی شد و این مساله بر ارکان مختلف از جمله شاخص هاي اقتصادي تاثیر گذاشته است. 

در جدیدترین آماري که از نرخ بیکاري، مشارکت اقتصادي و سهم مشاغل استان اصفهان توسط مرکز آمار ایران منتشر شد، نرخ
بیکاري در تابستان امسال به 11.6 درصد رسید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 1.3 درصد افزایش دارد؛ نرخ بیکاري نسبت

""تعداد افراد بیکار در یک رده سنی مشخص"" به "" کل افراد آماده به کار در آن رده سنی "" است. 

بر اساس این آمار، نرخ بیکاري در بین مردان استان اصفهان در تابستان امسال به 10.4 درصد و در بین زنان به 17.1 درصد رسید که
نسبت به مدت مشابه سال گذشته به ترتیب 1.6 درصد و 0.2 درصد افزایش دارد. 

همچنین نگاهی به نرخ مشارکت اقتصادي این خطه نشان می دهد که این شاخص در تابستان امسال به 42.3 درصد رسید که نسبت
به مدت مشابه سال گذشته کاهش 3.4 درصدي را نشان می دهد؛ نرخ مشارکت اقتصادي از تقسیم جمعیت فعال (شاغل و بیکار) به
جمعیت در سنین کار به دست می آید بنابراین کاهش نرخ مشارکت اقتصادي بازتاب حضور کمتر افراد در سنین کار به سوي بازار کار

است. 

بررسی سهم مشاغل مختلف در استان اصفهان در تابستان امسال نیز حاکی از سهم 12.2 درصدي در بخش کشاورزي، 43.6 درصدي
در بخش صنعت و 44.2 درصدي در بخش خدمات است که مقایسه با آن با مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد که مشاغل
صنعتی افزایش 3.2 درصدي و مشاغل خدماتی کاهش 2.9 درصدي یافتند و بخش کشاورزي به میزان بسیار کم یعنی حدود 0.3

درصد کاهش داشت. 

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزي اصفهان با اشاره به آمار مذکور با تاکید بر اینکه شیوع بیماري کرونا و اوج گیري
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آن در فصل تابستان امسال تاثیر زیادي روي مشاغل بویژه در بخش خدمات گذاشت، گفت: در این فصل بسیاري از کسب و کارهاي
خدماتی مانند گردشگري، هتل ها، رستوران ها و حمل و نقل نسبت به فصل تابستان سال هاي گذشته بدلیل محدودیت هاي ناشی از

شیوع کرونا با کمبود تقاضا مواجه بودند. 

محمدرضا لعلی با بیان اینکه سهم مشاغل خدماتی در تابستان نسبت به بهار امسال به میزان 2 درصد کاهش یافت و به 44.2 درصد
رسید، افزود: علاوه بر بخش گردشگري مشاغل خدماتی دیگري مانند کسب و کارهاي شهري، ورزشگاه ها، آموزشگاه ها، تالارها و

فرهنگسراها نیز تحت تاثیر اوج گیري بیماري کرونا قرار گرفتند. 

وي با بیان اینکه مشاغل بخش کشاورزي استان در تابستان امسال با توجه به اینکه امسال آب مورد نیاز آنها تامین شد؛ تغییر زیادي
نسبت به مدت مشابه سال گذشته و بهار امسال نداشت، تصریح کرد: اما مشاغل بخش صنعت با توجه به شرایط اقتصادي حاکم بر

کشور بویژه نوسانات نرخ ارز و تحریم هاي ظالمانه با وضعیت بهتري نسبت به بخش هاي دیگر روبه رو بود. 

لعلی ادامه داد: نوسان نرخ ارز باعث شده تا تولید داخل کشور توجیه اقتصادي پیدا کند و بسیاري از واحدهاي صنعتی در زمان حاضر
مشغول تولید هستند. 

سهم شاغلان در بخش کشاورزي در تابستان امسال 43.6 درصد بود که نسبت به مدت مشابه پارسال 3.2 درصد و نسبت به بهار
امسال 1.9 درصد افزایش یافت. 

سهم کرونا در کاهش نرخ مشارکت اقتصادي و افزایش اشتغال ناقص 

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزي اصفهان به نرخ مشارکت اقتصادي استان اشاره و خاطرنشان کرد: به نظر می آید
بخش بزرگی از کاهش این شاخص در بهار و تابستان امسال مربوط به زنان باشد زیرا به احتمال زیاد تعدادي از آنها ترجیح دادند که

بدلیل شیوع بیماري کرونا به سرِ کار نروند یا جویاي کار نباشند. 

لعلی افزود: همین امر و بیکار شدن تعدادي از زنان باعث شد تا نرخ مشارکت اقتصادي در بین آنها در نیمه نخست امسال کاهش یابد
که در کاهش نرخ مشارکت اقتصادي استان تاثیر گذار بود. 

نرخ مشارکت اقتصادي زنان در بهار امسال 15.1 و در تابستان 14.8 درصد بود که به ترتیب نسبت به مدت مشابه سال گذشته 3.6 و
1.6 درصد کاهش دارد. 

این کارشناس، اشتغال ناقص را یکی از شاخص هاي تاثیرگذار در نرخ هاي بیکاري و مشارکت اقتصادي دانست و گفت: اشتغال ناقص
براي فردي گفته می شود که در طول هفته مرجع، یک تا 43 ساعت کار کرده باشد، این فرد جویاي کار است و اشتغال کامل ندارد

اما بیکار نیست. 

لعلی با بیان اینکه اشتغال ناقص بیشتر شامل کارهاي ساختمانی و فصلی و نیروهاي خدماتی ساعتی است، خاطرنشان کرد: شیوع
کرونا تاثیر بسزایی در افزایش اشتغال ناقص داشت و باعث شد که این شاخص با 2 درصد افزایش به 11.6 درصد در تابستان امسال

برسد. 
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کاهش نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 سال 

وي یکی از نقاط قابل توجه در آمار اشتغال و بیکاري امسال را مربوط به نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 سال خواند و توضیح داد: این
نرخ در تابستان امسال به 22 درصد رسید و نسبت به مدت مشابه سال گذشته حدود 6.3 درصد کاهش یافت. 

این کارشناس تاکید کرد: لازم است تحقیقات مناسبی در این زمینه و ریشه یابی آن صورت گیرد که چگونه در شرایط شیوع کرونا و
افزایش نسبی نرخ بیکاري، این شاخص در بین جوانان 15 تا 22 سال کاهش یافت. 

به گفته وي ممکن است تمایل جوانان به برخی مشاغل جدید یا واسطه گري در سال هاي اخیر در این امر تاثیر داشته باشد. 

مشاغل خدماتی تحت تاثیر شیوع کرونا 

سرپرست کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان درباره مشاغل خدماتی گفت: این مشاغل بسیار
تحت تاثیر شیوع ویروس کرونا قرار گرفتند که بخش عمده آن در گردشگري، هتلداري، حمل و نقل، برخی از خدمات درمانی مانند

دندانپزشکی و خدمات آموزشی بود. 

حسین باقري درباره افزایش سهم مشاغل صنعتی در اصفهان توضیح داد: با توجه به نوسان نرخ ارز، محدودیت هاي ایجاد شده در
واردات و مبارزه با قاچاق، تولید بسیاري از صنایع مانند ساختمان، کاشی، سرامیک، فولاد و وابسته به خودرو و قطعات داخلی توجیه

اقتصادي پیدا کرد و افزایش یافت. 

باقري با تاکید بر اینکه مجموعه این شرایط باعث پویا شدن و تحرك صنایع داخلی کشور شده است، افزود: در سال هاي گذشته
برخی از کارخانه ها مانند کاشی با انباشت محصولات خود مواجه بودند اما در ماه هاي اخیر با توجه به وضعیت پیش آمده، اقبال براي

خرید این محصولات و صادرات آنها به کشورهاي همسایه زیاد شده است. 

وي با اشاره به اینکه کرونا تاثیر چندانی روي بخش کشاورزي بدلیل نوع و ماهیت این مشاغل نداشت، خاطرنشان کرد: با توجه به
تامین آب مورد نیاز کشاورزي، مشاغل این بخش نسبت به گذشته وضعیت بهتري داشتند. 

سرپرست کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اصفهان درباره مشاغل ناقص اظهار داشت: در دوران شیوع کرونا،
محدودیت هایی بمنظور پیشگیري از افزایش موارد ابتلا و بستري، اعِمال می شود و برخی مشاغل ناچار به تعطیلی موقت می شوند

که همین امر یکی از عوامل تاثیرگذار در این زمینه است. 

باقري افزود: در این روزها اگر در یک واحد کارگاهی یا تولیدي یک نفر دچار بیماري کرونا شود براي اینکه سایر نیروها و زنجیره
تولید به این ویروس مبتلا نشوند آن فرد باید مدتی در قرنطینه باشد و به سر کار نیاید. 

واحدهاي خدماتی گردشگري با جَبر ناشی از شیوع کرونا مواجهند 

یکی از بخش هاي بسیار مهم و تاثیر گذار در مشاغل خدماتی در استان اصفهان، گردشگري، صنایع دستی و میراث فرهنگی است که
در سال هاي اخیر با توجه به سیاست هاي دولت رونق خوبی گرفتند و فرصت هاي زیادي براي کسب و کار آنها فراهم شد اما شیوع
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ویروس کرونا و ماهیت آن باعث شد تا این مشاغل با مشکلات جدي مواجه شوند. 

به گفته معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان، متاسفانه بیشترین ضربه کرونا در حوزه هاي گردشگري و صنایع دستی
این استان بوده است. 

حسن قاضی عسگر با بیان اینکه در اواخر سال 97 نرخ بیکاري استان حدود 14.4 درصد و در سه ماهه پایانی سال 98 به 10.3 درصد
رسید، تصریح کرد: برنامه ما تک رقمی شدن نرخ بیکاري بود اما متاسفانه با شیوع کرونا نرخ بیکاري به بیش از 11 درصد رسیده

است. 

همچنین به گفته رییس هیات مدیره مجمع میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان اصفهان، شیوع بیماري کرونا از اواخر
سال گذشته و اوج گیري آن در فصل تابستان امسال تاثیر بسیاري روي مشاغل خدماتی در بخش میراث فرهنگی، صنایع دستی و

گردشگري استان داشت و برخی واحدها ناچار به تعدیل نیروهاي خود بدلیل نداشتن درآمد پایدار شدند. 

علی لوافان با بیان اینکه برخی واحدها نیز با چنگ و دندان نیروهاي خود را حفظ کردند، افزود: اماکن اقامتی مانند هتل ها ناچار به
فعالیت با 50 درصد ظرفیت خود هستند که همین میزان نیز بسیار کم پُر می شود بنابراین آنها در وضعیت نامطلوبی قرار دارند. 

لوافان با تاکید بر اینکه عرضه خدمات و محصولات از سوي فعالان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري وجود دارد، تصریح کرد:
اما میزان تقاضا با توجه به شرایط ناشی از شیوع بیماري کرونا بسیار کاهش یافته و همین امر باعث خسارت مالی به این بخش شده

است. 

او با اشاره به اینکه بخش میراث فرهنگی، بازدید کننده چندانی ندارد و موزه ها با توجه به محدودیت هاي موجود تعطیل هستند،
خاطرنشان کرد: در بخش صنایع دستی، تولید و عرضه محصولات توسط هنرمندان و فعالان این صنعت وجود دارد اما میزان تقاضا و

خرید در داخل و بویژه خارج کشور کاهش چشمگیري یافته است. 

لوافان با تاکید بر اینکه حجم قابل توجهی از صنایع دستی اصفهان به گردشگران خارجی فروخته یا به کشورهاي دیگر صادر می شد،
گفت: در هشت ماه گذشته میزان تقاضا براي آن کاهش یافته است. 

او با بیان اینکه در بخش گردشگري نیز هتل ها و آژانس هاي مسافرتی فعال هستند و عرضه خدمات وجود دارد، اضافه کرد: اما آنها با
توجه به شرایط موجود و محدودیت هاي اعمال شده براي کنترل بیماري کووید 19، امکان عرضه خدمات خود را بصورت کامل

ندارند. 

لوافان با تاکید بر اینکه شیوع ویروس کرونا، یک پدیده رو به گسترش است و کنترل آن نیاز به محدودیت و نظارت دارد، تصریح کرد:
واحدهاي فعال در بخش میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري با جبر ناشی از شرایط شیوع کرونا مواجه هستند و با وجود

آمادگی براي عرضه، امکان ارایه خدمات خود را ندارند. 

او ادامه داد: لازم است مدیریت و برنامه ریزي متناسب با این شرایط، اعِمال و طرح هایی مانند سفر هوشمند تدوین شود تا کسب و
کارها بویژه در بخش خدمات با کمترین آسیب مواجه شوند. 
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ویروس کرونا از اسفند سال گذشته در کشور شیوع پیدا کرد و تاکنون حدود 682 هزار نفر به طور قطعی به آن مبتلا شدند و شمار
جان باختگان کرونا به بیش از 38 هزار نفر رسید. 

منبع: ایرنا
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اعلام اسامی 100 ایده برتر چهارمین دوره نانواستارتاپ

منبع: پاناشماره خبر:  207  |  تاریخ: 1399/08/24

تهران (پانا) - از سوي ستاد نانو 100 نفر برگزیده اول چهارمین دوره نانواستارتاپ معرفی شدند که به زودي در افتتاحیه
برنامه شرکت خواهند کرد و پس از تعیین ایده و تایید پروپوزال اجرایی از حمایت هاي مادي و معنوي برنامه بهره مند

خواهند شد.

تهران (پانا) - از سوي ستاد نانو 100 نفر برگزیده اول
چهارمین دوره نانواستارتاپ معرفی شدند که به زودي در
افتتاحیه برنامه شرکت خواهند کرد و پس از تعیین ایده و
تایید پروپوزال اجرایی از حمایت هاي مادي و معنوي

برنامه بهره مند خواهند شد. 

به گزارش ستاد نانو، به دنبال اعلام فراخوان چهارمین دوره
نانواستارتاپ از میان 2585 نفر ثبت نام کننده در دهمین مسابقه ملی فناوري نانو، 325 نفر نسبت به ثبت نام اولیه در مهرماه 1399
اقدام کردند. از این میان بیش از 185 نفر به صورت کامل در تمامی مراحل ورودي برنامه از قبیل آزمون هاي علمی و کارآفرینی در

آبان ماه 1399 حضور داشتند. 

مطابق با معیارهاي اعلامی، 100 نفر برگزیده اول این آزمون ها به عنوان پذیرفته شدگان اولیه نانواستارتاپ اعلام شدند و این افراد به
زودي در افتتاحیه برنامه شرکت خواهند کرد و پس از تعیین ایده و تایید پروپوزال اجرایی از حمایت هاي مادي و معنوي برنامه بهره

مند خواهند شد. 

همچنین 20 نفر بعدي یعنی رتبه هاي 101 تا 120، قادر به شرکت در افتتاحیه برنامه نانواستارتاپ به عنوان افراد ذخیره هستند و
در صورتی که در طول یک ماه آینده برخی داوطلبان از حضور خود انصراف دهند، این افراد می توانند جایگزین آنان شوند. 

نمرات شامل دو بخش علمی (50 امتیاز) و کارآفرینی (50 امتیاز) است. کلیه ارزیابی ها بر اساس خوداظهاري داوطلبان در فرم
اطلاعات شخصی و سوابق علمی پژوهشی و نتایج آزمون علمی و دو آزمون کارآفرینی است. در صورتی که داوطلب مربوطه در یکی از
آزمون ها شرکت نکرده باشد یا فرم سوابق خود را کامل ارسال نکرده باشد، با اینکه نام و نمره او (به منظور کمک به فرد براي سنجش

شخصی خود) در فایل اعلام نتایج آورده شده است، اما قادر به شرکت در چهارمین دوره نخواهد بود. 

معیارهاي ارزیابی علمی که نیمی از نمرات را به خود اختصاص داده اند، شامل مقطع تحصیلی، آزمون علمی، دسترسی به آزمایشگاه،
پایان نامه داخلی/ مقاله ISI و سابقه کار صنعتی و معیارهاي ارزیابی کسب و کاري که نیمه دیگر نمرات را به خود اختصاص داده اند،
شامل بنیه اقتصادي، تیم سازي، مهارت کار تیمی، انگیزه کارآفرینی و فاکتورهاي شخصیتی تاثیرگذار در کارآفرینی (کانون کنترل و

توفیق طلبی) می شود. 
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ستاد نانو نانو فناوري علم و فناوري



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 471/738

(بدون تیتر)

منبع: روزنامه خبر شمالشماره خبر:  208  |  تاریخ: 1399/08/24

برخی مسوولان 
به جاي حمایت، مانع کارآفرینی می شوند 

نماینده مردم شهرستان رشت در مجلس شوراي اسلامی با تأکید بر لزوم حمایت از کارآفرینان جوان توسط دستگاه هاي مربوطه،
هشدار داد که برخی مسوولان به جاي حمایت از جوانان کارآفرین، مانع کار و فعالیت آن ها می شوند. 

سید علی آقازاده در حاشیه بازدید از کارخانه کاوش کنترل شمال در شهرك صنعتی رشت، با اشاره به اهمیت حضور جوانان در عرصه
تولید و صنعت اظهار کرد: حضور فعال جوانان در این کارخانه ستودنی است، جوانان بازوان محرك تولید و عامل اصلی رشد و

شکوفایی اقتصاد کشور هستند. 
آقازاده با تأکید بر لزوم حمایت از کارآفرینان جوان توسط دستگاه هاي مربوطه، بیان کرد: متأسفانه برخی مسوولان به جاي حمایت از

این جوانان کارآفرین، مانع کار و فعالیت آن ها می شوند که مایه تأسف و تعجب است. 
وي با بیان اینکه از نزدیک با کارگران صحبت کرده و مشکلات آنان را جویا شده است، افزود: نمایندگان مردم در مجلس یازدهم

همواره حمایت از جوانان را به طور جدي دنبال می کنند چراکه علاج مشکلات به همت و اراده جوانان بستگی دارد.
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تجهیز 4 هزار تاکسی در کرمان به کارتخوان/لزوم نوسازي ناوگان تاکسیرانی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  209  |  تاریخ: 1399/08/24

محمدمهدي زاهدي امروز  در گفت و گو با خبرنگار فارس
در کرمان اظهار کرد: قرار است 4 هزار دستگاه تاکسی

کرمان به کارتخوان مجهز شوند. 

نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شوراي اسلامی با
قدردانی از زحمات رانندگان تاکسی بیان داشت: در تماسی
که با نوراالله زاده رئیس صندوق کارآفرینی امید برقرار
کردم، وي قول مساعد داد تا 4 هزار دستگاه کارتخوان طی

یک سال و با تخفیف و اقساط به رانندگان تاکسی کرمان تحویل شود. 

وي خاطرنشان کرد: همچنین توافق براي اعطاي تسهیلات 30 میلیون تومانی با کارمزد چهار درصد به رانندگانی انجام شد که دستگاه
کارتخوان گرفته اند. 

زاهدي درباره نوسازي ناوگان تاکسیرانی کرمان تصریح کرد: طی توافقی که با صندوق کارآفرینی امید صورت گرفته است بنا شد با
مشارکت این صندوق و تاکسیرانی و مصوبه شوراي شهر اقدام لازم براي نوسازي ناوگان تاکسیرانی صورت گیرد. 

انتهاي پیام/80019/ب
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دلالی فروش زمین از آسیب هاي فرهنگی و اجتماعی مازندران است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  210  |  تاریخ: 1399/08/24

ساري- استاد جامعه شناسی دانشگاه مازندران، دلالی فروش زمین و کثرت دفاتر فروش املاك در استان را از جمله آسیب ها
و دغدغه هاي اجتماعی وفرهنگی بیان کرد.

ساري- استاد جامعه شناسی دانشگاه مازندران، دلالی
فروش زمین و کثرت دفاتر فروش املاك در استان را از
جمله آسیب ها و دغدغه هاي اجتماعی وفرهنگی بیان

کرد. 

مینو صدیقی کسمایی، در گفتگو با خبرنگار مهر، یکی از
مسائل مهم اجتماعی-فرهنگی جامعه امروز را در استان
ناامیدي اجتماعی برشمرد و در رابطه با معناي آن، گفت:
ناامیدي اجتماعی به معناي ناامیدي از دست یابی به
موفقیت از راه تلاش و ناامیدي از توانمندي حاکمیت براي

مدیریت مطلوب وضع موجود است. 

این پژوهشگر حوزه اجتماعی با اشاره به افزایش فارغ التحصیلان بیکار و بی ربط بودن حوزه تحصیل و اشتغال، گفت: عموماً جوانان
تحصیلکرده بیکار چون اشتغال مرتبطی پیدا نمی کنند براي امرار معاش به سمت رانندگی اینترنتی (اسنپ) می روند و افرادي هم که
در پی سود بیشتري هستند به سمت دلالی می روند چراکه متوجه شدند که از راه تولید اتفاق خاصی نمی افتد و یکی از نمودهاي
این امر در استان مازندران، کثرت مشاور املاك (دلالی فروش زمین) است که نه تنها در نقاط شهري، بلکه شاهد افزایش چشمگیر

دفاتر مشاور املاك در روستاها هستیم. 

این مدرس دانشگاه مازندران با بیان اینکه باور اجتماعی مردم این شده است که مسیر پیشرفت از راه تلاش و کوشش نمی گذرد،
خاطرنشان کرد: اکنون باور بر این است که براي پیشرفت، اشتغال و انتصاب یا باید پارتی داشت و یا به سیستم وصل بود و همین
نگرش آغاز رفتار ریاکارانه است (که اعتقادي هم پشت آن نیست) تا فرد خود را متصل نگه دارند و نتیجه نهایی این امر یعنی اینکه

شایسته سالاري در حد یک شعار شده و افراد شایسته ناامید می شوند. 

نگرانی از آمار بالاي مهاجرت 

وي با بیان اینکه در حال حاضر شرایط به گونه اي است که فرد شایسته امیدي به پیشرفت در جامعه براي خودش نمی بیند، یکی از
نتایج آشکار این مسئله را آمار بالاي مهاجرت حتی به کشورهاي اطراف عنوان کرد و افزود: همچنین، میل به مهاجرت در نسل جدید
نیز حتی از دبیرستان و سال اول دانشگاه وجود دارد و این نسل نیز در فکر رفتن از ایران هستند و اگر شرایطی برایشان فراهم شود از

کشور می روند. 
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صدیقی کسمایی با بیان اینکه این مسائل و ناکامی براي زنان به شیوه اولاً مطرح است چراکه در جامعه ما، همیشه زنان مکلف بودند
تا صاحب حق و حقوق، افزود: آنها در یک دوره طولانی درس می خوانند و سعی بر اثبات شایستگی هاي خود دارند و در برخی رشته
ها بویژه علوم انسانی اکثریت با دختران است اما با پیگیري و رصد آنها بعد از تحصیل می بینیم که اکثر آنها کاري پیدا نکردند و یا

نهایتاً در لباس فروشی ها کار می کنند و یا قید فعالیت اجتماعی را می زنند. 

این پژوهشگر اجتماعی، پیامد خطرناك ناامیدي اجتماعی را این دانست که دیگر در چنین جامعه اي، تلاش کردن یک ارزش نیست و
افزود: براي نسل جدیدي که خود را غرق در بازي و فضاي مجازي کرده است، انگیزه دادن براي تلاش هم وجود ندارد، چراکه خود

نصیحت کننده هم مطمئن نیست که آیا اگر این فرد تلاش کند، واقعاً به موفقیت می رسد یا خیر. 

وي دانشگاه و سیستم آموزشی را نیز دخیل در این امر عنوان کرد و با اشاره به این باور که دیگر راه موفقیت از مسیر تحصیل علم
نمی گذرد و دانشگاه رفتن به خاطر مدرك و فشار خانواده است، افزود: فرد بهترین سال هاي عمر خود را در دانشگاه می گذراند اما
یادگرفته ها و محفوظاتش ربطی به نیاز جامعه ندارد و دانشگاه تنها تبدیل به یک بنگاه صدور مدرك شده که اگر به دانشجو گفته
شود که کلاس تعطیل و یا تنها سر کلاس بنشین و هزینه پرداخت کن و مدرك بگیر، (کما اینکه این امر رخ می دهد) همه راضی

هستند و اگر کسی بخواهد یاد بدهد و یاد بگیرد، فرد عجیبی به نظر می رسد. 

صدیقی کسمایی با بیان اینکه در چنین شرایطی اگر فردي ناامید نشود، جاي سوال است، افزود: در این شرایط، آدم هایی را می بینیم
که تا سنین بالا و حتی پس از تشکیل خانواده به والدین خود وابسته هستند و امید به کمک آنها دارند اما اینکه نسل بعد، از چه

کسی می تواند کمک بگیرد و امیدش به کجا می تواند باشد، این امر به مسئله ناامیدي دامن می زند. 

این دکتراي جامعه شناس با بیان اینکه مفهوم ناامیدي اجتماعی بسیار گستره و ملموس است و امروز به وضوح در جامعه دیده می
شود، ریشه هاي آن را اجتماعی، فرهنگی و اقتصادي دانست و گفت: پیامد آن نیز در این سه حوزه بوده؛ بویژه یک پیامد اقتصادي
کلان در دراز مدت خواهد داشت؛ اینکه اگر افراد امید نداشته باشند که با تلاش به جایی خواهند رسید، عملاً موتور محرك جامعه از

دست می رود و فاجعه رخ می دهد. 

وي با بیان اینکه ناامیدي اجتماعی به مرور رخ داده و به یکباره هم رفع نمی شود، نتیجه بخشی راهکارهاي پیشنهادي را صددرصدي
ندانست و از جمله راهکارها به مثلث انتخاب مدیران با انتخابات درون شغلی به منظور شایسته سالاري به جاي مدیریت انتصابی،
هیئت نظارت وصل به بدنه جامعه و شفافیت امور اشاره کرد و گفت: عمل به این سه ضلع به طور توأمان، گامی برداشتن به سمت باور
دوباره به ارزش تلاشگري و موفقیت است؛ چراکه موجب می شود تا فرد شایسته و توانمند براي مدیریت انتخاب شود و در صورت
عدم کارایی و یا فساد بواسطه شفافیت روندها امکان رصد توسط بدنه جامعه وجود دارد و انتقال موارد به هیئت نظارت و ترتیب اثر

دادن موجب خواهد شد تا مدیر بداند بواسطه قدرت یا رابطه امکان فساد ندارد. 

این مدرس دانشگاه خاطرنشان کرد: البته فساد همواره به دنبال پنهان کردن روندها و افشاي نیمه کاره اطلاعات است و در شفاف
سازي اطلاعات و روندها نیز باید در نظر داشت، اطلاعات موثق و کامل باشند تا امکان ردیابی و بررسی فساد وجود داشته باشد. 

وي راهکار بعدي در کاهش ناامیدي را گزینش بر مبناي شایستگی و توانمندي شغلی و نه بیان و عمل ریاکارانه عنوان کرد و در حوزه
آموزش و تربیت نسل جدید به راهکار ساده تطبیق نظام آموزشی و دانشگاه با نیازهاي جامعه اشاره کرد و گفت: بسیاري از جوانان در
رشته هایی تحصیل می کنند که تعدادشان از نیاز جامعه در آن رشته بسیار بیشتر است و همین افراد پس از فارغ التحصیلی به خیل
بیکاران می پیوندند، درحالیکه از همان ابتدا باید به سمت نیاز جامعه سوق داده شوند، نه اینکه سال هاي عمر خود را در پی تحصیل
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رشته اي که بعدها ارتباطی با زندگی شان ندارد، بگذرانند و در رابطه با زنان، دیدن آنها و اعتماد به قابلیت هاي آنها و رفع تبعیض
علیه آنها است.
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بهره برداري از پل معلق خلخال در تابستان سال آینده/ کارخانه موتور سیکلت

خلخال در دهه فجر امسال آغاز به کار می کند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  211  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش خبرگزاري فارس از اردبیل، اکبر بهنام جو صبح
امروز در جریان بازدید از شهرك صنعتی خلخال اظهار
کرد: پل معلق خلخال در حال بتون ریزي پایه هاي اصلی
اتصال پل است و تا تابستان سال آینده به بهره برداري می

رسد. 

وي افزود: مسیرهاي دسترسی پل معلق ازناو ایجاد شده و
بحث پیاده راه و جاده اصلی در روزهاي آینده شروع می

شود. 

استاندار اردبیل تصریح کرد: در تابستان آینده این پل به بهره برداري خواهد رسید و بحث پارکینگ از اولویت هاي این مجموعه
گردشگري بوده و فرمانداري پیگیري امورات انجام و ساخت پارکینگ دراین مجموعه است. 

بهنام جو به هتل چهار ستاره  در دست ساخت در ازناو خلخال نیز اشاره کرد و گفت: کمک خواهیم کرد که مرحله دوم تسهیلات
ساخت این هتل انجام شود و همزمان با ساخت این هتل، مسیرهاي دسترسی این مجموعه به خوبی براي بازدید گردشگران آماده

شود. 

تجهیزات و امکانات مجموعه اندبیل باید از گمرك ترخیص شود 

استاندار اردبیل گفت: در مجموعه اندبیل شاهد ساخت و ساز براي پیست اسکی هستیم و تجهیزات و امکانات خریداري شده در
گمرك استان باید ترخیص و در اختیار سرمایه گذار قرار گیرد. 

کارخانه میهن سیکلت خلخال در دهه فجر کلید می خورد 

بهنام جو در ادامه بازدیدهاي خود از شهرك صنعتی خلخال گفت: دولت وظیفه حمایت و ایجاد زیرساخت ها و پیگیري مشکلات
واحدهاي تولیدي راکد را دارد تا چرخ اشتغال دوباره رونق گیرد. 

وي افزود: یکی از کارخانجات مهم خلخال، کارخانه موتور سیکلت سازي است که از سال 1386 این کارخانه به علت هایی تعطیل
بوده که مجدد سرمایه گذار به خلخال برگشته وقصد راه اندازي این واحد را دارد. 
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استاندار اردبیل ادامه داد: اصلی ترین مشکل این واحد مسائل ارزي و گمرکی است و طبق قول سرمایه گذار در فاز اول بیش از 50نفر
اشتغال خواهد داشت و در دهه فجر به بهره برداري می رسد. 

وي در خصوص گلخانه بخش خصوص خلخال که سالانه بیش از 400 هزار شاخه گل بریده رز هلندي تولید خواهد کرد گفت: زیر
ساخت هاي لازم براي این گلخانه نیز با هماهنگی دستگاه هاي متولی انجام شد و تا دهه فجر امسال این گلخانه نیز در ردیف بهره

برداري قرار خواهد گرفت. 

انتهاي پیام/3463/
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افتتاح 27 پروژه محرومیت زدایی و اشتغال زایی اردبیل در هفته بسیج

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  212  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش خبرگزاري فارس از اردبیل، علی پیرجاهد صبح
امروز در جمع خبرنگاران در اردبیل با گرامیداشت
فرارسیدن هفته بسیج، اظهار کرد: در طول هفته مبارك
بسیج 27 پروژه محرومیت زدایی و اشتغال زایی کوچک و
زودبازده بسیج در سطح استان اردبیل افتتاح و به بهره

برداري می رسد. 

وي افزود: از این تعداد 23 پروژه در حوزه محرومیت زدایی
و 4 پروژه نیز در حوزه اقتصاد مقاومتی و اشتغال زایی است. 

مسؤول سازمان بسیج سازندگی سپاه حضرت عباس(ع) استان اردبیل تصریح کرد: افتتاح کارگاه فرش بافی، کارگاه تولید ماسک،
کارگاه خیاطی، کارگاه پرورش قارچ، پروژه هاي آب رسانی، پل، خانه محروم، غسال خانه و تعمیر و بهسازي آب شرب روستایی از

جمله پروژه هاي اقتصاد مقاومتی و محرومیت زدایی آماده افتتاح است.  

پیرجاهد با اشاره به ارائه خدمات تخصصی بسیج به مردم در طول هفته بسیج، افزود: اعزام اکیپ هاي تخصصی پزشکی و درمانی،
دامپزشکی، مهندسی، حقوقی و گروه هاي جهادي به مناطق محروم نیز در برنامه هاي هفته بسیج قرار گرفته است. 

برپایی ایستگاه هاي پایش سلامت طرح شهید سلیمانی 

وي گفت: افتتاح صندوق هاي قرض الحسنه بسیج، تجلیل از گروه هاي جهادي فعال، اجراي طرح همگام با کشاورز، بازدید از عرصه
هاي اقتصاد مقاومتی و پروژه هاي محرومیت زدایی بسیج و دیدار جهادگران با خانواده هاي معظم شهدا از جمله برنامه هاي اجرایی

خواهد بود. 

مسؤول سازمان بسیج سازندگی سپاه استان اردبیل با اشاره به تداوم نهضت بزرگ کمک مومنانه، بیان کرد: مرحله سوم نهضت کمک
مومنانه در حوزه هاي اشتغال، درمان، کمک هاي معیشتی، آزادي زندانیان، بسته هاي بهداشتی و جهیزیه با مشارکت آحاد و اقشار

مختلف بسیج و خیرین در استان در حال اجراست و در طول هفته بسیج نیز شاهد جلوه هاي از کمک هاي مومنانه خواهیم بود. 

پیرجاهد تصریح کرد: در راستاي پیشگیري از ویروس کرونا، برپایی ایستگاه هاي پایش سلامت مدافعان بسیج در قالب طرح سردار
شهید حاج قاسم سلیمانی نیز از جمله برنامه هاي محوري هفته بسیج در حوزه خدمات رسانی است. 
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- انتهاي پیام/3463/822/ي
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قیمت مواد اولیه پلاستیک هفتگی افزایش می یابد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  213  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش خبرگزاري فارس از کرج، مجید غیاثی، عضو
هیات نمایندگان اتاق بازرگانی البرز، امروز در جمع
خبرنگاران، با اشاره به اینکه فعالیت صنعت پلیمر از سال
1344 و با تاسیس شرکت «پولیکاي کرج» وابسته به
پتروشیمی آبادان در استان البرز پایه ریزي شد، گفت: در
کنار شروع این فعالیت، صنایع کوچک، متوسط و بزرگ
این صنعت نیز در البرز پا گرفت و پلیمر استان به مروز

توسعه یافت تا به زمان کنونی رسید. 

این عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی البرز تاکید کرد: در حال حاضر نیز، صنایع تکمیلی صنعت پتروشیمی که صنایع پلاستیکی
هستند به دو بخش وابستگی دارند، یک مورد خود صنعت پتروشیمی است که بابت خرید مواد اولیه تولید داخل و همچنین تولیدات
خارجی صنعت پلیمر به آن وابسته است؛ در این میان خیلی از مواد اولیه مورد نیاز این صنعت نیز در ایران تولیدي ندارد و باید از

خارج کشور وارد شود. 

وي بیان کرد: از نظر اشتغال زایی نیز صنعت پلاستیک جزو برترین صنایع است؛ در این صنعت به صورت کارگاهی و با سرمایه اندك
می توان کار کرد و براي حدود 20 نفر اشتغال زایی داشت، البته تحقق این مهم یعنی راه اندازي کارگاه هاي کوچک و با اشتغال

مناسب تنها بر پایه اقتصاد درستی که تورم آن بیش از 50درصد نباشد، میسر است. 

وي با اشاره به اینکه اگر اقتصاد کشور ثبات داشته باشد در صنعت پلاستیک می توان با سرمایه اندك کارگاه هاي کوچک تولیدي راه
اندازي کرد، افزود: در کنار آن به تبع راه اندازي کارخانه هاي متوسط و بزرگ در صنعت پلاستیک نیز محقق می شود، کما اینکه در

استان البرز تمامی این ظرفیت ها وجود دارد. 

غیاثی ضمن تاکید بر اینکه صنعت پلاستیک نیز همانند باقی صنایع در شرایط حال دچارعدم ثبات و نقدینگی، تغییر پی درپی نرخ
ارز و در نتیجه تغییرات پیاپی محصولات تولیدي است، گفت: در نهایت تمامی موارد فوق منجر به این شده که تولیدکنندگان صنعت

پلاستیک در فروش با مشکل مواجهه شوند. 

وي با اشاره به اینکه صنعت پلاستیک در البرز اکنون صنعتی قوي است اما صنعتگران این بخش در بحث نقدینگی، تامین مواد اولیه و
فروش با مشکل مواجهه هستند، عنوان کرد: اگر این مشکلات نباشد البرز می تواند قطب تولید پلاستیک ایران باشد، چه بسا درحال

حاضر جایگاه البرز در صنعت «پی وي سی» کشور جایگاه سوم یا در نهایت چهارم است. 
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نائب رئیس انجمن تخصصی صنایع همگن پلاستیک استان البرز توضیح داد: در حال حاضر در بحث مواد اولیه صنعت «پی.وي .سی»
هر هفته به صورت متغیر از 5 تا 12 درصد افزایش قیمت از سوي صنعت پتروشیمی صورت می گیرد، کماینکه در بحث تامین مواد

اولیه خارجی این تغییر قیمت ها بیشتر است و هر هفته نیز گران تر از قبل می شود. 

وي تشریح کرد: یک تولید کننده صنعت «پی .وي .سی» از زمان خرید مواد اولیه تا فروش محصول نهایی بیش از یکماه زمان نیاز
دارد، از طرفی تا مجدد مواد اولیه را تهیه کرده و به تولید برسد دوماه مان می برد؛ این در حالی است که هفته اي حدود 5 درصد
موارد اولیه مورد نیاز بخش تولید آن گران می شود؛ به عبارتی بعد از 8 هفته با افزایش 40 درصدي در زمینه خرید موارد اولیه

مواجهه می شود و طی این مدت چنین سودي نداشته و در واقع زیان نیز کرده است. 

غیاثی با این توضیح که باید جلوي افزایش قیمت هاي پی در پی از سوي دولت گرفته شود، عنوان کرد: محصولات تولیدي صنعت
«پی وي سی» در شاخه هایی مانند ساختمان سازي، خطوط انتقال آب و فاضلاب به کار می رود، وقتی در این موارد گرانی حاصل

می شود، طبیعی است که دیگر شاخه ها نیز با افزایش قیمت مواجهه شود. 

وي در بخش دیگري درخصوص میزان وابستگی کنونی دیگر صنایع، به صنایع پلاستیکی تولید داخل به دلیل شرایط تحریمی و عدم
ورود برخی کالاهاي وارداتی، توضیح داد: در بحث مواد اولیه توجه به کیفیت و اینکه از نظر اقتصادي تأمین این مواد از داخل یا خارج
به صرفه باشد باید توجه داشت، از طرفی یکی از محاسن تحریم ها این بوده که در داخل کشور به ابداع ها و تولیداتی جدید در حوزه

پلاستیک رسیده ایم اما باید به قیمت تمام شده براي این کار و زمانی که صرف تولید آن شده نیز دقت داشته باشیم. 

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی البرز عنوان کرد: ما باید به سوي تولید مواد اولیه اي حرکت کنیم که نمونه آن در دنیا نیست یا
کمتر تولید می شود. 

وي در پایان با تاکید بر اینکه صنعتگران حوزه پلاستیک در داخل کشور بابت تحریم هاي اعمال شده در حال زیان دادن هستند،
عنوان کرد: به عنوان نمونه براي واردات موارد اولیه در حال صرف زمان و فکر بیشتري شده ایم که این خود موجب خسارت است؛
چون به عنوان یک  تولید کننده باید بر روي مواردي متمرکز شویم که ارزآوري و سودآوري بیشتري براي کشورمان به همراه داشته

باشد. 

انتهاي پیام/ج



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 482/738

معرفی سبک زندگی روستایی مردم سمنان در برنامه «آیش» رادیو فرهنگ

منبع: رادیو فرهنگشماره خبر:  214  |  تاریخ: 1399/08/24

رادیو فرهنگ در برنامه «آیش » در بررسی سبک زندگی روستایی به «محمد آباد» از توابع شهر میامی، سفر می کند.

معرفی سبک زندگی روستایی مردم سمنان در برنامه «آیش» رادیو فرهنگ 

رادیو فرهنگ در برنامه «آیش » در بررسی سبک زندگی روستایی به «محمد آباد» از توابع شهر میامی، سفر می کند. 

برنامه آیش با موضوع معرفی روستاهاي سراسر کشور امروز به استان سمنان سفر می کند. 
این برنامه امروز شنبه 24 آبان با موضوع معرفی سبک زندگی مردم روستاي محمد آباد شهرستان میامی از استان سمنان از رادیو

فرهنگ پخش می شود. 
محمدآباد یکی از روستاهاي شهرستان میامی است که جوانانش تمایلی به مهاجرت ندارند، آنها راهکار ماندگاري در روستا را پیدا

کرده اند و در عرصه کارآفرینی گام هاي موثري برداشته اند. 
این روستا با جمعیتی حدود هزار و 487 نفر در تولید پوشاك و البسه به یکی از قطب هاي مهم اشتغال زایی استان و کشور معرفی

شده است. 
روستاي محمد آباد که در 15 کیلومتري غرب میامی واقع شده، مانند دیگر روستاهاي استان داراي معضلات و مشکلات فراوانی است
اما کمبود آب و مشکلات حوزه کشاورزي و دامپروري باعث نشد که مردم این روستا، زادگاه خود را ترك و به شهرهاي اطراف

مهاجرت کنند. 
گفتنی است ،مستند «آیش» به روستاهاي ایران می پردازد و شنوندگان را با دیدنی ها و سبک زندگی در شهرهاي کوچک و روستاي

هاي ایران آشنا می کند. 
برنامه ""آیش"" کاري از گروه فرهنگ و جامعه رادیو فرهنگ به تهیه کنندگی « فریده گودرزي » ،ساعت16:15 روي موج اف ام

ردیف 106 مگاهرتز و اي ام ردیف 585 کیلوهرتز پخش میشود.
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ترخیص یک هشتم کالاهاي موجود گمرکات

منبع: مشرقشماره خبر:  215  |  تاریخ: 1399/08/24

- سیاست 

ترخیص یک هشتم کالاهاي موجود گمرکات 

وزیر صنعت، معدن و تجارت از ترخیص یک و دو دهم میلیون تن کالا
معادل یک هشتم کالاهاي موجود از گمرکات کشور در 10 روز اخیر خبر

داد. 

به گزارش مشرق، علیرضا رزم حسینی در ارتباط زنده تصویري با بخش خبر
21 جمعه شب شبکه اول سیما از مرکز بندرعباس افزود: با بررسی گمرکات
شهید رجایی و باهنر استان هرمزگان تا این لحظه از مجموع هشت و سه
دهم میلیون تن کالا (چهار و سه دهم میلیون تن کالاي اساسی و 4 میلیون

تن کالاي غیر اساسی) حدود یک میلیون و 200 هزار تن کالا ترخیص شده است. 

بیشتر بخوانید: دو پیشنهاد به قرارگاه 17 ربیع سپاه براي مقابله با گرانی وي گفت: از این میزان حدود 800 میلیون تن شامل
کالاهاي اساسی مانند برنج، روغن، گندم، کنجاله سویا و حدود 400 هزار تن هم مواد اولیه کارخانجات بوده است، البته روند ترخیص

ادامه خواهد داشت. 

بیشتر بخوانید: رکود ترخیص کالاهاي رسوبی در گمرك شکست رزم حسینی ادامه داد: سیاست اقتصادي دولت متمرکز بر ایجاد
فراوانی کالا در کشور است، پس روند ترخیص کالا از گمرکات کشور ادامه خواهد داشت. 

وي گفت: با مساعد بودن شرایط جوي، صبح شنبه پس از بازدید از بنادر شهیدان رجایی و باهنر استان هرمزگان، بازدیدي میدانی هم
از بندر امام خمینی(ره) خوزستان خواهد داشت. 

وزیر صمت افزود: این وزارتخانه با در دست داشتن 40 درصد اقتصاد و همین طور 38 درصد از اشتغال کشور، نمی تواند به وضع
اقتصادي کشور بی تفاوت باشد پس وزارت صمت با هدف تامین کالاهاي اساسی و ضروري جامعه، تامین مواد اولیه کارخانجات و

تقویت چرخه تولید کشور اقدامات مقتضی خواهد داشت.
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افزایش سرمایه 97 درصدي ملی مس

منبع: صداي بورسشماره خبر:  216  |  تاریخ: 1399/08/24

اردشیر سعدمحمدي گفت: شرکت ملی صنایع مس ایران همان طور که در مجمع عمومی عادي سالیانه شرکت در 31 تیرماه
امسال وعده داده بود، از محل سود انباشته افزایش سرمایه اي را از 10 هزار و 140 میلیارد تومان به 20 هزار میلیارد تومان

محقق می کند.

اردشیر سعدمحمدي گفت: شرکت ملی صنایع مس ایران
همان طور که در مجمع عمومی عادي سالیانه شرکت در
31 تیرماه امسال وعده داده بود، از محل سود انباشته
افزایش سرمایه اي را از 10 هزار و 140 میلیارد تومان به

20 هزار میلیارد تومان محقق می کند. 

به گزارش صداي بورس، مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس
ایران با بیان اینکه سازمان بورس بعد از اخذ تأییدهاي لازم
از بازرس محترم قانونی شرکت و هیأت مدیره شرکت
مجوزهاي لازم را صادر کرده است، اظهار کرد: در واقع، در

این افزایش سرمایه که منبع مالی آن از داخل شرکت و سهامداران است به سهامدارانی که تا پیش از مجمع عادي به طور فوق العاده
سهامدار شرکت باشندَ، به ازاي هر 1000 سهم، 970 سهم جایزه تعلق می گیرد. 

سعدمحمدي عنوان کرد: شرکت مس با اخذ این تأییدیه از سازمان بورس در 10 آذرماه سال جاري به صورت مجازي و در بستر
اینترنت مجمع فوق العاده خود را با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی و به صورت محدود برگزار خواهد کرد. 

وي با اشاره به تجربه خوب برگزاري مجمع عمومی شرکت مس به صورت آنلاین گفت: تمام برنامه ریزي ها صورت خواهد گرفت تا
سهامداران شرکت مس که امروز از یک میلیون نفر فراتر رفته است بتوانند در این تاریخ مجمع فوق العاده شرکت مس را مشاهده

کنند. 
سعدمحمدي با اشاره به اینکه شرکت هایی که توان مالی بالا دارند بازده داخلی بالایی دارند گفت: به طور متوسط بازدهی داخل
شرکت مس در طرح هایش بیش از 40 درصد بوده و همواره بازدهی داخلی شرکت مس بسیار بالاتر از نرخ ّ هاي سود بانکی است.
این بدان معنی است که بازدهی سهامداران شرکت مس از بازدهی هاي بدون ریسک بسیار بالاتر خواهد بود و پروژه هاي شرکت

داراي توجیه اقتصادي هستند. 
مدیرعامل شرکت مس تصریح کرد: سهم مس یک سهم بنیادي و بلندت مدت است و این افزایش سرمایه یکی از بزرگ ترین تأمین
منابع توسط یکی از بزرگ ترین شرکت هاي معدنی در کشور است که عمدتاً بابت پروژه هاي توسعه اي معدن و تغلیظ جهت جهش
تولید کنسانتره در نظر گرفته شده است به طوري که با اجراي این طرح ها ظرفیت تولید کنسانتره از 1 میلیون و 100 هزار تن

موجود به 2 میلیون تن در سال هاي آتی افزایش پیدا می کند. 
وي با بیان این که ازآنجایی که بازار اقتصادي مس داراي مزیت رقابتی در بین معادن کشور است و قیمت تمام شده شرکت مس
ازلحاظ صرفه و صلاح سهامدار نسبت به معادن مشابه داراي رقابت هست، بیان کرد: بنابراین این افزایش سرمایه براي سودآوري
سهامداران خرد و عمده بسیار حیاتی و استراتژیک بوده و هست. درواقع، شرکت هایی که داراي توان مالی و پتانسیل بنیادي هستند
می توانند با این حجم از سرمایه گذاري از منابع داخلی رشد اقتصادي، بهبود بهره وري و توسعه پایدار و اشتغال براي هم میهنان
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عزیزمان را به ارمغان بیاورند. 
به گفته سعدمحمدي، شرکت مس امیدوار است که با اجراي طرح هاي توسعه معدن مس درآلو و دره زار و احداث کارخانجات تغلیظ

جدید در سرچشمه، میدوك و سونگون است رشد پایداري را براي تولیداتش به ارمغان بیاورد. 
وي در ادامه تأکید کرد: آنچه سهامداران را متقاعد کرده است که در سهام شرکت مس به صورت استراتژیک سرمایه گذاري کنند این
هست که عمده منابع درآمدي شرکت مس از محل این پروژه ها به صورت ارزي و ریالی خواهد بود. به بیان دیگر، سرمایه گذاري
سهامداران در صنعت مس و مشارکت در افزایش سرمایه شرکت مس گرچه به صورت ریالی است ولی با توجه به ارزي بودن درآمد

شرکت مس سرمایه گذاري آن ها تحت تأثیر تلاطمات بازارهاي داخلی اقتصادي قرار نخواهد گرفت. 
مدیرعامل شرکت مس بیان کرد: بنابراین، افزایش سرمایه شرکت مس یک چشم انداز بسیار روشنی براي توسعه اقتصادي کشور و

سودآوري است 
وي یادآور شد: درواقع ما پروژه ها و سرمایه گذاري هاي پربازدهی داریم و بازار سرمایه به ما به عنوان یک شرکت که داراي رتبه « اي

پلاس» است نگاه می کند. 

منبع: مس پرس
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فارس در صدر جدول سرمایه گذاري خارجی کشور

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  217  |  تاریخ: 1399/08/24

در 6 ماهه نخست سال استان فارس با 466 میلیون و 424 هزار دلار رتبه نخست کشور را در میزان سرمایه گذاري خارجی
مصوب به خود اختصاص داده است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، بر اساس گزارش سازمان سرمایه گذاري و کمک
هاي اقتصادي و فنی ایران در 6 ماهه نخست امسال در کل
کشور 60 طرح سرمایه گذاري خارجی با 2 میلیارد و 467

میلیون و 476 هزار دلار سرمایه مصوب شده است. 

استان فارس با 466 میلیون دلار، خوزستان با 365 میلیون
دلار و یزد با 346 میلیون دلار جلب سرمایه گذاري

مستقیم خارجی به ترتیب جایگاه اول تا سوم را کسب کرده اند و استان هاي گیلان با 445 هزار دلار، مرکزي با 500 هزار دلار و
سمنان با 2 میلیون و 155 هزار دلار کم ترین میزان جذب سرمایه گذاري را به خود اختصاص داده اند. 

البته در بین 31 استان، استان هاي مازندران، لرستان، گلستان، کهگیلویه و بویراحمد، کرمانشاه، زنجان، خراسان جنوبی، چهارمحال و
بختیاري، بوشهر، ایلام، اردبیل، آذربایجان غربی هیچ طرح مصوبی در زمینه سرمایه گذاري خارجی نداشته اند. 

بابک دایی، مدیرکل امور اقتصادي و دارایی استان فارس در توضیح طرح هاي مصوب سرمایه گذاري خارجی در فارس گفت: در شش
ماهه اول امسال در استان فارس یک طرح افزایش سرمایه در حوزه قوطی فلزي در شهرك صنعتی بزرگ شیراز و یک طرح احداث

مزرعه بزرگ خورشیدي در شهرستان بوانات داشته ایم. 

او با بیان اینکه این مزرعه خورشیدي یک طرح کلان است که در قالب 11 پروژه مجزا احداث می شود و تاکنون پیشرفت خوبی
داشته است، افزود: سرمایه گذاران خارجی این دو طرح از کشور ترکیه و امارات هستند و با اجراي این طرح ها براي 1000 نفر

اشتغال ایجاد می شود. 

مدیرکل امور اقتصادي و دارایی استان فارس با بیان اینکه امسال با توجه به تشدید تحریم ها و شیوع بیماري کرونا جلب سرمایه
گذاري خارجی نسبت به سال هاي معمولی شرایط سخت تري داشت، گفت: کسب رتبه نخست کشور توسط استان فارس نشان

دهنده همکاري مدیران استانی و جذابیت استان فارس براي سرمایه گذاران خارجی است. 

او تصریح کرد: استان فارس با مشوق هاي سرمایه گذاري نظیر صدور مجوز هاي بی نام، راه اندازي سایت تمام الکترونیک درخواست
سرمایه گذاري خارجی و ... در بین 31 استان کشور در زمینه سرمایه گذاري خارجی رتبه نخست را از آن خود کرده است. 
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منبع: تسنیم
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کارخانه موتور سازي خلخال احیاء می شود

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  218  |  تاریخ: 1399/08/24

استاندار اردبیل از احیاي کارخانه موتور سیکلت سازي خلخال در آینده نزدیک خبر داد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اردبیل، اکبر بهنام جو، استاندار اردبیل در جریان بازدید از واحدهاي
صنعتی شهرستان خلخال گفت: کارخانه موتور سیکلت سازي خلخال
با برند" میهن" بنا به دلایلی از سال86 تعطیل شده و با پیگیري

مجدد تا دهه فجر راه اندازي می شود. 

او با بیان اینکه در این واحد 50 نفر اشتغال می یابد افزود:مالک این
کارخانه با انگیزه بیشتر به این واحد بازگشته و ما نیز در راستاي حل مشکلات ارزي و گمرکی این واحد تولیدي اقدام می کنیم. 

استاندار اردبیل تصریح کرد: خط تولید این کارخانه آماده راه اندازي مجدد است و چند مورد دستگاه مدرن نیز به تعداد دستگاه هاي
موجود اضافه می شود و صاحب کارخانه حتی نیاز به تسهیلات بانکی ندارند. 

او از حل مشکلات سایر واحدهاي موجود در شهرك صنعتی خلخال خبر داد و گفت: مشکل آب و برق و زیر ساخت برخی واحدها
پیگیري شده و تسهیلات سرمایه در گردش برخی واحدها نیز با همکاري بانکهاي عامل اعطا می شود. 

بهنام جو همچنین در رابطه با حل مشکل زیرساختی واحدهاي گلخانه اي این شهرستان اظهار کرد: شهرستان خلخال با تعدد
واحدهاي گلخانه اي مواجه شده و بازار هدف این واحدها هم از سوي صاحبان این واحدها مشخص شده است که با همکاري و حمایت
دستگاه هاي اجرایی مشکلاتی از قبیل تامین برق، آب، گاز، راه و نیز تخصیص تسهیلات بانکی با اشتغالزایی مناسب بررسی و تعیین

تکلیف می شود.
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کتاب بخوانیم حتی مجازي!

منبع: همشهريشماره خبر:  219  |  تاریخ: 1399/08/24

فرهنگستان زبان و ادب فارسی در منطقه 3 پاتوق بسیاري از اهل ادب و شعر است.

 همشهري آنلاین_راحله عبدالحسینی: «لیلا کردبچه» هم
به واسطه کارش در فرهنگستان هم محله اي ماست. او را بیشتر با شعرهاي سپیدش می شناسیم. کردبچه این روزها مشغول ویرایش
کتاب شعر خود است که پایان سال به بازار چاپ و نشر برسد. او محافل و کانون هاي ادبی فرهنگسراها و مراکز فرهنگی را نقطه قوتی
می داند که اوقات فراغت را براي میانسالان دلنشین می کند؛ کانون هایی که این روزها براي مخاطبان خود نشست هاي ادبی را به

 
صورت مجازي برگزار می کنند. 

روزهاي پاییزي امسال با سال هاي گذشته قابل مقایسه نیست. ماه هاست خانه نشین شده ایم و بسیاري از پاتوق هاي ادبی و انجمن
هاي شعر تعطیل شده اند. از دیدگاه شما در این روزها که از بی حوصلگی گریزي نیست چگونه می شود از ساحت ادبیات و شعر بهره

 
گرفت؟ 

مطالعه در خلوتی که براي ما پیش می آید، چه خودخواسته باشد و چه اجباري مثل این روزها، بهترین وسیله اي است که می تواند

 
آن خلوت را ختم به خیر کند. یعنی برایمان تحمل پذیر می شود؟ 

نه فقط اینکه مطالعه ساعت هاي اجباري خلوت نشینی را تحمل پذیر می کند، بلکه آن خلوت را شیرین و دلچسب می کند. به
طوري که از ساعت هاي خلوت و خانه نشینی لذت می بریم. حالا این مطالعه می تواند ادبیات، شعر، داستان و رمان باشد یا اینکه هر
کسی در زمینه تخصصی خود مطالعه کند و موضوعی را که همواره مد نظر داشته، دنبال کند. آرامشی که مطالعه آثار ادبی و مواجهه
با آثار هنري نصیب انسان می کند آرامش پایداري است. وقتی موسیقی خوبی می شنوید، داستان خوبی می خوانید یا شعر خوبی را با

 
خودتان زمزمه می کنید، اثر آن آرامش بلند مدتی است که در وجودتان تجربه می کنید. 

این روزها بسیاري از ما ساعت هاي زیادي را در فضاي مجازي سپري می کنیم و در خلال این جست وجوها مطالبی را هم می

 
خوانیم. به نظر شما به این نوع خوانش هم می شود مطالعه گفت؟ 
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همین طور است. حالا که براي عموم جامعه 90 درصد مطالعات از طریق فضاي مجازي انجام می شود، حتماً می شود اسمش را
مطالعه گذاشت. این را هم بگویم براي شخصی که قبل از همه گیر شدن فضاي مجازي روزي چند ساعت به طور مفید و جدي کتاب
مطالعه می کرد والان یک بخش از آن وقت، خواه ناخواه در فضاي مجازي می گذرد، این آسیب زاست. اما نباید از این نکته هم غفلت
کنیم که تعداد زیادي از افراد جامعه ما در طول روز حتی 5 دقیقه هم مطالعه نداشتند و کتاب یا مجله دست نمی گرفتند. حالا این
گروه در فضاي مجازي مطلب می خوانند. این مطلب می تواند در حوزه سلامت، آشپزي، گردشگري، ورزش یا تندرستی باشد. شعر و
اخبار سیاسی و اجتماعی هم است. در واقع نکته مثبت فضاي مجازي همین است. بنابراین براي مثبت یا منفی ارزیابی کردن فضاي
مجازي باید به شخصی که در فضاي مجازي حضور پیدا می یابد توجه کنیم که براي برخی افراد فقط وقت تلف کردن تلقی می شود
و براي بعضی که اصلاً مطالعه نمی کردند، همین زمان که با گوشی سرگرم هستند عملاً مطالعه محسوب می شود؛ هرچند کوتاه و

 
مختصر. 

اگر قرار باشد با مطالعه حالمان خوب شود و لذت ببریم به مطالعه شعر چقدر باید اهمیت بدهیم؟ تفاوتی بین شعر امروز و شعر کهن

 
براي حال خوب قائل هستید؟ 

عده زیادي هستند که با اشعار ساده تر و قابل فهم تر ارتباط برقرار می کنند و ما بدون اینکه آرایه هاي ادبی، بلاغت، عروض و قافیه
بدانیم، آن شعر را می خوانیم و لذت می بریم. رسانه ها هم در سلیقه شعري ما بی تأثیر نیستند. چون بیشتر اشعار حافظ شنیده ایم،
با آن انس و الفت بیشتري داریم. یا به عبارتی به گزینه اي که در رسانه بیشتر تکرار می شود اکتفا می کنیم. شاید اگر سعدي می

 
خواندیم حال خوش بیشتري داشتیم. 

کارگاه هاي ادبی مراکز فرهنگی بیشتر حول حافظ خوانی و مثنوي خوانی می چرخد و با استقبال خوب مخاطب روبه روست. چقدر

 
این کارگاه ها را مفید می دانید؟ 

برنامه اي که بخشی از اوقات فراغت شهروندان را با شعر و ادبیات پر می کند، مگر می شود مفید نباشد؟ حتماً مفید است. افرادي هم
که این برنامه ها را مدیریت می کنند تا جایی که من می شناسم، سطح سواد قابل قبولی دارند. مخاطب این کارگاه ها افرادي هستند
که به طور مشخص رشته ادبیات را به طور دانشگاهی دنبال نمی کنند، اما در این برنامه ها به سمت ادبیات سوق داده و علاقه مند

 
می شوند. تا جایی که من بررسی کرده و دیده ام، مخاطبان هم معمولاً رده سنی بالایی دارند. 

 
این موضوع چه نکته اي را بیان می کند؟ 

نشان می دهد کدام طیف سنی جامعه می خواهد اوقات فراغت خود را با آرامش سپري کند. اوقات فراغت در سن کمتر با هیجان

 
همراه است. اما در رده میانسالی، شخص می خواهد خلوت و فراغتش را با کتاب و ادبیات پر کند و چه بهتر از این. 

 
در آثار شما تهران و محله هایش چندان دیده نمی شود. چرا؟ 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 491/738

من از شهر براي سرودن خیلی کم ایده می گیرم. تهران شهر قشنگی است؛ به خصوص اگر خلوت باشد. در فصل هاي مختلف هم
دیدنی است. اما من خلوت گزین هستم و خلوت را به شهر ترجیح می دهم. برخی از شاعران هستند که شلوغی و ترافیک و تهران،

آنان را سر ذوق می آورد. 

 
- استعدادیابی در خانه شعر و ادبیات باغ هنر  

تا قبل از شیوع کرونا و تعطیل شدن کلاس ها، انجمن شعري در باغ کتاب دایر بود که در آن جلسات خوانش شعر با تفکیک موضوع
انجام می شد. من هم در بخش شعر زنان فعال بودم. جاي خوبی براي استعدادیابی بود. در حوزه شعر همیشه علاقه مند بیشتر از
حوزه هاي دیگر ادبیات است. گویی همه ما در سن خاصی ذوق شاعري و نوشتن داریم. وقتی 70 درصد رده سنی 18 تا 20 ساله شعر
می گویند تعجبی ندارد. ولی 2 درصد استعداد شاعري دارند و ادامه می دهند. پس از اشتغال و دغدغه هاي دیگر زندگی دغدغه ادبی

 
بسیار کم و کمرنگ می شود. 

- تراکم مراکز فرهنگی در شمال تهران در پهنه شمال تهران تراکم مراکز فرهنگی از جمله فرهنگسراي نیاوران، باغ موزه سینما، بنیاد
افشار و... بیشتر است. لیلا کردبچه در پاسخ به این پرسش که آیا همسایگی با مراکز فرهنگی باعث می شود تا شهروندان این مناطق
بیشتر دغدغه فرهنگی داشته باشند می گوید: «حضور افراد در کارگاه هاي ادبی و برنامه هاي فرهنگسراها معمولاً رده سنی بالا را
دربرمی گیرد و نمی شود خوش بینانه نگاه کرد که شهروندان این محله ها دغدغه فرهنگی دارند. به عنوان مثال، مخاطبان شنبه ها
در مرکز فرهنگی جلسه حافظ دارند، یکشنبه ها در خانه فرهنگ جلسه نقد کتاب دارند و همین طور روزهاي دیگر هفته. پس اگر
بگوییم به خاطر این حضور در مراکز فرهنگی فرهنگی ترند این گونه نیست. شهروندان این مناطق از مزیت تعداد مراکز فرهنگی بالا و

 
با برنامه هاي متنوع در همسایگی شان استفاده می کنند. 

- چاپ جدیدترین کتاب شعر لیلا کردبچه این روزها مشغول ویرایش نهایی جدیدترین کتاب شعرش است که به گفته خودش تا پایان
سال منتشر می شود: «کتاب، تقریباً صد صفحه و عاشقانه است. اشعار انعکاس حس خوب مواجهه آدمی با عشق است.»او که دکتراي
ادبیات معاصر از دانشگاه اصفهان دارد با سبک اشعار نو و سپید شناخته شده است. درون مایه شعرهاي سپید او موضوعات مختلفی
مانند اشعار اجتماعی و سیاسی و ادبیات زنانه را دربرمی گیرد. اشعار جدیدش درون مایه عاشقانه دارد. کتاب هاي او عبارتند از:
«صدایم را از پرنده هاي مرده پس بگیر»، «حرفی بزرگ تر از دهان پنجره»، «کلاغمرگی»، «چراکه نبودي»، «برگرد و این پاییز با من

باش»، «متون نظم: مجموعه ادبیات»، «متون نثر: مجموعه ادبیات»، «بلاغت: مجموعه ادبیات»، «زبان شعر امروز، دوره 3 جلدي».
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اعلام 100 ایده برتر چهارمین دوره نانواستارتاپ

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  220  |  تاریخ: 1399/08/24

از سوي ستاد نانو 100 نفر برگزیده اول چهارمین دوره نانواستارتاپ معرفی شدند که به زودي در افتتاحیه برنامه شرکت
خواهند کرد و پس از تعیین ایده و تایید پروپوزال…

از سوي ستاد نانو 100 نفر برگزیده اول چهارمین دوره نانواستارتاپ معرفی شدند که به زودي در افتتاحیه برنامه شرکت
خواهند کرد و پس از تعیین ایده و تایید پروپوزال اجرایی از حمایت هاي مادي و معنوي برنامه بهره مند خواهند شد. 

به گزارش افکارنیوز، به دنبال اعلام فراخوان چهارمین دوره
نانواستارتاپ از میان 2585 نفر ثبت نام کننده در دهمین مسابقه
ملی فناوري نانو، 325 نفر نسبت به ثبت نام اولیه در مهرماه 1399
اقدام کردند. از این میان بیش از 185 نفر به صورت کامل در تمامی
مراحل ورودي برنامه از قبیل آزمون هاي علمی و کارآفرینی در آبان

ماه 1399 حضور داشتند. 

مطابق با معیارهاي اعلامی، 100 نفر برگزیده اول این آزمون ها به
عنوان پذیرفته شدگان اولیه نانواستارتاپ اعلام شدند و این افراد به زودي در افتتاحیه برنامه شرکت خواهند کرد و پس از تعیین ایده

و تایید پروپوزال اجرایی از حمایت هاي مادي و معنوي برنامه بهره مند خواهند شد. 

همچنین 20 نفر بعدي یعنی رتبه هاي 101 تا 120، قادر به شرکت در افتتاحیه برنامه نانواستارتاپ به عنوان افراد ذخیره هستند و
در صورتی که در طول یک ماه آینده برخی داوطلبان از حضور خود انصراف دهند، این افراد می توانند جایگزین آنان شوند. 

نمرات شامل دو بخش علمی (50 امتیاز) و کارآفرینی (50 امتیاز) است. کلیه ارزیابی ها بر اساس خوداظهاري داوطلبان در فرم
اطلاعات شخصی و سوابق علمی پژوهشی و نتایج آزمون علمی و دو آزمون کارآفرینی است. در صورتی که داوطلب مربوطه در یکی از
آزمون ها شرکت نکرده باشد یا فرم سوابق خود را کامل ارسال نکرده باشد، با اینکه نام و نمره او (به منظور کمک به فرد براي سنجش

شخصی خود) در فایل اعلام نتایج آورده شده است، اما قادر به شرکت در چهارمین دوره نخواهد بود. 

بر اساس اعلام ستاد نانو ، معیارهاي ارزیابی علمی که نیمی از نمرات را به خود اختصاص داده اند، شامل مقطع تحصیلی، آزمون
علمی، دسترسی به آزمایشگاه، پایان نامه داخلی/ مقاله ISI و سابقه کار صنعتی و معیارهاي ارزیابی کسب و کاري که نیمه دیگر
نمرات را به خود اختصاص داده اند، شامل بنیه اقتصادي، تیم سازي، مهارت کار تیمی، انگیزه کارآفرینی و فاکتورهاي شخصیتی

تاثیرگذار در کارآفرینی (کانون کنترل و توفیق طلبی) می شود.
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لزوم ساخت شهرك عقیق وبازارچه سنگ تا اجراي 92 درصدي برنامه قم 1400

منبع: قم پرسشماره خبر:  221  |  تاریخ: 1399/08/24

ساخت 13 هزار واحد مسکونی، نیاز اورژانس قم به 14 پایگاه جدید، کاهش 31 درصدي مصرف بنزین، تولید 900 دستگاه
انواع وسایل نقلیه در قم، تشکیل کارگروه ویژه پیگیري بیمارستان هاي نیمه تمام، بهره برداري از بیمارستان

امیرالمومنین(ع)، اجراي 27 طرح بر اساس...

ساخت 13 هزار واحد مسکونی، نیاز اورژانس قم به 14 پایگاه جدید، کاهش 31 درصدي مصرف بنزین، تولید 900 دستگاه انواع
وسایل نقلیه در قم، تشکیل کارگروه ویژه پیگیري بیمارستان هاي نیمه تمام، بهره برداري از بیمارستان امیرالمومنین(ع)، اجراي 27
طرح بر اساس راهبرد جهش تولید، رونمایی از تولیدات فرهنگی کنگره ملی شهداي استان قم، شروع غَرس 6090 نهال به یاد
شهیدان قم، پرداخت تسهیلات کمک ودیعه مسکن به 1800 متقاضی قمی، کاهش 1.4 درصدي اهداي خون، تبدیل شدن قم به

شهري هوشمند و تولید روزانه بیش از یک میلیون ماسک در قم؛ از دیگر خبرهاي هفته گذشته قم است. 

پرداخت تسهیلات رونق تولید در بخش کشاورزي 

معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي سازمان جهاد کشاورزي قم گفت: در راستاي تحقق راهبرد جهش تولید، عملیات پرداخت
تسهیلات رونق تولید در بخش کشاورزي استان با تامین اعتبار مورد نیاز توسط بانک هاي عامل به اجرا درآمد. 

سید مصطفی منزوي درگفت وگو با ایرنا افزود: بر اساس مصوبات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم، تسهیلات رونق تولید بخش
کشاورزي استان در امسال به مبلغ 765 میلیارد ریال به سازمان جهاد کشاورزي ابلاغ شد. 

اجراي 27 طرح بر اساس راهبرد جهش تولید 

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادي استانداري قم گفت: امسال 27 طرح در حوزه هاي عمرانی و زیربنایی، کشاورزي، صنعت و
معدن، گردشگري و خدمات به عنوان طرح هاي جهش تولید قم به دبیرخانه ستاد اقتصاد مقاومتی کشور ارسال شده است. 

عزیزاالله قربانی درگفت وگو با ایرنا، ضمن اشاره به اینکه اجراي طرح هاي مورد نظر از مصوبه هاي ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی
استان است، افزود: 24 مورد از طرح هاي یاد شده مربوط به معاونت هماهنگی امور اقتصادي استانداري قم بوده که قراردادهاي

عاملیت اجراي آن توسط بانک هاي استان دردست اقدام است. 

پیشرفت 92 درصدي برنامه قم 1400 

شهردار قم، با اشاره به اینکه در پایان برنامه قم 1400 قرار داریم، گفت: 92 درصد از برنامه هاي پیش بینی شده براي این طرح به
اجرا درآمده است. 

سید مرتضی سقاییان نژاد هفته گذشته درگفت وگوي مجازي با خبرنگاران افزود: در برنامه فوق بیشتر برنامه هاي مدیریت شهري قم
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زیربنایی و سخت افزاري است. 

اجراي توسعه زیرساخت هاي الکترونیکی دستگاه ها 

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداري قم، بابیان اینکه الکترونیکی کردن خدمات دستگاه هاي دولتی به صورت مستمر پیگیري می
شود، گفت: توسعه زیرساخت هاي الکترونیکی دستگاه هاي مختلف اجرایی و خدماتی به منظور تحقق دولت الکترونیک با جدیت در

سطح استان در حال اجراست. 

محمدرضا گروسی در جلسه ستاد پیشگیري، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان قم افزود: جلسه هاي ادارات باید به
صورت ویدیوکنفرانس برگزار شود و برگزاري هرگونه همایش و جلسه اي که بیش از 15 تنَ در آن شرکت می کنند در سطح استان

ممنوع است. 

افزایش 22 درصدي خدمات الکترونیکی دستگاه هاي اجرایی 

سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوري اطلاعات قم گفت: از ابتداي امسال تاکنون تعداد خدمات الکترونیکی دستگاه هاي اجرایی
استان به رقم 651 خدمت رسیده که رشد 22 درصدي داشته است. 

جواد غلامپور هفته گذشته درگفت وگو با ایرنا، با بیان اینکه شیوع ویروس کرونا،ارایه خدمات دولتی به صورت الکترونیکی را سرعت
بخشیده است، افزود: با توجه به اهمیت ارایه خدمات دستگاه هاي اجرایی به صورت الکترونیکی و توسعه دولت الکترونیک، وضعیت

ارایه خدمات در 2 مرحله مورد ارزیابی قرار گرفت. 

ساخت شهرك عقیق و بازارچه سنگ 

استاندار قم، با اشاره به ظرفیت هاي معدنی در این استان گفت: احداث شهرك عقیق و بازارچه سنگ قم در دستور کار مسئولان
استان قرار دارد. 

بهرام سرمست در جلسه سنگ هاي قیمتی که با حضور معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت (صمت) به صورت ویدیوکنفرانس؛ با اشاره
به ظرفیت هاي معدنی قم افزود: تفاهم نامه اي با یکی از شرکت هاي بخش خصوصی امضا خواهد شد تا در چند محور شاهد توسعه

باشیم. 

ساخت 13 هزار واحد مسکونی 

مدیرکل راه و شهرسازي استان قم گفت: براساس نیازسنجی طرح جامع مسکن در این استان باید 13 هزار و 258 واحد مسکونی
احداث شود. 

حسن صبوري هفته گذشته در جلسه شوراي تامین مسکن قم افزود: باید در شهر قم 10 هزار و 615 واحد، در شهرهاي دیگر استان
420 واحد و در ذیل طرح بازآفرینی شهري محلات بافت فرسوده و ناکارآمد 2 هزار و 223 واحد مسکونی احداث شود. 
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نیاز اورژانس قم به 14 پایگاه جدید 

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت هاي پزشکی (اورژانس 115) قم گفت: این مرکز با کمبود هشت پایگاه شهري و 6 پایگاه جاده
اي و نیروي عملیاتی متناسب با آن مواجه است. 

محمد شهیدي در گفت وگو با ایرنا افزود: این کمبودها با توجه به استانداردهاي در نظر گرفته شده براي فاصله بین پایگاه ها و
نیروهاي عملیاتی مستقر در پایگاه هاي اورژانس 115 برآورد شده است. 

برگزاري دوره هاي سوادآموزي ویژه نابینایان و ناشنوایان 

معاون سوادآموزي اداره کل آموزش و پرورش قم گفت: دوره هاي سوادآموزي ویژه افراد نابینا، ناشنوا و چند معلولیتی در این استان
برگزار می شود. 

حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا قاسمی نیا در گفت وگو با ایرنا افزود: برنامه ریزي و شتاب بخشی به فعالیت هاي سوادآموزي و
انسداد مبادي بی سوادي و کاهش بی سوادي شامل تمام گروه هاي محروم از سواد می شود. 

46 هزار تقاضاي مسکن در قم وجود دارد 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري قم گفت: با توجه به جمع بندي صورت گرفته از میان جامعه کارگري، ایثارگران، کارکنان
دولت و نیروهاي مسلح و همچنین آحاد مردم قم 46 هزار تقاضاي مسکن در این استان وجود دارد. 

محسن بهشتی هفته گذشته در پایان جلسه شوراي تامین مسکن قم در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به طرح اقدام ملی مسکن
افزود: قم در این طرح پیشگام استان هاي کشور است. 

پرداخت تسهیلات کمک ودیعه مسکن به 1800 متقاضی قمی 

مدیرکل راه و شهرسازي قم گفت: تاکنون به هزار و 822 نفر از متقاضیان دریافت کمک ودیعه مسکن تسهیلات پرداخت شده است. 

حسن صبوري افزود: پرداخت تسهیلات کمک ودیعه مسکن با هدف کمک به مستاجران توسط دولت در سراسر کشور سیاستگذاري
شد که متقاضیان استان قم نیز براي دریافت این تسهیلات در 2 نوبت مرداد و مهر امسال ثبت نام کردند. 

کاهش 1.4 درصدي اهداي خون 

مدیرکل انتقال خون قم گفت: از ابتداي امسال تا پایان مهرماه، 23 هزار و 311 تنَ در این استان موفق به اهداي خون شدند که
نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 1.4 دهم درصد کاهش یافته است. 

مرتضی نوریان هفته گذشته در گفت وگو با ایرنا افزود: در این مدت 28 هزار و 370 تن براي اهداي خون مراجعه کرده اند که این
تعداد نیز نسبت به مدت مشابه سال گذشته 1.5 درصد کاهش داشته است. 
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کاهش 31 درصدي مصرف بنزین 

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده هاي نفتی منطقه قم گفت: در هفت ماه امسال نسبت به مدت مشابه پارسال، مصرف بنزین در این
استان 31 درصد کاهش یافته است. 

سید محمود طاهري در گفت وگو با ایرنا افزود: علت این کاهش را می توان در کاهش مسافرت ها به دلیل شیوع ویروس کرونا و
همچنین افزایش نرخ بنزین دانست. 

تولید 900 دستگاه انواع وسایل نقلیه در قم 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: امسال 900 دستگاه انواع وسایل نقلیه همچون مینی بوس و اتوبوس در استان تولید
و به بازار مصرف عرضه می شود. 

محمود سیجانی هفته گذشته درگفت وگو با ایرنا افزود: در همین رابطه تا پایان امسال 500 دستگاه انواع اتوبوس، مینی بوس، وَن و
وانت در واحدهاي صنعتی استان تولید خواهد شد که تاکنون 282 دستگاه آن ساخته شده است که نشان از تحقق بیش از 56

درصدي ساخت این وسایل نقلیه درقم دارد. 

برق 20 درصد از مشترکان قمی رایگان می شود 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق قم گفت: از ابتداي آبان ماه برق حدود 20 درصد از مشترکان قمی که کم مصرف هستند در قالب
طرح «برق امید» رایگان می شود. 

مهدي آهنین پنجه در گفت وگو با ایرنا افزود: هدف اصلی اجراي این طرح جلوگیري از انتشار گاز دي اکسید کربن، عرضه برق بیشتر
در بخش هاي صنعت و تولید، کاهش 10 درصدي مصرف برق بخش خانگی و توسعه صادرات برشمرد. 

توزیع 2400 سبد غذایی بین نیازمندان روستایی 

معاون حمایت و سلامت کمیته امداد امام خمینی(ره) قم گفت: در مرحله سوم پویش ایران همدل تاکنون 2 هزار و 400 خانوار
مددجوي روستایی قمی سبد غذایی خود را دریافت کرده اند. 

محمدابراهیم نعیمی هفته گذشته افزود: توزیع سبد کالاي ویژه خانوارهاي مددجوي روستایی از نیمه آبان ماه امسال آغاز شد و طی
سه روز به پایان رسید. 

شروع غَرس 6090 نهال به یاد شهیدان قم 

آیین آغاز عملیات اجرایی بوستان 11 هکتاري یادمان شهداي قم و همچنین غرس 6 هزار و 90 نهال به یاد 6 هزار و 90 شهید این
استان آغاز شد. 
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پیام جوادیان مدیرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري قم در این رابطه گفت: این نهال ها از میوه هاي قرآنی مانند انجیر،
انار و زیتون انتخاب شده اند و از درخت سرو هم به عنوان نماد مقاومت استفاده می شود. 

اجراي 500 اقدام میدانی در حوزه نشاط شهروندي 

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنري و ورزشی شهرداري قم گفت: به مناسبت سالروز ورود حضرت فاطمه معصومه(س) به قم، بیش از
500 اقدام میدانی در حوزه نشاط شهروندي در نقاط مختلف شهر در 17 روز آینده توسط این سازمان اجرایی می شود. 

ابوالفضل مقیمی هفته گذشته در گفت وگو با خبرنگاران به صورت برخط (آنلاین) افزود: کمیته هاي چهارگانه اي در حوزه برنامه
ریزي، خدمات شهري، تبلیغات و اطلاع رسانی و فرهنگی و هنري در دبیرخانه روز قم با هدف اجرایی کردن برنامه هاي متنوع به

مناسبت سالروز ورود کریمه اهل بیت(ع) به این شهر شکل گرفته است. 

اجراي طرح کنترل آفات باغات با استفاده از حشرات مفید 

رییس سازمان جهاد کشاورزي قم گفت: طرح تولید و استفاده از حشرات مفید براي کنترل آفات در سطح باغات، مزارع و گلخانه هاي
استان با استفاده از جدیدترین روش هاي علمی اجرایی شد. 

عباس پورمیدانی درگفت وگو با ایرنا افزود: حشره پسیل از مهم ترین آفت باغات پسته به شمار می آید که با تغذیه از شیره درختان
پسته باعث خسارت زیادي به درخت و کاهش محصول می شود و باغداران براي از بین بردن این آفت مجبور به انجام چند نوبت

سمپاشی با سموم شیمیایی هستند. 

تبدیل شدن قم به شهري هوشمند 

مدیر حوزه هاي علمیه، با اشاره به اینکه قم باید به شهري هوشمند تبدیل شود، گفت: باید مدل هاي متناسب به نام و فرهنگ قم را
درحوزه هنر و معماري خلق کنیم؛ از جمله اینکه منظرهاي تاریخی آن که مورد توجه رهبر معظم انقلاب هم بوده است. 

آیت االله علیرضا اعرافی در دیدار سید مرتضی سقاییان نژاد شهردار قم افزود: حضور حضرت فاطمه معصومه(س) در این شهر و مرقد
مطهر ایشان مایه تحولات بسیاري در این شهر بوده و شمعی در مرکز این شهر است. 

شرایط جغرافیایی قم مبارزه با تخلفات اقتصادي را تسهیل می کند 

فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب (ع) قم گفت: با توجه به شرایط جغرافیایی قم و تک شهرستان بودن آن، مبارزه با تخلف هاي اقتصادي
و احتکار و نظارت به شبکه توزیع و قیمت گذاري امکان پذیر است. 

سردار سید محمدتقی شاهچراغی هفته گذشته در نخستین نشست قرارگاه 17 ربیع افزود: سپاه در نظر دارد در حد توان با استفاده از
ظرفیت هاي مردمی و حضور تیم هاي تخصصی در حوزه قیمت گذاري و تسریع تامین اقلام و حذف واسطه ها به کمک دستگاه هاي

دولتی بیاید. 
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محصولات قم قابل رقابت با کشورهاي پیشرفته است 

استاندار قم حمایت از واحدهاي صنعتی استان را در دستور کار مسئولان دانست و گفت: امروز محصول هاي تولیدي قم قابلیت رقابت
با تولیدات کشورهاي پیشرفته جهان را دارند. 

بهرام سرمست در بازدید از شهرك صنعتی شکوهیه که در قالب برنامه سه شنبه هاي اقتصادي صورت گرفت، با بیان اینکه این
بازدیدها با اولویت کارآفرینی و تولید انجام می شود، افزود: به دنبال ارتقاي بخش صنعت و توسعه کارخانه هاي موفق در شهرك هاي

صنعتی استان هستیم. 

دانشجویان از 22 ملیت در دانشگاه هاي قم تحصیل می کنند 

مسئول نمایندگی امور کنسولی دانشجویان غیرایرانی استان قم، با بیان اینکه دانشجویانی از 22 ملیت در دانشگاه هاي قم مشغول به
تحصیل هستند، گفت: هم اکنون بیش از هفت هزار دانشجوي غیرایرانی در بیش از 23 دانشگاه، موسسه و دانشکده در استان مشغول

تحصیل هستند. 

سید عباس هاشمی زاده هفته گذشته در گفت وگو با ایرنا افزود: مجموعه اداره امور دانشجویان غیرایرانی داراي 2 زیر مجموعه
سرپرستی دانشجویان غیرایرانی دانشگاه قم مختص جذب و پذیرش دانشجویان خارجی در دانشگاه قم و بخش امور کنسولی

دانشجویان غیرایرانی قم است. 

نبود قرائت خانه از خلاهاي فرهنگی قم است 

استاندار قم گفت: با وجود کتاب و کتابخانه هاي زیاد در قم، اما نبود قرائت خانه هاي شبانه روزي یکی از خلاهاي فرهنگی موجود در
این استان است. 

بهرام سرمست در حاشیه آیین افتتاح کتابخانه عمومی شهداي نوبهار شهر قم در گفت وگو با خبرنگاران افزود: دنبال این هستیم که
این قرائت خانه ها در قم ایجاد شوند. 

برگزاري یادواره 6 هزار شهید قم 

رییس ستاد کنگره شهداي استان قم گفت: یادواره 6 هزار و 90 شهید قم همزمان با 27 آبان ماه سالروز شهادت شهید سردار زین
الدین برگزار می شود. 

احمد حاجی زاده در جمع خبرنگاران افزود: از اهداف یادواره شهداي قم تولید محتوا و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و جذب مخاطب
است. 

اجراي طرح ترخیص موتورسیکلت هاي توقیفی 
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فرمانده انتظامی استان قم گفت: به دستور فرمانده ناجا، طرح ترخیص موتورسیکلت هاي رسوبی همزمان با سراسر کشور در این
استان به مدت 2 ماه اجرایی می شود. 

سردار سید محمود میرفیضی هفته گذشته در گفت وگویی افزود: موتورسیکلت ها به دلایلی چون تخلفات راهوري، انتظامی یا
موضوعات مرتبط با حوزه پلیس آگاهی، دستور قضایی و دیگر موارد متوقف و پارك هستند و مطابق تدبیر و دستور صورت گرفته با در

نظر گرفتن شرایطی، فرآیند ترخیص این موتورها سرعت خواهد گرفت. 

58 درصد از حوادث رانندگی قم مربوط به موتورسواران 

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت هاي پزشکی (اورژانس 115) قم گفت: 58 درصد از حوادث رانندگی این استان در هفته گذشته
مربوط به موتورسیکلت سواران بوده است. 

محمد شهیدي در گفت وگو با ایرنا افزود: در هفته گذشته پنج هزار و 871 تماس با مرکز اورژانس 115 قم برقرار شد و کارشناسان
این مرکز هزار و 827 ماموریت انجام دادند. 

صدور دفترچه بیمه سلامت بدون ارزیابی وُسع 

مدیرکل بیمه سلامت قم گفت: با توجه به مصوبات ابلاغی ستاد ملی کرونا و با توجه به شیوع ویروس کرونا و همچنین لحاظ شرایط
اقتصادي موجود، دفترچه بیمه پایه سلامت رایگان بدون ارزیابی وسع در اختیار افرادي که تحت هیچ گونه بیمه اي نیستند، قرار می

گیرد. 

محمدرضا فخاریان قمی در گفت وگویی افزود: افرادي که پیش از این از پوشش بیمه اي رایگان برخوردار بودند، براي تمدید دفترچه
خود نیاز به ارزیابی وسع ندارند و دفترچه بیمه آنان تمدید می شود. 

قم میزبان بیش از 130 هزار تبعه افغانستانی 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداري قم گفت: این استان با افتخار میزبان بیش از 130 هزار تبعه افغانستانی است. 

عباس شیرمحمدي در گفت وگو با ایرنا افزود: براي بهره گیري اتباع افغانستانی از خدمات گوناگون آموزشی، بهداشتی و درمانی هیچ
محدودیتی قایل نیستیم، چرا که ملت افغانستان را برادران خود می دانیم. 

بهره برداري از تقاطع غیرهمسطح ولی عصر(عج) 

شهردار قم، با اشاره به افتتاح طرح هاي کلان شهري به مناسبت روز قم گفت: تقاطع غیرهمسطح ولی عصر(عج) در آینده نزدیک
افتتاح به بهره برداري می رسد. 

سید مرتضی سقاییان نژاد افزود: اگر در طرح هاي استان بخش خصوصی به خوبی ورود پیدا کند، مشکل ها رفع می شود. 
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برگزاري دوره هاي آموزشی مدیریت پسماند 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي قم گفت: دوره هاي آموزشی مدیریت پسماند براي علاقه مندان درمراکز آموزش فنی و حرفه اي
برگزار می شود. 

محمود تقی پور هفته گذشته افزود: برگزاري این دوره هاي آموزشی در راستاي نهادینه کردن فرهنگ درست بازیافت و مدیریت
پسماندهاي شهري و طبق تفاهم نامه همکاري بین این اداره کل و مدیریت پسماند شهرداري قم صورت می گیرد. 

ارسال پرونده موسوم به گوهر ناز قم به دادگاه ویژه جرایم اقتصادي 

دادستان عمومی و انقلاب قم، از صدور کیفرخواست پرونده موسوم به گوهر ناز خبر داد و گفت: این پرونده مشتمل بر 6 هزار صفحه و
وارد کردن خسارات سنگینی به بیش از 15 هزار تنَ براي رسیدگی و صدور حکم به دادگاه ویژه رسیدگی به جرایم اقتصادي استان

ارسال شد. 

حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب در گفت وگویی افزود: دادستانی قم در راستاي مبارزه با مفاسد اقتصادي و اخلال در نظام
اقتصادي، جلوگیري از حیف ومیل اموال مردم و احقاق حقوق عامه و بر اساس گزارش اداره اطلاعات و گزارش پلیس آگاهی، رسیدگی

به این پرونده را در دستور کار قرار داد. 

رونمایی از تولیدات فرهنگی کنگره ملی شهداي استان قم 

آیین رونمایی از تولیدات فرهنگی ـ هنري کنگره ملی شهداي استان قم، به علت رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی به خاطر شیوع
ویروس کرونا، با حضور تعدادي معدود از مسئولان و خانواده هاي شهدا در تالار شهید سید مرتضی آوینی قم به صورت برخط برگزار

شد. 

دستگاه هاي اجرایی براي ایجاد دهکده اقتصادي مقاومتی مشارکت کنند 

جانشین فرماندهی قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم با دعوت از کارآفرینان براي برپایی دهکده اقتصاد مقاومتی درقم، خواستار
مشارکت جدي دستگاه هاي اجرایی استان دراین طرح شد. 

سرهنگ محمود داوودآبادي هفته گذشته ، با اشاره به اینکه دهکده اقتصاد مقاومتی قم به همت سازمان بسیج سازندگی در پادگان
قدس واقع در 17 کیلومتري جاده قم – کاشان در حال احداث است، افزود: عرصه این مجموعه حدود 327 هکتار است که در مشاغل

مختلف 18 گانه روستایی و کشاورزي به فعالیت می پردازد. 

تشکیل کارگروه ویژه پیگیري بیمارستان هاي نیمه تمام 

استاندار قم گفت: کارگروه ویژه اي براي پیگیري تکمیل و تجهیز بیمارستان هاي نیمه تمام این استان تشکیل شده است. 

بهرام سرمست در حاشیه آیین افتتاح بیمارستان امیرالمومنین(ع) شهر قم که به صورت ارتباط ویدیوکنفرانس با حجت الاسلام
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والمسلمین حسن روحانی رییس جمهوري برگزار شد، افزود: این کارگروه به صورت مستمر پیگیر تکمیل این مراکز درمانی است تا
ساخت بیمارستان هاي نیمه تمام به سرانجام برسد و در خدمت زایران و مجاوران حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه(س) باشد. 

بهره برداري از بیمارستان امیرالمومنین(ع) 

بیمارستان 230 تختخوابی امیرالمومنین(ع) شهر قم در قالب دهمین آیین پویش ره سلامت با حضور حجت الاسلام والمسلمین
حسن روحانی رییس جمهوري از طریق ویدیوکنفرانس به بهره برداري رسید. 

فراخوان جشنواره جایزه ادبی یوسف 

نهمین دوره جشنواره جایزه ادبی «یوسف» ویژه داستان کوتاه دفاع مقدس و جبهه مقاومت و بخش ویژه مدافعان سلامت در قم اعلام
فراخوان شد. 

علاقه مندان می توانند داستان هاي کوتاه خود را به نشانی معاونت هنري و ادبیات اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش هاي دفاع مقدس
قم با شماره 09368311920 در پیام رسان هاي ایتا، سروش و واتساپ ارسال کنند. 

بهره برداري از نسخه آزمایشی میزخدمت غیرحضوري تامین اجتماعی 

مدیرکل تامین اجتماعی قم گفت: نسخه آزمایشی میز خدمت غیرحضوري این اداره کل با ویژگی ها و قابلیت هاي به روز و ایجاد
بسترهاي لازم براي گسترش در چهار بخش مختلف، رونمایی شد و به صورت آزمایشی مورد بهره برداري قرار گرفت. 

علی اصغر دادخواه هفته گذشته افزود: نسخه آزمایشی میزخدمت غیرحضوري این اداره کل داراي مشخصات فنی به روز و گرافیک
جدید است که تلاش شده است، اطلاعات کاملی از نوع خدمات ارایه شده در آن گنجانده شود. 

تولید روزانه بیش از یک میلیون ماسک در قم 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري قم، بابیان اینکه هم اکنون یک میلیون و 150 هزار ماسک به صورت روزانه در قم تولید می
شود، گفت: 20 میلیون ماسک دِپو شده در استان وجود دارد و ذخیره راهبردي ماسک براي سه ماه آینده نیز تکمیل شده است. 

مهرداد غضنفري در جلسه ستاد پیشگیري، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان قم افزود: واحدهاي تولیدکننده
ماسک در استان، با مازاد تولید مواجه هستند که با توجه به دپوي ماسک موردنیاز، باید اجازه صادرات به سایر استان ها به این

واحدها داده شود. 

منبع : ایرنا 

قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد.
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انتخاب یا ضرورت ؟

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  222  |  تاریخ: 1399/08/24

ارتباط و تعامل با جهان یک انتخاب است یا ضرورت؟ این سوال با توجه به نتایج انتخابات امریکا بی شک مهم ترین سوال این
روزها و مانده به نوع پاسخ،

حسین حقگو ارتباط و تعامل با جهان یک انتخاب است یا
ضرورت؟ این سوال با توجه به نتایج انتخابات امریکا بی
شک مهم ترین سوال این روزها و مانده به نوع پاسخ،
تعیین کننده جهت گیري اقتصاد سیاسی کشورمان است.
از منظر اقتصادي می توان این گونه به جواب سوال فوق
رسید که اگر مهم ترین ضرورت خروج از بحران کنونی را
رشد اقتصادي و افزایش درآمد ملی و ایجاد اشتغال و رونق
کسب و کارها و... بدانیم، اینها جز با افزایش سرمایه گذاري
فراهم نمی شود . چرا که اگر روند رشد اقتصادي متوقف یا

تضعیف شود، چیزي جز فقر را نمی توان توزیع کرد و باید منتظر افزایش روز افزون نارضایتی ها و دامنگیر شدن هر چه بیشتر بحران
بود. بررسی گزارش هاي بانک مرکزي و مرکز آمار نشان می دهد که متوسط نرخ موجودي سرمایه در کشورمان که در دهه 70 و 80
خورشیدي حدود 3.6 درصد بود در دهه 90 به 1.6 درصد کاهش یافته است. همچنین نسبت سرمایه گذاري به تولید ناخالص داخلی
نیز از متوسط 30 درصد در آن سال ها به حدود 23 درصد در دهه 90 سقوط کرده و نرخ سرمایه گذاري نیز در این دهه بدترین
کارنامه را از خود بجا گذاشته و به شدت منفی شده و در سال هایی حتی به منفی 12 درصد نیز سقوط کرده است. سویه دیگر ماجرا
که بر وخامت وضعیت می افزاید افزایش نرخ استهلاك سرمایه است. چنانکه این نرخ از 4 درصد در دهه 80 به 6 درصد در دهه 90 و
8.5 و 11 درصد در سال هاي 97 و 98 رسیده است. در واقع از یک سو اقتصاد کشور سال به سال از انباشت و جذب سرمایه محروم
می شود و از سوي دیگر هر ساله بر نابودي این سرمایه ها افزوده می شود. بخش مهمی از این وضعیت را متاسفانه باید در همان
سوال ابتداي مطلب یافت. چنانکه در مورد استهلاك سرمایه، متاسفانه کیفیت ماشین آلات و تکنولوژي مورد استفاده در خطوط تولید
در طی سال هاي اخیر به شدت افت کرده که ناشی از تغییر طرف هاي اقتصادي و صنعتی کشورمان از کشورهاي پیشرفته به
کشورهاي درجه دوم و سوم بوده است. در مورد سرمایه گذاري نیز متاسفانه روند جذب سرمایه هاي مستقیم و غیر مستقیم خارجی
به شدت کاهش یافته و بالعکس خروج سرمایه ها بسیار شتاب گرفته است. متاسفانه بلاتکلیفی و کاهش شدید ارتباط با جهان، عدم
قطعیت را در اقتصاد کشور رقم زده و این خود به عدم میل به پس انداز و سرمایه گذاري و تورم هاي انتظاري دامن زده که عملا
امکان رشد و توسعه را از اقتصاد سلب کرده است. دو گزارش اخیر دو نهاد بین المللی از «آزادي اقتصادي» و «ریسک اقتصادي»
متاسفانه بر دشواري جلب و جذب سرمایه ها در کشورمان می افزاید و روند بازسازي اقتصادي کشور را دشوارتر می سازد. موسسه
«فریزر» ، ایران را در رتبه 158 در میان 162 کشور جهان به لحاظ آزادي اقتصادي و «سازمان همکاري و توسعه اقتصادي» ریسک
اقتصادي ایران را 7 یعنی معادل کشورهاي عراق و افغانستان و یمن و.... قرار داده اند.اگر چه تحریم هاي ظالمانه در طی یک دهه
اخیر مانع ارتباط و تعامل کشورمان با جهان بوده و با قطع صدور نفت و تحت فشار قرار دادن صادرات غیر نفتی و بالنتیجه افزایش
قیمت ارزهاي خارجی و مشکل تبادلات مالی و تامین مواد اولیه و.... امکان توسعه معمول صنعتی را از کشورمان سلب نموده اما
متاسفانه هستند گرایش هاي قدرتمندي در داخل که این موانع ظالمانه را چندان مهم و مضر نمی دانند و رشد و توسعه اقتصادي و
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صنعتی از مسیر درون گرایی و رابطه اندك با جهان خارج ممکن می دانند. این گرایش معتقد است با منابع داخلی و تکنولوژي دست
چندم خارجی و در فضاي بدون رقابت و محیط انحصاري و سرکوب قیمت ها و تعزیرات و.... می توان بحران موجود را رفع و رجوع
کرد و حتی به توسعه رسید. این در حالی است که طبق ارقام عنوان شده در ابتداي مطلب این امر ناممکن و تداوم این مسیر به
کوچک تر شدن شدن هر چه بیشتر اقتصاد و فقر فاقه مردم می انجامد.در واقع معتقدان به عدم ضرورت ارتباط با جهان از یک سو با
ممانعت از شکل گیري ارتباط سالم اقتصادي کشور با خارج و در نتیجه تداوم تحریم هاي خارجی و از سوي دیگر با سوسیاست ها و
تحریم هاي داخلی و هر چه نامساعد کردن فضاي کسب و کار و تضعیف شدید پس انداز و تشکیل سرمایه، وضعیت بهبودي کار و
زندگی و معیشت جامعه را دشوار و دشوار تر می سازند. تعامل با جهان ضرورت و نه انتخاب کشور پهناور ایران است؛ کشوري که
چهاراه تمدنی بوده و همچنان هست، و بدون ارتباط با خارج نه فقط بازسازي و بلکه تداوم حیات اقتصادي کشور امري دور و بعید می

نماید. 

منبع : روزنامه تعادل
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رئیس جمهور هنوز هم معتقد است عملکرد برجام خیلی درخشان بوده!

منبع: دانشجوشماره خبر:  223  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، این روز ها که معیشت مردم تحت فشار روزافزون گرانی ها قرار گرفته است، این
سؤال بیش از پیش در اذهان عمومی رواج یافته که دولت در حوزه اقتصادي دقیقا چه کار می کند؟! در واقع، هر روز که از

عمر دولت می گذرد، مردم به وضوحِ بیشتري می بینند که اولویتِ کاري دولت، حل ...

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، این روز ها
که معیشت مردم تحت فشار روزافزون گرانی ها قرار گرفته
است، این سؤال بیش از پیش در اذهان عمومی رواج یافته
که دولت در حوزه اقتصادي دقیقا چه کار می کند؟! در
واقع، هر روز که از عمر دولت می گذرد، مردم به وضوحِ
بیشتري می بینند که اولویتِ کاري دولت، حل مشکلات
معیشتی نیست و گویا دولت قصد ندارد اقدام اساسی یا

اصلاح ساختاري در حوزه اقتصاد داشته باشد. 

به نظر می رسد اصلی ترین دلیل موضع دولت، امیدواري
به مذاکرات مجدد است. به سخن دیگر، چشمداشت دولت به مذاکرات جدید، به بهاي معطل شدن اقتصاد ایران و گره زدن تولید و
رونق اقتصاد به خارج تمام شده است. اظهارات جدید حسن روحانی پس از خبر انتخاب بایدن به عنوان رئیس جمهور آمریکا، مبنی
براینکه «ما هرکجا ببینیم شرایط براي لغو تحریم آماده است، از این فرصت استفاده خواهیم کرد... هیچ کس حق ندارد فرصت سوزي
کند.» یعنی حتی در شرایط کنونی هم دولت تمام تلاش خود را مصروف گره زدن اقتصاد کشور به غرب کرده است. تلاشی که یکبار

کشور را در سال 94 با رکود مواجه کرد و رشد اقتصادي آن سال منفی شد. 

سراب برجام 

هرچند ایجاد انتظار براي توافق در آن دوره -علیرغم هزینه هاي اقتصادي، نظیر معطلی تولید و کسب و کارها- به انعقاد برجام منتهی
شد، اما این توافقنامه به جز تسهیل فروش نفت و بازگشت به همان اقتصاد نفتی سابق، نتوانست گره دیگري بگشاید. در حقیقت، بعد
از برجام نیز روند گرانی ها و فشار هاي معیشتی ادامه داشت، چون دولت به جاي اصلاح سیاست هاي پولی و ارزي فکر می کرد همه
مشکلات با برجام درست می شود. البته در کمال ناباوري رئیس جمهور هنوز هم معتقد است عملکرد برجام خیلی درخشان بوده! و
می گوید «در طول هفت سال، در یک دوره اي بر مبناي تعامل و مذاکره با دنیا پیش رفتیم. ملت ایران ثمره آن را در سال 95 و 96

دیدند.» 

این ادعا در شرایطی ایراد شده که براساس آمار هایی که مرکز پژوهش هاي مجلس اعلام کرده، متوسط مصرف کالا هاي اساسی در
سال هاي پس از برجام کاهش قابل توجهی یافته و به عبارتی برجام، سفره مردم را کوچکتر کرده است! به عنوان مثال مصرف «برنج
خارجی» هشت درصد، «گوشت گوساله» 20 درصد، «گوشت گوسفندي» 29 درصد، «روغن نباتی» شش درصد و «قند و شکر» چهار
درصد در سال 1398 نسبت به سال 1395 کمتر شده است، این کاهش براي دهک هاي پایین درآمدي نیز به مراتب بیشتر نیز بوده
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است. 

نکته مهم اینکه، کاهش بیش از 10 درصدي مصرف کالا هاي اساسی (به طور میانگین) پس از برجام به معنی این نیست که تورم یا
گرانی به همین میزان بوده، در واقع، این آمار نشان می دهد براساس گرانی هاي پسابرجامی، به طور میانگین مصرف کالا هاي اساسی
مردم، 10 درصد کمتر شده، وگرنه براساس بررسی هاي انجام شده قیمت کالا هاي اساسی طی مدت حدود دو سال (از فروردین 97

تا مرداد 99) بین 144 تا 202 درصد رشد داشته است! 

با تداوم طرز فکر دولت، سال جاري نیز مشکلات معیشتی دوچندان شد، در جدیدترین نمونه هاي این مشکلات، می توان به گرانی
کالا هاي صنعتی اشاره کرد که بر اساس آمار مرکز آمار ایران، مقایسه متوسط قیمت همه 179 قلم مورد آمارگیري نیمه نخست
امسال در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته حاکی از آن است که تیرآهن نمره 30 با 198.6 درصد داراي بیشترین افزایش قیمت

بوده است. 

در نمونه دیگر، موضوع کمبود روغن را شاهد بودیم که البته گفته می شود در حال برطرف شدن است. در این زمینه، ابوالحسن
خلیلی، رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی صنایع روغن نباتی ایران با بیان اینکه حدود 50 هزارتن روغن خام در گمرکات رسوب کرده
بود، درباره کمبود روغن نیمه جامد در فروشگاه هاي سطح شهر ها افزود: «این کمبود بیشتر مربوط به احجام 4.5 کیلوگرمی و 5
کیلوگرمی روغن نیمه جامد است که به دنبال کاهش تولیدي که اتفاق افتاد مردم تصور کردند خلأ بزرگی پیش آمده و براي خرید

هجوم آوردند و بیش از نیاز معمول اقدام به خرید کردند.» 

عملیات فریبِ بزرگنمایی برجام 

با وجود تداوم مشکلات معیشتی مردم در طول سال هاي اجراي برجام، رئیس جمهور ادعا کرده: «در این سال ها (95 و 96) شرایط
ما بر مبناي شاخص هاي اقتصادي جزو بهترین شرایط در 40 ساله بعد از انقلاب بود، یعنی تورم ما یک رقمی و رشد اقتصادي ما در
سال 95، بالاترین رشد اقتصادي جهان بود، اشتغال در شرایط بهتري نسبت به متوسط دوره هاي قبل بود، رشد اقتصادي ما از

متوسط دوره هاي قبل بهتر بود، رشد پایه پولی پایین تر بود و کاهش پیدا کرده بود.» 

این سخنان در شرایطی ایراد شده که اولا رشد اقتصادي سال 95 (که 12.5 درصد بود) بیشتر ناشی از فروش نفت بود و برهمین
اساس رشد اقتصادي سال بعد (سال 96) به حدود 3.7 درصد کاهش یافت. به عبارتی، این رشد اقتصادي نفتی به نوعی استفاده از
ظرفیت خالی سال قبل بوده، نه تولید بیشتر؛ فلذا جاي افتخار چندانی ندارد. از سوي دیگر، اینکه به واسطه فروش یا عدم فروش نفت
اقتصاد ما رشد مثبت و منفی داشته باشد، نمی تواند بیانگر واقعیت هاي اقتصادي باشد، اما آنقدر اقتصاد کشور را به خارج گره زده اند

که هر اتفاق براي نفت بیفتد، آنرا به کل اقتصاد تعمیم می دهند. 

افغانستان هم رشد اقتصادي 17 درصدي داشت! 

ضمن اینکه در ادبیات اقتصادي، اینکه در یکسال کشور بالاترین اقتصادي را کسب کند، نشانه پیشرفت نیست، چه اینکه معمولا کشور
هاي کمتر پیشرفته چنین رشد هایی را تجربه می کنند. مثلا چند سال پیش افغانستان رشد اقتصادي 17 درصدي داشت در حالی
که در همان سال آمریکا 1.5 درصد رشد کرده بود، بنابراین بهتر است رئیس جمهور در بیان این افتخار بزرگ کمی بیشتر تامل کند. 

حتی تصویر کلی رئیس جمهور از اقتصاد ایران در سال 95 و 96 چندان هم منحصر به فرد نیست؛ چه اینکه در سال هاي1364 و
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1369 نیز تورم هاي تک رقمی داشتیم و در سال هاي 1369 و 1370 نیز رشد 14 و 12.3 درصدي را تجربه کرده بودیم. یعنی در
سال 1369 نیز شاهد رشد دو رقمی و تورم یک رقمی بوده ایم. 

فرصت سوزي واقعی چیست؟ 

فرصت سوزي واقعی، بی توجهی به ظرفیت هاي داخلی و تولید ملی است، نه مذاکره و ارتباط با آمریکا. اگر این تفکر در میان
مسئولان کشور جا بیفتد دیگر به هر بهانه اي معطل کردن اقتصاد را دستاورد نمی دانند. اگر این روحیه که براي همه چیز چشم به

غرب داشته باشیم از بین برود، حل مشکلات نیز امکانپذیر است.
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کاهش پسماند، کاهش قدرت خرید

منبع: دانشجوشماره خبر:  224  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، رشد قارچ گونه فروشگاه هاي مختلف در سطح شهر به خوبی نشان از کاهش
سطح تقاضا براي کالا دارد منتها تولید کنندگان تلاش می کنند با سرمایه گذاري در حوزه تبلیغات و ایجاد شبکه توزیع و

حذف واسطه ها کالاي خود را مستقیم و کمی ارزان تر و احتمالاً به شکل اقساطی به دست ...

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، رشد قارچ
گونه فروشگاه هاي مختلف در سطح شهر به خوبی نشان از
کاهش سطح تقاضا براي کالا دارد منتها تولید کنندگان
تلاش می کنند با سرمایه گذاري در حوزه تبلیغات و ایجاد
شبکه توزیع و حذف واسطه ها کالاي خود را مستقیم و
کمی ارزان تر و احتمالاً به شکل اقساطی به دست مصرف
کنندگان برسانند، اما مصرف کننده اي که به دلیل تنگناي
مالی حتی در سبد هزینه اي خوراکی نیز دائماً در حال
تجدید نظر است، چالش فروش کالا براي تولید کنندگان

مختلف را پیچیده تر می کند. 
وقتی خانوار ها از درآمد کافی برخوردار نباشند کم کم آسیب این رویداد در حوزه کسب و کار و اصناف دیده می شود، زیرا به دلیل
کاهش فروش اصناف تقاضا از کارخانجات و عمده فروشی ها براي جایگزینی کالا هاي فروش رفته نیز کاهش می یابد و به شکل
دومینو وار کل اقتصاد با مشکل مواجه می شود، هم اکنون به دلیل کاهش فروش بخش هایی، چون مسکن، لوازم خانگی، مواد غذایی،
موتور سیکلت با سرمایه گذاري در بخش تبلیغات و فروش و تأسیس فروشگاه هاي بیشتر در شهر ها در پی آن هستند تا با حذف
واسطه ها کالا هاي خود را به طور مستقیم به فروش رسانند. اگر هنگام تردد در سطح شهر خیابان ها را به دقت بررسی کنید متوجه
افزایش فروشگاه هایی، چون مواد غذایی، بنگاه املاك، موتور فروشی و لوازم خانگی می شویم، افزایش فروشگاه ها خبر از چالش
کاهش قدرت خرید مصرف کننده می دهد از این رو تولید کنندگان یا عمده فروشان با سرمایه گذاري در حوزه تبلیغات و توزیع
تلاش می کنند با حذف هزینه واسطه ها، کالا هاي خود را مستقیم به دست مصرف کننده برسانند؛ البته باید عنوان داشت افت تقاضا
آنقدر دردسر ایجاد کرده است که برخی از صاحبان کسب و کار با فروش املاك خود سرمایه گذاري در حوزه توزیع را افزایش می

دهند تا با فروش بیشتر بتوانند در بازار تاب آورند. 

از سال 94 تا 98، 3 میلیون نفر به جمعیت شاغلین کشور اضافه شده است، اما این اشتغال در بخش خرده فروشی، عمده فروشی و
تعمیرات بوده که نشان دهنده عدم رشد اقتصادي است، این در حالی است که 60 درصد از شاغلین تحت پوشش بیمه نیستند، این
موضوع از دیدگاه بخش خانوار داراي اهمیت زیادي است، زیرا به دلیل کاهش توان سرمایه گذاري، درآمد سرانه خانوار ها در حال
کاهش است و قدرت خرید افراد نسبت به سال 90 به یک سوم کاهش یافته است که خانواده هاي فقیر بیشتر تحت تأثیر قرار گرفته
اند. از دیدگاه شاخص نابرابري، نابرابري در حال افزایش است، میان استان ها در خصوص نقشه فقر تفاوت زیادي وجود دارد. رتبه
محیط کسب و کار به دلیل نامطلوب بودن ثبات اقتصادي، کارآیی بازار کالا و کسب و کار به شدت کاهش یافته است. کارشناسان
اقتصادي تحریم هاي ظالمانه امریکا، شیوع کرونا، کاهش پس انداز اغلب خانوارها، غیرقابل پیش بینی بودن سیاست هاي دولت،
دشواري تأمین مالی از بانک ها و بی ثباتی قوانین کسب و کار را عمده ترین گلایه فعالان اقتصادي معرفی می کنند در عین حال در
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مورد شاخص امنیت سرمایه گذاري، تبانی و اعمال نفوذ در معاملات، عدم عمل مسئولان ملی و محلی به وعده ها موجب کاهش
امنیت سرمایه گذاري شده است. 

به دنبال کاهش قدرت خرید خانوار شاهد افت تقاضا در بازارهایی، چون مسکن، لوازم خانگی، موتورسیکلت و گاهی بخش هایی از
حوزه خوراك و پوشاك نیز هستیم، بدین ترتیب می توان عنوان داشت که طرف تقاضا در اقتصاد ایران، یکی از دلایل رکود اقتصادي

در بازار ها به شمار می رود. 

کاهش 50 درصدي فروش لوازم خانگی 

در همین رابطه دبیر انجمن صنفی توزیع کنندگان لوازم خانگی تهران گفت: این روز ها در مقایسه با دو ماه گذشته، شاهد کاهش 50
درصدي خرید لوازم خانگی در بازار هستیم. 

اکبر پازوکی افزود: این روز ها بازار در رکود به سر می برد و به دلیل بالا بودن قیمت لوازم خانگی، به جز خانواده هایی که به دنبال
تهیه جهیزیه براي نوعروسان خود هستند، در عمل تقاضایی وجود ندارد. 

وي گفت: با این وجود، اما محصولات لوازم خانگی به اندازه کافی در سطح بازار موجود است. پازوکی خاطر نشان کرد: تولیدکنندگان
در ماه هاي گذشته با وجود همه مشکلات از جمله کمبود تخصیص ارز و دشواري هاي تهیه مواد اولیه، با رشد تولید مواجه بودند و

امروز به هیچ عنوان کمبودي در سمت عرضه وجود ندارد. 

وي ادامه داد: به عنوان مثال کارخانجاتی داریم که در هفت ماهه امسال صد درصد به تولیدات شان نسبت به مدت مشابه پارسال
اضافه شده است، یا براي نخستین بار دو شرکت صاحبنام داخلی خط تولید ماشین ظرفشویی را در کشور راه اندازي کردند. پازوکی
خاطر نشان کرد: امروز قدرت خرید مردم به شدت پایین آمده، به طوري که برخلاف سابق افراد به جاي خرید لوازم خانگی جدید به

تعمیر دستگاه هاي موجود در منازل خود روي آورده اند. 

افزایش تورم یکی از دلایل اصلی بالا رفتن آمار چک هاي برگشتی است 

تحلیلگر مسائل اقتصادي در رابطه با کاهش قدرت خرید بر این باور است که افزایش تورم باعث می شود کم کم مردم به تعهدات خود
بی توجه شوند و سعی شان بر این است تا معیشت خود را در وهله اول تأمین کنند و قادر به انجام تعهدات خود نباشند. 

محمود جامساز اظهار داشت: تورم ابتداي سال اندکی بیش از 41 درصد اعلام شد، این در حالی است که تنها 20 درصد به حقوق
کارگران و کارمندان اضافه شد و این یعنی 21 درصد از قدرت خرید مردم کم شده است که این موضوع باعث می شود کم کم مردم
به تعهدات خود بی توجه شوند و سعی شان بر این است تا معیشت خود را در وهله اول تأمین کنند و قادر به انجام تعهدات خود

نباشند. فزونی برگشت چک ها یکی از نتایج این شرایط اقتصادي اسفبار است. 

کاهش سرعت گردش پول از تبعات اقتصادي کروناست 

از سوي دیگر دکتر بیژن صفوي، اقتصاددان معتقد است الگوي مصرف خانوار ها در اثر کرونا تغییر خواهد کرد و خانوار ها در شرایط
کرونایی از خرید کالا هاي غیرضروري اجتناب می کنند. 
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به گفته این تحلیلگر مسائل اقتصادي کاهش سرعت گردش پول از تبعات اقتصادي کروناست. 

کاهش پسماند، کاهش قدرت خرید 

از سوي دیگر یک بررسی مقایسه اي از داده هاي آماري تولید پسماند شهر تهران طی دو سال 98 و 96 (قبل و بعد از افزایش تورم)
انجام داده که نتایج آن نشان می دهد در سال 1398 میزان تولید پسماند نسبت به سال 1396 و سال هاي قبل از آن به طور

چشمگیري کاهش یافته است. 

بر اساس این آمار، میزان تولید روزانه پسماند در کل شهر تهران در سال 96 حدود 7 هزار و 487 تن بوده که این میزان با کاهش 29
درصدي به روزانه 5 هزار و 352 تن در سال 98 رسیده است. در بین مناطق بیست و دو گانه شهر تهران نیز، بیشترین کاهش تولید
پسماند مربوط به منطقه 2 با کاهش 42 درصدي، منطقه 21 با کاهش 37 درصدي و منطقه 6 با کاهش 36 درصدي است. همچنین
تولید پسماند در مناطق 1، 15 و 20 به ترتیب با 19 درصد، 18 درصد و 15 درصد، کمترین کاهش را در میان کل مناطق طی دو

سال اخیر داشته اند. 

در مجموع بررسی الگوي تولید پسماند در مناطق بیست و دو گانه تهران طی دو سال اخیر نشان می دهد افزایش تورم و کاهش
قدرت خرید خانوار نقش بسیار مهمی در کاهش مصرف یا مصرف بهینه و در نتیجه کاهش پسماند داشته است. همچنین الگوي تولید

پسماند بیانگر شیوه زیست سه گروه اقتصادي- اجتماعی در تهران است. 
منبع: روزنامه جوان
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خسارت هاي حذف سهمیه بندي و شوك بنزینی دولت به کشور

منبع: دانشجوشماره خبر:  225  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش گروه سیاسی خبرگزاري دانشجو، اما طیف مذکور به دلایل کاملاً روشن، هیچ علاقه اي به مرور فهرست طولانی
سوءتدبیر هاي خسارت بار خود ندارند و سعی می کنند از بازخوانی این موارد بگریزند یا با جنجال، به فراموشی بسپارند. یک

نمونه بزرگ و تلخ، حذف چهارساله سهمیه بندي بنزین و کارت سوخت و سپس احیاي ...

به گزارش گروه سیاسی خبرگزاري دانشجو، اما طیف مذکور به دلایل
کاملاً روشن، هیچ علاقه اي به مرور فهرست طولانی سوءتدبیر هاي
خسارت بار خود ندارند و سعی می کنند از بازخوانی این موارد بگریزند یا

با جنجال، به فراموشی بسپارند. 

یک نمونه بزرگ و تلخ، حذف چهارساله سهمیه بندي بنزین و کارت
سوخت و سپس احیاي مجدد آن در قالب یک شوك بزرگ اقتصادي،

سیاسی و امنیتی به کشور بود. نیمه شب 23 آبان، سالگرد غافلگیر کردن مردم با خبر سه برابر شدن قیمت بنزین در آن نیمه شب
کذایی بود و امروز، سالگرد همان جمعه اي است که آقاي روحانی مدعی شد خودش هم در آن روز (جمعه) از گران شدن بنزین و

بازگشت سهمیه بندي با خبر شده است! 

چهار سال حذف سهمیه بندي سوخت، موجب افزایش مصرف و قاچاق تا بیست میلیون لیتر در روز شد. بنابر گزارش روزنامه ایران در
این دوره، فقط خسارت قاچاق سوخت، روزانه 100 میلیارد تومان بوده که با احتساب چهار سال، حداقل 144 هزار میلیارد تومان را

بالغ می شود. 

به عبارت دیگر دولت در این دوره چهارساله، در حالی با هزینه گزاف بنزین وارد کشور می کرد که لااقل یک پنجم مصرف روزانه، به
خاطر حذف شفافیت (کارت سوخت و سهمیه بندي) قاچاق شده و از جیب ملت و کشور می رفت. این مبلغ هنگفت را می شد صرف

حمایت از تولید و اشتغال و هزینه هاي عمرانی کرد. 

از سوي دیگر، سوءمدیریت دولت و وزارت نفت پس از چهار سال به بن بست خورد و دولت نتوانست هزینه هاي گزاف افزایش مصرف
(و قاچاق) بنزین را تامین کند و بنابراین بازگرداندن کارت سوخت و سهمیه بندي را به بدترین شکل ممکن و گران کردن سیصد
درصدي انجام داد که به موج سواري ضدانقلاب و ایجاد بی ثباتی و آشوب در هفته پایانی آبان 98 انجامید. تلخ و شرم آور اینکه رسانه
هاي حامی دولت به جاي اظهار شرمندگی از این سوء تدبیر یا عذرخواهی از مردم، از نظام طلبکار شدند که چرا با موج سواري دشمن
روي موج ساخته شده توسط دولت، برخورد کرده و نگذاشته فتنه عراق و لبنان را در ایران هم بازسازي کنند. این رفتار رسانه اي
بیمارگونه از این جهت قابل توجه است که نیما زم مدیر کانال آمدنیوز سال 96 درباره علت حمایت از طیف مدعی اعتدال و اصلاحات
در انتخابات همان سال گفته بود «ما درباره ناکارآمدي مدیریتی و رساندن کشور به نقطه جوش برنامه ریزي و جمع بندي داشتیم.» 

طبعا این مدل بی تدبیري ها را که در ماجراي حذف طرح هاي ضد قاچاق (شفافیت مانند ایران کد و شبنم و... هم تکرار شد)، نمی
توان پاي تحریم خارجی و مذاکره یا عدم مذاکره گذاشت. رهاشدگی بازار و عدم نظارت دستگاه هاي دولتی بر آن و عدم تدارك
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سامانه هاي شفافیت بخش در حوزه تجارت و واردات و قاچاق و تسهیلات بانکی و مالیات، از جمله مسئولیت هاي بر زمین مانده
مجموعه هاي اقتصادي دولت است که یا اجرایی نشده و یا بر خلاف منطق علمی و اقتصادي رفتار شده و بنابراین موجب غلبه فضاي

سوداگري زالو صفت بر تولید و تجارت و کسب و کار هاي مشروع شده است. 

نکته قابل تأمل درباره ماجراي تلخ شوك بنزینی اینکه سردبیر نشریه صدا وابسته به حزب اتحاد ملت، چند ماه بعد گفت تحمیل فشار
بنزینی به مردم و تولید نارضایتی، براي هموار کردن مسیر مذاکره بوده. شکوري راد دبیرکل حزب هم از اینکه طبقات پایین به عنوان

پایگاه راي اصولگرایان، از شوك بنزینی شاکی شده اند، ابراز رضایت کرد! 

علی شکوري راد، روز ثبت نام براي انتخابات مجلس یازدهم، با ابراز ذوق زدگی از فشار بر طبقات محروم و پایین شهر گفته بود:
«اعتراضات اخیر، موجب ریزش راي اصلاح طلب ها نشده یا اگر شده خیلی کمتر از میزانی است که از راي اصولگرا ها ریزش کرده.
اعتراضات معمولا در حواشی شهر هاي بزرگ و در مناطقی که مردم از برخورداري مالی کمتري بهره مند هستند، اتفاق افتاد. این جا
ها به طور سنتی جا هایی بوده که مردم مناسکی راي می دادند، یعنی همان طور که نماز می خوانند و روزه می گیرند، می آمدند و
راي می دادند، خب این ها الان آسیب دیده اند؛ بنابراین برخلاف دوره هاي قبل که کاهش مشارکت، بیشتر به ضرر اصلاح طلب ها

بود، بعد از این اعتراضات اخیر در حقیقت کاهش راي بیشتر در اردوگاه اصولگرایان اتفاق افتاده است». 

اما گویا فقط شکوري راد و حزبش نبودند که از پیامد هاي تلخ فشار بر مردم استقبال کردند. محمدجواد روح، سردبیر نشریه صدا -
ارگان حزب اتحاد ملت به دبیرکلی شکوري راد- 16 آذر در سرمقاله این نشریه نوشت، روحانی با آگاهی به پیامد هاي تلخ ماجرا، آن
را طراحی و اجرا کرد: «چرا روحانی چهار روز قبل از گرانی بنزین آنگونه سخنرانی می کند؟ کدام رئیس جمهور اعلام کرده بود که
فلان قدر کسري بودجه داریم؟ آقاي روحانی در یزد از کسري بودجه گفت و یکسري حملات هم به رئیسی انجام داد. همین روش را
در کرمان به شکلی دیگر ادامه داد. مهم تر از همه اینها، اعلام کرد به توافقات پشت پرده هم پایبند است؛ همه اینها، یعنی روحانی می
خواهد به هر قیمتی شده، دوباره مذاکره کند. اینجا بود که روحانی قمار کرد. وقتی دید چیزي دستش ندارد، بنزین را گران کرد تا
جامعه به شرایط اقتصادي واکنش نشان دهد؛ فشار از پایین اتفاق بیفتد تا در بالا چانه زنی کنند که مذاکره انجام شود. می گویند
وزیر اطلاعات در جلسه دولت هشدار داده اگر بنزین را گران کنید، جامعه به هم می ریزد و روحانی خندیده است. اینکه می گویند
گران کردن بنزین تصمیم غیرکارشناسی و اطلاع رسانی آن هم غلط بوده؛ اتفاقاً از نظر روحانی، تصمیم هم کارشناسی بوده و هم نحوه

اطلاع رسانی- در واقع اطلاع نرسانی- درست بوده تا جامعه بیشتر عصبانی شود. روحانی قمار کرد تا ببیند نتیجه اش چه می شود».
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86 میلیارد دلار سرمایه گذاري ظرف 5 سال/ سرمایه گذاري هایی که به

انقراض حرفه هاي امروزي می انجامد

منبع: سایپا نیوزشماره خبر:  226  |  تاریخ: 1399/08/24

گروه خودروسازي فولکس واگن در 5 سال آینده 86 میلیارد دلار روي خودروهاي برقی، هیبریدي و فناوري دیجیتال سرمایه
گذاري می کند.

گروه خودروسازي فولکس واگن در 5 سال آینده 86
میلیارد دلار روي خودروهاي برقی، هیبریدي و فناوري

دیجیتال سرمایه گذاري می کند. 

به گزارش سایپانیوز، این حجم عظیم از سرمایه گذاري
توسط پرفروش ترین گروه خودروسازي دنیا، روي صنعت
حمل و نقل نوین یا e-mobility، فناوري هاي هیبریدي

و دیجیتالی بسیار گویا و هشدار دهنده است و نشان می دهد که حاصل چنین رویکردي در آینده تا چه حد می تواند برخی از صنایع
امروزي را منسوخ کند و از همین حالا بسیاري از حرفه ها و مشاغل به شدت در خطر معرض انقراض قرار گرفته اند. 

از 86 میلیارد دلار، 41 میلیارد به صنعت حمل و نقل نوین یا همان ایی-موبیلیتی اختصاص یافته، 13 میلیارد دلار مخصوص
خودروهاي هیبریدي سرمایه گذاري خواهد شد. 

گروه خودروسازي فولکس واگن 32 میلیارد دلار را صرف دیجیتالی کردن خواهد کرد که دو برابر برنامه ریزي هاي این خودروسازي
در گذشته است. 

هربرت دییس Herbert Diess مدیر عامل گروه خودروسازي فولکس واگن می گوید: «چون از قبل در مسیر تولید خودروهاي
برقی با باتري قرار گرفته ایم، حالا در پلتفرم هاي خودروهاي الکتریکی، طلایه دار و پیشروي صنعت در جهان هستیم. در سال هاي
آینده، براي صنعت خودرو الزامی است که جایگاه خود را در نرم افزار خودرو مشخص کند و ما در این زمینه هم راهبر بازار خواهیم
بود تا نیازهاي مردم را در بخش هاي حمل و نقل پایدارِ متصل به اینترنت در آینده فراهم آوریم. براي رسیدن به این هدف ما هزینه

ها را در بخش دیجیتالی شدن دو برابر کرده ایم.» 

به طور طبیعی، براي آن که اشتغال در کشور آلمان حفظ شود، این حجم عظیم از سرمایه گذاري در خود کشور آلمان صورت خواهد
گرفت. 

انتظار می رود که گروه خودروسازي فولکس واگن آلمان که در حال حاضر عنوان پرفروش ترین خودروساز دنیا را دارد تا سال 2030
بیش از 70 نوع خودروي برقی به بازار دنیا عرضه کند که همین حالا 20 مدل آن در شرف تولید انبوه هستند. در همین فاصله زمانی
(تا سال 2030 یعنی حدود 10 سال آینده) 60 محصول هم هیبریدي خواهند شد که نیمی از این 60 محصول همین حالاهم تا
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حدودي آمادگی تولید انبوه پیدا کرده اند. 

ظرف یک دهه گروه خودروسازي فولکس واگن 26 میلیون دستگاه خودروي تمام برقی می سازد که 19 میلیون آن روي معماري و
پلتفرم هاي جدید MEB خواهد بود. تا سال 2030 هم حدود 9 میلیون دستگاه خودروي هیبریدي برندهاي زیرمجموعه گروه

خودروسازي فولکس واگن به بازار روانه می شوند. 

منبع: اتوبلاگ
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کولبران کردستانی زیر چتر حمایتی "کاك برکت"

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  227  |  تاریخ: 1399/08/24

بنیاد برکت براي کولبران کردستانی شغل ایجاد می کند.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز کردستان، معاون
تأمین نهاده ها و مشارکت هاي اقتصادي بنیاد برکت گفت:
تا پایان سال جاري با اجراي یک هزار و 800 طرح اشتغال
زایی اجتماع محور از سوي این بنیاد براي پنج هزار و 200

کولبر شغل مستقیم و غیرمستقیم ایجاد می شود. 

هادي جوهري افزود: بنیاد برکت در سال 99 در مجموع
بهره برداري از سه هزار و 600 طرح اشتغال زایی اجتماع
محور در کردستان در دستور کار دارد که تاکنون یک هزار

و 500 طرح اجرا شده است. 

جوهري گفت: یک هزار و 800 طرح از سه هزار و 600 طرح در دستور کار، به کولبران استان کردستان تعلق دارد که تا به امروز 361
طرح به بهره برداري رسیده و مابقی نیز تا پایان سال جاري به طور کامل عملیاتی می شود. 

معاون تأمین نهادها و مشارکت هاي اقتصادي بنیاد برکت یادآور شد: بنیاد در کنار ایجاد طرح هاي اشتغال زایی خرد و خانگی، از
شرکت ها و کارگاه هاي کوچک نیز حمایت می کند تا بتوانند به نوعی پشتیبان و تکمیل کننده زنجیره ارزشی طرح هاي تولیدي

باشند. 

جوهري در تشریح مدل هاي اقتصادي بنیاد برکت در حوزه اشتغال زایی خرد و خانگی گفت: در مدل هاي «سحاب» و «آسمان»
مجري و تسهیل گر بنیاد برکت طرح اشتغال زایی را با توجه به پتانسیل هاي منطقه اي تعریف و متقاضی را شناسایی می کنند و
سپس اهلیت سنجی و اعتبارسنجی متقاضی صورت گرفته و در صورت تایید، به بانک عامل براي دریافت تسهیلات معرفی می شوند. 

وي افزود: پس از ایجاد طرح اشتغال زایی، مجري و تسهیل گر تا سه سال با متقاضی در ارتباط هستند و از او پشتیبانی می کنند تا
طرح به مرحله ثبات و سوددهی برسد. 

معاونت تأمین نهاده ها و مشارکت هاي اقتصادي بنیاد برکت یادآور شد: بنیاد در قالب مدل هاي اقتصادي دیگري از کارگاه ها و
شرکت هاي تولیدي کوچک و متوسط حمایت می کند. یکی از این مدل ها، مدل مشارکت محور است که بنیاد با سرمایه گذاري در

یک شرکت تا 49 درصد سهام را در اختیار می گیرد. 

جوهري با بیان اینکه بنیاد برکت به هیچ عنوان به دنبال تصدي گري نیست و فقط راهکارهاي حمایتی را در دستور کار دارد افزود:
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این بنیاد در قالب مدل مشارکت محور موفقیت هاي زیادي را در استان کردستان به دست آورده است براي مثال، یکی از شرکت هاي
مشارکتی بنیاد که البسه پزشکی تولید می کرد، پس از شروع ویروس کرونا خط تولیدش را به سمت لباس هاي ایزوله بیمارستانی و

گان هاي پزشکی تغییر داد. 

وي افزود: محصولات این شرکت تا اقصی نقاط کشور رفته و اخیرا 100 هزار دست از این لباس ها به وزارت بهداشت تحویل داده شده
است. 

مهدي عبدالحمید، مجري رویداد «کاك برکت» درباره این رویداد گفت: تا پایان سال جاري سه هزار طرح اشتغال زایی با اعتباري بالغ
بر 100 میلیارد تومان ویژه کولبران سه استان کرمانشاه، آذربایجان غربی و کردستان اجرا می شود که باعث ایجاد نزدیک به 10 هزار

فرصت شغلی مستقیم و غیرمستقیم خواهد شد. 

عبدالحمید افزود: این سه هزار طرح بر اساس طرح ها و ایده هاي ارائه شده از سوي خود کولبران، جوامع دانشگاهی و کارآفرینان و با
مشارکت و تسهیلات بنیاد برکت عملیاتی می شود.
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وزیر صنعت: 8 میلیون و 300 هزار تن کالاي دپو شده در گمرکات داریم

منبع: الفشماره خبر:  228  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر صنعت با بیان اینکه 8 میلیون و 300 هزار تن کالاي دپو شده در گمرك موجود است، گفت: 4 میلیون و 300 هزار تن آن
کالاي اساسی است. 

به گزارش تسنیم، علیرضا رزم حسینی شب گذشته در نشست
کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در بندرعباس با بیان اینکه
متاسفانه شیوع ویروس همه گیر کرونا ضربه اقتصادي سنگینی
نه تنها بر کشور ما بلکه بر جهان وارد کرد، اظهار داشت: شیوع
این ویروس و تحریم هاي ظالمانه علیه کشور موجب شد تا دولت

براي تامین کالاهاي اساسی کشور اقدامات موثري انجام دهد. 

وي با بیان اینکه خوشبختانه ما هیچ کمبود کالاي اساسی در
کشور در دوران تحریم و شیوع ویروس کرونا نداشتیم، افزود: در حال حاضر کارگاه هاي تولید ماسک بسیاري در کشور وجود دارد به

طوري که روزانه 22 میلیون عدد ماسک تولید و با قیمت مناسب در داروخانه ها به فروش می رسد. 

رزم حسینی گفت: نظام اداري 100 ساله ایران با بروکراسی طولانی کارهاي اجرایی کشور شده به همین دلیل باید کارگروه هاي
تسهیل و رفع موانع تولید ایجاد شود. 

وي افزود: اگر مصوبه هاي این کارگروه توسط دستگاه ها اجرا نشد بعد از ارجاع آن مصوبه به کارگروه تهران و برگزاري کارگروه با
حضور معاون اول رئیس جمهور، پس از بررسی مصوبه تصویب خواهد شد و دستگاه هاي اجرایی موظف به اجراي این مصوبات

هستند. 

وزیر صنعت بیان کرد: هفته اي دو مرتبه این کارگروه را در تهران نیز برگزار می کنیم و اگر مصوبه اي در استان بر زمین ماند و
دستگاه ها انجام ندادند، به تهران ارجاع دهید و ما آن را در تهران به ریاست معاون رییس جمهور بررسی و تصویب می کنیم و

دستگاه ها موظف به اجرا هستند. 

رزم حسینی تصریح کرد: این کارگروه در سطح ملی می تواند موثر واقع شود با توجه به عدم جمع بندي موضوع مناطق آزاد و منطقه
ویژه در استان هرمزگان، این موضوع در کارگروه جهش تولید در هفته آینده ارجاع داده خواهد شد تا در رابطه با آن مصوباتی ارائه

شود. 

وزیر صمت بیان کرد: وزارت صمت به عنوان متولی تولید، تجارت و معدن کشور خود را موظف می داند که در رابطه با گرانی کالا،
افزایش تولید داخل و اشتغال همچنین افزایش سهم خود در تولید ناخالص کشور بی تفاوت نباشد و در زمینه صادرات کالا و واردات
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کالاهاي اولویت دار از جمله کالاهاي اساسی و مواد اولیه کارخانجات اقدامات موثر و به موقع انجام دهد. 

رزم حسینی در ادامه بیان کرد: در نشست هاي برگزار شده با ستاد اقتصادي دولت به ریاست رئیس جمهور و بررسی پیشنهادهاي
بانک مرکزي، بخشنامه در خصوص واردات کالا تدوین شد. 

وي عنوان کرد: با اجرا شدن این بخشنامه رسوب کالاها رفع و براساس آن نیز گمرك کشور نسبت به آیین نامه اجرایی جهت ترخیص
کالاها می تواند اقدام کند. 

وزیر صمت گفت: بنا بر گزارش هاي اعلام شده در مجموع، 8 میلیون و 300 هزار تن کالاي دپو شده در گمرك موجود است که 4
میلیون و 300 هزار تن آن کالاي اساسی است که تاکنون 800 هزارتن کالاي اساسی ترخیص و روانه بازار شده است همچنین 400

هزارتن مواد اولیه کارخانجات که با وجود آیین نامه به سرعت و به زودي ترخیص کالاها خواهد شد. 

رزم حسینی در ادامه گفت: ما به دنبال این هستیم که روند تولید و صادرات تسهیل پیدا کند و صادرات و تولید داخلی کشور در شش
ماه دوم سال جاري افزایش یابد. 

وي افزود: باید تمام فولادسازان و همه کسانی که فولاد تولید می کنند موظف هستند، تمام تولیدات خود را در بورس عرضه کنند. 

وزیر صمت در ادامه عنوان کرد:در خصوص معادن راکد ابلاغیه اي ارسال شده که پروانه دریافت کردند اما کم کاري و یا غیر فعال
هستند، در یک ماه آینده اگر اقدامات خواسته شده بخشنامه مبنی بر فعالیت را انجام ندهند شوراي معادن استان ها می توانند معدن

را مجدد به مزایده گذاشته و در اختیار سرمایه گذار فعال حوزه معدن قراردهد. 

رزم حسینی خاطر نشان کرد: چنانچه صاحبان کالا حاضر به ترخیص کالا نشدند، گمرك کالاها طبق قانون اموال را به عنوان املاك
تملیکی ترخیص کند. 

وي در خصوص معادن غیرفعال نیز گفت: بر اساس بخشنامه صادر شده، چنانچه مسئولان معادن کشور نسبت به فعال سازي آن اقدام
نکنند، این معادن به مزایده گذاشته و به سرمایه گذار دیگري واگذار خواهد شد. 

رزم حسینی به دغدغه مسئولان استان مبنی بر تفویض اختیارات بیشتر به استان ها نیز اشاره کرد و افزود: بخشی از این تفویض
اختیارات تاکنون صورت گرفته و اختیارات استانی بیشتر نیز می شود. 

وي در خصوص موضوعات مطرح شده توسط فعالان اقتصادي و دیگر مسئولان استان هرمزگان هم گفت: موضوعات مطرح شده در
جلسه اي با حضور مسئولان کشوري و استاندار هرمزگان بررسی و پیگیري می شود.
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اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی

مردم است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  229  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: وزارت صمت به عنوان متولی تولید، صنعت، معدن و تجارت در کشور خود را موظف
می داند نسبت به فراوانی کالا، افزایش تولید و اشتغال اقدام کند.

وزیر صمت در کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان
هرمزگان: اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین
کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی مردم است وزیر صنعت،
معدن و تجارت بیان کرد: وزارت صمت به عنوان متولی
تولید، صنعت، معدن و تجارت در کشور خود را موظف می
داند نسبت به فراوانی کالا، افزایش تولید و اشتغال اقدام

کند. 

به گزارش برنا به نقل از وزارت صمت، علیرضا رزم حسینی
در نشست کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان هرمزگان با بیان این مطلب، افزود: استان هرمزگان یکی از استان هاي برتر کشور

در حوزه اقتصادي است و از قدیم به سبب مجاورت با خلیج فارس مرکز تجارت دریایی بوده است. 

وي با بیان اینکه استان هرمزگان هم اکنون 5 منطقه ویژه اقتصادي و دو منطقه آزاد تجاري دارد، تصریح کرد: هرمزگان استانی با
ساحلی طولانی است که در حوزه تجارت بین الملل و تولید ناخالص داخلی نقش حائز اهمیتی دارد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به شرایط کنونی کشور گفت: از یک سو در یک جنگ نابرابر تحمیلی در حوزه اقتصادي و تحریم
ها مواجه هستیم و از طرف دیگر با بیماري فراگیر کرونا دست و پنجه نرم می کنیم. 

اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی مردم است 

رزم حسینی در ادامه تصریح کرد: اولین وظیفه دولت در شرایط کنونی تامین کالاهاي اساسی و مایحتاج عمومی مردم است به نحوي
که فروشگاهها همواره پر از کالاي مصرفی مردم باشد تا مردم هیچ گونه نگرانی از بابت تامین مایحتاج خود نداشته باشند. 

وي با اشاره به تلاش هاي مجموعه دولت و وزارت صمت در این شرایط حساس کنونی، بیان کرد: خوشبختانه کار تأمین کالاها و
مایحتاج عمومی مردم در شرایط تحریم و شیوع کرونا به هیچ وجه با مشکل مواجه نشد. 

تولید روزانه 22میلیون عدد ماسک در کشور 
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وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به تولید ماسک به عنوان نمونه اي از کالاي مورد نیاز در این شرایط گفت: روزانه 22 میلیون
عدد ماسک در کشور تولید می شود که 7 میلیون عدد آن ماسک سه لایه می باشد و 470 کارگاه تولید ماسک در کشور روزانه فعال

است. 

تسهیل روند تولید با حذف بروکراسی هاي سخت اداري 

رزم حسینی در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به اهداف تشکیل کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید اضافه کرد: باید با حذف
بروکراسی هاي سخت اداري تولید و موضوعات مرتبط با تولید تسهیل گردد. 

وي ادامه داد: ستاد ملی تسهیل و رفع موانع تولید هر هفته دو جلسه با حضور مسئولین کشوري در تهران برگزار می کند، همچنین
کارگروه ملی جهش تولید هر هفته روزهاي سه شنبه با حضور معاون اول رئیس جمهور برگزار می شود. 

وزیر صنعت, معدن و تجارت در بخش دیگري از سخنان خود تصریح کرد: وزارت صمت به عنوان متولی تولید و صنعت و معدن و
تجارت در کشور خود را موظف می داند نسبت به فراوانی کالا، افزایش تولید، افزایش اشتغال و افزایش تولید ناخالص داخلی اقدام

کند. 

رزم حسینی گفت: در همین راستا جلسات مختلفی برگزار شد و پیگیري هاي زیادي داشتیم که نتیجه آن تصویب مصوبه تسریع در
ترخیص کالاهاي رسوبی و مانده در گمرکات کشور بوده است. 

ترخیص 800 هزار تن کالاهاي اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه از گمرکات با مصوبه جدید ستاد اقتصادي دولت 

وي ادامه داد: در همین راستا با همکاري گمرك و دستگاه هاي ذیربط از 8.3 کالاهاي رسوبی در گمرکات 800 هزار تن کالاهاي
اساسی و 400 هزار تن مواد اولیه گمرکات ترخیص شده است. 

به دنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات هستیم 

وزیر صمت اضافه کرد: به دنبال تسهیل روند صادرات و تامین مواد اولیه کارخانجات هستیم و با تصمیمات جدید در شش ماهه دوم
شاهد افزایش صادرات و تامین بیشتر مواد اولیه کارخانجات هستیم.
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با حضور رئیس فدراسیون جلسات متعددي برگزار و قول هاي خوبی داده شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  230  |  تاریخ: 1399/08/24

عباس محمدي گفت: حضور رئیس فدراسیون کشتی در استان زنجان را بسیار مثبت ارزیابی می کنم و در جلساتی که برگزار
شد قول هاي خوبی از سوي مسئولان داده شد.

 
 

رئیس هیأت کشتی زنجان: با حضور رئیس فدراسیون جلسات متعددي برگزار و قول هاي خوبی داده شد عباس محمدي گفت: حضور
رئیس فدراسیون کشتی در استان زنجان را بسیار مثبت ارزیابی می کنم و در جلساتی که برگزار شد قول هاي خوبی از سوي

 
مسئولان داده شد. 

به گزارش برنا، عباس محمدي، رئیس هیأت کشتی استان زنجان در گفت و گو با روابط عمومی فدراسیون کشتی با بیان این مطلب
عنوان کرد: از علیرضا دبیر رئیس فدراسیون تشکر می کنم که وقت گذاشتند در استان زنجان حضور یافتند و مشکلات کشتی را

 
بررسی کردند. 

وي ادامه داد: در بدو ورود ایشان در شب چهارشنبه گذشته، جلسه اي را با اعضاي هیأت رئیسه هیأت کشتی استان برگزار کردند و با
توجه به اینکه هیأت رئیسه بسیار پویا و توانمند هستند از همه اعضا خواستند با توجه به پتانسیل هایی که دارند پاي کار باشند و

 
گوشه اي از کار را گردن بگیرند تا کاري روي زمین نمانده و کار هیأت کشتی با قدرت پیش برود. 

محمدي تصریح کرد: در صبح روز پنج شنبه جلسه خوبی بین رئیس فدراسیون کشتی و مربیان استان زنجان برگزار شد و مربیان
استان نقطه نظرات و مشکلات خود را در خصوص کشتی استان از جمله بحث مربیگري، آموزش و بازآموزي داشتند و با توجه به
اینکه نیروهاي جوانی در استان حضور دارند و امر مربیگري علاقه دارند، مقرر شد در اولین فرصت پس از کسب مجوز از سوي ستاد

 
مبارزه با کروناي استان، کلاس هاي استاژ مربیگري براي آقایان و بانوان برگزار شود. 

رئیس هیأت کشتی استان اظهار داشت: در جلسه اي که با امام جمعه زنجان برگزار شد، با صحبت هایی که رئیس فدراسیون با ایشان
در مورد اینکه کشتی ورزش ملی، مذهبی و سنتی ایران است و جزئی از فرهنگ ایرانیان محسوب می شود داشتند، آیت اله خاتمی

 
قول دادند که به صورت عملی از کشتی استان حمایت کنند و بنده در روزهاي آتی دوباره خدمت ایشان خواهم رسید. 
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وي در مورد برگزاري مجمع عمومی هیأت کشتی استان با حضور رئیس فدراسیون گفت: مجمع عمومی هیأت کشتی به اذعان
مدیرکل ورزش و جوانان استان جزء معدود جلساتی بود که با کیفیت بالا و با حضور رئیس فدراسیون انجام شد و این کار نقطه عطفی

است که رئیس فدراسیون در استان ها حضور پیدا می کنند و در مجامع شرکت می کنند و باید ادامه داشته باشد. 

محمدي افزود: مدیر کل وززش و جوانان در این مجمع قول دادند که براي تیم لیگ برتري کشتی استان مساعدت مالی داشته باشند
تا انشاء اله تیم شهداي زنجان در دور برگشت مسابقات لیگ برتر کشتی آزاد جام یادگار امام (ره) با قدرت بیشتري حاضر شود. 

وي در مورد دیدار رئیس فدارسیون با دکتر حقیقی استاندار زنجان تصریح کرد: استاندار پس از صحبت هاي ایشان متقاعد شدند که
کشتی زنجان از پتانسیل خوبی با وجود قهرمانانی مانند محمد نادري، میثم نصیري، میثم حیدري و سایرین برخوردار است و مقرر
شد پس از ارائه طرح از سوي هیأت کشتی زنجان به صورت ویژه مساعدت مالی به ما بشود. همچنین براي حمایت از تیم لیگ برتري

ما نیز قول داده شد. 

محمدي افزود: در این جلسه همچنین رئیس فدراسیون کشتی نامه اي را در مورد اشتغال میثم نصیري از قهرمانان خوب استان به
استاندار دادند و دکتر حقیقی قول مساعد دادند که اشتغال میثم نصیري را حل نمایند. 

رئیس هیأت کشتی در مورد جلسه با شهردار زنجان اظهار داشت: پس از صحبت هایی که شد آقاي ملایی اظهار علاقه نمودند که
حتما به کشتی استان کمک کنند و یکی از موارد بازسازي دفتر هیأت کشتی استان بود که واقعا در شأن کشتی استان نبود و

همچنین در مورد اشتغال میثم نصیري نیز قول مساعدت دادند. 

محمدي در پایان خاطرنشان کرد: کار اصلی بنده از امروز آغاز می شود و باید پیگیر همه این مصوبات و جلسات باشم تا بتوانم قول
هایی که داده شده عملی کنم و کشتی استان به جایگاه اصلی خود برگردد که این امر قطعا نیازمند حمایت مسئولان و جامعه کشتی

استان است. 

 
کشتی زنجان 

لینک کوتاه : کپی شد 

با دوستان خود به اشتراك بگذارید: 

دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 
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ویژه برنا 1399/08/24 08:27 ورزشکاران الگو هستند و باید زندگی خوبی داشته باشند/ مشکل تامین هزینه تمرین داریم 
1 1399/08/24 08:13 مواجه ایران با «سالمندان سرراهی» در یک دهه آینده/ پدیده اي که در نتیجه تک فرزندي و بی فرزندي

است 
2 1399/08/24 07:47 امیرخان گفت می توانی در دفاع راحت بازي کنی/ شناخت قلعه نویی از سپاهان به ما کمک کرد 

3 1399/08/24 07:09 به خاطر اشتباه داوري پیروزي را با تساوي عوض کردیم/ پیروزي در دربی دوستانه به ما روحیه داد 
4 1399/08/24 07:00 حتی در زمان کرونا هم دوست دارم کار کنم! 

5 1399/08/24 06:59 وقتی کار کردن جان را تهدید می کند و بیکاري معاش را! / تعطیلی یا ادامه تولید آثار سینمایی و
تلویزیونی؟/بلاتکلیفی هنر در روزهاي کرونایی! 

6 1399/08/24 06:53 برنامه اي براي حضور میرسلیم به عنوان کاندید موتلفه وجود ندارد/ فعلا برنامه اي نداریم 
7 1399/08/24 06:43 ترامپ به دنبال جبران هزینه هاي انتخاباتی است/ تلاش هاي ترامپ نتیجه نمی دهد/ جامعه آمریکا در حال

دو قطبی شدن است 
8 1399/08/24 06:22 اگر خوابگاه داشتیم در شرایط کرونایی راحت بودیم/ تا سال آینده مسابقه اي در کار نیست 

9 1399/08/24 06:18 قبل از تدوین مانیفست باید ساختار انتخاباتی مشخص شود/ جریان اصلاحات دچار چالش شده است 
10 1399/08/24 06:11 براي عدم سرایت آلودگی به جامعه باید زنان معتاد عقیم شوند/خودِ این زنان خواستار عقیم سازي هستند/

عقیم سازي زنان معتاد خلاف حقوق بشر نیست 
11 1399/08/24 06:00 اصولگرایان تجربه ناموفق جلیلی را در مذاکره دارند!/ اصولگرایان بگویند در کدام مذاکره موفق بوده اند!/

اصولگرایان می گویند مذاکره براي ما خوب است اما براي رقیب بد است 
12
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قیمت ارز را 9 برابر کردید حالا سنگ مردم را به سینه می زنید؟!/ حذف پست

قالیباف در اینستاگرام

منبع: داناشماره خبر:  231  |  تاریخ: 1399/08/24

یکی از وظایف مهم دیوان نظارت بر پرونده هاست که از بخشی از این نظارت ها از طریق رسیدگی به پرونده هاي ارسالی به
دیوان محقق می شود.

 یکی از وظایف مهم دیوان نظارت بر پرونده هاست که از

 
بخشی از این نظارت ها از طریق رسیدگی به پرونده هاي ارسالی به دیوان محقق می شود. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ روزنامه ها در لابه لاي گزارش ها و سرمقاله ها، قسمتی از صفحات خود را به اخبار روزهاي

 
گذشته یا اخبار ویژه اختصاص می دهند که در ادامه به آنها اشاره می کنیم. 

 
 

 
کیهان 

 
حامی آمریکایی فتنه سبز: ادعاي تقلب خطرناك است! 
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رئیس جمهور پیشین آمریکا با سابقه فتنه انگیزي علیه ملت ایران، درباره ادعاي تقلب در انتخابات آمریکا ابراز نگرانی کرد و آن را
خطرناك خواند. 

باراك اوباما در گفت وگو با شبکه تلویزیونی سی بی اس ضمن گلایه از مقامات جمهوري خواه به علت همراهی با دونالد ترامپ گفت:
نپذیرفتن نتیجه انتخابات مسیر خطرناکی است. 

او در پاسخ به این پرسش که ادعاهاي تقلب گسترده در انتخابات آمریکا چه بلایی بر سر این کشور می آورد، اظهار داشت: به نظر می
رسد که این ادعاها با انگیزه مطرح می شوند، چون رئیس جمهور دوست ندارد ببازد و هرگز هم به شکست اذعان نمی کند. 

وي افزود: من بیشتر از این مسئله ناراحت می شوم که سایر مقامات جمهوري خواه- که بسیار بهتر از او مسائل را درك می کنند- با
این مسئله همراهی می کنند و به او دلگرمی می دهند. این اقدام یک گام دیگر براي مشروعیت زدایی، نه تنها از دولت آینده است

بلکه مشروعیت زدایی از کل نظام دموکراتیک آمریکاست. این کار قدم گذاشتن در مسیري خطرناك است. 

اوباما چهره هاي ارشد حزب جمهوري خواه را متهم کرده با صف کشیدن در کنار دونالد ترامپ براي رد نتیجه انتخابات مشغول
تضعیف دموکراسی آمریکایی هستند. 

اظهار نگرانی باراك اوباما درباره سرانجام جا افتادن ادعاي تقلب و تیره و تار کردن آینده نظام سیاسی آمریکا در حالی است که خود
وي سال 88، ضمن حمایت از سران فتنه سبز و ادعاي دروغین تقلب، رفتار موسوي و دیگر سران فتنه سبز را الهام بخش خوانده بود.
چند ماه بعد مایکل لدین مشاور اسبق امنیت ملی آمریکا فاش کرد تدارك جنبش سبز نه مربوط به یک سال اخیر بوده، بلکه به 20
سال قبل برمی گردد که طی آن مقامات آمریکایی سعی کردند به شکل پنهانی با دفتر نخست وزیر وقت ایران (میرحسین موسوي)

ارتباط بگیرند. 

سخنان اخیر اوباما نشان می دهد که ادعاي دروغین تقلب در سال 88 چقدر خائنانه بوده و شخص وي، مرتکب چه جنایتی در حق
ملت ایران شده است. نکته جالب این که فاصله آراي ترامپ و بایدن - حتی بدون در نظر گرفتن احتمال ابطال بخشی از آراي بایدن-
سه میلیون رأي بیشتر نیست؛ اما در فتنه 88، سران فتنه مدعی تقلب 11 میلیون رأیی بودند و دروغی که بعدها توسط عناصر خائنی

مانند خاتمی و تاج زاده و... (البته در پستوها و محافل خصوصی) رد شد و تصریح گردید 11 میلیون رأي تقلب اصلاً امکان ندارد. 

با سخنان اخیر اوباما که حامی بزرگ فتنه گران در سال 88 به شمار می رفت، جنایتکاري فتنه گران به طریق اولی ثابت می شود.
دولت اوباما پس از شکست آشوب سیاسی، به مشورت برخی اصلاح طلبان، تحریم هاي فلج کننده را در سالگرد شروع فتنه (خرداد

89) علیه ملت ایران به اجرا گذاشت. 

خسارت هاي حذف سهمیه بندي و شوك بنزینی دولت به کشور 

مقامات دولت و رسانه ها و احزاب حامی آن، این روزها درباره خیلی چیزها حرف می زنند و برخی را هم بیش از اندازه بزرگ نمایی
می کنند. چنانکه از کاه آمدن احتمالی بایدن به جاي ترامپ، کوه فرصت می تراشند(!) حتی آقاي روحانی گفت مردم شیرینی

مذاکرات با دنیا را در سال 95 و 96 چشیدند و نباید در این مسیر (مذاکره) فرصت سوزي کرد! 

اما طیف مذکور به دلایل کاملاً روشن، هیچ علاقه اي به مرور فهرست طولانی سوءتدبیرهاي خسارت بار خود ندارند و سعی می کنند
از بازخوانی این موارد بگریزند یا با جنجال، به فراموشی بسپارند. 
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یک نمونه بزرگ و تلخ، حذف چهارساله سهمیه بندي بنزین و کارت سوخت و سپس احیاي مجدد آن در قالب یک شوك بزرگ
اقتصادي، سیاسی و امنیتی به کشور بود. نیمه شب 23 آبان، سالگرد غافلگیر کردن مردم با خبر سه برابر شدن قیمت بنزین در آن
نیمه شب کذایی بود و امروز، سالگرد همان جمعه اي است که آقاي روحانی مدعی شد خودش هم در آن روز(جمعه) از گران شدن

بنزین و بازگشت سهمیه بندي با خبر شده است! 

چهار سال حذف سهمیه بندي سوخت، موجب افزایش مصرف و قاچاق تا بیست میلیون لیتر در روز شد. بنابر گزارش روزنامه ایران در
این دوره، فقط خسارت قاچاق سوخت، روزانه 100 میلیارد تومان بوده که با احتساب چهار سال، حداقل 144 هزار میلیارد تومان را

بالغ می شود. 

به عبارت دیگر دولت در این دوره چهارساله، در حالی با هزینه گزاف بنزین وارد کشور می کرد که لااقل یک پنجم مصرف روزانه، به
خاطر حذف شفافیت (کارت سوخت و سهمیه بندي) قاچاق شده و از جیب ملت و کشور می رفت. این مبلغ هنگفت را می شد صرف

حمایت از تولید و اشتغال و هزینه هاي عمرانی کرد. 

از سوي دیگر، سوءمدیریت دولت و وزارت نفت پس از چهار سال به بن بست خورد و دولت نتوانست هزینه هاي گزاف افزایش مصرف
(و قاچاق) بنزین را تامین کند و بنابراین بازگرداندن کارت سوخت و سهمیه بندي را به بدترین شکل ممکن و گران کردن سیصد
درصدي انجام داد که به موج سواري ضدانقلاب و ایجاد بی ثباتی و آشوب در هفته پایانی آبان 98 انجامید. تلخ و شرم آور اینکه رسانه
هاي حامی دولت به جاي اظهار شرمندگی از این سوء تدبیر یا عذرخواهی از مردم، از نظام طلبکار شدند که چرا با موج سواري دشمن
روي موج ساخته شده توسط دولت، برخورد کرده و نگذاشته فتنه عراق و لبنان را در ایران هم بازسازي کنند. این رفتار رسانه اي
بیمارگونه از این جهت قابل توجه است که نیما زم مدیر کانال آمدنیوز سال 96 درباره علت حمایت از طیف مدعی اعتدال و اصلاحات
در انتخابات همان سال گفته بود «ما درباره ناکارآمدي مدیریتی و رساندن کشور به نقطه جوش برنامه ریزي و جمع بندي داشتیم.» 

طبعا این مدل بی تدبیري ها را که در ماجراي حذف طرح هاي ضد قاچاق (شفافیت مانند ایران کد و شبنم و... هم تکرار شد)، نمی
توان پاي تحریم خارجی و مذاکره یا عدم مذاکره گذاشت. رهاشدگی بازار و عدم نظارت دستگاه هاي دولتی بر آن و عدم تدارك
سامانه هاي شفافیت بخش در حوزه تجارت و واردات و قاچاق و تسهیلات بانکی و مالیات، از جمله مسئولیت هاي بر زمین مانده
مجموعه هاي اقتصادي دولت است که یا اجرایی نشده و یا بر خلاف منطق علمی و اقتصادي رفتار شده و بنابراین موجب غلبه فضاي

سوداگري زالوصفت بر تولید و تجارت و کسب و کارهاي مشروع شده است. 

نکته قابل تأمل درباره ماجراي تلخ شوك بنزینی اینکه سردبیر نشریه صدا وابسته به حزب اتحاد ملت، چند ماه بعد گفت تحمیل فشار
بنزینی به مردم و تولید نارضایتی، براي هموار کردن مسیر مذاکره بوده. شکوري راد دبیرکل حزب هم از اینکه طبقات پایین به عنوان

پایگاه راي اصولگرایان، از شوك بنزینی شاکی شده اند، ابراز رضایت کرد! 

علی شکوري راد، روز ثبت نام براي انتخابات مجلس یازدهم، با ابراز ذوق زدگی از فشار بر طبقات محروم و پایین شهر گفته بود:
«اعتراضات اخیر، موجب ریزش راي اصلاح طلب ها نشده یا اگر شده خیلی کمتر از میزانی است که از راي اصولگراها ریزش کرده.
اعتراضات معمولا در حواشی شهرهاي بزرگ و در مناطقی که مردم از برخورداري مالی کمتري بهره مند هستند، اتفاق افتاد. این جاها
به طور سنتی جاهایی بوده که مردم مناسکی راي می دادند، یعنی همان طور که نماز می خوانند و روزه می گیرند، می آمدند و راي
می دادند، خب اینها الان آسیب دیده اند. بنابراین برخلاف دوره هاي قبل که کاهش مشارکت، بیشتر به ضرر اصلاح طلب ها بود، بعد

از این اعتراضات اخیر در حقیقت کاهش راي بیشتر در اردوگاه اصولگرایان اتفاق افتاده است». 
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اما گویا فقط شکوري راد و حزبش نبودند که از پیامدهاي تلخ فشار بر مردم استقبال کردند. محمدجواد روح، سردبیر نشریه صدا -
ارگان حزب اتحاد ملت به دبیرکلی شکوري راد- 16 آذر در سرمقاله این نشریه نوشت، روحانی با آگاهی به پیامدهاي تلخ ماجرا، آن را
طراحی و اجرا کرد: «چرا روحانی چهار روز قبل از گرانی بنزین آنگونه سخنرانی می کند؟ کدام رئیس جمهور اعلام کرده بود که فلان
قدر کسري بودجه داریم؟ آقاي روحانی در یزد از کسري بودجه گفت و یکسري حملات هم به رئیسی انجام داد. همین روش را در
کرمان به شکلی دیگر ادامه داد. مهم تر از همه اینها، اعلام کرد به توافقات پشت پرده هم پایبند است؛ همه اینها، یعنی روحانی می
خواهد به هر قیمتی شده، دوباره مذاکره کند. اینجا بود که روحانی قمار کرد. وقتی دید چیزي دستش ندارد، بنزین را گران کرد تا
جامعه به شرایط اقتصادي واکنش نشان دهد؛ فشار از پایین اتفاق بیفتد تا در بالا چانه زنی کنند که مذاکره انجام شود. می گویند
وزیر اطلاعات در جلسه دولت هشدار داده اگر بنزین را گران کنید، جامعه به هم می ریزد و روحانی خندیده است. اینکه می گویند
گران کردن بنزین تصمیم غیرکارشناسی و اطلاع رسانی آن هم غلط بوده؛ اتفاقاً از نظر روحانی، تصمیم هم کارشناسی بوده و هم نحوه

اطلاع رسانی- در واقع اطلاع نرسانی- درست بوده تا جامعه بیشتر عصبانی شود. روحانی قمار کرد تا ببیند نتیجه اش 
چه می شود». 

قیمت ارز را 9 برابر کردید حالا سنگ مردم را به سینه می زنید؟! 

یک روزنامه حامی دولت می گوید همدستی دلالان اقتصادي و بازیگران سیاسی موجب شد تا کاهش قیمت دلار پس از انتخابات
آمریکا ادامه پیدا نکند(!) 

روزنامه جمهوري اسلامی که متأسفانه مدت هاست حیثیت این روزنامه متعلق به حزب جمهوري اسلامی را پاي غربگرایان می ریزد،
در سرمقاله خود نوشت: «مدتی است مردم کشورمان از گرانی رنج می برند. بررسی ها نشان می دهند گرانی ها ریشه منطقی
اقتصادي ندارند و زائیده دلال بازي ها و گربه رقصانی هاي سیاسی هستند. در شرایط سخت اقتصادي، همین که دولت درصدد باز
کردن راهی براي حل مشکلات اقتصادي برمی آید، عوامل دلال بازي ها و سیاست بازان حرفه اي وارد صحنه می شوند و راه را سد
می کنند و اجازه نمی دهند مردم نفس راحتی بکشند. آنها منافع خود را بر مصالح مردم ترجیح می دهند و نمی خواهند مشکلات
حل شود تا بتوانند از یکطرف جیب هاي گشاد خود را پر کنند واز طرف دیگر، رقیب سیاسی را از قدرت دور کنند و خودشان بر
کرسی قدرت تکیه بزنند. پدر قدرت بسوزد که چشم ها را کور و گوش ها را کر می کند و طالبان خود را به هر خیانت و جنایتی وادار
می سازد و اولین قربانی در این معرکه، مردم بی گناهی هستند که در تمام صحنه ها براي کشور و نظام فداکاري می کنند ولی در

نبردهاي سیاسیون بر سر قدرت همواره خرد می شوند. 

به همین روزهاي بعد از انتخابات ریاست جمهوري آمریکا نگاه کنید که خبر سقوط ترامپ، باعث ریزش شدید قیمت ارز و سکه و
خودرو شد ولی دلالان اقتصادي و بازیگران سیاسی دست به دست همدیگر دادند و دسته اول با به صدا درآوردن زنگ خطر براي
جیب هاي گشاد و دسته دوم با اظهارنظرهاي سیاسی درباره آینده رابطه با آمریکا، موفق شدند جلوي ریزش قیمت ها را بگیرند و
همه چیز را به سیر صعودي برگردانند. باید خیلی ساده لوح باشیم که بپذیریم این واقعه، یک اتفاق است و نتیجه همدستی دلالان

اقتصادي با بازیگران سیاسی نیست.» 

این روزنامه بزك کننده برجام، به خیال خود پلتیک زده و فرار به جلو کرده است! وگرنه به جاي شروع از پله چندم- آن هم با ادبیات
تحریف- باید به این واقعیت تلخ اشاره می کرد که نرخ دلار قبل از آمدن دولت روحانی و بزك توافق با آمریکا (ادعاي توقف حل همه
مشکلات به بستن با آمریکا) 3700 تومان بود و در اثر سوء تدبیر هفت ساله دولت، 9 برابر شده به عبارت دیگر، در اثر سوء تدبیر
دولت، هم بخش اعظم برنامه هسته اي تعلیق یا واگذار شد، هم تحریم ها (در همان دولت اوباما) چند برابر بیشتر برگشت و هم قدرت

خرید مردم کاهش یافت. 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 527/738

ضمناً باید از نویسنده این روزنامه پرسید اگر مشکلات ریشه اقتصادي و مدیریتی ندارد، چرا طیف متبوع وي قبل از سال 92 مدعی
بودند 70 تا 90 درصد علت مشکلات اقتصادي، سوء مدیریت است؟ 

ثالثاً اگر دلال ها در به هم ریختن بازار نقش دارند -که قطعاً این طور است- چرا دولت و وزارتخانه هاي اقتصادي ذي ربط، در مقابل
این مفسدان و اخلالگران، مجامله می کنند، بلکه بعضاً مجال موج سواري را براي آنها فراهم می سازند؟! 

رابعاً اگر قرار باشد اوضاع اقتصادي با آمدن این دولت یا آن دولت در آمریکا، به هم بریزد و یا خوب شود، چه نیازي به سیاستگذاري
مستقل و درون زاست؟ در حقیقت نویسنده، در حال تجویز نسخه قجري و پهلوي و بن سلمانی است که سرنوشت خود و کشورشان را

به آمد و شد سیاستمداران در آمریکا سپرده بودند. 
خامساً درباره نقش آفرینی سیاست بازان در آشفتگی اقتصادي نیز باید یادآور شد شرطی کردن اقتصاد کشور و مدیریتی که ذاتاً باید
درون زا باشد، مذاکره با آمریکا، باعث وخامت حال اقتصاد شده و حال آن که بسیاري از این نوسانات، در اثر بی تدبیري اتفاق می
افتد، و نه مذاکره یا تحریم آمریکا، بازار مسکن، گوشت، روغن، مرغ و تخم مرغ، آهن و بسیاري از اقلام دیگر، شاهدي براین ادعاست. 

سادساً با کدام منطق اقتصادي، در حالی که دولت جدید آمریکا (در صورت انتخاب و قطعیت) باید تازه سه ماه دیگر آغاز به کار بکند،
باید موجب کاهش قیمت ارز و سکه و خودرو شود؛ مگر نه این که بایدن معاون دولت اوباما بود و دولت اوباما بود که برجام را با
شگردهاي مختلف زیرپا گذاشت. نرخ حبابی ارز وقتی پایین می آید- و باید هم پایین بیاید- که دولت به حمایت از تولید، رونق
صادرات، شکستن تحریم ها به واسطه تعامل گسترده با جهان غیرغرب، نظارت درست در واگذاري ارز دولتی و بازگشت آنها، بستن راه
قاچاق و واردات بی رویه، اخذ مالیات هاي سنگین از اقتصاد زیرزمینی و تدابیري از این دست، از داخل به اقتضاء ثبات و آرامش بدهد

وگرنه گره زدن آرامش اقتصاد به عطسه ترامپ و سرفه بایدن، عین بی عقلی است؛ 
اگر خیانت نباشد. 

دولت باید گره هاي اقتصادي را بگشاید نه این که گره بیندازد 

یک روزنامه اصلاح طلب معتقد است اقدامات دولت در حوزه اقتصاد به طرح هاي خلق الساعه و مصاحبه درمانی خلاصه شده است. 
روزنامه آفتاب یزد در گزارشی، با اشاره به درگیري معیشت مردم با تورم در سال هاي اخیر نوشت: در همه بازه زمانی 97-99 با گرانی
ناگهانی و بی دلیل بنزین و ابداعی عجیب و غریب به نام دلار 4200 تومانی، بخشی دیگر از گره هاي اقتصادي که باید توسط دولت

حل و فصل می شد به میانه کار و کسب و زندگی مردم کشانیده شد. 
دولت اما با مصاحبه و جلسه درمانی، طرح هاي خلق الساعه و بی نتیجه، تصمیمات ناگهانی و کارشناسی نشده و اقداماتی که معلوم
نیست آبشخور آن کجاست در کنار انفعال وزارت خانه هایی چون اقتصاد و صمت و نیز بانک مرکزي، نه تنها قدمی برنداشته که گره
هاي بیشتري برگره هاي قبلی افکنده و این یعنی حق با اقتصاددانان است که پشت تصمیمات اقتصادي دولت، هیچ خبره اقتصادي

حضور ندارد! 

دکتر محمد قلی یوسفی استاد دانشگاه علامه طباطبایی در این باره می گوید: متاسفانه بوروکراسی دشواري داریم. وزارتخانه هاي
زیادي داریم. به عبارتی دولت نان خورهاي زیادي را به خود وابسته کرده است که نیاز هم ندارد. دولت به صورت غیرمشروع گسترش
پیدا کرده است. بنابراین هر کس دیگر هم که بیاید اگر قرار به ادامه همین مسیر باشد وضع به همین منوال باقی خواهد ماند مگر
اینکه کارها به مردم واگذار شود. اقتصاد مربوط به مردم است و باید در اختیار مردم گذاشته شود. دولت هم نباید مداخله و براي بازار

تعیین تکلیف کند. 
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یوسفی خاطرنشان می کند: اینکه قدرت خرید پول ملی کاهش پیدا می کند به دلیل افزایش چاپ پول، افزایش نقدینگی و تورم و بی
توجهی به تولیدداخلی است. یعنی دولتمردان تلاشی براي ایجاد بستر مناسب جهت رونق تولید داخل نکردند. وقتی چنین انگیزه اي
وجود ندارد و چنین سیاست هایی را مسئولین دنبال نکرده اند و تنها به دنبال تجارت بوده اند و عده اي از این تجارت نفع بردند و
دلشان خوش بود از طریق صادرات نفت، پول به دست می آورند و پول را تبدیل به کالا کرده و مردم نیز مصرف می کنند. اما درختی

نکاشتند که اکنون ثمر دهد. 

 
جوان جبهه اصلاحات با تعدد کاندیدا در 1400 روبه رو است 

برخی اصلاح طلبان معتقدند که نباید با احزاب دیگر در مورد حمایت از روحانی ائتلاف می کردند و بهتر بود که به دفاع از کاندیداي

 
خودشان می پرداختند. کاندیداي اصلاح طلب محمدرضا عارف بود که خاتمی با علم به عدم رأي آوري، او را مجبور به انصراف کرد. 

حالا اسماعیل گرامی مقدم، سخنگوي حزب اعتماد ملی و مشاور مهدي کروبی در مورد احتمال ائتلاف مجدد اصلاح طلبان در
انتخابات 1400 گفته که «در حال حاضر اصلاح طلبان همچنان باور دارند که باید با نامزد اصلاح طلب وارد انتخابات شد؛ آن قدر هم
جبهه اصلاحات با تعدد نامزد روبه رو است که اگر بتوانیم از همین نامزد ها بر سر یکی به اجماع برسیم، هنر کرده ایم. البته تا روز
انتخابات ممکن است اتفاقات متعددي رخ دهد و سیاست ها متناسب با آن ها تعیین شود، اما تا اینجاي کار به اطمینان می گویم که

 
اصلاح طلبان با نامزد اصلاح طلب وارد کارزار انتخابات می شوند، زیرا واقعاً ائتلاف براي اصلاح طلبان هزینه هاي زیادي در پی داشت. 

علاوه بر این ائتلاف در ایران منحصر به فرد است. در هیچ کجاي دنیا قبل از انتخابات ائتلاف رخ نمی دهد و ائتلاف در کشور هاي

 
دیگر بعد از پیروزي یک حزب رخ می دهد». 

چنانچه روشن است همین گرامی مقدم هم با همه شدت مخالفتش با ائتلاف، مطمئن نیست که تا شب انتخابات چه روي بدهد. از
جمله انتقادات خواص حزبی اصلاح طلب به رهبران اصلاحات، گرفتن تصمیمات بدون اعمال نظر احزاب و تصمیم سازي براي شوراي
هماهنگی اصلاح طلبان بود. به نظر می رسد همچنان هم این نگرانی از سوي احزاب اصلاح طلب وجود دارد که در شب هاي پایانی

 
منتهی به انتخابات تصمیمات از بالا و دیکته آن به نامزد هاي اصلاح طلب همه برنامه ها را به هم بزند. 

 
حذف پست قالیباف در اینستاگرام 

اینستاگرام پست رئیس مجلس ایران در خصوص جنایت بی رحمانه داعش در افغانستان را حذف کرد. محمدباقر قالیباف در این
مطلب نوشته بود: «جنایت داعش علیه فرزندان نازنین افغانستان، دل همه ما را به درد آورد. مسئول مستقیم تمامی جنایت هاي
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داعش، بنیانگذاران آدمکش امریکایی و صهیونیست، تأمین کنندگان مالی آن ها در منطقه و حامیان آن ها هستند». روشن نیست این
مطلب که خلاف قوانین و پروتکل هاي اینستاگرام هم نیست، به چه دلیل حذف شده است. 

یادداشت متفاوت شرق: برجام نامتوازن بود 

روزنامه شرق یادداشتی از ابراهیم متقی منتشر کرده که حاوي نکات جالب توجهی در مورد برجام و نیز سیاست هاي امریکا در غرب
آسیاست. در این یادداشت آمده که «مهم ترین مشکل رؤساي جمهور امریکا، در چهار دهه گذشته، نادیده گرفتن موضوع موازنه
قدرت در محیط منطقه اي خاورمیانه بوده است. امریکایی ها همواره تلاش کرده اند ایران را به «دیگري» سیاست خارجی و امنیتی
خود تبدیل کنند. نکته جالب اینجاست که کشور هاي عرب منطقه و اسرائیل هم ایران را «دیگري» امنیتی خود می دانند و به این

ترتیب مثلثی شکل می گیرد که موازنه منطقه اي را به هم می زند. مثلث امریکا، اسرائیل و کشور هاي منطقه اي.» 

در ادامه یادداشت تأکید شده که «درست است که جو بایدن اشاره دارد که من می خواهم روابط با ایران را در فضاي کاهش تنش قرار
دهم، اما کاهش تشنج نیازمند موازنه منطقه اي است. موازنه منطقه اي در شرایطی حاصل می شود که ایران بخشی از راه حل بحران
امنیتی منطقه محسوب شود. وقتی که امریکا، اسرائیل و جهان عرب، به گونه اي یکصدا تمام تلاش خودشان را براي مقابله و نابودي
یک کشور با تاریخ کهن، با ژئوپلتیک عمق یافته و با رویکرد امنیت محوري که در دوران دفاع مقدس نشان داد، قرار می دهند،
طبیعی است که ایران، نه تن ها در این دوران تاریخی، حتی یک ایران ناسیونالیست، یک ایران سکولار و یک ایران پادشاهی هم نمی

تواند جبهه متحد امریکا، جهان عرب و اسرائیل را بپذیرد.» 

تا همین جاي یادداشت هم با رویکرد همواره روزنامه شرق در مورد تنش ایران و غرب متفاوت است. شرق همچون دیگر اصلاح طلبان
همواره کوشیده مقصر تنش ایران و غرب را ایران بداند، اما این یادداشت رویکردي واقع بینانه به دشمنی امریکا و متحدانش با ایران
دارد. در ادامه هم برجام مورد نقد قرار می گیرد که متوازن نبوده و این از روزنامه شرق بعید است: «جامعه ایرانی به هیچ وجه سودي
و منافعی در ارتباط با برجام نداشت؛ اما خودش را با برجام تطبیق داد. این مسئله نشان می دهد که جامعه ایرانی رویکردش در
مصالحه گرایی قرار دارد. البته نگاه من این است که برجام شکلی از مصالحه نبود و کاملاً نامتوازن بود. به همین دلیل هم از ویژگی

تداوم برخوردار نبود.» 

اذعان شرق در یک یادداشت به نامتوازن بودن برجام اتفاق عجیبی است! چون شرق تمام قد و همواره از برجام دفاع می کند. 

انتهاي پیام/
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توجه به صنعت داخلی رمز موفقیت اقتصادي است/ تولید ملی، شاه راه عبور از

موانع موجود

منبع: عصر هامونشماره خبر:  232  |  تاریخ: 1399/08/24

کارآفرینی و حمایت از تولید عامل شتاب در توسعه سواحل مکران و به نوعی شاه راهی براي عبور از موانع اقتصادي و حل
مشکلات کشور است.

به گزارش عصرهامون به نقل از چهاربهاران، جنوب سیستان و بلوچستان داراي ظرفیت و پتانسیل هاي فراوان طبیعی و صنعتی
بسیار زیادي براي اشتغالزایی و توسعه است تا رنگ محرومیت زدایی از چهره زیبا این خطه از کشور ما ایران برچیده شود. 

کارآفرینی و اشتغالزایی می توانند علاوه بر تامین معیشت زندگی مردمان سرزمین نخل و آفتاب، باعث توسعه منطقه و افزایش اقتصاد
نظام با تکیه بر توجه به محصولات و توان داخلی شود به گونه اي که رهبر انقلاب براي اهمیت این موضوع نگاه ویژه به گسترش

عمرانی و آبادنی جنوب سیستان و بلوچستان تحت عنوان ""توسعه سواحل مکران"" دارد. 

استفاده از ظرفیت هاي طبیعی جنوب استان نظیر دریا و محصولات آبزي، معادن، گردشگري در کنار ایجاد صنایع مختلف نیازمند
توجه مسئولین مربوطه است که می توانند با فراهم کردن شرایط و امکانات لازم به این امر مهم اهتمام ورزند و باعث رشد و ارتقاء

شوند. 

پرداخت تسهیلات مناسب بانکی، حمایت از کالا و محصولات داخلی در پروژه و طرح هاي عمرانی و آبادانی، حذف واردات کالاهاي
مشابه تولید داخل، آموزش و فرهنگ سازي براي ایجاد کارآفرینی و کسب و کارهاي کوچک و بزرگ، تامین شرایط مناسب سرمایه
گذاري از جمله اقدامات لازم و مهم مسئولین مربوطه براي فراهم کردن شرایط لازم است تا با ایجاد یک کارآفرینی و اشتغالزایی باعث

توسعه پایدار در جنوب سیستان و بلوچستان باشند. 

عدم پایداري در توسعه و اشتغالزایی علاوه بر ضربه زدن به رشد اقتصادي، عامل مخربی براي آسیب وارد شدن به معیشت زندگی
مردم می شود و این مسئله به طور مستقیم در گسترش منطقه و تحقق برنامه هاي آینده ایران تاثیر بسزایی دارد و خدشه دار شدن

تامین امنیت و آسایش براي خانواده ها و سرمایه گذاران ثمره این چالش خواهد بود. 

واحد تولیدي آریا پروفیل چابهار مصداق بارز و موفق صنعتی است که با حمایت مسئولین توانسته امروز علاوه بر تولید و تامین
محصولات پروژه و طرح هاي داخل استان، چشم اندازي براي مطرح شدن به عنوان یک برند ایرانی در صنعت پروفیل و لوله داشته

باشد. 

ظرفیت اسمی 130 هزار تنی تولید پروفیل در چابهار 

محمد قاسمی؛ معاون امور بازرسی و حمایت از مصرف کنندگان سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان و بلوچستان در گفت گو با
خبرنگار ما بیان کرد: شرکت آریا پروفیل، یکی از واحدهاي تولیدي مستقر در پیکره صنعتی منطقه آزاد چابهار در سال 1396 راه
اندازي شد و در زمینه تولید انواع پروفیل با مقاطع چهار گوش در ابعاد مختلف و نیز مقاطع دایره اي تا چهار اینچ جهت مصارف لوله
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کشی گاز شهري و پروفیل باز، فعال است. 

وي میزان سرمایه گذاري اولیه واحد را 220 میلیارد ریال عنوان و تصریح کرد: میزان سرمایه گذاري طرح توسعه تحقق یافته به
میزان 310 میلیارد ریال و اشتغال مستقیم در ظرفیت اسمی 130 هزار تن سالیانه، حدود 400 تن روزانه با حدود 80 نفر است. 

این مقام مسئول ادامه داد: این واحد تولیدي توانایی تامین قسمتی از پروفیل مورد نیاز واحدهاي صنفی تولیدي آهنگري استان را
دارد وبا توجه به پروژه هاي در دست اجراي گاز کشی شهري در سطح استان، بجاي خرید لوله گاز از سایر استان ها، امکان تامین

لوله هاي مذکور از طریق این واحد وجود دارد و این واحد مراحل پایانی اخذ استانداردهاي مورد نیاز را طی می کند. 

وي گفت: به منظور حمایت از سرمایه گذاري انجام شده و ایجاد ارزش افزوده و نیز حفظ اشتغال مستقیم و غیر مستقیم، برطرف
کردن مشکلات این واحد داراي اهمیت است. 

قاسمی اذعان کرد: از مهمترین مشکلات واحد تولیدي مذکور تامین مواد اولیه واحد ورق سرد و گرم به میزان ظرفیت اسمی تولید از
طریق فولاد مبارکه است. 

وي خاطرنشان کرد: در حال حاضر میزان سهمیه تخصیصی این واحد بطور ماهانه حدود هزار تن ورق سرد و ورق گرم است و براي
اینکه واحد بتواند در ظرفیت اسمی فعالیت کند و مصارف استانی را پاسخگو باشد، حداقل به هفت هزار و 500 تن ماهیانه ورق سرد و

گرم نیاز دارد. 

معاون امور بازرسی و حمایت از مصرف کنندگان سازمان صمت استان گفت: ارتقاء توان تولید و کیفیت این واحد تولیدي باعث می
شود تا در آینده علاوه بر تامین نیاز داخل استان، به عنوان یک برند مرغوب و با اصالت ایرانی مطرح شود و حتی زمینه صادرات به

خارج کشور را هم داشته باشد. 

تولیدات نهایی شرکت آریا پروفیل تامین کننده بازار منطقه جنوب شرق کشور است 

سید محمد موسوي؛ رییس هیات مدیره شرکت آریا پروفیل منطقه آزادچابهار در گفت و گو با خبرنگار ما با اشاره به تولیدات این
شرکت گفت: محصولات نهایی شرکت از جمله تولید انواع قوطی پروفیل و مقاطع فولادي، همچنین لوله هاي داربستی، لوله هاي گاز

و انواع لوله هاي سیاه درزدار و بدون درز نیاز سیستان و بلوچستان و استان هاي هرمزگان و کرمان را برطرف می کند. 

وي تصریح کرد: مشکلات تحریم ها در سال هاي گذشته سبب شده تا مزیت هاي اقتصادي صادرات در کشورمان از بین برود در حالی
که محصولات شرکت به کشورهاي افغانستان، پاکستان و عمان صادرات می شده است. 

رییس هیات مدیره شرکت آریا پروفیل با اشاره به اینکه بهره برداري از واحد فولاد مکران می تواند تضمین کننده تامین مواد اولیه
مورد نیاز باشد خاطرنشان کرد: برنامه ریزي براي توسعه فازهاي دیگر با هدف تولید مفتول هاي فلزي و گالوانیزه، همچنین تولید ورق

هاي رول، پانچ و ساندویچ پنل در این شرکت کاملا خصوصی شده است. 

انتهاي پیام/
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تعمیر جارو برقی سامسونگ، ال جی در پین ورك چطور انجام می شود؟

شماره خبر:  233  |  تاریخ: 1399/08/24
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

گذشت زمان و یا استفاده ناصحیح از لوازم برقی خانگی، به مرور مشکلاتی را براي این ابزار به وجود می آورد و اعضاي
خانواده را با چالش جدي مواجه می کند.

گذشت زمان و یا استفاده ناصحیح از لوازم برقی خانگی، به مرور مشکلاتی را براي این ابزار به وجود می آورد و اعضاي خانواده را
با چالش جدي مواجه می کند. 

یکی از لوازم پرکاربرد در نظافت خانه، جاروبرقی است. این وسیله ممکن است با گذر زمان، دچار کاهش در میزان مکش یا داغ شدن
بیش از حد و .....گردد.بعضی از افراد خود اقدام به تعمیر این وسائل می کنند که باعث می شود خسارت بیشتري به بار آید و یا حتی

از تعمیرکارانی کمک می گیرند که به اندازه کافی، تخصصی در حل این مشکل ندارند. 

در هنگام وقوع چنین مشکلاتی باید حتما سراغ تعمیرکاري
خبره را گرفت که کار تعمیر جاروبرقی را با کیفیت مناسب انجام
دهد. بدین منظور بعضی از شرکت ها تاسیس شده اند و جمعی
از متخصصین این حوزه را گرد آورده اند، تا کار را براي مشتریان،
آسان گردانند.یکی از این شرکت ها که می تواند در موقع لزوم،
کار تعمیر جارو برقی سامسونگ را به بهترین وجه انجام دهد

شرکت پین ورك است. 

معرفی شرکت پین ورك شرکت پین ورك می تواند کار تعمیرجاروبرقی سامسونگ را در منزل و یا تعمیرگاه، به نحو مطمئن و با
کیفیت انجام دهد. اما خدمات پین ورك در حیطه تعمیر لوازم برقی مثل جارو، منحصر به یک برند نیست. متخصصین پین ورك می
توانند کار تعمیر انواع جارو برقی را با برندهاي متنوعی که در بازار موجود است از قبیل ال جی، پاناسونیک، دوو، زیمنس، بوش،
ناسیونال و.... را به خوبی به انجام برسانند.پین ورك تنها یک شرکت در زمینه تعمیر انواع جاروبرقی نیز نمی باشد. حیطه کاري این

شرکت بسیار گسترده تر است و خدمات متنوعی توسط متخصصین آن انجام می گیرد. 

در واقع، پین ورك یک شرکت کارآفرینی با نام شرکت کارآفرینان پیشگام رایان است که به اختصار با نام تجاري پین ورك مشغول به
فعالیت در حوزه هاي مختلف است.این شرکت یک شرکت دانش بنیان است که می تواند انواع خدمات را به صورت آنلاین براي

مشتریانش به انجام برساند و در این زمینه کیفیت لازم را نیز داراست. 

انواع خدمات پین ورك همان طور که مطرح شد حیطه کاري شرکت پین ورك، تنها منحصر به تعمیر جاروبرقی ال جی، سامسونگ و
سایر برندها نیست هر چند که در انجام این امور توانسته رضایت مشتریانش را جلب نماید.متخصصین پین ورك در عرصه هاي
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مختلف قادر به ارائه خدمات هستند از جمله این زمینه ها می توان زمینه هاي زیر را نام برد. 

نظافت کارکنان پین ورك می توانند در اسرع وقت و با قیمت هایی مقرون به صرفه کلیه امور مربوط به نظافت منزل، نظافت
پارکینگ، راه پله، نظافت دفتر کار و... را انجام دهند. 

پرده شوئی و خشک شوئی پرده نیز از جمله خدمات این شرکت به مشتریان است. 

برق و الکترونیک متخصصین پین ورك قادرند در اموري مانند نصب آنتن، نصب دوربین مدار بسته، نصب لوستر و آیفون تصویري،
سیم کشی ساختمان و.... به مشتریان خدمات ارائه دهند. 

لوله کشی از جمله اموري که توسط کارکنان ماهر پین ورك انجام می گیرد خدمات مربوط به لوله کشی ساختمان، راه اندازي پکیج،
تخلیه چاه و لوله بازکنی، سینک و ظرفشوئی، نصب و تعمیر شیرآلات ساختمان و هم چنین تعمیر انواع جاروهاي شارژي با برندهاي
مختلف و... است.اسباب کشی و حمل بار، گچ کاري و سفید کاري، ساخت و تعمیر مبلمان منازل، کف پوش و پارکت، کفسابی و

سنگسابی، نقاشی ساختمان، کاغذ دیواري، طراحی و نصب کابینت و..... نیز از جمله خدمات این شرکت کارآفرینی و خدماتی است. 

هم چنین ارائه خدمات در زمینه لوازم صوتی و تصویري، کلیدسازي، ایزوگام، دکوراسیون، دودي کردن شیشه اتومبیل و.. از جمله
فعالیت هاي شرکت پین ورك است.از دیگر خدماتی که توسط شرکت پین ورك انجام می گیرد می توان به ارائه خدمات در زمینه

بازاریابی، منابع انسانی، امور مالی و حسابداري و...اشاره کرد. 

مزایاي استفاده از شرکت پین ورك 1-پین ورك، در ارائه خدماتش از کارکنان ماهر و با تجربه استفاده می کند تا بتوانند رضایت
مشتري را به خوبی جلب نمایند. 

2-خدمات ارائه شده توسط پین ورك، با قیمتی شفاف به مشتري ارائه می گردد. مشتري پین ورك می تواند از قیمت خدمات به
صورت آنلاین در سایت و اپلیکیشن پین ورك مطلع شود و سپس اقدام به ثبت سفارش نماید. 

3-سفارش دهی براي انجام خدمات توسط شرکت پین ورك، کاملا ساده است و به صورت هاي مختلفی انجام میگیرد. 

مشتري این شرکت می تواند از طریق سایت پین ورك به ثبت سفارش بپردازد. براي این کار به راحتی وارد سایت این شرکت شده در
بخش ثبت سفارش سفارش خود را ثبت نموده، آن را تایید می کند. کارشناسان پین ورك به زودي با وي تماس می گیرند و

راهنمایی هاي لازم را به عمل می آورند. 

در سایت پین ورك، امکان دیگري نیز در نظر گرفته شده است و آن ارائه اپلیکیشن پین ورك است. با نصب این اپ، مشتري می تواند
از قیمت هاي ارائه خدمات مطلع شود و متخصص مورد نظرخود را انتخاب کند، سپس بنا به سلیقه شخصی و هزینه آن، تعمیرکار

مناسب را براي جاروبرقی سامسونگ، ال جی و سایر لوازم تعمیري، انتخاب کند. 

نصب این اپلیکیشن و ثبت سفارش کاملا رایگان است و براي کسی که نخستین ثبت سفارش را در آن انجام دهد، مزایایی از جمله
برخورداري از تخفیف در نظر گرفته شده است. 
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یکی دیگر از راه هاي دسترسی به شرکت پین ورك، تماس تلفنی است. براي این منظور می توانید با شماره تلفن 02187700770
تماس بگیرید و خدمات مورد نظر خود را سفارش دهید. 

از دیگر شیوه هاي استفاده از خدمات شرکت پین ورك، مراجعه حضوري است. براي این کار می توانید به آدرس تهران، میدان ونک،
خیابان حقانی، چهارراه جهان کودك، پلاك 40، طبقه دوم مراجعه نمایید. 

4- یکی از مزایاي این شرکت، پشتیبانی دائمی و 24 ساعته در ارائه خدمات و پاسخگویی می باشد. بنابراین می توانید بلافاصله با
شماره 02187700770 تماس بگیرید و از خدمات پین ورك استفاده کنید. 

نویسنده: رپورتاژ
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صدور اولین پروانه گردشگري کشاورزي در فارس

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  234  |  تاریخ: 1399/08/24

معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی فارس از بهره برداري از اولین طرح گردشگري
کشاورزي در این استان خبر داد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، سید موید محسن نژاد گفت: نخستین طرح
گردشگري کشاورزي استان با نام دلارام در روستاي سجل
آباد از توابع بخش مرکزي شهرستان خرامه به بهره برداري

رسید. 

او ادامه داد: این طرح با مساحت بیش از 16 و نیم هکتار و
با سرمایه گذاري بیش از 800 میلیارد ریال به بهره برداري

رسیده است. 

محسن نژاد افزود: مزرعه نمونه پرورش بز شیري فرانسوي با ظرفیت هزار رأس، مزرعه پرورش بز شیري آلپاین تلاقی با ظرفیت 500
رأس، مزرعه پرورش شتر شیري، کارخانه بسته بندي شیر و پنیر بز و مزرعه پرورش پولت تخم گذار با ظرفیت 75 هزار قطعه و مرکز
ذخیره ژنی توران تیهو به عنوان مرکز مهارت آموزي در بخش نظام مهندسی کشاورزي از جمله فعالیت هاي این مرکز گردشگري

کشاورزي است. 

معاون گردشگري فارس اعلام کرد: امید است که با آشنایی با حیوانات مزرعه اي به ویژه براي کودکان و نوجوانان زمینه کارآفرینی در
آن ها نهادینه شود و گردشگران علاقه مند به حوزه کشاورزي با ماهیت چنین مراکز تولیدي و تحقیقاتی و آموزشی بیشتر آشنا شوند.

خرامه در فاصله 75 کیلومتري شرقی شیراز قرار دارد.
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کرونا بر فضاي کار و اشتغال نصف جهان چه تاثیري گذاشته است؟

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  235  |  تاریخ: 1399/08/24

نگاهی به آمار اشتغال و نرخ بیکاري اصفهان در فصل تابستان نشان می دهد که شیوع کرونا و بر روي شغل هاي خدماتی
تاثیر مهمی داشته است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اصفهان، بیماري کرونا از اسفند سال گذشته در کشورمان
شیوع یافت و پس از آن همه گیري بیماري کووید 19 با
فراز و نشیب هایی همراه بود، اما از تابستان امسال روند
ابتلا به این بیماري افزایشی شد و این مساله بر ارکان
مختلف از جمله شاخص هاي اقتصادي تاثیر گذاشته است. 

در جدیدترین آماري که از نرخ بیکاري، مشارکت اقتصادي و سهم مشاغل استان اصفهان توسط مرکز آمار ایران منتشر شد، نرخ
بیکاري در تابستان امسال به 11.6 درصد رسید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 1.3 درصد افزایش دارد؛ نرخ بیکاري نسبت

"تعداد افراد بیکار در یک رده سنی مشخص" به " کل افراد آماده به کار در آن رده سنی " است. 

بر اساس این آمار، نرخ بیکاري در بین مردان استان اصفهان در تابستان امسال به 10.4 درصد و در بین زنان به 17.1 درصد رسید که
نسبت به مدت مشابه سال گذشته به ترتیب 1.6 درصد و 0.2 درصد افزایش دارد. 

همچنین نگاهی به نرخ مشارکت اقتصادي این خطه نشان می دهد که این شاخص در تابستان امسال به 42.3 درصد رسید که نسبت
به مدت مشابه سال گذشته کاهش 3.4 درصدي را نشان می دهد؛ نرخ مشارکت اقتصادي از تقسیم جمعیت فعال (شاغل و بیکار) به
جمعیت در سنین کار به دست می آید بنابراین کاهش نرخ مشارکت اقتصادي بازتاب حضور کمتر افراد در سنین کار به سوي بازار کار

است. 

بررسی سهم مشاغل مختلف در استان اصفهان در تابستان امسال نیز حاکی از سهم 12.2 درصدي در بخش کشاورزي، 43.6 درصدي
در بخش صنعت و 44.2 درصدي در بخش خدمات است که مقایسه با آن با مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد که مشاغل
صنعتی افزایش 3.2 درصدي و مشاغل خدماتی کاهش 2.9 درصدي یافتند و بخش کشاورزي به میزان بسیار کم یعنی حدود 0.3

درصد کاهش داشت. 
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معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزي اصفهان با اشاره به آمار مذکور با تاکید بر اینکه شیوع بیماري کرونا و اوج گیري
آن در فصل تابستان امسال تاثیر زیادي روي مشاغل بویژه در بخش خدمات گذاشت، گفت: در این فصل بسیاري از کسب و کار هاي
خدماتی مانند گردشگري، هتل ها، رستوران ها و حمل و نقل نسبت به فصل تابستان سال هاي گذشته بدلیل محدودیت هاي ناشی از

 
شیوع کرونا با کمبود تقاضا مواجه بودند. 

محمدرضا لعلی با بیان اینکه سهم مشاغل خدماتی در تابستان نسبت به بهار امسال به میزان 2 درصد کاهش یافت و به 44.2 درصد
رسید، افزود: علاوه بر بخش گردشگري مشاغل خدماتی دیگري مانند کسب و کار هاي شهري، ورزشگاه ها، آموزشگاه ها، تالار ها و

 
فرهنگسرا ها نیز تحت تاثیر اوج گیري بیماري کرونا قرار گرفتند. 

او با بیان اینکه مشاغل بخش کشاورزي استان در تابستان امسال با توجه به اینکه امسال آب مورد نیاز آن ها تامین شد؛ تغییر زیادي
نسبت به مدت مشابه سال گذشته و بهار امسال نداشت، تصریح کرد:، اما مشاغل بخش صنعت با توجه به شرایط اقتصادي حاکم بر

 
کشور بویژه نوسانات نرخ ارز و تحریم هاي ظالمانه با وضعیت بهتري نسبت به بخش هاي دیگر روبه رو بود. 

لعلی ادامه داد: نوسان نرخ ارز باعث شده تا تولید داخل کشور توجیه اقتصادي پیدا کند و بسیاري از واحد هاي صنعتی در زمان حاضر

 
مشغول تولید هستند. 

سهم شاغلان در بخش کشاورزي در تابستان امسال 43.6 درصد بود که نسبت به مدت مشابه پارسال 3.2 درصد و نسبت به بهار

 
امسال 1.9 درصد افزایش یافت. 

 
سهم کرونا در کاهش نرخ مشارکت اقتصادي و افزایش اشتغال ناقص 

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزي اصفهان به نرخ مشارکت اقتصادي استان اشاره و خاطرنشان کرد: به نظر می آید
بخش بزرگی از کاهش این شاخص در بهار و تابستان امسال مربوط به زنان باشد، زیرا به احتمال زیاد تعدادي از آن ها ترجیح دادند

 
که بدلیل شیوع بیماري کرونا به سرِ کار نروند یا جویاي کار نباشند. 

لعلی افزود: همین امر و بیکار شدن تعدادي از زنان باعث شد تا نرخ مشارکت اقتصادي در بین آن ها در نیمه نخست امسال کاهش

 
یابد که در کاهش نرخ مشارکت اقتصادي استان تاثیر گذار بود. 
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نرخ مشارکت اقتصادي زنان در بهار امسال 15.1 و در تابستان 14.8 درصد بود که به ترتیب نسبت به مدت مشابه سال گذشته 3.6 و
1.6 درصد کاهش دارد. 

این کارشناس، اشتغال ناقص را یکی از شاخص هاي تاثیرگذار در نرخ هاي بیکاري و مشارکت اقتصادي دانست و گفت: اشتغال ناقص
براي فردي گفته می شود که در طول هفته مرجع، یک تا 43 ساعت کار کرده باشد، این فرد جویاي کار است و اشتغال کامل ندارد،

اما بیکار نیست. 

لعلی با بیان اینکه اشتغال ناقص بیشتر شامل کار هاي ساختمانی و فصلی و نیرو هاي خدماتی ساعتی است، خاطرنشان کرد: شیوع
کرونا تاثیر بسزایی در افزایش اشتغال ناقص داشت و باعث شد که این شاخص با 2 درصد افزایش به 11.6 درصد در تابستان امسال

برسد. 

کاهش نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 سال 

او یکی از نقاط قابل توجه در آمار اشتغال و بیکاري امسال را مربوط به نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 سال خواند و توضیح داد: این
نرخ در تابستان امسال به 22 درصد رسید و نسبت به مدت مشابه سال گذشته حدود 6.3 درصد کاهش یافت. 

این کارشناس تاکید کرد: لازم است تحقیقات مناسبی در این زمینه و ریشه یابی آن صورت گیرد که چگونه در شرایط شیوع کرونا و
افزایش نسبی نرخ بیکاري، این شاخص در بین جوانان 15 تا 22 سال کاهش یافت. 

به گفته او ممکن است تمایل جوانان به برخی مشاغل جدید یا واسطه گري در سال هاي اخیر در این امر تاثیر داشته باشد. 

 
 

مشاغل خدماتی تحت تاثیر شیوع کرونا سرپرست کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان درباره
مشاغل خدماتی گفت: این مشاغل بسیار تحت تاثیر شیوع ویروس کرونا قرار گرفتند که بخش عمده آن در گردشگري، هتلداري،

 
حمل و نقل، برخی از خدمات درمانی مانند دندانپزشکی و خدمات آموزشی بود. 

حسین باقري درباره افزایش سهم مشاغل صنعتی در اصفهان توضیح داد: با توجه به نوسان نرخ ارز، محدودیت هاي ایجاد شده در
واردات و مبارزه با قاچاق، تولید بسیاري از صنایع مانند ساختمان، کاشی، سرامیک، فولاد و وابسته به خودرو و قطعات داخلی توجیه
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اقتصادي پیدا کرد و افزایش یافت. 

باقري با تاکید بر اینکه مجموعه این شرایط باعث پویا شدن و تحرك صنایع داخلی کشور شده است، افزود: در سال هاي گذشته
برخی از کارخانه ها مانند کاشی با انباشت محصولات خود مواجه بودند، اما در ماه هاي اخیر با توجه به وضعیت پیش آمده، اقبال

براي خرید این محصولات و صادرات آن ها به کشور هاي همسایه زیاد شده است. 

او با اشاره به اینکه کرونا تاثیر چندانی روي بخش کشاورزي بدلیل نوع و ماهیت این مشاغل نداشت، خاطرنشان کرد: با توجه به تامین
آب مورد نیاز کشاورزي، مشاغل این بخش نسبت به گذشته وضعیت بهتري داشتند. 

سرپرست کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اصفهان درباره مشاغل ناقص اظهار داشت: در دوران شیوع کرونا،
محدودیت هایی بمنظور پیشگیري از افزایش موارد ابتلا و بستري، اعِمال می شود و برخی مشاغل ناچار به تعطیلی موقت می شوند

که همین امر یکی از عوامل تاثیرگذار در این زمینه است. 

باقري افزود: در این روز ها اگر در یک واحد کارگاهی یا تولیدي یک نفر دچار بیماري کرونا شود براي اینکه سایر نیرو ها و زنجیره
تولید به این ویروس مبتلا نشوند آن فرد باید مدتی در قرنطینه باشد و به سر کار نیاید. 

واحد هاي خدماتی گردشگري با جَبر ناشی از شیوع کرونا مواجهند یکی از بخش هاي بسیار مهم و تاثیر گذار در مشاغل خدماتی در
استان اصفهان، گردشگري، صنایع دستی و میراث فرهنگی است که در سال هاي اخیر با توجه به سیاست هاي دولت رونق خوبی
گرفتند و فرصت هاي زیادي براي کسب و کار آن ها فراهم شد، اما شیوع ویروس کرونا و ماهیت آن باعث شد تا این مشاغل با

مشکلات جدي مواجه شوند. 

به گفته معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان، متاسفانه بیشترین ضربه کرونا در حوزه هاي گردشگري و صنایع دستی
این استان بوده است. 

حسن قاضی عسگر با بیان اینکه در اواخر سال 97 نرخ بیکاري استان حدود 14.4 درصد و در سه ماهه پایانی سال 98 به 10.3 درصد
رسید، تصریح کرد: برنامه ما تک رقمی شدن نرخ بیکاري بود، اما متاسفانه با شیوع کرونا نرخ بیکاري به بیش از 11 درصد رسیده

است. 

همچنین به گفته رییس هیات مدیره مجمع میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان اصفهان، شیوع بیماري کرونا از اواخر
سال گذشته و اوج گیري آن در فصل تابستان امسال تاثیر بسیاري روي مشاغل خدماتی در بخش میراث فرهنگی، صنایع دستی و

گردشگري استان داشت و برخی واحد ها ناچار به تعدیل نیرو هاي خود بدلیل نداشتن درآمد پایدار شدند. 

علی لوافان با بیان اینکه برخی واحد ها نیز با چنگ و دندان نیرو هاي خود را حفظ کردند، افزود: اماکن اقامتی مانند هتل ها ناچار به
فعالیت با 50 درصد ظرفیت خود هستند که همین میزان نیز بسیار کم پُر می شود بنابراین آن ها در وضعیت نامطلوبی قرار دارند. 

لوافان با تاکید بر اینکه عرضه خدمات و محصولات از سوي فعالان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري وجود دارد، تصریح
کرد:، اما میزان تقاضا با توجه به شرایط ناشی از شیوع بیماري کرونا بسیار کاهش یافته و همین امر باعث خسارت مالی به این بخش

شده است. 
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او با اشاره به اینکه بخش میراث فرهنگی، بازدید کننده چندانی ندارد و موزه ها با توجه به محدودیت هاي موجود تعطیل هستند،
خاطرنشان کرد: در بخش صنایع دستی، تولید و عرضه محصولات توسط هنرمندان و فعالان این صنعت وجود دارد، اما میزان تقاضا و

خرید در داخل و بویژه خارج کشور کاهش چشمگیري یافته است. 

لوافان با تاکید بر اینکه حجم قابل توجهی از صنایع دستی اصفهان به گردشگران خارجی فروخته یا به کشور هاي دیگر صادر می شد،
گفت: در هشت ماه گذشته میزان تقاضا براي آن کاهش یافته است. 

او با بیان اینکه در بخش گردشگري نیز هتل ها و آژانس هاي مسافرتی فعال هستند و عرضه خدمات وجود دارد، اضافه کرد:، اما آن
ها با توجه به شرایط موجود و محدودیت هاي اعمال شده براي کنترل بیماري کووید 19، امکان عرضه خدمات خود را بصورت کامل

ندارند. 

لوافان با تاکید بر اینکه شیوع ویروس کرونا، یک پدیده رو به گسترش است و کنترل آن نیاز به محدودیت و نظارت دارد، تصریح کرد:
واحد هاي فعال در بخش میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري با جبر ناشی از شرایط شیوع کرونا مواجه هستند و با وجود

آمادگی براي عرضه، امکان ارایه خدمات خود را ندارند. 

او ادامه داد: لازم است مدیریت و برنامه ریزي متناسب با این شرایط، اعِمال و طرح هایی مانند سفر هوشمند تدوین شود تا کسب و
کار ها بویژه در بخش خدمات با کمترین آسیب مواجه شوند. 

استان اصفهان با پنج میلیون نفر جمعیت به عنوان قطب گردشگري کشور و دنیا بیش از 22 هزار بنا و اثر تاریخی شناسایی شده دارد
که از میان آن ها افزون بر یک هزار و 800 اثر ثبت ملی و میدان امام (نقش جهان)، کاخ چهلستون، باغ فین کاشان و مسجد جامع

ثبت جهانی شده است. 

در استان اصفهان افزون بر 9 هزار واحد تولیدي و صنعتی فعالیت دارند. 

منبع:ایرنا
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صدور اولین پروانه گردشگري کشاورزي در فارس

منبع: بازار کارشماره خبر:  236  |  تاریخ: 1399/08/24

معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان فارس از بهره برداري از اولین طرح گردشگري
کشاورزي در این استان خبر داد.

معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان فارس از بهره برداري از اولین طرح گردشگري
کشاورزي در این استان خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، مرکز فارس، سید موید محسن نژاد گفت: نخستین طرح گردشگري کشاورزي استان با نام دلارام
در روستاي سجل آباد از توابع بخش مرکزي شهرستان خرامه به بهره برداري رسید. 

وي ادامه داد: این طرح با مساحت بیش از 16 و نیم هکتار و با سرمایه گذاري بیش از 800 میلیارد ریال به بهره برداري رسیده است. 

محسن نژاد افزود: مزرعه نمونه پرورش بز شیري فرانسوي با ظرفیت هزار رأس، مزرعه پرورش بز شیري آلپاین تلاقی با ظرفیت 500
رأس، مزرعه پرورش شتر شیري، کارخانه بسته بندي شیر و پنیر بز و مزرعه پرورش پولت تخم گذار با ظرفیت 75 هزار قطعه و مرکز
ذخیره ژنی توران تیهو به عنوان مرکز مهارت آموزي در بخش نظام مهندسی کشاورزي از جمله فعالیت هاي این مرکز گردشگري

کشاورزي است. 

معاون گردشگري فارس اعلام کرد: امید است که با آشنایی با حیوانات مزرعه اي به ویژه براي کودکان و نوجوانان زمینه کارآفرینی در
آن ها نهادینه شود و گردشگران علاقه مند به حوزه کشاورزي با ماهیت چنین مراکز تولیدي و تحقیقاتی و آموزشی بیشتر آشنا شوند.

خرامه در فاصله 75 کیلومتري شرقی شیراز قرار دارد.
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از حضور مشاور رییس جمهور در کیش تا افتتاح طرح ها

منبع: ایرناشماره خبر:  237  |  تاریخ: 1399/08/24

کیش-ایرنا- کیش در هفته گذشته تحت الشعاع 20 آبان روز کیش و به همین مناسبت میزبان مشاور رییس جمهور بود.

کیش-ایرنا- کیش در هفته گذشته تحت الشعاع 20 آبان
روز کیش و به همین مناسبت میزبان مشاور رییس جمهور

بود. 

روز کیش به پیشنهاد انصاري لاري مدیرعامل وقت سازمان
منطقه آزاد پایه گذاري و امسال براي سومین بار مراسم

ویژه این روز چهارشنبه هفته گذشته برگزار شد. 

از همین رو و به مناسبت روز کیش، افتتاح چند طرح و
پروژه عمرانی در دستور کار سازمان منطقه آزاد کیش قرار

گرفت. بهره برداري از ساحل شرقی جزیره و سه اسکله تفریحی، بهره برداري از پارك هاي آرین و بهارستان، افتتاح ایستگاه دوچرخه
هوشمند و یک هتل پنج ستاره از جمله این طرح ها بودند. 

مرتضی بانک دبیر شوراي عالی مناطق آزاد تجاري و اقتصادي نیز به بهانه افتتاح این طرح ها وارد جزیره کیش شد. او در مراسم ویژه
گرامی داشت روز کیش، این طرح ها را «مبتنی بر رویکرد جوامع محلی و مردم بومی کیش» دانست و گفت که این روز بهانه اي است

براي تامین منافع و نیازهاي مردم این منطقه. 

در همین مراسم از چند طرح مهم دیگر که عمدتا در حوزه هاي فرهنگی و اجتماعی بودند نیز رونمایی شد. 

سوگندنامه محیط زیستی جزیره کیش در این مراسم قرائت شد؛ منشوري با هدف تعظیم و تکریم محیط زیست کیش با هدف جلب
مشارکت و ترغیب ساکنان و گردشگران به صیانت ازمحیط زیست و ترویج این فرهنگ درمیان جامعه. 

سعید پورعلی معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان منطقه آزاد نیز به تشریح طرح جامع «اینجا فرداست» پرداخت و گفت که این طرح
در فرصت باقی مانده تا پایان قرن چهاردهم خورشیدي و روزهاي آغازین قرن بعد، همه رفتارهاي تبلیغاتی، رسانه اي و فرهنگی کیش

را به پیش خواهد برد و به شکل ایده شتاب دهنده همه عملکردها و مناسبت ها خواهد بود. 

همچنین در این مراسم عنوان شد که طرح ملی توسعه مشاغل خانگی بانوان در جزیره کیش که در دبیرخانه توسعه و حمایت از
مشاغل خانگی معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پس از انجام مطالعات داخلی و خارجی به
تصویب رسیده، با حمایت جهاد دانشگاهی کشور و همکاري اداره امورزنان سازمان منطقه آزاد کیش، به اجرا در می آید. در این طرح
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براي 500 نفر در کیش ظرفیت شغلی در نظر گرفته شده است. 

ناصر آخوندي نیز از اختصاص زمینی به مساحت 5 هزار مترمربع در منطقه سفین کیش با اولویت تامین مسکن بومیان کیش خبر داد
و گفت که خانه هاي پیش بینی شده در این طرح، تحت نظارت معاونت عمرانی و زیربنایی سازمان، با رعایت ضوابط و استانداردهاي
مربوطه و در قالب بلوك هاي تجمعی کوتاه و بلند مرتبه در متراژهاي مختلف با میانگین 75 متر مربع، در سه سطح قیمت با هدف

برخورداري اقشار متوسط به پایین ساخته خواهد شد و با هماهنگی سازمان منطقه آزاد به متقاضیان واگذار می شود. 

او همچنین از اخذ موافقت اصولی سازمان بورس و اوراق بهادار براي تاسیس صندوق زمین و ساختمان در جزیره کیش خبر داد و این
صندوق را فرصتی براي سرمایه گذاري امن کیشوندان دانست. 

در هفته اي که گذشت، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش از عضویت این سازمان در سازمان بین المللی و چند جانبه مناطق آزاد
جهان خبر داد و گفت که کیش اولین منطقه آزادي در ایران است که به عضویت این سازمان در می آید. این سازمان بیش از 620

عضو دارد و یکی از سازمان هاي جهانی غیر انتفاعی است. 

سرگرد محمد زنگانه معاون اجتماعی فرماندهی نیروي انتظامی کیش، هفته گذشته به ایرنا گفت که اگرچه میزان تصادف ها در کیش
نسبت به مدت مشابه سال گذشته 9 درصد کاهش یافته است اما امسال جنس تصادف ها تغییر کرده؛ به این معنا که بیشتر توسط

توسط کیشوندان جوان 19 تا 30 ساله رخ می دهد. 

امام جمعه کیش نیز در نماز جمعه این هفته جزیره که پس از مدت ها وقفه به واسطه شیوع ویروس کرونا از سر گرفته شد، با اشاره
به طرح هاي عمرانی صورت گرفته در کیش، توجه به اولویت و نیازهاي مردم را خواستار شد و هشدار داد که نباید کیش به قلک

پولی براي افراد خارج از جزیره تبدیل شود. 

برچسب ها 
- کیش 

- جزیره کیش 
- سازمان منطقه آزاد کیش
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سهم تولید و نشر کتاب دیجیتال در اقتصاد خانوار

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  238  |  تاریخ: 1399/08/24

برنامه ضرب سکه با هدف بررسی کارآفرینی و حمایت از مشاغل خانگی از شبکه رادیویی گفت و گو پخش می شود.

برنامه ضرب سکه با هدف بررسی کارآفرینی و حمایت از
مشاغل خانگی از شبکه رادیویی گفت و گو پخش می شود.

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت وگو، برنامه
ضرب سکه کاري از گروه تاریخ و فرهنگ رادیو گفت وگو با
هدف بررسی کارآفرینی و حمایت از مشاغل خانگی با هدف
کمک به تحقق اقتصاد مقاومتی و پاسخ به سوالات

اقتصادي مخاطبان از این شبکه پخش می شود. 

این برنامه با محوریت طرح مباحث اقتصادي همچنین تحلیل و بررسی موضوعات مختلف اقتصادي با حضور کارشناسان، بیست و
چهارم آبان با بررسی موضوع سهم تولید و نشر کتاب دیجیتال در اقتصاد خانوار تقدیم مخاطبان می شود. 

دکتر حسن احمدي(رئیس مجمع ناشران الکترونیک)، محمد صدوقی(مدیرعامل یک نشر الکترونیک) و دکتر مجید قنبري(نویسنده و
پژوهشگر)از مهمانان امروز برنامه هستند. 

گفتنی است این برنامه شنبه ها ساعت 11:00به مدت 60 دقیقه و به صورت زنده روي موج اف ام ردیف 103/5 مگاهرتز به روي آنتن
رادیو گفت گو می رود. 

شبکه رادیویی گفت و گو از طریق گیرنده هاي دیجیتالی، رادیو نما، اپلیکیشن هاي موبایلی و آدرس اینترنتی
http://radiogoftogoo.ir نیز قابل دریافت است. 

مخاطبان رادیو گفت و گو براي ارتباط با این برنامه و دیگر برنامه هاي این شبکه رادیویی می توانند با سامانه پیامکی 300001035 و
شماره تماس 27861035 در ارتباط باشند.
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اسامی 100 ایده برتر چهارمین دوره نانواستارتاپ اعلام شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  239  |  تاریخ: 1399/08/24

فصل اقتصاد - از سوي ستاد نانو 100 نفر برگزیده اول چهارمین دوره نانواستارتاپ معرفی شدند که به زودي در افتتاحیه
برنامه شرکت خواهند کرد و پس از تعیین ایده و تایید پروپوزال اجرایی از حمایت هاي مادي و معنوي برنامه بهره مند

خواهند شد.

فصل اقتصاد - از سوي ستاد نانو 100 نفر برگزیده اول
چهارمین دوره نانواستارتاپ معرفی شدند که به زودي در
افتتاحیه برنامه شرکت خواهند کرد و پس از تعیین ایده و
تایید پروپوزال اجرایی از حمایت هاي مادي و معنوي

برنامه بهره مند خواهند شد. 

به گزارش فصل اقتصاد به دنبال اعلام فراخوان چهارمین
دوره نانواستارتاپ از میان 2585 نفر ثبت نام کننده در دهمین مسابقه ملی فناوري نانو، 325 نفر نسبت به ثبت نام اولیه در مهرماه
1399 اقدام کردند. از این میان بیش از 185 نفر به صورت کامل در تمامی مراحل ورودي برنامه از قبیل آزمون هاي علمی و

کارآفرینی در آبان ماه 1399 حضور داشتند. 
مطابق با معیارهاي اعلامی، 100 نفر برگزیده اول این آزمون ها به عنوان پذیرفته شدگان اولیه نانواستارتاپ اعلام شدند و این افراد به
زودي در افتتاحیه برنامه شرکت خواهند کرد و پس از تعیین ایده و تایید پروپوزال اجرایی از حمایت هاي مادي و معنوي برنامه بهره

مند خواهند شد. 
همچنین 20 نفر بعدي یعنی رتبه هاي 101 تا 120، قادر به شرکت در افتتاحیه برنامه نانواستارتاپ به عنوان افراد ذخیره هستند و

در صورتی که در طول یک ماه آینده برخی داوطلبان از حضور خود انصراف دهند، این افراد می توانند جایگزین آنان شوند. 
نمرات شامل دو بخش علمی (50 امتیاز) و کارآفرینی (50 امتیاز) است. کلیه ارزیابی ها بر اساس خوداظهاري داوطلبان در فرم
اطلاعات شخصی و سوابق علمی پژوهشی و نتایج آزمون علمی و دو آزمون کارآفرینی است. در صورتی که داوطلب مربوطه در یکی از
آزمون ها شرکت نکرده باشد یا فرم سوابق خود را کامل ارسال نکرده باشد، با اینکه نام و نمره او (به منظور کمک به فرد براي سنجش

شخصی خود) در فایل اعلام نتایج آورده شده است، اما قادر به شرکت در چهارمین دوره نخواهد بود. 
بر اساس اعلام ستاد نانو، معیارهاي ارزیابی علمی که نیمی از نمرات را به خود اختصاص داده اند، شامل مقطع تحصیلی، آزمون علمی،
دسترسی به آزمایشگاه، پایان نامه داخلی/ مقاله ISI و سابقه کار صنعتی و معیارهاي ارزیابی کسب و کاري که نیمه دیگر نمرات را به
خود اختصاص داده اند، شامل بنیه اقتصادي، تیم سازي، مهارت کار تیمی، انگیزه کارآفرینی و فاکتورهاي شخصیتی تاثیرگذار در

کارآفرینی (کانون کنترل و توفیق طلبی) می شود. 
انتهاي پیام
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وام قرض الحسنه براي زنان

منبع: بانکداري ایرانیشماره خبر:  240  |  تاریخ: 1399/08/24

بانک قرض الحسنه مهر ایران به زنانی که متقاضی دریافت تسهیلات قرض الحسنه هستند، وام می دهد. متقاضیان می توانند
از طریق افتتاح حساب و واریز مبالغی به صورت مستمر و ماهانه براي ایجاد پس انداز، علاوه بر استفاده از خدمات بانک از

تسهیلات قرض الحسنه نیز استفاده کنند.

بانک قرض الحسنه مهر ایران به زنانی که متقاضی دریافت تسهیلات قرض الحسنه
هستند، وام می دهد. متقاضیان می توانند از طریق افتتاح حساب و واریز مبالغی به
صورت مستمر و ماهانه براي ایجاد پس انداز، علاوه بر استفاده از خدمات بانک از

تسهیلات قرض الحسنه نیز استفاده کنند. 

از جمله مزایاي این طرح، اعطاي تسهیلات قرض الحسنه زنجیره اي در چهار مرحله
جمعا به میزان 41میلیون تومان و در راستاي رفع نیازها و احتیاجات ضروري بانوان،
امکان پس انداز مبالغ خرد و برنامه ریزي براي استفاده از تسهیلات قرض الحسنه، ایجاد

انگیزه در بانوان جهت اشتغال و کارآفرینی است. 

اندوخته بانوان مهر ایران طرحی است که متقاضیان می توانند در چارچوب آن تسهیلات قرض الحسنه زنجیره اي را در چهار مرحله
دریافت کنند. این طرح با هدف خدمت به جامعه زنان کشور و توانمندسازي بانوان خانه دار و کارآفرین و براي ارائه خدمات بانکی
متناسب با این قشر طراحی شده است. در این طرح متقاضیان علاوه بر توسعه فضاي کسب وکار خود، می توانند در ارتقاي سطح رفاه
خانواده هایشان نیز نقش آفرین باشند؛ جامعه هدف این طرح زنانی هستند که متقاضی دریافت تسهیلات قرض الحسنه باشند.
متقاضیان باید براي شرکت در طرح و واریز مبالغ پس انداز مستمر ماهانه، نسبت به افتتاح حساب قرض الحسنه پس انداز مربوط به
طرح اندوخته بانوان مهر ایران اقدام کنند. متقاضیان می توانند یا شخصا نسبت به افتتاح حساب و واریز مستمر مبالغ به صورت ماهانه
اقدام کرده و با ایجاد میانگین لازم بر اساس شرایط طرح، مشمول دریافت تسهیلات شوند یا به واسطه افتتاح حساب و واریز مبلغ
مستمر ماهانه توسط همسر یا پدر، با ایجاد میانگین لازم طبق شرایط طرح، امکان دریافت تسهیلات را پیدا کنند. در این طرح هر یک
از زنان داراي شرایط افتتاح حساب، می توانند با پس انداز مبلغ مستمر ماهانه، نسبت به افزایش اندوخته خود اقدام کرده و از
تسهیلات طرح اندوخته بانوان مهر ایران بهره مند شوند. متقاضی می تواند با انجام چهار واریز مستمر ماهانه به مبلغ 200 هزار تومان
و همزمان با چهارمین واریزي (در ماه چهارم)، از تسهیلات مرحله اول، به مبلغ 3 میلیون تومان با بازپرداخت 24 ماهه بهره مند شود.
مجموع مبالغ واریزي چهار ماه اول (به میزان 800هزار تومان) قبل از پرداخت تسهیلات، براي کمک به ارائه تضامین ارائه شده از
سوي متقاضی، به عنوان وثیقه نقدي تا پایان اقساط تسهیلات تمام وام هاي دریافتی چهار مرحله در نظر گرفته می شود. پس از
دریافت تسهیلات مرحله اول و براي استفاده از تسهیلات دوم، از ابتداي ماه پنجم متقاضی باید نسبت به ادامه پس انداز ماهانه به
مبلغ 100هزار تومان اقدام کند. بعد از 24 ماه و تسویه تسهیلات مرحله اول، بلافاصله از تسهیلات مرحله دوم به مبلغ 6 میلیون

تومان با بازپرداخت 24 ماهه بهره مند می شود. 

(800 هزار تومان به عنوان وثیقه نقدي تسهیلات دوم محسوب شده و مجموع مبالغ 100هزار تومانی واریزي تا تسویه وام، مسدود می
شود.) با استمرار پس انداز ماهانه در دوره تسهیلات مرحله دوم به مبلغ 100هزار تومان، متقاضی می تواند بعد از 24 ماه و تسویه
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تسهیلات مرحله دوم، بلافاصله از تسهیلات مرحله سوم به میزان 12میلیون تومان، با بازپرداخت 36 ماهه برخوردار شود. (بدیهی است
800 هزار تومان مجددا به عنوان وثیقه نقدي تسهیلات سوم محسوب شده و مجموع مبالغ 100 هزار تومانی واریزي تا تسویه وام،
مسدود می شود.) با ادامه پس انداز ماهانه به مبلغ 100هزار تومان بعد از 36 ماه و تسویه تسهیلات مرحله سوم، بلافاصله متقاضی از
تسهیلات مرحله چهارم به میزان 20 میلیون تومان تسهیلات با بازپرداخت 36ماهه بهره مند می شود. (800 هزار تومان مجددا به

عنوان وثیقه نقدي تسهیلات چهارم در نظر گرفته شده و مجموع مبالغ 100 هزار تومانی واریزي تا تسویه وام، مسدود می شود.)
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اسامی 100 ایده برتر چهارمین دوره نانواستارتاپ اعلام شد

منبع: ایسناشماره خبر:  241  |  تاریخ: 1399/08/24

از سوي ستاد نانو 100 نفر برگزیده اول چهارمین دوره نانواستارتاپ معرفی شدند که به زودي در افتتاحیه برنامه شرکت
خواهند کرد و پس از تعیین ایده و تایید پروپوزال اجرایی از حمایت هاي مادي و معنوي برنامه بهره مند خواهند شد.

به گزارش ایسنا به دنبال اعلام فراخوان چهارمین دوره
نانواستارتاپ از میان 2585 نفر ثبت نام کننده در دهمین
مسابقه ملی فناوري نانو، 325 نفر نسبت به ثبت نام اولیه
در مهرماه 1399 اقدام کردند. از این میان بیش از 185
نفر به صورت کامل در تمامی مراحل ورودي برنامه از قبیل
آزمون هاي علمی و کارآفرینی در آبان ماه 1399 حضور

داشتند. 

مطابق با معیارهاي اعلامی، 100 نفر برگزیده اول این
آزمون ها به عنوان پذیرفته شدگان اولیه نانواستارتاپ اعلام

شدند و این افراد به زودي در افتتاحیه برنامه شرکت خواهند کرد و پس از تعیین ایده و تایید پروپوزال اجرایی از حمایت هاي مادي و
معنوي برنامه بهره مند خواهند شد. 

همچنین 20 نفر بعدي یعنی رتبه هاي 101 تا 120، قادر به شرکت در افتتاحیه برنامه نانواستارتاپ به عنوان افراد ذخیره هستند و
در صورتی که در طول یک ماه آینده برخی داوطلبان از حضور خود انصراف دهند، این افراد می توانند جایگزین آنان شوند. 

نمرات شامل دو بخش علمی (50 امتیاز) و کارآفرینی (50 امتیاز) است. کلیه ارزیابی ها بر اساس خوداظهاري داوطلبان در فرم
اطلاعات شخصی و سوابق علمی پژوهشی و نتایج آزمون علمی و دو آزمون کارآفرینی است. در صورتی که داوطلب مربوطه در یکی از
آزمون ها شرکت نکرده باشد یا فرم سوابق خود را کامل ارسال نکرده باشد، با اینکه نام و نمره او (به منظور کمک به فرد براي سنجش

شخصی خود) در فایل اعلام نتایج آورده شده است، اما قادر به شرکت در چهارمین دوره نخواهد بود. 

بر اساس اعلام ستاد نانو، معیارهاي ارزیابی علمی که نیمی از نمرات را به خود اختصاص داده اند، شامل مقطع تحصیلی، آزمون علمی،
دسترسی به آزمایشگاه، پایان نامه داخلی/ مقاله ISI و سابقه کار صنعتی و معیارهاي ارزیابی کسب و کاري که نیمه دیگر نمرات را به
خود اختصاص داده اند، شامل بنیه اقتصادي، تیم سازي، مهارت کار تیمی، انگیزه کارآفرینی و فاکتورهاي شخصیتی تاثیرگذار در

کارآفرینی (کانون کنترل و توفیق طلبی) می شود. 

انتهاي پیام
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سالگرد شوك بنزینی دولت تدبیر به کشور/ روحانی، چند روز بعد: من خودم

صبح جمعه فهمیدم!

منبع: جهان نیوزشماره خبر:  242  |  تاریخ: 1399/08/24

چهار سال حذف سهمیه بندي سوخت، موجب افزایش مصرف و قاچاق تا بیست میلیون لیتر در روز شد. بنابر گزارش روزنامه
ایران در این دوره، فقط خسارت قاچاق سوخت، روزانه 100 میلیارد تومان بوده که با احتساب چهار سال، حداقل 144 هزار میلیارد

تومان را بالغ می شود. 

گروه سیاسی جهان نیوز: مقامات دولت و رسانه ها و احزاب
حامی آن، این روزها درباره خیلی چیزها حرف می زنند و برخی
را هم بیش از اندازه بزرگ نمایی می کنند. چنانکه از کاه آمدن
احتمالی بایدن به جاي ترامپ، کوه فرصت می تراشند(!) حتی
آقاي روحانی گفت مردم شیرینی مذاکرات با دنیا را در سال 95
و 96 چشیدند و نباید در این مسیر (مذاکره) فرصت سوزي کرد! 

به گزارش کیهان، اما طیف مذکور به دلایل کاملاً روشن، هیچ علاقه اي به مرور فهرست طولانی سوءتدبیر هاي خسارت بار خود
ندارند و سعی می کنند از بازخوانی این موارد بگریزند یا با جنجال، به فراموشی بسپارند. 

یک نمونه بزرگ و تلخ، حذف چهارساله سهمیه بندي بنزین و کارت سوخت و سپس احیاي مجدد آن در قالب یک شوك بزرگ
اقتصادي، سیاسی و امنیتی به کشور بود. نیمه شب 23 آبان، سالگرد غافلگیر کردن مردم با خبر سه برابر شدن قیمت بنزین در آن
نیمه شب کذایی بود و امروز، سالگرد همان جمعه اي است که آقاي روحانی مدعی شد خودش هم در آن روز(جمعه) از گران شدن

بنزین و بازگشت سهمیه بندي با خبر شده است! 

چهار سال حذف سهمیه بندي سوخت، موجب افزایش مصرف و قاچاق تا بیست میلیون لیتر در روز شد. بنابر گزارش روزنامه ایران در
این دوره، فقط خسارت قاچاق سوخت، روزانه 100 میلیارد تومان بوده که با احتساب چهار سال، حداقل 144 هزار میلیارد تومان را

بالغ می شود. 

به عبارت دیگر دولت در این دوره چهارساله، در حالی با هزینه گزاف بنزین وارد کشور می کرد که لااقل یک پنجم مصرف روزانه، به
خاطر حذف شفافیت (کارت سوخت و سهمیه بندي) قاچاق شده و از جیب ملت و کشور می رفت. این مبلغ هنگفت را می شد صرف

حمایت از تولید و اشتغال و هزینه هاي عمرانی کرد. 

از سوي دیگر، سوءمدیریت دولت و وزارت نفت پس از چهار سال به بن بست خورد و دولت نتوانست هزینه هاي گزاف افزایش مصرف
(و قاچاق) بنزین را تامین کند و بنابراین بازگرداندن کارت سوخت و سهمیه بندي را به بدترین شکل ممکن و گران کردن سیصد
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درصدي انجام داد که به موج سواري ضدانقلاب و ایجاد بی ثباتی و آشوب در هفته پایانی آبان 98 انجامید. تلخ و شرم آور اینکه رسانه
هاي حامی دولت به جاي اظهار شرمندگی از این سوء تدبیر یا عذرخواهی از مردم، از نظام طلبکار شدند که چرا با موج سواري دشمن
روي موج ساخته شده توسط دولت، برخورد کرده و نگذاشته فتنه عراق و لبنان را در ایران هم بازسازي کنند. این رفتار رسانه اي
بیمارگونه از این جهت قابل توجه است که نیما زم مدیر کانال آمدنیوز سال 96 درباره علت حمایت از طیف مدعی اعتدال و اصلاحات
در انتخابات همان سال گفته بود «ما درباره ناکارآمدي مدیریتی و رساندن کشور به نقطه جوش برنامه ریزي و جمع بندي داشتیم.» 

طبعا این مدل بی تدبیري ها را که در ماجراي حذف طرح هاي ضد قاچاق (شفافیت مانند ایران کد و شبنم و... هم تکرار شد)، نمی
توان پاي تحریم خارجی و مذاکره یا عدم مذاکره گذاشت. رهاشدگی بازار و عدم نظارت دستگاه هاي دولتی بر آن و عدم تدارك
سامانه هاي شفافیت بخش در حوزه تجارت و واردات و قاچاق و تسهیلات بانکی و مالیات، از جمله مسئولیت هاي بر زمین مانده
مجموعه هاي اقتصادي دولت است که یا اجرایی نشده و یا بر خلاف منطق علمی و اقتصادي رفتار شده و بنابراین موجب غلبه فضاي

سوداگري زالو صفت بر تولید و تجارت و کسب و کارهاي مشروع شده است. 

نکته قابل تأمل درباره ماجراي تلخ شوك بنزینی اینکه سردبیر نشریه صدا وابسته به حزب اتحاد ملت، چند ماه بعد گفت تحمیل فشار
بنزینی به مردم و تولید نارضایتی، براي هموار کردن مسیر مذاکره بوده. شکوري راد دبیرکل حزب هم از اینکه طبقات پایین به عنوان

پایگاه راي اصولگرایان، از شوك بنزینی شاکی شده اند، ابراز رضایت کرد! 

علی شکوري راد، روز ثبت نام براي انتخابات مجلس یازدهم، با ابراز ذوق زدگی از فشار بر طبقات محروم و پایین شهر گفته بود:
«اعتراضات اخیر، موجب ریزش راي اصلاح طلب ها نشده یا اگر شده خیلی کمتر از میزانی است که از راي اصولگراها ریزش کرده.
اعتراضات معمولا در حواشی شهرهاي بزرگ و در مناطقی که مردم از برخورداري مالی کمتري بهره مند هستند، اتفاق افتاد. این جاها
به طور سنتی جاهایی بوده که مردم مناسکی راي می دادند، یعنی همان طور که نماز می خوانند و روزه می گیرند، می آمدند و راي
می دادند، خب اینها الان آسیب دیده اند. بنابراین برخلاف دوره هاي قبل که کاهش مشارکت، بیشتر به ضرر اصلاح طلب ها بود، بعد

از این اعتراضات اخیر در حقیقت کاهش راي بیشتر در اردوگاه اصولگرایان اتفاق افتاده است». 

اما گویا فقط شکوري راد و حزبش نبودند که از پیامدهاي تلخ فشار بر مردم استقبال کردند. محمدجواد روح، سردبیر نشریه صدا -
ارگان حزب اتحاد ملت به دبیرکلی شکوري راد- 16 آذر در سرمقاله این نشریه نوشت، روحانی با آگاهی به پیامدهاي تلخ ماجرا، آن را
طراحی و اجرا کرد: «چرا روحانی چهار روز قبل از گرانی بنزین آنگونه سخنرانی می کند؟ کدام رئیس جمهور اعلام کرده بود که فلان
قدر کسري بودجه داریم؟ آقاي روحانی در یزد از کسري بودجه گفت و یکسري حملات هم به رئیسی انجام داد. همین روش را در
کرمان به شکلی دیگر ادامه داد. مهم تر از همه اینها، اعلام کرد به توافقات پشت پرده هم پایبند است؛ همه اینها، یعنی روحانی می
خواهد به هر قیمتی شده، دوباره مذاکره کند. اینجا بود که روحانی قمار کرد. وقتی دید چیزي دستش ندارد، بنزین را گران کرد تا
جامعه به شرایط اقتصادي واکنش نشان دهد؛ فشار از پایین اتفاق بیفتد تا در بالا چانه زنی کنند که مذاکره انجام شود. می گویند
وزیر اطلاعات در جلسه دولت هشدار داده اگر بنزین را گران کنید، جامعه به هم می ریزد و روحانی خندیده است. اینکه می گویند
گران کردن بنزین تصمیم غیرکارشناسی و اطلاع رسانی آن هم غلط بوده؛ اتفاقاً از نظر روحانی، تصمیم هم کارشناسی بوده و هم نحوه

اطلاع رسانی- در واقع اطلاع نرسانی- درست بوده تا جامعه بیشتر عصبانی شود. روحانی قمار کرد تا ببیند نتیجه اش چه می شود».
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یک هشتم کالاهاي موجود در گمرکات کشور ترخیص شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  243  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر صنعت، معدن و تجارت از ترخیص یک و دو دهم میلیون تن کالا (معادل حدود یک هشتم کالا هاي موجود) از گمرکات
کشور در 10 روز اخیر خبر داد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت از ترخیص یک و دو دهم
میلیون تن کالا (معادل حدود یک هشتم کالا هاي موجود)
از گمرکات کشور در 10 روز اخیر خبر داد. - اخبار

اقتصادي - 
به گزارش خبرگزاري تسنیم، علیرضا رزم حسینی در
ارتباط زنده تصویري با بخش خبر 21 جمعه شب شبکه
اول سیما از مرکز بندرعباس افزود: با بررسی گمرکات
شهید رجایی و باهنر استان هرمزگان تا این لحظه از
مجموع هشت و سه دهم میلیون تن کالا (چهار و سه دهم

میلیون تن کالاي اساسی و 4 میلیون تن کالاي غیر اساسی) حدود یک میلیون و 200 هزار تن کالا ترخیص شده است. 

وي گفت: از این میزان حدود 800 میلیون تن شامل کالا هاي اساسی مانند برنج، روغن، گندم، کنجاله سویا و حدود 400 هزار تن
هم مواد اولیه کارخانجات بوده است البته روند ترخیص ادامه خواهد داشت. 

رزم حسینی ادامه داد: سیاست اقتصادي دولت متمرکز بر ایجاد فراوانی کالا در کشور است پس روند ترخیص کالا از گمرکات کشور
ادامه خواهد داشت. 

وي گفت: با مساعد بودن شرایط جوي، فردا صبح (شنبه) پس از بازدید از بنادر شهیدان رجایی و باهنر استان هرمزگان، بازدیدي
میدانی هم از بندر امام خمینی (ره) خوزستان خواهد داشت. 

وزیر صمت افزود: این وزارتخانه با در دست داشتن 40 درصد اقتصاد و همینطور 38 درصد از اشتغال کشور، نمی تواند به وضع
اقتصادي کشور بی تفاوت باشد پس وزارت صمت با هدف تامین کالا هاي اساسی و ضروري جامعه، تامین مواد اولیه کارخانجات و

تقویت چرخه تولید کشور اقدامات مقتضی خواهد داشت.
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بهترین شرکت براي تعمیر لباسشویی و ظرفشویی

منبع: جهان نیوزشماره خبر:  244  |  تاریخ: 1399/08/24

از مهم ترین ابزار خانه و آشپزخانه، ماشین لباسشویی و
ماشین ظرفشویی است که وظیفه شستشوي لباس و
ظروف را به عهده دارند. خرابی این ابزار و یا نیاز داشتن به
تعمیرات، مشکلاتی را براي اهالی خانه ایجاد می کند. به
هر حال این معضلی است که ممکن است براي هر خانه اي
پیش بیاید و براي خانواده، هم هزینه ساز باشد و هم

دردسر ساز. 

مشکلات ماشین لباسشویی و ظرفشویی 
ممکن است یک روز به طور ناگهانی، ماشین لباسشویی شما روشن نشود. این امر دلائل متعددي دارد که هر کسی قادر به تشخیص
آن نیست یا اگر تشخیص درستی هم بدهد قادر به برطرف کردن آن مشکل نیست. از جمله دلائل روشن نشدن ماشین لباسشویی و

ظرفشویی می توان به این موارد اشاره کرد: 

به وجود آمدن مشکلی در برق رسانی می تواند دلیل روشن نشدن آن باشد. یا کلید سوئیچ دچار مشکل باشد یا حتی موتور دستگاه
آسیب دیده باشد. بنابراین، مشکل، جدي است و باید هر چه سریع تر در رفع آن اقدام شود. 

در این هنگام کمک گرفتن از یک تعمیر کار ماهر که از هر جهت نسبت به نحوه انجام کارش متعهد و مطمئن است، اقدامی عاقلانه و
منطقی است که می تواند به سرعت به عیب یابی و رفع عیب این وسیله کمک کند. 

می توانید بلافاصله با یک شرکت خدماتی از جمله شرکت دانش بنیان پین ورك، با این شماره 02187700770 تماس بگیرید تا
خبره ترین تعمیر کارش را در کم ترین زمان ممکن به سمت منزل شما روانه کند. 

ممکن است آب درون ماشین لباسشویی و یا ظرفشویی شما، جمع شود و به موقع، تخلیه نشود. ممکن است پمپ تخلیه خراب باشد
یا لوله هاي خروجی آب، بنا به هر دلیلی مسدود شده باشند. با نصب اپلیکیشن پین ورك می توانید به سرعت تعمیرکار مورد نظرتان

را بیابید تا مشکلتان را خیلی زود برطرف کند. 

امکان این نیز وجود دارد که آب از ماشین لباسشویی و ظرفشویی شما نشت کند و در این صورت تمامی فرش هاي آشپزخانه خیس
شوند و اعضاي خانواده دچار مشکل شوند. در این هنگام ممکن است شلنگ تخلیه داراي مشکلی باشد و دلائلی از این دست. ممکن
است آب از جاپودري ماشین، سرازیر شود یا ترك بخورد و یا به طور کامل بشکند و شما نه دلیل آن را بدانید و نه نحوه حل مشکل را.



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 553/738

اما یک متخصص خبره از طرف یک شرکت خدماتی مطمئن، به راحتی بتواند این کار را انجام دهد. می توانید به سایت پین ورك
مراجعه کنید و با تکمیل یک فرم، تعمیرکاري ماهر را بلافاصله به منزل خود بیاورید تا عیب ماشین را پیدا کند. 

بنابراین مشکلات و خرابی هاي ماشین لباسشویی و ظرفشویی، به یک یا چند عامل خلاصه نمی شود و نیاز به دانش تخصصی دارد تا
هم این مشکلات را عیب یابی کند و هم آن را برطرف نماید. این دانش و مهارت را هر کسی در خود سراغ ندارد. 

بنابراین اولین راهی که به ذهن افراد می رسد تا این مشکلات را برطرف نمایند تماس با یک تعمیر کار متخصص است. در این زمینه،
امروزه بعضی از شرکت هاي دانش بنیان از جمله پین ورك، دست به کار شده اند و راهنمایی هاي لازم را به مشتریان ارائه می دهند. 

معرفی شرکت پین ورك 
پین ورك، شرکت کارآفرینان پیشگام رایان است. این شرکت به اختصار و با علامت تجاري پین ورك معروف است. پین ورك یک
شرکت دانش بنیان در زمینه انواع خدمات، آن هم به صورت آنلاین است. براي استفاده از انواع خدمات این شرکت از جمله تعمیرات

لوازم خانگی از قبیل تعمیر ماشین لباسشویی و ظرفشویی چند راه وجود دارد. 

مثلا می توانید به سایت پین ورك مراجعه نمایید. در این سایت بخشی به نام ثبت سفارش، موجود است که کار را براي مشتریان
بسیار ساده کرده است. کاربران و مشتریان می توانند سفارش خود را در این قسمت ثبت نمایند تا کارشناسان پین ورك در اسرع

وقت با آن ها تماس بگیرند و در رفع و رجوع مشکل یاري شان نمایند. 

هم چنین از طریق پلتفرم پین ورك که از طریق سایت و اپلیکیشن این شرکت، قابل دریافت است می توانید تمامی خدمات شرکت را
به صورت آنلاین بررسی کنید و بهترین متخصص را با به بهترین قیمت و کیفیت براي امور دلخواهتان انتخاب کنید. 

مزایاي استفاده از پین ورك 
پین ورك بهترین تعمیر کار تخصصی در زمینه تعمیر ماشین ظرفشویی پین ورك و لباسشویی منازل است. از مزایاي استفاده از
خدمات این شرکت می توان به 1- استفاده از متخصصین ماهر در انجام خدمات 2- قیمت شفاف و سهولت در امر سفارش دهی

خدمات 3- پشتیبانی دائمی و 24 ساعته خدمات و.... اشاره کرد. 

خدمات شرکت پین ورك 
خذمات شرکت کارآفرینی پین ورك تنها منحصر به تعمیرات لوازم خانگی و ماشین لباسشویی و ظرفشویی نیست. این شرکت،

خدماتی متنوع و متعدد را به صورت آنلاین براي مشتریانش عرضه می دارد از جمله این خدمات می توان به موارد زیر اشاره کرد: 

نظافت 
در زمینه نظافت پارکینگ، نظافت راه پله، نظافت دفتر کار و یا هر مکان مورد نظرتان می توانید از خدمات این شرکت استفاده کنید.
مبلشویی و قالیشویی و خشکشویی لباس، بخش دیگري از خدمات این شرکت است. از دیگر خدمات شرکت پین ورك میتوان به

خدمات باغبانی، ایزوگام، صوتی و تصویري و انجام تعمیرات لپ تاپ و کامپیوتر و... اشاره کرد. 

پین ورك هم چنین داراي تیم هاي تخصصی در زمینه هاي بازاریابی، منابع انسانی، حسابداري ومالی و.. است که هم از نظر کیفیت
انجام کار و هم از نظر هزینه هاي انجام کار، بسیار مقرون به صرفه است. سم پاشی منازل از دیگر خدمات این شرکت است که توسط
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تیم کاري متعهد این شرکت انجام می گیرد. 

خدمات مربوط به دکوراسیون منزل، شیشه دودي کردن اتومبیل، مهمانداري و پذیرایی، لوله کشی و برق و الکترونیک و... تنها چند
مورد از خدمات این شرکت خدماتی متعهد است که ضمانت نامه هاي لازم را نیز براي انجام فعالیت هایش داراست. 

براي استفاده از خدمات این شرکت فقط کافی است با این شماره تماس بگیرید. 
 02187700770

آدرس:تهران، میدان ونک، چهارراه جهان کودك، پلاك 40، طبقه دوم.
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ورق به نفع ترامپ بر می گردد؟/ یارانه باید به تولیدکننده داده شود نه مصرف

کننده

منبع: مشرقشماره خبر:  245  |  تاریخ: 1399/08/24

- سیاست 

سخن روز مطبوعات ورق به نفع ترامپ بر می گردد؟/ یارانه باید به تولیدکننده داده شود نه مصرف کننده 

 در این صورت، موضوع تعیین تکلیف نهایی انتخابات 2020 به مجلس
نمایندگان ارجاع داده می شود. 

سرویس سیاست مشرق - روزنامه ها و جراید در بخش سرمقاله و یادداشت روز به بیان دیدگاه ها و نظریات اصلی و اساسی خود می
پردازند؛ نظراتی که بیشتر با خط خبري و سیاسی این جراید همخوانی دارد و می توان آن را سخن اول و آخر ارباب جراید عنوان کرد
که اهمیت ویژه اي نیز دارد. در ادامه یادداشت و سرمقاله هاي روزنامه هاي صبح کشور با گرایش هاي مختلف سیاسی را می خوانید: 

 
 

 
اسکیزوفرنی سیاسی؛ یک مشت توهّم و مشتی بر چانه! محمد صرفی در روزنامه کیهان نوشت: 
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«ذهن زیبا» محصول سال 2001، یکی از فیلم هاي زیبا و ماندگار عالم سینماست. فیلم به زندگی یک ریاضیدان معروف آمریکایی به
نام «جان نش» می پردازد. نش، نظریه بازي ها را به شکل چشمگیري ارتقا داد و در برابر نظریه مشهور آدام اسمیت که مدت هاي
مدید بر دنیاي اقتصاد مسلط بود، نظریه تعادل (مشهور به تعادل نش) را مطرح کرد که مورد توجه و استقبال گسترده اي در عالم
اقتصاد قرار گرفت و دامنه استفاده از آن به سایر حوزه ها – مانند حوزه سیاست و روابط بین الملل، جامعه شناسی، روانشناسی و... -

نیز کشیده شد. این ریاضیدان در سال 1994 جایزه نوبل اقتصاد را از آن خود کرد. 

نکته غمبار ماجرا که دستمایه اصلی فیلم «ذهن زیبا» نیز قرار گرفته، بیماري روانی این دانشمند برجسته ریاضیات بود. او به
اسکیزوفرنی شدید مبتلا بود. این بیماري فرد را دچار تخیلات و توهمات می کند. این تخیلات چنان قوي و قابل باور می شوند که کم
کم فرد را از دنیاي واقعی جدا کرده و کاملاً به درون خود می کشند. دنیاي تخیلی و غیرواقعی فرد مبتلا به اسکیزوفرنی که خود آن
را ساخته و به آن پر و بال داده، جاي دنیاي واقعی را می گیرد. این مسئله بر افکار، گفتار و رفتار فرد تاثیر می گذارد. در «ذهن زیبا»
این دنیاي تخیلی در قالب یک ماجراي جاسوسی- امنیتی بروز می کند. ماموري از طرف سازمان سیا به نش مراجعه کرده و از او می

خواهد با کشف یک سري رمز، آمریکا را از خطري بزرگ برهاند؛ خطري در دروان جنگ سرد و از سوي اتحاد جماهیر شوروي. 

اگرچه اسکیزوفرنی یک بیماري فردي است اما به نظر می رسد شکل یا اشکالی از آن می تواند به صورت جمعی نیز بروز کند. آنچه
امروز از رفتار و مواضع جریان مدعی اصلاحات – نه لزوماً هر اصلاح طلبی- می بینیم چیزي شبیه این بیماري است که شاید بتوان
آن را به صورت تلویحی «اسکیزوفرنی سیاسی» نامید. مبتلایان به این بیماري از دنیایی و چیزهایی حرف می زنند که وجود خارجی و
واقعیت ندارد اما نوع مواجهه و عملکرد آنان نشان می دهد به این دنیاي خیالی و خودساخته بشدت باور دارند. هرکس این دنیاي
خیالی را باور نداشته باشد و زیرسؤال ببرد به ندیدن واقعیت ها و توهم متهم می شود! شواهد حاکی است انتخابات اخیر آمریکا این

بیماري را تشدید کرده است. دنیاي خیالی و خودساخته این عده چه ویژگی هایی دارد و آنان چگونه می بینند و می اندیشند؛ 

1- این عده گمان می کنند دشمنی آمریکا با جمهوري اسلامی ایران به دلیل فعالیت هاي صلح آمیز هسته اي، اقتدار موشکی، نفوذ
منطقه اي ایران و مسائلی از این دست است. بر این اساس اگر چنانچه ایران در این زمینه ها عقب نشینی کرده و به آمریکا امتیاز
بدهد، دشمنی آنها نیز برطرف می شود. برخی از این جماعت که به صورت شدیدتري به این بیماري مبتلا هستند، اساس این دشمنی

را زیر سؤال برده و مدعی هستند که دشمنی از طرف ما بوده و این ایران بوده که با رفتار و مواضع خود باعث خصومت شده است. 

2- آنان آمریکا را ابرقدرتی بلامنازع و فعال مایشاء می بینند که چاره اي جز تسلیم در برابر آن نیست. ایستادگی و مقاومت در برابر
آمریکا خلاف عقل سلیم است و باید با آن از در پذیرش و تسلیم درآمد. طیف مبتلا به نوع خوش خیم این بیماري به استکباري بودن
سیاست آمریکا و زورگویی آن اذعان دارند اما می گویند قدرت و هیمنه آمریکا ایجاب می کند در مقابل آن تسلیم شویم و طیفی که
به نوع شدید و پیشرفته این اسکیزوفرنی سیاسی مبتلا هستند، آمریکا را قبله آمال و الگو می پندارند و رفتار خصمانه آن علیه مردم

دیگر کشورها را با همین دید توجیه کرده و منفی نمی بینند. 

3- در این دنیاي خیالی راه حل همه مشکلات به مذاکره و سازش با آمریکا ختم می شود. مذاکره با آمریکا و توافق با آن تحریم ها و
در نتیجه مشکلات را بالمره برطرف می کند. مذاکره چوبی جادویی است که «صبح بدون تحریم» و «پیروزي 

بدون جنگ» را رقم می زند. اگر از آنان بپرسید مگر 5 سال پیش مذاکره و توافق نکردیم، پس چرا مشکلات حل نشد، می گویند اصلاً
خود شما بودید که چوب لاي چرخ توافق گذاشتید و اجازه ندادید ملت طعم شیرین سیب و گلابی هاي آن را بچشند! 

4- از نظر آنها دو آمریکا وجود دارد. یک آمریکاي خشن 
و تهاجمی که در قالب دولت ترامپ بروز یافت و یک آمریکایی مؤدب، قابل احترام و اعتماد که دولت اوباما و دولت بایدن در این دسته
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هستند. در این دنیاي خیالی می توان مشکلات ایران و آمریکا را با افرادي همچون اوباما و بایدن رفع کرد. آنها نگاهی انسانی و متوازن
دارند و باید از این فرصت استفاده کرد و زودتر جنبید! هر روز که توافق با آنها تاخیر شود ده ها و بلکه صدها میلیون دلار به کشور
لطمه می خورد. این افراد چنان در این توهم غرق هستند که نمی توانند ببینند دولت اوباما بیشترین و سخت ترین تحریم ها را طی

چهار دهه اخیر بر ایران تحمیل کرد و حتی به توافقی که خود کرده بود هم پایبند نبود. 

5- این جماعت خود را مظهر عقلانیت و تبحر در سیاست پنداشته و ماموریت خود را نجات کشور و مردم می دانند. دیگرانی که به
طور طبیعی و منطقی دنیاي خیالی آنان را نمی توانند ببینند و اعتقادي به آن ندارند، ماموریت دارند که با انواع و اقسام روش ها و
ابزارها – مانند موهوماتی به اسم دولت پنهان، دولت موازي و... - مانع از به سرانجام رسیدن این هدف بزرگ و مقدس شوند. اگر هم
به رسم دلسوزي و نصیحت به آنان تذکر یا نقدي وارد شود، واکنش آنها منفی و توام با بدبینی خواهد بود. در فیلم «ذهن زیبا»،
پروفسور نش، گروه پزشکی را یک تیم امنیتی می بیند که براي دستگیري او آمده اند و از دستشان فرار می کند. وقتی هم که دکتر

معالج و سرپرست گروه خود را معرفی می کنند، پاسخ نش، مشتی است که حواله چانه دکتر می شود! 

جان نش 30 سال به این بیماري مبتلا بود و در نهایت بر آن غلبه کرد. او در این مورد می نویسد: «به مرور زمان سعی کردم بخش
بیمار ذهن خودم را شناسایی و پاك کنم. سعی کردم رفته رفته ذهنیت عالمانه اي را که از قبل داشتم، بازسازي کنم. این کار خیلی
طول کشید، خیلی چیزها را از من گرفت اما فکر می کنم الان دیگر بخش اعظم آن هذیان ها و آن توهمات را دور ریخته ام. اینکه در
این سن و سال هنوز می توانم یک ریاضیدان و تئوریسین فعال باشم، به این معنی است که من در مبارزه با بیماري ام موفق شده ام.»

آیا جماعتی که در کشور ما سالهاست به «اسکیزوفرنی سیاسی» مبتلا شده اند هم می توانند از دنیاي خیالی خود بیرون بیایند و
توهمات را کنار بگذارند؟ اسکیزوفرنی نهایتاً فرد و اطرافیان نزدیک او مثل خانواده را تهدید کرده و به آنها ضربه می زند اما نوع
سیاسی آن می تواند منافع یک کشور و ملت را به خطر اندازد. بدون شک رهایی از این دنیاي خیالی، کار آسانی نیست. وقتی گروهی
به یک دنیاي خیالی مشابه باور داشته باشند، توهمات یکدیگر را تایید و تشدید می کنند و اجازه تشکیک درباره آن را نمی دهند.
سخت ترین قضیه پذیرش اصل مشکل است. باید به آنها براي خلاصی از این وضعیت خیالی ویرانگر کمک کرد. حتی اگر پاسخ آنها به

دراز کردن دست یاري، حواله کردن مشتی به صورت باشد! 

 
 

 
امنیت، منافع ملی و فرصت سازي جهانی 

علی ربیعی در روزنامه ایران نوشت: 
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در نشســت سخنگویی روز سه شنبه در پاسخ به پرســـــش یکی از رســـانه هاي منتقـــد دولت گفتم حق مردم ایران از منافع
اقتصاد جهانی بیش از چیزي است که امروز به دست می آید. امریکا مانع از دستیابی به این حق مردم ایران شده است. همچنین

رئیس جمهوري در سخنان روز چهارشنبه خود گفت که کسی حق فرصت سوزي ندارد. 
منافع ملی و امنیت ملی جزو موضوعات پرچالش و پرتناقض است. 

این مفاهیم نسبی، ذهنی و فراخ به شمار می روند و حتی آنها را گاهی توخالی هم قلمداد می کنند. این دو مفهوم به نحوي است که
هر فرد و نهادي می تواند برداشت هاي خود را درون این مفاهیم جاسازي کند. با این وصف هیچ دولتی را نمی توانیم بیابیم که بدون
ترسیمی مشخص از منفعت و امنیت ملی خود مسیر توسعه همراه با امنیت را طی کرده باشد. تفاوت دولت هاي ضعیف و قوي در
همین تفسیر و نوع نگاه شان به این دو مفهوم نهفته است. معمولاً منافع ملی مفهومی جذاب و پرمنفعت بوده و قادر است عالی ترین
مصالح و منافع متعدد براي جامعه را در بر بگیرد و به رغم انتزاعی بودن این مفهوم از مقولاتی است که به طور مستمر میان
سیاستمداران، مدیران و صاحبنظران مبادله می شود. به همین دلیل سوءبرداشت از این مفاهیم یا اختلاف ادراك، ولو به مقدار ناچیز

موارد خطرناکی را براي نظام هاي سیاسی و ملت ها به همراه خواهد داشت. 

در دوران معاصر، چگونگی سیاستگذاري، برنامه ریزي و کنش با مفاهیمی مانند عبور از عقب ماندگی و توسعه نیافتگی و نیز کیفیت
گذار از مسیر پرتلاطم و تنش زداي آن براي کشورهاي در حال توسعه از مقولاتی است که در کانون مباحث منافع و امنیت ملی در
زمره گفتمان هاي رایج قرار گرفته است. یکی از آسیب هاي جدي این دو مفهوم، پیوند آنها با اختلافات سیاسی داخل یک کشور
است. متأسفانه در کشور ما چگونگی حضور در جامعه جهانی و ارتباط با کشورهاي دنیا و تأمین منافع و امنیت ملی از این میان، به
نزاع هاي سیاسی داخلی گره خورده و این اختلاف به چارچوب هاي ادراکی و برنامه ریزي اجرایی توسعه در کشورمان آسیب رسانده و
در برخی موارد به چالش فرسایشی در سیاست داخلی تبدیل شده است. این روزها با اتفاقاتی که در انتخابات ایالات متحده امریکا رخ
داد، به نحوي دیگر مسأله چگونگی تعامل با جهان در عرصه سیاست داخلی پررنگ شده و یکبار دیگر رابطه منافع ملی با سیاست

خارجی را به میان آورده است. 

این موضوع در کشور ما گاهی شکل افراطی یافته و از دو سو براي از میدان به در کردن رقیب مورد استفاده قرار می گیرد. از یک سو
افرادي را که با استفاده از فرصت هاي جهانی براي توسعه کشور سخن می گویند حتی به خیانت و وابستگی متهم می کنند و از سوي

دیگر، گروه مقابل را به نوعی عدم درك از مقتضیات بین المللی و جزیره اي کردن کشور متهم می کنند. 

در این کشاکش، پاسخ به این سؤال ضروري است آیا هر کشوري که در مناسبات جهانی بدون هیچ مانعی از سوي قدرت هاي دیگر
قرار گرفته یا حتی در زنجیره امنیتی قدرت هاي جهانی باشد، می تواند به توسعه مؤثر در جهان دست یابد؟ از طرف دیگر می توان
پرسید آیا جامعه اي که در تنش دائم با جامعه جهانی و دولت هاي تعیین کننده آن باشد، می تواند به دستیابی به توسعه اي با نقش
مؤثر در جهان امیدوار بماند؟ آیا دولتی بدون ساختارهاي آماده، چابک و بدون وجود نخبگان و اصلاحات اقتصادي اساسی و
کارآفرینان بخش صنعتی قدرتمند داخلی حتی با وجود قرار گرفتن در حلقه امنیت جهانی می تواند توسعه یابد؟ و حتی در پرسشی
دیگر، آیا دولتی بدون مشروعیت مدنی و رضایت عامه و سرمایه اجتماعی مناسب می تواند توسعه یابد؟ واقعیت آن است که هیچ کدام

از گزاره هاي فوق ظرفیت توسعه همراه با ثبات و امنیت ملی را به ارمغان نخواهد آورد. 

مطالعات سه ساله من در اوایل دهه 80 که در آن کشورهاي تازه صنعتی شده را در آسیا و امریکاي جنوبی مورد مطالعه قرار دادم
نشان می دهد، وجود دولتی آماده و خواهان توسعه با ساختاري متناسب، همچنین برخورداري از میزانی از مشروعیت مدنی (یعنی
مردم در گام اول اخلالی در مسیر توسعه به وجود نیاورده و در گام دوم، خود حامیان توسعه از طریق این دولت باشند) و نیز آمادگی
براي تعامل با شرایط جهانی و نبود مقاومت مؤثر بیرونی براي رشد و توسعه، مجموعه شروطی است که می تواند توسعه همراه با
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امنیت را براي کشورهاي در حال توسعه به ارمغان آورد. مارك گازیوروسکی در مطالعه انقلاب اسلامی ایران بر این نظر است که شیوه
هاي سنتی مورد نظر امنیت ملی در جهان سوم، از قبیل استقرار نیروهاي امنیتی، افزایش توسعه اقتصادي و برقراري روابط نزدیک با
یکی از ابرقدرت ها، الزاماً به تأمین امنیت منتهی نمی شود. صرف پیوستگی و قرار گرفتن در چارچوب هاي نظم مورد نظر «فائقان
جهانی» بدون در نظر گرفتن سایر عوامل توسعه آور نخواهند بود. اما در همان حال، هر کشوري باید بتواند سهم خود را از ثروت و

اقتصاد جهانی در دنیاي پر از درهم تنیدگی متقابل به دست آورد. 

چنانچه به دلیل نداشتن تعامل مؤثر با اقتصاد جهان نتواند جایگاه خود را در زنجیره تولید جهانی بر اساس مزیت هاي نسبی خود پیدا
کند، شانس چندانی براي توسعه مستمر و قابل دوام نخواهد داشت. بر این مبنا، رابطه ظرفیت تولید محلی و سازگاري با آرایش متغیر

اقتصادي در جهان، در حقیقت فرصت هایی است که کشورها می توانند در فضاي بین الملل جست وجو کنند. 

در کتاب «معماي دولت مدنی در جهان سوم» (1384) این موضوع را مورد بسط نظري قرار داده ام؛ براي توسعه همراه با امنیت ما
نیازمند ساختار مناسب دولت و استفاده از ظرفیت داخلی به علاوه مشروعیت مدنی و دموکراسی هستیم که ثبات و امنیت داخلی را
تضمین کرده باشد. با یک حضور مناسب در عرصه بین الملل و تعامل مناسب در جهان امکان توسعه پدید خواهد آمد. این نه به
معناي حل شدن همه نارسایی هاي درونی است و نه به معناي تسلیم شدن به قدرت هاي بیرونی و دل بستن به آنهاست، بلکه از یک
سو به معناي دست یافتن به فرصت هاي جهانی توأم با از میان بردن مقاومت خارجی در راه توسعه ملی و از سوي دیگر تلاش براي به
دست آوردن سهم بیشتري از ثروت جهانی در صورت کارآمدي درونی است و به این ترتیب، مشروعیت بخشیدن به مسیري که

کارآمدي جوامع را تضمین خواهد کرد. 

 
 

یارانه باید به تولیدکننده داده شود نه مصرف کننده دکتر مهدي بشارت ده سلوطی در روزنامه وطن امروز نوشت: سیاست هایی که
تحت عنوان سیاست هاي توسعه صنعتی در کشور در حال اجراست، باعث نادیده گرفتن توان بخش کشاورزي در سال هاي اخیر شده
و چون تمایل دولت ها به سمت تأمین نیاز داخلی کشور از طریق واردات بوده، بخش کشاورزي با رکودي بسیار شدید مواجه شده

 
است. 

کشورهاي توسعه یافته اي که سیاست هاي توسعه صنعتی را در دستور کار خودشان قرار داده بودند، با گذر زمان متوجه شدند تأکید
بر توسعه صنعتی، خود به خود رکود بخش کشاورزي را براي شان رقم خواهد زد، در نتیجه از یک زمانی به بعد در سیاست هاي خود

 
تغییر رویه داده و به سمت توجه به بخش کشاورزي رفتند. 

با وجود این تجربه در دنیا، این سیاست ها هنوز در کشور، پابرجاست و بسیاري از مسؤولان معتقدند باید توسعه صنعتی اتفاق بیفتد و
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از ظرفیت بخش کشاورزي غافل هستند، در حالی که کشاورزي با مسائلی چون امنیت ملی و اشتغال زایی ارتباط تنگاتنگ دارد. 

1- در مقوله امنیت ملی، گندم یک کالاي استراتژیک براي کشور است اما بتازگی ردیف طرح خودکفایی گندم را حذف کرده اند و از
آنجا که هزینه تولید و بهره وري گندم و قیمت خرید تضمینی آن از سوي دولت پایین است، کشاورز براي کشت گندم ترغیب نمی
شود. این در حالی است که اگر سطح کشت گندم در کشور پایین بیاید، به دلیل وجود فشارهاي تحریمی که در حوزه هاي مختلف

وجود دارد، در تأمین کالاي بسیار استراتژیک گندم نیز دچار وابستگی شده و مشکلات دوچندان خواهد شد. 
مشکل دیگر این است که ما از ظرفیت هاي موجود در بخش کشاورزي غافل شده ایم. یکی از این ظرفیت ها اشتغال زایی است. بر
اساس آمار موجود، بخش کشاورزي 30 درصد کل شاغلان اقتصاد ایران را به خود اختصاص داده است اما متأسفانه دولت هاي ما

اعتقادي به اینکه در الگوهاي خود کشاورزي را به عنوان یکی از بخش هاي مهم اقتصاد بپذیرند، ندارند. 

این مسأله از همان نگاه سنتی به کشاورزي نشأت گرفته و مسؤولان هنوز بالا بودن بهره وري سرمایه در بخش کشاورزي را نپذیرفته
اند. این در حالی است که یک واحد ارزش افزوده در بخش کشاورزي با سرمایه کمتري نسبت به بخش هاي دیگر اقتصادي به دست

می آید. 

جالب است بدانید هلند با جمعیت 17 میلیون نفر که از نظر وسعت با 3 استان شمالی ما یعنی مازندران، گیلان و گلستان با مجموع
جمعیت 12 و نیم میلیون نفر برابري می کند و میانگین بارش آن 600 میلیمتر بوده و 1 

00 میلیمتر از این استان ها کمتر است، توانسته به واسطه فروش محصولات کشاورزي 5/2 برابر درآمد حاصل از فروش نفت ما در
یک سال کسب درآمد کند. 

علت این موضوع آن است که در کشور ما یک فضاي مناسب براي بهره برداري از توانایی بخش کشاورزي به وجود نیامده است. یکی از
مشکلات موجود در این مسیر، نوع اعطاي یارانه در کشور یعنی یارانه براي مصرف است. در بخش کشاورزي به جاي آنکه از
تولیدکننده حمایت و با استفاده از یارانه، هزینه تولید محصولات را کم کنیم، یارانه را به سمت مصرف برده ایم. یعنی به کشاورز گفته
می شود محصول را بدون توجه به قیمت تمام شده تولید کن و زمانی که قرار است این محصول به دست مصرف کننده برسد، یارانه

به آن اختصاص داده می شود. 

این در حالی است که اعطاي یارانه به مصرف کننده یک فضاي رانتی و فسادآمیز به وجود می آورد و این همان اتفاقی است که در
کشور ما در حال رخ دادن است. نمونه این یارانه را می توان در قیمت گذاري برخی کالاها مانند مرغ دولتی، گوشت دولتی و تخم مرغ

دولتی مشاهده کرد. این رویه اشتباه بوده و یارانه باید به سمت تولید رود تا قیمت تولید کاهش پیدا کند. 

2- یکی دیگر از مشکلات گریبان گیر بخش کشاورزي این است که مدیران کشور اعتقادي به صنعتی بودن کشاورزي ندارند. نمونه
بارز آن فروش محصولات به خارج از کشور به صورت خام است و ما محصولات کشاورزي را به صورت کالاي نهایی عرضه نمی کنیم.

این مسأله تنها باعث خروج منابع از کشور می شود و نمی توان نام آن را صادرات گذاشت. 

یکی از راه هاي حل این مشکل و تغییر نوع نگاه به کشاورزي، تغییر نظام حسابداري ملی و وارد کردن ارزش واقعی خدمات بخش
کشاورزي به محاسبات و ارزیابی اقتصادي آثار مستقیم و غیرمستقیم و آشکار و پنهان طرح ها و فعالیت هاي اقتصادي است و اگر
اینها در نظام حسابداري کشور وارد شود، شاخص رتبه بندي بخش کشاورزي نیز مانند سایر بخش ها تغییر کرده و بر رشد این صنعت

تأثیر خواهد گذاشت. 
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همچنین بخش کشاورزي و منابع طبیعی کشور نیازمند یک سرمایه گذاري اصولی است و باید با خروج دولت از این بخش یک فضاي
کسب وکار مناسب براي نقش آفرینی بخش خصوصی و تعاونی ها به وجود آید. اقتصاد دولتی، موجب رانت و فساد خواهد شد و تا

زمانی که اقتصاد ما دولتی است این پیشنهادها و تغییرها عملی نخواهد شد. 

متأسفانه در حال حاضر دولت نقش اصلی را در بخش کشاورزي داشته و اتحادیه ها و تشکل هایی که کشاورزان از آن منتفع هستند،
کمترین نقش را ایفا می کنند. اگر نقش این مراکز برجسته شود، منافع کشاورزان بهتر تأمین شده و بهتر می توان بخش کشاورزي را

مدیریت کرد. 
3- یکی دیگر از مشکلات کشاورزي، راهبرد جایگزینی واردات و ارتقاي صادرات است. این تلقی اشتباه بوده و خساراتی را به دنبال
دارد زیرا جایگزینی واردات و ارتقاي صادرات جانشین هم نبوده و در اصل مکمل یکدیگرند و باید در بخش کشاورزي این 2 در کنار

یکدیگر دیده شوند. 

در کره جنوبی و چین تایپه، راهبرد جایگزینی واردات را در مسیر توسعه فناوري محصولات کشاورزي به کار گرفته و آن را به صادرات
منتقل کردند، یعنی ما باید در بعد محصولاتی که در تولید آن مزیت نسبی داریم، استراتژي توسعه صادرات را از طریق وارد کردن

تکنولوژي ساخت دستگاه ها و ماشین آلات مورد نیاز انجام دهیم. 
نکته آخر آنکه مشکل اساسی بخش کشاورزي ایران این است که مسؤولان اجرایی به دنبال یک الگوي توسعه متناسب با ظرفیت هاي

بخش کشاورزي کشور نرفته اند و در این بخش تنها به دنبال تقلید هستند. 

 
 

 
آنچه عقل حکم می کند ... 

محمدرضا خباز در روزنامه آرمان ملی نوشت: عَقلا بین بد و بدتر، باید بد را انتخاب کنیم و اگر بین دو چیز قرار گرفتیم که یکی بد
بود و دیگري بدتر، طبیعتا عقل حکم می کند که از بد استفاده کنیم و بدتر را رها کنیم. همانطور که در متون دینی، دفع افسد به
فاسد به معناي رهاکردن ناجورتر و پیوستن به ناجور سفارش شده و امام صادق(ع) می فرمایند: «لیَسَ العاقِلُ مَن یعَرِفُ الخَیرَ مِنَ
ینِ». عاقل آن نیست که خوب را از بد تشخیص دهد که تشخیص خوب از بد کار آسانی است. ما رَّ رِّ وَلکِنَّ العاقِلُ مَن یعَرِفُ خَیرَالشَّ الشَّ
دل به آمریکا نبسته ایم ولی از شکست شرورترین آدم ها، قاتل سردار سلیمانی و کسی که در دوران کرونا، دارو را از مردم ما دریغ
کرد، خشنودیم. دو حزب جمهوریخواه و دموکرات به دو پرنده بازها و کبوترها تشبیه شده اند و کبوترها از آرامش بیشتري در ظاهر
برخوردارند کما اینکه حدود دو سال مذاکره کردیم و وقتی برجام در کشور حاکم بود، ملت از فواید آن استفاده کرد. تورم 40 درصدي
به 10 درصد رسید، رشد اقتصادي و تراز تجاري مثبت شد. نفت را به اندازه سهمیه اوپک می فروختیم و صرف کشور می کردیم و در

 
نهایت یک نوع آرامش نسبی حاکم بود. ترامپ که زیر میز برجام زد و دنیا را به تهدید به تحریم کرد، شرایط سخت حاکم شد. 
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هرچند انکارناپذیر است که امکان اتخاذ روش هاي مطلوب از سوي دولتمردان وجود داشت که برخی اشتباهات اتفاق نیفتد ولی عامل
اصلی و مهم این همه فشار، تفکر و وجود ظالمانه ترامپ بود. بنابراین چون در گذشته با حزب دموکرات و 1+5 مذاکره داشتیم، الان
هم راه مذاکره با توجه به قول هاي جو بایدن و به شرط بازگشت آمریکا به برجام باز می شود. دنیا از شکست ترامپ خوشحال شده و
بوریس جانسون، نخست وزیر انگلیس در نطق خود از ترامپ به عنوان رئیس جمهور سابق نام برد. مذاکره با آمریکا برگ نجات ما
نیست، چراکه اقتصاد ما از درون مشکل دارد و باید یک جراحی اقتصادي درونی انجام دهیم ولی فشار ترامپ مشکل را مضاعف و

گرفتاري مردم را دوبرابر بلکه چندبرابر می کرد. وگرنه فی نفسه اقتصاد ما بیمار است و باید معالجه شود. 

یکی از راه ها بلکه مهم ترین راه علاج اقتصاد، سرمایه گذاري است که اول از سرمایه گذاري داخلی شروع می شود اما چون امیدي به
سرمایه گذاري در داخل ندارند، بعضا سرمایه را برداشته و فرار می کنند. اولین هنر مجلس و بقیه ارکان ازجمله دولت و سایر دستگاه
ها و نهادها این است که آرامش را به کشور بازگردانند و توپخانه ها را خاموش کنند و امید را در دل مردم زنده کنند تا سرمایه گذار
داخلی مبادرت به سرمایه گذاري کند و ایرانیانی که دل در گروي سربلندي کشور دارند، یکی پس از دیگري برگردند تا با سرمایه
گذاري رشد اقتصادي محقق شود. درصورتی که برجام حاکم شود، ورود سرمایه هر غیرایرانی اعم از اروپایی یا آمریکایی بلامانع باشد

چراکه ورود هر سرمایه اي به کشور، موجب آرامش و امنیت بیشتر می شود. 

دولت در این زمینه تمام تلاش و مساعی خود را در 9 ماه باقیمانده به کار گیرد و به ویژه دیپلماسی بسیار قوي و مقتدري که بحمدا...
قدم هاي مثبتی در مرحله اول برداشت مجددا مذاکرات را در چارچوب همان برجام آغاز کنند و برجام که حاکم شد، کشورهاي
اروپایی که از عمل به تعهدات خود سر باز زدند و آمریکایی که لگدپراکنی کرد، به تعهدات خود عمل کنند. خودِ عمل به تعهدات تورم
انتظاري را برطرف می کند و البته از ایجاد سرمایه گذاري واقعی با ترتیب سه گانه نیز غافل نشویم. عجله بایدن از ما چون به
آمریکایی ها قول داده، بیشتر است. در داخل آمریکا یک تضاد وجود دارد و ترامپیسم حائز اکثریت نیست. اعلام آمادگی بازگشت به
برجام قدم اول بسترسازي مذاکره است و بنا به فرمایش رهبري با دولت ترامپ به دلیل بدعهدي مذاکره نمی کنیم، بنابراین دولت

روحانی باید راه را براي خودش و دولت بعدي باز کند. 

 
 

«پمپئو» چرا در این مقطع به منطقه سفر می کند؟ حسن رشوند در روزنامه جوان نوشت: 
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در پایان هفته اي که گذشت پمپئو، وزیر خارجه امریکا که بر اساس آراي اعلام شده انتخابات سوم نوامبر، فعلاً دستگاه سیاست
خارجه دولت شکست خورده و مستعجل امریکا را مدیریت می کند، دستپاچه و با عصبانیت یک پیام توئیتري درباره هشدار به کسانی
که با ایران همکاري می کنند، داد و یک گفت وگوي انتقادي با «فاکس نیوز» در خصوص پیام هاي تبریک مقامات کشورهاي اروپایی
به «بایدن» انجام داد و بلافاصله سخنگوي وزارت خارجه اعلام کرد پمپئو از روز جمعه 23 آبان، سفر 10 روزه خود به چند کشور

منطقه غرب آسیا را آغاز می کند. 

در چرایی این اقدامات شتابزده و عصبی وزیر خارجه دولت بی فروغ و مستعجل امریکا چند نکته وجود دارد: 

1- برکناري برخی مقامات کاخ سفید و بعضاً مجبور به استعفا کردن آنها، این روزها پمپئو را به تکاپو واداشته تا شاید از خطر
اخراجش از دستگاه دیپلماسی کشوري که این روزها آرامش ندارد و حال یک محتضر را دارد، در امان بماند. پیش از آنکه اسپر، وزیر
دفاع امریکا استعفا کند، خبرها حکایت از تصمیم ترامپ براي برکناري پمپئو داشت. پس نگرانی او قابل درك است، چراکه در این
روزها که ترامپ تنها شده و بیش از گذشته به کمک نیاز دارد، اگر او تحرکی به خود ندهد، حتماً با تغییر همچون «اسپر» یا دیگرانی
که هر روز اخبار آن را در رسانه ها می بینیم، مواجه خواهد شد. در کنار این استعفاها و جابه جایی ها، شاید رفتن برخی از مشاوران،
دستیاران و مقامات کاخ سفید در این مقطع بیش از هر زمان دیگري از اهمیت برخوردار باشد. همین دیروز خبر استعفاي «والري
بوید»، دستیار وزیر در امور بین الملل و «برایان ویر»، دستیار مدیر امنیت سایبري در بخش آژانس امنیت زیرساختی و سایبري وزارت
امنیت داخلی امریکا با فشار کاخ سفید که مجبور به استعفا شده بودند، توجه همگان را به خود جلب کرد؛ بنابراین اولین احتمال
اینگونه سخنان پمپئو نسبت به مقامات اروپا و موضع گیري در رابطه با طرف هاي معامله با ایران و همچنین سفرهاي دوره اي او به
غرب آسیا را باید تلاش براي رضایت ترامپ و بقاي در قدرت و نهایتاً خارج شدن از کاخ سفید بدون اینکه در این مدت باقیمانده

غیرمحترمانه اخراج شود، دانست. 

2- پمپئو در حالی سخن از تحریم هاي جدید ایران به میان می آورد که خوب می داند دولتی که ادعاي ابرقدرتی دارد، وقتی هر
هفته یک یا دو شخصیت حقیقی را که غالباً اسامی آن ها آنچنان گمنام است که کمتر کسی آن ها را می شناسند، به اتهام ارتباط
تجاري با ایران تحریم می کند، نشان از استیصال مطلق امریکا و رئیس جمهور آفتاب لب بام آن دارد. یک ماه پیش، وقتی شرکت
ملی و وزارت نفت جمهوري اسلامی ایران، یعنی بزرگ ترین مجموعه درآمدزایی ارزي کشورمان را تحریم کردند، دیدیم که صادرات
نفت ایران از مرز یک میلیون و 100 هزار بشکه گذشته است. این یعنی شکست دولت ترامپ در تحریم و دولتی که قرار است در

آینده سکاندار کاخ سفید باشد. 

3- تیم ترامپ در کاخ سفید و شخص پمپئو تصور نمی کردند با اعلام اولین نتایج انتخابات ریاست جمهوري، نه به طور رسمی و از
سوي مقامات مسئول، بلکه با اعلام پیروزي «بایدن» توسط رسانه ها، سران کشورهاي اروپایی صف بکشند و با عجله پیام هاي تبریک
خود را براي «بایدن» گسیل دارند. این رفتار اروپایی ها موجب واکنش عصبی پمپئو شد و او در گفتگو با فاکس نیوز با لحنی که از آن
بوي انتقاد به مشام می رسید، به سران دیگر کشورها یادآوري کرد که شمارش آراي انتخابات 2020 هنوز تمام نشده و (نتیجه هرچه
که باشد) دونالد ترامپ تا ظهر روز 20 ژانویه (30 دي) که زمان تشکیل دولت جدید واشنگتن است؛ تنها رئیس جمهور قانونی امریکا
خواهد بود. از این رو، در واکنش به تماس تلفنی سران آلمان، فرانسه و انگلیس با «بایدن»، نامزد پیشتاز انتخابات ریاست جمهوري
امریکا گفت: اگر این کار فقط در حد سلام کردن است؛ مشکل جدي پیش نمی آید، اما اشتباه تلقی نکنید. در حال حاضر ما فقط یک
رئیس جمهور، یک وزیر خارجه و یک تیم مشخص امنیت ملی داریم و این هم امر واضحی است، اما پمپئو این را می داند که غرب از
رفتار ترامپ در طول این چهار سال به شدت عصبی است و کشورهاي اروپایی ترامپ را عامل تضعیف رابطه فراآتلانتیکی می دانند، لذا
از ادعاي پیروزي بایدن استقبال می کنند. وزیر خارجه امریکا که منتقد شرکاي اروپایی خود در دادن پیام تبریک به «بایدن» است،
اما از یک نکته غافل مانده و آن اینکه مقدمه چنین پیام هاي تبریکی را دولت ترامپ فراهم کرده است، حتی کشورهایی همچون
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چین که بنا به برخی ملاحظات، ترجیح داده بودند تا اعلام نتیجه قطعی، پیام تبریک براي «بایدن» ارسال نکنند با موضع گیري
مقامات حاضر در کاخ سفید، روز گذشته ملاحظه خود را کنار گذاشتند و در تماسی، به نامزد پیشتاز انتخابات امریکا، انتخاب او را به
عنوان رئیس جمهور آینده تبریک گفتند. این موضع چین علیه ترامپ در حالی صورت گرفت که روز پنج شنبه ترامپ با امضاي یک

فرمان اجرایی، خواستار منع سرمایه گذاري در چندین شرکت چینی به بهانه مرتبط بودن آن ها با ارتش چین شد. 

4- سفر پمپئو به فرانسه و شش کشور منطقه غرب آسیا (ترکیه، گرجستان، فلسطین اشغالی، امارات، قطر و عربستان سعودي) که
قرار بود از روز جمعه آغاز شود، چه بسا اهداف خطرناك تري را در این روزهاي واپسین آن ها در کاخ سفید در پی داشته باشد، به
ویژه اینکه برخی منابع خبري گزارش داده اند که پمپئو اولین وزیر خارجه امریکاست که قصد دارد از بلندي هاي جولان اشغالی
سوریه دیدن کند. همچنین منابع خبري از قرارداد 10 میلیون دلاري امریکا با عربستان براي بهینه کردن ناوگان هوایی عربستان، به
ویژه جنگنده هاي اف 16 خبر دادند؛ لذا به نظر می رسد سفر وزیر خارجه امریکا به عربستان با اهداف خاص صورت گرفته باشد.
برخی اخبار غیرموثق و تحریک کننده مبنی بر اینکه ترامپ در این فاصله تا واگذاري قدرت به «بایدن» چه بسا دست به اقدامی
نظامی در منطقه بزند، نگاه ها را به این سمت سوق داده که سفر قریب الوقوع پمپئو به این کشورها با اهداف شومی صورت گرفته
باشد. هرچند که تیم کنونی کاخ سفید این را می داند که براي هر اقدام دیوانه واري در منطقه با دو مشکل اساسی روبه رو خواهد
بود. اولاً؛ کنگره امریکا پیش از این با تصویب قانونی، جلوي هرگونه اقدام نظامی را بسته و ترامپ نمی تواند حرکتی را در این زمینه
انجام دهد، مگر اینکه رژیم صهیونیستی را براي آن تحریک و تشویق کند که با توجه به موضع ضعیف دولت نتانیاهو دور از انتظار
است که صهیونیست ها با توجه به شرایطی که خودشان در داخل دارند و همچنین وضعیت متزلزل دولت ترامپ به عنوان حامی آن
ها چنین دیوانگی اي به خرج دهند. ثانیاً؛ ظرفیت مقاومت در منطقه اعم از حزب االله، سوریه، ایران، یمن و... امروز از هر مقطع دیگري

بهتر است و در صورت هرگونه خطاي راهبردي دشمن، یقیناً با واکنش محکم و پشیمان کننده اي روبه رو خواهند شد. 

 
 

 
ورق به نفع ترامپ بر می گردد؟ امیرعلی ابوالفتح در روزنامه خراسان نوشت: 

یک هفته از پایان انتخابات ریاست جمهوري 2020 آمریکا می گذرد اما هنوز تکلیف رئیس جمهور بعدي این کشور مشخص نیست.
جو بایدن ، نامزد دموکرات ها تاکنون موفق شده است 290 راي از 538 راي الکترال کالج را براي تصدي مقام ریاست جمهوري

 
آمریکا کسب کند که 20 راي از حد نصاب لازم نیز بیشتر است . 

اما دونالد ترامپ ، از به رسمیت شناختن پیروزي رقیب سر باز می زند. ترامپ در 10 روز گذشته همچون هفته هاي پیش از سوم

 
نوامبر – روز انتخابات آمریکا –بارها بر وقوع تقلب و دستکاري در انتخابات ریاست جمهوري تاکید کرده است. 
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وي در یکی از جنجالی ترین ادعاهاي خود، در توئیتی به نقل از گزارش دو رسانه دست راستی نوشت: « 2.7 میلیون از آراي ترامپ در
سراسر آمریکا حذف شده است. تحلیل گران اطلاعات فهمیده اند که 221 هزار راي پنسیلوانیا از رئیس جمهور ترامپ به بایدن تغییر
یافته است. 941 هزار راي ترامپ حذف شده است. بر اساس دامنه تغییر آراي ایالت ها 435 هزار راي ترامپ به بایدن رسیده است.» 

با این حال، ساعاتی پس از انتشار این توئیت که از سوي توئیتر نیز برچسب «اطلاعات گمراه کننده» خورده بود، آژانس امنیت
سایبري آمریکا اعلام کرد، انتخابات سوم نوامبر امسال، یکی از امن ترین انتخابات در تاریخ آمریکا بود. به گفته این آژانس فدرال،
«دلیلی براي مفقود شدن یا تغییر آرا وجود ندارد، با این حال در ایالت هایی که اختلاف میان نامزدهاي انتخابات ناچیز است

بازشماري آرا انجام می شود، ما در قبال هر رایی که به صندوق ریخته شده است، سند مکتوب داریم.» 

اما تایید سلامت انتخابات جنجالی سال 2020 از سوي مقامات برگزارکننده ایالتی و همچنین مقامات امنیتی فدرال تاکنون موجب
نشده است که ترامپ ادعاي تقلب در انتخابات را کنار بگذارد. رئیس جمهور آمریکا که در روزهاي نخست شمارش آرا، بر وقوع تقلب
در برخی از ایالت ها همچون پنسیلوانیا ، میشیگان ، آریزونا و جورجیا تاکید داشت، اکنون در پی زیر سوال بردن صحت و سلامت
انتخابات در سرتاسر آمریکاست. رودي جولیانی، وکیل شخصی ترامپ نیز تهدید کرده که ستاد انتخاباتی ترامپ قادر است کل
انتخابات ریاست جمهوري سال 2020 را باطل کند. با این حال، سوال اصلی این است که ترامپ و مشاورانش براي تغییر نتیجه

انتخابات ریاست جمهوري، چه ابزارهاي قانونی در اختیار دارند؟ 

1 – قوه قضاییه : ترامپ براي این که بتواند نتیجه انتخابات ریاست جمهوري امسال را به نفع خود تغییر دهد ، باید در محاکم قضایی
به موفقیت هاي چشمگیري دست یابد. هم اکنون وکلاي تیم ترامپ در چهارایالت پنسیلوانیا ، میشیگان، آریزونا و جورجیا ، شکایاتی
را مطرح کرده اند. آنان در شکایات خود علیه طیف وسیعی از موضوعات از شیوه دریافت و شمارش آراي پستی تا نحوه شمارش آراي
حضوري و چگونگی حضور ناظران خود در پاي صندوق هاي راي، شکایت کرده اند. با این حال، حتی اگر برخی از شکایات مطرح شده
از سوي وکلاي ترامپ مورد پذیرش محاکم ایالتی و دیوان عالی فدرال قرار گیرد، به نظر نمی رسد نتیجه نهایی انتخابات به ضرر جو
بایدن تغییر کند؛ زیرا در برخی از ایالت ها همچون پنسیلوانیا، فاصله دو نامزد حدود 150 هزار راي است و ابطال این اندازه از آرا
بسیار دور از انتظار خواهد بود. از این رو، مراجعه به قوه قضاییه، براي حفظ قدرت توسط رئیس قوه مجریه آمریکا، چندان گره گشا

نخواهد بود. 

2 – قوه مقننه: اگر به هر دلیلی هیچ یک از نامزدهاي انتخابات ریاست جمهوري موفق به کسب حداقل آراي لازم الکترال کالج نشود
– 270 راي – انتخاب رئیس جمهور آمریکا برعهده مجلس نمایندگان، یکی از دو بازوي قوه مقننه خواهد بود. در این مرحله ، هر
ایالت فقط یک راي خواهد داشت و راي هر ایالت هم بعد از راي گیري میان اعضاي همان ایالت نزد مجلس نمایندگان تعیین می
شود. در این مرحله، فقط کافی است یکی از دو نامزد انتخابات ریاست جمهوري موفق شود راي 26 ایالت را کسب کند تا به کاخ

سفید راه یابد. جالب این جاست که در مجلس نمایندگان وزنه به نفع جمهوري خواهان سنگینی می کند. 

حال،با توجه به این که اعضاي الکترال کالج روز 14 دسامبر آراي خود را براي تعیین رئیس جمهور بعدي آمریکا روي برگه هایی می
نویسند و پاکت هاي مهر و موم شده را به مقر کنگره ایالات متحده در واشنگتن دي سی ارسال می کنند، ترامپ قادر خواهد بود با
ادامه جنجال بر سر نتایج آراي مردمی در برخی از ایالت ها، تعداد آراي الکترال کالج بایدن را به کمتر از 270 راي کاهش دهد. در
این سناریو، ممکن است در برخی از ایالت هاي جمهوري خواه که بایدن در آنان پیروز شده است، مجالس ایالتی به بهانه شائبه تقلب

در انتخابات ، از معرفی اعضاي الکترال کالج خود، چشم پوشی کنند و اجازه راي دادن به آنان ندهند. 
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در این صورت، موضوع تعیین تکلیف نهایی انتخابات 2020 به مجلس نمایندگان ارجاع داده می شود. از آن جا که موضوع انتخابات
2020 به مسئله اي به شدت حیثیتی براي جریان هاي سیاسی آمریکا بدل شده است و از سوي راست گرایان افراطی ، شکست
ترامپ به منزله نابودي کشور و از دست رفتن ایمان و هویت آمریکایی قلمداد می شود، انتظار می رود اعضاي جمهوري خواه مجالس
ایالتی در نهایت به گونه اي تصمیم گیري کنند که شکست ترامپ حاصل نشود. از این رو شاید بی دلیل نیست که ترامپ و برخی از
نزدیکان وي همچون مایک پمپئو و رودي جولیانی با اطمینان خاطر کامل، از پیروزي سخن می گویند و حتی حاضر نیستند به

موضوع انتقال مسالمت آمیز قدرت فکر کنند.
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افزایش 30 درصدي اقتصاد غیررسمی در دولت روحانی/ تصمیمات خلق

الساعه دولتی ها با شاخص هاي بورس چه کرد؟ / فشار روحانی به وزیر

جهادکشاورزي براي لغو حکم ریاست سازمان امور عشایر

منبع: مشرقشماره خبر:  246  |  تاریخ: 1399/08/24

- اقتصاد 

گزیده اقتصادي روزنامه ها افزایش 30 درصدي اقتصاد غیررسمی در دولت روحانی/ تصمیمات خلق الساعه دولتی ها با شاخص هاي
بورس چه کرد؟ / فشار روحانی به وزیر جهادکشاورزي براي لغو حکم ریاست سازمان امور عشایر 

برجام فقط از سال 95 تا 98 سفره مردم را تا 30 درصد کوچک کرد، رانت
اطلاعاتی دربورس باعث سود حداکثري برخی حقوقی ها شد و اختلاف
کارشناسی همتی و دژپسند، سایر عناوین اقتصادي مهم امروز روزنامه ها

هستند. 

سرویس اقتصادي مشرق- هر روز صبح، «گزیده مطالب اقتصادي روزنامه
ها» را شامل خلاصه گزارش ها، یادداشت ها، خبرهاي اختصاصی و مصاحبه

هاي اقتصادي رسانه هاي مکتوب، در مشرق بخوانید. 

آرمان ملی 

- افزایش نرخ سود بانکی؛ خیانت آشکار به بورس 

آرمان ملی نسبت به افزایش نرخ سود بانکی هشدار داده است: خبر افزایش نرخ سود بانکی در چند وقت اخیر سر و صداي زیادي برپا
کرد و مسئولان اقتصادي، کارشناسان و فعالان بازار سرمایه هرکدام نسبت به این موضوع واکنش هاي متفاوتی نشان دادند، به طوري
که وزیر اقتصاد و رئیس بانک مرکزي آن را تکذیب کردند. افزون بر آن تحلیلگران بازار سرمایه معتقدند، یکی از دلایل اصلی ریزش
بورس و بی اعتمادي شکل گرفته، تصمیمات نادرست و بعضا یک شبه مسئولان است، لذا انتظار می رود تا زمانی که روي خوش بازار
سهام تثبیت نشده و شرایط به گونه اي نشده است تا معامله گران با اطمینان خاطر بیشتري نسبت به سرمایه گذاري اقدام کنند،

مسئولان از اتخاذ هر تصمیم مخرب دیگري صرف نظر کنند. 

بیش از سه ماه است بازار سهام دچار سردرگمی محسوس و سرمایه معامله گران در این مدت از نصف هم کاهش یافته است. بسیاري
از تحلیلگران بر این باورند بی اعتمادي نسبت به بورس بیش از هر زمان دیگري افزایش یافته است و در این حین برخی اخبار و
تصمیمات نادرست عاملی براي ریزش و خروج پول از بازار سرمایه تلقی می شود. به عبارت دقیق تر روند اصلاح و ریزش سنگین بازار
سرمایه از 19 مردادماه و متاثر از یک بام و دو هواي مسئولان براي واگذاري صندوق «پالایش یکم» آغاز شد و تاکنون ادامه دارد. در
این میان عوامل مهم دیگري هم مانند نفت بر روي آتش بی اعتمادي بازار ریخته می شدند تا جایی که کارد به استخوان مردم زیان
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دیده رسید و آنها در مدت زمان کوتاهی چند تجمع اعتراضی را براي انتقاد از عملکرد مسئولان بورسی برگزار کردند. گفتنی است
یکی از آخرین اخباري که به عقیده فعالان می توان آن را عامل مهم دیگري براي ریزش بیشتر بازار دانست مساله افزایش سودهاي

بین بانکی است که تاکنون واکنش هاي متفاوتی را به دنبال داشته است. 

واکنش مقامات مسئول 

همانطور که پیش تر اشاره شد، در چند روز اخیر، خبر افزایش نرخ سود سپرده هاي بانکی به شدت مورد انتقادات گوناگون قرار گرفته
است و کارشناسان بر این باورند در صورت وقوع چنین اتفاقی، می توان آن را خیانتی به بازار سرمایه تلقی می کرد. به عبارت دیگر
گرچه بورس سود بیشتري براي معامله گران به همراه دارد، اما آنها به سبب اطمینان بیشتر به سود بانکی، پول خود را از بازار سهام
خارج و روانه سپرده می کنند. لازم به ذکر است مصوبه شوراي پول و اعتبار که می گوید نرخ سود سپرده هاي بانکی از شهریور سال
1396 بدون تغییر و معادل 15 درصد است، رقابت سود بانک ها را متوقف نکرد و کار به جایی رسید که برخی از بانک ها نرخ هاي
بالاتر از 23 درصد نیز به سپرده گذاران خود پرداخت می کردند. در واقع آغاز تخلف بانک ها از مصوبه شوراي پول و اعتبار بعد از
تشدید تلاطم هاي ارزي در بازار زده شد و زمانی شدت گرفت که بانک مرکزي در بسته مدیریت بازار ارز، مجوز انتشار اوراق گواهی
20درصدي را براي دوره چندروزه به بانک ها داد. بر اساس گزارش ایسنا، بهمن ماه سال 1396، بسته سیاستی بانک مرکزي براي
کنترل بازار ارز در قالب سه طرح به اجرا در آمد که در مهم ترین آن انتشار اوراق گواهی سپرده با سود 20 درصد قرار داشت. این

اوراق در عمل تفاوتی با حساب سپرده 15 درصد نداشته و حتی سود آن پنج درصد هم بالاتر بود. 

بانک مرکزي این نرخ را براي ایجاد جذابیت و کشاندن نقدینگی به سمت شبکه بانکی تعیین کرده بود تا بتواند تا حدي بازار ارز را
کنترل کند. بعد از آن بانک ها علنا از مصوبه شوراي پول و اعتبار تخطی کردند و نرخ سود را به بیش از 20 درصد افزایش دادند
اجراي دنباله داري که هرچند در پاییز 1398 کمی از شدت آن کاسته شد و برخی از بانک هاي خصوصی که سودهاي بالاي
20درصدي پرداخت می کردند، نرخ سود سپرده ها را به 18 و 19 درصد کاهش دادند، اما به نظر می رسد این ماجرا امسال از سر
گرفته شده و مدت هاست که اخبار مربوط به افزایش نرخ سود سپرده هاي بانکی به گوش می رسد. در این میان برخی مسئولان
اقتصادي کشور نسبت به این مساله موضع گرفتند، به طوري که فرهاد دژپسند، وزیر اقتصاد، با اشاره اي به این موضوع اظهار کرد: در
حال برنامه ریزي براي جلوگیري از این امر هستیم، از سوي دیگر همتی، رئیس کل بانک مرکزي نیز قویا این موضوع را تکذیب کرد و
افزود: ما اکنون در بانک مرکزي با رصد مداوم تورم، تحولات بازارهاي دارایی و دیگر متغیرهاي کلان اقتصادي، نسبت به تعیین نرخ
هاي کریدور و نرخ هدف که در درون کریدور تعیین می شود و نرخ بهره بین بانکی را به سمت آن سوق می دهیم، تصمیم گیري می
کنیم و تاکید می کنم در حال حاضر با وجود تعادل در ریسک هاي مثبت و منفی اقتصاد ملی، تصمیمی براي تغییر در نرخ ها نداریم.

به علاوه مقام مسئول دیگري که نسبت به افزایش سود بانک و تاثیر آن بر بازار سهام واکنش نشان داد، حسن قالیباف اصل، رئیس
سازمان بورس و اوراق بهادار بود. او با بیان اینکه نرخ سود بانکی هرچقدر بالاتر و غیربهینه تر باشد، تاثیر منفی بیشتري بر فعالیت
هاي سرمایه گذاري کشور خواهد داشت: این معضل تسهیلات و تامین مالی را براي تولید، گران می کند. بخش هاي تولیدي که
عمدتا حاشیه سود پایین دارند، فعالیت هاي اقتصادي خود را کاهش و سرمایه خود را در بازار پول پارك می کنند. همچنین راهکار
معقولانه آن است که در تعیین بهینه نرخ سود بدون ریسک در کشور، تعامل موثري صورت گیرد و این نرخ متناسب با مختصات
اقتصادي کشور باشد تا تعادل بازار سرمایه را بر هم نزند. با تمام این اوصاف و گفته هاي مسئولان، تحلیلگران بازار سهام معتقدند،
مدیران مالی و اقتصادي کشور در شرایطی که بازار سرمایه بیش از هر زمان دیگري نیاز به آرامش دارد، نباید اشتباهات گذشته را
تکرار و تصمیمات خلق الساعه بگیرند تا وضعیت مثبت بازار سهام تثبیت شود و به طور حتم سرمایه گذاري مردم در بورس براي

اقتصاد، بسیار مفیدتر از سپرده کردن آن در بانک است. 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 569/738

ابتکار 

- ایستادگی شایعه سازان در مقابل کاهش قیمت ارز 

ابتکار، تحولات بازار ارز را بررسی کرده است: هفته اي که گذشت، بازار ارز در ادامه روند کاهشی خود شاهد روند نزولی قیمت ارز تا
کانال 23 هزار تومانی هم بود، اما برخی گروه هاي فعال در این بازار با ایجاد و انتشار شایعاتی بی اساس، براي برهم زدن این روند

تلاش کردند. 

بازار ارز هفته گذشته را در حالی شروع کرد که نمودار قیمت ها در هفته پیش از آن شیب نزولی پیدا کرده و قیمت دلار در بازار آزاد
از محدوده 30 هزار تومان به مرز 25 هزار تومان کاهش یافته بود؛ بنابراین در روزهاي ابتدایی این روند تداوم یافت. اما از روز
معاملاتی دوشنبه، هیجانی در بازار توانست روند منطقی شدن قیمت ارز را متوقف کرده و در روز سه شنبه باردیگر بازار روند صعودي
به خود بگیرد. روندي که البته دوام نیافت و در روزهاي چهارشنبه و پنجشنبه شاهد سکون نسبی قیمت دلار در مرز 27 هزار تومان

بودیم. 

به گزارش ایرنا، روز شنبه 17 آبان ماه معاملات دلار در بازار غیررسمی با نرخ 25 هزار و 750 تومان آغاز شد و در آخرین معاملات
فردایی روز شنبه هم دلار در قیمت 23 هزار و 800 تومان خریداري شد. معاملات روز یکشنبه هم تا پایان ساعت کار رسمی صرافی
ها دلار در کانال 24 هزار تومان میان خریداران و فروشندگان ارز مبادله شد، اما با شروع به کار معاملات شبانه بازار، تلاش جدي براي

غلبه بر روند کاهشی بازار آغاز و در همان انتهاي شب یکشنبه، دلار با قیمت 26 هزار و 400 تومان معامله شد. 

واقعیت اینکه به موازات بازار آزاد، در صرافی هاي بانکی و با حمایت بازارساز قیمت فروش دلار روز شنبه از 24 هزار و 500 تومان
آغاز و در روز یکشنبه نیز در ادامه روند کاهشی قیمت ها 23 هزار و 500 تومان معامله شد. همچنین در این دو روز در ادامه رفتار
هفته گذشته صرافی هاي بانکی، این صرافی ها از اعلام قیمت براي خرید ارز خودداري کردند که این موضوع نشان دهنده نیاز
نداشتن بازارساز به ارز بازار بود. عرضه حدود 144 و 146 میلیون دلار ارز به شکل حواله در روزهاي شنبه و یکشنبه در سامانه نیما و
همچنین عرضه حدود 33 و 53 میلیون دلار ارز به شکل اسکناس در سامانه سنا طی دو روز ابتداي هفته نیز موید کفایت عرضه در

بازار ارز بود. در این دو سامانه هم دلار در محدوده قیمتی 24 هزار و 100 تومان در این روزها معامله شد. 

شایعه پراکنی براي ایجاد التهاب در بازار 

بررسی ها نشان می دهد در سویی دیگر بازار تلاش برخی از فعالان در معاملات شبانه بازار، توانست درنهایت روند نزولی بازار را
متوقف کند. هرچند به اعتقاد کارشناسان بازار ارز، پس از نزدیک به یک هفته روند نزولی قیمت ها، بروز اصلاح در بازار امري طبیعی
است، اما نوسان شدید در نرخ معاملات روز دوشنبه، نشان داد که در کف بازار تلاش هاي غیرمنطقی وجود دارد که نشان می دهد،
برخی در صدد جبران زیان ناشی از فروکش کردن چشمگیر انتظارات منفی در بازار ارز که به سایر بازارها هم سرایت خواهد کرد،

افزایش قیمت ها را خواستارند. 

اختلاف قیمت در معاملات دلار به حدي شدید بود که در حدود ساعت یک بعدازظهر روز دوشنبه، معاملات نقدي دلار با اختلاف
قیمت نزدیک به یک هزار تومان نسبت به یکدیگر انجام گرفت. سرانجام پس ازکش وقوس در روز دوشنبه، شرایط به نحوي پیش

رفت که زمینه لازم براي آنکه روز سه شنبه اولین معاملات نقدي دلار با قیمت 28 هزار تومان معامله شود، فراهم شد. 
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افزایش قیمت دلار و بازگشت آن به کانال 28 هزار تومان موفقیتی بود که می توان مرهون تلاش رسانه اي براي انتشار شایعات در
بازار هم بود. در یکی از موثرترین این شایعات ادعا شده بود بانک مرکزي براي ارزها، کف قیمت تعیین کرده است و بنابراین مانع از
کاهش بیشتر قیمت ها خواهد شد. موضوعی که با واکنش عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزي هم همراه شد و او ضمن تکذیب
این شایعات نوشت: «تاکید می کنم که مستقل از تحولات سیاسی خارجی، تنها معیار اعمال سیاست هاي بانک مرکزي، مصالح
اقتصادي کشور و ضرورت استمرار پایداري و ثبات در بازارها و نیل به هدف تورمی است و بر اساس سازوکار بازار، کارآمدترین روش را

براي جلوگیري از هرگونه بیتعادلی در بازارها، به کار می بندد.» 

فشار و کمین دلالان و سفته بازان بازار ارز اما تا میانه روز معاملاتی سه شنبه غلبه داشت و بازار پس از آن که در ساعات ابتدایی
کانال 28 هزار تومانی را براي دلار تجربه کرد، مجدد به سمت تعدیل قیمت حرکت کرد. صرافی هاي بانکی نیز از روز دوشنبه در
واکنش به اتفاق هاي بازار باردیگر خرید ارز را آغاز کردند و روز سه شنبه هم در این صرافی ها، قیمت خرید و فروش دلار دو هزار و
300 تومان بیشتر از روز دوشنبه و در قیمت 27 هزار و 100 تومان ارائه شد. بنابراین قیمت دلار در بازار آزاد با حرکت به سمت
قیمت صرافی هاي بانکی مسیر نزولی آرامی را پی گرفت. تا جایی که در روز پایانی (کاري) هفته جدال فعالان بازارغیررسمی براي
قیمت دلار در مرز 27 هزار تومان صورت گرفت و در این بازار براي جلوگیري از ریزش قیمت از این کانال به کانال پایین تر مقاومت

وجود داشت. این در حالی بود که در صرافی هاي بانکی قیمت فروش دلار در روز پنجشنبه 26 هزار و 850 تومان ثبت شد. 

براساس این گزارش در مجموع طی هفته گذشته، قریب به 711 میلیون دلار به شکل حواله ارزي توسط صادرکنندگان و به ارزهاي
مختلف در سامانه نیما عرضه و به فروش رسید که بر پایه معاملات انجام شده میانگین نرخ معاملات دلاري حدود 24 هزار و 950

تومان بود. 

تقاضا براي نظارت نهادهاي مسئول بر معاملات فردایی 

تحولات بازار در هفته اي که انتظار می رفت قیمت دلار کانال هایی نزدیک تر به مرز 20 هزار تومان را هم تجربه کند، منجر به این
شد که بانک مرکزي با صدور اطلاعیه اي انتظار خود از نهادهاي مسئول را مبنی بر شناسایی و معرفی گروه هایی که با ایجاد شایعات

و القائات تلاش می کنند تا کام مردم از ایجاد فضاي با ثبات در اقتصاد کشور شیرین نشود، مطرح کند. 

گروه هایی که بانک مرکزي براي کنترل تاثیرات مخرب آنها بر بازار از نهادهاي مسئول تقاضاي ورود جدي به موضوع را دارد، در هفته
اخیر دست به ابتکار جدیدي هم زدند و از روز چهارشنبه علاوه بر معاملات «فردایی» که مدتی است در بازار متداول شده، معاملات
«امروزي» و «شنبه اي» را هم در بازار تعریف کردند. به نحوي که عمده معاملات انجام شده در بازار غیررسمی و کانال هاي فضاي

مجازي در دو روز پایانی هفته از نوع معاملات شنبه اي بودند. 

بانک مرکزي نیز روز چهارشنبه با صدور اطلاعیه اي جداگانه ضمن مرور تلاش هاي انجام گرفته در جهت کاهش ریسک هاي غیر
اقتصادي در بازار ارز، تاکید کرد: همچنان با قدرت و توان بیشتر، قیمت بازار را به سمت نرخ هاي پایین تر که متکی بر عوامل بنیادین

اقتصاد است هدایت خواهد کرد. 

بانک مرکزي همچنین به عنوان متولی بازار ارز اعلام کرد: در پی آن است تا این بازار به شکل طبیعی و در چارچوب فرآیندهاي بازار،
فرصت کافی براي تخیله انتظارات متراکم شده به بازار ارز داشته باشد، بنابراین همچنان عرضه بانک مرکزي، پتروشیمی ها، فولادي

ها و سایر صادرکنندگان و گشایش هاي ارزي استمرار خواهد داشت. 
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اعتماد 

- برنامه خروج خودروهاي فرسوده اجرایی نشد 

اعتماد، روند اسقاط خودرو را بررسی کرده است: خودروهاي فرسوده به معضل بزرگی براي شهرهاي کشور تبدیل شده اند، عمر مفید
خودروهاي تولید داخل با توجه به کیفیت شان در حدود 10 سال است، اما مدت سن مجاز وسایل نقلیه شخصی در کشور به طور
میانگین 20 تا 25 سال است. به گفته مسوولان این حوزه هر خودروي فرسوده بیش از دو برابر یک خودروي استاندارد سوخت مصرف
می کند که بر این اساس اگر این خودروها از رده خارج شوند، علاوه بر کاهش آلودگی هوا، می توان از مصرف بی رویه سوخت نیز
جلوگیري کرد، به همین دلیل در دولت هاي مختلف همواره بر لزوم اجراي طرح نوسازي ناوگان فرسوده کشور تاکید شده و طرح
هایی نیز در این راستا اجرایی شده است اما این طرح ها جوابگوي تمام نیاز کشور نبوده و در برخی موارد نیز شاهد توقف اجراي طرح
ها بوده ایم. بر این اساس اسحاق جهانگیري حدود چهار ماه پیش و در اوایل تیر ماه 1399 در جلسه شوراي اقتصاد از سازمان برنامه
و بودجه خواست تا به منظور پیشبرد طرح هاي مربوط به بهینه سازي مصرف سوخت و از رده خارج کردن خودروهاي فرسوده،
راهکار عملیاتی تهیه و تا مرداد ماه به شوراي اقتصاد ارایه کند اما به گفته دبیر انجمن مراکز اسقاط کل کشور نه تنها این موضوع
تاکنون اجرا نشده بلکه پیشنهاداتی که این انجمن در این مدت به کمیسیون صنایع و معادن مجلس نیز داده به دست فراموشی

سپرده شده است. 

نبود خروجی از مصوبات در سه سال اخیر 

سیدامیر احمدي دبیر انجمن مراکز اسقاط کل کشور در این باره به «اعتماد» می گوید: متاسفانه طی سه سال گذشته و در دولت
دوازدهم هیچ برنامه اي در خصوص خروج خودروهاي فرسوده اجرایی نشده است هر چند هر از گاهی مصوباتی صادر می شوند اما در
نهایت خروجی ندارند. این عضو انجمن مراکز اسقاط کل کشور به یکی از طرح هاي این انجمن اشاره می کند و ادامه می دهد: اخیرا
پیشنهاد طرح جایگزینی 10 تا 20 درصد از خودروهاي پیش فروش فوري با خودروهاي فرسوده را به کمیسیون صنایع مجلس دادیم
که در ابتدا مورد استقبال قرار گرفت اما تاکنون هیچ اقدامی صورت نگرفته است و همچنان بیش از 80 هزار گواهی اسقاط بر روي
دست مان مانده است. احمدي در ادامه با انتقاد از بی توجهی به این موضوع می گوید: اخیرا زمزمه هایی هم در مورد طرح جایگزینی
و نوسازي خودروهاي فرسوده سنگین در فضاي مجازي و رسانه ها مطرح شده که بعید است با توجه به شرایط فعلی اجرایی شود و به
نظر می رسد تنها یک شوخی است. دبیر انجمن مراکز اسقاط کل کشور با اشاره به نزدیک شدن به فصل سرما و افزایش میزان
آلایندگی هوا می گوید: امسال زمستان در کنار موضوع وارونگی هوا (اینورژن) مردم با بیماري کرونا هم درگیر هستند و با توجه به
اینکه موتوسیکلت هاي فرسوده 8 برابر خودروهاي فرسوده آلودگی تولید می کنند طرح جایگزینی موتوسیکلت هاي فرسوده با

موتورهاي برقی را هم داده ایم که امیدواریم مورد توجه قرار گیرد. 

فعالیت 10 درصد از مراکز اسقاط خودرو 

احمدي با تاکید بر اینکه دولت باید بر اساس قوانین موجود در زمینه نوسازي و بهینه سازي خودروهاي فرسوده تسهیلات ارایه دهد،
می گوید: در حال حاضر بخش عظیمی از خودروهاي فرسوده باید با خودروهاي نو جایگزین شوند که این موضوع تنها مربوط به
خودروهاي شخصی نیست و تاکسی ها و اتوبوس ها را هم دربرمی گیرد اما متاسفانه شاهد آن هستیم که خودروسازي هاي داخلی
نمی توانند این مشکل را حل کنند، این در حالی است که می توانند درصد کمی از طرح قرعه کشی را به این موضوع اختصاص دهند.
او در ادامه به بیکاري کارکنان مراکز اسقاط خودرو در کشور اشاره می کند و می گوید: در حال حاضر 3 هزار نفر از پرسنل این مراکز
بیکار شده اند و بیمه بیکاري می گیرند، مراکز اسقاط خودروهاي فرسوده در کشور هم اکنون تنها با 10 درصد ظرفیت خود مشغول
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به کارند و 216 مرکز اسقاط خودرو تعطیل شده اند و این 10 درصد هم تنها براي تعداد محدودي از تاکسی هاي فرسوده اي است که
به این مراکز مراجعه می کنند. 

تردد بیش از 3 میلیون خودروي فرسوده 

بر اساس این گزارش؛ اسقاط خودروهاي فرسوده در سال 1398 کمتر از 100 هزار خودرو بوده این در حالی است که طبق برنامه
ریزي دولت باید بیش از یک میلیون خودرو در سال اسقاط می شد. معضل از رده خارج کردن خودروهاي فرسوده در کشور، به عنوان
مشکلی براي برخی صاحبان خودروها محسوب می شود که باید هزینه زیادي براي نگهداري خودروها متحمل شوند، از سوي دیگر
براساس مصوبه هیات دولت، به خودروهاي بالاي 25 سال و موتوسیکلت هاي بالاي 10 سال، کارت سوخت تعلق نمی گیرد و به نظر
می رسد که دولت، از رده خارج کردن این خودروها را در دستور کار خود قرار داده است. براساس این تصمیم که از سال 1388
تاکنون در جریان است، تمام وسایل نقلیه اي که شامل این قانون می شوند، امکان برخورداري از کارت سوخت را ندارند و باید از
سهمیه آزاد بنزین استفاده کنند. اما سرنوشت مراکز اسقاط خودرو به واردات خودرو وابسته است زیرا واحدهاي اسقاط خودروهاي
فرسوده بر اساس واردات خودرو فعال هستند بر این اساس در سال 90، یک مصوبه از سوي دولت صادر شد که طبق این مصوبه هر
واردکننده خودرو لازم بود براي واردات خودرو یک گواهی بگیرد که پس از آن تعداد این گواهی ها افزایش و به چهار گواهی هم
رسید و زمانی که واردکننده اقدام به واردات خودرو می کرد باید این گواهی ها را عرضه می کرد اما در حال حاضر که ممنوعیت
واردات خودرو همچنان به قوت خود باقی است کار این واحدها نیز با مشکل روبرو شده است و با توجه به ممنوعیت واردات خودرو،
صدور گواهی اسقاط نیز انجام نمی شود. نکته بسیار مهم این است که با توجه به مشکلات ارزي شاید ممنوعیت واردات خودرو براي
مدت طولانی ادامه داشته باشد. برآوردها حاکی از آن است که در حال حاضر بیش از 3 میلیون خودروي فرسوده و نزدیک به 10
میلیون موتوسیکلت فرسوده در سطح کشور تردد می کنند و هرسال نیز به تعداد این خودروهاي فرسوده افزوده می شود، در صورتی
که با برنامه ریزي دولت باید حداقل 800 هزار خودرو در سال اسقاط می شد تا در چند سال آینده این رقم به صفر می رسید که

متاسفانه این اتفاق با وجود تحریم ها رخ نداد. 

جوان 

- ارزانی بعد از رفع تحریم داخلی کالا 

جوان، عوامل گرانی را بررسی کرده است: طی ماه هاي اخیر به دلیل ناهماهنگی بین دستگاه هاي مرتبط با تجارت خارجی کالاهاي
زیادي در گمرکات و بنادر دپو شد و برخی از محتکران نیز در انبارهاي داخلی کالا دپو کردند. حال که قرار بر ورود این کالاها به بازار

است باید به قیمت مناسب توزیع شوند، زیرا این کالاها ثبت سفارش شده زمانی هستند که ارز زیر 20 هزار تومان بود. 

تأخیر چندماهه در ترخیص کالاهاي موجود در سازمان بنادر، گمرکات و احتکار در انبارهاي بزرگ شهرها در ماه هاي اخیر علاوه بر
کمبود کالا در بازارها، تورم قابل ملاحظه اي را به اقتصاد تحمیل کرد. حال براساس هماهنگی دولت و مجلس تصمیم بر ترخیص
کالاها به روش هاي متفاوت است و انتظار می رود روي نرخ گذاري کالاهاي ترخیصی نظارت شود تا این کالاها گران به دست مصرف
کننده نرسد، زیرا اغلب این کالاها در زمانی ثبت سفارش شده اند که نرخ دلار زیر 20 هزار تومان بود، البته برخی از کالاهاي مذکور
گویا الزامی جهت اخذ کد رهگیري بانکی ندارند و با تهیه ارز از کف بازار فرآیند ترخیص را طی می کنند که حساب و کتاب این

دست کالاها بالطبع متفاوت است. 

طی ماه هاي اخیر در اثر اختلاف نظر بین مجموعه هایی، چون بانک مرکزي، وزارت اقتصاد، صمت و کشاورزي حدود 8 میلیون تن
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کالا در گمرکات و بنادر و البته انبارهاي بزرگ داخل کشور دپو شد که این رویداد علاوه بر تورم در برخی از بازارها کمبود کالا را رقم
زد، اما اخیراً در پی ورود مجلس شوراي اسلامی به مقوله تأخیر در ترخیص کالاها و همچنین نظارت از انبارهاي بزرگ موجود در
کشور رویدادهاي مثبتی رقم خورد که هم اکنون شاهد تداوم روند ترخصیص کالاها از گمرکات هستیم، در عین حال انبارهاي موجو

در کشور مورد نظارت قرار گرفت که مقوله احتکار کالا در برخی از انبارها به اثبات رسید. 

کارشناسان براین باورند که باید روي مقوله نرخ گذاري کالاهاي ترخیصی از گمرکات و همچنین انبار داخلی که کالا در آن ها احتکار
شده بود دقت شود، زیرا بخشی از این کالاها با ارز ارزان به کشور وارد شده اند و باید براساس نرخ ارز مذکور به دست مصرف کننده

برسند تا زیان ناشی از تحمیل تورم به مصرف کننده طی ماه هاي اخیر در روزهاي پیش رو جبران شود. 

نظارت میدانی وزیر صمت بر ترخیص کالاهاي اساسی از بندر شهیدرجایی 

در همین راستا وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: علیرضا رزم حسینی وزیر صمت به منظور بازدید میدانی از روند ترخیص
کالاهاي اساسی از گمرکات و بنادر، در استان هرمزگان حاضر خواهد شد. 

رزم حسینی در این سفر ضمن بازدید میدانی از بنادر و گمرکات و ارزیابی مشکلات موجود در فرآیند ترخیص کالاهاي اساسی، در
جلسه اي با حضور مدیران دستگاه هاي ذي ربط، راهکارهاي تسریع در انجام امور و سرعت بخشی به روند ترخیص کالاها را بررسی

می کند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت همواره تأکید کرده است که تأمین کالاهاي اساسی مورد نیاز مردم به عنوان یکی از مهم ترین اولویت
هاي کاري وزارت صمت در دستور کار قرار دارد. 

از سوي دیگر، معاون بندري سازمان بنادر و دریانوردي جزئیات حجم و میزان کالاهاي اساسی موجود در بنادر کشور به تفکیک
انبارهاي بندري، لنگرگاه ها و محموله هاي داخل کشتی اعلام کرد. 

فرهاد منتصر کوهساري در گفتگو با خبرنگار مهر درباره احتکار کالاهاي اساسی در بنادر گفت: اگرچه سازمان بنادر و دریانوردي
نگهدارنده کالاست، اما بندر محل گذر و تردد کالاهاست. 

وي درباره بخشنامه ستاد تنظیم بازار درخصوص محاسبه هزینه نگهداري کالاهاي اساسی در انبارهاي بنادر با نرخ تعرفه انبارداري به
مدت 30 روز تصریح کرد: وقتی ستاد تنظیم بازار بخشنامه اي صادر می کند، ما نمی توانیم از آن تبعیت نکنیم. 

معاون امور بندري و مناطق آزاد و ویژه اقتصادي سازمان بنادر و دریانوردي ادامه داد: وقتی تعرفه نگهداري کالا در انبارهاي بنادر به
صورت پلکانی باشد، دیگر شاهد ماندگاري کالا در انبارها نخواهیم بود، در این صورت است که می توانیم از بندر به عنوان محل گذر و

عبور کالا یاد کنیم. 

وي افزود: وقتی تعرفه انبارداري کالا در بنادر ثابت می شود، می بینیم که کالاها در انبارها درجا می زنند. هرچند که مشکل صاحبان
کالا هم باید به نحوي مرتفع شود، چون صاحب کالا نتوانسته ارز را تأمین کند و مجبور است کالا را داخل بندر نگهداري کند، بنابراین
ترخیصیه صادر نمی شود؛ در این صورت گمرك نمی تواند عملیات گمرکی را انجام داده و سازمان بنادر هم نمی تواند اجازه دهد کالا

خارج شود. 
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منتصر کوهساري گفت: مجموعاً 3 میلیون و 920 هزار تن کالاي اساسی در بنادر کشور اعم از کالاهاي موجود در انبارهاي بنادر و
همچنین پاي کشتی هاي پهلو گرفته در اسکله ها و همچنین لنگرگاه ها وجود دارد. 

وي یادآور شد: به تفکیکی اگر بخواهیم ذکر کنیم 3میلیون و 220 هزار تن کالاي اساسی در انبارهاي بنادر و 700 هزار تن هم در
داخل کشتی هاي در حال تخلیه یا در لنگرگاه ها موجودي داریم. 

معاون بندري سازمان بنادر تأکید کرد: هیچ مشکلی براي تخلیه کالاهاي اساسی در بنادر امام خمینی (ره)، شهیدرجایی و دیگر بنادر
اعم از شمال و جنوب کشور نداریم، چون هم اسکله خالی داریم و هم تجهیزات مناسبی براي تخلیه کالاهاي اساسی وجود دارد،
بنابراین اگر کشتی اعلام آمادگی براي پهلوگیري کند، بلافاصله براي پذیرش آن اقدام می شود؛ اگر اعلام شده که کشتی هاي حامل

مواداولیه روغن در برخی بنادر پهلوگیري نمی شوند، به این دلیل است که این کشتی ها مشکل ارزي، اسناد و مدارك دارند. 

وي درباره واردات لاستیک گفت: همه لاستیک هاي وارد شده به بندر آبادان، تخلیه شده و در محوطه این بندر، لاستیک فراوان
داریم؛ مشکلی هم براي بارگیري آن ها به داخل کشور وجود ندارد، ولی باید فرآیند ترخیص آن ها انجام شود تا اجازه بارگیري داده

شود. 

منتصر کوهساري در خصوص اینکه آیا اپراتور هندي، عمداً توسعه تجهیزات بندر چابهار را به تأخیر می اندازد یا خیر، بیان کرد: ما
قرارداد 85 میلیون دلار با هندي ها داریم که هندي ها قول داده اند اولین سري از تجهیزات مربوطه را که ساخته شده است تا پایان
امسال به بندر چابهار منتقل کنند. این تجهیزات به گفته هندي ها در حال بارگیري بوده و مشکل خاصی با هندي ها نداریم و فرآیند
کار فعلاً در حال انجام است، اما توسعه زیرساخت هاي بندر چابهار از محل منابع داخلی سازمان بنادر و دریانوردي صورت می گیرد. 

- رانت اطلاعاتی دربورس باعث سود حداکثري برخی حقوقی ها شده است! 

جوان درباره وضعیت بورس گزارش داده است: از زمانی که رئیس جمهور اظهار داشت مردم همه چیز را به بورس بسپارند و بورس
محل مناسبی براي سرمایه گذاري است، تقریباً سه ماه می گذرد. در این مدت بازار سرمایه حدود 40 الی 50 درصد از ارزش خود را
از دست داده است. در همین رابطه یک تحلیلگر بازار سرمایه با بیان اینکه عدم شفافیت در بازار سهام باعث شده برخی حقوقی ها با

رانت اطلاعاتی سود حداکثري به دست آورند، به مردم توصیه کرد سهام ارزشمندشان را ارزان نفروشند. 

ابتداي دهه آخر مرداد سال جاري رئیس جمهور با اشاره به اینکه طلا و ارز محل مناسبی براي سرمایه گذاري نیست و مردم همه چیز
را به بورس بسپارند به شکل تلویحی بازار سرمایه را بازار مناسبی براي سرمایه گذاري در این بازار معرفی کرد، گفتنی است از این
تاریخ تاکنون بازار حدود 40 الی 50 درصد نزول داشته است و بر عکس بازارهاي دیگر با رشد مواجه شده اند. هر چند یکی از
بازارهایی که در اقتصاد ایران پتانسیل رشد بنیادین را دارد و براي توسعه اقتصاد رشد این بازار الزامی است، بازار سرمایه است، اما به
نظر می رسد برخی از اشخاص داراي رانت مالی و اطلاعاتی سوء استفاده هایی از این بازار داشته اند که باید نهادهاي نظارتی و قوه
قضائیه این مقوله بررسی کند، زیرا تراکنش هاي بانکی این اشخاص نشان می دهد که قبل از اطلاح بازار سرمایه با فروش سهام خود

در پیک قیمت از این بازار خارج شده و به بازارهاي دیگر ورود کرده اند. 

اینکه این خروج دقیقاً قبل از اصلاح و به شکل هماهنگ انجام شده، شائبه دستکاري نرخ ها به شکل سازمان یافته و اصلاح بازار
تقویت شده است و جاي دارد رفتار برخی از بانک ها، شرکت هاي تأمین سرمایه، بیمه ها، صندوق هاي سرمایه گذاري، شرکت هاي



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 575/738

سرمایه گذاري، هلدینگ هاي دولتی و وابسته به دولت در سال جاري در بازار سرمایه بررسی شود. 

اگر چه انتظار می رود مقوله مبارزه با پولشویی و دستکاري نرخ سهام در بازار بازار سرمایه طی سال جاري به شکل جدي از سوي
مجموعه هایی، چون وزارت اقتصاد، بانک مرکزي و نهادهاي نظارتی و مجلس دنبال شود، اما به نظر می رسد بازار سرمایه نهادي

پپچیده و ناشناخته شده در اقتصاد ایران می باشد که کم کم باید شناخت از این بازار افزایش یابد. 

بررسی عملکرد مدیران شرکت هاي حقوقی بازار سرمایه 

در همین رابطه نایب رئیس مجلس با اشاره به پیگیري هاي خود از دستگاه قضایی درباره عملکرد مدیران شرکت هاي حقوقی بازار
سرمایه، گفت: «شرکت هایی که در موضوع بازارگردانی به تعهدات خود عمل نکنند با عنوان «اخلال در نظام اقتصادي کشور»

رسیدگی می شوند.» 

سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی، نایب رئیس مجلس شوراي اسلامی در صفحه شخصی خود در توئیتر مطلبی به شرح زیر نوشت:
«در راستاي پیگیري هایی که از دستگاه قضایی داشتم، مقرر شد از هفته آینده عملکرد مدیران شرکت هاي حقوقی بازار سرمایه که

در موضوع بازارگردانی تعهدات خود را انجام نمی دهند با عنوان «اخلال در نظام اقتصادي کشور» بررسی شود.» 

از سوي دیگر، مهدي خوشخو، تحلیلگر بازار سرمایه در گفتگو با خبرنگار مهر در خصوص برخی تخلفات سهامداران حقوقی در بازار
سهام که منجر به تداوم روند نزولی بازار شده است، گفت: «اینکه حقوقی ها با برخی عملکردهاي روزانه خود، شاخص را تحت تأثیر
قرار می دهند، محتمل است؛ اما با توجه به اینکه دسترسی به داده هاي بازار سرمایه به طور مؤثر امکان پذیر نیست، شاید با قطعیت
نتوان گفت، اما نکته اصلی این است که بازار بورس ایران همانند سایر بازارهاي مشابه در دنیا، هر چقدر هم که شفاف بوده و داده ها
در آن جاري و سیال باشد، باز هم عدم تقارن اطلاعات در آن سودهایی را نصیب عده اي خواهد کرد که به هر حال منتفع می شوند.»

وي افزود: «البته در همه کشورهاي دنیا این وضعیت برقرار است، اما هیچ بازاري مثل ایران از عدم تقارن اطلاعات رنج نمی برد، به
خصوص اینکه بازار بورس ایران از استانداردهاي لازم برخوردار نیست و بورس از نظر قیمت گذاري و شاخص امنیت بازار تا حد زیادي
فاقد استاندارد است؛ چراکه محلی به نام بورس راه اندازي شده تا کشف قیمت داشته باشد، اما در کشور ما نگاه دولت این است که هر

کجا لازم باشد، می تواند در قیمت ها ورود کرده و آن را دستکاري کند. در حالی که سازمان بورس باید از تمامیت بازار دفاع کند.» 

خوشخو مداخلات برخی شرکت هاي حقوقی در بازار سرمایه و روند شاخص را مورد اشاره قرار داد و گفت: «اگرچه طی ماه ها رونق
بورس، همه مردم دسترسی براي سرمایه گذاري در بورس داشتند، اما اکنون برخی شرکت ها با دسترسی به رانت و اطلاعات خاص،
درصدد بهره برداري حداکثري از این بازار هستند و اتفاقاً با سهام خرد مردم هم بازي می کنند. بنابراین حتماً گروهی را می توان

یافت که به بهاي ضرر زدن به هزاران سهامدار، جیب هاي خود را از سیگنال فروشی و برخی جریانات بازار پر کرده اند.» 

وي اطلاعات ناکافی را عامل تصمیمات اشتباه برخی سهامداران دانست و خاطرنشان کرد: «بسیاري از تحلیلگران صرفاً تحلیل هاي
تکنیکال دارند و نگاهی به فاکتورهاي فاندامنتال نمی کنند؛ بنابراین همین تحلیل ناقص آنها، ملاك عمل برخی از سهامداران قرار می
گیرد و اینگونه است که علاوه بر وقوع رفتارهاي هیجانی در بازار سرمایه، عده اي نیز سهام ارزشمند خود را در اثر هیجان به کمترین

قیمت به فروش می رسانند و این آسیب بزرگی براي اعتماد سهامداران خرد به بازار است.» 

خوشخو به سهامداران توصیه کرد تا با دقت بیشتر و کسب اطلاعات نسبت به آینده شرکتی که سهامش را در اختیار گرفته اند،
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حرکت کنند و اجازه ندهند که عده اي سهام ارزشمند آن ها را در قیمت هاي پایین از چنگ شان درآورند. 

سوءاستفاده از بازار سرمایه 

عضو هیئت رئیسه مجلس بی اعتمادي به وجود آمده در بورس را ناشی از سوءاستفاده دولت از سرمایه هاي خرد براي جبران کسري
بودجه دانست و از آن انتقاد کرد. 

سیدناصر موسوي لارگانی، عضو هیئت رئیسه مجلس شوراي اسلامی در توئیتی مشکل اصلی بورس را اعتماد از دست رفته مردم
دانست. 

متن توئیت عضو هیئت رئیسه مجلس به شرح زیر است: «مشکل اصلی «بورس» اعتماد از دست رفته ملت است. وقتی دولت براي
جبران کسري بودجه و تخصیص رانت، سرمایه خرد مردمی را جذب و کوره پولسوزي راه انداخت، انتظار اعتماد دوباره بیهوده است.

روزي صدها پیام می رسد و تنها راه، اقدام قانونی علیه کسانی است که این وضع را در بورس به وجود آورده اند.» 

جهان صنعت 

- اختلاف کارشناسی همتی و دژپسند 

جهان صنعت درباره مجادله میان وزیر اقتصاد و رییس بانک مرکزي نوشته است: شاید دربالاترین سطوح فرماندهی اقتصادي ایران نیز
این دیدگاه که اقتصاد یک سرزمین واحد است که نمی توان آن را به جزیره هاي جدا از هم تقسیم و مدیرانی را براین جزیره ها حاکم
کرد، طرفداران کمی دارد. این است که در همه دهه هاي پس از جنگ دیده و شنیده ایم وزیر اقتصاد با رییس بانک مرکزي، وزیر

صنعت با وزیر بازرگانی، وزیر کشاورزي با وزیر صنعت، وزیر کار با سازمان برنامه و… تضاد پیدا می کنند. 

مجادله میان وزیر اقتصاد و رییس بانک مرکزي اما به دلیل اینکه هرکدام سکاندار یک سیاست مهم اند، در ایران و در همه جاي
جهان رایج است. اکنون نیز رییس بانک مرکزي به امید اینکه بتواند سیاست پولی را مثل یک جزیره اداره و کاري کند که نرخ تورم
مهار شود و نرخ ارز نیز با نوسان شتابان مواجه نشود کشتی خود را می راند و وزیر اقتصاد که باید در فقدان درآمد نفت از راه صادرات
براي دولت از راه هاي گوناگون درآمد کسب کند در یک مجادله کارشناسی قرار دارد و هرکدام جزیره خود را صیانت می کند. در این
میان اما به نظر می رسد وزیر اقتصاد با بی مهري روبه رو شده است و در حالی که اورا به میدان پر از مین بازار سرمایه فرستاده اند

سر بزنگاه او را تنها گذاشته اند و این بی مهري به ویژه از سوي بانک مرکزي ملموس است. 

صیانت از سرمایه سهامداران 

بعد از ناکامی سیاستگذاران در تحقق اهداف سیاستی این بار صحنه اقتصادي کشور مجادلات داخلی بین نهادهاي دولتی را بازتاب می
دهد. جولان شایعات در خصوص افزایش نرخ سود بانکی و تایید و تکذیب آن از سوي مقامات نشان می دهد شبهه تغییر نرخ سود در
راستاي تامین منافع هریک از دو نهاد بانک مرکزي و وزارت اقتصاد چندان هم بی اساس نیست. بانک مرکزي براي دستیابی به نرخ
تورم هدف خود امیدوار است و وزارت اقتصاد نیز در تلاش است تحقق وعده هاي خود مبنی بر صیانت از سرمایه هاي مردم در بازار

سرمایه را ممکن کند. به این ترتیب اهداف از پیش 
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تعریف شده، این دو نهاد را در مقابل یکدیگر قرار داده و به اختلافات آشکار بین آنها دامن زده است. 

در هفته هاي اخیر شایعاتی مبنی بر افزایش نرخ سود بانکی در فضاي مجازي دست به دست می شود که موضع گیري رییس بانک
مرکزي را به همراه داشته است. عبدالناصر همتی در اولین واکنش خود به این موضوع اعلام کرد: «با توجه به وجود شوك منفی
عرضه، ناترازي بانک ها و نیاز مالی دولت، امروز افزایش نرخ سود بانکی سیاستی نیست که توفیق قطعی داشته باشد و بر همین اساس
به دنبال روش هاي دیگري براي کاهش فشار تورمی در بازارها هستیم.» به این ترتیب اولین تکذیبیه تغییر نرخ سود بانکی در چهارم
آبان از سوي رییس بانک مرکزي اعلام شد. این موضوع اما منجر به بسته شدن پرونده نرخ سود در حوزه سیاستگذاري پولی نشد. در
طول هفته هاي اخیر اخباري در خصوص افزایش نرخ سود توسط برخی بانک ها شنیده می شود. عده اي بر این باورند که بانک
مرکزي نسبت به این موضوع آگاهی کامل دارد و بالا بردن نرخ سود توسط نظام بانکی در سکوت رسانه اي سیاستگذار پولی انجام می
گیرد. با این حال عبدالناصر همتی با رد تمام شایعات و براي دومین بار بر لزوم رعایت نرخ هاي سود بانکی مصوب شوراي پول و
اعتبار (که براي سپرده هاي یک ساله 15 درصد تعیین شده است) توسط بانک ها اعلام کرد «بانک مرکزي برنامه اي براي افزایش

نرخ سود بانکی دارد.» به این ترتیب سیاستگذار براي دومین بار شایعات مربوط به افزایش نرخ سود را تکذیب کرد. 

تایید بعد از تکذیب 

اما از تکذیبیه هاي رییس بانک مرکزي که بگذریم به صحبت هاي اخیر فرهاد دژپسند، وزیر اقتصاد و دارایی برمی خوریم. وي به
تازگی اعلام کرده: «اخیرا یکسري مباحثی مطرح شد که بر بازار بورس اثر گذاشت. مثلا اینکه قرار است نرخ سود بانکی افزایش پیدا
کند اما رییس کل بانک مرکزي این خبر را تکذیب کرد. بحثی است که نرخ سود بین بانکی بالا رفته و حتما باید از این موضوع
جلوگیري شود. برخی نااطمینانی ها که به دلیل اظهار نظراتی بود که مداخله گرایانه در مورد بازار بورس مطرح شد که این باعث می
شود سهامداران حقیقی و خرد دچار خسران و زیان شوند. اگر ما مدافع منافع سهامداران خرد هستیم باید از اظهارنظرهایی که در
معاملات بازار اخلال ایجاد می کند به شدت پرهیز کنیم.» صحبت هاي اخیر وزیر اقتصاد نشان می دهد که وي ادعاي سیاستگذار
پولی مبنی بر عدم تغییر نرخ سود بانکی را نپذیرفته و نسبت به آن تردید دارد. با توجه به واکنش هاي مختلف نهادهاي دولتی نسبت

به ماجراي نرخ سود بانکی لازم است از دست هاي پشت پرده در این خصوص رونمایی کنیم. 

به نظر می رسد مجادله کمرنگ سیاسی بین وزارت اقتصاد و بانک مرکزي به اهدافی برمی گردد که در حوزه مسوولیت هاي هریک از
این دو نهاد قرار دارد. رییس بانک مرکزي در اردیبهشت امسال و براي نخستین بار آمادگی خود براي هدف گذاري تورمی را اعلام
کرد. عبدالناصر همتی اعلام کرده بود: «بانک مرکزي با اتکا به این تغییرات و با طراحی و توسعه ابزارهاي عملیاتی کردن سیاست هاي
جدید پولی، امروز آماده است که سیاست «هدف گذاري تورم» را به اجرا بگذارد.» به این ترتیب نرخ تورم هدف اعلامی از سوي بانک
مرکزي 22 درصد با دامنه مثبت و منفی دو واحد درصد تعیین شد. بررسی ها نشان می دهد که از ابتداي اعلام هدف گذاري تورمی
تا پایان مهر ماه نرخ تورم واقعی از نرخ تورم تعریف شده از سوي بانک مرکزي فاصله گرفته و تحقق هدف تورمی 22 درصدي را
دشوار کرده است. اگرچه این موضوع ریشه در مسائل مختلفی همچون افزایش نرخ ارز و افزایش نقدینگی دارد با این حال سیاستگذار

پولی تاکنون از هدف تورمی خود دست نکشیده و کماکان براي تحقق آن تلاش می کند. 

واقعیت نرخ سود 

بررسی ها نشان می دهد یکی از موضوعاتی که به تحقق این هدف کمک می کند افزایش نرخ سود بانکی است. برخی کارشناسان بر
این عقیده اند که نرخ سود در مقایسه با نرخ تورم بسیار پایین است و بانک مرکزي باید زمینه هاي افزایش نرخ سود بانکی را فراهم
آورد. واکنش منفی بانک مرکزي به این موضوع اگرچه نشانگر مخالفت بی چون و چراي سیاستگذار پولی با این موضوع بوده اما دو
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اتفاق عمده اي که در بازارهاي داخلی رخ داده می تواند نشان دهنده اقدامات پنهان این نهاد در مسیر تغییر سود باشد. نخستین
مساله به افزایش نرخ سود در بازار بین بانکی برمی گردد. بانک مرکزي اخیرا اعلام کرده که با درخواست اعتبارگیري در قالب توافق
بازخرید و در نرخ سود سقف کریدور 22 درصد موافقت کرده است. به این ترتیب نرخ سود در بازار بین بانکی در طول مدت اخیر تا
22 درصد نیز بالا رفته است. به گفته کارشناسان این اقدام می تواند مقدمات لازم براي افزایش نرخ سود بانکی را فراهم آورد. دومین
مساله به افزایش چراغ خاموش نرخ سود تا 23 درصد برمی گردد. بررسی ها نشان می دهد که برخی بانک ها اقدام به افزایش نرخ
سود در طول مدت اخیر کرده اند و بانک مرکزي نیز واکنشی نسبت به این مساله نشان نداده است. به این ترتیب تغییرات و تحولاتی
که در بازار پول اتفاق افتاده نشان از رضایت سیاستگذار پولی در راستاي تحقق اهداق تورمی اش دارد. افزایش نرخ سود، ولو به صورت
پنهان، باعث جذابیت سپرده گذاري در بانک ها می شود. با توجه به ریزش هاي اخیر بازار سرمایه و بی اعتمادي سهامداران نسبت به
این موضوع به نظر می رسد عمده نگاه سیاستگذار بر جذب سرمایه هاي راه یافته به بورس معطوف است. این موضوع از سیالیت
نقدینگی می کاهد و تحقق اهداف تورمی بانک مرکزي را امکان پذیر می کند. اما براي آنکه تیر سیاستگذار به هدف تورمی بخورد
لازم است تغییراتی در بازار ارز نیز ایجاد شود. اقدامات اخیر سیاستگذار و سنگ اندازي بر سر راه دلالان و سفته بازان و تثبیت
دستوري نرخ ارز همه و همه مسائلی است که در راستاي تحقق هدف تورمی بانک مرکزي اتخاذ شده اما وزارت اقتصاد را در دستیابی

به وعده هایش ناکام می گذارد. 

تقابل سیاستی دو نهاد 

بر این اساس به نظر می رسد که اهداف وزارت اقتصاد در مقابل اهداف بانک مرکزي قرار دارد و تحقق آنها در گرو سیاست هایی
خلاف آن چیزي است که از سوي بانک مرکزي تعریف شده است. به نظر می رسد نخستین نگرانی وزیر اقتصاد به افزایش نرخ سود
بانکی مربوط می شود. با توجه به اشاره غیرمستقیم وي به افزایش نرخ سود بانکی در طول مدت اخیر به راحتی می توان فهمید که
منافع این نهاد در تضاد با منافع بانک مرکزي قرار گرفته است. بدیهی است بالا رفتن نرخ سود از جذابیت بازار سرمایه می کاهد و
منجر به خارج شدن بخش زیادي از سرمایه هاي بورسی و زیان ده شدن بیشتر سهامداران می شود و این درست خلاف وعده هاي
این نهاد اقتصادي است. به این ترتیب با وجود سکوت بانک مرکزي در مقابل افزایش نرخ سود، وزارت اقتصاد نسبت به این موضوع

ابراز نگرانی کرده و خواستار جلوگیري از آن شده است. 

به نظر می رسد یکی از دلایل اصلی سکوت بانک مرکزي به تاثیر افزایش نرخ سود سپرده بر نرخ سود تسهیلات مربوط می شود، چه
آنکه اگر نرخ سود سپرده به طور آشکارا افزایش یابد بانک مرکزي ناچار است نرخ سوت تسهیلات را نیز بالا ببرد که این موضوع در

شرایط رکودي کنونی می تواند نگران کننده باشد. 

رییس سازمان بورس نیز اخیرا به این موضوع اشاره کرده و نسبت به آن ابراز نگرانی کرده است. بر اساس اعلام حسن قالیباف اصل،
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار «نرخ سود بانکی هر چقدر بالاتر و غیربهینه تر باشد، تاثیر منفی بیشتري بر فعالیت هاي سرمایه

گذاري کشور خواهد داشت و تسهیلات و تامین مالی را براي تولید، گران می کند. 

بخش هاي تولیدي که عمدتا حاشیه سود پایین دارند، فعالیت هاي اقتصادي خود را کاهش و سرمایه خود را در بازار پول پارك می
کنند.» بدیهی است اگر افزایش نرخ سود سپرده به افزایش نرخ سود تسهیلات منجر شود زیان دهی بنگاه هاي تولیدي بیشتر می
شود که اثرات مستقیم آن بر عمکرد بازار سرمایه قابل انکار نیست. به این ترتیب ماجراي تایید و تکذیب نرخ سود از سوي دو نهاد
وزارت اقتصاد و بانک مرکزي ریشه در تضاد منافع این دو دارد. این موضوع در خصوص نرخ ارز نیز صادق است، به طوري که کاهش
نرخ دلار به نفع بانک مرکزي است و هدف تورمی اش را محقق می کند اما شرکت هاي صادراتی و سرمایه گذاري فعال در بازار
سرمایه را دچار کاهش ارزش می کند. به این ترتیب با وجود اثرات منفی افزایش نرخ ارز بر معیشت مردم اما منافع نهادي همچون
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وزارت اقتصاد ایجاب می کند که نرخ ارز ریزش زیادي را تجربه نکند. 

بنابراین در پشت پرده ماجراهاي مربوط به نرخ سود باید دنبال سرنخ هایی در خصوص تضاد آشکار منافع وزارت اقتصاد و بانک
مرکزي و مجادلات سیاسی بین این دو باشیم. با توجه به آنکه نمی توان سیاست واحدي براي تحقق اهداف هریک از این دو نهاد

انخاذ کرد این سوال مطرح می شود که سرنوشت بازارهاي داخلی در ماه هاي آینده چه خواهند شد؟ 

- ناکامی خصوصی سازي در ایران 

جهان صنعت، درباره خصوصی سازي گزارش داده است: خصوصی سازي در ایران به نتیجه مطلوبی نرسیده است. بسیاري از فعالان
بخش خصوصی از روند اجرایی شدن آن راضی نیستند و معتقدند براي موفقیت آن باید رویه ها اصلاح شود؛ باید اهلیت افراد، نه منابع
مالی او مورد توجه قرار گیرد و از تجارب کشورهایی که در این حوزه موفق بوده اند، درس گرفت. واقعیت این است که خصوصی
سازي در ایران همیشه پرحاشیه بوده است. به گفته برخی خلقتش کج بوده، ناکارآمد شده و مقصدش ناکجاآباد. قرار بود خصوصی
سازي، نوشداروي تن رنجور اقتصاد ایران باشد که به دنبال اکسیري شفابخش براي تمدید قوا می گشت. بر همین اساس، زمانی که
خصوصی سازي در دستور کار قرار گرفت همه به دنبال اهدافی روشن بودند: «افزایش بهره وري عوامل انسانی در بنگاه هاي
اقتصادي»؛ «افزایش کیفیت کالاي تولید شده»؛ «بهبود سرمایه گذاري و سرمایه گذاري مجدد در بنگاه ها» و «بهبود وضع مدیریت

بنگاه ها.» نقشه راه همین بود و مقصد معلوم. 

نگاه به بخش خصوصی اصلاح شود 

حالا اما، در شرایطی که سال ها از آغاز خصوصی سازي می گذرد، همچنان پرسش هایی بی جواب مانده است. فاصله امروز ما با
اهداف معین شده براي خصوصی سازي چقدر است؟ چرا بعد از گذشت این همه زمان در بازخوانی سرگذشت خصوصی سازي در
ایران، واکنش ها این است: «خصوصی سازي به مقصد نرسید». چرا خصوصی سازي در ایران شکست خورده است؟ خصوصی سازي
باید چه مشخصه اي داشته باشد و این روند در دنیا چگونه طی شده است؟ پاسخ فعالان اقتصادي بخش خصوصی را به این پرسش ها

بخوانید. 

فرشید شکرخدایی رییس کمیسیون توسعه پایدار، محیط زیست و آب اتاق ایران در این خصوص گفت: چالش هاي موجود بر سر راه
خصوصی سازي به نوع نگاه و عدم درك دقیق از مبانی خصوصی سازي برمی گردد. به طوري که از ابتدا قانون بر واگذاري تاکید
داشت اما عنوان خصوصی سازي را براي آن به کار بستیم. حتی در متن قانون اصل 44 هم از کلمه خصوصی سازي استفاه نشده
است. عمل بر مبناي خصوصی سازي از ابتدا طبق عرف و قانون نبوده است که اگر طبق اصل 44 رفتار می کردیم، الان خصوصی

سازي روند دیگري داشت. 

وي افزود: مطابق تصوري که داشتیم به جاي واگذاري از خصوصی سازي استفاده کردیم و بر همین مبنا سازمان خصوصی سازي
ایجاد شد. اگر از ابتدا سازمان جمع آوري و فروش اموال تملیکی دولت مسوولیت سازمان خصوصی سازي را بر عهده می گرفت، چه

بسا مشکلاتی که امروز این سازمان با آن مواجه است به وجود نمی آمد و طبق قانون، واگذاري اموال دولتی صورت می گرفت. 

شکرخدایی بیان کرد: متاسفانه روند خصوصی سازي در کشور متفاوت از کشورهاي دیگر شکل گرفته است. اگر در پی تحقق
خصوصی سازي به شکل واقعی هستیم، باید اول نگاهی را که به بخش خصوصی وجود دارد، اصلاح کنیم. بسیاري از واگذاري هایی
هم که طی چند سال گذشته انجام شده بر مبناي ارتباطات بوده است؛ اما وقتی بخش خصوصی به میدان آمده، همه یک باره درباره
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اهلیت صحبت می کنند. بنابراین تا وقتی این نگاه اصلاح نشود، انگیزه اي هم براي بخش خصوصی واقعی نخواهد ماند. 

به گفته وي، در امر واگذاري در وهله اول نباید مالکیت بنگاه ها واگذار شود بلکه باید این مالکیت در دست دولت باقی بماند و
مدیریت بنگاه اقتصادي به صورت کامل به بخش خصوصی واگذار شود با شرط اینکه اشتغال حفظ شود و بهره وري افزایش پیدا کند
سپس اگر در مدت چند سال مشخص مدیریت بنگاه اقتصادي توانست این مولفه ها را حفظ کند و ارتقا دهد، طی قراردادي مالکیت

آن بنگاه به گروهی که مدیریت این بنگاه اقتصادي را بر عهده دارد، واگذار شود. 

خصوصی سازي در عمل به شعار تبدیل شد 

همچنین آرش علوي عضو هیات نمایندگان اتاق ایران در این رابطه افزود: خصوصی سازي در عمل با چند مشکل جدي روبه رو است.
اولین مساله این است که بخش خصوصی در ایران چندان قوي نیست. دلیل اصلی ضعف بخش خصوصی این است که دولت ها در
ایران به بخش خصوصی اعتماد ندارند و در تمام تصمیم گیري هاي خود به طور نانوشته قصد دارند که اجازه ندهند بخش خصوصی
بزرگ تر و قوي تر شود. وقتی بخش خصوصی قوي نیست، یعنی در عمل نمی تواند در زمان واگذاري ها بخواهد بنگاه هاي واگذار

شده بزرگ را خریداري کند و بنگاه هاي خصوصی در برخی ابعاد توانایی خرید بنگاه هاي بزرگ تر را ندارند. 

به گفته وي، با این شرایط خصوصی سازي در عمل به شعار تبدیل می شود و جایی براي حضور بخش خصوصی باقی نمی ماند؛
درنهایت شرکت هاي خصولتی این جاي خالی را پر می کنند. مثلا شرکت مخابرات واگذار شده اما بخش خصوصی آن را اداره نمی
کند. وقتی عدم شفافیت در نحوه عرضه و روش هاي واگذاري وجود داشته باشد و گلوگاه ها و نقاطی براي سوء استفاده باشد نتیجه

همین وضعیت امروز خواهد بود. 

علوي افزود: سال هاست بخش خصوصی از روند خصوصی سازي انتقاد می کند ولی کسی به این موارد نه تنها پاسخ نداده بلکه یک
سري اختیارات هم به برخی سازمان ها داده شده که از تصمیم سازمان خصوصی سازي حمایت نشود و یا برخی تصمیم آن سازمان
براي واگذاري ابطال شود. در بسیاري موارد قیمت هاي اعلام شده براي واگذاري، قیمت هاي رقابتی نبوده ولی باز هم به بهانه هاي
متعدد واگذاري انجام شده است. به گفته وي، البته ممکن است مشتري هاي متعددي هم وجود نداشته باشد. به روش هاي مختلف
مشتري هاي یک پروژه بزرگ و مهم که امکان حضور بخش خصوصی هم در آن وجود دارد با برچسب عدم اهلیت و سایر موارد،
ردصلاحیت می شوند. وقتی بخش خصوصی با چنین موانع و مشکلاتی روبه رو می شود زمینه و بستر براي تنها بازیگر صحنه فراهم
می شود و نتیجه این می شود که واگذاري ها نه به بخش خصوصی که به نفع بخش عمومی غیردولتی یا خصولتی ها انجام می شود. 

تضعیف جایگاه سازمان خصوصی سازي 

عضو هیات نمایندگان اتاق ایران اظهار کرد: از طرفی جایگاه سازمان خصوصی سازي به دلایل مختلف ضعیف شده و بخش خصوصی
در چنین شرایطی اعتماد نمی کند وارد رقابت شود؛ هیچ کس هم شفاف سخن نمی گوید که چرا چنین شده و روند کار چه بوده
است. تامین مالی برخی پروژه ها براي بخش خصوصی دشوار است؛ چون بخش خصوصی بزرگ و قدرتمندي وجود ندارد. البته روش

تشکیل کنسرسیوم هم به دلیل قانون تجارت و قوانین دیگر مشکل است و دولت هم همکاري نمی کند. 

وي بیان کرد: بخش خصوصی واقعی منابع مالی کم دارد. بانک همچنین منابعی در اختیار ندارد. اگر فردي توانایی اجراي کار را داشته
باشد و صلاحیت و اهلیت هم داشته باشد باید براي تامین مالی معقول راهکاري به وجود بیاید تا بتواند در سطح بالاتر با خصولتی ها

رقابت کند. باید براي نجات اقتصاد کشور به شیوه معقول، نه رانتی از بخش خصوصی حمایت کرد. 
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دلایل شکست 

محمدصادق حمیدیان عضو هیات نمایندگان اتاق ایران نیز در این خصوص گفت: شش دلیل عمده ناکامی خصوصی سازي در ایران
عبارتند از: نبود اهداف کیفی و استراتژي مدون در برنامه خصوصی سازي، وجود فساد گسترده، محیط کسب وکار نامساعد داخلی،
نبود تعریف حمایتی شفاف از به کارگیري سرمایه گذاري خارجی در فرآیند خصوصی سازي، بی ثباتی اقتصاد کلان و اقتصاد سیاسی

و ناکارآمدي حقوق مالکیت در کشور. 

حمیدیان بیان کرد: صرف نظر از اینکه بسیاري از پژوهشگران معتقدند کمتر از 20 درصد از کل واگذاري ها به بخش خصوصی واقعی
واگذار شده، در حقیقت آنچه در طی سی سال گذشته در کشور اتفاق افتاد، فروش اموال مازاد دولتی بوده است و روح حاکم بر

خصوصی سازي که انتقال و حمایت از مدیریت بخش خصوصی است، انجام نشده است. 

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران افزود: در حقیقت سازمان خصوصی سازي در عمل سازمان فروش اموال مازاد دولتی بوده
است. ناکارآمدي دولت در اداره بخش هاي مهم اقتصادي اعم از تولید، خدمات و توزیع و خصولتی شدن برخی بنگاه ها به علاوه فساد

مزمن موجود در واگذاري ها که نتیجه اي جز تحویل بنگاه ها به نااهلان نداشته، محصولی جز نارضایتی تولید نکرده است. 

وي بیان کرد: اصلاح سیستم موجود در راستاي برون رفت از معضلات فرآیند خصوصی سازي در ایران در گرو اجراي بی عیب و نقص
سیاست هاي کلی اصل چهل و چهار قانون اساسی و یک ضرورت است. تدوین استراتژي کلان اقتصادي و طراحی برنامه جامع
خصوصی سازي با رویکرد کاهش تصدیگري دولت و در یک کلام حکمرانی مطلوب در اقتصاد شرط اساسی موفقیت این فرآیند در
کشور به حساب می آید. بنابراین تصمیم سازان کشور اعم از مجلس قانونگذاري، دستگاه قضایی و دولت در کنار نهاد بخش خصوصی

باید تا با اتخاذ سیاست هاي کلان مبتنی بر برنامه، اجراي این سیاست را موشکافانه عملیاتی کنند. 

حمیدیان اظهار کرد: از آنجایی که حضور نهادهاي مالی فراگیر یکی از اصلی ترین راهکار توسعه خصوصی سازي در کشور است، نگاه
جدید بر بازارسرمایه و حل و فصل مشکلات این نهاد هرچند که با چالش هاي متعددي مواجه است و باز تعریف آن ضروري به نظر
می رسد. ارتقاي شفافیت، پرهیز از سیاسی کاري در واگذاري ها، تجهیز بازار سرمایه از طریق نهادهاي سهامداران حقیقی، رفع موانع
امنیتی براي سرمایه گذاران خارجی، اهتمام به سیاست هاي تنش زدایی در تعاملات بین المللی ازجمله مهم ترین شاخصه هایی است

که می تواند موجب ارتقاي کیفی خصوصی سازي شود. 

ضرورت جلب اعتماد سرمایه گذار 

همچنین یلدا راهدار عضو هیات نمایندگان اتاق ایران با بیان اینکه مفهوم خصوصی سازي از دو منظر قابل بررسی است، گفت: نخست
واگذاري شرکت هاي دولتی و عمومی به بخش خصوصی به طور کامل و یا مشارکتی، دوم واگذاري فعالیت هایی که در انحصار دولت
هستند به بخش خصوصی. خصوصی سازي زمانی موفق خواهد بود که تعادلی میان دو بخش ایجاد شود؛ بدین معنی که اندازه بخش
دولتی ثابت بماند تا بخش خصوصی بتواند رشد کند. در اصل هدف از خصوصی سازي پیاده کردن سیاست هایی که اقتصاد را به
سمت اقتصاد آزاد و کاملا رقابتی شیفت دهد؛ امري که با وجود الزامات قانونی در کشور تاکنون موفق نبوده است؛ دولت به واسطه
متکی بودن بودجه به درآمدهاي نفتی به ویژه در سال هاي اخیر با بحران کسري بودجه و بدهی به بانک مرکزي و سایر نهادهاي
عمومی روبه روست؛ بنابراین اگر واگذاري صورت گرفته باشد منابع حاصل از آن به صرف تسویه بدهی و رد دیون دولت اختصاص

یافته و از اهداف اصلی منحرف شده است. 
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راهدار ادامه داد: اکثر نهادهاي دولتی و وزارتخانه ها به بهانه حاکمیتی بودن دستگاه یا از واگذاري سر باز می زنند و یا به دلیل
اختلاف نظر داشتن با مجري واگذاري ها در اجراي این برنامه تاخیر ایجاد کرده و اجازه کاهش بار مالی دولت را نمی دهند. خصوصی
سازي در ایران محقق نخواهد شد مگر با اجراي چند پیش شرط مهم؛ مساعد کردن فضاي کسب وکار و سایر شاخص هاي بین
المللی، تسهیل فرآیند صادرات غیرنفتی جهت کاهش فشار درآمدهاي نفتی بر بودجه کشور، رتبه بندي شفاف شرکت هاي قابل
واگذاري، تعریف چارچوب حقوقی صحیح از واگذاري و جلب اعتماد سرمایه گذار از اینکه سرمایه اش داراي بازدهی مناسب در کوتاه

مدت و بلندمدت خواهد بود، از دیگر اقداماتی است که دولت می تواند در واگذاري طرح ها انجام دهد. 

شرق 

- بررسی پیامد اجراي بی موقع افزایش قیمت بنزین 

شرق تبعات گرانی بنزین در سال گذشته را بررسی کرده است: ساعت صفر 24 آبان ماه، بنزین سهمیه بندي و گران شد. خبري
ناگهانی و شوك آور که جامعه را به التهاب کشید و این تصمیم ناگهانی به دروغی از جانب دولت برآورد شد، زیرا حتی سخنگوي
دولت اعلام نتیجه تصمیم درباره اجراي این طرح را به نیمه هفته بعد از آن و نه آن جمعه تاریک، موکول کرده بود. فارغ از ابعاد
سیاسی و اجتماعی این رخداد که تصویر مخدوشی از عملکرد دولتمردان بر جاي گذاشت، با گذشت یک سال تلاش داریم به نتیجه
این تصمیم گیري نگاهی داشته باشیم. آیا این طرح موفق شد یا شکست خورد؟ آیا دولت را به آرزوي کسب درآمد بالا از صادرات

بنزین رساند؟ آیا منجر به کاهش مصرف بنزین شد و آیا جلوي قاچاق بنزین را گرفت؟ 

افزایش نرخ بنزین، یک تصمیم اشتباه 

جواد نوفرستی، کارشناس اقتصاد انرژي در گفت وگو با «شرق» با نگاهی به روند افزایش نرخ بنزین و سهمیه بندي در سال هاي
مختلف می گوید: «بارها تأکید شد که دولت در تک نرخی کردن بنزین و حذف سهمیه بندي در خرداد 94 اشتباه بزرگی کرد و
حداقل در چهار مقطع براساس توصیه هاي کارشناسی عنوان شد که در بودجه هاي سال هاي 96 تا 98، بنزین را دوباره سهمیه
بندي کرده و احیا کنید اما دولت به شدت مخالفت کرد و حتی براي بودجه سال 97 وقتی دولت پیشنهاد افزایش 50درصدي نرخ
بنزین را داد و مجددا این موضوع مطرح شد که بنزین دونرخی شود اما دولت کاملا مخالفت کرد و فرصت هاي بزرگی را از دست داد
و با این اقدام خود، کمک بزرگی به افزایش قاچاق و مصرف بنزین کرده و همچنین لطمه بزرگی را به توسعه صنعت CNG وارد
آورد». نوفرستی با اشاره به اینکه انتخاب سال 98، با توجه به افزایش شدید نرخ ارز یک اشتباه بزرگ بود، ادامه می دهد: «جامعه و
اقتصاد ایران در آن مقطع به هیچ عنوان آمادگی افزایش نرخ بنزین را نداشت و این موضوع نیز بارها به دولت هشدار داده شده بود.
پیش تر در پاییز سال 97 پیشنهاد شده بود که صرفا براي جلوگیري از قاچاق بنزین، کارت سوخت را فقط احیا کنیم و این آمادگی
وجود داشت که سهمیه بندي بنزین از اول دي 97 اجرائی شود اما این موضوع موکول به 20 مرداد 98 شد. با این اقدام انتظار می
رفت حداقل جلوي قاچاق 10 میلیون لیتر در روز را بگیریم که اجرائی شدن آن هم به تأخیر افتاد. اینکه چطور یکباره افزایش قیمت
و سهیه بندي در 24 آبان 98 رخ داد، مشخص نیست». این کارشناس اقتصاد انرژي با بیان اینکه اشتباه بزرگ تر، عدم درك شرایط
آن روز و افزایش 50درصدي نرخ پایه بنزین بود، می افزاید: «توصیه کارشناسی آن بود که با همان نرخ بنزین هزارتومانی، فقط کارت
سوخت را الزامی کنیم، زیرا بارها و بارها اعلام شد که هرچند چهار سال قیمت بنزین را تغییر نداده بودند اما اکنون بازار و جامعه،
تحمل افزایش 10درصدي در نرخ بنزین را هم ندارند». او با بیان اینکه موافق احیاي کارت سوخت اما مخالفت افزایش نرخ سوخت
بودم، می گوید: «نقش کارت سوخت در دوره هشت ساله 76 تا 84، در قاچاق سوخت بسیار مؤثر بوده که با وجود افزایش تولید
خودرو، فروش داخلی بنزین پس از هشت سال از 64 میلیون لیتر به 72 میلیون لیتر رسید، درحالی که حذف کارت سوخت در خرداد
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94، سبب شد تا فروش روزانه بنزین از 72 میلیون لیتر در روز در مدت سه سال به 91 میلیون لیتر در روز برسد». 

فاصله قیمت سهمیه تا آزاد، یک خطاي استراتژیک 

نوفرستی با تأکید بر اینکه فاصله بین نرخ سهمیه و آزاد یک خطاي استراتژیک بود و نمی دانم این اشتباه سهوي بود یا عمدي، می
پرسد: «وقتی 80 درصد فروش بنزین سهمیه اي است، ارزش داشت که فقط براي 20 درصد مازاد، قیمت را دوبرابر کنید که شاهد
این میزان تبعات باشید؟ درحالی که می شد به جاي تصمیم اشتباه 24 آبان، حتی با پذیرش افزایش قیمت، بنزین سهمیه اي
هزارتومانی و بنزین آزاد هزارو500 تومانی یا در سناریویی دیگر، بنزین سهمیه اي هزارو 500 و آزاد هزارو 800 تومانی را در نظر
بگیریم؛ به این ترتیب دولت همراهی جامعه را نیز با خود داشت». او با اشاره به اینکه فروش بنزین داخل مساوي با مصرف نیست، می
گوید: «آمار فروش، مجموع مصرف و قاچاق است. تا قبل از سال 94 تقریبا قاچاق به صفر نزدیک شده بود اما لب مرز درهرحال قاچاق
سوخت وجود دارد. حذف کارت سوخت منجر به افزایش قاچاق شد. بنابراین وقتی فروش بنزین در نیمه اول سال 98، حدود 100

میلیون لیتر در روز بوده، بخشی از آن یعنی حداقل 10 میلیون لیتر آن روزانه قاچاق می شده است». 

کاهش فروش بنزین به دلیل کاهش قاچاق بود 

نوفرستی با اشاره با اجرائی شدن این طرح در 24 آبان ماه، می افزاید: «پیش بینی می شد فروش روزانه حدود 95 میلیون لیتر در ماه
مهر و آبان، به حداکثر 80 میلیون لیتر کاهش یابد که آمار رسمی که براي ماه هاي آذر تا پایان بهمن 98 و ... 

قبل از شیوع ویروس کرونا منتشر هم شده بود با درنظرگرفتن اثرگذاري آن روي مسافرت ها و رفت وآمدها، به 75 میلیون لیتر در
روز رسیده بود». 

او با بیان اینکه فروش آذر تا پایان بهمن را با فروش مهر و آبان امسال قابل مقایسه می دانم، تصریح می کند: «کارت سوخت به خاطر
نقش نظارت پذیري و ایجاد تصور در باندهاي قاچاق از اینکه در حال پایش هستند، به کاهش قاچاق در زنجیره تولید، توزیع و تحویل
به جایگاه و فروش کمک می کند. بنابراین باید گفت بخش عمده کاهش فروش بنزین، کاهش قاچاق بوده و اینکه تصور کنید مصرف

کاهش یافته اشتباه محض است». 

این کارشناس با اشاره به اینکه 80 درصد فروش بنزین در 75 لیتر فروش روزانه، بنزین سهمیه اي است و مردم نگران نرخ آزاد بودند،
ادامه می دهد: «با توجه به اینکه بنزین از ابتداي 94 تا ماه آبان 98 افزایش نیافته بود، قیمت هزارو 500 تومانی براي مردم قابل
تحمل بود. بخشی که در آمارها نشان داده شد، جایگزینی و شیفت از بنزین به CNG بود. CNG که در آن دوره به 19 میلیون
مترمکعب رسیده بود تا بهمن ماه به 24 تا 25 میلیون مترمکعب در روز رسیده بود که البته مجددا کاهش یافت. بخش اندکی هم به

خاطر کاهش مصرف بوده، اما قابل توجه نبود». 

به گفته او، در همان ایام، چه در سال هایی که مدعی هستیم رشد قاچاق داشتیم و چه این سه ماهی که معتقد به کاهش قاچاق
هستیم، اثر آن را روي آمار تصادفات و کشته هاي تصادفات رانندگی در استان هاي مرزي از جمله سیستان وبلوچستان می توانیم
ببینیم. در سال هایی که سیستان وبلوچستان، رتبه هاي اول رشد تصادفات رانندگی را داشت، تا این ایام که منفی شد، نشان می

دهد که تعداد بالایی از افراد در فرایند قاچاق سوخت در تصادف یا آتش سوزي خودرو جان باخته اند». 

او با بیان اینکه از 30 بهمن ورود رسمی کرونا به داخل کشور اعلام شد، می گوید: «طبق آمار مقامات رسمی پالایش و پخش، در
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اواخر اسفند اعلام شد که فروش بنزین روزانه در اسفندماه به 68 میلیون لیتر در روز کاهش یافت، اما هنوز در اسفند کاهش سفر
نداشتیم. ممنوعیت سفر از هشتم فروردین اعمال شد. در 15 روز اول فروردین، با کاهش بیش از 50 درصد نسبت به مدت مشابه
سال قبل، فروش روزانه بنزین به 44 میلیون لیتر در روز کاهش یافت که قابل تعمیم به کل زمان ها نیست. در کاهش تصادفات
40درصدي نوروز 99 و حدود 30درصدي فروردین در ماه هاي بعدي دیگر به این شکل نداشتیم و در خرداد حتی به ارقام معمول

رسیده بود». 

ظرفیت صادرات بنزین تا 30 میلیون لیتر در روز 

این کارشناس اقتصاد انرژي با اشاره به تولید 110 میلیون لیتر بنزین در روز می گوید: «اگر رقم 75 میلیون لیتر در روز فروش بنزین
را در نظر بگیریم، 30 میلیون لیتر فاصله وجود دارد که امکان صادرات روزانه 20 میلیون لیتر در کشور وجود داشت، زیرا محدودیت
هاي صادرات نفت براي بنزین وجود ندارد. بعد از کرونا که مصرف کاهش بیشتري یافته بود و احتمالا به 70 میلیون لیتر رسید،
صادرات روزانه 30 میلیون لیتر بنزین در روز براي دولت کار سختی نیست و به همین دلیل بود که توانست حتی به ونزوئلا هم
صادرات بنزین داشته باشد. صادرات روزي 30 میلیون لیتر بنزین در روز، با درنظرگرفتن افزایش نرخ ارز، درآمد قابل توجهی را براي
دولت به همراه می آورد که دولت در محاسباتی که اعلام کرده بود، 31 هزار میلیارد تومان درآمد در نظر گرفته بود که براي جامعه به
صورت یارانه در نظر بگیرد، اما با محاسبات، مشخص شد که این درآمد حاصل فروش داخلی بنزین است و نه صادرات و رقم حاصل از
صادرات به خزانه خواهد رفت. این میزان صادرات، درآمد سنگین صادراتی براي دولت به ارمغان آورد که اعلام کردیم صرف توسعه

حمل ونقل عمومی شود، اما اتفاق ویژه اي در این زمینه رخ نداد». 

زنگ خطري براي قاچاق بنزین 

نوفرستی با بیان اینکه با افزایش نرخ ارز و فاصله قیمت بنزین در داخل و بیرون از مرزها، بار دیگر زنگ خطر براي قاچاق بنزین به
صدا درآمده است، می افزاید: «اگر آمار رسمی اعلام شود و نظارت بر شبکه توزیع و فروش بعد از پالایشگاه ها نباشد، می توانیم اکنون
شاهد احیاي دوباره قاچاق سوخت باشیم، زیرا با افزایش نرخ ارز 12هزارتومانی در سال 98 با بنزین هزارتومانی به فاصله بنزین سه

هزارتومانی تا دلار 30هزارتومانی، این فاصله تا اندازه اي افزایش یافته که جذابیت ویژه اي را براي قاچاق ایجاد کرده است». 

این کارشناس اقتصاد انرژي با اشاره به اینکه از اردیبهشت به این سو آماري از سوي دولت براي فروش بنزین اعلام نشده و اگر آماري
اعلام شود، احتمالا زوایاي پنهانی خواهد داشت، می گوید: «باید در نظر داشته باشیم که در آینده اي نزدیک با افزایش قاچاق سوخت
روبه رو خواهیم بود. در عین حال باید بپذیریم که افزایش مصرف بنزین را شاهد هستیم، زیرا ماه هاست که به خاطر کرونا اعلام می

شود از وسایل حمل ونقل عمومی استفاده نکرده و از خودروي شخصی استفاده کنید». 

احتمال واردات بنزین به دلیل افزایش مصرف پس از کرونا 

او به موضوع مهم دیگري هم اشاره می کند: «با وجود تورم، جامعه به قیمت جدید بنزین عادت کرده و ممکن است حساسیت بنزین
سه هزارتومانی را نداشته باشد. به همین دلیل این بیم وجود دارد که به سرعت در شش ماهه پس از برطرف شدن کرونا، حتی یا
همین نرخ بنزین، مصرف بنزین با افزایش جدي روبه رو شود، زیرا به علت تفاوت نرخ ارز دوباره قاچاق بنزین جذاب شده است و باید
مراقب بود که از این ناحیه و عادت مردم به قیمت هاي جدید، شاهد شکستن رکوردهاي سال هاي 97 و 98 در اولین سال بعد از

کرونا و تبدیل شدن دوباره به واردکننده بنزین نباشیم». 
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فاصله 9برابري قیمت بنزین، جاذبه اي براي قاچاق 

علیرضا توکلی کاشی، کارشناس اقتصادي نیز در گفت وگو با «شرق» می گوید: «افزایش قیمت بنزین و همین طور سهمیه بندي
قطعا روي کاهش آمار مصرف اثرگذار بوده است. علاوه بر آن، بعد از اسفند و فروردین که با کاهش بیشتري از مصرف روبه رو بودیم،

قطعا کرونا اثرگذار بوده است، اما متأسفانه از اردیبهشت به بعد آماري وجود ندارد». 

توکلی کاشی با اشاره به اینکه به عقیده من بهترین اقدام آن بود که قیمت را شناور در نظر بگیریم، می افزاید: «به هر حال براي آنکه
جلوي قاچاق را بگیریم، باید تفاوت قیمت را از بین ببریم. تفاوت قیمت از آنجا ناشی می شود که قیمت بنزین از دو عامل به دست
می آید. نخست قیمت دلاري بنزین در مرزهاي ایران با 15 کشور همسایه که بین 40 سنت تا 1.2 دلار در هر لیتر متغیر و متنوع
بوده و عامل دوم نرخ دلار در داخل کشور است. وقتی نرخ دلار با این سرعت جابه جا می شود و از 12 هزار تومان سال 98 به نزدیک
به 30 هزار تومان در سال جاري افزایش یافته است، طبیعتا قیمت همه کالاهاي دلاري، 2.5 تا سه برابر شده اند. بنابراین اگر فاصله

قیمت بنزین در داخل به میزان مشخصی بود، این فاصله اکنون حدود 9 برابر شده است و نه حتی سه برابر». 

او با بیان اینکه تا زمانی که مسئله شناورشدن قیمت سوخت و باقی کالاها حل نشود، مسئله یارانه هاي انرژي در کشور حل نخواهد
شد، تصریح می کند: «به منظور توانمندسازي مردم براي جبران بخش بزرگی از اختلاف قیمت، توصیه کردیم طبق عادلانه ترین و کم
فسادترین روش، سهمیه قابل معامله بنزین به تمام مردم داده شود. بر این اساس، کسی که مستقیم از بنزین استفاده می کند، از آن

بهره بگیرد و کسی که خودرو ندارد یا به هر دلیلی قصد استفاده از سهمیه را ندارد، امکان فروش آن در بازار را داشته باشد». 

این کارشناس اقتصادي ادامه می دهد: «این دو اقدام جبرانی براي نوسانات اقتصادي خواهد بود که به سفره خانوار آسیب وارد شد، اما
با وجودي که در طرح سال گذشته پیشنهاد شده بود، مورد توجه قرار نگرفت و فشار اقتصادي را که به مردم وارد شد، اکنون شاهد

هستیم». 

کیهان 

- برجام فقط از سال 95 تا 98 سفره مردم را تا 30 درصد کوچک کرده است 

کیهان نوشته است: در شرایطی که رئیس جمهور ادعا کرده پس از برجام بهترین شاخص هاي اقتصادي را داشتیم، آمارها نشان می
دهد مصرف کالاهاي اساسی بین سال هاي 95 تا 98 بعضا تا حدود 30 درصد کاهش پیدا کرده و سفره مردم کوچک شده است. 

به گزارش خبرنگار ما، این روزها که معیشت مردم تحت فشار روزافزون گرانی ها قرار گرفته است، این سؤال بیش از پیش در اذهان
عمومی رواج یافته که دولت در حوزه اقتصادي دقیقا چه  کار می  کند!؟ در واقع، هر روز که از عمر دولت می  گذرد، مردم به  وضوحِ
بیشتري می  بینند که اولویتِ کاري دولت، حل مشکلات معیشتی نیست و گویا دولت قصد ندارد اقدام اساسی یا اصلاح ساختاري در

حوزه اقتصاد داشته باشد. 

به  نظر می  رسد اصلی  ترین دلیل موضع دولت، امیدواري به  مذاکرات مجدد است. به سخن دیگر، چشم داشت دولت به  مذاکرات
جدید، به بهاي معطل شدن اقتصاد ایران و گره  زدن تولید و رونق اقتصاد به  خارج تمام شده است. اظهارات جدید حسن روحانی پس
از خبر انتخاب بایدن به  عنوان رئیس جمهور آمریکا، مبنی براینکه «ما هرکجا ببینیم شرایط براي لغو تحریم آماده است، از این فرصت
استفاده خواهیم کرد... هیچ کس حق ندارد فرصت سوزي کند.» یعنی حتی در شرایط کنونی هم دولت تمام تلاش خود را مصروف
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گره  زدن اقتصاد کشور به غرب کرده است. تلاشی که یکبار کشور را در سال 94 با رکود مواجه کرد و رشد اقتصادي آن سال منفی
شد. 

سراب برجام 

هرچند ایجاد انتظار براي توافق در آن دوره -علی رغم هزینه  هاي اقتصادي، نظیر معطلی تولید و کسب و کارها- به  انعقاد برجام
منتهی شد اما این توافقنامه به  جز تسهیل فروش نفت و بازگشت به  همان اقتصاد نفتی سابق، نتوانست گره دیگري بگشاید. در
حقیقت، بعد از برجام نیز روند گرانی  ها و فشارهاي معیشتی ادامه داشت، چون دولت به  جاي اصلاح سیاست  هاي پولی و ارزي فکر
می  کرد همه مشکلات با برجام درست می  شود. البته در کمال ناباوري رئیس جمهور هنوز هم معتقد است عملکرد برجام خیلی
درخشان بوده! و می گوید «در طول هفت سال، در یک دوره اي بر مبناي تعامل و مذاکره با دنیا پیش رفتیم. ملت ایران ثمره آن را

در سال 95 و 96 دیدند.» 

این ادعا در شرایطی ایراد شده که براساس آمارهایی که مرکز پژوهش  هاي مجلس اعلام کرده، متوسط مصرف کالاهاي اساسی در
سال هاي پس از برجام کاهش قابل توجهی یافته و به عبارتی برجام، سفره مردم را کوچکتر کرده است! به  عنوان مثال مصرف «برنج
خارجی» هشت درصد، «گوشت گوساله» 20 درصد، «گوشت گوسفندي» 29 درصد، «روغن نباتی» شش درصد و «قند و شکر» چهار
درصد در سال 1398 نسبت به سال 1395 کمتر شده است، این کاهش براي دهک  هاي پایین درآمدي نیز به مراتب بیشتر نیز بوده

است. 

نکته مهم اینکه، کاهش بیش از 10 درصدي مصرف کالاهاي اساسی (به  طور میانگین) پس از برجام به  معنی این نیست که تورم یا
گرانی به  همین میزان بوده، در واقع، این آمار نشان می  دهد براساس گرانی  هاي پسابرجامی، به  طور میانگین مصرف کالاهاي اساسی
مردم، 10 درصد کمتر شده، وگرنه براساس بررسی  هاي انجام شده قیمت کالاهاي اساسی طی مدت حدود دو سال (از فروردین 97 تا

مرداد 99) بین 144 تا 202 درصد رشد داشته است! 

با تداوم طرز فکر دولت، سال جاري نیز مشکلات معیشتی دوچندان شد، در جدیدترین نمونه  هاي این مشکلات، می  توان به  گرانی
کالاهاي صنعتی اشاره کرد که بر اساس آمار مرکز آمار ایران، مقایسه متوسط قیمت همه 179 قلم مورد آمارگیري نیمه نخست امسال
در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته حاکی از آن است که تیرآهن نمره 30 با 198.6 درصد داراي بیشترین افزایش قیمت بوده

است. 

در نمونه دیگر، موضوع کمبود روغن را شاهد بودیم که البته گفته می  شود در حال برطرف شدن است. در این زمینه، ابوالحسن
خلیلی، رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی صنایع روغن نباتی ایران با بیان اینکه حدود 50 هزارتن روغن خام در گمرکات رسوب کرده
بود، درباره کمبود روغن نیمه جامد در فروشگاه هاي سطح شهرها افزود: «این کمبود بیشتر مربوط به احجام 4.5 کیلوگرمی و 5
کیلوگرمی روغن نیمه جامد است که به دنبال کاهش تولیدي که اتفاق افتاد مردم تصور کردند خلأ بزرگی پیش آمده و براي خرید

هجوم آوردند و بیش از نیاز معمول اقدام به خرید کردند.» 

عملیات فریبِ بزرگنمایی برجام 

با وجود تداوم مشکلات معیشتی مردم در طول سال  هاي اجراي برجام، رئیس جمهور ادعا کرده: «در این سال ها (95 و 96) شرایط
ما بر مبناي شاخص هاي اقتصادي جزو بهترین شرایط در 40 ساله بعد از انقلاب بود، یعنی تورم ما یک رقمی و رشد اقتصادي ما در
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سال 95، بالاترین رشد اقتصادي جهان بود، اشتغال در شرایط بهتري نسبت به متوسط دوره هاي قبل بود، رشد اقتصادي ما از
متوسط دوره هاي قبل بهتر بود، رشد پایه پولی پایین تر بود و کاهش پیدا کرده بود.» 

این سخنان در شرایطی ایراد شده که اولا رشد اقتصادي سال 95 (که 12.5 درصد بود) بیشتر ناشی از فروش نفت بود و برهمین
اساس رشد اقتصادي سال بعد (سال 96) به حدود 3.7 درصد کاهش یافت. به  عبارتی، این رشد اقتصادي نفتی به  نوعی استفاده از
ظرفیت خالی سال قبل بوده، نه تولید بیشتر؛ فلذا جاي افتخار چندانی ندارد. از سوي دیگر، اینکه به  واسطه فروش یا عدم فروش نفت
اقتصاد ما رشد مثبت و منفی داشته باشد، نمی  تواند بیانگر واقعیت  هاي اقتصادي باشد، اما آنقدر اقتصاد کشور را به  خارج گره زده  اند

که هر اتفاق براي نفت بیفتد، آن را به  کل اقتصاد تعمیم می  دهند. 

افغانستان هم رشد اقتصادي 17 درصدي داشت! 

ضمن اینکه در ادبیات اقتصادي، اینکه در یکسال کشور بالاترین اقتصادي را کسب کند، نشانه پیشرفت نیست، چه اینکه معمولا
کشورهاي کمتر پیشرفته چنین رشدهایی را تجربه می  کنند. مثلا چند سال پیش افغانستان رشد اقتصادي 17 درصدي داشت در
حالی که در همان سال آمریکا 1.5 درصد رشد کرده بود، بنابراین بهتر است رئیس جمهور در بیان این افتخار بزرگ کمی بیشتر تامل

کند. 

حتی تصویر کلی رئیس جمهور از اقتصاد ایران در سال 95 و 96 چندان هم منحصر به  فرد نیست؛ چه اینکه در سال  هاي1364 و
1369 نیز تورم  هاي تک رقمی داشتیم و در سال  هاي 1369 و 1370 نیز رشد 14 و 12.3 درصدي را تجربه کرده بودیم. یعنی در

سال 1369 نیز شاهد رشد دو رقمی و تورم یک رقمی بوده ایم. 

فرصت سوزي واقعی چیست؟ 

فرصت  سوزي واقعی، بی  توجهی به ظرفیت  هاي داخلی و تولید ملی است، نه مذاکره و ارتباط با آمریکا. اگر این تفکر در میان
مسئولان کشور جا بیفتد دیگر به  هر بهانه  اي معطل کردن اقتصاد را دستاورد نمی  دانند. اگر این روحیه که براي همه چیز چشم به-

غرب داشته باشیم از بین برود، حل مشکلات نیز امکان پذیر است. 

مردمسالاري 

- رویاي پوشالی خانه دار شدن 

مردمسالاري به رشد قیمت مسکن پرداخته است: خرید مسکن آن هم در شرایطی که قیمت ها به طرز بی سابقه اي افزایش یافته از
توان هر کسی برنمی آید بویژه اینکه درآمدهاي امروز اکثریت مردم در کشور به حد خورد و خوراك آنها است و بعضا همین درآمد،
کفاف تامین هزینه هاي معیشت آنها را هم نمی دهد. در شرایطی که توان خرید مردم به شدت کاهش یافته بسیاري براي تهیه وام به

سراغ بانک ها و مشخصا بانک مسکن می روند تا شاید با استفاده از روش هاي مرسوم، خود را به خانه دار شدن نزدیک کنند. 

به گزارش «مردم سالاري آنلاین»، قیمت مسکن در هشت ماهه گذشته، همزمان با رشد نرخ دلار و افزایش قیمت مصالح ساختمانی و
رشد هزینه ساخت و ساز و همچنین تورم؛ بالا رفت و با وجود حاکم شدن متزلزل جو روانی کاهشی، باز هم پایین نیامد. از آنجایی که
مسکن مهمترین نیاز خانوارها است در راس اولویت هاي مردم قرار دارد و براي داشتن سرپناه از هیچ تلاشی مضایقه نمی کنند. در
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این شرایط، بیش از نیمی از جمعیت کشور به دلیل نداشتن درآمد بالایی که بتوانند براي خود خانه اي تهیه کنند به سمت دریافت
وام می روند. وام هایی که برخلاف شعار «بانکداري اسلامی» سودهاي بسیار بالایی دارند و به گفته برخی از علما و مراجع ربا محسوب

می شوند. با این حال به دلیل نماندن چاره اي دیگر؛ شاهد صف هاي عرض و طویل براي دریافت وام در بانک ها هستیم. 

افزایش وام تا 400 میلیون تومان 

ششم مهر ماه بود که مدیرعامل بانک مسکن از افزایش سقف وام مسکن جوانان به 400 میلیون تومان خبر داد. محمود شایان گفته
بود: «با توجه به شرایط جدید قیمت مسکن، بانک مسکن سقف وام مسکن جوانان را افزایش داده است. بر این اساس سقف تسهیلات
قابل پرداخت از این محل در شهر تهران با 60 درصد رشد، از 250 میلیون تومان به 400 میلیون تومان افزایش یافت.»این در حالی
است که ابهامات زیادي درباره نحوه پرداخت و بازپرداخت این وام مطرح است. محمدمهدي تندگویان، معاون امور ساماندهی جوانان
وزارت ورزش و جوانان در انتقاد از روش هاي پرداخت وام و همچنین افزایش 60 درصدي وام مسکن جوانان به خبرگزاري برنا گفته
است: «این وام سالیان سال است که پرداخت می شود، اما مدل پرداخت و مبلغ آن افزایش پیدا کرد که البته گفتنی است در سال
هاي اخیر کمک چندانی به خانه دار شدن جوانان نکرده است، به همین دلیل معتقدم با یک وام کار جوان راه نمی افتد.»به طور
شفاف می توان دید که پرداخت وام نه تنها کمکی به خانه دار شدن مردم بویژه جوانان نکرده و نمی کند بلکه باعث بدهکارتر شدن
آنها هم می شود، چراکه با توجه به سقف درآمدي مشخص شده از سوي شوراي عالی کار، قطعا بخش زیادي از مردم توانایی استفاده

از این وام را نخواهند داشت. 

رشد قیمت اوراق مسکن 

با این وجود چه مجرد و چه متاهل در پی دریافت وام از بانک ها هفته ها در نوبت می مانند و این درحالی است که ارزش وام دریافتی
با توجه به شرایط تورمی و افزایش قیمت مسکن، بعضا تا یک سوم قیمت واحد مسکونی اي است که می توانند بخرند! یکی از راه هاي
دریافت وام مسکن که چند سالی است مورد توجه بانک مسکن به عنوان متولی تامین سرمایه خرید مسکن قرار گرفته، فروش اوراق
قرضه مسکن است. این اوراق را کارگزاري هاي بورسی ارائه می دهند و در قبال هر اوراق مبالغی را هم دریافت می کنند که رقم
دریافتی هم براساس نوسانات بازار سرمایه هر روز نرخ متفاوتی را به خود می گیرد. این نرخ هم مانند قیمت مسکن روند کاهشی
ندارد و هر روز رشد می کند. در واقع یکی از موانع خانه دار شدن جوانان همین اوراق هستند، چراکه با ارقام امروز پرداخت هزینه
دریافت این اوراق هم چندان کار آسانی براي همه نیست. از طرفی سقف این اوراق 240 میلیون تومان براي متاهلین و 140 میلیون
تومان براي افراد مجرد است. مبلغی که در بهترین حالت یک سوم یا حتی کمتر براي واحد مسکونی در مناطق نه چندان گران قیمت

است. برهمین اساس، هر ورق از اوراق تسه در روز 21 آبان قیمتی معادل با 79 هزار تومان داشت. 

این درحالیست که اعتبار هر ورق در بازار مسکن 500 هزار تومان است و به اعتبار هر ورق می توان 500 هزار تومان وام مسکن
دریافت کرد. از آنجا که مبلغ وام براي مجردین 140 میلیون تومان و براي متاهلین 240 میلیون تومان اعلام شده است، مجردها
نیازمند خرید 280 ورق و متاهلین 480 ورق هستند. بنابراین 21 آبان ماه مجردها براي اخذ وام مسکن باید 22 میلیون و 124 هزار
تومان و متاهلین 37 میلیون و 920 هزار تومان اوراق پرداخت می کردند! به این رقم باید هزینه هاي دفاتر اسناد رسمی و بنگاه
معاملات ملکی و همچنین هزینه هاي افتتاح حساب و تشکیل پرونده بانک مسکن را هم اضافه کرد که به راحتی می تواند به رقم
هاي بالاتري برسد. یعنی براي خرید اوراق مسکن تا دریافت وام حداقل 50 میلیون تومان باید هزینه کرد! با همه این تفاسیر می توان
گفت که خرید خانه به رویایی دست نیافتنی براي بخش بزرگی از جامعه تبدیل شده که طی کردن این مسیر هر روز هم سختر می
شود. از آنجایی که دولت و مجلس هم طرح مشخص و روشنی براي کاهش تقاضاي بازار مسکن ندارند می توان متصور بود که خانه

دار شدن بسیار سخت تر آن چیزي شده که بسیاري از مسئولان مطرح می کنند. 
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وطن امروز 

- فشار روحانی به وزیر جهادکشاورزي براي لغو حکم ریاست سازمان امور عشایر 

وطن امروز نوشته است: با وجود صدور حکم انتصاب عباس پاپی زاده، نماینده سابق دزفول به سمت رئیس سازمان امور عشایر، تکلیف
ریاست این سازمان به علت برخی فشارهاي غیرقانونی رئیس دفتر رئیس جمهور همچنان در هاله اي از ابهام قرار دارد. به گزارش
«وطن امروز»، کاظم خاوازي، وزیر جهاد کشاورزي روز بیست وسوم مهرماه سال جاري در حکمی عباس پاپی زاده، نماینده سابق
دزفول در 2 دوره مجلس شوراي اسلامی را به سمت رئیس سازمان امور عشایر ایران منصوب کرد اما در کمتر از 48 ساعت، برخی
رسانه ها خبر از لغو حکم پاپی زاده دادند که با دستور مستقیم رئیس جمهور و فشارهاي شدید محمود واعظی، رئیس دفتر وي انجام

شد. 

موضوع آنجایی پرحاشیه شد که به رغم فشارها و تذکرات مداوم از جانب روحانی و واعظی به وزیر جهاد کشاورزي در جلسات هیأت
دولت براي عزل پاپی زاده از سازمان عشایر، وزیر جهاد کشاورزي از برکناري وي خودداري می کند و با وجود پافشاري وزیر بر حکم
صادره خود، قندالی، رئیس عزل شده سازمان امور عشایر با فشار دفتر رئیس جمهور به رغم برگزار شدن مراسم تودیع و معارفه در
نخستین روز اداري در محل کار خود حاضر می شود و برخی رسانه ها با انتشار تصویري از نام مدیران وزارت جهاد کشاورزي که در
سایت این وزارتخانه درج شده بود اعلام کردند بر اساس شنیده ها، حکم عباس پاپی زاده با دستور رئیس جمهور و پیگیري هاي
رئیس دفتر و معاون پارلمانی رئیس جمهور لغو شده و کرمعلی قندالی، رئیس سابق سازمان امور عشایر کشور به جایگاه قبلی خود

بازگشته است. 

ساعاتی پس از اعلام این خبر اما برخی پایگاه هاي خبري اعلام کردند پاپی زاده همچنان به عنوان رئیس سازمان امور عشایر کشور
باقی مانده است و علت عدم درج نام وي در سایت وزارت جهاد کشاورزي عدم به روزرسانی این سایت است. این در حالی است که
جداي از مواضع واعظی، پس از انتصاب پاپی زاده در راس سازمان عشایر، صحبت هایی مبنی بر تلاش عده اي از افراد بانفوذ استان
هایی نظیر خوزستان براي لغو این حکم وجود داشت. خبر انتصاب پاپی زاده اما با استقبال و حمایت تمام قد عشایر کشور مواجه شد؛
رئیس کانون ایلات و عشایر استان هاي اصفهان، خوزستان، و برخی عشایر و همچنین ایلات ایلام، چهارمحال وبختیاري، کهگیلویه
وبویراحمد، اردبیل و همدان با درج بیانیه هایی، حمایت خود را از انتصاب عباس پاپی زاده به سمت رئیس سازمان امور عشایر کشور

اعلام کرده و از وزیر جهاد کشاورزي به خاطر انتصاب فرزندي از عشایر، تقدیر کردند. 

دخالت در حوزه اختیارات وزیر و اوضاع نابسامان به وجود آمده موجب شد تا عشایر استان هاي مختلف خواستار ورود نمایندگان
مجلس و سازمان بازرسی به موضوع و اجراي مقررات اداري شوند. با توجه به حضور غیرقانونی رئیس عزل شده سازمان عشایر و
همزمانی این موضوع با بازنشستگی وي و احتمال ورود دستگاه هاي نظارتی به این موضوع، وي ناچار می شود دیگر در محل کار
حاضر نشود و عملا مدت 4 هفته، سازمان امور عشایر ایران که مسؤول پیگیري امور و ارائه خدمات به جامعه عشایري کشور- که یکی
از مهم ترین تولیدکنندگان دام در کشور- است و نقش بی بدلیلی در کنترل قیمت ها بویژه قیمت گوشت قرمز دارد، بدون رئیس
باقی مانده تا مسائل مهم پیش آمده اي چون افزایش قیمت گوشت و موضوع مهم قاچاق دام به کشورهاي حوزه خلیج فارس از جانب
این سازمان بدون پیگیري باقی بماند. حال باید دید دلایل این برخورد سیاسی از جانب رئیس جمهور و دفتر وي که سابقه طولانی در
اقدامات دخالتی در انتصابات دارند، چیست. شنیده ها حاکی است مواضع و انتقادات عباس پاپی زاده در 2 دوره نمایندگی مجلس از
دولت در حوزه اقتصادي و ناتوانی دولت در ساماندهی معیشتی مردم و اقداماتی نظیر مخالفت با برجام، جلوگیري از تشکیل وزارت
بازرگانی، سوال از رئیس جمهور و استیضاح وزیر سابق امور اقتصادي و دارایی و مخالفت با اعمال نفوذ در پرونده هاي غیرکارشناسی
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انتقال آب دریاي خزر از جمله دلایل اصلی این دخالت غیرقانونی و فشار بر وزیر جهاد کشاورزي است. 

- تصمیمات خلق الساعه دولتی ها با شاخص هاي بورس چه کرد؟ 

وطن امروز دلایل سقوط شاخص کل بورس در 4 ماه اخیر را بررسی کرده است: 4 ماه پس از ریزش شاخص کل بورس، سهامداران
متضرر این بازار با حضور مقابل سازمان بورس، اعتراض خود را به اقدامات اشتباه دولت که سبب ریزش بورس و تداوم آن شده است،
اعلام کردند. در همین ارتباط رئیس مجلس به منظور رسیدگی به شرایط بازار سرمایه، جلسه اي مشترك با وزیر امور اقتصادي و
دارایی، رئیس سازمان بورس و رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس برگزار کرد. کارشناسان اقتصاد و فعالان بازار سرمایه معتقدند دولت
در روند صعودي بورس باید با انجام اقداماتی نظیر عرضه دارایی هاي دولت در قالب عرضه اولیه، افزایش سهام شناوري شرکت هاي
دولتی، الزام سایر شرکت ها به رعایت حداقلی از سهام شناوري، الزام به تعیین بازارگردان براي شرکت ها و تسهیل ورود شرکت ها به
بورس و فرابورس، از شیب این رشد می کاست و با افزایش عرضه، تعادل مثبتی را در بازار به وجود می آورد. کارشناسان همچنین بر
این باورند اختلاف بین وزیر نفت و وزیر اقتصاد بر سر عرضه دارا دوم، صدور مجوز فروش سنگین سهام عدالت، کاهش نسبت سرمایه
گذاري در صندوق هاي با درآمد ثابت و اخذ تصمیمات غیرکارشناسی و خلق الساعه موجب ریزش این بازار و دامن زدن به تشدید

روند نزولی شده است. 

اکثر این اقدامات عملکرد نادرست وزیر اقتصاد و سازمان بورس را نشان می دهد اما وزیر اقتصاد براي توضیح در این باره، پاي بانک
مرکزي را هم به این ماجرا باز کرد. فرهاد دژپسند با انتقاد از تصمیم بانک مرکزي درباره افزایش نرخ سود بین بانکی، خواستار
جلوگیري از این افزایش شد. همچنین شواهد نشان می دهد بر خلاف تکذیب رئیس کل بانک مرکزي درباره افزایش نرخ سود بانکی،

برخی بانک ها به صورت چراغ خاموش اقدام به افزایش این نرخ کرده اند. 

به گزارش «وطن امروز»، سقوط ممتد شاخص کل بورس در 4 ماه اخیر، موجب متضرر شدن بخش زیادي از سرمایه گذاران در این
بازار شده است. در این مدت، هر از چند گاهی این شاخص مثبت می شد و امید به بازگشت بازار را در سهامداران زنده می کرد اما
دیري نمی پایید که دوباره منفی می شد و به مسیر نزولی خود ادامه می داد. نزول هاي پیاپی شاخص، موجب اعتراض سهامداران و

حضور آنها مقابل سازمان بورس جهت رسیدگی مسؤولان به وضعیت ریزشی بورس شد. 

در همین راستا رئیس مجلس شوراي اسلامی هفته گذشته جلسه اي مشترك با وزیر امور اقتصادي و دارایی، رئیس سازمان بورس و
رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس برگزار کرد. محمدباقر قالیباف در این جلسه بر لزوم اثربخشی سریع و ملموس اقدامات وزارت
اقتصاد و سازمان بورس در این باره تاکید کرد و افزود: اعتماد مردم، بزرگ ترین سرمایه نظام است و نباید آن را تخریب کرد. هر گونه
اقدامی که موجب صدمه به این اعتماد عمومی شود، غیرقابل قبول است. وي افزود: بازار سرمایه باید با حفظ ویژگی نقدشوندگی به
عنوان مهم ترین منبع تامین مالی تولید مورد اعتماد مردم باشد. قالیباف با اشاره به اختیارات وزارت اقتصاد و سازمان بورس در اداره
حرفه اي این بازار و صیانت از رونق بازار سرمایه تصریح کرد: وضعیت فعلی این بازار اصلا مورد قبول نیست و باید این رویه اصلاح
شود و اعتماد به بازار بازگردد. همان طور که مردم با ترغیب دولت سرمایه خود را به این بازار آوردند، باید پاسخ اعتماد خود را هم

بگیرند. 

واکسن بازار به جلسه مجلس 

واکنش بازار به جلسه مشترك مجلس و دولت مثبت بود و شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران در پایان معاملات چهارشنبه با
افزایش 9 هزار و 116 واحدي به رقم یک میلیون و 221 هزار و 57 واحد رسید. همچنین شاخص کل بورس با معیار هم وزن نیز
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106 واحد افزایش یافت و به رقم 364 هزار و 991 واحد رسید. 

نقش دولت در سقوط شاخص 

پس از ترغیب مردم به سرمایه گذاري در بورس توسط دولت و تزریق نقدینگی عجیب به این بازار، قیمت سهم ها به دلیل افزایش
تقاضایی که در بازار به وجود آمده بود، روزبه روز بالاتر رفت. دولت می توانست در این دوره با انجام اقداماتی نظیر عرضه دارایی هاي
دولت در قالب عرضه اولیه، افزایش سهام شناوري شرکت هاي دولتی، الزام سایر شرکت ها به رعایت حداقلی از سهام شناوري، الزام به
تعیین بازارگردان براي شرکت ها و تسهیل ورود شرکت ها به بورس و فرابورس از شیب این رشد بکاهد و با افزایش عرضه، تعادل
مثبتی را در بازار به وجود آورد اما نه تنها عرضه را بیشتر نکرد، بلکه با دمیدن بر شیپور تشویق مردم براي ورود به بورس، هر روز
تقاضا را براي خرید سهام افزایش داد. با افزایش سوددهی این بازار، سرمایه هاي چند برابر شده، به مرور از آن خارج و به بازارهاي
موازي هدایت شد و موجبات افزایش قیمت در این بازارها را نیز فراهم آورد. اینجا بود که برخی کارشناسان اقتصادي هشدار دادند اگر
چه بورس در ابتدا می توانست جاذب نقدینگی باشد اما با توجه به عدم تلاش دولت براي افزایش عمق بازار و چند برابر شدن سرمایه
سهامداران، خروج این سرمایه ها می تواند سایر بازارها را هم از تعادل خارج کند. دولت بی توجه به سخنان کارشناسان همچنان به
مسیر خود ادامه می داد و رئیس جمهور از مردم تقاضا می کرد همه چیزشان را به بورس بسپارند اما درست 3 روز پس از این
سخنان، سقوط بورس آغاز شد؛ سقوطی که در ابتدا یک اصلاح ساده به نظر می رسید اما با طولانی شدن آن، امید سرمایه گذاران
براي بازگشت بازار به مدار صعودي به مرور کمرنگ شد. دولت در این 4 ماه هم اقداماتی را براي برگشت بازار انجام داد اما هیچ یک به
اهداف تعیین شده نرسید؛ تصمیماتی که عموما غیرکارشناسی و فی البداهه بود و بعد از مدتی تاثیرات معکوس آنها بر بازار پدیدار می
شد. حذف نوسان گیري روزانه از جمله این تصمیمات بود که با هدف کاهش فشار فروش در بازار وضع شد اما پس از آن شاهد
افزایش این فشار در سهام بازار بودیم؛ قانونی که از ابتدا کارشناسان نسبت به عوارض آن هشدار داده بودند. در همین راستا مدیرعامل
شرکت مشاور سرمایه گذاري ابن سینا با اشاره به تصمیم شرکت بورس مبنی بر تعطیل شدن نوسان گیري در تالار شیشه اي گفت:
اگر بازار سرمایه را مانند یک موتور در نظر بگیریم، نوسان گیران مانند روانکارهایی بودند که حرکت پیستون در این موتور را راحت تر
می کردند. محسن عباسی تصریح کرد: اگرچه ممنوعیت نوسان گیري در بازار سهام صرفا باعث منفی هاي این روزهاي بورس نیست
اما لغو این ممنوعیت به بازار کمک شایانی خواهد کرد. البته با تصویب این دستورالعمل سعی بر این بوده فشار فروش بازار گرفته شود

ولی همزمان جذابیت و نقدشوندگی بازار براي معامله گران روزانه کاهش پیدا کرده است. 

حال یک ماه و نیم بعد از تصویب این قانون، با عیان شدن ناکارآمدي آن، مسؤولان سازمان بورس تصمیم به حذف این قانون گرفتند.
سوالاتی که در چنین مواردي پیش می آید این است که مبناي این تصمیمات چیست؟ این تصمیمات خروجی چند جلسه کارشناسی
و حاصل هم اندیشی چند کارشناس اقتصادي است؟ مگر بازار سرمایه و ثروت مردم آزمایشگاه قوانین خلق الساعه مسؤولان سازمان

بورس است؟ در صورتی که با وضع این قوانین، ضرري متحمل سرمایه هاي مردم شود، چه کسی این ضرر را می پردازد؟ 

البته اقدامات اشتباه و غیرکارشناسی دولت و سازمان بورس، به همین مورد ختم نمی شود؛ از جمله این اقدامات می توان به اختلاف
بین وزیر نفت و وزیر اقتصاد بر سر عرضه دارا دوم، مجوز فروش سنگین سهام عدالت و کاهش نسبت سرمایه گذاري در صندوق هاي
با درآمد ثابت اشاره کرد. دردآور آنکه قطار تصمیمات اشتباه دولت، پس از این همه اشتباه متوقف نشده و همچنان در حال تصویب
قوانین عجیب و غریب غیرعلمی است. آخرین نمونه آن، مصوبه «احراز هویت دوعاملی براي ورود به سامانه معاملات آنلاین» است که
در هیأت مدیره سازمان به تصویب رسید. حامد سنجري، رئیس مرکز نظارت بر امنیت اطلاعات بازار سرمایه درباره این مصوبه گفت با
توجه به مصوبه هیأت مدیره محترم سازمان بورس، از تاریخ 15 آذر 1399 امکان ورود به سامانه هاي معاملات برخط بدون تایید

پیامکی، وجود نخواهد داشت. 
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تا پیش از این، افراد فعال در بازار سرمایه می توانستند با کد بورسی افرادي که تخصص و سرمایه کافی براي حضور در بورس
نداشتند، اقدام به خرید عرضه اولیه کنند و بخشی از سود را به صاحبان این کدها بپردازند؛ اقدامی که موجب ورود سرمایه به بخش
واقعی تولید از طریق عرضه شرکت ها در بازار اولیه و کسب سود توسط فعالان بازار سرمایه می شد اما سازمان بورس بدون در نظر

گرفتن واقعیات بازار، این قانون اشتباه را وضع کرد. 

بانک مرکزي؛ متهم جدید ریزش شاخص 

در حالی که انگشت اتهام در ریزش بورس به سمت عملکرد نامناسب وزارت اقتصاد و دارایی و سازمان بورس بود، وزیر اقتصاد پاي
بانک مرکزي و رئیس کل بانک مرکزي را هم به این ماجرا باز کرد. در همین راستا فرهاد دژپسند در حاشیه جلسه هیأت دولت درباره
نقش اقدامات اشتباه دولت در ریزش بورس گفت: اخیرا یکسري مباحثی مطرح شد که بر بازار بورس اثر گذاشت. مثلا اینکه قرار است
نرخ سود بانکی افزایش پیدا کند اما رئیس کل بانک مرکزي این خبر را تکذیب کرد. بحثی است که نرخ سود بین بانکی بالا رفته و
حتما باید از این موضوع جلوگیري شود. برخی نااطمینانی ها به دلیل اظهار نظرات مداخله گرایانه درباره بازار بورس باعث می شود

سهامداران حقیقی و خرد دچار خسران و زیان شوند. 

دژپسند ضمن رد تاثیر افزایش نرخ سود بانکی بر ریزش بورس، به نقش افزایش نرخ سود بین بانکی بر ریزش بورس پرداخت و گفت
باید جلوي این افزایش گرفته شود. شواهد نشان می دهد افزایش نرخ بهره بین بانکی، تاثیر معناداري بر روند کاهش شاخص کل
بورس دارد. با نگاه به روند نرخ سود بین بانکی درمی یابیم با کاهش این نرخ از ابتداي سال جاري تا اواسط خرداد، شاخص کل بورس
به طرز عجیبی رشد کرده است و پس از آن با افزایش این نرخ و خروج آرام سرمایه ها از این بازار، زمینه براي سقوط بورس در کنار
سایر اقدامات اشتباه دولت فراهم می شود. علاوه بر این خبرگزاري فارس در گزارشی، عدم افزایش نرخ سود بانکی را رد می کند و
نشان می دهد برخلاف تکذیب افزایش نرخ سود بانکی توسط رئیس کل بانک مرکزي، برخی بانک ها به صورت چراغ خاموش نرخ
سود بانکی را تا 20 درصد افزایش داده اند. بر اساس این گزارش در حال حاضر بالاترین نرخ سود سپرده توسط یک بانک مشهور و 2
مؤسسه مالی و اعتباري پرداخت می شود. این سه مؤسسه نرخ سود سپرده را در سطح 20 درصد قرار داده اند. از طرف دیگر همه
بانک هاي تجاري کشور براي سپرده هاي بالاي 100 میلیون تومان نرخ سود سپرده را به سطح 18 درصد افزایش داده اند. این اقدام

بانک ها ناقض مصوبه شوراي پول و اعتبار است و قطعا تخلف محسوب می شود. 

روزنامه نگار 

فرهیختگان 

- افزایش 30 درصدي اقتصاد غیررسمی در دولت روحانی 

فرهیختگان وضعیت اقتصاد غیررسمی ایران را بررسی کرده است: براساس آمارهاي ارائه شده از سوي مرکز پژوهش هاي مجلس طی
سال هاي اخیر به طور میانگین 25 میلیون نفر در بنگاه هاي کوچک و بزرگ کشور مشغول فعالیت بوده اند که حدود 60درصد از آنها
بدون پوشش بیمه اي در بخش غیررسمی مشغول فعالیت هستند. بخش غیررسمی اقتصاد که در اذهان عموم تنها به نام قاچاق
شناخته می شود خود شامل سه زیربخش اقتصاد غیرقانونی، اقتصاد غیرثبتی و اقتصاد پنهان بوده که بخش بزرگی از جمعیت
غیرفعال و بدون بیمه کشور را در خود جاي داده است. گسترش اقتصاد غیررسمی علاوه بر داشتن علل و انگیزه هاي متفاوت براي
ایجاد، از آنجا که خارج از چتر سیستم مالیاتی کشور بوده و از آنجا که خارج از نظارت نهادهاي رسمی است، تبعات مختلفی نیز براي
تولید ملی دارد. درواقع اقتصاد غیررسمی براي در امان ماندن از دستگاه هاي نظارتی، مالیاتی، بیمه اي و... مجبور به تعامل با آنها و یا
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مخفی شدن از آنهاست. 

براساس تخمین هاي صورت گرفته موسسه پژوهش و برنامه ریزي ریاست جمهوري؛ حجم کل فعالیت هاي غیررسمی که شامل موارد
غیرقانونی، موارد غیرثبتی، موارد پنهان تولید و قاچاق است، در سال هاي اخیر به 53درصد از تولید ناخالص داخلی کشور رسیده
است. گسترش این فعالیت ها به کاهش درآمدهاي مالیاتی کشور، عدم بیمه نیروي کار و کاهش سطح رفاه و دستمزد او منجر خواهد

شد. 

اقتصاد غیررسمی تنها قاچاق نیست 

اقتصاد غیررسمی تعاریف گسترده اي دارد اما در اقتصاد کشور، اذهان عمومی یا حتی کارشناسی با مواجه شدن با این بخش از اقتصاد
عمدتا قاچاق و علل و تبعات آن را تداعی می کنند. این درحالی است که باید توجه داشت اقتصاد غیررسمی، فعالیت هاي اقتصادي
گوناگونی را در برمی گیرد که به دلایل و با انگیزه هاي مختلفی صورت می گیرد. بنابراین تلاش براي تعریف گستره اي از اقتصاد
غیررسمی با توجه به ساختار قانونی و متفاوت هر اقتصادي بیهوده به نظر رسیده و دسته بندي یا تقسیم بندي فعالیت هاي این بخش
است که می تواند مثمرثمر باشد. یکی از متداول ترین تقسیم بندي هاي اقتصاد غیررسمی را موسسه آمار ملی ایتالیا (ISTAT) با
تقسیم این بخش به فعالیت هاي غیرقانونی مانند تولید و توزیع موادمخدر، تولیدات غیرثبتی مانند دستفروشی و اقتصاد پنهان ارائه
می دهد. دسته سوم که ظاهرا از لحاظ جریانات پولی در اقتصاد ما بسیار گسترده تر از دو دسته دیگر است، شباهت هایی با فعالیت
هاي رسمی دارد اما با انگیزه هایی چون؛ دورزدن دولت و قوانین او و... پنهان مانده است. در یک دسته بندي خودمانی می توان
اقتصاد پنهان را؛ در تولید، تجارت و بازار پول و سرمایه تعریف کرد. مورد اول شامل بنگاه هاي تولید کالا و خدماتی است که براي
دورزدن مالیات و دیگر هزینه هاي قانونی بنگاه داري خود را از چشم دولت پنهان داشته اند، این بنگاه ها که نمونه هاي عینی آن به
وفور در اقتصاد کشور دیده می شود همان بنگاه هایی هستند که حقوق و دستمزد نیروي کار خود را سلیقه اي و البته ناچیز پرداخت
کرده و خبري از بیمه و دیگر مزایاي کارگري هم نیست. بسیاري از بنگاه هاي کوچک، رستوران ها، کارگاه هاي تعمیراتی و... نمونه
هایی هستند که در زندگی روزمره خود با بسیاري از آنها برخورد دارید. اما اقتصاد پنهان در تجارت همان دسته موردنظر اذهان
عمومی یعنی «قاچاق» کالاست. این مورد به دلیل وجود قوانین گمرکی یا تحریم و... رو به گسترش است به طوري که مثلا گفته می

شود به دلیل ممنوع بودن صادرات دام، روزانه چند صد هزار دام از طریق قاچاق در مرزهاي غرب کشور به عراق ارسال می شوند. 

4 انگیزه و آسیب براي اقتصاد غیررسمی 

اقتصاد غیررسمی زمانی اهمیت بیشتري پیدا می کند و به یک معضل بزرگ در اقتصاد تبدیل می شود که گردش پول آن روزبه روز
بالاتر می رود. مثلا رئیس سابق اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي در اظهارنظري برآورد کرده بود میزان قاچاق کالا در سال
97 چیزي حدود 10میلیارد دلار بوده است، با توجه به اینکه پول به دست آمده از این محل خیلی سخت به اقتصاد رسمی جذب می
شود، می توان از سرگردانی آن پول ها در بازارهاي ارز و دلالی هر کالاي دیگري صحبت کرد. البته معضل اقتصادي تنها ناشی از
اقتصاد در سایه یا قاچاق نیست بلکه هر سه دسته بندي ارائه شده از اقتصاد غیررسمی عاملی براي افزایش «رانت خواري و رشوه
خواري» است. همه فعالان این بخش ها براي در امان ماندن از دولت و نیروهاي نظارتی و... یا مجبور به شریک کردن آنها (رانت) یا
ناچارا راضی کردن آنها (رشوه) خواهند شد. به طور خلاصه می توان علل و انگیزه هاي شکل گیري بخش «غیررسمی اقتصاد» را
موارد؛ قوانین پیچیده دولتی یا تاخیر در بروکراسی اداري فعالیت هاي اقتصادي، بیکاري، دور زدن مالیات، محدودیت هاي تجاري و...
دانست و از طرفی تبعات آن را؛ کاهش تولید، مصرف انرژي، افزایش تقاضا و قیمت در بازار ارز و گسترش رشوه و رانت خواري در

دستگاه هاي دولتی و خصوصی عنوان کرد. 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 594/738

4 درصد اقتصاد کشور غیرقانونی است 

همان طور که گفته شد اقتصاد غیرقانونی یکی از ابعاد اقتصاد غیررسمی است و به فعالیت هایی گفته می شود که براساس قانون
غیرمجاز هستند. در واقع به آن بخش از اقتصاد که مشغول تولید و توزیع کالا و خدمات غیرقانونی مانند موادمخدر، مشروبات الکلی
و... است اقتصاد غیرقانونی یا اقتصاد جرم گفته می شود. علل و انگیزه هاي مجرمان این بخش ها ریشه هاي اقتصادي و اجتماعی
مفصلی دارد که در این گزارش نمی گنجد و تبعات آن چیزي جز افزایش بیکاري، طلاق، اعتیاد، سرقت و... نبوده است. چندي پیش
در گزارشی که از صداوسیما پخش می شد، فاصله اقدام به تهیه موادمخدر و مشروبات الکلی تا دسترسی پیدا کردن به آنها را تنها
چند دقیقه عنوان می کرد که حاکی از میزان گسترش این بخش در اقتصاد و جامعه کشور ماست. براي برآورد و تخمین دقیق تر
اقتصاد غیرقانونی در کشور ما بهتر است میزان کالاها و خدمات تولیدشده در این بخش را با کل کالا و خدمات تولیدشده در کشور
(تولید ناخالص داخلی) مقایسه و نسبت به آن فراهم شود. براساس مطالعه صورت گرفته توسط موسسه آموزش و مدیریت و برنامه
ریزي ریاست جمهوري اقتصاد غیرقانونی چیزي حدود چهار درصد از کل تولیدات کشور است، رقمی که در سال هاي قبل از دهه
هفتاد پایین تر از دو درصد بوده است. شواهد نشان می دهد افزایش جمعیت جوان ایران در دو دهه اخیر و همچنین افزایش بیکاري
و کاهش رفاه خانوارها به واسطه تورم هاي پیش آمده و از طرفی افزایش روزافزون تولیدات مواد مخدر در افغانستان و سهولت انتقال
آن به ایران دلایل کافی براي افزایش این نسبت بوده باشند. این نسبت همچنین نشان می دهد بخشی از نقدینگی و پول کشور در

بخش هاي غیرقانونی سرگردان است. 

435هزار میلیارد تومان در اقتصاد کشور ثبت نمی شود 

دومین طبقه بندي از اقتصاد غیررسمی به فعالیت هایی مربوط می شود که ماهیت قانونی دارند اما به دلیل کوچکی مقیاس یا توسعه
نیافتگی از دید و کنترل دولت مخفی مانده اند. این نوع از کالا و خدمات که با عنوان «اقتصاد غیرثبتی» شناخته می شود فعالیت
هایی مانند؛ دستفروشی، مسافربري با وسیله نقلیه شخصی یا کار زنان خانه دار و... را شامل می شود. کسب وکار خانوادگی و
خویشاوندي کوچکی که عمدتا در روستاها و شهرهاي کوچک رونق دارد نیز از همین دسته محسوب شده که در محاسبات رسمی
وارد نمی شود. البته بیکاري و افزایش روزافزون جمعیت غیرفعال کشور (جمعیتی که به هر دلیلی مثل ناامید شدن از یافتن شغل) از

جمله دلایل سوق بسیاري از افراد به چنین شغل هاي کوچک، خانوادگی و خویشاوندي بوده است. 

براساس آخرین داده هاي ارائه شده از سوي مرکز آمار نرخ بیکاري با ثبت رقم 9.8 درصد هرچند کاهش دو درصدي را نسبت به دو
سال پیش تجربه کرده اما این کاهش صرفا به دلیل کاهش نیروي کار فعال به دنبال شغل بوده است، چراکه براساس آمارها جمعیت
غیرفعال کشور با رشد دومیلیون و700 هزار نفري به حدود 36 میلیون و 700 هزار نفر رسیده است. در واقع عدم انگیزه و علاقه به
یافتن شغل بین 37میلیون ایرانی که سن آنها بالاتر از 15 سال و مناسب کار است باعث شده قشر عظیمی از آنها در اقتصاد
غیررسمی که یکی از ابعاد آن اقتصاد غیرثبتی است مشغول فعالیت باشند. براساس برآوردهاي صورت گرفته نسبت تولیدات غیرثبتی
در مقایسه با تولیدات رسمی (تولید ناخالص داخلی) در سال 93 حدود 12درصد بوده است. نسبتی که در بسیاري از کشورهاي توسعه
یافته کمتر از دو تا سه درصد است. البته به دلیل وجود تحریم ها و رکود اقتصادي و به تبع آن کاهش تقاضاي نیروي کار از سوي
اقتصاد غیررسمی احتمالا عجیب نباشد که این نسبت در سال 1398 به رقم 13 نیز رسیده باشد. نسبت 13درصدي اقتصاد غیرثبتی
به تولید ناخالص داخلی به این معناست که 435 هزار میلیارد تومان تولید کالا و خدمات در این بخش صورت گرفته است. این

درحالی است که تولید رسمی کالا و خدمات به قیمت بازار در کشور در سال 98 حدود 3400هزارهزارمیلیارد بوده است. 

37 درصد اقتصادکشور پنهان است 
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گفته شد برخی فعالیت ها کاملا مشابه فعالیت هاي رسمی هستند اما با انگیزه هاي اقتصادي از چشم دولت پنهان نگه داشته می
شوند. این فعالیت ها که «اقتصاد پنهان» نام گذاري می شوند در سه بخش تولید، تجارت و بازار پول وجود دارند. اقتصاد پنهان در
تولید همان بنگاه هاي تولید کالا و خدماتی هستند که براي طفره رفتن از مسائل مالیاتی و بیمه اي کارکنان خود مشغول به فعالیت
غیررسمی هستند، اقتصاد پنهان در تجارت نیز به چیزي جز «قاچاق کالا و خدمات» اشاره ندارد و از طرفی اقتصاد پنهان در پول نیز
به فعالیت هاي اقتصادي گفته می شود که در بازار پول و بانک کشور اتفاق افتاده اما بدون نظارت سیستم بانکداري و سرمایه اي
کشور است. براي بررسی دقیق تر اقتصاد پنهان کشور هرکدام از بخش ها را به صورت مجزا بررسی می کنیم. اقتصاد غیررسمی و
رسمی با یکدیگر در جذب نیروي کار رقابت داشته و درنهایت اگر نیروي کار توان جذب در اقتصاد غیررسمی را نداشته باشد، مجبور
به فعالیت در بخش غیررسمی می شود. در این بخش تمامی قوانین زیرنظر کارفرما بوده و تمامی نیروي کار و کارگران بدون بیمه و
البته دریافت حداقل دستمزدهاي وزارت کار در حال فعالیت هستند. بار مالیاتی فراوان، هزینه هاي رسمی شدن فعالیت ها، بیکاري،

کاهش مشارکت اقتصادي، رکود و... همه از دلایل افزایش اقتصاد پنهان در بخش تولید هستند. 

براساس آمارهاي ارائه شده از سوي مرکز پژوهش هاي مجلس 25میلیون نفر در بنگاه هاي کوچک و بزرگ مشغول فعالیت بوده که
حدود 14میلیون نفر از آنها بدون پوشش بیمه اي و مشغول در بخش اقتصاد غیررسمی هستند. از طرفی مشارکت اقتصادي مردان و
زنان در سن کار نیز (15 سال و بالاتر) چیزي حدود 40 درصد از کل جمعیت واجدشرایط است. همه اینها گواهی است از بالا بودن
تولید غیررسمی کشور که براساس برآورد صورت گرفته است. همچنین در مطالعه موسسه پژوهش مدیریت و برنامه ریزي ریاست
جمهوري نیز چیزي حدود 22 درصد از تولید ناخالص داخلی کشور مربوط به تولید غیررسمی است. این مقیاس با توجه به افزایش
تحریم ها، رکود، افزایش سه میلیونی نیروي کار غیرفعال به ارقام بالاتري نیز رسیده است. اما در مورد قاچاق کالا و دلایل بالا بودن
آن نیز تا به حال مطالب زیادي منتشر شده است. در یک بررسی کلی به دلیل بالا بودن محدودیت هاي تجاري، افزایش نرخ ارز و
کمبود کیفیت برخی کالاهاي داخلی تقاضاي واردات کالاي قاچاق و همچنین صادرات آن بسیار بالاست. به رغم فعالیت 16 ساله
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، رقم قابل استناد و دقیقی از حجم قاچاق کالا به کشور وجود ندارد. براي مثال درحالی که ستاد مبارزه
با قاچاق کالا ادعا می کند میزان قاچاق کالا از 25میلیارد دلار در سال 92 به 10میلیارد دلار در پایان سال 97 رسیده است، اما
آمارهاي بین المللی و اظهارات مجلسی ها و اصناف این میزان را بیش از 20 میلیارد دلار برآورد می کنند. این آمارها زمانی قابل تامل
می شود که تنها 9 تا 10 درصد قاچاق کالا به کشور کشف و ضبط می شوند و حتی گفته می شود میزان کشفیات از این مقدار نیز
کمتر است. براساس برآوردهاي صورت گرفته اندازه قاچاق به نسبت تولید ناخالص داخلی کشور به حدود 15درصد رسیده است که

احتمالا با تداوم التهاب بازار ارز و همچنین افزایش محدودیت هاي تجاري و... به ارقام بالاتر نیز دست پیدا کرده است. 

53 درصد اقتصاد کشور در بخش غیررسمی 

پس از موارد گفته شده، مهم ترین سوالی که ایجاد می شود؛ حجم کل فعالیت هاي غیررسمی کشور و میزان آن نسبت به تولید
ناخالص داخلی کشور است. تخمین هاي صورت گرفته نشان می دهد حجم کل فعالیت هاي غیررسمی که شامل؛ موارد غیرقانونی،
موارد غیرثبتی، موارد پنهان تولید و قاچاق است، در سال هاي اخیر به 53 درصد از تولید ناخالص داخلی کشور رسیده است. البته این
به این معنی نیست که فعالیت هاي اقتصادي در بخش غیررسمی در محاسبات تولید ناخالص داخلی به شمار نمی آیند بلکه به دلیل
برآوردي بودن تولید ناخالص داخلی کشور که در سال پیش حدود 3400 هزارهزارمیلیارد تومان بوده، قطعا بخش بزرگی از آن
محاسبه شده است. اهمیت بالا بودن میزان حجم اقتصاد غیررسمی از جانب پیگیري مالیاتی، بیمه اي و... این مشاغل است. البته
اندازه قاچاق و بازار مواد مخدر و مشروبات الکلی به هیچ وجه امکان پیوستن به اقتصاد رسمی را نداشته اما می توان دیگر موارد
غیررسمی را به رسمی تبدیل کرد و از امکانات مالیاتی، بیمه اي و نیروي کار آن حمایت کرد. به طور قطع افزایش حجم اقتصاد
غیررسمی که حاصل بیکاري، تورم، رکود، تحریم و... بوده با کوچک تر شدن به بهبود اشتغال، بهبود سطح دستمزدها، رفاه اقتصادي

خانوارها و درنهایت رشد اقتصادي کمک خواهد کرد.
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مهم ترین رویدادهاي خبري هفته گذشته در اصفهان

منبع: ایرناشماره خبر:  247  |  تاریخ: 1399/08/24

اصفهان- ایرنا- ایجاد شبکه علمی براي ساماندهی آموزش عالی کشور ضروري است، برنامه بزرگداشت روز 25 آبان اصفهان
برگزار نمی شود و کمیته امداد سالجاري براي 200 هزار شغل برنامه ریزي کرد از مهم ترین رویدادهاي خبري اصفهان در

هفته گذشته بود.

اصفهان- ایرنا- ایجاد شبکه علمی براي ساماندهی آموزش
عالی کشور ضروري است، برنامه بزرگداشت روز 25 آبان
اصفهان برگزار نمی شود و کمیته امداد سالجاري براي
200 هزار شغل برنامه ریزي کرد از مهم ترین رویدادهاي

خبري اصفهان در هفته گذشته بود. 

تدوین طرح جامع خطرپذیري بناهاي تاریخی اصفهان
ضروري است 

مدیرکل مدیریت بحران استانداري اصفهان گفت: تدوین
طرح جامع خطرپذیري بناهاي تاریخی این استان توسط میراث فرهنگی با مشارکت شهرداري ها و سایر نهادهاي عضو ستاد این

مدیریت ضروري است. 

منصور شیشه فروش افزود: حوادث طبیعی و غیرطبیعی تهدید جدي براي ابنیه تاریخی و مکان هاي گردشگري است که پیش بینی
نوع خطر و تدوین طرح مدیریت بحران براي این مکان ها در جهت پیشگیري از حوادث و کاهش خسارت مالی و جانی باید انجام

شود. 

وي با بیان اینکه اقداماتی توسط اداره کل میراث فرهنگی صورت گرفت، خاطرنشان کرد: در طرح جامع مدیریت بحران استان به این
حوزه توجه شده اما باید براي هر بخش و منطقه اي طرح عملیاتی تدوین و اجرایی شود. 

فعالیت اصناف اصفهان به خاطر کرونا تا ساعت 18 محدود می شود 

سخنگوي ستاد استانی مقابله با کرونا در اصفهان گفت: فعالیت مشاغل این استان به جز صنوف گروه یک مربوط به مایحتاج عمومی و
مراکز تهیه و توزیع لوازم بهداشتی و درمانی از بیستم آبان به مدت یک ماه تا ساعت 18 محدود می شود. 

حجت االله غلامی در حاشیه جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با حضور رییس جمهوري از طریق ویدیو کنفرانس افزود: امروز در این
جلسه بحث محدودیت مشاغل به صورت گسترده تر و همراه با محدودیت زمانی مطرح شد. 
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به گفته وي طرح محدودیت زمانی مشاغل از 20 آبان تا 20 آذر به مدت یک ماه اجرایی خواهد شد. 

مشکلات فعالان اقتصادي اصفهان در نهادهاي اجرایی ارزیابی می شود 

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان گفت: با تشکیل ساختار مرکز اورژانس، کسب و کار در این اتاق و مشکلات
فعالان اقتصادي در دستگاه هاي اجرایی، ساماندهی، پایش و ارزیابی می شود. 

مسعود گلشیرازي در حاشیه شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی استان افزود: تشکیل ساختار مرکز اورژانس کسب و کار در
اتاق بازرگانی با همکاري دستگاه هاي اجرایی از مصوبات امروز جلسه بود. 

وي ادامه داد: بهترین دستگاه هایی که در خدمت رسانی به مردم گام بردارند از این طریق شناسایی می شوند. رییس اتاق بازرگانی،
صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان تصریح کرد: رفع محدودیت معافیت مالیاتی صادرکنندگان مورد بررسی قرار گرفت. 

جمعی از کشاورزان شرق اصفهان خواهان تحقق مطالبات خود شدند 

جمعی از کشاورزان روز دوشنبه با حضور در روستاي " وجاره" برآن شمالی واقع در شرق اصفهان ضمن بیان بخشی از مطالبات خود،
تامین حقابه ها از رودخانه زاینده رود را خواستار شدند. 

عضو هیات مدیره نظام صنفی کشاورزي شهرستان اصفهان شمار کشاورزان حاضر در این اجتماع را بالغ بر پنج هزار نفر اعلام کرد و
اظهار داشت: جمع حاضر توقف برداشت هاي غیرقانونی از منابع آبی مرتبط با زاینده رود را مطالبه کردند و از سوي دیگر خواهان

تخصیص حقابه ها هستند. 

حسین محمدرضایی با بیان اینکه مطالبات کشاورزان در قالب بیانیه و سخنرانی مطرح شد ادامه داد: پیش تر مقرر شده بود که وزارت
نیرو پس از راه اندازي تونل هاي سوم کوهرنگ و بهشت آباد به دیگر استان هاي کشور و بخش ها اجازه برداشت آب از زاینده رود را

بدهد اما سال هاست که بدون راه اندازي این طرح ها، اجازه برداشت از محل حقابه هاي ما به آنها داده شده است. 

بیش از 48 هکتار از حریم رودخانه و سد زاینده رود در سالجاري آزاد شد 

مدیر دفتر مهندسی رودخانه ها و سواحل شرکت آب منطقه اي اصفهان گفت: 48.49 هکتار از حریم رودخانه و سد زاینده رود امسال
آزادسازي شد. 

احمدرضا صادقی هزینه حفاظت و آزادسازي حریم زاینده رود را افزون بر 3.5 میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: 26 هکتار مربوط به
دریاچه و مابقی مربوط به این رودخانه است. 

وي با تاکید بر حفاظت از حریم رودخانه و دریاچه زاینده رود و جلوگیري از هرگونه تصرف ادامه داد: در این مدت 685 اخطاریه ابلاغ
و 117 پرونده قضایی براي متخلفان تشکیل شد. 

ایجاد شبکه علمی براي ساماندهی آموزش عالی کشور ضروري است 
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وزیر علوم، تحقیقات و فناوري گفت: ایجاد شبکه علمی و هم افزایی بین دانشگاه هاي کوچک و بزرگ در سطوح استانی، منطقه اي و
ملی براي ساماندهی آموزش عالی کشور ضروري است. 

منصور غلامی در اجلاس سراسري معاونان آموزشی و تحصیلات تکمیلی دانشگاه هاي کشور که بصورت مجازي و به میزبانی دانشگاه
صنعتی اصفهان برگزار شد، افزود: طرح ساماندهی آموزشی عالی در نقشه جامع علمی کشور مورد تأکید قرار گرفته و مصوب شوراي
عالی انقلاب فرهنگی است و اجرایی شدن آن منوط به همکاري بسیار نزدیک و هماهنگ کلیه دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی است. 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با بیان اینکه اجراي این طرح به نفع نظام آموزش عالی کشور است، اظهار داشت: در مرحله نخست،
تشکیل شبکه علمی بین دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی در سطح استانی، منطقه اي و ملی را مد نظر قرار دادیم که مراکز آموزش

عالی به شکل معقول و منطقی با هم ارتباط پیدا کنند. 

مردم اصفهان براي تامین دستگاه کمک تنفسی بیماران کرونایی همت کنند 

رییس مرکز بهداشت و معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان از مردم و خیران خواست تا براي تامین دستگاه کمک تنفسی
براي بیماران کرونایی که امکان نگهداري آنها در خانه وجود دارد، همت کنند تا به خالی شدن تخت هاي بیمارستانی منجر شود. 

کمال حیدري افزود: با افزایش روزانه شمار بیماران داراي علائم بیماري کرونا و بستري شدن آنها، مراکز درمانی استان با محدودیت
تخت هاي بیمارستانی مواجه شدند به همین دلیل نیاز است بیمارانی که داراي وضعیت بهتري هستند و قابلیت مراقبت از آنها در

خانه وجود دارد ترخیص شوند. 

وي ادامه داد: در صورتی که این بیماران با تشخیص و تجویز پزشک بتوانند دوره مراقبت خود را در خانه سپري کنند به خالی شدن
تعدادي از تخت هاي بیمارستانی و استفاده از آنها براي بستري کردن بیماران بدحال منجر می شود. 

برنامه بزرگداشت روز 25 آبان اصفهان برگزار نمی شود 

رییس شوراي هماهنگی تبلیغات اسلامی اصفهان گفت: به دلیل شیوع ویروس کرونا برنامه هاي جمعی و میدانی مناسبت روز 25 آبان
در این استان برگزار نمی شود. 

محمدعلی احمدي در جمع خبرنگاران 25 آبان اصفهان را روز حماسه و ایثار اصفهان برشمرد و افزود: از آن جایی که نمی توان نسبت
به این روز مهم غفلت ورزید از طریق رسانه ها، صدا و سیما و فصاي مجازي برنامه ها را با شعار محوري اصفهان شهر شهیدان نام آور

به پیش خواهیم برد. 

وي با اشاره به علت نامگذاري 25 آبان به عنوان روز حماسه ایثار، تصریح کرد: سال 61 حادثه عظیمی رخ داد و 370 شهید در یک
روز در اصفهان تشییع شدند از این رو هنوز به صورت کامل به زوایاي روز حماسه و ایثار پرداخته نشده است. 

کمیته امداد سالجاري براي 200 هزار شغل برنامه ریزي کرد 
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رییس کمیته امداد امام خمینی(ره) گفت: این نهاد سال جاري براي 200 هزار اشتغال و با ارایه 6 هزار و 200 میلیارد تومان
تسهیلات قرض الحسنه برنامه ریزي کرده است. 

مرتضی بختیاري در حاشیه دیدار با عباس رضایی استاندار اصفهان افزود: از مبلغی که براي تسهیلات اشتغال کشور در نظر گرفته شد
چهار هزار و 900 میلیارد تومان از بند ب تبصره 16، 600 میلیارد تومان از محل اشتغال روستایی و 700 میلیارد تومان از محل

صندوق قرض الحسنه امداد ولایت است. 

وي با بیان اینکه براي هر فرد 50 میلیون تومان تسهیلات در نظر گرفته شد، اظهارداشت: با بانک مرکزي مکاتبه کردیم که در شرایط
کنونی با این مبلغ نمی توان اقدام شایسته اي انجام داد. 

برچسب ها 
- ویروس کرونا 

- کمیته امداد امام خمینی 
- اصفهان
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800هزار تن کالا هاي اساسی ترخیص شد

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  248  |  تاریخ: 1399/08/24

اتحادخبر: وزیر صنعت، معدن و تجارت (صمت) از ترخیص 1.2 میلیون تن کالا، معادل حدود یک هشتم کالاهاي موجود از
گمرکهاي کشور در 10 روز اخیر خبر داد.

اتحادخبر: وزیر صنعت، معدن و تجارت (صمت) از ترخیص 1.2 میلیون تن کالا، معادل حدود یک هشتم کالاهاي موجود از
گمرکهاي کشور در 10 روز اخیر خبر داد. 

علیرضا رزم حسینی اظهار کرد: این میزان از کالاهاي ترخیص شده از مجموعه 8.3 میلیون تن کالاهاي رسوبی مانده در گمرکها بوده
که 4.3 میلیون تن آن کالاهاي اساسی و 4 میلیون تن دیگر مواد اولیه کارخانه ها بوده است. 

به گزارش ایسنا؛ وي با اشاره به اینکه ترخیص 1.2 میلیون تن کالاهاي رسوبی گمرکها از 10 روز پیش پس از ابلاغ مصوبه ستاد
اقتصادي دولت به ریاست رئیس جمهور مبنی بر ترخیص سریع کالاهاي رسوبی مانده در گمرك انجام شده است، گفت: تعامل و
همکاري خوبی میان گمرك جمهوري اسلامی ایران، بانک مرکزي، وزارت جهاد کشاورزي، وزارت صمت، دادستانی کشور و دستگاه

قضا بوده است. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین وعده داد که کالاهاي ترخیص شده به تدریج وارد شبکه توزیع خواهد شد و ظرف هفته هاي
آینده تاثیر خود را بر بازار می گذارد. 

رزم حسینی همچنین با بیان اینکه وزارت صمت 40 درصد از اقتصاد و 38 درصد اشتغال کشور را در دست دارد، گفت که این
وزارتخانه باید براي فراوانی کالا و تامین مواد اولیه کارخانه ها اقدام کند، اما باید بپذیریم که در یک شرایط جنگ اقتصادي قرار داریم

و در این شرایط همه باید دست به دست هم دهند و با تعامل شرایط را تسهیل کنند. 

تملیک و مزایده کالاهایی که صاحبان شان تمایلی به ترخیص آنها از گمرك ندارند 

وي که در یک برنامه تلویزیونی سخن می گفت، در خصوص برخی کالاها که صاحبان آنها تمایلی به ترخیص آنها از گمرکهاي کشور
ندارند نیز اظهار کرد: بر اساس قوانین، گمرك تصویب کرده که چنانچه صاحبان کالاها نسبت به ترخیص کالا هاي خود اقدام نکنند

این کالاها به املاك تملیکی می روند و به مزایده گذاشته خواهند شد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در پایان از ترخیص 35 هزار تن برنج هاي مانده در گمرکهاي کشور خبر داد و گفت: این میزان از برنج
نیز به بازار عرضه خواهد شد و تاثیر خود را به زودي بر بازار خواهد گذاشت. 

لازم به یادآوري است که با ابلاغ مصوبات اخیر ستاد هماهنگی اقتصادي دولت و ستاد تنظیم بازار، براي رفع موانع ترخیص کالا که در
اهم آن حل و فصل مشکلات ارزي قرار داشت، مقرر شد که بانک مرکزي تأمین ارز ترجیحی کالاهاي اساسی فاقد اسناد مالکیت، با
اولویت اعلامی وزارت صمت انجام دهد،همچنین بانک مرکزي نسبت به صدور اعلامیه تأمین ارز براي کالاهاي اساسی اعتباري با تعهد



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 602/738

سه ماهه از زمان ترخیص کالا از گمرك (جهت تأمین ارز ترجیحی) اقدام کند. از سوي دیگر کالاهاي اساسی و کالاهاي ضروري مورد
نیاز واحدهاي تولیدي با تشخیص و اعلام وزارت صمت (داراي قبض انبار تا 10 آبانماه 99)، بدون الزام به کدرهگیري بانک مرکزي، از
گمرکها ترخیص شوند؛ به گونه اي که از تاریخ 10 آبان به بعد واردکنندگان بتوانند از رویه هاي بانکی (ارز نیما)، واردات در مقابل
صادرات (خود و غیر)، براي پروانه هاي صادراتی سال 1398 به بعد، ارز اشخاص، از طریق سامانه جامع تجارت (کنترل توسط صمت و

بانک مرکزي) استفاده کنند. 

همچنین گمرك ایران موظف شده نسبت به ترخیص درصدي کالاهاي اساسی و نهاده هاي تولید (ردیف تعرفه و اولویت توسط صمت
اعلام می شود) تا سقف 90 درصد که در صف «تخصیص» یا «تأمین» ارز بانکی باشند اقدام کند و از سویی چنانچه ردیف تعرفه
مندرج در ثبت سفارش کالا با استنباط گمرك تغییر کند، مشروط براین که شرح تجاري کالا تغییر نکند و ردیف تعرفه استنباطی
گمرك، جزو ردیف تعرفه کالاهاي ممنوعه (گروه4) یا اولویت ارزي غیرفعال(گروه 27)، یا ردیف تعرفه کالاهاي داراي تولید مشابه

داخلی نباشد، درخصوص اقلام گروه هاي 1 و 21،22،23 و 24، نیازي به اصلاح ثبت سفارش وزارت صمت نخواهد بود.
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برنامه هاي توسعه اي ایمیدرو در منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس

منبع: عصر معدنشماره خبر:  249  |  تاریخ: 1399/08/24

عصر معدن- رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: تامین زیرساختهاي آب، برق، گاز و مخابرات توسط منطقه ویژه خلیج فارس،
در کنار استفاده از معافیتهاي گمرکی براي واردات تجهیزات و مواد اولیه، از دیگر برنامه ها براي تحقق «جهش تولید» در این

منطقه است.

عصر معدن- رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: تامین زیرساختهاي آب، برق، گاز و مخابرات توسط منطقه ویژه خلیج فارس، در
کنار استفاده از معافیتهاي گمرکی براي واردات تجهیزات و مواد اولیه، از دیگر برنامه ها براي تحقق «جهش تولید» در این منطقه

است. 
به گزارش پایگاه خبري «عصر معدن» به نقل از روابط عمومی ایمیدرو، خداداد غریب پور افزود: از طرف دیگر، معافیت گمرکی براي
ورود کالاهاي ساخته شده در منطقه به داخل کشور به میزان ارزشافزوده، معافیت از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده براي شرکت هاي
فعال در منطقه، امکان صادرات، ترانزیت، ترانشیب و صدور مجدد کالا، حمایت براي اخذ وام از طریق منابع داخلی و خارجی و... از

دیگر برنامه هاي مهم منطقه ویژه براي جذب سرمایه گذار و در راستاي رونق بخشی به این منطقه خواهد بود. 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: یکی دیگر از عوامل مهمِ متمایزکننده منطقه ویژه از سایر مناطق ویژه کشورهاي
حاشیه خلیج فارس، وجود منابع عظیم انرژي شامل نفت و گاز، پالایشگاه هشتم نفت، ستاره خلیج فارس و پالایشگاههاي گاز

سرخون، قشم و گورزین است. 
وي افزود: یکی از مسئولیتها و ماموریتهاي همه ما در مسیر توسعه منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس ایجاد اشتغال پایدار است. در
واقع، همه ما در نظر داریم در کنار توسعه این منطقه براي بالفعل کردن شرایط استراتژیک منطقه هرمزگان، رونق اشتغال بیش از
پیش در این منطقه مهم کشور محقق شود. در این راستا مدیریت منطقه ویژه گامهاي مثبت و عملی اساسی را در مسیر تحقق این

هدف برداشته است. 

توسعه براي افق 1404 و تحقق نقشه راه 
رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: در سند چشمانداز توسعه کشور براي افق 1404، ظرفیت تولید سالانه 10 میلیون تن فولاد براي
منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس در نظر گرفته شده که لازمه آن افزایش واردات مواد اولیه و همچنین صدور

محصولات تولید شده است که این خود نیاز به زیرساختهاي لازم از جمله افزایش ظرفیت اسکله اختصاصی دارد. 
وي افزود: بنابراین توجه به زیرساختهاي اختصاصی براي تحقق نقشه راه معدن براي منطقه ویژه خلیج فارس ازجمله برنامه هاي مهم

در این زمینه به حساب میآید. 

موفقیت آن در جذب سرمایه گذار 
غریب پور با بیان اینکه مهمترین دستاورد منطقه ویژه خلیج فارس، موفقیت آن در جذب سرمایه گذار بوده است، گفت: با توجه به
اینکه منطقه ویژه ظرفیتهاي بالقوه و بالفعل بسیاري دارد، تصور ما این است که در جذب سرمایه گذار عملکرد قابل قبولی داشته است

و در حال حاضر شاهد مشارکت بخش خصوصی در این راستا هستیم. 
وي افزود: خوشبختانه در سال 99 حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی در منطقه ویژه خلیج فارس قابل توجه است به این دلیل که

بسترهاي توسعه اي این منطقه براي سرمایه گذاري، بهترین سیاست در راستاي جذب سرمایه گذاران است. 
رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: از جمله این فرصت ها میتوان به صنایع پاییندستی فولاد، نفت، قیر و فروآلیاژ اشاره کرد که در

صورت تکمیل عملیات زیرساختی در این بخش، سرمایه گذاران در زمانی کوتاه از زمینهاي آن بهره برداري خواهند کرد. 
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غریب پور افزود: یکی دیگر از مزیتهاي مهم منطقه ویژه، نزدیکی به آبهاي آزاد، دسترسی به شبکه راه آهن سراسري، نزدیکی به شهر
و فرودگاه بین المللی بندرعباس، معادن گل گهر و چادرملو و نیز فعالیت دو پالایشگاه نفت بندرعباس و ستاره خلیج فارس در کنار

وجود هجده شرکت صنایع معدنی شامل صنایع فولادي، آلومینیومی، روي و سایر صنایع زیرساختی است.
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اخذ مجوز افزایش سرمایه 97 درصدي مس از سازمان بورس

منبع: عصر معدنشماره خبر:  250  |  تاریخ: 1399/08/24

عصر معدن- اردشیر سعدمحمدي گفت: شرکت ملی صنایع مس ایران همان طور که در مجمع عمومی عادي سالیانه شرکت
در 31 تیرماه امسال وعده داده بود، از محل سود انباشته افزایش سرمایه اي را از 10 هزار و 140 میلیارد تومان به 20 هزار

میلیارد تومان محقق می کند.

عصر معدن- اردشیر سعدمحمدي گفت: شرکت ملی صنایع مس ایران همان طور که در مجمع عمومی عادي سالیانه شرکت در
31 تیرماه امسال وعده داده بود، از محل سود انباشته افزایش سرمایه اي را از 10 هزار و 140 میلیارد تومان به 20 هزار میلیارد تومان

محقق می کند. 
به گزارش پایگاه خبري «عصر معدن» به نقل از مس پرس، سعدمحمدي با بیان این که سازمان بورس بعد از اخذ تأییدهاي لازم از
بازرس محترم قانونی شرکت و هیأت مدیره شرکت مجوزهاي لازم را صادر کرده است اظهار داشت: در واقع، در این افزایش سرمایه که
منبع مالی آن از داخل شرکت و سهامداران است به سهامدارانی که تا پیش از مجمع عادي به طور فوق العاده سهامدار شرکت باشند

به ازاي هر 1000 سهم، 970 سهم جایزه تعلق می گیرد. 

مدیرعامل شرکت مس عنوان کرد: شرکت مس به یاري خدا و با اخذ این تأییدیه از سازمان بورس در 10 آذرماه سال جاري به صورت
مجازي و در بستر اینترنت مجمع فوق العاده خود را با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی و به صورت محدود برگزار خواهد کرد. 

وي با اشاره به تجربه خوب برگزاري مجمع عمومی شرکت مس به صورت آنلاین گفت: تمام برنامه ریزي ها صورت خواهد گرفت تا
سهامداران شرکت مس که امروز از یک میلیون نفر فراتر رفته است بتوانند در این تاریخ مجمع فوق العاده شرکت مس را مشاهده

کنند. 

بزرگ ترین تأمین منابع مالی داخلی براي جهش تولید در صنعت مس 

سعدمحمدي با اشاره به اینکه شرکت هایی که توان مالی بالا دارند بازده داخلی بالایی دارند گفت: به طور متوسط بازدهی داخل
شرکت مس در طرح هایش بیش از 40 درصد بوده و همواره بازدهی داخلی شرکت مس بسیار بالاتر از نرخ ّ هاي سود بانکی است.
این بدان معنی است که بازدهی سهامداران شرکت مس از بازدهی هاي بدون ریسک بسیار بالاتر خواهد بود و پروژ ه هاي شرکت

داراي توجیه اقتصادي هستند. 
مدیرعامل شرکت مس تصریح کرد: سهم مس یک سهم بنیادي و بلندت مدت است و این افزایش سرمایه یکی از بزرگ ترین تأمین
منابع توسط یکی از بزرگ ترین شرکت هاي معدنی در کشور است که عمدتاً بابت پروژه هاي توسعه اي معدن و تغلیظ جهت جهش
تولید کنسانتره در نظر گرفته شده است به طوري که با اجراي این طرح ها ظرفیت تولید کنسانتره از 1 میلیون و 100 هزار تن

موجود به 2 میلیون تن در سال هاي آتی افزایش پیدا می کند. 
وي با بیان این که ازآنجایی که بازار اقتصادي مس داراي مزیت رقابتی در بین معادن کشور است و قیمت تمام شده شرکت مس
ازلحاظ صرفه و صلاح سهامدار نسبت به معادن مشابه داراي رقابت هست، بیان کرد: بنابراین این افزایش سرمایه براي سودآوري
سهامداران خرد و عمده بسیار حیاتی و استراتژیک بوده و هست. درواقع، شرکت هایی که داراي توان مالی و پتانسیل بنیادي هستند
می توانند با این حجم از سرمایه گذاري از منابع داخلی رشد اقتصادي، بهبود بهره وري و توسعه پایدار و اشتغال براي هم میهنان

عزیزمان را به ارمغان بیاورند. 
به گفته سعدمحمدي، شرکت مس امیدوار است که با اجراي طرح هاي توسعه معدن مس درآلو و دره زار و احداث کارخانجات تغلیظ
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جدید در سرچشمه، میدوك و سونگون است رشد پایداري را براي تولیداتش به ارمغان بیاورد. 
وي در ادامه تأکید کرد: آنچه سهامداران را متقاعد کرده است که در سهام شرکت مس به صورت استراتژیک سرمایه گذاري کنند این
هست که عمده منابع درآمدي شرکت مس از محل این پروژ ه ها به صورت ارزي و ریالی خواهد بود. به بیان دیگر، سرمایه گذاري
سهامداران در صنعت مس و مشارکت در افزایش سرمایه شرکت مس گرچه به صورت ریالی است ولی با توجه به ارزي بودن درآمد

شرکت مس سرمایه گذاري آن ها تحت تأثیر تلاطمات بازارهاي داخلی اقتصادي قرار نخواهد گرفت. 
مدیرعامل شرکت مس اضافه کرد: بنابراین، افزایش سرمایه شرکت مس یک چشم انداز بسیار روشنی براي توسعه اقتصادي کشور و

سودآوري است 
وي در پایان یادآور شد: درواقع ما پروژه ها و سرمایه گذاري هاي پربازدهی داریم و بازار سرمایه به ما به عنوان یک شرکت که داراي

رتبه « اي پلاس» است نگاه می کند.
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برنامه هاي توسعه اي ایمیدرو در منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  251  |  تاریخ: 1399/08/24

دنیاي معدن - رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: تامین زیرساختهاي آب، برق، گاز و مخابرات توسط منطقه ویژه خلیج فارس،
در کنار استفاده از معافیتهاي گمرکی براي واردات تجهیزات و مواد اولیه، از دیگر برنامه ها براي تحقق «جهش تولید» در این

منطقه است.

به گزارش دنیاي معدن، خداداد غریب پور افزود: از طرف دیگر، معافیت گمرکی براي ورود کالاهاي ساخته شده در منطقه به
داخل کشور به میزان ارزشافزوده، معافیت از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده براي شرکت هاي فعال در منطقه، امکان صادرات،
ترانزیت، ترانشیب و صدور مجدد کالا، حمایت براي اخذ وام از طریق منابع داخلی و خارجی و... از دیگر برنامه هاي مهم منطقه ویژه

براي جذب سرمایه گذار و در راستاي رونق بخشی به این منطقه خواهد بود. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: یکی دیگر از عوامل مهمِ متمایزکننده منطقه ویژه از سایر مناطق ویژه کشورهاي
حاشیه خلیج فارس، وجود منابع عظیم انرژي شامل نفت و گاز، پالایشگاه هشتم نفت، ستاره خلیج فارس و پالایشگاههاي گاز

سرخون، قشم و گورزین است. 
وي افزود: یکی از مسئولیتها و ماموریتهاي همه ما در مسیر توسعه منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس ایجاد اشتغال پایدار است. در
واقع، همه ما در نظر داریم در کنار توسعه این منطقه براي بالفعل کردن شرایط استراتژیک منطقه هرمزگان، رونق اشتغال بیش از
پیش در این منطقه مهم کشور محقق شود. در این راستا مدیریت منطقه ویژه گامهاي مثبت و عملی اساسی را در مسیر تحقق این

هدف برداشته است. 

توسعه براي افق 1404 و تحقق نقشه راه 
رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: در سند چشمانداز توسعه کشور براي افق 1404، ظرفیت تولید سالانه 10 میلیون تن فولاد براي
منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس در نظر گرفته شده که لازمه آن افزایش واردات مواد اولیه و همچنین صدور

محصولات تولید شده است که این خود نیاز به زیرساختهاي لازم از جمله افزایش ظرفیت اسکله اختصاصی دارد. 
وي افزود: بنابراین توجه به زیرساختهاي اختصاصی براي تحقق نقشه راه معدن براي منطقه ویژه خلیج فارس ازجمله برنامه هاي مهم

در این زمینه به حساب میآید. 

موفقیت آن در جذب سرمایه گذار 
غریب پور با بیان اینکه مهمترین دستاورد منطقه ویژه خلیج فارس، موفقیت آن در جذب سرمایه گذار بوده است، گفت: با توجه به
اینکه منطقه ویژه ظرفیتهاي بالقوه و بالفعل بسیاري دارد، تصور ما این است که در جذب سرمایه گذار عملکرد قابل قبولی داشته است

و در حال حاضر شاهد مشارکت بخش خصوصی در این راستا هستیم. 
وي افزود: خوشبختانه در سال 99 حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی در منطقه ویژه خلیج فارس قابل توجه است به این دلیل که

بسترهاي توسعه اي این منطقه براي سرمایه گذاري، بهترین سیاست در راستاي جذب سرمایه گذاران است. 
رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: از جمله این فرصت ها میتوان به صنایع پاییندستی فولاد، نفت، قیر و فروآلیاژ اشاره کرد که در

صورت تکمیل عملیات زیرساختی در این بخش، سرمایه گذاران در زمانی کوتاه از زمینهاي آن بهره برداري خواهند کرد. 
غریب پور افزود: یکی دیگر از مزیتهاي مهم منطقه ویژه، نزدیکی به آبهاي آزاد، دسترسی به شبکه راه آهن سراسري، نزدیکی به شهر
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و فرودگاه بین المللی بندرعباس، معادن گل گهر و چادرملو و نیز فعالیت دو پالایشگاه نفت بندرعباس و ستاره خلیج فارس در کنار
وجود هجده شرکت صنایع معدنی شامل صنایع فولادي، آلومینیومی، روي و سایر صنایع زیرساختی است.
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محدودیت هاي کرونایی جدید با معیشت کارگران چه خواهد کرد؟

منبع: رکناشماره خبر:  252  |  تاریخ: 1399/08/24

رکنا : در حالی که اجراي محدودیت هاي جدیدي براي کنترل بیماري کرونا آغاز شده است، بیم آن میرود که این محدودیت
ها باعث فقیرسازي و بیکاري بخش وسیعی از جامعه شود.

کرونا / به گزارش خبرنگار اجتماعی رکنا ، با شروع
محدودیت هاي کرونایی جدید، به مشاغل گروه 2، 3 و 4
تنها تا ساعت 6 بعد از ظهر اجازه فعالیت داده شده است.
محدودیت هاي جدید کرونایی تا 20 آذر ادامه خواهد
داشت و در این مدت تنها اصناف و مشاغل گروه یک مجاز

به فعایت در همه ساعات شبانه روز هستند. 

این محدودیت ها به این معناست که بخش مهمی از
اقتصاد کشور با بازدهی بسیار پایین به کار خود ادامه خواهد داد و بسیاري از بنگاه ها با خطر ورشکستگی روبرو می شوند. یکی از
آسیب هاي جدي که کرونا در این مدت براقتصاد وارد کرد، اخراج بخش وسیعی از کارگران بوده است. زمانی که بنگاه اقتصادي با

سوددهی پایین یا خطر ورشکستگی مواجه میشود، یکی از راهکارهاي کارفرما اخراج بخشی از کارگران است. 

نزدیک به 50 درصد اقتصاد کشور مربوط به بخش خدماتی است و بخش وسیعی از طبقه کارگر در این بخش اشتغال دارند. کثیري از
کارگران خدماتی به دلیل بی ثباتی کاري و دست پایین داشتن در برابر کارفرمایان، همواره در معرض خطر اخراج و کسري حقوق
روبرو بوده و هستند. اجراي محدودیت هاي کرونایی اگر تدبیري براي معیشت این بخش از جامعه نیندیشد قطعا جامعه را با بحران

هاي مختلفی روبرو خواهد کرد. 

از طرفی بسیاري معتقدند محدودیت در ساعات فعالیت مراکز ورزشی، تفریحی، گردشگري، رستوران ها و... منجر به تراکم جمعیت
بیشتر در این مکان ها در ساعات مجاز فعالیت می شود. 

بر اساس محدودیت هاي جدید، ساعات کاري حمل و نقل عمومی کاهش پیدا کرده است. بر این اساس از 20 آبان ماه اتمام ساعت
کاري کلیه خطوط داخلی مترو ساعت 20.30 و خط متروي کرج و گلشهر تا ساعت 20 خواهد بود. با وجود چنین محدودیتی از یک
سو بر حجم ترافیک افزوده خواهد شد و از طرف دیگر کسانی که وسیله نقلی شخصی ندارند که جمعیت کثیري از آن ها کارگران

شاغل هستند، مجبور می شوند هزینه بالایی براي استفاده از تاکسی هاي شهري و اینترنتی کنار بگذارند. 

پیش بینی میشود محدودیت هاي کرونایی باعث افزایش تراکم جمعیت در ساعات مجاز رفت و آمد در مترو و اتوبوس خواهد بود و
خطر ابتلا به این بیماري را بیشتر خواهد کرد. برخی از کارشناسان معتقدند که دولت در برابر ویروس کرونا، به طرح هاي محافظه
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کارانه اي روي آورده است که نه تنها در مقابل شیوع این بیماري سد جدي نخواهد بست، بلکه به بیکاري و فقیر سازي دامن خواهد
زد. 

خبرنگار : کامیار فکور
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صدور اولین پروانه گردشگري کشاورزي در فارس

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  253  |  تاریخ: 1399/08/24

معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان فارس از بهره برداري از اولین طرح گردشگري
کشاورزي در این استان خبر داد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، مرکز فارس، سید موید
محسن نژاد گفت: نخستین طرح گردشگري کشاورزي
استان با نام دلارام در روستاي سجل آباد از توابع بخش

مرکزي شهرستان خرامه به بهره برداري رسید. 

وي ادامه داد: این طرح با مساحت بیش از 16 و نیم هکتار
و با سرمایه گذاري بیش از 800 میلیارد ریال به بهره

برداري رسیده است. 

محسن نژاد افزود: مزرعه نمونه پرورش بز شیري فرانسوي با ظرفیت هزار رأس، مزرعه پرورش بز شیري آلپاین تلاقی با ظرفیت 500
رأس، مزرعه پرورش شتر شیري، کارخانه بسته بندي شیر و پنیر بز و مزرعه پرورش پولت تخم گذار با ظرفیت 75 هزار قطعه و مرکز
ذخیره ژنی توران تیهو به عنوان مرکز مهارت آموزي در بخش نظام مهندسی کشاورزي از جمله فعالیت هاي این مرکز گردشگري

کشاورزي است. 

معاون گردشگري فارس اعلام کرد: امید است که با آشنایی با حیوانات مزرعه اي به ویژه براي کودکان و نوجوانان زمینه کارآفرینی در
آن ها نهادینه شود و گردشگران علاقه مند به حوزه کشاورزي با ماهیت چنین مراکز تولیدي و تحقیقاتی و آموزشی بیشتر آشنا شوند.

خرامه در فاصله 75 کیلومتري شرقی شیراز قرار دارد.
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آسیب کرونا بر فضاي کار و اشتغال نصف جهان

منبع: ایرناشماره خبر:  254  |  تاریخ: 1399/08/24

اصفهان - ایرنا - نگاهی به آمار اشتغال و نرخ بیکاري اصفهان در فصل تابستان امسال نشان می دهد که شیوع ویروس کرونا
و اوج گیري آن بر این شاخص ها بویژه سهم شغل هاي خدماتی تاثیر مهمی داشته است.

 اصفهان - ایرنا - نگاهی به آمار اشتغال و نرخ بیکاري
اصفهان در فصل تابستان امسال نشان می دهد که شیوع ویروس کرونا و اوج گیري آن بر این شاخص ها بویژه سهم شغل هاي

 
خدماتی تاثیر مهمی داشته است. 

به گزارش ایرنا، بیماري کرونا از اسفند سال گذشته در کشورمان شیوع یافت و پس از آن همه گیري بیماري کووید 19 با فراز و
نشیب هایی همراه بود اما از تابستان امسال روند ابتلا به این بیماري افزایشی شد و این مساله بر ارکان مختلف از جمله شاخص هاي

 
اقتصادي تاثیر گذاشته است. 

در جدیدترین آماري که از نرخ بیکاري، مشارکت اقتصادي و سهم مشاغل استان اصفهان توسط مرکز آمار ایران منتشر شد، نرخ
بیکاري در تابستان امسال به 11.6 درصد رسید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 1.3 درصد افزایش دارد؛ نرخ بیکاري نسبت

 
"تعداد افراد بیکار در یک رده سنی مشخص" به " کل افراد آماده به کار در آن رده سنی " است. 

بر اساس این آمار، نرخ بیکاري در بین مردان استان اصفهان در تابستان امسال به 10.4 درصد و در بین زنان به 17.1 درصد رسید که

 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته به ترتیب 1.6 درصد و 0.2 درصد افزایش دارد. 

همچنین نگاهی به نرخ مشارکت اقتصادي این خطه نشان می دهد که این شاخص در تابستان امسال به 42.3 درصد رسید که نسبت
به مدت مشابه سال گذشته کاهش 3.4 درصدي را نشان می دهد؛ نرخ مشارکت اقتصادي از تقسیم جمعیت فعال (شاغل و بیکار) به
جمعیت در سنین کار به دست می آید بنابراین کاهش نرخ مشارکت اقتصادي بازتاب حضور کمتر افراد در سنین کار به سوي بازار کار

 
است. 

بررسی سهم مشاغل مختلف در استان اصفهان در تابستان امسال نیز حاکی از سهم 12.2 درصدي در بخش کشاورزي، 43.6 درصدي



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 613/738

در بخش صنعت و 44.2 درصدي در بخش خدمات است که مقایسه با آن با مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد که مشاغل
صنعتی افزایش 3.2 درصدي و مشاغل خدماتی کاهش 2.9 درصدي یافتند و بخش کشاورزي به میزان بسیار کم یعنی حدود 0.3

درصد کاهش داشت. 

 

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزي اصفهان با اشاره به آمار مذکور با تاکید بر اینکه شیوع بیماري کرونا و اوج گیري
آن در فصل تابستان امسال تاثیر زیادي روي مشاغل بویژه در بخش خدمات گذاشت، گفت: در این فصل بسیاري از کسب و کارهاي
خدماتی مانند گردشگري، هتل ها، رستوران ها و حمل و نقل نسبت به فصل تابستان سال هاي گذشته بدلیل محدودیت هاي ناشی از

شیوع کرونا با کمبود تقاضا مواجه بودند. 

محمدرضا لعلی در گفت و گو با ایرنا با بیان اینکه سهم مشاغل خدماتی در تابستان نسبت به بهار امسال به میزان 2 درصد کاهش
یافت و به 44.2 درصد رسید، افزود: علاوه بر بخش گردشگري مشاغل خدماتی دیگري مانند کسب و کارهاي شهري، ورزشگاه ها،

آموزشگاه ها، تالارها و فرهنگسراها نیز تحت تاثیر اوج گیري بیماري کرونا قرار گرفتند. 

وي با بیان اینکه مشاغل بخش کشاورزي استان در تابستان امسال با توجه به اینکه امسال آب مورد نیاز آنها تامین شد؛ تغییر زیادي
نسبت به مدت مشابه سال گذشته و بهار امسال نداشت، تصریح کرد: اما مشاغل بخش صنعت با توجه به شرایط اقتصادي حاکم بر

کشور بویژه نوسانات نرخ ارز و تحریم هاي ظالمانه با وضعیت بهتري نسبت به بخش هاي دیگر روبه رو بود. 

لعلی ادامه داد: نوسان نرخ ارز باعث شده تا تولید داخل کشور توجیه اقتصادي پیدا کند و بسیاري از واحدهاي صنعتی در زمان حاضر
مشغول تولید هستند. 

سهم شاغلان در بخش کشاورزي در تابستان امسال 43.6 درصد بود که نسبت به مدت مشابه پارسال 3.2 درصد و نسبت به بهار
امسال 1.9 درصد افزایش یافت. 

سهم کرونا در کاهش نرخ مشارکت اقتصادي و افزایش اشتغال ناقص 

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزي اصفهان به نرخ مشارکت اقتصادي استان اشاره و خاطرنشان کرد: به نظر می آید
بخش بزرگی از کاهش این شاخص در بهار و تابستان امسال مربوط به زنان باشد زیرا به احتمال زیاد تعدادي از آنها ترجیح دادند که

بدلیل شیوع بیماري کرونا به سرِ کار نروند یا جویاي کار نباشند. 
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لعلی افزود: همین امر و بیکار شدن تعدادي از زنان باعث شد تا نرخ مشارکت اقتصادي در بین آنها در نیمه نخست امسال کاهش یابد
که در کاهش نرخ مشارکت اقتصادي استان تاثیر گذار بود. 

نرخ مشارکت اقتصادي زنان در بهار امسال 15.1 و در تابستان 14.8 درصد بود که به ترتیب نسبت به مدت مشابه سال گذشته 3.6 و
1.6 درصد کاهش دارد. 

این کارشناس، اشتغال ناقص را یکی از شاخص هاي تاثیرگذار در نرخ هاي بیکاري و مشارکت اقتصادي دانست و گفت: اشتغال ناقص
براي فردي گفته می شود که در طول هفته مرجع، یک تا 43 ساعت کار کرده باشد، این فرد جویاي کار است و اشتغال کامل ندارد

اما بیکار نیست. 

لعلی با بیان اینکه اشتغال ناقص بیشتر شامل کارهاي ساختمانی و فصلی و نیروهاي خدماتی ساعتی است، خاطرنشان کرد: شیوع
کرونا تاثیر بسزایی در افزایش اشتغال ناقص داشت و باعث شد که این شاخص با 2 درصد افزایش به 11.6 درصد در تابستان امسال

برسد. 

کاهش نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 سال 

وي یکی از نقاط قابل توجه در آمار اشتغال و بیکاري امسال را مربوط به نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 سال خواند و توضیح داد: این
نرخ در تابستان امسال به 22 درصد رسید و نسبت به مدت مشابه سال گذشته حدود 6.3 درصد کاهش یافت. 

این کارشناس تاکید کرد: لازم است تحقیقات مناسبی در این زمینه و ریشه یابی آن صورت گیرد که چگونه در شرایط شیوع کرونا و
افزایش نسبی نرخ بیکاري، این شاخص در بین جوانان 15 تا 22 سال کاهش یافت. 

به گفته وي ممکن است تمایل جوانان به برخی مشاغل جدید یا واسطه گري در سال هاي اخیر در این امر تاثیر داشته باشد. 

 

مشاغل خدماتی تحت تاثیر شیوع کرونا 

سرپرست کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان درباره مشاغل خدماتی گفت: این مشاغل بسیار
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تحت تاثیر شیوع ویروس کرونا قرار گرفتند که بخش عمده آن در گردشگري، هتلداري، حمل و نقل، برخی از خدمات درمانی مانند
دندانپزشکی و خدمات آموزشی بود. 

حسین باقري در گفت و گو با ایرنا درباره افزایش سهم مشاغل صنعتی در اصفهان توضیح داد: با توجه به نوسان نرخ ارز، محدودیت
هاي ایجاد شده در واردات و مبارزه با قاچاق، تولید بسیاري از صنایع مانند ساختمان، کاشی، سرامیک، فولاد و وابسته به خودرو و

قطعات داخلی توجیه اقتصادي پیدا کرد و افزایش یافت. 

باقري با تاکید بر اینکه مجموعه این شرایط باعث پویا شدن و تحرك صنایع داخلی کشور شده است، افزود: در سال هاي گذشته
برخی از کارخانه ها مانند کاشی با انباشت محصولات خود مواجه بودند اما در ماه هاي اخیر با توجه به وضعیت پیش آمده، اقبال براي

خرید این محصولات و صادرات آنها به کشورهاي همسایه زیاد شده است. 

وي با اشاره به اینکه کرونا تاثیر چندانی روي بخش کشاورزي بدلیل نوع و ماهیت این مشاغل نداشت، خاطرنشان کرد: با توجه به
تامین آب مورد نیاز کشاورزي، مشاغل این بخش نسبت به گذشته وضعیت بهتري داشتند. 

سرپرست کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اصفهان درباره مشاغل ناقص اظهار داشت: در دوران شیوع کرونا،
محدودیت هایی بمنظور پیشگیري از افزایش موارد ابتلا و بستري، اعِمال می شود و برخی مشاغل ناچار به تعطیلی موقت می شوند

که همین امر یکی از عوامل تاثیرگذار در این زمینه است. 

باقري افزود: در این روزها اگر در یک واحد کارگاهی یا تولیدي یک نفر دچار بیماري کرونا شود براي اینکه سایر نیروها و زنجیره
تولید به این ویروس مبتلا نشوند آن فرد باید مدتی در قرنطینه باشد و به سر کار نیاید. 

 

واحدهاي خدماتی گردشگري با جَبر ناشی از شیوع کرونا مواجهند 

یکی از بخش هاي بسیار مهم و تاثیر گذار در مشاغل خدماتی در استان اصفهان، گردشگري، صنایع دستی و میراث فرهنگی است که
در سال هاي اخیر با توجه به سیاست هاي دولت رونق خوبی گرفتند و فرصت هاي زیادي براي کسب و کار آنها فراهم شد اما شیوع

ویروس کرونا و ماهیت آن باعث شد تا این مشاغل با مشکلات جدي مواجه شوند. 

به گفته معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان، متاسفانه بیشترین ضربه کرونا در حوزه هاي گردشگري و صنایع دستی
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این استان بوده است. 

حسن قاضی عسگر با بیان اینکه در اواخر سال 97 نرخ بیکاري استان حدود 14.4 درصد و در سه ماهه پایانی سال 98 به 10.3 درصد
رسید، تصریح کرد: برنامه ما تک رقمی شدن نرخ بیکاري بود اما متاسفانه با شیوع کرونا نرخ بیکاري به بیش از 11 درصد رسیده

است. 

همچنین به گفته رییس هیات مدیره مجمع میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان اصفهان، شیوع بیماري کرونا از اواخر
سال گذشته و اوج گیري آن در فصل تابستان امسال تاثیر بسیاري روي مشاغل خدماتی در بخش میراث فرهنگی، صنایع دستی و

گردشگري استان داشت و برخی واحدها ناچار به تعدیل نیروهاي خود بدلیل نداشتن درآمد پایدار شدند. 

علی لوافان در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با بیان اینکه برخی واحدها نیز با چنگ و دندان نیروهاي خود را حفظ کردند، افزود: اماکن
اقامتی مانند هتل ها ناچار به فعالیت با 50 درصد ظرفیت خود هستند که همین میزان نیز بسیار کم پُر می شود بنابراین آنها در

وضعیت نامطلوبی قرار دارند. 

لوافان با تاکید بر اینکه عرضه خدمات و محصولات از سوي فعالان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري وجود دارد، تصریح کرد:
اما میزان تقاضا با توجه به شرایط ناشی از شیوع بیماري کرونا بسیار کاهش یافته و همین امر باعث خسارت مالی به این بخش شده

است. 

وي با اشاره به اینکه بخش میراث فرهنگی، بازدید کننده چندانی ندارد و موزه ها با توجه به محدودیت هاي موجود تعطیل هستند،
خاطرنشان کرد: در بخش صنایع دستی، تولید و عرضه محصولات توسط هنرمندان و فعالان این صنعت وجود دارد اما میزان تقاضا و

خرید در داخل و بویژه خارج کشور کاهش چشمگیري یافته است. 

لوافان با تاکید بر اینکه حجم قابل توجهی از صنایع دستی اصفهان به گردشگران خارجی فروخته یا به کشورهاي دیگر صادر می شد،
گفت: در هشت ماه گذشته میزان تقاضا براي آن کاهش یافته است. 

وي با بیان اینکه در بخش گردشگري نیز هتل ها و آژانس هاي مسافرتی فعال هستند و عرضه خدمات وجود دارد، اضافه کرد: اما آنها
با توجه به شرایط موجود و محدودیت هاي اعمال شده براي کنترل بیماري کووید 19، امکان عرضه خدمات خود را بصورت کامل

ندارند. 

لوافان با تاکید بر اینکه شیوع ویروس کرونا، یک پدیده رو به گسترش است و کنترل آن نیاز به محدودیت و نظارت دارد، تصریح کرد:
واحدهاي فعال در بخش میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري با جبر ناشی از شرایط شیوع کرونا مواجه هستند و با وجود

آمادگی براي عرضه، امکان ارایه خدمات خود را ندارند. 

وي ادامه داد: لازم است مدیریت و برنامه ریزي متناسب با این شرایط، اعِمال و طرح هایی مانند سفر هوشمند تدوین شود تا کسب و
کارها بویژه در بخش خدمات با کمترین آسیب مواجه شوند. 

استان اصفهان با پنج میلیون نفر جمعیت به عنوان قطب گردشگري کشور و دنیا بیش از 22 هزار بنا و اثر تاریخی شناسایی شده دارد
که از میان آنها افزون بر یک هزار و 800 اثر ثبت ملی و میدان امام (نقش جهان)، کاخ چهلستون، باغ فین کاشان و مسجد جامع ثبت
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جهانی شده است. 

در استان اصفهان افزون بر 9 هزار واحد تولیدي و صنعتی فعالیت دارند. 

ویروس کرونا از اسفند سال گذشته در کشور شیوع پیدا کرد و تاکنون حدود 682 هزار نفر به طور قطعی به آن مبتلا شدند و شمار
جان باختگان کرونا به بیش از 38 هزار نفر رسید. 

برچسب ها 
- ویروس کرونا 

- سازمان برنامه و بودجه 
- اصفهان 

- نرخ اشتغال 
پروندهٔ خبري 

- کرونا و کسب وکارها: از دورکاري تا رونق آنلاین ها 
- کرونا در ایران؛ آخرین اخبار و گزارش ها
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یارانه باید به تولیدکننده داده شود نه مصرف کننده

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  255  |  تاریخ: 1399/08/24

سیاست هایی که تحت عنوان سیاست هاي توسعه صنعتی در کشور در حال اجراست، باعث نادیده گرفتن توان بخش
کشاورزي در سال هاي اخیر شده و چون تمایل دولت ها به سمت تأمین…

سیاست هایی که تحت عنوان سیاست هاي توسعه صنعتی در کشور در حال اجراست، باعث نادیده گرفتن توان بخش کشاورزي
در سال هاي اخیر شده و چون تمایل دولت ها به سمت تأمین نیاز داخلی کشور از طریق واردات بوده، بخش کشاورزي با رکودي

بسیار شدید مواجه شده است. 

به گزارش افکارنیوز، سیاست هایی که تحت عنوان سیاست هاي
توسعه صنعتی در کشور در حال اجراست، باعث نادیده گرفتن توان
بخش کشاورزي در سال هاي اخیر شده و چون تمایل دولت ها به
سمت تأمین نیاز داخلی کشور از طریق واردات بوده، بخش کشاورزي

با رکودي بسیار شدید مواجه شده است. 

کشورهاي توسعه یافته اي که سیاست هاي توسعه صنعتی را در
دستور کار خودشان قرار داده بودند، با گذر زمان متوجه شدند تأکید

بر توسعه صنعتی، خود به خود رکود بخش کشاورزي را براي شان رقم خواهد زد، در نتیجه از یک زمانی به بعد در سیاست هاي خود
تغییر رویه داده و به سمت توجه به بخش کشاورزي رفتند. 

با وجود این تجربه در دنیا، این سیاست ها هنوز در کشور، پابرجاست و بسیاري از مسؤولان معتقدند باید توسعه صنعتی اتفاق بیفتد و
از ظرفیت بخش کشاورزي غافل هستند، در حالی که کشاورزي با مسائلی چون امنیت ملی و اشتغال زایی ارتباط تنگاتنگ دارد. 

1- در مقوله امنیت ملی، گندم یک کالاي استراتژیک براي کشور است اما بتازگی ردیف طرح خودکفایی گندم را حذف کرده اند و از
آنجا که هزینه تولید و بهره وري گندم و قیمت خرید تضمینی آن از سوي دولت پایین است، کشاورز براي کشت گندم ترغیب نمی
شود. این در حالی است که اگر سطح کشت گندم در کشور پایین بیاید، به دلیل وجود فشارهاي تحریمی که در حوزه هاي مختلف

وجود دارد، در تأمین کالاي بسیار استراتژیک گندم نیز دچار وابستگی شده و مشکلات دوچندان خواهد شد. 

مشکل دیگر این است که ما از ظرفیت هاي موجود در بخش کشاورزي غافل شده ایم. یکی از این ظرفیت ها اشتغال زایی است. بر
اساس آمار موجود، بخش کشاورزي 30 درصد کل شاغلان اقتصاد ایران را به خود اختصاص داده است اما متأسفانه دولت هاي ما

اعتقادي به اینکه در الگوهاي خود کشاورزي را به عنوان یکی از بخش هاي مهم اقتصاد بپذیرند، ندارند. 

این مسأله از همان نگاه سنتی به کشاورزي نشأت گرفته و مسؤولان هنوز بالا بودن بهره وري سرمایه در بخش کشاورزي را نپذیرفته
اند. این در حالی است که یک واحد ارزش افزوده در بخش کشاورزي با سرمایه کمتري نسبت به بخش هاي دیگر اقتصادي به دست
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می آید. 

جالب است بدانید هلند با جمعیت 17 میلیون نفر که از نظر وسعت با 3 استان شمالی ما یعنی مازندران، گیلان و گلستان با مجموع
جمعیت 12 و نیم میلیون نفر برابري می کند و میانگین بارش آن 600 میلیمتر بوده و 100 میلیمتر از این استان ها کمتر است،

توانسته به واسطه فروش محصولات کشاورزي 5/2 برابر درآمد حاصل از فروش نفت ما در یک سال کسب درآمد کند. 

علت این موضوع آن است که در کشور ما یک فضاي مناسب براي بهره برداري از توانایی بخش کشاورزي به وجود نیامده است. یکی از
مشکلات موجود در این مسیر، نوع اعطاي یارانه در کشور یعنی یارانه براي مصرف است. در بخش کشاورزي به جاي آنکه از
تولیدکننده حمایت و با استفاده از یارانه، هزینه تولید محصولات را کم کنیم، یارانه را به سمت مصرف برده ایم. یعنی به کشاورز گفته
می شود محصول را بدون توجه به قیمت تمام شده تولید کن و زمانی که قرار است این محصول به دست مصرف کننده برسد، یارانه

به آن اختصاص داده می شود. 

این در حالی است که اعطاي یارانه به مصرف کننده یک فضاي رانتی و فسادآمیز به وجود می آورد و این همان اتفاقی است که در
کشور ما در حال رخ دادن است. نمونه این یارانه را می توان در قیمت گذاري برخی کالاها مانند مرغ دولتی، گوشت دولتی و تخم مرغ

دولتی مشاهده کرد. این رویه اشتباه بوده و یارانه باید به سمت تولید رود تا قیمت تولید کاهش پیدا کند. 

2- یکی دیگر از مشکلات گریبان گیر بخش کشاورزي این است که مدیران کشور اعتقادي به صنعتی بودن کشاورزي ندارند. نمونه
بارز آن فروش محصولات به خارج از کشور به صورت خام است و ما محصولات کشاورزي را به صورت کالاي نهایی عرضه نمی کنیم.

این مسأله تنها باعث خروج منابع از کشور می شود و نمی توان نام آن را صادرات گذاشت. 

یکی از راه هاي حل این مشکل و تغییر نوع نگاه به کشاورزي، تغییر نظام حسابداري ملی و وارد کردن ارزش واقعی خدمات بخش
کشاورزي به محاسبات و ارزیابی اقتصادي آثار مستقیم و غیرمستقیم و آشکار و پنهان طرح ها و فعالیت هاي اقتصادي است و اگر
اینها در نظام حسابداري کشور وارد شود، شاخص رتبه بندي بخش کشاورزي نیز مانند سایر بخش ها تغییر کرده و بر رشد این صنعت

تأثیر خواهد گذاشت. 

همچنین بخش کشاورزي و منابع طبیعی کشور نیازمند یک سرمایه گذاري اصولی است و باید با خروج دولت از این بخش یک فضاي
کسب وکار مناسب براي نقش آفرینی بخش خصوصی و تعاونی ها به وجود آید. اقتصاد دولتی، موجب رانت و فساد خواهد شد و تا

زمانی که اقتصاد ما دولتی است این پیشنهادها و تغییرها عملی نخواهد شد. 

متأسفانه در حال حاضر دولت نقش اصلی را در بخش کشاورزي داشته و اتحادیه ها و تشکل هایی که کشاورزان از آن منتفع هستند،
کمترین نقش را ایفا می کنند. اگر نقش این مراکز برجسته شود، منافع کشاورزان بهتر تأمین شده و بهتر می توان بخش کشاورزي را

مدیریت کرد. 

3- یکی دیگر از مشکلات کشاورزي، راهبرد جایگزینی واردات و ارتقاي صادرات است. این تلقی اشتباه بوده و خساراتی را به دنبال
دارد زیرا جایگزینی واردات و ارتقاي صادرات جانشین هم نبوده و در اصل مکمل یکدیگرند و باید در بخش کشاورزي این 2 در کنار

یکدیگر دیده شوند. 

در کره جنوبی و چین تایپه، راهبرد جایگزینی واردات را در مسیر توسعه فناوري محصولات کشاورزي به کار گرفته و آن را به صادرات
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منتقل کردند، یعنی ما باید در بعد محصولاتی که در تولید آن مزیت نسبی داریم، استراتژي توسعه صادرات را از طریق وارد کردن
تکنولوژي ساخت دستگاه ها و ماشین آلات مورد نیاز انجام دهیم. 

نکته آخر آنکه مشکل اساسی بخش کشاورزي ایران این است که مسؤولان اجرایی به دنبال یک الگوي توسعه متناسب با ظرفیت هاي
بخش کشاورزي کشور نرفته اند و در این بخش تنها به دنبال تقلید هستند. 

دکتر مهدي بشارت ده سلوطی
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مصائب کارآفرینی در لرستان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  256  |  تاریخ: 1399/08/24

 خبرگزاري فارس لرستان- سمیرا عزیزي، سال هاست که
پیدا کردن شغل، دغدغه و کابوس جوانان شده و متاسفانه خیل عظیمی از فارغ التحصیلان دانشگاهی بیکار هستند. این موضوع یکی

 
از چالش هاي بزرگ کشور است که با توجه به ظرفیت هاي اقتصادي محدود، جوابی براي آن نیست. 

در همین راستا شناخت و بها دادن به کسب و کارهاي نوین امري ضروري و مهم است که می تواند سبب پاسخ گویی به نیازهاي

 
اشتغال، رونق تولید، رشد صنعت و بکارگیري ظرفیت نیروهاي جوان بالاخص در استانی با درصد بیکاري بالا مانند لرستان باشد. 

 
البته چالش هایی بر سر راه اندازي این نوع کسب و کارها وجود دارد که باید مورد بررسی و پیگیري بیشتري قرار گیرند. 

 
 

 
  

در همین خصوص سعید میر، عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد به خبرنگار فارس از خرم آباد با اشاره به مهم ترین موانع و نقاط ضعف
در عدم گرایش جوانان لرستانی به کسب و کارهاي نوین گفت: واردات محصولات بی کیفیت خارجی، فقدان تجربه، قاچاق بی رویه

 
محصولات خارجی، عدم آموزش صحیح و ناتوانی در ایجاد تحولات مبتنی بر کارآفرینی از جمله این موارد هستند. 
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وي با اشاره به اینکه عدم قطعیت در درآمد و نبود آگاهی از دیگر عوامل محسوب می شوند، افزود: روال پیچیده ثبت ایده و اخذ
مجوز، عدم صلاحیت هاي مدیریتی، نبود برنامه ریزي صحیح، بروکراسی پیچیده اداري، فرهنگ ضعیف مشارکت، مشکلات بازاریابی،

ریسک از دست دادن پول سرمایه گذاري شده، نگرش هاي نامناسب و فرهنگ ضعیف خلاقیت نیز از دیگر موارد هستند. 

این دکتراي مدیریت بازرگانی ترس از ناتوانی در تهیه منابع مالی کافی براي راه اندازي کسب وکار و شکست مالی را از دیگر دلایل
عنوان کرد و افزود: همچنین نگرانی از غیرممکن بودن تأمین الزامات قانونی، ترس از بدهی و نداشتن تجربه کاري را می توان به

عنوان مهم ترین عوامل ضد انگیزشی دانشجویان و دانش آموختگان جوان در تاسیس بنگاه کسب و کار معرفی کرد. 

میر بیان کرد: مؤلفه هاي کمبود آموزش ها و مهارت هاي کارآفرینی، تأمین نشدن منابع مالی، نبود نگرش هاي اجتماعی و فرهنگی
مثبت به کارآفرینی، عدم دسترسی به دانش و فناوري، ضعف سیاست ها و برنامه هاي حمایتی دولتی، باز نبودن بازار و قوانین و

مقررات نیز به عنوان عوامل محیطی بازدارنده جوانان در تأسیس بنگاه کسب و کار شناسایی شده اند. 

وي ادامه داد: در همین راستا ضروري است که استراتژي هایی براي ایجاد و راه اندازي کسب و کارهاي نوین در استان مطرح و بر
اساس آن ها راهکارهاي مرتبط ارائه شوند.  

این پژوهشگر علم بازاریابی در ادامه بیان کرد: ارائه تسهیلات حمایتی از سوي دولت با سود کم و زمان بازپرداخت طولانی، پایین
آوردن نرخ تورم، جلوگیري از واردات بی رویه محصولات بی کیفیت خارجی به بازار داخلی از جمله این راهکار ها هستند. 

 
 

 
  

میر خاطرنشان کرد: همچنین جلوگیري از قاچاق بی رویه محصولات خارجی به بازار داخلی، افزایش میزان نظارت ها در گمرکات و
بازارچه هاي مرزي، تامین منابع مالی کافی براي راه اندازي کسب و کار، تبیین و ارتقاي فرهنگ کارآفرینی در بین مدیران اقتصادي

 
استان، ساماندهی بازار کار نیاز سنجی و تقاضاي بازار از شیوه هاي مهم هستند. 

این عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد لرستان افزایش امنیت قضایی و ساده تر کردن رسیدگی به دعاوي و شکایات را نیز از راهکارهاي
موثر دانست و گفت: همچنین در این رابطه دسترسی به دانش و فناوري، انگیزه و داشتن ایده مناسب براي شروع کسب و کار، تجربه
کاري، خلاقیت و نوآوري، ایجاد تعامل سازنده میان نظام دولتی و کسب و کارهاي بخش خصوصی، تسهیل فرایندهاي مرتبط با کسب

 
و کارهاي نوین از سوي دولت باید به طور جدي پیگیري شوند. 
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وي ایجاد ثبات اقتصادي، سیاسی و اجتماعی- فرهنگی حاکم بر کشور را از دیگر موارد اعلام کرد و ادامه داد: ایجاد تغییرات مثبت در
نظام آموزشی کشور با تاکید بر استقرار مفهوم کارآفرینی، الزام دانشگاه ها و مراکز آموزشی به آموزش مفاهیم مرتبط با کارآفرینی و
مدیریت کسب و کارهاي نوین و ایجاد ارتباط و تعامل مناسب میان دانشگاه و صنعت یا بخش هاي مختلف بازار نیز باید مورد توجه

مسئولان قرار گیرد. 

میر با اشاره به مهمترین عوامل اثرگذار در گرایش جوانان به کسب و کارهاي نوین در استان اظهار کرد: سیاست هاي حمایتی دولت،
ایجاد ارتباط و تعامل مناسب میان دانشگاه و صنعت، تجربه کاري، چابک سازي کسب و کار، سهولت در فضاي کسب و کار و ایجاد و

ارتقاي فرهنگ کارآفرینی از جمله این موارد هستند که باید مورد توجه قرار بگیرند. 

این عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی لرستان بیان کرد: تصویب قانون حق کپی رایت، بازارشناسی و تحقیقات بازار حرفه اي،
تحریک و پرورش انگیزه ها، فرهنگ استقلال طلبی و قبول مسئولیت، فرهنگ مخاطره پذیري، فرهنگ درك تغییر و کشف فرصت،

هم خلقی ارزش و تسهیل، فرایندهاي مرتبط با کسب و کارهاي نوین هستند. 

به گفته وي توجه به عوامل بازاریابی، طرح کسب و کار، حمایت دولت، شبکه سازي، آمادگی کارآفرینی، تکنولوژي، دسترسی به
اطلاعات، سرمایه و قانونمندي از عوامل زمینه اي موفقیت کسب و کار هستند.  

میر یادآور شد: همچنین فرهنگ سازي کارآفرینانه، ظرفیت سازي کارآفرینانه و توانمندسازي کارآفرینانه از مهم ترین پیشران هاي
توسعه کسب وکارها محسوب می شوند که ضروري است پیگیري و مورد توجه قرار گیرند. 

انتهاي پیام/
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مشارکت جدي دستگاه هاي اجرایی لازمه ایجاد دهکده اقتصاد مقاومتی/

دعوت از کارآفرینان براي برپایی دهکده اقتصاد مقاومتی در قم

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  257  |  تاریخ: 1399/08/24

حوزه/ جانشین فرماندهی قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه استان قم از کارآفرینان استان براي برپایی دهکده اقتصاد مقاومتی
در قم دعوت کرد.

جانشین فرماندهی قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه استان قم عنوان کرد: مشارکت جدي دستگاه هاي اجرایی لازمه ایجاد دهکده
اقتصاد مقاومتی/ دعوت از کارآفرینان براي برپایی دهکده اقتصاد مقاومتی در قم 

حوزه/ جانشین فرماندهی قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه استان
قم از کارآفرینان استان براي برپایی دهکده اقتصاد مقاومتی در

قم دعوت کرد. 

سرهنگ محمود داودآبادي در گفت وگو با خبرنگارخبرگزاري
حوزه، با اشاره به اینکه دهکده اقتصاد مقاومتی قم به همت
سازمان بسیج سازندگی در پادگان قدس واقع در 17 کیلومتري
جاده قم – کاشان در حال احداث است، اظهار کرد: عرصه این
مجموعه حدود 327 هکتار است که در مشاغل مختلف 18 گانه

روستایی و کشاورزي به فعالیت می پردازد. 

وي ادامه داد: حضور و فعالیت سازمان بسیج سازندگی و سپاه در این عرصه در جهت اجرایی شدن فرمایش مقام معظم رهبري در
سال 92 در خصوص ابلاغ اقتصاد مقاومتی است که به واسطه آن دو موضوع شناسایی موانع و مشکلات تولید و تلاش در جهت رفع و

کنترل آنها و فعالیت در راستاي جهش تولید به موازات شناسایی مشکلات و نارسایی ها در دستور کار قرار گرفته است. 

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم گفت: پیرو مصوبه ستاد اقتصاد مقاومتی استان، پادگان قدس به عنوان زیر ساخت اولیه به
منظور اجراي پروژه اي بین دستگاهی تحت عنوان دهکده اقتصاد مقاومتی تعریف شد و مقرر شد هر کدام از دستگاه هاي متولی، بنابر

وظایف خود در این مجموعه نقش آفرینی کنند. 

داودآبادي با تاکید بر اینکه افراد متخصص، با دانش و مجرب در این طرح کنار هم جمع شدند، ابراز کرد: تلاش کردیم کارآفرینان
متخصص را گردآوري کرده و با هدایت تخصصی که مطالبه ما از دستگاه هاي اجرایی استان است بتوانیم این طرح را به عنوان الگویی

موفق در کشور مطرح کنیم. 

وي با اشاره به اینکه سازمان هاي مختلفی مانند اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی، جهاد کشاورزي و همچنین سازمان صنعت،
معدن و تجارت در این پروژه و با مدل مشارکتی یاري گر ما هستند، بیان کرد: پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی به طرح هاي
مستقر در دهکده و پشتیبانی آموزشی از آنان، هدایت و تلفیق رسته هاي شغلی با دهکده سلامت و گردشگري، اختصاص بخشی از
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فضاي دهکده به فعالیت هاي پژوهشی متناسب با نیاز استان قم و ایجاد صنایع تبدیلی و مکمّل رسته هاي شغلی موجود، از جمله
فعالیت هاي انجام شده در این دهکده تا به امروز است. 

مسئول سازمان بسیج سازندگی قم ایجاد زمینه ارتباط با کارآفرینان و متخصصان مرتبط با رشته هاي تخصصی دهکده را در تداوم
این مسیر مهم ارزیابی کرد و گفت: برگزاري دوره هاي آموزشی و ارائه مشاوره هاي فنی در کنار اولویت دادن به طرح پرورش گیاهان

دارویی و تولید بذر این گیاهان از دیگر برنامه هاي این دهکده است. 

داودآبادي با بیان اینکه برنامه هاي در دست اقدام در این دهکده به همت نیروهاي قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه به سه اولویت
دسته بندي و در حال اجراست، گفت: در اولویت نخست به تکمیل زیرساخت ها مانند اصلاح شبکه آبیاري مزارع دهکده، اصلاح و
بهسازي باغ هاي زیتون، انگور، توت و گل محمدي و همچنین تکمیل کارگاه هاي تولیدي نیمه کاره و گازکشی دهکده با بودجه اي

حدود سه میلیارد تومان که با مساعدت سازمان مدیریت و برنامه ریزي قم اختصاص داده شده پرداخته خواهد شد. 

وي ادامه داد: اولویت هاي سطح دو در این دهکده به مواردي مانند خرید و تعمیر ماشین آلات کشاورزي و همچنین واحد فرآوري
گیاهان دارویی اختصاص خواهد داشت و مواردي مانند تعبیه فضاي سبز، محوطه بازي، رستوران دهکده، واحد اقامتی و محوطه سازي

نیز در اولویت سطح سه قرار دارند. 

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم در ادامه به برخی فعالیت هاي انجام شده در دهکده اقتصاد مقاومتی استان اشاره و
خاطرنشان کرد: آماده سازي هشت هکتار زمین جهت کشت کُلزا، راه اندازي سایت پرورش زنبور عسل، آغاز به کار استخر پرورش

ماهی زینتی و همچنین آغاز برداشت زیتون از جمله برنامه هاي انجام شده در این دهکده است. 

وي در پایان با تاکید بر اینکه این طرح در فاز اول می تواند براي 130 نفر اشتغالزایی مستقمی ایجاد کند، خاطرنشان کرد: این پروژه
به عنوان یکی از پروژه هاي تحقق شعار سال یعنی «جهش تولید» در نظر گرفته شده و برنامه هاي خود را بر اساس اولویت بندي و
تقویم کاري دنبال خواهد کرد که امیدواریم با همکاري دستگاه هاي استان بتوانیم الگوي موفقی در عرصه اقتصاد مقاومتی را در

استان قم رقم بزنیم. 

انتهاي پیام 313/17



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 626/738

بی تدبیري دولت و سیاست هاي مغفول مانده در جهش تولید /سایه سیاسی

بازي براقتصاد کشور / رانت خوارانی که رقابت سالم را از بین برده

اند+تصاویر

منبع: صبج زاگرسشماره خبر:  258  |  تاریخ: 1399/08/24

سیاري از اقتصاددانان کشور معتقدند که رسیدن به جهش در تولید نیازمند الزامات و اصلاحاتی است که از آن جمله می
توان از اصلاح نظام پولی، بانکی و مالیاتی، توسعه صنایع دانش بنیان، انحصارزدایی تولید، اصلاح فضاي کسب و کار و توجه به

تولید صادرات محور نام برد.

 
 

به گزارش پایگاه تحلیل و اطلاع رسانی صبح زاگرس،رهبر معظم انقلاب ده سال گذشته را همچون تکه هاي پازلی در جهت تحقق
مولفه هاي اقتصاد مقاومتی نام گذاري کرده اند،اگرچه چهار سال گذشته نام هاي سال در راستاي حمایت از تولید ملی بوده ،که سال
96 ""اقتصاد مقاومتی، تولید و اشتغال""، سال 97 ""حمایت از کالاي ایرانی""، سال 98 ""رونق تولید"" و سال 99 نیز ""جهش

 
تولید"" نام گذاري شده است. 

این در حالی بود که رهبر معظم انقلاب در تاریخ 13 فروردین 95 در مورد ضرورت توجه به تولید و راهکار هاي رونق تولید فرموده
بودند:""انکار نمی کنم که تحریم ها در رونق تولید تأثیر منفی دارد، اما این را انکار می کنم که این تحریم ها بتواند برنامه ریزي ها را
براي رونق تولید با مشکل مواجه کند. بنده نگاه می کنم به بخش هایی که حتی تحریم هاي دشمن در آن بیشتر بوده است، اما به
همت مدیران و کارگران تولید پیش رفته است.در دولت باید تصمیم گرفته شود که هیچ یک از اقلام مصرفی از قلم و کاغذ گرفته تا
ساختمان سازي، مواد و مصالح از خارج وارد نشود.ایشان نیز در ادامه سخنرانی هاي خود گفتند: حرف زدن زیاد در مورد فساد فایده
ندارد. با دزد دزد گفتن دزد از دزدي دست بر نمی دارد. مسئولان روزنامه نیستند که در مورد فساد حرف بزنند. من و شما باید وارد

 
بشویم و مقابله فساد به معناي واقعی کلمه بایستیم"". 
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حجم تولیدات تا 10 برابر 

ایشان در ادامه نیز فرمودند که ""همه مسئولیت دارند، اما برخی مسئولیت بیشتري دارند. کلید حل مشکلات اقتصادي در لوزان و
آمریکا نیست در داخل کشور است. در طول این سال ها مدیران ایرانی کار هاي بزرگ تري انجام داده اند و مسئله تولید را نیز می
توانند حل کنند"".هرچند رهبر انقلاب در پیامی به مناسبت آغاز سال 99 و ضمن اعلام رضایت نسبی از فعالیت هاي تولیدي در سال
98، حجم تولیدات را براي اقتصاد ایران ناکافی دانستند و افزودند ""براي محسوس شدن فعالیت ها در زندگی مردم نیاز است، حجم
تولیدات تا 10 برابر شرایط سال 98 افزایش یابدکه بر همین اساس، ایشان مجددا بر ضرورت توجه مردم و مسئولان بر مسئله تولید را

 
تاکید داشتند"". 

بنابراین رهبر معظم انقلاب صبح چهارشنبه 17 اردیبهشت 99 به مناسبت هفته کار و کارگر، در ارتباط تصویري مستقیم و سه ساعته
با هفت مجموعه تولیدي ضمن تأکید بر نقش و اهمیت جایگاه کارگر و وظایف متقابل کارگر و کارفرما در افزایش کمی و کیفی تولید
و ایجاد ثروت در یک اقتصاد سالم، به بیان نکاتی در خصوص علت نامگذاري امسال به عنوان سال جهش تولید و الزامات تحقق این

 
شعار و بخشهایی که باید بر آنها تمرکز ویژه شود، پرداختند و وظایف مسئولان در این عرصه را نیز بیان کردند. 

ایشان در بخشی از سخنان خود به بیان برخی الزامات تحقق جهش تولید پرداختند و حمایت دولت از تولید را یکی از مهمترین
الزامات بیان داشتند. ایشان در ادامه حمایت دولت از تولید را در 7 سرفصل جداگانه تشریح فرمودند؛"" رفع موانع تولید با حذف
مقررات دست وپاگیر، مبارزه با قاچاق، منع جدي واردات بی رویه ، مبارزه با فساد اداري و مالی ، رعایت حقوق مالکیت ، پرهیز از

 
سوداگري هاي زیان بخش و معافیت یا وضع مالیات. 

 
آثار رشد تولید 

بر این اساس لازمه اصلی رونق و رشد اقتصادي در کشور همان رشد تولید است و تاکید مکرر رهبر انقلاب بر این موضوع حاکی از
اهمیت یک حرکت ملی همه جانبه در این راستا به ویژه در شرایط حساس اقتصادي کشور است،اگرچه جهش تولید می تواند بسیاري
از ضعف ها را مرتفع و آثار و پیامدهاي مثبتی در اقتصاد کشور را آشکار سازد،که می توان به افزایش درآمد خانوارها، رفع مشکلات
بیکاري، افزایش کاهش وابستگی به نفت، جلوگیري از خام فروشی، افزایش صادرات، افزایش درآمد دولت از بخش مالیات، حفظ ارزش
پول ملی و تامین ثبات اقتصادي، اشاره کرد که ضرورت پیگیري و تلاش مجدانه تحقق جهش تولید را براي مسئولین و مردم روشن

 
می سازد. 
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با این تفاسیر،مجله اینترنتی نگار( KHAMENEI.IR) ابتداي امسال در گفتگویی با عادل پیغامی، اقتصاددان به تبیین و تحلیل
بیانات حضرت آقا در این خصوص نیز پرداخت. وي در بخشی از سخنانش گفته بود در یک بررسی تاریخی و روندي که کشور ما قبل
از انقلاب و بعد از انقلاب طی کرده، به نظر می رسد که ایرانِ اسلامی نیازمند یک دکترین براي پیشرفت، و یک نظریه براي جهش
اقتصادي و اقتدار است، تا در مقابل فشارهاي استکبار و دشمنان بتواند با شرف و عزت مسیر اسلامی خودش را طی کند و به تمدن

اسلامی برسد. 

 
 

وي بیان کرده که حضرت آقا در طول دو دهه گذشته، به ویژه با انتخاب شعارهاي سال و تعیین سیاست هاي ابلاغی، با انواع سخنرانی
هاي مکرر و متعدد سعی کردند دکترین اقتصادي و پیشرفت این کشور را در لایه هاي مختلف نظام نهادینه کنند. ولی به نظر می
رسد که ما هنوز کار داریم. البته این اتفاق طبیعی است. در کشورهاي دنیا هم مثل آلمان قرن نوزدهمی، دکترین اقتصادي این کشور
بیش از شصت، هفتاد سال طول کشید تا در کُنه و ذات و وجودش، و در لایه سیاستگذاري، لایه تصمیم گیري، لایه کارشناسی و لایه

 
قانونگذاري اش نهادینه بشود. 

پیغامی بازهم گفته بود که ما الان شاهد این هستیم که حضرت آقا دوباره تکیه و تأکید دارند بر منظومه اي از اندیشه هاي برآیند
نخبگان در حوزه اقتصاد که از نگاه هاي عمیق اسلامی برگرفته اند و ایشان به نکاتی اشاره می کنند که هنوز نظام تصمیم سازي،
تصمیم گیري و سیاستگذاري ما به آن ها نیازمند است. و مسائل روزمره مردم از حقوق و دستمزد کارگر تا تورم و مشکلات حوزه

 
تولید همه به این نوع نگاه برمی گردد و این دکترین هنوز در وجود کشور نهادینه نشده است. 

 
مشکلات و موانع 

با این اوصاف افزایش تولید در هر کشور، نیازمند داشتن عواملی است که اگر این عوامل فراهم شود، تولید هم رشدخواهد کرد و اگر
آن عوامل یکباره و جهش وار افزایش پیدا کند، در آن شرایط رشد اقتصادي و تولید هم جهش پیدا می کند. با این حال، فعالان این
حوزه همچنان با مشکلات و موانعی در مسیر تولید و رونق آن مواجه هستندکه لازم است با توجه به ظرفیت ها، راهکارهاي رفع این
موانع به صورت جدي در دستور کار مسئولان و مردم قرار گیرد، اگر چه برخی از موانع، خارجی و دشمنی هاي تمدن غربی با نظام

 
نوپاي جمهوري اسلامی است، اما بسیاري از این موانع درونی است که با تدبیر و عزم جدي نیز قابل حل است. 

 
خنثی کردن تهدیدها 

پیغامی بازهم در بخشی از سخنانش درباره اینکه تولید در خنثی کردن تهدیدها، از جمله تحریم هاي غیرمنصفانه و کاملاً ظالمانه
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آمریکا و اروپایی ها علیه ایران چگونه می تواند کارساز باشد؟اینچنین بیان می کند:اساساً تولید از منظر اقتصادي هم به طور مستقیم
و هم به طور غیرمستقیم در سایر لایه هاي اجتماعی حوزه سیاسی، حوزه فرهنگی، حوزه اجتماعی و حوزه روان شناسی اجتماعی و

جمعی براي رشد و پیشرفت و عزت نفس و اعتماد به نفس ملی ما بسیار ضروري است. 

وي گفته است که دقیقاً حضرت آقا هم به این نکته تأکید دارند که تولید عنصر بسیار اساسی و اصلی اقتدارآفرینی کشور است، و تنها
راه مقابله با شوك ها، مشکلات، تکانه ها و آسیب هایی که از سوي دشمن بر ما وارد می شود، به تعبیر عمومی ویروس هایی که چه
از نظر مسائل داخلی و چه از نظر مسائل بیرونی بر بدنه کشور وارد می شود، مسئله تولید است، چرا که تولید نقطه شروعی است که
منجر به رفاه، معیشت و صادرات می شودو اثرات متعدد فرهنگی در داخل دارد چون اگر تولید و درآمدزایی اتفاق بیافتد و بازار رونق
داشته باشد، بسیاري از مسائل فرهنگی و معنوي تحت الشعاع قرار می گیرند و به لحاظ تأثیرگذاري بر منطقه و خارج از مرزهایمان

مقوله تولید نیز نقطه اهرمی تلقی خواهد شد. 

 
 

 
عرصه تولید همچنان مظلوم 

جداي از این موارد بیش از هشت ماه از آغاز سال99 می گذرد و با اینکه محتواي شعار سال جاري نزدیک به همان پیام هاي هر ساله
مقام معظم رهبري بوده که جهش تولید نامیده شد اما اخبار و آمارها گویاي این واقعیت تلخ است که عرصه تولید در گذشت این

 
مدت که سال به نام آن مزین شده همچنان مظلوم است. 

 
عدم آمادگی در مسیر پیشرفت 

بنابراین براي تبیین این موضوع مرتضی افقه ،اقتصاددان و عضو هیات علمی دانشگاه اهواز در گفتگو با رسانه ها به این موضوع
پرداخته که در بخشی از سخنانش در این خصوص می گوید:جهش تولید موضوع مهمی است که امسال و سال هاي گذشته به انحاء
مختلف مورد توجه بوده و یکی از مهمترین دغدغه هاي اقتصادي ایران به شمار رفته که متاسفانه هیچ گاه به طور شایسته اي که
انتظار رفته محقق نشده و اصلا در مسیر رونق قرار نگرفته چه برسد به افتادن در مسیر جهش. بنده بارها بر این موضوع تاکید کرده ام
که ساختارهاي نظام تصمیم گیري و تصمیم سازي کشور از آمادگی چندانی براي افتادن در مسیر پیشرفت اقتصادي در بخش هاي
مختلف برخوردار نیست، چه برسد به اینکه دنبال رونق یا از آن مهمتر ما را به جهش اقتصادي در مساله مهمی به عنوان تولید برساند.

 
بی تدبیري ها و تنبلی ها 
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وي در خصوص اینکه چه عواملی مانع از تحقق جهش تولید شده اند؟،باز هم می افزاید:متاسفانه بی تدبیري ها و تنبلی ها، نبود قواعد
لازم و فقدان نظارت و عوامل موثر دیگري منجر به آن شده که در نامگذاري هاي بیش از یک دهه قبل تاکنون که رهبر معظم انقلاب
بر مسائل اقتصادي بخصوص تولید تأکید می کنند ما همچنان در همان ابتداي مسیر هستیم و به اهداف مورد نظر نامگذاري هاي

اقتصادي نرسیدیم. اهداف و برنامه هاي اقتصادي چشم اندازهاي اقتصادي و توسعه اي کشور، هیچگاه محقق نشد. 

خواب عمیق تولید 

این اقتصاد دان در ادامه نیز تصریح می کند:به هر حال مسائل مختلفی مانع جهش تولید بخصوص در سال جاري می شود، از تحریم
ها گرفته تا وابستگی بخش هاي مختلف اقتصادي به درآمدهاي ارزي ناشی از نفت، عدم همت دولت براي آماده سازي زیر ساخت
هاي مورد نیاز جهش تولید، بنابراین همه این شرایط دست به دست هم می دهد و تولید را نه تنها کاهش بلکه به خواب عمیقی فرو

می برد. 

تولید با 30درصد ظرفیت! 

افقه بازهم در بخشی از سخنانش با رسانه ها نیز اینچنین بیان می کند:به هر حال تحریم روي مساله تولید تاثیر گذار است نمی توان
آن را نادیده گرفت یا منکر این موضوع شد، اما بخش هایی در داخل اقتصاد به خصوص در بین بنگاه هاي کوچک و متوسط وجود
دارد که نه به دلیل تحریمی که از دو سال گذشته به اوج خود رسیده بلکه سالهاست با 30 تا 40 درصد ظرفیت خود کار می کند، در
حالی که اگر اقتصاد درست مدیریت می شد و مدیریت اداري جایگاه پر اهمیت کارگاه هاي کوچک را در امر تولید و گرداندن بخشی

از اقتصاد و ایجاد اشتغال مورد توجه قرار می داد بخش مهمی از مشکلات این بخش حل شده بود. 

 
 

 
ناکارآمدي نظام اداري یا اختلافات بین سازمان ها 

وي می افزاید:لذا اگر با توجه به این شرایط به دنبال کاري در اقتصاد هستیم و هدف ما رونق دادن به تولید و هدایت آن به سمت
جهش است حتما و ضرورتا باید به صورت فوق العاده و خارج از روال عادي مشکلات واحدهاي صنعتی و حتی بخش خدمات را برآورد
و بررسی عمیقی کنیم که این مشکلات چیست؟ چگونه پیش آمده و چگونه برطرف می شود؟ در این مسیر مشکلاتی که نه به دلیل
تحریم هاي بین المللی، بلکه به دلیل ناکارآمدي نظام اداري یا اختلافات بین سازمان ها به وجود آمده به سرعت باید برطرف شود

 
البته اگر همت و اراده اي براي رساندن اقتصاد به این مرحله مهم باشد. 
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این اقتصاددان درادامه نیز تصریح می کند:مکرر شنیده شده و دیده ایم که بسیاري از واحدهاي تولیدي زیر ظرفیت کار می کنند، این
واحدها در اسرع وقت بدون هیچ گونه کم کاري باید شناسایی شوند و در مرحله بعد به صورت یک ستاد یا یک گروه ویژه خاص خارج
از تصمیمات عادي با اختیارات ویژه از سوي عالی ترین مقامها برنامه وسیع و منسجم با اختیارات تام براي حل مشکلات واحدهاي
تولیدي در دستور کار قرار داده شود. حتی اگر در این فرآیند درست بین 20 تا 30 درصد دیگر به ظرفیت خالی واحدهاي تولیدي
افزوده شود این موضوع را می توان به فال نیک گرفت و سرآغازي براي رسیدن به رونق و جهش تولید دانست، ضمن اینکه می توان از
رهگذر چنین مسیري امیدوار بود که با رشد تولید، نرخ رشد منفی کاهش و اگر صفر شود باز هم موفقیت بزرگی در جهت آنچه که

آن را جهش تولید نامیده ایم ایجاد شده است. 

تشکیل ستاد ویژه با اختیارات اقتصادي 

این اقتصاد دان در ادامه در پاسخ به اینکه آیا در چند ماه آینده می توان به تحقق جهش تولید توسط دولت امیدوار بود؟بازهم گفته
است: البته به نظر نمی رسد حل مشکلات تولید در کوتاه مدت میسر باشد اما براي رسیدن به برخی دستاوردها درکوتاه مدت باید
ستاد ویژه با اختیارات اقتصادي ویژه اي تشکیل شود تا برخی از مشکلات در داخل را حل کنند. ضمن اینکه با هر گونه رانتی در
اقتصاد مبارزه شود و فضا براي بهبود کسب و کار فراهم شود، به این دلیل که رانت و بی توجهی و فضاي کسب و کار تاثیرات شدیدي
بر عدم به جهش افتادن تولید باقی می گذارند.در این مسیر نه تنها دولت بلکه نظام تصمیم گیري و سایر نهادها چون قوه قضائیه،
دستگاه ها نظارتی و سازمان برنامه و بودجه و دیوان محاسبات هم باید براي تحقق این موضوع وارد عمل شوند تا در همکاري همه
جانبه همه نهادها بهبود فضاي کسب و کار اتفاق بیفتد. بنابراین واجب است که بقیه بخش ها هم همگام با دولت در کنار دولت

باشند. 

این در حالی است که ""مجیدرضا حریري""، رئیس اتاق بازرگانی مشترك ایران و چین که سالهاست در زمینه گسترش همکاري
هاي تجاري میان ایران و سایر کشورها فعالیت می کند نظراتی انتقادي براي عدم تحق شعار سال دارد که برخی از این انتقادات

متوجه دولت و برخی دیگر را متوجه ساختار اقتصادي کشور می داند. 

 
 

 
سایه سیاسی بازي براقتصاد کشور 

وي شهریورماه امسال در گفتگویی با برخی رسانه ها به این موضوع پرداخته و در بخشی از اظهاراتش در این خصوص گفته است: یکی
از موارد تاثیرگذار در رشد اقتصادي این است که سیاستگذاري هاي کلی در همه امور باید به سمتی باشد که به رونق تولید و رفع
موانع تولید و در ادامه هم صادرات بیشتر برسیم، مادامی که سیاسی بازي و سیاسی کاري بر اقتصاد سایه انداخته است، نمی توان
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انتظار تحقق ""جهش تولید""را داشت. 

حریري بازهم بیان کرده که باید در نظر داشت کرونا اقتصاد ما در حوزه داخل را تحت تاثیر قرار داده است زیرا که گردشهاي مالی
خرده فروشی ها غالبا به هم ریخته و این کسب و کارهاي خرد ضرر دیده اند، اما نکته قابل توجه این است که در سال جهش تولید

میزان تولید محصولات داخلی حتی کمتر از سال گذشته بوده است و نمیتوان این مساله را به گردن کرونا انداخت. 

تحریم و کرونا بهانه کم کاري 

رئیس اتاق بازرگانی مشترك ایران و چین مجددا تصریح کرده که تحریم هاي بین المللی علیه ایران بسیار شدید است و باید در نظر
داشت که اگر کرونا هم نبود ما امسال اقتصاد مناسبی نمی داشتیم و نسبت به سال 98 شرایط اقتصادي سخت تري داشتیم کما اینکه
سال 97 و سال هاي قبل هم وضعیت قابل قبولی براي تولید درکشور نبود و آمار کشور، این موضوع را هم در حوزه تولید و هم در
حوزه صادرات تایید می کند، تا زمانی که سیاست هاي حاکم بر اقتصاد کشور تغییر نکند، تحریم و کرونا هم بهانه هایی براي کم

کاري خواهند بود. 

حریري در بخشی از سخنانش به این نکته هم اشاره کرده و گفته است حتی در سال هایی که تحریم وجود نداشته است هم ما اقتصاد
شکوفایی نداشته ایم و این مساله به همان زیرساخت هاي اقتصادي کشور باز می گردد که البته دولت ها هم تصمیم و عزم جدي
براي اصلاح آنها نداشته اند؛ ساختارها و قوانین دست و پاگیر و گاهاً غلط در اقتصاد کشور در کنار تمایل دولت ها به عافیت طلبی
مشکل اصلی اقتصاد کشور است و در این شرایط تحریم و کرونا دلیل دوم و سوم عدم تحقق شعار سال شده و به تشدید اختلالات

اقتصادي دامن زده اند. 

وجود انحصار و فساد اقتصادي 

وي مجددا بیان کرده که برخلاف شعارهاي مطرح شده، دولت اصلا در جذب سرمایه گذار خارجی موفق نبود، انحصاراتی که در کشور
بوجود آمده و در دست عده محدودي است فرصت تولید را نه براي خارجی ها و نه براي داخلی ها فراهم نمی کند، انحصارات در هر
صنفی حاکم است و با وجود آن جایی براي رقابت وجود ندارد و از طرف دیگر شاهد هستیم که نرخ فساد اقتصادي هم در کشور

بالاست همین فساد اقتصادي باعث هدر رفت منابع زیادي می شود و به تولید لطمات جبران ناپذیري وارد می شود. 

 
 

 
فساد و عدم رقابت پذیري زاییده عدم شفافیت 
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حریري در این گفتگو بازهم تصریح کرده که فساد و عدم رقابت پذیري که باعث شده اند تولید آنگونه که باید رشد نداشته باشد،این
دو عامل زاییده عدم شفافیت در اقتصاد ما هستند؛ در یک اقتصاد شفاف امکان فساد بسیار کاهش پیدا می کند و از طرف دیگر رقابت
واحدهاي تولیدي افزایش پیدا می کند که ماحصل این رقابت تولید محصول بیشتر و با کیفیت تر خواهد بود؛ معتقدم 90 درصد از
مشکلات اقتصاد ما به عدم شفافیت مربوط است. این روزها انتقاداتی که به بانک ها و بورس تهران وجود دارد به عدم شفافیت بر می
گردد و نیز پرونده هاي فسادهاي اقتصادي که مشاهده می کنید به خاطر همین نبود شفافیت در کشور است که در کنار وجود
انحصارات مختلف، زمینه فساد فراهم شده و به این ترتیب سال ها برخی از افراد توانسته اند منابع کشور را به نفع خود مصادره کنند.

از همین جهت است که با چنین زمینه هایی جذابیت سرمایه گذاري در مسیر واقعی تولید در کشور پایین می آید. 

اداره اقتصاد در جهت منافع شخصی 

وي نیز در پاسخ به این سوال رسانه ها مبنی براینکه سیستم کلی اقتصاد ما تولید در محوریت و اولویت قرار ندارد؟،تصریح کرده که
در حال حاضر نه تنها تولید بلکه هیچ چیز دیگر در اولویت اقتصاد کشور نیست و کسانی که مسئولیت دارند در راستاي منافع شخصی
و جناحی خود اقتصاد را اداره می کنند. رفتار دولت نشان نمی دهد که اولویت این دولت اقتصاد و حتی ""جهش تولید""یا حتی
خدمات باشدو اگر اقتصاد شفاف باشد تولید و پیشرفت اقتصادي خود به خود راه خود را پیدا می کند هرچند تولید صنعتی به مفهوم
خاص الزاما براي هر کشوري مناسب نیست و باید زمینه هاي تولید در کشور بررسی شود و ""جهش تولید"" بر اساس یک برنامه

ریزي مشخص صورت بگیرد. در اقتصاد هاي سالم دنیا کمتر از یک سوم آن درگیر صنعت و تولید است. 

بی توجهی به تولید و میل به واردات 

با این تفاسیر،باید به این موضوع هم توجه کرد که تامین نیازهاي ضروري مردم مهمترین اولویت کشور خواهد بود اما وقتی توان تولید
داخل براي کالایی وجود دارد، واردات آن چه معنایی دارد؟ تولید داخل علاوه بر حفظ اقتدار ملی موجب ایجاد اشتغال براي جوانان
کشور و حفظ منابع ارزي و افزایش خوداتکایی می شود، اما متاسفانه شاهد آن هستیم که کالاها و محصولاتی که امکان تولید داخل

دارد نیز در شرایط مضیقه ارزي همچنان با اشتیاق واردات از سوي دولت مواجه هستند. 

اما سوال اینجاست که اگر منابع محدود ارزي کشور را با سرعت بالا براي واردات محصولات و کالاهایی که خود قادر به تولید آن
هستیم استفاده می کنیم، در این صورت پس از پایان این منابع محدود، چگونه نیازهاي مردم را پاسخ خواهیم داد، امروز کشور قادر
است تا با مدیریت صحیح و جهادي و اعتقاد به مبانی اقتصاد مقاومتی، از فرصت عدم فروش نفت استفاده کرده و آرمان هاي بلند
انقلاب اسلامی و حضرت امام(ره) در خودکفایی در تولید محصولات کشاورزي و کالاهاي روزمره مورد نیاز مردم را محقق نماید و

منابع محدود ارزي کشور را صرفا براي تامین مواد اولیه تولید استفاده نماید. 

بنابراین دولت فعلی می بایست با آینده نگري و مسئولیت پذیري، از تولید داخل حمایت جدي و تمام قد بنماید و از مقروض کردن
بیش از اندازه کشور و ایجاد انباشت بدهی براي دولت بعدي اجتناب و بدین صورت راه را جهت حل مسائل ملی، براي دولت بعد باز
بگذارد و در سال پایانی فعالیت خود، از تخلیه منابع ارزي کشور از طریق واردات کالاهایی که عمدتا امکان تولید آن در کشور وجود

دارد پرهیز کند. 

با این حال،""یحیی آل اسحاق"" که سال ها در اتاق بازرگانی مشغول به کار بوده و در حال حاضر نیز رئیس اتاق مشترك بازرگانی،
صنایع، معادن و کشاورزي ایران و عراق است با تجربه 30 ساله خود در اقتصاد ایران، در گفتگو با رسانه ها علت هاي اصلی براي
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محقق نشدن شعار سال را توضیح داده است؛که به بخشی از اظهاراتش دراین خصوص اشاره خوهیم کرد. 

 
 

 
آهنگ سرعت تولید؟ 

وي در بخشی از سخنانش گفته است که در 8 ماه گذشته و با توجه به محدودیت ها و شرایطی که کشور با آن ها مواجه بود، تغییرات
زیادي در تولید در برخی از بخش هاي کشور وجود داشت که برخی در جهت افزایش تولید بود، اما طبیعتاً نمی توان این تغییرات را
جهش نامید چراکه این میزان تغییرات در تولید به صورتی نیست که بتوان ادعا کرد آهنگ سرعت تولید شتاب گرفته و جهش رخ
داده است؛ اما در هر صورت تغییراتی در حوزه تولید رخ داده است که البته کافی نبوده و انتظار می رود تا پایان سال این تغییرات

 
بیشتر شود. 

آل اسحاق بازهم تصریح کرده که این تغییرات تولید در حوزه هاي مختلف به ویژه در بخش صنعت متفاوت بوده است؛ به عنوان مثال
در حوزه صنایع بزرگ مانند فولاد جهش تولید در یک سطحی محقق شده، ولی در حوزه صنایع متوسط و صنایع کوچک مانند لوازم
خانگی، میزان تولید در سطح دیگري قرار دارد؛ در یک مثال ساده به می توان گفت به خاطر افزایش تسهیلات براي ساخت و ساز،
تولید مصالح ساختمانی افزایش زیادي پیدا کرده است، اما در بخش هاي دیگر این گونه نبوده و شاید بتوان گفت جهش تولید در

 
بخش ساخت و ساز محقق شده است و نسبت به سایر بخش ها وضعیت بهتري دارد. 

 
تاثیر افزایش نرخ دلار بر خرید مواد اولیه 

وي در بخش دیگري از اظهاراتش در خصوص تاثیر افزایش نرخ دلار بر خرید مواد اولیه نیز گفته است به عنوان مثال یکی از موانع
داخلی را می توان جهت گیري سیاست هاي پولی و مالی و ارزي دولت دانست؛ به طور کلی می توان گفت محدودیت هایی که
سیاست هاي پولی و ارزي کشور براي تولید ایجاد می کند بیشتر ازحمایت هاي این سیاست هاست؛ به عبارت دیگر یکی از مشکلات

 
جدي واحد هاي تولیدي کوچک و متوسط کشور این است که سرمایه در گردش آن ها اندك است. 

آل اسحاق ادامه داده از طرف دیگر بالا رفتن نرخ ارز در ماه هاي گذشته و نوسانات زیاد قیمت ها، مشکلات تولید کنندگان را در
زمینه خرید مواد اولیه بیشتر از قبل افزایش داده است، مواد اولیه اي که پیش از این با ارز 4 هزار تومانی خریداري می شد در یک
برهه اي از سال با ارز 20 هزار تومانی باید تهیه می شد و اکنون هم که باید براي تهیه مواد اولیه حدود 30 هزار تومان به ازاي هر
دلار بپردازند که بدیهی است در چنین شرایطی شعار سال محقق نمی شود،نقدینگی کشور بسیار زیاد شده، اما این نقدینگی به سمت
بنگاه هاي تولیدي نمی رود و به همین دلیل شرکت ها در این زمینه به مشکلات جدي بر خورده اند و براي بقا و ادامه تولید، به

 
حمایت هاي دولتی نیاز دارند. 
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وجود گرانی مواد اولیه و نبود تقاضا در بازار 

وي ادامه می دهد که در شرایط فعلی هزینه تولید و در نتیجه قیمت فروش محصولات بالا رفته است که با توجه به تورم فعلی، بیشتر
صنایع نمی توانند محصولات خود را به فروش برسانند چراکه تقاضایی براي خرید وجود نداردبنابراین در بازار فعلی به جز صنایع
غذایی تقریباً بقیه بخش ها براي فروش تولیدات خود با مشکل مواجه هستند،در حال حاضر عمده هزینه هاي مردم به مواد غذایی،
اجاره مسکن، پوشاك، بهداشت و آموزش اختصاص پیدا کرده و به خاطر کاهش سطح درآمد هاي مردم و افزایش هزینه ها، طبقات
متوسط به پایین توان خرید هاي دیگر را ندارند و بنابراین تقاضا براي بسیاري از کالا ها پایین آمده است؛ به همین جهت است که با

وجود گرانی مواد اولیه و نبود تقاضا در بازار، کالا هاي تولید کنندگان به فروش نمی رسد. 

سیاست هاي دولت موانعی در مسیر تولید 

آل اسحاق بازهم ادامه می دهد که تولیدکنندگان از سوي دیگر باید تعهدات خود به شرکت هاي مواد اولیه و بانک ها را پرداخت
کنند و این در شرایطی است که اگر نتوانند بدهی هاي خود را بدهند از یک طرف مشمول جریمه شده و از طرف دیگر هم دچار
کمبود نقدینگی خواهند شد؛ بنابراین به این نتیجه می رسیم که سیاست هاي کنونی کشور در زمینه پولی و ارزي، همراه و هم جهت

با شعار جهش تولید نیست و این سیاست ها بیشتر شبیه موانعی در مسیر تولید هستند. 

 
 

وي در ادامه این گفتگو با رسانه ها در پاسخ به اینکه هزینه واردات مواد اولیه نیز بالا رفته است نیز گفته است:باید به این نکته هم
توجه داشت که در تامین مواد اولیه هم مشکلاتی به وجود آمده است به این صورت که تولید کننده نمی تواند مواد اولیه خود را به
صورت مستقیم از کشور مبدا وارد کند و باید در مسیر هاي مختلف به دنبال واردات مواد اولیه باشد که این مساله نیز هزینه هاي
واردات را بالا می برد،تولیدکنندگان مجبور هستند از روش هاي غیرمستیم به واردات مواد اولیه بپردازند که این نیز یکی از مشکلات

 
تولید است؛ همه این عوامل دست به دست هم می دهد و محدودیت هایی براي بخش تولید ایجاد می کنند. 

 
عدم توانایی در جذب سرمایه 

آل اسحاق نیز گفته است یکی از عوامل مهم دیگري که مانع جهش تولید شده و باید به آن اشاره کرد این است که سودي که در
تولید وجود دارد قابل مقایسه با بازار هاي دیگر مانند مسکن، بورس، خرید و فروش ارز و سایر سرمایه گذاري هاي کوتاه مدت تجاري
نیست،البته باید بگوییم یکی از مشکلات بازار تولید عدم توانایی در جذب سرمایه است و سرمایه گذاران در کشور ما بیشتر به سمت
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معاملات کوتاه مدت و سفته بازي ها تمایل پیدا می کنند و به خاطر سو کم در بازار تولید، تمایلی به حضور در این بازار ها ندارند.بازار
هاي حاشیه اي به نسبت تولید ریسک بسیار کمتر و سود بیشتري دارند، اخیراً هم این بازار هاي حاشیه اي آنقدر جذاب شده اند که
تقریباً تولیدي ها هم وسوسه می شومد وارد این بازار شوند؛ در شرایط فعلی این بازار ها بزرگترین رقیب تولید هستند و به مانع اصلی

تحقق جهش تولید تبدیل شده اند. 

تیر خلاص قاچاق بر پیکره تولید در کشور 

آل اسحاق در ادامه با اشاره به ضربه قاچاق بر پیکره تولید نیز بیان کرده که قاچاق با توجه حجم ده میلیاردي آن یکی از مهمترین
موانع رشد تولید و از بین بردن تقاضاي داخلی براي تولیدکننده ها است، اتفاقا به نظر من در شرایط اخیر استقبال مردم از کالا هاي
داخلی مخصوصا لوازم خانگی بیشتر شده است و تولیدکننده ها هم در بحث تامین قطعات و تعمیرات خدمات بهتري ارائه کرده اندکه
البته این یک فرصت است که تولیدکنندگان بتوانند مشتري دائمی خود را پیدا کنند و به همین جهت باید در کیفیت محصولات خود
نیز دقت بیشتري داشته باشندکه به خاطر روند تورمی و همچنین برخی سوداگري ها قیمت کالا هاي ایرانی هم بالا رفته است، ولی

در مجموع رغبت به کالاي داخلی بیشتر شده است. حداقل در طبقات متوسط به پایین می توان این ادعا را کرد. 

رانت خوارانی که رقابت سالم را از بین برده اند 

آل اسحاق در بخش دیگري از سخنانش نیز گفته است که عده محدودي بر اساس روابطی که برقرار می کنند از برخی رانت ها هم در
حوزه تامین مواد اولیه و هم در بحث فروش محصولات استفاده می کنند و این مساله به رقابت سالم در عرصه تولید ضربه می
زند،بنابراین رانت خوار و رانت ساز یک چرخه هستند که برخورد با فساد باید هر دو را در بر بگیرد و صرفا مقابله با رانت خوار مشکل

را حل نمی کند و مشکل اصلی در امضا هاي طلایی و روابط غیراقتصادي در فضاي اقتصاد است که رانت را ایجاد می کند. 

وي بیان کرده یک تصور سنتی هم در تولیدکننده ها وجود دارد که قائل به چرخ تولید نیستند و یک تولیدکننده مایل است که همه
مراحل تولید را خودش انجام بدهد مثلا کارخانه فولاد یا خودرو یا هر کارخانه دیگري تصور می کند که واردات مواد اولیه، تولید،
توزیع، خدمات پس از فروش و همه کار ها را باید خودش انجام بدهد و حتی بعضی از واحد هاي تولیدي کشور مبادرت به خرید
بانک، خرید معادن یا زنجیره هاي توزیع کالا در کشور کرده اند که استدلال آن ها هم این است که می خواهند سود کلیه زنجیره
هاي تولید و توزیع به آن واحد تولیدي برسد و این فرهنگ باعث شده تا محصولات نیز به گونه اي تحت رابطه و رانت به بازار وارد

شود. 
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با این اوصاف بسیاري از اقتصاددانان کشور معتقدند که رسیدن به جهش در تولید نیازمند الزامات و اصلاحاتی است که از آن جمله
می توان از اصلاح نظام پولی، بانکی و مالیاتی، توسعه صنایع دانش بنیان، انحصارزدایی تولید، اصلاح فضاي کسب و کار و توجه به

تولید صادرات محور نام برد. 

خودکفایی در محصولات کشاورزي و دامی 

بنابراین توجه به امنیت غذایی و خودکفایی در تولید محصولات کشاورزي که در بند 13 اصل سوم و بند 1 و 9 اصل چهل و سوم
قانون اساسی نیز به آن اشاره صریح شده است مهمترین اولویت و در عین حال امکان پذیرترین موضوع در جهش تولید است، اما با
توجه محدودیت اراضی کشاورزي و منابع آبی، تنها راه خودکفایی و جهش در تولید محصولات کشاورزي ، ارتقاي بهره وري در این

بخش خواهد بود. 

تولید مسکن 

از دیگر نیازهاي ضروري مردم که در بند 12 اصل سوم و اصل سی و یکم و بند 1 اصل چهل و سوم قانون اساسی نیز به آن صریحا
اشاره شده ، همان موضوع مسکن است امروز نیاز انباشته مسکن در کشور به بیش از 4 میلیون واحد رسیده و بزرگترین فرصت را
براي ایجاد تحرك در اقتصاد کشور از طریق ساخت واحدهاي مسکونی براي مردم فراهم کرده و لذا ساخت 6 میلیون واحد مسکونی
در 6سال مهمترین برنامه قابل اجرا در این بخش خواهد بوددرحالی که تولید مسکن علاوه بر ایجاد اشتغال فراوان، زمینه را براي

ازدواج جوانان و افزایش رفاه جامعه و در نتیجه دلبستگی و رضایت بیشتر مردم از حکومت را فراهم می کند. 

تولید خودرو 

خودرو به نوعی نیاز دیگر مردم است که با تکیه بر دانش و تخصص و تجربه و سرمایه گذاري هاي سنگین انجام شده در 50 سال
گذشته به عنوان یک مزیت در کشور قابل تولید است اگرچه ظرفیت تولید خودرو در کشور بالغ بر 3 میلیون دستگاه در سال خواهد
بود که با مدیریت مناسب در این بخش امکان دستیابی به این میزان از تولید میسر می شود افزایش تولید خودرو علاوه بر ایجاد
اشتغال، سبب توسعه بیشتر در صنعت کشور گردیده و ضمن تعدیل قیمت خودرو در بازار به دلیل عرضه مناسب، موجبات ارزآوري

ناشی از صادرات آن را نیز فراهم می کند. 

تولید منسوجات و پوشاك 

از مهمترین ظرفیت هاي کشور، بازار بزرگ و تقاضاي زیاد براي منسوجات و پوشاك خواهد بود ایران که تا یک دهه قبل صادر کننده
پنبه در جهان بوده است، امروز براي اندك تولیدات منسوجات و پوشاك خود ناگزیر از واردات پنبه و نخ و پارچه بوده و از آنجا که
واردات پوشاك از سهولت بیشتر و دردسر کمتري براي تولید برخوردار است، لذا رفته رفته شاهد افول صنعت منسوجات و پوشاك در
کشور هستیم از آنجا که این صنعت از اشتغال زایی و در عین حال ارزش افزوده قابل قبولی برخوردار است و در عین حال از نیازهاي
اساسی مطرح شده در بند 1 از اصل چهل و سوم قانون اساسی است، لذا اهتمام به آن می تواند علاوه بر ایجاد اشتغال کمک شایانی

به خودکفایی و رشد اقتصادي کشور داشته باشد. 
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اما نکته بسیار مهم و اساسی که باید بیش از هر زمان به آن توجه شود حمایت از کارآفرینان و جهادگران عرصه تولید و صنعت کشور
است که سال هاست با وجود همه فشارها، چالش ها و ناملایمات با اراده و تدبیر و همت والا و نبوغ و تعهدي مثال زدنی چرخ تولید
کشور را با دستان توانمند خود چرخانده اند و با ایجاد اشتغال به چرخه اقتصادي کشور کمک شایان توجهی کرده اندکه به طور قطع
حمایت هر چه بیشتر از این کارآفرینان و کمک به بخش خصوصی و برداشتن موانع حرکتی این بخش می تواند منجر به یک جهش

 
قابل توجه در تولید و تحقق هر چه بیشتر اهداف سیاست هاي اقتصاد مقاومتی شود. 

 
بازگشت یک هزار و 200 کارخانه به چرخه تولید 

چند روز پیش بود که حجت الاسلام عبداللهی ،رئیس حفاظت اطلاعات قوه قضاییه از بازگشت یک هزار و 200 کارخانه در سراسر
کشور در سال جهش تولید با تلاش و همت دستگاهی قضایی به چرخه تولید خبر داد و گفته بود در سالی که به نام ""جهش
تولید"" نامگذاري شده است، با تلاش و همت دستگاه قضائی و در راستاي عملی کردن منویات مقام معظم رهبري و کمک به تولید،
با صدور آراي مناسب، این کارخانه ها به چرخه تولید بازگشتند و باید اعلام کنیم دستگاه قضائی در راستاي رفع موانع تولید از هیچ

 
کمکی به تولیدکنندگان دریغ نخواهد کرد. 

بنابراین جلوگیري از موازي کاري، حرکت ها و تصمیمات سلیقه اي می تواند بخش عمده از موانع رشد تولید در کشور را برطرف
کندو آنچه مسلم است ثبات اقتصادي و ایجاد امنیت سرمایه گذاري و فضاي امن کسب و کار و ثبات هر چه بیشتر بازار ارز از زیر

 
ساخت هاي مهمی است که براي رشد و توسعه تولید در کشور باید فراهم شود. 

 
نقش مردم 

بی تردید، براي رونق تولید داخلی و ایجاد جهش تولید در سال جاري، تلاش و اهتمام همه دستگا ه هاي اجرایی، ضرورتی انکار ناپذیر
است تا از تمام امکانات و پتانسیل هاي داخلی کشور به بهترین شکل استفاده شده و در سایه این همکاري و انسجام، رونق اقتصادي را
در کشور شاهد باشیم. ناگفته نماند؛ در راستاي تقویت رونق و جهش ملی در تولید و حمایت از کالاي داخلی، همه مردم ایران نقش
مهمی ایفا می کنند و می توانند با خرید کالاهاي داخلی، گام هاي اثربخش و مهمی در این زمینه بردارند. البته صنایع داخلی کشور
نیز باید کیفیت کالاهاي تولیدي خود را افزایش دهند تا رغبت و تمایل مردم به خرید تولیدات داخلی بیشتر شود و اینگونه جهش

 
تولید به نحو ملموسی قابل تحقق خواهد بود. 

انتهاي پیام/
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کارخانه موتورسیکلت سازي خلخال راه اندازي می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  259  |  تاریخ: 1399/08/24

اردبیل - ایرنا - استاندار اردبیل گفت: مقدمات راه اندازي و فعالیت دوباره کارخانه موتورسیکلت سازي خلخال فراهم شده و
این واحد تولیدي پس از 14 سال توقف فعالیت، آغاز به کار می کند.

اردبیل - ایرنا - استاندار اردبیل گفت: مقدمات راه اندازي و
فعالیت دوباره کارخانه موتورسیکلت سازي خلخال فراهم
شده و این واحد تولیدي پس از 14 سال توقف فعالیت،

آغاز به کار می کند. 

به گزارش ایرنا ، اکبر بهنامجو روز شنبه در بازدید از
کارخانه تعطیل شده موتورسیکلت سازي خلخال افزود: با
توجه به اعلام آمادگی سرمایه گذار خصوصی براي احیا و
شروع دوباره تولید و مونتاژ موتورسیکلت در این محل،
استانداري اردبیل براي هرگونه همکاري در خصوص

گشایش ارزي و فراهم شدن زمینه فعالیت آن همکاري می کند. 

وي اظهارداشت: براي شروع فعالیت تولیدي کارخانه موتورسیکلت سازي میهن سیکلت خلخال و ایجاد اشتغال براي 50 نفر در فاز
اول نیاز به گشایش ارزي 10 میلیون دلاري و هماهنگی لازم براي صدور مجوز ورود قطعات از چین است. 

او بیان کرد: در حال حاضر یک سوم از زمین موجود شهرك صنعتی خلخال در اختیار سرمایه گذار کارخانه موتورسیکلت سازي میهن
سیکلت بوده و با احیاي دوباره آن بیش از هشت هزار مترمربع سوله و سالن هاي مونتاز در اختیار کارخانه قرار می گیرد. 

بهنامجو با بیان اینکه سرمایه گذار این واحد صنعتی براي راه اندازي کارخانه بدون دریافت هرگونه تسهیلات بانکی اعلام آمادگی
کرده، افزود: در گذشته این واحد صنعتی بزرگ منطقه زمینه اشتغال 125 نفر را فراهم کرده که با راه اندازي دوباره آن زمینه

بازگشت کارگران بیکار به این واحد فراهم خواهد شد. 

بهنامجو حمایت از سرمایه گذاران طرح هاي راکد و نیمه فعال را از اهم اولویت هاي کاري استانداري اردبیل در سال جهش تولید
دانست و افزود: با تلاش هاي صورت گرفته در نیمه سال جاري بخش مهمی از مشکلات چندین واحد تولیدي راکد و متوقف استان

برطرف و تعدادي از این واحدها به چرخه تولید بازگشته اند. 

استاندار اردبیل در بازدید واحدهاي تولیدي و صنعتی فعال شهرك صنعتی خلخال افزود: این شهرك صنعتی پس از شهرك صعنتی
شماره یک اردبیل فعال ترین شهرك صنعتی استان است و بیشتر واحدهاي تولیدي و صنعتی آن با حداکثر توان کاري در حال تولید

هستند. 
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وي با ارزیابی مطلوب فعالیت هاي تولیدي شهرك صنعتی خلخال گفت: تلاش می شود تا با رفع مشکل مالی، سرمایه در گردش و
تحقق خواسته صنتعت گران این شهرك زمینه اشتغال به کار جوانان جویاي کار این منطقه در بخش صنعت تولید فراهم شود. 

عبداالله پور ، سرمایه گذار و مالک کارخانه موتورسیکلت سازي میهن سیکلت خلخال نیز گفت: علاوه بر احیاي خط مونتاژ تولید موتور
در این کارخانه براي توسعه فعالیت هاي صنعتی و افزایش سطح اشتغال قصد دارد خط تولید قطعات یدکی موردنیاز کارخانه هاي

موتورسیکلت سازي را در شهرك صنعتی خلخال راه اندازي کند. 

کارخانه تولید موتورسیکلت واقع در شهرك صنعتی خلخال در سال 1381 آغاز به کار و پس از چهار سال فعالیت در تولید
موتورسیکلت به علت اعمال تحریم هاي خارجی و مشکل تامین قطعات از خارج از کشور و همچنین رکود در بازار موتورسیکلت در

کشور به حال تعطیل درآمد. 

برچسب ها 
- خلخال 

- جهش تولید 
- استان اردبیل 

- اشتغال زایی
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گزارش|مسئولان آذربایجان غربی نسبت به خام فروشی مواد معدنی بی

توجه هستند

منبع: تسنیمشماره خبر:  260  |  تاریخ: 1399/08/24

گروه استان ها- نبود صنایع پایین دست و غفلت و بی توجهی مسئولان کشوري و استانی به این مسائل به خصوص خام
فروشی باعث شده تا شهرهایی که داراي معدن هستند سال ها طعم محرومیت را بچشند.

گروه استان ها- نبود صنایع پایین دست و غفلت و بی
توجهی مسئولان کشوري و استانی به این مسائل به
خصوص خام فروشی باعث شده تا شهرهایی که داراي
معدن هستند سال ها طعم محرومیت را بچشند. - اخبار

استانها - 
به گزارش خبرگزاري تسنیم از ارومیه، آذربایجان غربی از
جمله مناطق کشور است که سرشار از معادن غنی بوده که
می تواند اقتصاد کشور را متحول و سبب اشتغال زایی
جوانان شود اما متاسفانه تاکنون از این مزیت به درستی

استفاده نشده است و بیشتر مواد معدنی به صورت خام صادر می شود. 

خام فروشی و بی توجهی به فرآوري سنگ در معدن ها استان توسعه این صنعت را با مشکل مواجه کرده است و آمار بالاي بیکاري،
درآمد پایین به همراه قرار گرفتن در رتبه هاي آخر شاخص هاي توسعه اي در کشور سهم مردمی است که در کنار ظرفیت و تمدن

کهن در بخش گردشگري داراي ثروت عظیم معادن طلا هستند و این خود در سطح خاورمیانه مثال زدنی است. 

خروج مواد معدنی به شکل خام از استان و کشور ضربه اساسی بر بنیان ها و درآمدهاي اقتصادي استان و حتی کشور وارد می کند بر
همین اساس ایجاد واحدهاي فرآوري مواد معدنی در مناطق معدن خیز باید در سرلوحه اقدامات مسوولان ذیربط قرار گیرد. 

اشتغال جوانان در شهرستان تکاب مورد بی توجهی قرار گرفته شده است 

محمد علی یک شهروند تکابی در خصوص خام فروشی گفت: آذربایجان غربی یکی از استان هاي معدن خیز کشور به شمار می رود به
گونه اي که این استان در تولید باریت، طلا، میکا و سنگ هاي تزئینی جایگاه کم نظیري در سطح کشور دارد و این بخش را می توان

یکی از بخش هاي اشتغال زا در استان دانست که متاسفانه چندان توجهی به این امر نشده است. 

وي بیان کرد: اکثر جوانان این شهر به دلیل نبود کار مهاجرت می کنند چراکه هیچ توجیهی براي ماندن این قشر در این شهرستان
وجود ندارد. 

حجم سرمایه گذاري در معادن استان آذربایجان غربی افزایش یافت 
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وزیر صمت: عده اي به فعالیت رانتی عادت کرده اند؛ آنها را حذف می کنیم/ مهلت 3ماهه به معادن غیرفعال و برخورد با امضاهاي
طلایی 

زنجان| سهم 12 درصدي معادن از حقوق دولتی در کجا هزینه می شود؟ 
شهروند دیگري در این خصوص عنوان کرد: نبود صنایع پایین دست و غفلت و بی توجهی مسئولان کشوري و استانی را به این مسائل

به خصوص خام فروشی باعث شده است که شهرهایی که داراي معدن هستند سال ها طعم محرومیت را بچشند. 

وي افزود: عقب ماندگی تنها سهم مردم این استان از بی تدبیري مسئولانی است که تاکنون نتوانسته اند از ظرفیت کم نظیر شهرهاي
استان در بخش هاي معدن، گردشگري، کشاورزي و صنعت استفاده بهینه اي ببرند و همچنین بیشتري ضربه به اقتصاد این کشور

وارد می شود اما مسئولان بی خیال تمامی اتفاقات کشور هستند. 

پیشگیري از خام فروشی در استان بسیاري از مشکلات شغلی استان را مرتفع می کند 

نماینده ولی فقیه در آذربایجان غربی در ادامه به ظرفیت هاي عظیم معدنی استان اشاره کرد و گفت: استان داراي ظرفیت هاي
معدنی ویژه اي است که پیشگیري از خام فروشی و استفاده از مواد استخراجی معادن در صنایع تبدیلی می تواند بسیاري از مشکلات

شغلی استان را مرتفع کند. 

وي با بیان اینکه هم مرز بودن با سه کشور خارجی از ظرفیت هاي استان است اظهار داشت: وجود مرز مشترك با سه کشور خارجی
براي استان ظرفیتی بی بدیل در توسعه و رشد استان بوده و اگر تبادلات مرزي بین استان و این سه کشور تقویت شود بسیاري از

مشکلات اقتصادي مردم استان حل خواهد شد. 

خام فروشی ضربه اساسی به اقتصاد کشور وارد می کند 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی، ایجاد واحدهاي فرآوري مواد معدنی را از اولویت هاي مهم سازمان عنوان کرد
و اظهار داشت: به منظور ایجاد ارزش افزوده در حوزه معدن و جلوگیري از خام فروشی مواد معدنی و از سوي دیگر ایجاد اشتغال
پایدار در استان، راه اندازي واحدهاي فرآوري مواد معدنی به خصوص در سر معادن بزرگ و یا نزدیک به معادن یک نیاز اساسی بوده و

در سال هاي اخیر نیز به آن توجه ویژه اي شده است. 

وي با بیان اینکه خام فروشی ضربه اساسی به اقتصاد کشور وارد می کند، بیان کرد: ایجاد واحدهاي فرآوري در مناطقی که داراي
معادن است هم هزینه نهایی را کمتر می کند و هم اشتغال زایی را به دنبال خواهد آورد. 

بابایی بیان کرد: بیش از 800 واحد صنایع فرآوري و تبدیلی مواد معدنی در آذربایجان غربی فعال است که باعث اشتغال زایی بیشتر
جوانان شهرستان هاي داراي معادن شده است. 

واحد سنگ بري بزرگ مقیاس در شهرستان بوکان احداث می شود 

وي تصریح کرد: بنابراین براي جلوگیري از خام فروشی انواع سنگ هاي تزئینی استخراج شده از معادن، یک واحد سنگ بري بزرگ
مقیاس در شهرستان بوکان احداث می شود و پس از بهره برداري از این واحد سنگ بري، مواد استخراج شده از این شهرستان خارج و

ارزش افزوده آن مجددا با این شهرستان باز می گردد. 
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بابایی بیان کرد: همچنین دو معدن بزرگ طلا در تکاب فعال است که سالانه یک میلیون تن مواد معدنی طلا را استخراج و در سر
معدن نیز فرآوري می شود.
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قطار توسعه سواحل مکران روي ریل پیشرفت صنایع/ شرکت آریا پروفیل

چابهار توان تبدیل شدن به برند مرغوب ایرانی را دارد

منبع: عصر هامونشماره خبر:  261  |  تاریخ: 1399/08/24

کارآفرینی و حمایت از تولید عامل شتاب در توسعه سواحل مکران است و واحد تولیدي آریا پروفیل چابهار توانایی تامین
بخشی از پروفیل و لوله هاي گازرسانی در استان را دارد.

به گزارش عصرهامون به نقل از چهاربهاران، جنوب سیستان و بلوچستان داراي ظرفیت و پتانسیل هاي فراوان طبیعی و صنعتی
بسیار زیادي براي اشتغالزایی و توسعه است تا رنگ محرومیت زدایی از چهره زیبا این خطه از کشور ما ایران برچیده شود. 

کارآفرینی و اشتغالزایی می توانند علاوه بر تامین معیشت زندگی مردمان سرزمین نخل و آفتاب، باعث توسعه منطقه و افزایش اقتصاد
نظام با تکیه بر توجه به محصولات و توان داخلی شود به گونه اي که رهبر انقلاب براي اهمیت این موضوع نگاه ویژه به گسترش

عمرانی و آبادنی جنوب سیستان و بلوچستان تحت عنوان ""توسعه سواحل مکران"" دارد. 

استفاده از ظرفیت هاي طبیعی جنوب استان نظیر دریا و محصولات آبزي، معادن، گردشگري در کنار ایجاد صنایع مختلف نیازمند
توجه مسئولین مربوطه است که می توانند با فراهم کردن شرایط و امکانات لازم به این امر مهم اهتمام ورزند و باعث رشد و ارتقاء

شوند. 

پرداخت تسهیلات مناسب بانکی، حمایت از کالا و محصولات داخلی در پروژه و طرح هاي عمرانی و آبادانی، حذف واردات کالاهاي
مشابه تولید داخل، آموزش و فرهنگ سازي براي ایجاد کارآفرینی و کسب و کارهاي کوچک و بزرگ، تامین شرایط مناسب سرمایه
گذاري از جمله اقدامات لازم و مهم مسئولین مربوطه براي فراهم کردن شرایط لازم است تا با ایجاد یک کارآفرینی و اشتغالزایی باعث

توسعه پایدار در جنوب سیستان و بلوچستان باشند. 

عدم پایداري در توسعه و اشتغالزایی علاوه بر ضربه زدن به رشد اقتصادي، عامل مخربی براي آسیب وارد شدن به معیشت زندگی
مردم می شود و این مسئله به طور مستقیم در گسترش منطقه و تحقق برنامه هاي آینده ایران تاثیر بسزایی دارد و خدشه دار شدن

تامین امنیت و آسایش براي خانواده ها و سرمایه گذاران ثمره این چالش خواهد بود. 

واحد تولیدي آریا پروفیل چابهار مصداق بارز و موفق صنعتی است که با حمایت مسئولین توانسته امروز علاوه بر تولید و تامین
محصولات پروژه و طرح هاي داخل استان، چشم اندازي براي مطرح شدن به عنوان یک برند ایرانی در صنعت پروفیل و لوله داشته

باشد. 

ظرفیت اسمی 130 هزار تنی تولید انواع پروفیل در شرکت آریا پروفیل چابهار 

محمد قاسمی؛ معاون امور بازرسی و حمایت از مصرف کنندگان سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان و بلوچستان در گفت گو با
خبرنگار ما بیان کرد: شرکت آریا پروفیل، یکی از واحدهاي تولیدي مستقر در پیکره صنعتی منطقه آزاد چابهار در سال 1396 راه
اندازي شد و در زمینه تولید انواع پروفیل با مقاطع چهار گوش در ابعاد مختلف و نیز مقاطع دایره اي تا چهار اینچ جهت مصارف لوله
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کشی گاز شهري و پروفیل باز، فعال است. 

وي میزان سرمایه گذاري اولیه واحد را 220 میلیارد ریال عنوان و تصریح کرد: میزان سرمایه گذاري طرح توسعه تحقق یافته به
میزان 310 میلیارد ریال و اشتغال مستقیم در ظرفیت اسمی 130 هزار تن سالیانه، حدود 400 تن روزانه با حدود 80 نفر است. 

واحد تولیدي آریا پروفیل چابهار توانایی تامین بخشی از پروفیل و لوله هاي گازرسانی در استان را دارد 

این مقام مسئول ادامه داد: این واحد تولیدي توانایی تامین قسمتی از پروفیل مورد نیاز واحدهاي صنفی تولیدي آهنگري استان را
دارد وبا توجه به پروژه هاي در دست اجراي گاز کشی شهري در سطح استان، بجاي خرید لوله گاز از سایر استان ها، امکان تامین

لوله هاي مذکور از طریق این واحد وجود دارد و این واحد مراحل پایانی اخذ استانداردهاي مورد نیاز را طی می کند. 

وي گفت: به منظور حمایت از سرمایه گذاري انجام شده و ایجاد ارزش افزوده و نیز حفظ اشتغال مستقیم و غیر مستقیم، برطرف
کردن مشکلات این واحد داراي اهمیت است. 

قاسمی اذعان کرد: از مهمترین مشکلات واحد تولیدي مذکور تامین مواد اولیه واحد ورق سرد و گرم به میزان ظرفیت اسمی تولید از
طریق فولاد مبارکه است. 

وي خاطرنشان کرد: در حال حاضر میزان سهمیه تخصیصی این واحد بطور ماهانه حدود هزار تن ورق سرد و ورق گرم است و براي
اینکه واحد بتواند در ظرفیت اسمی فعالیت کند و مصارف استانی را پاسخگو باشد، حداقل به هفت هزار و 500 تن ماهیانه ورق سرد و

گرم نیاز دارد. 

معاون امور بازرسی و حمایت از مصرف کنندگان سازمان صمت استان گفت: ارتقاء توان تولید و کیفیت این واحد تولیدي باعث می
شود تا در آینده علاوه بر تامین نیاز داخل استان، به عنوان یک برند مرغوب و با اصالت ایرانی مطرح شود و حتی زمینه صادرات به

خارج کشور را هم داشته باشد. 

تولیدات نهایی شرکت آریا پروفیل تامین کننده بازار منطقه جنوبشرق کشور است 

سید محمد موسوي؛ رییس هیات مدیره شرکت آریا پروفیل منطقه آزادچابهار در گفت و گو با خبرنگار ما با اشاره به تولیدات این
شرکت گفت: محصولات نهایی شرکت از جمله تولید انواع قوطی پروفیل و مقاطع فولادي، همچنین لوله هاي داربستی، لوله هاي گاز

و انواع لوله هاي سیاه درزدار و بدون درز نیاز سیستان و بلوچستان و استان هاي هرمزگان و کرمان را برطرف می کند. 

وي تصریح کرد: مشکلات تحریم ها در سال هاي گذشته سبب شده تا مزیت هاي اقتصادي صادرات در کشورمان از بین برود در حالی
که محصولات شرکت به کشورهاي افغانستان، پاکستان و عمان صادرات می شده است. 

رییس هیات مدیره شرکت آریا پروفیل با اشاره به اینکه بهره برداري از واحد فولاد مکران می تواند تضمین کننده تامین مواد اولیه
مورد نیاز باشد خاطرنشان کرد: برنامه ریزي براي توسعه فازهاي دیگر با هدف تولید مفتول هاي فلزي و گالوانیزه، همچنین تولید ورق

هاي رول، پانچ و ساندویچ پنل در این شرکت کاملا خصوصی شده است. 
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انتهاي پیام/
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زمینه اشتغال 600 نفر از ایثارگران آذربایجان شرقی در حوزه گردشگري

فراهم می شود

شماره خبر:  262  |  تاریخ: 1399/08/24
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

پایگاه خبري تانیش خبر: زمینه اشتغال تعداد 600 نفر از جامعه ایثارگري آذربایجان شرقی با امضاي تفاهم نامه اي بین بنیاد
شهید و امور ایثارگران با میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري این استان فراهم می شود.



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 649/738

راي نهایی پرونده روح االله زم / دولت باید گره هاي اقتصادي را بگشاید نه

این که گره بیندازد

منبع: مشرقشماره خبر:  263  |  تاریخ: 1399/08/24

- سیاست 

اخبار ویژه روزنامه ها راي نهایی پرونده روح االله زم / دولت باید گره هاي اقتصادي را بگشاید نه این که گره بیندازد 

 یکی از وظایف مهم دیوان نظارت بر پرونده هاست که از بخشی از این
نظارت ها از طریق رسیدگی به پرونده هاي ارسالی به دیوان محقق می شود. 

سرویس سیاست مشرق- روزنامه ها در لابه لاي گزارش ها و سرمقاله ها، قسمتی از صفحات خود را به اخبار روزهاي گذشته یا اخبار
ویژه اختصاص می دهند که مشرق در ادامه به آنها اشاره می کند. 

 
 

 
کیهان 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 650/738

حامی آمریکایی فتنه سبز: ادعاي تقلب خطرناك است! 
رئیس جمهور پیشین آمریکا با سابقه فتنه انگیزي علیه ملت ایران، درباره ادعاي تقلب در انتخابات آمریکا ابراز نگرانی کرد و آن را

خطرناك خواند. 
باراك اوباما در گفت وگو با شبکه تلویزیونی سی بی اس ضمن گلایه از مقامات جمهوري خواه به علت همراهی با دونالد ترامپ گفت:

نپذیرفتن نتیجه انتخابات مسیر خطرناکی است. 

او در پاسخ به این پرسش که ادعاهاي تقلب گسترده در انتخابات آمریکا چه بلایی بر سر این کشور می آورد، اظهار داشت: به نظر می
رسد که این ادعاها با انگیزه مطرح می شوند، چون رئیس جمهور دوست ندارد ببازد و هرگز هم به شکست اذعان نمی کند. 

وي افزود: من بیشتر از این مسئله ناراحت می شوم که سایر مقامات جمهوري خواه- که بسیار بهتر از او مسائل را درك می کنند- با
این مسئله همراهی می کنند و به او دلگرمی می دهند. این اقدام یک گام دیگر براي مشروعیت زدایی، نه تنها از دولت آینده است

بلکه مشروعیت زدایی از کل نظام دموکراتیک آمریکاست. این کار قدم گذاشتن در مسیري خطرناك است. 

اوباما چهره هاي ارشد حزب جمهوري خواه را متهم کرده با صف کشیدن در کنار دونالد ترامپ براي رد نتیجه انتخابات مشغول
تضعیف دموکراسی آمریکایی هستند. 

اظهار نگرانی باراك اوباما درباره سرانجام جا افتادن ادعاي تقلب و تیره و تار کردن آینده نظام سیاسی آمریکا در حالی است که خود
وي سال 88، ضمن حمایت از سران فتنه سبز و ادعاي دروغین تقلب، رفتار موسوي و دیگر سران فتنه سبز را الهام بخش خوانده بود.
چند ماه بعد مایکل لدین مشاور اسبق امنیت ملی آمریکا فاش کرد تدارك جنبش سبز نه مربوط به یک سال اخیر بوده، بلکه به 20
سال قبل برمی گردد که طی آن مقامات آمریکایی سعی کردند به شکل پنهانی با دفتر نخست وزیر وقت ایران (میرحسین موسوي)

ارتباط بگیرند. 

سخنان اخیر اوباما نشان می دهد که ادعاي دروغین تقلب در سال 88 چقدر خائنانه بوده و شخص وي، مرتکب چه جنایتی در حق
ملت ایران شده است. نکته جالب این که فاصله آراي ترامپ و بایدن - حتی بدون در نظر گرفتن احتمال ابطال بخشی از آراي بایدن-
سه میلیون رأي بیشتر نیست؛ اما در فتنه 88، سران فتنه مدعی تقلب 11 میلیون رأیی بودند و دروغی که بعدها توسط عناصر خائنی

مانند خاتمی و تاج زاده و... (البته در پستوها و محافل خصوصی) رد شد و تصریح گردید 11 میلیون رأي تقلب اصلاً امکان ندارد. 

با سخنان اخیر اوباما که حامی بزرگ فتنه گران در سال 88 به شمار می رفت، جنایتکاري فتنه گران به طریق اولی ثابت می شود.
دولت اوباما پس از شکست آشوب سیاسی، به مشورت برخی اصلاح طلبان، تحریم هاي فلج کننده را در سالگرد شروع فتنه (خرداد

89) علیه ملت ایران به اجرا گذاشت. 

خسارت هاي حذف سهمیه بندي و شوك بنزینی دولت به کشور 

مقامات دولت و رسانه ها و احزاب حامی آن، این روزها درباره خیلی چیزها حرف می زنند و برخی را هم بیش از اندازه بزرگ نمایی
می کنند. چنانکه از کاه آمدن احتمالی بایدن به جاي ترامپ، کوه فرصت می تراشند(!) حتی آقاي روحانی گفت مردم شیرینی

مذاکرات با دنیا را در سال 95 و 96 چشیدند و نباید در این مسیر (مذاکره) فرصت سوزي کرد! 

اما طیف مذکور به دلایل کاملاً روشن، هیچ علاقه اي به مرور فهرست طولانی سوءتدبیرهاي خسارت بار خود ندارند و سعی می کنند
از بازخوانی این موارد بگریزند یا با جنجال، به فراموشی بسپارند. 
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یک نمونه بزرگ و تلخ، حذف چهارساله سهمیه بندي بنزین و کارت سوخت و سپس احیاي مجدد آن در قالب یک شوك بزرگ
اقتصادي، سیاسی و امنیتی به کشور بود. نیمه شب 23 آبان، سالگرد غافلگیر کردن مردم با خبر سه برابر شدن قیمت بنزین در آن
نیمه شب کذایی بود و امروز، سالگرد همان جمعه اي است که آقاي روحانی مدعی شد خودش هم در آن روز(جمعه) از گران شدن

بنزین و بازگشت سهمیه بندي با خبر شده است! 

چهار سال حذف سهمیه بندي سوخت، موجب افزایش مصرف و قاچاق تا بیست میلیون لیتر در روز شد. بنابر گزارش روزنامه ایران در
این دوره، فقط خسارت قاچاق سوخت، روزانه 100 میلیارد تومان بوده که با احتساب چهار سال، حداقل 144 هزار میلیارد تومان را

بالغ می شود. 

به عبارت دیگر دولت در این دوره چهارساله، در حالی با هزینه گزاف بنزین وارد کشور می کرد که لااقل یک پنجم مصرف روزانه، به
خاطر حذف شفافیت (کارت سوخت و سهمیه بندي) قاچاق شده و از جیب ملت و کشور می رفت. این مبلغ هنگفت را می شد صرف

حمایت از تولید و اشتغال و هزینه هاي عمرانی کرد. 

از سوي دیگر، سوءمدیریت دولت و وزارت نفت پس از چهار سال به بن بست خورد و دولت نتوانست هزینه هاي گزاف افزایش مصرف
(و قاچاق) بنزین را تامین کند و بنابراین بازگرداندن کارت سوخت و سهمیه بندي را به بدترین شکل ممکن و گران کردن سیصد
درصدي انجام داد که به موج سواري ضدانقلاب و ایجاد بی ثباتی و آشوب در هفته پایانی آبان 98 انجامید. تلخ و شرم آور اینکه رسانه
هاي حامی دولت به جاي اظهار شرمندگی از این سوء تدبیر یا عذرخواهی از مردم، از نظام طلبکار شدند که چرا با موج سواري دشمن
روي موج ساخته شده توسط دولت، برخورد کرده و نگذاشته فتنه عراق و لبنان را در ایران هم بازسازي کنند. این رفتار رسانه اي
بیمارگونه از این جهت قابل توجه است که نیما زم مدیر کانال آمدنیوز سال 96 درباره علت حمایت از طیف مدعی اعتدال و اصلاحات
در انتخابات همان سال گفته بود «ما درباره ناکارآمدي مدیریتی و رساندن کشور به نقطه جوش برنامه ریزي و جمع بندي داشتیم.» 

طبعا این مدل بی تدبیري ها را که در ماجراي حذف طرح هاي ضد قاچاق (شفافیت مانند ایران کد و شبنم و... هم تکرار شد)، نمی
توان پاي تحریم خارجی و مذاکره یا عدم مذاکره گذاشت. رهاشدگی بازار و عدم نظارت دستگاه هاي دولتی بر آن و عدم تدارك
سامانه هاي شفافیت بخش در حوزه تجارت و واردات و قاچاق و تسهیلات بانکی و مالیات، از جمله مسئولیت هاي بر زمین مانده
مجموعه هاي اقتصادي دولت است که یا اجرایی نشده و یا بر خلاف منطق علمی و اقتصادي رفتار شده و بنابراین موجب غلبه فضاي

سوداگري زالوصفت بر تولید و تجارت و کسب و کارهاي مشروع شده است. 

نکته قابل تأمل درباره ماجراي تلخ شوك بنزینی اینکه سردبیر نشریه صدا وابسته به حزب اتحاد ملت، چند ماه بعد گفت تحمیل فشار
بنزینی به مردم و تولید نارضایتی، براي هموار کردن مسیر مذاکره بوده. شکوري راد دبیرکل حزب هم از اینکه طبقات پایین به عنوان

پایگاه راي اصولگرایان، از شوك بنزینی شاکی شده اند، ابراز رضایت کرد! 

علی شکوري راد، روز ثبت نام براي انتخابات مجلس یازدهم، با ابراز ذوق زدگی از فشار بر طبقات محروم و پایین شهر گفته بود:
«اعتراضات اخیر، موجب ریزش راي اصلاح طلب ها نشده یا اگر شده خیلی کمتر از میزانی است که از راي اصولگراها ریزش کرده.
اعتراضات معمولا در حواشی شهرهاي بزرگ و در مناطقی که مردم از برخورداري مالی کمتري بهره مند هستند، اتفاق افتاد. این جاها
به طور سنتی جاهایی بوده که مردم مناسکی راي می دادند، یعنی همان طور که نماز می خوانند و روزه می گیرند، می آمدند و راي
می دادند، خب اینها الان آسیب دیده اند. بنابراین برخلاف دوره هاي قبل که کاهش مشارکت، بیشتر به ضرر اصلاح طلب ها بود، بعد

از این اعتراضات اخیر در حقیقت کاهش راي بیشتر در اردوگاه اصولگرایان اتفاق افتاده است». 
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اما گویا فقط شکوري راد و حزبش نبودند که از پیامدهاي تلخ فشار بر مردم استقبال کردند. محمدجواد روح، سردبیر نشریه صدا -
ارگان حزب اتحاد ملت به دبیرکلی شکوري راد- 16 آذر در سرمقاله این نشریه نوشت، روحانی با آگاهی به پیامدهاي تلخ ماجرا، آن را
طراحی و اجرا کرد: «چرا روحانی چهار روز قبل از گرانی بنزین آنگونه سخنرانی می کند؟ کدام رئیس جمهور اعلام کرده بود که فلان
قدر کسري بودجه داریم؟ آقاي روحانی در یزد از کسري بودجه گفت و یکسري حملات هم به رئیسی انجام داد. همین روش را در
کرمان به شکلی دیگر ادامه داد. مهم تر از همه اینها، اعلام کرد به توافقات پشت پرده هم پایبند است؛ همه اینها، یعنی روحانی می
خواهد به هر قیمتی شده، دوباره مذاکره کند. اینجا بود که روحانی قمار کرد. وقتی دید چیزي دستش ندارد، بنزین را گران کرد تا
جامعه به شرایط اقتصادي واکنش نشان دهد؛ فشار از پایین اتفاق بیفتد تا در بالا چانه زنی کنند که مذاکره انجام شود. می گویند
وزیر اطلاعات در جلسه دولت هشدار داده اگر بنزین را گران کنید، جامعه به هم می ریزد و روحانی خندیده است. اینکه می گویند
گران کردن بنزین تصمیم غیرکارشناسی و اطلاع رسانی آن هم غلط بوده؛ اتفاقاً از نظر روحانی، تصمیم هم کارشناسی بوده و هم نحوه

اطلاع رسانی- در واقع اطلاع نرسانی- درست بوده تا جامعه بیشتر عصبانی شود. روحانی قمار کرد تا ببیند نتیجه اش 
چه می شود». 

قیمت ارز را 9 برابر کردید حالا سنگ مردم را به سینه می زنید؟! 

یک روزنامه حامی دولت می گوید همدستی دلالان اقتصادي و بازیگران سیاسی موجب شد تا کاهش قیمت دلار پس از انتخابات
آمریکا ادامه پیدا نکند(!) 

روزنامه جمهوري اسلامی که متأسفانه مدت هاست حیثیت این روزنامه متعلق به حزب جمهوري اسلامی را پاي غربگرایان می ریزد،
در سرمقاله خود نوشت: «مدتی است مردم کشورمان از گرانی رنج می برند. بررسی ها نشان می دهند گرانی ها ریشه منطقی
اقتصادي ندارند و زائیده دلال بازي ها و گربه رقصانی هاي سیاسی هستند. در شرایط سخت اقتصادي، همین که دولت درصدد باز
کردن راهی براي حل مشکلات اقتصادي برمی آید، عوامل دلال بازي ها و سیاست بازان حرفه اي وارد صحنه می شوند و راه را سد
می کنند و اجازه نمی دهند مردم نفس راحتی بکشند. آنها منافع خود را بر مصالح مردم ترجیح می دهند و نمی خواهند مشکلات
حل شود تا بتوانند از یکطرف جیب هاي گشاد خود را پر کنند واز طرف دیگر، رقیب سیاسی را از قدرت دور کنند و خودشان بر
کرسی قدرت تکیه بزنند. پدر قدرت بسوزد که چشم ها را کور و گوش ها را کر می کند و طالبان خود را به هر خیانت و جنایتی وادار
می سازد و اولین قربانی در این معرکه، مردم بی گناهی هستند که در تمام صحنه ها براي کشور و نظام فداکاري می کنند ولی در

نبردهاي سیاسیون بر سر قدرت همواره خرد می شوند. 

به همین روزهاي بعد از انتخابات ریاست جمهوري آمریکا نگاه کنید که خبر سقوط ترامپ، باعث ریزش شدید قیمت ارز و سکه و
خودرو شد ولی دلالان اقتصادي و بازیگران سیاسی دست به دست همدیگر دادند و دسته اول با به صدا درآوردن زنگ خطر براي
جیب هاي گشاد و دسته دوم با اظهارنظرهاي سیاسی درباره آینده رابطه با آمریکا، موفق شدند جلوي ریزش قیمت ها را بگیرند و
همه چیز را به سیر صعودي برگردانند. باید خیلی ساده لوح باشیم که بپذیریم این واقعه، یک اتفاق است و نتیجه همدستی دلالان

اقتصادي با بازیگران سیاسی نیست.» 

این روزنامه بزك کننده برجام، به خیال خود پلتیک زده و فرار به جلو کرده است! وگرنه به جاي شروع از پله چندم- آن هم با ادبیات
تحریف- باید به این واقعیت تلخ اشاره می کرد که نرخ دلار قبل از آمدن دولت روحانی و بزك توافق با آمریکا (ادعاي توقف حل همه
مشکلات به بستن با آمریکا) 3700 تومان بود و در اثر سوء تدبیر هفت ساله دولت، 9 برابر شده به عبارت دیگر، در اثر سوء تدبیر
دولت، هم بخش اعظم برنامه هسته اي تعلیق یا واگذار شد، هم تحریم ها (در همان دولت اوباما) چند برابر بیشتر برگشت و هم قدرت

خرید مردم کاهش یافت. 
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ضمناً باید از نویسنده این روزنامه پرسید اگر مشکلات ریشه اقتصادي و مدیریتی ندارد، چرا طیف متبوع وي قبل از سال 92 مدعی
بودند 70 تا 90 درصد علت مشکلات اقتصادي، سوء مدیریت است؟ 

ثالثاً اگر دلال ها در به هم ریختن بازار نقش دارند -که قطعاً این طور است- چرا دولت و وزارتخانه هاي اقتصادي ذي ربط، در مقابل
این مفسدان و اخلالگران، مجامله می کنند، بلکه بعضاً مجال موج سواري را براي آنها فراهم می سازند؟! 

رابعاً اگر قرار باشد اوضاع اقتصادي با آمدن این دولت یا آن دولت در آمریکا، به هم بریزد و یا خوب شود، چه نیازي به سیاستگذاري
مستقل و درون زاست؟ در حقیقت نویسنده، در حال تجویز نسخه قجري و پهلوي و بن سلمانی است که سرنوشت خود و کشورشان را

به آمد و شد سیاستمداران در آمریکا سپرده بودند. 
خامساً درباره نقش آفرینی سیاست بازان در آشفتگی اقتصادي نیز باید یادآور شد شرطی کردن اقتصاد کشور و مدیریتی که ذاتاً باید
درون زا باشد، مذاکره با آمریکا، باعث وخامت حال اقتصاد شده و حال آن که بسیاري از این نوسانات، در اثر بی تدبیري اتفاق می
افتد، و نه مذاکره یا تحریم آمریکا، بازار مسکن، گوشت، روغن، مرغ و تخم مرغ، آهن و بسیاري از اقلام دیگر، شاهدي براین ادعاست. 

سادساً با کدام منطق اقتصادي، در حالی که دولت جدید آمریکا (در صورت انتخاب و قطعیت) باید تازه سه ماه دیگر آغاز به کار بکند،
باید موجب کاهش قیمت ارز و سکه و خودرو شود؛ مگر نه این که بایدن معاون دولت اوباما بود و دولت اوباما بود که برجام را با
شگردهاي مختلف زیرپا گذاشت. نرخ حبابی ارز وقتی پایین می آید- و باید هم پایین بیاید- که دولت به حمایت از تولید، رونق
صادرات، شکستن تحریم ها به واسطه تعامل گسترده با جهان غیرغرب، نظارت درست در واگذاري ارز دولتی و بازگشت آنها، بستن راه
قاچاق و واردات بی رویه، اخذ مالیات هاي سنگین از اقتصاد زیرزمینی و تدابیري از این دست، از داخل به اقتضاء ثبات و آرامش بدهد

وگرنه گره زدن آرامش اقتصاد به عطسه ترامپ و سرفه بایدن، عین بی عقلی است؛ 
اگر خیانت نباشد. 

دولت باید گره هاي اقتصادي را بگشاید نه این که گره بیندازد 

یک روزنامه اصلاح طلب معتقد است اقدامات دولت در حوزه اقتصاد به طرح هاي خلق الساعه و مصاحبه درمانی خلاصه شده است. 
روزنامه آفتاب یزد در گزارشی، با اشاره به درگیري معیشت مردم با تورم در سال هاي اخیر نوشت: در همه بازه زمانی 97-99 با گرانی
ناگهانی و بی دلیل بنزین و ابداعی عجیب و غریب به نام دلار 4200 تومانی، بخشی دیگر از گره هاي اقتصادي که باید توسط دولت

حل و فصل می شد به میانه کار و کسب و زندگی مردم کشانیده شد. 
دولت اما با مصاحبه و جلسه درمانی، طرح هاي خلق الساعه و بی نتیجه، تصمیمات ناگهانی و کارشناسی نشده و اقداماتی که معلوم
نیست آبشخور آن کجاست در کنار انفعال وزارت خانه هایی چون اقتصاد و صمت و نیز بانک مرکزي، نه تنها قدمی برنداشته که گره
هاي بیشتري برگره هاي قبلی افکنده و این یعنی حق با اقتصاددانان است که پشت تصمیمات اقتصادي دولت، هیچ خبره اقتصادي

حضور ندارد! 

دکتر محمد قلی یوسفی استاد دانشگاه علامه طباطبایی در این باره می گوید: متاسفانه بوروکراسی دشواري داریم. وزارتخانه هاي
زیادي داریم. به عبارتی دولت نان خورهاي زیادي را به خود وابسته کرده است که نیاز هم ندارد. دولت به صورت غیرمشروع گسترش
پیدا کرده است. بنابراین هر کس دیگر هم که بیاید اگر قرار به ادامه همین مسیر باشد وضع به همین منوال باقی خواهد ماند مگر
اینکه کارها به مردم واگذار شود. اقتصاد مربوط به مردم است و باید در اختیار مردم گذاشته شود. دولت هم نباید مداخله و براي بازار

تعیین تکلیف کند. 
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یوسفی خاطرنشان می کند: اینکه قدرت خرید پول ملی کاهش پیدا می کند به دلیل افزایش چاپ پول، افزایش نقدینگی و تورم و بی
توجهی به تولیدداخلی است. یعنی دولتمردان تلاشی براي ایجاد بستر مناسب جهت رونق تولید داخل نکردند. وقتی چنین انگیزه اي
وجود ندارد و چنین سیاست هایی را مسئولین دنبال نکرده اند و تنها به دنبال تجارت بوده اند و عده اي از این تجارت نفع بردند و
دلشان خوش بود از طریق صادرات نفت، پول به دست می آورند و پول را تبدیل به کالا کرده و مردم نیز مصرف می کنند. اما درختی

نکاشتند که اکنون ثمر دهد. 

 
 

 
ایران روایت میرباقري از زوایاي حریم خاص و غیبی قم 

خبر اول اینکه، یک عضو مجلس خبرگان رهبري در سخنانی با اشاره به اینکه مهاجرت حضرت محمد(ص) از مکه به مدینه و
همچنین هجرت حضرت معصومه به قم یک زوایاي ظاهري و یک جنبه هاي پنهانی و غیبی دارد، گفت: شهر قم و ورود حضرت به
این شهر و رحلت حضرت در این شهر یک زوایاي پنهان غیبی دارد که باید انسان ها به این اخبار غیبی ایمان بیاورند. به گزارش
خبرگزاري حوزه، حجت الاسلام میرباقري افزود: پذیرفتن اخبار و حقایق غیبی مدار زندگی انسان را متحول می کند چراکه شهر قم
داراي یک حریم خاصی است و طبق اخبار غیبی مقرر بوده اتفاقات خاصی در این شهر و منطقه روي دهد. طبق روایت اگر کسی به
زیارت حضرت معصومه سلام االله علیها برود وارد بهشت خواهد شد. رئیس فرهنگستان علوم اسلامی یادآور شد: زمانی که سرآغاز و
مبدأ تحولات عظیم و تشکیل یک امت تاریخی بر مبناي هجرت رسول خدا باشد الآن هم می توان گفت هجرت حضرت معصومه
سلام االله علیها با یک مأموریت ویژه سرآغاز یک تحول تاریخی براي شکل گرفتن یک حرم و حرمی براي اتفاقات غیبی بوده است. وي
افزود: شخصیت بانوي کرامت به حدي باعظمت است که می توانند تمام شیعیان را تطهیر و وارد بهشت نمایند و با مقام شفاعتی که

 
دارند صفات رذیله را از شیعیان پاك کنند و این جایگاه و مقام را خداوند به حضرت معصومه سلام االله علیها داده است. 

 
پیشنهاد تشکیل «خانه گفت وگو» در شهرها 

خبر دیگر اینکه، رئیس فراکسیون مستقلین مجلس یازدهم به ضرورت تشکیل «خانه گفت وگو» اشاره کرد. به گزارش ایلنا، محمد
باقري بنابی در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه در رابطه با طرح گفت وگو در میان نخبگان نمایندگان مجلس دهم گفت وگوي ملی را
مطرح کردند، آیا نمایندگان مجلس یازدهم چنین طرحی دارند یا خیر ، اظهار داشت: اطلاع از طرح خاصی ندارم، اصولاً گفت وگو
خوب است چرا که امروز در کشور جاي خالی اش بشدت احساس می شود. وي ادامه داد: چه اشکالی دارد وقتی جایی خانه ورزش
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ساخته می شود خانه گفت وگو هم در شهرها بنا شود و نخبگان جامعه چه اصولگرا، چه اصلاح طلب و چه مستقل حرف بزنند چرا که
گفت وگو لازمه رسیدن به یک راه حل براي حل مشکلات است. 

نماینده قزوین: ساعت کار عطاري ها افزایش یابد! 

دست آخر اینکه، دبیر کمیسیون بهداشت و سلامت مجلس در جلسه ستاد کروناي استان قزوین مدعی شد: طب سنتی براي کنترل
کرونا در چین بسیار نقش داشته و مطالعات نیز ثابت کرده که شیرین بیان ضد کووید 19 است. به گزارش ایلنا، فاطمه محمدبیگی،
نماینده قزوین توصیه کرده: این روزها ساعات کاري عطاري ها باید افزایش یابد. عطاري ها نباید همانند مغازه هاي دیگر تعطیل
شوند، عطاري ها باید همانند داروخانه ها با ارائه داروهاي گیاهی به مردم خدمت کنند و این موضوع باید مورد توجه مسئولان قرار
گیرد. سخنان این نماینده مجلس درباره تأثیر شیرین بیان بر درمان کرونا با واکنش هاي زیادي در فضاي مجازي همراه شد. این در
حالی است که هفته گذشته نیز زهرا شیخی، سخنگوي کمیسیون بهداشت مجلس از افتتاح «آتش به اختیار» اولین مرکز طب سنتی
ایران ویژه کرونا خبر داده بود. این در حالی بود که شیخی خود در گفت و گو با خانه ملت تأیید کرده بود هنوز پاسخ درخواست انجام

شده از وزارت بهداشت براي این کار داده نشده است. 

 
 

 
آرمان ملی درگذشت معلم فداکار و قهرمان کرونا 

مریم اربابی، آموزگار مدارس ابتدایی گرمه از شهرستان هاي خراسان شمالی که چند روز پیش به علت ابتلا به کووید 19 در
بیمارستان بستري شده بود، درگذشت. تصویرش روي تخت بیمارستان، گوشی در دست و در حال آموزش، دل ما معلمان و دانش

 
آموزان را به درد آورد. یادش گرامی باد. 

 
لغو نمازجمعه در 3 شهر گیلان 

شوراي سیاستگذاري ائمه جمعه گیلان با صدور اطلاعیه اي از لغو برپایی نماز جمعه در سه شهر به دلیل شرایط قرمز کرونایی خبر
داده است. در این اطلاعیه اي آمده است به دلیل شرایط قرمز کرونایی در شهرهاي آستارا، رودبار و سیاهکل نماز جمعه در این مناطق

 
برگزار نمی شود. 

 
علت مرگ سها رضانژاد 
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4 ماه پس از جان باختن «سها رضانژاد» دختر 27ساله طبیعت گرد در ارتفاعات کردکوي استان گلستان، پزشکی قانونی در گزارشی
علت اصلی فوت وي را اعلام کرده است. حسین زارعی، مدیرکل پزشکی قانونی استان گلستان با بیان علت مرگ سها، جزئیات
بیشتري از این حادثه تلخ را بازگو کرده است. در این رابطه زارعی گفت: علت دقیق فوت خانم سها رضانژاد، صدمات متعدد بدنی بر

اثر اصابت جسم سخت تعیین شده که می تواند با فرضیه سقوط از ارتفاع مطابقت داشته باشد. 

یک نماینده دیگر کرونا گرفت 

نماینده مردم اردکان (استان یزد) در مجلس شوراي اسلامی به ویروس کرونا مبتلا شد. محمدرضا دشتی اردکانی که در پی بروز
برخی علائم اقدام به دادن تست کرونا کرده بود، پس از مثبت شدن تستش در منزل قرنطینه شده است تا مراحل درمان این بیماري

را طی کند. 

بازداشت برگزارکنندگان عروسی 

فرمانداري دلفان در مورد بازداشت برگزارکنندگان یک عروسی گفت: برگزارکنندگان یک عروسی در این شهرستان با هماهنگی
دادستان و همکاري نیروي انتظامی بازداشت شده اند. آفتاب نیوز نوشت؛ حشمت بهمنی اظهار داشت: نوازندگان و برگزارکنندگان به
دلیل حضور در مراسم عروسی در سطح شهر رعایت نکردن مصوبات ستاد مقابله با ویروس کرونا با همکاري نیروي انتظامی شهرستان

بازداشت شده اند. 

راي نهایی پرونده روح ا... زم 

رئیس دیوان عالی کشور از صدور راي نهایی پرونده روح ا... زم در دیوان عالی کشور خبر داده است. حجت الاسلام مرتضوي مقدم
گفت: جزئیات این راي به زودي اعلام می شود. وي افزود: یکی از وظایف مهم دیوان نظارت بر پرونده هاست که از بخشی از این
نظارت ها از طریق رسیدگی به پرونده هاي ارسالی به دیوان محقق می شود. پرونده هایی که راي آن ها در محاکم تجدیدنظر استان
ها صادر و قطعی می شود نیز نیاز به نظارت دارد که به این منظور هیات هاي بازرسی متشکل از قضات مجرب دیوان به استان ها سفر

می کنند و در مدت حضور خود همه پرونده ها را بررسی می کنند. 

دغدغه فیرحی در دیدار با روحانی 

معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوري در حساب کاربري خود در توئیتر نوشت: شوربختانه ایران عالمی نواندیش،
دانشمندي دغدغه مند و پژوهشگري الهام بخش را از دست داد. علیرضا معزي در این توئیت افزود: در سال 93 و در دیدار رمضانی
حسن روحانی رئیس جمهوري، مرحوم داود فیرحی از دغدغه خود درباره خطر خشونت مذهبی و افراط گرایی گفت و به اهمیت

پیامی که جهان از زبان حسن روحانی می شنود، پرداخت. 

محسن هاشمی : نمی توانم شهردار شوم 

محسن هاشمی رئیس شوراي شهر در پاسخ به این سوال که چرا قصد ندارد در انتخابات 1400 شرکت کند گفت: نمی توانم در
انتخابات ریاست جمهوري یا شوراي شهر کاندیدا شوم؛ شهردار هم نمی توانم بشوم، چرا که در سال 1400 شصت ساله می شوم و
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بازنشسته خواهم شد. 

اینستاگرام پست قالیباف را حذف کرد 

اینستاگرام پست رئیس مجلس در خصوص جنایت بی رحمانه داعش در افغانستان را حذف کرده است. قالیباف در این مطلب نوشته
بود: «جنایت داعش علیه فرزندان نازنین افغانستان، دل همه ما را به درد آورد. مسئول مستقیم تمامی جنایت هاي داعش، بنیانگذاران

آدم کش آمریکایی و صهیونیست، تأمین کنندگان مالی آنها در منطقه و حامیان آنها هستند.» 

افتتاح سرویس بهداشتی توسط نماینده! 

در اقدامی عجیب توسط مسئولان شهرستانی سراب، سرویس بهداشتی هنرستان الغدیر ابرغان به صورت رسمی با حضور نماینده
مردم سراب در مجلس و مسئولان شهرستان افتتاح شده است. گفتنی است در این افتتاح مدیر آموزش و پرورش سراب نیز حضور
داشت. جالب اینکه این سرویس بهداشتی توسط یک خیر سرابی و با هزینه 10 میلیون تومانی احداث شده بود که توسط مسئولان

افتتاح شده است! 

بازداشت یک مداح در سلسله 

سرپرست فرمانداري سلسله گفت: یک مداح مراسم ترحیم در این شهرستان با هماهنگی دادستان و همکاري نیروي انتظامی بازداشت
شد. افشین ترکارانی اظهار داشت: این مداح به دلیل حضور در مراسم ختم در یکی از روستاهلی شهرستان و رعایت نکردن مص… 

گندم نماهاي جوفروش 

عضو شوراي عالی سیاستگذاري جبهه اصلاح طلبان گفت: فراکسیون امید با راي مردم به برند اصلاح طلبی، با بیش از 100 نماینده
در مجلس دهم تشکیل شد، سپس برخی آنها تغییر فراکسیون دادند و «گندم نماي جوفروش» شدند چون با راي اصلاح طلبی به
مجلس رفتند و خلاف آن عمل کردند. «جواد امام» درباره عملکرد فراکسیون امید مجلس دهم گفت: این فراکسیون در مجلس دهم

در اقلیت بود. برخی اعضاي آن در همان روزهاي اول تغییر فراکسیون دادند و به مستقلین و اصولگرایان پیوستند. 

روایت کریمی قدوسی از دستاورد مذاکرات 

جواد کریمی قدوسی، نماینده مجلس درباره دستاوردهاي مذاکره در توئیتر نوشت: بارها تاکید کردند اگر مذاکره نشود جنگ می شود.
مذاکره کردند و عملیات هاي تروریستی افزایش یافت و به مجلس، مرقد امام(ره)، رژه اهواز و نطنز حمله شد و اسرار امنیتی ما توسط

نفوذي ها و هیات هاي اقتصادي ربوده شد و بارها تکرار کردند که ما سایه شوم جنگ را دور کردیم. 

کشف سلاح وینچستر در شاهرود 

طبق بررسی و رصد اطلاعاتی سربازان گمنام امام زمان (عج) در ناحیه مقاومت بسیج سپاه شهرستان شاهرود و اطلاعات و عملیات
حوزه بسیج مساجد و محلات علی بن ابیطالب (ع) شاهرود، یک قبضه سلاح غیرمجاز وینچستر در این شهر کشف شد. همچنین 10
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عدد فشنگ، هشت لیتر مشروب الکی، یک عدد شوکر و حدود نیم کیلوگرم گراس از فردي در همین راستا کشف شد. بر اساس
اطلاعات حاصله، متهم براي ادامه مراحل قانونی، تحویل مقامات قضایی شهرستان شاهرود شده است.
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حکایت هایی از سیره خانوادگی علامه طباطبایی

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  264  |  تاریخ: 1399/08/24

صاحب تفسیر المیزان که بسیاري از علما، بزرگان و مراجع تقلید شاگردي در محضر او افتخار می کردند، چنان زندگی
عاشقانه اي داشت که شاید کمتر کسی حکایت هاي آن را باور کند.

 
 

به گزارش جام جم آنلاین به نقل از مباحثات؛ صاحب تفسیر المیزان که بسیاري از علما، بزرگان و مراجع تقلید شاگردي در محضر او
افتخار می کردند، چنان زندگی عاشقانه اي داشت که شاید کمتر کسی حکایت هاي آن را باور کند اما علامه طباطبایی و همسرش در
طول زندگی مشترك پرفراز و نشیب شان چنان دلبسته هم بودند که بعد از فوت همسر علامه، گریه هاي علامه طباطبایی در فراق او
بر سر زبان ها افتاد. علامه درباره همسرش گفته بود: «این زن مرا به اینجا رساند. او شریک من بود و هرچه کتاب نوشته ام، نصفش
مال اوست». براي این شماره سري زده ایم به تاریخ و خاطراتی که از عاشقانه هاي یک مفسر بزرگ قرآن کریم بر جاي مانده. این
چند برش عاشقانه خانوادگی از زندگی علامه را بخوانید تا با ویژگی هاي کم نظیر این مرد بزرگ، این بار در خانواده بیشتر آشنا شوید.

 
1- قرآن خواندن روي پاي بابا 

خانواده اش را در برنامه هاي دینی شریک می کرد. صبح که دو دخترش بیدار می شدند و پدر را مشغول قرآن خواندن می دیدند،
آنها را در آغوش می گرفت و بعد از نوازش شان، روي پاهایش می نشاند و آرام بقیه قرآن را آن جوري که بچه ها هم بشنوند زمزمه
می کرد. ماه رمضان خانه اش خیلی باصفا می شد. برنامه مناجات خانوادگی می گذاشت. اعتقاد داشت عبادت و مناجات همراه با
خانواده اش زودتر مورد پذیرش خداوند قرار می گیرد. همه اهل خانه را جمع می کرد تا دعاي سحر را با هم بخوانند. خودش بلند
بلند می خواند و همسر و بچه هایش هم پشت سرش تکرار می کردند. هر سال ایام فاطمیه خانه اش را 10 روز محل روضه می کرد و
همه اعضاي خانواده - حتی دختران را که ساکن شهرهاي دیگر بودند- دعوت می کرد تا این 10 روز کنار هم عزاداري کنند. تابستان

 
ها هم برنامه ثابت خانوادگی اش، سفر به مشهد بود. گاهی تمام تابستان را با اهل خانه در مسافرت مشهد سپري می کرد. 

 
2- ناراحتی به خاطر بچه گربه 

می گفت آدم خودش باید حواسش جمع باشد و نظافت را رعایت کند تا سوسک و پشه به خانه اش راه پیدا نکنند. دخترش می گوید:
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«یک روز به دیدنشان رفتم. دیدم خیلی ناراحت اند. علت را پرسیدم. خانمشان گفتند بچه گربه اي افتاده توي چاهک حیاط خلوت.
ایشان از دیروز تا حالا پریشان اند و همین طور راه می روند. نه غذا می خورند و نه استراحت می کنند. من خندیدم و گفتم براي بچه
گربه ناراحتید؟ ایشان به گفتند بشر باید عاطفه داشته باشد. آدم بی عاطفه یعنی با قرآن دوست نیست. بالاخره کلی خرج کردند و

چاهک را شکافتند تا بچه گربه را درآوردند.» 

 
 

 
3- به عشق همسر 

همسرش که بیمار شد 27 روز تمام کار و زندگی اش را رها کرد و به طور شبانه روزي به او می رسید. بعد از مرگ او به عشقش وفادار
بود و تا چهار سال هر روز می رفت کنار مزارش. بعد از آن چهار سال هم که فرصت کمتري داشت به طور مرتب دو روز در هفته
(روزهاي دوشنبه و پنجشنبه) سر مزار همسرش می رفت و امکان نداشت این برنامه را ترك کند. به شاگردش هم پولی داده بود تا به
کسی بدهد و تا یک سال هر هفته در شب هاي جمعه در حرم حضرت معصومه(س) به نیابت از همسر مرحومش زیارتنامه بخواند. می

 
گفت: «بنده خدا باید حق شناس باشد. اگر آدم نتواند حق مردم را ادا کند، حق خدا را هم نمی تواند ادا کند. 

 
4- رشته عشق است و برگردن نکوست 

خانه شان را چند بار عوض کردند: تبریز، نجف، شادآباد تبریز و بالاخره قم؛ آن هم در شرایطی که خانه شان در تمام این سال ها- به
جز سال هاي حضور در شادآباد- محقر و کوچک بود و شرایط زندگی در غربت قم و نجف سخت و طاقت فرسا. آخرین بار که
بساطشان را برداشتند و از زادگاهشان عازم غربت قم شدند، براي بچه ها سؤال پیش آمد که چرا این قدر جابه جایی و سفر آن هم با
این شرایط سخت؟! سید عبدالباقی (فرزند ارشد خانواده) که آن روزها پسرکی 14 ساله بود علت را از مادرش جویا می شود؛ «شب
عید که موقع مسافرت نیست! در این هواي سرد تبریز بالاخره کجا می خواهیم برویم؟!» مادرش نگاهی به او کرد و در حالی که اشک
هایش را پاك می کرد، این دو بیت شعر را برایش خواند: «رشته اي بر گردنم افکنده دوست/ می کشد هر جا که خاطرخواه اوست.

 
رشته برگردن نه از بی مهري است/ رشته عشق است و برگردن نکوست». 
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5- دختر امانت خداست 

در صدا کردن خانم و بچه ها اخلاص خاصی داشت. حتی تا آخرین روز زندگی با همسرش هم او را با الفاظ سبک خطاب نکرده بود.
همیشه «خانم» را همراه با نام او به کار می برد. غیر از هسمرش، به بچه ها هم احترام می گذاشت؛ مخصوصاً به دخترها. همیشه کنار
اسمشان لقب «سادات» را هم بیان می کرد. می گفت حرمت دختر، مخصوصاً سیده باید حفظ شود. دختران امانت خدا هستند. هر

چه آدم به آنها احترام بگذارد، خدا و پیغمبر خوشحال می شوند. 

فرزند علامه می گوید: «رفتارش با مادرم بسیار احترام آمیز و دوستانه بود. همیشه طوري رفتار می کرد که گویی مشتاق دیدار مادرم
است. ما هرگز بگو مگو و اختلافی بین آن دو ندیدیم. به قدري نسبت به هم مهربان و فداکار و باگذشت بودند که گمان می کردیم

آنها هرگز با هم اختلافی ندارند. آنها واقعاً مانند دو دوست با هم بودند.» 

6- حتی در دلم هم نگفتم... 

خود علامه درباره همسرش می گوید: «در طول زندگی ما هیچ گاه نشد خانم کاري بکند که من حداقل در دلم بگویم اي کاش این
کار را نمی کرد، یا کاري را ترك کند که من بگویم اي کاش این عمل را انجام داده بود! هیچ گاه به من نگفت چرا فلان عمل را انجام
دادي یا چرا ترك کردي! مثلاً شما می دانید که کار من در منزل است و همیشه در منزل مشغول نوشتن یا مطالعه هستم. معلوم
است که خسته می شوم و احتیاج به استراحت و تجدید قوا دارم. خانم به این موضوع توجه داشت. سماور همیشه روشن بود و بساط
چاي آماده! در عین حال که به کارهاي منزل اشتغال داشت، هر ساعت یک فنجان چاي می ریخت، در اتاق کار من می گذاشت و

دوباره به دنبال کارش می رفت تا ساعتی دیگر. من این همه محبت و صفا را چگونه می توانم فراموش کنم؟» 

 
 

 
7- به احترام خانم و بچه ها می ایستاد 

اهل کمک در خانه بود. با اینکه همسرش اجازه نمی داد کوچک ترین کار خانه را انجام دهد و همیشه همه چیز را براي مطالعه،
تحقیق و کتاب نوشتنش آماده می کرد اما علامه مردي نبود که اهل نشستن در اتاق و امر و نهی باشد. میهمان که می آمد، با هیجان
می رفت کمک همسرش. همه کار می کرد؛ از مقدمات پذیرایی گرفته تا کارهاي آشپزخانه. طوري کمک می کرد که خانم حتی یک
لحظه از میهمان داري و پذیرایی احساس خستگی نکند. در خانه، مهربان بود و هر وقت به هر چیزي نیاز داشت خودش می رفت و
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می آورد. به اهل خانه خیلی احترام می گذاشت. خیلی وقت ها وقتی خانم یا یکی از بچه ها وارد اتاق می شد، بلند می شد و به نشانه
احترام، تمام قد می ایستاد. 

8- دیگر جلسه خصوصی است 

ساعت هاي ابتدایی شب ویژه خانواده بود؛ بگو و بخند و گفت وگوهاي معمول خانوادگی. بعد از ظهر تا شب را می گفت دیگر جلسه
خصوصی است؛ بیایید بنشینیم حرف بزنیم و می گفت این ساعت (نشستن با اهل خانه) بهترین اوقات من است و تمامی ناراحتی
هایم را برطرف می کند. براي بچه ها از خاطراتش و مسائل روز می گفت، شوخی می کرد، برایشان شعر می خواند، نقاشی یادشان می
داد و برایشان سرمشق می نوشت؛ مثل همه مردان خانواده اما با یک فرق اساسی. هیچ کدام از حرف ها، خاطرات، حکایت ها و
شوخی هایش بی هدف نبود. سعی می کرد آموزه هاي دینی و خانوادگی اش را در همین ساعت هاي دورهمی و طوري که بچه ها را
دلزده نکند، به صورت غیرمستقیم یادشان بدهد. شاید براي همین است که بچه هاي علامه، همیشه از هم صحبتی کودکانه شان با

پدر خاطره خوشی دارند.
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طرح زهکشی آب هاي شمالغرب در کردستان 90 درصد پیشرفت دارد

منبع: ایرناشماره خبر:  265  |  تاریخ: 1399/08/24

سنندج - ایرنا - رییس سازمان جهاد کشاوري کردستان گفت: از سال 1394 تاکنون 328 میلیارد تومان اعتبار از محل
صندوق توسعه ملی براي طرح زهکشی آب هاي شمالغرب در این استان هزینه شده و متوسط پیشرفت فیزیکی این طرح نیز

90 درصد است.

سنندج - ایرنا - رییس سازمان جهاد کشاوري کردستان
گفت: از سال 1394 تاکنون 328 میلیارد تومان اعتبار از
محل صندوق توسعه ملی براي طرح زهکشی آب هاي
شمالغرب در این استان هزینه شده و متوسط پیشرفت

فیزیکی این طرح نیز 90 درصد است. 

محمدفرید سپري روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: قبل از اجراي این طرح، اراضی بصورت دیم

کشت و محصولات غالب منطقه شامل گندم، جو و نخود بود. 

وي اضافه کرد: پس از اجراي شبکه هاي فرعی در این اراضی پیش بینی می شود هفت هزار و 500 هکتار به باغات مثمر تبدیل و در
9 هزار و 310 هکتار باقی مانده نیز زراعت به صورت آبی کشت شود. 

سپري افزود: با اجراي این طرح نقطه عطفی در توسعه و رونق کشاورزي استان بوجود می آید بطوریکه با تبدیل هر هکتار اراضی دیم
به آبی و توسعه باغات و زراعت آبی، تولید در واحد سطح به میزان قابل توجهی افزایش یافته که این امر تاثیر بسزایی در ارتقاي درآمد

بهره برداران و اشتغالزایی دارد. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي کردستان یادآور شد: پیش بینی می شود با اجراي این طرح براي چهار هزار و 862 نفر اشتغال
مستقیم و هفت هزار و 293 نفر اشتغال غیر مستقیم در مجموع 12 هزار و 155 نفر شغل ایجاد شود که این امر در کاهش نرخ

بیکاري موثر بوده و راه را براي توسعه پایدار کشاورزي هموار می کند. 

سپري تاکید کرد: پیش بینی می شود در صورت تامین اعتبار پروژه 10 هزار هکتار از اراضی طرح، در پاییز سال جاري آماده بهره
برداري شود و در صورت تامین بقیه اعتبارات بخش دوم اراضی شامل 6 هزار و 810 هکتار نیز تا بهار سال 1400 به اتمام رسیده و به

مرحله بهره برداري برسد. 

وي گفت: مطابق بررسی هاي به عمل آمده جهت اتمام کل پروژه به اعتباري حدود 2 هزار میلیارد ریال نیاز است. 

حسب منویات رهبر معظم انقلاب و در راستاي استفاده بهینه از پتانسیل آب هاي سطحی در حوضه هاي مرزي کشور و مهار و کنترل
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این نعمت خدادادي، طرح جامع شبکه هاي آبیاري و زهکشی غرب و شمال غرب کشور در سال 1393 با مشارکت وزارت هاي نیرو و
جهاد کشاورزي شروع شده است. 

حجت الاسلام حسن روحانی رییس جمهوري 23 مرداد امسال در هجدهمین هفته از افتتاح طرح هاي مهم ملی عمرانی، تولیدي و
زیربنایی با شعار «تدبیر و امید براي جهش تولید» گفته بود:یکی از آرزوهاي ما در دوران جنگ این بود تا مردم مناطق مرزي بتوانند
از سرزمین خود به بهترین وجه بهره برداري کنند که امروز این آرزو با افتتاح آبیاري و زهکشی 23 هزار هکتار از اراضی حاصلخیز این

کرمانشاه و ایلام به بار نشست. 

در استان کردستان نیز این طرح در سال 1394 با سه طرح در سطح 2 هزار 930 هکتار شروع شد که با پیگیریهاي مداوم و مستمر
استاندار، نمایندگان مردم استان کردستان در مجلس شوراي اسلامی و جهاد کشاورزي سطح پوشش این طرح سال 1395 به 16 هزار

و 810 هکتار در سه شهرستان سنندج، کامیاران و مریوان افزایش یافت. 

برچسب ها 
- صندوق توسعه ملی 

- وزارت جهاد کشاورزي 
- کردستان 

- اشتغال زایی 
- آبیاري 

- توسعه روستایی 
پروندهٔ خبري 

- اشتغال و تولید در کردستان با تبدیل 96 هزار هکتار زمین دیم به آبی
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لزوم ساخت شهرك عقیق وبازارچه سنگ تا اجراي 92 درصدي برنامه قم 1400

منبع: ایرناشماره خبر:  266  |  تاریخ: 1399/08/24

قم ـ ایرنا ـ پرداخت تسهیلات رونق تولید در بخش کشاورزي، پیشرفت 92 درصدي برنامه قم 1400، اجراي توسعه
زیرساخت هاي الکترونیکی دستگاه هاي اجرایی ، ساخت شهرك عقیق و بازارچه سنگ و افزایش 22 درصدي خدمات

الکترونیکی دستگاه هاي اجرایی؛ از اخبار هفته گذشته استان قم بود.

قم ـ ایرنا ـ پرداخت تسهیلات رونق تولید در بخش
کشاورزي، پیشرفت 92 درصدي برنامه قم 1400، اجراي
توسعه زیرساخت هاي الکترونیکی دستگاه هاي اجرایی ،
ساخت شهرك عقیق و بازارچه سنگ و افزایش 22
درصدي خدمات الکترونیکی دستگاه هاي اجرایی؛ از اخبار

هفته گذشته استان قم بود. 

ساخت 13 هزار واحد مسکونی، نیاز اورژانس قم به 14
پایگاه جدید، توزیع 2400 سبد غذایی بین نیازمندان
روستایی، کاهش 31 درصدي مصرف بنزین، اجراي 500

اقدام میدانی در حوزه نشاط شهروندي، برگزاري دوره هاي سوادآموزي ویژه نابینایان و ناشنوایان، تولید 900 دستگاه انواع وسایل
نقلیه در قم، تشکیل کارگروه ویژه پیگیري بیمارستان هاي نیمه تمام، بهره برداري از بیمارستان امیرالمومنین(ع)، اجراي 27 طرح بر
اساس راهبرد جهش تولید، برگزاري دوره هاي آموزشی مدیریت پسماند،رونمایی از تولیدات فرهنگی کنگره ملی شهداي استان قم،
شروع غَرس 6090 نهال به یاد شهیدان قم، پرداخت تسهیلات کمک ودیعه مسکن به 1800 متقاضی قمی، کاهش 1.4 درصدي
اهداي خون، تبدیل شدن قم به شهري هوشمند و تولید روزانه بیش از یک میلیون ماسک در قم؛ از دیگر خبرهاي هفته گذشته قم

است. 

پرداخت تسهیلات رونق تولید در بخش کشاورزي 

معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي سازمان جهاد کشاورزي قم گفت: در راستاي تحقق راهبرد جهش تولید، عملیات پرداخت
تسهیلات رونق تولید در بخش کشاورزي استان با تامین اعتبار مورد نیاز توسط بانک هاي عامل به اجرا درآمد. 

سید مصطفی منزوي درگفت وگو با ایرنا افزود: بر اساس مصوبات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم، تسهیلات رونق تولید بخش
کشاورزي استان در امسال به مبلغ 765 میلیارد ریال به سازمان جهاد کشاورزي ابلاغ شد. 

اجراي 27 طرح بر اساس راهبرد جهش تولید 

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادي استانداري قم گفت: امسال 27 طرح در حوزه هاي عمرانی و زیربنایی، کشاورزي، صنعت و
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معدن، گردشگري و خدمات به عنوان طرح هاي جهش تولید قم به دبیرخانه ستاد اقتصاد مقاومتی کشور ارسال شده است. 

عزیزاالله قربانی درگفت وگو با ایرنا، ضمن اشاره به اینکه اجراي طرح هاي مورد نظر از مصوبه هاي ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی
استان است، افزود: 24 مورد از طرح هاي یاد شده مربوط به معاونت هماهنگی امور اقتصادي استانداري قم بوده که قراردادهاي

عاملیت اجراي آن توسط بانک هاي استان دردست اقدام است. 

پیشرفت 92 درصدي برنامه قم 1400 

شهردار قم، با اشاره به اینکه در پایان برنامه قم 1400 قرار داریم، گفت: 92 درصد از برنامه هاي پیش بینی شده براي این طرح به
اجرا درآمده است. 

سید مرتضی سقاییان نژاد هفته گذشته درگفت وگوي مجازي با خبرنگاران افزود: در برنامه فوق بیشتر برنامه هاي مدیریت شهري قم
زیربنایی و سخت افزاري است. 

اجراي توسعه زیرساخت هاي الکترونیکی دستگاه ها 

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداري قم، بابیان اینکه الکترونیکی کردن خدمات دستگاه هاي دولتی به صورت مستمر پیگیري می
شود، گفت: توسعه زیرساخت هاي الکترونیکی دستگاه هاي مختلف اجرایی و خدماتی به منظور تحقق دولت الکترونیک با جدیت در

سطح استان در حال اجراست. 

محمدرضا گروسی در جلسه ستاد پیشگیري، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان قم افزود: جلسه هاي ادارات باید به
صورت ویدیوکنفرانس برگزار شود و برگزاري هرگونه همایش و جلسه اي که بیش از 15 تنَ در آن شرکت می کنند در سطح استان

ممنوع است. 

افزایش 22 درصدي خدمات الکترونیکی دستگاه هاي اجرایی 

سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوري اطلاعات قم گفت: از ابتداي امسال تاکنون تعداد خدمات الکترونیکی دستگاه هاي اجرایی
استان به رقم 651 خدمت رسیده که رشد 22 درصدي داشته است. 

جواد غلامپور هفته گذشته درگفت وگو با ایرنا، با بیان اینکه شیوع ویروس کرونا،ارایه خدمات دولتی به صورت الکترونیکی را سرعت
بخشیده است، افزود: با توجه به اهمیت ارایه خدمات دستگاه هاي اجرایی به صورت الکترونیکی و توسعه دولت الکترونیک، وضعیت

ارایه خدمات در 2 مرحله مورد ارزیابی قرار گرفت. 

ساخت شهرك عقیق و بازارچه سنگ 

استاندار قم، با اشاره به ظرفیت هاي معدنی در این استان گفت: احداث شهرك عقیق و بازارچه سنگ قم در دستور کار مسئولان
استان قرار دارد. 
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بهرام سرمست در جلسه سنگ هاي قیمتی که با حضور معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت (صمت) به صورت ویدیوکنفرانس؛ با اشاره
به ظرفیت هاي معدنی قم افزود: تفاهم نامه اي با یکی از شرکت هاي بخش خصوصی امضا خواهد شد تا در چند محور شاهد توسعه

باشیم. 

ساخت 13 هزار واحد مسکونی 

مدیرکل راه و شهرسازي استان قم گفت: براساس نیازسنجی طرح جامع مسکن در این استان باید 13 هزار و 258 واحد مسکونی
احداث شود. 

حسن صبوري هفته گذشته در جلسه شوراي تامین مسکن قم افزود: باید در شهر قم 10 هزار و 615 واحد، در شهرهاي دیگر استان
420 واحد و در ذیل طرح بازآفرینی شهري محلات بافت فرسوده و ناکارآمد 2 هزار و 223 واحد مسکونی احداث شود. 

نیاز اورژانس قم به 14 پایگاه جدید 

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت هاي پزشکی (اورژانس 115) قم گفت: این مرکز با کمبود هشت پایگاه شهري و 6 پایگاه جاده
اي و نیروي عملیاتی متناسب با آن مواجه است. 

محمد شهیدي در گفت وگو با ایرنا افزود: این کمبودها با توجه به استانداردهاي در نظر گرفته شده براي فاصله بین پایگاه ها و
نیروهاي عملیاتی مستقر در پایگاه هاي اورژانس 115 برآورد شده است. 

برگزاري دوره هاي سوادآموزي ویژه نابینایان و ناشنوایان 

معاون سوادآموزي اداره کل آموزش و پرورش قم گفت: دوره هاي سوادآموزي ویژه افراد نابینا، ناشنوا و چند معلولیتی در این استان
برگزار می شود. 

حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا قاسمی نیا در گفت وگو با ایرنا افزود: برنامه ریزي و شتاب بخشی به فعالیت هاي سوادآموزي و
انسداد مبادي بی سوادي و کاهش بی سوادي شامل تمام گروه هاي محروم از سواد می شود. 

46 هزار تقاضاي مسکن در قم وجود دارد 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري قم گفت: با توجه به جمع بندي صورت گرفته از میان جامعه کارگري، ایثارگران، کارکنان
دولت و نیروهاي مسلح و همچنین آحاد مردم قم 46 هزار تقاضاي مسکن در این استان وجود دارد. 

محسن بهشتی هفته گذشته در پایان جلسه شوراي تامین مسکن قم در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به طرح اقدام ملی مسکن
افزود: قم در این طرح پیشگام استان هاي کشور است. 

پرداخت تسهیلات کمک ودیعه مسکن به 1800 متقاضی قمی 
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مدیرکل راه و شهرسازي قم گفت: تاکنون به هزار و 822 نفر از متقاضیان دریافت کمک ودیعه مسکن تسهیلات پرداخت شده است. 

حسن صبوري افزود: پرداخت تسهیلات کمک ودیعه مسکن با هدف کمک به مستاجران توسط دولت در سراسر کشور سیاستگذاري
شد که متقاضیان استان قم نیز براي دریافت این تسهیلات در 2 نوبت مرداد و مهر امسال ثبت نام کردند. 

کاهش 1.4 درصدي اهداي خون 

مدیرکل انتقال خون قم گفت: از ابتداي امسال تا پایان مهرماه، 23 هزار و 311 تنَ در این استان موفق به اهداي خون شدند که
نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 1.4 دهم درصد کاهش یافته است. 

مرتضی نوریان هفته گذشته در گفت وگو با ایرنا افزود: در این مدت 28 هزار و 370 تن براي اهداي خون مراجعه کرده اند که این
تعداد نیز نسبت به مدت مشابه سال گذشته 1.5 درصد کاهش داشته است. 

کاهش 31 درصدي مصرف بنزین 

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده هاي نفتی منطقه قم گفت: در هفت ماه امسال نسبت به مدت مشابه پارسال، مصرف بنزین در این
استان 31 درصد کاهش یافته است. 

سید محمود طاهري در گفت وگو با ایرنا افزود: علت این کاهش را می توان در کاهش مسافرت ها به دلیل شیوع ویروس کرونا و
همچنین افزایش نرخ بنزین دانست. 

تولید 900 دستگاه انواع وسایل نقلیه در قم 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: امسال 900 دستگاه انواع وسایل نقلیه همچون مینی بوس و اتوبوس در استان تولید
و به بازار مصرف عرضه می شود. 

محمود سیجانی هفته گذشته درگفت وگو با ایرنا افزود: در همین رابطه تا پایان امسال 500 دستگاه انواع اتوبوس، مینی بوس، وَن و
وانت در واحدهاي صنعتی استان تولید خواهد شد که تاکنون 282 دستگاه آن ساخته شده است که نشان از تحقق بیش از 56

درصدي ساخت این وسایل نقلیه درقم دارد. 

برق 20 درصد از مشترکان قمی رایگان می شود 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق قم گفت: از ابتداي آبان ماه برق حدود 20 درصد از مشترکان قمی که کم مصرف هستند در قالب
طرح «برق امید» رایگان می شود. 

مهدي آهنین پنجه در گفت وگو با ایرنا افزود: هدف اصلی اجراي این طرح جلوگیري از انتشار گاز دي اکسید کربن، عرضه برق بیشتر
در بخش هاي صنعت و تولید، کاهش 10 درصدي مصرف برق بخش خانگی و توسعه صادرات برشمرد. 
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توزیع 2400 سبد غذایی بین نیازمندان روستایی 

معاون حمایت و سلامت کمیته امداد امام خمینی(ره) قم گفت: در مرحله سوم پویش ایران همدل تاکنون 2 هزار و 400 خانوار
مددجوي روستایی قمی سبد غذایی خود را دریافت کرده اند. 

محمدابراهیم نعیمی هفته گذشته افزود: توزیع سبد کالاي ویژه خانوارهاي مددجوي روستایی از نیمه آبان ماه امسال آغاز شد و طی
سه روز به پایان رسید. 

شروع غَرس 6090 نهال به یاد شهیدان قم 

آیین آغاز عملیات اجرایی بوستان 11 هکتاري یادمان شهداي قم و همچنین غرس 6 هزار و 90 نهال به یاد 6 هزار و 90 شهید این
استان آغاز شد. 

پیام جوادیان مدیرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري قم در این رابطه گفت: این نهال ها از میوه هاي قرآنی مانند انجیر،
انار و زیتون انتخاب شده اند و از درخت سرو هم به عنوان نماد مقاومت استفاده می شود. 

اجراي 500 اقدام میدانی در حوزه نشاط شهروندي 

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنري و ورزشی شهرداري قم گفت: به مناسبت سالروز ورود حضرت فاطمه معصومه(س) به قم، بیش از
500 اقدام میدانی در حوزه نشاط شهروندي در نقاط مختلف شهر در 17 روز آینده توسط این سازمان اجرایی می شود. 

ابوالفضل مقیمی هفته گذشته در گفت وگو با خبرنگاران به صورت برخط (آنلاین) افزود: کمیته هاي چهارگانه اي در حوزه برنامه
ریزي، خدمات شهري، تبلیغات و اطلاع رسانی و فرهنگی و هنري در دبیرخانه روز قم با هدف اجرایی کردن برنامه هاي متنوع به

مناسبت سالروز ورود کریمه اهل بیت(ع) به این شهر شکل گرفته است. 

اجراي طرح کنترل آفات باغات با استفاده از حشرات مفید 

رییس سازمان جهاد کشاورزي قم گفت: طرح تولید و استفاده از حشرات مفید براي کنترل آفات در سطح باغات، مزارع و گلخانه هاي
استان با استفاده از جدیدترین روش هاي علمی اجرایی شد. 

عباس پورمیدانی درگفت وگو با ایرنا افزود: حشره پسیل از مهم ترین آفت باغات پسته به شمار می آید که با تغذیه از شیره درختان
پسته باعث خسارت زیادي به درخت و کاهش محصول می شود و باغداران براي از بین بردن این آفت مجبور به انجام چند نوبت

سمپاشی با سموم شیمیایی هستند. 

تبدیل شدن قم به شهري هوشمند 

مدیر حوزه هاي علمیه، با اشاره به اینکه قم باید به شهري هوشمند تبدیل شود، گفت: باید مدل هاي متناسب به نام و فرهنگ قم را
درحوزه هنر و معماري خلق کنیم؛ از جمله اینکه منظرهاي تاریخی آن که مورد توجه رهبر معظم انقلاب هم بوده است. 
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آیت االله علیرضا اعرافی در دیدار سید مرتضی سقاییان نژاد شهردار قم افزود: حضور حضرت فاطمه معصومه(س) در این شهر و مرقد
مطهر ایشان مایه تحولات بسیاري در این شهر بوده و شمعی در مرکز این شهر است. 

شرایط جغرافیایی قم مبارزه با تخلفات اقتصادي را تسهیل می کند 

فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب (ع) قم گفت: با توجه به شرایط جغرافیایی قم و تک شهرستان بودن آن، مبارزه با تخلف هاي اقتصادي
و احتکار و نظارت به شبکه توزیع و قیمت گذاري امکان پذیر است. 

سردار سید محمدتقی شاهچراغی هفته گذشته در نخستین نشست قرارگاه 17 ربیع افزود: سپاه در نظر دارد در حد توان با استفاده از
ظرفیت هاي مردمی و حضور تیم هاي تخصصی در حوزه قیمت گذاري و تسریع تامین اقلام و حذف واسطه ها به کمک دستگاه هاي

دولتی بیاید. 

محصولات قم قابل رقابت با کشورهاي پیشرفته است 

استاندار قم حمایت از واحدهاي صنعتی استان را در دستور کار مسئولان دانست و گفت: امروز محصول هاي تولیدي قم قابلیت رقابت
با تولیدات کشورهاي پیشرفته جهان را دارند. 

بهرام سرمست در بازدید از شهرك صنعتی شکوهیه که در قالب برنامه سه شنبه هاي اقتصادي صورت گرفت، با بیان اینکه این
بازدیدها با اولویت کارآفرینی و تولید انجام می شود، افزود: به دنبال ارتقاي بخش صنعت و توسعه کارخانه هاي موفق در شهرك هاي

صنعتی استان هستیم. 

دانشجویان از 22 ملیت در دانشگاه هاي قم تحصیل می کنند 

مسئول نمایندگی امور کنسولی دانشجویان غیرایرانی استان قم، با بیان اینکه دانشجویانی از 22 ملیت در دانشگاه هاي قم مشغول به
تحصیل هستند، گفت: هم اکنون بیش از هفت هزار دانشجوي غیرایرانی در بیش از 23 دانشگاه، موسسه و دانشکده در استان مشغول

تحصیل هستند. 

سید عباس هاشمی زاده هفته گذشته در گفت وگو با ایرنا افزود: مجموعه اداره امور دانشجویان غیرایرانی داراي 2 زیر مجموعه
سرپرستی دانشجویان غیرایرانی دانشگاه قم مختص جذب و پذیرش دانشجویان خارجی در دانشگاه قم و بخش امور کنسولی

دانشجویان غیرایرانی قم است. 

نبود قرائت خانه از خلاهاي فرهنگی قم است 

استاندار قم گفت: با وجود کتاب و کتابخانه هاي زیاد در قم، اما نبود قرائت خانه هاي شبانه روزي یکی از خلاهاي فرهنگی موجود در
این استان است. 

بهرام سرمست در حاشیه آیین افتتاح کتابخانه عمومی شهداي نوبهار شهر قم در گفت وگو با خبرنگاران افزود: دنبال این هستیم که
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این قرائت خانه ها در قم ایجاد شوند. 

برگزاري یادواره 6 هزار شهید قم 

رییس ستاد کنگره شهداي استان قم گفت: یادواره 6 هزار و 90 شهید قم همزمان با 27 آبان ماه سالروز شهادت شهید سردار زین
الدین برگزار می شود. 

احمد حاجی زاده در جمع خبرنگاران افزود: از اهداف یادواره شهداي قم تولید محتوا و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و جذب مخاطب
است. 

اجراي طرح ترخیص موتورسیکلت هاي توقیفی 

فرمانده انتظامی استان قم گفت: به دستور فرمانده ناجا، طرح ترخیص موتورسیکلت هاي رسوبی همزمان با سراسر کشور در این
استان به مدت 2 ماه اجرایی می شود. 

سردار سید محمود میرفیضی هفته گذشته در گفت وگویی افزود: موتورسیکلت ها به دلایلی چون تخلفات راهوري، انتظامی یا
موضوعات مرتبط با حوزه پلیس آگاهی، دستور قضایی و دیگر موارد متوقف و پارك هستند و مطابق تدبیر و دستور صورت گرفته با در

نظر گرفتن شرایطی، فرآیند ترخیص این موتورها سرعت خواهد گرفت. 

58 درصد از حوادث رانندگی قم مربوط به موتورسواران 

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت هاي پزشکی (اورژانس 115) قم گفت: 58 درصد از حوادث رانندگی این استان در هفته گذشته
مربوط به موتورسیکلت سواران بوده است. 

محمد شهیدي در گفت وگو با ایرنا افزود: در هفته گذشته پنج هزار و 871 تماس با مرکز اورژانس 115 قم برقرار شد و کارشناسان
این مرکز هزار و 827 ماموریت انجام دادند. 

صدور دفترچه بیمه سلامت بدون ارزیابی وُسع 

مدیرکل بیمه سلامت قم گفت: با توجه به مصوبات ابلاغی ستاد ملی کرونا و با توجه به شیوع ویروس کرونا و همچنین لحاظ شرایط
اقتصادي موجود، دفترچه بیمه پایه سلامت رایگان بدون ارزیابی وسع در اختیار افرادي که تحت هیچ گونه بیمه اي نیستند، قرار می

گیرد. 

محمدرضا فخاریان قمی در گفت وگویی افزود: افرادي که پیش از این از پوشش بیمه اي رایگان برخوردار بودند، براي تمدید دفترچه
خود نیاز به ارزیابی وسع ندارند و دفترچه بیمه آنان تمدید می شود. 

قم میزبان بیش از 130 هزار تبعه افغانستانی 
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مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداري قم گفت: این استان با افتخار میزبان بیش از 130 هزار تبعه افغانستانی است. 

عباس شیرمحمدي در گفت وگو با ایرنا افزود: براي بهره گیري اتباع افغانستانی از خدمات گوناگون آموزشی، بهداشتی و درمانی هیچ
محدودیتی قایل نیستیم، چرا که ملت افغانستان را برادران خود می دانیم. 

بهره برداري از تقاطع غیرهمسطح ولی عصر(عج) 

شهردار قم، با اشاره به افتتاح طرح هاي کلان شهري به مناسبت روز قم گفت: تقاطع غیرهمسطح ولی عصر(عج) در آینده نزدیک
افتتاح به بهره برداري می رسد. 

سید مرتضی سقاییان نژاد افزود: اگر در طرح هاي استان بخش خصوصی به خوبی ورود پیدا کند، مشکل ها رفع می شود. 

برگزاري دوره هاي آموزشی مدیریت پسماند 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي قم گفت: دوره هاي آموزشی مدیریت پسماند براي علاقه مندان درمراکز آموزش فنی و حرفه اي
برگزار می شود. 

محمود تقی پور هفته گذشته افزود: برگزاري این دوره هاي آموزشی در راستاي نهادینه کردن فرهنگ درست بازیافت و مدیریت
پسماندهاي شهري و طبق تفاهم نامه همکاري بین این اداره کل و مدیریت پسماند شهرداري قم صورت می گیرد. 

ارسال پرونده موسوم به گوهر ناز قم به دادگاه ویژه جرایم اقتصادي 

دادستان عمومی و انقلاب قم، از صدور کیفرخواست پرونده موسوم به گوهر ناز خبر داد و گفت: این پرونده مشتمل بر 6 هزار صفحه و
وارد کردن خسارات سنگینی به بیش از 15 هزار تنَ براي رسیدگی و صدور حکم به دادگاه ویژه رسیدگی به جرایم اقتصادي استان

ارسال شد. 

حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب در گفت وگویی افزود: دادستانی قم در راستاي مبارزه با مفاسد اقتصادي و اخلال در نظام
اقتصادي، جلوگیري از حیف ومیل اموال مردم و احقاق حقوق عامه و بر اساس گزارش اداره اطلاعات و گزارش پلیس آگاهی، رسیدگی

به این پرونده را در دستور کار قرار داد. 

رونمایی از تولیدات فرهنگی کنگره ملی شهداي استان قم 

آیین رونمایی از تولیدات فرهنگی ـ هنري کنگره ملی شهداي استان قم، به علت رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی به خاطر شیوع
ویروس کرونا، با حضور تعدادي معدود از مسئولان و خانواده هاي شهدا در تالار شهید سید مرتضی آوینی قم به صورت برخط برگزار

شد. 

دستگاه هاي اجرایی براي ایجاد دهکده اقتصادي مقاومتی مشارکت کنند 
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جانشین فرماندهی قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم با دعوت از کارآفرینان براي برپایی دهکده اقتصاد مقاومتی درقم، خواستار
مشارکت جدي دستگاه هاي اجرایی استان دراین طرح شد. 

سرهنگ محمود داوودآبادي هفته گذشته ، با اشاره به اینکه دهکده اقتصاد مقاومتی قم به همت سازمان بسیج سازندگی در پادگان
قدس واقع در 17 کیلومتري جاده قم – کاشان در حال احداث است، افزود: عرصه این مجموعه حدود 327 هکتار است که در مشاغل

مختلف 18 گانه روستایی و کشاورزي به فعالیت می پردازد. 

تشکیل کارگروه ویژه پیگیري بیمارستان هاي نیمه تمام 

استاندار قم گفت: کارگروه ویژه اي براي پیگیري تکمیل و تجهیز بیمارستان هاي نیمه تمام این استان تشکیل شده است. 

بهرام سرمست در حاشیه آیین افتتاح بیمارستان امیرالمومنین(ع) شهر قم که به صورت ارتباط ویدیوکنفرانس با حجت الاسلام
والمسلمین حسن روحانی رییس جمهوري برگزار شد، افزود: این کارگروه به صورت مستمر پیگیر تکمیل این مراکز درمانی است تا

ساخت بیمارستان هاي نیمه تمام به سرانجام برسد و در خدمت زایران و مجاوران حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه(س) باشد. 

بهره برداري از بیمارستان امیرالمومنین(ع) 

بیمارستان 230 تختخوابی امیرالمومنین(ع) شهر قم در قالب دهمین آیین پویش ره سلامت با حضور حجت الاسلام والمسلمین
حسن روحانی رییس جمهوري از طریق ویدیوکنفرانس به بهره برداري رسید. 

فراخوان جشنواره جایزه ادبی یوسف 

نهمین دوره جشنواره جایزه ادبی «یوسف» ویژه داستان کوتاه دفاع مقدس و جبهه مقاومت و بخش ویژه مدافعان سلامت در قم اعلام
فراخوان شد. 

علاقه مندان می توانند داستان هاي کوتاه خود را به نشانی معاونت هنري و ادبیات اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش هاي دفاع مقدس
قم با شماره 09368311920 در پیام رسان هاي ایتا، سروش و واتساپ ارسال کنند. 

بهره برداري از نسخه آزمایشی میزخدمت غیرحضوري تامین اجتماعی 

مدیرکل تامین اجتماعی قم گفت: نسخه آزمایشی میز خدمت غیرحضوري این اداره کل با ویژگی ها و قابلیت هاي به روز و ایجاد
بسترهاي لازم براي گسترش در چهار بخش مختلف، رونمایی شد و به صورت آزمایشی مورد بهره برداري قرار گرفت. 

علی اصغر دادخواه هفته گذشته افزود: نسخه آزمایشی میزخدمت غیرحضوري این اداره کل داراي مشخصات فنی به روز و گرافیک
جدید است که تلاش شده است، اطلاعات کاملی از نوع خدمات ارایه شده در آن گنجانده شود. 

تولید روزانه بیش از یک میلیون ماسک در قم 
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معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري قم، بابیان اینکه هم اکنون یک میلیون و 150 هزار ماسک به صورت روزانه در قم تولید می
شود، گفت: 20 میلیون ماسک دِپو شده در استان وجود دارد و ذخیره راهبردي ماسک براي سه ماه آینده نیز تکمیل شده است. 

مهرداد غضنفري در جلسه ستاد پیشگیري، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان قم افزود: واحدهاي تولیدکننده
ماسک در استان، با مازاد تولید مواجه هستند که با توجه به دپوي ماسک موردنیاز، باید اجازه صادرات به سایر استان ها به این

واحدها داده شود. 

برچسب ها 
- بسته خبري 

- قم 
- مسکن
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آسیب کرونا بر فضاي کار و اشتغال در نصف جهان

منبع: ایرناشماره خبر:  267  |  تاریخ: 1399/08/24

اصفهان - ایرنا - نگاهی به آمار اشتغال و نرخ بیکاري اصفهان در فصل تابستان امسال نشان می دهد که شیوع بیماري کرونا
و اوج گیري آن بر این شاخص ها بویژه سهم شغل هاي خدماتی تاثیر مهمی داشته است.

اصفهان - ایرنا - نگاهی به آمار اشتغال و نرخ بیکاري
اصفهان در فصل تابستان امسال نشان می دهد که شیوع
بیماري کرونا و اوج گیري آن بر این شاخص ها بویژه سهم

شغل هاي خدماتی تاثیر مهمی داشته است. 

به گزارش ایرنا، بیماري کرونا از اسفند سال گذشته در
کشورمان شیوع یافت و پس از آن همه گیري این بیماري
با فراز و نشیب هایی همراه بود اما از تابستان امسال روند

ابتلا به این بیماري افزایشی شد و این مساله بر ارکان مختلف از جمله شاخص هاي اقتصادي تاثیر گذاشته است. 

در جدیدترین آماري که از نرخ بیکاري، مشارکت اقتصادي و سهم مشاغل استان اصفهان توسط مرکز آمار ایران منتشر شد، نرخ
بیکاري در تابستان امسال به 11.6 درصد رسید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 1.3 درصد افزایش دارد؛ نرخ بیکاري نسبت "

تعداد افراد بیکار در یک رده سنی مشخص" به " کل افراد آماده به کار در آن رده سنی " است. 

بر اساس این آمار، نرخ بیکاري در بین مردان استان اصفهان در تابستان امسال به 10.4 درصد با 1.6 درصد افزایش و در بین زنان به
17.1 درصد با 0.2 درصد افزایش نسبت به مدت مشابه سال گذشته رسید. 

همچنین نگاهی به نرخ مشارکت اقتصادي این خطه نشان می دهد که این شاخص در تابستان امسال به 42.3 درصد رسید که نسبت
به مدت مشابه سال گذشته کاهش 3.4 درصدي را نشان می دهد؛ نرخ مشارکت اقتصادي از تقسیم جمعیت فعال (شاغل و بیکار) به
جمعیت در سنین کار به دست می آید بنابراین کاهش نرخ مشارکت اقتصادي بازتاب حضور کمتر افراد در سنین کار به سوي بازار کار

است. 

بررسی سهم مشاغل مختلف در استان اصفهان در تابستان امسال نیز حاکی از سهم 12.2 درصدي در بخش کشاورزي، 43.6 درصدي
در بخش صنعت و 44.2 درصدي در بخش خدمات است که مقایسه با آن با مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد که مشاغل
صنعتی افزایش 3.2 درصدي و مشاغل خدماتی کاهش 2.9 درصدي یافتند و بخش کشاورزي به میزان بسیار کم یعنی حدود 0.3

درصد کاهش داشت. 

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزي اصفهان با اشاره به آمار مذکور با تاکید بر اینکه شیوع بیماري کرونا و اوج گیري
آن در فصل تابستان امسال تاثیر زیادي روي مشاغل بویژه در بخش خدمات گذاشت، گفت: در این فصل بسیاري از کسب و کارهاي
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خدماتی مانند گردشگري، هتل ها، رستوران ها و حمل و نقل نسبت به فصل تابستان سال هاي گذشته بدلیل محدودیتهاي ناشی از
شیوع کرونا با کمبود تقاضا مواجه بودند. 

محمدرضا لعلی در گفت و گو با ایرنا با بیان اینکه سهم مشاغل خدماتی در تابستان نسبت به بهار امسال به میزان 2 درصد کاهش
یافت و به 44.2 درصد رسید، افزود: علاوه بر بخش گردشگري مشاغل خدماتی دیگري مانند کسب و کارهاي شهري، ورزشگاه ها،

آموزشگاه ها، تالارها و فرهنگسراها نیز تحت تاثیر اوج گیري بیماري کرونا قرار گرفتند. 

وي با بیان اینکه مشاغل بخش کشاورزي استان در تابستان امسال با توجه به اینکه امسال آب مورد نیاز آنها تامین شد؛ تغییر زیادي
نسبت به مدت مشابه سال گذشته و بهار امسال نداشت، تصریح کرد: اما مشاغل بخش صنعت با توجه به شرایط اقتصادي حاکم بر

کشور بویژه نوسانات نرخ ارز و تحریم هاي ظالمانه با وضعیت بهتري نسبت به بخش هاي دیگر روبه رو بود. 

لعلی ادامه داد: نوسانات نرخ ارز باعث شده تا تولید داخل کشور توجیه اقتصادي پیدا کند و بسیاري از واحدهاي صنعتی در زمان
حاضر مشغول تولید هستند. 

سهم شاغلان در بخش کشاورزي در تابستان امسال 43.6 درصد بود که نسبت به مدت مشابه پارسال 3.2 درصد و نسبت به بهار
امسال 1.9 درصد افزایش یافت. 

سهم کرونا در کاهش نرخ مشارکت اقتصادي و افزایش اشتغال ناقص 

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزي اصفهان به نرخ مشارکت اقتصادي استان اشاره و خاطرنشان کرد: به نظر می آید
بخش بزرگی از کاهش این شاخص در بهار و تابستان امسال مربوط به زنان باشد زیرا به احتمال زیاد تعدادي از آنها ترجیح دادند که

بدلیل شیوع بیماري کرونا به سرِ کار نروند یا جویاي کار نباشند. 

لعلی افزود: همین امر و بیکار شدن تعدادي از زنان باعث شد تا نرخ مشارکت اقتصادي در بین آنها در نیمه نخست امسال کاهش یابد
که در کاهش نرخ مشارکت اقتصادي استان تاثیر گذار بود. 

نرخ مشارکت اقتصادي زنان در بهار امسال 15.1 و در تابستان 14.8 درصد بود که به ترتیب نسبت به مدت مشابه سال گذشته 3.6 و
1.6 درصد کاهش دارد. 

این کارشناس، اشتغال ناقص را یکی از شاخص هاي تاثیرگذار در نرخ هاي بیکاري و مشارکت اقتصادي دانست و گفت: اشتغال ناقص
براي فردي گفته می شود که در طول هفته مرجع، یک تا 43 ساعت کار کرده باشد، این فرد جویاي کار است و اشتغال کامل ندارد

اما بیکار نیست. 

لعلی با بیان اینکه اشتغال ناقص بیشتر شامل کارهاي ساختمانی و فصلی و نیروهاي خدماتی ساعتی است، خاطرنشان کرد: شیوع
کرونا تاثیر بسزایی در افزایش اشتغال ناقص داشت و باعث شد که این شاخص با 2 درصد افزایش به 11.6 درصد در تابستان امسال

برسد. 

کاهش نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 سال 
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وي یکی از نقاط قابل توجه در آمار اشتغال و بیکاري امسال را مربوط به نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 سال خواند و توضیح داد: این
نرخ در تابستان امسال به 22 درصد رسید و نسبت به مدت مشابه سال گذشته حدود 6.3 درصد کاهش یافت. 

این کارشناس تاکید کرد: لازم است تحقیقات مناسبی در این زمینه و ریشه یابی آن صورت گیرد که چگونه در شرایط شیوع کرونا و
افزایش نسبی نرخ بیکاري، این شاخص در بین جوانان 15 تا 22 سال کاهش یافت. 

به گفته وي ممکن است تمایل جوانان به برخی مشاغل جدید یا واسطه گري در سال هاي اخیر در این امر تاثیر داشته باشد. 

سرپرست کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان درباره مشاغل خدماتی گفت: این مشاغل بسیار
تحت تاثیر شیوع بیماري کرونا قرار گرفتند که بخش عمده آن در گردشگري، هتلداري، حمل و نقل، برخی از خدمات درمانی مانند

دندانپزشکی و خدمات آموزشی بود. 

حسین باقري در گفت و گو با ایرنا درباره افزایش سهم مشاغل صنعتی در اصفهان توضیح داد: با توجه به نوسان نرخ ارز، محدودیت
هاي ایجاد شده در واردات و مبارزه با قاچاق، تولید بسیاري از صنایع مانند ساختمان، کاشی، سرامیک، فولاد و وابسته به خودرو و

قطعات داخلی توجیه اقتصادي پیدا کرد و افزایش یافت. 

باقري با تاکید بر اینکه مجموعه این شرایط باعث پویا شدن و تحرك صنایع داخلی کشور شده است، افزود: در سال هاي گذشته
برخی از کارخانه هاي ما مانند کاشی با انباشت محصولات خود مواجه بودند اما در ماه هاي اخیر با توجه به وضعیت پیش آمده، اقبال

براي خرید این محصولات و صادرات آنها به کشورهاي همسایه زیاد شده است. 

وي با اشاره به اینکه کرونا تاثیر چندانی روي بخش کشاورزي بدلیل نوع و ماهیت این مشاغل نداشت، خاطرنشان کرد: با توجه به
تامین آب مورد نیاز کشاورزي، مشاغل این بخش نسبت به گذشته وضعیت بهتري داشتند. 

سرپرست کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اصفهان درباره مشاغل ناقص اظهار داشت: در دوران شیوع کرونا،
محدودیت هایی بمنظور پیشگیري از افزایش موارد ابتلا و بستري، اعِمال می شود و برخی مشاغل ناچار به تعطیلی موقت می شوند

که همین امر یکی از عوامل تاثیرگذار در این زمینه است. 

باقري افزود: در این روزها اگر در یک واحد کارگاهی یا تولیدي یک نفر دچار بیماري کرونا شود براي اینکه سایر نیروها و زنجیره
تولید به این ویروس مبتلا نشوند آن فرد باید مدتی در قرنطینه باشد و به سر کار نیاید. 

واحدهاي خدماتی گردشگري با جَبر ناشی از شیوع کرونا مواجهند 

یکی از بخش هاي بسیار مهم و تاثیر گذار در مشاغل خدماتی در استان اصفهان، گردشگري، صنایع دستی و میراث فرهنگی است که
در سال هاي اخیر با توجه به سیاست هاي دولت رونق خوبی گرفتند و فرصت هاي زیادي براي کسب و کار آنها فراهم شد اما شیوع

بیماري کرونا و ماهیت آن باعث شد تا این مشاغل با مشکلات جدي مواجه شوند. 

به گفته معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان، متاسفانه بیشترین ضربه کرونا در حوزه هاي گردشگري و صنایع دستی
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این استان بوده است. 

حسن قاضی عسگر با بیان اینکه در اواخر سال 97 نرخ بیکاري استان حدود 14.4 درصد و در سه ماهه پایانی سال 98 به 10.3 درصد
رسید، تصریح کرد: برنامه ما تک رقمی شدن نرخ بیکاري بود اما متاسفانه با شیوع کرونا نرخ بیکاري به بیش از 11 درصد رسیده

است. 

همچنین به گفته رییس هیات مدیره مجمع میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان اصفهان، شیوع بیماري کرونا از اواخر
سال گذشته و اوج گیري آن در فصل تابستان امسال تاثیر بسیاري بر روي مشاغل خدماتی در بخش میراث فرهنگی، صنایع دستی و

گردشگري استان داشت و برخی واحدها ناچار به تعدیل نیروهاي خود بدلیل نداشتن درآمد پایدار شدند. 

علی لوافان در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با بیان اینکه برخی واحدها نیز با چنگ و دندان نیروهاي خود را حفظ کردند، افزود: اماکن
اقامتی مانند هتل ها ناچار به فعالیت با 50 درصد ظرفیت خود هستند که همین میزان نیز بسیار کم پُر می شود بنابراین آنها در

وضعیت نامطلوبی قرار دارند. 

لوافان با تاکید بر اینکه عرضه خدمات و محصولات از سوي فعالان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري وجود دارد، تصریح کرد:
اما میزان تقاضا با توجه به شرایط ناشی از شیوع بیماري کرونا بسیار کاهش یافته و همین امر باعث خسارت مالی به این بخش شده

است. 

وي با اشاره به اینکه بخش میراث فرهنگی، بازدید کننده چندانی ندارد و موزه ها با توجه به محدودیت هاي موجود تعطیل هستند،
خاطرنشان کرد: در بخش صنایع دستی، تولید و عرضه محصولات توسط هنرمندان و فعالان این صنعت وجود دارد اما میزان تقاضا و

خرید در داخل و بویژه خارج کشور کاهش چشمگیري یافته است. 

لوافان با تاکید بر اینکه حجم قابل توجهی از صنایع دستی اصفهان به گردشگران خارجی فروخته یا به کشورهاي دیگر صادر می شد،
گفت: در هشت ماه گذشته میزان تقاضا براي آن کاهش یافته است. 

وي با بیان اینکه در بخش گردشگري نیز هتل ها و آژانس هاي مسافرتی فعال هستند و عرضه خدمات وجود دارد، اضافه کرد: اما آنها
با توجه به شرایط موجود و محدودیت هاي اعمال شده براي کنترل بیماري کرونا، امکان عرضه خدمات خود را بصورت کامل ندارند. 

لوافان با تاکید بر اینکه شیوع بیماري کرونا، یک پدیده رو به گسترش است و کنترل آن نیاز به محدودیت و نظارت دارد، تصریح کرد:
واحدهاي فعال در بخش میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري با جبر ناشی از شرایط شیوع کرونا مواجه هستند و با وجود

آمادگی براي عرضه، امکان ارایه خدمات خود را ندارند. 

وي ادامه داد: لازم است مدیریت و برنامه ریزي متناسب با این شرایط، اعِمال و طرح هایی مانند سفر هوشمند تدوین شود تا کسب و
کارها بویژه در بخش خدمات با کمترین آسیب مواجه شوند. 

استان اصفهان با پنج میلیون نفر جمعیت به عنوان قطب گردشگري کشور و دنیا بیش از 22 هزار بنا و اثر تاریخی شناسایی شده دارد
که از میان آنها افزون بر یک هزار و 800 اثر ثبت ملی و میدان امام (نقش جهان)، کاخ چهلستون، باغ فین کاشان و مسجد جامع ثبت

جهانی شده است. 
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در استان اصفهان افزون بر 9 هزار واحد تولیدي و صنعتی فعالیت دارند. 

بیماري کرونا از اسفند سال گذشته در کشور شیوع پیدا کرد و تاکنون حدود 682 هزار نفر به طور قطعی به آن مبتلا شدند و شمار
جان باختگان کرونا به بیش از 38 هزار نفر رسید. 

برچسب ها 
- ویروس کرونا 

- سازمان برنامه و بودجه 
- اصفهان 

- نرخ اشتغال 
پروندهٔ خبري 

- کرونا و کسب وکارها: از دورکاري تا رونق آنلاین ها 
- کرونا در ایران؛ آخرین اخبار و گزارش ها
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شیوع بیشتر کرونا در میان آسیایی تبار ها و آفریقایی تبار ها

منبع: فرادیدشماره خبر:  268  |  تاریخ: 1399/08/24

حرف ما این نیست که اقلیت هاي قومی لزوماً یک گروه اولویت دار محسوب شوند؛ حرف ما این است که چندین گروه اولویت
دار وجود دارد و دولت باید در تصمیمات دشوار خود آن ها را در نظر بگیرد.

براساس یک گزارش جدید، آفریقایی تبار ها و آسیایی تبار
ها در مقایسه با نژاد سفیدپوست تا دو برابر بیشتر در
معرض ابتلا به کرونا هستند. براساس آمار جمع آوري شده
از بیش از 18 میلیون نفر در 50 مطالعه در بریتانیا و
ایالات متحده، خطر بستري شدن در واحد مراقبت هاي
ویژه (آي سی یو) در نتیجه ابتلا به ویروس کرونا براي افراد

با پیشینه آسیایی دو برابر بیشتر از سفیدپوستان است. 

این گزارش که در مجله «اي کلینیکال مدیسین» از سوي لنست به چاپ رسیده است، اولین ابرتحلیل تأثیر قومیت بر بیماران مبتلا
به کرونا است. نویسندگان این مقاله معتقد ند که یافته هاي مطالعه آن ها پیش از اجراي برنامه واکسیناسیون کرونا حائز اطلاعات

مهمی است. 

به گفته ایشان (در بریتانیا)تصمیم گیري در مورد این که شهروندانی از نژاد آفریقایی و آسیایی در اولویت براي واکسیناسیون قرار
بگیرند یا نه، در اختیار دولت و کمیته مشترك واکسیناسیون و ایمن سازي است که درباره همه جنبه هاي واکسیناسیون به دولت

مشاوره می دهد. 

دکتر مانیش پاریک، دانشیار بالینی در بیماري هاي عفونی در دانشگاه لستر و نویسنده ارشد مقاله، می گوید: «ما باید به یاد داشته
باشیم که چند گروه جمعیتی پرخطر وجود دارد: افراد مسن، افرادي که بیماري هاي زمینه اي دارند و افرادي که در خانه هاي
سالمندان سکونت دارند؛ بنابراین دولت و کمیته مشترك واکسیناسیون و ایمن سازي با تصمیم دشواري مواجه اند که چگونه واکسن

را در بدو عرضه آن تخصیص دهد. 

حرف ما این نیست که اقلیت هاي قومی لزوماً یک گروه اولویت دار محسوب شوند؛ حرف ما این است که چندین گروه اولویت دار
وجود دارد و دولت باید در تصمیمات دشوار خود آن ها را در نظر بگیرد.» محققان دریافتند که افراد با تبار آفریقایی دو برابر و افراد با

تبار آسیایی 1.5 برابر بیشتر در مقایسه با سفیدپوستان به کرونا آلوده می شوند. 

دکتر پاریک می گوید که این یافته ها می تواند صرفاً نشان گر «احتمال بیشتر در تماس بودن با ویروس در این جوامع» باشد. 
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«توضیحات فراوانی وجود دارد که چرا ممکن است سطح بالایی از عفونت کرونا در اقلیت هاي قومی وجود داشته باشد، از جمله
احتمال بالاتر زندگی در خانوار هاي پرجمعیت تر متشکل از چندین نسل؛ داشتن وضعیت اقتصادي اجتماعی پایین تر که ممکن است
احتمال زندگی در خانه هاي پرازدحام تر را افزایش دهد و نیز اشتغال در مشاغل فیزیکی که امکان انجام آن ها از خانه وجود ندارد.» 

این داده ها همچنین نشان می دهد که احتمال بستري شدن افراد از تبار آسیایی در بخش مراقب هاي ویژه دو برابر سفید پوستان
است. بر اساس این گزارش، «سطح بالاتر ابتلا به دیگر بیماري ها در این جوامع» می تواند یکی از عواملی باشد که چرا شهروندان

آسیایی تبار بریتانیا بیشتر به علائم شدید کرونا گرفتار می شوند. 

به گفته این محققان، بین سفیدپوستان و سیاه پوستان اختلافی از نظر احتمال بستري در واحد مراقبت هاي ویژه وجود ندارد. 

دکتر جاتیندر مینهاس، محقق علوم پزشکی در موسسه ملی تحقیقات بهداشت در دانشگاه لستر، گفت: «در ابرتحلیل ما نشانه اي
وجود دارد که افراد آسیایی تبار در مقایسه با افراد سفیدپوست در معرض خطر بالاتر فوت بر اثر کرونا هستند، اما این پدیده بین

سفیدپوستان و آفریقایی تباران دیده نمی شود.» 

نویسندگان این ابرتحلیل هشدار می دهند که مطالعه آن ها همه مقالات منتشرشده در خصوص خطر پذیرش در واحد مراقبت هاي
ویژه را در بر نمی گیرد. این ابرتحلیل شامل مقالات علمی منتشر شده بین اول دسامبر 2019 و 31 اوت 2020 در مجلات علمی و

همچنین مقالات در انتظار بررسی است. 

منبع: ایندیپندنت
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آسیب کرونا بر فضاي اشتغال و کار در نصف جهان

منبع: قم پرسشماره خبر:  269  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش قم پرس، بیماري کرونا از اسفند سال گذشته در کشورمان شیوع یافت و پس از آن همه گیري این بیماري با فراز و
نشیب هایی همراه بود اما از تابستان امسال روند ابتلا به این بیماري افزایشی شد و این مساله بر ارکان مختلف از جمله

شاخص هاي اقتصادي تاثیر...

به گزارش قم پرس، بیماري کرونا از اسفند سال گذشته در کشورمان شیوع یافت و پس از آن همه گیري این بیماري با فراز و
نشیب هایی همراه بود اما از تابستان امسال روند ابتلا به این بیماري افزایشی شد و این مساله بر ارکان مختلف از جمله شاخص هاي

اقتصادي تاثیر گذاشته است. 

در جدیدترین آماري که از نرخ بیکاري، مشارکت اقتصادي و سهم مشاغل استان اصفهان توسط مرکز آمار ایران منتشر شد، نرخ
بیکاري در تابستان امسال به 11.6 درصد رسید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 1.3 درصد افزایش دارد؛ نرخ بیکاري نسبت "

تعداد افراد بیکار در یک رده سنی مشخص" به " کل افراد آماده به کار در آن رده سنی " است. 

بر اساس این آمار، نرخ بیکاري در بین مردان استان اصفهان در تابستان امسال به 10.4 درصد با 1.6 درصد افزایش و در بین زنان به
17.1 درصد با 0.2 درصد افزایش نسبت به مدت مشابه سال گذشته رسید. 

همچنین نگاهی به نرخ مشارکت اقتصادي این خطه نشان می دهد که این شاخص در تابستان امسال به 42.3 درصد رسید که نسبت
به مدت مشابه سال گذشته کاهش 3.4 درصدي را نشان می دهد؛ نرخ مشارکت اقتصادي از تقسیم جمعیت فعال (شاغل و بیکار) به
جمعیت در سنین کار به دست می آید بنابراین کاهش نرخ مشارکت اقتصادي بازتاب حضور کمتر افراد در سنین کار به سوي بازار کار

است. 

بررسی سهم مشاغل مختلف در استان اصفهان در تابستان امسال نیز حاکی از سهم 12.2 درصدي در بخش کشاورزي، 43.6 درصدي
در بخش صنعت و 44.2 درصدي در بخش خدمات است که مقایسه با آن با مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد که مشاغل
صنعتی افزایش 3.2 درصدي و مشاغل خدماتی کاهش 2.9 درصدي یافتند و بخش کشاورزي به میزان بسیار کم یعنی حدود 0.3

درصد کاهش داشت. 

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزي اصفهان با اشاره به آمار مذکور با تاکید بر اینکه شیوع بیماري کرونا و اوج گیري
آن در فصل تابستان امسال تاثیر زیادي روي مشاغل بویژه در بخش خدمات گذاشت، گفت: در این فصل بسیاري از کسب و کارهاي
خدماتی مانند گردشگري، هتل ها، رستوران ها و حمل و نقل نسبت به فصل تابستان سال هاي گذشته بدلیل محدودیتهاي ناشی از

شیوع کرونا با کمبود تقاضا مواجه بودند. 

محمدرضا لعلی در گفت و گو با ما با بیان اینکه سهم مشاغل خدماتی در تابستان نسبت به بهار امسال به میزان 2 درصد کاهش یافت
و به 44.2 درصد رسید، افزود: علاوه بر بخش گردشگري مشاغل خدماتی دیگري مانند کسب و کارهاي شهري، ورزشگاه ها، آموزشگاه

ها، تالارها و فرهنگسراها نیز تحت تاثیر اوج گیري بیماري کرونا قرار گرفتند. 
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وي با بیان اینکه مشاغل بخش کشاورزي استان در تابستان امسال با توجه به اینکه امسال آب مورد نیاز آنها تامین شد؛ تغییر زیادي
نسبت به مدت مشابه سال گذشته و بهار امسال نداشت، تصریح کرد: اما مشاغل بخش صنعت با توجه به شرایط اقتصادي حاکم بر

کشور بویژه نوسانات نرخ ارز و تحریم هاي ظالمانه با وضعیت بهتري نسبت به بخش هاي دیگر روبه رو بود. 

لعلی ادامه داد: نوسانات نرخ ارز باعث شده تا تولید داخل کشور توجیه اقتصادي پیدا کند و بسیاري از واحدهاي صنعتی در زمان
حاضر مشغول تولید هستند. 

سهم شاغلان در بخش کشاورزي در تابستان امسال 43.6 درصد بود که نسبت به مدت مشابه پارسال 3.2 درصد و نسبت به بهار
امسال 1.9 درصد افزایش یافت. 

سهم کرونا در کاهش نرخ مشارکت اقتصادي و افزایش اشتغال ناقص 

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزي اصفهان به نرخ مشارکت اقتصادي استان اشاره و خاطرنشان کرد: به نظر می آید
بخش بزرگی از کاهش این شاخص در بهار و تابستان امسال مربوط به زنان باشد زیرا به احتمال زیاد تعدادي از آنها ترجیح دادند که

بدلیل شیوع بیماري کرونا به سرِ کار نروند یا جویاي کار نباشند. 

لعلی افزود: همین امر و بیکار شدن تعدادي از زنان باعث شد تا نرخ مشارکت اقتصادي در بین آنها در نیمه نخست امسال کاهش یابد
که در کاهش نرخ مشارکت اقتصادي استان تاثیر گذار بود. 

نرخ مشارکت اقتصادي زنان در بهار امسال 15.1 و در تابستان 14.8 درصد بود که به ترتیب نسبت به مدت مشابه سال گذشته 3.6 و
1.6 درصد کاهش دارد. 

این کارشناس، اشتغال ناقص را یکی از شاخص هاي تاثیرگذار در نرخ هاي بیکاري و مشارکت اقتصادي دانست و گفت: اشتغال ناقص
براي فردي گفته می شود که در طول هفته مرجع، یک تا 43 ساعت کار کرده باشد، این فرد جویاي کار است و اشتغال کامل ندارد

اما بیکار نیست. 

لعلی با بیان اینکه اشتغال ناقص بیشتر شامل کارهاي ساختمانی و فصلی و نیروهاي خدماتی ساعتی است، خاطرنشان کرد: شیوع
کرونا تاثیر بسزایی در افزایش اشتغال ناقص داشت و باعث شد که این شاخص با 2 درصد افزایش به 11.6 درصد در تابستان امسال

برسد. 

کاهش نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 سال 

وي یکی از نقاط قابل توجه در آمار اشتغال و بیکاري امسال را مربوط به نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 سال خواند و توضیح داد: این
نرخ در تابستان امسال به 22 درصد رسید و نسبت به مدت مشابه سال گذشته حدود 6.3 درصد کاهش یافت. 

این کارشناس تاکید کرد: لازم است تحقیقات مناسبی در این زمینه و ریشه یابی آن صورت گیرد که چگونه در شرایط شیوع کرونا و
افزایش نسبی نرخ بیکاري، این شاخص در بین جوانان 15 تا 22 سال کاهش یافت. 
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به گفته وي ممکن است تمایل جوانان به برخی مشاغل جدید یا واسطه گري در سال هاي اخیر در این امر تاثیر داشته باشد. 

سرپرست کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان درباره مشاغل خدماتی گفت: این مشاغل بسیار
تحت تاثیر شیوع بیماري کرونا قرار گرفتند که بخش عمده آن در گردشگري، هتلداري، حمل و نقل، برخی از خدمات درمانی مانند

دندانپزشکی و خدمات آموزشی بود. 

حسین باقري در گفت و گو با ما درباره افزایش سهم مشاغل صنعتی در اصفهان توضیح داد: با توجه به نوسان نرخ ارز، محدودیت هاي
ایجاد شده در واردات و مبارزه با قاچاق، تولید بسیاري از صنایع مانند ساختمان، کاشی، سرامیک، فولاد و وابسته به خودرو و قطعات

داخلی توجیه اقتصادي پیدا کرد و افزایش یافت. 

باقري با تاکید بر اینکه مجموعه این شرایط باعث پویا شدن و تحرك صنایع داخلی کشور شده است، افزود: در سال هاي گذشته
برخی از کارخانه هاي ما مانند کاشی با انباشت محصولات خود مواجه بودند اما در ماه هاي اخیر با توجه به وضعیت پیش آمده، اقبال

براي خرید این محصولات و صادرات آنها به کشورهاي همسایه زیاد شده است. 

وي با اشاره به اینکه کرونا تاثیر چندانی روي بخش کشاورزي بدلیل نوع و ماهیت این مشاغل نداشت، خاطرنشان کرد: با توجه به
تامین آب مورد نیاز کشاورزي، مشاغل این بخش نسبت به گذشته وضعیت بهتري داشتند. 

سرپرست کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اصفهان درباره مشاغل ناقص اظهار داشت: در دوران شیوع کرونا،
محدودیت هایی بمنظور پیشگیري از افزایش موارد ابتلا و بستري، اعِمال می شود و برخی مشاغل ناچار به تعطیلی موقت می شوند

که همین امر یکی از عوامل تاثیرگذار در این زمینه است. 

باقري افزود: در این روزها اگر در یک واحد کارگاهی یا تولیدي یک نفر دچار بیماري کرونا شود براي اینکه سایر نیروها و زنجیره
تولید به این ویروس مبتلا نشوند آن فرد باید مدتی در قرنطینه باشد و به سر کار نیاید. 

واحدهاي خدماتی گردشگري با جَبر ناشی از شیوع کرونا مواجهند 

یکی از بخش هاي بسیار مهم و تاثیر گذار در مشاغل خدماتی در استان اصفهان، گردشگري، صنایع دستی و میراث فرهنگی است که
در سال هاي اخیر با توجه به سیاست هاي دولت رونق خوبی گرفتند و فرصت هاي زیادي براي کسب و کار آنها فراهم شد اما شیوع

بیماري کرونا و ماهیت آن باعث شد تا این مشاغل با مشکلات جدي مواجه شوند. 

به گفته معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان، متاسفانه بیشترین ضربه کرونا در حوزه هاي گردشگري و صنایع دستی
این استان بوده است. 

حسن قاضی عسگر با بیان اینکه در اواخر سال 97 نرخ بیکاري استان حدود 14.4 درصد و در سه ماهه پایانی سال 98 به 10.3 درصد
رسید، تصریح کرد: برنامه ما تک رقمی شدن نرخ بیکاري بود اما متاسفانه با شیوع کرونا نرخ بیکاري به بیش از 11 درصد رسیده

است. 
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همچنین به گفته رییس هیات مدیره مجمع میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان اصفهان، شیوع بیماري کرونا از اواخر
سال گذشته و اوج گیري آن در فصل تابستان امسال تاثیر بسیاري بر روي مشاغل خدماتی در بخش میراث فرهنگی، صنایع دستی و

گردشگري استان داشت و برخی واحدها ناچار به تعدیل نیروهاي خود بدلیل نداشتن درآمد پایدار شدند. 

علی لوافان در گفت و گو با خبرنگار ما با بیان اینکه برخی واحدها نیز با چنگ و دندان نیروهاي خود را حفظ کردند، افزود: اماکن
اقامتی مانند هتل ها ناچار به فعالیت با 50 درصد ظرفیت خود هستند که همین میزان نیز بسیار کم پُر می شود بنابراین آنها در

وضعیت نامطلوبی قرار دارند. 

لوافان با تاکید بر اینکه عرضه خدمات و محصولات از سوي فعالان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري وجود دارد، تصریح کرد:
اما میزان تقاضا با توجه به شرایط ناشی از شیوع بیماري کرونا بسیار کاهش یافته و همین امر باعث خسارت مالی به این بخش شده

است. 

وي با اشاره به اینکه بخش میراث فرهنگی، بازدید کننده چندانی ندارد و موزه ها با توجه به محدودیت هاي موجود تعطیل هستند،
خاطرنشان کرد: در بخش صنایع دستی، تولید و عرضه محصولات توسط هنرمندان و فعالان این صنعت وجود دارد اما میزان تقاضا و

خرید در داخل و بویژه خارج کشور کاهش چشمگیري یافته است. 

لوافان با تاکید بر اینکه حجم قابل توجهی از صنایع دستی اصفهان به گردشگران خارجی فروخته یا به کشورهاي دیگر صادر می شد،
گفت: در هشت ماه گذشته میزان تقاضا براي آن کاهش یافته است. 

وي با بیان اینکه در بخش گردشگري نیز هتل ها و آژانس هاي مسافرتی فعال هستند و عرضه خدمات وجود دارد، اضافه کرد: اما آنها
با توجه به شرایط موجود و محدودیت هاي اعمال شده براي کنترل بیماري کرونا، امکان عرضه خدمات خود را بصورت کامل ندارند. 

لوافان با تاکید بر اینکه شیوع بیماري کرونا، یک پدیده رو به گسترش است و کنترل آن نیاز به محدودیت و نظارت دارد، تصریح کرد:
واحدهاي فعال در بخش میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري با جبر ناشی از شرایط شیوع کرونا مواجه هستند و با وجود

آمادگی براي عرضه، امکان ارایه خدمات خود را ندارند. 

وي ادامه داد: لازم است مدیریت و برنامه ریزي متناسب با این شرایط، اعِمال و طرح هایی مانند سفر هوشمند تدوین شود تا کسب و
کارها بویژه در بخش خدمات با کمترین آسیب مواجه شوند. 

استان اصفهان با پنج میلیون نفر جمعیت به عنوان قطب گردشگري کشور و دنیا بیش از 22 هزار بنا و اثر تاریخی شناسایی شده دارد
که از میان آنها افزون بر یک هزار و 800 اثر ثبت ملی و میدان امام (نقش جهان)، کاخ چهلستون، باغ فین کاشان و مسجد جامع ثبت

جهانی شده است. 

در استان اصفهان افزون بر 9 هزار واحد تولیدي و صنعتی فعالیت دارند. 

بیماري کرونا از اسفند سال گذشته در کشور شیوع پیدا کرد و تاکنون حدود 682 هزار نفر به طور قطعی به آن مبتلا شدند و شمار
جان باختگان کرونا به بیش از 38 هزار نفر رسید. 
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منبع : ایرنا 

قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد.
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آبزي پروري، جهش تولید بر موج خودباوري

منبع: ایرناشماره خبر:  270  |  تاریخ: 1399/08/24

خرم آباد - ایرنا - استان لرستان با داشتن 2 هزار و 500 کیلومتر رودخانه فصلی و دایمی و 50 آبشار هرچند سهم بسزایی از
این منابع خدادادي در بخش کشاورزي نداشته اما آبزي پروري استان با این ظرفیت سوار بر موج جهش تولید و خودباوري،

حرکتی روبه جلو در پیش گرفته است.

خرم آباد - ایرنا - استان لرستان با داشتن 2 هزار و 500
کیلومتر رودخانه فصلی و دایمی و 50 آبشار هرچند سهم
بسزایی از این منابع خدادادي در بخش کشاورزي نداشته
اما آبزي پروري استان با این ظرفیت سوار بر موج جهش
تولید و خودباوري، حرکتی روبه جلو در پیش گرفته است. 

به گزارش ایرنا اکنون 560 مزرعه پرورش ماهی در لرستان
فعال می باشد که سالانه 25 هزار تن انواع آبزیان از این

مزارع تولید و به بازار مصرف عرضه می شود. 

14 هزار نفر اشتغال مستقیم و غیرمستقیم در شیلات لرستان ایجاد شده و سرانه مصرف ماهی این استان هفت تا هشت کیلوگرم می
باشد در حالیکه این میزان در کشور 12 کیلوگرم عنوان شده است. 

لرستان به دلیل دارا بودن شرایط آب و هوایی چهار فصل، مناطق جغرافیایی کوهستانی و دره اي، رودخانه هاي زلال و روان و البته
نیروي کاري توانمند و پرکار ظرفیت مطلوبی براي توسعه آبزي پروري دارد که طی سال هاي اخیر به خوبی مورد توجه قرار گرفته

است. 

آنگونه که مدیرکل شیلات لرستان بیان می کند سال 93 تعداد نیروي انسانی این اداره کمتر از هشت نفر و ساختمان اداري و فضاي
مناسب هم براي فعالیت اداره شیلات نبوده است. 

کیارش بیرانوند افزود: سال 93 این اداره کل ردیف اعتباري جداگانه اي نداشت و تمام اعتبارات عمرانی و جاري آن کمتر از 100
میلیون تومان بود اما اکنون با تدبیر دولت به یکی از مجموعه هاي اداري پیشرو تبدیل شده و با اختصاص ردیف اعتباري جداگانه

سقف اعتبارات شیلات استان در سال گذشته به بیش از 35 میلیارد تومان رسیده است. 

تولید 30 هزار تن انواع آبزیان در لرستان با بیش از 14 هزار شغل 

بیرانوند با بیان اینکه سال 93 کل تولیدات ماهی لرستان تنها 16 هزار تن بوده است تصریح کرد: در آن زمان 252 مزرعه پرورش
ماهی در استان لرستان به علت بروز بیماري «وي اچ اس» تعطیل شده بود. 
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مدیرکل شیلات لرستان اضافه کرد: در حال حاضر 600 مزرعه پرورش ماهی در لرستان وجود دارد که تنها 30 مزرعه فعال نیستند
وتولید انواع آبزیان استان در سال جاري به 30 هزار تن خواهد رسید. 

وي از پرداخت تسهیلات به مزارع تعطیل شده خبر داد و اظهار داشت: با پرداخت تسهیلات از طریق اعتبارات این مزارع نیز به زودي
وارد چرخه تولید خواهند شد. 

بیرانوند با بیان اینکه براي تولید پنج تن ماهی سردآبی یک شغل به صورت مستقیم و 2 شغل غیرمستقیم ایجاد می شود اظهار
داشت: براي تولید 30 هزار تن ماهی در کارگاه ها و مجتمع هاي پرورش ماهی استان حداقل براي 14 هزار و 500 نفر به صورت

مستقیم و غیرمستقیم شغل ایجاد شده است. 

افزایش 2 برابري سرانه مصرف ماهی در لرستان 

مدیرکل شیلات لرستان با اشاره به اینکه سال 93 سرانه مصرف ماهی در استان 4.2 کیلوگرم بود اظهار داشت: یکی از مشکلات حاد
آبزي پروري در لرستان مصرف کم ماهی است که با ارائه آموزش و برگزاري جشنواره طبخ غذاهاي دریایی سرانه مصرف ماهی در

استان به هشت کیلوگرم در سال رسیده است. 

بیرانوند ادامه داد: با تبلیغات انجام شده فروش ماهی در استان افزایش یافته است که با توجه به استقبال مردم از این ماده غذایی
ارزشمند، ایجاد بازارچه هاي ماهی در حال انجام است که شهرداري ها، فرمانداران و سرمایه گذاران باید در این حوزه همکاري کنند. 

وي از راه اندازي یکی از بزرگترین بازارچه هاي بزرگ آبزیان کشور در شهرستان خرم آباد خبر داد و گفت: رستوران طبخ غذاهاي
دریایی نیز راه اندازي می شود تا براي سایر شهرستان ها الگو باشد. 

تخصیص 70 میلیارد تومان تسهیلات به مزارع پرورش ماهی سیل زده لرستان 

بیراوند به خسارت هاي واردشده به بخش آبزي پروري استان در سیل 98 اشاره کرد و افزود: در این حادثه یکهزار و 620 تن ماهی
تلف و به زیرساخت هاي 300 مزرعه نیز خسارت وارد شد. 

وي بیان کرد: دولت به هر تن ماهی 20 میلیون تومان کمک بلاعوض پرداخت کرد که براساس برآورد و مصوبات سیل استان، پرونده
70 میلیارد تومان تسهیلاتجهت راه اندازي دوباره مزارع پرورش ماهی به بانک ها معرفی شد. 

مدیرکل شیلات لرستان افزود: به ازاري هر تن ماهی تلف شده 600 عدد بچه ماهی بلاعوض نیز در اختیار آبزي پروران قرار گرفت تا
مزارع پرورش ماهی به چرخه تولید برگردند. 

لرستان به قطب تولید ماهیان خاویار تبدیل می شود 

بیرانوند همچنین از پرورش ماهیان خاویار در شهرستان هاي بروجرد، ازنا، پلدختر و دورود خبر داد و عنوان کرد: باتوجه به ظرفیت
هاي موجود، لرستان می تواند به قطب تولید ماهیان خاویار ایران و حتی آسیا تبدیل شود. 
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وي ظرفیت کنونی ماهی خاویار لرستان را یکهزار تن عنوان کرد و افزود: فاز اول مجتمع تولید خاویار در شهرستان پلدختر با ظرفیت
600 تن گوشت و 10 تن خاویار در سال افتتاح شده است و زیرساخت هاي فاز دوم آن نیز در آینده به بهره برداري خواهد رسید. 

مدیرکل شیلات لرستان اضافه کرد: مطالعات ساخت چندین مجتمع در شهرستان هاي پلدختر، کوهدشت و رومشکان به زودي پایان
می رسد که با اجرا شدن این طرح ها می توان 20 هزار تن ماهی خاویار در استان تولید کرد. 

تولید 60 میلیون تخم چشم زده در لرستان 

بیرانوند با بیان اینکه لرستان پیشگام تکثیر در بچه ماهی سردآبی است افزود: سال هاي گذشته ایران وابسته به اروپا بود و سالیانه
400 میلیون تخم چشم زده وارد می کرد که این استان با عقد تفاهم نامه انتقال فناوري با کشور فرانسه و آکوئولند توانست تخم

چشم زده را تولید کند. 

وي از تولید بیش از 60 میلیون تخم چشم زده در لرستان خبر داد و گفت: پیش بینی می شود که بیش از 150 میلیون بچه ماهی
سردآبی در استان تولید می شود. 

بیرانوند تاکید کرد: لرستان ظرفیت تولید 100 هزار تن انواع ماهی را دارد و در صورت تخصیص اعتبارات کافی می توان طی 10 سال
آینده به این میزان تولید دست یافت. 

برچسب ها 
- مزرعه پرورش ماهی 

- فصلنامه توسعه آبزي پروري 
- پرورش ماهی 
- جهش تولید 

- سازمان شیلات ایران 
- لرستان 

پروندهٔ خبري 
- سال 99؛ سال جهش تولید
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مسیر انحرافی حمایت از تولید سم

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  271  |  تاریخ: 1399/08/24

زمانی که صحبت از تخصیص ارز در بخش سموم و آفات گیاهی و دامی می شود، منظور این است که تنها باید به تکنیکال یا
همان ماده موثره سم ارز ترجیحی تخصیص داده شود، نه به واردات سمومی که در داخل تولید می شود و حتی می توان آن

سموم را صادر نیز کرد؛ اما واقعیت امر چیز دیگري را نشان می دهد.

زمانی که صحبت از تخصیص ارز در بخش سموم و آفات
گیاهی و دامی می شود، منظور این است که تنها باید به
تکنیکال یا همان ماده موثره سم ارز ترجیحی تخصیص
داده شود، نه به واردات سمومی که در داخل تولید می
شود و حتی می توان آن سموم را صادر نیز کرد؛ اما

واقعیت امر چیز دیگري را نشان می دهد. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از دنیاي اقتصاد؛ این موضوع یکی از گلایه هاي به کرات بیان شده تولیدکنندگان سموم و آفات
درکشور است. گلایه اي مهم و قابل تا مل که دولت باید پاسخگوي آن باشد. پاسخ دولت نشان خواهد داد که سیاست واقعی دولت

حمایت از تولید داخل است یا حمایت از واردات؟ 
مساله از جایی شروع شد که از اوایل سال 98 ارز ارزان قیمت به واردات سموم آماده تخصیص داده شد و در یک جدال نابرابر بین
آفت کش هاي تولید داخل با سموم آماده وارداتی، قدرت رقابت از تولیدکنندگان داخلی گرفته شد. این سیاست تخصیص ارز به
سموم وارداتی در حالی اعمال شد که براساس لیست اعلامی کالاهاي اساسی، تخصیص ارز ترجیحی تنها به تکنیکال یا همان ماده

موثره سم مجاز بوده است. 

90 درصد از سمومی که در حال حاضر وارد می شود، امکان تولید داخل دارد؛ در واقع فقط 10 درصد به واردات وابستگی داریم. البته
در حال حاضر دلار 4200 تومانی براي واردات سم آماده و ماده موثره آن حذف شده و هر دو با ارز نیمایی وارد کشور می شود. این در
حالی است که 180 میلیون دلار در سال گذشته به سم آماده مصرف وارداتی ارز ارزان تخصیص داده شده است. به اعتقاد فعالان، اگر
به جاي اینکه به سم آماده مصرف ارز داده می شد به تکنیکال ها ارز می دادیم، حداقل می توانستیم 30 درصد صرفه جویی ارزي

داشته باشیم؛ یعنی رقمی حدود 60 میلیون دلار. رقمی که می توانست بخش عمده اي از مشکل عدم تخصیص ارز را حل کند. 

کارشناسان و فعالان این بخش تصریح می کنند که جدال نفس گیر تولید داخل با واردات در حوزه سم در حالی رخ داده که ظرفیت
تولید کشور در برخی سموم، بیش از نیاز داخلی است و حتی می توان آن را صادر کرد. تمامی این شواهد نشان می دهد که واردات

سم خود به سمی براي تولیدکنندگان تبدیل شده است. 

در مشکلات ایجاد شده در حوزه سموم و آفت کش ها در درجه اول کشاورزان متضرر می شوند؛ چراکه با کاهش تولید داخل، سم
وارداتی با قیمتی گران به دست آنها می رسد و در نتیجه قیمت تمام شده محصول تولیدي کشاورزان نیز افزایش یافته و در یک
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چرخه چند مرحله اي معیوب، مصرف کننده نهایی باید هزینه این سیاست را بپردازد. در سال 88 تفاهمنامه اي میان وزارت
جهادکشاورزي و انجمن تولیدکنندگان سموم امضا شده است که مطابق آن اجازه واردات سموم آماده مصرف فقط به میزان 12 تا 13
درصد و آن هم به سمومی که مورد نیاز و جزو برندهاي معروف هستند داده شود. با این حال، رئیس هیات مدیره انجمن صنایع
تولیدکنندگان سموم معتقد است متا سفانه وزارت جهاد کشاورزي با سیاست هاي خود از سال 88 تا کنون میزان این درصد را
افزایش داده به گونه اي که سال گذشته این رقم به حدود 40 درصد رسید. در حالی که توان تولید 95 درصد سموم مورد نیاز کشور

در داخل وجود دارد و فقط امکان تولید 5 درصد سموم عمدتا اروپایی را نداریم. 

از سوي دیگر، کیخسرو چنگلوایی، رئیس سازمان حفظ نباتا ت کشور، میزان مصرف سم آفات و نباتا ت در کشور را به طور متوسط
30 تا 35 هزار تن در سال ذکر و بیان می کند که امسال 25درصد آفت کش ها به صورت محصول نهایی از خارج وارد می شود. 75
درصد آفت کش ها نیز تولید داخل است و تنها ماده اولیه موثره یا تکنیکال آن وارداتی است که باید تلاش کنیم تکنیکال را هم در

کشور خودمان تولید کنیم. 

سازمان حفظ نباتا ت در عین حال اعلام کرده از شرکت هایی که قصد تولید مواد تکنیکال و همین طور تولید محصول نهایی سهم را
داشته باشند، تمام قد حمایت می کند. درحالی که در عمل این واردکنندگان سموم آماده هستند که از حمایت هاي مستقیم در قالب

تخصیص ارز بهره مند شده اند و نه بخش تولید. 

به عنوان نمونه یکی از کارخانه هاي تولید سم و آفت کش تا کید می کند که امکان تولید تعدادي از تکنیکال ها (ماده مؤثره سموم)
را دارد. 

ماده اولیه این نوع سم از مس است و به دلیل برخورداري کشور ما از معادن غنی مس، می توان بی نیاز به واردات، سنتز و تولید این
سم را در داخل انجام داد و حتی امکان صادرات این محصول هم وجود دارد. درحالی که در سال 98 مقدار زیادي از این سم به

صورت آماده (عمدتا از مبدأ هند) وارد کشور شده است. 

تحقیقات ما نشان داد که تولیدکنندگان هندي، مس را به قیمت تقریبی 5/ 6 دلار از ما خریده اند و با فرآوري آن، سمی را به قیمت
10 دلار به ایران صادر می کنند که 35 درصد آن را مس تشکیل می دهد. به عبارت دیگر سودي سرشار نصیب آنها می شود. درحالی

که همین سم می تواند در داخل تولید شود و علاوه بر صرفه جویی ارزي، به ثبات اشتغال کشور نیز کمک کند. 

تا سف آور آنکه با نگاهی به آمارهاي سال گذشته در می یابیم از 180 میلیون دلار که صرف واردات سموم آماده شده است، حدود
35 درصد آن را سموم پرمصرفی تشکیل می دهند که در حال حاضر در کشور تولید می شوند. 

البته این تنها بخشی از ماجراست. تا مین مواد اولیه خود ماجراي دیگري دارد. به دلیل عدم تخصیص ارز و تا مین ارز نیمایی براي
واحدهاي تولیدي سم، این واحدها با مشکلات زیادي در تا مین مواد اولیه روبه رو شده اند. به طوري که بسیاري از آنها، با 10 تا 15
درصد ظرفیت خود کار می کنند و برخی کارخانه ها نیز تعطیل شده اند. رعایت این نکته توسط بانک مرکزي در نحوه تخصیص ارز
اهمیت ویژه دارد که سموم کشاورزي فصل مصرف خاص دارند و اگر تولید سموم پیش از آن زمان صورت نگیرد، آفت بین 30 تا 50

درصد زیان به محصولات وارد کرده و امنیت غذایی کشور را به خطر می اندازد. 

اکنون سیاست گذاران، به ویژه وزارت جهاد کشاورزي باید به وضوح از بین دو سیاست زیر یکی را برگزینند و آن را به طور شفاف
اعلام کنند: 
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اول: سیاست تا مین سموم مورد نیاز کشور به هر قیمتی و بدون ترجیح بین واردات با تولید داخل. این سیاست منجر به ارزبري بسیار
بیشتر آن هم در شرایط محدودیت ویژه ارزي کنونی توأم با کاهش اشتغال داخل و در نهایت ورشکستگی تعدادي از تولیدکنندگان

داخلی خواهد شد. 

دوم: سیاست تا مین سموم مورد نیاز کشور با اولویت تا مین از منابع داخلی از طریق ممنوعیت واردات تمام آفت کش هایی که امکان
تولید داخل دارند. این سیاست منجر به صرفه جویی 50 تا 60 میلیون دلاري در میزان ارز مورد نیاز توأم با افزایش چشم گیر اشتغال

در این بخش و در نهایت تشویق تولیدکنندگان براي تحقیق و توسعه و سنتر تکنیکال سموم در داخل کشور می شود. 

پربیننده ترین تحلیل جامع بر آهن و فولاد ارفع نگاهی مختصر به صنعت مس سودآوري عظیم در سیمان تامین کاهش تقاضا در بازار
فلزات گرانبها با نوسان قیمتی/ ثبات بازار در شرایط توقف معاملات نگاهی به بازار فلزات گرانبها در دوره پساترامپ/ آیا طلا سطح

2هزار دلاري را در هفته جاري فتح می کند؟
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آسیب کرونا بر فضاي اشتغال و کار در نصف جهان

منبع: ایرناشماره خبر:  272  |  تاریخ: 1399/08/24

اصفهان - ایرنا - نگاهی به آمار اشتغال و نرخ بیکاري اصفهان در فصل تابستان امسال نشان می دهد که شیوع بیماري کرونا
و اوج گیري آن بر این شاخص ها بویژه سهم شغل هاي خدماتی تاثیر مهمی داشته است.

اصفهان - ایرنا - نگاهی به آمار اشتغال و نرخ بیکاري
اصفهان در فصل تابستان امسال نشان می دهد که شیوع
بیماري کرونا و اوج گیري آن بر این شاخص ها بویژه سهم

شغل هاي خدماتی تاثیر مهمی داشته است. 

به گزارش ایرنا، بیماري کرونا از اسفند سال گذشته در
کشورمان شیوع یافت و پس از آن همه گیري این بیماري
با فراز و نشیب هایی همراه بود اما از تابستان امسال روند

ابتلا به این بیماري افزایشی شد و این مساله بر ارکان مختلف از جمله شاخص هاي اقتصادي تاثیر گذاشته است. 

در جدیدترین آماري که از نرخ بیکاري، مشارکت اقتصادي و سهم مشاغل استان اصفهان توسط مرکز آمار ایران منتشر شد، نرخ
بیکاري در تابستان امسال به 11.6 درصد رسید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 1.3 درصد افزایش دارد؛ نرخ بیکاري نسبت "

تعداد افراد بیکار در یک رده سنی مشخص" به " کل افراد آماده به کار در آن رده سنی " است. 

بر اساس این آمار، نرخ بیکاري در بین مردان استان اصفهان در تابستان امسال به 10.4 درصد با 1.6 درصد افزایش و در بین زنان به
17.1 درصد با 0.2 درصد افزایش نسبت به مدت مشابه سال گذشته رسید. 

همچنین نگاهی به نرخ مشارکت اقتصادي این خطه نشان می دهد که این شاخص در تابستان امسال به 42.3 درصد رسید که نسبت
به مدت مشابه سال گذشته کاهش 3.4 درصدي را نشان می دهد؛ نرخ مشارکت اقتصادي از تقسیم جمعیت فعال (شاغل و بیکار) به
جمعیت در سنین کار به دست می آید بنابراین کاهش نرخ مشارکت اقتصادي بازتاب حضور کمتر افراد در سنین کار به سوي بازار کار

است. 

بررسی سهم مشاغل مختلف در استان اصفهان در تابستان امسال نیز حاکی از سهم 12.2 درصدي در بخش کشاورزي، 43.6 درصدي
در بخش صنعت و 44.2 درصدي در بخش خدمات است که مقایسه با آن با مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد که مشاغل
صنعتی افزایش 3.2 درصدي و مشاغل خدماتی کاهش 2.9 درصدي یافتند و بخش کشاورزي به میزان بسیار کم یعنی حدود 0.3

درصد کاهش داشت. 

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزي اصفهان با اشاره به آمار مذکور با تاکید بر اینکه شیوع بیماري کرونا و اوج گیري
آن در فصل تابستان امسال تاثیر زیادي روي مشاغل بویژه در بخش خدمات گذاشت، گفت: در این فصل بسیاري از کسب و کارهاي
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خدماتی مانند گردشگري، هتل ها، رستوران ها و حمل و نقل نسبت به فصل تابستان سال هاي گذشته بدلیل محدودیتهاي ناشی از
شیوع کرونا با کمبود تقاضا مواجه بودند. 

محمدرضا لعلی در گفت و گو با ایرنا با بیان اینکه سهم مشاغل خدماتی در تابستان نسبت به بهار امسال به میزان 2 درصد کاهش
یافت و به 44.2 درصد رسید، افزود: علاوه بر بخش گردشگري مشاغل خدماتی دیگري مانند کسب و کارهاي شهري، ورزشگاه ها،

آموزشگاه ها، تالارها و فرهنگسراها نیز تحت تاثیر اوج گیري بیماري کرونا قرار گرفتند. 

وي با بیان اینکه مشاغل بخش کشاورزي استان در تابستان امسال با توجه به اینکه امسال آب مورد نیاز آنها تامین شد؛ تغییر زیادي
نسبت به مدت مشابه سال گذشته و بهار امسال نداشت، تصریح کرد: اما مشاغل بخش صنعت با توجه به شرایط اقتصادي حاکم بر

کشور بویژه نوسانات نرخ ارز و تحریم هاي ظالمانه با وضعیت بهتري نسبت به بخش هاي دیگر روبه رو بود. 

لعلی ادامه داد: نوسانات نرخ ارز باعث شده تا تولید داخل کشور توجیه اقتصادي پیدا کند و بسیاري از واحدهاي صنعتی در زمان
حاضر مشغول تولید هستند. 

سهم شاغلان در بخش کشاورزي در تابستان امسال 43.6 درصد بود که نسبت به مدت مشابه پارسال 3.2 درصد و نسبت به بهار
امسال 1.9 درصد افزایش یافت. 

سهم کرونا در کاهش نرخ مشارکت اقتصادي و افزایش اشتغال ناقص 

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزي اصفهان به نرخ مشارکت اقتصادي استان اشاره و خاطرنشان کرد: به نظر می آید
بخش بزرگی از کاهش این شاخص در بهار و تابستان امسال مربوط به زنان باشد زیرا به احتمال زیاد تعدادي از آنها ترجیح دادند که

بدلیل شیوع بیماري کرونا به سرِ کار نروند یا جویاي کار نباشند. 

لعلی افزود: همین امر و بیکار شدن تعدادي از زنان باعث شد تا نرخ مشارکت اقتصادي در بین آنها در نیمه نخست امسال کاهش یابد
که در کاهش نرخ مشارکت اقتصادي استان تاثیر گذار بود. 

نرخ مشارکت اقتصادي زنان در بهار امسال 15.1 و در تابستان 14.8 درصد بود که به ترتیب نسبت به مدت مشابه سال گذشته 3.6 و
1.6 درصد کاهش دارد. 

این کارشناس، اشتغال ناقص را یکی از شاخص هاي تاثیرگذار در نرخ هاي بیکاري و مشارکت اقتصادي دانست و گفت: اشتغال ناقص
براي فردي گفته می شود که در طول هفته مرجع، یک تا 43 ساعت کار کرده باشد، این فرد جویاي کار است و اشتغال کامل ندارد

اما بیکار نیست. 

لعلی با بیان اینکه اشتغال ناقص بیشتر شامل کارهاي ساختمانی و فصلی و نیروهاي خدماتی ساعتی است، خاطرنشان کرد: شیوع
کرونا تاثیر بسزایی در افزایش اشتغال ناقص داشت و باعث شد که این شاخص با 2 درصد افزایش به 11.6 درصد در تابستان امسال

برسد. 

کاهش نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 سال 
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وي یکی از نقاط قابل توجه در آمار اشتغال و بیکاري امسال را مربوط به نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 سال خواند و توضیح داد: این
نرخ در تابستان امسال به 22 درصد رسید و نسبت به مدت مشابه سال گذشته حدود 6.3 درصد کاهش یافت. 

این کارشناس تاکید کرد: لازم است تحقیقات مناسبی در این زمینه و ریشه یابی آن صورت گیرد که چگونه در شرایط شیوع کرونا و
افزایش نسبی نرخ بیکاري، این شاخص در بین جوانان 15 تا 22 سال کاهش یافت. 

به گفته وي ممکن است تمایل جوانان به برخی مشاغل جدید یا واسطه گري در سال هاي اخیر در این امر تاثیر داشته باشد. 

سرپرست کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان درباره مشاغل خدماتی گفت: این مشاغل بسیار
تحت تاثیر شیوع بیماري کرونا قرار گرفتند که بخش عمده آن در گردشگري، هتلداري، حمل و نقل، برخی از خدمات درمانی مانند

دندانپزشکی و خدمات آموزشی بود. 

حسین باقري در گفت و گو با ایرنا درباره افزایش سهم مشاغل صنعتی در اصفهان توضیح داد: با توجه به نوسان نرخ ارز، محدودیت
هاي ایجاد شده در واردات و مبارزه با قاچاق، تولید بسیاري از صنایع مانند ساختمان، کاشی، سرامیک، فولاد و وابسته به خودرو و

قطعات داخلی توجیه اقتصادي پیدا کرد و افزایش یافت. 

باقري با تاکید بر اینکه مجموعه این شرایط باعث پویا شدن و تحرك صنایع داخلی کشور شده است، افزود: در سال هاي گذشته
برخی از کارخانه هاي ما مانند کاشی با انباشت محصولات خود مواجه بودند اما در ماه هاي اخیر با توجه به وضعیت پیش آمده، اقبال

براي خرید این محصولات و صادرات آنها به کشورهاي همسایه زیاد شده است. 

وي با اشاره به اینکه کرونا تاثیر چندانی روي بخش کشاورزي بدلیل نوع و ماهیت این مشاغل نداشت، خاطرنشان کرد: با توجه به
تامین آب مورد نیاز کشاورزي، مشاغل این بخش نسبت به گذشته وضعیت بهتري داشتند. 

سرپرست کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اصفهان درباره مشاغل ناقص اظهار داشت: در دوران شیوع کرونا،
محدودیت هایی بمنظور پیشگیري از افزایش موارد ابتلا و بستري، اعِمال می شود و برخی مشاغل ناچار به تعطیلی موقت می شوند

که همین امر یکی از عوامل تاثیرگذار در این زمینه است. 

باقري افزود: در این روزها اگر در یک واحد کارگاهی یا تولیدي یک نفر دچار بیماري کرونا شود براي اینکه سایر نیروها و زنجیره
تولید به این ویروس مبتلا نشوند آن فرد باید مدتی در قرنطینه باشد و به سر کار نیاید. 

واحدهاي خدماتی گردشگري با جَبر ناشی از شیوع کرونا مواجهند 

یکی از بخش هاي بسیار مهم و تاثیر گذار در مشاغل خدماتی در استان اصفهان، گردشگري، صنایع دستی و میراث فرهنگی است که
در سال هاي اخیر با توجه به سیاست هاي دولت رونق خوبی گرفتند و فرصت هاي زیادي براي کسب و کار آنها فراهم شد اما شیوع

بیماري کرونا و ماهیت آن باعث شد تا این مشاغل با مشکلات جدي مواجه شوند. 

به گفته معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان، متاسفانه بیشترین ضربه کرونا در حوزه هاي گردشگري و صنایع دستی
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این استان بوده است. 

حسن قاضی عسگر با بیان اینکه در اواخر سال 97 نرخ بیکاري استان حدود 14.4 درصد و در سه ماهه پایانی سال 98 به 10.3 درصد
رسید، تصریح کرد: برنامه ما تک رقمی شدن نرخ بیکاري بود اما متاسفانه با شیوع کرونا نرخ بیکاري به بیش از 11 درصد رسیده

است. 

همچنین به گفته رییس هیات مدیره مجمع میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان اصفهان، شیوع بیماري کرونا از اواخر
سال گذشته و اوج گیري آن در فصل تابستان امسال تاثیر بسیاري بر روي مشاغل خدماتی در بخش میراث فرهنگی، صنایع دستی و

گردشگري استان داشت و برخی واحدها ناچار به تعدیل نیروهاي خود بدلیل نداشتن درآمد پایدار شدند. 

علی لوافان در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با بیان اینکه برخی واحدها نیز با چنگ و دندان نیروهاي خود را حفظ کردند، افزود: اماکن
اقامتی مانند هتل ها ناچار به فعالیت با 50 درصد ظرفیت خود هستند که همین میزان نیز بسیار کم پُر می شود بنابراین آنها در

وضعیت نامطلوبی قرار دارند. 

لوافان با تاکید بر اینکه عرضه خدمات و محصولات از سوي فعالان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري وجود دارد، تصریح کرد:
اما میزان تقاضا با توجه به شرایط ناشی از شیوع بیماري کرونا بسیار کاهش یافته و همین امر باعث خسارت مالی به این بخش شده

است. 

وي با اشاره به اینکه بخش میراث فرهنگی، بازدید کننده چندانی ندارد و موزه ها با توجه به محدودیت هاي موجود تعطیل هستند،
خاطرنشان کرد: در بخش صنایع دستی، تولید و عرضه محصولات توسط هنرمندان و فعالان این صنعت وجود دارد اما میزان تقاضا و

خرید در داخل و بویژه خارج کشور کاهش چشمگیري یافته است. 

لوافان با تاکید بر اینکه حجم قابل توجهی از صنایع دستی اصفهان به گردشگران خارجی فروخته یا به کشورهاي دیگر صادر می شد،
گفت: در هشت ماه گذشته میزان تقاضا براي آن کاهش یافته است. 

وي با بیان اینکه در بخش گردشگري نیز هتل ها و آژانس هاي مسافرتی فعال هستند و عرضه خدمات وجود دارد، اضافه کرد: اما آنها
با توجه به شرایط موجود و محدودیت هاي اعمال شده براي کنترل بیماري کرونا، امکان عرضه خدمات خود را بصورت کامل ندارند. 

لوافان با تاکید بر اینکه شیوع بیماري کرونا، یک پدیده رو به گسترش است و کنترل آن نیاز به محدودیت و نظارت دارد، تصریح کرد:
واحدهاي فعال در بخش میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري با جبر ناشی از شرایط شیوع کرونا مواجه هستند و با وجود

آمادگی براي عرضه، امکان ارایه خدمات خود را ندارند. 

وي ادامه داد: لازم است مدیریت و برنامه ریزي متناسب با این شرایط، اعِمال و طرح هایی مانند سفر هوشمند تدوین شود تا کسب و
کارها بویژه در بخش خدمات با کمترین آسیب مواجه شوند. 

استان اصفهان با پنج میلیون نفر جمعیت به عنوان قطب گردشگري کشور و دنیا بیش از 22 هزار بنا و اثر تاریخی شناسایی شده دارد
که از میان آنها افزون بر یک هزار و 800 اثر ثبت ملی و میدان امام (نقش جهان)، کاخ چهلستون، باغ فین کاشان و مسجد جامع ثبت

جهانی شده است. 
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در استان اصفهان افزون بر 9 هزار واحد تولیدي و صنعتی فعالیت دارند. 

بیماري کرونا از اسفند سال گذشته در کشور شیوع پیدا کرد و تاکنون حدود 682 هزار نفر به طور قطعی به آن مبتلا شدند و شمار
جان باختگان کرونا به بیش از 38 هزار نفر رسید. 

برچسب ها 
- ویروس کرونا 

- سازمان برنامه و بودجه 
- اصفهان 

- نرخ اشتغال 
پروندهٔ خبري 

- کرونا و کسب وکارها: از دورکاري تا رونق آنلاین ها 
- کرونا در ایران؛ آخرین اخبار و گزارش ها
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نامزد ي ها باز هم سن و سال نمی شناسد

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  273  |  تاریخ: 1399/08/24

سخنگوي کمیسیون امور د اخلی کشور و شوراهاي مجلس از بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري و شوراها د ر
جلسات این هفته مجلس خبر د اد . علی حد اد ي سخنگوي کمیسیون امور د اخلی کشور و شوراها د ر مجلس شوراي اسلامی با
اشاره به د ستورکار هفته پیش روي مجلس گفت: شور د وم طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري د ر د ستور کار صحن علنی
قرار گرفته است.د ر شور د وم اصلاحاتی د ر این طرح اعمال شد از جمله اینکه حد اقل سن براي د واطلبی د ر انتخابات ریاست
جمهوري از 45 سال به 40 سال کاهش پید ا کرد . سابقه اشتغال د ر مناصب نیز از 8 سال به 6 سال تقلیل یافت، همچنین تمام
استاند اران مجاز به ثبت نام شد ند و شهرد اران شهرهاي بیش از 2 میلیون نفر نیز می توانند کاند ید اي انتخابات ریاست جمهوري
شوند .نمایند ه مرد م ساوجبلاغ، طالقان و نظرآباد د ر مجلس اد امه د اد : از سوي کمیسیون امور د اخلی کشور و شوراها، طرح
اصلاح قانون انتخابات شوراهاي شهر و روستا نیز د ر د ستورکار صحن علنی قرارگرفته است که امید واریم هر د و موضوع د ر یکی از
روزهاي صحن علنی این هفته یعنی فرد ا یکشنبه، سه شنبه 27 و چهارشنبه 28 آبان مورد بررسی قرار گیرد .سخنگوي کمیسیون
امور د اخلی کشور و شوراها د ر مجلس با اشاره به د ستور کار کمیسیون گفت: روز سه شنبه 27 آبان وزیر کشور براي پاسخ به

سئوال تعد اد ي از نمایند گان د ر کمیسیون حاضر می شود . 

/انتهاي متن/
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دغدغه اصلی دستگاه هاي اجرایی حفظ و توسعه تولید و اشتغال است

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  274  |  تاریخ: 1399/08/24

معاون برنامه ریزي و اداري مالی فرماندار پیشوا گفت: حفظ و توسعه تولید و اشتغال باید دغدغه همه دستگاه هاي پیشوا
باشد.
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واگذاري فاز دوم شهرك صنعتی قرچک باعث رونق اشتغال می شود

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  275  |  تاریخ: 1399/08/24

فرماندار قرچک گفت: شهرك صنعتی قرچک ظرفیت خوبی براي اشتغالزایی و رونق اقتصادي فراهم کرده که با واگذاري
زمین هاي فاز دوم به متقاضیان وضعیت اشتغال در این شهرستان رونق می یابد.
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ترخیص یک هشتم کالاهاي موجود گمرکات در 10 روز اخیر

منبع: خوز 24شماره خبر:  276  |  تاریخ: 1399/08/24

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از صداوسیما، علیرضا رزم
حسینی در ارتباط زنده تصویري با بخش خبر 21 جمعه
شب از مرکز بندرعباس افزود: با بررسی گمرکات شهید
رجایی و باهنر استان هرمزگان تا این لحظه از مجموع
هشت و سه دهم میلیون تن کالا (چهار و سه دهم میلیون

تن کالاي اساسی و (...) 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از صداوسیما، علیرضا رزم
حسینی در ارتباط زنده تصویري با بخش خبر 21 جمعه

شب از مرکز بندرعباس افزود: با بررسی گمرکات شهید رجایی و باهنر استان هرمزگان تا این لحظه از مجموع هشت و سه دهم
میلیون تن کالا (چهار و سه دهم میلیون تن کالاي اساسی و 4 میلیون تن کالاي غیر اساسی) حدود یک میلیون و 200 هزار تن کالا

ترخیص شده است. 

وي گفت: از این میزان حدود 800 میلیون تن شامل کالاهاي اساسی مانند برنج، روغن، گندم، کنجاله سویا و حدود 400 هزار تن هم
مواد اولیه کارخانجات بوده است البته روند ترخیص ادامه خواهد داشت. 

آقاي رزم حسینی ادامه داد: سیاست اقتصادي دولت متمرکز بر ایجاد فراوانی کالا در کشور است پس روند ترخیص کالا از گمرکات
کشور ادامه خواهد داشت. 

وي گفت: با مساعد بودن شرایط جوي، فردا صبح (شنبه) پس از بازدید از بنادر شهیدان رجایی و باهنر استان هرمزگان، بازدیدي
میدانی هم از بندر امام خمینی (ره) خوزستان خواهد داشت. 

وزیر صمت افزود: این وزارتخانه با در دست داشتن 40 درصد اقتصاد و همینطور 38 درصد از اشتغال کشور، نمی تواند به وضع
اقتصادي کشور بی تفاوت باشد پس وزارت صمت با هدف تأمین کالاهاي اساسی و ضروري جامعه، تأمین مواد اولیه کارخانجات و

تقویت چرخه تولید کشور اقدامات مقتضی خواهد داشت. 

منبع: مهر
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مظلومیت و مهجوریت طب سنتی

منبع: الفشماره خبر:  277  |  تاریخ: 1399/08/24

طبق تعریف سازمان بهداشت جهانی، طب سنتی «مجموعه
اي است از دانسته ها، مهارت ها و اعمال که بر پایه نظریه
ها، باورها و تجربه هاي بومی فرهنگ هاي مختلف است،
خواه قابل شرح باشد یا نباشد، که در بهداشت و نیز
پیشگیري، تشخیص، بهبود و مداواي بیماري هاي جسمی

و ذهنی مورد استفاده قرار می گرفتند.» 

نگاهی اجمالی به پیشینه طب سنتی: 

این نوع طب به خصوص در آسیا و آفریقا قدمتی بسیار طولانی دارد و توانسته بیماران متعددي را درمان و جان انسان هاي زیادي را
از مرگ نجات دهد، البته طب سنتی هم مانند طب مدرن گاهی با ناکامی و حتی تلفات مواجه بوده، اما با گذشت زمان و کسب

تجارب جدید، پیوسته راه تکامل را طی کرده است. 

به گونه اي که در حال حاضر طب سنتی شامل چندین روش مختلف از جمله؛ طب سنتی اسلامی، طب سنتی ایرانی، طب سنتی
چینی و امثال آن و مکمل هاي این علم مثل؛ گیاه درمانی، زالو درمانی، بادکش درمانی، حجامت، فصد یا زدن رگ، ماساژ درمانی،
شیاتسو، آب درمانی یا آبزن ها، طب سوزنی، یوگا، کایروپراکتیک، رفلکس (بازتاب) درمانی، رایحه درمانی، رژیم درمانی، هیپنوتیزم

درمانی، عنبیه شناسی و سایر روش هایی است که نگارنده فقط اسم بسیاري از آنها را شنیده است. 

ذکر این نکته نیز ضروري است که طب سنتی در ایران به یمن بهرمندي از وجود دانشمندانی مانند؛ ابن سینا، زکریاي رازي، ابومنصور
موفق هروي، ابوعبید جوزجانی و دهها دانشمند نامی و گمنام دیگر، فراتر از تعریف فوق و حاصل تجربه توأم با تحقیق و مطالعه است. 

همان طور که اشاره شد، با این که جهان اسلام و کشورهایی مانند ایران و بسیاري از دیگر کشورها در کسب دستاوردهاي طب سنتی
نقش اساسی داشته اند، اما متأسفانه در سایه غفلت مسئولین ذیربط، کشورهایی مانند؛ کره، چین و ژاپن از همه ابزار و امکانات حتی
با استفاده از سریال هاي تلویزیونی در تلاشند تا مانند سایر موارد، همه دستاوردهاي طب سنتی قدیم را نیز به نام خودشان ثبت

کنند. 

به عنوان مثال؛ با این که کشور ما در ردیف پرچمداران طب سنتی جهان قرار دارد، اما متأسفانه بخش پزشکی ما فاقد بیمارستان
تخصصی طب سنتی است و نظام بهداشت و درمان ایران فقط به ایجاد هشت دانشکده طب ایرانی و طب سنتی در دانشگاه هاي خود
اکتفا نموده است و لذا به نظر می رسد با کم کاري در این زمینه، به نوعی در حال از دست دادن یافته هایی هستیم که دانشمندان

ایرانی و اسلامی کاشف یا مبدع و مبتکر آن بوده اند. 
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با کمال تأسف حتی گاهی بین پزشکان انواع طب سنتی نیز اختلاف نظر عمیق وجود دارد و با این که این دو مقوله (پزشکی مدرن و
طب سنتی) در ارتباط نزدیک با یکدیگر قرار دارند و در واقع می توانند در قالب طب تلفیقی، مکمل و مددکار هم باشند و نواقص و
کاستی هاي یکدیگر را با اتکاء به دانش روز و تجربه قدیم برطرف نمایند، اما گسترش طب سنتی در مقاطع مختلف، همواره با فراز و

فرود همراه بوده است. 

محاسن و معایب طب سنتی و طب نوین: 

قطعاً هر دو رشته (طب سنتی و طب مدرن) محاسن و معایبی دارند که باید مورد توجه قرار گیرند، به عنوان مثال؛ اولویت طب سنتی
پیشگیري از بروز بیماري از طریق بهبود و اصلاح سبک زندگی و نوع تغذیه است، همچنین، طب سنتی در مداواي بیماري هاي مزمن

مثل؛ گرفتگی عروق یا رفع چربی کبد کاربرد بیشتر و مؤثرتري دارد. 

البته ویژگی هاي دیگري مانند؛ وفور انواع گیاهان دارویی در ایران و دسترسی ارزان، عوارض کمتر داروهاي گیاهی نسبت به داروهاي
شیمیایی، کم هزینه بودن نسبت به پزشکی مدرن و قِدمت آن در ایران، از مزایاي دیگر طب سنتی محسوب می شود. 

متقابلاً ابزار و امکانات تشخیصی و بعضاً درمانی مدرنی که در اختیار پزشکی نوین قرار دارد و تفکیک و دسته بندي تخصصی انواع
بیماري ها، از مزایاي این نوع از درمان به شمار می رود. 

همچنین طب نوین در درمان بیماري هاي حاد و خاص مثل؛ جراحات ناشی از حوادثی مانند؛ شکستگی جمجمه در تصادفات یا
مجروحیت هاي جنگی یا رفع مشکلات ناشی از ترکیدن یا پاره شدن آپاندیس و موضوعات مشابه آن کاربرد بیشتري دارد و گاهی

امکان سرعت بهبودي را افزایش می دهد. 

تنوع روش هاي درمانی نیز از مزایاي مشترکی است که در هر دو مورد (طب سنتی و طب مدرن) البته با شکلی عمئتاً متفاوت
مصداق دارد. 

چند سوال در مورد طب سنتی: 

مهجوریت و موانع موجود در مسیر احیا و شکوفایی طب سنتی سبب شده تا امروز این سوالات براي بسیاري از افکار عمومی مطرح
شود که اگر جایگاه و موقعیت طب سنتی مجدداً در حد شایسته آن ترمیم و بازسازي شود، منافع چه کسانی در معرض خطر قرار می

گیرد؟ 

گروهی نیز می پرسند اگر واقعاً در این زمینه نظرمنفی یا اختلاف نظري وجود ندارد چرا همچنان شاهد مهجوریت و فاصله محسوس
بین طب جدید و طب سنتی و حتی اختلاف نظر بین انواع طب سنتی هستیم؟ 

چرا تاکنون تلاش جدي براي ایجاد یک مجموعه متمرکز (مثلاً یک مرکز آموزشی یا دانشگاه تخصصی یا یک بیمارستان تخصصی) به
عمل نیامده تا با فراخوان و گرد هم آمدن پزشکان طب سنتی، شرایط لازم براي کاهش اختلاف نظرها و ایجاد وحدت نظر بیشتر

فراهم آید؟ 

آیا وجود حداقل یک بیمارستان تخصصی طب سنتی با تمام روش هاي مربوط به این حوزه نمی توانست در درمان بیماري هایی مانند
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کرونا به بخش بهداشت و درمان کشور کمک نماید؟ 

آیا این امکان وجود نداشت تا در یک بیمارستان تخصصی طب سنتی، شرایط لازم براي اثبات ظرفیت هاي طبی سنتی از طریق
درمان بیماران داوطلب کرونایی فراهم شود؟ 

آیا این درست است که بدون در اختیار گذاشتن فرصت مناسب براي درمان بالینی مبتلایان کرونا یا سایر امراض از طریق طب سنتی،
منکر اثربخشی آن شویم؟ 

ظرفیت هاي دارویی و درمانی طب سنتی: 

همه می دانیم که متأسفانه کشور ما به رغم پرچمداري بسیاري از علوم، هنوز در برخی از موضوعات از جمله؛ نفت و گاز و مواد
معدنی همچنان گرفتار خام فروشی است و حتی نتایج کار و تحقیقات علمی دانشمندان ایرانی در بخش هاي مختلف از جمله پزشکی
(البته در حدي کمتر از سایر علوم)، به بهانه ارتقاء جایگاه علمی ایران در قالب مقاله هاي پژوهشی به رایگان و بدون ایجاد ارزش

افزوده در اختیار دیگران قرار می گیرد. 

لذا بار دیگر این سوال مطرح است که چرا به رغم پیشرفت هاي شگرف علم پزشکی نوین در ایران و برخورداري این سرزمین از
جایگاه سوم تنوع و تولید گیاهان دارویی، مشکل خام فروشی این بخش نیز هنوز لاینحل باقی مانده است؟ 

لازم به یادآوري است که طبق آمارهاي اعلام شده از سوي مراجع ذیربط بین المللی، حجم تجارت جهانی گیاهان دارویی از 60
میلیارد دلار در سال 1996 به 100 میلیارد دلار در سال 2010 افزایش یافت و براساس پیش بینی بانک جهانی در سال 2050

گردش مالی و تجارت جهانی متمرکز و مبتنی بر گیاهان دارویی و داروهاي گیاهی به حدود 5000 میلیارد دلار خواهد رسید. 

در این رابطه سرزمین ایران کشوري ممتاز و با رتبه بالا از نظر غناي گیاهی و تنوع زیستی و داراي 11 اقلیم از 13 اقلیم شناخته شده
جهانی است. براساس نظر گیاه شناسان و پژوهشگران، تعداد گونه هاي گیاهی ایران در حدود 8 هزار گونه است که از نظر تنوع گونه

اي حداقل دو برابر قاره اروپاست. 

تحقیقات نشان داده است که بیش از 2300 گونه از گیاهان کشور داراي خواص دارویی، عطري، ادویه اي و آرایشی بهداشتی هستند
و از این تعداد 100 تا 700 گیاه و به روایتی دیگر 1730 گونه منحصراً در سرزمین ایران رویش کرده و یک ظرفیت انحصاري در

کشور محسوب می شوند . 

دکتر محمدحسن عصاره، دبیر ستاد گیاهان دارویی کشور چندي پیش ضمن یادآوري آمار و ارقام فوق اعلام کرد؛ ظرفیت اسمی
عصاره، اسانس و عرقیات تولید شده در کشور از 59 هزار تن در سال به 172 هزار تن رسیده است که تا سال 1404 باید به 400 هزار

تن برسد. 

دکتر محمدحسن عصاره در ادامه افزود؛ ایجاد یک میلیون اشتغال و افزایش سطح زیر کشت به 500 هزار هکتار، از جمله مواردي
هستند که باید تا افق 1404به آن دست یابیم. این موضوع با برنامه ریزي دقیق محقق خواهد شد. وي افزود درآمد صادراتی حوزه

گیاهان دارویی و فرآورده هاي طبیعی باید تا افق 1404 به 5 میلیارد دلار برسد. 
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به همین دلیل کارشناسان معتقدند؛ در کنار موضوع توریست درمانی سنتی، تولید و فرآوري گیاهان دارویی نیز در ایران از ظرفیت
بسیار بالایی به عنوان یکی از جایگزین هاي نفت برخوردار است. 

بنابراین باید پرسید؛ آیا در شرایط اقتصادي فعلی، تولید گیاهان دارویی و همچنین توریست درمانی با استفاده از طب سنتی و فرآوري
داروهاي گیاهی نمی تواند به یک منبع درآمد مهم براي کشور تبدیل شود؟
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انتخابات 2020 آمریکا و ترامپیسم

منبع: مردم سالاري آنلاینشماره خبر:  278  |  تاریخ: 1399/08/24

انتخابات ریاست جمهوري 2020 آمریکا، از جهات بسیاري در تاریخ 231 ساله ایالات متحده ویژه بود.

انتخابات ریاست جمهوري 2020 آمریکا، از جهات بسیاري
در تاریخ 231 ساله ایالات متحده ویژه بود. در ظاهر یک
کشاکش شدید میان دونالد ترامپ و جو بایدن، و در نگاهی
محتاطانه تر میان حزب جمهوري خواه و حزب دموکرات
بود. اما اگر به کنه رخدادهایی که از ژانویه 2020 تا سوم
نوامبر و تا همین امروز در جریان هست نگاه کنیم، پی می

بریم موضوع ژرف تر از آن است که کشاکش دو فرد یا دو حزب آن را توجیه کند. 
از یک سو مواضع دونالد ترامپ و حامیان او که بی پرده و با لحن تند و خشن ایده هاي خود را ارائه می دهند؛ از سویی موج
نظرسنجی ها و حملات رسانه اي بی سابقه به ترامپ و جریان او که روشن شده تا کجا اغراق آمیز بوده، بازتاب فوران تضادهاي

سرکوب شده سالیان طولانی در ایالات متحده است. 
کوتاه سخن: این وضعیت می تواند و شاید آغاز افول ابرقدرت حاضر باشد. اما چرا؟ 

جورج واشنگتن که به عنوان نخستین رئیس جمهور آمریکا در سال 1789 سوگند یاد کرد، به هیچ حزبی تعلق نداشت. اما چندي بعد
اختلافات سیاسی میان پدران بنیانگذار آمریکا باعث پیدایی دو حزب «دموکرات-جمهوري خواه» به رهبري جفرسون و حزب

فدرالیست به رهبري همیلتون شد. 
در دهه دوم سده 19 رخدادها به سمتی رفت که حزب فدرالیست از صحنه خارج شد و حزب «دموکرات-جمهوري خواه» نیز دچار
شقه گردید. اینجا نقطه پدید آمدن دو حزب دموکرات و جمهوري خواه بود که تا امروز میدان داران اصلی صحنه سیاسی آمریکا

هستند. 
طی دو سده حزب جمهوري خواه حافظ منافع طبقه و اقشاري است که از نظر اقتصادي به تولیدات انبوه، کارتل هاي تسلیحاتی،
شرکتهاي بزرگ کشتی سازي و... تعلق دارند؛ از نظر ایدئولوژیک نیز دیدگاه سنتی-مذهبی آمریکاییان سده 18 و 19 را حفظ کرده و

مخالفت آن با قانون سقط جنین و عدم حمایت از همجنسگرایان، از این موضع است. 
در مقابل حزب دموکرات حافظ منافع طبقه و اقشاري است که از نظر اقتصادي به تولیدات کوچک تر، اما گسترده تر وابسته هستند.
صنایع مواد بهداشتی، صنایع نفتی، تولیدي هاي کوچتر و البته غول هاي رسانه اي. از نظر ایدئولوژیک نیز حزب دموکرات بیشتر

تمایل به سمت چپ طیف در دستگاه سرمایه داري دارد. 
پایه هاي حزب دموکرات از زمانی تقویت شد که پس از بحران اقتصادي 1929 که می رفت به فروپاشی بسیاري از پایه هاي سرمایه
داري بینجامد، روزولت (دموکرات) به حمایت دولتی از صنایع کوچک، بانکها و اقشار کم درآمد دست زد. این اقدام هر چند بر خلاف
دیدگاه خاص کاپیتالیستم بود، اما به میزان زیادي آمریکا را از سقوط بیشتر در دره بحران نجات داد. همچنین باعث پیدایی یک قشر
بزرگ از طبقات کم درآمد شد که حامی حزب دموکرات هستند. طبقه اي گسترده که تا امروز نیز پایگاه اصلی این حزب است و
بسیاري از سیاستهاي حزب دموکرات، در حمایت از این طبقه است؛ مانند طرح بیمه «اوباماکر» یا سایر مزایایی که براي اقشار کم
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درآمد در نظر می گیرند. 
در مقابل، حزب جمهوري خواه بر این باور است که این اقدامات باعث تضعیف کاپیتالیسم و بر هم خوردن اصل «عرضه و تقاضا» می

شود. از این رو ترامپ با شدت با طرح اوباماکر مخالف است. 

این اختلافات طی چند دهه ادامه داشت و گام به گام عمیق تر شد. منافع دو حزب نه مسیر تخفیف تضاد، بلکه جاده تشدید تضاد را
پیمود. 

با ورود جهان به هزاره جدید، دیگر عمق تضادها در آمریکا به نقطه اي رسید که یک پوسته شکنی، جهش و موتاسیون سیاسی-
استراتژیک در تقدیر داشت. آغاز دوران ریاست جمهوري اوباما استارت این جهش بود. در کمیته هاي مختلف مجلس نمایندگان و

مجلس سنا، شدت کشاکش بر سر بیمه هاي درمانی و سایر خدمات اجتماعی، بیش از هر زمان اوج گرفت. 
دولت اوباما همچنین کوچک کردن ارتش و صرف هزینه هاي آن براي خدمات اجتماعی را اجرا کرد. روندي که تأثیر مستقیم بر
سیاست خارجی دولت اوباما گذاشت و مسیر تعامل با کشورهاي متخاصم آمریکا، از جمله ایران را در پیش گرفت. روندي که در مورد

ایران، به توافق اتمی 2015 انجامید. 
در ژانویه 2016 و روي کار آمدن دونالد ترامپ، کشاکش درونی در ایالت متحده باز هم اوج گرفت، با این تفاوت که این بار حزب
جمهوري خواه دست بالا را داشت. به ویژه اینکه در دو سال اول ترامپ اکثریت هر دو مجلس نمایندگان و سنا و در دو سال دوم،

اکثریت مجلس سنا دست جمهوري خواهان بود. 
ترامپ و حزب جمهوري خواه جلوي بسیاري لوایح بیمه و خدمات اجتماعی را گرفتند. ترامپ بار دیگر بودجه ارتش را افزایش داد، بر
گستردگی آن افزود و روند نوسازي ارتش را آغاز کرد. از این رو در سیاست خارجی هم با اتکا به قدرت نظامی، خط تخاصم و
رویارویی سخت با کشورهاي متخاصم، از جمله ایران را در پیش گرفت. خروج از برجام، اعمال تحریم هاي بی سابقه و ترور قاسم

سلیمانی نمودهاي این سیاست بود. 
تندروي ترامپ چه در مسائل داخلی (مانند کشیدن دیوار در مرز مکزیک و مخالفت شدید با بیمه هاي درمانی) و چه در مسائل
سیاست خارجی (خروج از توافق آب و هوایی پاریس، خروج از یونسکو، خروج از برجام و...) بسیاري را به این فکر واداشت که ترامپ

فردي غیر متعادل است. اما این نگرشی بسیار سطحی است. ما با فرد ترامپ روبرو نیستیم؛ با جریانی به نام ترامپیسم روبرو هستیم. 

ترامپیسم جریانی از سرمایه داري است که بر نرمهاي معمول کاپیتالیسم، چه از نوع دموکرات و چه از نوع جمهوري خواه خروج کرده
است. 

حزب دموکرات و حزب جمهوري خواه در هر موضوعی تضاد داشته باشند، بر سر اصول کاپیتالیسم یکپارچه هستند. اکنون نیز سرمایه
داري فاز سوم خود، یعنی مرحله «امپریالیسم» را طی می کند، مرحله اي که ویژگی آن «صدور سرمایه » است. بر سر این اصول، تا

پیش از ورود ترامپ هیچ شکافی میان دو حزب دیده نمی شد. 
صدور سرمایه یعنی سودآوري هر چه بیشتر. یعنی به جاي دادن ساعتی 14 دلار به کارگر آمریکایی، سرمایه را راهی کشورهاي توسعه

نیافته می کند و به کارگر ساعتی 1 دلار می دهد و سود نهایی کالا را چند برابر می کند. 
اما این دکترین دهه هاست جامعه آمریکا را دچار بحران کرده است. نخستین نمود این بحران نیز، بیکاري دهها میلیون آمریکایی و در
پی آن گسترده شدن باندهاي مواد مخدر، بزهکاران، سارقان مسلح و سایر بحران هاي اجتماعی است. این بحران که به شدت مورد
سانسور غول هاي رسانه هاي آمریکا قرار می گیرد، اکنون یک تهدید جدي درونی، براي کاپیتالیسم و قلب آن، یعنی آمریکا و وال

استریت شده است. 
اینجاست که جریان ترامپیسم ورود می کند. جریانی که خود از بزرگ سرمایه داران تشکیل شده که به شدت نگران بر هم خوردن
نظم کاپیتالیستی درون آمریکا هستند. این جریان که تئوریسین هایی مانند نیوت گینگریچ (رئیس پیشین مجلس نمایندگان آمریکا)،
رودي جولیانی (مشاور و وکیل ترامپ)، سناتور لیندزي گراهام و یک دوجین ابر سرمایه دار، اصول آن را تدوین کرده اند، بر این باور
است که ولو به بهاي سود کمتر، اما باید سرمایه را در خود آمریکا به کار گرفت و از شدت بحرانهاي بیکاري و اجتماعی کاست. در غیر
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این صورت تمامی پایه هاي کاپیتالیسم در خطر است. 
با روي کار آمدن ترامپ، ترامپیسم با در دست داشتن بالاترین اهرمهاي اجرایی کشور، صدور سرمایه را محدود کرد و اصل را بر
اشتغال شهروندان آمریکا گذاشت. بی جهت نیست که از دوران نیکسون تا کنون، هیچ زمانی سطح اشتغال در آمریکا در سطح کنونی
نبوده است. البته این سیاست امواج دشمنی و مخالفت داخلی با ترامپ را فراهم کرد و خود تبدیل به یک بحران سیاسی فراگیر براي
آمریکا و کاپیتالیسم شد. چرا که جریان مقابل، دموکراتها با همراهی بخشی جدي از جمهوري خواهان و نئوکان ها، با تمام قوا در برابر
ترامپیسم سد بستند. این جریان نمی خواهند ترامپیسم اصول پایه اي آنها را در هم بشکند. از این رو شاهد بودیم که از چند ماه

پیش از انتخابات، با موج گسترده رسانه اي و نظرسنجی هاي غیر دقیق و البته هماهنگ، زمینه کنار زدن ترامپ را مهیا کردند. 
این رویارویی باعث تضعیف ترامپیسم شد. البته طرف دیگري که باعث ضعیف شدن این جریان شد، مقابله کشورهایی مانند ایران،
ونزوئلا و چین با سیاست هاي ترامپ بود. چرا که ترامپیسم براي تقویت سیاست خود و وارد کردن سرمایه داخل آمریکا، نیاز به ایجاد
بحران هایی در سطح جهانی داشت؛ و کشورهایی بهتر از ایران و ونزوئلا که با فشار حداکثري به آنها و تلاش براي در هم شکستن
شان، هم بحران ایجاد کند و هم با اعلام موفقیت در «مهار کشورهاي متخاصم آمریکا»، اعتبار کسب کرده و آن را پشتیبان
سیاستهاي داخلی خود کند.البته مقاومت و ایستادگی ایران طی 4سال گذشته، ترامپ و جریان او را از داشتن این اعتبار محروم

ساخت. 

تمامی این وضعیت نشان می دهد آمریکا و کاپیتالیسم فراتر از کشاکش ها میان ترامپ و بایدن، حزب دموکرات و حزب جمهوري
خواه، به دوران بحرانهاي عمیق رسیده است. چه اینکه حتی در نهایت بتوانند از شر ترامپ خلاص شوند، اما با جریانی روبرو هستند
که چندي بعد در ظاهري دیگر در برابرشان خواهد ایستاد و اصول سنتی آنها را زیر ضرب خواهد برد؛ پس باید منتظر بحرانهاي باز

هم بیشتري باشیم که کاپیتالیسم آمریکا با آن روبرو خواهد شد و روند افول ابرقدرت کنونی را تسریع خواهد کرد.
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کارگران یک کارخانه تولید مواد شوینده در اهواز اخراج شدند

منبع: روزنامه توسعه ایرانیشماره خبر:  279  |  تاریخ: 1399/08/24

کارگران یک کارخانه تولیدي مواد شوینده و بهداشتی مدعی شدند که خط تولید این شرکت در اهواز به فروش رفته و آنها
اخراج شده اند. 

به گزارش خبرگزاري مهر، در چند روز اخیر کارگران یک کارخانه تولید مواد شوینده و بهداشتی که تنها کارخانه تولیدکننده مواد
شوینده و بهداشتی در استان خوزستان به شمار می رود، دست به تجمع و اعتراض زده اند چرا که مدعی هستند این کارخانه به مالک

جدید فروخته شده و آنها نیز قصد انتقال خط تولید به استانی دیگر را دارند. 

این کارگران مدعی شده اند که به آنها اعلام شده که از کار اخراج شده اند و اکنون در این شرایط بد اقتصادي این کارگران نگران
آینده خود هستند و این در حالی است که برخی از آنها سابقه بالاي 20سال اشتغال در این شرکت را دارند. 

این کارگران با تجمع در برابر کارخانه از مسئولان استانی درخواست کرده اند که به وضعیت شغلی و شرایط سختی که در آن قرار
گرفته اند رسیدگی شود. 

یکی از کارگران این کارخانه، با اشاره به اینکه دو خط تولید مواد شوینده و تولید بطري در اهواز از سوي شرکت تعطیل شده اند، بیان
کرد: زمزمه هاي فروش خط تولید و تعطیلی کارخانه حدود دو ماه قبل آغاز شد و ما در این مدت به صورت متناوب به مرخصی

اجباري می رفتیم. 

این کارگر عنوان کرد: خبر داریم که قطعات خطوط تولید در حال انتقال به استانی دیگر است. 

وي تاکید کرد: براي ما عجیب است که این کارخانه که در شرایط شیوع کرونا و افزایش نیاز مردم به مواد ضدعفونی و شوینده ها، بر
تولیدات خود افزوده بود و ما به جاي هشت ساعت، 12 ساعت کار می کردیم قصد دارد در این شرایط اقدام به فروش خط تولید کند. 

وي اظهار کرد: در این مدت به استانداري خوزستان، اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان، فرمانداري اهواز و... مراجعه کرده ایم
و مشکلات خود را با آنان در میان گذاشته ایم.
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«برگُزین» روزنامه هاي ایران

منبع: روزنامه آفتاب یزدشماره خبر:  280  |  تاریخ: 1399/08/24

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده اي از مطالب روزنامه هاي سراسري کشور را، فرداي انتشار می توانید مطالعه
کنید. 

همشهري: درگذشت پژوهشگر صلح دوست 
همشهري و بسیاري از روزنامه ها به درگذشت استاد داوود فیرحی واکنش نشان داده اند، روزنامه همشهري درباره فیرحی می نویسد: 
داوود فیرحی، اندیشمند و استاد علوم سیاسی در 56سالگی به دلیل ابتلا به کرونا درگذشت. فیرحی از معدود استادان علوم سیاسی و
نظریه پردازان حوزه دین بود که توانسته در تبارشناسی رابطه مذهب و مشروطه، دین و دولت، قانون و حقوق ملت و دوگانه هایی
چنین، نظریه هایی را مطرح کند که خریداران زیادي در حوزه و دانشگاه پیدا کرده بود. فیرحی تلاش می کرد راه حل هایی براي
بازتعریف مناسبات قوانین مدرن و احکام شریعت پیدا کند که در این مسیر هم تلاش هاي زیادي کرد و افق هایی در این مسیر
گشود. او در جست وجوي مشکلات امروز جامعه، به 40سال اخیر نگاه نمی کرد، بلکه ریشه برخی مشکلات را در 100سال و
200سال گذشته جامعه ایرانی می دانست که محصور در 3 ضلع ایران؛ شریعت و دولت مدرن است. او می گفت: «بسیار کوتاه
اندیشانه است که ما بخواهیم مشکلات خود را به 4دهه اخیر نسبت دهیم، مسئله پیچیده تر از اینهاست و تجربه قانونگذاري در ایران
بسیار پیچیده است». فیرحی می گفت: «به نظر من مثلثی وجود دارد که یکی از اضلاع آن ایران، ضلع دیگرش شریعت و ضلع سوم
آن دولت مدرن است. وقتی به این مباحث نگاه می کنیم، به نظر می رسد که اتفاقی در ایران رخ داده و آن تجربه منحصر به فرد

رابطه شریعت و قانون است. منحصر 
به فرد بودن این مسئله نیز خیلی ربطی به انقلاب 

اسلامی ندارد، بلکه به بیش از 200سال پیش برمی گردد.» داوود فیرحی را باید از روشنفکران حوزه دین تعریف کرد که خود به شیوه
عملکرد روشنفکران دینی انتقاد داشت. وي معتقد بود روشنفکري دینی از خیلی علوم عملی مثل اندیشه سیاسی غفلت کرده است و
در عین حال می گفت: «روشنفکري دینی به درستی در میانه دو دنیاي سنت و تجدد یا مذهب و سکولاریسم قرار دارد، یعنی هم می
تواند چوب دو سر طلا باشد و هم عکس آن. روشنفکري آنقدر غرق جدال با سکولارها و ماتریالیست ها از یک سو و نیروهاي حوزوي و
سنتی شد که از بازسازي سامانه گفتمانی خودش غفلت کرده است.» این استاد علوم سیاسی پرورش یافته حوزه و مقبول دانشگاه بود.
تحولات و مسائل روز ایران را در بستر مشکلاتی تحلیل می کرد که ریشه هاي عمیق در سنت ها داشتند. او حتی در تبیین وقایع
تاریخی مثل عاشورا می کوشید از دریچه دوگانه دولت- ملت ها به این واقعه نگاه کند. یکی از بزرگ ترین دغدغه هاي این اندیشمند
سیاسی درباره تزلزل امید و واگرایی اجتماعی در کشور بود. وي در سال98 در گفت وگویی با خبرگزاري ایلنا با برشمردن مجموعه اي
از عوامل سیاست خارجی و سیاست داخلی واگرایی اجتماعی گفته بود: «من خود به سیاست خارجی زیاد بها نمی دهم چون این
سیاست داخلی است که مهم است و واگرایی هاي جامعه ایرانی را تشدید کرده است. یکی از نمونه هاي برجسته تاثیر سیاست داخلی
در این واگرایی قضیه انتخابات و آثاري است که گروه هاي مختلف روي جامعه گذاشت و عده اي فکر کردند که به سبب برخی
تصمیم ها در لایه هاي قدرت، بهتر است از مشارکت براي کسب قدرت سیاسی فاصله بگیرند. در واقع این نیروها به معنایی امیدشان

را به ترمیم دولت از طریق راي عمومی از دست دادند...» 
یکی از مهم ترین و معروف ترین آثار او کتاب «آستانه تجدد» است که برخی صاحب نظران آن را رساله مشروطیت ایرانی دانسته اند.
از این نویسنده و پژوهشگر سرشناس حوزه و دانشگاه، تالیفات، کتب و مقالات علمی فراوانی برجاي مانده است که بخش مهمی از آن
به حوزه «فقه و سیاست» و «دین و دولت» اختصاص دارد. از آثار معروف او می توان به کتاب «جریان هاي اسلامی معاصر؛ با نگاهی
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به تحولات خاورمیانه»، «فقه و سیاست در ایران معاصر؛ تحول حکومت داري و فقه حکومت اسلامی»، «دین و دولت درعصر مدرن»،
«نظام سیاسی و دولت در اسلام»، « دولت اسلامی و تولیدات فکر دینی» و « فقه و سیاست در ایران معاصر: فقه سیاسی و فقه

مشروطه » اشاره کرد. 
اطلاعات: نگذاریم همه دلاّل شوند 

روزنامه اطلاعات در یادداشتی به اپیدمی دلالی توجه نشان داده است، در بخشی از این یادداشت می خوانیم: 
بارها و بارها نالیده ایم که فکري براي این وضعیت اقتصاد که هر چه پاداش است نصیب بخش سوداگري و رانت خیز می شود و هر
چه مجازات و تنبیه، سزاي بخش تولید و کار و تلاش و اشتغال، بکنید اما ظاهراً اراده اي در کار نیست و همین مصیبت باعث شده تا
همه به جاي کار به فکر دلالی و سوداگري باشند و بخش قابل توجهی از مردم نیز… چرا که چاره اي ندارند چون به تجربه دریافته
اند از مسیر کار و تلاش و خلاقیت و کارآفرینی و تولید، فرجام درستی ندارند و جزاي خیر نمی بینند؛ شاید لوح تقدیر بگیرند اما فقط
همین. ضمن آن که هر روز شاهد کوچک تر شدن سرمایه خویش هستند و براي آنکه این سرمایه هر روز کمتر و کمتر نشود خود را
به این در و آن در می زنند تا به نوعی حفظش کنند. بی دلیل زمین و خانه می خرند. سکه و دلار در خانه نگه می دارند. به محض
اینکه می بییند عده اي در بورس پول حسابی گیرشان آمده وارد این بازار می شوند و خلاصه در این اقتصاد شبه لاتاري، شانس خود
را در یک عرصه اکثراً سفته بازانه امتحان می کنند و گاهی هم خانه خراب می شوند. مثل آنها که حال در صف فروش بورس ایستاده
اند که بهترین بستر براي جذب سرمایه و رونق تولید می توانست باشد و هست اما با گرفتارشدن در همین مناسبات سوداگرانه و
رانتی، به نقیض خود بدل شد. جالب اینکه بسیاري از رسانه ها و سایت هاي ما و بدتر از همه رسانه ملی هم در همان مسیر اشتباهی
که با نشانی غلط رنود و باندهاي گردن کلفت رانتی و نفتی و وارداتی، راه صحیح نمایانده شده، گام برمی دارند. حجم مصاحبه ها و
گزارش هاي انتقادي سختی که همین رسانه ملی در رابطه با گرانی مرغ و گوشت و برنج و تخم مرغ و گوجه فرنگی و پیاز و میوه و
لوازم خانگی داخلی و کلاً تولید داخلی پخش می کند (و از جمله اخیراً که روي قاچاق دام متمرکز شده است) را مقایسه کنید با
مناظره هایی که در رابطه با بخش سوداگري و رانتی اقتصاد و به ویژه ضرورت اصلاح نظام مالیاتی و بانکی و کم کاري فاجعه بار در
اصلاح ساختار اقتصادي کشور به عنوان منشا اصلی گرفتاري هاي اقتصاد رانتی صورت می گیرد. سخنی را که بارها گفته ایم در پایان
کلام تکرار می کنیم. تا همه دلال نشده اند و تا همه از بخش تولید نرفته اند لطفا و براي رضاي خدا خواهش می کنیم هزینه هاي
بخش سوداگري و مفت خوارگی نفتی و رانت را با اصلاح نظام مالیاتی و بانکی بالا ببرید و از ایجاد مزاحمت هاي فراوان براي بخش
مولد اقتصاد دست بردارید... راستی تا یادم نرفته، دوستان دولتی و مجلسی! کار اخذ مالیات بر خانه هاي خالی و مالیات بر عایدي

سرمایه چند سال دیگر به فرجام می رسد؟شما خبري ندارید؟ 
جوان: شیپور مذاکره براي منافع ملی یا حزبی؟ 

روزنامه جوان در مطلبی به چشم اندازهاي چندگانه ي مذاکره پرداخته می نویسد: 
کسانی که همه هم و غم خود را در مذاکره با مقامات کاخ سفید گذاشته اند و در پی آن هستند که عکس یادگاري با مقامات
امریکایی بگیرند، همان کسانی اند که سراب پیشرفت و رفاه عمومی کشور را در انتخابات سال 1392 و 1396 در سایه گفتگو با
کدخدا و حل همه مشکلات جاري کشور را با پیروي از خواسته هاي امریکا به مردم نوید می دادند. ذوق زدگی و غرب زدگی آن ها
آنچنان گسترده است که حتی اگر کوچک ترین ایراد و اشکال به مقامات امریکا در نقض برجام گرفته شود، با حب و بغض وصف
ناپذیري تلاش می کنند به شیوه هاي گوناگون آن را توجیه کنند. حتی مخالفان خود را با برچسب «امریکاستیزي» سعی می کنند،

مجبور به سکوت یا 
عذرخواهی کنند. 

هجمه رسانه اي و نفوذ تبلیغاتی آن ها به گونه اي در این سال ها شکل گرفته که اجازه هرگونه پرسش و مطالبه گري را از فعالان و
تحلیلگران مستقل درباره تبعات مذاکره با امریکا و عملکرد آن ها در اشکالات برجام گرفته است. بی عدالتی و بی انصافی این جناح
آنجایی به حد اعلاي خود می رسد که ایرادات و مشکلات برجام را نه در ناکارآمدي خود در تدوین متن سند و تضمین هاي حقوقی
در اجرایی شدن آن، بلکه به عملکرد طیف سیاسی مقابل نسبت می دهند و اذعان می کنند که مسبب به شکست انجامیدن برجام
طیف مقابل آن ها بوده است. درحالی که امروز برهمگان روشن است که آنچه این طیف سیاسی عملاً به دنبال آن بوده و هستند، این
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است که کشور در چنبره و کنترل امریکا قرار بگیرد و امریکا و کشور هاي غربی در ازاي پاره اي امتیازات ناچیز و کم اهمیت، توان و
تجهیزات هسته اي ایران نابود یا تعلیق شود. اما هدف و پروژه اصلی این طیف سیاسی در شرایط کنونی براي انجام مذاکره این است
که با ایجاد دوقطبی کاذب و آشفتگی در فضاي سیاسی داخلی، نسخه اي دستوري براي کشور و ملت تجویز کنند تا شاید با این حربه
به قدرت برسند. البته حداکثر عایدي آن ها همان برجام بدون پشتوانه خواهد بود که تا لبه پرتگاه و نابودي پیش رفت، بدون اینکه

ضمانت اجرایی و امتیازي نصیب ایران کند.
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آن روي سکه کاهش ساعت سرویس دهی مترو و اتوبوس

منبع: روزنامه آفتاب یزدشماره خبر:  281  |  تاریخ: 1399/08/24

کاهش ساعت سرویس دهی مترو و اتوبوس که براي برخی شهروندان تنها راه تردد است مشکلاتی را ایجاد کرده، به گونه اي که
هم شاهد ازدحام بیشتر جمعیت در ساعات پایانی هستیم و هم حق استفاده از مترو و اتوبوس براي شاغلین "شب کار" نادیده گرفته
شده است که موجبات گلایه شهروندان شد، به گونه اي که علی که خود را کارگر واحد فنی یک واحد ارائه دهنده خدمات معرفی می

کند، 
می گوید: من کارگر بخش فنی هستم و باید تا ساعت 22 و تا زمانی که کار باشد، سرکارم بمانم. 

به گزارش ایسنا، وي می افزاید: من از ارم سبز تا ایستگاه شوش را با مترو می روم و تا امروز هم مشکلی نبود، اما حالا با خبر شدم که
ساعت کار مترو تا ساعت 20 بیشتر نیست چرا؟ خب من و امثال من که ساعت کاریشان دیر تمام می شود چه کنیم؟ فرزانه نیز

کارمند یک شرکت بخش خصوصی است و با اشاره به این ضرب المثل 
" سواره خبر ندارد از حال پیاده" می گوید: من کارمند یک شرکت خصوصی هستم شرکتی که نه کرونا می شناسد و نه مصوبات
دورکاري دولت و ستاد ملی کرونا را، حق اعتراض هم نداریم و البته واقعیت این است که در این وانفساي اشتغال جرات اعتراض هم
نداریم.حالا من باید چه کنم؟ ساعت کاري مترو و اتوبوس را کم کردند در حالی که من تا کارم تمام شود و بخواهم از اداره خارج شوم

ساعت 
حدود 21 است.
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توزیع 10 تن نهاده دامی بین دامداران احمدآباد بیارجمند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  282  |  تاریخ: 1399/08/24

 به گزارش خبرگزاري فارس از شاهرود، در راستاي کمک
به دامداران روستاي احمدآباد خارتوران بیارجمند که با مشکل تأمین نهاده دامی براي دام هاي خود مواجه بودند، 10 تن نهاده دامی

 
بین دامداران این منطقه توزیع شد. 

این اقدام به همت قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قائم آل محمد (عج) استان سمنان و کارگروه اقتصاد و اشتغال این قرارگاه انجام شد

 
که موردتقدیر دامداران منطقه قرار گرفت. 

با توجه به کمبود نهاده هاي دامی بسیاري از دامداران در فصل سرما با مشکل تأمین نهاده مواجه هستند و بسیج و سپاه در راستاي

 
رسالت خدمت رسانی به مناطق محروم این اقدامات را انجام می دهد تا اقتصاد دامداران مناطق محروم حفظ شود. 

 
 

انتهاي پیام/2568/س/
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فریب بزرگِ واردات بدون انتقال ارز

منبع: روزنامه تعادلشماره خبر:  283  |  تاریخ: 1399/08/24

دکتر فرشاد مومنی، استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی که همراه با حسین رجب پور، اقتصاددان در یک نشست مجازي از
صفحه اینستاگرام موسسه دین و اقتصاد با موضوع استراتژي توسعه صنعتی چین و چشم اندازها و دلالت هاي آن براي

منطقه و ایران سخن می گفت،

دکتر فرشاد مومنی، استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی
که همراه با حسین رجب پور، اقتصاددان در یک نشست
مجازي از صفحه اینستاگرام موسسه دین و اقتصاد با
موضوع استراتژي توسعه صنعتی چین و چشم اندازها و
دلالت هاي آن براي منطقه و ایران سخن می گفت،
رویکردهاي جدید وزارت صمت را خطرناك و عامل افزایش
قیمت دلار دانست. وي گفت: هفته گذشته وزیر جدید

صمت حرف هایی مطرح کرد که واقعا جاي دریغ و تأسف دارد. ایشان ایده باز کردن قفل صادرات را مطرح می کند ولی هیچ حرفی
درباره اوضاع و احوالی که اقتصاد سیاسی و صنایع کارخانه اي در ایران روبرو هستند نمی زند. اکنون من اعلام هشدار می کنم. جزو
معدود بارهایی است که در تاریخ اقتصادي این تجربه را شاهد بودیم. یک بار در دوره احمدي نژاد اتفاق افتاد و یک بار هم در دوره
حسن روحانی اتفاق افتاد اسم این پدیده سبقت PPI (شاخص هزینه تولید کننده) نسبت به CPI (شاخص قیمت مصرف کننده)
است. وي گفت: این آدم نمی داند در مطالعه هاي گذشته اتفاق نظر وجود دارد که زمانی که در زنجیره تولید ارز بري بیش از 90
درصد کل اقلام صادرات غیر نفتی ایران اندازه گیري می شود، تراز تجاري خارجی منفی است. آنچه به عنوان ارز صادرات غیر نفتی به
دست می آورند از هزینه ارزي که براي تولید آن محصول صورت گرفته کمتر است. وي گفت: هنوز درباره این صحبت می کند که اگر

ما بخواهیم توسعه صنعتی پیدا کنیم مهم ترین ماموریت رفع انحصار است. 

کلیشه هاي پوچی که بازارگراهاي افراطی در مملکت راه انداخته اند و بهاء آن عمق بخشی به وابستگی هاي ذلت آور به دنیاي خارج
شده است. در دنیایی صحبت می کنند که غول هاي بزرگ در همدیگر ادغام می شوند. زمانی که کمپانی در استاندارد بنز با کمپانی
در استاندارد کرایسلر با همدیگر ادغام می شوند دایملر کرایسلر راه می اندازند و ده ها مورد دیگر در اندازه هاي بزرگ تر از این تکرار
شده هنوز هم به بحران مقیاس تولید دامن می زنند و نام محرومیت مشکوك، پر فساد و وابستگی آور اقتصاد صنعتی ایران را از صرفه
مقیاس را مبارزه با انحصار گذاشته اند. وي گفت: از 1911 به بعد که شومپیتر بحث هاي درخشان خودش را درباره رقابت و انحصار
مطرح کرد و از حرف هاي سست و بی پایه اي بنیادگراهاي بازارگرا مطرح کرده بودند تابو زدایی کرد ولی هنوز هم که هنوزه همین
کلیشه ها مبناي باز کردن باب هاي رانتی جدید هست. هنوز هم هنوزه آقاي وزیر از عبارت مشکوك واردات بدون انتقال ارز صحبت
می کند. چند بار باید از این ناحیه چوب بخوریم تا شما بفهمید این یک فریب بزرگ است و در شرایطی که از منظر اقتصاد سیاسی
کنونی ایران و ارتباط آن با امریکا چشم اندازهایی مبنی بر کاهش قیمت دلار وجود داشته واردات بدون انتقال ارز اسم رمزي براي

خلق تقاضاي ضد توسعه اي و مصرفی جدید براي دلار است و براي اینکه قیمت دلار پایین نیاید. 
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جولان وارداتچی ها، انزواي تولیدکنندگان 

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی تأکید کرد: گزارش بانک مرکزي می گوید در حالی که CPI (شاخص قیمت مصرف کننده) در
ایران در سال 1398 حدود 41.2 درصد بود PPI (شاخص هزینه تولیدکننده) از 60 درصد عبور کرده و این به معناي یک فاجعه
بحرانی در زمینه گسترش و تعمیق فقر در ایران است. علامت کلیدي در اینکه چه زمانی شاخص هزینه تولیدکننده از شاخص هزینه
مصرف کننده سبقت می گیرد این است که وارداتچی ها تعزیه گردان اصلی این اقتصاد شده اند و تولیدکننده ها به کل به حاشیه
رفته اند. بدبختی ما در ایران این است که حتی اجازه نمی دهند تولیدکننده هاي ما در حاشیه باشند. به قدري فشارهاي جورواجور از
طریق افزایش هزینه هاي تولید به اینها وارد می کنند که کمر اینها را یکی بعد از دیگري بشکانند و شکسته شدن کمر تولیدکننده ها
باز شدن راه براي واردات است. این صاحب نظر اقتصاد ایران افزود: مجري ها موظف باشند فقط مجري باشند و آن جاها که باید

استراتژي تعریف شود استراتژي بنویسند تا اینکه کشور اینقدر هزینه سردرگمی و بلاتکلیفی را نپردازد. 

قدرت رو به رشد چین 

به گزارش جماران، دکتر مومنی در ادامه به بحث درباره الگوي توسعه چین پرداخت و گفت: چین به عنوان یک قدرت رو به ارتقاء در
اقتصاد جهانی و در معرض منازعه هژمونیک با امریکا و بقیه قدرت هاي دنیا مطرح است و طبیعتاً آثار آن حتی بر روي منطقه ما هم
می تواند بسیار فراتر از آنچه باشد که می پنداریم. مانند هر تجربه موفق دیگري به موازات اینکه می توان سخن از درس موفقیت هاي
چین گفت و اینکه ما می توانیم چه براي کشورمان بیاموزیم که در این زمینه عوامل و مولفه هاي بسیار بزرگی وجود دارد که از
جهاتی تجربه چین را تبدیل به تجربه منحصر به فرد و غیر قابل تقلید تبدیل می کند. ما باید به هر دوي این وجوه توجه داشته
باشیم. براي مثال معمولاً در تحلیل هاي سطح توسعه چین را از این بابت بسیار تجربه حیاتی و مهم می دانند که برجسته ترین مثال
یا نمونه موفقیت بر محور خودشناسی و جهان شناسی است.وي گفت: چینی ها نه درباره خودشان و نه درباره جهان با توهم روبرو
شده اند. در بعضی از رفتارهاي آنها شکست هاي مقطعی و خطاهایی وجود دارد اما در کل خود حرکت مائو را نگاه کنید زمانی که او
بعد از پیروزي انقلاب این ایده را مطرح کرد که «ما الگوي مارکسیستی چین را بر محور روستاییان می سازیم» خود این مساله
واکنش هاي بسیار بزرگی را در میان ارتدوکس هاي مارکسیست برانگیخت. در مجموعه آثار مائو با مارکسیست هاي چینی و غیر
چینی نکاتی وجود دارد می تواند نشان دهد چقدر واقع بینی و اعتماد به نفس عالمانه در آنجا وجود داشته است. بطور مثال زمانی که
گفته می شود چرا اتحاد جماهیر شوروي سقوط کرد اما چین سقوط نکرد یکی از مولفه هاي کلیدي اینکه اینها خودشان را اسیر دگم
هاي مارکسیستی نکردند. این تعبیر معروف که اگر مارکس هم در چین بود همین گونه عمل می کرد که من کردم یک تعبیر بسیار

گویایی است. 

دولت چین هنوز هم همه کاره است 

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت: براي اینکه بدانید ارتدوکس هاي ایرانی چگونه خاك بر سر خودشان و بر سر این کشور
می کنند ببینید بازارگراهاي افراطی ما درباره تجربه چین چه می گویند و چگونه کل ماجراي تجربه پیچیده و به غایت خارق العاده را
به این خلاصه می کنند که اینها مدتی سوسیالیست بودند بعد بازارگرا شدند همه کارهایشان راه افتاد. در حالی همان گونه که گفته
شد هنوز هم که هنوزه دولت همه کاره است و حتی از نظر حقوق مالکیت خصوصی هم در روستا و شهر تقریباً به معناي کلاسیک
سرمایه دارانه آن هیچ مالکیت خصوصی در سطوحی نمی بینیم.در کتاب خانم مازوکاتو و در منابع دیگر هم هست موفق ترین
واحدهاي صنعتی صادرات گراي چین همچنان دولتی هستند و بنابراین کلیشه هایی که ارتدوکس هاي افراطی بازارگرا در ایران
مطرح می کنند چه از ناحیه جهل و چه از ناحیه تجاهل باشد می تواند در فهم واقعیت هاي چین اختلال هاي بزرگ ایجاد کند.وي
گفت: یکی دیگر از مولفه هایی که به نظرم خیلی حیاتی هست این است که بخش اعظم آنچه در دوره دنگ شیائوپینگ درو شد در
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دوره مائو کاشته شده بود. این از منظر علم و فناوري و محور قرار دادن صنایع روستایی به مثابه موتور صنعتی چین قابل تأمل است.
در سال هاي اولیه دهه 1980 یونسکو مجموعه مطالعاتی سامان داد که تا امروز در ادبیات توسعه از نظر ژرفا و کیفیت مباحث ارایه
شده تحت عنوان استراتژي هاي توسعه درون زا نظیر آن تکرار نشده است. به دلیل اینکه این کتاب در سال هاي 1980 و 1981
منتشر شده هنوز فضاي آثار و پیامدهاي کارهاي مائو در چین هست و مستنداتی که یونسکو تهیه کرده عموماً کارنامه دوره مائو را
مورد بررسی قرار داده است. در آنجا به ویژه از نظر علم و فناوري نکته هایی را مشاهده می کنید که غیر قابل باور است. درست در
جهت مخالف ما به نام توسعه علم و دانایی، مدرك گرایی و مقاله گرایی و ظاهرسازي را اولویت می دهیم باید ببینیم که چگونه آنها
پیوند عمیق بین دانایی و توانایی در استراتژي هاي توسعه علم و فناوري برقرار کرده اند و در همان مجموعه یونسکو به صراحت می
گوید ما نمونه بدیلی که با فاصله هاي طولانی به گرد چین برسد از نظر موفقیت استراتژي توسعه علم و فناوري نتوانسته ایم در بین
کل کشورهاي در حال توسعه مشاهده کنیم. بنابراین یک رکن بزرگ این مساله خودشناسی است.دکتر مومنی ادامه داد: یک رکن
بسیار بزرگ دیگر دنیاشناسی است که آن هم براي خود ماجراهایی دارد این مساله نشان می دهد چگونه و چرا و از چه جهاتی الگوي
چین قابل تقلید از ناحیه هیچ کشوري در دنیا نباشد. براي مثال در کتاب بسیار ممتاز قرن آسیا که درباره چشم اندازهاي هژمونیک
دنیا در قرن بیست و یکم صحبت می کند، گفته می شود که محوریت از امریکاي شمالی و اروپاي غربی در قرن بیست و یکم به کلی
به شرق آسیا منتقل می شود. در آنجا نویسنده این سوال را مطرح کرد که چگونه ممکن است کشوري در دوره کمتر از بیست سال و
بدون آنکه عضو WTO شده باشد توانسته صادرات خودش را بیش از 80 برابر افزایش دهد. در آنجا درباره این مساله بحث می کند
که باید با مساله پیچیده اي به نام منطق هاي رفتاري حاکم بر مهاجران چینی تمرکز کنید. نکته کلیدي اینکه مهاجران چینی عمدتاً
از موضع ناسازگاري یا مخالفت و تفاوت دیدگاه با رژیم حاکم مهاجرت می کنند مرزبندي خودشان را با رژیم حاکم حفظ می کنند اما
با منافع ملّی نه تنها مرزبندي ندارند بلکه در هر جا قرار می گیرند خودشان را به عنوان ماموران ویژه توسعه چین در نظر می گیرند.
اینگونه است که چینی تبارها و مهاجرها در سراسر دنیا دارند بزرگ ترین عامل باز کردن اقتصادهاي آن سرزمین ها به روي کالاهاي
چینی می شوند، در زمانی که هنوز به هیچ وجه عضو گات و بعداً WTO هم نبودند. این صاحب نظر اقتصاد توسعه ادامه داد: یک
کشوري که بیش از ده سال مازاد تراز بالاي سه هزار میلیارد دلاري دارد چگونه خودش را از عوارض بیماري هلندي و تنبلی ها و
فسادها و بحران هایی که چنین مازاد تراز هیولایی ایجاد می کند برکنار نگه داشته است. زمانی که تجربه حساب ذخیره ارزي و
صندوق توسعه ملّی در ایران را نگاه کنید می توانید عظمت آن را بفهمید. ساختار قدرت و گروه هاي ذي نفع در ایران در این زمینه
به گونه اي رفتار می کنند که گویی تا زمانی حتی یک دلار در آن حساب و صندوق وجود دارد آرامش ندارند و همه چیز را به هم می
دوزند تا بتوانند آن یک دلار را هم خرج کنند. چگونه امکان دارد یک کشوري بیش از ده سال است که مازاد تراز بالغ بر سه هزار
میلیارد دلار دارد ولی شلاق بهره وري از روي این اقتصاد برداشته نشده که هیچ دائماً بالندگی و جدّیت و ارتقاي توسعه گرا همچنان
در دستور کارشان باقی مانده است. رمز بسیار بزرگ و با عظمت دیگري که واقعاً باید با مشارکت همکاران عزیز با صاحبان تخصص در
روابط بین الملل و علوم سیاسی و جامعه شناسی سیاسی و از این قبیل درباره اش بحث شود چیست، باید دیدکه چگونه چینی ها در
مواجهه اي که با دنیاي خارج دارند از این ظرفیت (مازاد تراز) در اعلاء درجه فرصت طلبی استفاده می کنند و از هر بحران کوچک و
بزرگی که در دنیا پدیدار می شود، بهره می گیرند.وي گفت: چینی ها چه در بحران 1997 که خصلت منطقه اي داشت و چه در
بحران 2008 که خصلت جهانی داشت به عنوان بزرگ ترین شکارچی فرصت ها در دنیا مطرح شدند و با تمام کشورهاي کوچک و
بزرگ مشکل دار و بحران زده در زمان مناسب قراردادهایی بسته اند. ما به زبان فارسی منابعی داریم که می گوید چین در بحران
2008 تقریباً دو سوم نیازهاي استراتژیک خودش براي تفوّق بر جهان به ویژه از منظر تصاحب یا شبه تصاحب منابع مادي و

زیرزمینی جهان با کمترین بهاء حل و فصل کرد. 

در سال 2008 در ایران به گواه تعدادي از برجسته ترین مدیران صنعتی کشور شرایطی تجربه کردیم که مدیران صنعتی می گفتند
شرکت هاي بزرگی که حتی جواب نامه هاي ما را نمی دادند در بحران 2008 نماینده به ایران فرستاده بودند و حاضر بودند در ازاي
گرفتن پول نقد قیمت را تا 75 درصد به ما تخفیف دهند و آمادگی داشتند امتیازات غیر متعارف در زمینه انتقال فناوري دهند. در آن
زمان بررسی کردیم و متوجه شدیم اگر احمدي نژاد فقط بندي از برنامه چهارم که کمی هزینه کرد ارزي را به قاعده کرده بود و به
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کادر حساب ذخیره ارزي و صندوق توسعه ملّی پیش بینی شده رعایت کرده بود ما می توانستیم حدود 250 میلیارد دلار که تا آن
موقع باید در صندوق حساب انباشته می شد داشته باشیم و می توانستیم تا اندازه 1000 میلیارد دلار دارایی هاي استراتژیک سرمایه
اي بخریم که به همراه آن تعهد براي انتقال فناوري هم وجود داشت. استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت: از همین زاویه می
توان دولت روحانی را هم مورد خطاب قرار داد که واقعاً سهل انگاري ها و ول انگاري ها و فسادکاري ها و نادانی و ناتوانی هاي آنها
باعث شد ما در برابر شوك هاي برون زایی مثل کرونا، تحریم هاي بازگشته و سقوط قیمت نفت نه تنها مطلقاً نتوانیم از فرصت هاي
ناشی از شوك هاي برون زا استفاده کنیم بلکه به طرز غیر متعارفی بسیار فراتر از بقیه کشوري دنیا هزینه هاي غیر متعارف هم
پرداخته ایم. وي افزود: با کمال تأسف حتی در مورد کرونا هم به خاطر برخوردهاي سیاست زده اي که در کل ساختار قدرت در ایران
دستور کار هست ما قادر به یادگیري از این تجربه هم نیستیم. چند هفته پیش مجمع اقتصاد جهانی گزارشی را منتشر کرد که می
گوید مطالعه هاي ما نشان می دهند اگر نظام هاي سلامت در دنیا بر محور تقدم پیشگیري بر درمان سامان پیدا کرده بودند کارایی و
بهره وري منابعی که در این حیطه تخصیص پیدا می کند 500 برابر افزایش داشت.چنین پدیده اي با این ابعاد مطلقاً در دستور کار
نیست و در فرآیند مدیریت کرونا افشاگري هایی که از درون ساختار ذي مدخلان در این مساله نسبت به همدیگر صورت می گیرد
می تواند ابعاد آشفتگی و ناتوانی را نشان دهد. این خیلی جالب است که در چنین شرایطی درباره ارز و ریال فکر می کنند ولی درباره
اینکه چگونه بنیه نرم افزاري خودشان را ارتقا دهند و از ذخیره دانایی موجود در کشور چگونه استفاده کارآمدي کنند مطلقاً فکر نمی
کنند. در مملکت ما همه چیز جنبه سیاست زدگی دارد زمانی که می گوییم این چه طرز مدیریت مساله است بلافاصله موجی راه می
افتد که زحمات کادر درمانی نادیده گرفته شده در حالی که هر انسان منصف شرافتمندي اگر فقط سه ساعت پشت سر هم از ماسک
استفاده کند می تواند از ابعاد انسانی و عاطفی خدماتی که اهل درمان می کنند درکی پیدا کند. زود حساب ها را با همدیگر قاطی

می کنند. 

توسعه با ارتقاي بنیه تولیدي 

دکتر فرشاد مومنی گفت: تجربه چین نشان می دهد که برنامه ریزي توسعه بر محور ارتقاء بنیه تولیدي امکان پذیر است؛ این یکی از
چیزهایی است که می توانیم از چین بیاموزیم. آقاي مهندس بحرینیان و دوستان ایشان در مرکز تحقیقات اتاق مشهد کارهاي بسیار
درخشانی آماده کردند که به زودي منتشر خواهد شد. در آنجا نشان دادند چگونه در چین تمام باب هاي فرصت طلبی و مفت
خوارگی را بستند براي اینکه هر منبعی که آزاد می شود به سمت تولید کانالیزه شود و آنچنان تولید را به صرفه کردند که هر کس
کوچک ترین استعداد مالی یا انسانی داشته باشد خردورزانه ترین مسیر حداکثرسازي منافع خودش را در آن می بیند که به سمت
تولید و نوآوري هاي فناورانه برود. ایده محوري که ایشان مطرح کرد این است که سلطه استراتژي تدریج گرایی که درست نقطه مقابل
شوك درمانی هست تا چه اندازه کارآمد است.واقعاً خود این ماجرایی است که می توان ده ساعت درباره اش صحبت کرد. استیگلیتز و
دیگران در این زمینه کارهاي بسیار ممتازي انجام دادند آنگونه که بازارگراهاي افراطی ایران در ساخت غیر شفاف رانتی توسعه نیافته
بر طبل خصوصی سازي کوبیدند و این همه بحران و فساد و به هم ریختگی ایجاد کردند و برخورداري هاي غیر متعارف براي اقلیت
اندکی درست کردند بعد از اینکه افتضاح آن در آمد گفتند این آن خصوصی سازي مطلوب ما نبود. اما نمی گویند چرا 30 سال بعد از
اینکه افتضاحات در حال جریان بود یادتان افتاد مطلوب شما نبود؟ چگونه آن زمان توزیع رانت می شد صدایتان درنمی آمد. بعضی از
اینها راه حل بدیلی ارایه می دهند و می گویند تقدم آزادسازي بر خصوصی سازي است. این در حالی است که در هیچ تجربه موفقی
در دنیا تقدم آزادسازي رعایت نمی شود به خاطر اینکه به تعبیر داگلاس نورث آزادسازي در ساختار توسعه نیافته به معناي حاکم
کردن قانون جنگل است. دکتر مومنی گفت: اکنون در حالی که سی سال به موازات خصوصی سازي آزادسازي هاي رانت محور،
واردات محور و ضد تولیدي داشتیم اینها حتی با آنها هم مرزبندي نمی کنند و همچنان همان کلیشه هاي ترجمه اي پوچ و بی محتوا
را مطرح می کنند و جابه جایی هاي رانتی که انجام شد تبرّي می کنند و می گویند منظورمان این نبود یا آنگونه که دلمان می
خواست اجرا نشد. مساله بسیار حیاتی دیگري که در تجربه چین بسیار شایسته تأمل هست اینکه تقریباً تمام کسانی که از منظر
اندیشه توسعه به مساله تجربه چین نگاه کرده اند می گویند چین بی نظیرترین تجربه در تاریخ توسعه از منظر فهم صحیح توالی ها
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است.به قاعده همه تجربه هاي موفق توسعه چینی ها گام نخست توسعه را از حداکثرسازي استفاده از ظرفیت هاي انسانی قرار دادند.
بدین معنا موتور اصلی توسعه در چین اشتغال مولدّ بود.بسیار مساله تکان دهنده اي هست که در دوره 1978 تا 1996 در یک دوره
کمتر از دو دهه چینی ها 330 میلیارد دلار هزینه کردند، 226 میلیون فرصت شغلی مولدّ ایجاد کردند که از این تعداد 70 درصد در
مناطق روستایی و در کادر صنایع روستایی شکل گرفته است. براي اینکه طول و عرض این مساله را خوب درك کنید در فاصله 1385
تا 1390 در ایران 621 میلیارد ارز تزریق شده خالص فرصت هاي شغلی در این دوره در ایران منفی چهارصد و پانزده هزار فقط در
بخش ساخت صنعتی بوده است.چقدر جاي دریغ و تأسف است آنهایی که چنین سرنوشتی را براي ایران رقم زدند به خاطر حاکم
بودن مناسبات غیر شفاف و فاقد بسترهاي کارشناسی براي نقد و ارزیابی عالمانه هنوز براي خودشان آینده سیاسی تصوّر می کنند و

جریان سازي می کنند و راست و دروغ را با همدیگر قاطی می کنند.
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امام محله اي که حساب بدهکاران مغازها را تسویه می کند | سرکشی به 100

خانواده اهل سنت

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  284  |  تاریخ: 1399/08/24

حوزه / امام جماعت مسجد امام هادي (ع) محله کشتارگاه ارومیه، تسویه حساب بدهکاران محله به مغازه دارها، کمک نقدي
40 میلیونی به نیازمندان، توزیع 600 بسته معیشتی، 3200 پرس غذاي گرم، 200 بسته یک کیلویی گوشت گرم و سرکشی

از 100 خانواده اهل سنت را از اقدامات ایام کرونا اعلام کرد.

فعالیت هیئات، مساجد و نهادهاي فرهنگی آذربایجان غربی در ایام کرونا(2): امام محله اي که حساب بدهکاران مغازها را تسویه
می کند | سرکشی به 100 خانواده اهل سنت 

 حوزه / امام جماعت مسجد امام هادي (ع) محله کشتارگاه
ارومیه، تسویه حساب بدهکاران محله به مغازه دارها، کمک نقدي 40 میلیونی به نیازمندان، توزیع 600 بسته معیشتی، 3200 پرس

 
غذاي گرم، 200 بسته یک کیلویی گوشت گرم و سرکشی از 100 خانواده اهل سنت را از اقدامات ایام کرونا اعلام کرد. 

حجت الاسلام ولی کوهی در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري «حوزه» در ارومیه، با اشاره به فعالیت هاي مسجد مسجد امام هادي (ع) محله
کشتارگاه ارومیه، اظهار داشت: در مدت سه سال که به عنوام امام جماعت مسجد امام هادي (ع) معرفی شده  ام، به منزل بیش از

 
250 نفر از اهالی محله سر زده ام که حدود از صد مورد آن از منازل برادران اهل سنت بود. 

وي ادامه داد: حل اختلافات خانوادگی، واسطه  گري براي ازدواج، برگزاري جشن تولد نوجوانان با حضور خانواده آن ها در منزلشان، حل
مشکلات معیشتی و ایجاد اشتغال براي افراد نیازمند از مهم ترین اهداف این بازدید ها بوده است و خیلی مثمر ثمر بوده و موجب

 
انصراف خیلی از خانواده ها از طلاق شد ه است و به عنوام امام محله در ده ها مورد واسطه ازدواج جوانان در محله شدم. 
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امام جماعت مسجد امام هادي(ع) با بیان این که اولین اقدام ما در مسجد امام هادي (ع) هماهنگی و همکاري هیئت امناء، مسئول
کانون، فرمانده پایگاه و روحانی مسجد بوده است، گفت: براي تاثیرگذاري و مفید بودن یک مسجد لازم است همه فعالین آن همکاري
داشته باشند و وظیفه امام جماعت هم فقط اقامه نماز نیست، بلکه باید بخش مهمی از وقت خود را به اهالی محله اختصاص دهد که
در این سه سال سعی کردم به این مسئله عمل کنم، و با همکاري اعضاي مسجد، با همه کسبه و مغازه  دارهاي محله ارتباط صمیمی
برقرار کردیم و هر روز با آن ها در ارتباط هستیم، همچنین با جوانان و نوجوان رابطه صمیمی و دوستانه داریم و خیلی اوقات با

اعضاي کانون مسجد و جوانان و نوجوان به اردو و سالن می رویم و با آن ها ورزش می کنیم. 

 
 

وي با بیان این  که امام جماعت براي موفقیت در یک محله باید اعتماد مردم را جذب و جلب کند، تصریح کرد: در ایام شیوع کرونا
شخصا در محلات حضور پیدا کرده و مردم را براي در خانه ماندن تشویق و در مواردي براي عده اي که کارگر و دست فروش بودند از

جیب خودمان پول پرداخت می کردیم تا آن ها در خانه بمانند. 

حجت الاسلام کوهی، ساماندهی پخش بسته هاي معیشتی خیرین در بین نیازمندان، ارتباط با سازمان  ها و نهادهاي متولی و خیرین،
و شناسایی فقرا و مستمندان محله را از مهم ترین اقدامات مسجد امام هادي (ع) در ایام کرونا اعلام کرد و افزود: در طول سه سال از
سوي مسجد، همه نیازمندان محله را شخصا شناسایی کرده ایم و به آن ها مدام سر می زنیم و از خیرین کمک ها را جمع آوري کرده
و بین آن ها توزیع می کنیم و در ایام شیوع کرونا که نهادها، سازمان هاي مختلف و خیرین براي کمک به فقرا اقدام می کردند، کمک

 
هاي آنان را سازماندهی کردیم تا به دست مستمندان واقعی برسد. 

وي، تسویه حساب بدهکاران محلات به مغازه دارها و کمک نقدي 40 میلیونی به نیازمندان را از دیگر اقدامات صورت گرفته در ایام
کرونا عنوان کرد و بیان داشت: برخی افراد که توانایی تسویه حساب خود با مغازه دارها را نداشتند، ما پرداخت کردیم و در این ایام
حدود 600 بسته معیشتی، 3200 پرس غذاي گرم، 200 بسته یک کیلویی گوشت گرم و 40 میلیون کمک نقدي، با همکاري خیرین

 
بین نیازمندان توزیع کردیم. 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 722/738

 
 

این مبلغ دینی تاکید کرد: در طول ماه محرم و صفر هر دو روز یک بار در منازل یکی از اهالی محله روضه خانگی با حضور صاحب

 
منزل و اعضاي خانواده برگزار می  کردیم. 

وي، رسیدگی به مشکلات محله را از دیگر اقدامات در این ایام اعلام کرد و گفت: از طریق فرماندهی نیروهاي انتظامی آذربایجان غربی
هماهنگی  هاي لازم براي تامین امنیت محله صورت می گیرد و از طریق مسئولین مربوطه ساخت یک مجتمع آموزشی متوسطه اول و

 
دوم در محله را پیگیري کرده ایم که خیّر آن هم اعلام آمادگی کرده است. 

حجت الاسلام کوهی با بیان این که قبل از ایام کرونا با هماهنگی هاي صورت گرفته هیئات مذهبی محله به صورت متحد عزاداري
برگزار می کردند، بیان داشت: ضدعفونی محلات در ایام کرونا، ساماندهی میوه فروش ها محله براي عدم تجمع در میادین شهر،
هماهنگی با دفاتر تهسیل گري استانداري جهت حل مشکلات موجود در محله، برگزاري منبرهاي مجازي، توزیع ده ها بسته نوشت افزار
بین دانش آموزان، توزیع کتاب سه دقیقه در قیامت بین جوانان، ایجاد پیوند واقعی بین مسجد و خانواده، برگزاري جلسات منظم با
روحانیون و ائمه جماعات محله و معرفی افراد مبتلا به مواد مخدر به کمپ هاي اعتیاد از دیگر اقدام صورت گرفته در طول 2 سال

 
بوده است. 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 723/738

 
 

 
 

 
 



11/14/2020 روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید

news.karafariniomid.ir/news/print.aspx 724/738

 
 

 
 

انتهاي خبر./
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800هزار تن کالا هاي اساسی ترخیص شد

منبع: برترین هاشماره خبر:  285  |  تاریخ: 1399/08/24

وزیر صنعت، معدن و تجارت (صمت) از ترخیص 1.2 میلیون تن کالا، معادل حدود یک هشتم کالاهاي موجود از گمرکهاي
کشور در 10 روز اخیر خبر داد.

خبرگزاري ایسنا: وزیر صنعت، معدن و تجارت (صمت) از ترخیص 1.2 میلیون تن کالا، معادل حدود یک هشتم کالاهاي موجود
از گمرکهاي کشور در 10 روز اخیر خبر داد. 

علیرضا رزم حسینی اظهار کرد: این میزان از کالاهاي ترخیص شده از مجموعه 8.3 میلیون تن کالاهاي رسوبی مانده در گمرکها بوده
که 4.3 میلیون تن آن کالاهاي اساسی و 4 میلیون تن دیگر مواد اولیه کارخانه ها بوده است. 

وي با اشاره به اینکه ترخیص 1.2 میلیون تن کالاهاي رسوبی گمرکها از 10 روز پیش پس از ابلاغ مصوبه ستاد اقتصادي دولت به
ریاست رئیس جمهور مبنی بر ترخیص سریع کالاهاي رسوبی مانده در گمرك انجام شده است، گفت: تعامل و همکاري خوبی میان

گمرك جمهوري اسلامی ایران، بانک مرکزي، وزارت جهاد کشاورزي، وزارت صمت، دادستانی کشور و دستگاه قضا بوده است. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین وعده داد که کالاهاي ترخیص شده به تدریج وارد شبکه توزیع خواهد شد و ظرف هفته هاي
آینده تاثیر خود را بر بازار می گذارد. 

رزم حسینی همچنین با بیان اینکه وزارت صمت 40 درصد از اقتصاد و 38 درصد اشتغال کشور را در دست دارد، گفت که این
وزارتخانه باید براي فراوانی کالا و تامین مواد اولیه کارخانه ها اقدام کند، اما باید بپذیریم که در یک شرایط جنگ اقتصادي قرار داریم

و در این شرایط همه باید دست به دست هم دهند و با تعامل شرایط را تسهیل کنند. 

تملیک و مزایده کالاهایی که صاحبان شان تمایلی به ترخیص آنها از گمرك ندارند 

وي که در یک برنامه تلویزیونی سخن می گفت، در خصوص برخی کالاها که صاحبان آنها تمایلی به ترخیص آنها از گمرکهاي کشور
ندارند نیز اظهار کرد: بر اساس قوانین، گمرك تصویب کرده که چنانچه صاحبان کالاها نسبت به ترخیص کالا هاي خود اقدام نکنند

این کالاها به املاك تملیکی می روند و به مزایده گذاشته خواهند شد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در پایان از ترخیص 35 هزار تن برنج هاي مانده در گمرکهاي کشور خبر داد و گفت: این میزان از برنج
نیز به بازار عرضه خواهد شد و تاثیر خود را به زودي بر بازار خواهد گذاشت. 

لازم به یادآوري است که با ابلاغ مصوبات اخیر ستاد هماهنگی اقتصادي دولت و ستاد تنظیم بازار، براي رفع موانع ترخیص کالا که در
اهم آن حل و فصل مشکلات ارزي قرار داشت، مقرر شد که بانک مرکزي تأمین ارز ترجیحی کالاهاي اساسی فاقد اسناد مالکیت، با
اولویت اعلامی وزارت صمت انجام دهد،همچنین بانک مرکزي نسبت به صدور اعلامیه تأمین ارز براي کالاهاي اساسی اعتباري با تعهد
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سه ماهه از زمان ترخیص کالا از گمرك (جهت تأمین ارز ترجیحی) اقدام کند. از سوي دیگر کالاهاي اساسی و کالاهاي ضروري مورد
نیاز واحدهاي تولیدي با تشخیص و اعلام وزارت صمت (داراي قبض انبار تا 10 آبانماه 99)، بدون الزام به کدرهگیري بانک مرکزي، از
گمرکها ترخیص شوند؛ به گونه اي که از تاریخ 10 آبان به بعد واردکنندگان بتوانند از رویه هاي بانکی (ارز نیما)، واردات در مقابل
صادرات (خود و غیر)، براي پروانه هاي صادراتی سال 1398 به بعد، ارز اشخاص، از طریق سامانه جامع تجارت (کنترل توسط صمت و

بانک مرکزي) استفاده کنند. 

همچنین گمرك ایران موظف شده نسبت به ترخیص درصدي کالاهاي اساسی و نهاده هاي تولید (ردیف تعرفه و اولویت توسط صمت
اعلام می شود) تا سقف 90 درصد که در صف «تخصیص» یا «تأمین» ارز بانکی باشند اقدام کند و از سویی چنانچه ردیف تعرفه
مندرج در ثبت سفارش کالا با استنباط گمرك تغییر کند، مشروط براین که شرح تجاري کالا تغییر نکند و ردیف تعرفه استنباطی
گمرك، جزو ردیف تعرفه کالاهاي ممنوعه (گروه4) یا اولویت ارزي غیرفعال(گروه 27)، یا ردیف تعرفه کالاهاي داراي تولید مشابه

داخلی نباشد، درخصوص اقلام گروه هاي 1 و 21،22،23 و 24، نیازي به اصلاح ثبت سفارش وزارت صمت نخواهد بود.
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 آقازاده، نماینده رشت: برخی مسئولان به جاي حمایت مانع کارآفرینی می

شوند

منبع: روزنامه گیلان امروزشماره خبر:  286  |  تاریخ: 1399/08/24

گیلان امروز- نماینده مردم شهرستان رشت در مجلس شوراي اسلامی با تأکید بر لزوم حمایت از کارآفرینان جوان توسط
دستگاه هاي مربوطه، گفت: متأسفانه برخی مسؤولان به جاي حمایت از جوانان کارآفرین، مانع کار و فعالیت آن ها می شوند که مایه

تأسف و تعجب است. 

سید علی آقازاده در حاشیه بازدید از کارخانه کاوش کنترل شمال در شهرك صنعتی رشت در گفت وگو با فارس در رشت، با اشاره به
اهمیت حضور جوانان در عرصه تولید و صنعت اظهار کرد: حضور فعال جوانان در این کارخانه ستودنی است، جوانان بازوان محرك

تولید و عامل اصلی رشد و شکوفایی اقتصاد کشور هستند. 

وي با تأکید بر لزوم حمایت از کارخانه هایی که مدیر و مالک جوان دارند، گفت: بعضی از کارخانه ها با غلبه بر مشکلات، مظلومانه در
حال فعالیت بوده و در برابر مشکلات شانه خالی نمی کنند، لذا فعالیت جوانان در این کارخانه مایه مباهات است. 

نماینده مردم شهرستان رشت در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه بازسازي کنتورهاي قدیمی وابستگی ما به کشورهاي دیگر را از
بین می برد، افزود: در این کارخانه یک کارآفرینی ارزشمند در حال انجام است که کشور را خودکفا و از خروج ارز جلوگیري می کند،

حقیقتاً باید به همت جوانان بالید. 

آقازاده با تأکید بر لزوم حمایت از کارآفرینان جوان توسط دستگاه هاي مربوطه، بیان کرد: متأسفانه برخی مسئولان به جاي حمایت از
این جوانان کارآفرین، مانع کار و فعالیت آن ها می شوند که مایه تأسف و تعجب است. 

وي با بیان اینکه از نزدیک با کارگران این کارخانه صحبت کرده و مشکلات آنان را جویا شده است افزود: نمایندگان مردم در مجلس
یازدهم همواره حمایت از جوانان را به طورجدي دنبال می کنند چراکه علاج مشکلات در داخل بوده و به همت و اراده جوانان بستگی

دارد.
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تمدید مهلت ثبت آثار در هشتمین جشنواره درون دانشگاهی حرکت تا پایان

آبان ماه

شماره خبر:  287  |  تاریخ: 1399/08/24
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان تهران - مهلت ثبت آثار در هشتمین جشنواره درون دانشگاهی حرکت تمدید شد.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان تهران شرق ، حسین غفاري معاون اجرایی واحد استانی با
اعلام این خبر افزود : باتوجه به استقبال مراکز و انجمن هاي علمی دانشجویی ، مهلت ثبت آثار در هشتمین جشنواره درون

دانشگاهی حرکت دانشگاه جامع علمی کاربردي تا پایان آبان ماه تمدید شد. 
معاون اجرایی دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان تهران شرق در ادامه اظهار داشت: متقاضیان می توانند با مراجعه به سامانه
harekat.uast.ac.ir و مطالعه دقیق اطلاعیه ها و دستورالعمل مربوطه با ثبت آثار و دستاوردهاي خود در این جشنواره شرکت
کنند. غفاري افزود :  هشتمین جشنواره حرکت درون دانشگاهی در 9 بخش رقابتی شامل انجمن علمی دانشجویی برگزیده، کتاب،
نشریه علمی، فعالیت علمی خلاقانه، مسابقه علمی، محتواي دیجیتال، اختراع، کارآفرینی و بخش ویژه برگزار می شود و متقاضیان می

بایست با توجه به بخش انتخابی نسبت به ثبت آثار و دستاوردهاي خود به صورت گزارش یا اینفوگرافی در سامانه بارگذاري نمایند. 
وي تصریح کرد: آثار شرکت کننده باید در فاصله زمانی خرداد 98 تا خرداد 99 انجام شده باشد. 

 معاون اجرایی دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان تهران شرق در خاتمه اظهار داشت :  هشتمین جشنواره درون دانشگاهی
حرکت به میزبانی واحد استان گلستان برگزار می شود و متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانند با اداره فرهنگی و
دانشجویی واحد استان تهران شرق و یا دبیرخانه جشنواره در واحد استانی گلستان با شماره  6-32451051-017 داخلی  204
تماس حاصل نموده و در مهلت مقرر نسبت به ثبت اطلاعات انجمن هاي علمی دانشجویی و دستاوردهاي فردي و گروهی در پرتال

جشنواره اقدام نمایند.
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تهران شهري براي همه

منبع: همشهريشماره خبر:  288  |  تاریخ: 1399/08/24

2 سال پیش بود که فعالیت دوره جدید مدیریت شهري تهران با شعار «تهران، شهري براي همه» آغاز شد؛ شعاري که می
گوید کیفیت زندگی شهروندان، بهره مندي آنها از خدمات مناسب شهري، ایجاد فضاي کافی و مناسب براي زندگی و آرامش

همه شهروندانش در اولویت مدیریت شهري قرار دارد.

 
 

حسن حسن زاده 2 سال پیش بود که فعالیت دوره جدید مدیریت شهري تهران با شعار «تهران، شهري براي همه» آغاز شد؛ شعاري
که می گوید کیفیت زندگی شهروندان، بهره مندي آنها از خدمات مناسب شهري، ایجاد فضاي کافی و مناسب براي زندگی و آرامش

 
همه شهروندانش در اولویت مدیریت شهري قرار دارد. 

در تهران، شهري که براي همه است، دیگر خبري از ساخت بزرگراه ها و انجام پروژه هایی نیست که شهر را براي جولان بیشتر
خودروهاي سبک و سنگین مهیا می کند و فضاي سبزش را با ساخت برج هاي بلندمرتبه ویران می کند. این شعار، شاخص هایی مثل
کاهش آلودگی هوا، توجه به محیط زیست، ساخت بوستان ها و پاتوق هاي محلی، مناسب سازي شهر براي سالمندان و معلولان و... را
در اولویت مدیران شهري قرار می دهد تا کیفیت زیست شهروندان در شهر افزایش یابد. سراغ گروه هاي مختلف شهروندان مناطق
شمالی شهر رفته ایم تا آنان از آرزوهایشان براي تهران، ایده آل ها و ویژگی هاي شهري که باید براي همه انسان ها و همه اقشار

 
شهروندان باشد براي ما بگویند. 

 
امان از چاله چوله هاي شهر! 

 
محسن بخشی/راننده تاکسی 
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 رانندگان تاکسی بیشتر از هر شهروند دیگري با خیابان ها و
بزرگراه هاي شهر سر و کار دارند. چند ساعتی از روز را در ایستگاه تاکسی و چند ساعتی هم در خدمت مسافران و در همین خیابان
ها و بزرگراه ها سپري می کنند. آسفالت بسیاري از خیابان ها مشکل دارد و سرعتگیرها و چاله هاي کوچک و بزرگ هزینه نگهداري و

 
تعمیرات خودرو را بیشتر می کند؛ به ویژه این روزها که قیمت خودروها نجومی شده و هزینه لوازم خودرو هم سر به فلک می کشد. 

به عنوان مثال تعویض جلوبندي خودرو براي یک راننده تاکسی این روزها بیش از 800 هزار تومان آب می خورد. همه این مشکلات
را کنار هزینه لوازم یدکی، استهلاك خودرو و البته هزینه بالاي نوسازي تاکسی قرار بدهید تا اهمیت لکه گیري و رفع مشکلات
آسفالت خیابان ها روشن شود. همچنین بسیاري از ایستگاه هاي تاکسی ما هنوز مسقف نشده و از ساخت مجتمع هاي ایستگاهی که
سرویس بهداشتی و... داشته باشد هم خبري نیست. اگر شهروندان به جاي استفاده افراطی از خودرو شخصی از وسایل حمل ونقل
عمومی و خطوط تاکسی استفاده کنند، ترافیک و در نتیجه آلودگی هوا کمتر می شود و رانندگان تاکسی هم به درآمد این شغل

 
پرمشقت امیدوار می شوند. 

 
چند قدم تا یک شهر دوستدار محیط زیست 

 
محمد درویش/فعال محیط زیست 

 تهران به دلیل وجود روددره هاي فراوان، فضاهاي سبز و
ارتفاعات کوهستانی شمال شهر، ظرفیت هاي گردشگري فراوانی براي گذران اوقات فراغت شهروندانش دارد. اما متأسفانه معضل جدي

 
امروز تهران، مسئله زباله هاي رها شده در شهر و پسماندهاي شهري است که به آسیبی جدي براي محیط زیست تبدیل شده است. 
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زمانی تهران به شهري دوستدار محیط زیست تبدیل می شود که مسئولان شهري و همه ما، شهروندان، خود را در برابر محیط زیست
پیرامون مسئول بدانیم. اگر گردشگرانی که به ارتفاعات شمال شهر می روند از ریختن زباله در روددره ها پرهیز کنند یا اهالی محله ها
تفکیک زباله از مبدأ را جدي بگیرند، تصویر تهرانی که قدم زدن در خیابان ها و فضاهاي سبزش لذت بخش است، تصویري دور از
دسترس نخواهد بود. این میان، مدیریت شهري هم مسئولیت جدي تري برعهده دارد. به عنوان مثال اگر سطل هاي زباله که به
منبعی براي تجمع جانوران موذي و انتشار بیماري تبدیل شده، به داخل خانه ها منتقل شود و هر سطل زباله مالک مشخص داشته

باشد، مشکل زباله هاي رها شده در شهر برطرف می شود و تهران شهري زیبا براي همه شهروندانش خواهد بود. 

آلودگی هوا یادمان نرود! یادمان نرفته که پیش از شیوع کرونا، آلودگی هواي تهران بسیاري از شهروندان را مجبور به استفاده از ماسک
می کرد و سلامتی بیماران تنفسی، ریوي و سالمندان هم به خطر می افتاد. در میان تاخت و تاز این ویروس، همچنان مشکل آلودگی
هوا پابرجاست. من به عنوان یک کارمند تا حد امکان از خودرو شخصی استفاده نمی کنم. این کار نه تنها باعث صرفه جویی در هزینه

ها می شود، بلکه نوعی احترام به سلامتی افراد بیمار است. 

اگر همه افرادي که امکان استفاده از وسایل حمل ونقل عمومی را دارند به حقوق شهروندي دیگران احترام بگذارند و به فکر سالمندان
و بیماران باشند، آلودگی هواي تهران کمتر خواهد شد. البته هنوز ناوگان حمل ونقل عمومی شهر ظرفیت استفاده حداکثري
شهروندان را ندارد. به ویژه این روزها که کرونا همه گیر شده، کمبود واگن هاي مترو و اتوبوس هاي بی. آر. تی احساس می شود.
ساخت ایستگاه مترو و اتوبوس در نزدیکی مراکز تجاري و اداري و البته افزایش تعداد واگن ها و اتوبوس ها، شهروندان را به استفاده از

وسایل حمل ونقل عمومی ترغیب می کند و باعث کاهش ترافیک و آلودگی هوا می شود. 

تهران! با سالمندانت مهربان تر باش 
عباس حاج بیگی/سالمند 

 افراد با رسیدن به دوره سالمندي، توانایی و قابلیت جسمی خود
را تا اندازه زیادي از دست می دهند و نیرومندي و چابکی آنها کمتر می شود. بنابراین باید در طراحی شهري، محیط ها و فضاهاي
ایمن و آرام بیشتري براي تردد سالمندان و گذراندن اوقات فراغت آنها فراهم شود. به عنوان مثال برخی از سالمندان دچار ضعف

 
بینایی می شوند که لازم است شهرداري نورپردازي کوچه ها و حتی خوانا بودن علائم و تابلوها را براي این قشر جدي بگیرد. 

همسطح سازي پیاده روها براي سالمندانی که دچار ضعف حرکتی هستند موردي است که شاید به چشم جوانان نیاید اما لذت قدم
زدن در شهر را از سالمندان دریغ می کند. به عنوان مثال در محله درب دوم وجود کوچه هاي پلکانی پرشمار و دوري مراکز خرید و
میادین میوه و تره بار به یک معضل جدي براي همسن و سالان من تبدیل شده است. سالمندان اوقات فراغت زیادي دارند و در خانه
ماندن آسیب هاي روحی جدي به آنها وارد می کند؛ اگر در هر محله یک بوستان کوچک محلی براي دورهمی سالمندان داشته
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باشیم، تهران با سالمندانش شهر مهربان تري خواهد بود. 

تهران، شهري براي کارآفرینان 
زهرا رسول زاده نمین/کارآفرین 

 شهر ما ظرفیت بالایی براي توسعه کارگاه هاي کارآفرینی، جذب
اهالی محله هاي مختلف به این کارگاه ها و در نهایت حمایت از کارآفرینان دارد. تأسیس خانه هاي فرهنگ وسراهاي محله قدم هاي
بزرگ و اثرگذاري براي توسعه کارگاه هاي کوچک کارآفرینی، حمایت از کارآفرینان تازه کار و برگزاري کلاس هاي آموزشی بود. اما
متأسفانه حمایت از کارگاه هاي کارآفرینی در این مراکز ضعیف شده و شیوع ویروس کرونا هم به تعطیلی بسیاري از این مراکز دامن

 
زده است. 

من تجربه بسیاري در تدریس رشته هاي مختلف هنري، راه اندازي کارگاه هاي کارآفرینی و برپایی نمایشگاه هاي مختلف در سراهاي
محله و نگارخانه هاي محله هاي شمال غربی شهر دارم. به پشتوانه این تجربه ها می گویم که کارآفرینی براي اهالی محله هاي تهران
کار چندان پیچیده اي نیست. اگر کارگاه هاي کوچک سراهاي محله و خانه هاي فرهنگ تقویت شوند، تهران می تواند شهري براي
همه کارآفرینان، مردان و زنان هنرمند محله هاي خود باشد. براي حمایت از این کارگاه ها لازم است فضاي کارگاهی کوچک در
اختیار کارآفرینان قرار بگیرد و با فراخوان عمومی در محله، همه مردان و زنان هنرمند محله جذب کارگاه شوند و پس از طی مراحل

 
آموزش به درآمدزایی برسند. از طرفی شهرداري فضاهاي مناسبی هم براي ارائه آثار تولیدي این کارگاه ها دارد. 

 
شهر مهربان با آتش نشانان 

 
علی اصغر عبادي/آتش نشان 
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 آموزش همگانی مهم ترین قدم براي رسیدن به شهري است که
حادثه در مقابل توانمندي شهروندانش کاري از پیش نمی برد. آتش نشانی مدت هاست با جذب آتش نشانان داوطلب قدم در این
مسیر روشن گذاشته است. افراد داوطلبی که بدون هیچ چشمداشتی درسراهاي محله، شهروندان را با اصول اولیه اطفاي حریق، کمک

 
هاي اولیه و دیگر مباحث امدادي آشنا می کنند. 

در مقابل شهروندان هم باید با استقبال از این جلسات آموزشی، براي جلوگیري از بروز حوادث مختلف به کمک آتش نشان ها بیایند.
خوشبختانه چند سالی است که شهروندان تهرانی در خیابان ها و بزرگراه ها با شنیدن آژیر خودروهاي امدادي مسئولانه تر، رفتار و
سریع تر از گذشته راه را براي این خودروها باز می کنند. این میان، مدیریت شهري هم باید مسیرهاي ویژه بیشتري براي خودروهاي
آتش نشانی و دیگر خودروهاي امدادي پیش بینی و اجرا کند. به عنوان مثال ساخت مسیر ویژه براي خودروهاي امدادي در بزرگراه
همت یا بهسازي مسیر ویژه بزرگراه امام علی(ع) در محدوده مناطق شمالی شهر با ایجاد خروجی هاي بیشتر براي خودروهاي امدادي،
کمک بزرگی براي آتش نشانان است. با همیاري شهروندان و مدیران شهري، حادثه ها کمتر می شود و در صورت بروز حوادث، آتش

 
نشان ها در زمان کمتري به صحنه حادثه می رسند. 

تهران مناسب معلولان نیست مناسب سازي کوچه ها، خیابان ها، مراکز تفریحی، ورزشی و فرهنگی شهر براي استفاده معلولان کلید
موفقیت معلولان شهر ماست. زیرا یک معلول براي شناسایی و پرورش استعدادهایش اول از هر چیز باید از انزوا خارج شود. اما فقط
معلولان، نابینایان و ناشنوایان نیستند که نمی توانند از امکانات عمومی شهر استفاده کنند، سالمندان و زنان باردار هم براي رفت وآمد

 
در شهر دچار مشکل هستند. متأسفانه نخستین مانع معلول براي رسیدن به هدف هایش از پیاده رو جلو خانه اش شروع می شود. 

وقتی پیاده روها همسطح نیست، ایستگاه هاي بی. آر. تی براي استفاده معلولان مناسب سازي نشده و بیشتر ایستگاه هاي مترو

 
آسانسور ندارد، بسیاري از معلولان و خانواده هاي آنها در همان نخستین قدم متوقف می شوند. 

وقتی تهران شهري براي معلولان خواهد شد که شهرداري آمار جامعی از معلولان هر محله داشته باشد. حداقل در هر کوچه اي که
معلولی زندگی می کند، همه پیاده روها همسطح و بوستان ها، سراي محله، سینما و فرهنگسراهاي آن محله براي استفاده معلولان
مناسب سازي شود. اگر همین نخستین قدم درست برداشته شده و معلولان براي خروج از محیط خانه مشکلات کمتري متحمل
شوند، زمینه شکوفایی استعداد آنها فراهم می شود. اینکه افراد معلول کمی در کوچه و خیابان دیده می شوند، یعنی شهر براي آنها

 
مناسب سازي نشده است. 

 
ورزش مثل خون در رگ ها 

 
مجتبی عابدینی/ورزشکار 
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 اگرچه نصب دستگاه ها و لوازم ورزشی در بوستان ها قدم خوبی
با هدف مناسب سازي شهر براي ورزشکاران است اما کافی نیست. ورزش باید مثل خون در رگ هاي شهر ما جاري شود. خیابان ها و
معابر اصلی مثل شریان هاي حیاتی شهر هستند که فقط با ماشین ها و موتورسیکلت هاي دودزا پر شده است. تصور کنید در تمام
خیابان هاي تهران، امکانات مناسب براي دوچرخه سواران فراهم شود؛ مسیر ویژه دوچرخه به همه خیابان ها برسد و دوچرخه سواران

 
در امنیت کامل رکاب بزنند. 

آن وقت نه تنها هیچ ورزشکاري براي رسیدن به زمین تمرین یا باشگاه ورزشی اش از موتورسیکلت و خودرو شخصی استفاده نمی
کند، بلکه بسیاري از مردم عادي هم به دوچرخه سواري رو می آورند. مسیر ویژه دوچرخه که در بلوار میرداماد، ساخته و با استقبال
خوب شهروندان روبه رو شده است باید در همه خیابان هاي پرتردد شهر اجرا شود. همچنین بوستان هاي محلی هم ظرفیت خوبی
براي جذب ورزشکاران دارند. اگر شهرداري همکاري جدي تري با فدراسیون ورزش همگانی داشته باشد و با نصب امکانات بیشتر پاي

 
مربیان ورزشی مختلف به بوستان هاي محلی باز شود، آن وقت تهران شهر محبوب ورزشکاران می شود. 

 
نگارخانه اي به نام تهران! 

 
مجید ایرایی/هنرمند 

 زیبایی فضاهاي شهري، خیابان ها، فضاي سبز بزرگراه ها، کوچه
ها، پیاده روها و از همه مهم تر نماي ظاهري ساختمان ها بر روحیه و شادابی شهروندان اثر مثبت می گذارد. هنرمندان بسیاري
حاضرند هنر، ذوق و سلیقه خود را براي شادي مردم هزینه کنند. اگر نماي ساختمان ها با نقاشی هاي مفهومی و خوش آب و رنگ،
تزیین یا دیوار خیابان هاي پر تردد با دست هاي یک هنرمند به اثري هنري تبدیل شود، قدم زدن در شهر براي عابران لذت بیشتري

 
خواهد داشت. 

چند سال پیش، بخشی از دیوار پیاده روي بلوار میرداماد در محدوده خیابان دفینه در اختیار من قرار گرفت تا از آموخته هایم یک
تابلوي بزرگ آینه شکسته خلق کنم. هنوز هم با گذشت 3 سال از اجراي آن اثر، عابران پیاده چند دقیقه براي تماشاي آن مکث می
کنند و عکس هایشان را در فضاي مجازي به اشتراك می گذراند. هیچ چیز براي یک هنرمند دلپذیرتر از این نیست که تعامل
شهروندان و هنردوستان را با اثر هنري خود ببیند. شهرداري می تواند از ظرفیت هنرمندان محلی براي زیباسازي معابر شهري
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استفاده کند تا تهران به نگارخانه اي بزرگ تبدیل شود. شهري که از آثار هنرمندانش استقبال کند، شهروندان هنردوست و شادتري
خواهد داشت. 

کتابخانه اي در نزدیکی زمین بازي ما دانش آموزان نیاز داریم علاوه بر گذراندن اوقات فراغت در محیط سالم و امن بوستان محله،
فضاي مناسبی هم براي مطالعه و همفکري با دیگر دانش آموزان داشته باشیم. در مدرسه ما این امکان به دلیل زمان محدود حضور در
مدرسه و زمان بندي مشخص کلاس ها مهیا نیست. در محله ما، فرحزاد و چند محله نزدیک آن کتابخانه عمومی نداریم و پدر و مادر
من و دیگر دانش آموزان مجبور می شوند براي استفاده از کتابخانه عمومی و امانت گرفتن کتاب هاي مورد علاقه ما مسافت طولانی را

تا محله سعادت آباد طی کنند. 

همچنین در فرحزاد هم مثل برخی محله هاي دیگر به دلیل رفت وآمد معتادان در بوستان ها، فضاي مناسبی براي حضور دانش
آموزان و استفاده کودکان از وسایل بازي وجود ندارد. باید در هر محله یک کتابخانه براي دورهمی دانش آموزان ساخته شود یا حداقل
در سراي محله کتاب هاي کمک آموزشی و کتاب هاي قصه مناسب با سن دانش آموزان تأمین شود. از طرفی مسئولان می توانند در
بوستان ها هم پس از ایجاد فضاي امن و آرام براي دانش آموزان، امکانات مناسبی براي مطالعه گروهی فراهم کنند. با این تصمیم،

دانش آموزان علاوه بر مطالعه و کتاب خواندن در بوستان، به امکانات ورزشی و تفریحی هم دسترسی دارند.
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اخبار

منبع: روزنامه خراسانشماره خبر:  289  |  تاریخ: 1399/08/24

اخبار

معاون استاندار اعلام کرد: 
کاهش 90 درصدي ورودي مسافران به استان طی 7 ماه امسال 

معاون هماهنگی و مدیریت امور زائران استانداري گفت: در هفت ماه امسال شاهد کاهش 90 درصدي آمار ورودي مسافران و زائران به
استان نسبت به مدت مشابه سال گذشته بوده ایم. 

به گزارش روابط عمومی استانداري، براتی اظهار کرد: این میزان کاهش در بخش حمل ونقل ریلی 80 درصد و در حمل و نقل هوایی
معادل 67 درصد بوده است. 

وي افزود: در خصوص آمار ورودي زائران به مشهدالرضا (ع) در بخش حمل و نقل عمومی جاده اي 85 درصد، حمل ونقل ریلی 80
درصد و حمل ونقل هوایی 69 درصد کاهش داشته ایم. وي یادآور شد: کاهش زائر و مسافر در مشهد خسارات زیادي را به تاسیسات
گردشگري استان وارد کرده است که طبق بررسی و برآورد انجام شده، میزان این خسارات تا پایان مهر بیش از دو هزار و 850 میلیارد

تومان بوده است. 

معاون جهادکشاورزي استان: 
کشاورزان توان خرید کود فسفاته را ندارند 

معاون تولیدات گیاهی جهاد کشاورزي استان گفت: با توجه به افزایش قیمت کود فسفاته،کشاورزان استقبال خوبی از این نوع کود
نداشتند و در شوك هستند. 

به گزارش مهر، ساربان با اشاره به افزایش قیمت دلار و آزادسازي قیمت ها، بیان کرد: با افزایش قیمت ها، کشاورزان دچار شوك
شدند به گونه اي که امسال تنها یک درصد سهمیه کود فسفاته و 5 درصد کود پتاسه در استان جذب شده است. معاون تولیدات
گیاهی جهاد کشاورزي استان افزود: قیمت هر تریلی کود فسفاته، حدود 250 میلیون تومان است که از توان بسیاري از خریداران

خارج و به دلیل استقبال کم، خریداران و توزیع کنندگان مانند شرکت هاي تعاونی روستایی نیز کمتر رغبتی براي خرید دارند. 
وي با بیان این که پخش 150 کیلو کود فسفاته و پتاسه در یک هکتار زمین کشاورزي در زمان کاشت گندم یک و نیم میلیون تومان
براي کشاورزان هزینه دارد، تصریح کرد: معتقدیم این میزان کود باعث برداشت حدود یک تن گندم بیشتر می شود و از نظر اقتصادي
توجیه اقتصادي دارد. وي افزود: تمام کودهاي فسفاته و پتاسه وارداتی هستند و در کشور تولید فسفات ساده داریم که درصد عناصر
مهم آن پایین است، سهمیه کود اوره خراسان رضوي، 137 هزار تن است که تاکنون 74 درصد به استان حمل شده و بقیه تا پایان

سال براي توزیع بین کشاورزان به استان حمل خواهد شد. 

مدیرباغبانی جهاد کشاورزي استان اعلام کرد: 
پایان برداشت زعفران در 60 درصد مزارع استان 

مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي از پایان برداشت زعفران در 60 درصد مزارع استان خبر داد و گفت: کل دوره
برداشت زعفران تا اواخر آذر ادامه خواهد داشت. نقیبی در گفت و گو با ایرنا افزود: برداشت در مناطق سردسیر تقریبا تمام شده و در
مناطق گرمسیري خراسان رضوي هنوز باقی مانده است. وي از اعلام میزان برداشت زعفران به دلیل آثار اقتصادي بر بازار این محصول
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راهبردي خودداري کرد و ادامه داد: امسال 93 هزار هکتار از مزارع خراسان رضوي به کشت زعفران اختصاص یافت که میزان برداشت
آن وابسته به شرایط آب و هوایی است. وي گفت: هر هکتار زعفران در مراحل کاشت، داشت و برداشت، 200 نفر- روز اشتغال ایجاد
می کند که 65 درصد از این میزان در حوزه برداشت، پاك و خشک کردن زعفران اشتغال دارند. نقیبی افزود: 129 هزار بهره بردار

بخش کشاورزي خراسان رضوي در حوزه تولید زعفران فعالیت دارند. 

لغو مجوز 4 موسسه کاریابی در استان 
معاون اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان گفت: مجوز چهار موسسه کاریابی استان به دلیل عملکرد
ضعیف و دیگر موارد لغو شده است. بابایی در گفت و گو با ایرنا افزود: انصراف تعدادي از این موسسات از فعالیت و غیر فعال بودن

بعضی از این واحدها از دیگر علل لغو مجوز بوده است. 
وي با بیان این که سال گذشته نیز مجوز 10 موسسه کاریابی خراسان رضوي لغو شده است، ادامه داد: 54 موسسه کاریابی در استان
فعالیت می کنند که از این تعداد 23 موسسه در شهر مشهد است. وي با اشاره به چگونگی فعالیت موسسات کاریابی گفت: به ازاي هر

شهرك صنعتی یا هر 30 هزار نفر جمعیت فعال، یک موسسه کاریابی می تواند تاسیس شود.
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